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Medlemsförslag

om åtgärder för att vidareutveckla de nordiska forskarkurserna

(Väckt av Aimo Ajo, Inner Hirvelä. Sinikka Karluivaara och Lauri Pal- 
munenI

B ILAGA  /

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska forskarkurser:

 Förslaget överensstämmer till stora delar med styrelsens egen mål
sättning. så som den angivits i dess berättelse över verksamheten för åren 
1972-77 (N U  B 1978:8). Styrelsen uppskattar det intresse för verksamhe
ten, som kommit till uttryck i medlemsförslaget och vill framföra följande:

I verksamhetsberättelsen har styrelsen föreslagit, att antalet nordiska 
forskarkurser per år bör utökas till ca 25 mot de ca 20 som nu gäller, 
eftersom efterfrågan på sådana kurser har varit stor. Styrelsen vill därför 
varmt tillstyrka förslaget på denna punkt.

Styrelsen för Nordiska forskarkurser har också fr. o. m. 1979 fått ansva
ret för försöksverksamhet med nordiska forskarstipendier och nordiska 
forskarsymposier, något som redan från början fått kraftigt gensvar från 
forskarna i Norden.

En eventuell ändring av organisationen för Nordiska forskarkurser bör 
givetvis anstå till dess att den nu startade försöksverksamheten avslutats 
1982. Men den beräknade omfattningen av verksamheten, d. v. s. 25 fors
karkurser per år och den ovan nämnda försöksverksamheten, torde emel
lertid någon större organisatiorisk förändring icke vara nödvändig. De 
smärre förändringarna av administrationen, som föreslagits i verksamhets
berättelsen. har till stor del redan genomförts.

Göteborg den 14 januari 1980

För Nordiska forskarkurser 

Barbro Bryn^clsson



2Nordisk Kontaktorgan for Jordbrugsforskning (NKJ):

N K J finder, at forskerkurser bør være et væsentligt element i det nordis
ke forskningssamarbejde, idet kurser bidrager til. at den faglige standard 
blandt forskerne kan hojnes og til at forskere inden for samme forsknings
felt kan mødes. Dermed skabes grundlag for gensidig orientering og drøf
telse af samarbejdsmuligheder på fællesnordisk plan.

N K J kan tilslutte sig de i medlemsforslag A 567/k anførte synspunkter, 
idet man tinder, at Nordiske Forskerkurser har haft en betydelig stimule
rende effekt på udviklingen af det nordiske forskningssamarbejde. Fors
kerkurserne har bidraget til. at nye fag og emner er taget op blandt 
nordiske forskere og dermed støttet den samlede udvikling af forskningen i 
Norden.

Under Nordiske Forskerkurser er der givet støtte til et antal kurser på 
det jordbrugs- og veterinærvidenskabelige område. N K J er imidlertid be
kendt med. at det ikke har været muligt, at imødekomme en række velmo
tiverede kurser på dette område, og det skal derfor anbefales at der stilles 
øgede bevillinger til rådighet for Nordiske Forskerkurser. N K J kan til
slutte sig. at Nordiske Forskerkurser fortsat støttes efter de hidtil gæl
dende regler. Det skal dog anføres, at der i tilfælde har været meget stor 
interesse for kurser på konkrete emneområder, som kan begrunde, at der i 
øget omfang åbnes mulighed for. at der gives støtte til gentagelse af kurser.

Det skal endelig foreslås, at det overvejes at støtte andre typer af kurser. 
På det jordbrugs- og veterinærvidenskabelige forskningsområde findes en 
række ''små'' fag. hvor antallet af nationale forskere er meget begrænset. 
Undervisningen på sådanne fagområder kunne styrkes, såfremt der på 
nordisk plan samarbejdes om iværksættelse af fællesnordiske kurser. Det 
bør derfor undersøges, om der kan skabes grundlag for et mere permanent 
samarbejde om uddannelse og forksning på denne type af fagområder.

København, den lO.januar 1980

På N K J s vegne 

E. b.

Hol lier Rasmussen

Samarbejdsnævnet for Nordisk Skovforskning (SNS):

 har konstaterat, att den verksamhet, som bedrivs av Nordiska
forskarkurser ar värdefull och bör befästas. Huruvida omfattningen av 
NF:s verksamhet på sikt skall bibehållas vid ca 25 kurser per är eller 
utökas kan diskuteras. Då skogsforskningen. trots skogsbrukets allmänna
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betydelse i Norden, är en förhållandevis liten forskningssektor, har dess 
andel i NF:s kursverksamhet tills vidare varit tämligen obetydlig: några 
specifikt skogliga kurser har inte heller anordnats. Ur skogsforskningens 
synpunkt vore sålunda antingen en utvidgning av kursverksamheten av 
betydelse eller en årlig kvotering av kurserna mellan olika intresseområ
den.

Med tanke på ett samarbete rörande den högre skogsundervisningen i 
Norden är dock NF:s kursverksamhet av mera underodnad betydelse då 
dessa oftast specifikt vetenskapliga kurser inte motsvarar det behov av 
regelbundet återkommande kurverksamhet inom givna ämnesområden. 
Som exempel på kurser av sistnämnda typ kan nämnas den kurs i u-lands 
skogsbruk som trots betydande finansieringssvårigheter detta år anordnas 
för åttonde gången. Andra kurser, som en kurs i skogligt anpassad regres
sionsanalys. har anordnats genom att det land. som har kursen på sitt 
studieprogram, inbjudit ett begränsat antal deltagare från de övriga nor
diska länderna. Sverige har oftast stått som värd i dessa fall.

Den Nordiska samarbetsgruppen för högre skogsundervisning och SNS 
ser det därför av betydelse att vid sidan om befästandet av NF:s verksam
het även utveckla och stödja regelbundet återkommande kursveksamhet 
inom skogssektorn.

Klampenborg den 15 januari 1980

//. F rølund
A.  /:. Billeschim

Samarbetsnämnden för de nordiska naturvetenskapliga forskningsråden:

De naturvetenskapliga forskningsråden delar den positiva uppfattningen 
om de hittillsvarande kurserna som framförts av styrelsen för de nordiska 
forskarkurserna i dess redogörelse N U  Ii 1978:8. Råden konstaterar att 
forskarna har genom kurserna fått tillfälle till stimulerande och inspireran
de nordiska och internationella kontakter. Likasa har i många fall kurserna 
inspirerat till nyinriktning av forskningen.

Råden tillstyrker därför förslaget om utvidgad verksamhet innebärande 
ett ökat antal nordiska forskarkurser. Samarbetsnämnden vill även hänvi
sa till sitt svar likaväl som de enskilda rådens svar till Nordiska ministerrå
det beträffande PM om ökat nordiskt forskningssamarbete (1979-09-12).

Rådet för naturvetenskaplig forskning (RNF). Norge påpekar dock att 
kursverksamheten bör ej överstiga 25 kurser per år så att kursernas fackli
ga kvalité kan garanteras. Enligt RNF:s uppfattning är det för närvarande 
viktigare att i stället åstadkomma nya former för det internordiska forsk
ningssamarbetet i enlighet med de nordiska statsministrarnas uttalande vid 
mötet i Reykjavik. 1979-10-31.
+1 A 567/k
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Det naturvetenskapliga rådet i Norge arbetar med planer för internor- 
diska doktorandskurser inom några ämnesområden. RN F anser att det 
eventuellt skulle kunna vara ett intressant område för de nordiska forskar
kurserna. Följaktligen föreslår RN F att det övervägs, huruvida dessa kan 
utnyttjas för ändamålet.

Stockholm den 11 januari 1980

För Samarbetsnämnden för de nordiska 
naturvetenskapliga forskningsråden (NOS-N)

Anja Hor 
Sekreterare

Nordisk samarbeidsnemnd for samfunnsforskning (NOS-S) hänvisar i 
skrivelse den 14 januari 1980 till yttranden från de nationella samhällsve
tenskapliga forskningsråden (se nedan).

Nordiska samarbetsnämnden för medicinsk forskning:

Nordiska samarbetsnämnden för medicinsk forskning (NOS-M) har i 
skrivelse av den 2 maj 1978 till Sekretariatet för nordiskt kulturellt samar
bete avgivit yttrande över förslag till handlingsprogram för inriktning av 
den nordiska kulturbudgetens resurser till forskningssamarbete. I ytttran- 
det anfördes bl. a. att intresset för nordiska forskarkurser i alla nordiska 
länder varit brett. Mot bakgrund härav fann NOS-M en utbyggnad av 
denna verksamhet önskvärd. Härvid skulle särskild vikt läggas vid nordis
ka fortutbildningskurser speciellt vad gäller nya och/eller specialiserade 
områden och discipliner.

NOS-M har under senare år beretts tillfälle prioritera ansökningar om 
nordiska forskarkurser. Det råder ingen tvekan om att antalet välmotive
rade- förslag om forskarkurser vid varje tillfälle väsentligt överstigit det 
antal som kunnat anordnas. Mot bakgrund härav finner NOS-M det ange
läget att verksamheten med nordiska forskarkurser byggs ut.

Med hänvisning till ovanstående vill NOS-M varmt tillstyrka rubricera
de medlemsforslag.

Stockholm den 28 januari 1980

För Nordiska samarbetsnämnden för medicinsk forskning

Bernt Hökfelt 
Ordförande

Ingwar Lennerfors 
Sekreterare
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D an m ark

Undervisningsministeriet:

I denne anledning skal man herved udtale, at undervisningsministeriet 
betragter de nordiske forskerkurser som en meget vellykket fællesnordisk 
virksomhed, som man gerne ser udbygget til at omfatte 25 kurser om året. 
Spørgsmålet om gennemførelse af denne udvidelse må imidlertid indgå i 
ministerrådets prioritering af de mange bevillingsønsker, der fremsættes i 
forbindelse med de årlige budgetbehandlinger. Denne fremgangsmåde har i 
de seneste år ført til. at kursernes antal er steget fra 17 i 1977 til 22 i 1980.

På denne baggrund stiller man sig tvivlende over for behovet for. at 
forslaget gennemføres som en egentlig rådsrekommandation.

København, den 5.november 1979

P. m. v.

Ernst Goldschmidt 
Afdelingchef

Fuldmægtig 
/•;. Noer

Statens samfundsvidenskabelige Forskningsråd:

Fra Nordisk Samarbejdsnævn for Samfundsforskning (NOS-S) har Sta
tens samfundsvidenskabelige Forskningsråd modtaget en høring vedrø
rende et forslag til videreudvikling af de nordiske forskerkurser (A 567/k) 
fremsendt til samarbejdsnævnet fra Nordisk Råds præsidium.

I samarbejdsnævnets skrivelse af 14. januar 1980 fremgår, at forslaget vil 
blive behandlet i de nationale råd. hvis svar på høringen vil blive fremsendt 
direkte til Nordisk Råds præsidium.

Statens samfundsvidenskabelige Forskningsrad har behandlet forslaget 
pa sit møde den 25. januar 1980. Efter rådets opfattelse har man hidtil 
været tilfreds med forskerkursernes virksomhed, ligesom det nuværende 
kursusantal på 25 om året virker rimeligt. Forskningsrådet har på den 
anden side intet imod. at man fremover forsøger at videreudvikle og 
forbedre denne virksomhed.

København, den 30. januar 1980

P. F. V.

Erlin,i; li. Andersen
Hugo von Lindstow
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F in la n d

Helsingfors universitet, konsistoriet, har i xkrivcl.se den 16 januari 1980 
förklarat sig tillstyrka medlemsförslaget och översänder yttranden från 
några av dess fakulteter (se nedan).

Helsingfors universitet, juridiska fakulteten:

Fakulteten konstaterar att under år 1980 institutionen för allmän rättsve
tenskap kommer att arrangera en doktorandkurs inom ramen för Nordiska 
forskarkurser. Temat för seminariet är Värderingarnas roll i rättsvetenska
pen och det beräknade deltagarantalet för den tio dagar långa kursen är 30 
deltagare från samtliga nordiska länder. Institutionen för offentlig rätt 
planerar ett seminarium i flyktingrätt i september 1980. avsett för 40 
deltagare, vilket även det eventuellt kommer att stödas av Nordiska fors
karkurser.

Fakulteten anser att den verksamhet Nordiska forskarkurser bedriver är 
värdefull och att en intensifiering av dess nuvarande verksamhet därför är 
motiverad. Den 21 februari 1979 väcktes i Nordiska rådet ett s.k. med- 
lemsförslag om koordinering och intensifiering av verksamhet beträffande 
upplysning och forskning om de mänskliga rättigheterna, i vilket föreslogs 
att Nordiska rådet skulle undersöka möjligheterna att på nordisk bas 
koordinera och intensifiera forskning och undervisning i de mänskliga 
rättigheterna. Detta initiativ har redan lett till vissa konkreta resultat (bl. a. 
en människorättskonferens i Oslo i september detta år) och fakulteten 
anser för sin del att Nordiska forskarkurser utgör en mycket lämplig ram 
för en vidareutveckling av det nordiska forskarsamarbetet på människorät- 
tigheternas område.

Helsingfors den 18 december 1979

Toivo Holopainen 
Dekanus

Ritva Riikonen 
Fakultet ssekreterare

Helsingfors universitet, medicinska fakulteten:

Nordiska forskarkurser har arrangerats sedan 1972. Per år har ett tjugo
tal kurser förverkligats. De deltagande forskarna inom medicinen har givit 
uttryck för sin uppskattning och kurserna har överallt emottagits väl. Det 
är uppenbart att forskarkurserna ökar det vetenskapliga samarbetet inom 
Norden och ökar spridningen av forskningsresultat och moderna metoder.
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Den organisationen som stått för de praktiska arrangemangen har till 
stor del haserats på personligt initiativ och intresse. Direkt praktiskt kans- 
liarbete och ekonomisk verksamhet har Nordiska kultursekretariatet i 
Köpenhamn ansvarat för. Denna organisationen, utan fast anställd perso
nal. kan icke ytterligare belastas med en ökad volym. 25 årliga kurser torde 
i detta nu vara ett absolut maximum.

Den medicinska fakulteten vid Helsingfors universitet anser att de nor
diska forskarkurserna är av stor betydelse för medicinsk forskning i vårt 
land. Fakulteten ger sitt fulla stöd åt tanken att ytterligare utöka volymen 
och ser som en förutsättning för detta att Nordiska rådet måtte anställa 
personal för ändamålet. Fakulteten föreslår därtill att nordiska forskarsti
pendier i högre grad än hittills måtte utdelas för att utöka samarbetet och 
intresset bland yngre forskare.

Helsingfors den 30 novemmber 1979

Johan Jiirnefelt Otto Wegelius
Professor i medicinsk kemi Professor i inre medicin

Olli Mtikelti 
Professor i serobakteriologi

Helsingfors universitet, pedagogiska sektionen1:

Det inom Nordiska rådet väckta medlemsforslaget av den 24.8.1979 har 
undertecknats av fyra medlemmar av Finlands delegation, var och en 
representerande olika partier - och de nämner, att deras förslag delvis 
baserar sig på en hänvändelse från Helsingfors universitets konsistorium 
med vädjan om ökat ekonomiskt stöd till Nordiska forskarkurser. Helsing
fors universitet har alltså all anledning att kraftigt stöda detta inom Fin
lands delegation väckta positiva medlemsförslag, som i sin tur är en del av 
behandlingen av den redogörelse om forskarkurserna som styrelsen för 
Nordiska forskarkurser avgivit IN U  B 1978:8). I förslaget pekas pa beho
vet av att kraftigt utvidga och förbättra kursutbudet, vilket dock kunde ske 
först efter en några års lång stabiliseringsperiod samt organisationsföränd
ringar. Helsingfors universitet borde i sitt yttrande a) understöda den 
föreslagna ökningen av antalet kurser per år även under stahiliseringspe- 
rioden. dvs. till 25 kurser, b) rekommendera att kurserna görs mångsidiga 
med tanke på olika forskningsområden (pedagogiska sektionen vill fram
hålla det ringa antalet pedagogiska och beteendevetenskapliga forskar
kurser) samt c) föreslå skyndsamma planeringsåtgärder för utveckling av

' Yttrandet översatt frän finska. 
+ 2 A 567/k
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kursorganisationen för att kunna höja antalet kurser per år över de nämnda 
25 kurserna utan att för den skulle ge avkall på deras innehåll och kvalitet.

Helsingfors den 11 december 1979

Erkki A N iskanen  
Dekanus

Eila Rekilii 
Fakultetssekreterare

Helsingfors universitet, agrikultur-forstvetenskapliga fakulteten1

Fakulteten instämmer gärna i det väckta förslaget. I det nämnda med
lemsförslaget betonas dock. att syftet är att anordna 25 kurser per år. 
Fakulteten anser att ökningen är rentav obetydligt jämfört med dagens 
antal kurser 20 (21 år 1979). Behovet skulle vara betydligt större. Om syftet 
är att öka antalet kurser efter en viss. förhoppningsvis kort stabiliserings- 
period och organisationsutveckling, måste planen dock anses vara till
fredsställande.

Av kurserna inom jordbruksvetenskaperna har man fått mycket positiva 
erfarenheter. Hittills har anordnats 20 nordiska kurser, där även lärare 
bosatta utanför Norden har medverkat som lärare. Egentliga forskarkurser 
inom forstvetenskaperna har än sä länge inte anordnats, men från Finland 
har några studenter deltagit i fortbildningskurser vid den forstveten- 
skapliga fakulteten i Sveriges lantbruksuniversitet. Dessutom organiseras 
samarbetet inom den högsta skogsundervisningen i Norden som bäst. De 
ifrågavarande kurserna har godkänts och poängsatts av Sveriges lant
bruksuniversitet i dess examensfordringar som doktorandkurser. Lärare 
från samma område träffas på kurser och unga forskare blir bekanta med 
varandra när de dryftar gemensamma forskningsteman. Då skapas en 
grund för kontinuerligt samarbete och gemensamma forskningsprojekt. 
Det finns flera planer för nya kursteman. Det årliga kursbehovet är inom 
jordbruket för närvarande 4-5 och inom skogsbruket 2-3. vilket antal 
torde ökas under de närmaste åren när man får positiva erfarenheter av de 
delområden, där samnordisk kursverksamhet hittills inte ännu bedrivits.

Ändå har endast en liten del av kurserna finansierats över Nordiska 
forskarkurser. Som exempel kan nämnas post graduatekurser för växtför
ädling och om rasförädling av skogsträd, som anordnats från och med 1975 
turvis i de olika länderna delvis med stöd av samnordiska forskarkursma
terial. Samnordiska medel har dock inte mera beviljats för de två senaste

1 Yttrandet översatt från finska
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kurserna och inte heller för den kurs som planerats att hållas i Finland 
1980. Arrangörerna för jordbruksvetenskapliga kurser har de senaste åren i 
sina finansieringssvårigheter med sina anslagsansökningar vänt sig till 
N K J (Nordiskt kontaktorgan för jordbruksforskning), som fattat ett prin
cipbeslut om kursernas finansiering så. att arrangörslandets forskningsråd 
svarar för arrangemangskostnaderna och de övriga deltagarländerna för 
kursdeltagarnas rese- och andra deltagandekostnader. Statens jord- och 
skogsbruksvetenskapliga kommission har dock endast i begränsad ut
sträckning kunnat stöda finansieringen.

Agrikultur-forstvetenskapliga fakulteten föreslår, att man gör allt vad 
man kan för att utveckla Nordiska forskarkurser och öka anslagen betyd
ligt så snart som möjligt.

Helsingfors den 13 december 1979

Risto IhaniHotila 

Dekanus
R il va Siipi-Kanppila  

Fakultetssekrelerare

Helsingfors universitet, statsvetenskapliga fakulteten:

Helsingfors universitets statsvetenskapliga fakultet anser det av riks
dagsledamöterna Ajo. Hirvelä. Karhuvaara och Palmunen i Nordiska rå
det väckta medlemsforslaget om åtgärder för att intensifiera och vidareut
veckla verksamheten inom ramen för Nordiska forskarkurser som en riktig 
och motiverad åtgärd. Inom samhällsvetenskaperna är de nordiska fors
karkurserna av särskild betydelse, ty bortsett från några specialområden 
har nordiskt samarbete inte institutionaliserats särskilt långt inom detta 
område. Likaså är de ekonomiska förutsättningarna för samarbetet i de 
flesta fall mycket obetydliga. Forskarkurserna är ju också ett viktigt medel 
för främjandet av olika slags vetenskapligt samarbete. Fakulteten anser, 
att man vid allokeringen av vederbörande kursanslag mellan olika veten
skapsområden borde beakta att man för samhällsvetenskapligt nordiskt 
forskarsamarbete inte kan få nämnvärt stöd från andra källor. Olika veten
skapsgrenar är i detta avseende ingalunda likvärdiga.

För att uppnå ett balanserat slutresultat kunde det också vara motiverat 
att överväga ett utvidgande av de nuvarande forskarkursansökningarnas 
remissförfarande. Det remissförfarande som i dag tillämpas inom samhälls
vetenskaperna garanterar kanske inte ett tillräckligt utnyttjande av natio
nell expertis vid bedömningen av dessa ansökningar. Utnyttjandet av 
sådan expertis kunde underlätta identifieringen av ur teoretisk och meto
disk synpunkt viktiga forskarkursprojekt. En av forskarkursernas upp
gifter är också att utveckla nytt skapande nordiskt samarbete, i synnerhet
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unga forskares fortbildning inom sådana områden, för vilkas främjande 
nödvändigtvis inte finns tillräckliga nationella förutsättningar.

Utvecklandet av forskarkursinstitutionen skulle alltså leda till ett ända- 
målsenligare utnyttjande av nordisk vetenskaplig arbetsförmedling. Ur 
denna synpunkt sett är det väckta medlemsförslaget om att intensifiera och 
vidareutveckla forskarkurserna motiverat och värt genomförande.

Helsingfors den 21 november 1979

Paavo Seppiinen 
Dekanus

Tuula Mikkola 
Fakultetssekreterare

Uleaborg universitet1:

Under de senaste aren har man klart kunnat konstatera, att Nordiska 
forskarkurser med framgang har intensifierat den nordiska forskarutbild
ningen. Styrelsen för forskarkurserna har i huvudsak fält positiv feedback 
av kursarrangörer och -deltagare, och det viktigaste problemet har sa 
småningom blivit att man ärligen endast kan genomföra knappt hälften av 
de goda och mycket motiverade kurserna. I synnerhet under de senaste 
aren har man kunnat konstatera att aktiviteten alt anordna kurser har spriii 
sig ocksa till nya högskolor och bl. a. har man även vid Uleäborgs universi
tet med framgång genomfört I va forskarkurser. Dessutom har flera forska
re vid Uleäborgs universitet deltagil i nordiska forskarkurser. Man kan 
utan ivivel konstatera, atl en sådan nordisk forskarkursverksamhet haren 
posiliv inverkan pa forskarutbildningen och forskningsarbetet ocksa inom 
Uleäborgs universitet.

Medlemsforslagets ställningstaganden och atgärdsförslag motsvarar 
myckel nära vad styrelsen för Nordiska forskarkurser har framfört som sin 
uppfattning om utvecklingen av dess verksamhet. Det är i Uleäborgs 
universitets intresse att stöda de i medlemsförslaget framförda atgärderna 
alt utveckla Nordiska forskarkurser.

Uleaborg den 7 december 1979

Pekka Heikkinen 
Förvaltningsdirektör

Jonna Visauko 
Bitr. sekreterare

1 Yttrandet översatt frän finska.



11Tammerfors universitet1

Tammerfors universitet finner utvecklandet av nordiskt samarbete ock
så inom forskningen viktigt. Forskarkursverksamheten har utgjort en vik
tig del av denna verksamhet. Universitetet förenar sig också om medlems- 
förslagets ståndpunkt att verksamheten bör vidare effektiviseras och ut
vecklas.

Universitetet instämmer också i den i medlemsförslagets motivering 
framförda ståndpunkten, att brister som konstaterats i den tidigare verk
samheten bör rättas till och man först sedan bör försöka utvidga dagens 
verksamhet. Om kursverksamheten i ett senare skede kommer att utvidgas 
mycket, tycks det vara klart, att man då måste öka också de administrativa 
kostnaderna och överväga omorganisering av verksamheten.

Tammerfors den 21 december 1979

Reino Enrni 
Rektor

Matti Jnssilu 
Tjf. byråchef

Joensuu högskola1

Det nordiska samarbetet inom forskningen, av vilket forskarkurserna är 
en viktig del. är i hög grad värt att understödas och utvecklas. Genom att 
anordna nordiska forskarkurser kan ekonomiska resurser med framgång 
koncentreras för att främja internationell och tvärvetenskaplig forsknings
verksamhet.

Styrelsen för forskarkurserna har en ganska viktig forskningspolitisk 
bestämmanderätt. Jämfört med de totala forskningsanslagen kan den i 
allmänhet fungera med en mycket måttlig budget och har möjlighet att 
välja mellan de erbjudna kursförslagen. Om styrelsen avser att enligt sina 
planer intensifiera sina initiativ att anordna kurser, kommer dess forsk- 
ningspolitiska betydelse att ytterligare framhävas.

Enligt Joensuu högskolas mening kunde man mera än tidigare beakta 
internationalismen vid anordnandet av forskarkurserna. Den uppskattning 
som Norden njuter inom den internationella politiken kunde främjas även 
inom forskningen genom att inrikta resurserna delvis också på anordnande 
av kurser om globala problem (t. ex. problemen i freds- och framtidsforsk- 
ningen och de internationella ekologiska problemen). Internationalismen 
kunde ytterligare accentueras inom kursverksamheten genom att man 
mera skulle anlita utomnordiska experter.

1 Yttrandet översatt frän finska.
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Styrelsen för nordiska forskarkurser har väl uppfattat (N U  B 1978:8) de 
praktiska svårigheterna i det nuvarande kurssystemet och gjort riktiga 
förslag till att råda hot på situationen. Ett bra förslag är bl. a. att begränsa 
ett lands representation till högst femtio procent av deltagarna i varje kurs. 
Faktum är också att språksvårigheterna hämmar i synnerhet de finska 
deltagarnas aktivitet samt försvårar den vetenskapliga diskussionen på 
kurserna. Deltagaraktiviteten försvagas i praktiken också av kursernas 
längd. Det lönar sig för styrelsen för forskarkurserna att överväga att i 
större omfattning anordna kortare forskningssymposier vid sidan av de 
egentliga forskarkurserna.

Joensuu högskola anser de synpunkter, som föreslås i medlemsförslaget 
värda understöd för vidareutveckling av forskarkursverksamheten.

Joensuu den 20 december 1979

Heikki Kirkinen 
Rektor

Esko Paakkola 
Tjf. planerare

Kuopio högskola1:

Nordiska forskarkurser är enligt kommittén ett värdefullt system, efter
som man därmed kan samla Nordens bästa forskarresurser områdesvis till 
gemensamma arrangemang. Inom ramen för systemet kan man också 
inbjuda utomnordiska experter, som det annars vore svårt att få på besök. 
Kuopio högskola vill understryka systemets tvärvetenskapliga aspekt av 
vilken man har positiva erfarenheter.

Som systemets nackdelar kunde man nämna ett ringa utbud inom några 
discipliner (se Biliang) samt att relativt få haft tillfälle att komma med på 
kurserna. Om man kunde öka möjligheterna att komma med på kurserna 
genom att hålla dem i olika länder under 2-3 år å rad kunde man öka 
antalet kursdeltagare och samtidigt spara kostnader.

Enligt kommittén borde man anordna flera utbildningstilltallen inom 
farmaci, odontologi, biofysik, miljöhygien och tillämpad zoologi.

Den organisation, som ansvarar för anordnandet av kurserna, kunde 
utvecklas till exempel på följande sätt.

1. Högskolebestämda organ (t. ex. fortbildningskommittéer) skulle ges 
uppgifter i samband med kursarrangemang och -information:

2. Medlemmarnas aktivitet skulle ökas av att sekretariatsuppgifterna 
skulle skötas av olika länder under olika verksamhetsperioder:

1 Yttrandel översatt från finska.



13

3. I varje nordiskt land borde man i samband med organisationens 
styrelsemöten arrangera möten, diir representanter för olika högskolor 
skulle diskutera kursarrangemangen med beaktande av i synnerhet ur 
forskarutbildningens synpunkt svaga områden.

Kuopio den 14 december 1979

Ostno Hänninen 
Ordförande för kommittén

Hannn Berlin 
Sekreterare för kommittén

BIHA.XG

Sammandrag av nordiska forskarkurser 1973 — 1977 och 1979

Planerade kurser 1973-1977
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Anordnade kurser 1973-1977 ocli 1979

Tekniska högskolan1:

Tekniska högskolan förenar sig om förslaget om att Nordiska rådet 
rekommenderar Nordiska ministerrådet att vidta åtgärder för att intensifi
era och vidareutveckla verksamheten inom ramen för Nordiska forskar
kurser utan nägon väsentlig förändring av organisationen.

Samtidigt föreslår Tekniska högskolan att verksamheten inom Nordiska 
forskarkurser effektiviseras i fråga om internationella kontakter. Som en 
möjlighet föreslår Tekniska högskolan att forskare utanför Norden ges 
möjlighet att delta i forskarkurser inom ramen för en viss kvot. Detta är 
synnerligen viktigt inom sådana områden, där det internationella umgänget 
mellan forskare är av central betydelse.

Helsingfors den 26 november 1979

Paul A . Wnori 
Rektor

Urpo Hilska 
By råchef

1 Yttrandet översatt från finska.
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Tammerfors tekniska högskola1:

Högskolan förenar sig om hemställan om att intensifiera och vidareut
veckla verksamheten inom ramen för Nordiska forskarkurser samt också 
om att utvidga kursverksamheten och att sä snabbt som möjligt analysera 
och avhjälpa de brister som utgör ett hinder för förbättringen av kurserna.

För utvecklande av forskarkursverksamheten föreslår högskolan dessut
om följande förbättringar:

1. Såsom sammandraget av Nordiska forskarkurser 1972-77 utvisar 
(diagam 3). har teknikens andel av de genomförda kurserna jämfört t. ex. 
med teologins, juridikens och naturvetenskapens andel varit mycket liten. 
Därför borde man i framtiden utöka teknikens andel. Härvid borde for
skarkurserna ledas in på sådana tekniska områden som från den samhälle
liga utvecklingens synpunkt ellers är samnordiskt viktiga. Som exempel på 
sådana må nämnas:
- forskning som tjänar energitekniken (tyngdpunkten pä utnyttjandet av 

inhemsk energi)
- utvecklande av material för höga temperaturer
- främjande av säker teknik, som är fri från föroreningar o. s. v.

2. Prioritering av kurser, som anordnas i samarbete mellan institutioner 
i olika nordiska länder.

3. Anordnande av kurser före eller just i amband med ett symposium 
eller ett seminarium på respektive forskningsområde. Härvid skulle delta
gare, av vilka åtminstone en del alltid behärskar området daligt, få en 
åskådlig bild av det man kan uppna inom respektive forskningssektor med 
hjälp av forskningsarbetet, som utgör mål för kursen. A andra sidan skulle 
äldre och mera kompetenta forskare bli motiverade att komma med och 
lära sig någon ny detalj, då de samtidigt skulle få ny allmän information på 
området pä symposiet eller seminariet.

4. Kurserna borde inte för kraftigt inriktas med tanke pä unga forskare 
och så att de blir för skolmässiga, utan man borde försöka få med också 
äldre forskare (även de kan alltid lära sig något nytt) och så sporra till 
samarbete mellan forskare i olika åldrar och pä olika nivåer. För unga 
forskare är det mycket inspirerande att på nära hall träffa äldre forskare 
som redan tjänat sina sporrar och konstatera att även de är vanliga männi
skor.

Tammerfors den 3 januari 1980

Osino IIassi 
Rektor

Sinui Arm 
Planerare

' Yttrandet översatt från finska.

13 A 567/k
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Svenska handelshögskolan:

I forskarkursernas styrelses verksamhetsberättelse för perioden 1972- 
1977 har styrelsen från medlemsförslaget avvikande åsikter om punkt a:

Styrelsen anser, att med oförändrad organisation (vilken omfattar en 
styrelse samt halvtidsanställd sekreterare) maximalt 25 kurser per är kan 
arrangeras.

Enligt medlemsförslaget kan således effektiviteten hos den nuvarande 
administrationen höjas i högre grad än vad administrationen själv anser. 
Svenska handelshögskolans erfarenhet av den administrativa kapaciteten 
är begränsad. Den erfarenhet högskolan har anknyter sig till arrangerandet 
av en av forskarkurserna ("Beslutsfattande i organisationer". Arr: forsk
ningsinstitutet vid Svenska handelshögskolan), då kursernas centraladmi
nistration fungerade smidigt, snabbt och kunnigt och i övrigt ytterst till
fredsställande. Eftersom det är motiverat att anta. att den nuvaande admi
nistrationen rätt kan bedöma sin kapacitet, maximalt 25 kurser per år. och 
med beaktande av att det är viktigt att kursarrangörerna kan ges högklassig 
service av centraladministrationen, tyder detta pä på att medlemsförslaget 
målsättning om minimum 25 kurser per år med nuvarande administrativa 
insats inte är realistisk eller på grund av resulterande försämrad service, 
inte önskvärd.

Svenska handelshögskolan finner det motiverat att efter ett antal år med 
försöksverksamhet analysera och tillrättalägga eventuella brister i kursad
ministration och genomförande av kurser. Eftersom, enligt verksamhets- 
berättelen. stabiliseringsperioden skulle omfatta åren 1978- 1980. och såle
des 2/3 av den nämnda stabiliseringsperioden är tillända, behöver denna 
punkt inga ytterligare kommentarer.

Svenska handelshögskolan stöder tanken att efter den s.k. 
stabiliseringsperioden görs en bedömning om en eventuell kvantitativ och 
kvalitativ tillväxt av forskarkurserna.

1 medlemsförslaget nämns inte vilken instans som lämpligen skulle utar
beta förslag till den fortsatta utvecklingen av forskarkurserna, men det 
förefaller riktigt att tolka medlemsförslaget sa. att det inför detta organ vill 
uttala sig positivt rörande expansion av kursverksamheten (. . . "De nor
diska forskarkursernas betydelse är obestridlig och det är av största vikt 
att kursverksamheten utvecklas kontinuerligt" .. .). Enligt medlemsförsla
get har Helsingfors universitets konsistorium uttalat sig positivt i samma 
ärende, de har vädjat om ökat ekonomiskt understöd till det nordiska 
samarbetet när det gäller forskarkurser.

Svenska handelshögskolan ställer sig mycket positivt till de nordiska 
forskarkurserna. Inom ett forskningsresursområde så litet som varje en
skilt nordiskt land. kan forskarutbildning av det slag som de nordiska 
forskarkurserna ger inte förverkligas i önskvärd grad. Ett system med
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nationella kurser ger inte heller samma, för forskningen livsviktiga person
kontakter inom Norden. Det nordiska samarbetet inom detta område är 
därför mycket eftersträvansvärt.

Frågan om de nordiska kursernas utveckling frän tiden efter 1980 bör 
baseras pä en utredning över kursbehov och de därmed föranledda re
surskraven. I något skede under denna bedömningsprocess är det naturligt 
att högskolor och universitet kontaktas för yttrande om den önskvärda 
utvecklingen. Emellertid vill Svenska handelshögskolan redan i detta ske
de förena sig med medlemsförslaget i det. att det är av största vikt att de 
nordiska forskarkurserna ges ett kontinuerligt stöd för att därigenom sä
kerställa en utveckling av kursverksamheten.

Helsingfors den 11 december 1979

Guje Sevön

Åbo handelshögskola1:

Abo handelshögskola vill vördsamt anföra att högskolan förenar sig om 
de i medlemsförslaget framförda utvecklingsprinciperna samt önskar, att 
man i Nordiska rådets rekommendation till Nordiska ministerrådet före
slår en ökning av antalet kurser till 25 kurser per ar och att man omgående 
avhjälper de redan konstaterade bristerna och därmed skapar en grund för 
utvidgad kursverksamhet i framtiden. Viktigt är ocksa att man ges möjlig
het använda engelska språket vid kurser eller att man alternativt anordnar 
simultantolkning även till finska språket.

Åbo den 26 november 1979

Reino Kanerva 
Rektor

Arno Leino 
Förvaltningsdirektör

Vasa handelshögskola har i skrivelse Jen 13 deeember 1979 förklarat sig 
stöda medlemsförslaget.

Åbo akademi

Verksamheten inom Nordiska forskarkurser har varit viktig och betydel
sefull. De nordiska forskarkurserna har inom många vetenskapsområden 
1 Yttrandet översatt från finska.
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inneburit ett verkligt betydande tillskott till utbudet av fortbildningsunder- 
visning. 1 flera fall har dessa utgjort den enda postgraduala kursformen, i 
synnerhet i mindre och långt specialiserade fortbildningsämnen.

Forskarkursernas styrelse avgav år 1977 en sammanfattande redogörel
se för verksamheten inom Nordiska forskarkurser. Frågan om i vilken 
utstråckning man under de nårmaste åren bör utöka verksamheten intar en 
central plats i redogörelsen. Det framhålls att cirka 25 kurser per år är det 
största antalet kurser, som effektivt kan klaras av med nuvarande organi
sation. Åbo akademi omfattar denna bedömning och instämmer i förslaget 
om en stabiliseringsperiod, som forskarkursernas styrelse framförde i 
ovannämnda redogörelse. Under stabiliseringsperioden kan konstaterade 
brister rättas till. I framtiden borde man dock gå in för att utvidga verksam
heten.

Vad kursernas innehåll och geografiska spridning beträffar önskar Abo 
akademi framföra följande:

1. Antalet ledamöter i styrelsen kunde utökas från nuvarande nio till 
t. ex. det dubbla, varvid en bredare ämnesrepresentation och jämnare 
geografisk fördelning av aktiviteterna kunde tryggas.

2. Den nuvarande organisationen för Nordiska forskarkurser kunde om
bildas till ett Nordiskt kontaktorgan för forskarkurser, som skulle bestå av 
en styrelse (en representant per land) och fem nationella sektioner, en i 
varje land. Sektionerna kunde arbeta per korrespondens. Detta alternativ 
förutsätter inga ökade administrativa kostnader.

3. En del av den nuvarande verksamheten kunde ombildas till ambule
rande kurser. Särskilt när det gäller kurser, som inte är speciellt apparatur- 
och institutionsbundna torde det vara fullt möjligt att låta en eller två 
kursledare ge samma kurser på flera universitets- och högskoleorter i form 
av kortare intensivkurser.

Med tanke pä att styrelsen för Nordiska forskarkurser har endast en 
deltidssekreterare till sitt förfogande är det möjligt att bristen på arbets
kraft utgör en begränsande faktor för verksamheten. Detta hinder torde 
dock kunna avhjälpas relativt lätt.

Abo akademi stöder en fortsatt breddning av kursutbudet till nya forsk- 
ningsrområden och kursorter. Som exempel pä en institution, som borde 
beaktas vid breddningen av samarbetet, kan nämnas Stiftelsens för Abo 
akademi forskningsinstitut.

Då förslaget angående utvecklandet av de nordiska forskarkurserna inte 
går in på hur en eventuell utökning skulle ske i fråga om det kvalitativa 
området, utan hålles strikt i kvantitativa termer, förutsätter Åbo akademi 
att förslaget ytterligare skall beredas. Därvid börden pedagogiska sektorn, 
speciellt lärarutbildningen beaktas, eftersom ett utökat samarbete skulle 
vara väsentligt med hänsyn till att lärarutbildningen reformeras i de nordis
ka länderna och då arbetskraftens rörlighet ställer utbildningen inför pro-
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biem. som förutsätter en god kännedom om de övriga ländernas skolförhål- 
landen samt deras kulturella och sociala förhållanden.

Åbo den 4 februari 1980

För Åbo akademi

B il l  W idén  
Rektor

Tom Jokinen 
Tf. planerare

Handelshögskolan vid Åbo akademi:

Det förefaller angeläget att öka möjligheterna för finländska institutioner 
att arrangera nordiska forskarkurser. Ett problem för presumtiva arran
görer är att det rent administrativa arbetet kräver tid och resurser, men att 
medel endast i blygsam omfattning beviljas för att täcka administrations- 
omkostnader. Här kunde undervisningsministeriet och Finlands akademi 
bistå finländska kursarrangörer med ett årligt anslag, vilket förmodligen på 
ett verksamt sätt skulle öka intresset för arrangerandet av nordiska fors
karkurser i Finland.

Då de nordiska forskarkurserna arrangeras för doktorander och forskare 
med doktorsgrad, förefaller det självklart att kursernas syfte är seriöst. Det 
vore därför befogat att tillåta relativt fria yttre former för kurserna - det är 
kursens innehåll, och inte dess form, som avgör dess värde för deltagarna; 
kursens yttre form bör anpassas till dess innehåll. Däremot är det väsent
ligt att de nordiska forkarkurserna verkligen inriktas på (i) att introducera 
nya metodologier, (ii) att lära ut nya arbetsmetoder, (iii) att introducera 
tvärvetenskapliga forskningsfält, (iv) att låta internationellt erkända fors
kare utbilda nordiska forskare och (v) att förmedla kunskap av bästa 
möjliga kvalitet.

Aboden 18 december 1979

Pä lärarrådets vägnar:

Caj-Ciunnur Lindström 
Rektor

l i t f t t i  t o r s  se ll 
Sekreterare
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Veterinärmedicinska högskolan:

Såsom framgår av den redogörelse forskarkursernas styrelse avgivit 
beträffande verksamheten under åren 1972- 1977. har under ifrågavarande 
tidsrymd inlämnats 204 förslag, av vilka 77 förverkligats (antalet finska 
initiativ är 40. av vilka 17 förverkligats). Av dessa tal framgår, att ett behov 
att anordna dylika kurser otvivelaktigt föreligger, och att behovet t. o. m. 
överskrider de möjligheter som hittills funnits förverkliga dem. Samtidigt 
kan med tillfredsställelse konstateras, att samtliga förslag inom det veteri
nära området (6 till antalet) har förverkligats, inkluderande de tre som 
kommit från Finland. Med våra egna begränsade resurser skulle en fort
bildning av forskare inom den långt specialiserade och samtidigt allt mång
sidigare veterinärmedicinen vara ytterst svårt, varför de nordiska kurserna 
redan nu har visat sig ha en reell betydelse.

Av redogörelsen framgår att 12-19 kurser per år har kunnat förverkligas 
under åren 1972-1977 och enligt styrelsens uppfattning är det med den 
nuvarande organisationen möjligt att ordna högst 25 kurser per är. Styrel
sens uppfattning förefaller realistisk, liksom också planen om en stabilise- 
ringsperiod under de närmaste åren. under vilken, i stället för en expansion 
av kursverksamheten, huvudvikten lägges vid kursernas kvalitetsnivå och 
rättandet av konstaterade brister.

Enligt vad Veterinärmedicinska högskolan fått veta har de nordiska 
lantbrukshögskolornas rektorer vid sitt möte 4.10.1979 i ett brev till Nor
diska ministerrådet betonat betydelsen av fortsättandet och utvecklandet 
av kursverkamheten. 1 samma brev föreslås också, att förutom de kurser 
som för närvarande är i gäng (växtförädling, husdjursförädling, husdjurs- 
produktion och ekonomi), följande kurser inom skogs- och lantbrukshus- 
hållningcns samt veterinärmedicinen skulle arrangeras:

— husdjursreproduktion
— miljötoxikologi
— parasitologi
— pälsdjursproduktion
— skogsskötsel
— växtodling.

Veterinärmedicinska högskolan instämmer i rektorernas förslag beträf
fande ovannämnda områden.

Helsingfors den 11 december 1979

Kaarlo Kallela 
Rektor

Tmilikki t jäs 
Sekreterare
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Finlands akademi1:

Finlands akademi anser, att man fatt mycket positiva erfarenheter av 
forskarkurserna och välkomnar med tillfredställelse det väckta förslaget. 
Kurserna är ett rationellt utnyttjande av forskningsresurserna i Norden, de 
har bidragit till en hättre spridning av forskningsmetoder från ett nordiskt 
land till ett annat och de har haft en förnyande inverkan på forskningen. På 
kurser träffas lärare från samma disciplin och unga forskare blir bekanta 
med varandra i tecknet av gemensamma forskningsteman. Härvid skapar 
man också grund för fortsatt samarbete och gemensamma forskningspro
jekt.

I det aktuella medlemsförslaget understrykes dock att målet är att anord
na 24 kurser per år. Finlands akademi anser att ökningen är ganska obetyd
lig jämförd med dagens 20 kurser (t. ex. år 1979 21). Behovet är avsevärt 
större. Om målet är att efter en viss. förhoppningsvis kort stabiliserings- 
period och utveckling av organisationen kännbart öka antalet kurser, nias
te planen docka anses vara tillfredsställande. Det finns tlera planer för nya 
kursämnen och det finns årligen behov av kurser på många områden. Vissa 
kurser borde man också kunna förnya regelbundet.

Finlands akademi finner det inte vara rationellt att man måste söka 
finansiering för Nordiska forskarkurser från flera olika källor utan anser, 
att Nordiska forskarkurser borde utvecklas och finansieringen kännbart 
ökas så fort som möjligt sålunda att alla erforderliga kurser kunde arrange
ras och finansieras genom den nordiska kulturbudgeten enligt enhetliga, 
väl befunna principer.

Helsingfors den 19 december 1979

Helge Gyllenborg 
Ordförande

Elisabeth Helaiuler 
Forskningsdirektør

Finlands akademi, statens humanistiska kommission1:

Forskarkursernas styrelse avgav år 1977 en sammanfattande redogörel
se för verksamheten 1972-1977. Verksamheten sedan 1972 karakteriseras 
i redogörelsen som en framgång. Forskarkurserna har stimulerat till fort
satta kontakter, varit nyorienterande och inspirerat till ökat nordiskt forsk-

1 Yttrandet översatt frän finska.
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att omkring 2 000 unga forskare deltagit i kurserna.

Styrelsen ifrågasätter i vilken utsträckning verksamheten under de när
maste åren bör utökas och anser att en övre gräns, med den nuvarande 
organisationen, ligger vid ca 25 kurser per år. Men en viss återhållsamhet i 
den fortsatta expansionen av verksamheten rekommenderas och en stabili- 
seringsperiod anses ändamålsenlig, under vilken konstaterade brister kan 
rättas till.

Nordiska rådets medlemsförslag av den 24.8.1979 återger styrelsens 
synpunkter och förenar sig med dess målsättning: en kvantitativ gräns på 
25 kurser och samtidig analys av brister i den tidigare kursverksamheten.

Humanistiska kommissionen förenar sig med de positiva omdömen som 
forskarkurserna fått och förordar varmt att de norsiak forskarkurerna 
intensifieras och vidareutvecklas i enlighet med de synpunkter som fram
förts.

Helsingfors den 26 november 1979

Reijo Wilenins 
Ordförande

Marjatta Hiisivaara-Hela 
Sekreterare

Freds- och konfliktforskningsinstitutet1:

Institutet förenar sig om värderingen i utredningen (N U  B 1978:8)) om 
forskarkursverksamheten 1972-1977, enligt vilken det arbete som hittills 
gjorts i det stora hela kan anses ha varit framgångsrikt. Kurserna har 
bidragit till nordiskt samarbete och dessutom har man med hjälp av dem 
kunnat utbilda nya forskare.

Inom det juridiska och samhällsvetenskapliga området har man under de 
nämnda åren kunnat genomföra fjorton av de föreslagna fyrtio forskarkur
serna. Freds- och konfliktforskningsinstitutet har direkta erfarenheter av 
en kurs, som organiserades och planerades på åtgärd av institutets perso
nal. Denna kurs motsvarade väl förväntningarna. Som föreläsare medver
kade ett stort antal av Nordens bästa experter på nedrustningsforskning. 
Kursdeltagarna var yngre forskare och ett par av dem kom från länder 
utanför Norden. Även denna kurs ledde till några konkreta forskningspro
jekt mellan nordiska forskare och forskningsinstitutioner på området.

På basen av denna erfarenhet har institutet dock inte erfarenhetsbasis 
och inte heller förutsättningar att värdera de möjliga brister i kursverksam

1 Yttrandet översatt fran finska.
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heten som medlemsförslaget syftar på. Som sin allmänna uppfattning anser 
institutet dock att man borde sträva till att utvidga och mängsidiggöra 
kursverksamheten. I dag anordnas till exempel på hela det juridiska sam
hällsvetenskapliga området årligen i genomsnitt två forskarkurser. Många 
intressanta och motiverade kursförslag har inte kunnat genomföras. För 
sin egen sektor anser Freds- och konfliktforskningsinstitutet till exempel 
att enbart utvecklingen av forskningen inom nedrustningsområdet efter 
1975 kunde motivera anordnandet av en ny kurs. Likadana behov finns 
också inom flera andra specialområden inom fredsforskningen.

Tammerfors den 13 december 1979

Freds- och konfliktforskningsinstitutet 

Tap io Varis

Statens tekniska forskningscentral:

Bakgrunds uppgifter om VTT
Till VTT.s huvudsakliga verksamhet kan räknas forsknings- och utveck

lingsarbete. provning och inspektion samt samarbete. Verksamheten be
står till 70% av forsknings- och utvecklingsarbete.

VTT har I 700 anställda, av vilka 700 är forskare.
Enligt förteckningen över de 224 nordiska forskarkurser som arrangera

des under åren 1973-77 hade 30-40 kurser varit lämpade för forskare vid 
VTT.

De nordiska forskarkursernas programinnehåll
Då man går upp ett kursprogram och planerar dess innehåll, borde även 

de institut allt mera fås med. vilka hittills inte insänt förslag till och planer 
för anordnande av forskarkurser. Det ärliga kursprogrammet borde omfat
ta kurser från sådana områden vilkas främjande genom bl. a. vidareutbild
ning vore nationalekonomiskt betydelsefullt.

Information om den nordiska kusverksamheten
Genom att man försäkrar sig om att rätt målgrupp erhåller begäran om 

uppgörande av förslag till och planer för de forskarkurser som skall anord
nas, kan information om kursverksamheten effektiveras. Här kommer 
närmast i fråga personer som svarar för forskningsarbetet och heltidsan
ställd utbildningspersonal, för vilka man borde arrangera information be
träffande den nordiska kursverksamheten.

Den riksomfattande dagspressen borde även mera aktivt förses med 
material till artiklar om den nordiska kursverksamheten.
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Den nordiska kursverksamheten under de närmaste åren
Under de närmaste åren borde den volymmässiga tillväxten inom den 

nordiska kursverksamheten stävjas. De brister som kunnat konstateras i 
fråga om exempelvis icke ändamålsenlig kurshelhet, information och eva
luering. borde rättas till. Verksamheten borde inriktas pä sådana områden, 
där utbildningsbehovet är störst och där de nådda resultaten har national
ekonomisk betydelse samt på sådana omraden där det är möjligt att anord
na högklassiga kurser.

Det vore av yttersta vikt för VTT och dess forskare att man inom ramen 
för den nordiska forskarkursverksamheten skulle anordna kurser på sa- 
dana specialområden för tillämpad forskning, inom vilka det inte finns 
utbildning i Finland och det inte heller lönar sig att anordna egna kurser pa 
grund av ringa efterfrågan.

Esbo den 20 december 1979

Arto \ . Klemola 
Administrativ direktör

HHkka-Liisa Ahonen 
Utbildningsehef

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 19 november 1979 förklarat 
sii’ förorda medlemsförslaget.

N o r g e 

Kirke- og undervisningsdepartementet:

De nordiske forskerkursene er et nordisk samarbeidstiltak som biir 
vurdert som meget verdifullt av norske universiteter og høgskoler. 1 Norge 
vil virksomheten fa økende betydning, bl. a. for den systematiske forsker
utdanning som nå er satt i verk eller er under forberedelse nasjonalt.

Fra et norsk synspunkt vil det være et naturlig første mål a utvide den 
nordiske forskerkursvirksomheten så langt det er mulig innenfor den admi
nistrative ramme vi har i dag.

Oslo. 6. juni 1980
Etter fullmakt

Olav Hove
Olav Nyhamar



25

Universitetet i Oslo, Det akademiske kollegium:

Universitetet i Oslo slutter seg til Styrets synspunkter og forslag og vil 
understreke at de nordiske forskerkursene har hatt en viktig funksjon slik 
de har vært arrangert og gjennomført i 1970-årene. Selv om det arrangeres 
nasjonale kurser som ledd i forskerutdanning, er det meget viktig i tillegg å 
ha et tilbud på nordisk plan både for å styrke kontakten mellom nordiske 
forskningsinstitusjoner og for å gjøre det mulig å arrangere gode kurs på 
viktige felter, men hvor deltakerantallet ville bli for lite innen hvert enkelt 
land.

Universitetet i Oslo slutter seg til Styrets syn om at en bør søke å øke 
antallet kurs innenfor den nåværende organisasjonsmodellen til ca. 25 kurs 
per. år. og at en legger særlig vekt på å få gode emner for kurs. sikre 
kvaliteten av kursene, bedre informasjonen om kursene, og på å få en god 
fordeling av kursene m. h. t. emner og deltakelse fra alle de nordiske land. 

På dette grunnlag støtter Universitetet i Oslo medlemsforslaget.

Oslo. I 1. januar 1980

Bjarne A . Waaler 
Rektor

Olav M . Trovik 
Universitetsdirektør

Universitetet i Bergen, universitetsdirektøren:

 Saken har vært forelagt fakultetene til uttalelse. De innkomne
uttalelser viser at det ved Universitetet i Bergen er interesse for å videreut
vikle de nordiske forskerkurs. Bl.a. har noen av fakultetene pekt på den 
betydning kursene vil kunne ha for forskerutdanningen. Universitetet i 
Bergen er derfor interessert i en videre utvikling av forskerkursene.

Vi viser ellers til de innkomne uttalelser (se nedan).

Bergen. 13. desember 1979

Magne Lerlieiin
Sven Arne Skreden

Universitetet i Bergen, Det historisk-filosofiske fakultet:

Fakultetet har sendt saken til uttalelse ved instituttene. Av.de svar som 
foreligger går det frem at instituttene støtter tanken om videreutvikling av 
nordiske forskerkurs. og at de erfaringer vi har fra tidligere kurs er gode.
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Fakultetet vil særlig gi sin støtte til tanken om at de nordiske forskerkurs 
kan benyttes som ledd i en fastere organisert forskerutdanning. Dette vil 
passe inn med fakultetets øvrige virksomhet på dette felt.

Bergen, 7. desember 1979

Anders Hagen 
Dekanus

Norman Velli 
Fakultetssekretær

Universitetet i Bergen, I)et matematisk-naturvitenskapelige fakultet:

Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet har gode erfaringer med 
nordiske forskerkurser. En vil derfor støtte forslaget om at denne aktivite
ten intensiveres og videreutvikles. Fakultetet vil blant annet peke på den 
betydning dette kan få i forbindelse med dr.scient.-studiet. Det vil her 
være både ønskelig og nødvendig med et nordisk samarbeid om avvikling 
av spesialkurs.

Bergen. 10. desember 1979

Etter fullmakt

Sverre Spildo 
Fakultetssekretær

Universitetet i Bergen, Det medisinske fakultet:

Rådet finner å kunne støtte det foreliggende forslag om videreutvikling 
av de nordiske forskerkursene til ca. 25 kurser pr. år.

Bergen. 7. november 1979

J . Clir. Giert sen 
Dekanus

Jolts. Teigland 
Fakulletssekretær

Universitetet i Bergen, Det odontologiske fakultet:

De odontologiske disipliner har i relativt liten grad vært involvert i disse 
forskerkurser. Det har imidlertid ved flere anledninger vært ytret ønske om 
en tilpasning av nordiske forskerkurs for odontologiske forskere.
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Det odontologiske fakultet vil derfor anbefale og støtte en videreutvik
ling av virksomhetene ved slike kurs.

Bergen. 16. november 1979

Knut A . Selvig 
Dekanus

Air Nernws 
Fakultetssekretær

Universitetet i Bergen. Det samfunnsvitenskapelige fakultet:

Saken har vært oversendt instituttene under Det samfunnsvitenskape
lige fakultet til uttalelse.

Fakultetet viser til uttalelse fra: Institutt for informasjonsvitenskap, dat. 
2.11.79. Geografisk institutt, dat. 7.11.79. Psykologisk institutt. dat. 
19.11.79 og slutter seg til dem (.ve nedan).

Bergen, 29. november 1979

Knut Dahl Jacobsen 
Prodekanus

Jan Johnsen 
Fakultetssekretær

Universitetet i Bergen, Institutt for informasjonsvitenskap har i skrivelse 
den 2 november 1979 förklarat sig icke ha nugru invändningar i anledning 
av medlemsförslaget.

Universitetet i Bergen, Geografisk institutt:

Vi har en følelse av at mange av disse kursene er "eksklusive", og at de 
ikke i tilstrekkelig stor grad prøver å trekke inn nye grupper.

For øvrig har vi ingen merknader.

Jan Lundqvist 
Seksjonsformann

Bergen. 7. november 1979
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Universitetel i Hergen, Avd. for klinisk nevropsykologi:

Utviklingen av det nordiske forskningssamarbeid er giedelig og vi deler 
den positive interesse som eksisterer ved universitetene. Utover dette har 
vi ingen spesifikke kommentarer.

Bergen. 10. november 1979

Tor Løbern

Universitetet i Trondheim, Norges tekniske høgskole:

Forslaget som er framsatt av en gruppe tinske medlemmer i Nordisk Råd 
innebærer at forskerkursvirksomheten ønskes stabilisert på ca. 25 kurs pr. 
år. En videre utbygging forutsettes av disse rådsmedlemmer utsatt inntil 
erfaringer med virksomheten på det nevnte nivå er innhentet.

I oversikten over avholdte nordiske forskerkurs 1972-77 er det interes
sant å merke seg at bare 1 kurs er avholdt innen området teknikk/teknolo
gi. Det pekes i dokumentene på at antall forskerstuderende innenfor tek
niske fag er forholdsvis få i Norden og at dette kan være noe av forklaring
en på den beskjedne virksomhet innen teknikk.

Formålet med de nordiske forskerkurs er å komplettere de nasjonale 
forskerutdanningstiltak. Kursene skal omhandle utvalgte fagområder. 
Gjennom en samordning av ressurser vil de nordiske forskerkurser kunne 
bidra til å hente framstående forskere fra hele verden til kurs i Norden.

Ved Norges tekniske høgskole har en nå nærmere 300 dr.ing.-studenter. 
For disse studentene har vi etablert omlag 150 fagemner, kalt dr.ing.-fag. I 
en del av disse dr.ing.-fag medvirker utenlandske forskere som tilkalles for 
dette formål. I en del tilfeller reiser dr.ing.-studenter fra NTH til uten
landske universiteter for å gjennomføre enkeltstående kurs. Nordiske fors
kerkurs innen teknologi og naturvitenskapelig fag vil være aktuelle tilbud 
for våre dr.ing.-studenter. Vi ser derfor med stor interesse pa den fortsatte 
virksomhet innen rammen av nordiske forskerkurser.

Kjell Carlsen
Hans Gunnar Au ga nes

Trondheim. 3. januar 1980
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 har vært forelagt våre budsjettenheter for uttalelse.
Institutt for samfunnsvitenskap har avgitt følgende uttalelse:
ISV 's  medlemmer har positiv erfaring med disse forskerkursene. Radet 

j\\ derfor støtte en styrking av denne virksomheten med sikte pa å utvide 
<urstilbudet.

Rådet stiller seg imidlertid tvilende til at det er den sentrale administra
sjon som i første rekke bør utbygges. De kursene som medlemmer pa ISV 
nar hatt erfaring med. ble lagt opp og ledet også administrativt av det 
jniversitet som tilbød vedkommende kurs. Den sentrale administrasjon for 
kursene hadde etter det vi forstår koordinerende og informative oppgaver.

En har også mottatt et par muntlige uttalelser som begge var positive til 
en udvidelse av kurstilbudet.

Vi viser til dette.

Tromsø. 2. januar 1980

Harald Overvaag
Ve bjørn Fagernes

Jniversitetet i Tromsø, Universitetsdirektøren:

Universitetet i Tromsø, Institutt for matematiske realfag:

 Fra fysikkseksjonen er det innkommet følgende kommentar:

Vi har arrangert en sommerskole i juni 1975. den såkalte E ISC A T  
sommerskolen med støtte fra ' Nordiska Forskarkurser". Vår erfaring 
med dette var meget positiv. Vi stiller oss derfor positiv til en utviding av 
rammen, men vil ikke unnlate å påpeke at en utvidelse av antall kurser ikke 
må gå på bekostning av den økonomiske ramme til hvert kurs.

Kursene er jo spesielt beregnet på viderekomne studenter og for Troms- 
øs vedkommende vil reiseutgiftene kunne bli ganske formidable, enten 
kurset arrangeres her eller andre steder i Skandinavia. Studenter har 
vanligvis ikke så lett adgang til reisemidler så det er derfor ønskelig at den 
økonomiske støtte till hver student kan holdes forholdsvis høyt. Denne 
støtten kunne nok være i knappeste laget for noen av de som hadde lengst 
reise under E ISC A T  skolen.

Tromsø, 31. januar 1980

Helge Klemsdal

Norges almenvitenskapelige forskningsrad. Radet for humanistisk forsk
ning:

RH F ser generelt de nordiske forskerkursene som et meget verdifullt 
bidrag både med hensyn til å styrke det nordiske samarbeidet på forsk-



30

ningssekloren og som tilskudd til den løpende forskerutdannelse og forsk- 
ningsutvikling i Norden. Det er derfor av stor betydning at de fagområder 
som vårt råd representerer, tilgodesees i sterkere grad enn hittill, slik at en 
prosentvis større andel av de foreslåtte kurs kan realiseres.

Den rent administrative side ved driften har etter rådets skjønn fungert 
tilfredsstillende. 1 den grad det kan reises kritikk mot ledelsen gjelder dette 
prioriteringen av kurs og selve høringsprosedyren i den sammenheng. For 
at man skal kunne tale om et reelt nordisk samarbeid på området er det av 
vesentlig betydning at de nasjonale forskningsråd og deres samarbeidsor
ganer i rimelig grad har anledning til å gjøre seg gjeldende med synspunkter 
på kursemner og -opplegg i god tid før den endelige avgjørelse fattes av 
ledelsen for de nordiske forskerkurs. Derved sikres man også at avgjørel
sene kan treffes med grunnlag i den solide faglige kompetanse disse or
ganer besitter. Det er vår oppfatning at denne kompetanse bør veie tyngre i 
avgjørelsesprosessen enn hva som hittil har vært tilfelle.

Når det gjelder forslaget om en videre utbygging av de nordiske forsker
kursene stiller vi oss avventende til dette. Vi er enige i det synspunkt at 
man bør analysere eventuelle nåværende mangler før nye tiltak settes i 
verk. Det bør derfor ikke komme på tale å utvide driften i retning av et 
høyere antall kurs og en øket administrasjon på det nåværende tidspunkt. 
Vi stiller oss også tvilende til om det i dagens situasjon bør satses på en 
utbygging av virksomheten i retning av inkorporering av nye fagområder 
og kurssteder. Før dette kan skje. bør spørsmålet om endret organisering 
av virksomheten opp til vurdering.

Oslo. 8. januar 1980

Elisabeth Johnsen
Kirsten Nøklebye Gravelsæter

Norges almenvitenskapelige forskningsråd. Rådel for samfunnsvitenskapelig 
forskning:

Arbeidsutvalget i Rådet for samfunnsvitenskapelig forskning har 
8.1.1980 gitt sin generelle tilslutning til forslaget. En vil oppfordre til å øke 
aktiviteten til 25 kurs pr. år. under forutsetning av at det faglige nivå 
opprettholdes, og at økningen kan innpasses i det nåværende organisa
sjonsapparat.

Oslo. 15. januar 1980

Kari Dalane
Knnt Bjørsetli
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I v e r i g e

Universitets- och högskoleämbetet har berett universiteten i Stockholm. 
Jppsala. Linköping. Lund. Göteborg och Umeå samt Karolinska institn- 
et. tekniska högskolan i Stockholm och Chalmers tekniska högskola till- 
alle att yttra sig i ärendet. Inkomna yttranden (se nedan).

Medlemsförslaget har av remissinstanserna inom UHÄ-området överlag 
jedömts som mycket positivt.

Mot bakgrund av de positiva erfarenheter som redovisats av de nordiska 
forskarkursernas nuvarande verksamhet och det från högskoleenheterna 
uttalade behovet av internationella forskningskontakter samt internationell 
forskningssamverkan tillstyrker UH A förslaget om åtgärder för att intensi
fiera och vidareutveckla verksamheten inom ramen för de nordiska fors
karkurserna.

Jniversitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

Stockholm den 11 januari 1980

Erland Ringborg
U lf Hampers

Karolinska institutet, rektorsämbetet, hänvisar i skrivelse den 11 januari 
1980 till medicinska fakultetens yttrande av den 8 januari 1980 (se nedan).

Karolinska institutet, medicinska fakulteten, nämnden för forskarutbild
ning:

Nämnden är mycket positiv till anordnande av Nordiska forskarkurser. 
Det föreligger ett uttalat behov av sådana kurser, särskilt i följande sam
manhang:

Anordnande av kurser inom ämnesområden där lärar- och elevunderla
get är för lågt för att anordna kurs på lokalt eller nationellt plan. för utbyte 
av nya metodologiska landvinningar samt då forskning inom väl avgränsa
de men små ämnesområden bedrivs vid flera högskolor inom de nordiska 
länderna.

På grund av det relativt begränsade antal kurser som hittills kunnat 
anordnas (25 st./år) blir antalet kurser som faller inom respektive fakultets 
intresseområde myckel litet (ca. 3—5 kurser/år inom medicinska fakulte
tens intresseområde). Den låga kursintensiteten inom respektive ämnes
område leder till att medvetandet om att dessa kurser anordnas är relativt 
lågt. trots de stora sammanfattande annonserna som distribueras till hög-
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skolorna. Bästa formen av annonsering utöver den nu existerande, vore 
riktad information till institutioner/forskare inom ämnesområdet för re
spektive kurs.

Kursernas roll i det nordiska och internationella forskarsamarbetet är 
odiskutabel. Nämnden för forskarutbildning vill instämma i att åtgärder 
vidtas för att vidareutveckla de Nordiska forskarkurserna och att kursut
budet minst bibehålls på nuvarande nivå.

Stockholm den 8 januari 1980

För Nämnden för forskarutbildning

Sten Orrenius Ingeinur Ernberg
Ordförande Studierektor

Ulla Aström 
Sekreterare

Uppsala universitet, juridiska fakultetsnämnden:

Juridiska fakultetsnämnden. som instämmer i det allmänna syftet bakom 
medlemsförslaget. vill som enda konkreta kommentar till detsamma fram
hålla önskvärdheten av att nordiska forskarkurser kan ges formen av 
forskningsseminarier i fria former.

Uppsala den 12 december 1979

Anders Agell
Ulf Jensen

Uppsala universitet, medicinska fakultetsnämnden:

De nordiska forskarkurserna inrättades 1972 för att stödja och stimulera 
forskarutbildningen i de nordiska länderna. Under åren har en rad kurser 
givits av intresse för den medicinska forskarutbildningen. Kurserna hat- 
varit av stort värde, inte minst därför att nordiska forskare/forskarstude
rande härigenom fått möjligheter att knyta kontakter och utbyta informa
tion.

Genom ett nordiskt samarbete kan kvaliteten på utbildningen hållas hög 
då varje land kan bidraga med sina specialister inom ett område. Vidare 
kan ämnesområden, där studerandeunderlaget är för litet för att anordna 
lokala och nationella kurser, få sitt utbildningsbehov tillgodosett genom en 
samlad nordisk aktion.
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Fakultetsnämnden vill uttala sitt stöd för förslaget att vidareutveckla de 
nordiska forskarkurserna, då behovet av sådana inom den medicinska 
forskarutbildningen knappast torde vara tåckt. Nämnden kan dock inte 
inta ställning till hur denna vidareutveckling kan ske i detalj men önskvärt 
vore att utbudet av medicinska/naturvetenskapliga kurser ökades. Fakul
tetsnämnden är tveksam till en omedelbar utökning av den administrativa 
organisationen för kurserna utan en utredning av hur nu befintliga resurser 
används.

Uppsala den 11 januari 1980

På medicinska fakultetsnämndens vägnar 

John Sjöquist
Birgit Lannering

Uppsala universitet, matematisk-naturvetenskapliga fakultetsnämnden,
har genom utdrag ur protokoll frän sammanträde den I I  dec ember 1979 
förklarat sig tillstyrka medlemsförslaget.

Uppsala universitet, farmaceutiska fakultetsnämnden:

Nämnden anser att de nordiska forskarkurserna har utgjort en viktig och 
framgångsrik verksamhet inom ramen för det nordiska kultursamarbetet. 
Nämnden finner det angeläget att denna verksamhet icke endast bibehålies 
utan även utvidgas. Det är nämnden bekant att antalet förslag på nordiska 
forskarkurser är långt större än vad som kan genomföras med nuvarande 
resurser. Det är vidare ingen tvekan om att mänga föreslagna kurser som 
för närvarande inte kan genomföras pa grund av resursbrist är angelägna 
för forskarutbildningen i de nordiska länderna. Nämnden kan inte ta ställ
ning till frågor som rör eventuella behov av omorganisation av administra
tion i samband med utökat antal nordiska forskarkurser. Mot bakgrund av 
nämndens positiva inställning till nordiska forskarkurser och uppfattning
en att dessa bör utökas tillstyrker nämnden medlemsförslaget.

Uppsala den 15 januari 1980

Henry Danielsson
Ing-Mari Sjöquist 

Tekniska högskolan i Linköping, tekniska fakultetsnämnden:

Nämnden konstaterar att ett flertal ämnesområden vid tekniska högsko
lan i Linköping deltagit i verksamheten. Erfarenheterna av detta deltagan
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de är overlag goda och fakultetsnämnden instämmer i motionärernas åsikt 
att åtgärder vidtas för att verksamheten vidareutvecklas och intensifieras. 
Nämnden tillstyrker således förslaget.

Linköping den 14 december 1979

På tekniska fakultetens vägnar 

Törsta: Ericsson
Lars Alm

Universitetet i Linköping, medicinska fakultetsnämnden:

Fakultetsnämnden önskar i princip tillstyrka förslaget och framföra föl
jande ytterligare synpunkter.

De erfarenheter fakultetsnämnden har av dessa kurser liksom av likarta
de kurser, som genomförts i fakultetens egen regi. har varit mycket posi
tiva. Skall den vetenskapliga forskningen i de nordiska länderna kunna 
hävda sig i jämförelse med de större kulturnationerna är ett ökat internor- 
diskt vetenskapligt arbete av denna typ otvivelaktigt nödvändigt. Dessut
om har de nordiska länderna vissa specifikt regionala vetenskapliga pro
blem. främst inom miljöområdet, där ett internordiskt samarbete är syn
nerligen påkallat. Som exempel kan nämnas försurningen av sjöar och 
vatten som är ett problem som främst drabbar Sverige. Norge och Finland. 
Även talrika medicinska problem har en regional aspekt gemensam för 
flera eller alla de nordiska länderna, t. ex. köld-fysiologisk forskning, can
cerns och hjärt-kärl-sjukdomarnas epidemiologi.

Tidigare har de nordiska forskarkurserna utmärkts av relativt omfat
tande men isolerade kurser, som ej sällan upprepats inom samma ämnes
område. Den snabba metodologiska utvecklingen inom de medicinska och 
naturvetenskapliga forskningsområdena reser emellertid frågan om ej kor
tare men tätare återkommande kurser inom vissa forskningsområden vore 
en mer adekvat eller kompletterande organisationsform. Otvivelaktigt er
fordras en utredning beträffande dessa frågor innan några beslut fattas, 
varför fakultetsnämnden med tillstyrkan av motionärernas förslag önskar 
föreslå en sådan utredning.

Linköping den 12 december 1979

På medicinska fakultetsnämndens vägnar 

Lars Edebo
Christer Petré
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Lunds universitet, rektorsämbetet:

Rektorsämbetet delar motionärernas positiva värdering av de nordiska 
Forskarkurserna. Det är väsentligt att slå vakt om denna verksamhet oeh ge 
den förutsättningar att utvecklas. Enligt rektorsämbetets erfarenhet har 
den skötts på ett föredömligt sätt. enkelt och smidigt, vilket naturligtvis 
sammanhänger med den relativt begränsade omfattningen. Rektorsämbe
tet stöder de strävanden motionen ger uttryck för.

Lund den 12 december 1979

Carl-Gustaf Andrén
Göran Ängsmark

Göteborgs universitet, rektorsämbetet, hänvisar i skrivelse den 14 novem
ber 1979 till yttranden av den 20, 19 oeh 29 november 1979 från humanis
tiska, samhällsvetenskapliga respektive matematisk-naturvetenskapliga 
fakultetsnämnden (se nedan).

Humanistiska sektionsnämnderna, samhällsvetenskapliga fakultetsnämn
den och fakultetsnämnden vid matematisk-naturvetenskapliga fakulteten vid 
Göteborgs universitet har i skrivelser förklarat sig tillstyrka medlemsförsla-

Chalmers tekniska högskola har i skrivelse den 7 januari 1980 förklarat 
sig avstå från att yttra sig i anledning av medlemsförslaget.

Umeå universitet, rektorsämbetet, har i skrivelse den 2 januari 1980 förkla
rat sig tillstyrka medlemsförslaget oeh hänvisar till yttranden från fakul- 
tetsnåmnderna (se nedan).

Umeå universitet, medicinska fakultetens fakultetsnämnd, har i skrivelse 
den 21 december 1979 förklarat sig dela incdlcmsförslagcts värderingar.

Umea universitet, samhällsvetenskapliga fakultetsnämnden:

Behovet av internationella forskningskontakter och internationell forsk
ningssamverkan har bl. a. i petitasammanhang understrukits av samhälls
vetenskapliga fakulteten. Den nordiska forskarkursverksamheten har haft
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stor betydelse härvidlag. Inte minst mot den bakgrunden tillstyrker fakul
teten det väckta medlemsförslaget.

Umeå Jen 13 december 1979

På fakultetsnämndens vägnar 

Georg Karlsson
Roland Landgren

Humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet (HSFR):

Humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet (H SFR ) vill inled
ningsvis understryka att verksamheten inom ramen för Nordiska forskar
kurser är värdefull: rådet har därför intet att invända mot att verksamheten 
efterhand vidareutvecklas. H SFR  vill emellertid i detta sammanhang fram
föra följande synpunkter.

Inom de nordiska samarbetsnämnderna för humanistisk forskning re
spektive samhällsforskning har - med anledning av remisser från styrelsen 
för Nordiska forskarkurser angående förslag till forksarkurser - diskute
rats frågor rörande proceduren för urval och prioritering av forskarkurser. 
Samarbetsnämndernas kritik av det hittillsvarande förfaringssättet har 
skriftligen framförts till styrelsen.

H SFR  menar att de nordiska forskarkurserna bör utvidgas till antalet 
först när en ny procedur genomförts. I första hand gäller det förfarandet att 
inhämta förslag till kurser. Med den nuvarande ordningen kommer förslag 
till kurser in något slumpmässigt. Det måste enligt HSFR:s uppfattning 
finnas en ordning, så att universitetens fakultetsnämnder och ämnesföre
ningar på nationell och nordisk nivå reguljärt bereds tillfälle att framställa 
önskemål om ämnen för nordiska forskarkurser. Vidare är det viktigt att 
säkra en allsidig kompetens, när det gäller att välja ut. bedöma och priori
tera förslagen till kurser. H SFR  föreslår att de nationella forskningsråden, 
som har den mest allsidiga kompetens att prioritera och bedöma förslagen 
till kurser, får möjlighet att göra detta på ett tidigt stadium i beslutsproces-

Stockholm den H  januari 1980

För humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet

Pär-Erik Back
Kerslin Sönnerlind
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'orskningsrädsnämnden:

Bakgrunden till medlemsförslaget angående utveckling och intensifie- 
ing av verksamheten inom ramen för nordiska forskarkurser är bl. a. den 
tvärdering av verksamheten under perioden 1972- 1977 som styrelsen för 
lordiska forskarkurser själv genomfört.

I utvärderingen framhålles att med nuvarande organisation av verksam- 
leten är ett 25-tal kurser per år en rimlig övre gräns. Styrelsen för nordiska 
orskarkurser förordar därför för egen del att en forsatt kvantitativ expan- 
ion i större skala f. n. bör stå tillbaka för en strävan att bl. a. åstadkomma 
:n fortsatt breddning av kursutbudet geografiskt och ämnesmässigt.

Medlemsförslaget synes spegla den allmänna uppfattningen att denna 
orm av nordiskt forskningssamarbete - vartill kan föras även konferen- 
;er. symposier, forskningsstipendier etc. - är av stort värde och förtjänar 
itarkt stöd. Forskningsrådsnämnden delar denna uppfattning.

Beträffande möjligheten till en kraftig utbyggnad av kursutbudet vill 
lämnden understryka att redan en utbyggnad till 25 kurser per år innebär 
;n kraftig ökning i förhållande till antalet kurser under den utvärderade 
periodens senare år (17- 19).

Med hänsyn till de höga krav på kvalitet och angelägenhet som måste 
prägla en verksamhet av denna karaktär och mot bakgrund av styrelsens 
för nordiska forskarkurser egna insiktsfulla bedömningar av de problem 
som verksamheten erbjuder förordar nämnden en utbyggnad av verksam
heten mot den nivå som styrelsen angivit som för närvarande möjlig. 
Nämnden vill i sammanhanget framhålla att behov av under längre tid 
återkommande kurser kan föreligga inom vissa områden och att genom 
sådana kurser en planeringsmåssigt mindre belastande utbyggnad kan ske. 
Styrelsens för nordiska forskarkurser bedömningar om den fortsatta upp
byggnaden och stabiliseringen av verksamheten synes kunna vara vägle
dande för det kommande arbetet och kan fortlöpande beaktas i budgetbe
handlingen inom ramen för det nordiska kulturavtalet.

Stockholm den 8 februari 1980

Nils ( i listin' Rosén
Hans Lundberg

Institutet för social forskning:

1980 ars program för Nordiska forskarkurser omfattar 22 kurser. De 
flesta faller inom det naturvetenskapliga området. Endast en kurs kan 
hänföras till institutets verksamhetsområde. Ingen av institutets anställda



38

har personlig erfarenhet av en nordisk forskarkurs, varken som lärare eller 
elev.

Institutet kan emellertid ansluta sig till den nuvarande uppläggningen av 
de nordiska forskarkurserna, nämligen:

all de i första hand bör gälla nya forskningsområden, med tyngdpunkten 
på svårtillgängliga teoretiska och metodologiska problem.

att de bör arrangeras av institutioner där forskningsverksamheten är 
särskilt inriktad på sådana forskningsområden.

nit de bör ha ett klart utbildningssyfte. gärna med särskilt inbjudna 
framstående utomnordiska forskare som lärare samt 

all de bör ha 1-2 veckors längd och 15-30 deltagare.
I medlemsförlsaget hemställs "att Nordiska rådet rekommenderar Nor

diska ministerrådet att vidta åtgärder för att intensifiera och vidareut
veckla verksamheten inom ramen for Nordiska forskarkurser". Institutet 
kan tillstyrka åtgärder inom ramen för nuvarande anslag och organisation, 
t. ex. utökning med någon eller några kurser inom det samhällsvetenskap
lig området. Den information om Nordiska forksarkurser som distribuerats 
under hösten 1979 förefaller också väl ägnad att intressera forskningsinsti
tutioner för att arrangera kurser av denna typ.

Stockholm den 16 januri 1980

Waller Korpi
Ante Fann

Vetenskapsakademien:

De nordiska forskarkurserna synes ha varit värdefulla, då det gällt att 
främja tvärvetenskapliga synsätt och bygga upp internordiska kontakter. 
Akademien menar dock att utredningen alltför starkt betonat Norden som 
forskningsenhet. Här anses t. ex. kursutbuden böra definieras och lärarna 
rekryteras. Det är troligt att detta är motiverat i vissa fall. Från vetenskap
liga synpunkter är det dock viktigt att forskarutbildningen i första hand 
bestäms med utgångspunkt i forskningens behov och att åtgärder vidtas så 
att de bästa lärarkrafterna kan knytas till denna utbildning oavsett nationa
litet. Det är troligt att det inom vissa forskningsområden finns specifikt 
nordiska problem, men för en stor del av grundforskningen är dock Nor
den ingen självklar enhet. Självfallet är det angeläget att små länder sam
verkar och på bästa sätt utnyttjar sina resurser. Av ännu större vikt är 
dock att söka samverkan med ledande universitet i länder som USA. 
Förbundsrepubliken Tyskland och England. Är 1978 kostade 20 nordiska
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irser 2.3 milj. kr. Denna kostnad bör vagas mot möjligheterna att sanda 
'rskarstuderande till bl. a. de nämnda länderna eller att inbjuda gästföre- 
sare därifrån till Norden. Värdet av två-veckors kurser skall också vägas 
lot den fördjupning som kan ske genom en längre vistelse vid ett utländskt 
niversitet.
Styrelsen för de nordiska forskarkurserna har tidigare prövat möjlighe- 

:rna att hl. a. genom forskningsråden få kursförslag inom de verksamhets- 
imar som anges i styrelsens handlingsprogram. Resultatet härav har dock 
edömts som magert. Ett skäl kan vara att de ekonomiska ramarna varit 
är snäva, ett annat att styrelsen inte haft tillräckliga resurser för att 
tveckla och realisera förslagen. Mest ändamålsenligt syns vara att de 
nstitutioner som svarar för en. även internationellt sett. avancerad forsk- 
ling får stort inflytande på inriktningen av forskarutbildningen. Ur veten- 
kaplig synpunkt är det därför bättre att resurser läggs på existerande 
ramgångsrik utbildning än att lita till spontana förslag frän universiteten. 
Styrelsens uppgift bör även i fortsättningen vara att bevilja medel efter 
>rioriteringar. som den själv bestämmer.

För att uppehålla en hög forskningsstandard är det väsentligt att resurser 
jes för ett kursutbud som fyller högt ställda krav. Ett sätt att aktivt 
rekrytera i första hand nordiska lärare och forskare till angelägna områden 
vore kanske att tilldela vissa institutioner medel för utlandsstudier, med 
förbehåll att dessa institutioner senare också svarar för kurser inom ämnet.

Det är sannolikt att frågan om de nordiska forskarkursernas framtida 
koppling till ett vidgat europeiskt samarbete kommer att aktualiseras vid 
konferensen "Scientific Forum" i Hamburg i februari 1980. Akademien 
menar, att det i så fall är ett steg i rätt riktning som öppnar möjligheter till 
en vidare utveckling enligt linjer som föreslagits i detta yttrande.

Sammanfattningsvis kan sägas, att en internationalisering är av avgöran
de betydelse för vetenskaplig utveckling och förnyelse av forskningen, och 
här kan och får inte Norden ses isolerat. Detta gäller naturligtvis också 
forskarutbildningen. Forskarutbildningens mal skall vara sådan forskning 
som hävdar sig i en internationell jämförelse. Den nordiska forskarkurs
verksamheten bör ses som ett led i en sådan strävan. Utredningen har 
huvudsakligen behandlat tekniska och organisatoriska frågor med få ut
blickar utanför Norden. Utredningen borde klarare ha redovisat målsätt
ningen för verksamheten samt fört en diskussion av utfall och planerade 
insatser mot bakgrund härav.

Kungl vetenskapsakademien 

Carl Gustaf Bernhard
Kai-Inge Hillerud

Stockholm den 18 januari 1980
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Ingenjörsvetenskapsakademien (IVA):

Det är av stor betydelse att det nordiska samarbetet också innefattar 
utbildning och fortbildning av forskare. Att anordna gemensamma, nordis
ka forskarkurser ger möjlighet att skapa kvalitativt högtstående kurser och 
samtidigt ge tillfälle till erfarenhetsutbyte mellan nordiska forskare och 
forskarstuderande. Dessa syften bör kunna uppnås med den inriktning i 
stort som verksamheten fått efter 1972. Akademien tillstyrker att kurserna 
främst motiveras med utbildningsaspekten och att en rimlig balans mellan 
grundforskning och mer samhällsorienterade problem eftersträvas.

Mot denna bakgrund anser akademien att de nordiska forskarkursernas 
fortsatta verksamhet kraftigt bör understödjas. Redovisningen av verk
samheten för åren 1972- 1977 visar dock att vissa förbättringar kan göras 
inom ramen för de nuvarande kurserna. När det gäller fördelning av kurser 
mellan olika fakulteter kan man konstatera att anmärkningsvärt fä tekniska 
kurser genomförts under den aktuella perioden. I själva verket har endast 
en av 14 föreslagna kurser inom tekniska fakulteter genomförts. I sin 
rapport Nordiska forskarkurser 1972-77 föreslår styrelsen som förklaring 
att kurser av teoretisk natur inom teknisk fakultet ofta kan samordnas med 
naturvetenskapliga kurser och att antalet forskarstuderande inom den till- 
lämpat tekniska sfären är jämförelsevis litet i Norden.

Även om en del av förklaringen säkert är riktig finner akademien att den 
tekniska forskningen likväl är kraftigt underrepresenterad. Särskilt med 
hänsyn till det behov som finns av utveckling och innovation för att hävda 
de nordiska länderna i den internationella konkurrensen bör det tekniska 
fakultetsområdets andel av kurserna kraftigt ökas.

I det fall den speciellt tekniska sakkunskapen blir underrepresenterad 
vid de nordiska forskningsradens yttrande över kursförslagen bör styrel
sen komplettera remissförfarandet med sådan sakkunskap. 1 Sverige kan 
det till exempel ske genom kontakter ined Styrelsen för teknisk utveckling.

Akademien delar styrelsens bedömning att omfattningen för närvarande 
inte bör ökas utöver nuvarande maximum på 25 kurser/år. Väsentligt 
viktigare är att verksamheten konsolideras och att informationen om kur
serna förbättras. En målgrupp som därvid inte får försummas är de forska
re och forskarstuderande som är verksamma i näringslivet. Vi har kunnat 
konstatera att kännedomen om kurserna inom bland annat svenska läke
medelsindustrier varit mycket dalig, även då det rört ämnen (till exempel 
kursen i steroidhormonreceptorer) av stort intresse för industrin. Behovet 
att effektivt sprida information även till näringslivet gäller alltså inte enbart 
tekniska ämnen utan också medicinska, naturvetenskapliga, jordbruksve- 
tenskapliga, m.fl. Informationen bör ske selektivt och för detta arbete 
skulle olika industriella organ kunna engageras. Samtidigt finns det sanno
likt områden, där speciell kompetens inom företagen skulle kunna utnytt
jas genom medverkan som kursgivare.
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Ingenjörsvetenskapsakademien får sammanfattningsvis följande me- 
ting:

att de nordiska forskarkurserna konsolideras med nuvarande huvudsak- 
iga inriktningar

att omfattningen tills vidare inte ökas utöver maximala 25 kurser/år 
att andelen ämnen från det tekniska fakultetsområdet kraftigt ökas 
att informationen om kurserna förbättras, även utanför de akademiska 

jrganen
att möjligheterna till en mer aktiv medverkan från forskarvärlden inom 

låringslivet undersöks.

Stockholm den 15 januari 1980

Ingenjörsvetenskapsakademien 

Gunnar Hambraeus Folke Hjahners

Tf verkst. dir

Lars Si liatt424344
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B ILA GA  1

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska hälsovårdshögskolan

Som inledningsvis nämns i förslaget har samhällets hälso- och sjukvårds
politik hittills i stor utsträckning varit inriktad på vård och behandling av 
redan inträffad sjukdom och skada. Resurserna har framför allt fördelats så 
att de kommit den sjukhusbundna vården och behandlingen till godo. 1 dag 
pågår i de nordiska länderna ett intensivt arbete med en ökad satsning på 
primärvården d. v. s. den del av vården som ligger i ledet före den sjukhus
bundna vården, men även den s. k. egenvården berörs av detta arbete. 
Med egenvård avses här bl. a. den behandling och vård vilken kan företas 
av den enskilde individen eller av honom närstående person och utan 
anlitande av medicinsk sakkunskap. Friskvård är dock en ” vårdform" 
som kan sägas ligga ovanför primär- och egenvården men som till vissa 
delar är väl integrerad i dessa. Friskvård är ju enligt förslagsställarnas 
definition vad den enskilda människan själv kan göra för att förbättra 
utsikterna att bibehålla god hälsa.

Som förslagsställarna mycket riktigt framhåller är kostnadsutvecklingen 
för den expanderande sjuk- och åldringsvården ägnade att framkalla oro 
inför framtiden och det är uppenbart att man måste pröva och finna andra 
vägar att förbättra hälsan än en ökad utbyggnad av sjukvårdsapparaten. 
Nordiska hälsovårdshögskolan finner därför att en ökad satsning på frisk
vård är ett gott alternativ även om effekterna av en sådan satsning är svåra 
att mäta och först kan avläsas efter en lång tidsperiod.

Just sådana aspekter på nordisk hälso- och sjukvård belyses ingående i 
den undervisning i folkhälsovetenskap som Nordiska hälsovårdshögskolan 
bedriver, både i ämnena socialmedicin och preventiv medicin, i hälso- och 
sjukvårdsadministration, och i epidemiologi och biostatistik.

N H V  finner därför att förslaget att kartlägga de existerande nationella 
insatserna på friskvårdens område är av stort intresse. Detta kan i sin 
förlängning möjligen också leda till att samnordiska friskvårdsprojekt star-

I - A 569/s suppl.
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tas, vilket kan underlätta en riktig evaluering av friskvården som en hålso- 
befrämjande insats.

Göteborg den 30 januari 1980

Sven-Olof Hedengren 
Ordförande

Lennart Kollier 
Rektor

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

En stor del av våra sjukdomar idag hör antingen samman med förhållan
den på arbetsplatserna och/eller kost- och fritidsvanor. Erfarenheter av 
psykosociala problem i arbetslivet har uppmärksammats alltmer. De soci
ala konsekvenserna av bristande hälsa och sjukdomar samt ökad utslag- 
ning i arbets- och samhällsliv inger oroväckande perspektiv.

En hög sjukfrekvens bör ses som en larmsignal ifråga om den fysiska och 
psykiska arbetsmiljön. Det är därför nödvändigt att förändra arbetsplatser
na och anpassa dem till de anställdas villkor och krav på sina arbetsförhål
landen och arbetsmiljöer. Ur förebyggande synpunkter har sådana insatser 
särskilt stor betydelse.

Behovet av vård och behandling vid inträffade sjukdomar och skador 
ökar. Samtidigt är det nödvändigt att det förebyggande arbetet erhåller hög 
prioritet. Det finns genom sådana insatser möjlighet till betydande bespa
ringar för samhället som är till gagn för den enskilde individen genom en 
bättre hälsa.

Friskvård bör därför ingå som en viktig del av övriga förebyggande 
åtgärder som samhället, organisationer, företag och enskilda vidtar för att 
främja den fysiska och psykiska hälsan hos människorna. Ett sådant bre
dare perspektiv på de förebyggande insatserna är nödvändigt för att erhålla 
en helhetssyn på problemen och konsekvenserna samt de åtgärder som 
behövs för att främja en god fysisk och psykisk hälsa hos olika grupper av 
människor. N FS  vill därför understryka betydelsen av en samordning av 
olika åtgärder som utförs inom social-, hälso- och sjukvården samt av 
arbetsmarknadspolitiska institutioner.

Friskvårdens avgränsningar till andra näraliggande områden måste upp
märksammas. Det gäller t. ex. luft- och vattenföroreningar, kemiska äm
nen i den yttre miljön och hela arbetsmiljöproblematiken. Insatser inom 
dessa områden är av sannolikt större betydelse än vad enskilda människor 
kan göra för att på längre sikt främja och upprätthålla en god hälsa. NFS 
vill dock inte förringa olika insatser som nu görs inom friskvården, utan
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eftersträva en klar och entydig avgränsning gentemot andra och näralig
gande områden. Det gäller särskilt företags- och allmänna hälsovårdsupp- 
gifter. som avser information och rådgivning om hur man bör leva för att 
hålla sig frisk genom riktiga matvanor, motion, sömn, alkohol och tobaks- 
konsumtion etc.

Ur dessa synpunkter föreligger det vissa svårigheter att definiera och 
avgränsa begreppet friskvård klart och entydigt. Detta är dock nödvändigt 
om en kartläggning av existerande insatser och en värdering av dem ska 
ske. En sådan avgränsning bör medföra att med friskvård avses endast 
sådana aktiviteter, som har samband med individens egna möjligheter att 
främja en sund livsföring.

Mot bakgrund av ovanstående medför en klarare definition och av
gränsning av begreppet friskvård gentemot näraliggande områden att 
utredningsuppdraget blir så begränsat att värdet av det kan ifrågasättas. En 
kartläggning av friskvården bör därför utgöra en del av ett större utred
ningsuppdrag om erfarenheterna av de förebyggande insatserna inom 
hälso- och sjukvården överhuvudtaget. Den av N FS  förordade helhetssy
nen på de förebyggande insatserna kan på ett bättre sätt tillgodoses med en 
sådan utvidgning av utredningsuppdraget, som bör inriktas på statliga och 
kommunala insatser samt åtgärder inom företagen. En central uppgift bör 
också vara att kartlägga vilka grupper av människor som prioriteras och 
verkligen omfattas av det förebyggande arbetet.

Med en sådan inriktning av utredningsuppdraget är det nödvändigt att 
också tillvarata de erfarenheter och problem som återfinns bland lönta
garna. N FS  förutsätter därför att de fackliga organisationerna blir repre
senterade i en sådan utredning.

N FS konstaterar också att det ur forskningssynpunkt är önskvärt att 
behandla olika områden av förebyggande hälso- och sjukvård. Även om 
detta berör praktiskt taget alla aspekter på samhälls- och arbetslivet före
ligger behov av ökade forskningsinsatser inom olika områden av det före
byggande arbetet. Möjligheterna till integration och samordning av olika 
forskningsuppgifter är också stora. De förutsättningar som finns för ett 
nordiskt samarbete ifråga om forskningsinsatser inom den förebyggande 
hälso- och sjukvården måste därför tillvaratas. Tillsammans med andra 
initiativ bör det medföra att de förebyggande insatserna kan erhålla en mer 
framträdande roll i det nordiska samarbetet inom hälso- och sjukvårdsom
rådena.

Stockholm den 7 februari 1980

Nordens fackliga samorganisation

Lennart Forsebäck 
Generalsekreterare
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N SK  ställer sig bakom de värderingar om friskvårdens betydelse som 
medlemsförslaget innehåller. Friskvården har säkerligen utomordentlig 
betydelse inte bara för det fysiska välbefinnandet utan kan också i positiv 
mening påverka det psykiska tillståndet.

Förslaget gör också vissa värderingar av omfånget i åldringsvården och 
de stora belopp som nu måste omdisponeras för detta ändamål. 1980-talets 
äldreomsorg kommer säkerligen att kräva ytterligare medel för att klara 
den påfrestning som ett ökat antal äldre medför.

I relation till de kostnader som sjukvården drar är ett förvånansvärt lågt 
belopp anslaget till åtgärder i förebyggande syfte. Pensionärsorganisatio
nerna erhåller för sin verksamhet mycket begränsade bidrag. Som exempel 
kan anges att PRO i Sverige för verksamhetsåret 1978 kunde notera över 
en miljon individuella starter i motionsverksamheten — en ökning med ca 
400000 starter jämfört med tidigare år. PRO hade för all sin verksamhet 
statsbidrag med 370000 kronor under samma tidsperiod.

Friskvård är en mycket viktig del av äldreomsorgen. Redan nu bedrivs 
en omfattande verksamhet, en verksamhet som skulle kunna utvecklas 
betydligt om pensionärsorganisationerna fick ett bra ekonomiskt stöd från 
samhället. Ett sådant beslut skulle, både näraliggande och på lång sikt, 
innebära en avlastning på sjukvården.

N SK  kan därför tillstyrka hemställan att kartlägga existerande insatser 
på friskvårdens område och att värdera friskvårdens betydelse för att 
befrämja folkhälsan i de nordiska länderna.

N SK  vill göra ett tillägg att utredningarna görs skyndsamt och att i 
uppdraget skall ingå rekommendation om hur anslag skall kunna fördelas 
till intresseorganisationer för att befrämja och utveckla friskvårdsverksam- 
heten.

Stockholm den 17januari 1980

Nordiska samarbetskommittén för pensionärsorganisationer

Lars Sandberg 
Ordförande

Willy Sehlberg 

Sekreterare

NORSAM:

Nordiska samarbetskommittén för pensionärsorganisationer (NSK):

Deres ovennevnte medlemsforslag har N O RSAM ’s varme tilslutning. 1 
våre program for våre møter, woorkshops og konferanser angående el- 
dreaktiviteter, har betydningen av både fysisk og mental aktivitet i eldre år 
vært en bærende ide.
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Retten til arbeid, lønnet (eller ulønnet, f. eks. i frivillige organisasjoner) 
tar vært tatt opp, men støter ofte på hindringer, som f. eks. i form av for 
ite elastisk pensjons- og aldersgrenser. De fleste som ønsker å arbeide 
itenom de nevnte grunner, hel eller deltid, har vanskeligheter, og støtes, 
ifrivillig, ofte av både fysisk og mental passivitet.

1 flere nordiske land er det nå igangsatt kurs for vordende pensjonister. I 
Norge legges det særlig vekt på aktivisering, og også på andre problemer 
som kommer inn under ” Friskvårdsbegreppet” . Riktig kosthold, fornuftig 
bruk av nytelsesmidler, tobakk og alkohol, er viktige faktorer i det helse- 
bevarende og i det helsefremmede arbeid.

Vi håper at Nordisk Råds videre behandling av denne sak kan gi verdi
fulle impulser i vårt videre arbeid med disse viktige spørsmål.

Oslo, 12. desember 1979

Norsam

Arne Bruusgaard 
Formann

Danm ark  

Indenrigsministeriet:

 idet udenrigsministeriet samtidig hermed har tilskrevet handels
ministeriet og miljøministeriet med anmodning om at fremkomme med 
deres bemærkninger til indenrigsministeriet.

Såvel industriministeriet som miljøministeriet har meddelt, at forslaget 
ikke giver anledning til bemærkninger.

Sagen har af indenrigsministeriet været forelagt henholdsvis sundheds
styrelsen og undervisningsministeriet.

Undervisningsministeriet har herefter i skrivelse af 4. januar 1980 
oplyst, at man ved tilrettelæggelsen af fremtidige studieplaner inden for 
sundhedsuddannelserne er opmærksom på det særlige aspekt, som ligger i 
at give disse personalekategorier indsigt i problematikken omkring sund
hedspædagogikken og dennes muligheder for forebyggelse og ændring af 
befolkningens holdninger til egen sundhed.

For så vidt angår gymnasieskolen og højere forberedelseseksamen giver 
den gældende bekendtgørelse for faget idræt kun mulighed for at beskæfti
ge sig med meget begrænsede områder inden for ’'friskvården", nemlig 
motionens betydning, hvorimod områder som rigtig kost, alkoholmisbrug
o. s. v. falder uden for rammerne. Der er imidlertid et forslag til ændring af 
bekendtgørelsen under udarbejdelse, hvorefter det vil blive muligt at be
skæftige sig med flere områder inden for "friskvården".
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Inden for folkeskoleområdet er der allerede i en række henseender taget 
sundhedspædagogiske hensyn.

Såfremt det vedtages at gennemføre den foreslåede undersøgelse, finder 
undervisningsministeriet, at den i Danmark formentlig kunne foretages af 
Danmarks Højskole for Legemsøvelser i samarbejde med Gymnastikteore
tisk laboratorium ved Københavns Universitet.

Sundhedsstyrelsen har vedrørende forslaget udtalt, at det vil være øn
skeligt, at der sker en kortlægning af de forskellige foranstaltninger, som 
det enkelte menneske selv kan iværksætte for at forbedre mulighederne for 
at bevare en god sundhedstilstand, ligesom styrelsen vil finde det ønske
ligt, at der sker et nordisk samarbejde på området. Sundhedsstyrelsen 
peger på, at der allerede inden for Den nordiske socialpolitiske Komité’s 
ansvarsområde er aftalt et samarbejde, hvori også indgår spørgsmål om 
forebyggende og opsøgende arbejde inden for sundhedsvæsen og ældreom
sorgen. Sundhedsstyrelsen er enig i, at der tiltrænges yderligere viden om 
effekten af forskellige forebyggende foranstaltninger, ikke mindst vedrø
rende screeningsundersøgelse og specifikke sygdomme. Sundhedsstyrel
sen kan være enig i, at der er behov for yderligere undersøgelser vedrør
ende metodeudvikling og vedrørende motivation for befolkningen som 
helhed og for specielle risikogrupper med henblik på anvendelse af den 
allerede eksisterende viden om sygdomsforebyggelse og sundhedsfremme. 
Endelig peger sundhedsstyrelsen på muligheden af, at spørgsmålet indpla
ceres i såvel det nordiske forskningssamarbejde som det nordiske admini
strative samarbejde, her specielt f. eks. Den nordiske socialplitiske Ko
mité.

Idet indenrigsministeriet kan henholde sig til det ovenfor anførte, skal 
det i øvrigt bemærkes, at der i medfør af lov nr. 217 af 23. maj 1979 skal 
nedsættes et forebyggelsesråd, hvorunder der forudsættes nedsat sagkyn
dige udvalg, heriblandt et udvalg vedrørende sundhedspædagogik.

Det forventes således, at forebyggelsesrådet og det sundhedspædago
giske udvalg snarest efter nedsættelsen vil tage spørgsmålet op til nærmere 
overvejelse, idet der er behov for en nærmere sagkyndig analyse og vur
dering af forslag om en øget sundhedspædagogisk indsats.

København, den 29. januar 1980

P. m. v.
E.b.

Per Thornit

Føroya Landsstýri har i skrivelse den 10 februari 1980 förklarat sig tillstyr
ka medlemsförslaget.



imtsrådsforeningen i Danmark:

I den anledning skal man meddele, at Amtsrådsforeningen kan tilslutte 
.ig, at man på nordisk plan foretager en kortlægning af de initiativer, der 
værksættes vedrørende "friskvård" i de enkelte lande som grundlag for 
;n vurdering af effekten af og omkostningerne ved de enkelte initiativer, 
samt hvorledes disse indgår i det samlede sundhedstilbud.

København, den 4. februar 1980

P.f. V.

E.b.

Torben Brøgger 

Kommunernes Landsforening:

I den anledning skal landsforeningen efter indstilling fra Sammenslut
ningen af sociale Udvalgs bestyrelse meddele, at man ikke har bemærk
ninger til forslaget, idet man dog går ud fra, at man i et evt. nordisk arbejde 
omkring forebyggelse og herunder undersøgelsen af friskvårdens betyd
ning medinddrager arbejdet i det under det danske indenrigsministerium 
nedsatte forebyggelsesråd.

København, den 6. marts 1980

Thorkild Simonsen
O. Ingvarisen

Københavns Magistrats 2. afdeling:

Det fremsatte forslag tager så vidt ses sigte på at søge etableret en 
kortlægning af de eksisterende indsatser på det område, der på svensk 
betegnes som "friskvård" - og som på dansk formentlig kan defineres 
som de bestræbelser, der gennem spredning af oplysninger om, hvordan 
man holder sig rask, søger at få de enkeltes levevis påvirket på en sådan 
måde, at udsigterne hertil forbedres gennem den enkeltes egen indsats.

Et sådant forslag er i god overensstemmelse med og må derfor ses i 
sammenhæng med de her i landet udarbejdede redegørelser og planer om 
fremme af en forebyggende indsats, således som disse bl.a. har givet sig
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udslag i det sundhedspædagogiske projekt, som Kommiteen for Sundheds
oplysning har udarbejdet sammen med undervisningsministeriet, samt det 
ved lov under indenrigsministeriet nedsatte forebyggelsesråd, som bl.a. 
har til opgave at foretage en løbende kritisk vurdering af eksisterende 
forebyggende foranstaltninger.

Man må derfor også på dansk side være interesseret i, at Nordisk Råd 
søger at fremskaffe en oversigt over samtlige nordiske aktiviteter på dette 
område, herunder organisation, arbejdsform og finansiering i en så detal
jeret form, at de indsamlede oplysninger vil kunne bearbejdes med henblik 
på bedømmelse af de opnåede resultater.

Det vil endvidere gennem et tværfagligt nordisk samarbejde formentlig 
være nødvendigt at få udarbejdet en særlig undersøgelses- og bedøm
melsesmetodik for gennem en fælles planlægning af en fremtidig forskning 
at kunne få skabt det nødvendige erfaringsmateriale.

Under henvisning hertil finder magistraten at kunne anbefale forslaget til 
videre behandling i Nordisk Råd.

København, den 5. februar 1980

Alsing Andersen
A . Johannsen

Frederiksberg Kommune:

 indledningsvis oplyse, at sagen ikke har været forelagt kommu
nalbestyrelsen, men at forslaget har været forelagt kommunens fagdirekto
rater, som ikke har bemærkninger ud over at udtrykke nogen skepsis med 
hensyn til foranstaltningers mulighed for blot i mindre omfang at kunne 
erstatte de sygdomsbehandlende institutioners indsats.

Frederiksberg, den 14. februar 1980

G. Kastherg
P.Kolringen

Dansk Arbejdsgiverforening:

Betegnelsen ” friskvård”  er efter Dansk Arbejdsgiverforenings opfat
telse uheldig, idet det i dansk sprogbrug nærmest må oversættes med 
"behandling af raske” . I stedet burde måske anvendes udtryk som ” fore
byggende indsats”  eller "profylakse” .
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Det synes ligeledes værdifuldt at få samlet det eksisterende store mate- 
iale om udførte helbredsundersøgelser og vurderet dette. Herved vil man 
cunne få reduceret en stor del af de undersøgelser, der foretages, og 
)egrænset sundhedskontrollen til de områder, der er omfattet af de egent- 
ige risikogrupper.

Når det nævnes, at ” Friskvårdens uppgift år att nå människor med 
lpplysning om, hur man bör leva för att hålla sig frisk” , er dette et 
ilbageskridt i forhold til de intentioner, som i en årrække har ligget til 
>rund for den sundhedsoplysning, der har været udført af sundhedsmyn- 
lighederne, og som er udformet i bl. a. Arbejdsmiljøloven. Den tager sigte 
>å ikke bare at hindre sygdom, men også på at bedre den enkeltes 
;undhed. I en sådan sammenhæng er betegnelsen ” friskvård” , som peger 
ien på en eller anden form for behandling, uhensigtsmæssig.

Dansk Arbejdsgiverforening mener, at ordet ” friskvård”  bør udgå, idet 
let er for snævert og henleder opmærksomheden på behandling og ikke på 
orebyggelse.

Forslaget forekommer relevant, såfremt man er interesseret i at se på 
íelheden og derved skønne over arbejdsmiljøets, boligens og livsstilens 
ndflydelse på sundheden.

Cøbenhavn, den 5. februar 1980

Dansk Arbejdsgiverforening 

Kai Grunnet

Assurandør-Societetet har i skrivelse den 27 november 1979 förklarat sig 
eke ha något att anföra i anledning av medlemsförslaget.

ortsætlelsessygekassen Danmark:

Som vi har nævnt ved tidligere forslag til Nordisk Råd, har Fortsæt- 
älsessygekassen Danmark sympati for aktiviteter, der kan forebygge syg
om og ulykke. Den praktiske værdi af det foreliggende medlemsforslag 
ynes dog at være til at overse, sammenlignet med den betydelige admini- 
trative indsats, som kræves.

København, den 6. marts 1980

Preben Hentzen

— A 569/s suppl.
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Den almindelige danske Lægeforening:

Lægeforeningen går ind for, at Nordisk råd initierer mere forskning 
angående effekt af forskellige metoder til sundhedspædagogik. Lægefor
eningen skal samtidig henlede opmærksomheden på den righoldige littera
tur, som i dag eksisterer om emnet. Denne litteratur, som beskriver meto
der til ændring af holdninger og adfærd, har i det væsentlige påvist ineffek
tiviteten af kampagner i massemedier.-----

Denne litteratur har på sundhedsområdet bekræftet det. der siden 2. 
verdenskrig har været velkendt for andre områder, at holdninger - og 
dermed adfærd — dannes og kan ændres i de nære miljøer, at nøgleper
soner her spiller en afgørende rolle og at oplysning, der kun giver viden, 
som regel ikke ændrer folks adfærd. Derfor mener lægeforeningen, at der i 
dag er mest brug for metoder, der klart focuserer på nærmiljøer, familie
miljøer og arbejdspladsmiljøer, ligesom der er brug for nøglepersoner i 
disse miljøer - og sideløbende hermed evaluering af, om metoderne får 
virkning på adfærden og ikke blot på vidensniveauet.

Da adfærd vidtgående bestemmes af miljøforhold, ønsker lægeforening
en samtidig at præcisere, at en sundhedspædagogik, der fokuserer på folks 
vaner, synes at være problematisk, såfremt den foregår, uden at der 
samtidig lægges vægt på bevidsthed (medvetande) om de vilkår, der vidt
gående er bestemmende for vanerne. De initiativer, der igangsættes, bør 
efter lægeforeningens opfattelse ikke få den karakter, at de blot tilstræber 
en tilpasning til hvilke som helst miljøforhold. Initiativerne bør i selve 
oplæggene have indbygget tilskyndelser til folk om selv - og sammen med 
andre med samme vilkår - at analysere, hvilke samfundsforhold der 
vanskeliggør eller umuliggør sunde vaner, idet det bør tilstræbes, at folk 
inspireres til at arbejde effektivt på at ændre sådanne ugunstige samfunds
forhold.

København, den 22. januar 1980

P. h.v.
Francis Zacluiriae

Danmarks Naturfredningsforening har i skrivelse den 3 mars 1980förkla
rat sig stödja medlemsförslaget.

Dansk Sygeplejeråd har i skrivelse den 14 december 1979 förklarat sig 
tillstyrka medlemsförslaget.
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Dansk Idræts-Forbund:

Dansk Idræts-Forbund skal i den forbindelse udtrykke sin sympati for 
det fremsatte forslag. Vi finder at forslaget, fra forslagsstillernes side, er så 
godt dokumenteret, at der ikke er behov for yderligere dokumentation.

København, den 12. december 1979

P.f.v.

Bent Agerskov 
Vicegeneralsekretær

Friluftsrådet:

 kan vi oplyse, at vi vil være meget interesserede i en sådan
undersøgelse, idet det viser sig, at det er meget vanskeligt at dokumentere 
værdien af rekreation sammenholdt f. eks. med værdien af erhvervsindsats 
og teknisk udvikling.

Gennem Statens forstlige Forsøgsvirksomhed har vi haft kontakt med en 
amerikansk forsker, der oplyste, at man også derovre har problemer med 
at beskrive og evnt. måle værdien af en rekreativ indsats.

Endvidere kan vi gøre opmærksom på, at de fra forskellig side skønnes, 
at skoleelevers fysik er ringere end tidligere bl. a. på grund af skolebuskør
sel og nedsat timetal i gymnastik. Det er forhold, der måske kunne rådes 
bod på gennem øget indsats i friluftsorganisationerne.

Som et eksempel på, hvordan vi arbejder med at få de rekreative syns
punkter tilgodeset i forbindelse med region- og kommuneplanlægning ved
lægges et eks. af ” Friluftsundersøgelsen, Nordjyllands amt’. '1

Ligeledes vedlægger vi eks. af skoleudsendelsen som et eksempel på 
vores oplysningsarbejde.1

Vi vil være meget interesseret i at blive orienteret om, hvad der videre 
sker i sagen.

København, den 5. februar 1980

Friluftsrådet 

Gert Henriksen

Danmarks Turistråd har i skrivelse den 14 november 1979 meddelat, att 
det icke önksar uttala sig i anledning av medlemsförslaget.

1 Har ej tryckta.



12

Komiteen for Sundhedsoplysning:

Disse oplysninger må derfor gives i en pædagogisk form, som kan 
motivere, altså opdrage de pågældende til at udnytte den bibragte informa
tion. Når oplysningerne gives i tilslutning til sygdomsbehandling og hel
bredsundersøgelse og derfor i form af individuelle råd, vil den pågældende 
forud være godt motiveret, og mange opfatter "de forebyggende helbreds
undersøgelser”  af gravide og børn som en form for friskvård. I snævrere 
forstand forstås herved den almene vejledning af bestemte persongrupper, 
idet sundhedsoplysningen afpasses ud fra disses særlige forudsætninger og 
særlige behov.

Det er fremskaffelsen af oplysningsmateriale til brug ved sidstnævnte, 
der er hovedopgaven for Komiteen for Sundhedsoplysning, og om denne 
skal man derfor give nedenstående almene oplysninger.

Komiteen for Sundhedsoplysning blev stiftet 1964 af De samvirkende 
Centralforeninger af Sygekasser i Danmark og Den almindelige danske 
Lægeforening i tilslutning til disses overenskomst af 1955 om udgivelse af 
bladet H E L S E , som i årene forud var begyndt at udgive pjecer, bl.a. 
Sundhedsstyrelsens vejledninger for gravide og om spædbørn. Dansk Sy
geplejeråd, Dansk Tandlægeforening og Selskabet for Sundhedsplejen slut
tede sig fra starten til Komiteen, og senere har Dansk Psykologforening og 
Dansk Røde Kors tilsluttet sig, medens sygekasserne er blevet efterfulgt af 
Amtsrådsforeningen, Frederiksberg og Københavns kommuner.

Komiteen er en selvejende institution, som de nævnte organisationer og 
kommuner støtter med årlige tilskud efter indbyrdes aftale, og hvis styrelse 
består af repræsentanter for disse. Efter styrelsens enstemmige beslutning 
kan optages andre organisationer og institutioner, der udfører sundheds
oplysning som følge af deres medlemmers profession eller ved egen ikke- 
kommerciel virksomhed, mod at de forpligter sig til at yde et årligt tilskud 
på mindst det halve af det førnævnte.

For tiden er optaget Danmarks Apotekerforening, Danmarks Lærerfor
ening og Dansk Farmaceutforening.

Medens styrelsen ordinært afholder kun ét møde årligt, hvor de økono
miske forhold og de generelle arbejdsprincipper aftales, foregår virksom
heden i Komiteens sekretariat under ledelse af dettes direktør og i nært 
samarbejde med Komiteens sagkyndige udvalg. Dette mødes ordinært 5 
gange årligt, og dets medlemmer indgår i de mange arbejdsgrupper, som 
udvalget udpeger til løsning af de enkelte opgaver.

De i styrelsen repræsenterede medlemmer har pligt til og de andre ret til 
at udpege 2 medlemmer af det sagkyndige udvalg, hvorved Komiteen er 
sikret en alsidig viden og den fornødne faglige kontakt. Efter udvalgets 
indstilling kan Komiteen opfordre ministerier, styrelser og andre myndig
heder til at udpege medlemmer af udvalget, for at også disses viden og 
kontakter kan bidrage til Komiteens arbejde.
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For tiden er følgende repræsenteret: Selskabet for Sundhedsplejen, 
Sundhedsstyrelsen, Dansk Sygeplejeråd, Dansk Røde Kors, Dansk Tand
lægeforening, Socialstyrelsen, Socialministeriet, Danmarks Lærerfore
ning, Amtsrådsforeningen, Undervisningsministeriet, Lægeforeningens 
Hygiejnekomité, Københavns kommune, Frederiksberg kommune. Inden
rigsministeriet, Danmarks Apotekerforening, Dansk Farmaceutforening 
og Dansk Psykologforening,

Komiteens form ål er i vedtægten formuleret "at være til rådighed for 
enhver organisation eller institution, som ønsker bistand eller samar
bejde", nemlig ved udarbejdelse, fremstilling, distribution og salg af oplys
ningsmateriale af enhver art, som kan være hjælpemidler i sundhedsoplys
ningen. og ved organisering af kurser, seminarer og andre arrangementer i 
dennes tjeneste. Der skal herved tilstræbes en koordinering af og med de 
aktiviteter, der udføres af andre på dette område, ligesom der skal optages 
kontakter med oplysningsarbejdet i andre lande.

Der har især været samarbejdet med Sundhedsstyrelsen, Indenrigsmi
nisteriet, Socialstyrelsen, det danske skolevæsen. Tandlægeforeningens 
Hygiejnekomité, Undervisningsministeriet samt Danmarks Radio. Til en 
række opgaver har Komiteen fået støtte fra Helsefonden, som derved har 
kunnet opfylde et af sine statusmæssige formål.

Denne skrivelse bilægges en fortegnelse over de for tiden distribuerede 
materialer.1

Det skal yderligere oplyses, at sekretariatet råder over 395 nr lokaler og 
har en stab på ca. 20, hvoraf de 8 er faste medarbejdere og resten er free 
lance, og at omsætningen i kalenderåret 1978 udgjorde ca. 4 mill. kr.

Det vil af ovenstående fremgå, at komiteen må være interesseret i, at 
Nordisk Råd fremskaffer en oversigt over alle nordiske initiativer på dette 
område, dvs. deres organisation, arbejdsformer og finansiering, i en så 
detailleret form, at det indsamlede materiale vil kunne bearbejdes som en 
udgangsbasis for bedømmelsen af de opnåede resultater heraf. Thi det vil 
formentlig være nødvendigt gennem et tværfagligt nordisk samarbejde 
først at få udarbejdet en særlig undersøgelses- og bedømmelsesmetodik, 
for at man gennem en fælles planlægning af en fremtidig forskning kan få 
skabt det fornødne erfaringsmateriale. Stammer dette fra forskellige aktivi
tetsformer, vil man da kunne indkredse de faktorer, der bestemmer effek
ten af friskvård i den indledningsvis omtalte forstand.

Opmærksomheden henledes i øvrigt på, at der i 1951 på fransk initiativ 
blev stiftet en International Union for Health Education, der siden 1965 
har haft regionalkontorer. Det europæiske kontor administreres for tiden 
af den vesttyske forbundsrepubliks Bundeszentrale fur gesundheitliche 
Aufklårung i Köln, som siden 1967 har videreført og udvidet det arbejde.

1 Har ej tryckl.
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der fra 1953 var blevet udført af en samarbejdsorganisation af sundheds
oplysende institutioner og organisationer i Tyskland.

Fyldige oplysninger om arbejdet i WHO-Europaregionens lande: Health 
Education in Europe, er udgivet af International Journal of Health Educa
tion, Genéve, 1976 (222 sider). I dette tidsskrift findes mange artikler om 
vurdering af oplysningsarbejdets resultater. I WHO-regionalkontoret i Kø
benhavn findes også en afdeling for sundhedsoplysning.

København i december 1979

P. Bonnevie 
Formand, professor, dr.med.

F in la n d

Social- och hälsovårdsministeriet:

Med friskvård avses i medlemsförslaget det som den enskilda människan 
själv kan göra för att förbättra utsikterna att bibehålla god hälsa. Friskvår
dens uppgift är följaktligen att nå människor med upplysning om hur man 
bör leva för att hålla sig frisk, t. ex. genom riktiga matvanor, regelbunden 
motion, tillräcklig sömn och begränsning i tobaks- och alkoholkonsumtion. 
Förslagsställarna konstaterar, att inte något av de nordiska länderna torde 
i tillräcklig omfattning ha uppmärksammat friskvården som en förebyggan
de insats på hälsovårdsområdet. Mot bakgrund av det nära samarbete som 
utvecklats mellan de nordiska länderna på social- och hälsovårdsområdet 
bör insatser på friskvårdens område utgöra en del av detta arbete. Ett 
första steg i ett nordiskt samarbete bör vara en kartläggning av de olika 
åtgärder som i friskvårdande syfte vidtagits på nationellt plan. Ett andra 
steg bör vara en utvärdering av de olika metoder och insatser som kartlägg
ningen omfattar. Med hänvisning till detta hemställes att Nordiska rådet 
rekommenderar Nordiska ministerrådet att kartlägga existerande insatser 
på friskvårdens område att att värdera friskvårdens betydelse för att be
främja folkhälsan i de nordiska länderna.

Begreppet ” friskvård”  som användes i medlemsförslaget täcks av det i 
Finland använda begreppet ” hälsofostran”  (terveyskasvatus). Härmed 
avses en verksamhet som syftar till att befrämja sunda levnadsvanor bland 
befolkningen. Hälsofostran uppfattas som en verksamhet, som hänförs till 
hälsovården.

Samtidigt har den kontaktytor med andra förvaltningsområden som 
skolväsendet, yrkesutbildningen och arbetarskyddet. Vid medicinalstyrel
sen ingår "hälsofostran”  i folkhälso- respektive sjukhusavdelningens 
verksamhetsfält. En särskild byrå för "hälsofostran" har år 1977 upprät
tats i anslutning till hälsovårdsavdelningen. Denna byrå svarar i Finland
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för de åligganden, vilka omnämnes i medlemsförslaget som viktiga upp
gifter för friskvården.

Social- och hälsovårdsministeriet delar förslagsställarnas syn på önsk
värdheten av en ökad nordisk satsning på en verksamhet som i Finland 
definieras som hälsofostran. En nordisk kartläggning av insatserna på 
området kan därför betecknas som en ändamålsenlig första åtgärd. Samti
digt förtjänar dock att nämnas att frågor som gäller evaluering av sjuk- 
domsförebyggande verksamhet som hälsofostranfriskvård uppmärksam
mas och bearbetas för tillfället i olika sammanhang såväl på det nationella 
som på det internationella planet.

Helsingfors den 13 februari 1980

Sinikka Luja-Penttilä
Social- och 

hälsovärdsminister
Henrik Aström 

Äldre regeringssekreterare

Folkpensionsanstalten:

Medlemsförslaget framhåller den sannolika hälsobevarande och hälso- 
främjande effekten av ett visst slags levnadssätt. 1 förslaget konstateras att 
vi ännu vet alltför litet om vilken betydelse iakttagandet av en viss livsfö
ring och vissa vanor har för folkhälsan och för sjukvårdskostnaderna. 
Likaså saknas en kartläggning av de olika åtgärder som vidtagits på natio
nellt plan för att skapa förutsättningar för ett hälsofrämjande levnadssätt. I 
förslaget rekommenderas att en sådan kartläggning företas i samråd mellan 
de nordiska länderna. Härefter skulle man utvärdera effekterna av och 
kostnaderna för olika friskvårdande insatser. På grundval av dessa utred
ningar kunde sedan åtgärdernas betydelse för folkhälsans befrämjande 
bedömas.

Friskvårdens uppgifter, såsom de definieras på första sidan i medlems
förslaget, visar sig i stort sett falla inom ramen för hälsofostrans arbetsom
råde. Hälsofostran har i Finland varit föremål för ett tämligen grundläggan
de utredningsarbete, bland annat i samband med det betänkande som 
avgavs av kommissionen för hälsofostran och medicinalmyndigheternas 
åtgärder med anledning därav. Vid en granskning av medlemsförslaget kan 
konstateras att det uttryckligen avser åtgärder inom hälsovården - den 
frivilliga hälsovården och sålunda upprätthållandet av en god kondition 
och hälsa - och en utredning av dem.

De i förslaget framförda allmänna argumenten för friskvård eller snarare 
en personlig hälsovård kan med beaktande även av de gjorda reservatio
nerna anses vara riktiga. Även om effekten av olika levnadssätt och vanor
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på individens hälsa och folkhälsonivån inte i detalj är kända, finns det 
mycket som tyder på ett positivt samband mellan vissa levnadsvanor och 
en människas hälsa. En kartläggning av de samhällsåtgärder, genom vilka 
en självinitierad hälsovård kan befrämjas, och en uppskattning av kostna
derna för och nyttan av sådana åtgärder vore en angelägen uppgift, som 
kunde föra den målmedvetna hälsovårdspolitiken ett stort steg framåt. En 
sådan utredning skulle fördjupa våra insikter om och klarlägga betydelsen 
av personlig hälsovård, dess innehåll och omfattning, samt ge en bild av de 
åtgärder som vidtagits och bör vidtas på området. Utredningen kunde även 
utgöra ett gott underlag för nya insatser inom många verksamhetsformer, 
som redan nu får ett betydande stöd av samhället, i synnerhet ungdoms-, 
idrotts- och åldringsverksamheten, så att vikten av en personlig hälsovård 
accentueras i alla relevanta sammanhang.

Den begreppsmässiga oklarhet som följer av att begreppen ” hälsovård" 
och "hälsofostran" delvis ersätts med det nya begreppet "friskvård” , som 
inte är något vedertaget begrepp inom den finländska medicinska termino
login eller hälsovårdsterminologin borde helst undvikas.

Den föreslagna kartläggningen förutsätter en synnerligen omfattande 
och ingående kännedom dels om olika levnadsvanors effekt på hälsan och 
dels om samhällets social- och hälsovårdspolitiska åtgärder. En sådan 
kartläggning bör i princip anses angelägen och befogad. Redan de föreslag
na åtgärderna i det första skedet förutsätter dock ett omsorgsfullt planerat 
datainsamlingssystem för att det totala läget skall kunna bedömas och 
praktiska jämförelser skall bli möjliga. 1 praktiken torde utredningen i 
Finland bäst kunna göras av ett sådant forskningsinstitut, inom vilket man 
hyser ett varaktigt intresse för de ifrågavarande områdena och deras ut
vecklande och där man ständigt har tillgång till den behövliga expertisen 
inom olika delområden. Efter utredningarna i detta första skede kan man 
gå vidare till nästa skede, en utredning av effekterna av och kostnaderna 
för olika metoder för hälsofostran. 1 detta andra skede torde Folkpensions
anstalten i princip kunna göra en praktisk insats.

Helsingfors den 30 april 1980

Folkpensionsanstalten 

Jaako Pajula Veikko Kallio

Jyväskylä universitet:

I medlemsförslaget upptas initiativ som kan anses viktiga när man under 
de närmaste åren strävar till att åstadkomma förebyggande individuella 
och samhälleliga åtgärder i syfte att bibehålla och befrämja folkhälsan.
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Medlemsförslaget ger dock anledning till följande anmärkningar. Ter
men ” friskvård”  är ny och i någon mån obestämd. Begreppet ” förebyg
gande hälsovård”  torde speciellt i Finland täcka det område som avses 
med begreppet ” friskvård”  i promemorian. 1 förslaget har upptagits många 
viktiga delområden av friskvård/hälsovård; dock har bl. a. olika former av 
naturterapin - som diskuterats och utvecklats rätt vidlyftigt i de nordiska 
länderna under de senaste åren - blivit bortglömda. De olika staternas 
vetenskapliga kommissioner har utarbetat detaljerade utredningar över 
forskningens kvalitet och kvantitet på många av de områden som förslaget 
inrymmer. Av denna anledning vore det skäl att noga överväga om vilka 
forskningsområden ytterligare utredningar torde skaffas.

Jyväskylä den 31 januari 1980

Kalevi Heinilä 
Rektor

Matti Hietala 
Förvaltningsdirektör

Skolstyrelsen:

Åtgärder i anslutning till förebyggande hälsovård har intagit en central 
ställning vid utvecklandet av vårt lands hälsovård allt sedan lagarna an
gående byråer för mödra- och barnavård, skolhälsovård och skoltandvård 
samt folkhälsovård trädde i kraft. Hälsofostran har utgjort en väsentlig del 
av förenämnda aktiviteter. Också många medborgarorganisationer. handi
kapporganisationerna inbegripna, har redan länge bedrivit hälsofostran. 
Även om strävan hela tiden har varit att utveckla hälsofostran i riktning 
mot förebyggande hälsovård, återstår likväl ännu mycket att göra såväl 
nationellt som internationellt.

Hälsofostran (Health Education) är ett internationellt vedertaget be
grepp och har som mål att främja och upprätthålla hälsan. Den finska term. 
’kunnonhoivaus’ (friskvård), som föreslagits i Nordiska rådets prome
moria är främmande och kan lätt blandas med en annan liknande finsk term 
’kuntoutus’ (rehabilitering), som ju huvudsakligen innebär en korrigerande 
verksamhet och utgör en del av sjukvården.

Skolstyrelsen ser barnen, ungdomen och den aktiva befolkningen som 
den främsta målgruppen för hälsofostran. Den aktiva befolkningen är som 
målgrupp viktig, emedan det är denna del av befolkningen som har huvud
ansvaret för den nya generationens fostran. Den modell de ger ungdomen 
är betydelsefull också för de ungas hälsobeteende. Sjukfrånvaron på ar
betsplatserna belastar också nationalekonomin.

Barnens och ungdomens hälsoattityder kan enligt skolstyrelsens upp-
t2-A 569/s suppl.
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fattning påverkas på många olika sätt, medan möjligheterna att påverka de 
äldres attityder och vanor är mycket begränsade.

Hälsofrämjande verksamhet kan förutom inom ramen för hälsovården 
också bedrivas i skolan genom att man fäster uppmärksamhet såväl vid 
undervisningen som vid en sund och trygg skolmiljö. I fråga om undervis
ningen bör uppmärksamhet fästas speciellt vid arbets- och timindelnings- 
frågor, läroplanerna för de olika läroämnena och undervisningsarbetets 
allmänna anordnande. Skolan bör också bättre än förut beakta förutsätt
ningarna för elevernas utveckling. Samhällets beslut bör stöda skolans 
fostringsarbete.

Skolbarnens och ungdomens hälsoattityder har i Finland undersökts och 
uppföljts bl. a. i fråga om tobaksrökning och alkoholbruk. Också projekt i 
anslutning till hälsofostran har genomförts, av vilka må nämnas Ungdoms- 
projektet i Norra Karelen som utförs i samråd med Världshälsoorganisa
tionen. En kartläggning av aktiviteterna i anslutning till hälsofostran torde 
gagna ettvart av de nordiska länderna, varför skolstyrelsen anser den av 
Nordiska rådet föreslagna utredningen vara viktig. Skolstyrelsen vill dock 
understryka nödvändigheten av att utredningens målgrupp utgörs av bar
nen, ungdomen och den aktiva befolkningen samt att forskningen uppföljs.

Resultaten av hälsofostran kommer mycket långsamt till synes i fråga 
om dess verkningar på folkhälsan och nationalekonomin, varför Nordiska 
rådets medlemsförslag om en utredning av hälsofostrans (friskvårdens) 
betydelse torde vara en diger uppgift som kommer att kräva uppföljning på 
lång sikt. Utfört i samarbete mellan de nordiska länderna kommer projek
tet dock att ha goda chanser att utfalla positivt, emedan levnadssätten, 
livsmiljöerna samt hälso- och socialvårdssystemen är mycket lika varandra 
i våra länder.

Helsingfors den 8 januari 1980

Erkki Aho 
Generaldirektör

Anna-Ester Liimatainen-Lamberg 
Överinspektör

Ålands landskapsstyrelse:

Ålands landskapsstyrelse förenar sig i motionärernas åsikt att existeran
de friskvårdsinsatser bör kartläggas. För att höja livskvaliteten och minska
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sjukfrånvaron och sjukvårdskostnaderna kan friskvården vara en fram
komlig väg som ställer den fria individens egen insats i förgrunden.

Mariehamn den 28 november 1979
Karl Sundblom 

Vicelantråd
Ossian Svensson 
Landskapsläkare

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund och Affärsarbetsgivarnas central
förbund AAC:

I medlemsförslaget har vid sidan av den förebyggande hälsovård som nu 
förekommer begreppet friskvård tagits fram. Med friskvård avses vad den 
enskilda människan själv kan göra för att förbättra utsikterna att bibehålla 
god hälsa. Dess uppgift vore att upplysa människorna om hur man bör leva 
för att hålla sig frisk t. ex. genom riktiga matvanor, regelbunden motion, 
tillräcklig sömn och begränsning i tobaks- och alkoholkonsumtionen. Detta 
skulle förutsätta främjande av idrotts- och friluftslivet, stöd till motions- 
verksamheten och att behovet av rekreation och idrott beaktas i samhälls
planeringen.

1 vårt land har redan länge en förebyggande hälsovård utövats, som bl. a. 
omfattar allmänna hälsoundersökningar av förskolebarn och skolbarn, fö
rebyggande verksamhet inom ramarna för företagshälsovården samt hälso
fostran och rådgivning inom hälso- och sjukvårdssektorn.

I Finland svarar samhället för hälsofostran. Målet med denna verksam
het är att upprätthålla och främja god hälsa. Detta är en medveten och 
ändamålsenlig verksamhet, med vars hjälp man försöker påverka personen 
i fråga så att han/hon lär sig ett sådant hälsobeteende som upprätthåller och 
främjar hälsan.

Medicinalstyrelsen har i sin broschyr "Aktiveringen av hälsofostran”  
föreslagit att hälsorådgivningen skall byggas ut till en ständigt pågående 
verksamhet som skall omfatta hela befolkningen. Tyngdpunkten inom 
hälsofostran skall läggas på näringsfostran, en minskad konsumtion av 
tobak och alkohol, information om hur hälsoservicen kan utnyttjas på ett 
ändamålsenligt sätt samt på att skapa sunda motionsvanor. Samtidigt 
konstaterades att målet med hälsofostran är att främja individens och 
gemenskapens hälsa och trygghet; den enskilda människan skall sätta 
värde på sin hälsa, på eget initiativ inhämta kunskaper om hälsa, genom 
sitt beteende främja egen och andras hälsa samt omgivningens hälsa och 
trygghet samt då han/hon insjuknar aktivt ta del i vård- och rehabiliterings
programmet.

1 folkhälsolagen, företagshälsovårdslagen, idrottslagen, tobakslagen och
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i de centrala arbetsmarknadsorganisationernas avtal om utvecklande av 
företagshälsovården definieras hälsofostran och ges anvisningar om hur 
den kan förverkligas. I samband med företagshälsovården har arbetsgivar
na i ökande grad förverkligat inte endast sådan hälsofostran som anknyter 
till bekämpandet av de hälsorisker arbetet medför utan har även tagit med i 
verksamheten en målsättning med folkhälsoaspekter.

Centralförbunden anser att det i vårt land genom nuvarande lagar och 
frivillig verksamhet i tillräcklig och ökande utsträckning förekommer så
dan verksamhet som avses med begreppet friskvård. Det åligger hälso
vårdsmyndigheterna att följa med situationen och eventuellt ge ut nya 
anvisningar.

Helsingfors den 22 januari 1980

Arbetsgivarnas i Finland 
Centralförbund

Seppo Riski 

Finska försäkringsbolagens centralförbund1:

Centralförbundets uppfattning är, att den i medlemsförslaget omtalade 
nordiska undersökningen kan rekommenderas. Vid kartläggningen borde 
uppenbarligen främst utredas, på vilket sätt samhället ekonomiskt kan 
stöda de fria medborgarorganisationernas verksamhet för folkhälsans all
männa främjande. Verksamheter av det slag som avses i medlemsförslaget 
bedrivs i Finland bl. a. av ett flertal pensionärs- och motionsorganisationer 
samt organisationer underställda Hjärtsjukdomsförbundet i Finland. Dess
utom syftar exempelvis grundskolans fysiska fostran och hälsocentraler
nas rådgivningsarbete till främjande av folkhälsan.

Helsingfors den 28 januari 1980

Finska försäkringsbolagens centralförbund 

L. Palmén Matti L. Alto

Finlands riksidrottsförbund:

Finlands riksidrottsförbund ser det positivt, att man i Nordiska rådet 
fäst uppmärksamhet vid den förebyggande hälsovårdens betydelse för 
folkhälsan. I medlemsförslaget refereras helt begrundat till de utgifter

Affärsarbetsgivarnas 
Centralförbund AAC

Jyrki Vihma

1 Yttrandet översatt från finska.
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ohälsa och sjukdom innebär, för att inte tala om de lidanden de för med sig 
för de enskilda medborgarna. Det är därför angeläget, som man även i 
förslaget konstaterat, att fästa allt större uppmärksamhet vid förebyggande 
hälsovård samt vid undersökningen av förebyggande åtgärder. Det finns 
t. o. m. skäl att i enlighet med andan i lagen om folkhälsa poängtera 
förskjutningen av hela sjukvårdens tyngdpunkt till förebyggande hälso
vård.

F R IF  önskar högaktningsfullt dra uppmärksamhet till vissa terminolo
giska oklarheter i förslaget. Det finska ordet "kunnonhoivaus”  är väl en 
direkt översättning från svenskans ’'friskvård”  och begreppet har inte 
tidigare använts i den finska hälso- och sjukvårdens terminologi. Som ord 
ligger den finska termen ” kuntoutus”  rätt nära, dock avser man med detta 
begrepp vissa åtgärder som syftar på att återställa hälsan samt att befrämja 
tillfrisknandet, dvs. rehabilitering. Dock torde inte dessa åtgärder avses i 
Nordiska rådets medlemsförslag.

På förslagets första sida konstateras att med friskvård menas vad den 
enskilda människan själv kan göra för att förbättra utsikterna att bibehålla 
god hälsa. 1 det etablerade språkbruket ligger detta mycket nära termen 
” hälsobeteende” . Visserligen kan dåligt hälsobeteende ha negativ inver
kan på hälsan. Vidare konstateras på förslagets andra sida, att friskvårdens 
uppgift är att nå människor med information om hur man bör leva för att 
hålla sig frisk. Inom den etablerade terminologin syftar detta på den 
verksamhet som kallas för hälsoupplysning. Hälsouppfostran däremot är 
ett överbegrepp, under vilket man förstår långsiktig verkan på människans 
hälsobeteende. Medveten eller omedveten hälsouppfostran börjar redan 
inom familjen för att sedan fortsätta bl. a. i skolan.

Det anses att motion och sport i korrekt dosering bildar en väsentlig del 
av positivt hälsobeteende. Sålunda är det rätt och riktigt och från FR IFs 
sida sett betydelsefullt, att man i förslaget fäster uppmärksamhet även vid 
främjandet av idrotts- och friluftslivet, vid motionsverksamhetens stöd 
samt vid dess uppmärksammande vid samhällsplaneringen. 1 sin egen 
verksamhet poängterar F R IF  sambanden mellan motion och hälsa. FR IFs 
verksamhetstanke fastslår organisationens uppgift att utveckla motions- 
verksamheten i Finland på ett sådant sätt. att så många som möjligt skall 
idka motions-, tävlings- eller elitidrott för att främja sitt fysiska, psykiska 
och sociala välbefinnande allt efter de egna förutsättningarna och behoven.

Till slut fastställer FR IF , att den utfärdade rekommendationen om kart
läggning av de existerande insatserna på friskvårdens område och värde
ringen av dess betydelse i de nordiska länderna är välmotiverad och 
nödvändig.

Helsingfors den 1 februari 1980

Suomen valtakunnan urheiluliitto - Finlands riksidrottsförbund

Tor Jungman 
Planeringschef



22

Arbetarnas idrottsförbund r. f.1:

1. Arbetarnas idrottsförbund finner det positivt att även Nordiska rådet 
fäster uppmärksamhet vid konditionsvården och betydelsen av sunda lev
nadsvanor för folkhälsan.

2. Enligt A IF  erfordras inga nya system för att utveckla dessa frågor. 
Den finländska folkhälsolagens målsättning är att utom sjukvården också 
utveckla förebyggande åtgärder inom hälso- och sjukvården. I vårt land 
har dessutom en motionslag trätt i kraft. Den omfattar en betydande del av 
de medborgarorganisationer vilkas målsättning bl. a. är att främja sunda 
närings-och motionsvanor samt sunda levnadsvanor.

3. A IF  vill inte nedvärdera individens eget ansvar för hälsovården. 
Enligt vår uppfattning kan man ändå bäst påverka folkhälsan genom att 
förbättra arbetsförhållandena, arbetarskyddsåtgärderna och bostadsför
hållandena samt genom att via samhällsplaneringen erbjuda medborgarna 
möjligheten till rekreerande fritidsverksamhet.

4. Enligt A IF :s mening kan folkhälsan förbättras genom utvecklande av 
de nämnda verksamhetssektorerna och genom att ge medborgarorganisa- 
tionerna bättre verksamhetsförutsättningar för att främja sunda levnads
vanor. Bedömningen av dessa verksamhetsformer bör enligt A IF  ske även 
inom ramen för de nuvarande systemen.

Helsingfors den 18 januari 1980

Arbetarnas idrottsförbund rf

Ossi Sjöman 
Generalsekreterare

Finlands svenska centralidrottsförbund r. f. (C IF):

Vi finner ovannämnda förslag fullkomligt på sin plats och kan även i 
huvuddrag ställa oss bakom detta. Vi vill dock fästa Nordiska rådets 
uppmärksamhet på att friskvårdens insatser är av speciell betydelse för 
yngre människor, och inte för äldre, som i förslaget poängteras. Talrika 
vetenskapliga undersökningar har nämligen visat, att preventiva åtgärder 
från samhällets sida bör sättas in på ett så tidigt stadium som möjligt, när 
det ännu är möjligt att påverka individens hälsobeteende och utveckling.

' Yttrandet översatt från finska.
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För den skull skall givetvis inte de äldre negligeras, men tyngdpunkten bör 
enligt vår uppfattning läggas på den yngre delen av befolkningen.

Helsingfors den 6 februari 1980

Finlands svenska centralidrottsförbund

Curl-Henrik Fager 
Generalsekreterare

Hjärtsjukdomsförbundet i Finland r. f.:

Hjärtsjukdomsförbundet i Finland r. f. ställer sig i huvuddrag bakom 
ovannämnda förslag. Vi vill dock fästa Nordiska rådets uppmärksamhet på 
att friskvårdens insatser är av speciell betydelse för yngre människor, och 
inte för äldre, som i förslaget poängteras. Talrika vetenskapliga undersök
ningar har visat, att preventiva åtgärder bör sättas in på ett så tidigt 
stadium som möjligt, när det ännu är möjligt att påverka individens hälso
beteende. För den skull skall givetvis inte de äldre negligeras, men tyngd
punkten bör enligt vår uppfattning läggas på den yngre delen av befolk
ningen.

Helsingfors den 8 februari 1980

Stig Sundberg 
Organisationschef

Samfundet folkhälsan i svenska Finland:

Förslaget om att kartlägga de åtgärder, som hittills har vidtagits inom 
friskvården i de nordiska länderna och att försöka bedöma effekten av 
dessa åtgärder, är värt allt stöd. Speciellt den senare uppgiften, att värdera 
olika metoder och åtgärder och att mäta deras effekt på befolkningens 
levnadsvanor och hälsotillstånd, är svår att bemästra. Men även om försö
ken att mäta effekten och att ställa resultatet av olika åtgärder i relation till 
kostnaderna ger osäkra svar, bör detta icke vara ett hinder för ökade 
insatser inom friskvården. Utan att vara statistiskt mätbara är friskvårdens 
positiva effekter oftast tillräckligt tydligt skönjbara både för individen själv 
och för fackmän inom hälso- och sjukvården.

Gemensamt för begreppen friskvård, egenvård och hälsofostran är strä
van att få människor att inse värdet av en god hälsa och vikten av att 
uppehålla den samt att påverka människor att ändra sina levnadsvanor i 
syfte att bibehålla en god hälsa. Individens ansvar för den egna hälsan har
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en framskjuten plats. En kartläggning som omfattar de nordiska länderna 
bör därför ta fasta på all verksamhet som har just detta syfte trots att 
terminologin varierar i de olika länderna.

Medlemsförslaget prioriterar enligt vår uppfattning i för hög grad den 
fysiska hälsan. Idrottens betydelse och behovet av stöd för rekreation och 
fysisk motion framhålls, likaså nödvändigheten att beakta dessa i samhälls
planeringen. För Finlands del torde dessa behov vara väl tillgodosedda i 
jämförelse med t. ex. de resurser som ställs till förfogande för förebyggan
de insatser till stöd för den psykiska hälsan. 1 samhällsplaneringen gäller 
det att skapa en miljö som i alla avseenden är livsfrämjande, där både den 
fysiska och den psykiska hälsan beaktas.

Vill man försöka påverka en människa att leva hälsosamt - vilket är det 
centrala i friskvården - når man det bästa resultatet genom personlig 
kontakt. Resultaten av de insatser, som i detta avseende har gjorts inom 
den av myndigheterna organiserade hälsorådgivningen i våra nordiska 
länder, är allmänt kända och väl dokumenterade. Men också frivilliga 
ideella organisationer, som förmår samla medborgarna och får dem att 
själva ta del i aktiviteter som syftar till att främja den psykiska och/eller 
fysiska hälsan, gör en betydelsefull insats för friskvården. De frivilliga 
medborgarorganisationerna bör därför beaktas i utredningarna om frisk
vårdens betydelse.

Helsingfors den 30 januari 1980.

Suomen kunnallisliitto (Finlands kommunförbund)1:

Nordiska rådet har alldeles riktigt fäst uppmärksamhet vid betydelsen av 
hälsofrämjande levnadsvanor vid förebyggandet av sjukdomar. 1 många 
utvecklade länder utgör de s. k. beteendesjukdomarna för närvarande ett 
viktigt hälsovårdsproblem. Därför är det nödvändigt att man vid sidan om 
den traditionella sjukvården utvecklar metoder med tonvikt på förebyg
gandet av sjukdomar.

Begreppet ” friskvård”  som används i medlemsförslaget, torde betyda 
ungefär detsamma som det finska ordet ” terveyskasvatus”  (hälsofostran). 
Hälsofostran ansluter sig i Finland nära till den allmänna hälsovården och

Samfundet folkhälsan i svenska Finland r. f.

Ja r l Brommels 
Verkst. direktör

Majlis Kvist 
Hälsovårdskonsulent

1 Yttrandet översatt från finska.
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hör till folkhälsoarbetets lagstadgade uppgifter. Sålunda är friskvården 
inom hälsovården på intet sätt någon ny uppgift.

Det i medlemsförslaget föreslagna initiativet om forskning rörande frisk
vårdens betydelse måste också anses vara viktigt. Det är väsentligt att 
utreda effekterna av olika åtgärder som bidrar till att upprätthålla och 
förbättra hälsan. Forskningen borde i stället för en uppföljning av hela den 
offentliga hälsovården genomföras med stickprovsmetoden. Sådant 
forskningsarbete lämpar sig närmast för universitet, högskolor och forsk
ningsinstitut på området.

Helsingfors den 13 februari 1980.

Suomen kunnallisliitto

Pentti Vataja 
Avdelningschef

Kosti Kctsari 
Ekonomiplanerare

Finlands svenska kommunförbund:

Arbetet för uppnående av högre livskvalitet har, vid sidan av den tradi
tionella hälso- och sjukvården, inför 1980-talet blivit en angelägen uppgift 
för de myndigheter som bär ansvaret för befolkningens fysiska och psy
kiska välbefinnande. Att ordna friskvården är ingen lätt uppgift då erfaren
heten visar att de flesta människor söker hjälp först då det finns ett akut 
vårdbehov. Det är därför viktigt att myndigheterna får ta del av de metoder 
som praktiseras i grannländerna. Någon ny lagstiftning behövs åtminstone 
inte för vårt lands del. men nya idéer och impulser är värdefulla för oss 
liksom för de övriga nordiska länderna.

Visserligen är kontakterna och informationen mellan myndigheterna i de 
nordiska länderna också på det medicinska området rätt livlig, men förbun
det anser att en kartläggning i Nordiska rådets regi av de existerande 
insatserna på friskvårdens område inte kan anses överflödig.

Finlands svenska kommunförbund

Helsingfors den 31 januari 1980

K. J. Brunström
Erik Nylund
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Finlands sjuksköterskeförbund instämmer i att samhällets allmänt utövan
de hälsovårdspolitik bör fästa större uppmärksamhet vid en hälsovård som 
befrämjar, upprätthåller och uppbygger hälsan istället för att endast effek
tivisera sjukvården.

I Finland inbegriper man i ordet hälsovård befrämjandet och upprätthål
landet av hälsan samt även förebyggande hälsovård. Åtgärder inom hälso
vården kan inte delas upp i "hälsovårds-" och "friskvårds-” områden 
såsom framförs i förslaget.

I Finland ges i samband med hälsorådgivningsverksamheten (mödra- 
och barnrådgivning, skol- och studenthälsovård, arbetsplatshälsovård 
samt åldringshälsovård) tillika med vaccinerings- och hälsogransknings- 
funktionerna som hör till begreppet "hälsovård" också information och 
anvisningar om rätta matvanor, frilutfsliv, konditionens upprätthållande, 
tillräcklig vila, begränsning av alkohol- och tobakskonsumtion o. s. v., som 
hör till begreppet "friskvård” .

Man bör undvika en för skarp uppdelning i "hälsovårds-”  och "frisk- 
vårds-” områden och fästa uppmärksamhet i planeringsbedömskedet vid 
att i förslaget till det avseddda "friskvårdsområdet”  hör funktioner som 
åtminstone i Finland utförs av hälsovårdspersonal. Målet är att få de 
enskilda individerna intresserade av frågor som berör skötseln av deras 
egen hälsa och att ändra individernas attityder och uppträdande i avsikt att 
uppnå ett hälsovänligt beteende samt att öka individens ansvar, förutom 
för den egna hälsan också beträffande de hälsofaror som eventuellt föror
sakas andra.

Då man börjar utreda åtgärder som befrämjar och bevarar hälsan bör 
man också minnas vilken betydelse åtgärderna har ur samhällets synvinkel 
att de s. k. friska personerna förblir arbetsföra och att redan invalidiserade 
personers kondition inte försämras, så att de så bra som möjligt kan klara 
sig i samhället på egen hand.

Flelsingfors den 10 januari 1980

Finlands sjuksköterskeförbund r. f.
Toini Nousiainen 

Ordförande

Tervevskasvatuksen keskus — Centralen för hälsofostran ry:

Finlands sjuksköterskeförbund r. f.:

1 medlemsförslaget har man behandlat den ur folkhälsofrämjandets syn
vinkel centrala frågan.

1 medlemsförslaget har använts begreppet ” friskvård” , som syftar till en
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enskild människas egna åtgärder för att upprätthålla sin hälsa. Friskvår
dens uppgift anses enligt initiativet vara följande:
— att upplysa om riktiga matvanor
— att upplysa om riktiga motionsvanor samt
— att upplysa om sunda levnadsvanor.

1 Finland har begreppet ” hälsofostran”  fått en allmänt erkänd ställning. 
Enligt finskt språkbruk syftar initiativtagarnas begrepp ” friskvård" när
mast till begrepp inom rehabiliteringen.

Med hälsofostran strävar man enligt Internationella hälsofostranförbun
det (International Union for Health Education, IU H E ) till att människor 
uppnår hälsa genom s. k. självhjälp. W HO  preciserar detta mål genom att 
ange att hälsofostrans ändamål är att få människorna att
— godta och upprätthålla sunda levnadsvanor
— använda ändamålsenligt den hälsoservice som finns till buds och att
— delta i beslutsfattande som berör både ens egen och sin omgivnings 

hälsa.
Man borde alltid komma ihåg en helhetssyn på hälsan i program som 

berör hälsans specialsektorer såsom t. ex. i program om fysisk kondition. 
Hälsofostran borde inte heller hållas helt avskild från andra åtgärder som 
förebygger sjukdomar eller från vård och rehabilitering, eftersom dessa 
verksamheter har många beröringspunkter åtminstone då det gäller forsk
ning och administrering av verksamheten. En annan sak är att tyngdpunk
ten borde ännu mera flyttas i riktning mot hälsofostran. Denna utveck
lingstrend har glädjande nog förstärkts.

Hälsofostran har haft en märkbar betydelse i utvecklingen av hälsovår
den i Finland. Det mest påtagliga exemplet är det intensiva arbete som 
påbörjades på 1920-talet för att minska moders- och barndödligheten samt 
de ansträngningar som gjordes för att övervinna epidemier. Samtidigt har 
de stora förändringarna i samhället fört med sig nya sjukdomar i stöd- och 
rörelseorgan samt mentalhygieniska problem. Då man även fäst sig vid 
dessa sjukdomar har man kunnat utveckla och förverkliga hälsofostranpro
gram med uppmuntrande resultat.

Det frivilliga arbetet har en central ställning då det gäller att komplettera 
den offentliga sektorns åtgärder. De organisationer i Finland som verkar 
på hälsofostranområdet, grundade år 1962 ett samarbetsorgan, föreningen 
Terveyskasvatuksen keskus - Centralan för hälsofostran ry. Centralen 
gavs till uppgift att främja hälsofostran i medlemskåren samt att utöka 
kontakten mellan myndigheter och föreningar. Dessutom är Centralens 
uppgift att verka som en nationell kommitté inom Internationella hälsofost
ranförbundet, IU H E .

I dag hör till Centralen för hälsofostran 55 riksomfattande organisationer 
som utför arbete inom hälsofostran. Deras sammanlagda medlemstal är ca 
1,5 miljoner invånare och även om eventuella dubbelräkningar frånses når 
deras verksamhet närmare 1000000 invånare. T. ex. folkhälsoorganisatio-
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nerna har i Finland över 3000 heltidsanställda funktionärer och ca 1600 
lokalföreningar. Utöver folkhälsoorganisationer finns det organisationer 
som utövar motionsverksamhet, nykterhetsföreningar, patient- och handi
kapporganisationer, fackorganisationer samt organisationer som besitter 
fackkunskap på olika områden.

Enligt Centralen för hälsofostran har initiativtagarna angripit ett speci
ellt aktuellt och viktigt ämne. Att utöka kraftresurserna på detta verksam
hetsområde är särdeles motiverat.

Med beaktande av att det i Norden alldeles uppenbart finns rikligt med 
kunskap i detta ämne, som inte systematiskt har samlats och utnyttjats, 
understöder Centralen för hälsofostran tanken, som framkom i medlems
förslaget, om att göra en utredning. Då borde man ta med i utredningen 
både den hälsofostran som organisationerna för frivilligt arbete utför och 
myndigheternas åtgärder. För att kunna ha någon nytta av denna utredning 
förutsätts att även andra punkten i förslaget, nämligen utökning av resur
serna, förverkligas. Även i detta avseende borde man betrakta frågan både 
ur de frivilliga organisationernas och myndigheternas synvinkel och under
stryka betydelsen av deras samarbete.

Helsingfors den 31 mars 1980

Terveyskasvatuksen Keskus - Centralen för hälsofostran ry

Kaarina Ronkainen 
Ordförande

Juha Klemola 
Verksamhetsledare

Norge

Sosialdepartementet:

Sosialdepartementet har merket seg at medlemsforslaget (A 569/s) blant 
annet tar utgangspunkt i de økende utgifter til helsetjenesten og de økono
miske tap som sykdom medfører. Videre har en merket seg at friskvård 
stort sett ansees å være ensbetydende med helseopplysning, idet friskvår
dens oppgave i medlemsforslaget angis å være ” att människor med upplys
ning om hur man bör leva för att hålla sig frisk — ' ’

Helsemessig opplysningsvirksomhet er behandlet i St. meld. nr. 15 
(1977-78).

Departementet vil understreke betydningen helseopplysning kan ha for 
helse, trivsel og velvære. Det gjenstår imidlertid å se hvilke innsparinger - 
i alle fall på kort sikt - som kan oppnås innen de offentlige helseutgifter 
gjennom innsats på dette området.
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Sosialdepartementet har ingen merknader til forslaget om å kartlegge 
nåværende innsats på friskvårdens område i de nordiske land. Når det 
gjelder forslaget om å vurdere friskvårdens betydning for å fremme folke
helsen. står en her uten tvil overfor en omfattende og innfløkt oppgave.

Oslo, 12. mars 1980

Torbjørn Mork
Tor Ødegaard

Norske kommuners sentralforbund:

Norske kommuners sentralforbund er i prinsippet enig i at man bør legge 
økende vekt på forebyggende arbeid i helse- og sosialsektoren.

Sentralforbundet har imidlertid inntrykk av at myndighetene i Norge 
både når det gjelder stat og kommune, allerede har oppmerksomheten i 
stor grad rettet mot det forebyggende arbeid på helse- og sosialsektoren.

- Man kan f. eks. nevne tre offentlige utredninger som behandler fore
byggende spørsmål på helsesektoren: NOU 1977: 54 Ulykkesforebyggende 
arbeid. NOU 1979:28 Helse- och sosialtjenesten i lokalsamfunnet. NOU 
1979: 26 Apotekdriftens organisasjon og funksjoner. Videre kan nevnes det 
forskriftarbeidet som er sluttført i høst når det gjelder helsetjenesten ved 
bedrifter: forskrifter med hjemmel i lov om bedriftshelsetjeneste og lov om 
arbeidervern og arbeidsmiljø. På grunnlag av Stortingsmelding nr. 15 1977/ 
78 Helsemessig opplysningsvirksomhet, er det opprettet et samarbeidsor
gan på 23 medlemmer med sekretariat i Helsedirektoratet. Dette samar
beidsorgan skal ta seg av helseopplysning bl. a.

Forøvrig kan det nevnes at forebyggende helsetiltak, egenomsorg og 
andre lignende emner var sterkt i fokus på den medisinske messe Nor- 
Medex som ble avholdt i februar 1979 i Oslo bl. a. i regi av Norske 
kommuners sentralforbund.

Norske kommuners sentralforbund har ikke innvendinger mot at det 
settes i gang en kartlegging av forskjellige punkter når det gjelder forebyg
gende helsearbeid i Norden. Verdien av en slik undersøkelse er imidlertid 
avhengig av at man stiller eksakte spørsmål om hva man ønsker å kart
legge.

Videre er det av betydning at man tar kontakt med frivillige organisas
joner som har gjort en innsats i forbindelse med forebyggende helse- och 
sosialarbeid. Organer som står sentralt på helse- og sosialsektoren bør 
også kontaktes. Dette vil i særlig grad gjelde Helsedirektoratet og Norske 
kommuners sentralforbund.

Oslo, 8. januar 1980

Lars-Jonas Nygaard
Kjell Marcussen
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Betegnelsen ” friskvård" er etter Norsk arbeidsgiverforenings oppfat
ning uheldig. Tilsvarende ord forekommer ikke i norsk sprogbruk og 
dessuten vil mange sitte igjen med det inntrykk at de foreslåtte undersø
kelser skal dekke et medisinsk område som er langt snevrere enn det 
forslaget tilsikter.

Det er i fjerde avsnitt sagt at "Friskvårdens uppgift år att nå människor 
med upplysning om hur man bör leva för att hålla sig frisk” . Sagt på denne 
måten innebærer forslaget et tilbakeskritt i forhold til de intensjoner som i 
en årrekke har ligget til grunn for den helseopplysning som har vært drevet 
av helsemyndighetene, frivillige organisasjoner og for den saks skyld også 
bedriftshelsetjenesten. Den tar sikte på ikke bare å hindre sykdom, men 
også å bedre den enkeltes helse, effektivitet og levestandard. 1 slik sam
menheng er betegnelsen ” friskvård” , som peker hen på en eller annan 
form for behandling lite hensiktsmessig.

Hvis bakgrunnen for forslaget er en intensivert helseopplysningsvirk- 
somhet, blir også annet avsnitt på side 2 inkonsekvent. Norsk arbeidsgi
verforening er enig i at spebarnskontroll, skolebarnsundersøkelse, be
driftshelsetjeneste m. v. er spesielt egnet for helseopplysningsvirksomhet, 
men har vanskelig for å forstå at disse aktiviteter kan betraktes som 
supplement til eller komplettering av ” friskvården” . Tvert om må slike 
forebyggende tiltak være naturlige elementer i et hvert program som har 
forebyggelse av sykdom og bedring av den generelle helsetilstand som mål.

Når det f. eks. gjelder bedriftshelsetjenesten i Norge har forebyggende 
helsearbeid i videste forstand alltid hatt en sentral plass. Dette kommer 
bl.a. til uttrykk i Forskrifter for bedriftshelsetjenesten, fastsatt ved Kgl. 
res. av 26. oktober 1979.

Forøvrig antar Norsk arbeidsgiverforening at tiltak for rent generelt å 
fremme folkehelsen i det vesentlige er helsemyndighetenes ansvar, og har 
forsåvidt ikke spesielle innvendinger mot at en slik undersøkelse som 
medlemsforslaget konkluderer med, blir gjennomført.

Oslo, 5. desember 1979

Norsk arbeidsgiverforening 

Lars Aarvig

Norges idrettsforbund meddelar i skrivelse den 15 januari 1980, a ll dess 
Legeråd tillstyrker medlemsförslaget.

Norsk arbeidsgiverforening:
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Den norske lægeforening:

Lægeforeningen har gjennom hele sin eksistens, i snart 100 år, sett det 
som en viktig oppgave å fremme tiltak som er egnet til å bedre befolkning
ens helse. Dette er også da nedfelt i våre lover som en av våre 4 formåls
paragrafer.

I forslaget til Nordisk Råd A569/s innføres et nytt ord og begrep, nemlig 
friskvård, og det anbefales at Nordisk Råd tar opp saken med Nordisk 
Ministerråd, for å kartlegge eksisterende innsats på dette området, og 
vurdere friskvårdens betydning for å fremme folkehelsen i de nordiske 
land.

Lægeforeningen er noe skeptisk til om dette prosjekt vil føre til noe, og 
om ikke dette bare innebærer et dobbelarbeid på felter hvor arbeidet 
allerede er i gang.

Lægeforeningen finner ikke at denne sak bør gis noen form for prioritet, 
og vi finner ikke å kunne støtte forslaget.

Oslo, 26. november 1979

Den norske lægeforenings sentralstyre 
Etter bemyndigelse

Harry Martin Svahø 
Generalsekretær

Johan Greve Brun

Norsk sykepleierforbund:

Med de stadig økende samfunnskostnader helsetjenesten medfører, vil 
det være av stor verdi og interesse å få en kartlegging av hva som finnes av 
"friskvård”  i de nordiske land, og en vurdering av dennes betydning for å 
fremme folkehelsen.

Oslo, 17. desember 1979

Norsk sykepleierforbund 
Avdeling for sykepleieservice

Anne-Lise Bergenheim 
Formann

Ewa A he man Bredal 
Avdelingssjef
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Landsforeningen for kosthold og helse vil sterkt støtte ovenfor nevnte 
medlemsforslag, men vil i denne anledning få komme med en del kommen
tarer til friskvårds-begrepet, semantiske problemer m. v.

Før man begynner en kartlegging og en vurdering av friskvårdens be
tydning, må det finne sted en grenseoppgang mellom friskvård og andre 
sider av helsestellet i samfunnet. Det er med andre ord nødvendig med en 
klar definisjon av hva man legger i begrepet friskvård. Eksempelvis har 
friskvård (svensk tekst) i det norske følgebrevet blitt oversatt med folke
helse hvilket har et helt annet faglig innhold. Skal ordet folkehelse over
settes tilbake til svensk, vil det nesten omfatte alle aspekter av såvel 
friskvård som hälso- och sjukvård. Dessuten er folkhälsa et begrep i seg 
selv såvel i Finland som i Sverige.

1 medlemsforslaget står følgende definisjon (oversatt til norsk): Med 
friskvård menes derimot hva det enkelte menneske selv kan gjøre for å 
forbedre utsiktene til å beholde god helse. Denne definisjon svarer til det vi 
i Norge vanligtvis kalier egenomsorg (self care), men omfatter bare den 
delen som går ut på å beholde god helse, dvs. den forebyggende delen av 
egenomsorgs-begrepet.

Egenomsorg totalt sett inneholder også viktige komponenter av egen
diagnose/egenbehandling, at man kan nyttiggjøre seg samfunnets tilbud 
innen helse- og sosialsektoren m. v. Man skal dessuten være klar over at 
det tilsvarende ord egenvård også finnes i svensk språkbruk.

1 medlemsforslaget poengteres det videre at det i forbindelse med frisk
vård, også naturligvis finnes behov for assistanse og initiativ fra samfun
nets side for å gjøre friskvårds-ambisjonene mulige og for å gjøre det 
lettere å nå dem. Det presiseres at friskvårdens oppgave er å nå menne
skene med opplysning som hvordan man bør leve for å holde seg frisk. 
f. eks. gjennom riktige kostvaner, regelmessig mosjon, tilstrekkelig med 
søvn og begrensning i tobakks- og alkoholkonsum. Mener man med frisk
vårdens oppgave, enten friskvårdens målsetting eller friskvårdens virke
midler? Hvis det er en målsetting, som det dreier seg om, må man vel da 
definere uttrykket nå menneskene med opplysning slik at det ikke bare 
omfatter informasjonsdelen av opplysning som sådan, men innebærer at 
livsstilen/vanene/atferden virkelig endres i helsemessig gunstig retning, 
dvs. atferdsendring i tillegg til økt kunnskap via opplysning med tilhørende 
holdningsendring.

Er det virkemiddel-komponenten man har i tankene, passer dette med at 
opplysningen eller som det eksplisitt heter i brevet, informasjonen, også 
må rettes til dem som fatter beslutningene i samfunnet, dvs. politikerne, 
administrasjons- og lederkategorier av alle slag. Med hensyn til virke
midler poengteres det også at utviklingen av friskvård forutsetter fremme 
av idretts- og friluftslivet, støtte til mosjonsvirksomhet og at behovet for

Landsforeningen for kosthold og helse:
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rekreasjon og idrett blir tatt i betraktning i samfunnsplanleggingen. Dette 
betyr at de som fatter beslutningene, se ovenfor, har mottatt og reagert 
korrekt på informasjon om friskvårdens betydning. Medlemsforslaget for
utsetter i denne forbindelse at slike tiltak vil medføre utgifter for samfun
net. Det slås imidlertid fast at de midler som nå avsettes til helseopplysning 
og virksomhet av "friskvårdande art" er meget beskjedne sammenlignet 
med det regulære "sjukvårdsbudget” . Betyr denne uttrykksmåte, nemlig 
at man sidestiller helseopplysning og friskvård, at helseopplysning ikke 
egentlig inngår i friskvårdsbegrepets definisjon, men bare må oppfattes 
som et virkemiddel for å kunne realisere friskvårdens idé (se ovenfor)? I 
denne forbindelse skal det poengteres at det i neste avsnitt i brevet står 
følgende: for å nå de helsepolitiske mål hør friskvården kompletteres med 
helseopplysning, helsekontroller, bedriftshelsetjenseste og helsestell for 
eldre.

En avklaring av forholdet mellom friskvård og helseopplysning synes 
nødvendig; dessuten skal det også påpekes at helseopplysning jo inngår 
som en større eller mindre komponent i mange aktiviteter for å fremme 
helsen til den enkelte og i samfunnet som helhet, f. eks. også i bedriftshel
setjeneste, helsetjeneste for eldre osv. som er nevnt ovenfor i medlems
forslaget.

Når det gjelder helseopplysning, er det viktig å vise til det initiativ som 
norske helsemyndigheter har tatt de senere år. I august 1977 la Sosialde
partementet fram St.meld. nr. 15 (1977—78) Helsemessig opplysningsvirk
somhet som førte til en enstemmig innstilling fra Stortingets sosialkomite i 
april 1978: Innst. S. nr. 220 <1977— 781 Innstilling fra sosialkomiteen om 
helsemessig opplysningsvirksomhet (St.meld. nr. 15).

Debatten som fulgte i Stortinget 2. mai 1978, dokumenterte på en over
bevisende måte at det var tverrpolitisk enighet om at helseopplysning 
måtte bli tildelt tilstrekkelige midler ved de fremtidige budsjettbehand
linger. Hittil har helseopplysning som annet forebyggende helsearbeid hatt 
lett for å komme i bakleksa når det gjelder bevilgninger og tildeling av 
ressurser. Dette ble understreket av Hans E. Strand (ordfører for saken) 
som også poengterte at effekten av arbeidet på dette felt er vanskelig 
målbar, og innsatsen har derfor lett for å bli skjøvet til side til fordel for 
reparering av skader og sykdommer som gir mer åpenbare resultater, og 
hvor arbeidet og oppgavene er mer håndfaste. Området helsemessig opp
lysning bør derfor ha Stortingets særlige bevågenhet ved de årlige bud
sjettbehandlinger.

Det ble under denne debatten også fremhevet at helseopplysning er den 
viktigste faktor i det forebyggende helsearbeid. Stortingsmelding nr. 15, 
Innst.S. nr. 220 og Forhandlinger i Stortinget nr. 183/2. mai 1978 finnes 
som vedleggene 1—3 til dette skriv. Del skal for øvrig opplyses at under
tegnede utarbeidet et omfattende vedlegg til Stortingsmelding nr. 15 med 
cand. phychol. Leif Edvard Aarø som medarbeider. Dette vedlegg gir det
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vitenskapelige bakgrunnsmateriale som har vært grunnlaget for St.meld. 
nr. 15 m. v.

Det Samarbeidsorgan for helseopplysning (SOHO) som etter Regjerin
gens mening burde opprettes for å avhjelpe den mangelfulle samordning 
som har kjennetegnet helseopplysningsvirksomheten, ble med Stortingets 
samtykke etablert i 1979 og har ved årsskiftet 1979/80 såvidt påbegynt sitt 
arbeid med koordinering, ideutveksling og effektivisering innen området. 
En viktig del av arbeidet vil nettopp være å vurdere betydningen av de 
forskjellige helseopplysningstiltak (evaluering, effektmåling) og på grunn
lag av denne viten, søke å utvikle metoder, materiell m. v. som kan bidra til 
å fremme et sunnere levesett. Dette Samarbeidsorganets funksjoner på det 
nasjonale plan ligger derfor nær opp til de rekommendasjoner som med
lemsforslaget skisserer vedrørende kartlegging og evaluering av frisk- 
vårdstiltak i de nordiske land. Utkast til statutter og mandat for Samar
beidsorganet finnes som vedlegg 4 til dette skriv.

Oslo. 14. januar 1980

For Landsforeningen for kosthold og helse

Odd D. Vellar 
Dosent dr. med., formann

S v e r ig e

Socialstyrelsen:

Friskvård har definierats på olika sätt. Socialstyrelsen har för sin del 
tidigare hävdat att begreppet bör ges en relativt snäv begränsning och 
huvudsakligen omfatta individuella åtgärder som rör kost och näringsfrå
gor. fysisk aktivitet, narkotika-, alkohol- och tobaksbruk med hälsoupp
lysning som en viktig del. Friskvård som begrepp kan tyckas vara en 
onödig konstruktion men har dock snabbt vunnit insteg i hälsodebatten. 
Detta får väl tydas som ett tecken på att såväl allmänheten som politiker 
och andra beslutsfattare fått ett ökande intresse för levnadsvanornas bety
delse för hälsan.

Som motionärerna påpekar har trots detta den s. k. friskvården inte 
uppmärksammats tillräckligt i något av de nordiska länderna. Även om det 
mycket ofta redovisas positiva erfarenheter av förändrade levnadsvanor 
och av genomslagskraften hos olika hälsoupplysnings- och friskvårdsin- 
satser. så saknas i stor utsträckning direkt mätbara data både i fråga om de 
hälsomässiga konsekvenserna av t. ex. felaktiga kost- och motionsvanor. 
och i fråga om effekten av olika metoder för att påverka attityder och 
beteenden. Svårigheten att mäta hälsa i positiva termer är en anledning till
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att målformuleringarna ofta är bristfälliga, vilket också ger problem t. ex. i 
fråga om effektmätningar.

Många värdefulla erfarenheter har samlats inom olika samhällsområden, 
t. ex. de frivilliga organisationerna, hälso- och sjukvård, kommunala för
valtningar, skola etc. Det är angeläget att dessa erfarenheter tas till vara 
och kan ligga till grund för fortsatta insatser. Samtidigt står det klart att det 
behövs forsknings- och utvecklingsinsatser för att ytterligare klarlägga 
sambandet mellan levnadsvanor och hälsa, och för att utveckla metoder 
och skapa förutsättningar i övrigt för att ge kunskaper och öka de enskilda 
människornas möjligheter att själva främja sin hälsa och i möjlig mån 
förebygga ohälsa.

På hälsoupplysningens område i Sverige finns centralt socialstyrelsens 
nämnd för hälsoupplysning (h-nämden) och regionalt har de olika sjuk
vårdshuvudmännen engagerat sig i bl. a. kampanjer för hälsobefrämjande 
åtgärder. Det kan noteras ett ökat intresse från bl. a. sjukvårdshuvudmän
nens sida för dessa frågor. Bl. a. mot bakgrund härav har socialstyrelsen 
påbörjat ett utredningsarbete om de s. k. hälsohemmens verksamhet. Det 
har ibland hävdats av representanter för dessa hem att man där når resultat 
med "kostterapi" och "naturenliga" behandlingsmetoder, som överträffar 
vad som kan åstadkommas inom den ordinarie hälso- och sjukvården.

Socialstyrelsen konstaterar att förebyggande insatser av olika slag får en 
ökad betydelse i Sverige och att det behövs forskning om bl. a. metoder för 
att föra ut friskvården. Styrelsen kan därför tillstyrka föreslaget nordiskt 
samarbete.

Stockholm den 4 mars 1980

Enligt socialstyrelsens beslut 

Björn Forsberg

Sjukvårdens och socialvårdens planerings- och rationaliseringsinstitut 
(Spri):

I motionen framhålls att samhällets hälsofrämjande verksamhet bör 
vidareutvecklas genom s.k. friskvård. Spri stöder denna strävan och be
dömer att den sannolikt kommer att få växande betydelse under 1980-talet. 
Vårdpolitiskt uttalade ambitioner att inte enbart passivt bota utan även 
aktivt förebygga ohälsa kommer att ges större tyngd genom tillkomsten av 
en ny hälso- och sjukvårdslag genom vilken sjukvårdshuvudmannen ges 
ett uttalat ansvar för hela befolkningens hälsa.

Med friskvård menas i motionen till Nordiska rådet vad den enskilda 
människan själv kan göra för att förbättra utsikterna att bibehålla god
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hälsa. Dessutom sägs att friskvården bör kompletteras med hälsoupplys
ning, hälsokontroller, företagshälsovård och äldrehälsovård.

Denna definition av friskvård är utomordentligt vid. De satsningar som 
hittills gjorts och görs varierar också i hög grad mellan skilda länder och 
mellan olika delar i ett land.

För att få en uppfattning om vilka satsningar som görs i de nordiska 
länderna kan en kartläggning bedömas vara av intresse. Vid genomförande 
av en eventuell sådan kartläggning ställes stora krav på förberedelsearbe
ten så att beskrivningar av olika satsningar som gjorts blir jämförbara. Med 
hänsyn till spännvidden i det som definieras som friskvård torde det bli 
nödvändigt att redan i kartläggningen begränsa sig till vissa områden inom 
friskvården.

På grundval av en sådan kartläggning bör sedan ett eventuellt projekt 
utväljas som kan bli föremål för utvärdering. Denna utvärdering bör då 
mera i detalj beskriva det sätt man gått till väga och vilka resultat som 
erhållits. De erfarenheter som därvid vinns kan bedömas bli av värde när 
det gäller sättet för fortsatta ansatser inom området i respektive land.

Stockholm den 22 januari 1980

Thorsten Thor

Riksförsäkringsverket:

Enligt förslagsställarna är det viktigt att de förebyggande insatserna ges 
en mer framträdande plats inom hälso- och sjukvården. Detta kan ske bl. a. 
genom en ökad satsning på s. k. friskvård, varmed åsyftas vad den enskilda 
människan själv kan göra för att förbättra utsikterna att bibehålla god 
hälsa. För att underlätta sådana ambitioner kan det enligt förslagsställarna 
finnas behov av stödåtgärder från samhällets sida. De anser att en gemen
sam satsning på friskvårdsområdet bör eftersträvas i de nordiska länderna, 
eftersom friskvården såsom förebyggande insats på hälsovårdsområdet 
inte uppmärksammats tillräckligt och med hänsyn till samarbetet mellan de 
nordiska länderna på social- och hälsovårdsområdet. Mot denna bakgrund 
föreslås ett nordiskt samarbete med syfte att dels kartlägga existerande 
friskvårdsinsatser, dels analysera friskvårdens betydelse för folkhälsan.

Riksförsäkringsverket instämmer i att det är viktigt med en utveckling 
av sådana förebyggande åtgärder för att befrämja folkhälsan, som kan 
minska kostnaderna för socialförsäkringen och för den konventionella 
sjukvården och därtill ge positiva mänskliga och sociala effekter.

Många faktorer som kan påverka hälsan negativt är strukturellt beting
ade, såsom hälsofarliga arbetsmiljöer, torftiga livsmiljöer och luftförore-
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lingar m. m. För att sådana förhållanden skall kunna förbättras torde i 
orsta hand samhällsinriktade förebyggande åtgärder vara nödvändiga. I 
indra fall, då medicinska förebyggande åtgärder är aktuella, erfordras 
nsatser från främst sjukvårdsorganens sida. Dessa frågor har behandlats 
exempelvis i hälso- och sjukvårdsutredningens betänkande (SOU 
1979: 79), vilket för närvarande är föremål för remissbehandling.

Utöver de samhällsinriktade och medicinska insatserna för att förebygga 
sjukdom och ohälsa eller som komplement därtill borde åtskilligt kunna 
göras av den enskilde för att förbättra hälsotillståndet och förebygga risker 
för sjukdom och dödsfall.

Missbruk av alkohol medför markant översjuklighet och överdödlighet. 
En studie av 50-60-åriga män i Uppsala (Waern 1977) visar att dödligheten 
är tre gånger så stor hos dem med känt missbruk som hos övriga. 12 
procent av populationen var registrerad för alkoholmissbruk. Denna grupp 
stod för ca 40 procent av populationens alla sjukhusvistelser. Missbrukar- 
gruppen stod dessutom för 2/3 av den vård för mentalsjukdom och för 
nästan hälften av den vård för sjukdom med symtom från mag- och tarm
kanalen som gavs hela den undersökta gruppen. Av den sjukskrivning för 
psykiska besvär som förekom inom populationen avsåg 45 procent miss- 
brukargruppen. Missbrukarna svarade även för 52 procent av sjukdagarna 
med diagnosen akut luftvägsinfektion.

Att också rökare har betydande översjuklighet och överdödlighet kon
stateras i ett delbetänkande av tobakskommittén, "Rökfria miljöer" (Ds S 
1978: 7). Världshälsoorganisationen (W HO) uttalade år 1978 att en minsk
ning av cigarettrökningen kunde betyda mer för förbättrad hälsa och ökad 
livslängd än någon annan enskild aktivitet inom den förebyggande hälso
vården.

Utöver syftet alt medverka till en begränsning av alkohol- och tobaks- 
konsumtion finns det åtskilliga andra målområden för friskvården, som 
kan ha stor betydelse i såväl samhällsekonomiska som mänskliga avseen
den. men där effekterna av förebyggande samhällsinsatser är mer eller 
mindre ofullständigt kartlagda och analyserade. Exempel på frågor som 
avses här och i vilka samhällsengagemang i olika former förekommer 
återfinns bl. a. inom områdena kosthållning, motion, hygien, mentalhy
gien. olycksfallsförebyggande verksamhet och bekämpning av olika 
former av beroendeframkallande medel m. 11. Från de synpunkter riksför
säkringsverket har att företräda kan det bedömas vara angeläget att effek
terna av sådana insatser utvärderas så att friskvården kan göras så ända
målsenlig och effektiv som möjligt. För att fä en så bred bas som möjligt för 
en kartläggning och analys kan det, såsom förordas i medlemsförslaget, 
vara lämpligt med en samordnad kartläggning och utvärdering i de nordis
ka länderna.

Riksförsäkringsverket tillstyrker mot bakgrund av vad ovan sagts försla
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get om en samlad redovisning och utvärdering av friskvårdens betydelse 
för att befrämja folkhälsan.

Stockholm den 14 februari 1980

L-A Aström
Göran Smedmark

Försäkringskasseförbundet:

I förslaget påpekas att samhällets mycket höga kostnader för ohälsa och 
sjukdom motiverar att stora ansträngningar görs, för att förebygga sjukdo
mar och befrämja folkhälsan. Förslagsställarna pekar här på friskvård som 
ett medel. Friskvård definieras som den enskilda människans egna åtgär
der för att förbättra utsikterna att bibehålla god hälsa. Det framhålls dock 
att understöd och initiativ från samhällets sida ofta kan vara nödvändiga. 
En viktig uppgift blir därför att informera människor om hur man bör leva 
för att hålla sig frisk.

Förslagsställarna konstaterar emellertid att man ännu vet för litet om 
effekterna av olika åtgärder för att stimulera till friskvård och av olika 
former av friskvård. Mot denna bakgrund föreslår de att en kartläggning 
utförs av vilka åtgärder som i friskvårdande syfte företagits i de nordiska 
länderna. Vidare föreslås att de kartlagda metoderna och insatserna i ett 
andra skede utvärderas.

Försäkringskasseförbundet instämmer i förslagsställarnas principiella 
utgångspunkter och syften. Förbundet delar också uppfattningen att kun
skaperna om metoder och effekter behöver förbättras, t. ex. på det sätt 
som föreslagits.

Försäkringskasseförbundet vill peka på risken att den snäva definition 
som begreppet friskvård givits kan leda till en inte önskvärd avskärmning 
mellan friskvård och övriga former av hälso- och sjukvård i vid bemärkel
se. Den totala effekten och även den till synes specifika effekten av en 
enskild åtgärd torde till största delen bero av hur väl ett helt batteri av 
insatser - däribland friskvårdande - kunnat balanseras och samordnas 
sinsemellan.

Förbundet vill också erinra om att en lång och mycket väl dokumenterad 
friskvårdserfarenhet finns inom det oceanologiska området. Information 
om sambandet mellan munhygien och våra två kanske största folksjukdo
mar — tandlossning och karies — har sedan länge lämnats i organisarad 
form till främst barn och ungdomar. Om erfarenheterna från denna verk
samhet kan överföras till friskvård i allmänhet blir slutsatsen att ansträng-
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ningarna i ännu högre grad måste inriktas på att motivera människor att ta 
konsekvenserna av en kunskap som de i och för sig ofta har men inte 
beaktar i praktiskt handlande.

Förbundet vill också förorda att man vid kartläggning och utvärdering 
fäster särskild vikt vid möjligheterna att identifiera riskgrupper i olika 
avseenden och lämna riktad information till dessa.

Det torde också vara av stort värde att försöka klarlägga betydelsen av 
hur information lämnas samt i vilket sammanhang och i vilken situation 
det sker.

Försäkringskasseförbundet tillstyrker med det ovan anförda medlems- 
förslag (A 569/s) om undersökning av friskvårdens betydelse.

Stockholm den 21 januari 1980

Försäkringskasseförbundet 

Ingvar Nordin
Sune Jonsson

Gymnastik- och idrottshögskolan i Stockholm (GIH):

G IH . som utbildar lärare för att bl. a. tillgodose skolgymnastikens frisk
vårdande mål, tror att skolan och gymnastikundervisningen har stor bety
delse hos den enskilde individen för grundläggande av goda vanor, kunska
per och attityder avseende friskvård.

Linjenämnden vid G IH  anser därför att en kartläggning av friskvårdens 
effekter, nuvarande planering och genomförande är av vitalt intresse för 
alla de instanser i samhället, som de senaste åren arbetat med friskvårds- 
frågor.

En översyn av nuvarande verksamheter och dess effekter kan ge ökade 
kunskaper som värdefull grund för fortsatt agerande.

Lidingö den 3 januari 1980
För Gymnastik- och idrottshögskolans i Stockholm linjenämnd

Stina Ljunggren 
Prefekt

Svenska kommunförbundet:

Friskvårdens betydelse har debatterats livligt de senaste åren. Bland 
läkare och övriga experter finns många förespråkare för friskvårdsinsatser
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på olika nivåer — men del finns också de som påstår att dessa insatser år av 
mindre betydelse.

Det kan därför vara angeläget att kartlägga vad som gjorts på området 
och styrelsen vill i denna del tillstyrka förslaget. 1 detta sammanhang kan 
nämnas att flera kommuner och de flesta landsting i Sverige gjort speciella 
friskvårdsplaner som man säkert kan ta erfarenheter av.

Frågan om att utvärdera friskvårdens betydelse för folkhälsan i de 
nordiska länderna är en uppgift som kräver mycket stora insatser. Styrel
sen anser därför att man bör ta ställning till en eventuell utvärdering först 
sedan kartläggning av de existerande insatserna gjorts.

Stockholm den 29 februari 1980

Svenska kommunförbundet 

Svea Wiklund

Landstingsförbundet:

Under senare år har hälsovård, dvs. förebyggande verksamhet, på olika 
sätt allt mer kommit i blickpunkten.

Primärvården, ett av olika politiska instanser prioriterat område, är den 
av sjukvårdshuvudmännen bedrivna verksamhet som finns nära männi
skorna, och därför har stora möjligheter att i människornas miljö fånga 
upp, bearbeta och behandla olika hälsoproblem. I olika sammanhang har 
påpekats behovet av en nära samverkan mellan primärvården och olika 
primärkommunala organ liksom en utveckling av primärvårdens organisa
tion för att bättre komma åt människornas olika hälsoproblem.

1 ett offensivt hälsopolitiskt synsätt ligger att hälso- och sjukvården 
utifrån sina kunskaper om ohälsan och dess orsaker måste aktivera sig för 
att verka förebyggande. Ett fungerande informationssystem och en nära 
samverkan med andra samhällssektorer har i det arbetet en given plats.

Det är landstingsförbundets uppfattning att den kunskap och erfarenhet 
som hälso- och sjukvårdspersonalen har beträffande bl. a. sjukdoms- och 
olycksfallsorsakerna måste på ett helt annat sätt än för närvarande tas till 
vara i såväl individ- som miljöinriktad förebyggande verksamhet och i 
samhällsplanering. Primärvården har en viktig roll i ett uppsökande och 
förebyggande arbete.

Vid landstingsförbundets kongress 1979 diskuterades inrättandet av mil
jömedicinska enheter med epidemiologisk verksamhet och med kännedom 
om den lokala hälsosituationen inom landstingen som ett tänkbart led i en 
hälsopolitisk utveckling. Sådana enheter bör kunna ge landstingen ökade 
förutsättningar att leva upp till en offensiv hälsopolitisk roll. Genom dessa
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<an ett bättre och lokalt anpassat beslutsunderlag tas fram, kontakterna 
ned myndigheter och organ utanför landstingsvärlden förbättras samt 
samverkan mellan olika arbetsenheter inom landstingen underlättas. En 
nära samverkan med såväl primärvården som olika organ på primärkom
munal nivå är därvid nödvändig.

Ett förverkligande av förslaget till en ny hälso- och sjukvårdslag, som för 
närvarande remissbehandlas, kommer också att innebära ett för sjukvårds
huvudmännen ökat ansvar för olika hälsovårdande verksamheter.

Förbundsstyrelsen som tagit del av rubricerat medlemsförslag motsätter 
sig icke den av motionärerna föreslagna kartläggningen av existerande 
insatser på friskvårdens område. Styrelsen vill emellertid peka på svårig
heten att göra en sådan kartläggning då det ej finns en entydig definition av 
begreppet friskvård.

Stockholm den 31 januari 1980

Landstingsförbundet 

Börje Hörnlund
Rune C uris son

Sveriges riksidrottsförbund (RF):

Under RF:s ledning har idrottsrörelsen i Sverige sedan 1973 arbetat med 
friskvård. 1 idéskriften P L A N E R A  FÖR MOTION har idrottsrörelsen 
markerat sin policy och i samverkan med socialstyrelsen, landstingsför
bundet och kommunförbundet redovisat principiella riktlinjer för planering 
m. m. Idéskriften är ofta citerad vid planering för friskvård i landsting och 
kommuner.

Motionärerna framhåller att ” Friskvård är ett relativt nytt inslag i vårt 
ordförråd. Begreppet är svårt att definiera och avgränsa mot närliggande 
områden.i’ Samtidigt säger motionärerna att ” Friskvårdens uppgift är att 
nå människor med upplysning om hur man bör leva för att hålla sig frisk, 
t. ex. genom riktiga matvanor, regelbunden motion, tillräcklig sömn och 
begränsning i tobaks- och alkoholkonsumtionen” .

Det sistnämnda citatet är nästan identiskt med den definition av frisk
vård, som redovisas i P L A N E R A  FÖR MOTION, nämligen:

Med friskvård avses insatser av samhället och olika sammanslutningar 
för att stimulera de enskilda människorna till en livsföring som befrämjar 
hälsa och välbefinnande.

I första hand gäller det åtgärder som stimulerar till regelbunden motion 
och till riktiga kostvanor.
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Friskvård är med andra ord samhällets och olika sammanslutningars 
insatser för att göra den enskilda människan friskvårdsmedveten dvs. så 
medveten att han/hon ser ett samband mellan hur man sköter sin kropp och 
hur man mår.

Friskvårdsbudskapet skall alltså stimulera den enskilda människan att 
genom egna insatser hålla sin kropp i trim — t. ex. genom 

regelbunden fysisk aktivitet - minst 2 — 3 gånger/vecka 
en näringsbra frukost
ytterligare två näringsbra sammansatta huvudmål per dag
att ev. mellanmål är näringsbra och tandvänligt
att avstå från tobak och andra gifter
att vara återhållsam med alkohol eller avstå helt
att i idrottsutövningen ta stor hänsyn till egen och annans kropp för att 

undvika skador
att kunna sköta om mindre skador 
att ge kroppen tillräckligt med sömn.

Det är angeläget att man för de fortsatta diskussionerna kring friskvår
den kan enas om en enhetlig tolkning t. ex. den som idrottsrörelsen i 
Sverige ställt sig bakom.

Vad gäller motionärernas förslag instämmer RF i värdet av en kartlägg
ning av existerande insatser på friskvårdens område. RF  har genomfört en 
sådan 1977 vad gäller landstingen - “ FR ISK V Å R D  ", en 3-betygsuppsats
— men mycket har hänt sedan dess. varför en ny uppföljning hälsas med 
tillfredsställelse.

Idrottsrörelsen har också initierat olika åtgärder på friskvårdens område
— nämnas kan t. ex.

"Kost och motion genom öppenvården”
(en försöksverksamhet i samarbete med Södermanlands län landsting i 
syfte att få distriktsläkare/-sköterskor att ordinera kost och motion i stället 
för medicin - bl. a. har ett speciellt "kost- och motionsrecept" utformats).

"Friskvård i företag"
(ett förslag till "handlingsprogram”  för stora, medelstora och små före
tag).

"Mat och resultat"
(en stillfilm om matfrågor för den tävlingsinriktade idrottsutövaren).

Vad gäller friskvårdens betydelse för folkhälsan finns mycket som talar 
för dess positiva påverkan. Enligt RF:s uppfattning bör dock betydelsen 
inte enbart koncentreras på medicinska utan i lika hög grad på psykiska 
och sociala effekter. Själva processerna i handläggningen av friskvårdsfrå- 
gorna på olika nivåer i samhället bör också noteras som något särskilt 
värdefullt.
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RF uttalar en positiv inställning till en utvärdering av friskvårdens bety
delse och är berett att aktivt medverka i densamma.

Farsta den 1 februari 1980

Sveriges riksidrottsförbund

Bo Bengtson 
Verkställande direktör

Johan Sagner 
Chef idrottsenheten

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF):

Att bibehålla ett gott hälsotillstånd bland de anställda genom olika före
byggande åtgärder har sedan länge varit en viktig angelägenhet för arbets- 
marknadsparterna. Därom vittnar träffade avtal inom arbetsmiljöområdet 
och överenskommelser om företagshälsovård. Preciserade regler för den
na har skärpt kraven på förebyggande insatser, vilka syftar till att anpassa 
arbetsmiljö och arbetsuppgifter till den enskildes fysiska och psykiska 
förutsättningar. Företagshälsovården kartlägger aspirantens lämplighet för 
ett visst arbete vid anställningstillfället och i den fortlöpande bevakningen 
av relationen arbete-hälsa utförs hälsoundersökningar i främsta rummet 
riktade mot personer utsatta för kända eller befarade hälsorisker.

Genom den nära och fortlöpande kontakten företagshälsovården sålun
da har med de anställda har den goda möjligheter att i det förebyggande 
arbetet även meddela råd om t. ex. kost, motion, beroendeskapande me
del, råd som avpassade för den enskilde vid konsultationstillfället sanno
likt får större betydelse än om de lämnades i t. ex. kampanjform.

För att hjälpa de anställda att verkligen bli hälsomedvetna tror förening
en att friskvården kan ha en viktig funktion att fylla, om man alltså med 
friskvård avser sådana åtgärder som aktiverar den enskilde till egna hälso- 
befrämjande insatser. Friskvården kan på så sätt komma att bli ett värde
fullt komplement till företagshälsovården men aldrig dess ersättare.

Flera intressanta exempel på väl fungerande friskvård har redogjorts för 
inom svenskt arbetsliv. Om friskvården planeras och genomförs på ett 
sakkunnigt sätt bör den få det stöd den förtjänar ute på arbetsplatserna.

Socialstyrelsen har nyligen gjort en sådan sammanställning. Denna torde
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kunna utgöra ett värdefullt material om Nordiska rådet finner det angeläget 
att kartlägga insatser på detta område.

Stockholm den 12 februari 1980

Svenska arbetsgivareföreningen 

Gunnar Westermark
Nils Masreliez

Sveriges läkarförbund:

Läkarförbundet kan i princip ansluta sig till den i förslaget redovisade 
definitionen av begreppet friskvård, dvs. "vad den enskilda människan 
själv kan göra för att förbättra utsikterna att bibehålla god hälsa” . Förbun
det har i annat sammanhang redovisat sin syn på den s. k. egenvårdens 
möjligheter och begränsningar. Friskvård är enligt förbundets mening lik
tydigt med ” förebyggande egenvård”  och gäller främst kost- och motions- 
vanor, bruk av beroendeframkallande medel samt levnadssätt i övrigt.

Det är angeläget att framhålla att friskvården/egenvården och den pro
fessionella hälso- och sjukvården inte står i någon motsatsställning till 
varandra utan snarare bör betraktas som nödvändiga komplement. Det 
yttersta syftet är för bådadera rent humanitärt — att begränsa mänskligt 
lidande, förbättra den medicinska och sociala livskvaliteten etc.

Friskvården förutsätter att den enskilde själv medverkar och känner 
ansvar för sin hälsa. För att stimulera ett sådant ansvarstagande behövs 
insatser från såväl den professionella hälso- och sjukvården som samhället 
i övrigt, vilket också påpekas i förslaget.

Läkarförbundet ställer sig tveksamt till möjligheterna att genom en 
utbyggnad av friskvården ens på längre sikt ” minska kostnaderna för den 
konventionella hälso- och sjukvården” . Däremot bör man med hjälp av 
olika typer av förebyggande insatser på längre sikt kunna uppnå ett bättre 
hälsotillstånd hos befolkningen och därmed begränsa ökningen av kostna
derna för hälso- och sjukvården.

Läkarförbundet kan med ovan gjorda påpekanden tillstyrka förslaget om 
en kartläggning av existerande insatser på friskvårdens område. Att värde
ra friskvårdens betydelse för att befrämja folkhälsan är en i och för sig



45

angelägen men mycket svår uppgift. Denna del av arbetet torde därför få 
begränsas till att avse ett mindre antal specifika friskvårdsinsatser.

Stockholm den 4 mars 1980

Sveriges läkarförbund 
Utredningsavdelningen

U lf Schöldström
Ingemar Eckerlund

Svensk sjuksköterskeförening (SSF):

SSF  anser det angeläget att samhället ställer resurser till förfogande för 
att underlätta medborgarnas egna hälsobefrämjande åtgärder och att en 
kartläggning och utvärdering av nuvarande friskvårdsåtgärder kommer till 
stånd genom nordiskt samarbete.

En satsning på friskvård, där informationen går ut på att ändra attity
derna till alkohol-, tobak-, motions- och kostvanorna bidrar säkerligen till 
att förhindra onödiga vårdtillfällen, skapar bättre hälsa hos individen och 
minskar på sikt samhällets totala hälso- och sjukvårdskostnader.

Svensk sjuksköterskeförening tillstyrker
att Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att kartlägga 

existerande insatser på friskvårdens område och att värdera friskvårdens 
betydelse för att befrämja folkhälsan i de nordiska länderna.

Stockholm den 7 januari 1980

För Svensk sjuksköterskeförening

Gunvor Stjernlöf 
l:e Förbundssekreterare

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1980464748
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A 570/t
SU P P LEM EN T

Medlemsförslag

om åtgärder för att minimera turismens skadeverkningar pä naturen

[Väckt av Aimo Ajo, Nils Dahlman, Gils Gudmundsson, Svava Jakohsdót- 
tir, Sakari Knuuttila och Marjatta Väänänen)

B ILA G A  1

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska rådet, social- och miljöutskottet:

Efter samråd med Nordiska rådets social- och miljöutskott förelädes 
Nordiska rådet hösten 1977 ett minsterrådsförslag - B 25/s - med pro
gram för nordiskt samarbete på miljövårdsområdet. Ministerrådsforslaget 
föranledde antagandet av rek. 6119781s. I det betänkande som social- och 
miljöutskottet angav i anledning av ministerrådsforslaget konstaterades 
bl. a. att ministerrådet uppmärksammat behovet av kontakt mellan å ena 
sidan ämbetsmannakommittén för miljövårdsfrågor och å andra sidan mi
nisterrådets kommitté för turistfrågor beträffande främjandet av friluftsli
vet över gränserna. Enligt den uppfattning som utskottet framförde i sitt 
betänkande över ministerrådsforslaget borde gemensamma riktlinjer för 
turistanläggningar utarbetas varvid hänsyn borde tas till bevarandet av 
naturområden. Dessa synpunkter har fortsatt aktualitet.

Inom ramen för ministerrådets program för nordiskt samarbete i miljö
vårdsfrågor har en brett upplagd utrednings- och kartläggningsverksamhet 
igångsatts. Bland de utredningar som föreligger märks N U  A 1978:9 "H o 
tade djur och växter i Norden" och N U  A 1980:1 "Båtlivet och dess 
inverkan på skärgården". Flera är att vänta. I den sistnämnda utredningen 
tas en aspekt upp av den problematik som behandlas i medlemsförslaget 
om turismens skadeverkningar på naturen, nämligen det rörliga båtlivets 
inverkan på miljön. Ett projekt om friluftslivet i Norden har satts igång av' 
miljöämbetsmannakommittén.

Utskottet finner det önskvärt att turismens skadliga effekter på naturen 
belyses i ett jämförande nordiskt perspektiv. Att. såsom antyds i medlems
förslaget, tillskapa skilda regler för nordbor och icke-nordbor vad gäller 
utnyttjandet av allemansrätten torde emellertid inte vara ändamålsenligt. 
Frånvaron av egentlig allemansrätt i Danmark gör att en harmonisering i de
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nordiska länderna knappast är genomförbar. Emellertid talar vägande skäl 
för att effektiva informationsinsatser bör sättas in i syfte att upplysa såväl 
nordbor som icke-nordbor om de allvarliga och i många fall obotliga 
skadeverkningar som kan uppstå till följd av ett ovarsamt uppträdande i 
naturen. Med de begränsningar som ovan angivits tillstyrker social- och 
miljöutskottet i princip medlemsförslaget.

Jakobstad den 13 maj 1980

För Nordiska rådet social- och miljöutskott

Asbjørn Haugstvedt 
Förman

Claes Wiklund 
Sekreterare

Nordisk turisttrafikkomite:

Nordisk Turisttrafikkomite har forståelse for at turismen ogsä kan ha 
negative bivirkninger overfor sårbare natur- og miljøområder og har på 
denne bakgrunn deltatt - og deltar fortsatt aktivt i opplysningsvirksomhet 
og undersøkelseprosjekter — delvis i samarbeide med Nordisk Ministerråd
— innenfor dette område for å medvirke til et meningsfyllt utbytte både for 
de tilreisende og lokalbefolkningene i vertslandet.

NTTK tinner imidlertid at medlemsforslag A 570 gir et urimelig negativt 
inntrykk av turismen uten samtidig å understreke ferietrafikkens gavnlige 
virkninger, for eks, m.h.t sysselsettingsmuligheter og servicenivå for lo
kalbefolkningen i mange utkantstrøk. Vi mener også det er uriktig å utpeke 
de utenlandske turister som i antall er langt mindre enn de innenlandske 
turister og dermed også ''sliter" mindre på natur og miljø. De utenlandske 
turisters kulturnivå og hensynsfullhet overfor natur og miljø er neppe 
mindre enn våre egne landsmenns.

Vi er imidlertid enig i — og vil til en hver tid være behjelpelig med — en 
utvidelse av informasjonsvirksomheten på dette felt, både overfor nord
boerne selv og turister utefra. Praktiske tiltak som flere og bedre utbyg- 
gede rasteplasser med avfallssekker, toiletter o. a. finner vi særdeles gavn
lig og nødvendig, også i pedagogisk øyemed.

Vi skal tilslutt minne om at Nordisk Ministerråds turistutvalg har nedsatt 
egen prosjektgruppe og bevilget et betydelig beløp i 1980 til ytterligere 
forskning av lokalsamfunnenes toleransegrense overfor turismens virk
ninger på natur og miljø.

København, den 27 februar 1980

Bjørn Pahle
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Nordkalottkommittén har i skrivelse den 23 april 1980 meddelar, att saken 
ligger utanför kommitténs mandat.

Nordisk Sportsfiskerunion:

Dersom skadevirkninger på naturen fra turister er muligvis forskjellig i 
de nordiske land, klima og planteliv er ikke det samme alle steder, anså vi 
det for riktig å sende Deres brev videre til alle vore medlemsorganisasjoner 
med anmodning om å sende Dem deres svar.

1 denne forbindelse vil vi peke på at Nordisk Sportfiskerunion arrange
rede en konferanse i Alta, Finnmark 26.-28 august 1979. Sportfiske, tu
risme, miljö og naturvern var blandt annet til behandling, men disse spors- 
mål er ofte intimt forbundet. Mottoet for konferansen var: ’’Samordnet og 
forsværlig utnyttelse av Nordkalottens natur, specielt med tanke på rek
reasjon og sportfiske”  Etter at Nordkalott konferansen i Alta sluttet d. 28. 
august 1979, samledes N .S.U .'s  arbeidsutvalg til nuite (se Bihang 1 och 2).

Med hensyn til turismen på Island, så er det vor mening at i viss grad er 
turister i sommerseasonen for mange, især når det gjelder fjellviddene. På 
den anden side mener vi at turister om vintertiden kunne være flere.

Om vegetasjonen gjelder generelt den hovedregel at jo lenger nord man 
kommer og höyere til fjells, desto mer spredt og ömtålig blir den. Vegeta
sjonen oppe på fjellviddene og i de ubebygde strök av Island er meget 
ömtålig. Den må derfor behandles med stor varsomhet. Stor trafikk eller 
misbruk kan ödelegge den. Faren er bl.a. den at turister, skjönt det ikke 
gjelder alle, har en tendens til å kjöre omkring i landet — gjennom ube
bygde og veilöse strök — med firhjulsdrevne terrengbiler.

Det danner seg hjulspor der jordsmonnet er poröst. I vårflommen eller 
regntid danner det seg så bekker etter disse hjulsporene, og de gravr seg 
lenger og lenger ned i jordsmonnet og danner sår i det. Med vindens hjelp 
vokser disse sår, og man står overfor erosjonens ödelegging. Dessverre 
gjör det seg også gjeldende hos enkelte utenlandske turister en tendens til å 
ta med seg hjem sjeldne steiner, og i den forbindelse bryter de også av 
dryppsteiner og forårsaker med sin atferd ubotelig skade på karakteriske 
steder. Enkelte turister har også vist sig i misbruk av hytter, som kun bör 
brukes i nödstilfelle. Stort sett har ikke utenlandske turister - med visse 
unntak dog — den samme pietet for vegetasjonen og landet som de som bor
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der. Vi mener at alle utenlanske turister, som vil reise om fjellvidderne må 
ledsakes av en godkjennt islansk turistledsaker.

Vi håper at vort svar er tilfredsstillende.

Reykjavik, 18. februar 1980

For Nordisk Sportsfiskerunion

Håkon Johansson 
Formand

Fridrik S igf i'tsson 
Sekretær

D an m ark  

Miljøministeriet:

Miljøministeriet skal med tilslutning fra industriministeriet udtale, at 
man er enig med forslagsstillerne i. at de rekreative og turistmæssige 
aktiviteter bør afpasses en rimelig hensyntagen til naturen og naturvær
dierne.

Der er som et projekt under Nordisk Råd ved at blive udarbejdet en 
fællesnordisk brochure, der skal informere ikke-nordiske og nordiske tu
rister om naturforholdene og reglerne for færdsel i naturen i de nordiske 
lande. Denne brochure opfylder forslagsstillernes ønske om en forøget 
informationsindsats over for de ikke-nordiske turister.

Nordisk Ministerråd har endvidere bevilget et beløb på 191000 norske 
kroner til gennemførelse af et projekt, der skal beskæftige sig med toleran
ceniveauet for rejseliv i lokalsamfundene. Projektet skal styres afen særlig 
projektgruppe med deltagere fra de nordiske lande.

Man skal på denne baggrund foreslå, at forslaget indgår i drøftelserne i 
denne projektgruppe, der bl.a. skal beskæftige sig med de problemstil
linger, som er berørt af forslaget.

København, den 6. marts 1980

Morten Falle Hansen

Føroya Landsstvri:

- - - meddele, at spørgsmålet om omhandlede foranstaltninger blandt 
andre turistspørgsmål har været behandlet på en kongres arrangeret af 
Færøernes Turistforening den 29. oktober 1979.

På landsstyrets anmodning om en udtalelse i sagen har Turistforeningen 
foretaget en sammenfatning af resultatet af behandlingen af dette spørgs
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mål, og denne sammenfatning, der er dateret 19. marts 1980, vedlægges til 
orientering (se nedan).

Herefter skal landsstyret anbefale, ” att Nordiska rådet rekommenderar 
Nordiska ministerrådet att vidtaga åtgärder i syfte att minimera de skade
verkningar på naturen och de traditionella näringarna som förorsakas av 
den växande turismen, med särskild hänsyn till turismen från utomnor- 
diska länder” .

Torshavn, den 24. marts 1980

Daniel P . Danielsen 
Landsstyresmand

J . P. Ellendersen

Danmarks Turistråd:

Vi mener, at teksten rummer unøjagtigheder og derfor virker forvir
rende. Man starter med turismen på nordisk plan, medens den videre tekst 
kun omhandler Norge, Sverige, Finland og Island - og især Nordkalot- 
området.

Vi mener ikke. at teksten kan bibeholdes, hvis der ønskes et fælles
nordisk udkast, da man i Danmark har andre regler på naturbeskyttelses
området end de i teksten nævnte.

Medens man i Sverige og Norge fra gammel tid har nydt godt af den 
såkaldte ” allemandsret” , har man ikke haft den tilsvarende ret i Danmark. 
Med Lov om Naturfredning af 1969 har man i Danmark en lov. der 
omhandler færdselsret i naturen, men den er dog mere restriktiv end 
allemandsretten.

Ifølge naturfredningsloven må man frit færdes og opholde sig
— på strandbredder
— i offentlige skove
— i private skove, der er større end 5 hektarer
— på offentlige, udyrkede arealer
— på private, udyrkede arealer, der ikke er hegnede

Der gælder dog visse begrænsninger, hvoraf de vigtigste er
1. Der er alene adgang til skove og udyrkede arealer, hvortil fører en 

offentlig vej, sti eller lignende.
2. Til private skove og udyrkede arealer er der alene adgang om dagen.
3. Færdsel må kun ske til fods og i private skove kun på eksisterende 

veje.
4. Ophold på private skov- og strandarealer må ikke finde sted inden for 

en afstand af 50 m fra beboelsesbygninger (på udyrkede arealer 150 m).
5. På privatejede strandbredder er alene ophold af kortere varighed 

tilladt.
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Fra strandbredder, hvorpå man må opholde sig. må man tillige bade.
Som det vil ses, er der en del særregler for Danmark på området. Vi 

mener derfor, at man enten må begrænse forslaget til ikke at omfatte 
Danmark eller udvide det, således at der i forslaget gøres opmærksom på 
de specielle regler, der findes i Danmark. Samtidig bør det understreges, at 
"allemandsretten" ikke gælder i Danmark.

Vi gør samtidig opmærksom på, at vi i januar 1979 modtog en forespørg
sel vedrørende en brochure: "Flold skærgården ren". Denne brochure var 
et udkast til en fællesnordisk brochure, hvis udgivelse blev støttet af 
Nordisk Råd og beregnet på at give ikke-nordiske turister, der besøger 
Danmark, Sverige, Finland og Norge, en kortfattet orientering om, hvad 
begrebet "allemandsretten”  betyder for turister, der færdes i den nordiske 
natur.

København, den 21. januar 1980

Jørgen Helweg

Danmarks Naturfredningsforening har i skrivelse den 24 mars 1980 för
klarat sig stödja medlemsförslaget.

Danmarks Sportsfiskerforbund:

Fra Nordisk Sportsfiskerunion (N SU ) er vi blevet anmodet om at med
dele Dem vor stillingtagen til ovennævnte medlemsforslag.

Danmarks Sportsfiskerforbund kan tilslutte sig forslaget, fordi det ikke 
tager sigte på at begrænse nordiske turisters færden i omtalte områder, 
men derimod en begrænsning af /AA:«'-nordiske turister.

Samernes eksistensmuligheder tror vi ikke er truede, det drejer sig i den 
forbindelse om en mindre befolkningsgruppe i et forholdsvis stort område, 
som i forvejen ydes nogen beskyttelse, men ikke alle forstår, at det at være 
turist i et fremmed lands storslåede naturområder betyder, at også turister 
skal være med til at værne om disse ubetænksomt misrøgtede områder.

Desværre kender vi den slags turister i Danmark, og vi forstår problemet 
og vil derfor gerne støtte Deres forslag om en minimering af turismens 
skadevirkninger på naturen.

Vejle, den 7. marts 1980

Danmarks Sportsfiskerforbund 
f. Hovedbestyrelsen

B. Bredahl-Jensen 
Sekretær
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Ovennævnte sag er sendt Turistforeningen til høring, og vi kan udtale, at 
:>å en af Turistforeningen arrangeret kongres den 29. oktober 1979 blev der 
på et af de stillede spørgsmål: 'Hvilke negative aspekter er der ved turis
men?' , givet svar og udtalelser, som kan sammenfattes i følgende punkter:

1. Der var enighed i. at der var liere negative forhold med hensyn til 
turismen til Færøerne.

2. Grunden hertil mentes overvejende at bestå i. at turismen ikke var 
tilstrækkeligt organiseret og under kontrol af de offentlige myndigheder.

3. En fuldstændig mangel på campingpladser var den mest iøjnefaldende 
omstændighed og de deraf følgende gener ved fri camping såvel i uopdyr
kede områder som inde i byer og bygder til skade såvel for turisterne selv 
som for de lokale beboere i form af tilsnavsning af naturen, vandløb, 
drikkevandstilløb m. m.

4. Turisternes vandring i fjeldet med evt. ægindsamling og støjende 
adfærd i hedefuglenes yngletid har en negativ indvirkning på bestanden.

5. Med hensyn til ferskvandsfiskeri var der enighed i. at antallet af 
lokale sportsfiskere nu var så stort i forhold til de forholdsvis få fiske
pladser efter ørred og laks, at man ikke burde reklamere med sportsfiskeri 
for udlændinge efter disse fiskearter, da der ellers ville opstå et gnidnings
forhold til gene for alle parter.

6. At der muligvis kunne blive tale om kulturel skade for det færøske 
samfund ved et for stort antal fremmede af forskellig kvalitet.

7. Der tilrådedes en forsigtig udbygning af turismen med forbedret infor
mationstjeneste og hellere en god service for de forholdsvis få. der endnu 
kommer, end en manglende service for mange, som igen vil kunne skade 
Færøerne og færingernes renommé udefter.

Tórshavn. den 19. marts 1980

Sigurd Simonson

"'ærøernes Turistforening:

F in l and

Justitieministeriet1:

2. Allemansratten i Finland
Justitieministeriet har i ett yttrande till Nordiska rådets Finlands delega

tion den 29.10.19722 redogjort för allemansrätten i Finland. Lagstiftningen

1 Yttrandet översatt från finska.
2 se Nordiska rädet, 23: e sess., Supplementb., s. 307.
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har inte efter detta yttrande förändrats i nämnvärd grad. De viktigaste 
reformerna torde vara lagen om begränsning av användningen av motor
drivna fordon i i terräng (606/77). lagen angående ändring av lagen om 
båttrafik (607/77) och lagen om avfallshantering (673/78).

Den förstnämnda lagen ger möjlighet att kontrollera användningen av 
motordrivna fordon i terräng, vilket också medlemsförslaget syftar till. 
Lagen om avfallshantering innehåller också ett s.k. allmänt nedskräp- 
ningsförbud (lagens 32 S).

Förslag till utveckling av lagstiftningen angående allemansrätten har 
under det senaste årtiondet gjorts både av miljöbrottskommissionen (kom
mittébetänkande 1973:49) och av rekreationsområdeskommissionen (kom
mittébetänkande 1973: 143). På basen av dessa förslag har dock inte kon
kreta lagstiftningsreformer vidtagits. 1 detta sammanhang torde man kunna 
konstatera att utlänningar och finska medborgare ställts i olika läge i 
lagstiftningen i vissa situationer då det gäller miljön. Enligt lag om fiske 
(503/51) 2 § äger finsk medborgare rätt att idka fiske på statens vattenområ
den. varutöver även medborgare från de övriga nordiska länderna kan idka 
husbehovs- och rekreationsfiske på dessa områden. Den som är bosatt i 
kommun eller by äger allmänna fiskerätter i övrigt. Enligt jaktlagstiftning
en äger endast finsk medborgare rätt till jakt på områden som tillhör staten 
(lag om jakt 4§, I mom.). I de övriga stadgandena om allemansrätten torde 
utlänningar inte ställas i annan ställning än finska medborgare. Enligt 
miljöbrottskommissionens betänkande angår allemansrätten dock endast 
finska medborgare.

3. Medel för att minska turismens skadeverkningar pä naturen
3.1. Iakttagandet av naturens motståndskraft och de traditionella näring
arna i turistpolitiken.

Naturen i Norden är mycket ömtålig och tar skada av människans 
verksamhet: naturen förnyas på vissa områden långsaml. varför det är 
mycket svårt om inte omöjligt att reperara skadorna. För att bevara natu
ren och de traditionella näringarna skulle därför alla medel som förebygger 
skador vara av stor vikt. Detta förutsätter att naturens motståndskraft och 
bevarandet av de traditionella näringarna iakttas i planeringen och genom
förandet av turismen - inklusive principer om turismens omfaltning. Detta 
förutsätter både på den nationella och nordiska nivån intim växelverkan 
mellan de lokala invånarna, turismen, turistmyndigheterna och de myndig
heter som har hand om miljövården och de traditionella näringarna.

3.2. Ökning av samnordisk information
1 Finlands turistmyndigheters information till turistmyndigheter utanför 

Norden torde för närvarande inte betonas existensen av rätten att fritt röra 
sig. Man försöker leda turister till organiserade och guidade vandringar. 
Justitieministeriet fäster i detta sammanhang uppmärksamhet vid sitt
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avannämnda yttrande. Justitiedepartementet föreslog då att medlemslän
derna skulle inleda forskningsverksamhet angående allemansrätten och 
dess användning, och att resultaten kunde utbytas mellan medlemslän
derna. Det organ som har hand om forskningsverksamheten kunde samti
digt centralt sköta informationsverksamheten angående allemansrätten. 
Det är skäl att understryka betydelsen av samnordisk informationsverk
samhet, oberoende av inom vilken organisation man än sköter detta.

3.3. Särskilda bestämmelser om allemansrätt och vandringsrutter för ut
ländska turister

I sitt yttrande om medlemsförslaget som väckts i Nordiska rådet 1974 
intog justitieministeriet en återhållsam inställning till möjligheten att få till 
stånd enhetliga bestämmelser om allemansrätten i Norden.

Den allmänna utvecklingstrenden i Finland förefaller att gå mot att 
utlänningens ställning närmar sig den finska medborgarens ställning.

Mot denna bakgrund skulle det inte verka ändamålsenligt att utarbeta 
egna bestämmelser om allemansrätten för utlänningar i synnerhet när 
innehållet i allemansrätten i Finland inte till alla delar ens har stadgats 
lagstiftningsvägen.

Justitieministeriet anser inte heller att det finns anledning att inrätta 
speciella vandringsrutter för utlänningar. Områden med friluftsmöjligheter 
och natursevärdheter borde vara tillgängliga för alla. även för det egna 
landets medborgare. Det torde dock vara klart att välplanerade och gui
dade vandringsrutter är viktiga både för turismen och naturvården.

4. Sammandrag
Enligt justitieministeriets uppfattning borde minskningen av turismens 

skador på naturen ske närmast så att man i planeringen av turismen och 
därmed sammanhängande praktiska arrangemang iakttar kraven på att 
bevara naturen och de traditionella näringarna som effektiverar informa
tionsverksamheten för utländska turister och ökar den ledda och organise
rade utflyktsverksamheten och annan jämförbar verksamhet. Det är up
penbart att till exempel inrättandet av välplanerade vandringsrutter och 
tillgången på utbildade guider märkbart skulle inskränka de i medlemsför
slaget nämnda problemen.

Helsingsfors den 14 februari 1980

Antti Kivivuori 
Avdelningschef

Anna-Riitta Wallin 
Tjf. lagstiftningsråd

t l  -29:sess A 570/t Suppl.
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Ministeriet för inrikesärendena har tagit del av ett medlemsförslag om 
åtgärder för att minimera turismens skadeverkningar på naturen som 
väckts i Nordiska rådet. I ministeriet har ärendet beretts vid miijövårdsav- 
delningen. polisavdelningen, planläggnings- och byggnadsavdelningen 
samt gränsavdelningen. Utlåtanden om förslaget har inbegärts av staben 
för Skärgårdshavets havsbevakning och staben för Lapplands gränsbe
vakning. Miljövårdsrådet avger eget utlåtande som översänds senare. Mi
nisteriet för inrikesärendena meddelar som sitt utlåtande i ärendet föl
jande.

Den kvantitativa utvecklingen av turismen i Finland är efter de i turist
hänseende stilla åren 1976 och 1977 i kraftigt uppsving. Med det ökade 
antalet turister är det nära att anta att också turismens skadeverkningar på 
miljön kommer att tillta. Vårt lands natur är ömtålig och återhämtningen av 
skadorna långsam. Så är fallet speciellt i skärgårdsregionerna och i Lapp
land dit största delen av turistströmmen är riktad.

Bland turismens skadeverkningar på naturmiljön kan allmänt nämnas 
nedskräpning och nedslitning av naturen på frekventerat använda frilufts
områden, ökad risk för skogsbrand, skadeverkningar på och olägenheter 
för de traditionella näringarna, såsom renskötsel och Fiske, ökat olovligt 
fiske samt störande inverkan på vilda djur. Förutom direkt uppsåtlig ska
degörelse torde största delen av de skador och störningar som turisterna 
åsamkar naturen bero på okunskap om ikraftvarande stadganden och 
bestämmelser samt sedvänjor.

Staben för Lapplands gränsbevakning har konstaterat att utländska tu
rister åtminstone inte tillsvidare har åsamkat nämnvärd skada på naturen 
utanför vägnätet i Lappland. Detta torde i huvudsak bero på att utländska 
turister hittills i relativt liten utsträckning har rört sig utan guide i vild- 
marksmiljö. I vissa fall har det under sommartid funnits skäl att ingripa i 
uppgörandet av öppen eld. Det är uppenbart att de skadeverkningar på 
naturen som åsamkas av utländska turister huvudsakligen yppar sig i 
närheten av vägar och turistcentra.

I Ålands skärgård har däremot fritidsbåttrafiken förorsakat stora pro
blem. Skillnaden mellan utländska och inhemska båtar är obetydlig. Det är 
nedskräpningen av skärgården, att hundar släpps lösa på fågelskär och 
fårholmar samt olovligt fiske som utgör de största problemen. Under den 
livligaste båtsportsäsongen uppstår rätt ofta faromoment då fritidsbåtarna 
rör sig på bilfärjornas farleder. I Abo skärgård är situationen inte ännu lika 
svår.

Turismens skadeverkningar på naturen är otillräckligt utredda i Finland. 
På initiativ av ministeriet för inrikesärendena utfördes år 1977 i Lapplands 
och Uleåborgs län en utredning av tältning på områden nära vägar. Samma 
år publicerades också en på initiativ av Centralen för turistfrämjande och

Ministeriet för inrikesärendena:
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Lapplands regionplansforbund utförd och på intervjuer baserad utredning 
om turismens skadeverkningar på naturmiljön i Lappland.

Uppföljningen och inventeringen av turismens skadeverkningar på natu
ren i Lappland försvåras av turisternas stora rörlighet utanför de egentliga 
turistområdena. Detta kommer sig av det täta nätet av bl. a. skogsvägar 
och av förekomsten av goda kartor. Även båtturismen speciellt i Åbo 
skärgård fördelas på ett mycket vidsträckt område.

Vissa nyligen vidtagna lagstiftningsåtgärder torde för sin del komma att 
minska turismens skadeverkningar på naturmiljön. Nedskräpningsförbu- 
det enligt lagen om avfallshantering (673/78) gäller såväl på land- som 
vattenområden. Övervakningen av efterlevnaden av nedskräpningsförbu- 
det är givetvis svår att genomföra speciellt i skärgårds- och vildmarksre
gioner. Det är därför särskilt viktigt att turisterna fås medvetna om hän- 
synsförpliktelserna i frågan.

I konventionen för skydd av Östersjön förutsätts att fritidsbåttrafiken 
inte förorsakar skada på landmiljö eller marin miljö. Lagstiftningen om 
skydd av den marina miljön borde därför också tillämpas på båtturism.

Färdsel med terränggående fordon i markerna är förbjuden utan tillstånd 
av markägaren. Länsstyrelsen kan dessutom förbjuda eller begränsa färd- 
seln inom vissa områden bl. a. för att skydda naturmiljö och annan miljö 
(Lagen om begränsning av användningen av motordrivna fordon i terräng 
(606/77). På initiativ av ministeriet för inrikesärendena bereds inrättandet 
av särskilda rutter för motorkälkar i Lapplands län.

Turismens skadeverkningar på miljön kan avsevärt minskas genom ökad 
service och genom att anvisa turisterna för ändamålet bäst lämpade områ
den. På detta sätt kan också uppföljnings- och övervakningsåtgärderna 
bäst effektiveras. I skärgårdsregionerna skulle detta förutsätta inrättande 
av särskilda båtleder och hamnar för fritidsbåtar samt anordnande av 
avfallshanteringen. 1 Lappland och även i andra turistområden kan turist
trafiken styras genom att vidare utveckla billiga inkvarteringsformer och 
rastställen. Det behövs också betydligt flera anlagda friluftsleder med en 
viss standardservice. Guideservicen borde förbättras för att leda speciellt 
de utländska turisterna i ödemarkerna.

Miljöinformationens andel av den konsumentupplysning som vänder sig 
till turister har under den senaste tiden utökats. Turisterna skall till sitt 
förfogande ha klara direktiv om uppträdande vid färdsel på land- och 
vattenområden. Dylik turistinformation borde utdelas på gränsstationer 
samt i resebyråer, hotell och i samband med annan inkvartering.

Ministeriet för inrikesärendena ställer sig positivt till medlemsförslaget 
som väckts i Nordiska rådet. Nordiska ministerrådets ämbetsmannakom- 
mitté för miljövårdsfrågor har år 1979 tillsatt en arbetsgrupp för ett projekt 
om friluftsliv, där en del av de i medlemsförslaget påtalade problemen 
handläggs. Även med tanke på detta projekt borde en omfattande utred-
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ning av turismens skadeverkningar i Finland övervägas och utföras genom 
samarbete mellan turist- och miljömyndigheter samt turistorganisationer 
och vederbörande kommuner.

Helsingfors den 29 februari 1980

Olli Ojalo 

Avdelningschef
Simo Miikinen 
Överinspektör

Miljövårdsrådet1:

1 Allmänt

I medlemsförslaget fästes på ett värdefullt sätt uppmärksamhet vid de 
skador som den växande turismen orsakar naturen och de traditionella 
näringarna.

Ofördärvad och ren natur intar en central plats i främjandet av den 
nordiska turismen. Till turistmålen i Finland hör i synnerhet natursköna 
och attraktiva trakter såsom Lappland, några kustområden och Insjöfin- 
land. Attraktiva natursevärdheter är i synnerhet de som är belägna vid 
vatten och som är förknippade med mera kuperad terräng. Enligt interna
tionella organisationers utvärderingar fortgår turismens utveckling.

Turismen förorsakar dock också miljöskador, som inriktas på de mest 
omtyckta målen och syns som fördärvad natur och landskap, ekologiska 
skador samt nedskräpning. Landskapet och naturens skönhet, som varit 
en av förutsättningarna för turismens utveckling, skadas av turismen. Till 
detta bidrar bland annat bilturismen med sina omfattande parkeringsområ- 
den, fritidsbebyggelsen, semesterbyarna och de stora turistcentra.

2 Motivering till yttrandet

I vårt land har gjorts några utredningar om skadeverkningar på naturen 
som förorsakas av turismen. Närmast har utretts nedskräpning av miljön 
och fördärvning av naturen, camping vid vägar och båtliv samt de lokala 
invånarnas åsikter om de skador som turismen förorsakar. Allmänt kan 
man konstatera, att turismens skador i Finland i genomsnitt inte är särskilt 
allvarliga, även om det förekommer lokala problem. De företagna utred-

1 Yttrandet översatt från finska.
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ningarna har dock varit lokala, de har varit begränsade och ofta bristfäl
liga. De olika utredningarna är inte heller jämförbara och de har inte 
samordnats med utredningar som bland annat gjorts i de övriga nordiska 
länderna.

Den i Finland traditionellt gällande allemansrätten erbjuder turisterna 
omfattande möjligheter att utnyttja naturen. Allemansrätten berättigar 
dock inte till godtyckligt utnyttjande av naturen eller till dess fördärvande. 
Dessutom har man med vissa lagstiftningsåtgärder under den senaste tiden 
begränsat sådan verksamhet som skadar miljön. Av dessa kan nämnas 
lagen om begränsning av insamlingen av naturprodukter i vissa fall (332/55) 
samt reglering av fiske inom vattenområden som staten äger eller förvaltar. 
Med lag om begränsning av motordrivna fordon i terräng (606/77) har man 
förbjudit trafik med motordrivna fordon i terräng utan ägarens tillstånd. 
Länsstyrelsen kan dessutom förbjuda eller inskränka trafik inom ett visst 
område för att skydda naturen eller annan miljö. Nedskräpning av naturen 
har förbjudits genom lagen om avfallshantering (673/78). Trots det nordis
ka samarbetet i samband med lagberedningsarbetet kam man dock konsta
tera att lagstadganden om trafik i naturen och miljöskador inte är enhetliga 
i Norden. Bl. a. är innehållet i allemansrätten olika i olika nordiska länder, 
även om den nyaste lagstiftningen har närmat praxis i de olika nordiska 
länderna till varandra.

Det viktigaste medlet inom miljöskyddet är förebyggande av miljöska
dor. För att minska turismens skador kan man anse som det viktigaste 
medlet tillräcklig information om lokala stadganden och begränsningar 
samt om möjligheterna till sådant utnyttjande av naturen som förorsakar så 
liten skada som möjligt. Sådan information bör vara tillräckligt detaljerad 
och den bör nå så många turister som möjligt. Eftersom turismens nackde
lar i Norden är mycket likartade, har de i de flesta fall i sin lagstiftning 
mycket likartade stadganden och inskränker turismen, och eftersom turis
men ofta inriktas på flera nordiska länder, är behovet av samnordisk 
information i dessa frågor uppenbart.

En planmässig styrning av turismen är en annan viktig åtgärd för att 
minska de skador som den förorsakar. Härvid kommer i fråga ändamålsen
lig planering av användningen av markområdena, styrning av turismen till 
vissa områden och anordnande av tjänster och styrning av friluftsliv till de 
för detta ändamål avsedda rutterna och guidning där.

3 Slutsatser

Med hänvisning till det ovansagda anser miljövårdsrådet medlemsförsla- 
gets syfte som mycket viktigt och den däri avgivna rekommendationen 
värd understöd. När man vidtar samnordiska åtgärder för att minska 
skadorna av den växande turismen för naturen och de traditionella närings
grenarna borde man enligt rådet beakta följande:
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1) Eftersom de skador som turismen förorsakar naturen är mycket lika i 
de olika länderna och eftersom det samnordiska utredningsarbetet inom 
detta område är bristfälligt, borde man fortsätta att utveckla samnordiskt 
forskningsarbete bland annat i fråga om miljöförorening, nedslitning av 
naturen, möjligheterna till handlett friluftsliv och lokalbefolkningens atti
tyder.

2) Eftersom lagstiftningen i de olika nordiska länderna i viss mån av
viker från varandra inom detta område, är det önskvärt att börja utveckla 
samnordisk lagstiftning först då man har tillräcklig information om de 
skador som turismen förorsakar naturen och miljön.

3) 1 synnerhet måste man öka den nationella och den samnordiska 
informationen till nordbor och medborgare från andra länder bland annat 
om rätten att röra sig och uppträda i naturen samt om hur man kan utnyttja 
handledda friluftsaktiviteter.

Helsingfors den 14 mars 1980

M artti Markkula  

Ordförande
Kyösti Suonio 

Generalsekreterare

Länsstyrelsen i Åbo och Björneborgs län1:

Länsstyrelsen anser medlemsförslaget motiverat. De synpunkter som 
framförts i dess motivering om de skador som turismen förorsakar i natu
ren stämmer i fråga om Åbo och Björneborgs län och i synnerhet i fråga om 
Åbolands skärgård.

De nödvändiga åtgärderna som föreslås i medlemsförslaget skulle kunna 
förberedas i en kommitté. Att definiera en speciell allemansrätt för utlän
ningar kan inte lyckas, om man inte till utgångspunkt tar stadgandena om 
allemansrätten för respektive lands egna medborgare och för nordbor. 
Dessa bör också kartläggas i detta sammanhang.

Åbo den 2 april 1980

T. Viitanen 
Kanslichef

Osmo Kivivuori 
Miljövårdsinspektör

' Yttrandet översatt från finska.
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Lapplands länsstyrelse:1

Turismen är viktig för Lappland och dess direkta och indirekta syssel
sättningseffekter är mycket omfattande. Lapplands läns inkomster av tu
rismen utgör årligen 50-200 milj. mark. A andra sidan måste man dock 
konstatera att turismen redan för närvarande i någon mån förorsakar 
nedslitning av naturen, nedskräpning samt skador för den lokala befolk
ningen. i synnerhet för dem som idkar naturnäringar. Länsstyrelsen är 
sedan en längre lid uppmärksam på de ovannämnda skadorna och har 
bland annat föreslagit att fri camping vid huvudvägarna borde förbjudas. 
Man vill dock inte använda sig av alltför stränga förbud och restriktioner 
eftersom Lapplands turism syftar till fritt resande och vandring i naturen. 
Med hjälp av information och uppfostran borde man kunna fä turister att 
bete sig riktigt. Därför borde man utöka informationen och utvidga den till 
att gälla även utländska turister utanför landets (Nordens) gränser samt vid 
gränsövergångsställen när turister anländer till landet.

Allemansrätten har inte skrivits i lagform i vårt land. Friluftslagen inne
håller stadganden endast om campingområden och vandringsrutter.

Med hänvisning till det ovan sagda förordar länsstyrelsen medlemsför
slaget. men anser att det inte finns skäl att med lagstiftning ga till förbud 
och restriktioner utan att man bör gå fram stegvis på basen av resultat av 
erfarenheter och forskningar.

Rovaniemi den 29 februari 1980

Asko Oinas 
Landshövding

Eero Svan berg 
Miljövårdsinspektör

Miljövårdsdelegationen i Lapplands län1:

Turismen är en viktig näring i Lappland. Dess direkta sysselsättningsef
fekt är mycket betydande och indirekta sysselsättningseffekter också myc
ket omfattande. Man har uppskattat att Lapplands läns turistinkomst årli
gen är över 100 milj. mk.

Turismens betydelse för Lappland grundar sig i högre grad än någon 
annanstans i vårt land på naturen. Naturen utgör den viktigaste dragkraf
ten för turismen i Lappland. Turister kommer till Lappland för att njuta av 
skogarna, fjällens och älvarnas naturvärden och rekreationsmöjligheter. 
Att bevara och skydda naturvärdena är också ett av de viktigaste livsvill-

1 Yttrandet översatt från tmska.
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Turismens betydelse för Lappland grundar sig i högre grad än någon 
annanstans i värt land på naturen. Naturen utgör den viktigaste dragkraf
ten för turismen i Lappland. Turister kommer till Lappland för att njuta av 
skogarnas, fjällens och älvarnas naturvärden och rekreationsmöjligheter. 
Att bevara och skydda naturvärdena är också ett av de viktigaste livsvill
koren för Lapplands turistnäring, men samtidigt ett av de svåraste pro
blemen. Lapplands natur är ju som känt mycket sårbar. Naturen är dessut
om Lapplands traditionella naturnäringar beroende av, i synnerhet renhus
hållningen, som turismen pä många sätt påverkar.

Problemen i anslutning till förhållandet mellan naturen och turismen 
syns tydligast omkring större turistcentra. Där märks tydligast både turis
mens skadeverkningar på naturen och naturnäringarna och också turis
mens ekonomiska och sysselsättningseffekter.

Som bas för planeringen av markanvändningen och turismens utveck
lingspolitik vore det nödvändigt att få pålitlig och utförlig information om 
turistcentras för- och nackdelar. Särskilt viktigt skulle det vara att utreda 
.turismens verkningar på naturen och betydelsen av naturfaktorer (t. ex. 
jordmånens och växtlighetens känslighet för nedslitning) i planeringen av 
turistaktiviteters placering. 1 anslutning till detta vore det nödvändigt att 
försöka definiera naturens toleransgräns i olika skogs- och fjällområden i 
turismen och i annan verksamhet i anslutning till den.

En cental praktisk fråga om dimensioneringsproblemen förde existeran
de turistcentra. Ar det till exempel för skyddet av naturen och naturnäring
arna mera rationellt att inrätta nya turistcentra eller utvidga dem som 
redan finns? På vilket sätt borde möjliga utbyggnader eller inrättandet av 
nya regionalt placeras? Eller skulle det vara skäl att helt och hållet avstå 
från att inrätta eller utvidga centra?

Problemen i anslutning till Lapplands turistcentra är mycket mångfacet
terade och svåra. Som grund för lösningar behövs kunskaper som forsk
ningen kan ge.

Enligt Lapplands läns miljövårdsdelegation borde man få till stånd forsk
ning angående turistcentras verkningar. Enligt delegationens uppfattning 
har skogsforskningsinstitutet, som redan har erfarenhet av forskning som 
tangerar dessa problem, de bästa förutsättningarna för denna forskning.

Delegationen föreslår också att skogsforskningsinstitutet snarast möjligt 
effektiverar forskningen om turismens miljöeffekter i Lappland.

Asko Oinas 
Ordförande, landshövding

Eeoro Svanberg 
Sekreterare, iniljövårdsinspektör

Rovaniemi den 21 december 1979
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Centralen för turistfrämjande:

Såsom i medlemsförslaget framhålls har turismen stor regionalpolitisk 
betydelse. Turismen har kunnat erbjuda nya arbetsplatser, har stärkt det 
lokala näringslivet och har bidragit till att upprätthålla en servicenivå som 
är väsentlig för lokalbefolkningen.

Det är emellertid av stor vikt att turismen planeras så, att den för med sig 
minsta möjliga skadeverkningar. Centralen för turistfrämjande är överens 
med förslagsställarna om att de skador som turisterna åsamkar naturen 
oftare beror på okunskap än på uppsåtlig överträdelse av sedvänjor och 
bestämmelser. Vi finner därför att frågan i första hand bör ses som ett 
informationsproblem och att man först i andra hand bör överväga åtgärder 
t. ex. genom lagstiftning och andra bestämmelser.

Med början från 1979 har Nordiska ministerrådet beviljat medel för ett 
projekt gällande turismens effekter på ekonomi och sysselsättning. 1980 
inleds ett nytt projekt gällande toleransnivå för turismen i lokalsamfund. 
Avsikten med detta senare projekt är att kartlägga turismens inverkan på 
miljö och natur. Vår uppfattning är, att man i detta projekt kunde ta upp 
frågeställningarna i medlemsförslaget och även ge förslag till åtgärder, som 
sedan skulle övervägas av de nordiska regeringarna.

Behovet av information både till inhemska och utländska turister är 
dock stort. Under turismens starka expansionstid i början av 1970-talet 
utgav Centralen för turistfrämjande en speciell för utlänningar avsedd 
trycksak med upplysningar om allemansrätt, fiske, trafik och sedvänjor i 
allmänhet. Centralen överväger nu att igen producera en liknande tryck
sak. Det är dock vår uppfattning, att dylik information kunde vara sam
nordisk och delas ut vid Nordens yttre gränser. Det kan nämnas, att 
Nordiska ministerrådet i år utger en broschyr gällande kustlandskap och 
naturvärn i Norden.

Helsingfors den 31 januari 1980

Bengt Pihlström  
Direktör

Heikki Artman 
Planerare

Centralförbundet för regionplanering:1

Det i medlemsförslaget upptagna problemet är aktuellt. 1 regionplane
ringen har man upprepade gånger fäst sig vid de motstridigheter, som råder 
mellan utvecklandet av turismen och naturskyddet. Centralförbundet an- 
1 Yttrandet översatt från finska. 
t2-29: sess A 570/t Suppl.
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ser därför mot denna bakgrund, att medlemsförslaget på allt sätt bör 
understödas.

Problem i samband med turism är den okontrollerbara turismen på 
områden, där den förorsakar störningar och ibland t.o.m. förstörelse, 
slitage och nedsmutsning av naturen. Turismens kanalisering har i förhål
lande till turisternas antal inte skötts som sig bör. Också vid utbudet av 
tjänster utmed turistlcderna och -områdena och speciellt underhållet av 
desamma har inte fästs tillräcklig uppmärksamhet. En följd härav är, att 
avfall lämnats i naturen och skadegörelser med befolkningens avoga in
ställning till turismen som följd.

I detta nu har vi inget system med vars hjälp man skulle kunna förverkli
ga och bedriva en rekreationsverksamhet, som sträcker sig över kommun
gränserna, och samtidigt kunna ställa till förfogande rekreationsområden, 
som också skulle tjäna turismen. För friluftsledernas del ingår visserligen 
ett dylikt system i friluftslagen men den möjligheten har inte nämnvärt 
tagits i användning. Också medlemsforslagets målsättningar för turismen 
skulle säkert ha en befrämjande verkan på ett förverkligande och upprätt
hållande av rekreationsområden, som skulle gå ut över kommungränserna. 
Ordnandet av de tjänster och den service, som turismen fordrar skulle 
samtidigt ge den lokala befolkningen behövliga arbets- och förtjänst- 
möjligheter, vilket för sin del skulle vara till nytta för förhållandet mellan 
turisterna och den lokala befolkningen och dennas inställning till turismen.

Medlemsförslaget har utgått från principen, att olägenheterna av turis
men framträder accentuerat i samband med turister från icke nordiska 
länder. Centralförbundet anser dock. att man inte kan klassificera olika 
länders turister sinsemellan enligt olika värdemätare. De nordiska och 
inhemska turisterna åsamkar också skador på miljön. Speciellt framträder 
dessa problem på Aland, i egentliga Finland, i skärgården, i Saimen och i 
Lappland.

Centralförbundet förenar sig också i den tanke, som medlemsförslaget 
framför, att en styrning av turismen förutsätter bättre information än 
tidigare. Förutom information förutsätter ett avhjälpande av missförhållan
det med skador och störningar förorsakade av turismen enligt Centralför
bundets åsikt emellertid en noggrannare planering av turismen, ett förverk
ligande av planerna och ett effektivt underhåll av områdena.

Sammandragsvis kan sålunda konstateras, att alla turister bör försättas i 
en likvärdig ställning, att skadorna kan undvikas genom en planerad ka
nalisering och att på vissa områden turismens betydelse som näring starkt 
bör betonas.

Helsingfors den 29 januari 1980
Centralförbundet för regionalplanering

Kalervo Aattela 
Styrelsens ordförande

Juha Talvilie 
Direktör
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Finlands turistförbund r. f.:1

Under de senaste åren har allt oftare på olika håll framhävts vissa 
nackdelar, som turismen medför bl. a. för jord- och skogsbruket och skär
gårdens invånare, utan att man har beaktat ens de mest anspråkslösa 
förslag till åtgärder för eliminering av dessa nackdelar, som har framförts 
av t. ex. de organisationer, som representerar turismen och vandringsverk- 
samheten. En styrning av båtturismen förutsätter att man åstadkommer 
inte särskilt kostnadskrävande hamnservice och avfallsserviceplatser, ser
vice på havsområdena och information till båtägarna härom. För den 
finländska skärgården finns i detta nu ingen information, som skulle styra 
den utländska och inhemska båttrafiken, sen Finlands turistförbunds bro
schyrer och publikationer tagit slut. På grund av bristen på anslag torde 
man också i ytterst ringa utsträckning övervaka, att utländska båtar håller 
sig till de regelmässiga farlederna.

Turister från Mellaneuropa torde utnyttja ödemarks- och tjällstugor i 
ringa utsträckning. För deras skull behövs ingen ökning av antalet stugor, 
även om det tillfälligt kan råda utrymmesbrist pä en del platser. Troligen 
står största delen av de betalda platserna i fjällstugorna tomma under 
sommaren. Enligt vår uppfattning torde de okynnesbesök. som görs i 
stugorna till största delen företas av inhemska besökare, som i synnerhet 
om vintern lätt når stugorna med motorkälke. Det material på främmande 
språk som berör fjäll- och ödemarksstugornas användning torde redan vara 
slut. Utmärkningen av vandringsrutterna i Mellersta och Södra Finland 
minskar i framtiden det utländska trycket på ödemarksområdena i Lapp
land.

Det bästa sättet att leda turist- och vandringstrafiken i terrängen förbi 
känsliga områden i naturen och de områden som jord- och skogsbruket 
behöver är att utmärka rutter. Väl utmärkta rutter med information på 
olika språk garanterar, att i synnerhet utländska vandrare följer de märkta 
vandringsstråken. Eftersom utmärkningen av rutterna och informationen i 
anslutning till dessa befinner sig helt i begynnelseskedet i Finland i jämfö
relse med de övriga nordiska länderna, torde det vara onödigt att utflykter i 
terrängen alltid skulle ledas av en guide som känner de lokala förhållan
dena.

Enligt vår uppfattning skulle situationen kunna fås under kontroll genom 
kraftiga informationsåtgärder, genom samordnade direktiv, genom att 
märka ut rutter, genom att övervaka bestämmelserna på havsområdena 
och genom att anvisa medel för lösande av servicen i skärgården och på 
andra naturområden. Vi anser det särskilt viktigt, att alla de som rör sig i 
terrängen är medvetna om varmansrättens rättigheter och skyldigheter.

Finlands turistförbund föreslår, att en gemensam nordisk arbetsgrupp

1 Yttrandet översatt frän finska.
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tillsätts för planering och koordinering av åtgärderna. Gruppen bör först 
koncentrera sig på åtgärder, som snabbt eliminerar nackdelarna och först 
därefter göra en totalutredning av eventuella nackdelar och de åtgärder 
som är ägnade att eliminera dessa.

Helsingfors den 29 februari 19S0

Finlands turistförbund r. f.

Heikki Toikka
Verkställande direktör

Antero Tuomisto 
Biträdande direktör

Ålands landskapsstyrelse:

Enligt landskapsstyrelsens uppfattning är dei angeläget att turismen i 
Norden planeras och utvecklas på ett sådant sätt att allvarliga skadeverk
ningar på naturen och miljön till följd av olika friluftsaktiviteter i mån av 
möjlighet kan förhindras. Detta gäller i synnerhet inom områden där natu
ren är utpräglat känslig för slitage och störning samt inom regioner där den 
bofasta befolkningens näringsliv och kulturmönster fortfarande i stor ut
sträckning baserar sig på jordbruk, husdjursskötsel. skogsbruk och fiske.

Landskapet Åland kan i dess helhet betecknas som en sådan region.
Landskapsstyrelsen omfattar den i medlemsförslaget framförda uppfatt

ningen att en förbättrad information till de turister som rör sig inom 
Norden är nödvändig. Med sakligt uppbyggd information kan säkert avse
värda skadeverkningar pä naturen till följd av turismen undvikas. Särskilt 
gäller detta information till icke-nordiska besökare. För att denna informa
tion till de berörda effektivt skall nå fram behövs i enlighet med medlems- 
förslagets avsikt gemensamma ansträngningar och samordnade insatser 
mellan de nordiska länderna.

Landskapsstyrelsen kan däremot icke dela den i medlemsförslaget fram
förda uppfattningen att de naturgeografiska förhållandena inom Norden 
skulle vara så likartade att ett förenhetligande av bestämmelserna för 
nordbors vistelse i naturen skulle vara ägnade att pa ett ändamålsenligt sätt 
minimera turismens skadeverkningar på naturmiljön. Icke heller kan 
landskapsstyrelsen dela den uppfattningen att olika bestämmelser skulle 
utarbetas för nordbor och icke nordbor.

Enligt landskapsstyrelsens åsikt är det däremot av största betydelse att 
de olika glesbygdsregionerna i Norden, som i regel har den känsligaste 
naturen och samtidigt tilldrar sig ett allt större intresse bland turisterna, 
ges möjlighet att utveckla turistnäringen på naturens och den bofasta
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befolkningens villkor och icke på de villkor som de växande storstads
regionernas rekreationsbehov ställer.

Enligt självstyrelselagen för Åland har Ålands landsting lagstiftnings- 
behörigheten inom landskapet i bland annat frågor som berör naturvärden, 
friluftslivet, fisket och jakten. I avsikt att pä bästa sätt slå vakt om land
skapets säregna natur- och kulturmiljö innehåller den åländska lagstiftning
en på den grunden inom dessa rättsområden i vissa avseenden stadganden 
som väsentligt avviker från lagstiftningen inom de övriga nordiska län
derna. Även uppfattningen om allemansrättens omfattning och tillämpning 
avviker delvis på Åland från den som råder i övriga delar av landet och i 
Sverige. Här anses till exempel allmänt att övernattning på annans mark 
icke utan vidare är tillåten.

I den av Ålands landsting och landskapsstyrelsen i princip antagna 
målsättningen för landskapets allmänna utveckling ses turismen som en 
viktig del av näringslivet. Men samtidigt fastslås att ytterst väsentligt är att 
turismen planeras, utvecklas och dimensioneras inom ramen för vad den 
känsliga naturen kan motstå och den fåtaliga befolkningens beroende av 
primärnäringarnas produktion.

Under hänvisning till ovansagda vill landskapsstyrelsen understryka 
vikten av att i enlighet med medlemsförslaget gemensamma nordiska an
strängningar görs för att minimera skadeverkningarna på naturen till följd 
av turismen. I synnerhet från naturvårdens synpunkt vill landskapsstyrel
sen understryka vikten av att informationen om naturförhållandena och 
det lokala näringslivet till och från olika sådana regioner i Norden som är 
mycket besökta av turister kan förbättras.

Med tanke på skyddet och vården av landskapsbilden. Horan och faunan 
samt de primära näringsgrenarnas fortsatta upprätthållande är det härvid, 
åtminstone vad gäller skärgården, viktigt att besökare erhåller goda kun
skaper om de särförhållanden som är rådande. Och av ytterst grundläggan
de betydelse för planeringen och det praktiska genomförandet av naturvår
den är att möjligheterna till lokalt anpassade bestämmelser fortsättningsvis 
i tillräcklig grad kan bibehållas.

Mariehamn den 25 februari 1980

Ragnar Erlandsson 
Vicelantråd

Håkan Knives 
Miljövård sintendent
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N o r g e

Miljøverndepartementet:

Miljøverndepartementet er av den oppfatning at det i utmarksområdene i 
Norden kommer til å bli økt ferdsel med økt slitasje som sannsynlig 
resultat. Det er derfor behov for å vurdere tiltak for å begrense skadevirk
ningene.

De problemstillinger som medlemsforslaget reiser, har opptatt miljø
vernmyndighetene i flere år. Det er også tatt skritt til å få utviklingen under 
kontroll, jfr. f. eks. lov om motorferdsel i utmark og vassdrag. Vernetiltak 
for særskilt sårbare områder begrunnes ofte dessuten med behovet for å 
redusere ferdselen. Behovet for oppsyn i utmark er under vurdering.

I nordisk sammenheng har arbeidsgruppen for naturvernspørsmål under 
Embetsmannskomitéen for miljøvernspørsmål tatt initiativet til et prosjekt 
om friluftsliv i Norden der slike problemstillinger inngår i oppdraget. 
Nordisk arbeidsgruppe for fritidsbåter under Nordisk Ministerråds Sted- 
fortrederkomité har engasjert seg i informasjon og vegledning av nordiske 
båtturister samt tatt opp til drøftning en utvidelse av slik informasjon til 
båtfolk fra kontinentet. Det vil være behov for samarbeid mellom reiselivs- 
myndighetene og miljøvernmyndighetene i denne sak.

Oslo. 15. februar 1980.

Etter fullmakt 

Richard G. Fort
Liv Eckhoff

Samferdselsdepartementet:

Samferdselsdepartementet har innhentet uttalelser fra Miljøverndepar
tementet og Landslaget for reiselivet i Norge og disse uttalelser vedlegges 
(se ovan resp. nedan). Samferdselsdepartementet vil for sitt vedkom
mende uttale:

1. Norske samferdselsmyndigheter er oppmerksom på de skadevirk
ninger på naturen og de tradisjonelle næringer som forårsakes av den 
økende turisme. Det gjelder i særlig grad forsøpling av naturen. 1 tillegg til 
det arbeid for reduksjon av skadevirkningene som er gjort og gjøres her i 
landet, foregår det allerede et visst samarbeid på nordisk basis. Vi gjør 
nærmere rede for dette under punkt 3.

2. Det vil være fordelaktig om samarbeidet på nordisk plan kan utvides. 
M. h. t. ikke-nordiske turister har ikke vi erfaring for at forsøpling spesielt 
må tilskrives disse. Men i den utstrekning ikke-nordiske turister volder
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særskilte problemer i de andre nordiske land, bør det fra norsk side ikke 
være noe i veien for at man tiltrer medlemsforslaget.

Vi har ikke tatt standpunkt til de ideer om virkemidler som er nevnt i 
begrunnelsen for medlemsforslaget. Når det foreslås at Nordisk Minister
råd skal vedta åtgjerder, bør det i første rekke innebære igangsetting av 
utredningsarbeid om hvilke virkemidler man bør ty til.

3. Om arbeidet med problemene i Norge og på nordisk basis kan vi 
opplyse:

I St. meld. nr. 46 (1976—77) Om reiselivet - offentlige oppgaver og 
administrasjonsordning er uttalt at reiselivet må vurderes også på bak
grunn av sine økologiske og miljøvernmessige konsekvenser, og at det 
derfor best mulig må ledes til områder der skadevirkningene er minst. Det 
pekes der på at begrensninger i bl.a. naturressurser og risiko for at rek- 
reasjonsmuligheter kan bli forbrukt eller nedsøplet, gjør at det offentlige på 
en helt annen mate enn tidligere ma ta hensyn til slike forhold i planlegging 
og ved tilrettelegging for reiselivsnæringen.

Samferdselskomiteen i Stortinget har sluttet seg til at det i den fremtidige 
reiselivspolitikk vil være ønskelig i større grad enn hittil a prøve å motvirke 
de overbelastninger et tiltakende reiseliv kan påføre bl.a. naturen og 
friluftsområdene. 1 regjeringens langtidsprogram for 1978—81 heter det at 
"vern av naturmiljøet er en grunnleggende forutsetning for allmennhetens 
muligheter for friluftsliv og naturopplevelse".

Skadevirkninger som følge av turisme er omhandlet i NOU 18 B/78 
"Bruken av Finnmarksvidda" og i Reiselivsplanen for Nord-Norge og 
Nord-Trøndelag. I brev av 25. april 1970 til Kommunal- og arbejdsdeparte
mentet tok Hotell- og turistdirektoratet opp spørsmålet om diverse res
triksjoner når det gjelder telt og campingvogn i utmark, og senere er 
problemene tatt opp med Miljøverndepartementet.

Reiselivsdirektoratet har tatt kontakt med Vegdirektoratet for å utvirke 
at arbeidet med å bedre service-tilbudet langs vegene blir forsert på lands
basis. Det er påpekt at servicetilbudet langs vegene er et nødvendig offent
lig tiltak for å motvirke forsøpling og naturødeleggelser. 1 retningslinjene 
som er sendt vegsjefene i forbindelse med revisjon av norsk vegplan for 
periodene 1982—85 og 1986-89. har Vegdirektoratet bedt vegvesenet ut
vise en mer aktiv holdning til utbygging av service-tiltak. Reiselivsdirek
toratet har bedt fylkenes utbyggingsavdeling ta kontakt med vegsjefene, 
slik at vegsjefenes planlegging av servicetilbud langs veg sees i sammen
heng med den planlegging som skjer for reiselivsnæringen og for bruk av 
friluftsarealer. Den nye loven om vern mot forurensning og forsøpling 
fastlegger ansvaret for forsøpling langs veg. 1 de veiledende temahefter for 
fylkesplanleggingen som Reiselivsdirektoratet har under arbeid, gjør vi 
oppmerksom på at det kan være ønskelig å legge restriksjoner på de 
tilreisendes bruk av naturområder.

Reiselivsdirektoratet har forberedt et prosjekt i regi av Nordisk Minis-
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terråd om små lokalsamfunns tåleevne for reiselivsutbygging. Det plan
legges gjennomført de nærmeste år.

Nordisk Vegteknisk forbund har i arbeid ved Transportøkonomisk insti
tutt et utredningsprosjekt kalt Kommersielle serviceanlegg langs veg. som 
påregnes avsluttet sommeren 1980.

Vi har formidlet kontakt mellom Østfold fylke og svenske distrikter for 
planlegging av Svinesund-området.

Oslo. 29 februar 1980

Etter fullmakt 

Erik Rihu
John H. Paxal

Norges naturvernforbund:

Norges naturvernforbund gir med dette sin støtte til medlemsforslaget. 
Å få en snarlig avklaring på spørsmålet om hvorvidt almenhetens rettig
heter også omfatter utlendinger, vil være avgjørende for hvilke tiltak som 
eventuelt må iverksettes.

Oslo, I I .  desember 1979

Norges naturvernforbund

Per Flatberg 
Generalsekretær

Landslaget for reiselivet i Norge:

Landslaget for reiselivet i Norge har merket seg bakgrunnen for at 
forslaget er reist, men vil i utgangspunktet stille seg tvilende til om der 
finnes tilstrekkelig og oversiktlig erfaringsmateriale om det'e problemom
rådet til å kunne ta riktige beslutninger om mottiltak.

LRN  er oppmerksom på at en i Norge såvel som i de øvrige nordiske 
land har erfart visse skadevirkninger av for konsentrert reisetrafikk. men 
for Norges vedkommende er dokumentasjonen og kunnskapen omkring 
disse forhold foreløbig mer en følelsessak enn et vitenskapelig dokumen
tert faktum. LR N  vil derfor peke på nødvendigheten av å arbeide fram en 
dokumentasjon på hvilke skadevirkninger turismen påfører natur og miljø i 
de nordiske land før en kan ta fornuftige beslutninger om mottiltak.
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LRN  vil også peke på at en av årsakene til at gjester fra utlandet hidrar 
til forsøpling langs ferdselsveger og i naturen forøvrig, ofte er mangelen på 
hensiktsmessige tilbud om rasteplasser langs vegene, søppelkurver, toalet
ter o. I.

En er enig i forslagsstillernes vurderinger om nødvendigheten av mer 
informasjon omkring hvilke regler som gjelder for retten til fri ferdsel i de 
nordiske land. Utenlandske besøkende har ofte vanskeligheter med å få 
kjennskap til slike regler, selv om regelverket nå i stor utstrekning er tatt 
med i de informasjonstrykksaker som de nasjonale reiselivsorganisasjoner 
distribuerer på utenlandske markeder.

LRN  stiller seg tvilende til forslaget om å innføre særregler for utlen
dinger når det gjelder forholdet til den frie ferdselsrett. Dette vil etter vår 
vurdering lett kunne oppfattes som diskriminering overfor utlendinger og 
vil sette spørsmål ved de nordiske folks egne krav og forutsetninger ved 
reiser i utlandet.

Vi kan også dele de synsmåter forslagsstillerne kommer med når det 
gjelder ønsket om så likeartede bestemmelser i de nordiske land som 
mulig.

Oslo, 25. januar 1980

Landslaget for reiselivet i Norge

Just Muus-Falck 
Adm.dir.

Kåre Ystanes 
Avd.sjef

Den norske reisebyråforening:

Ifølge det fremlagte forslag ser det ut til at man forsøker å sette likhets
tegn mellom økningen i den ikke-nordiske turisme på den ene siden og 
skadevirkningene på naturen på den annen. Ifølge vår oppfatning er dette 
en konklusjon som strider mot all erfaring, da antallet ikke-nordiske turis
ter i denne forbindelse er minimalt og følgelig også vil ha en liten betyd
ning. Etter vår oppfatning er det masseturismen som påfører naturen store 
skadevirkninger. Det er med andre ord landets egne borgere og dernest 
den internordiske turisme som her spiller en rolle.

Vår forening er enig i at det bør gjennomføres beskyttelsestiltak på 
steder hvor naturen kan påføres varig skade gjennom turismen. Disse tiltak 
må imidlertid gjelde for alle dersom de skal få noen effekt.

Vi vil også anføre at det antydede selektive tiltak mot de ikkenordiske
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turister også i høyeste grad vil virke diskriminerende på et urealistisk 
grunnlag. Utover dette kan vi ikke se at de vil ha noen praktisk betydning.

Oslo, 27. desember 1979

Den norske reisebyråforening 

Jan Svendsen

Norske turistforeningers forbund

Norske turistforeningers forbund vil her kommentere forslaget med 
hensyn til norske forhold.

En kan si seg enig i at en for stor bruk av naturen, særlig på Nordkalot
ten i Finnmark og deler av Troms fylker, vil kunne redusere samenes og 
andres næringsgrunnlag, og tildels ødelegge den natur luristene kommer 
for å finne. Det siste gjelder ikke bare Nordkalotten, men også resten av 
landet, eksempelvis særlig sårbare nasjonalparker, ikke minst Skjærgårds- 
parken på Sørlandet.

Muligheten til å begrense den ålmenne ferdselsrett til kun å gjelde for 
egne borgere, eller evt. innbyggere i Norden, ansees som lite realistisk. Å 
kanalisere utenlandske (personer bosatt utenfor Norden) fotturisters bruk 
av naturen til visse ruter, eller kun å tillate dem å benytte seg av naturen i 
følge med en godkjent leder som skal påse at de oppfører seg i henhold til 
norsk lov og sedvane, finner en meget tvilsomt, og praktisk talt umulig å 
gjennomføre og kontrollere.

Den mest nærliggende løsning er å gi øket opplysning om de rettigheter 
og piikter en har, når en som turist vil benytte seg av den almenne 
ferdselsrett i Norge. Informasjonsmateriell bør kunne deles ut i reisebyråer 
i utlandet, som selger reiser til Norge, og i Landslaget for Reiselivets 
kontorer. Slikt materiell bør også forefinnes på tollstasjoner, hoteller og 
andre innkvarteringssteder, på transportmidler m. v.

Et forhold som må iakttas særlig nøye er utenlandske turister som, ofte 
under skinn av å være vitenskapsmenn, røver egg og unger fra sjeldne 
fuglearter og borttar sjeldne, fredete planter, og på den måten forringer vår 
fauna og flora.

Norske turistforeningers forbund

Trids Kieridf 
Formann

Inger E. Vamnes 
Sekretær

Oslo, 30. januar 1980
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Statens naturvårdsverk:

S v e r i g e

Utomnordiska turister vållar onekligen problem även i Sverige, främst 
troligen på grund av bristande kännedom om förhållandena här. I mellan- 
europeernas ögon kan även normalt skött svensk skogsmark förefalla vara 
vildmark, där man kan ta sig friheter. Fråga är om inte turistreklamen får ta 
på sig en del av ansvaret för att denna uppfattning blivit så spridd. Proble
met har i Sverige särskilt påtalats i samband med kanoting i vattendrag där 
tillräckliga mottagningsanordningar saknats.

Såväl i dessa sammanhang som längs våra genomfartsleder till lands och 
till sjöss och i särskilt väl besökta turistområden måste anordningar och 
information finnas som motsvarar behovet för att skadeverkningarna på 
naturen skall minimeras.

Allemansrättens rättigheter och skyldigheter måste alla utländska turis
ter bli medvetna om. Naturvårdsverket har i samverkan med andra myn
digheter och organisationer verkat för en bred informationsspridning om 
allemansrätten. Det mesta riktar sig till svenskar och invandrare i Sverige, 
men numera ingår regelmässigt ett avsnitt om allemansrätten i seriös 
turistinformation till icke nordbor enligt överenskommelse med Sveriges 
turistråd. Vi får dock inte glömma att problemen med svenskarnas bris
tande hänsyn i sitt uppträdande i naturen utan tvekan är betydligt större än 
de skador de förhållandevis få utomnordiska turisterna orsakar under en 
kort säsong.

De tankar som förs fram i motionen om begränsad allemansrätt för våra 
utomnordiska gäster kan naturvårdsverket inte ställa sig bakom. Alle
mansrätten bör gälla lika för alle man. Det är också svårt att tänka sig att 
uppnå en enhetlig utformning av allemansrätten i de nordiska länderna 
eftersom skillnaderna i rättigheterna är ganska betydande. Däremot gärdet 
säkert att formulera vissa generella hänsynsregler som alla länder kan bli 
överens om. I övrigt får man ta seden dit man kommer.

Det är alltså framför allt genom intensifierad information och genom väl 
anpassade anordningar som problemen bör lösas och inte genom special
lagstiftning och specialarrangemang av de slag som vi själva minst av allt 
skulle vilja möta i andra länder.

Solna den 25 mars 1980 

På statens naturvårdsverks vägnar

Gunnar Rasmus,son
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Sveriges turistråd:

Som påpekas i förslaget har naturmiljön stor betydelse för den nuvaran
de och framtida turismen till och inom Norden. Till skillnad från många 
andra turistområden utgör naturmiljön i Norden inte bara ramen kring en 
turistupplevelse. I Norden utnyttjas tvärtom naturen för turistupplevelsen. 
Att fritt kunna vistas i naturen och att även med vissa begränsningar kunna 
utnyttja dess resurser utgör ett av de bästa argumenten som finns för att 
stimulera inhemsk befolkning till rekreation samt för att intressera utom- 
nordiska gäster att besöka denna del av världen.

Självklart kräver de generösa regler som finns beträffande utnyttjandet 
av naturmiljön att effekterna av nyttjandet ständigt kontrolleras. I Sverige 
finns ett flertal juridiska instrument som används, alternativt kan användas 
för att reglera nyttjandet av naturen i sådana områden som är speciellt 
känsliga. Detta kan gälla föreskrifter om allmänhetens uppträdande i natur
reservat, naturvårdsområden. nationalparker och områden med särskilt 
skydd för djurlivet. Där kan t. ex. tältning och eldning förbjudas helt såväl 
som plockning av blommor av något slag.

Kommunerna kan vidare genom den lokala ordningsstadgan begränsa 
utnyttjandet av allmän mark för camping, eldning etc. Beträffande motor
fordon gäller för i princip hela landet att all körning i terräng är förbjuden 
på barmark och snötäckt skogsmark med plant- eller ungskog. Av ovan 
sagda framgår att samhället i dag besitter ett flertal instrument för att 
reglera utnyttjandet av marken i känsliga områden för rekreationsändamål.

Den enskildes kunskaper om hur man uppträder i naturen är utomor
dentligt viktiga för bibehållandet av rättigheter att fritt kunna utnyttja vår 
natur. Urbaniseringen i landet som inneburit att vi från år 1900 till 1978 
ökat antalet tätortsinnevånare från 28% till 83% gör att nutidens männi
skor inte självklart vet vad naturen tål att utnyttjas till utan att förslitas. 
Saklig information måste därför till både i skolan och i hushållen. Här 
måste ansvariga för central information om fritid, rekreation och turism 
känna en skyldighet att redovisa vilka begränsningar var och en måste göra 
vid utnyttjandet av naturen. Samtidigt bör ytterligare ansträngningar på 
lokal nivå göras för att informera, men kanske framför allt kanalisera 
besöken i naturen på ett sådant sätt att eventuella skador på naturen kan 
minimeras. Tyvärr brister man ibland vid uppföljningen av medvetna sats
ningar för att locka turister ut i naruren. Fortfarande förmärks en viss 
obalans mellan tillgången på lägerplatser, sop- och latrinställen, mm och 
det antal turister som lockas till ett område. Detta har i vissa fall lett till 
onödiga konflikter mellan lokalbefolkningen och turismen. Har dessutom 
en konflikt uppstått med utländskt inslag har den ofta givits stora propor
tioner. Naturligtvis kan brister på information till våra utländska gäster om 
allemansrättens innebörd vara en bidragande orsak. Och här finns alltid



29

behov av ytterligare insatser. Men oftast visar det sig att enstaka männi
skors obetänksamhet varit anledningen till det inträffade. Detta gäller 
såväl svensk som utlänning.

Andelen turister från utomnordiska länder på s k kommersiella anlägg
ningar utgör 18% exklusive camping. Drygt hälften av dessa (56%) åter
finns inom våra storstadsområden. För camping är andelen utomnordiska 
besök 11 % . Problemen kring förslitningen av naturen kan för närvarande 
inte hänföras till denna grupp i den utsträckning som framgår av förslaget.

En förutsättning för en sund utveckling av svensk turism är en effektiva
re planering av de naturområden som utnyttjas för rekreation. Den byrå
krati som skulle krävas för att kanalisera utlänningars vistelse i den svens
ka naturen skulle inte bara vara onödig och dyrbar utan skulle sannolikt 
också uppfattas som kränkande för de turister som skulle drabbas. För att 
ytterligare markera vår ståndpunkt har Sveriges turistråd ingivit ett förslag 
till den svenska regeringen om att utländska besökare jämställs med 
svensk medborgare vad gäller rätten till fiske med handredskap. Detta i 
samband med den av fiskevattenutredningen (SOU 1978:75) föreslagna 
utvidgningen av fiskerätten för allmänheten med handredskap i områden 
som tidigare haft enskild fiskerätt.

Under hänvisning till ovanstående konstaterar Sveriges turistråd att 
förutsättningar för en bra utveckling av turismen ligger i ett aktivt sam
hällsengagemang vid planeringen av bl.a. naturområden lämpliga för tu
rism samt att utländska besökare beredes tillfälle till rekreation på sådana 
villkor att Norden framstår som ett attraktivt resmål med därmed förknip
pade positiva effekter för de nordiska länderna.

Stockholm den 18 februari 1980

Sveriges turistråd

Bertil Harrysson 
Verkställande direktör

Länsstyrelsen Stockholms län:

Länsstyrelsen har berett Stockholms läns landsting, Stockholms kom
mun samt skärgårdskommunerna Norrtälje. Värmdö, Vaxholm. Haninge, 
Nynäshamn och Södertälje, möjlighet att yttra sig. Inkomna yttranden 
bifogas (se nedan).

Förslaget berör slitage och skador på naturen i de nordiska länderna. 
Känsliga miljöer utgör bl a den arktiska floran och faunan samt skärgårds- 
regioner. Även störningar och olägenheter för glesbygdsborna kan upp
komma genom en växande turism.
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Förslagsställarna anser vidare att kännedom om den nordiska allemans
rättens innehåll och skyldigheter samt gällande lagregler och bestämmelser 
sannolikt är mycket begränsad bland icke-nordiska turister. 1 förslaget 
konstateras även att de skador som turisterna åsamkar naturen oftare 
beror på okunskap än uppsåtlig överträdelser av sedvänjor och bestämmel-

Förlagsställarna framhåller att man bör överväga särbestämmelser om 
allemansrätten för utlänningar, särskilda vandringsleder, obligatorisk färd
ledning m. m. En effektiv och internordiskt samordnad information skulle 
enligt förslaget vara mycket angelägen. Enhetliga regler i alla nordiska 
länder är önskvärd och viktig.

Enligt förslaget skall Nordiska rådet rekommendera Nordiska minister
rådet att vidta åtgärder i syfte att minimera sådana skadeverkningar på 
naturen och de traditionella näringarna, som förorsakas av växande turism 
speciellt från utomnordiska länder.

Länsstyrelsen anser att medlemsforslagets syfte och målsättning bör 
uppmärksammas och att turismens skadeverkningar på natur och närings
fång bör minskas och om möjligt elimineras.

Antalet människor som söker rekreation i naturen ökar stadigt. Andelen 
turister från Europa har även ökat markant. En stor del av dessa är 
bilburna. De skadeverkningar som främst påtalas är av två slag, dels 
nedslitning av natur, dels störningar som drabbar traditionella närings
grenar samt konflikter med boende i glesbygd.

Den ökande turismen från utomnordiska länder främjas och uppmuntras 
samt anses positiv både för betalningsbalans och ökad förståelse mellan 
människor och kulturformer. En orörd natur utgör sannolikt den största 
attraktionen. Turismens positiva betydelse, ekonomiskt, regionalpolitiskt 
och kulturellt, är känd och uppskattad i de nordiska länderna. De negativa 
följderna av en ökad turism är däremot ofullständigt kända. Det är därför 
viktigt att de negativa sidorna kartläggs och åtgärdas. Det är en fördel om 
detta kan ske genom ett internordiskt samarbete.

Ifall alltför många besökare vistas inom samma område, uppstår pro
blem. Naturen, dvs den attraktiva miljön, förändras i negativ riktning och 
områdets egenvärde som turistmål försämras. Skador och slitage på natu
ren bör så långt möjligt kvantifieras och inventeras så att de ekologiska 
förändringarna kan mätas och beräknas. Detta är en förutsättning för att 
man genom lämpliga åtgärder skall kunna minska eller helst undanröja 
konstaterade skador i naturen.

Mer påtagliga och svårbemästrade är de störningar som drabbar männi
skor i glest bebyggda områden, fjällregioner och skärgårdsområden. 1 
samband med bl. a. båtburet rörligt friluftsliv och fritidsfiske kan konflikter 
uppstå. Dessa frågor uppmärksammas i det skärgårdsprojekt som med 
stöd från Nordiska ministerrådet inletts gemensamt av Aland. Aboland 
och stockholmsregionen.
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Den urgamla allemansrätten utgör grunden till vår möjlighet att vistas i 
skog och mark och färdas på hav, sjöar och vattendrag. Allemansrätten 
bör bevaras och tillämpningen bör vara så likformig som det är möjligt med 
hänsyn till vad som gäller för de olika nordiska länderna. Att göra skillnad 
mellan nordiska respektive utomnordiska turister eller medborgare torde i 
detta sammanhang vara olämpligt. För att motverka och undvika påtalade 
olägenheter är det nödvändigt att en effektiv och enhetlig information kan 
ges åt både inhemska och utländska turister av alla kategorier.

Länsstyrelsen tillstyrker medlemsförslaget med lämnade kommentarer.

Stockholm den 28 februari 1980

(iunnar Helén
Anders Häggblom

Länsstyrelsen i Göteborgs och Bohus län:

Göteborgs och Bohus län är ett i hög grad turistfrekventerat län där icke
nordiska turister utgör ett stort inslag. Turismen är huvudsakligen koncen
trerad till kusten och sommaren samt till största delen båt- eller bilburen. 
Som i de flesta livligt turistfrekventerade områden i landet kan också i 
detta län konstateras slitage på ömtålig natur och omfattande nedskräp
ning. Enligt länsstyrelsens uppfattning är detta främst beroende på det 
stora besökarantalet och bristande allmän hänsyn. I mindre utsträckning 
torde nationalitet och ren ovetskap om regler ha betydelse.

Det är givetvis angeläget för myndigheter med naturvårdsansvar att 
planera för ett motverkande av skador, som kan uppkomma på natur 
genom friluftsverksamhet. Det är viktigt i detta sammanhang att markan- 
vändningsplaneringen inom turistfrekventerade områden som t. ex. kust
zonen i Bohuslän sker på sådant sätt att huvuddelen av friluftsverksamhe
ten kan kanaliseras till mindre känsliga områden oavsett turisternas natio
nalitet. Erfarenhetsmässigt går detta bra inom avsatta naturreservat, för 
vilka man med bestämmelser och dispositionsplaner kan åstadkomma ett 
från naturvårdssynpunkt riktigt utnyttjande. Detta kan bland annat gälla 
anläggning av parkeringsplatser, stigar, badplatser, raststugor, rastplatser 
och bryggor samt uppförande av toaletter och andra servicebyggnader. En 
sådan dispositionsplanering utföres oftast av naturvårdsenheten och för
valtaren i samverkan. Förslag till sådana planer behandlas av skötselrådet 
och går regelmässigt till kommunen för yttrande.

Naturreservaten täcker emellertid relativt små ytor och problemen är 
långt större och mer svårbemästrade utanför reservatområdena. Här måste 
i högre grad sättas tillit till kommunernas förmåga att i sin markanvänd-
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bl. a. länsstyrelsens naturinventeringar kunna utgöra.

Det är därvid en väsentlig skillnad i möjligheter och teknik att behärska 
problem sammanhängande med turismen frän landsidan och den från sjösi
dan. Turismen från landsidan är i hög grad bilburen och beroende av 
parkeringsplatser, campingplatser, stugbyar, badanläggningar o.d. för ut
nyttjande av naturattraktionerna. Den konventionella markanvändings- 
planeringen kan rätt bedriven i väsentlig utsträckning åstadkomma en 
acceptabel kanalisering till lämpliga områden av denna sorts turism.

Mycket av turismen från sjösidan är helt annorlunda och bygger till stor 
del på ett oberoende av sådana anläggningar och därför mycket svårare att 
kanalisera. Uppförande av s. k. sopmajor på vissa strategiska punkter har 
erfarenhetsmässigt visat sig vara en god satsning men ingalunda tillräcklig. 
Inrättande av fågelskyddsområden med tillträdesförbud under häck- 
ningstid har också haft en positiv inverkan. Åtskilliga problem kvarstår 
dock och båtturismen är i ständigt ökande. Grundliga metodstudier erford
ras för att få rätt grepp på denna form av turism inte minst från ekologisk 
synpunkt.

Informationen i vårt land till utländska besökare, särskilt icke-nordiska, 
är bristfällig och torde väsentligt kunna förbättras. Broschyrer, foldrar och 
anslag skulle i större utsträckning kunna inrymma information på tyska, 
engelska och franska om naturförhållanden och regler. Detsamma gäller 
anslag och skyltar inom förordnandeområden med särskilda bestämmel
ser. Inom reservaten skulle särskilda reservatvärdar kunna ge ytterligare 
information. Turistbyråer och andra inrättningar inom turistbranschen kan 
medverka på liknande sätt i större utsträckning än vad som nu sker. 
Åtgärder av detta slag måste i huvudsak betraktas som kostnadsfrågor. 
Sådana och liknande åtgärder kan säkerligen bidraga till en ökad insikt om 
naturvärdena och om angelägenheten att visa hänsyn. Länsstyrelsen står 
emellertid helt främmande för att "särskilda bestämmelser om allemans
rätten i fråga om utlänningar" skulle införas. Detsamma gäller särskilda 
vandringsleder etc. för utländska besökare. Sannolikt skulle nordiska tu
rister i andra länder inte kunna tänka sig en liknande uppdelning i besökar
kategorier även om allemansrätt ej existerar i samma omfattning annorstä
des.

Sammanfattningsvis vill länsstyrelsen anföra att slitage och skador på 
naturen till följd av friluftsliv måste betraktas som ett allmänt problem, ej 
hänförligt till speciella besökarkategorier. Markanvändningsplanering med 
särskild inriktning pä dessa problem och bättre information är de viktigaste 
åtgärderna för en förbättring av sådant slag som åsyftas i rubricerade 
förslag.

Göteborg den 11 februari 1980

Lennart G rönberg

í 'arl-Axel Jansson
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Länsstyrelsen i Malmöhus län:

Turismens verkningar på naturen bör i första hand följas av respektive 
nations centrala, regionala och lokala myndigheter med ansvar för dessa 
frågor. Så sker redan i dag. Dessa myndigheter har vidare möjlighet att 
genom en aktiv planering styra turismen till områden med mindre ömtålig 
natur eller att kanalisera besökare av känsliga områden till uppmärkta 
leder och stigar. Den planering som för närvarande sker inom de s. k. 
rekreationsområdena syftar bl.a. till detta. Turismen har i dessa områden 
en viss sysselsättningsfrämjande effekt.

Länsstyrelsen delar förslagsställarnas uppfattning att en ökad informa
tion rörande bl.a. allemansrätten är ett verksamt medel för att minska 
skadeverkningar på naturen. Länsstyrelsen finner det därför angeläget och 
påkallat att Nordiska rådet verkar för att information om bl. a. allemansrät
tens innebörd både vad gäller rättigheter och skyldigheter, på ett lättfattligt 
och effektivt sätt sprids till turister i Norden. Denna informatin bör dock 
spridas så väl till nordiska som icke-nordiska turister.

Malmö den 27 mars 1980

Trygg ve Dockman
Göran Mattiasson

Länsstyrelsen i Jämtlands län:

Turistutvecklingen i Jämtlands län har under de senaste åren varit bety
dande. Den helt övervägande delan av turisterna kommer från de nordiska 
länderna. De utomnordiska turisterna har visserligen ökat i antal men är 
fortfarande få. De utvecklingstendenser som antyds i medlemsförslaget 
ifråga om utlänningars uppträdande i naturen har ej varit aktuella annat än i 
undantagsfall. Det har exempelvis förekommit att utlänningar ägnat sär
skilt intresse åt samling av fridlysta fågelägg och lägerverksamhet till 
förfång för enskild markägare har också etablerats. 1 det senare fallet kan 
man förmoda att det brustit i fråga om kännedom om landets lagar och 
bestämmelser.

Den ökande tillströmningen av turister har under alla omständigheter 
resulterat i ett betydande naturslitage inom de mer intensivt nyttjade 
fjällområdena. Det slitage som i första hand kan iakttagas är påverkan på 
den högre vegetationen genom kvistbrytning och vedtäkt. Slitaget på mar
ken är i huvudsak koncentrerat till leder och stigar samt efter vattendrag 
och stränder. På senare år har framförallt camping, kanoting och ett ökat 
snöskoteråkande bidragit till att slitaget ökat och fått en vidare spridning.
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Länsstyrelsen har för att få ett underlag för bedömning av naturslitagets 
omfattning låtit utföra separata undersökningar av campingturismen i väst
ra Jämtlandsfjällen och kanotturismen i Rogenområdet. Undersökningarna 
visar att slitaget lokalt kan vara betydande och att det finns anledning att 
redan nu sätta in åtgärder för att begränsa omfattningen.

Det finns för närvarande i huvudsak tre olika alternativa möjligheter att 
välja för att komma till rätta med rådande missförhållanden, nämligen 
information, kanalisering med anläggningar och kanalisering genom be
gränsningar i allemansrätten. Informationsverksamheten har hittills till 
största delen legat på naturvårdsverket. Informationskampanjer om bl. a. 
innehållet i allemansrätten har varit ett centralt inslag i denna verksamhet. 
Länsstyrelsen har huvudsak medverkat till att tillskapa anläggningar typ 
leder, vindskydd, rastplatser m. m. för att minska slitaget och ge bättre 
förutsättningar för omhändertagande av bl. a. avfall. Åtgärder för att be
gränsa allemansrätten har ej varit aktuella annat än inom särskilt skydds- 
värda områden.

Det nordiska utbytet är i Jämtlands län i första hand knutet till Norge. 
Ett stort antal norrmän besöker årligen länet för såväl rekreation som 
handel. Framför allt under våren är tillströmningen till länets gränsnära 
områden stor. Det kan under speciellt påsktiden inträffa att flera hundra 
norska bilar står parkerade på sträcken mellan Storlien-Enafors. Dessa 
människor söker sin rekreation i terrängområdena i anslutning till vägen 
och orskar givetvis en del skada på vegetationen under sin vistelse där. Det 
händer också att de allemansrättsliga reglerna överträds. Länsstyrelsen 
har efter påstötningar från enskilda markägare tagit kontakt med fylkesad
ministrationen på norsk sida för att informera om den rådande situationen. 
Man har från norsk sida lovat gå ut med en bred information om svensk 
allemansrätt till den allmänhet som närmast är berörd. Det stora problemet 
är emellertid att klara uppställningen av bilar eftersom parkeringsplatser i 
stor utsträckning saknas. Norrmännen är därför i det aktuella fallet hänvi
sade till att ställa bilarna efter europaväg 75 vilket är otillfredsställande 
från såväl snöröjnings- som trafiksäkerhetsynpunkt.

Ett ökat nordiskt samarbete för att klara ut vissa konflikter av ovan 
beskrivet slag borde etableras. Detta är förmodligen än mer aktuellt om 
man ser till samordningen av turisttrafiken längs Qällederna. I strävan att 
höja fjällsäkerheten bör en samordning ske över gränsen ifråga om bl. a. 
ledmarkeringar och andra för säkerheten väsentliga funktioner.

Länsstyrelsen får slutligen deklarera sitt bestämda avståndstagande till 
förslagställarnas krav på särskilda leder och regler för icke-nordbor. Ett 
genomförande härav skulle inte märkbart bidra till att lösa frågan om ett 
tilltagande naturslitage. Dessa frågor bör lämpligen lösas genom en aktiv 
information och olika former av kanaliserande åtgärder.

Länsstyrelsen har i ärendet inhämtat yttranden från Åre och Härjeda
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lens kommuner, Jämtlands-Härjedalens turistförening och friluftsfrämjan
det i Jämtlands län. (se nedan)

Östersund den 25 februari 1980

Lars Calleberg
M als Deltiii

Länsstyrelsen i Norrbottens län:

Turismen har redan idag en stor betydelse för Norrbottens näringsliv. 
En aktiv planering för en utökad turistnäring pågår både på primärkom
munal och regional nivå. Såväl de direkta som indirekta sysselsättningsef
fekterna av en ökad turistnäring förväntas få stor betydelse framför allt för 
fjällkommunerna med deras i övrigt ensidiga näringsunderlag.

Samtidigt kan dock konstateras att turismen medför vissa skadeverk
ningar i form av naturslitage, nedskräpning samt störningar på primärnä
ringarna bl. a. jordbruk, fiske och renskötsel.

De mest påfallande skadeverkningarna uppträder helt naturligt i omedel
bar anslutning till större turistanläggningar och turistcentra och kring de 
större vägarna.

Länsstyrelsen har i olika sammanhang vidtagit åtgärder för att minska 
dessa skadeverkningar. För att motverka nedskräpning längs vägarna har 
länsstyrelsen sålunda iordningställt ett stort antal naturrastplatser som 
naturvårdande beredskapsarbete och ytterligare liera planeras.

Särskilt känslig för nedslitning är den subarktiska fjällnaturen där natu
rens förmåga till självläkning är liten. Länsstyrelsen har i samband med sin 
översiktiga ljällplanering formulerat en policy för den framtida turistiska 
utvecklingen i fjällområdet. Denna policy är ägnad att minimera turismens 
påverkan på den känsliga vildmarksnaturen. Jfr bl.a. meddelandeserien 
"Översiktsplanering BD-Iän" medd. nr 4 och 12.

Den helt övervägande delen av turisterna i Norrbotten kommer från de 
nordiska länderna. De utomnordiska turisterna ökar visserligen i antal men 
är fortfarande relativt få.

De i medlemsförslaget antydda skadeverkningarna av speciellt de utom
nordiska turisternas färdsel i naturen kan för Norrbottens del ej beläggas 
annat än i undantagsfall. Det har exempelvis förekommit att ägg och ungar 
av sällsynta och fridlysta fågelarter utsatts för systematisk insamling av 
huvudsakligen utomnordiska samlare.

Turismen i Norrbotten, liksom för övrigt på hela Nordkalotten, baserar 
sig framför allt på områdets ursprungliga natur och möjligheterna till fri 
färdsel i opåverkad vildmark.

En generell eller partiell inskränkning av allemansrätten kan få långtgå
ende negativa inverkningar på områdets turistiska dragningskraft.
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Inom särskilt känsliga naturområden erbjuder däremot naturvårdslagen 
goda möjligheter att reglera allmänhetens uppträdande. I vissa fall där 
besökartrycket blir för stort kan det bli aktuellt att använda sig av lagens 
skyddsmöjligheter (naturreservat, naturminne, fågelskyddsområde).

Möjligheterna att genom lokala selektiva åtgärder motverka skadeverk
ningarna är goda och bör i första hand användas framför generella begräns
ningar av allemansrätten.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts är länsstyrelsen för sin del ej 
beredd att tillstyrka de av motionärerna föreslagna särskilda bestämmel
serna i fråga om icke nordiska utlänningars allemansrätt.

Länsstyrelsen vill i detta sammanhang också peka på den beklagliga 
tendens som föreligger att inskränka allemansrätten och med allemansrät
ten nära sammanhängande rättigheter även för medborgare från övriga 
nordiska länder. Detta sker ofta genom olika sinsemellan icke samordnade 
på administrativ nivå tillkomma beslut. Som exempel på detta kan nämnas 
de förbud mot bärplockning för utländska medborgare som tillämpas i 
vissa nordfinska och nordnorska kommuner, vidare de speciella och delvis 
diskriminerande regler beträffande utlänningars möjligheter till sportfiske 
som tillämpas i Nordnorge samt även i Nordfmland.

Länsstyrelsen anser för sin del att sådana utestängande bestämmelser, i 
den mån de anses nödvändiga för att tillgodose ortsbefolkningens intres
sen, bör användas i så begränsad omfattning som möjligt och föregås av 
diskussioner i lämpligt forum, så att erforderlig samordning erhålles. Strä
van bör därvid vara att allemansrätten bör ha i stort sett samma innehåll i 
de olika nordiska länderna. Allemansrätten och nära med denna samman
hängande rättigheter och möjligheter till utnyttjande av naturen för rekrea
tion bör inom Norden vara lika för alla nordiska medborgare.

Följderna av att en genomdiskuterad policy saknas och att sektorsmyn- 
digheterna i varje land därför fattar beslut utan samordning med övriga 
samhällsaspekter och utan samordning med de övriga nordiska länderna 
kan i framtiden bli att Nordens medborgare finner sig i stort sett utestängda 
från möjligheterna till naturnära rekreation i grannländerna.

Särskilt på Nordkalotten där stora befolkningsgrupper har nära kon
takter över gränserna och behovet av samverkan är stort av näringspolitis
ka skäl är en sådan utveckling icke önskvärd.

Länsstyrelsen vill understryka behovet av att kraftfulla åtgärder snarast 
vidtages för att hejda denna utveckling.

Det av motionärerna framförda förslaget om samordnad nordisk infor
mation till icke nordiska turister om allemansrätten och umgänget med 
naturen är väl motiverat och bör föranleda konkreta åtgärder.

Den alltmer växande turismen motiverar också att problemet med turis
mens skadeverkningar på naturmiljö och naturbundna näringar närmare 
kartläggs.

Länsstyrelsen anser att det skulle vara av utomordentligt stort värde om
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en samordnad undersökning av turismens skadeverkningar kunde genom
föras för kalottområdet i sin helhet och förslag till lämpliga förebyggande 
åtgärder utarbetas. De erfarenheter som vunnits i de respektive länderna 
kunde därigenom tillvaratagas.

Ett sådant uppdrag kan lämpligen anförtros åt en arbetsgrupp under 
Nordkalottkommittén med deltagande från de berörda länens naturvårds- 
organ.

Luleå den 23 maj 1980

R. Lassinantti
Hans Furmark

Stockholms läns landsting, regionplane- och naringslivsnämnden, hänvi
sar i skrivelse den 18 januari 1980 till regionplanekontorets tjänsteutlå- 
tande av den 4 januari 1980 (se nedan).

Stockholms läns landsting, regionplane- och näringslivsnämnden, region- 
planekontoret:

Förslagsställarna pekar på de skador på naturen och olägenheter för 
glesbygdsborna som kan uppkomma genom en växande turism. Nordbor 
känner i allmänhet till allemansrättens innehåll och de skyldigheter att visa 
hänsyn som den också innebär. De vet även oftast hur man skall bete sig i 
den nordiska sårbara, orörda naturen. De icke-nordiska turisterna är där
emot mera sällan medvetna om allt detta, och de är inte heller alltid klara 
över hur riskabelt det kan vara att vistas i en vildmarksmiljö utan tillräcklig 
vana och utrustning.

För att komma till rätta med problemen kunde man överväga särskilda 
bestämmelser om allemänsrätten i fråga om utlänningar, särskilda vand- 
ringsrutter, obligatorisk färdledning etc. Först och främst behövs emeller
tid en effektivare information än tidigare, helst genom gemensamma nor
diska ansträngningar. Också från turisternas synpunkt vore det till fördel 
om bestämmelserna i alla nordiska länder vore så enhetliga som möjligt.

Förslaget är att Nordiska rådet skall rekommendera Nordiska minister
rådet att vidtaga åtgärder i syfte att minimera de skadeverkningar på 
naturen och de traditionella näringarna som förorsakas av den växande 
turismen, med särskild hänsyn till turismen från utomnordiska länder.

Regionplanekontoret
De problem som förslagsställarna tar upp är onekligen besvärliga. Alle

mansrätten har visserligen olika innehåll i de nordiska länderna men är
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ändå en omistlig del av ett gemensamt kulturarv. Den är grundläggande för 
nordbornas rätt att röra sig fritt i marker och på vatten med hänsynstagan
de till naturen och till glesbygdsbornas intressen. Den växande turismen 
från icke-nordiska länder är positiv både för betalningsbalansen och för
ståelsen mellan människor. Den fria naturen är en av de nordiska länder
nas största attraktioner för turister från andra länder, och allemansrätten 
är känd utomlands som företeelse men inte i alla sina detaljer. Många tror 
att allemanrätten är nära nog obegränsad och är okunniga båda om natu
rens känslighet, riskerna att röra sig i vildmarken och om de skyldigheter 
att visa hänsyn som är en pendang till allemansrätten. Regionplanekon- 
toret har stött på problem, särskilt i sin medverkan i det s. k. skärgårdspro- 
jektet, ett av Nordiska ministerrådet stött samarbetsprojekt med Alands- 
och Abolandsregionerna om båtlivet och skärgårdsbefolkningen. Särskilt 
på Aland innebär den växande båtturismen risker för intressekonflikter 
med skärgårdsborna, för vilka marken och vattnen är produktionsmedel. 
Många svenska båtturister känner inte till att allemansrätten är snävare på 
Åland än i Sverige och orsakar därigenom irritation hos skärgårdsborna. 
Ännu större problem kan uppkomma genom icke-nordbors bristande kun
skaper. Det är icke förvånande att en av förslagsställarna i Nordiska rådet 
kommer från Åland.

Det är enligt regionplanekontorets mening angeläget att bevara en myc
ket vidsträckt allemansrätt, och kontoret ser helst att den är lika för 
nordbor och icke-nordbor. Troligtvis är det svårt att göra allemansrättens 
innehåll lika i de nordiska länderna, som ju har ganska olika naturförutsätt
ningar. En starkt utökad information från samhällets sida om rättigheter 
och skyldigheter måste vara en bättre väg, och den borde vara tillgänglig 
för resebyråer och researrangörer i lätthanterlig form och på flera språk. 
Även inom Norden behövs en vidgad information om olikheter mellan 
länderna i fråga om rättigheter och skyldigheter. Regionplanekontoret 
tillstyrker medlemsförslaget med i detta utlåtande lämnande kommentarer.

Hemställan
Regionplanekontoret hemställer att regionplane- och näringslivsnämn- 

den som yttrande över det remitterade medlemsförslaget i Nordiska rådet 
överlämnar och åberopar tjänsteutlåtandet och tillstyrker att ministerrådet 
vidtager åtgärder för att minimera skadeverkningar på naturen och de 
traditionella näringarna genom den växande turismen.

Stockholm den 4 januari 1980

Bo Wijkmark
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Stockholms kommunstyrelse:

Yttranden i ärendet har avgivits av fritidsnämnden och stadskansliets 
juridiska avdelning.

Med bifall till föredragande borgarrådets hemställan i en den 4 februari 
1980 upprättad promemoria får kommunstyrelsen med anledning av skri
velsen överlämna och åberopa nämnda promemoria, (se Bihang)

Stockholm den 13 februari 1980

På kommunstyrelsens vägnar:

Inge Hörlén
Ingemar Josefsson Hans CaIinfors

B l HAN  C,

angående remiss av medlemsforslag om åtgärder för att minimera turismens 
skadeverkningar på naturen

Medlemsförslaget har för yttrande remitterats till fritidsnämnden och 
juridiska avdelningen.

Fritidsnämnden har till remissens besvarande den 28 januari 1980 beslu
tat överlämna och i huvudsak åberopa ett av fritidsförvaltningen den 14 
januari 1980 avgivet tjänsteutlåtande samt därutöver anföra följande.

Det är angeläget att åtgärder vidtas för att minska de skadeverkningar 
som den växande turismen förorsakar. Detta får emellertid inte innebära 
att regler uppställes som begränsar allemansrätten. Någon skillnad mellan 
det egna landets invånares rätt och turisternas rätt att fritt röra sig i naturen 
kan inte accepteras. Skadeverkningarna bör istället mötas med informa
tionsinsatser och genom att särskilda leder upprättas till vilka de stora 
turistströmmarna kan kanaliseras.

Mot beslutet reserverade sig vice ordföranden. Barbro Ekdahl (m), 
ledamöterna Staffan Hedblom (fp), Ulla-Britt Ling-Vannerus (m). Anders 
Nordin (m), Margareta Schwartz (m) samt tjänstgörande suppleanten 
Bengt Adamsson (m) med instämmande av suppleanterna utan rösträtt. 
Rune Davidsson (c). Charlotte Ericsson (m). Carl-Adam Olander (m). 
Hans-Göran Olsson (fp). Rolf Stackenland (m). vilka ansåg att nämnden 
borde ha överlämnat och åberopat fritidsförvaltningens tjänsteutlåtande.
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I fritidsförvaltningens tjänsteutlåtande anföres sammanfattningsvis att 
det är värdefullt att de skadeverkningar på naturen som förorsakas av den 
växande turismen uppmärksammas och att åtgärder vidtas för att mini- 
mera dessa.

Fritidsförvaltningens tjänsteutlåtande bifogas (se Bihangsbilagu I ).
J/tridiska avdelningen har i skrivelse den 28 januari 1980 besvarat remis

sen. Av skrivelsen framgår att det synes tveksamt att sasom anföres i 
förslaget införa speciella regler för utomnordiska turister.

Juridiska avdelningens skrivelse bifogas (se Biltangsbilaga 2).
Föredragande borgarrådet har anfört följande.
I ett medlemsförslag ställt till Nordiska rådet föreslås att åtgärder vidtas 

i syfte att minimera de skadeverkningar på naturen och de traditionella 
näringarna som förorsakas av den växande turismen, med särskild hänsyn 
till turismen från utomnordiska länder. Det första medlet för att förhindra 
att icke-nordiska turister förorsakar skador på den ömtåliga naturen anges 
vara en effektivare information än tidigare. Som lämpliga metoder nämns 
även t. ex. särskilda bestämmelser om allemansrätten i fråga om utlänning-

Jag instämmer i att det är angeläget att åtgärder vidtas för att minska de 
skadeverkningar som den växande turismen förorsakar.

Detta får emellertid inte innebära att regler uppställs som begränsar 
allemansrätten. Någon skillnad mellan det egna landets invånares rätt och 
turisternas rätt att fritt röra sig i naturen kan inte accepteras. Man bör dock 
med uppmärksamhet följa att allemansrätten — som är avsedd att garante
ra alla människor nyttjanderätt till vår natur - inte utnyttjas i kommersiellt 
syfte.

För att undvika att naturen slits ned och förstörs är del nödvändigt att en 
effektiv och enhetlig information ges åt både inhemska och utländska 
turister. I särskilt känsliga områden med stort antal besökare bör aktiva 
insatser göras bl. a. genom utbyggnad av särskilda leder, till vilka turist
strömmarna kan kanaliseras.

Jag hemställer att kommunstyrelsen med anledning av skrivelsen från 
länsstyrelsen i Stockholms län överlämnar och åberopar denna prome
moria.

Stockholm den 4 februari 1980

Ingemar Josefsson

Borgarrådsberedningen biträder föredragande borgarrådets hemställan.
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B I H A N G SB I LAG  A 1

Tjänsteutlåtande angående medlemsförslag om åtgärder för att minimera 
turismens skadeverkningar på naturen

Fritidsförvaltningen får med anledning av remissen anföra följande.

Bakgrund
Förslagsställarna till medlemsförslaget noterar i sitt förslag att turismen 

är en viktig näringsgren i samtliga nordiska länder och att den i många fall 
har mycket stor regionalpolitisk betydelse. Många utländska turister söker 
sig just till glest bebyggda trakter i sin strävan att nå kontakt med orörd 
natur. Särskilt betydelsefullt ur regionalpolitisk synvinkel har turismen 
därför blivit på Nordkalotten och i skärgårdsområdena.

Förslagsställarna noterar vidare att den ökande turismen har medfört 
nedslitning av naturen som i känsliga områden kan ta årtionden att hela. 
Även störningar av traditionella näringsgrenar i glesbygderna kan påvisas.

De skador som turisterna åsamkar naturen beror enligt förslagsställarna 
oftare på okunskap än på uppsåtlig överträdelse av sedvänjor och bestäm
melser. Därför föreslås att man bör skapa en bättre information om hur 
man skall uppträda i naturen. Vidare pekas på de fördelar som skulle 
uppstå om alla nordiska länder finge så enhetliga bestämmelser som möj
ligt när det gäller turisters vistelser i naturen.

Förvaltningens synpunkter
Medlemsförslaget berör frågor som inte är aktuella inom Stockholms 

kommun. Frågorna berör dock kommunen som markägare i skärgården. 
Förvaltningens synpunkter begränsas till detta förhållande.

Kommunens markområden i skärgården är i huvudsak avsatta för det 
rörliga friluftslivet. Inom områdena finns särskilda anläggningar för besö
kare av olika slag. Tillsynsmän och annan personal finns för service inom 
områdena och särskilda ordningsföreskrifter finns som gäller för camping 
m. m.

Förvaltningen kan notera att det inom väl besökta områden har uppstått 
visst markslitage men att problemen ännu inte är sådana att särskilda 
åtgärder behöver vidtas. Förvaltningen delar dock uppfattningen att det 
skulle vara värdefullt med effektivare och enhetlig information till turister 
— inhemska såväl som utländska — samt att det även vore värdefullt om de 
nordiska länderna kunde enas om enhetliga bestämmelser för turisters 
vistelse i naturen. I Sverige finns en sedvanerätt, allemansrätten, som 
reglerar utövandet av friluftsverksamhet i skog och mark. Liknande "lag
stiftningar”  finns i Finland och Norge. Dessa rätter innebär skyldigheter 
och kräver ansvar av friluftsutövarna. Enkla och enhetligt formulerade 
regler som kan användas främst för utländska besökare vore värdefulla 
som ett medel att förhindra nedslitning och förstörelse av naturen.

Sammanfattningsvis finner fritidsförvaltningen det värdefullt att de ska
deverkningar på naturen som förorsakas av den växande turismen upp
märksammas och att åtgärder vidtas för att minimera dessa.
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Förslag till beslut
Fritidsförvaltningen hemställer att fritidsnämnden beslutar att till remis

sens besvarande till kommunstyrelsen överlämna och åberopa detta tjäns
teutlåtande.

Stockholm den 4 januari 1980

Thore Hallbäck
Björn Danielsson

B IH A N G SB ILA G A  2 

Juridiska avdelningens utlåtande över medlemsförslaget

Förslaget är ställt till Nordiska rådet och har undertecknats av represen
tanter för Sverige, Finland och Island. Det går i huvudsak ut på att särskilt 
minska de skadeverkningar som utländska turister orsakar i naturen. För
slagsställarna anför härom: ” Som lämpliga metoder kunde man t. ex. över
väga särskilda bestämmelser om allemansrätten i fråga om utlänningar. 
Man kunde t. ex. som villkor för dem att fritt få röra sig i naturen uppställa 
krav på att t. ex. ödemarksvandringar alltid bör ledas av en med de lokala 
förhållandena förtrogen guide. Alternativt kunde man ute i naturen anvisa 
de icke-nordiska vandrarna egna vandringsrutter, vid vilka man särskilt 
effektivt skulle sörja för information till dem om hur man bör uppträda i 
naturen - dessa rutter skulle naturligtvis också stå till förfogande för det 
egna landets medborgare.

Det första medlet för att förhindra att icke-nordiska turister förorsakar 
skador på den ömtåliga naturen är givetvis en effektivare information än 
tidigare. Med hänsyn till de likartade förhållandena kunde man säkert 
uppnå goda resultat i informationsverksamheten genom gemensamma nor
diska ansträngningar. Också från turisternas synpunkt vore det till fördel 
om bestämmelserna i alla nordiska länder vore så enhetliga som möjligt."

Självfallet är det ytterst angeläget att naturen skyddas mot skadeverk
ningar. Av skrivelsen synes emellertid framgå att dessa till största delen 
beror på bristande kunskap om hur man bör bete sig i naturen, vilka 
hänsyn man måste ta. En effektivare information härom borde därför få 
stor betydelse. Vidare skulle det säkerligen vara av värde om de nordiska 
länderna hade ett enhetligt synsätt på hithörande frågor. Det synes där
emot tveksamt att såsom anföres i förslaget införa speciella regler för 
utomnordiska turister. Förutom att sådana regler skulle kunna få en menlig 
effekt på turismen och kunna anses diskriminerande skulle de kräva ett 
svårhanterligt övervakningssystem. Om särskilda bestämmelser nu skulle 
införas rörande hänsynstagande till naturen synes de därför böra vara lika 
för alla. Vidare bör noggrann information lämnas.

Stockholm den 28 januari 1980

Inger Ridderstrand-Linderoth

Södertälje kommun har i skrivelse den 4 februari 1980förklarat sig avstå 
från yttrande i anledning av medlemsförslaget.
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Norrtälje kommun, planeringskontoret:

I medlemsförslaget uttrycks oro över förslitning av naturen, särskilt i 
fjäll- och skärgårdsområdena. Risken för förslitning beror främst på den 
kraftiga ökningen av utomnordiska turister, som dåligt känner till alle
mansrätten och de förpliktelser som den innebär. I förslaget diskuteras 
även några tänkbara metoder, t. ex. att införa särskilda bestämmelser i 
allemansrätten för utlänningar eller att informera effektivare.

Planeringskontoret vill betona vikten av att allemansrätten inte missbru
kas. Det gäller även vid exempelvis turistbranschens marknadsföring ut
omlands. De åtgärder som i första hand bör prövas är, enligt planerings
kontorets mening, att förbättra informationen till utländska turister samt 
påverka de företag i turistbranschen som på ett olämpligt sätt använder sig 
av allemansrätten vid marknadsföringen. En komplettering av allemansrät
ten med särskilda bestämmelser för utlänningar bör inte övervägas så länge 
inte problemen är av verkligt allvarlig art.

Mot bakgrund av det ovan anförda hemställer planeringskontoret att 
kommunstyrelsen beslutar att överlämna och åberopa föreliggande skrivel
se som kommunens yttrande över det i Nordiska rådet väckta medlems
förslaget om åtgärder för att minimera turismens skadeverkningar på natu-

Norrtälje den 30 januari 1980

Planeringskontoret

Christer Stighäll 
Planeringschef

Stefan Stenberg 
Planeringssekreterare

Vaxholms kommun, turistnämnden:

Medlemsförslaget till Nordiska rådet angående åtgärder mot turismens 
skadeverkningar pä naturen är bra och i stort sett lämpligt. Vaxholms 
kommun anser att i första hand skall man satsa på information till utländs
ka turister. Behovet av guider torde variera beroende på olika kommuners 
möjligheter och turistverksamhet.

Vad gäller informationen från en skärgårdskommun som vår bör i första 
hand framhållas

att nedskräpning ej sker
att eldar ej uppgöres på stenhällar
att vissa områden är fågelskyddade
att förbud gäller för tillträde till militära skyddsområden.
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Vad beträffar allemansrätten bör inom Nordiska rådet klarläggas hur de 
nordiska länderna skall förhålla sig beträffande utomnordiska turister. 
Information om allemansrätten är under alla förhållanden viktig.

Vaxholm den 7 februari 1980

För Vaxholms turistnämnd 

Ake Berg
David Forsman 

Utredare

Haninge kommun:

Haninge kommun har intet principiellt att erinra mot de åtgärder som 
redovisas i översänt förslag.

Ökade insatser på informationens område får anses som särskilt angeläg
na. Vid en mer detaljerad utformning av föreslagna, gemensamma, åtgär
der förutsätter vi en förnyad kommunal medverkan.

Handen den 8 februari 1980

Haninge kommun, fritidskontoret

Gunnar Carlsson 
Fritidschef

Roine Wattenström 
Utredningsassistent

Åre kommun:

Turismen är lokalt för vissa kommuner liksom regionalt en viktig nä
ringsgren. Ofrånkomligt är att en del negativa effekter uppkommer som 
man även i framtiden torde få räkna med i viss omfattning, oavsett åtgärder 
och målsättningar. Nödvändigt är dock icke minst lokalt sett. att finna 
vägar för att begränsa ej önskvärda effekter.

Are kommun stöder därför tanken på någon form av gemensamt hand
lingsprogram om detta är möjligt. Av givna förslag till åtgärder, verkar 
tanken på separata leder för utlänningar synnerligen orealistisk. Däremot 
torde en allsidig information kunna bidraga till större insikt hos såväl 
utländska som inhemska besökare vad gäller t. ex. ansvar och aktsamhet i 
kontakten med naturen och berörda verksamheter.
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I Åre kommun har hithörande frågor behandlats bl. a. i samband med 
jällsäkerhetsproblemen.

Välutbildade fjällförare (guider) och information bedöms där kunna bi- 
Iraga till en förbättrad situation.

Sammanfattningsvis kan Åre kommun rekommendera att t. ex. följande 
itgärder, speciellt punkterna 1—3, samnordiskt diskuteras:

1. Info - framförallt lättillgängliga folders om allemansrätten och alle- 
mansansvaret som positivt beskriver bakgrund, omfattning, nationella 
särarter och olikheter och annat som ökar förståelsen för innebörden. 
Magert f. n. speciellt på främmande språk.

2. I samarbete med sameorganisationer producera infomaterial om ren
näringen idag med tonvikt på den anpassning och hänsyn den kräver.

3. Etablera samarbete med utländska tidningar och TV-bolag för sam
produktion av intressanta och informativa artiklar och program. Då får 
utlandsturisten redan på hemmaplan en insikt i rådande förhållande som 
skulle motverka orealistiska förväntningar.

4. Leder och raststugor i de känsligaste områdena bör arrangeras så att 
de genom sin attraktionskraft drar turisten från ett äventyrligare strövande 
i icke önskade områden.

5. Guidning.

Järpen den 23 januari 1980

För Åre kommun

Lars Larsson 
Kommunalråd

Klövsjö-Vemdalens turistförening:

Klövsjö-Vemdalens turistförening ställer sig mycket positiv till åtgärder 
som kan minska turismens skadeverkningar på naturen, men ställer sig 
kritisk till tankarna på att införa särskilda regler för icke-nordiska medbor
gare.

Intensifierad information om gällande bestämmelser och naturens sår- 
berhet bör vara basen i de åtgärder som sätts in. Det torde dock ej vara 
tillfyllest med enbart den typ av allmän information som exempelvis distri
buerats av naturvårdsverket om allemansrätten. En pedagogisk och mera 
påträngande information, kanske i form av ett ” vildmarkspass” , bör efter
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strävas. Både nordbor och gäster från andra delar av världen behöver 
ytterligare information om naturen och allemansrätten.

Vemdalen den 8 januari 1980

Klövsjö-Vemdalens turistförening

Dennis Nordström 
Turistchef

Jämtlands-Härjedalens turistförening:

I Jämtlands län har tillströmningen av utomnordiska turister varit rela
tivt begränsad varför skadeverkningar på naturen ifrån deras sida ännu inte 
varit särskilt märkbara.

Eftersom vi här i länet räknar med en ökad utomnordisk turism de 
närmaste åren måste vi dock vara uppmärksamma på att slitaget och 
skadeverkningarna i naturen kan komma att öka. Det bästa sättet att 
motverka skadeverkningar på naturen måste vara att öka informationsin
satserna om vad som är tillåtet och förbjudet att göra i naturen. Förutom 
de broschyrer som delas ut vid tullstationer och turistbyråer bör samarbete 
etableras med utländska tidningar och TV-bolag m.fl. för samproduktion 
av intressanta och informativa artiklar och program som rör allemansrät- 
ten/allemansansvaret. Då får utlandsturisten redan på hemmaplan en insikt 
i rådande förhållanden, vilket skulle motverka orealistiska förväntningar.

Turistnäringen kanske i vissa fall i broschyrer m. m. i allt för hög grad 
har betonat rättigheterna och mindre framhållit skyldigheterna när man 
vistas i naturen. En ändrad inriktning i denna typ av informationsmaterial 
har redan påbörjats i de flesta fall och kommer förhoppningsvis att fortsät-

Turistföreningen vill alltså betona vikten av att informationen förbättras 
och att detta sker på alla nivåer.

Östersund den 30 januari 1980

Enligt uppdrag

Ake Ljusberg 
Turistsekreterare

Jämtlands distriktsforbund av Friluftsfrämjandet:

Friluftsfrämjandet instämmer i grundtanken att den fria naturen bör 
skyddas även från den åverkan som kan ske via människors rekreation, 
turism.



47

1. Vi anser, att människor som har kunskap om natur (ekologisk kun
skap om det biologiska livets krav och förutsättningar), inte bara gläds åt 
natur utan också inser sitt ansvar för naturen. Detta innebär att man bättre 
vet hur vistelse i naturen påverkar det livsrum människan delar med andra 
organismer. Kunskap kan ge personligt ansvar.

2. Vi anser, att människor skall ha möjlighet att uppleva samhörighet 
med naturen. Detta innebär att man till exempel genom friluftsliv får 
upplevelser som ökar vår naturkänsla och tränar våra sinnen att delta i 
livet i naturen.

Det är tveksamt om utomnordiska människor i större utsträckning är 
sämre rustade när det gäller kunskap om natur och känsla för natur. 
Turister, varifrån de än kommer, bör, om de saknar grundläggande kun
skap om natur och känsla för natur, få chans till inlärning och upplevelser. 
Metoden ” ökad information”  är därvidlag inte den allena saliggörande. 
Speciella "inlärningsplatser”  bör övervägas liksom det i förslaget nämnda 
systemet med guider.

Östersund den 31 januari 1980

För Jämtlands distriktsforbund av Friluftsfrämjandet 

Mats Carlsson
Anders Håkansta

Jämtlands friluftsfrämjandes miljökommitté:

Förslaget innebär inte egentliga konkreta förslag till åtgärder utan är en 
översiktlig motivering för den avslutande rekommendationen till Nordiska 
ministerrådet att vidtaga åtgärder för att minimera turismens skadeverk
ningar.

Strävandena överensstämmer med vad som inom Europarådet och 
U N ESC O  under 1970-talet behandlats vad gäller massturism och överex
ploatering av bergstrakter för rekreation. Man kan inte annat än välkomna 
ett arbete att få till enhetligare linjer för förhållandet människa - fritid - 
natur inom Norden.

Inför arbetet med konkretisering av förslag till åtgärder vill vi anföra 
följande synpunkter.

1. Når information flera genom de stora utrustningsfirmornas kataloger 
än genom naturvårdens och friluftslivets organisationer? Vilken når bäst 
de oorganiserade?

2. Växelbruk av hårt slitna naturområden = hel avstängning vissa som
rar? Hur många års vila behöver marken i olika naturtyper? Medför vart- 
annatårsbruk i praktiken, att belastning blir dubbelt så stor under öppen 
sommar?
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3. Åtgärder för kanalisering till skydd mot turismens skadeverkningar 
planeras ofta som skrivbordsarbeten och utförs numera med sådana meto
der, att det kan ifrågasättas, om skadeverkningarna av åtgärderna för att 
avvärja skadeverkningarna av turismen ger summerade och mera beståen
de skadeverkningar än turismen i sig själv?

Sysselsättnings- och omsättningssynpunkter får ej leda till åtgärder, som 
turisterna ej önskar.

4. Ju mera åtgärder -  i sig själv alltid en naturskada - desto flera 
naturfrämmande människor lockas, vilka utgör den kategori som far illa 
fram med naturen, vilket fordrar mera åtgärder o. s. v.

Bakom förment sociala ambitioner torde ofta andra motiv dölja sig.
5. Annan fotbeklädnad än de ” nabbdäck’’ med månmän. kommando

soldater och alpinister som förebild som nu används helt urskiljningslöst i 
vegetationsklädd terräng skulle sannolikt utsätta marken för betydligt 
mindre slitage.

Jämförande undersökningar vore behövliga.
6. Idealbildning? Vi har liten tilltro till framgången av en nordisk natur

drive med turisterna och våra egna folk. om den enbart resulterar i tek
niska anvisningar. Det fordras också en idealbildning, ett känsloengage- 
mang, allt måste kunna sammanfattas i en kort devis eller i ett enda 
begrepp.

Järpen den 14 januari 1980

För Jämtlands friluftsfrämjandes miljökommitté 
Enligt uppdrag

Gillis Billing

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1980
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Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska investeringsbanken:

Den Nordiske Investeringsbank er enig i beskrivelsen av de faktiske 
forhold som motiverer medlemsforslaget om spesielle tiltak for gruvesam
funn. Den Nordiske Investeringsbank vil imidlertid tillate seg å peke på at 
problemstillingen i prinsipp kan utvides til å omfatte alle mindre isolerte 
samfunn med ensidig næringsstruktur hvor næringsgrunnlaget er avhengig 
av en. eller et fåtall, naturressurser. Hvis dette svikter blir problemene 
spesielt store fordi stedene er slik beliggende i utkantstrøk at det sjelden 
finns alternativ sysselsetting innen rimelig avstand.

Det finnes allerede et stort erfaringsmateriale samlet i de nasjonale 
regionale utviklingsinstitusjoner og berørte instanser. Det synes derfor 
naturlig at disse erfaringer blir utnyttet for å danne endel av grunnlaget for 
de tiltak man kan tenke å komme fram til.

Den Nordiske Investeringsbank kan delta i finansieringen av erstat
ningsindustri, såfremt prosjektet faller inn under bankens vedtekter. Ban
ken vil også indirekte kunne delta i finansieringen gjennom ordningen med 
regionallån.

Under henvisning til foranstående kommentarer kan Den Nordiske In
vesteringsbank iøvrig slutte seg til medlemsforslaget.

Helsingfors, 13. mars 1980

Den Nordiske Investeringsbank

Erik Rindal Poul Hansen
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Nordens fackliga samorganisation (NFS):

De problem som behandlas i medlemsförslaget har uppmärksammats i 
de berörda nordiska länderna. Förslagställarna redovisar också några ex
empel på initiativ som vidtagits nationellt och det är enligt N F S ’ uppfatt
ning angeläget att tillvarata möjligheterna av ett ökat nordiskt informa
tions- och erfarenhetsutbyte om gruvsamhällenas problem, och olika na
tionella åtgärder som prövas för att lösa dem.

Även om avsikten med medlemsförslaget är av stort intresse vill NFS 
emellertid framhålla att problemen är mycket komplexa. N FS  konstaterar 
också att åtgärder för att lösa gruvsamhällenas problem fordrar betydande 
regional- och industripolitiska insatser. Det är också viktigt att sådana 
insatser kan främja en allsidigare näringsstruktur. Det kommer även att bli 
nödvändigt att anpassa olika åtgärder till lokala och regionala förhållanden 
i berörda nordiska länder. Mot denna bakgrund kan det finnas problem att 
finna gemensamma och generella lösningsmodeller för att avhjälpa de 
svårigheter som gruvsamhällen i Norden upplever. Motsvarande problem 
torde även gälla för andra samhällen/orter som utmärks av en ensidig 
näringsstruktur och domineras av industrier inom branscher som upplever 
eller kommer att möta betydande problem i framtiden.

Trots dessa reservationer anser N FS att medlemsförslaget kan utgöra en 
utgångspunkt för att kartlägga problemen inom gruvindustrin och samman
hängande konsekvenser för samhället. Möjligheterna av att utarbeta ett 
åtgärdsinriktat program för att lösa de problem som gruvsamhällen upple
ver i Norden bör också prövas. Uppgifterna bör ingå som delar av ett 
utvidgat regional- och industripolitiskt samarbete i Norden. 1 detta sam
manhang vill N FS  också åberopa betänkande av Nordiska rådets ekono
miska utskott över Nordiska ministerrådets berättelse rörande det nordis
ka samarbetet C I 1980 och bl. a. följande förslag:

Nordisk Råd anser det formålstjenlig at der problemer av felles karakter 
oppstår innen en bransje bør man etter kartlegging av problemene se om 
samordning kan skje av nasjonale tiltak.

N FS  förutsätter i enlighet med intentionerna i förslag i Nordiska rådets 
ekonomiska utskottets betänkande över ministerrådets berättelse C 1 1980 
att arbetsmarknadens parter beredes tillfälle att bli representerade i utred
ningsarbete eller direkt medverka i andra åtgärder som kommer att vidtas 
med anledning av medlemsförslaget.

Ur vissa synpunkter överensstämmer intentionerna i medlemsförslaget 
med N F S ’ industripolitiska program. Såväl gruvindustrin som andra indu
stribranscher bör enligt N F S ’ uppfattning bli föremål för gemensamma 
nordiska utredningar. Det innebär också att det inom Nordiska ministerrå
det avsättes erforderliga resurser för att på ett mer aktivt sätt främja ett
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ordiskt industripolitiskt samarbete. Detta och andra medlemsförslag som 
lar behandlats inom Nordiska rådet understryker betydelsen av att sådana 
tgärder främjas och prioriteras mycket kraftigt under de närmast följande 
iren.

Stockholm den 31 mars 1980

Nordens fackliga samorganisation

Lennart Fomebäck 
Generalsekreterare

Nordiska arbetsgruppen för regionalpolitisk forskning (NordREFO):

NordREFO har tagit del av nämnda medlemsförslag. och instämmer i 
den problemuppfattning som ligger bakom. Den ensidighet i näringsstruk
turen som präglar flera av de tillbakagående gruvsamhällena bör uppmärk
sammas i regionalpolitiska sammanhang. NordREFO vill dock framhålla 
att motsvarande problem med ensidig näringsstruktur och stor sårbarhet 
inför olika typer av ekonomisk förändring föreligger även för många andra 
orter. Det gäller i huvudsak små samhällen.

Ur forskningens synvinkel har NordREFO funnit det angeläget att be
handla problemet med ensidig näringsstruktur generellt, och alltså obero
ende av vilken typ av näring som för tillfället utgör basen för olika orters 
sysselsättning. Däremot har det funnits vissa skäl för att särskilt studera 
förutsättningarna för små orter. Flera av de uppmärksammade gruvsam
hällena med problem torde dock falla under detta synsätt.

NordREFOis nuvarande forskningsprogram kommer att belysa de an
tydda frågeställningarna inom flera arbetsgrupper. Störst vikt vid frågorna 
kommer att läggas inom projektområdet "Industrins utvecklingsbeting- 
elser på mindre orter och glest befolkade områden i de nordiska län
derna". 1 övrigt kommer frågorna att behandlas i tlera arbetsgrupper 
utifrån de gemensamma frågeställningarna kring strukturomvandling i ett 
regionalpolitiskt perspektiv.

För Nordiska arbetsgruppen för regionalpolitisk forskning

Leif Grahm 
Sekreterare

Ingvar Ohlsson 
Ordförande

D a n m a r k

Miljøministeriet:

 skal miljöministeriet, arbejdsministeriet og ministeriet for (iron
iand udtale følgende:
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Der er ikke minedrift i det sydlige Danmark og på Færøerne, hvorfor det 
omhandlede problem ikke er aktuelt for disse to områder.

På Grønland er den eneste igangværende minevirksomhed en blyzink- 
mine ved Marmorilik på Grønlands vestkyst.

Minevirksomheden beskæftiger for tiden ca. 260 medarbejdere i Mar
morilik. Kun for enkelte af disse medarbejderes vedkommende er familien 
bosiddende i Marmorilik. der i denne henseende nærmest må betegnes som 
en "minelejr". Der var ingen bosættelse på stedet inden minevirksomhe
dens etablering.

Afvikling af minevirksomheden ved Marmorilik forventes derfor ikke at 
medføre problemer af en karakter og størrelsesorden som de i medlems
forslaget anførte tilfælde fra Norge, Sverige og Finland.

Af ovenstående fremgår, at de omhandlede problemer i medlemsforsla
get ikke er aktuelle i Danmark.

København, den 18. februar 1980

P. m. v.

Morten Palle Hansen

Amtsrådsforeningen i Danmark har i skrivelse den 2 april 1980 förklarat 
sig icke ha något att anföra i anledning av medlemsförslaget.

Dansk Arbejdsgiverforening har i skrivelse den 3 januari 1980 förklarat 
sig avstå från att yttra sig i anledning av medlemsförslaget.

Akademiet for de tekniske Videnskaber har i skrivelse den 14 april 1980 
förklarat sig icke ha förutsättningar att uttala sig i anledning av medlems
förslaget.

F in la n d  

Statsrådets kansli1

I Finland har upphovet till diskussionen om gruvverksamhetens fortbe
stånd i första hand varit metallmalmernas sinande. Utgångspunkten för 
utredningsarbetet och de på basen av det preciserade åtgärderna har sålun
da varit frågan om malmernas tidsmässiga tillräcklighet i de stängningsho- 
tade gruvorna. På de problematiska gruvorterna har målsättningen varit att 
trygga de fortsatta verksamhetsbetingelserna och framförallt sysselsätt
ningen i regionalt sett viktiga bosättningscentra när de gruvor som utgjort

1 Yttrandet översatt från finska.
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runden för dessa centras funktioner upphör med sin verksamhet. Under 
tredningsarbetets gång har också gruvverksamhetens ekonomiska lön- 
amhet kommit fram på ett centralt sätt. I många gruvor har man kunnat 
onstatera att självkostnadspriset för anrikningsprodukter från de nuva- 
ande malmerna blivit ofördelaktigt i förhållande till världsmarknadspriset, 
lalmbrytningen kan både på grund av sinande förekomster och sämre 
insamhet bli ifrågasatt.

Den kommission som utrett gruvorternas problem i Finland konstatera- 
le att de målsättningar och åtgärder som framläggs i den regionalpolitiska 
agstiftningen överensstämmer med kommissionens målsättningar. De 
;ruvorter som kommissionen granskade är alla belägna inom de nuvarande 
i-områdeszonerna. Den regionalpolitiska lagstiftningen utgjorde i princip 
;n granskningsram, inom vilken man strävade till att ombesörja utvecklan- 
let av gruvorterna och tryggandet av sysselsättningen på dessa orter, 
situationen är liknande också sett ur nordiskt perspektiv, eftersom de 
lesta gruvorna är belägna i norra och mellersta Skandinavien. Dessutom 
ir många gruvor belägna i områden som också kommer att få regionalpoli- 
iska problem.

De åtgärdsförslag som Kommissionen för utvecklande av gruvorter 
Framlade, innefattar såväl åtgärder som är gemensamma för alla gruvorter 
som ortsspecifika specialåtgärder. Av de förstnämnda har följande redan 
realiserats eller håller på att förverkligas: justerandet av u-områdenas 
zonindelning, tryggandet av malmletningen i gruvorternas näromgivning, 
samt uppföljningen av kritiska gruvorters utveckling på försorg av en 
arbetsgrupp tillsatt av handels- och industriministeriet. Inom ramen för 
uppföljningsgruppens verksamhet är det meningen att förverkligandet av 
de framlagda förslagen skall befrämjas, att nya utvecklingsförslag skall 
göras och att olika åtgärder som syftar till att utveckla kritiska gruvorter 
skall koordineras. Särskilt de åtgärdsförslag som gäller alla gruvorter torde 
kunna utnyttjas vid utbytet av nordiska erfarenheter, men också specialåt
gärderna kan komma ifråga t. ex. beträffande gruvorterna inom Nordkalot
ten.

1 Nordiska rådets medlemsförslag konstateras att Norges och speciellt 
Sveriges gruvindustri står inför likadana problem som de som man i Fin
land på sista tiden sökt lösningar till. Enligt statsrådets kanslis mening är 
det sålunda motiverat att erfarenheter som vunnits i de olika länderna 
jämförs både på basen av utredningsmaterial och åtgärdsförslag. Utbytet 
av erfarenheter mellan de nordiska länderna rörande utvecklandet av 
problemhotade gruvorter borde ske så att problemfältet behandlas i sin 
helhet och på ett regionalt heltäckande sätt. Skisserandet av gemensamma 
nordiska lösningsmodeller kunde ske inom ramen för det nordiska regi
onalpolitiska samarbetet. I detta arbete kunde man använda sig av den av 
Nordiska ämbetsmannakommittén för regionalpolitik (NÄRP) inledda pro
ceduren för nordisk behandling av nya nationella regionalpolitiska förslag.
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Från finländsk sida skulle man kunna utnyttja de förslag och lösningsmo
deller som framläggs av den uppföljningsgrupp som tillsattes av handels- 
och industriministeriet 12.12.1980.

Helsingfors den 25 februari 1980

Erkki Laatto 
Avdelningschef

Seppo Pakarinen 
Forskare

Ministeriet för inrikesärendena har i skrivelse den 30 januari 1980 förkla
rat sig instämma i medlemsförslaget.

Finansministeriet1:

Finansministeriet konstaterar att som ett resultat av det nordiska samar
betet bl.a. utredningen ” Nordisk råvare- og ressourceutredning - en 
præcisering af nogle samarbejdsmuligheder”  (N U  A 1977:14) färdigställts. 
På basen av bl.a. denna utredning har ämbetsTiannakommittén för indu- 
stri- och energifrågor förberett projekt som dels berör utvecklandet av det 
geologiska samarbetet på Nordkalotten, dels utvecklandet av ett fortsatt 
råvaru- och resurssamarbete (inklusive den geologiska forskningen). Den 
nämnda ämbetsmannakommittén torde sålunda redan ha beredskap att 
utforska de lösningsmodeller som omnämns i medlemsförslaget.

I motiveringen till medlemsförslaget sägs att de berörda frågorna i Fin
land utforskats av en kommitté för gruvkommunernas utvecklingsmöjlig
heter. Handels- och industriministeriet har ytterligare i februari innevaran
de år tillsatt en arbetsgrupp vars uppgift är att övervaka förverkligandet av 
de förslag som görs i den omnämnda kommittén och förbereda nya åtgär
der genom vilka problemen i hotade gruvsamhällen kunde underlättas. 
Dessa utredningar torde kunna utnyttjas också då det gäller utvecklandet 
av det nordiska samarbete som omnämns i medlemsförslaget.

Då det gäller formerna för det samarbete som förs fram i medlemsförsla
get kommer enligt finansministeriets uppfattning närmast utredningsverk
samhet och informationsutbyte i fråga. Till dessa delar har finansministe
riet utgående från sitt verksamhetsområde inget att anmärka på medlems
förslaget.

Helsingfors den 4 mars 1980

Ahti Pekkala 
Finansminister

Teemu Hiltunen 
Statssekreterare

1 Yttrandet översatt från finska.
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landels- och industriministeriet:

Huvuddelen av medlemsforslagets innehåll har redan en motsvarighet i 
le åtgärder som den finska kommissionen för lösande av tynande gruv- 
»rters problem stannade för att rekommendera. En del av dessa åtgärder 
låller numera på att förverkligas och för vissa andras del studeras om de 
ikulle kunna förverkligas och i vilken form detta kan ske.

Kommissionen konstaterade under sitt arbete bl. a. att problemen är rätt 
ilika i landets olika delar och för olika orttyper. En gruva t. ex. i Lappland 
<an vara absolut den enda arbetsgivaren på orten, varjämte avståndet till 
närmaste sådana orter där arbete eventuellt kunde fås kan vara rätt långt. 
På en annan gruvort någon annan stans i Finland kan även finnas annan 
industri, provinsiell merkantil aktivitet, läroanstalter m. m. Lösningsmo
dellerna bör alltså kunna ta hänsyn till de olika gruvorternas särdrag.

Vad då gäller möjligheterna att besluta sig för gemensamma nordiska 
lösningsmodeller, bör man vid sidan av ovannämnda omständigheter beak
ta de nordiska ländernas skiljaktigheter i vad angår socialskyddsystemet. 
lagstiftningen och de talrika åtgärdsformer som tillämpas i dessa länder för 
främjande av ekonomin. Det är ju nödvändigt att även i fråga om gruvor
ternas problem i första hand använda redan befintliga lösningar, kanske 
bara med skärpt intensitet.

Handels- och industriministeriet anser det i varje fall vara nyttigt att de 
olika lösningar som man använt eller övervägt i de nordiska länderna för 
avhjälpande av tynande gruvorters problem diskuteras och att kontakt 
kring dessa frågor tas. På detta sätt kan man kanske komplettera det urval 
utifrån vilket man i varje enskilt land och i varje enskilt fall väljer de 
lämpligaste åtgärderna.

Helsingfors den 4 januari 1980

U lf Sundqvisl 
Handels- och industriminister

Pekka Rekola  
Överdirektör

Arbetskraftsministeriet:

Icke underjordiska byggnader i gruvsamhällen lämpar sig i allmänhet 
även för annan företagsamhet. Gruvsamhällen har dessutom i de flesta fall 
en rätt välutvecklad servicestruktur. Det är därför möjligt att genom lokali- 
seringsstyrning erbjuda företag möjligheter att etablera sig på dessa orter. 
Samhället måste dock kunna erbjuda dessa företag exceptionellt stora 
fördelar i syfte att övervinna startsvårigheterna. I dessa fall är det kanske
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inte tillräckligt att erbjuda gängse stöd för utbildnings- och rekryterings- 
kostnader. utan det visar sig kanske nödvändigt att erbjuda hjälp utöver 
detta såväl i form av ekonomiskt stöd som sakkunskap, om företag skall 
kunna förmås att etablera sig på dessa orter.

Arbetskraftsproblemen är avsevärda. Orterna i fråga är i allmänhet 
ensidiga till sin yrkesstruktur, och kan därför inte sysselsätta den arbets
kraft som friställs av gruvföretagen. Även om det på orten eller i dess 
omgivningar finns arbete för den arbetskraft som friställs, maste man ändå 
räkna med ett skede då arbetstagarna utbildas för de nya uppgifterna.

1 de flesta fall har en fortsatt sysselsättning inneburit att arbetstagaren 
samtidigt bytt yrke och arbetsort. På orter där sysselsättningen i huvudsak 
är beroende av en enda arbetsgivare, vore det nödvändigt att kunna sätta 
in specialåtgärder för främjande av facklig och regional rörlighet.

Arbetstagarens bundenhet till en viss ort, som ofta kommer sig av att 
han äger ett hus på orten, borde minskas exempelvis genom att staten till 
gängse pris skulle inlösa hus och andra slags bostäder. Erfarenheten visar, 
att personer, som flyttat till arbete på annan ort. ofta på grund av lam 
efterfrågan på hus blivit tvungna att sälja ytterst billigt och då har lidit 
ekonomiska förluster utöver att de förlorat sitt arbete. Sålunda borde man 
överväga större ersättningar än normalt för utbildningskostnader och stör
re flyttningsbidrag vid flyttning till annan ort.

Helsingfors den 17 mars 1980

Arvo Aalto 
Arbetskraftsminister

Use Koli 
Byråchef

Geologiska forskningsanstalten:

Geologiska forskningsanstalten har redan i flera år varit medveten om 
gruvsamhällenas svårigheter då områdets malm börjar sina. 1 Finland utför 
gruvbolagen utan undantag även malmletning. Vårt största gruvbolag Ou
tokumpu Oy vände sig i mitten av 1970-talet till forskningsanstalten med en 
önskan om att Outokumpu Oy och forskningsanstalten skulle inleda sam
arbete för en effektiverad malmletning i omgivningen av de gruvor, vilkas 
malmresurser i en nära framtid hotar att ta slut. Så gjordes även och 
samarbetet fortsätter alltjämt.

Geologiska forskningsanstalten framför som en av lösningarna på ifråga
varande problem intensifierad malmletning i gruvornas närmaste omgiv
ning. Malmer som bryts hör nämligen i allmänhet till vidsträckta malmkri-
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tiska geologiska formationer, i vilka det kan finnas till och med goda 
möjligheter att påträffa nya malmer.

Esbo den 31 december 1979.

Herman Stigzelius 
Överdirektör

Lauri Hyvärinen

Malmavdelningens
chef

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 19 februari 1980förklarat att 
medlemsförslaget icke ger anledning till något ställningstagande från 
landskapsstyrelsens sida.

Utvecklingsområdesfonden Ab*:

Utvecklingsområdesfonden Ab förenar sig om den i medlemsforslagets 
motivering framställda uppfattningen, att tynande gruvsamhällens problem 
i Finland, Norge och Sverige tycks ha rätt många likartade drag. Särskilt i 
Finland är det de inom utvecklingsområdena belägna gruvsamhällena som 
först drabbas av problem och Utvecklingsområdesfonden Ab har intresse 
för säkerställandet av befolkningens utkomster och välstånd i synnerhet 
inom dessa områden.

Utvecklingsområdesfonden Ab anser att det av ovan anförda skäl vore 
nyttigt och ändamålsenligt att de nordiska länderna skulle försöka finna 
gemensamma lösningsmodeller på det i medlemsförslaget framförda sättet 
för att avhjälpa tynande gruvsamhällens svårigheter.

Kuopio den 12 mars 1980

Utvecklingsområdesfonden Ab 
Eino Petäjäniemi Seppo Laurikainen

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund hänvisar i skrivelse den 24 mars 
1980 till inhämtat yttrande från Outokumpu Oy av den 7 februari 1980 (se 
nedan).

Affärsarbetsgivarnas centralförbund AAC r.f. har i skrivelse den 17 
december 1979 meddelat, att förbundet inte anser det motiverat att avge 
något yttrande i anledning av medlemsförslaget.

' Yttrandet översatt från finska

1 1 -29:e sess. A 572/e supplement
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Suomen kaupunkiliitto — Finlands stadsförbund:

Enligt preliminära vid statsrådets kansli företagna utredningar finns det i 
Finland ca 30 avtynande industrikommuner. Som kriterier på avtyning har 
använts bl.a. näringsstrukturens ensidighet, befolkningsrörelsen. föränd
ringen i antalet industrianställda. arbetslöshetens utveckling samt kommu
nens allmänna utvecklingsgrad. I ovannämnda kommuner ingår (lera gruv
samhällen. Såsom även i medlemsförslaget konstateras är gruvsamhäl
lenas problem särskilt svåra därför, att det är svårt att utnyttja gruvanlägg
ningar och gruvinvesteringar för industri av något annat slag.

Stadsförbundets centralbyrå ger för sin del sitt stöd åt att de i medlems
förslaget nämnda åtgärderna vidtas. Vid sidan av gruvsamhällenas svårig
heter borde saken utredas även med tanke på andra i fråga om sin industri
ella utveckling avtynande kommuner.

Helsingfors den 15 mars 1980

L. O. Johanson

Verkställande
direktör

Veikko Tattari

Biträdande
avdelningschef

Outokumpu Oy, centralforvaltningen1:

Det är på sin plats att saken tagits upp i ett högt samnordiskt organ, 
emedan frågan är aktuell, svår att finna en lösning på i samhälleligt avseen
de, och då den är likartad i samtliga medlemsländer.

Fa grund av olikartad samhällsstruktur, och på grund av att lagstiftning
en i varje land avviker från varandra kan det vara svårt att finna en 
gemensam modell. Det till trots, och även om man inte heller kunde gå till 
detaljerade rekommendationer, kan redan ett aktualiserande av dem och 
en allmän rekommendation som bygger på dem. vara en god sak för 
medlemsländerna.

För det fall att uppgörande av en allmän rekommendation är en svår och 
tidsödande uppgift, vågar man dock redan i detta skede konstatera, att det 
material som i respektive länder redan nu samlats på nationell bas. kunde

1 Yttrandet översatt frän finska



11ara lämpligt att förpassa till Nordiska ministerrådet och därifrån till de 
kilda länderna. De program som uppgjorts och de erfarenheter som erhål- 
its vid deras verkställande, kunde i tillämpliga delar vara till nytta även 
ätt omedelbart för varje medlemsland. Det torde vara på sin plats att som 
»ilaga till det utlåtande som inbegärts, överstyra det hos oss i Finland 
ärdigställda betänkandet från "Kaivospaikkakuntien kehittämistoimi- 
;unta“  1979:34 (Utvecklingskomissionen för gruvorterna). kompletterat 
ned de uppgifter, vilka berör de i betänkandet angivna förslagen, bl.a. 
beträffande utvecklingsområdeslagen, till den del de hittills verkställts.

För sin egen del har Outokumpu Oy gått till åtgärder på det sätt som 
tommissionen föreslagit. Sina mest synliga utslag har det hittills fått i 
Dutokumpu stad. där bolaget i den senaste år grundade industribyn upp
fört en verkstadsanläggning för tillverkning av maskiner och anordningar 
för gruvdrift, och som redan i inledningsskedet beredde arbete åt 40 
personer. Bolaget söker sålunda, förutom att ersätta det minskande antalet 
arbetsplatser i gruvan, också att bygga upp en förtroendefull anda av tilltro 
till framtiden på orten. Vidare har en gruvteknisk grupp, underställd cen
tralforvaltningen och som betjänar hela bolaget, förlagts till Outokumpu 
stad. På orten har också placerats en stödjepunkt för malmprospektering i 
östra Finland.

Bolaget har ytterligare tagit initiativ till uppförande av ett riksomfattan
de forskningsinstitut i mineralteknik i Outokumpu. Under planering är 
vidare överförande av de enheter i vårt bolag vilka utför planerings- och 
forskningsarbete från trakten av huvudstaden till Outokumpu stad.

Också för utvecklande av övriga gruvorter med gruvdrift på upphällning 
förefinns olika, förberedande idéer inom vårt bolag. 1 den mån de förverk
ligas, är vårt bolag redo att avge uppgifter för vidarebefordran för Nordis
ka ministerrådets utnyttjande, ifall så önskas.

Helsingfors den 7 februari 1980

Outokumpu Oy 

Valde Nevalainen

Norge

Industridepartementet har i skrivelse den II) september 1980 förklarat sig 
instämma i Kommunaldepartementets yttrande av den 20 mars 1980 (se 
nedan).

Kommunal- og arbeidsdepartementet:

Kommunaldepartementet er noe i tvil om mulighetene for å finne fram til 
fellesnordiske løsningsmodeller for å avhjelpe de problemer som ensidige
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gruvesamfunn står overfor når grunnlaget for økonomisk forsvarlig gruve
drift ikke lenger er tilstede.

Problemene disse gruvesamfunnene står overfor kan ofte variere avhen
gig av hvilket annet næringsgrunnlag som er bygd opp eller kan bygges opp 
til erstatning for gruvedrift, beliggenhet i forhold til andre steder med 
alternative sysselsettingsmuligheter og omfanget av den virksomhet som 
har vært drevet. Dersom en ønsker å opprettholde bosettingen på steder 
der grunnlaget for gruvedrift faller bort og det er svakt næringsgrunnlag 
ellers, er det ofte vanskelig å finne kortsiktige løsninger.

Kommunaldepartementet mener at nøkkelen til å løse ensidigheten i 
næringsgrunnlaget, enten denne ensidigheten bygger på malm eller andre 
ressurser, ligger i en langsiktig oppbygging av et bredere og mer variert 
næringsliv som ikke bare er avhengig av det lokale marked. Dette skjer i 
mer eller mindre grad i alle de nordiske land gjennom særskilte distrikts- og 
regionalpolitiske virkemidler. For at disse skal ha noen effekt er det ofte en 
forutsetning at det private initiativ virker slik at det faktisk blir etablert ny 
virksomhet i f.eks. ensidige gruvesamfunn. Det er mulig at det offentlige 
må tre sterkere inn for bl.a. mer direkte å påvirke lokaliseringen i slike 
tilfelle.

Kommunaldepartementet vil peke på at man fra norsk side er interessert 
i hvordan de øvrige nordiske land har søkt å løse disse problemer og ser 
gjerne at det både kan gjennomføres en mer systematisk erfaringsutveks
ling og et nærmere samarbeid om hvordan slike problemer skal løses i 
fremtiden.

Oslo, 20 mars 1980

Etter fullmakt

Hj. Vågdal
Jon Fonkalsrud

Miljøverndepartementet:

Det er grunn til å påpeke at gruvesamfunnene bare er en type av ensidige 
industristeder som kan komme til å få alvorlige problemer dersom grunnla
get for næringsvirksomheten svikter.

I Norge regnes det med at omlag 100 industristeder hovedsakelig er bygd 
opp omkring en enkelt næringsvirksomhet, hvorav 11 er basert på gruve
drift. Ofte er de øvrige steder, enten de er avhengige av primær jern- og 
metallindustri, treforedling, fiskeforedling etc. like utsatt for konjunktur
svingninger og svikt i råstofftilgangen som i gruvesamfunnene. En kan her 
vise til problemene en rekke fiskeristeder i Nord-Norge er kommet opp i 
som følge av reduksjon i fiskekvotene.

Det kan derfor reises tvil om berettigelsen av å sette i verk tiltak som er 
spesielt innrettet mot å avhjelpe problemene i bergverksnæringen og tilhø-
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;nde gruvesamfunn når behovet for tiltak i andre næringer og lokalsam- 
lnn neppe er vesentlig mindre. En løsningsmodell for gruvesamfunnenes 
roblemer kan dessuten lett komme i konflikt med etablerte distriktspoli
ske prinsipper og støtteordninger.
Sannsynligvis vil det også bli vanskelig å finne frem til felles nordiske 

íodeller for løsning av gruvesamfunnenes problemer da disse ofte vil 
ariere betydelig i art og omfang. Problemene vil for eksempel være 
vhengige av lokalsamfunnenes størrelse og beliggenhet i forhold til andre 
teder med alternative sysselsettingsmuligheter og grader av ensidighet.
Etter Miljøverndepartementets oppfattning ligger løsningen av gruve- 

amfunnenes og de andre ensidige industristeders problemer i utbygging av 
:t mer variert næringsliv på disse stedene. Dette skjer gjennom bruk av 
egional- og distriktspolitiske virkemidler etter retningslinjer som blant 
innet er trukket opp i forbindelse med den regionale planleggingen. Det 
íat imidlertid vist seg vanskelig å skape alternative sysselsettingsmulig- 
íeter på de ensidige industristedene selv om noen av disse har fått et mer 
illsidig næringsliv de siste årene.

Løsningen av problemene i næringsmessig ensidige steder og områder 
>tår sentralt i norsk regionalpolitikk. Det vil derfor være nyttig om det kom 

stand et nærmere samarbeid med de øvrige nordiske land om disse 
spørsmålene.

Oslo, 19. september 1980

Etter fullmakt 

Richard G. Fort
Liv Eckhoff

Kvinesdal kommune:

A/S Knaben Molybdængruber ligger i Kvinesdal kommune. Driften ble 
nedlagt i 1973. Årsaken til nedleggelsen skyldtes i første rekke nedgang i 
molybdænpriser på verdensmarkedet samt økte omkostninger i Norge som 
følge av inflasjonen og prisstigningen som tiltok i begynnelsen av 70 tallet.

A/S Knaben Molybdængruber hadde 110 ansatte og var eneste bedrift på 
Knaben Gruvor, som var et lokalsamfunn på 350 — mennesker bygd opp 
om bedriften. Knaben Gruvor ligger ca. 6 mil nord for Kvinesdal sentrum 
og stedet hadde ingen andre industrielle bedrifter uten handels- og service
bedrifter som hadde blitt reist i tilknytning til A/S Knaben Molyabdæn- 
grubers etablering.

Før nedleggelse hadde Kvinesdal kommune bygd ny skole med 
svømme-/gymnastikkhall på Knaben, og det var anlagt ny veg til stedet.

Etter nedleggelsen av gruvedriften har vedlikeholdet av vegen blitt opp
rettholdt og Kvinesdal kommune har satt i gang leirskoledrift for Vest- 
Agder og Rogaland fylke i den nye skolen.
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Omtrent samtlige boliger på Knaben som tidligere var eiet av bedriften 
er nå solgt ut som ferieboliger. Dette innebærer at det er opprettholdt en 
viss virksomhet med egen forretning og posttjeneste, men med kun 1-3 
familier fast bosatt der. Stedet er således omdannet fra et sted med fast 
bosetning til nærmest en ferieplass.

På grunn av Knaben Gruvors beliggenhet har det ikke lykkes å få annen 
industri til stedet. Det har forøvrig ikke fra kommunens side blitt arbeidet 
mye med dette. Lokalenes beskaffenhet vil også gjøre det vanskelig for 
mange typer industri og spørsmål om eventuell annen utnyttelse dersom 
stedet hadde vært noe sentralt er derfor også usikkert.

Kvinesdal kommune har i sine planer tatt sikte på etablering av industri i 
øvre Kvinesdal ved Kvinlog. 3 mil sør for Knaben. Det er ikke regnet med 
at industrien ved Knaben skal etableres igjen, og stedet vil i fremtiden 
fortsatt være feriested.

Kvinesdal. 19. mai 1980
Etter fullmakt
Gj. Røyne stad

Røros kommune:

Røros kommune ser med glede på det initiativ som nå er tatt med sikte 
på å finne frem til gjensidige nordiske løsningsmodeller for truede gruve
samfunn. For Røros kommune har gruvevirksomheten vært eksistens
grunnlaget i lange tidsperioder.

Røros kobberverk AS var ved sin konkurs i 1977 Norges eldste igang
værende industribedrift, med en over 300 år lang historie.

På det tidspunkt da konkursen skjedde var imidlertid det øvrige nærings
liv i Røros såvidt godt utviklet at man unngikk dramatiske endringer i 
sysselsettingsbildet. Imidlertid betød konkursen tap av verdifulle arbeids
plasser.

I en hel rekke av Nordens aktive gruvesamfunn spiller fortsatt denne 
næringsgren en helt dominerende rolle. Gruvesamfunnenes situasjon og 
struktur kan ikke sammenlignes med det man finner innen de fleste andre 
industrier og næringer.

Røros kommune vil derfor se positivt på det initiativ som nå tas med 
sikte på å hjelpe de eksistenstruede gruvesamfunn. I Røros kommune har 
man i dag ikke aktiv gruvedrift, men vår 300 årige historie har gitt oss 
verdifulle erfaringer som vi med glede deler med andre om det er ønskelig.

Røros, 5. mars 1980
Røros formannskap 
Edgar Johannessen

Reidun Roland
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Fauske kommunes formannskap tillstyrker i skrivelse ilen 8 muj 1980 
medlemsförslaget och hänvisar till gemensamt uttalande av den 26 fehrii- 
ri 1980 från AIS Sulitjelma Gruher och Sulitjelma gruvearheiderforening 
se nedan).

-'allangen kommune:

Ballangen kommune besto som samfunn før A/S Bjørkåsen Gruber 
jtablerte seg i kommunen i 1917. A/S Bjørkåsen Grubers virksomhet gikk 
Då uttak av svovelkis og en del kobberkis som var en etterspurt vare på det 
:uropeiske marked. Grubeselskabet ervervet foruten gruberettigheter også 
(onsesjonsrettigheter og etablerte eget kraftverk. Driften av selskapet 
/iste jevn og delvis stigende tendens frem til 1950-tallet. Etter denne tid 
Wste bedriften synkende tendens og arbeidsstokken ble definert ned til 160 
tilsatte i 1964. På topp sysselsetting hadde selskapet mellom 350 og 380 
tilsatte.

Det burde være kjent for våre politiske myndigheter de meget store 
økonomiske vanskeligheter Ballangen kommune har gjennomlevd siden 
hjørnestensbedriften ble nedlagt i 1964. Ringvirkningene av nedleggelsen 
var store, og vi kan nevne at i 1960-61 og 1962 hadde kommunen et 
innbyggertall på henimot 4.500 personer, mens dette tallet i dag ligger på 
ca. 3.250. Av dette folketall er ca. 900 pensjonister, hvorav ikke liten del 
kan henføres til det helsefarlige arbeid svovelkisdriften representerte. Det 
sier seg selv at den massive utflytting som fant sted etter 1964 har hatt en 
helt avgjørende ugunstig innvirkning på kommunens inntekter, noe som 
selvsagt har virket inn på kommunens økonomiske evne og ført til redusert 
vekst i lokalsamfunnet.

Fra våre sentrale myndigheters side har Ballangen kommune vært opp
holdt med løfter siden 1964 om at kommunen skulle få nødvendig kompen
sasjon for de tapte arbeidsplasser, og kommunen ble i sin tid i stortinget 
betegnet som "Ballangen-problemet" og politikernes dårlige samvittighet.

Ballangen kommune erfarte at andre bedrifter sør i landet fikk kompen
sert arbeidsstokken ved nedleggelse av store bedrifter, mens vi da ble 
forbigått. Først 13 år etter nedleggelsen av A/S Bjørkåsen Gruber fikk vi 
myndighetenes aksept på at Ballangen kommune ikke lengre var noen hvit 
flekk på det industripolitiske kart. Regjeringen vedtok å legge et såkalt 
SIVA-anlegg til Ballangen kommune i 1977. En kan således si at hjelpen er 
kommet, men den kom i seneste laget. Av de ca. 13— 15 0(H) utflyttede 
personer fra Ballangen i årene etter 1964. er et fåtall vendt tilbake og da i 
første rekke som pensjonister. Ballangen kommunes arbeidsføre innbyg
gere flyttet ut og tok arbeide rundt om kring i landet først og fremst Mo i 
Rana. Skien, Porsgrunn og andre steder.

Ballangen kommune ser det ikke i dag som aktuell politikk å ta opp
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driften ved de nedlagte gruver, selv om gehalten av svovelkis er tilstede i 
fullt monn. Slik kommunen forstår det er det andre industritekniske utvik- 
lingsmetoder som har overflødiggjort svovelkisen. En kan også gjøre opp
merksom på at det fra myndighetenes side har foregått over et lengere 
tidsrom prøveboring etter nikkelforekomster i Arnesfjellene i Ballangen. 
Hvilke resultater boringene vil gi kjenner en ikke til i dag. men en antar at 
slike resultater vil foreligge i løpet av et års tid eller to.

En håper med dette å ha gitt svar på de spørsmål De har bedt besvart.

Ballangen, 6. mai. 1980

O. S. Pettersen 
Kontorsjef

Kvalsund kommune:

Kvalsund formannskap vil sterkt understreke betydningen av å finne 
løsningsmodeller for eksistenstruede gruvesamfunn i Norden og slutter seg 
til medlemsforslag A 572/e i Nordisk Råd.

Kvalsund, 5. mai 1980

Evy Pedersen

Sulitjelma gruvearbeiderforening og A/S Sulitjelma Gruber:

Forslaget peker på en viktig side ved de fleste grubesa nfunn i Norden. 
Grubene ligger ofte avsides, og det er bygd opp samfunn som helt er basert 
på grubevirksomheten. Ressursene som grubene driver på er ikke forny
bare. og vil før eller senere ta slutt. Dette er en realitet man må se i øynene.

En annen side av saken er at ressursene i tider med lave konjunkturer 
kan bli uøkonomiske, og dette kan få katastrofale følger for bedriften og 
dermed for lokalsamfunnet. På denne måten kan verdifulle ressurser gå 
tapt. og dette er vesentlig mere betenkelig enn at ressursene er oppbrukt.

Den norske ordningen med Kobberfondet er et tiltak for å dempe de 
uheldige konsekvenser av sterke konjunktursvingninger. Idéen med fondet 
måtte kunne brukes også for andre produkter enn kobber, og kanskje også 
for Norden som et hele.

Når det gjelder å utnytte ressursene står malmleting sentralt. Malmleting 
krever risikovillig kapital og innsats av høy teknologi. Midler fra oljevirk
somheten burde kunne benyttes, og et bedre samarbeid innen Norden 
kunne høyne det teknologiske nivå.
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Forslaget nevner også utnyttelse av biprodukter fra grubedriften. Det 
tenkes vel her først og fremst på mineraler som idag går som avfallspro
dukter (avgang fra oppredningsverk og slagg fra smelteverk). Det foregår 
idag en intens forskning på dette område, og et sterkere nordisk samarbeid 
ville kunne gi bedre og raskere resultater.

Å  bevare grubesamfunnene når reservene er slutt er vel det største 
problemet. Grubesamfunnene i seg selv representerer betydelige grunn
lagsinvesteringer, som det måtte være god samfunnsøkonomi å utnytte. 
Dette krever nytenkning og innsats av ressurser. Et nordisk samarbeid 
også på dette område synes riktig.

Vi vil oppsummere vårt syn på forslaget ved å gi ros til forslagsstillerne, 
som peker på vesentlige felles faktorer for nordiske grubesamfunn. Forsla
get har vår fulle støtte.

Sulitjelma, 26. februar 1980

Sulitjelma Gruvearbeiderforening A/S Sulitjelma Gruber

Jan-Olav Ingvaldsen 1. Christoffersen
Verksdirektør

Bergverkenes landssammenslutning:
 og beklager at vi ikke har vært istand til å besvare Deres henven
delse innen fristens utløp.

Bergverkenes landssammenslutnings styre har behandlet Deres henven
delse og vil gjerne uttrykke stor forståelse for det forslag som er fremsatt, 
men styret kan vanskelig se hvordan et såvidt komplisert spørsmål kan 
løses med generelle virkemidler og eventuelt felles nordiske regler. Etter 
vår oppfatning vil forholdene fra gruvesamfunn til gruvesamfunn variere 
sterkt, avhengig bl. a. av beliggenhet, størrelse og infrastruktur.

Det må når malmressursene er økonomisk uttømt, skje en nedlegging, og 
vi er glad for å se at denne i og for seg selvsagte nødvendighet ligger til 
grunn for forslaget. Spørsmålet om en oppbygging av alternative arbeids
plasser, vil da være en avveining mellom de menneskelige og økonomiske 
problemer som oppstår ved en fullstendig nedleggelse av det eksisterende 
samfunn og på den annen side hvilken mulighet ny økonomisk virksomhet 
har for å kunne videre utvikles på angjeldende sted. Dette vil etter vår 
mening i særlig grad være avhengig av i hvilken utstrekning samfunnet er 
utviklet rundt selve gruvesamfunnet.

Det er neppe grunn til å anta en gruvebedrift umiddelbart før nedleggelse 
vil kunne utvikle nye arbeidsplasser, idet bedriften i slike tilfelle neppe har 
den økonomiske evne som er nødvendig til slike investeringer.

Vi er kjent med at det fra finsk side er foreslått at det innhentes opplys
ninger fra de nordiske land om hvordan disse saker behandles i hvert
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enkelt land, og at det på dette grunnlag muligens kan utvikles en felles 
strategi. Vi må imidlertid dessverre gi uttrykk for at vi ikke har særlig stor 
tro på nytten av dette arbeidet, idet forholdene er så vidt forskjellige at 
tiltakene nødvendigvis må vurderes konkret.

Hvis imidlertid Nordisk Råd kommer til at det bør arbeides videre med 
denne sak, er vi villig til å bistå med den faglige kompetanse som bergver
kene disponerer.

Oslo. 14. mars 1980

Bergverkenes landssammenslutning, industrigruppen 

Gaule Egeberg

S v e r ig e  

Konjunkturinstitutet:

Gruvindustrins strukturproblem synes skilja sig från annan varuprodu- 
cerande industri av två skål. För det första är gruvindustrin baserad på en 
icke förnybar naturtillgång. Malmkropparna måste efter hand ta slut. 
Gruvföretag är därför inte bara som alla andra företag utsatta för proble
met att efterfrågan sviktar genom nya konkurrenter som har mera lättarbe
tade eller bättre belägna fyndigheter, som är tekniskt effektivare eller har 
utvecklat slagkraftiga substitut. Gruvföretag hotas också från sin egen 
tillgångssidci genom att malmen tar slut i ekonomisk mening. Detta pro
blem kan knappast lösas med förbättrad teknik och marknadsföring, pro
duktutveckling osv. Tar malmen slut måste verksamheten läggas ned. För 
det andra är gruvindustrin baserad på en naturtillgång vars geografiska 
belägenhet med nödvändighet avgör företagets lokalisering. Företag i de 
flesta andra branscher är lokaliserade med hänsyn till avsättningsmarkna
den eller i närhet av viktiga produktionsfaktorer som har alternativ an
vändning i andra branscher. När sådana företag drabbas av motgångar kan 
deras arbetskraft normalt dras in i annan verksamhet i samma område just 
därför att det finns förutsättningar för annan produktion. Gruvföretag 
ligger däremot ofta i områden där förutsättningarna för annan produktiv 
verksamhet i stort sett saknas. Tänkbara avsättningsmarknader ligger då 
långt borta, en differentierad arbetsmarknad saknas.

Förhållandena är emellertid starkt varierande för olika gruvor beroende 
på belägenhet. I områden som den svenska bergslagen med dess relativt 
differentierade näringsliv är sålunda förutsättningarna för annan verksam
het betydligt gynnsammare än i mer ensligt belägna områden. 1 vissa fall 
finns vidare en väl utvecklad infrastruktur som såvitt möjligt bör utnyttjas 
vid en påtvingad strukturomvandling. Detta kan gälla områden som de
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norrbottniska gruvorna i Sverige med sitt rikt utbyggda kommunikations
nät och tillgång till en mycket bra isfri hamn i Narvik. Trots detta kan 
emellertid svårigheterna att finna annan lämplig verksamhet även i ett 
sådant område visa sig bli betydande. Möjligen skulle gemensamma nor
diska ansträngningar i ett sådant fall kunna bidra till en lösning.

Kombinationen av nödtvungen nedläggning av verksamheten och från
varon av alternativ användning av arbetskraft och kapitalutrustning på 
orten torde vara det som kan motivera en principiell utredning av gruvin
dustrins problem (i stället för konkreta specialstudier av gruvorter. del
branscher eller individuella gruvföretag). De fördelar som det nordiska 
samarbetet skulle kunna ge på detta område skulle enligt institutets mening 
närmast ligga i ett utbyte av olika erfarenheter och en samordning av 
utredningsresurserna. Förslagsställarna påpekar också själva att eftersom 
det redan finns ett tämligen rikt nationellt utredningsmaterial borde de 
nordiska länderna sträva till att effektivt utbyta erfarenheter om dessa 
frågor.

En utredning på nordisk basis skulle kunna ge ett bidrag genom att ta 
fasta på vad som sålunda är specifikt för tynande gruvorter. Den bör därför 
genomföras av en liten grupp kvalificerade nationalekonomer och hållas på 
ett principiellt plan. Det empiriska materialet torde kunna hämtas från 
redan gjorda undersökningar och från vanlig löpande statistik i de olika 
nordiska länderna. Bl. a. bör från svensk sida kunna utnyttjas erfarenhe
terna av prospekteringen och malmbrytningen i Stekenjokk och den utred
ning kring detta projekt som färdigställdes 1972 (DS 1 1972:5) och som 
innefattade utförliga samhällsekonomiska kalkyler.

1 förslagsställarnas skrivning framställes det som en självklar förutsätt
ning att sysselsättning och befolkning bevaras på de tynande gruvorterna. 
Ehuru detta rimligen måste vara en målsättning med hög prioritet, bör en 
utredning ges betydligt vidare direktiv. En planerad successiv neddragning 
av sysselsättningen och avfolkning av gruvorten måste sannolikt i många 
fall bli lösningen. En sådan lösning aktualiserar många föga undersökta 
problem. Kan det tänkas att nästan hela befolkningen på en sådan ort 
föredrar att flytta till en ny fyndighet ? Är det de sociala relationerna inom 
orten, de sociala relationerna till människor på andra orter i regionen eller 
bundenheten till den rent fysiska miljön, som främst gör en avveckling av 
en gruvort kostsam? Hur skulle de juridiska och organisatoriska frågorna 
kunna klaras i en sådan lösning?

En annan möjlighet är organiserad långpendling till nya fyndigheter även 
på mycket stora avstånd från den tynande gruvorten. Man undviker då 
kapitalförstöring i den samhälleliga infrastrukturen och bevarar de sociala 
relationerna, men man får höga transportkostnader och skapar livsformer 
med okända följder för familje- och samhällsliv. Möjligheten av dylika 
” gruvrallarlösningar" vid upptagande av brytning av nya fyndigheter bör
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också studeras i syfte att se om man kan undvika problemet med tynande 
gruvorter i framtiden.

Stockholm den 13 februari 1980

Las Lindberger

Gudrun Norstedt

Arbetsmarknadsstyrelsen (AMS)

Medlemsförslaget utgår från det faktum att i de kommuner, där gruvin
dustrin är den största arbetsgivaren uppstår stora problem när gruvverk
samheten minskar och eventuellt upphör.

De omständigheter som gäller för gruvdriften och gruvsamhällena är 
såtillvida egenartade som att kännedomen om malmtillgångarna gör det 
möjligt att på relativt lång sikt förutse förändringar i verksamheten och 
tillgången på sysselsättning. Konjunkturella och andra ekonomiska föränd
ringar kan visserligen medföra förskjutningar i detta framtidsperspektiv, 
men detta förändrar inte det grundläggande förhållandet. Erfarenheten 
visar också ganska entydigt, att orter där gruvan har varit den helt domine
rande arbetsplatsen har stora svårigheter att efter en driftnedläggning leva 
vidare. De möjligheter till omläggning av produktionen som inte sällan har 
visat sig föreligga vid andra typer av lokalt dominerande företag är i fråga 
om gruvindustrin mycket begränsade. De härvid uppkommande pro
blemen tillspetsas givetvis i de fall där gruvfyndigheten ligger på stora 
avstånd från samhällen med alternativa sysselsättningsmöjligheter.

De problem som uppstår, när ett gruvföretag av dominerande betydelse 
för den lokala arbetsmarknaden läggs ned. är dock i stor utsträckning 
desamma som vid nedläggning av dominerande företag på andra bruks
orter. De allmänna förutsättningarna kan i flera avseenden vara mycket 
likartade och det kan förutsättas vara värdefullt med en bättre överblick 
över erfarenheterna från sådana omställningar liksom en diskussion om 
konkreta insatser för att lösa uppkommande problem. I Sverige bedrivs av 
expertgruppen för regional utredningsverksamhet (ER U ) inom industride
partementet fortlöpande ett arbete med att utvärdera effekterna av den 
svenska regionalpolitiken. De speciella icke-reguljära åtgärder, som satts 
in för att av regionalpolitiska eller andra skäl stödja enskilda företag eller 
branscher, skall före utgången av 1980 undersökas av en av industriminis
tern år 1979 tillsatt kommitté.

Ett ökat utbyte mellan de nordiska länderna av erfarenheter och syn
punkter på problemlösningar på det här avsedda området får bedömas som 
angeläget och bör enligt arbetsmarknadsstyrelsens mening omfatta såväl 
gruvföretag som andra verkamheter med avgörande betydelse för den



21

lokala sysselsättningen. Styrelsen tar härmed inte ställning beträffande 
formerna för ett sådant utbyte.

Stockholm den 12 februari 1980

Bertil Rehnberg
C. Canarp

Gábor Faragó

Statens industriverk (SIND):

För Sveriges del pågår - såsom påpekas i medlemsförslaget - en 
intensiv aktivitet kring dessa frågor bl. a. genom den mineralpolitiska 
utredningen (M PU ) som inom kort väntas avge sitt slutbetänkande, men 
även genom olika statliga och regionala utvecklings- och forskningspro
jekt.

Bland dessa ingår projekt som syftar till att genom särskilda prospekte
ringsinsatser nå fram till en ökning av malmreserven för att möjliggöra 
fortsatt brytning inom vissa regioner, eller åtgärder för att finna 
ersättningsindustrier m. m. inom orter, där en fortsatt gruvdrift bedömts 
orealistisk på grund av malmbrist, av strukturskäl eller på grund av dålig 
lönsamhet. Medel satsas även på olika utvecklingsprojekt för att nå fram 
till ett bättre utnyttjande av gruvornas restprodukter. Ett viktigt inslag är 
också att inom ramen för en hushållning med mineraltillgångarna bevara 
och förbättra förutsättningarna att återuppta brytning inom nedlagda gru
vor eller mineralbrott.

Statens industriverk ser positivt på det i Nordiska rådet väckta förslaget 
och bedömer förutsättningarna goda för ett ökat erfarenhetsutbyte inom 
samtliga dessa områden.

Stockholm den 17 mars 1980

Eric Pettersson
Gunnar-Arne Björkman

Sveriges geologiska undersökning (SGU):

Sverige är förhållandevis rikt på malmer och mineral. Ett stort antal 
fyndigheter i skilda delar av landet är och har varit, föremål för brytning
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och utnyttjande. Såsom anges i förslaget till Nordiska rådet representerar 
gruvbrytningen ofta den enda näringen i de samhällen som växt upp kring 
en gruva. Gruvorna är därtill ofta belägna i glesbygden långt från annan 
industriell verksamhet. Det är uppenbart att gruvindustrins livskraft är av 
vital betydelse för dessa samhällens fortbestånd.

Såsom nämnes i förslaget kan ett gruvsamhälles existens hotas bl. a. 
genom att malmreserverna börjar tryta. Eftersom gruvverksamheten inne
bär en utbrytning av ändliga, stationära tillgångar är man för fortsatt 
verksamhet bunden till att ersätta den utbrutna malmen med fynd av nya 
malmer i direkt anslutning till eller i närheten av de befintliga gruvorna. 
Denna prospektering efter fyndigheter som ersätter eller kompletterar de 
gamla måste ske i god tid innan malmreserverna börjar sina emedan det 
först därmed finns möjlighet till en rationell och harmonisk styrning av 
såväl gruvdriften som den anslutande samhällsplaneringen.

Prospekteringsarbetet är i allmänhet tidskrävande och innefattar utnytt
jandet av en rad olika metoder. Forskning för vidareutveckling av dessa 
metoder är av stor vikt för den framtida prospekteringen. BI. a. är det med 
nuvarande metoder svårt att ta fram andra än relativt ytligt belägna 
malmer. Bättre kunskap och metodik för lokalisering av djupare belägna 
malmkroppar skulle sannolikt kunna bidrag till väsentliga malmtillskott i 
vissa av våra gruvområden. En annan förbättring för bedrivandet av en 
effektiv prospektering, både lokalt och regionalt, är förekomsten av goda 
berggrundsgeologiska kartor. Sådana saknas nu i stora delar av vårt land.

Vid andra tillfällen kan verksamheten vid en gruva hotas av dålig avsätt
ning för produktion ofta kombinerad med ett sjunkande malmpris. I en 
sådan situation kan alternativ produktion i området av andra mineralrå
varor vara en möjlig lösning. Detta förutsätter dock att sådana fyndigheter 
är kända eller kan tas fram på relativt kort tid. Det är alltså av vikt att 
områden kring befintliga gruvor och gruvsamhällen redan på ett tidigt 
stadium undersöks mycket ingående med avseende på samtliga de malm- 
och mineraltillgångar som kan ha ekonomisk-industriellt intresse.

Den brutna malmen förädlas vanligen direkt i anslutning till gruvan 
genom koncentration till malmslig, sinter etc. Denna mineralberedning 
bygger ofta på avancerad metodik som utgjort en förutsättning för utvin
ningen av ingående metaller och därmed malmens ekonomiska brytvärd
het. Teknologisk utveckling inom denna sektor kan på detta sätt bidra till 
att förbättra förutsättningarna för en gruvhantering och t. ex. möjliggöra 
utvinning av en annars oekonomisk fyndighet. Forskning kring möjlighe
terna att tillgodogöra sig avfallsprodukterna från malmbehandlingen, t. ex. 
genom utvinning av andra nyttiga beståndsdelar ur dessa, kan likaledes få 
betydelse för en gruvdrifts upprätthållande.

Synpunkter av den art som kortfattat framförts härovan har grundligt 
behandlats inom den mineralpolitiska utredningen, vilken inom kort för
väntas framlägga sitt slutbetänkande, men redan tidigare publicerat rap-
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porterna "Forskning och utveckling inom svensk mineralindustri" (Ds I 
1978: 13) och "Malmtillgångar och prospektering" (Ds 1 1978: 16) samt 
delbetänkandena "Industrimineral" (SOU 1977: 75) och "Malmer och me
taller" (SOU 1979:40).

Uppsala den 19 februari 1980

Sveriges geologiska undersökning 

Gunnar Ekevärn
Bo Lundberg

Utvecklingsfondernas samarbetsråd hur i skrivelse den 12 mars 1980 
förklarat sig icke ha några synpunkter på medlemsförslaget.

Länsstyrelsen i Kopparbergs län:

Vi instämmer i den beskrivning av problemen för gruvorterna som 
redovisas i förslaget. Ett av det här länets kanske svåraste uppgifter den 
närmaste tiden är att lösa frågan om ersättning av de arbetstillfällen som 
går förlorade i järnmalmsgruvorna i Ludvika kommun. Två mindre gruvor. 
Blötberget och Håksberg med tillsammans drygt 200 sysselsatta lades ned 
under 1979. Grängesbergsgruvan. med ca 1 100 sysselsatta, räknar med att 
minska antalet sysselsatta till 600-800 under 1980-talets början.

Avvecklingen av gruvorna i Blötberget och Häksberg och nedskärning
arna vid Grängesbergsgruvan blev definitivt kända när SSA B  presenterade 
sin strukturplan i maj 1978. Redan dessförinnan hade problemen inom den 
malmbaserade industrin föranlett regeringen att ta initiativ till bildandet av 
länsvisa grupper med uppgift att samordna insatserna för de drabbade 
orterna av nedläggningar och inskränkningar inom järn-, stål- och gruvin
dustri. 1 Kopparbergs län fanns då en regional ledningsgrupp vid länssty
relsen som nu påtog sig de arbetsuppgifter regeringen fattade beslut om. 
Under den regionala ledningsgruppen bildades i länet arbetsgrupper för de 
kommuner. Borlänge och Ludvika, där sysselsättningsproblem till följd av 
strukturförändringar bedömes bli störst. Redan tidigare fanns en arbets
grupp inrättad för Avesta kommun, en annan av länets stålortskommuner.

i dag finns förutom de ovan nämnda till länsstyrelsen knutna grupperna, 
andra organ som genom sin verksamhet försöker utveckla och bredda 
näringslivet i stål- och gruvkommunerna. Bland dessa kan nämnas Lud
vika Industri A B  (L IA B ) som är ett kommunägt bolag med uppgift att i 
första hand förvärva och iordningsställa mark och industrilokaler som 
sedan arrenderas ut eller säljs. L IA B  bedriver också produktsökning.

Dala-Invest A B  är ett utvecklingsbolag för Borlänge-Ludvikaregionen
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som hittills i huvudsak varit engagerat i produktsökning. Verksamheten 
finansieras med medel från stål- och gruvbolagen samt från staten. Till
komsten av Dala-lnvest är en direkt följd av de sista årens problem inom 
den malmbaserade industrin.

Även andra organ, centrala och regionala, är i varierande grad inkoppla
de på att bidra till lösningar av sysselsättningsproblemen i länet, främst i 
gruvkommunen Ludvika.

Inom länsstyrelsen har en projektverksamhet påbörjats inom ramen för 
den pågående länsplaneringen. Arbetet inom projekten kommer så långt 
möjligt att inriktas på behoven i Ludvika kommun.

I länet pågår således i dag en relativt omfattande verksamhet inriktad på 
att komma till rätta med sysselsättningsproblemen där de är som störst. 
Samtidigt står det klart att sysselsättningstillskott av den storleksordning 
det är fråga om som ersättning för bortfall inom gruvorna i Ludvika inte 
kan åstadkommas enbart av organ inom länet. Regeringen och de större 
företagen måste ge sitt stöd. Åtskilligt av det arbete som läggs ned regio
nalt utmynnar därför i krav på åtgärder ställda till regeringen eller stora 
företag.

De här beskrivna problemen inom gruvorna i länet har sin grund i 
strukturförändringar. Problemen vore i det här länet, som vi ser det. 
varken större eller mindre, om det istället gällt andra branscher. Den 
viktiga faktorn är lokaliseringen av det företag som drabbas. 1 Koppar
bergs län finns ett flertal orter med mycket ensidigt näringsliv. Ofta är 
orten dominerad av ett enda stort industriföretag. De problem för gruv
orter som beskrivs i medlemsförslaget menar vi gäller i princip för alla 
orter där ensidigheten och därmed beroendet är stort. I det länsprogram 
som är under utarbetande har vi särskilt pekat på hur nödvändigt det är att 
utvecklingen i sådana orter bevakas så att åtgärder kan vidtas i tid.

Det är dock angeläget att problemen för de ensidiga industriorterna 
angrips och vi föreslår därför att arbetet med att finna gemensamma 
nordiska lösningsmodeller för att lösa gruvsamhällenas problem utvidgas 
till att gälla ensidiga industriorter i allmänhet.

Hur problemen sedan blir lösta är dock ytterst en fråga om vilken 
regionalpolitik som bedrivs i varje medlemsland.

Falun den 17 mars 1980

Ingvar Gullnäs
Arne Jons
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Länsstyrelsen i Norrbottens län:

Vid handelshögskolan i Stockholm har nyligen ett projekt startats med 
beteckningen ” Alternativa framtider för Malmfälten". Projektansvarig är 
Helén Andersson.

Syftet är att beskriva tre—fyra alternativa utvecklingsvägar för de båda 
gruvorterna Kiruna och Gällivare. Tidsperspektivet är 20-30 år.

Projektet beräknas vara avslutat i början av 1981. Det berör i hög grad de 
frågor som behandlas i medlemsförslaget. Om liknande projekt pågår i 
Finland eller Norge vore det naturligtvis av intresse om ett utbyte av 
informationer kunde komma till stånd. Är så inte fallet finns det sannolikt 
instanser i de båda länderna som kan ha glädje av att ta del av resultatet 
från det projekt som nu är på gång.

Luleå den 19 februari 1980

R. Lassinantli
Sven Persson

Ingenjörsvetenskapsakademien:

Såvitt akademien kan bedöma så utgör de problem som behandlas i 
medlemsförslaget huvudsakligen regionalpolitiska och kommunalekono
miska problem. Dessa områden anser sig akademien inte ha anledning att 
behandla. Det är dock enligt akademiens mening viktigt att understryka att 
man inte genom olika åtgärder i onödan förhindrar den av andra skäl 
mycket önskvärda rörligheten på arbetsmarknaden.

Det finns dock skäl till att så långt möjligt avhjälpa de svårigheter som 
kan uppstå i de ofta mycket specialiserade gruvsamhällena när den ak
tuella gruvbrytningen inte längre kan bedrivas ekonomiskt. En av de 
närmast till hands liggande lösningarna är att söka efter nya värdefulla 
mineraler och malmer som kan utnyttjas. I de fall detta kan uppnås är det 
ofta en mycket lämplig lösning eftersom det förutsätter jämförelsevis små 
förändringar och investeringar. Akademien har också vid ett flertal olika 
tillfällen framfört angelägenheten av en ökad prospektering även efter 
andra mineral än de konventionella malmerna.

Av de skäl som behandlas i motionen men även för försorjningssäkerhe- 
ten är det viktigt att produktionen av legeringsämnen för stålframställning 
kan öka inom Norden. Det synes också föreligga stora möjligheter till ökad 
utvinning av flera viktiga legeringsämnen. Detta förutsätter dock ökade 
insatser för såväl prospektering genom olika metoder som utveckling av 
mineraltekniken för att möjliggöra ekonomisk utvinning av dessa nya 
fyndigheter. Akademien har också framfört förslag i denna riktning inom
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sin studie ' Kunskap och konkurrenskraft" (IVA-meddelande 223) (sär
skilt sidorna 230 och 238), samt i IVA-rapporten 152 "Framtidsutsikter för 
svensk bergshantering” . Dessa publikationer bilägges yttrandet.1

Akademien vill också erinra om att åtskilliga av de frågor som tas upp i 
medlemsförslaget även är föremål för behandling i den Mineralpolitiska 
utredningen vars slutbetänkande väntas under våren 1980. Även i "Teknik 
för framtiden - STU-perspektiv 1979" (STU-information 122/1979) be
handlas utvecklingen inom mineraltekniken.

Stockholm den 14 februari 1980

Ingenjörsvetenskapsakademien 
G unnar Hambraeus

Bengt Belfrage

Svenska kommunförbundet:

Förbundets styrelse vill anföra att förslaget, att finna gemensamma 
nordiska lösningsmodeller för problemen i de kommuner där gruvindu
strins ställning kommer att försvagas, synes vara väl motiverat.

Stockholm den 29 februari 1980

Svenska kommunförbundet 
Svea Wiklimil

Sveriges industriförbund:

Sveriges industriförbund delar de i remissen framförda synpunkterna att 
de nordiska länderna borde sträva till att effektivt utbyta erfarenheter i 
dessa frågor och tillstyrker att Nordiska rådet rekommenderar Nordiska 
ministerrådet att vidtaga åtgärder för att finna gemensamma nordiska 
lösningsmodeller för att avhjälpa de svårigheter som gruvsamhällen möter 
när malmfyndigheterna minskar eller tar slut eller när gruvdriften av annan 
orsak försvåras.

Stockholmd den 25 april 1980

Sveriges industriförbund 

Ingvar Petzäll
Bengt Jobin

' Här ej tryckta.
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Medlemsförslag

om nordiskt samarbete för att åstadkomma miljösäkra sjötrans
porter

(Väckt av Ilkka-Christian Björklund, Nils Dahlman, Håkon Kyllingmark, 
Bror Lillqvist, Rolf Scllgren och Marjatta Väänänen)

B ILAGA 1

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska rådet, social- och miljöutskottet:

På Nordiska rådets dagordning återfinns inom social- och miljöutskot
tets arbetsområde lyra icke-avskrivna rådsrekommendationer som på oli
ka sätt berör de problem som aktualiseras i medlemsförslaget:
Nr 30/1970/s angående åtgärder mot Östersjöns förorening,
Nr 8/1975/s angående begränsning av utsläpp i Bottniska viken,
Nr 9/1975/s angående förhindrande av skador genom giftiga laster och 
Nr 6/1978/s angående program för nordiskt samarbete pä miljövårdsom
rådet.

Av betydelse för lösningen av de problem som aktualiseras i medlems
förslaget är konvention om skydd av Östersjöns marina miljö - Helsing- 
forskonventionen - som formellt trädde i kraft i början av maj 1980. 
Konventionen avser såväl utsläpp från fartyg som landbaserade utsläpp. 
Interimskommissionen i Helsingfors har tillsatt arbetsgrupper, varav en 
behandlat föroreningar från fartyg. Ad-hoc-grupper har analyserat frågan 
om identifiering av oljespill från fartyg, oljebekämpning och trafikinforma
tionssystem. Vid det första ordinarie mötet med Östersjö-kommissionen i 
Helsingfors den 5-8 maj 1980 behandlades en rapport om säkerhet på 
fartyg och förebyggandet av föroreningar. Flera rekommendationer antogs 
bl.a. om koder för sjötransporter av farliga laster, om nationella insatser 
mot oljebekämpning, om positionsrapportering för fartyg i Östersjön m.fl.

Av vikt är även att IMCO-konventionen om föroreningar frän fartyg från 
år 1973, den s.k. MARPOL-konventionen. träder i kraft, med skärpningar 
som återfinns i det protokoll som undertecknades i London år 1978. 
lMCO:s regelverk för oljefartyg anses få ett betydande inflytande på såväl 
existerande som under byggnad varande oljefartyg.

Nordiska rådet har för närvarande på sin dagordning liera rekommenda-
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tioner som på olika sätt tar upp de i medlemsförslaget aktualiserade pro
blemen. Utskottet anser det mot denna bakgrund ej ändamålsenligt att för 
närvarande antaga ytterligare rekommendanationer.

Jakobstad den 13 maj 1980

Asbjörn Haugstvedt 
Förman

Claes WikhtnJ 
Sekreterare

Nordiska oljeskvddsunionen:

De tankar och uppslag som medlemsförslaget innehåller har vid många 
tillfällen varit föremål för NOU:s uppmärksamhet under den tid av femton 
år som Unionen bestått och överensstämmer i stort med de principer som 
varit vägledande för dess verksamhet. De har också på senaste tiden haft 
särskild aktualitet i Sverige, vilket kommit till uttryck i ett antal av svenska 
regeringen anbefallda utredningar på ifrågavarande och närliggande områ
den. Den ur förevarande synpunkt viktigaste av dessa torde vara den i juni 
1979 framlagda och i medlemsförslaget omförmälda utredningen (SOU 
1979:43) med "program för miljösäkra sjötransporter” . Såsom en första 
åtgärd i anledning av förslagen i betänkandet fattade svenska regeringen 
den 16 augusti 1979 beslut om ett s. k. åtgärdsprogram, avseende ett antal 
frågor som befunnits kunna upptagas utan avvaktan å behandling av andra 
förslag i betänkandet, vilkas avgörande ansetts kräva riksdagens medver
kan.

Enligt ett från det svenska regeringskansliet utsänt pressmeddelande 
avsåg åtgärdsprogrammet följande ämnen:
-  Säkerheten i farleder förbättras.
- Miljösäkra tankfartyg byggs.
-  Förslag till ny lagstiftning om åtgärder mot vattenförorening från fartyg 

läggs fram.
- Systemet med partikelmärkning av olja utvecklas ytterligare.
- Fyrplatserna Kullen, Hanö och Ölands södra udde kommer även i 

fortsättningen att vara bemannade. En särskild utredare skall kartlägga 
bemanningen längs kusterna och arbeta fram principer för hur beman- 
ningsfrågor skall bedömas i framtiden.

-  Information om svensk miljölagstiftning på sjöfartsområdet utarbetas 
och delges alla fartyg som utnyttjar svenska farvatten.

- Från miljösynpunkt särskilt känsliga kustområden kartläggs.
- Ett handlingsprogram för miljösäkra sjötransporter i Vänern och Göta 

älv utarbetas.
- Länsstyrelsernas beredskapsplaner för bekämpning av större oljeut

släpp ses över.
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- Arbetet med att bygga upp regionala förråd av bekämpnings- och sane
ringsmateriel påbörjas.

- SM H I (Sveriges meteorologiska och hydrologiska institut) skall kartläg
ga hur olja sprider sig i vatten.

- Naturvårdsverket skall lägga fram förslag om effektivare hantering av 
olja och kemikalier som tagits om hand efter utsläpp.

- Naturvårdsverket utarbetar plan för undersökning av miljöeffekter vid 
alla större oljeutsläpp.

-  Forskning om och utveckling av system, metoder och teknik för oljebe
kämpning utökas kraftigt.

- Internationellt tas en rad initiativ av Sverige i syfte att förbättra och 
effektivisera det internationella regelsystemet och samarbetet på havs- 
föroreningsområdet.

- Samordningen av oljeskyddsarbetet i regeringskansliet har effektivise
rats genom en samordningsgrupp. En ny enhet för räddningstjänst har 
inrättats i kommundepartementet.
Den huvudsakliga överensstämmelsen mellan detta åtgärd sprogram, 

som genom uppdrag till vederbörande myndigheter eller på annat sätt 
redan satts i verket, och den i medlemsförslaget förekommande förteck
ningen över åtgärder som enligt förslagsställarnas mening i första hand 
borde kunna upptagas å ett nordiskt handlingsprogram för miljösäkrare 
sjötransporter, är påfallande.

Det svenska åtgärdsprogammet redovisades utförligt vid NOU:s råds
möte den 8 november 1979, varvid beslöts att vederbörande rådsledamöter 
skulle var för sitt lands vidkommande verka för vidtagande av motsvaran
de åtgärder.

I detta sammanhang torde få erinras om den s. k. Helsingforskonven- 
tionen av 1974 med bestämmelser till skydd för Östersjöns marina miljö, 
vilken kommer att träda i kraft i början av instundande maj månad.

En internationell överenskommelse med enahanda syfte och liknande 
innehåll men med allmän räckvidd utgöres av 1973 års havsförorenings- 
konvention i den lydelse den erhållit genom de på en internationell konfe
rens i London 1978 antagna protokoll, vilkas ikraftträdande fortfarande är 
en öppen fråga.

Med hänsyn till sålunda föreliggande omständigheter synes oss syftet 
med det remitterade medlemsförslaget bäst kunna tillgodoses genom åtgär
der av de nordiska regeringarna var för sig eller i förekommande fall efter 
samråd, som Nordiska rådet torde böra rekommendera de nordiska län
derna att överväga i anslutning till de framlagda åtgärdsprogrammen. Där
emot anser vi icke tillrådligt att nu söka åstadkomma ytterligare internatio
nella överenskommelser i syfte att minska riskerna för miljöfarliga utsläpp 
vid sjötransporter, enär ett sådant förfarande erfarenhetsmässigt är myc
ket tidsödande och kommer att fördröja autonomt genomförande av möj
liga åtgärder enligt de framkomna förslagen.
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Detta yttrande är avgivet på vägnar av NOU:s råd, vari samtliga nordis
ka länder är representerade.

Stockholm den 7 mars 1980

Nordiska oljeskyddsunionen

G. Boos 
Ordförande

Inger Nyström 
Sekreterare

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

Avsikten med medlemsförslaget önskar NFS kraftigt understryka. Erfa
renheterna under 1970-talet visar att betydande brister föreligger i fråga om 
tillämpningen av redan befintliga föreskrifter rekommendationer, etc. Det 
framstår därför som mycket angeläget att förstärkta åtgärder vidtas för att 
åstadkomma miljösäkra sjötransporter och att det sker inom ramen för det 
nordiska samarbetet.

Medlemsförslaget redovisar flera områden inom vilka behov av att vidta 
åtgärder föreligger. N FS  kan i huvudsak ansluta sig till de redovisade 
delområdena. Särskild uppmärksamhet bör också ägnas åt sådana problem 
som har samband med fartyg som under s.k. bekvämlighetsflagg angör 
hamnar i de nordiska länderna. Sjötransporter av detta slag utgör ett 
problem som måste uppmärksammas mera i detta sammanhang. Vidare 
bör beslut med anledning av den i medlemsförslaget åberopade utredning
en "Ren tur”  SOU 1979: 43 beaktas. Aven om medlemsförslaget inte avser 
miljöfarliga landtransporter inom de olika länderna önskar N FS ändock i 
detta sammanhang erinra om behovet av uppmärksamhet vad gäller risker 
som är förknippade med detta.

Vissa av Nordiska rådet tidigare beslutade rekommendationer har nära 
eller direkt anknytning till föreliggande medlemsförslag. Det gäller bl. a. 
rekommendationerna nr 8—1011979 till Nordiska ministerrådet som beslu
tades av Nordiska rådets 27:e session.

Nordiska ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 
I I 1980) redovisar olika åtgärder som också har nära samband med områ
den som ett nordiskt åtgärdsprogram för miljösäkra transporter bör omfat
tas av enligt medlemsförslaget. Vid Nordiska rådets session besvarades 
också en fråga (E  10) om skyddet av Östersjöns marina miljö. Med hänvis
ning till det pågående samarbetet, som har anknytning till medlemsförsla- 
gets ändamål, är det önskvärt att en kartläggning och samlad redovisning 
sker av detta arbete. Samtidigt är det lämpligt att genomföra en motsvaran
de redovisning av åtgärder vad avser nu gällande nationella program och 
planer. Syftet är att erhålla ökad klarhet och främja en helhetsbild av de 
problem som är förknippade med miljösäkra transporter. Med stöd av 
detta kan snabba och konkreta åtgärder bli föremål för beslut inom berörda 
organ.
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N FS vill därutöver tillstyrka förslaget om att Nordiska rådet rekommen- 
lerarde nordiska ländernas regeringar att inom internationella samarbets- 
>rgan samfällt verka för att överenskommelser ingås med syfte att minska 
iskerna för miljöfarliga utsläpp vid sjötransporter. Även i detta avseende 
ir det önskvärt att klarlägga och redovisa tillämpningen av gällande över- 
jnskommelser m. m. för att överväga nya och/eller förstärkta insatser.

Stockholm den 31 mars 1980
Nordens fackliga samorganisation 

Lennart Forsebäck 
Generalsekreterare

nterimskommissionen för skyddande av Östersjön har i skrivelse meddelat 
it t den inte önskar uttala sig.

Danmark  

Industriministeriet:

Industriministeriet har drøftet sagen med og modtaget besvarelser fra 
forsvarsministeriet, miljøministeriet, direktoratet for erhvervsuddannel
serne, maskinmesteruddannelsen og sundhedsstyrelsen.

Til de på medlemsforslagets side 2 påpegede delområder, på hvilke 
forholdsregler med det ønskede sigte kunne iværksættes, skal følgende 
herefter anføres:

ad Skærpet kontrol med. at allerede gældende forskrifter og forbud efter
leves

Som en konsekvens af Danmarks tiltrædelse af det såkaldte "Haag- 
Memorandum" ("Memorandum of Understanding between certain Mari
time Authorities on the Maintenance of Standards on Merchant Ships’') fra 
marts 1978 er der i statens skibstilsyn oprettet 2 stillinger som skibsinspek
tør udelukkende til brug for syn af udenlandske skibe i danske havne for at 
sikre, at disse skibe opfylder gældende internationale sikkerhedsbestem
melser.

Den 11. december forelagde miljøministeren forslag til lov om beskyt
telse af havmiljøet i folketinget.

Lovforslaget har til formål at forbedre beskyttelsen af havmiljøet, såle
des at alle former for forurening af havet, der stammer fra skibe og 
platforme, underkastes regulering, og således at myndighedernes mulig
heder for at forhindre og bekæmpe forurening af havet forbedres.

Forslaget er sammen med et af industriministeren samtidig fremsat 
forslag til lov om skibes sikkerhed m. v. en forudsætning for, at Danmark 
kan tiltræde den internationale konvention om forebyggelse af forurening
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fra skibe af 1973 med senere ændring (MARPOL-konventionen. der er 
udarbejdet af FN 's mellemstatlige rådgivende Søfartsorganisation, 
IMCO).

Forslaget behandles i folketingets miljø- og planlægningsudvalg.
For så vidt angår forslagets kontrol- og indgrebsmuligheder er disse 

væsentligt udvidet i forhold til gældende lovgivning, og der henvises i 
øvrigt til ministerens besvarelse af udvalgets spørgsmål 9 og 23, som 
vedlægges (Bihang 1).

ad Indførelse a f  strengere sanktioner mod overtrædelse a f sådanne for
skrifter, helst på internationalt niveau, men i hvert fald inden for Norden

Der henvises til miljøministerens besvarelse af miljø- og planlægningsud
valgets spørgsmål 21, som vedlægges (Bihang 2).

ad Strengere sikkerhedskrav, når det gælder f. eks. tankskibes konstruk
tion og udrustning

1 IMCO vedtog medlemslandene i 1978 en Protokol til SOLAS-konven- 
tionen fra 1974. Protokollen indeholder bl.a. krav om "inert gas”  og 
” stearing gear”  i tankskibe.

Industriministeriet har netop anmodet udenrigsministeriet om at med
dele IM CO ’s generalsekretær, at Danmark har til hensigt at implementere 
1978-protokollen til SOLAS-konventionen fra 1974, så snart det er prak
tisk muligt, efter at IMCO har udformet de nødvendige specifikationer.

På denne baggrund er man fra dansk side af den opfattelse, at tiden 
endnu ikke er moden til på nordisk plan at overveje krav til tankskibes 
konstruktion og udrustning, der går videre end de i 1978-protokollen opstil
lede.

ad Tættere farvandsafmærkning
Afmærkningen af danske farvande bliver ofte taget op til revision, og 

som hovedregel kan udtales, at danske farvande, såvel gennemsejlings
ruter for international trafik som indre farvande, kan betragtes som tæt og 
hensigtsmæssigt afmærkede. Forslag fra søfarten om ændring/udvidelse/ 
inddragning af afmærkning bliver altid nøje vurderet, ligesom arbejdsgrup
per nedsat af diverse ministerier med henblik på at sikre sejladsen gennem 
danske farvande gennemgår og fremsætter forslag om justering af afmærk
ningen i samtlige sejlruter.

I øvrigt kan bemærkes, at afmærkningen i samtlige danske farvande i 
løbet af de sidste to år er nøje gennemgået i forbindelse med overgangen til 
IALA-system A i august-september 1980.

ad Bedre søkort
Det kan oplyses, at de nordiske lande siden 1928 har haft et nært 

samarbejde ved kortfremstillingen, idet cheferne for søkortinstitutionerne i
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Danmark. Finland, Island. Norge og Sverige da besluttede at danne Nor
dens hydrografiske Forbund, hvis formål var gensidigt at orientere hinan
den om institutionernes erfaringer vedrørende tekniske arbejdsdetaljer, 
såvel med hensyn til metoder for søopmåling og søkortfremstilling som til 
arganisations- eller lignende dermed sammenhængende spørgsmål.

Omhandlede samarbejde har tillige til hensigt at undersøge mulighederne 
for at varetage fælles interesser ved internationale hydrografiske konfe
rencer eller lignende, hvor sådant kan være ønskeligt.

Danmark, Norge og Sverige er tillige medlem af North Sea Hydrogra
phic Commission, der har etableret et tilsvarende samarbejde for landene 
omkring Nordsøen.

De nordiske lande er endvidere medlem af The International Hydrogra
phic Organization.

Der eksisterer således et godt samarbejde landene imellem for at frem
stille de bedst mulige søkort til gavn for sikkerheden. Der ydes et stort 
arbejde i de nævnte organisationer for til stadighed at forbedre søkortene, 
men samtidig må opmærksomheden henledes på. at det er en langvarig 
proces at foretage opmåling og fremstille nye kort med de personelres
sourcer. der er til rådighed.

Det skal dog bemærkes, at en stor del af den i søkort over danske 
farvande anførte søopmåling er baseret på meget gamle opmålinger, men at 
den danske soopmåling nu har påbegyndt en gennemgribende opmåling af 
samtlige danske farvande.

ad Eventuel indførelse a f lodstvang for tankskibe
1 henhold til folkeretlige regler er det ikke muligt for Danmark ensidigt at 

gennemføre obligatoriske regler - herunder lodstvang - for udenlandske 
skibe under disses uskadelige passage af danske farvande. Danmark har 
derfor i IMCO i 1975 fået gennemført en anbefaling om, at skibe med en 
dybgang på over 13 meter skal tage lods gennem indsejlingsfarvandene til 
Østersøen. Endvidere har Danmark og Sverige i IMCO i 1979 fået gennem
ført en anbefaling vedrørende anvendelse af lods i Sundet for lastede 
tankskibe med en dybgang over 7 meter samt for alle lastede gas- og 
kemikalietankskibe.

Herudover er der udstedt en række bekendtgørelser om lodstvang for 
visse tankskibe ved anløb af en række danske havne.

Indførelse af en gratis lodsordning i danske farvande har været overve
jet, men en gennemførelse heraf vil på nuværende tidspunkt ikke være 
mulig, dels af økonomiske grunde, og dels fordi ordningen vil medføre en 
så betydelig forøgelse af antallet af danske lodser, at behovet ikke kunne 
dækkes af navigatører fra handelsflåden.

Danmark har taget skridt til forhandlinger med svenske søfartsmyndig
heder og vil tage lignende skridt til forhandlinger med myndighederne i 
andre Østersøstater med henblik på at opnå aftaler om anvendelse aflods i 
visse tankskibe bestemt for havne i disse lande.
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ad Uddannelse a f skibsofficerer i miljøbeskyttelsesteknik
Gennem den sidste halve snes år har man i fagene lastbehandling, 

skibsteknik, søret, skibsadministration, elektroteknik og maskinlære be
handlet den for søfarten relevante lovgivning og indholdet af internationale 
konventioner om beskyttelse af miljøet.

I 1972 blev der i medfør af lov om uddannelse af maskinister og maskin
mestre fastsat krav om behandling af forureningsproblemer.

Fra 1976 er krav om undervisning til styrmands- og skibsførereksamen i 
"bestemmelsen mod hav-, luft og støjforurening" indgået i industrimini
steriets bekendtgørelse om nautiske eksaminer.

På grundlag af drøftelser med miljøministeriet rationaliseres miljøunder
visningen på navigationsskolerne til efteråret 1980, idet behandlingen 
tænkes samlet under ét fag. nemlig skibsadministration.

Den primære sikkerhed, som er en væsentlig faktor til forebyggelse af 
miljøforurening forårsaget af skibssammenstød, grundstødning, forlis 
m.v., tilgodeses gennem undervisningen på såvel navigationsskoler som 
maskinmesterskoler.

Man er opmærksom på undervisningens betydning for miljøbeskyttel
sen, og de enkelte fags indhold justeres løbende under hensyn til den 
tekniske udvikling, som foregår i erhvervet, og under hensyn til interna
tionale konventioner og rekommandationer, bl. a. administreret af IMCO.

Ved forbindelsen til STCW-konventionen af 1978 (Training and Certifi
cation of Seafarers) havde man et meget nært nordisk samarbejde på 
central administration-niveau om pensum m. v. for uddannelse af skibs
officerer.

Ved udarbejdelsen af C H A PTER  V, Special Requirements for Tankers 
(Mandatory Minimum Requirements for Masters. Officers and Ratings in 
Oil. Chemical and Liquefied Gas Tankers) var Danmark repræsenteret i 
arbejdsgruppen med en lærer med erfaring fra de specielle tankskibs
kurser, som direktoratet for søfartsuddannelsen afholder i Marstal.

På direktoratsniveau holdes årligt nordiske møder om skibsofficerers 
uddannelse, og på skoleniveau deltager nordiske lande lejlighedsvis i fælles 
kurser og seminarer.

Problemerne om miljøforurening og miljøsikre transporter har ikke spe
cielt været drøftet mellem de skandinaviske lande på direktorats- eller 
skoleniveau. Fra dansk side er man villig til. hvis det findes ønskeligt, på 
direktoratsniveau at koordinere de nordiske landes uddannelse i miljøbe
skyttelsesteknik. at tage initiativ til f. eks. et seminar, hvor den nuværende 
situation og fremtidige tiltag kunne drøftes, og hvor man eventuelt kunne 
tage bestemmelse om en ensartet målsætning med hensyn til undervisning 
og træning i emnet.
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ud Udarbejdelse a f endelige planer for samarbejde mellem forskellige 
myndigheder i de nordiske lande, f.eks. for rapportering a f skader og 
specielt for bekæmpelse a f allerede opståede skader 

Inden for rammerne af den nordiske overenskomst af 16. september 
1971 om samarbejde vedrørende foranstaltninger mod olieforurening af 
havet (Københavnsaftalen) er der udarbejdet helt klare retningslinier for 
de af Nordisk Kåd nævnte forhold.

Det bør herudover nævnes, at der jævnligt udføres oliebekæmpelses
øvelser mellem de nordiske lande i henhold til øvelsesplaner, der ajour
føres og godkendes på de årlige møder imellem de nordiske landes bekæm
pelsesmyndigheder.

Miljøstyrelsen finder ikke, at der er behov for yderligere effektivisering 
af det nordiske samarbejde på de her nævnte områder.

Det bemærkes, at Island, der ikke er medunderskriver af Københavnsaf
talen, deltager på observatørbasis i de årlige møder.

ad Information til udenlandske skibe, som kommer til nordiske lande, om 
de her gældende bestemmelser

Henset til, at der dels vil gælde forskellige internationale regler på 
havmiljøområdet i og uden for Østersøområdet (Østersøen, Den botniske 
Bugt, Den finske Bugt, Sundet. Bælterne samt Kattegat indtil bredde
parallellen 57° 44’ 08”  gennem Skagen), dels vil gælde forskellig national 
lovgivning på de nordiske landes søterritorier, finder miljøstyrelsen det 
ikke formålstjenligt, at der udarbejdes en fællesnordisk publikation om 
havmiljøbestemmelser i de nordiske lande.

Det bemærkes, at der på det seneste møde i Helsingforskonventionens 
Interimkommission blev taget beslutning om at afsætte finansielle midler 
til udarbejdelse og udgivelse af en informationsbrochure, der skulle be
skrive Østersøstaternes holdning til beskyttelsen af havmiljøet i Øster
søområdet og samtidig anføre de vigtigste regler i konventionen.

Brochuren skal henvende sig til den internationale skibsfart i området, 
og Sverige har påtaget sig koordinationsopgaverne i forbindelse med bro
churens udarbejdelse og udgivelse.

ad Udvikling a f  bedre bekæmpelsemetoder og -teknik
Udviklingen af bedre bekæmpelsesmetoder og -teknik behandles fyl

destgørende i Københavnsaftalens regie.
Miljøstyrelsen vil dog ikke udelukke, at Nordisk Råd ville kunne fremme 

denne udvikling ved at yde økonomisk støtte til eventuelle forskningspro
jekter anbefalet af de fire kontraherende lande.

ad Etablering a f særlige anlæg for rensning a f tanke
I medfør af såvel loven om beskyttelse af havmiljøet i Østersøområdet 

som forslag til lov om beskyttelse af havmiljøet er det pålagt havnene at
11 -29:sess A  573/t Suppl.
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etablere anlæg til modtagelse af rester af olie og skadelige flydende stoffer, 
kloakspildevand samt affald.

Det kan dog herunder bestemmes, at det pålægges bunkringsvirksom- 
heder, virksomheder, som foretager afskibning eller modtagelse af olie, 
virksomheder, som foretager afskibning eller modtagelse af skadelige fly
dende stoffer, samt skibsreparationsvirksomheder at etablere modtagean
læg for olie- eller kemikalieblandet ballast- og tankskyllevand.

Miljøstyrelsen finder derfor ikke anledning til at overveje etableringen af 
særskilte tankrensningsanlæg, idet rester fra skibenes indenbords tank
rensninger vil kunne afleveres til de førnævnte modtageanlæg.

ad Eventuel begrænsning a f olietrafikken til et mindre antal bestemte 
liavne

Olietrafikken med tankskibe med stor dybgang er i Danmark begrænset 
til ganske få havne. I disse havne losses skibene, hvorefter de partlastede 
sejler til andre havne for videre losning. Erfaringerne viser, at alle større 
tankskibe anvender lods i danske farvande.

Der finder endvidere en vis retransport af olie sted med mindre tank
skibe fra de få store oliehavne til de mindre havne. Disse skibe anvender 
normalt lods ved anløb af havn.

Man ser ikke fra dansk side nogen mulighed for at begrænse antallet af 
danske havne, der i dag modtager søværts transporter med olie.

ad Eventuel anmeldelsespligt for overvågning a f trafik med olie og anden 
farlig last i nordiske farvande, specielt Østersøområdet

I den under Konventionen om beskyttelse a f havmiljøet i Østersøområ
det nedsatte interimskommission arbejdes der for tiden med en udvidelse 
af det eksisterende danske positionsmeldesystem, SH1PPOS. Det nye 
system tager sigte på at skulle dække hele Østersøområdet, og formålet 
med systemet er dels at give kyststaterne mulighed for at få overblik over 
transporten afolie og andre skadelige laster i området, dels - på et senere 
tidspunkt - i særlig trafikerede områder at give skibsfarten oplysninger om 
tilstedeværelsen af andre skibe med henblik på at nedsætte kollisionsrisi
koen.

EF-rådsdirektiv af 21. december 1978 om de mindstekrav, visse tank
skibe skal opfylde, når de anløber eller forlader Fællesskabets søhavne, får 
virkning for danske havne fra den 1. januar 1981.

Formålet med direktivet er at mindske risikoen for uheld med tankskibe, 
når de anløber eller forlader Fællesskabets søhavne.

Ifølge direktivet skal lastede tankskibe på 1 600 BRT og derover under 
sejlads på Fællesskabets havne i god tid før indsejling samt i tilfælde af 
opståede havarier under sejlads i territorialfarvandet nær havnen afgive 
melding til kompetent myndighed. Endvidere skal sådanne skibe udfylde 
og aflevere en "tanker check list” , som indeholder oplysninger om skibets 
karakteristika, sikkerhedsudstyr, certifikater, ladning m. m.



11

Fra dansk side ser man gerne, at der efter behandling i international 
regie åbnes mulighed for en udvidet anmeldelsespligt for tankskibe, men 
det må samtidig efter en realitetsvurdering erkendes, at muligheden for at 
opnå international enighed herom for tiden må anses for yderst ringe.

ad Transport a f nukleare stoffer
Alle nationale og internationale bestemmelser for transport af nukleare 

materialer er baseret på et sæt "Regulations for the Safe Transport of 
Radioactive Materials'" udgivet af Det Internationale Atomenergiagentur 
(IA EA ). Således bygger klasse 7 om radioaktive stoffer i IMDG-koden 
også på disse retningslinier, som bygger på den grundtanke, at selve 
transportbeholderen skal være konstrueret således, at den giver tilstrække
lig sikkerhed mod spredning af nukleare materialer, ligegyldigt hvilken 
måde den transporteres på. IA EA 's  retningslinier revideres med passende 
mellemrum, for at den indvundne erfaring og ny viden på området kan 
indbygges i retningslinierne. Således vil bl.a. forhold vedrørende tab af 
transportbeholdere på meget store vanddybder blive taget med i betragt
ning ved en forestående revision, der ventes afsluttet i 1983.

For transport fra og til de nordiske lande kan det oplyses, at der er 
truffet aftale mellem landenes myndigheder om orientering om transporter, 
der kan berøre et andet land. Ved de stedfundne transporter fra svenske 
kernekraftværker gennem danske farvande til England kan det nævnes, at 
danske myndigheder er blevet underrettet på forhånd, således at man har 
kunnet anmode om, at en bestemt rute blev fulgt, at skibet tog dansk lods 
om bord, samt at det tilmeldte sig det danske positionsmeldesystem, 
SH IPPO S. Myndighederne i de nordiske lande har endvidere i 1977 nedsat 
en myndighedsgruppe for transport af radioaktive stoffer, med det formål 
at samordne foranstaltningerne ved sådanne transporter samt om muligt at 
komme frem til fællesnordiske synspunkter, f. eks. ved arbejdet i interna
tionale organer. I forbindelse med dette arbejde er der modtaget tilskud fra 
Nordisk Kontaktorgan for Atomenergispørgsmål under Nordisk Råd til 
rejseudgifter i forbindelse med afholdte møder i en styringsgruppe og nogle 
nedsatte arbejdsgrupper.

På baggrund af ovenstående finder statens institut for strålehygiejne, at 
hvad angår søtransport af nukleare stoffer, er det fremsatte medlemsfor
slag om miljøsikre søtransporter allerede i det væsentligste iværksat, og 
man finder derfor ikke. at der er behov for. at forslaget omfatter søtrans
port af nukleare materialer.

København, den 7. marts 1980
P. m. v.

Tage Madsen 
Afd. chef

N. J.  Bagge 
Kontorchef
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Bl HANG I

Miljöministerns svar på Folketingets miljö- och planeringsutskotts fråga

Ad forslag til lov om beskyttelse a f havmiljøet 
Spørgsmål 9:

Der udbedes en nærmere redegørelse for mulighederne for at sikre 
lovens overholdelse.

Svar:
Af hensyn til kontrollen med lovens overholdelse er der i relation til den 

gældende lovgivning sket en væsentlig forøgelse af mulighederne for dels 
at kunne konstatere overtrædelser, dels at kunne skride ind over for 
sådanne:
— Den i §§ 40-42 anførte indberetningspligt har således hidtil kun kunnet 

etableres på frivillig basis, med et mindre tilfredsstillende resultat.
— Indgreb i form af tilbageholdelse og lignende over for skibe og platforme 

for at begrænse eller forhindre truende forurening regelfastsættes i § 45 
for første gang i dansk lovgivning.

— 1 medfør af § 47 er der hjemmel til at foretage rutinemæssig stikprøve
kontrol også i tilfælde, hvor der ikke på forhånd foreligger mistanke om 
ulovlige forhold.

— Inspektion a f olietankskibes lasttanke i henhold til § 48 er en nyska
belse, der skal sikre, at ulovlige udtømninger ikke finder sted under 
sejlads til dansk lastehavn, og den i § 49 anførte mulighed for anven
delse a f mærkningsmateriale i olietankskibe til sporing af ulovlige ud
tømninger er herved regelfastsat. (Det igangværende forsøg gennem
føres på frivillig basis.)

— Ud over disse i lovforslaget fastsatte udvidede regler for indberetning, 
kontrol og indgreb, der skal sikre lovens overholdelse, vil skærpelsen af 
udtømningernes art og koncentration - specielt for olie, affald og kloak- 
spildevand — gøre det lettere for kontrolmyndighederne at konstatere 
overtrædelser og vil dermed tillige have en præventiv virkning på en 
mulig forurener.
Der vil af miljøstyrelsen efter forhandling med de i lovforslaget nævnte 

øvrige kontrolmyndigheder blive fastsat nærmere regler for den skærpede 
miljøkontrol med skibsfarten i de danske farvande, og miljøstyrelsens nye 
specialfartøjer og deres besætning vil naturligt indgå i denne kontrol.

Den skærpede miljøkontrol vil naturligt blive koordinere! med statens 
skibstilsyns inspektion af skibe under fremmed flag - herunder bekvem
melighedsflag - og arbejdet i industriministeriets rådgivningsgruppe ved
rørende sejladssikkerheden i danske farvande, herunder en eventuel ind
førelse af et trafikovervågningssystem af transitruten fra Skagen til Møn 
(rute T).

Miljöministerns svar på Folketingets miljö- och planeringsutskotts fråga i 
saken

Spørgsmål 23:
Under henvisning til besvarelsen af spørgsmål 9 spørges, om ministeren vil 
finde det økonomisk overkommeligt at gennemføre en flyovervågning af
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danske farvande i lighed med den efter det oplyste over Den Engelske 
Kanal organiserede, der med uvarslet inspektion antages at have en væ
sentlig præventiv funktion.

Svar:
Der udføres i dag ikke flyovervågning af danske farvande med det 

primære formål at udøve en egentlig miljøkontrol.
Forsvarets fly rapporterer imidlertid forureninger og forurenere til mil

jøstyrelsen i forbindelse med rutine- og øvelsesflyvninger, ligesom den 
civile luftfart er anmodet om at indrapportere sådanne observationer.

Det må dog erkendes, at denne miljøovervågning og kontrol er noget 
tilfældig og næppe har nogen væsentlig præventiv virkning.

Det må ligeledes erkendes, at flyobservation er langt den mest effektive 
og hurtigste måde, hvorpå man kan overvåge og kontrollere et bestemt 
havområde såvel ved dag som ved nat. Der tænkes her på anvendelsen af 
elektroniske overvågningsanlæg, så som infrarødt udstyr og radar m.v., 
som bl.a. anvendes af den svenske kystvagt.

Til disse fordele skal lægges den væsentlige præventive virkning, der er 
en følge af flyenes store hastighed, som giver en kort reaktionstid for den 
eventuelle forurener til at få stoppet udtømninger, der vil kunne henføres 
til det pågældende skib.

Ud fra miljøhensyn ville det derfor være meget ønskeligt at få etableret 
en egentlig flyovervågning af danske farvande, men en sådan vil ikke 
kunne afholdes over de nuværende budgetter, der som forudsat primært 
skal tilgodese opbygningen og driften af et egentligt bekæmpelsesbered
skab.

Jeg vil imidlertid bede miljøstyrelsen om at undersøge forskellige mulig
heder for flyovervågning, og hvilke økonomiske konsekvenser disse vil 
indebære.

BIHANG 2

Miljöministerns svar på Folketingets miljö- och planeringsutskotts fråga i 
saken

Spørgsmål 21:
” Finder ministeren, at en strafferamme på maksimum I år står i rimeligt 

forhold til de miljøskader, der kan opstå, jfr S 61

Svar:
Både for så vidt angår overtrædelser af selve loven (§ 59) som af be

kendtgørelser udfærdiget i medfør af loven (§ 61) er strafferammen bøde, 
hæfte eller fængsel i indtil 1 år. 1 begge tilfælde gælder det endvidere, at der 
under visse omstændigheder vil kunne være tale om overtrædelser af den 
øvrige lovgivning, herunder navnlig den borgerlige straffelov, hvor over
trædelser af kapitlerne 20 og 21 om forskellige almenfarlige eller almen
skadelige handlinger vil kunne komme på tale. Strafferammen vil her i 
visse situationer ligge højere end den, der er indeholdt i lovforslaget.

På denne baggrund finder jeg det ikke nødvendigt at forhøje strafferam
men i lovforslaget. Det tilføjes i denne forbindelse, at den bødestraf, som 
vil kunne ikendes i medfør af loven, ikke er afhængig af. om strafferammen 
for fængsel er 1 år eller mere.
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Som det vil være udvalget bekendt, har jeg på baggrund af en undersø
gelse af anklagemyndighedens og domstolenes praksis i forbindelse med 
straffesager efter miljø- og levnedsmiddelloven anmodet justitsministeriet 
om at søge udvirket, at anklagemyndigheden i fremtidige sager søger 
gennemført en skærpelse af den hidtil fulgte praksis, således at bødepå
standen afpasses efter overtrædelsens art og grovhed samt til den even
tuelle økonomiske fordel, der er indvundet eller tilsigtet, på samme måde 
som det er tilkendegivet i bemærkningerne til lovforslaget om miljøbeskyt
telse.

Som jeg orienterede udvalget om i mit svar af 16. december 1979, er det 
mit håb, at der med rigsadvokatens henstilling til anklagemyndigheden af 
9. oktober 1979 er skabt det fornødne grundlag for en skærpet straffeprak- 
sis, der sikrer, at straffens størrelse efter almindelig opfattelse kommer til 
at stå i rimeligt forhold til den forvoldte skade.

Danmarks Rederiforening:

Det er Rederiforeningens opfattelse, at der ikke er behov for yderligere 
foranstaltninger til sikring af miljøet i forbindelse med søtransporter. En 
række internationale konventioner vedrørende foranstaltninger til for
hindring af forurening af havene er endnu ikke trådt i kraft, hvorfor 
resultatet af disse konventioners indflydelse på havmiljøet endnu ikke 
tydeligt afspejles. Der tænkes her bl.a. på "International Convention for 
the Prevention of Pollution from Ships. 1973", "Protocol of 1978 Relating 
to the International Convention for the Prevention of Pollution from Ships. 
1973" og ligeledes "Convention on the Protection of the Marine Environ
ments of the Baltic Sea Area".

Med hensyn til de forslag til foranstaltninger, som udvalget I peget på, 
og som efter udvalgets opfattelse ville kunne få positive effekter, vil vi 
gerne bemærke, at det med ikrafttræden af Østersø-konventionen i nær 
fremtid må forventes, at overvågningen af, at der ikke sker olieudslip, vil 
blive skærpet.

Kravene til tankskibes konstruktion blev skærpet ved ovennævnte pro
tokol fra 1978 med indførelsen bl. a. af strengere bestemmelser for place
ring af tanke til såkaldt "adskilt ballast", men et krav om dobbeltbund i 
tankskibe blev af sikkerhedsmæssige grunde afvist.

I øvrigt vil det ikke være tilrådeligt - endsige praktisk gennemførligt - 
at stille andre konstruktionsmæssige krav til tankskibe, der anløber danske 
havne, end de krav, der er indeholdt i ovennævnte internationale konven
tion, idet olietransporter jo ikke blot udføres af skibe indregistreret i 
nordiske lande.

Rederiforeningen er selvsagt enig i, at afmærkningen af farvandene bør 
være den bedst mulige, og at søkortene bør være af høj standard, og vi er 
bekendt med, at der er et udmærket samarbejde på dette område mellem 
de nordiske hydrografiske institutter.
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Indførelse af lodstvang vil efter de senere års erfaringer ikke forbedre 
sikkerheden væsentligt, men i øvrigt kan henvises til to i 1MCO vedtagne 
esolutioner herom, nemlig henholdsvis "Recommendation on Navigation 
hrough the Entrances to the Baltic Sea”  og ” Recommendation on the Use 
jf  Pilotage Services in the Sound” .

Når det gælder uddannelse i miljøbeskyttelse, vil vi gerne pege på, at 
IMCO i 1978 har vedtaget ” International Convention on Standards of 
Training. Certification and Watchkeeping for Seafarers” , som bl. a. inde
bærer krav om. at skibsofficerer uddannes i miljøbeskyttelse.

Med hensyn til oplysninger til førere af udenlandske skibe, som anløber 
nordiske lande, bemærkes, at enhver fører af et skib er pligtig til at sætte 
sig ind i de bestemmelser, der gælder for de områder, der besejles. Der kan 
i øvrigt henvisestil handelsministeriets cirkulære af 30. januar 1976 vedrø
rende bl. a. regler for radiomeldetjenesten i danske farvande.

Der ses ingen grund til at begrænse olietrafikken til et mindre antal 
havne, da dette teoretisk vil indebære større risiko for kollisioner, og med 
hensyn til overvågning af transporter med olie og andre farlige ladninger i 
nordiske farvande, foregår der allerede mellem Østersø-landene et intenst 
arbejde med etablering af et rapporteringssystem.

Under henvisning til foranstående kan Danmarks Rederiforening ikke 
anbefale, at der foretages yderligere på nordisk plan. men Rederiforening
en kan støtte, at de nordiske lande som hidtil i fællesskab i internationale 
samarbejdsorganer bidrager til at mindske risikoen for miljøfarlige udslip 
ved søtransporter.

København, den I. februar 1980

Danmarks Rederiforening 
P. d. v.

A. Vognsen

Foreningen af danske Søassurandører, har i .skrivelse den 22 februari 
1980 förklarat sig icke lia något att (införa i anledning av medlemsförsla-

Oliebranchens Fællesrepræsentation:

Vi er gennem Industrirådet blevet orienteret om fremsættelsen af oven
nævnte medlemsforslag.

Vi er endvidere bekendt med den udtalelse af I. februar 1980. som
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Danmarks Rederiforening har afgivet om sagen til Den danske Delegation. 
Disse udtalelser dækker vore synspunkter.

København, den 27. februar 1980

Oliebranchens Fællesrepræsentation

Knud Petersen 
Direktør

Skibsværftsforeningen:

 kan vi meddele, at man fra værftsside finder, at det arbejde, der på
international basis med nordisk deltagelse pågår gennem Intergovernmen
tal Maritime Consultation Organization (IMCO) i fuld udstrækning tilgo
deser alle forhold i forbindelse med sikkerhed til søs.

København, den 29. april 1980

Skibsværftsforeningen 

S. W. Lund

F i n l a n d

Trafikministeriet:

- - - konstaterar trafikministeriet att den trafikministeriet underly
dande väg- och vattenbyggnadsstyrelsens vattenvägsavdelning under hela 
1970-talet har planerat och byggt havsfarleder pä sjöfartsstyrelsens upp
drag. Största delen av Finlands oljefarleder har ingått i farledsförbättrings- 
programmet.

Detta utlåtande koncentreras på förebyggandet av utsläpp som följd av 
sjöolyckor. Avsiktliga utsläpp kan inte påverkas genom farleds- eller far- 
tygsplanering.

Råolja och oljeprodukter utgör den övervägande delen av miljöfarligt 
gods som transporteras sjöledes i Finland. Gifter, kemikalier och andra 
skadliga ämnen transporteras också, men uppgifter angående varuslag, 
mängder och transportleder har inte publicerats. En sådan undersökning 
borde utföras.

Oljetrafiken i olika hamnar år 1978 framgår av vidstående tabell. 1 
tabellen ingår alla hamnar där över 50000 ton oljor behandlades under 
1978.
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Den sammanlagda längden på kust- och skärgårdsfarleder som regelbun
det används av oljetankfartyg är ca I 300 km.

Inrikesdistributionen av oljeprodukter skots med finländska fartyg. An
talet lastförande resor uppgår årligen till uppskattningsvis 500 och trans
portprestationen är ca 2,65 mrd tkm.

Av utrikestrafiken sker ca 50% med finländska fartyg. Resornas antal 
torde också vara ca 500. varav under 1978 ca 35 var engångslaster på över 
100000 ton till Sköldvik.

Trots den stora transportprestationen har olyckor med nämnvärda ol
jeutsläpp som följd inte skett längs finländska farleder sedan början av 
1970-talet. Detta faktum beror enligt trafikministeriets uppfattning på föl
jande huvudorsaker.

1. Det farledsförbättringsprogram som igångsattes efter några allvarliga 
oljeolyckor har höjt de viktigaste oljefarledernas dimensionerings- och 
utprickningsnivå till en standard som i praktiken närmar sig förslagen i 
utredningen ” Ren Tur".

2. Största delen av disti ibutionstrafiken längs kusterna sker numera med 
fartyg som beträffande konstruktion och utrustning väl motsvarar de för
slag som ställts i utredningen "Ren Tur '. Med dessa fartyg sköts även en 
del av råoljeimporten.

3. Finland har lotstvång och de finländska sjömännens yrkesskicklighet 
står på hög nivå.

Risken för t. o. m. stora oljeskador föreligger dock alltjämt och faran går 
inte att helt eliminera för ett oljeberoende samhälle. Risken bör emellertid 
minskas med alla tillbudsstående medel. Det svenska betänkandet "Ren 
Tur", program för miljösäkra sjötransporter" innehåller ett omfattande 
och värdefullt bakgrundsmaterial till utgångspunkt för arbetet.

t:-29:sess A 573/t Suppl.
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Enligt trafikministeriets uppfattning är de viktigaste verksamhetslinjerna 
för arbetet att förbättra farledssäkerheten i Finland följande:

1. Sjöfartsstyrelsens farledsförbättringsprogram bör fortsätta och pro
grammet bör tillförsäkras tillräckliga budgetmedel. Dimensionerings- och 
utprickningsnivån bör ännu höjas på vissa farledsavsnitt. Oljefariedsnätets 
längd kan förkortas endast genom att minska antalet oljehamnar. A andra 
sidan föreligger inte skäl att förlänga oljefarledsnätet. Trafikministeriet 
finner det inte motiverat att leda oljetrafiken till Bottenviken genom Abo- 
lands och Ålands skärgårdar längs en ny farled.

2. Av möjligast många fartyg med miljöfarlig last bör krävas en kon
struktions- och utrustningsnivå av det slag som beskrivs i utredningen 
"Ren Tur". Utredningen hänvisar till ett undersökningsresultat enligt 
vilket vid 90% av grundstötnings- och kollisionsolyckorna utsläpp kan 
undvikas om fartygen är försedda med dubbelbotten och sidotankar. Enligt 
trafikministeriets åsikt kan procenttalet under finländska förhållanden vara 
ännu högre.

3. Ett lotstvång av nuvarande slag bör upprätthållas. Vidare borde man 
överväga möjligheten att utsträcka lotstvånget att gälla hela Östersjön för 
fartyg med mer än t. ex. 100 000 ton oljelast.

Lotsarnas fortbildning borde ägnas större uppmärksamhet än nu är 
fallet. Utvecklingen inom fartygsutrustningen och fartygens manöver
egenskaper är snabb. För skolningsändamål och också som hjälpmedel vid 
farledsplanering borde till Finland anskaffas en manövrerings- och navi
geringssimulator.

Trafikministeriet är av den åsikten att ett lotstvång betydligt minskar 
behovet av särskilda övervaknings- och trafikledningsstationer för fartygs
trafiken. 1 praktiken fungerar redan de större lotsstationerna som sådana 
övervakningsstationer. Denna "nerifrån”  uppkomna lednings- och över
vakningsverksamhet borde utvecklas och tilldelas erforderliga resurser.

4. För att begränsa uppstådda oljeutsläpp borde lotsar och tankfartygs- 
befäl erhålla skolning för oljebekämpning. Tankfartygen och lämpliga 
punkter utmed oljefarlederna borde utrustas med effektiv oljebekämp- 
ningsmateriel.

Det svenska betänkandet ” Ren Tur, program för miljösäkra sjötrans
porter”  är en värdefull utredning över miljöfaror och deras bekämpning i 
samband med sjötransporter. Trafikministeriet är dock av den åsikten att 
man i Finland nått längre än i Sverige då det gäller att inom vissa praktiska 
frågor förverkliga de riktlinjer utredningen drar upp.

Alla möjligheter har emellertid ännu inte uttömts. Många problem är till 
sin art sådana att ett handhavande på nordisk nivå kan vara motiverat.



19

Trafikministeriet är berett att ställa sin sakkunskap till förfogande om ett 
dylikt arbete eventuellt igångsätts.

Helsingfors den 12 mars 1980

Reino J. Auvinen 
Kanslichef

Markku Lehtinen
Sekr. för inter

nationella ärenden

Ministeriet för inrikesärendena:

Medlemsforslaget har fäst uppmärksamhet vid den viktiga frågan om 
olycksrisken i samband med tank- och andra fartyg och åtgärder för att 
trygga dessa fartyg en säker gång. Att förbättra säkerheten inom sjöfarten 
är nödvändigt både för miljövården och på grund av ekonomiska och 
mänskliga faktorer. Såsom det konstateras i förslaget, kan man minska 
olycksrisken för fartyg som transporterar miljöfarlig last genom att effekti
vera i synnerhet de förebyggande åtgärderna. Sådana åtgärder är t. ex. 
effektivare övervakning av utsläpp av farliga ämnen, skärpt övervakning 
av stadganden och bestämmelser, förbättring av sjöfartens säkerhetsfak- 
toreroch utbildning samt förbättrat informationsutbyte.

Flera av de ovannämnda faktorerna har behandlats och behandlas som 
bäst i internationella organisationer och framför allt i Förenta Nationernas 
3:e sjörättskonferens och i den rådgivande sjöfartsorganisationen (IMCO) 
på regeringsnivå. Även konventionen om skydd av den marina miljön i 
Östersjön (Helsingfors-avtalet), som träder i kraft under den närmaste 
tiden, följer till de viktigaste delarna i fråga om sjöfarten de existerande 
internationella avtalen om skydd av havet. Sedan Helsingfors-avtalet un
derskrivits tillsatte den temporära skyddskommissionen för Östersjön 1976 
en arbetsgrupp för sjöfart, vars uppgift har varit att behandla i synnerhet 
de sjöfartsfrågor som gäller östersjöstaterna.

Dessa diskussioner om sjöfartsärenden fortsätter nästa gång den 19-21 
mars 1980 i Stockholm vid det s. k. SSPP-mötet (Ship Safety and Pollution 
Prevention). Vid detta möte kommer man att behandla också de i med- 
lemsförslaget avsedda frågorna i anslutning till fartygens trygga gang i 
Östersjön. Med den svenska delegationen har man överenskommit att det 
nämnda medlemsförslaget delges detta möte för eventuella åtgärder.

1 detta sammanhang må ytterligare konstateras, att statsrådet den 22 
november 1979 har beslutat att godkänna den temporära skyddskommis
sionen för Östersjöns rekommendation om att ansluta sig till en försökspe
riod med ett s.k. positionsanmälningssystem för vissa oljetank-, kemika

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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lie- och gastankerfartyg. Inrikesministeriet har den 5.2.1980 tillsatt en 
arbetsgrupp för att förbereda förverkligandet av försökstiden för positions- 
anmälningssystemet i vårt land möjligen i början av 1981.

Inrikesministeriet finner det viktigt att det fästes allvarlig uppmärksam
het vid beskyddandet av den marina miljön. Fartyg som transporterar olja 
och andra farliga ämnen kan i olyeksfallssituationer föranleda stora skador 
för den marina miljön och kustområden.

Därför är det i enlighet med alla parters intressen att man i förväg så 
effektivt som möjligt beaktar riskfaktorerna i samband med sjötransporter 
av miljöfarliga ämnen. Detta arbete kräver nationella och internationella 
åtgärder. Med beaktande av de existerande internationella avtalen om 
sjöfart och skydd av den marina miljön (bl. a. IMCO-avtalet samt London-, 
Oslo- och Helsingfors-avtalet) förenar inrikesministeriet sig om det i Nor
diska rådet väckta medlemsförslaget dock så att enligt ministeriets åsikt

1. Nordiska rådet borde överväga alt rekommendera Nordiska minister
rådet att utreda hur sjötransporternas säkerhet ur miljöskyddssynpunkt 
kunde ökas på nationell nivå.

2. Nordiska rådet borde överväga att avge en rekommendation till de 
nordiska regeringarna att inom ramen för internationella organisationer 
vidareutveckla bestämmelserna i existerande avtal rörande sjöfartens mil
jösäkerhet eller att vid behov utveckla nya avtal för att undvika risken med 
miljöfarliga utsläpp i samband med sjötransporter.

Helsingfors den 14 mars 1980

OI Ii Ojala 
Avdelningschef

Satn Nurmi 
Yngre regeringssekreterare

Handels- och industriministeriet:1

Medlemsförslaget berör en viktig sak. Handels- och industriministeriet 
är ense om det bakom förslaget liggande målet, att alla nordiska länder bör 
förstärka sin beredskap för att förhindra och bekämpa de miljökatastrofer 
som fartyg som seglar med miljövådlig last kan föranleda. För att målet 
skall kunna uppnås, är vidsträckt internationellt samarbete erforderligt.

Handels- och industriministeriet delar också synpunkten att ökad upp
märksamhet bör fästas vid preventiv verksamhet för förhindrande av mil
jöskador. Härvidlag är den utredning som man nyligen gjort i Sverige (Ren 
Tur - SOU 1979:43) synnerligen förtjänstfull i den meningen, att däri på

1 Yttrandet övernatt från  fin sk a .
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ett mycket konkret sätt skisseras ett på ekonomiska sanktioner haserat 
system för uppnående av säkrare sjötransporter.

Handels- och industriministeriet framhåller emellertid, att man borde i 
första hand försöka förbättra fartygens konstruktion och utrustning samt 
genom gemensamt överenskomna internationella åtgärder söka förhindra 
operativa utsläpp från fartyg. Detta är angeläget för att man på detta sätt 
skall kunna hålla olika länders ekonomiska verksamhetsmöjligheter sins
emellan jämförbara. I fråga om kust- och insjöfart kan man på nationellt 
plan ty sig till stramare reglering än på det internationella.

Flera frågor som nämns i medlemsforslaget har behandlats och håller på 
att behandlas inom interntionella organ. Med hänsyn till de frågor som 
berörs i medlemsförslaget är mellanstatliga konsultativa sjöfartsorganisa
tionen (IMCO) och den på basen av Helsingforskonventionen fungerande 
kommissionen för skydd av Östersjöns marina miljö viktigast bland sagda 
organ. Varje nordiskt land deltar ju aktivt i arbetet inom IMCO, och 
Finland. Sverige och Danmark är dessutom parter i Helsingforskonven
tionen.

Frågor i anslutning till fartygens fartsäkerhet kommer att ägnas speciell 
uppmärksamhet vid de två s.k. SSPP-möten (Ship Safety and Pollution 
Prevention) som skall hållas inom ramen för ovannämnda skyddskommis- 
sion i år. Medlemsförslaget kommer att delges sagda möten för eventuella 
åtgärder.

Handels- och industriministeriet anser att åtgärder för ökad säkerhet 
inom sjöfarten borde i första hand genomföras via existerande internatio
nella organisationer. Frågan om nordiskt samarbete för åstadkommande 
av miljösäkra sjötransporter är värd att handläggas även inom Nordiska 
ministerrådet. Effektiva åtgärder på Östersjön är dock tänkbara endast om 
alla kuststater inom området och icke enbart de nordiska länderna fås med. 
Därför spelar arbetet inom ramen för Helsingforskonventionen en central 
roll i fråga om Östersjön.

Helsingfors den 25 mars 1980

J .  Koikkalainen 
Minister

Risto Paaermaa 
Byråchef

Sjöfartsstyrelsen:1

Det nämnda medlemsförslaget om nordiskt samarbete för att åstadkomma 
miljösäkra sjötransporter berör från olika sidor frågor i anslutning till säker 
sjöfart. Av medlemsförslaget får man lätt den uppfattningen att man först

1 Yttrande! ö versa lt fr å n  f in sk a .
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nyligen har börjat inse samarbetet mellan fartygens trygga gång och miljö
skador, samt att de föreslagna åtgärderna skulle vara nya.

Säkerhets- och miljöfrågor i anslutning till sjöfarten har på internationell 
nivå centralt handhafts av IMCO (Inter-Governmental Maritime Consulta
tive Organisation, en sjöfartsorganisation som underlyder FN ) ända sedan 
dess inrättande (1959). Sedan IMCO inrättats har där utarbetats flera 
internationella avtal och stadganden om säker sjöfart och bekämpande av 
miljöskador. Detta måste också anses vara den rätta vägen, ty på grund av 
sjöfartens internationella karaktär kan man inte med ensidiga åtgärder från 
enskilda stater eller grupperingar av små stater åstadkomma avsedda ef
fekter.

Sjöfartsstyrelsen analyserar inte i detta sammanhang det gjorda förslaget 
närmare utan konstaterar endast att alla förslag (utom minskningen av 
antalet oljehamnar) som bäst i en eller annan form behandlas i olika 
internationella eller nationella sammanhang. Några förslag behöver dock 
preciseras, t. ex. vad man avser med uttrycket "bättre sjökartor".

De nordiska länderna har inte någon gemensam arbetsgrupp för behand
ling av säker sjöfart och miljöskador. De olika nordiska ländernas intres
sen i sjöfartsfrågor kan också variera, vilket har framkommit vid några 
internationella konferenser som under den senaste tiden behandlat dessa 
frågor.

För Finland är Östersjön och dess miljöproblem av största vikt. Därför 
borde man som tillvägagångssätt först föra diskussioner mellan östersjö- 
staterna och därefter föra fram möjliga förslag på internationell nivå.

Sedan man underskrivit Helsingfors-avtalet om skydd av Östersjön 
(1974) har sjöfartsärenden inom östersjöområdet behandlats av MWG 
(Maritime Working Group) som bl. a. behandlat flera av de i medlemsför
slaget nämnda ärendena. Sjöfartsstyrelsen anser också att de i medlems
förslaget nämnda åtgärderna bäst behandlas av den arbetsgrupp som bil
dats av östersjöstaterna, och i anslutning till Helsingfors-avtalet och dess 
vidareutveckling. Medlemsförslaget har också delgivits till expertmötet i 
Sverige den 19-21.3.1980.

Helsingfors den 5 mars 1980

Jan-Erik Jansson 
Generaldirektör

Seppo Hildén 
Överinspektör

1 Yttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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Ålands landskapsstyrelse:

Landskapsstyrelsen har i ärendet hört landskapets delegation för olje- 
skyddsärenden.

Landskapsstyrelsen konstaterar att ifall de nämnda förslagen förverkli
gas, höjs säkerheten för sjötransporterna betydligt. 1 synnerhet utveck
lande av bättre teknik för bekämpning av löskommen olja och begränsning 
av tankfartygstrafik till ett mindre antal bestämda hamnar är av stor 
betydelse.

Helsingfors den 24 mars 1980

Folke Woivalin 
Lantråd

Göran Holmberg 
Byråingenjör

Finska försäkringsbolagens centralförbund:1

Centralförbundet anser åtgärder ägnade att förhindra miljöskador till 
sjöss vara en viktig fråga, som det vore ändamålsenligt att åtminstone 
delvis bereda på samnordisk bas. Hittills har skador förorsakade av olja 
främst varit i blickpunkten, men det är skäl att fästa uppmärksamheten vid 
andra, i många fall långt farligare ämnen, som i växande omfattning trans
porteras till sjöss.

Centralförbundet ansluter sig till medlemsförslagets uppfattning om ut
vecklingen av de uppräknade delområdena, men framhåller, att vissa av 
fartygens säkerhetsbestämmelser om de enbart tillämpas på nordiska far
tyg vore ägnade att höja rederiernas omkostnader och därigenom att mins
ka den internationella konkurrensförmågan. Därför borde man i mån av 
möjlighet sträva till att sådana ändringar, som i betydande grad inverkar på 
fartygens teknik, skulle godkännas och tas i bruk inom vidare kretsar. 
Många av de med delområdena förknippade frågorna är av det slaget, att 
mycket ännu kunde göras och resultatet kunde nås relativt snabbt. Konti
nuerlig uppmärksamhet borde ägnas farledsförbättringar och speciell över
vakning av farliga passager. Sjökorten kan förbättras och vikten av att ha 
sjökortens senaste rättade upplaga ombord kan inte nog understrykas.

1 Yttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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Med hänvisning till ovanstående kan centralförbundet omfatta medlems- 
förslagets framställningar om åtgärder för att åstadkomma miljösäkra sjö
transporter.

Helsingfors den 27 mars 1980

Finska försäkringsbolagens 
centralförbund

L. Palmén

Matti L. A ho

Finlands rederiförening:

 avge följande utlåtande, i vilket förslagets detaljåtgärder samlats
under fem rubriker.

Tankfartygs konstruktion och utrustning
För fartyg i vidsträckt fart måste fordringarna i M ARPO L -73 och 

SO LA S -74 jämte Protokollen -78 inklusive tolkningar och tillägg anses 
fylla högt ställda anspråk på säkerhet. Vi anser att regelsamlingarna beträf
fande fartygs konstruktion och utrustning och begränsning av utsläpp nått 
rimlighetens gräns. Innan vi producerar ytterligare regler bör de redan 
existerande ges en chans att internationellt träda i kraft och visa vilken 
effekt de har. Vi finner det inte motiverat att utöka dessa med regionala 
bestämmelser.

För fartyg i inrikesfart står det varje land fritt att ställa upp nationella 
regler, anpassade efter lokala naturförhållanden och andra omständighe
ter, vilka påkallar extra åtgärder. T. ex. största delen av oljedistributionen 
från våra raffinaderier till kuststäderna sker idag med tankers om 16 000 
dwt, byggda med dubbel bordläggning i sidor och botten, dubbel uppsätt
ning huvudmotorer och förstärkta till superisklass. - Så extrema fartyg är 
inte av behovet påkallade i övriga nordiska länder, och inte påtänkta ens i 
"Ren Tur” , Bilaga 5.

Operativa utsläpp
Östersjökonventionen förbjuder bl. a. utsläpp av allt oljehaltigt vatten, 

frånsett rent ballastvatten från tankers med en oljehalt mindre än 15 ppm. 
Övervakningen av att detta totalförbud efterleves kan naturligtvis skärpas 
och bevisade överträdelser bestraffas strängt, men huvudförutsättningen 
för att förbjudna utsläpp inte skall ske är att alla hamnar har ändamålsenli
ga mottagningsanläggningar och -arrangemang. - Trots att oljeskyddskon- 
ventionen -54 varit i kraft i över 20 år är arrangemangen inte överlag 
tillfredsställande.
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Förhindrande av haverier
Bristfälliga farleder och sjökort medför i våra vatten den största risken 

för haverier med eventuella stora oljespill som följd. Vi stöder varmt alla 
åtgärder som kan minska risken för haverier, enkannerligen grundstötning- 
ar. Framförallt uträtning, breddning och fördjupning av skärgårdsfarleder 
och infartsleder till hamnar; likaså utökning av säkerhetsutrustningen så
som fyrar, RACONs och bojar. Det internationella utprickningssystemet 
tages som bäst i bruk, men andra, önskvärda förbättringsåtgärder kan 
knappast, på grund av våra kusters olika karaktär, baseras på gemensam
ma nordiska regler.

Åtminstone utländska fartyg borde åläggas lotstvång vid navigering 
inom territorialvatten.

Östersjökommissionens maritima arbetsgrupp har redan tagit upp frågan 
om långlotsning av tankfartyg inom östersjöområdet, och ett positionsrap
porteringssystem för fartyg som för olja eller annan, farlig last tages på 
försök i bruk år 1981. Dessa åtgärder synes oss dock få en relativt liten 
haveriförhindrande effekt.

Utbildning av befäl och manskap på olika slag av tankfartyg
Konventionen om utbildning och certifiering av sjöfarare, STW  -78, ger i 

tre resolutioner direktiv om vad tilläggsskolningen för anställning på 
tankers bör omfatta. Vi hoppas att alla sjöfartsläroanstalter så snart som 
möjligt är beredda att ge sådan undervisning.

Rapportering och bekämpning av föroreningsfall
Både Östersjökonventions- och Bonnkonventionsländerna har hållit tre 

expertmöten vardera, vid vilka beredskapen och samarbetet vid större 
föroreningsfall behandlats. — Konventionerna innehåller detaljerade rap- 
porteringsbestämmelser.

Konklusion
Det som ovan anförts visar att det mesta av det som föreslås i medlems

förslaget redan är gjort eller under behandling i internationella eller regio
nala organisationer. Vissa åtgärder kan vidtagas endast på nationell basis. 
Finlands rederiforening finner därför de aktioner som medlemsförslag A 
573/t utmynnar i onödiga.

Som avslutning tar vi oss friheten att ur "Ren Tur" saxa styckena 2 och 
3 i punkt 2.3 på sidan 17:

Transport och hantering av olja medför utsläpp. På världshaven trans
porteras nu ca I 700 milj. ton per år. I världshaven släpps ut ca sex milj. ton 
olja per år varav sjöfarten svarar för ungefär en tredjedel (se figur). Utsläp
pen i svenska farvatten uppskattas till 40 000 - 70 0(H) ton per år, av vilka 
sjötransporterna torde svara för ungefär en fjärdedel.

Uppskattningarna är osäkra. Utsläppen från sjöfarten är särskilt allvar



26

liga genom sina akuta miljöeffekter, även om de totalt sett är väsentligt 
mindre än utsläppen från landbaserade källor.

Industrisamhället bygger också på tillgång till kemikalier i ökande antal, 
mängd och farlighet. Omfattningen av sjötransporter av kemikalier är dock 
väsentligt mindre än av olja. Inga säkra uppgifter finns om utsläppen i 
samband med dessa. Den marina miljön förorenas också av stora, men 
dåligt kända, mängder kemikalier från landbaserade källor.

Vi anser att det vore skäl att rikta större uppmärksamhet på förhindran
det av föroreningen från land: att med andra ord stämma i ån och inte 
endast i bäcken.

Helsingfors den 28 januari 1980

Finlands rederiförening r.f.

Per Forsskåhl
Peter S. Gntnér

Ålands redarförening r. f.:

Tankfartygs konstruktion och utrustning
För fartyg i vidsträckt fart fyller fordringarna i M ARPO L -73 och SO

LA S  -74 jämte Protokollen -78, inklusive tolkningar och tillägg, högt 
ställda anspråk på säkerhet. Vi finner det inte motiverat att utöka dessa 
med regionala bestämmelser.

För fartyg i inrikesfart står det varje land fritt att ställa upp nationella 
regler, anpassade efter lokala naturförhållanden och andra omständighe
ter, vilka påkallar extra åtgärder. T. ex. största delen av oljedistributionen 
från Finlands raffinaderier till kuststäderna sker idag med tankfartyg om 
16000 dwt. byggda med dubbel bordläggning i sidor och botten, dubbel 
uppsättning huvudmotorer och förstärkta till superisklass. - Så extrema 
fartyg är inte av behovet påkallade i övriga nordiska länder, och inte 
påtänkta ens i den svenska utredningen “ Ren Tur". Bilaga 5.

Operativa utsläpp
Östersjökonventionen förbjuder bl. a. utsläpp av allt oljehaltigt vatten, 

frånsett rent barlastvatten från tankfartyg med en oljehalt mindre än 15 
ppm. Övervakningen av att detta totalförbud efterleves kan naturligtvis 
skärpas och bevisade överträdelser bestraffas strängt, men huvudförut
sättningen för att förbjudna utsläpp inte skall ske är att alla hamnar har 
ändamålsenliga mottagningsanläggningar och -arrangemang. - Trots att 
oljeskyddskonventionen -54 varit i kraft i över 20 år är arrangemangen 
ännu inte överlag tillfredsställande.
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Förhindrande ar haverier
Vi stöder varmt alla åtgärder som kan minska risken för haverier och 

speciellt grundstötningar. Framför allt gäller detta uträtning. breddning 
och fördjupning av skärgårdsfarleder och infartsleder till hamnar: likaså 
utökning av säkerhetsutrustningen såsom fyrar. RACONs och bojar. Sjö
korten måste vara tillförlitliga. - Härför kräves nationella åtgärder.

För Finlands del existerar redan för tankfartyg - såväl utländska som 
inhemska - lotstvång vid trafik i finländskt territorialvatten som måste 
anses vara tillfredsställande.

Östersjökommissionens marina arbetsgrupp har redan tagit upp frågan 
om långlotsning av tankfartyg inom östersjöområdet, och ett positionsrap
porteringssystem för fartyg som för olja eller annan farlig last tages på 
försök i bruk år 1981. Dessa åtgärder torde dock ha en relativt liten 
haveriförhindrande effekt.

Utbildning av befäl och manskap på olika slag ar tankfartyg
Konventionen om utbildning och certifiering av sjöfarare, STCW-78. ger 

i tre resolutioner direktiv om vad denna extra utbildning bör omfatta. Vi 
emotser att alla sjöfartsläroanstalter så snart som möjligt är beredda att ge 
sådan undervisning.

Rapportering och bekämpning av föroreningsfall
Både Östersjökonventions- och Bonnkonventionsländerna har hållit tre 

expertmöten vardera, vid vilka beredskapen och samarbetet vid större 
föroreningsfall behandlats. - Konventionerna innehåller detajerade rap- 
porteringsbestämmelser.

Vi är medvetna om värdet av en oförstörd havsmiljö och om nödvändig
heten av skyddsåtgärder av olika slag. Medlemsförslaget är lovvärt, men 
såsom av ovanstående framgår, finner vi också att mycket av det som 
föreslås redan är gjort eller är under behandling i internationella eller 
regionala organisationer. Vi anser att förefintliga normer beträffande far
tygs konstruktion och utrustning och begränsning av utsläpp redan nått 
rimlighetens gräns. Innan ytterligare regler produceras bör de redan existe
rande ges en chans att internationellt träda i kraft och visa vilken effekt de 
har. Bristfälliga farleder och sjökort medför i de finländska farvattnen den 
största risken för haverier med eventuella stora oljespill som följd.

Med hänvisning till bl. a. den svenska nationella utredningen ' Ren Tur" 
(SOU 1979:43) nödgas vi även påpeka, att fartygens totala oljeutsläpp 
utgör 1/4—1/3 av de sammanlagda utsläppen i haven och därtill anslutande 
farvatten. Minskning av utsläppen från fartyg bör åstadkommas, och om
fattande åtgärder i detta syfte har vidtagits och effektiveras kontinuerligt.
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Det är dock ännu viktigare att inleda verksamma åtgärder för att ernå 
minskning av olje-, kemikalie- o. dyl. vattenförorenande utsläpp från olika 
källor i land.

Mariehamn den 27 februari 1980

Ålands redarförening r. f.

Justus Hai bert!

N o r g e

Miljøverndepartementet:

Miljøverndepartementet anser et målbevisst arbeid for ä gjøre sjøtrans
porten mer miljøsikker som viktig. Departementet har derfor tatt initiativ 
til opprettelse av en arbeidsgruppe (på direktoratsnivå) som skal vurdere 
om det er behov for økt innsats for å forebygge og bekjempe oljesol fra 
skipstrafikken langs norskekysten og hvorledes slik innsats eventuelt bør 
gjennomføres. Behovet for internasjonalt arbeid lit over det som idag 
eksisterer, forutsettes også vurdert.

Norge har deltatt aktivt i det internasjonale samarbeid for bekjempelse 
av havforurensninger, herunder i internasjonale konferanser i IMCO s 
regi. som har resultert bl. a. i den internasjonale konvensjon om hindring 
av forurensninger fra skip av 1973 med tilhørende protokoller av 1978 
vedrørende sikkerheten på tankskip. Det er Miljøverndepartementets opp
fatning at en viktig del av grunnlaget for miljøsikre sjøtransporter er lagt 
gjennom dette internasjonale havforurensningssamarbeidet som også er 
fulgt opp nasjonalt. Flere av de tiltak som nevnes i medlemsforslaget er 
således allerede - eller vil i nær fremtid bli - gjennomført i Norge.

En annen viktig forutsetning for å gjøre sjøtransporten mer miljøsikker. 
er bedre sikring av spesielle innseilingsleder. Miljøverndepartementet an
tar imidlertid at problemer i denne sammenheng best kan løses på nasjonal 
basis.

Med bakgrunn i ovennevnte forhold, mener Miljøverndepartementet at 
det for tiden ikke er behov for et nordisk samarbeid om miljøsikre sjø
transporter etter de linjer som foreslås. Departementet vil imidlertid ikke 
utelukke at den nedsatte norske arbeidsgruppe på et senere tidspunkt vil 
kunne peke på problemområder hvor et nærmere nordisk samarbeid vil 
kunne være hensiktsmessig. Departementet finner det også naturlig at de
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nordiske sjøfartsdirektører, som møtes tiere ganger i året, samt de nordi
ske delegasjoner til møter i IMCO. holder hverandre løpende orientert om 
nasjonal aktivitet på området, slik at landene derved kan dra nytte av 
hverandres arbeid på dette felt.

Oslo. 19. mars 1980

Etter fullmakt 

Liv Eckhoff
Richard Pedersen

Norges rederforbund og Skibsfartens arbeidsgiverforening, felleskontoret:

Del internasjonale samarbeide for å hindre forurensning av sjøen fra skip
Forurensning av havet er et internasjonalt problem som må løses med 

internasjonale tiltak. Også spesielle nasjonale tiltak som fra tid til annen 
blir nødvendig, må løses på bakgrunn av den tilslutning nasjonale myndig
heter har gitt til internasjonale konvensjoner og avtaler.

Unilaterale og bilaterale krav til spesielle konstruksjonsmessige utfø
relser av skip virker konkurranseforvridende. Norsk offisiell skipsfartspo
litikk går følgelig ut på i størst mulig grad å unngå slike tiltak, et syn som 
fullt ut deles av Norges Rederforbund. På den annen side har såvel myn
dighetene som Norges Rederforbund arbeidet for at man kan komme frem 
til internasjonale konvensjoner om konstruksjon og drift av skip som i 
størst mulig grad skal forhindre at det skjer ulykker til sjøs med fare for 
forurensningsskader.

Dette arbeidet foregår i første rekke i De Forente Nasjoners skipsfarts- 
organ: Inter-Governmental Maritime Consultative Organization (IMCO). 
Den samme organisasjon har også fått i stand konvensjoner som gir statene 
rett til inngrep når forurensning fra skip truer, og som sørger for erstat
ninger når forurensningsskader oppstår.

Det er vårt inntrykk at såvel de norske myndigheter som de andre 
nordiske lands nasjonale myndigheter har fullt samarbeide med såvel de 
nasjonale rederforbund som de nasjonale maritime arbeidstakerorganisa
sjoner når slike spørsmål behandles.

For konstruksjon og drift av skip har dette arbeidet blant annet resultert 
i følgende: International Convention for the Prevention of Pollution from 
Ships, 1973, koder som gjelder bygging og drift av kjemikalietankskip og 
gasstankskip.
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Ved årsskiftet 1976/1977 skjedde en rekke tankskipsulykker utenfor 
kysten av USA. President Carter tok da et initiativ overfor den ameri
kanske kongress for å få gjennomført en rekke konstruktive og operasjo
nelle tiltak for amerikanske skip og andre lands skip som anløper ameri
kanske havner. Det ble den gang gitt uttrykk for. særlig fra internasjonalt 
hold, at gjennomføringen av slike omfattende tiltak ville skade det inter
nasjonale samarbeidet på området. USA 's administrasjon tok derfor saken 
opp i IMCO, og det ble berammet en ny internasjonal konferanse som ble 
holdt i februar 1978. Denne konferansen vedtok tilleggsprotokoller såvel til 
International Convention for the Prevention of Pollution from Ships. 1973. 
som til International Convention for the Safety of Life at Sea. 1974.

I oktober 1978 vedtok den amerikanske kongress tillegg til US Ports and 
Waterways Safety Act of 1972 som innarbeidet konferansens resultater i 
det amerikanske lovverk. I US Federal Register for 19. november i tjor. 
har United States Coast Guard utarbeidet de tilhørende forskrifter som 
viser overensstemmelse med den internasjonale konvensjon på alle vesent
lige punkter.

Selv om konferansens resultater på langt nær oppfylte de amerikanske 
forhåpninger, har USA  besinnet seg og vist en forbilledlig opptreden ved å 
behandle spørsmålet på internasjonal basis og akseptere resultatene. På 
denne bakgrunn vil det etter vår oppfatning være svært uheldig om de 
nordiske land skulle fremme forslag som vil skade denne internasjonale 
samarbeidsånd. og som vil kunne oppfattes som et tegn på at de nordiske 
land nå har slått inn på unilaterale tiltak fremfor internasjonale løsninger.

I protokollene fra 1978 er det medtatt såkalte "target dates" for ikraft
tredelse av konvensjonsbestemmelsene, nemlig juni 1979 for SOLAS- 
protokollen og juni 1981 for MARPOL-protokollen. IMCO har henstillet til 
alle land at de ratifiserer konvensjonene innen denne dato. Etter vår 
oppfatning bør det være et viktig mål at de nordiske land ser seg i stand til å 
følge opp dette.

MARPOL-konvensjonen stiller også krav til de nasjonale stater som 
ratifiserer konvensjonen. I første rekke gjelder det mottakerstasjoner for 
oljerester og oljeholdig vann. Såvidt vi kjenner til. er det av de nordiske 
land bare Danmark som i vesentlig grad hittil har maktet å oppfylle dette 
kravet. Skip og rederier vil komme i en håpløs situasjon hvis ikke den 
nødvendige mottakningskapasitet er til stede i de havner hvor skipene 
anløper, når konvensjonen trer i kraft. Det må være en vesentlig oppgave 
for myndighetene å finne frem til hensiktsmessige løsninger på dette pro
blem.

De internasjonale konvensjoner og avtaler forutsetter opplæring av per
sonalet ombord. Dette gjelder kodene for kjemikalie- og gasstankskip. 
hvor man i Norge har hatt samarbeidsprosjekter i gang for å utarbeide slike 
kurstilbud.
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Tilleggsprotokollen til MARPOL-konvensjonen forutsetter at de tank
skip som benytter vasking av lastetanker med råolje (såkalt crude oil 
washing), skal ha besetningsmedlemmer som har gjennomgått et kurs og er 
sertifisert for oppgaven, Norges Rederforbund har tatt initiativ til å sette i 
gang et omfattende forskningsprosjekt i forbindelse med gjennomføring av 
crude olje vasking ombord i de norske eksisterende tankskip som for
ventes å være gjennomført innen juni 1981. Foruten de tekniske installa
sjoner innbefatter dette også kursopplegg for mannskapene. Prosjektet er 
støttet av Norges Teknisk-Natur-vitenskapelige Forskningsråd, Sjøfarts
direktoratet, en rekke rederier. Det norske Veritas og Norges Skipsforsk- 
ningsinstitutt. De første kursene blir gjennomført i prosjektets regi. men 
det er tatt kontakt med maritime skoler som vil føre dette videre. Det er en 
viktig oppgave å få innarbeidet slike nye krav til opplæring i det formelle 
skoleverk. Gjennom de berørte myndigheter i de forskjellige nordiske land 
ville det utvilsomt være nyttig med et samarbeide på dette området.

Ren Tur — Program för miljösäkra sjötransporter, betänkande av Komi
téen för miljörisker vid sjötransporter <SO U  1979:431

1 medlemsforslaget er denne utredningen spesielt nevnt, og det må 
antaes at de mer detaljerte punkter som er nevnt i forslaget på side 2. tar 
utgangspunkt i denne enmannsutredningen. Dessverre vil det føre alt for 
langt å komme inn på alle aspekter ved denne utredningen som - såvidt vi 
er kjent med - ennå er ute på høring i Sverige.

På bakgrunn av det som er nevnt ovenfor om det internasjonale samar
beidet. vil vi imidlertid kort nevne prinsippet om det såkalte miljøsikre 
tankskip som er spesifisert i utredningen.

Utredningen knesetter prinsippet at det skal koste å forurense. Såvidt 
det gjelder erstatningsansvar, er dette ikke noe nytt. Men i MlST-utred- 
ningen går man videre og fremholder at det skal betales for den potensielle 
risiko som samfundet påføres. Rent praktisk er det da foreslått at det skal 
innføres en ekstra avgift på oljetransport til sjøs. Når oljen fraktes med et 
skip som tilfredsstiller spesifikasjonene i utredningen, blir denne avgiften 
refundert 100%. Hvis skipet oppfyller kravene som er stillet for nye skip i 
de internasjonale avtaler, skal refusjonen av avgiften være 50%, og et 
tankskip som oppfyller IMCO-bestemmelser for eksisterende skip. får 
ingen refusjon.

Det hevdes at denne ordningen ikke vil virke diskriminerende. Men 
utvilsomt vil den virke konkurranseforvridende, fordi et skip som bare 
anløper svensk havn fra tid til annen, vil komme uheldig ut.

Utredningen synes å forutsette at det ikke biir mulig å få gjennomført 
kravene på internasjonal basis, idet det er foreslått at import til svenske 
raffinerier, i første rekke til Gøteborg og Brotjorden. skal unntaes for den 
særskilte farledsavgiften. Hensikten er at disse raffinerier ikke skal diskri
mineres.
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I det internasjonale miljø vil slike forslag bli oppfattet som unilateral, 
alternativt bilaterale krav som gir uttrykk for at den standard man er 
kommet frem til internasjonalt gjennom arbeidet i IMCO. ikke er god nok.

Andre punkter som er nevnt i medlemsforshtget
Kontrollen med at gjeldende regler og foreskrifter oppfylles, må etter 

vår oppfatning utoves av nasjonale myndigheter.
Hvorvidt straffeutmålingen ved overtredelser er streng nok. har vi ikke 

vurdert. Den norske oljesølsansvarsloven går imidlertid lenger enn det er 
internasjonal enighet om. Etter vår oppfatning har dette allerede gått for 
langt, men en ytterligere skjerping må bare skje etter internasjonal enighet.

Når det gjelder bedre oppmerking av farvann, bedre sjøkart og lostvang, 
er vi enige i at det bør nedlegges mye arbeide. I Norge er det et stort 
NTNF-støttet forskningsprosjekt i gang angående "Årsakssammenhenger 
ved grunnstøtninger og kollisjoner". Alle berørte instanser deltar på en 
eller annen måte i dette prosjektet, det gjelder såvel myndighetsorganer 
som enkeltpersoner som f. eks. sjøfartsinspektørene, assurandører, sjø
mannsorganisasjoner, maritime skoler og rederier. Det er helt klart at man 
som resultat av arbeide av denne type vil komme frem til bedre og riktigere 
praksis i sjøfart. Men for øvrig vil vi tro at disse problemene er så nasjonalt 
betonet at de må taes vare på av nasjonale myndigheter. Der hvor spesielle 
behov melder seg. biir det jo også satt i gang særlige tiltak. For norske 
forhold henvises spesielt til seilingsreglene for skipstrafikken i Grenlands- 
området, som er sprunget ut av et spesielt behov i forbindelse med trans
port av farlige laster.

Konklusjon
1 det foregående har vi kommentert de mer betydningsfulle deler i det 

medlemsforslag som er fremsatt om nordisk samarbeid for å få i stand 
miljøsikre sjøtransporter. Såvel på disse områder som på liere av de andre 
og mindre viktige områder som er nevnt i forslaget, er vi kjent med at det 
allerede er et godt samarbeide i gang mellom de nordiske myndigheters 
fagdepartementer. På tilsvarende måte samarbeides det mellom de nordi
ske rederforbund. Etter vår oppfatning vil det ikke tjene til å fremme saken 
om man ovenpå dette setter i gang et spesielt handlingsprogram som 
nødvendigvis må bli så omfattende at oversikten tapes. Det man etter vår 
oppfatning bør gjøre, er å oppmuntre de nasjonale fagmyndigheter til et 
samarbeide med sine nordiske kolleger.

Og under alle omstendigheter må man sikre seg at et regionalt nordisk 
samarbeide ikke vil skade det internasjonale samarbeidet og dermed skade 
Nordens anseelse utad på disse viktige områder.

Den siste anbefalingen som er tatt inn i medlemsforslaget som er en 
oppfordring til de nordiske lands regjeringer om å samarbeide for interna
sjonale avtaler for å redusere havforurensninger ved sjøtransporter, kan vi
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fulll ut slutte oss til, og det er også vår oppfatning at myndighetene i de 
nordiske land i lang tid har hatt et slikt samarbeide og at de i stor grad har 
lykkes i sine bestrebelser.

Oslo. 18. februar 1980

Norges rederforbund og 
Skibsfartens arbeidsgiverforening 

Felleskontoret

Børre Sverdrup

Norske forsikringsselskapers forbund:

Vi har sett på medlemsforslaget og kan umiddelbart erklære oss enige i 
dette. Vi vil imidlertid bemerke at forslaget er rettet mot et relativt begren
set felt nemlig sjøtransporter av miljøfarlige stoffer. Vi ville gjerne at 
oppmerksomheten i like stor grad skulle bli rettet mot all transport, lagring 
og bruk av farlige stoffer. Det er jo i dag bare tilfeldigheter som avgjør hvor 
skaden inntreffer og vi har sett at landevejstransport av gift kan avsted- 
kommes med store personskader og materielle skader.

Ved siden av arbeidet for å redusere risikoene ved transport, lagring og 
bruk av farlige stoffer, bør man samtidig sette søkelyset på selve bekjem
pelsen av skader når uhellet er ute. Utstyr, materiell og erfaring i dette 
arbeid er mangelvare og et nordisk samarbeid på dette felt synes naturlig 
og nødvendig.

Det er ikke vår mening at denne uttalelse skal oppfattes som negativ i 
forhold til A 573/t, - vi aner bare muligheten for å utvide målområdet til 
andre sterkt beslektede farer.

Oslo, 10. januar 1980

Gunnar Brask

Det norske veritas:

Miljøsikre sjøtransporter er et av våre primære interesseområder og vi 
vil uttrykke vår tilfredshet med at denne sak taes opp av Nordisk Råd. Vi 
vil likevel ikke unnlate å nevne at vi ser det som en fordel at regler og 
påbud i størst mulig utstrekning får internasjonal gyldighet og da spesielt 
når det gjelder konstruktiv utforming og utstyr på skip. I denne forbindelse
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vil vi få minne om det omfattende regelverk som ble vedtatt av 1MCO i 
1978 og som vil få vesentlig innflytelse både på eksisterende og nye 
oljetankskip.

Ulykkesstatistikk for sjøtransporten viser med all tydelighet at mennes
kelig svikt er den primære årsaksfaktor både når det gjelder forurensning, 
tap av liv og verdier. V i vil derfor foreslå at denne side av problemet 
tillegges større vekt, og tillater oss å vise til prosjektet ” Årsakssammen
henger ved kollisjon og grunnstøting” . Dette er et arbeid som har pågått 
siden 1977 og planlagt ferdig i løpet av 1980. Veritas har prosjektledelsen 
og står for den vesentlige del av gjennomføringen, men hele det norske 
sjøfartsmiljø inklusive myndighetene og sjømannsorganisasjonene tar ak
tiv del og støtter prosjektet.

Når det gjelder de foreslåtte delområder i medlemsforslaget har vi tro på 
at flere av disse vil kunne ha positiv effekt, og da spesielt peke på mange
len av mottagerstasjoner for oljeholdig vann og spillolje.

Oslo, 14. februar 1980

Det norske veritas

Tor-Chr. Mathiesen 
Ass. direktør

Gunnar Larsen

Ruteskibenes rederiforening:

Vår forening vil støtte forslaget om å fremme mere miljøsikre sjøtrans
porter. Vi vil imidlertid understreke at de nordiske regler ikke må bli så 
strenge at de påfører nordisk skipsfart omkostninger og byrder i et slikt 
omfang at man ikke kan konkurrere med andre nasjoners skip som fritt kan 
operere innenfor nordiske farvann. Vi ser det som viktig slik som anbefalt 
av Rådet at arbeidet for mer miljøsikre sjøtransporter også tas opp innen
for internasjonale samarbeidsorganer.

Vi ber om unnskyldning for at det ikke har vært mulig for oss å holde 
svarfristen p. g.a. at vårt styremøte først ble holdt 21. mars.

Oslo, I. april 1980

Ruteskibenes rederiforening

Vincent Galning
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Skibsbyggerienes landsforening:

Vi vi bemerke at når det gjelder dobbeltbunn så rår det idag diverge
rende oppfatninger om hvorvidt denne vil gi en større sikkerhet.

Kravene til sikkerhet, navigasjonsutstyr og manøvreringsdyktighet så
vel som de rent menneskelige faktorer bør vies stor oppmerksomhet.

Forøvrig har vi ingen kommentar til forslaget.
Oslo, 28 februar 1980

Skibsbyggerienes landsforening 

Gunnar Reksten

Sver ige

Sjöfartsverket:

Förslagsställarna bygger sitt förslag till stor del på svenska betänkandet 
Ren Tur (SOU 1979:43-45).

Betänkandet som redan föranlett att en del uppdrag (här ej tryckt) har 
lagts ut på olika myndigheter har remissbehandlats och är under övervä
gande inom det svenska regeringskansliet.

I sitt remissvar, som bilägges (här ej tryckt), har sjöfartsverket utvecklat 
sina synpunkter på de frågor som förslagsställarna berör. Verket har 
därvid berört frågorna från svensk synpunkt men också kommit in på 
frågor rörande den internationella sjöfartens utveckling och förhållnings
sättet till denna. Verket hänvisar till sitt remissvar.

Till frågan om ett gemensamt nordiskt perspektiv vill verket tillfoga 
följande. De problem som förslagsställarna tar upp kan te sig olika för de 
olika nordiska länderna. Sjöfartsbetingade miljöproblem i Östersjön är en 
angelägenhet för alla strandstater, inte bara de nordiska. Den miljövårds- 
politik som bör föras måste därför, om den skall vara framgångsrik interna
tionellt. utformas i samförstånd med samtliga östersjöstater.Sådant samar
bete äger också rum. främst inom ramen för den s. k. Helsingforskonven- 
tionen. och berör de viktigaste punkterna som berörts i förslaget.

Det "miljöhot" som kan riktas mot kusterna kan också gestalta sig olika 
i olika länder. Som exempel kan nämnas att oljeborrningar i Nordsjön 
torde ställa Norge och Sverige inför olika slag av problem.

Med dessa exempel vill sjöfartsverket belysa att åtgärder i de olika 
länderna i rätt stor utsträckning kan behöva utformas olika alltefter "hot
bildens" utseende.

Sjöfartsverket vill utöver vad som sagts i det föregående framhålla att 
redan nu förekommer ett utvecklat samarbete mellan de nordiska länder-
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nas myndigheter rörande havsmiljöfrågor, sårskilt i samband med IMCO- 
frågor.

Med hänsyn till vad ovan sagts föreslår sjöfartsverket, att man till en 
början begränsar sig till en närmare studie av gemensamma nordiska 
problem och förutsättningar för gemensamma lösningar som underlag för 
ett eventuellt beslut om ett gemensamt åtgärdsprogram.

Stockholm den 4 mars 1980

Lennart Johansson 
Generaldirektör

Statens naturvårdsverk:

Remissen har tillställts kommittén för Bottniska viken för yttrande. 
Enligt överenskommelse skall remissen besvaras av de i kommittén ingå
ende svenska och finska myndigheterna var för sig. Statens naturvårds
verk har översänt remisshandlingarna till havsforskningsinstitutet och vat
tenstyrelsen.

Naturvårdsverket vill med anledning av remissen för sin del hänvisa till 
bifogat yttrande

Stockholm den 3 mars 1980

Enligt uppdrag
Börje Paulsson

Statens naturvårdsverk delar förslagsställarnas uppfattning att ett pro
gram för miljösäkra sjötransporter av det slag som lagts fram av MIST- 
kommittén i betänkandet SOU 1979:43—45 i stor utsträckning bör vara 
tillämpbart i de övriga nordiska länderna. På samma sätt kan det i dessa 
länder förekomma utredningar och överväganden pä området som det vore 
av värde för Sverige att få närmare del av. Skyddet av havsmiljön förutsät
ter också i hög grad internationellt samarbete. Naturvårdsverket är emel
lertid för närvarande inte berett att närmare precisera vilka olika delområ
den som bör lämpa sig för ett mer organiserat samarbete på nordisk basis 
enligt medlemsforslagets intentioner, i synnerhet som regeringen ännu inte 
slutbehandlat MIST-betänkandet. Många av de åtgärder som kan bli ak
tuella. varav förslagsställarna har angivit liera exempel, faller också under 
andra myndigheters ansvarsområden, varför verket har svårt att överblic
ka de resurser och prioriteringar som ett eventuellt utökat internationellt 
engagemang på området kan kräva från svensk sida.
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En betydande grad av nordiskt och annat internationellt samarbete sker 
redan nu om sjöfartens miljöproblem och därmed sammanhängande frå
gor. Från naturvårdsverkets förvaltningsområde kan exempelvis nämnas 
att arbete påbörjats såväl de nordiska länderna emellan som inom det 
teknisk-vetenskapliga samarbetet i Helsingforskonventionen för att få till 
stånd samordnade studier och forskningsinsatser om oljeföroreningars ef
fekter i den marina miljön. Liknande exempel på etablerat nordiskt samar
bete torde kunna hämtas från andra områden, inte minst i fråga om oljebe- 
kämpning.

Det svenska internationella engagemanget för närvarande gäller till allra 
största delen samarbetet inom Helsingforskonventionen och MARPOL- 
protokollet. Många av de delområden som angivits i medlemsförslaget är 
föremål för behandling i olika kommittéer och arbetsgrupper i de båda 
konventionerna. Från arbetsprogrammet för detta är för Helsingforskon- 
ventionens arbetsgrupp för sjöfartsfrågor kan nämnas att man fått i upp
drag att utforma förslag till arbetsprogram rörande säkerhet för fartyg och 
miljöskydd. I uppdraget ingår bl. a. att studera behovet av ytterligare 
insatser i fråga om fartygs framförande, såsom trafikseparering och lots- 
ning. samt kontroll av fartyg i hamn. Av andra aktuella exempel från den 
maritima arbetsgruppens program kan nämnas utsläpp och mottagning av 
rester av skadliga bulkkemikalier samt samarbete vid bekämpning av olja 
och annan havsförorening.

Om ett utökat och mer organiserat nordiskt samarbete om sjöfartens 
miljöproblem än det nuvarande kommer till stånd bör detta både från 
saksynpunkt och resurssynpunkt utformas med hänsynstagande till övriga 
internationella aktiviteter på området. Vissa problemområden kan därvid 
vara mer lämpade för samverkan i första hand på det nordiska planet. En 
sådan fråga kan vara utarbetandet av bedömningsgrunder o. dyl. för sär
skilt skyddsvärda vattenområden inom vilka strängare regler för sjötrafi
ken eller andra specialbestämmelser kan vara motiverade. I vissa frågor 
kan det vara lämpligare att inrikta ett nordiskt samarbete på gemensamt 
agerande i havsföroreningskonventionerna och andra berörda internatio
nella organ.

Ur svensk synpunkt måste samarbetet inom Helsingforskonventionen 
ges hög prioritet. Enligt naturvårdsverkets mening bör ett nordiskt samar
bete för att åstadkomma miljösäkra sjötransporter så långt möjligt inriktas 
på att få åtgärderna accepterade och tillämpade av övriga östersjöländer 
inom Helsingforskonventionens ram. Detta utesluter självfallet inte att de 
nordiska länderna sig emellan bör kunna träffa överenskommelser om 
sådana åtgärder, program m. m. om detta skulle vara i ländernas intresse.

Sammanfattningsvis anser naturvårdsverket att det finns flera delområ
den när det gäller att åstadkomma miljösäkra sjötransporter som bör lämpa 
sig för nordiskt samarbete. I betydande utsträckning sker också sådant 
samarbete redan idag. Verket vill för sin del, främst med tanke på havs-
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skyddskonventionerna. ändå tillstyrka att förutsättningarna för ett fastare 
organiserat nordiskt samarbete enligt förslagsställarnas intentioner närma
re prövas. En sådan utredning, som bör kunna göras genom att experter 
från de olika länderna träffas vid ett eller ett par möten, bör dels klarlägga 
om det är lämpligt eller möjligt att utarbeta ett gemensamt åtgärd sprogram 
enligt medlemsförslaget, dels ge förslag på områden som bör ingå i ett 
sådant program.

Stockholm den 3 mars 1980

V iilfrid  Paulsson 

Generaldirektör

Börje Paulsson 
Byrådirektör

Koncessionsnämnden för miljöskydd har i skrivelse den 12 februari 1980 
förklarat sig inte ha någon erinran mot förslaget.

Komnierskollegium:

Remissyttranden
Stockholms handelskammare, Västsvenska handelskammaren, Skånes 

handelskammare, Landsorganisationen i Sverige, Tjänstemännens central
organisation, Svenska arbetsgivareföreningen samt generaltullstyrelsen 
har beretts tillfälle att inkomma med synpunkter i frågan. Landsorganisa
tionen och Tjänstemännens centralorganisation har avgivit svar till Nor
dens fackliga samorganisation. Västsvenska handelskammaren tillstyrker 
medlemsförslaget och Svenska arbetsgivareföreningen har inte något att 
erinra mot detsamma. Stockholms handelskammare har inget att invända 
mot målsättningen i medlemsförslaget men man understryker vikten av att 
det förebyggande arbetet för skyddet av den marina miljön bör fortsätta i 
internationell samverkan. Vidare påpekas att ensidiga aktioner kan upple
vas som diskriminerande av tredje part. Kammaren är positiv till en 
operativ samordning på nordisk basis för skyddet av den marina miljön. 
Skånes handelskammare menar beträffande förslagsställarnas önskemål 
att ett handlingsprogram utan dröjsmål borde genomföras, att uppmärk
samhet bör fästas på det omfattande internationella arbete som redan 
bedrivs inom området. Ett genomförande av eventuella nordiska åtgärder 
bör således ske först efter beaktande av internationella överenskom
melser. Skånes handelskammare instämmer i att de nordiska ländernas 
regeringar inom internationella samarbetsorgan samfällt bör verka för att 
överenskommelser ingås med syfte att minska riskerna för miljöfarliga
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utsläpp vid sjötransporter. Vidare påpekas att i det internationella samar
betet bör även beaktas de speciella hänsyn som måste tas vid arbete med 
fasta anläggningar för utvinnande av exempelvis olja och naturgas ute till 
havs. Genera/tullstyrelsen anför i sitt remissvara» man inte delar förslags
ställarnas uppfattning att '"de åtgärder som hittills har vidtagits eller plane
rats mot oljeskador har framför allt varit inriktade på bekämpning eller 
sanering". Man menar att i förarbetet till den praktiska tillämpningen av 
1974 års Helsingforskonvention (vilken inom kort träder i kraft för Sveri
ges del) har flera viktiga resultat uppnåtts just med avseende på förebyg
gande åtgärder inom nordiska farvatten. Det globala arbetet, vilket främst 
bedrivs inom IMCO (FN:s rådgivande sjöfartsorganisation), är primärt 
inriktat på den förebyggande verksamheten. Generaltullstyrelsen menar 
vidare att av de i medlemsförslaget uppräknade åtgärderna med förebyg
gande effekt torde samtliga vara iakttagna eller under övervägande inom 
de nordiska länderna. Generaltullstyrelsen framhåller att samarbete mellan 
de nordiska länderna (utom Island) ifråga om åtgärder mot oljeförorening 
av havet sker inom ramen för Köpenhamnsavtalet, Bonnavtalet och Hel
singforskonventionen. Internationellt samarbete och informationsutbyte 
med nordiskt deltagande sker inom ramen för IMCO. Vid de samman
komster som hålls sker regelmässigt utbyte av information mellan de 
nordiska länderna avseende organsation och resurser för oljebekämpning. 
teknisk utveckling, testprogram för bekämpningsmedel, beredskapspla
nering liksom diskussioner om praktiska samarbetsformer vid bekämpning 
av större oljeföroreningar till havs. Beträffande avvägningen mellan före
byggande och skadeavhjälpande åtgärder anser styrelsen det från såväl 
praktisk som psykologisk synpunkt olyckligt att ställa dessa verksamheter 
i något slags motsatsförhållande till varandra. Enligt generaltullstyrelsens 
mening får en ökad satsning på förebyggande åtgärder inte medföra, att 
den fortsatta uppbyggnaden av effektiva beredskapsorganisationer i de 
nordiska länderna eftersätts.

Existerande nordiskt1 och internationellt samarbete
Bonnavtalet från 1969, innebär samarbete mellan randstaterna till Nord

sjön ifråga om rapportering och bekämpning m. m. av oljeföroreningar.
Köpenhamnsavtalet, som trädde i kraft 1971, reglerar samarbetet mellan 

Danmark. Norge, Finland och Sverige beträffande åtgärder mot oljeföro
rening av havet.

Helsingforskonventionen som paraferades 1974 och förväntas träda i 
kraft under första halvåret 1980 skall värna om skydd av östersjöområdets 
marina miljö. Till Helsingforskonventionen har fogats bilagor som reglerar 
utsläpp av olika former av föroreningar. Tidpunkten för kemikaliebilagans 
ikraftträdande skall bestämmas av de fördragsslutande parterna ett år efter

1 Med undantag av Island.
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konventionens ikraftträdande. Konventionen omfattas av Sverige, Fin
land. Sovjetunionen, Polen. Östtyskland, Västtyskland och Danmark.

Inom ramen för ovannämnda avtal och konvention sker samarbete mel
lan respektive nordiska lands myndigheter genom årliga sammankomster. 
Inom Bonnavtalets och Helsingforskonventionens ram har dessutom sär
skilda arbetsgrupper tillsatts, som sysslar med samarbete och samverkan 
ifråga om övervakning, rapportering, forskning och utveckling m. m. med 
anknytning till beredskap mot miljöfarliga utsläpp till sjöss. En arbets
grupp inom ramen för Helsingforskonventionen har föreslagit införande av 
ett gemensamt system för rapportering av fartygspositioner till sjöss inom 
östersjöområdet avseende tankfartyg om minst 20000 bruttoton samt ke- 
mikaiie- eller gaslastade tankfartyg om minst 1600 bruttoton. Förslaget, 
vilket antogs av interimskommissionen för Helsingforskonventionen i no
vember 1979, avses börja tillämpas 1981-01-01.

Stiftelsen för miljövårdsstudier (Göteborg), som är en privat organisa
tion. anordnar i stort sett varje år en nordisk konferens i något av de 
nordiska länderna rörande oljeskydd till havs. 1 dessa konferenser deltar 
regelmässigt respektive nordiska lands myndighet, vilken har ansvar för 
miljöskyddet till havs.

IM CO  — Intergovernmental Maritime Consultative Organisation — vil
ken är FN:s rådgivande sjöfartsorganisation — upprättades 1959 och regle
rar bl. a. föroreningar från fartyg. Inom ramen för IMCO arbetar dess 
permanenta miljöskyddskommitté — Marine Environment Protection 
Committee (M EPC ) bl. a. med frågor om rapportering samt medel och 
metoder för oljebekämpning till havs.

Kollegiets synpunkter
Utgångspunkten för ifrågavarande medlemsforslag är bl. a. den marina 

miljöns stora känslighet för utsläpp av miljöfarliga ämnen, dä främst olja 
och kemikalier. Målsättningen att uppnå miljösäkra sjötransporter är där
för enligt kollegiets mening ytterst eftersträvansvärt. Ett hjälpmedel att 
uppnå detta skulle enligt förslagsställarna vara att de nordiska ländernas 
regeringar skyndsamt utarbetar ett handlingsprogram, som utan dröjsmål 
skall förverkligas. Kollegiet ställer sig i princip inte negativt till att ett 
handlingsprogram framtages, men menar att det ligger en risk i att omedel
bart sätta detta i kraft då åtgärder som ensidigt antages och genomförs av 
de nordiska länderna av tredje part kan uppfattas som diskriminerande. 
Kollegiet finner det mera angeläget att fortsätta och hellre utvidga det 
redan igångvarande nordiska och internationella samarbetet, eventuellt 
med ett gemensamt handlingsprogram som bas. Som framgår av ovanstå
ende uppställning är det nordiska samarbetet inom ifrågavarande ämnes
område redan idag omfattande. Manga av de åtgärder som uppräknas i 
medlemsförslaget har således redan uppmärksammats och är i flera fall 
föremål för behandling eller genomförda inom ramen för ovanstående avtal
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>ch konventioner. Kollegiet finner det viktigt och naturligt med internatio- 
íellt samarbete bl. a. därför att det ofta är otillräckligt att i ifrågavarande 
all enbart kunna påverka fartyg förande nordisk flagg. Sjöfarten på de 
ivenska hamnarna sker till ca 80 procent med utländska fartyg1.

Ett omfattande internationellt samarbete sker, som ovan påpekats, 
ramförallt inom ramen för IMCO, där de nordiska länderna i vissa frågor 
/arit pådrivande. Inom ramen för IMCO har bl. a. 1973 års havsförore- 
lingskonvention, M ARPO L, utarbetats varvid de internationella miljö
skydds- och säkerhetskraven höjts. Denna konvention har dock inte till- 
trätts av Sverige. MARPOL-protokollet, vilket antogs 1978 har däremot 
tillträtts av Sverige (mars 1979). Protokollet jämte bilagar innehåller bl. a. 
detaljerade tekniska krav på kontruktion, utrustning och drift av oljetank
fartyg samt bestämmelser om inspektion och certifiering av sådana fartyg.
I samband med den nödvändiga lagstiftning som behövdes på grund av 
svenskt tillträde till MARPOL-protokollet yttrade sig kommerskollegium 
över kommunikationsdepartementets promemoria DsK 1978:8 "Åtgärder 
mot vattenförorening från fartyg" varvid bl. a. anfördes:

I . Först sedan beslut fattats om tillämpningen i Sverige av protokollets 
bestämmelser om fartygs konstruktion, utrustning och drift kommer 
svenska detaljbestämmelser härom att utarbetas. Det kan förväntas att 
sjöfartsverket blir den myndighet som i första hand får ansvara för dessa 
tekniska föreskrifter samt för certifiering och inspektion av fartyg enligt 
dessa regler. Ur handelspolitisk synpunkt är det därvid av vikt att kom
mande såväl svenska som andra länders föreskrifter följer de internatio
nellt överenskomna reglerna i MARPOL-protokollet så att oberättigade 
hinder ej uppstår i det internationella handelsutbytet av fartyg och far- 
tygsutrustning. I anledning härav kan erinras om skyldigheten enligt kun
görelsen 1973:2332 för myndigheter att underrätta kommerskollegium om 
föreskrifter eller anvisningar i fråga om teknisk utformning, märkning eller 
beskaffenhet i övrigt av vara som är föremål för internationell handel. 
Finns anledning anta att sådana föreskrifter eller anvisningar kan medföra 
handelshinder av väsentlig betydelse skall myndigheten ifråga samråda 
med kollegiet innan beslut fattas.

Kollegiet anser att ett omfattande handlingsprogram med en direkt ensi
dig nordisk tillämpning sannolikt inte är en framkomlig väg. Upprättar de 
nordiska länderna ett gemensamt handlingsprogram, som dels kan genom
föras av de nordiska länderna inom ramen för internationell praxis och dels 
kan utgöra gemensam bas och utgångspunkt för ett gemensamt nordiskt 
uppträdande i olika internationella fora, inte minst ifråga om Nord- och 
Östersjön, är detta en väg, som enligt kollegiets mening, i första hand bör 
beträdas.

Stockholm den 27 mars 1980

Gunnar Söder
Gunilla Karlsson

1 Uppgiften är hämtad ur den svenska utredningen 'Ren Tur - program för miljö
säkra sjötransporter" SOU 1979:43.
2 Ändrad enligt förordningen 1979: 1209.
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Statens kärnkraftinspektion:

I medlemsförslaget talar man främst om att det behövs ett ökat samarbe
te mellan de nordiska myndigheterna vad gäller sjötransporter av farligt 
gods samt att man bör utarbeta ett åtgärdsprogram för att höja säkerheten 
vid sådana transporter.

Vad gäller nordiskt samarbete finns ett sådant, sedan ett antal år. etable
rat för transporter av radioaktivt material. De myndigheter som medverkar 
i detta samarbete är Statens institutt for strålehygiejne och Tilsynet av 
nukleare anlæg (Danmark). Statens institut for strålehygiene och Statens 
atomtilsyn (Norge), Strålsäkerhetsinstitutet (Finland) samt statens kärn
kraftinspektion och statens strålskyddsinstitut (Sverige.

Samarbetet är inordnat under Nordiska kontaktorganet för atomenergi
frågor (N K A ) och leds av en styrgrupp i vilken representanter för de olika 
ländernas myndigheter sitter.

1 styrgruppen finns även N K A  representerat genom dess expeditions
sekreterare Franz Marcus. Under styrgruppen finns idag fyra stycken 
arbetsgrupper.

Certifikatgruppen arbetar bl. a. på att ta fram ett för de nordiska län
derna gemensamt standardcertifikat för godkännande av transporter av 
radioaktiva material.

Postgruppen försöker samordna reglerna för postbefordran av radioak
tiva material.

Fysiski skyddsgruppen utarbetar gemensamma föreskrifter för Norden 
för fysiskt skydd av transporter av klyvbara material.

Forsknings- och utvecklingsgruppen arbetar på att initiera gemensamma 
nordiska forskningsinsatser för att höja säkerheten vid transporter av 
radioaktiva material.

I Norden är det idag främst aktuellt med sjötransporter av använt kärn
bränsle. Dessa transporter kommer att öka avsevärt i antal då det svenska 
projektet C LA B  (centralt lager för använt bränsle) färdigställts. 1 detta 
projekt är det tänkt att man från de olika kärnkraftverken i Sverige skall 
skeppa det använda bränslet till ett centralt lager vilket kommer att förläg
gas till Simpevarp utanför Oskarshamn. Man kommer dessutom att i 
begränsad omfattning skeppa använt bränsle från Sverige till upparbet- 
ningsanläggningarna i England och Frankrike.

Vid utformningen av transportsystemet för denna verksamhet kommer 
man att beakta den totala säkerheten för systemet. Man kommer t. ex. att 
bygga ett fartyg vilket är specialkonstruerat för transporter av använt 
bränsle och vid terminalhanteringen kommer man att använda för ändamå
let anpassade fordon. Man kommer härvid också att beakta möjligheten till 
bärgning av fartyg och/eller kollina.

Under 1975. 1976 och 1979 genomfördes ett antal sjötransporter av
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invänt bränsle från Oskarshamnsverket till upparbetningsanläggningen i 
Windscale i England. Samarbetet mellan svenska och danska berörda 
nyndigheter fungerade vid dessa tillfällen friktionsfritt.

Kärnkraftinspektionen har berett statens strålskyddsinstitut tillfälle att 
yttra sig i ärendet. Strålskyddsinstitutets yttrande bifogas (se nedan).

Stockholm den 6 mars 1980

Statens kärnkraftinspektion

Lars Nordström
Paid Ek

Statens strålskyddsinstitut:

 Strålskyddsinstitutet har tolkat förslagsställarna så att begreppet
miljöfarliga ämnen inbegriper radioaktiva ämnen. Enär frågeställningen 
därmed berör institutets arbetsområde får strålskyddsinstitutet härmed 
lämna följande information och synpunkter.

Transporter av radioaktiva ämnen i svenska farvatten skall, enligt kun
görelse från sjöfartsverket, ske under iakttagande av transportreglerna i 
den s.k. IMDG-koden. International Maritime Dangerous Goods Code. 
Även i Danmark och Norge har IMDG-koden införlivats med nationell rätt 
av respektive sjøfartsmyndighet medan situationen i Finland vad avser den 
formella införlivningen i finsk rätt av IMDG-koden inte är helt känd av 
institutet. I praktiken följer dock enligt uppgift de finska rederierna IMDG- 
koden vid transporter av farligt gods. Detta betyder att det råder en god 
enhetlighet vad avser reglerna för förpackning och märkning inom norden 
vid sjötransporter av radioaktiva ämnen.

Mellan de nordiska länderna förekommer också ett visst myndighets
samarbete vad avser transport av radioaktiva ämnen, såväl sjötransport 
som andra transporter. Samordningen av detta arbete sker via Nordiskt 
kontaktorgan för atomenergifrågor (N K A ) och för Sveriges del deltar 
representanter för såväl statens strålskyddsinstitut som statens kärnkraft
inspektion i detta arbete. Strålskyddsinstitutet vill här framföra den upp
fattningen att det är angeläget att detta arbete ges möjlighet att fortsätta 
och att arbetsområdet lämpligen utökas till att också omfatta samordnings
frågor vid sjöolyckor med fartyg transporterande radioaktiva ämnen.

Strålskyddsinstitutet stöder därför förslaget att de nordiska länderna 
gemensamt utarbetar ett handlingsprogram för att åstadkomma miljösäkra 
sjötransporter. Dock får strålskyddsinstitutet särskilt erinra om att hittills
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varande erfarenheter visar att risken för miljöpåverkan är klart domineran
de vid oljetransporter jämfört med sjötransporter av radioaktiva ämnen.

Stockholm den 4 mars 1980

För statens strålskyddsinstitut

B. Ake Persson
Birgitta Svalin

Sveriges redareförening:

 vill föreningen hänvisa till sitt bifogade remissvar till jordbruksde
partementet angående betänkandet "Ren Tur - SoU 1979:43" (liiir ej 
tryckt) samt vidare anföra följande.

De krav om åtgärder som gäller rörande vattenförorening från fartyg i 
Sverige är internationellt sett mycket stränga och har varit i kraft sedan 
1972. Kraven skärptes 1976 när Sverige biträdde den s. k. Östersjökonven- 
tionen. Det är enligt föreningens uppfattning osannolikt att svenska fartyg 
släpper ut olja till sjöss medvetet. På vilket sätt och till vilket omfång de 
övriga nordiska ländernas fartyg ålagts samma krav bör utredas av Nordis
ka rådet.

Det är föreningens uppfattning att några ytterligare skärpningar av lagen 
mot vattenförorening från fartyg inte skall göras förrän MARPOL-konven- 
tionen (International Convention for the Prevention of Pollution from 
Ships. 1973) och MARPOL-protokollet av 1978 träder i kraft. När vidare 
Östersjökonventionen börjar gälla för alla fartyg tillhörande Östersjöns 
strandstater måste självklart också förhållandena i Östersjön och Nordsjön 
förbättras.

Med hänvisning till den presentation av en förteckning över de delområ
den. pä vilka åtgärder kunde sättas in som förslagsställarna presenterar, 
vill föreningen framhålla att med Östersjökonventionens ikraftträdande 
kommer en skärpt övervakning att gälla. Beträffande skärpta krav rörande 
tankfartygs konstruktion vill förenignen framhålla att dessa krav skärptes 
genom MARPOL-protokollet 1978 bl. a. genom bestämmelser rörande 
"segregerad ballast".

Rörande utprickning av farleder och bättre sjökort är föreningen själv
klart av den uppfattningen, att sjökort och farleder bör hålla så hög stan
dard som tekniskt och ekonomiskt är möjlig. Såvitt föreningen känner till 
finns redan ett samarbete på detta område mellan de nordiska länderna.

Beträffande lotstvång har senare års erfarenheter visat att lotstvång icke 
väsentligt förbättrar säkerheten. Föreningen vill emellertid hänvisa till två 
av IMCO antagna resolutioner, nämligen "Recommendation on Naviga
tion through the Entrances to the Baltic Sea" och "Recommendation on 
the Use of Pilotage Services in the Sound".
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Beträffande utbildning i miljövårdsteknik förekommer detta ämne redan 
om än i blygsamt omfång pä sjöbefälsskolornas schema. Föreningen vill 
emellertid framhålla att IMCO 1978 antog "International Convention on 
Standards of Training, Certification and Watchkeeping for Seafarers", 
vilken bl. a. innebär att utbildning i miljövårdsteknik skall införas i fartygs- 
befälsutbildningen.

Rörande information till utländska fartyg som kommer till Norden vill 
föreningen gärna understryka att varje fartygsbefälhavare är skyldig att 
sätta sig in i de bestämmelser som gäller för de områden fartyget skall 
trafikera.

Ett mycket viktigt villkor för en bättre havsmiljö är mottagningsanord- 
ningarna för miljöskadligt avfall. Dessa anläggningar måste byggas ut inte 
bara i Norden utan i hela världen. Anläggningarna måste kunna ta emot 
varje slag av skadligt avfall och mottagandet bör ske kostnadsfritt såtillvi
da att någon särskild avgift för just mottagningen inte skall tagas ut. Denna 
kan i stället inbakas i hamnumgälderna. Danmark torde vara det nordiska 
land som kommit längst i fråga om mottagningsanordningar och avgiftsfri
het för skadliga lastrester. 1 Sverige finns fortfarande en del att göra i fråga 
om utbyggnaden av mottagningsanläggningar. men åtminstone har de 
svenska myndigheterna klart för sig att miljöskadliga rester bör få avläm
nas utan avgift. Så sker också på de flesta håll bortsett från att Göteborgs 
hamn nyligen krävde ilandlämning av några kubikmeter skadligt avfall och 
sedan krävde nära 30000 svenska kronor av fartyget för denna "service". 
Föreningen finner det angeläget att Nordiska rådet låter utreda hur mot- 
tagningsanläggningarna fungerar såväl tekniskt som ur avgiftssynpunkt i 
de övriga nordiska länderna.

Föreningen vill också i detta sammanhang understryka den redovisning 
som görs i huvudbetänkandet SoU 1979:43 - Ren Tur - beträffande 
sjöfartens andel i miljöskadliga utsläpp. Av denna redovisning framgår att 
sjöfartens andel är liten och att de miljöskador som har sitt upphov i 
sjöolyckor är få. Det är emellertid klart att när de inträffar kan de lokala 
konsekvenserna bli stora. Föreningen vill dock understryka att för åstad
kommandet av en bättre kustmiljö måste större uppmärksamhet ägnas åt 
den miljöförstöring som äger rum från landbaserade källor.

Sammanfattningsvis vill föreningen framhålla att de nu utarbetade kra
ven måste få en möjlighet att träda i kraft och visa sin effektivitet innan 
ytterligare skärpningar av kraven på fartygen föreslås. Resultatet kan lätt 
bli ett minskat förtroende för alla miljöskyddssträvanden och detta gagnar 
inte målsättningen - en bättre miljö.

Göteborg den 15 mars 1980

Sveriges redareförening

Lars Baecklund
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Svenska försäkringsbolags riksförbund:

Riksförbundet deiar den i medlemsförslaget framförda uppfattningen om 
vikten och nödvändigheten av åtgärder till förhindrande av miljöskador till 
sjöss. Det bör finnas anledning till diskussion inom Nordiska rådet om 
möjligheterna till en breddning och ett påskyndande av det nordiska sam
arbete, vilket - såvitt förbundet har sig bekant - redan äger rum.

Riktlinjerna för ett sådant ökat samarbete - "åtgårdsprogrammet”  — 
bör givetvis uppdragas med hänsyn till i de olika länderna redan genomförd 
eller planerad lagstiftning. Som exempel kan anföras den nyligen och i 
medlemsförslaget omnämnda i Sverige presenterade utredningen om miljö
säkra sjötransporter (SOU 1979:43). Vidare bör erinras om att det i Sveri
ge finns en lag av 1972 om åtgärder mot vattenförorening från fartyg med 
åtskilliga av sjöfartsverket utfärdade, kompletterande kungörelser. Denna 
lagstiftning är för närvarande under omarbetning och man torde kunna 
utgå från att vissa strängare bestämmelser kommer att införas vad beträf
far fartygstrafiken i svenska farvatten.

När det gäller den i punkt 2 upptagna frågan om nordisk samverkan i 
internationella organ bör påminnas om det omfattande och relativt fram
gångsrika arbete som pågår inom det internationella sjöfartsorganet IMCO 
i syfte att åstadkomma miljösäkrare transporter. De nordiska länderna 
torde enligt de informationer förbundet har aktivt och i samverkan delta i 
IMCO-arbetet. Ytterligare ett bevis på resultatet av nordiskt och interna
tionellt samarbete är 1974 års konvention om skydd av östersjöområdets 
marina miljö.

Mot bakgrunden av detta kan måhända en rekommendation om ökade 
gemensamma åtgärder i det internationella arbetet att åstadkomma mera 
miljösäkra sjötransporter förefalla överflödig. Riksförbundet vill dock med 
hänsyn till sakens betydelse inte motsätta sig att saken tas upp till behand
ling inom Nordiska rådet.

Stockholm den 20 februari 1980

Svenska försäkringsbolags riksförbund

G. Malmenström 
Styrelsens ordförande

Richard Schönmeyr 
Verkställande direktör

Folksam:

Det förslag till program för miljösäkra transporter som presenterats i 
SOU 1979:43 återspeglar väl de problem som snarast möjligt bör lösas och
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iven de åtgärder som måste vidtagas i detta sammanhang inom en nära 
'ramtid - såväl nationellt som internationellt.

För närvarande pågår en omfattande undersökning inom såväl sjöfarts
verket som det internationella sjöfartsorganet. iMCO. i syfte att åstadkom
na miljösäkrare transporter. Folksam ser gärna att dessa frågor även 
?ehandlas inom Nordiska rådet för att därmed ytterligare understryka 
betydelsen av att dessa väsentliga problem löses.

Stockholm den 10 mars 1980

Hans Dahlberg
Harry Annwall
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11LAGA I

i'ttranden över medlemsförslaget 

Styringsgruppen for nordisk skolesamarbeid:

nnledning
Nordisk Ministerråd besluttet i 1976 (MR 5/1976) å intensivere samarbei- 

let innenfor videregående (gymnasial) utdanning. Ministerrådet vedtok at 
»amarbeidet skal strekke seg over liere år og at yrkesutdanningen skal 
prioriteres.

Ministerrådet pekte i denne forbindelse på at en av hovedårsakene til 
ungdomsarbeidsløsheten er at en stor gruppe ungdommer går ut i arbeidsli
vet uten noen yrkesutdanning. Ministerrådet understreket skoleverkets 
rolle i denne sammenheng.

En referansegruppe ble deretter oppnevnt av de forskjellige lands under
visningsministre, og referansegruppen tikk bl. a. i oppdrag og legge fram et 
forslag til et flerårig prosjektprogram. Forslaget til prosjektprogram ble 
lagt fram på Ministerrådets møte i København 16.1.1978 (M R 1/78) og 
vedtatt i sin helhet.

Som en innledning til prosjektprogrammet ble det i referansegruppens 
regi arrangert 3 konferanser der følgende tema ble behandlet:

- "Utbildning och ungdomsarbetslöshet”  (N U  B  1977:35)
-  "Riskgruppen og yrkesutdanning" (N U  B  1978:19)
-  "Teori og praksis i yrkesutdanningen”  (stensilrapport).

1 selve prosjektprogrammet har den nordiske studien angående arbeids
markeds/utdanningspolitiske tiltak mot ungdomsarbeidsløsheten vært det 
største prosjektet.

Rapporten om "Foranstaltninger mod ungdomsarbejdsløsheden i fire 
nordiske lokalområder" har fått bred omtale i medlemsförslaget. og en vil 
ikke i dette notatet gå nærmere inn på innholdet i rapporten, men heller
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konsentrere seg om hva som har skjedd med rapporten siden den kom ut i 
august 1979.

Rapporten har vært grunnlagsmateriale på flere konferanser og møter 
som er blitt arrangert i løpet av høsten i flere nordiske land.

Rapporten har videre ført til følgende undersøkelser eller tiltak:

— Arbejdsministeriet i Danmark vil på grunnlag av rapporten foreta en 
evaluering av noen utvalgte beskjeftigelsestiltak

— Arbeidskontoret i Sør-Trøndelag fylke, Norge, bruker rapporten i for
bindelse med at fylket er blitt utsett til å være prøvefylke for ekstraordi
nære sysselsettingstak for ungdom

— I Karlstad kommune, Sverige, har rapporten gitt støtet til politiske 
initiativ i kommunstyret

— I Finland har "arbetskraftsdistriktene”  brukt informasjon i rapporten 
på en slik måte at visse forandringer i virksomhetsrutinene er blitt gjort.

— "Lånsplaneringsbyrån" i Lapland lån, Finland, har brukt rapporten i 
arbeidet med utviklingsplanen for lenet

— Nord-Finlands forskningsinstitut utreder for tiden arbeidsløshetens so
siale følger. Visse impulser har man fått fra rapporten i dette arbeidet.

En vil med dette påpeke at rapporten har fått visse ringvirkninger, og at 
den har ført til noen praktiske tiltak i de nordiske land.

Videre utarbeides det for tiden en rapport innen prosjektprogrammet for 
16- 19 åringene om ungdomsutdanningens forhold til arbeidslivet.

Selv om rapporten ikke har direkte tilknytning til ungdomsarbeidsløs- 
hetsproblematikken, men mer konsentrerer seg om utviklingstendenser og 
forsøksarbeid i forholdet skole-arbeidsliv, kan det allikevel påpekes at i 3 
nordiske rapporter ("Riskgruppen og yrkesutdanning" — N U  B 1978:19 -, 
'Forebyggende tiltak mot ungdomsarbeidsløsheten" - N U  A 1979:1 - og 
” Foranstaltninger mod ungdomsarbejdsløsheden i fire nordiske lokal
områder" N U  A 1979:10) blir påpekt ønskeligheten av at det konkrete 
samarbeidet mellom skole og arbeidsliv bør utvikles.

I forslaget til utvikling om samarbeidet innenfor det pedagogiske forsk
nings- og utviklingsarbeidet, som ble vedtatt i Ministerrådet i januar 1980. 
vil ovennevnte rapport danne grunnlaget for drøftinger i Ministerrådet om 
en eventuell koordinering av forsøksprosjekt i Norden vedrørende ung- 
domsutdanning/arbeidsliv.

Med rapporten som grunnlag vil en avholde et drøftingsmøte med fors
kere og lærere, slik at en detaljplan for en nærmere samordning på området 
kan legges fram for ministrene.

En vil videre vise til at en i mai måned vil arrangere et felles møte 
mellom Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg (N AUT) og Embetsmannskomi- 
teen for nordisk kulturelt samarbeid angående problematikken omkring 
utdanning og arbeidsliv.

Hensikten med møtet er bl. a. å bedømme behovet av fortsatte tiltak på
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ordisk plan og drøfte mulige samarbeidsformer mellom de to embets- 
íannskomiteer. Konkrete forslag vil i denne forbindelse bli drøftet.
En vil i denne forbindelse også nevne at de to Ministerrådssekretaria- 

:ne i Oslo og København har hatt kontinuerlige kontakter på tjeneste- 
íannsplan siden høsten 1977 i forbindelse med den prosjekt virksomheten 
om har pågått i denne perioden.

konklusjon

Styringsgruppen finner at ganske store innsatser er gjort i Ministerrådets 
egi når det gjelder ungdomsarbeidsløsheten og problemene omkring ung- 
lomsutdanningens forhold til arbeidslivet, og særlig vil styringsgruppen 
låpeke det fremtidige foreslåtte FoU-samarbeidet på området som meget 
iktig.
Videre vil styringsgruppen påpeke at embetsmannsmøtet mellom Nor- 

lisk Arbeidsmarkedsutvalg og Embetsmannskomiteen for nordisk kultu- 
elt samarbeid vil klargjøre den videre virksomheten på området og samar- 
>eidet mellom ministerrådssekretariatene i København og Oslo.

Styringsgruppen er på bakgrunn av dette av den oppfatning at medlems- 
orslagets intensjoner vil bli oppfylt ved denne virksomheten.

København, den 6. februar 1980

Christen Jordet

Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning:

Utlåtande
Nordiska nämnden för alkolhol- och drogforskning har blivit ombedd att 

yttra sig om medlems/årslag om åtgärder för att motverka ungdomsar
betslösheten (A 574/s) och framför, på basen av sitt möte 1/1980 högakt
ningsfullt följande.

I samhällsdebatten om arbetslösheten och dess följder har speciellt 
ungdomsarbetslösheten uppmärksammats. Oron över den framtida ut
vecklingen avspeglar sig både på internationell (t. ex. i OECD), nordisk 
och nationell nivå. Till stor del beror oron naturligtvis på de kvantitativa 
dimensioner som ungdomsarbetslösheten antagit. Arbetslösheten har stän
digt varit relativt sett mest omfattande i åldersgrupper under 25 år. Ung
domsarbetslöshetens kvalitativa sida, uppfattningen om denna som "en 
tidsinställd bomb” , torde dock förklara en ännu större del av den oro som 
tagit sig uttryck i utredningar, betänkanden, handlingsprogram och åtgär
der. Nämnden förenar sig i de åsikter enligt vilka allt bör göras för att dels 
lindra de stora mänskliga, sociala och ekonomiska problem som ungdoms
arbetslöshet innebär, dels förebygga arbetslöshet generellt sett.

Nämnden har tagit fasta på de existerande sociala problemen och den
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samhällsdebatt som förts och har uppställt "förändringar i arbetslivet och 
dess konsekvenser för bruk av alkohol och droger”  som ett av sina 
prioriterade områden. Formuleringen av området pekar även på de för
hoppningar nämnden ställer på kommande forskning: det gäller inte enbart 
att se på arbetslöshetens konsekvenser som ett problem i sig utan även på 
de långtgående förändringar som sker i arbetslivet, i själva arbetets inne
håll och i sysselsättningsläget.

I undersökningar om arbetslöshetens individuella effekter i allmänhet 
har konsumtionen av alkohol sällan setts som ett speciellt väsentligt följd
fenomen. I de få undersökningar, i vilka arbetslöshet och alkohol explicit 
behandlas, är resultaten motstridiga. I en del fall pekar de på ökande bruk 
av alkohol i samband med arbetslöshet, i andra fall på ett minskat eller 
oförändrat bruk av alkohol. Det bör dock noteras, att få av undersök
ningarna behandlar just ungdomar — pågående forskning om ungdomars 
livssituation och arbetets och alkoholens roll i denna torde bringa mer 
klarhet i frågan. Det bör vidare framhållas, att sambanden mellan arbets
löshet och rusmedel kan te sig olika beroende på vilka grupper av männi
skor och vilka rusmedel det är fråga om.

Nämndens intresse för frågan om arbetslöshet och rusmedel gäller na
turligtvis inte enbart de svårdefinierbara eventuella kausala sambanden 
som kan finnas mellan dessa. Alkohol- och drogforskningen lieras i detta 
nära till forskning om utslagningsmekanismer i allmänhet och till t. ex. 
social- och vårdapparatens sätt att fungera i olika sysselsättningslägen. 
Både forskningsmässiga och praktiska erfarenheter visar, att lindrandet av 
arbetslösheten och åtgärder ägnade att förbättra sysselsättningsläget är av 
utomordentlig vikt vid rehabiliteringen av missbrukare.

Nämnden konstaterar till slut. att man på nordisk nivå bedrivit ett 
omfattande utredningsarbete om ungdomsarbetslöshet och att detta torde 
kunna fungera som bas för ett handlingsprogram. För sin del upplever 
nämnden, att det på alkohol- och drogområdet fortfarande finns frågor för 
vilkas lösning forskningsinsatser kräves.

Ketlil Bruun 
Ordförande

Pia Rosenqvist 
Forskningssekieterare

Nordens fackliga samorganisation — NFS:

N FS anser i likhet med förslagsställarna, att ungdomsarbetslösheten är 
ett allvarligt problem i de nordiska länderna som, ifall det inte snarast 
löses, kan få mycket svåra och långvariga såväl sociala som ekonomiska 
konsekvenser.
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N FS anser, att det i törsta hand är de enskilda ländernas regering och 
riksdag, arbetsgivare och fackliga organisationer, som gemensamt har att 
lösa problemet med ungdomsarbetslösheten. Pä basis av redan förefintlig 
information och erfarenhet bör varje land omgående kunna besluta om 
nationella åtgärdsprogram. vilka beaktar nationella särdrag i utbildnings
system och lagstiftning samt ländernas skiftande ekonomiska förutsätt
ningar.

Problemets omfattning och behovet av omedelbara åtgärder gör. att 
N FS  i detta skede vill prioritera snabba, nationella åtaganden framför ett 
samnordiskt åtgärdsprogram. Arbetet med ett nordiskt åtgärdsprogram 
kunde i värsta fall rentav tas till intäkt för att avvakta med åtgärder på det 
nationella planet.

Möjligheterna att minska arbetslösheten bland ungdomen kräver för
utom direkta sysselsättningsfrämjande åtgärder en effektivering av arbets
förmedlingen samt stöd av en aktiv utbildningspolitik och framför allt en 
allmän sysselsättningsstimulerande ekonomisk politik. N FS  ser med oro 
på de krav på en allt restriktivare ekonomisk politik som bland annat 
OECD för fram. Härigenom skulle man effektivt tillintetgöra försöken att 
få bukt med ungdomsarbetslösheten.

N FS anser, att det utredningsarbete som bedrivits i bland annat 
NAUT:s och kultursekretariatets regi bör fortsätta. Erfarenhets- och 
informationsutbytet bör intensifieras. För att idéutbytet skall få avsedd 
effekt bör rapporter och utredningar ges en omfattande spridning och 
publiceras på de olika nordiska språken.

Det projekt om ” ungdomsgaranti”  som pågår inom N A UT är ett fram- 
tidsinriktat projekt, som kan och bör ligga som grund för gemensamma 
nordiska åtaganden mot ungdomsarbetslösheten. Detta projekt torde i allt 
väsentligt motsvara det krav på ett samnordiskt åtgärdsprogram som ställs 
i medlemsförslaget. N FS  förväntar sig, att projektet snabbt leder till för
slag till konkreta åtgärder.

Till slut önskar N FS  framhålla vikten av ett nära samarbete mellan 
myndigheterna och arbetsmarknadens parter för bästa möjliga resultat i 
kampen mot ungdomsarbetslösheten, såväl på det nationella som på det 
nordiska planet.

Stockholm den 25 mars 1980

Nordens fackliga samorganisation

Oso Laakso  

Ordförande
Lennart Forsebäck 
Generalsekreterare
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Föreningarna Nordens Förbund:

Kampen mot ungdomsarbetslösheten måste prioriteras mycket högt i de 
nordiska ländernas ekonomi och arbetsmarknadspolitik. Ungdomsarbets
lösheten utgör ett av de allvarligaste problemen i flera nordiska länder, 
varför alla förslag om åtgärder och handlingsprogram på det nationella 
planet är mycket angelägna. Kraftfulla insatser måste vidtas för att utta
lade politiska mål om att alla ungdomar skall garanteras arbete, praktik 
eller utbildning, den s. k. ungdomsgarantin. skall infrias. 1 ett speciellt 
utsatt läge befinner sig ungdomar under 25 år med svag utbildning och som 
är bosatta i glesbygden.

Insatserna hittills har inte varit tillräckliga för att uppfylla de löften som 
givits till ungdomen i allmänhet, speciellt de ungdomar som redan är eller 
rikserar att bli arbetslösa. Problem på nationell nivå i dessa avseenden får 
inte utgöra orsak till att hänskjuta åtgärder och handlingsprogram till 
nordiska samarbetsorgan. Av den anledningen bör åtgärds- och handlings
program i första hand ses som en nationell angelägenhet, som måste 
erhålla högre prioritering än hittills.

Prioriteringen av nationella åtgärdsprogram utesluter inte ett omfattande 
och kontinuerligt informations- och erfarenhetsutbyte inom ramen för det 
nordiska arbetsmarknadssamarbetet. I såväl medlemsförslaget som i Nor
diska ministerrådets berättelser för det nordiska samarbetet under de 
senaste åren redovisas för flera olika initiativ. Enligt vår uppfattning har de 
varit värdefulla och vi förväntar oss en fortsatt uppföljning av dem inom 
Nordiska ministerrådet.

I bekämpningen av ungdomsarbetslösheten bör man inrikta sig på att 
utveckla utbildningens innehåll och antalet utbildningsplatser samt sträva 
till åstadkommandet av större regional jämlikhet. Möjligheterna till arbets- 
praktik vid sidan av utbildningen bör utökas. Anställningen av ung arbets
kraft bör underlättas speciellt för mindre företags vidkommande.

Samarbetet mellan produktionslivet och den offentliga förvaltningen bör 
intensifieras på samtliga nivåer med sikte på en utökning av ungdomens 
arbetsmöjligheter. Stödåtgärder som vidtagits på statens initiativ med av
seende på sysselsättning för unga arbetslösa bör utvidgas att gälla även 
andra produktionsområden. På det kommunala planet bör program uppgö
ras för sysselsättning av unga.

1 samband med åtgärder som syftar till ett vidgat utbud av arbetsplatser 
för ungdomen bör man ägna uppmärksamhet även åt den studerande 
ungdomens situation. Studier och familjeförhållanden kan innebära att 
blott deltidsplatser kan komma i fråga för deras del.

Sammanfattningsvis understryker vi behovet av snabba åtgärder mot 
ungdomsarbetslösheten, speciellt på det nationella planet. Ett nordiskt 
handlingsprogram på detta område kan ta lång tid att utarbeta. Hänsyn
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nåste tas till skillnader mellan de nordiska länderna, t.ex. olika utbild- 
lingssystem, vilket medför vissa komplikationer ur kortsiktig synvinkel, 
/i förordar därför i nuvarande situation att Nordiska rådet och Nordiska 
ninisterrädet för de nordiska ländernas regeringar betonar vikten av att 
ika insatserna mot ungdomsarbetslösheten och prioritera åtgärder som 
iyftar till att infria den s. k. ungdomsgarantin.

Stockholm den 10 mars 1980

Reidar Carlsen 
Ordförande

Gustav a f Hällström 
Sekreterare

Nordiska akademikerrädet:

Arbetslösheten bland ungdom är ett allvarligt problem i hela Norden. 
Stora ansträngningar måste även fortsättningsvis göras i de olika länderna 
för att bereda arbete åt de ungdomar som idag saknar detta. Nordiska 
akademikerrådet anser att ett nordiskt samarbete i dessa frågor är önskvärt 
och har inget att invända mot att ett åtgärdsprogram utarbetas.

De nordiska länderna utgör enligt avtal en i princip fri arbetsmarknad. 
Denna princip bör förverkligas. Möjligheterna för ungdomar att under 
längre eller kortare tid arbeta eller utbilda sig i ett annat nordiskt land bör 
underlättas. Genom ett sådant samarbete kan man också sträva efter att 
utjämna olikheter i efterfrågan på arbetskraft såväl mellan olika regioner 
som olika branscher i de nordiska länderna.

Ett nordiskt samarbete med uppgift att minska arbetslösheten bland 
ungdomar i Norden kan ske genom utbyte av erfarenheter av de insatser 
som gjorts i respektive land. NAUT:s rapporter är exempel på detta. För 
att utbytet av idéer och erfarenheter mellan de nordiska länderna skall få 
avsedd effekt bör sådana rapporter ges stor spridning. Det är viktigt att 
sådana utvärderingsrapporter som nämns i förslaget även når arbetsmark
nadsmyndigheter på regional och lokal nivå liksom arbetsmarknadens 
parter.

Stockholm den 5 mars

För Nordiska akademikerrådet

Tuve Lindeberg
Eva Högberg
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I det af Nordisk Ministerråd (arbejdsministrene) den 26.november 1975 
vedtagne handlingsprogram for nordisk samarbejde på arbejdsmarkedsom
rådet og den af Nordisk Arbejdsmarkedsudvalg. NAUT, i tilslutning hertil 
vedtagne åtgårdsfortegnelse over projekter, der herefter burde søges gen
nemført som første etape, har ungdomsarbejdsløshedsproblemerne - som 
også anført i forslaget - været tillagt højeste prioritet.

Umiddelbart efter programmets vedtagelse iværksatte N AUT derfor et 
projekt med den opgave for projektlederen, bistået af en nordisk styrings
gruppe. at vurdere ungdomsarbejdsløshedsproblemet og at fremkomme 
med forslag til tiltag herom. Resultatet af dette projekt foreligger i den i 
forslaget nævnte rapport "Tiltak mot ungdomsarbeidsløsheten i de nordis
ke land”  (N A UT  1977: 13), der dannede grundlag for en temadiskussion 
om ungdomsarbejdsløshed på Nordisk Ministerråds (arbejdsministrenes) 
møde i november 1977.

1 overensstemmelse med et forslag i rapporten N U  A 1977:13 iværksatte 
N A U T  herefter et projekt med den opgave specielt at undersøge og vur
dere tiltak, som kan virke forebyggende mod ungdomsarbejdsløsheden. 
Dette projekt blev ligeledes gennemført af en ansat projektleder med 
bistand af en nordisk styringsgruppe, hvori også Nordisk Ministerråds 
kultursekretariat var repræsenteret. Den afgivne rapport herom ” Forebyg
gende tiltag mot ungdomsarbeidsløshet”  (N U  A 1979:1) er efter en forelø
big drøftelse i N A U T  for tiden til udtalelse hos skolemyndighederne i de 
enkelte lande.

1 1979 har N A U T  iværksat et udredningsprojekt med deltagelse fra de 
nordiske social- og skolemyndigheder om et særligt aspekt af ungdomsar
bejdsløshedsproblemet, ” Veien til arbeid for ungdom med sociale arbeids- 
hindre” , der skal kortlægge de specielle problemer og den hidtidige indsats 
for disse grupper som grundlag for forslag til fortsatte tiltag, samt et 
projekt ” Ungdomsgarantiena - innebörd och problemställningar” .

Endvidere er der inden for det nordiske skolesamarbejde og i sekretaria
tet for nordisk kulturelt samarbejde i de senere år gennemført et projekt
program med sigte på ungdomsarbejdsløshedsproblemerne. 1 kultursekre
tariatets regie har der således været afholdt et nordisk symposium om 
uddannelse og ungdomsarbejdsløshed samt udarbejdet den i forslaget 
nævnte publikation: ” Foranstaltninger mod ungdomsarbejdsløsheden i fire 
nordiske lokalområder”  (N U  A 1979:10), ligesom den i forslaget omtalte 
referencegruppe under kultursekretariatet som led i et 3-årigt program 
1978-80 om de 16-19-åriges uddannelse også har behandlet ungdomsar
bejdsløsheden.

Da ungdomsarbejdsløsheden i de senere år således har været og fortsat
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r et højt prioriteret område såvel af N A U T  som af organerne inden for 
ulturaftaien, og da de hermed forbundne problemer berører og kræver 
ndsats og samarbejde af såvel arbejdsmarkedsmyndighederne som skole
myndighederne afholdes der i slutningen af maj måned 1980 et kontakt
møde herom mellem de 2 nordiske embedsmandskomiteer, N A UT og 
mbedsmandskomiteen for nordisk kulturelt samarbejde. På grundlag af de 
tu tilvejebragte rapporter og den øvrige foreliggende dokumentation vil 
nan i dette møde drøfte spørgsmålet om mulighederne for - og i bekræf- 
ende fald formerne for - et nærmere nordisk samarbejde om 
ingdomsarbejdsløshedsproblemer i de 2 komiteers regie.

Ved vurderingen af det fremsatte medlemsforslag er arbejdsministeriet 
>ået ud fra, at det nordiske samarbejde om ungdomsarbejdsløsheden fort
iat kun kan og skal ske i form af udarbejdelse af udredninger o. lign. der 
beskriver, kortlægger, analyserer og vurderer problemerne, og som kan 
lanne grundlag for forslag og henstillinger om hensigtsmæssige åtgärder. 
Derimod må iværksættelsen og den praktiske gennemførelse af sådanne 
itgärder i de enkelte lande efter de hidtil fulgte retningslinier finansieres 
îa de nationale budgetter og kan ikke gennemføres for nordiske midler, 

J .v .s . at det som hidtil må bero på beslutninger af de enkelte landes 
myndigheder, hvilke åtgärder disse under hensyn til vedkommende lands 
særlige forhold og økonomiske muligheder til enhver tid ønsker at iværk
sætte til bekæmpelse af ungdomsarbejdsløsheden.

På baggrund heraf og af den indsats, som de 2 embedsmandskomiteer 
med bistand af ministerrådssekretariatet og kultursekretariatet hidtil har 
udfoldet, finder arbejdsministeriet det ikke formålstjenligt at ofre res
sourcer på udarbejdelse af et nordisk åtgärdsprogram, specielt vedrørende 
ungdomsarbejdsløsheden og dækkende flere år ud i fremtiden. De til 
enhver tid ønskelige projekter herom må efter arbejdsministeriets opfat
telse antages mere smidigt og i fornødent omfang at kunne indpasses i det 
generelle arbejdsmarkedsprogram og/eller skolemyndighedernes program. 
Hertil kommer, at arbejdsministeriet af hensyn til overblikket og den 
nødvendige koordination må anse det for betænkeligt at tilvejebringe sær
skilte handlingsprogrammer for enkelte kategorier af ledige.

København, den 8. maj 1980

P. m. v.

E.b.

Niels Ole Andersen

1 1 -29:e sess. A 574/s Supplement
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Udtalelsen omhandler et forslag fra medlemmer af Nordisk Råd om. at 
rådet over for Nordisk Ministerråd skal rekommandere, at der udarbejdes 
en nordisk plan for foranstaltninger mod ungdomsarbejdsløsheden. Forsla
get stilles på baggrund af tidligere publicerede rapporter fra Nordisk ar
bejdsmarkedsudvalg (N A UT ) og Sekretariatet for nordisk kulturelt samar
bejde. Herudover arbejder en særlig referencegruppe i årene 1978-80 med 
de 16—19-åriges uddannelse, hvor også ungdomsarbejdsløsheden behand-

Det nævnte udredningsarbejde og de publicerede rapporter vil kunne 
danne grundlag for udarbejdelsen af en nordisk plan for indsatsen mod 
ungdomsarbejdsløshed.

Der foregår allerede et vist nordisk samarbejde omkring enkelte foran
staltninger. Således er der under N A UT nedsat en arbejdsgruppe, der 
specielt skal udveksle overvejelser, planer og eventuelle erfaringer om
kring den såkaldte ungdomsgaranti. Dette sker i et vist samarbejde med 
OECD. (Sekretariatschef Leif Hansen, arbejdsministeriets beskæftigelses
sekretariat er formand for gruppen).

Hvad angår udarbejdelsen af en samlet plan for en nordisk indsats mod 
ungdomsarbejdsløshed, kan en begrundelse herfor søges i de nordiske 
landes fælles samfundsmæssige træk. Man må dog ikke se bort fra. at 
forskelle i for eksempel uddannelses- og arbejdsmarkedssystem vil nød
vendiggøre en national tilpasning af en fælles indsats. Man kan i den 
forbindelse pege på det nyttige i at udveksle alle relevante informationer 
vedrørende den aktuelle og planlagte nationale indsats i de enkelte lande.

København, den 18. januar 1980

Lilian Voltn
Bo Kjerns

Kommunernes Landsforening har i skrivelse den 20 december 1979 för
klarat sig icke ha något att anföra i anledning av medlemsförslaget.

Amtsrådsforeningen i Danmark har i skrivelse den 26 februari 1980 
förklarat sig icke ha något att anföra i anledning av medlemsförslaget.

Dansk Arbejdsgiverforening:

Undervisningsministeriet, sektionen vedrørende ungdomsarbejdsløshed:

På den således givne foranledning skal vi meddele, at Dansk Arbejdsgi
verforening er af den opfattelse, at det. der på nordisk plan er behov for. er 
adgang til at modtage oplysninger om. hvilke foranstaltninger der i andre 
nordiske lande iværksættes. Vi mener imidlertid, at der allerede er skabt



11

nuligheder herfor gennem de eksisterende informationskanaler. Vi finder 
lerfor ikke, at der er behov for et egentligt handlingsprogram, hvorfor vi 
kke kan anbefale det stillede forslag.

København, den 7. marts 1980

Dansk Arbejdsgiverforening 

I I . C. Springborg

Dansk Socialrådgiverforening:

Dansk Socialrådgiverforening kan udtrykke sin positive holdning til det 
fremlagte medlemsforslag om foranstaltninger til imødegåelse af ungdoms
arbejdsløshed. Vi håber derfor, at det pågældende forslag vil blive vedta
get, i sidste instans af Nordisk Ministerråd.

Ungdomsarbejdsløsheden i Norden er, som det fremstår af medlems
forslaget, en overordentlig central problemstilling, som med rette har ført 
til, at man på nordisk plan har prioriteret dette som den største opgave 
inden for arbejdsløshedsbekæmpelsen. På nordisk plan er det derfor over
ordentlig hensigtsmæssigt at tilstræbe en effektiv koordination, dels af 
undersøgelsesarbejdet, men også m.h.p. reel information i de respektive 
lande om de projekter og erfaringer, der indhøstes i arbejdet for at be
kæmpe ungdomsarbejdsløsheden.

Det er foreningens opfattelse, at der såvel på nationalt som på nordisk 
plan fortsat bør finde drøftelser sted om. hvordan samarbejdet kan udvi
kles inden for denne sektor, sådan at ungdomsarbejdsløsheden kan redu
ceres i de enkelte lande. Inden for det foreslåede samarbejdsprogram er 
det derfor vigtigt at lægge vægt på de udstødningsmekanismer inden for 
arbejdsmarkedet, som især ungdommen udsættes for. Endvidere bør der 
lægges vægt på et nærmere studium af de sociale konsekvenser, som unge 
rammes af, fordi de ikke bliver integreret på arbejdsmarkedet. Erfaringsvis 
kan det påpeges, at en række af de almindelige foranstaltninger til af
hjælpning af ungdomsarbejdsløsheden ikke rammer restgruppen, fordi de 
foranstaltninger, der udformes, sigter mod integration af unge. som be
finder sig i en mere sædvanlig position.

Dansk Socialrådgiverforening skal derfor tilslutte sig det fremlagte for
slag, men skal samtidig anbefale, at man lægger vægt på at inddrage de 
socialpolitiske konsekvenser i arbejdsprogrammet, herunder specielt læg
ger vægt på en nærmere analyse af samspillet mellem ungdomsarbejdsløs
hedsforanstaltninger og sociale foranstaltninger, fordi netop restgruppens 
manglende integration på arbejdsmarkedet har ganske uoverskuelige kon
sekvenser for denne gruppe af unge.

Eva Hallum

København, den 1. august 1980
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 Socialpolitisk forening udtale sin positive holdning til forslaget og
samtidigt give udtryk for, at det er foreningens håb, at forslaget vil blive 
vedtaget og gennemført.

Med den store ungdomsarbejdsløshed der især er blandt unge i de 
nordiske lande, finder Socialpolitisk Forening det overordentlig vigtigt og 
nødvendigt, at de informationer og praktiske erfaringer, der i årenes løb er 
indhøstet fra arbejdet med at modvirke ungdomsarbejdsløsheden, bliver 
systematiseret og gengivet i en form, som kan udveksles og praktisk 
anvendes i de respektive medlemslande.

Det er Socialpolitisk Forenings opfattelse, at der såvel på nationalt som 
på nordisk plan fortsat må finde drøftelser sted og samarbejdes om, hvor
ledes ungdomsarbejdsløsheden kan reduceres. En væsentlig forudsætning 
for et udvidet samarbejde vil bl.a. være en effektivere informationsud
veksling mellem de respektive lande, så der på denne baggrund kan samar
bejdes om konkrete handlingsprogrammer til imødegåelse og mindskelse af 
den store ungdomsarbejdsløshed.

Socialpolitisk Forening kan derfor give sin fulde støtte til det fremsendte 
mediernsforslag, og foreningen stiller sig gerne til rådighed i det videre 
arbejde.

København, den 24. april 1980

Ib Maltesen

Socialpolitisk Forening:

F in l a n d

Social- och hälsovårdsministeriet:

Förslagsställarna hänvisar till det utredningsarbete avseende ungdoms
arbetslöshet, som företagits inom ramen för Nordiska arbetsmarknadsut
skottets (NAUT) verksamhet samt i Nordiska kultursekretariatets regi. 
Det åsyftade utredningsarbetet pekar mot ett behov av åtgärder inom 
skola, arbetsliv och yrkesvägledning för att bekämpa ungdomsarbetslöshe
ten. Vidare understryks önskvärdheten av att ungdomen själv i större 
utsträckning kan ta del i planläggningen av åtgärderna mot ungdomsarbets
löshet.

Social- och hälsovårdsministeriet anser det vara mycket angeläget att 
bekämpa ungdomsarbetslösheten genom gemensamma ansträngningar på 
internationellt och nationellt plan. Sett ur ministeriets synvinkel talar inte 
minst sambandet mellan arbetslöshet och socialvårdens olika tjänster för 
att arbetslöshetsbekämpningen borde effektiveras.
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På det nordiska planet föreligger nu aktuella utredningsresultat, vilka 
skall överföras och konkretiseras på nationellt plan. Nordiska arbetsmark
nadsutskottet (N AUT) och Nordiska ämbetsmannakommittén för kultur
frågor skall i slutet av maj hålla ett samråd om hur resultaten av utredning
arna skall föras vidare. Samrådet gäller särskilt området skola och arbets
liv samt på vilket sätt utredningarnas resultat och förslag skall organisato
riskt hanteras ävensom eventuella behov av vidare utredningar. I detta 
sammanhang kunde särskilt nämnas att N A UT arktivt följer med OECDts 
omfattande projekt från år 1979 rörande den sk. ungdomsgarantin som ett 
medel i arbetslöshetsbekämpningen. Ett annat beaktansvärt projekt i 
NAUT:s regi som håller på att färdigställas gäller "vägar till arbete för 
ungdomar med sociala arbetshinder".

Social- och hälsovårdsministeriet hänvisar till det ovan anförda och 
anser att det är ytterst angeläget att de nordiska och nationella myndighe
terna och organisationerna som deltar i bekämpningen av ungdomsarbets
löshet bereds gynnsamma förutsättningar och tid att överföra de förelig
gande förslagen till konkreta åtgärder. Behovet av en särskild rekommen
dation i frågan borde således bedömas mot denna bakgrund.

Helsingfors den 18 april 1980

Sinikka Luja-Penttilä 
Social- och hälsovårdsminister

Henrik Å ström  
Aldre regeringssekreterare

Arbetskraftsministeriet:

Nordiska rådet har under de senaste åren åstadkommit flera övergri
pande verksamhetsprogram, i vilka behovet av koordinering mellan sam
hällspolitikens olika sektorer har beaktats. Som exempel kan nämnas det 
nordiska arbetsmarknadsprogrammets II etapp som nyss påbörjats och där 
en central position intas av banden mellan arbetskraftspolitiken och utbild
ningspolitiken samt skolans och arbetslivets samverkan, vilka utgör en 
väsentlig del av ungdomsarbetslöshetsproblemet.

Vid beredningen och genomförandet av nationella åtgärder för förebyg
gande och minskande av ungdomsarbetslösheten har man kunnat dra nytta 
av andra nordiska länders erfarenheter och de undersökningar och utred
ningar som nämns i medlemsförslaget A 574/s. Kommittén för ungas ar- 
betsplacering (kommittébetänkande 1979:39) har i sitt arbete och sina 
förslag till åtgärder i stor utsträckning kunnat stöda sig på de idéer om den 
s. k. ungdomsgarantin som fötts som ett resultat av det nordiska samarbe
tet. Då det gäller övergången från skola till arbetsliv samt då det gäller
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arbetspraktik i anslutning till yrkesutbildning borde utredningsarbete ytter
ligare utökas.

Ungdomsarbetslöshetsproblemen dryftas för närvarande i flera interna
tionella fora. Det nordiska arbetet som gäller dessa problem har redan nu 
samordnats med arbetet inom OECD för att inte samma arbete skulle göras 
på två håll.

I det nordiska samarbetet borde merparten av resurserna koncentreras 
till uppföljning av pågående verksamhetsprogram, till utnyttjande av deras 
resultat samt till sådant samarbete som syftar till att skapa en tillräcklig 
arbetskraftsefterfrågan på 1980-talet. Arbetskraftsministeriet anser det 
vara mindre ändamålsenligt och sent påtänkt att utarbeta ett program 
enkom för ungdomsarbetslösheten.

Helsingfors den 11 mars 1980
Arvo Aiilto 

Arbetskraftsminister
Ilse Koli 

Byråchef

Yrkesutbildningsstyrelsen:

Det utredningsarbete som under de senaste åren utförts av såväl Nordis
ka arbetsmarknadsutskottet som Sekretariatet för nordiskt kulturellt sam
arbete om spörsmål i anslutning till ungdomsarbetslösheten har gripit in i 
problem som varit och är ytterst aktuella och brännande i alla nordiska 
länder. Yrkesutbildningsstyrelsen anser det angeläget att utredningsarbete 
som syftar till en lösning av ungdomsarbetslöshetsproblemen stöds och 
intensifieras. Yrkesutbildningsstyrelsen understryker samtidigt vikten av 
att ungdomsarbetslösheten ses och analyseras i ett större samhällspolitiskt 
sammanhang. Ungdomsarbetslösheten kan inte stävjas enbart genom ut- 
bildningspolitiska åtgärder utan förutsätter insatser på många olika områ
den. samtidigt som ett intensivt samarbete borde åstadkommas mellan 
olika grenar inom förvaltningen inte enbart på centralt utan även på lokalt 
plan. Ytterligare pekar yrkesutbildningsstyrelsen på nödvändigheten av 
långsiktiga, preventiva åtgärder på bekostnad av nuvarande ofta kortsik
tiga punktinsatser. Yrkesutbildningsstyrelsen finner det därför viktigt att 
ett helhetsbetonat åtgärdsprogram i syfte att motverka ungdomsarbetslös
heten i Norden åstadkoms.

Seppo Oinonen 

Generaldirektör
Annette Liljeström 
Bitr. avdelningschef

Helsingfors den 18 mars 1980
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Ålands landskapsstyrelse:

De i medlemsförslaget framförda synpunkterna äger sin giltighet även på 
Aland. Ungdomsarbetslösheten och därtill hörande emigration är ett av de 
allvarligaste problemen för framförallt ungdom utan eller med svag yrkes
utbildning samt även i viss utsträckning för den ungdom som erhållit 
högskoleutbildning inom en sektor med begränsat antal arbetsplatser för 
akademiker.

Förhållandet pä Aland, som ligger mellan Finland och Sverige med den 
attraktiva svenska arbetsmarknaden intill, är sådant att de i riket fattade 
besluten för åtgärder inom detta område ofta är så utformade att de inte 
passar landskapets arbetsmarknad. Tidigare har i samordningen av olika 
åtgärder på det arbetskraftspolitiska området åländska synpunkter och 
behov blivit obeaktade i avtal som ingåtts mellan arbetskraftsministeriet 
och de nordiska ländernas arbetsmarknadsverk. Det råder utanför landet 
en uppfattning att landskapets arbetsmarknadsfrågor underlyder det finska 
arbetskraftsministeriet. Aland har därför blivit förbigånget. 1 landskapet 
sköts dessa frågor inom självstyrelsen av landskapsstyrelsen och dess 
arbetsförmedlingsbyrå. 1 det föreliggande för Aland så viktiga medlems
förslaget i Nordiska rådet om åtgärdsprogram för samarbete i syfte att 
motverka ungdomsarbetslösheten vore det därför angeläget att ta hänsyn 
även till de särförhållanden som rader på Åland ifråga om sysselsättning 
för ungdomen samt att landskapet har självstyrelse inom detta omräde.

Landskapsstyrelsen har beslutat att som yttrande rörande medlemsför
slaget om åtgärder för att motverka ungdomsarbetslösheten meddela att 
landskapsstyrelsen omfattar hemställan om ett åtgärdsprogram för samar
bete i syfte att motverka ungdomsarbetslösheten.

Mariehamn den 19 februari 1980

Folke Woivalin 

Lantråd
Tor Mattsson 
Avdelningschef

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund och Affärsarbetsgivarnas central
förbund AAC:

De omfattande problemen med ungdomsarbetslösheten har behandlats 
på olika håll. Inom OECD  har man gjort ett flertal rapporter om frågan. 
Nordiska arbetsmarknadsutskottet har publicerat två rapporter och nor
diska kultursekretariatet en. I Finland har saken utretts av två olika kom
missioner. Kommissionen för de ungas sysselsättning lämnade sitt betän
kande år 1978 och Kommissionen för arbetsplatser för ungdomar sitt 
betänkande 1979.



16

I Finland har ökningen av ungdomsarbetslösheten avstannat och de 
ungas relativa andel av arbetslösheten har sjunkit.

Ungdomsarbetslösheten är en del av den allmänna arbetslösheten. Så
dana åtgärder som leder till en förbättring av den allmänna sysselsättning
en. hjälper effektivast även arbetslösa ungdomar. Det behövs en ekono
misk politik som förbättrar företagens allmänna verksamhetsförutsättning- 
ar. Däremot anser vi det orealistiskt med programförklaringar som varken 
ger upphov till nya arbetsplatser eller ökad produktion.

Enligt vår uppfattning förblir arbetslösheten och vid sidan av den ung
domsarbetslösheten fortfarande jämförelsevis hög. Därför är det nödvän
digt med tillfälliga och noggrant planerade specialåtgärder för att mildra 
ungdomsarbetslösheten. Sänkta arbetskraftskostnader för ungdomens del 
skulle förstärka efterfrågan och väsentligt förbättra sysselsättningen för de 
unga. Vi anser det riktigt att övergången från skolan till arbetslivet under
lättas. Av avgörande betydelse blir här att få innehållet i utbildningen att så 
väl som möjligt motsvara produktionslivets behov. Även utvecklandet av 
den individuella arbetsförmedlingsservicen, ekonomiskt stöd för den re
gionala rörligheten medräknat, är av stor betydelse för ungdomens syssel
sättning. Det vore viktigt att man på nordisk nivå kunde nå enighet om 
principen att en person som flyttar från ett land till ett annat inte, i 
samband med flyttningen, får större fördelar än en arbetssökande, som i 
hemlandet flyttar från en ort till en annan.

På basen av det ovan framförda och med beaktande av de skillnader som 
råder mellan de nordiska länderna i fråga om arbetslöshetens omfattning 
intar vi en reserverad hållning till uppgörande av ett åtgärdsprogram för att 
motverka ungdomsarbetslösheten. Däremot anser vi att det vore till nytta 
att byta erfarenheter i fråga på samnordisk nivå.

Helsingfors den 3 mars 1980.

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund 

Matti Korhonen 

Affärsarbetsgivarnas centralförbund AAC 

Pekka Merenheimo

Akava r. f.:

1 den promemoria som åtföljer handlingarna hemställer undertecknarna 
att Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att utarbeta ett 
åtgärdsprogram för samarbete i syfte att motverka ungdomsarbetslöshe-

I promemorian konstateras att ungdomsarbetslösheten blivit ett stort 
problem i alla de nordiska länderna. I promemorian hänvisas till NAUT:s
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utredningar om ungdomsarbetslösheten i de nordiska länderna samt till 
kultursekretariatets rapport om åtgärder mot ungdomsarbetslösheten i fyra 
nordiska typområden. Undertecknarna konstaterar att det finns förutsätt
ningar att på basen av nämnda utredningar bygga upp ett åtgärdsprogram 
för att motverka ungdomsarbetslösheten.

Akava omfattar åsikten att ungdomsarbetslösheten utvecklats till ett 
synnerligen omfattande och svårlöst problem. Till följd härav är alla åtgär
der som siktar till att minska ungdomsarbetslösheten välkomna. Akava 
finner det således vara befogat att möjligheterna att främja åtgärder för 
ungdomssysselsättningen i de nordiska länderna utreds på ett samnordiskt 
plan.

Helsingfors den 26 februari 1980

Akava r. f.

5. Apajalahti 
Ordförande

Jaakko Kähönen 
Utredningschef

Finlands stadsförbund

Finlands stadsförbund har fäst medlemskommunernas uppmärksamhet 
vid den stora ungdomsarbetslösheten och uppmanat dem att söka medel 
för att förbättra ungdomens sysselsättningsläge. Stadsförbundet har i sa
ken även avgett ett utlåtande till arbetskraftsministeriet. Närmast genom 
kommunernas och delvis även genom företagens åtgärder har ungdomens 
arbetslöshetsgrad avsevärt kunnat sänkas under år 1979. En bestående 
förbättring av läget kan man dock inte vara säker på, emedan kommuner
nas åtgärder huvudsakligen är tillfälliga sysselsättningsåtgärer.

Finlands stadsförbund understöder den åtgärd som medlemsförslaget 
avser. Samtidigt hemställer stadsförbundet, att vid utarbetandet av ett 
eventuellt åtgärdsprogram fästes speciell uppmärksamhet vid samarbetet 
mellan skola och arbetsliv samt vid att utveckla yrkesvägledningen och 
den övriga arbetskraftsservicen.

Eino Österman 
Biträdande direktör

Veikko Tattari 
Biträdande avdelningschef

Helsingfors den 29 februari 1980
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Norge

Kirke- og undervisningsdepartementet:

Kirke- og undervisningsdepartementet deler medlemsforslagets syn på 
viktigheten av å finne fram til effektive tiltak for å motvirke arbeidsløshe
ten blant ungdom. Ikke minst av denne grunn har departementet med 
interesse fulgt det utredningsarbeid som i de senere år har foregått på 
nordisk plan med sikte på å klarlegge problemer ved de 16-19 åriges 
utdanningssituasjon.

1 Norge er situasjonen innen det videregående skoleverk for tiden den at 
7 - 8 %  av alle som søker om å bli tatt opp som elever, ikke kan skaffes 
plass i den ordinære undervisning. Dette gjelder samtlige studieretninger 
sett under ett. 1 yrkesfaglige studieretninger er det forholdsvis Iler som 
ikke kommer inn. Man regner med at det vil ta 4-5 år før den videregående 
skole har kapasitet til å dekke behovet for hele søkermassen. De elever 
som ikke kommer inn på skole eller som ikke søker skole eller tar arbeid, 
blir kontaktet og får tilbud om å delta i korte kurs (3 måneder). Dette skjer i 
et nært samarbeid mellom skole- og arbeidskraftmyndigheter.

Innenfor det videregående skoleverk arbeides det med å oke kontakten 
med arbeidslivet, bl. a. ved utplassering av elever og ved å styrke yrkesvei
ledningen. Også dette krever personell og midler til oppfølging.

Vi forstår medlemsforslaget slik at det foreslåtte handlingsprogram skal 
gå utover den pågående utredning og informasjonsutveksling og tar sikte 
på å gjennomføre konkrete tiltak for å redusere arbeidsløsheten blant 
ungdom. Et slikt program må baseres på en analyse av hvilke tiltak som er 
mest effektive og en beregning av hva gjennomføringen vil koste. Det er 
viktig å ta hensyn til at forholdene og dermed behovene for hjelpetiltak 
ikke er identiske i de nordiske land. Ut fra dette synes det naturlig at 
nasjonale myndigheter avgjør hvilke virkemidler som mest hensiktsmessig 
kan tas i bruk.

Oslo, 10. april 1980

Etter fullmakt 

Olav Hove
Brit A I stad

Kommunal- og arbejdsdepartementet:

Statsministerens kontor har bedt Kommunal- og arbejdsdepartementet 
samordne uttalelsene fra norsk side. Både Kirke- og undervisningsdeparte
mentet og Sosialdepartementet har uttalt seg om forslaget. Kommunal- og 
arbeidsdepartementet har også innhentet uttalelsene fra Arbeidsdirekto-



19

atet i saken. Alle disse uttalelsene vedlegges til orientering, (se ovan resp. 
i edan).

I Norge har Regjeringen i St. meld. nr. 14 (1977-78) Om sysselsettings- 
>olitikken, utformet følgende program når det gjelder ungdomsarbeidsle- 
ligheten:

— — - tar sikte på å sikre alle unge under 20 år tilbud om videre 
itdanning eller arbeid i løpet av perioden fram til 1981.

På basis av denne målsettingen har de respektive myndigheter, i første 
•ekke skolemyndigheter og arbeidsmarkedsmyndigheter, utformet en 
•ekke tiltak for å motvirke ungdomsarbeidsledigheten. En er nå i gang med 
i vurdere hvor langt man har kommet når det gjelder å realisere det mål 
som er satt opp.

Også de andre nordiske landene har utformet ambisiøse målsettinger når 
Jet gjelder ungdomsarbeidsledigheten. En kan derfor si at det er stor 
politisk enighet i de nordiske landene om at dette feltet må ha meget høy 
prioritet.

Som pekt på i medlemsforslaget har det i de siste årene blitt gjennomført 
en rekke utredninger på nordisk plan med sikte på å utveksle ideer og 
erfaringer når det gjelder tiltak mot ungdomsarbeidsledigheten. På grunn 
av at administrasjonen og ansvarsfordelingen mellom de ulike myndigheter 
er forskjellig i de respektive landene, har de konkrete tiltakene hatt nokså 
ulike utforminger. I det nordiske arbeidsmarkedssamarbeidet er en nå i 
ferd med å foreta en oppsummering og vurdering av det som til nå er gjort.
I prosjektet ” Ungdomsgarantin - innebörd och problemställningar”  heter 
det i mandatet at prosjektet skal:

ge en samlad bild av de insatser för ungdomar som görs i de nordiska 
länderna i syfte att förverkliga den s. k. ungdomsgarantin.

Samarbeid på nordisk plan når det gjelder ungdomsledigheten må fort
satt ha form av å være utveksling av ideer og erfaringer. I den grad det er 
praktisk mulig og hensiktsmessig vil en kunne etablere de samme tiltakene 
i de ulike landene. Det må være de nasjonale myndigheter som vurderer 
om dette er hensiktsmessig i de enkelte tilfeller. Vi går ut fra at de 
nasjonale myndigheter til enhver tid vurderer en forandring av tiltakene ut 
fra de erfaringer som gjøres i de nordiske landene.

Fra norsk side er en derfor innstilt på å fortsette samarbeidet i den form 
det har hatt til nå. Det er vanskelig å tenke seg at et nordisk handlingspro
gram på dette feltet skal ha noen mening utover det som allerede er 
iverksatt.

Oslo, 23.april 1980

Etter fullmakt

Tom Veierød
Hans Arisholm
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Sosialdepartementet:
Sosialdepartementet ser det som meget positivt at det nå tas sikte på å 

utarbeide et konkret handlingsprogram med sikte på å motvirke ungdoms
arbeidsløsheten. Overgangen fra skole til arbeidsliv vil normalt by på 
problemer for mange ungdommer, og når arbeidsmarkedet er stramt, ram
mer dette i særlig grad ungdommene som konkurransemessig står svakest 
eller som har særlige tilpasningsproblemer. Dette er samtidig ungdom som 
i særlig grad har behov for den støtte et fast arbeidsmiljø kan gi. Det blir 
også ytterligere vanskelig å få rehabilitert ungdom som er kommet i en 
konfliktfylt situasjon, og resultatet av forebyggende tiltak eller behandling 
vil i stor grad avhenge av at ungdommene kan gis meningsfylt virksomhet. 
Tilbud om en yrkesaktiv tilværelse er derfor av stor betydning både ut fra 
et forebyggende synspunkt og som ledd i behandling.

Ifølge Arbeidsdirektoratets undersøkelse i 1975 av 17—19 åringenes 
tilpasning til arbeidsliv og skole, er det et stort antall av arbeidsløse 
ungdommer som ikke har søkt hjelp gjennom arbeidsformidlingen. Det 
oppsøkende ungdomsarbeidet - utekontaktene - kommer gjennom sitt 
arbeid i kontakt med mange av de ungdommene som har vanskelig for å 
dra nytte av arbeidskontorenes tilbud. 1 et handlingsprogram for å mot
virke ungdomsarbeidsløshet bør det derfor legges vekt på å utvikle effek
tivt samarbeid mellom arbeidsformidlingen og utekontaktene. Dette er tatt 
opp i en nylig avgitt innstilling om oppsøkende ungdomsarbeid. Sosialde
partementet har tatt sikte på å legge fram en Stortingsmelding når innstil
lingen har vært til høring, og der fremme retningslinjer for videre utbygging 
av det oppsøkende ungdomsarbeidet. Videre utbygging av det oppsøkende 
ungdomsarbedet bør derfor også inngå i handlingsprogrammet for tiltak 
mot ungdomsarbeidsløsheten. Økt kontakt mellom arbeidskontor og ung
dommen løser imidlertid ikke problemene med ungdomsarbeidsløshet. 
hvis det ikke finnes plasser for ukvalifisert ungdom. Offentlige instanser 
må ta et ansvar for etablering av arbeidsplasser for ungdom. Selv om dette 
vil bety ikke-profitable arbeidsplasser, må ungdommens behov for arbeid 
og for den type arbeid de kan mestre, veie tungt i forhold til kortsiktige 
økonomiske hensyn. På sikt kan dette også svare seg økonomisk, fordi den 
stabiliserende virkning av å være i jobb kan bli avgjørende for en ungdoms 
videre sosiale og yrkesmessige tilpasning.

Ved utformning av handlingsprogrammet går vi ut fra at det blir bygget 
inn evaluering og løpende vurderinger for tilpasning av tiltakene. I seg selv 
positive tiltak kan få en negativ effekt hvis det viser seg at forutsetningene 
ikke holder. F. eks. har problembelastet ungdom som har blitt motivert og 
klart å gjennomføre attførings- og arbeidstreningskurs, blitt svært skuffet
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I destruktive når dette likevel ikke har gitt muligheter for arbeidsplasse- 
ng etterpå.

slo. 28. mars 1980

Etter fullmakt 

Tormod Hermansen
Turid V. Grinde

irbeidsdirektoratet:

Som påpekt i begrunnelsen for ovennevnte medlemsforslag har man i det 
lordiske samarbeidet i de seinere årene prioritert spørsmålet om ungdoms- 
rbeidsløsheten høyt og har skaffet seg en betydelig informasjon og erfa- 
ingsoversikt når det gjelder tiltak mot ungdomsarbeidsløsheten. De utred- 
lingene som er utarbeidet inneholder også en rekke forslag til tiltak.

Forslagsstillerne foreslår at all informasjon som fins om spørsmålet 
imiddelbart koordineres og etter behov kompletteres. Det er litt uklart hva 
som menes med dette. Ved utarbeidingen av de to rapportene som er 
lærmere omtalt i forslagsbegrunnelsen har det foregått en koordinering 
êd at folk fra Kultursekretariatet henholdsvis Nordisk ministerråds 

sekretariat har deltatt i styringsgruppene. Det var også en representant for 
N AUT med i referansegruppen som utarbeidet et tre-årig prosjektprogram 
for 1978-80 under Kultursekretariatet. Det kan være formålstjenlig å få en 
sammenfattende oversikt over de forslag som foreligger hittil om tiltak mot 
ungdomsarbeidsløsheten i de nordiske land og å foreta en oppsummering 
og vurdering av det som hittil er gjort. Dette må antas å bli gjort i det 
pågående NAUT-prosjekt ” Ungdomsgarantin - innebörd och problem
ställningar” , der det i mandatet bl.a. heter at prosjektet skal: "Ge en 
samlad bild av de insatser för ungdomar som görs i de nordiska länderna i 
syfte att förverkliga den s. k. ungdomsgarantin” .

Medlemsforslaget om å utarbeide et tiltaksprogram for samarbeid synes 
å være dekket av det nordiske samarbeidet som har pågått og pågår i de 
nordiske samarbeidsorganers regi. Ut over dette synes det vanskelig å 
tenke seg et felles tiltaksprogam som skulle forplikte de enkelte lands 
politiske og økonomiske systemer. Det foreligger materiale nok til et 
tiltaksprogram innen det enkelte land i de nordiske utredninger.

Oslo. 22. februar 1980

Etter fullmakt

Finn Walle
Arnold Havelin
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förklarat sig tillstyrka medlemsförslaget.

Norsk arbeidsgiverforening:

De nordiske arbeidsgiverforeningene er anmodet om å avgi uttalelse 
vedrørende medlemsforslag A 574/s om tiltak for å motvirke 
ungdomsarbeidsløshet. Selv om det konkrete forslaget er relativt generelt 
formet, vil vi fra Norsk arbeidsgiverforenings side komme med en del 
kommentarer.

En stor del av de arbeidsløse unge har tidligere ikke vært ute i arbeidsli
vet. Overgangen fra skole til yrkesaktivt liv er stor. I mange tilfeller har 
også ungdommene en feilaktig oppfatning av hvilke krav som stilles til 
dem, og hvilke rettigheter de har i arbeidslivet. Et annet problem ligger i at 
på grunn av manglende tilknytning til en bedrift, er det vanskelig å iverk
sette selektive sysselsettingstiltak for å stimulere arbeidsgiverne til å en
gasjere unge arbeidssøkende.

Selv om problemet utvilsomt er generelt i hele den vestlige verden, har 
vi vanskelig for å se at det finnes muligheter for en harmonisering av 
eventuelle tiltak. På bakgrunn av det som er nevnt ovenfor, må man finne 
løsningen blant generelle økonomiske stimuleringstiltak. Vi anser det imid
lertid også for å være av stor viktighet at vi blant de nordiske land får en 
utveksling av informasjoner om såvel erfaringene med forskjellige tiltak 
som om den faktiske utviklingen m. h. t. ungdomsarbeidsløshet.

Dersom det foreslåtte handlingsprogrammet begrenses til informasjons
utveksling og erfaringsutveksling om de nasjonale tiltakene, kan vi gi vår 
støtte til forslaget.

Oslo. 21. mars 1980

Norsk arbeidsgiverforening 
Internasjonalt kontor

Tore Chr. Malterild

S v e r ig e

Socialstyrelsen:

Arbetslösheten kan för de människor som drabbas eller hotas av den 
orsaka både ohälsa och allvarliga sociala problem. Arbetet är inte enbart 
en källa till försörjning utan har också ett egenvärde för individen och 
svarar mot grundläggande mänskliga behov att utveckla och berika tillva-
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Utslagningen ur arbetslivet utgör därför ett allvarligt socialt problem, 
lärskilt gäller detta ungdomar som löper risk att genom längre arbetslös- 
letsperioder successivt få allt svårare att vinna inträde på arbetsmarkna- 
len eller på sikt kommer att helt utestängas från den.

1 yttrande över sysselsättningsutredningens slutbetänkande Sysselsätt- 
lingspolitik för arbete ät alla (SOU 1979:24) har socialstyrelsen kraftigt 
inderstrukit det snara behovet av åtgärer för att komma tillrätta med 
mgdomsarbetslösheten.

Enligt socialstyrelsens uppfattning vore det i sammanhanget därför vär- 
Jefullt med ett gemensamt nordiskt arbete för att samordna och vid behov 
komplettera befintlig information och på basen av detta utarbeta konkreta 
handlingsprogram.

Stockholm den 28 februari 1980

Barbro Westerholm
Bengt Larsson

Universitets- och högskoleämbetet:

Motverkande av ungdomsarbetslösheten är en angelägen samhällsupp
gift. Här liksom på många andra områden synes mycket vara att vinna 
genom ett nordiskt samarbete. U H Ä  kan därför tillstyrka förslaget att ett 
åtgärdsprogram för samarbete i syfte att motverka ungdomsarbetslösheten 
utarbetas.

Anledning torde inte finnas att här lägga synpunkter på vad ett åtgärds
program närmare bör innehålla. För UH Ä  faller det sig dock naturligt att 
framhålla den självklara plats som åtgärder på utbildningens och forskning
ens område har i ett sådant åtgärdsprogram.

Stockholm den 5 maj 1980

På UHÄ:s vägnar 

Owe Skoglund

Skolöverstyrelsen (SÖ):

I förslaget väckt i Nordiska rådet kommenteras det arbete som pågår för 
att finna lösningar på ungdomsarbetslösheten. Man betonar att det saknas 
ett gemensamt nordiskt handlingsprogram. Ett sådant bör snarast utarbe
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tas menar förslagsställarna, som underlag för detta arbete skulle kunna 
ligga två rapporter frän Nordiska ministerrådets sekretariat och sekretaria
tet för nordiskt kulturellt samarbete.

En av dessa rapporter, "Forebyggende tiltak mot ungdomsarbeidslös- 
het", har remitterats till SÖ i särskild ordning.

I denna rapport diskuteras i generella ordalag förebyggande åtgärder i 
grundskolan och vid övergången från skola till arbetsliv.

Innan SÖ här behandlar de två rapporterna och förslaget med anledning 
av dessa, vill SÖ betona att ämbetsverket ser ungdomsarbetslösheten som 
ett mycket allvarligt problem. SÖ kommer aktivt att verka för att skapa 
utbildningsalternativ, utöver vad som redan finns idag, för dessa ungdo
mar. En första förutsättning för att lösa ungdomsarbetslösheten är dock att 
det finns utrymme på arbetsmarknaden för ungdom. SÖ ser det således 
inte enbart eller i första hand som en utbildningspolitisk fråga.

Huvuddelen av 16-årskullen väljer att fortsätta sina studier i gymnasie
skolan efter grundskolan. Undersöknignar som SÖ gjort visar att gymna
sieskolan i nuvarande utformning fungerar bra för merparten av eleverna. 
De flesta anser sig nöjda. Åtgärder för att motverka ungdomsarbetslöshe
ten måste således huvudsakligen avse de ungdomar som hamnar utanför 
gymnasieskolan.

Den minskade regionala rörligheten bland ungdom skapar också pro
blem. Den försvårar anpassningen mellan utbildning och arbetsmarknad. 
Ungdomarna efterfrågar utbildning på hemorten som i många fall saknar 
lokal arbetsmarknad som motsvarar utbildningen.

Man måste vidare värna om kvaliteten i de extra utbildningsåtgärder 
som vidtas för den arbetslösa ungdomen. Åtgärderna får inte bidra till att 
skapa ett A-lag och ett B-lag på arbetsmarknaden.

SÖ vill i detta sammanhang också betona vikten av att elever i olika 
former av utbildning erhåller likvärdiga ekonomiska villkor.

Nordiska ministerrådets projektgrupp föreslår i "Forebyggende tillak 
mot ungdomsarbeidsUishet"  åtgärder för att förbättra skolans studie- och 
yrkesorientering (syo) och samarbetet mellan skolan, arbetslivet och ar
betsförmedlingen i yrkesorienterande sammanhang. SÖ har bl. a. i utvär
deringen av försöksverksamheten med ny syo-organisation (Studie- och 
yrkesorientering. Sammanfattande erfarenheter av fem års- försöksverk
samhet), redovisat erfarenheter och också förslag till åtgärder som i stort 
överensstämmer med projektgruppens förslag.

En ökad verklighetsanknytning av all utbildning intar en framskjuten 
plats i senaste skolreformerna i Sverige. Det gäller inte minst den nya 
läroplanen förgrundskolan, Lgr-80. (regeringens prop. 1978/79: 180. UbU 
1978/79:45) som införs definitivt fr.o.m. läsåret 1982/83. Den ger förut
sättningar för att bl. a. göra omvärldsorienteringen upplevelserik och kon
kret för eleverna.

Ett utvecklingsarbete pågår inom ungdomsskolan rörande syo och dess
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örutsättningar och möjligheter. Med anledning av beslutet om ny läroplan 
or grundskolan kommer utvecklingsarbetet att intensifieras kring bl. a. de 
områden av skolans arbete som berörs i förslaget från ministerrådets 
projektgrupp.

Beslutet om ny läroplan för grundskolan innebär bl. a. att den praktiska 
irbetslivsorienteringen kommer att kraftigt utökas. Målet är att eleverna 
under sin grundskoletid skall få sammanlagt tio veckor i arbetslivet, i form 
av framförallt studiebesök och längre vistelser. Ökade ansträngningar att i 
undervisningen ta tillvara de erfarenheter eleverna på detta sätt får, skall 
enligt nämnda beslut också göras. Utvecklingsarbete pågår i syfte att ge 
lärare och arbetsplatshandledare en bättre utbildning för att klara dessa 
uppgifter.

Försöksverksamhet pågår även med en bredare och mera aktiv syo i 
årskurs 9 jämte försök med förändrad intagning till gymnasieskolan. För
söket med förändrad intagning är en av de åtgärder som vidtagits för att 
tillmötesgå samhällskraven på större rörlighet och flexibilitet vid över
gången från grundskola till gymnasieskola. I arbetet med att skapa en 
sådan organisation undersöks även möjligheterna att samverka med andra 
utbildningsformer, t. ex. vuxenutbildningen och arbetsmarknads
utbildningen. SÖ har hos regeringen anhållit att på några orter inleda en 
försöksverksamhet för en flexiblare gymnasieskola.

SÖ delar projektgruppens mening om att ett fortsatt utvecklingsarbete 
av syo bör ske i stort enligt de förslag som lämnas i rapporten.

I arbetet att åstadkomma ett gemensamt nordiskt handlingsprogram är 
rapporten ’ 'Foranstaltninger mod ungdomsarbeidslösheden i ftre nordiske 
lokalområder”  av stor betydelse. Dess översikt över åtgärder bör kunna 
vara till nytta för de olika ländernas fortsatta arbete. Ett direkt överfö
rande av idéer länderna emellan kan förmodligen endast prövas i begrän
sad omfattning. Fortsatta ansträngningar görs inom skolans område för att 
förebygga ungdomsarbetslöshet och andra svårigheter bl. a. vid övergång
en grundskola - gymnasieskola. Med nödvändiga kompletteringar från 
alla berörda länder bör enligt SÖ underlag finnas för arbete på det samlade 
nordiska åtgärdsprogram som föreslagits.

Till rapportens översikt vill SÖ därför nedan foga dels de åtgärder och 
verksamheter som inte berörs i rapporten då de inte förekommer inom 
"typområdet” , dels de verksamheter som tillkommit efter undersökning
ens fullbordande.

- Åtgärder som kan vidtas för att öka antalet utbildningsplatser för ung
dom. SÖ cirkulär 1979-02-16 och 1979-09-11.

- Försöksverksamhet med individuell avpassad kombination av utbild
ning och beredskapsarbete.

- Anordnande av 5-veckors introduktionskurs vid hösttermins början i
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gymnasieskolan för elever som lämnar grundskolan våren innan och 
inte erhållit arbete eller plats i utbildning.

Stockholm den 11 februari 1980

På skolöverstyrelsens vägnar 

Birgitta Ulvhammar
Karl-Arne Gideon

Arbetsmarknadsstyrelsen (AMS):

Inom ramen för Nordiska ministerrådets arbetsmarknadsutskott pågår 
ett projekt betitlat Ungdomsgarantin - innebörd och problemställningar. 
Projektet skall beskriva de åtgärder av arbetsmarknadspolitisk och utbild- 
ningspolitisk karaktär som sätts in för att i varje land förverkliga den så 
kallade ungdomsgarantin. en målsättning som de nordiska länderna mer 
eller mindre uttalat har anslutit sig till. Syftet är att få en samlad bild av 
innehållet i ungdomsgarantin och i vilken utsträckning den hittills kunnat 
förverkligas. Projektet skall även belysa konflikter som kan uppstå mellan 
de extrainsatta åtgärderna för ungdomar och den ordinarie arbetsmarkna
den respektive det ordinarie utbildningsväsendet samt ge förslag till lös
ning av sådana problem. En rapport väntas föreligga i mitten av år 1980.

Denna rapport bör enligt styrelsens uppfattning kunna ge sådan informa
tion om vilka åtgärder som hittills vidtagits i respektive länder mot ung
domsarbetslöshet som kan vara värdefull för samlade bedömningar i frå
gan. De förslag som kan komma att läggas fram kan få betydelse i det 
fortsatta arbetet när det gäller att ge konkret innehåll i ungdomsgarantin.

Arbetsmarknadsstyrelsen understryker värdet av att genom ett nordiskt 
samarbete bredda och fördjupa kunskaperna och erfarenheterna av olika 
insatser mot ungdomsarbetslösheten.

Stockholm den 19 februari 1980

Gunnar Andersson 
Lena Cavalliits Anne Marie Matt lar
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LO-kommittén:

I medlemsförslaget hänvisas till att frågan om ungdomsarbetslösheten 
nder senare år har prioriterats högt i det nordiska samarbetet. Detsamma 
an sägas vara fallet i ett vidare internationellt samarbete. Bl. a. anordnade 
)EC D  i december 1977 ett s. k. högnivåmöte (ministermöte) om åtgärder 
not ungdomsarbetslösheten i medlemsländerna vilket senare har följts upp 
nom organisationen.

Också internationella arbetsorganisationen (ILO ) har ägnat stor upp- 
närksamhet åt frågan om ungdomens sysselsättning. ILO :s tredje europe- 
ska regionala konferens (Geneve den 16-25 oktober 1979) hade som ett av 
:vå tekniska ämnen på sin dagordning frågan om "young people and 
work". Konferensen antog enhälligt en resolution om ungdom och arbete 
med rekommendationer dels till medlemsländerna (del I och II av resolu
tionen), dels till internationella arbetsbyråns styrelse om det fortsatta 
arbetet på ifrågavarande område. Resolutionen, vars text bifogas,1 kom
mer att behandlas av ILO :s styrelse vid dess sammanträde i mars 1980.

ILO-kommittén vill för sin del framhålla betydelsen av samordning av 
nordiska och andra internationella åtgärder vid uppföljningen av det remit
terade medlemsförslaget.

Stockholm den 13 februari 1980

För ILO-kommittén 

Rolf Skiliner
Kerstin Odman

Delegationen för ungdomens sysselsättningsfrågor (DELFUS):

Delegationen som i sak avstår från att yttra sig över förslaget vill emel
lertid framhålla att det är av stor vikt att kraftfulla åtgärder vidtas i de 
nordiska länderna för att motverka arbetslöshet bland ungdomar. Ett sam
nordiskt arbete i dessa frågor är också önskvärt inte minst som grundval 
för erfarenhetsutbyte. I Nordiska ministerrådets regi har också ett antal 
studier kring ungdomsarbetslöshet genomförts och för närvarande pågår

1 Här ej tryckt.
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ett projekt kring ungdomsgaranti. Detta kan måhända anses tillgodose de 
krav som framförs i medlemsförslaget.

Stockholm den 1 februari 1980

För delegationen för 
ungdomens sysselsättningsfrågor

Rolf Skillner 
Ordförande

Svenska kommunförbundet:

Arbetslösheten bland ungdomar kommer att vara ett stort problem ock
så under 1980-talet. Styrelsen anser därför att det är angeläget att kraftfulla 
åtgärder vidtas på olika områden för att motverka ungdomsarbetslösheten. 
Ett erfarenhetsutbyte mellan de nordiska länderna kan vara av stor bety
delse. De studier kring ungdomsarbetslöshet som genomförts eller pågår i 
Nordiska ministerrådets regi är värdefulla i detta sammanhang och bör 
enligt styrelsen kunna svara mot vad man syftar till i medlemsförslaget.

Stockholm den 29 februari 1980

Svenska kommunförbundet 

Svea Wiklund

Sveriges socionomers riksförbund (SSR):

SSR  delar förslagsställarens oro över situationen för ungdomar vid inträ
det på arbetsmarknaden. Framförallt mot bakgrund av hur viktigt det är att 
den unge snabbt får ett meningsfullt arbete och kan skapa sig en identitet 
som innebär att han/hon känner sig som en nyttig och producerande 
samhällsmedborgare. På så sätt kan också en nödvändig ansvarskänsla för 
både andra och den egna personen utvecklas.

Ett inlemmande i arbetslivet torde även vara nödvändigt för att stimule
ra till ett aktivt deltagande i samhällslivet i övrigt i form av exempelvis 
fackligt engagemang eller andra föreningsaktiviteter.

SSR  delar slutsatserna som redovisas i referaten av Nordiska arbets
marknadsutskottets rapporter.

Förbundet tillstyrker därför förslaget om samordning av befintlig infor-
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ation i saken samt att detta material skall utgöra grund för ett konkret 
gärdsprogram.
1 en så viktig fråga får ingen åtgärd lämnas oprövad.

ockholm den 29 februari 1980

Sveriges socionomers riksförbund 

Bengt-Ove Moberg
Lars-Bertil Wikdahl

venska arbetsgivareföreningen (SAF):

Föreningen vill framhålla, att det är av stor vikt att kraftfulla åtgärder 
idtages i de nordiska länderna för att motverka arbetslöshet bland ungdo- 
íar. Ett samnordiskt arbete i dessa frågor är också önskvärt inte minst, 
om grundval för erfarenhetsutbyte. I Nordiska ministerrådets regi har 
ckså ett antal studier kring ungdomsarbetslöshet genomförts, och för 
ärvarande pågår ett projekt kring ungdomsgaranti. Detta torde tillgodose 
le krav, som framförs i medlemsförslaget.

Stockholm den 21 februari 1980

Svenska arbetsgivareföreningen 
Expertavdelningen

Gunnar Westermark
Birgitta Ahlkvist
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Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska samarbetsnämnden för medicinsk forskning (NOS-M):

NOS-M såväl som de i NOS-M ingående forskningsråden anser att 
förstärkning av utbildning och forskning inom det miljömedicinska områ
det är mycket angelägen. De medicinska råden har också på olika sätt tagit 
initiativ för att stimulera miljömedicinsk forskning. Samtidigt är NOS-M 
och råden medvetna om de svårigheter som föreligger att på kort tid 
åstadkomma en förstärkning av miljömedicinsk forskning främst med hän
syn till det relativt sett ringa antalet kompetenta forskare inom området. 
Miljömedicinsk forskning är mångfacetterad och berör många olika veten- 
skapsdiscipliner. Det synes naturligt att åtgärder för att intensifiera miljö
medicinsk forskning och vidareutbildning i första hand koncentreras till 
universiteten. Inom universiteten finns förutsättningar att knyta samman 
och/eller utnyttja vetenskaplig kompetens inom många discipliner som är 
av betydelse för miljömedicinsk forskning.

Den i det föregående redovisade uppfattningen skall i och för sig inte ses 
som ett avstyrkande av förslaget att vidga forskningen vid hälsovårdshög- 
skolan. Under förhandenvarande omständigheter tillstyrker NOS-M med
lemsförslaget men vill med de i det föregående redovisade synpunkterna 
starkt understryka att en sådan insats inte kan utgöra mer än en mindre del 
av en angelägen, bred satsning på miljömedicinsk forskning.

Stockholm den 11 april 1980

För nordiska samarbetsnämnden för medicinsk forskning

Henry Danielsson
Ingwar Lennerfors
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Kontaktgruppen for miljølære ved universiteter og høyskoler:

Kontaktgruppen er oppnevnt av undervisningsministeriene etter vedtak 
i Embetsmannskomitéen for nordisk kulturelt samarbeids 4. møte 1979 
(15.5.1979). Dkr. 50.000,— er bevilget av disposisjonsmidlene for 1979 til 
finansiering av nevnte arbeidsgruppe. Gruppen har fått i oppdrag å initiere 
et nærmere samarbeid mellom en rekke nordiske institusjoner omkring 
etter- og videreutdanning av forskere og lærere innenfor miljøundervis
ningsområdet. Gruppen vil i april måned arrangere et samrådsmøte med 
deltakelse fra ovennevnte institusjoner.

Videre ble det besluttet en økonomisk ramme for oppdatering av rappor
ten "Miljøundervisning ved universiteter og høyskoler" (Oslo 1975), dkr. 
4.0(H),- og dkr 8.000,- ble bevilget til en spesialisert konferanse som ledd 
i et samordnet prosjekt, som bl. a. omfatter produksjon av læremateriale, 
drøftinger om institusjonenes utdanning og utveksling av prosjektrapporter 
og annen informasjon.

Kontaktgruppen vil påpeke at medlemsforslagets beskrivelse av mil
jøundervisningen ved nordiske universiteter og høyskoler neppe er dek
kende. 1 de senere år er det blitt utviklet relevant undervisning, d.v.s. som 
ledd i forskjellige disipliner, eller som tverrvitenskaplige kurser, ved samt
lige universiteter.

Når kontaktgruppen har besluttet å arrangere den første spesialiserte 
konferanse omkring miljøvern i den høyere tekniske utdanningen, er det et 
uttrykk for at en ikke er nådd spesielt langt på dette området.

Kontaktgruppen stiller seg klart positiv til at den miljømedisinske forsk
ning får økede ressurser.

Erfaringene med den kombinasjonen av høyere utdanning og forskning 
som drives i Nordplans regi synes å være gode. De to foregående nordiske 
kontaktgrupper har også vært av den oppfatning at det ville være ønskelig 
med en øket aktivitet ved hälsovårdshögskolan.

Kontaktgruppen vil også understreke hälsovårdshögskolans viktige rolle 
i yrkesmessig sammenheng.

Men kontaktgruppen vi påpeke at i dagens knappe ressurssituasjon, vil 
det være mer formålstjenlig at en utvidet aktivitet ved Hälsovårdshögsko
lan i forskning og forskerutdanning skjer gjennom en eller annen form for 
samarbeid med Göteborgs universitet (spesielt da ved de hygieniske insti
tusjoner).

Dette ville etter kontaktgruppens oppfatning være en bedre utnyttelse av 
de knappe ressurser, særlig nar en tar i betraktning at miljømedisin er et 
snevert forskningsområde som krever kostbart og sinnrikt utstyr.

I et eventuelt samarbeid med Göteborgs universitet ville en oppnå både 
faglige fordeler og en klar rasjonaliseringevinst.

København, den 14. februar 1980

Christen Jordet
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Med största sannolikhet kommer huvudintresset för de närmaste decen
niernas hälso- och sjukvård att inriktas mot miljörisker. Cancer, som ökar 
alltmer, bedöms av W HO  i 80-90% ha ett direkt eller indirekt samband 
med miljön. Hjärt-kärlsjukdomar har en klar koppling till livsmönster och 
miljöfaktorer. Allergier framkallas allt mer av de otaliga kemikalier som 
tränger in i vårt vardagsliv. Energiproblemen är till stor del hälsoproblem: 
vilka och hur stora risker för människornas hälsa medför de olika energi
alternativen. Miljökatastrofer av typ BT-kemi, oljeutsläpp, radonstralning 
innebär klara eller misstänkta sjukdomsalstrare.

För att angripa dessa hot mot folkhälsan fordras samlade attacker frän 
såväl medicinskt som icke-medicinskt håll. Även om det slutliga ansvaret 
naturligtvis är av politisk natur, fordras icke desto mindre från sju värdssi
dan kunskaper om metoder att kartlägga, analysera, planera, behandla och 
förebygga hälsoriskerna.

Sammanhållen utbildning på dessa områden finns i Norden i dag bara vid 
Nordiska häsovårdshögskolan. där tre av de fyra delarna i huvudutbild
ningen redan är representerad av en professor. Den Ijärde, omgivningshy- 
gienen eller miljömedicinen, har hittills företrätts av tillfällig kursledare. 
Det vore därför synnerligen angeläget att också miljömedicinen fick sam
ma starka representation som de övriga ämnena.

Genom tillförsel av sådana resurser skulle NH V vara väl rustad atl 
bedriva undervisning, handledning och forskning inom hela området public 
health (folkhälsovetenskap) och därigenom kunna göra en bred och hög- 
kvalificerad insats i Nordens hälso- och sjukvård.

NHV:s styrelse har i sin budget för 1981 redan begärt att en professur i 
miljömedicin skall inrättas och kan således varmt tillstyrka det framlagda 
medlemsförslaget.

Göteborg den 30 januari 1980

5 ven-Olof Hedengren 
Ordförande

Nordiska hälsovårdshögskolan:

Nordisk federation för medicinsk undervisning:

Styrelsen er i lighed med medlemsforslaget af den opfattelse, at det 
miljømedicinske område behøver en styrkelse savel forsknings- som un
dervisningsmæssigt på baggrund af mange nye forskningsmæssige landvin
dinger og på baggrund af en stigende bevågenhed i befolkningen som 
helhed.

Lennart Kollier 
Rektor
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Styrelsen er også enig med medlemsforslaget i, at det miljømedicinske 
arbejde bør foregå i et tæt samarbejde mellem økologer, marinebiologer og 
læger. Hertil føjer sig yderligere biologer og arktiske medicinere.

Styresien er derimod uenig med forslaget om at centralisere vierksomhe- 
den til Nordiska hälsovårdshögskolan. Netop miljømedicin kræver en dag
lig forsknings- og undervisningsmæssig vekselvirkning med et lokalt miljø. 
Derfor er styrelsen positiv indstillet over for at styrke det miljømedicinske 
område, hvis det kan ske ved tildeling af øgede ressourcer til dette formål 
til de enkelte eller nogle enkelte fakulteter spredt i Norden.

Nordisk federation för medicinsk undervisning er villig til, såframt der 
peges på os, at afholde et smposium om emnets undervisningsmæssige 
aspekter.

Århus, den 29. februar 1980

Jørgen Nystrup 
Generalsekretær

Sykepleiernes Samarbeid i Norden (SSN):

Det er SSNs oppfatning at utdanning innenfor såvel miljøvern som 
miljømedisin krever større innsats enn hittil. Det kan likeledes konstateres 
at behovet for forskning innenfor disse områder er stort.

I sykepleiernes arbeid inngår dels å pleie syke, men i like stor grad, via 
forskjellige forebyggende innsatser, å minske risikoen for sykdom. Syke
pleiernes viten om pleie, menneskelig miljø og forebygging av sykdom, bør 
kunne utnyttes og komme samfunnet tilgode gjennom bl. a. forskning. En 
forutsetning for dette er at det gis muligheter for utvidet utdanning og 
forskning.

I denne forbindelse er det av avgjørende betydning for SSN at Nordisk 
Ministerråd tilgodeser det store behov som eksisterer vedrørende utvikling 
og utvidet utdanning innenfor sykepleie, som SSN pekte på allerede i 1974 
i forbindelse med uttalelsen til betenkning N U  1974:7 vedrørende 
"Høyere utdanning av sykepleiere".

Dette behov er. i de forløpne år, blitt stadig mer markant på grunn av 
endringer i sykedomsbildet, befolkningens aldersfordeling, helsepolitiske 
vurderinger og de voksende ressursproblemer, sett i relasjon til den gene
relle økonomiske situasjonen.

Disse endringer samt krav om kvalifisert sykepleie, lednings- og veiled- 
ningsfunksjoner og undervisningsoppgaver, krever at sykepleierne får mu
lighet for et utvidet utdanningstilbud på høyere nivå. Dette kan på rasjonelt 
vis oppnås på felles nordisk basis.
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Med henvisning til det foranstående ønsker SSN å framføre følgende: 
SSN støtter forslaget om at Nordiska hälsovårdshögskolans utdannings- 

irksomhet utvides til også å omfatte miljøvern/miljømedisin.
SSN  oppfordrer Nordisk Ministerråd til å utvide Nordiska hålsovårds- 

ögskolans virksomhet med oppretting av en lærestol i sykepleie.
SSNs styre ønsker å presisere at dersom Nordisk Ministerråd ikke 

inner å kunne prioritere både en utviding av Nordiska hiilsovårdshøgsko- 
ans virksomhet til å omfatte miljøvern/miljømedisin og oppretting av en 
ærestol i sykepleie, bør oppretting av en lærestol i sykepleie prioriteres.

Dslo, 27. juni 1980

Sykepleiernes Samarbeid i Norden

Toini Nousiainen 

Formann

D a n m a r k  

Indenrigsministeriet:

Sagen har af indenrigsministeriet været forelagt sundhedsstyrelsen, som 
i skrivelse af 26. februar 1980 har udtalt, at sundhedsstyrelsen igennem sin 
repræsentation i bestyrelsen for Nordiska hålsovårdshögskolan i Göteborg 
er opmærksom på, at miljømedicinen allerede er prioriteret højt derved, at 
et professorat i miljømedicin for tiden er ret langt inde i bevillingsproce
duren, men styrelsen skal i øvrigt bemærke, at skal denne opprioritering 
have et reelt indhold, vil det yderligere være væsentligt at tilstille det 
kommende professorat de nødvendige forskningsressourcer.

Sundhedsstyrelsen kan i øvrigt anbefale det omhandlede forslag.
Indenrigsministeriet kan henholde sig til den af sundhedsstyrelsen af

givne udtalelse.

København, den 5. marts 1980

P. m. v.
E. b.

P. Thornit

1 1 -29:e sess. A 575/s Supplement
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Arbejdministeriet:

I skrivelse af 4. januar 1980 (Internationalt kontor 76-93-2/79) har under
visningsministeriet anmodet arbejdsministeriet om en udtalelse vedrør
ende et af 4 medlemmer af Nordisk Råd fremsat medlemsforslag - A 575/s
- hvorefter Nordisk Råd skal rekommandere Nordisk Ministerråd at 
udbygge Nordisk hälsovårdshögskolans ressourcer til forskning og uddan
nelse inden for det miljømedicinske område.

Det fremgår af sagen, at udenrigsministeriet har udbedt sig en udtalelse 
fra undervisningsministeriet om det pågældende medlemsforslag. Under 
hensyn til, at det under arbejdsministeriets område hørende arbejdstilsyn 
omfatter et arbejdsmiljøinstitut, der bl.a. har til opgave at udføre arbejds
medicinsk forskning, ønsker undervisningsministeriet, at arbejdsministe
riet inddrages i bevarelsen vedrørende medlemsforslaget.

I denne anledning skal arbejdministeriet efter brevveksling med direk
toratet for arbejdstilsynet, for så vidt angår arbejdsmedicinsk forskning, 
bemærke:

Den arbejdsmedicinske forskning, der er i stærk udvikling på arbejdsmil
jøinstituttet, og planerne for den fremtidige videreuddannelse i arbejdsme
dicin i Danmark må anses for at være tilfredsstillende. Endvidere anser 
man samarbejdet på det arbejdsmedicinske område mellem de nordiske 
arbejdsmiljøinstitutter for at være tilfredsstillende.

I øvrigt har arbejdsministeriet for sit vedkommende ikke bemærkninger 
til medlemsforslaget.

I den givne sammenhæng skal man dog pege på nødvendigheden af en 
koordinering af de forskningsopgaver, der tages op på nordisk plan, bl.a. 
ud fra ressourcemæssige, finansielle hensyn.

København, den 20. marts 1980

P. m. v.
E. b.

Niels Ole Andersen

Miljøministeriet:

I denne anledning skal man fra miljøministeriet, miljøstyrelsens side 
anføre, at man har mærket sig, at medlemsforslagets hovedsigte er at sikre, 
at den nordiske hygiejnehøjskole i Göteborg som bredt dækkende Public 
Health School for de nordiske lande får en mere balanceret konstruktion.
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det der foreslås tilført mere fast personale inden for miljøområdet og 
ilknyttet forskning. Skolen har siden 1978 fået øget sine undervisnings- og 
orskningsmæssige muligheder ved, at der er etableret 3 professorater 
nden for henholdsvis epidemiologi/statistik, socialmedicin og sygehusad- 
ninistration. Skolen giver også kurser for både læger, ingeniører, veteri- 
íærer og andet personel på det miljøhygiejniske område, men fik ikke på 
laværende tidspunkt mulighed for at besætte et professorat dækkende 
lette område og få tilknyttet de nødvendige yderligere permanente stil- 
inger samt forskningsressourcer.

1 sagens anledning skal miljøstyrelsen anføre, at man kan anbefale, at 
der på skolen kommer bedre balance for så vidt angår det miljøhygiejniske 
område. Skolen vil herved kunne give et forbedret uddannelsestilbud til en 
række personalekategorier i Danmark med funktion på miljøområdet. Det 
vil ikke være muligt for hverken medicinsk-hygiejniske eller teknisk-hy- 
giejniske institutter i Danmark at opbygge et tværfagligt uddannelsestilbud 
på det plan. der kan muliggøres på den nordiske hygiejnehøjskole, når 
skolen kan trække elever og ressourcer fra alle de nordiske lande.

København, den 28. februar 1980

P.d.v.

Karen Westerbye-Juhl

Undervisningsministeriet, Direktoratet for de videregående uddannelser:

I den anledning skal direktoratet meddele, at man kan anbefale, at en 
sådan udvidet uddannelse og forskning på det miljømedicinske område 
kommer i gang på Nordisk Hälsovårdshögskola. Det pågældende område 
er også i Danmark meget svagt bemandet, og der er ikke udsigt til. at der 
inden for de kommende år vill være mulighed for at udbygge personalet, 
som kan varetage denne specielle forskning og uddannelse. For øjeblikket 
forsøger de socialmedicinske institutter ved universiteterne at udvide akti
viteterne på det miljømedicinske (arbejdsmedicinske) område, men da der 
også indenfor andre områder af socialmedicinen er stærkt behov for en 
øget indsats, er det begrænset, hvad der kan gøres for miljømedicinen.

Direktoratet skal pege på, at det vil være hensigtsmæssigt også at ind
drage arbejdsministeriet i besvarelsen af medlemsforslaget, idet dette mini
sterium er ressortministerium for det nylig oprettede Arbejdsmiljøinstitut, 
som bl. a. har til opgave at tage sig af den arbejdsmedicinske forskning.

København, den 4. januar 1980 

P.d.v.

K. Stenbjerre



8

 skal man herved meddele, at undervisningsministeriet kan anbe
fale den foreslåede udbygning af Nordiska hälsovårdshögskolans res
sourcer inden for det miljømedicinske område.

København, den 27. februar 1980

P.m.v.
E.b.

E. Noer 
Fuldmægtig

Førova Landsstvri har i skrivelse den 10 feburari 1980 förklarat sig 
tillstyrka medlemsförslaget.

Undervisningsministeriet, det internationale kontor:

Amtsrådsforeningen i Danmark:

1 forbindelse med behandlingen af sagen om Nordiska hälsovårdshög
skolans fremtidige virksomhed tilkendegav Amtsrådsforeningen i 1976 
som sin opfattelse, at højskolen bør vedblive at være en ren undervisnings
institution. Amtsrådsforeningen lagde i denne forbindelse bl. a. vægt på, at 
de forskningsresultater, som opnås andetsteds, og som kan formidles til 
højskolen, bl. a. gennem udefra kommende lærerkræfter, vil kunne være et 
tilstrækkeligt grundlag for den undervisning, som finder sted pa højskolen. 
Amtsrådsforeningen påpegede ligeledes, at en forskningsvirksomhed på 
højskolen i sit emnevalg næsten uundgåeligt vil falde sammen med den 
forskning, som foregår eller påtænkes ved de nordiske sygehusinstitutter, 
således at der meget let kan blive tale om en overlapning og dobbeltar
bejde. som næppe kan anses for rationelt.

Der ses ikke i medlemsforslag A 575/s at være redegjort for. i hvilket 
omfang forskningsmuligheder inden for det miljømedicinske område alle
rede er etablerede eller er ved at blive etableret i de nordiske lande. 
Amtsrådsforeningen kan bl.a. på dette grundlag henholde sig til sit i 1976 
tilkendegivne synspunkt, hvorefter Nordiska hälsovårdshögskolan bør 
vedblive at være en ren undervisningsinstitution.

Per Kaalund

København, den 13. mars 1980

Elisabeth Lenzing
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Københavns Magistrat har i skrivelse den I I  mars 1980 förklarat sig icke 
ha något att anföra i anledning av medlemsförslaget.

Frederiksberg kommune:

I denne anledning skal man som sekretariat for kommunalbestyrelsen 
indledningsvis bemærke, at det med den givne svarfrist ikke har været 
muligt at forelægge sagen for fagudvalg og kommunalbestyrelse.

Med det nævnte forbehold skal man dernæst, efter at have indhentet 
udtalelser i sagen fra kommunens tekniske direktorat og hospitalsdirek
torat, fra forvaltningens side bemærke, at man i princippet kan anerkende 
bestræbelserne på at koncentrere de knappe midler, som de nordiske lande 
hver for sig ser sig i stand til at afsætte til det omhandlede formål, på ét 
sted. idet der herved sandsynligvis kan opnås større resultater end ved en 
ukoordineret indsats i hvert enkelt af landene.

Man skal dog tilføje, at en opsplitning af forskningsressourcerne inden 
for miljøområdet efter faggrænser - som f. eks. den foreslåede udskillelse 
af et miljømedicinsk fagområde - formodentlig vil medføre en mindre 
effektiv udnyttelse af de samlede ressourcer. Man tillader sig her at gå ud 
fra, at der findes alternative placeringsmuligheder for de miljømedicinske 
emner, som f. eks. polytekniske højskoler, men har i øvrigt ingen viden 
om, hvilke læreanstalter der driver undervisning og forskning inden for 
miljøområdet. Man kan derfor ikke uden yderligere oplysninger anbefale 
det omhandlede forslag.
Frederiksberg, den 29. februar 1980

Jørgen Foérsom
Preben Kolringen

Den almindelige danske Lægeforening har i skrivelse den 6 mars 1980 
förklarat sig tillstyrka medlemsförslaget.

Dansk Sygeplejeråd:

Dansk Sygeplejeråds hovedbestyrelse har behandlet forslaget om udvi
det uddannelse og forskning inden for det miljømedicinske område ved den 
Nordiska Hälsovårdshögskolan. og vi skal herefter meddele, at Dansk 
Sygeplejeråd kan tilslutte sig forslagets indhold.

Dansk Sygeplejeråd skal dog ikke undlade at pege på følgende i forbin
delse med højskolens uddannelsestilbud:

I 1974 blev afgivet en betænkning om "Höyere utdanning av syke
pleiere”  (N U  1974:7). Der var i betænkningen givet udtryk for. at der var
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behov for en højere uddannelse af sygeplejersker ud over den uddannelse, 
der allerede findes i de respektive nordiske lande. Man fandt ikke, at disse 
uddannelser var tilstrækkelige til at kvalificere sygeplejersker til at løse de 
mest krævende opgaver inden for sundheds- og sygeplejen. Betænkningen 
stillede derfor forslag om, at der blev etableret en fællesnordisk højere 
uddannelse for sygeplejersker samordnet med uddannelse af andre fag
grupper inden for sundhedsvæsenet.

Dansk Sygeplejeråd gav i en udtalelse til betænkningen udtryk for det 
ønskelige i, at der blev arbejdet videre med betænkningens forslag, idet der 
dog skulle lægges større vægt på ” sygepleje” . Skulle en sådan uddannelse 
være ledende og idéskabende for sygeplejen, måtte der endvidere skabes 
forudsætninger for forskning inden for områder, der er relevante for syge
plejersker.

Betænkningen blev stillet i bero med henvisning til et pågående arbejde i 
en arbejdsgruppe vedrørende højskolens fremtidige virksomhed.

I 1975 udkom betænkningen ” Nordiska hälsovårdshögskolans framtida 
verksamhet” . Dansk Sygeplejeråd modtog denne betænkning til oriente
ring fra indenrigsministeriet i november 1975.

Dansk Sygeplejeråd har i en udtalelse af 9.4.1976 til indenrigsministeriet 
peget på, at sygeplejen i betænkningen havde fået en meget periferisk 
placering, og at specielt sygeplejeforskning havde fået en meget beskeden 
plads.

Endvidere pegede Dansk Sygeplejeråd på, at den hurtige medicinske og 
tekniske udvikling i Danmark har medført, at sygeplejersker inden for alle 
områder af sundheds- og sygeplejen har fået et større behov for at uddanne 
sig på et højere niveau. Dette gælder inden for den individuelle sundheds- 
og sygepleje, administration af sundheds- og sygeplejen og undervisning 
samt for forskning inden for disse områder.

Det er Dansk Sygeplejeråds opfattelse, at behovet for uddannelse af 
sygeplejersker på et højere niveau ikke er blevet mindre i de forløbne år, 
hvorfor Dansk Sygeplejeråd vil anmode om, at spørgsmålet om oprettelse 
af en lærestol i sygepleje tages op til realitetsdrøftelser vedrørende den 
Nordiska hälsovårdshögskolans uddannelsestilbud, og således at de nor
diske sygeplejerskers behov for en højere uddannelse virkelig tilgodeses, 
og således at uddannelsen ikke blot bliver et appendiks til allerede eksiste
rende uddannelser.

Det er Dansk Sygeplejeråds opfattelse, at sundheds- og sygeplejen bør 
tilgodeses på samme måde, som man nu med nærværende medlemsforslag 
lægger op til at tilgodese det miljømedicinske område, ikke mindst set i 
relation til de økonomiske og personalemæssige ressourcer, der i dag 
anvendes inden for sundheds- og sygeplejen, og den større og større
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>pmærksomhed. der rettes herimod på grund af den generelle økonomiske 
;ituation.

<øbenhavn, den 8. februar 1980

For Dansk Sygeplejeråd

Kirsten Stallknecht 
formand

Eva Holm Christensen 
Sekretariatschef

Danmarks Naturfredningsforening har i skrivelse den 24 mars 1980 för
klarat sig stödja medlemsförslaget.

Friluftsrådet hänvisar i skrivelse den 13 februari 1980 till yttrande av den 
5 februari 1980 i anledning av medlemsförslag om undersökning av frisk
vårdens betydelse IA 5691s)

F i n l a n d

Ministeriet för inrikesärendena:1

I Finlands universitet och högskolor bedrivs en tämligen omfattande 
undervisningsverksamhet i miljökunskap. Efterfrågan och t. o. m. behovet 
av personal torde mer än väl täckas av utbildningen. Detta gäller även 
miljöhygien, som finns upptaget bl. a. i Kuopio högskolas och Veterinär
medicinska högskolans läroplan. Brister i undervisningen i miljökunskap 
förekommer mest på mellanstadiet, medan antalet högskolestuderande 
med miljökunskap (miljöhygien, miljövård, ekologi, e. d.) som huvudämne 
är betydligt större än dagens tillgång till arbetsplatser.

Vidareutbildningen och den kompletterande utbildningen i miljökunskap 
för personer med högskoleutbildning är ännu inte tillräckligt väl planerade 
och omfattande. I detta hänseende har den Nordiska hälsovårdshögskolan 
gjort en mycket positiv insats. Eftersom högskolans undervisning till stor 
del är miljöhygieniskt inriktad, kan det vara motiverat, att ämnet miljö- 
eller omgivningshygien får en egen professur. En sådan åtgärd skulle vara 
ägnad att höja undervisningens vetenskapliga nivå och sålunda även bidra 
till en fördjupning och utvidgning av forskningsinsatsen.

I de utredningar om miljöforskning, som har företagits i Nordiska minis
terrådets regi, har ingenting framkommit, som skulle tyda på. att de medi
cinska synpunkterna borde ställas i förgrunden, när utvecklingen av miljö-

1 Yttrandet översatt från finska.
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forskningen samnordiskt övervägs. Inom den medicinska forskningen be
drivs ur miljövårdens synpunkt betydelsefull forskning inom flera olika 
specialområden, såsom patologi, mikrobiologi, fysiologi, neurologi, farma
kologi. toxikologi. arbetsmedicin m. m. Miljöhygien är en sammanställning 
eller syntes av forskningsrön och medicinskt vetande på dylika områden. 
Miljöhygien är av stor praktisk betydelse för hälsovårdens och miljövår
dens förvaltning och sålunda har den också en given plats i utbildningen. 
Däremot är miljöhygien av en förhållandevis ringa betydelse som en själv
ständig forskningsgren.

Helsingfors den 14 mars 1980

O lli Ojala 

Avdelningschef
Sam Nunn i 

Yngre regeringssekreterure

Social- och hälsovårdsministeriet:

I medlemsförslaget konstateras, alt det finns behov i alla nordiska länder 
även av högre undervisning och forskning på miljövårdsområdet.

Detta behov av forskning pa miljöområdet syns lämpligen kunna tillgo
doses genom att forskningen vid hälsovärdshögskolan utvidgas till att 
omfatta sådana delar av miljöområdet som särskilt berör människan och 
människans hälsa - det miljömedicinska området - och som inte redan 
täcks inom befintlig forskningsverksamhet.

Vid hälsovärdshögskolan finns fyra undervisningsämnen medan forsk
ningsresurser endast tillagts tre av dessa ämnen. Ändring bör ske härvidlag 
på sä sätt att ämnet omgivningshygien/miljömedicin ges en likvärdig ställ
ning jämfört med de övriga, inklusive en egen professur. Då brist på 
forskarutbildning på detta område synes föreligga, borde sådan utbildning 
byggas upp inom ramen för en utvigdning av verksamheten inom hälso- 
vårdshögskolan.

Med hänvisning till detta föreslås, att Nordiska rådet rekommenderar 
Nordiska ministerrådet att bygga ut Nordiska hälsovårdshögskolans re
surser för forskning och utbildning inom det miljömedicinska området.

Social- och hälsovårdsministeriet delar förslagställarnas uppfattning om 
angelägenheten av en utvidgad utbildning och forskning inom det miljöme
dicinska området. Konkreta planer för en sådan utvidgning av utbildningen 
föreligger. Dessa planer har behandlats och förordnats såväl av Nordiska 
socialpolitiska kommittén som av Nordiska hälsovårdshögskolans styrel
se. Av ekonomiska orsaker har dock en särskild professur ännu inte 
inrättats men medel för professuren har avsatts i högskolans budget för år
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1981. Nordiska ministerrådet har på möte den 25 mars godkänt högskolans 
budget för år 1981. Enligt avsikten med skolans utbyggnad kommer forsk
ningsaktiviteter att initieras i anslutning till skolans undervisningsverksam
het så även på det miljötekniska området. Syftemålet med medlemsförsla
get synes uppnås inom en nära förestående framtid. En särskild rekom
mendation framstår följaktligen som icke nödvändig.

Helsingfors den 25 april 1980

Sinikka Luja-Penttilä 
Social- och hälsovårdsminister

Henrik Aström 
Äldre regeringssekreterare

Helsingfors universitet, konsistoriet, har i skrivelse den 26 mars 1980förkla
rat sif> instämma i medicinska fakultetens yttrande av den 19 mars 1980 (se 
nedan).

Helsingfors universitet, medicinska fakulteten:

Läkarna har för närvarande spridda och ofullständiga kunskaper om 
miljövård samt om olika miljöskadande faktorers både psykologiskt och 
fysiskt skadliga inverkan på människan. En enhetlig undervisning är önsk
värd både på grundnivå och i ” post-graduate"-stadiet. Kunskaper i miljö
medicin är viktiga inom nästan alla specialiteter, och man kan förutspå att 
dessa kunskaper i framtiden kommer att ingå i flera specialiteters och 
subspecialiteters kompetensfordringar.

I motiveringarna till förslaget konstateras att hälsovårdshögskolan för 
närvarande inte har tillräckliga resurser för forskning och undervisning 
inom miljömedicin. Eftersom hälsovårdshögskolan endast har tre profes
surer (epidemiologi och biostatistik, socialmedicin och preventiv medicin 
samt hälso- och sjukvårdsadministration), men trots detta anordnar kurser 
i miljömedicin, är förslaget till en fjärde professur välgrundat. Endast på 
detta sätt kan man bl. a. trygga att avhandlingar eller andra större veten
skapliga projekt rörande miljömedicin får sakkunnig handledning. Medi
cinska fakulteten vid Helsingfors universitet understöder det framlagda 
förslaget om utvidgning av miljömedicinsk forskning och undervisning.

Helsingfors den 19 mars 1980

(ej sign.)

1 2 - 29:e sess. A 575/s Supplement
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Åbo akademi:

Åbo akademi finner det angeläget att miljöaspekter inkorporeras i den 
vidareutbildning för olika kategorier av hälsovårdspersonal som ges vid 
Nordiska hälsovärdshögskolan. Denna högskola har synnerligen goda möj
ligheter att förmedla dylika kunskaper till relevanta målgrupper i hela 
Norden; en koncentrering av denna verksamhet till nämnda högskola 
förefaller att vara välmotiverad.

Trots att naturvetenskaplig miljövårdsforskning och utbildning bedrivs 
vid Åbo akademis matematisk-naturvetenskapliga fakultet, faller dock de 
humanmedicinska tillämpningarna utanför fakultetens kompetensområde. 
Av denna anledning önskar Åbo akademi inte yttra sig mera ingående över 
det ovannämnda förslaget.

Åbo den 11 mars 1980

För Åbo akademi 

Bill Widén 

Rektor
Roger Broo 

Förvaltningsdirektör

Uleåborgs universitet, medicinska fakulteten1:

Medlemsförslaget är enligt fakulteten sakligt och välmotiverat och fakul
teten understöder förslaget om att öka Nordiska hälsovårdshögskolans 
lärarkår med en professur för högre undervisning och forskning inom 
miljöhygien/miljömedicin.

Uleåborg den 14 februari 1980

Juha Kokkonen 
Fakultetssekretetare

Tammerfors universitet1:

Nordiska hälsovärdshögskolan är ett viktigt utbildningscentrum där an
nars svårtillgänglig vidareutbildning givits bl. a. för läkare, tandläkare,

1 Yttrandet översatt från finska.
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sjukskötare, veterinärer, hygieniker och sjukhusförvaltningspersonal. Häl- 
iovårdshögskolans ställning förstärktes och dess forskningsmöjligheter 
'örbättrades betydligt år 1978, då vid högskolan inrättades professurer i 
;pidemiologi och biostatistik, socialmedicin och preventiv medicin samt 
nälso- och sjukvårdsadministration. Syftet var att höja undervisningens 
livå och bringa den att motsvara de anglosaxiska ländernas public health- 
skolornas program: man ansåg att de nordiska länderna ensamma inte 
inom nationella ramar kunde anordna utbildning på denna nivå i önskvärd 
omfattning. Utom de ovannämnda tre undervisningsområdena omfattar 
högskolans program och också en delkurs i omgivningshygien.

1 medlemsförslaget kommer fram strävan att förstärka högskolans un
dervisnings- och forskningsmöjligheter inom sådan områden i miljöskyd
det. som berör i synnerhet människans hälsa - i riktning mot miljömedicin 
eller omgivningshygien. Nordiska hälsovårdshögskolans forsknings- och 
utbildningsresurser i miljömedicin föreslås att ytterligare ökas och pä 
området föreslås en professur för att det skulle få en likvärdig ställning 
med de ovannämnda tre övriga undervisningsområdena.

Växelverkan mellan människans organism och hennes levnadsmiljö har 
under de gångna årtiondena fått en allt viktigare ställning i de medicinska 
forsknings- och undervisningsprogrammen samt i planeringen av praktiska 
hälsovårdsåtgärder. Den traditionella hygienen har börjat granska de mest 
mångsidiga påverkningsrelationer mellan hälsan och människans boende- 
och arbetsmiljö. Den miljöbetonade aspekten håller på att bli central 
framför allt för planeringen och genomförandet av hälsovården. Den kom
pletterar och förbättrar så på ett betydande sätt Nordiska hälsovårdshög
skolans forsknings- och undervisningsmöjligheter.

Tammerfors universitet finner det väckta medlemsförslaget vara viktigt 
både för Nordiska hälsovårdshögskolans verksamhet och det allmänna 
främjandet av undervisning och forskning i miljömedicin och förordar 
förslagets genomförande.

Tammerfors den 28 februari 1980

J  K. Visa korpi 
Prorektor

Matti Purjanen 
Byråchef

Jyväskylä universitet1:

Eftersom medicinsk utbildning inte är företrädd vid Jyväskylä universi
tet anser Jyväskylä universitet att det inte kan avge yttrande om detaljerna 
i ifrågavarande medlemsforslag.

1 Yttrandet översatt från finska.



16

Initiativet om att utvidga utbildningen och forskningen i miljömedicin är 
gott.

Jyväskylä den 11 mars 1980

Kcdevi Heinilci 
Rektor

Pekka Kalaja 
Byråchef

Joensuu högskola':

Ur Joensuu högskolas synpunkt är det mycket svårt att bedöma försla
get att utvidga Nordiska hälsovårdshögskolan till det miljömedicinska 
området. Å ena sidan finns det inte täckande kunskaper om vilka andra 
initiativ och förslag som har lämnats till Nordiska rådet för att främja den 
vetenskapliga forskningen. För att kunna bedöma saken riktigt borde man 
vara medveten om alla förslag och överväga ärendena parallellt. Ä andra 
sidan har man inte haft mera detaljerad information om själva Nordiska 
hälsovårdshögskolans verksamhet och har sålunda inte kunnat i detalj 
bedöma dess betydelse och användbarhet som en möjlighet blivande repre
sentant för miljömedicin.

Utvecklandet och utvidgandet av miljömedicin som ett samnordiskt 
projekt är i sig värt understöd. Såsom Joensuu högskolan i sitt yttrande till 
Nordiska rådet om utvecklandet av Nordiska forskarkurser har konstate
rat, har de nordiska länderna gemensamma problem i miljöfrågor, till 
vilkas lösning det är ändamålsenligt att kanaliseras samnordiska resurser.

Joensuu den 25 februari 1980

Jonna Tahvanainen 
Prorektor

Esko Paakkola 
T. f. planerare

Kuopio högskola:1

I motiveringen till medlemsförslaget ges en kortfattad allmän bild av 
betydelsen av omgivningens miljöhygien och i allmänhet av miljöveten
skaper. Där behandlas också miljöutbildningen och -forskningen i Norden. 
Av beredningsdokumentet framgår det att man vid utarbetandet inte har

1 Yttrandet översatt från finska.
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<änt till den högskoleutbildning inom området som pågått i Finland sedan 
1973. Å andra sidan kan man läsa ur motiveringen till förslaget att endast 
Finland har expertutbildning i omgivningshygien och möjlighet till veten
skaplig fortbildning. Högskolan har för närvarande bl. a. tre forskningsav- 
tal inom omgivningshygien med Finlands akademi. Sålunda har vi erfaren
heter av denna och annan expertis borde anlitas även på den föreslagna 
nordiska nivån.

I medlemsförslaget föreslås att Nordiska hälsovårdshögskolan tillförs 
forsknings- och utbildningsresurser i omgivningshygien. Eftersom den 
nämnda enheten i Göteborg inte har nödvändiga laboratorieutrymmen och 
inte heller har tillgång till kompetenta expertresurser som områdets tvärve
tenskapliga karaktär förutsätter, måste man vid granskningen av medlems
förslaget allvarligt överväga utlokalisering av Nordiska hälsovårdshögsko- 
lans avdelning för omgivningshygien till andra orter. Om de i medlemsför
slaget nämnda resurserna förläggs till Kuopio högskola, kan man genom 
att utnyttja de redan existerande expert-, biblioteks-, service, speciallabo- 
ratorie- och apparaturresurserna också effektivare starta den nordiska 
utbildningen än att genom att placera de nya resurserna fristående från de 
redan existerande resurserna. Även för vidareutvecklingen av det nordiska 
samarbetet skulle placeringen av miljöutbildningsverksamheten i Finland 
vara en ändamålsenlig lösning. 1 Finland finns rätt få samnordiska verk
samheter. och ingen av dem har placerats i landets östra delar.

Kuopio den 13 februari 1980

Tapani Vanha-Perttiila 
Rektor

H annu Berlin 

Studiesekreterare

Vattenstyrelsen:

I Nordiska rådets medlemsforslag A 575/s föreslås en ökning av Nordis
ka hälsovårdshögskolans resurser för forskning och utbildning inom det 
miljömedicinska området. Syftet är att nå en högre nivå av utbildning och 
forskning än anses möjligt nationellt. Denna högre miljömedicinska utbild
ning och forskning skulle ersätta den kursverksamhet för tandläkare, läka
re och ingenjörer m. fl. som hittills bedrivits.

I de kurser som tidigare bedrivits vid Nordiska hälsovårdshögskolan har 
flera personer från den finska vattenförvaltningen deltagit. Dessa kurser 
har konstaterats vara nyttiga både för dessa personer och vattenförvalt
ningen. Vattenstyrelsen har i sina tidigare utlåtanden påpekat att innehållet 
av kurser speciellt i omgivnings- och vattenhygien borde bibehållas så 
omfattande att de vore nyttiga även för sådana som inte arbetar direkt med 
miljömedicin.
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Vattenstyrelsen anser, att en ökning av Nordiska hälsovårdshögskolans 
resurser för forskning och utbildning inom det miljömedicinska området är 
förnuftig för sådana resurskrävande forskningsuppgifter inom omgivnings- 
och vattenhygien, som inte kan forskas tillräckligt på nationellt plan. Vid 
utvidgandet av nordisk miljömedicinsk forskning borde alltså speciellt 
övervägas till vilka områden de utökade resurserna riktas. Härvid borde 
speciellt tas hänsyn till den utbildning och forskning som redan pågår i 
Finland (t. ex. vid Kuopio högskola, Tammerfors universitet. Helsingfors 
universitets miljövårdsinstitution, institutet för arbetshygien osv.) och 
också till det att forskningen som skall bedrivas skulle kunna nyttjas så vitt 
som möjligt. En viktig uppgift för miljöutbildning och -forskning anser 
vattenstyrelsen vara kemikaliernas påverkan på miljön och människan.

Inom det omgivningshygieniska området finns flera specialfrågor som 
intresserar experter av olika discipliner. Vattenstyrelsen anser att kortfris
tiga samnordiska kurser vore nyttiga även i fortsättningen för att belysa 
sådana tvärvetenskapliga specialproblem och för att utbyta information 
och erfarenheter och jämföra forskningsresultat från olika nordiska länder.

Med de ovan anförda reservationerna tillstyrker vattenstyrelsen Nordis
ka rådets medlemsförslag om utvidgad utbildning och forskning inom det 
miljömedicinska området.

Helsingfors den 25 februari 1980

Simo Jaatinen 
Generaldirektör

Jaakko Mikkola 
Vattenförvaltningsråd

Ålands landskapsstyrelse:

Ålands landskapsstyrelse förenar sig om motionärernas förslag att ut
bygga Nordiska hälsovårdshögskolans resurser för forskning och utbild
ning inom det miljömedicinska området eftersom behov uppenbart förelig-

Folke Woivalin 
Lantråd

Ossian Svensson 
Landskapsläkare

Mariehamn den 17 januari 1980



19

Akava r. f.:

En utvidgning av miljömedicinsk utbildning och forskning måste anses 
vara synnerligen nödvändig, eftersom möjligheterna till forskarutbildning 
inom det miljömedicinska området i detta nu är rätt begränsade. Det är 
nödvändigt att främja miljömedicinsk utbildning ävensom forskning på det 
nationella planet, men också samnordiska möjligheter bör nogsamt utnytt
jas härvidlag. Varje land har givetvis sina egna speciella problem inom det 
ifrågavarande området, men det finns även en mängd problem som inte 
begränsas till något visst land. Fördenskull är Nordiska hälsovårdshögsko
lan den lämpligaste platsen för en utbyggnad av den utbildning och forsk
ning som nu avses. Akava understöder den hemställan som gjorts i med
lemsförslaget.

Helsingfors den 26 februari 1980

Akava r. f.

S. Apajalahti 
Ordförande

Jaakko Ktihönen 
Utredningschef

Samfundet Folkhälsan:

Samfundet Folkhälsan är synnerligen intresserad av saken och anser det 
viktigt att effektivera utbildning och forskning inom det miljömedicinska 
området.

Ett utökat nordiskt samarbete inom miljömedicin är önskvärt. Nordiska 
rådet borde tillsätta en utredningskommitté. som skulle få till uppgift att

1. Kartlägga omfattningen av den nuvarande miljömedicinska utbild
ningen och forskningen inom och utom Norden. Vid flera institutioner i de 
nordiska länderna utförs forskning som tangerar miljömedicin.

2. Kartlägga nationella och internordiska problem.
3. På basen av denna utredning inkomma med förslag om hur behovet 

kunde tillfredsställas.
4. Om så befinns nödigt inkomma med förslag om grundande av ett 

nordiskt miljömedicinskt forskningsinstitut.
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Vi bifogar professor Harald Teirs PM om ett nordiskt miljomedicinskt 
forskningsinstitut (se Bihang).

Helsingfors den II mars 1980

Samfundet Folkhälsan i svenska Finland r. f.

Ja rl Brommels 
Verkst. dir.

Per-Erik Isaksson 
Viceverkst. dir.

B IH AN G

PM om ett nordiskt miljomedicinskt forskningsinstitut:

Ett nordiskt miljomedicinskt forskningsinstitut skulle ha följande upp
gifter:

- samla, arkivera och distribuera forskningsresultat inom miljömedicin
- koordinera verksamheten inom nordisk miljömedicin
- bedriva aktiv forskning på området
- skola forskare och utbildningspersonal på området
- informera de nordiska ländernas olika statliga och andra organ om 
frågor rörande miljömedicin
- informera nordiska massmedia och den stora allmänheten om framsteg 
inom miljömedicinforskningen
- utgöra ett nordiskt remissorgan i miljömedicinska frågor

Ett nordiskt miljomedicinskt forskningsinstitut kunde tänkas ha följande 
enheter:

- medicin (inremedicin och patologi)
-  biologi (ekologi)
- biokemi
- genetik

På grund av miljömedicinens tvärvetenskapliga natur borde ett eventu
ellt nordiskt forskningsinstitut på området förläggas i samband med en 
etablerad medicinsk fakultet. Härigenom skulle stora inbesparingar göras.

Helsingfors den 12 mars 1980

Harald Teir
Professor emeritus vid 

Helsingfors universitet och 
ordförande för Kolkhälsans miljögrupp
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I motionen krävs att de knappa nationella resurserna i fråga om forsk
ning och utbildning i miljövård genom samarbete effektiveras. Kravet är 
berättigat och samarbete kunde idkas även på många andra områden.

I motionen konstateras att undervisningen i miljökunskap på grundsko
lenivå är väl anpassad till den övriga utbildningen. Däremot har undervis
ningen i miljökunskap på högskolenivå inte utvecklas lika bra.

1 medlemsförslaget betonas Nordiska hälsovårdshögskolans i Göteborg 
betydelse i framtiden som forsknings- och utbildningsanstalt på miljömedi
cinens område. Frågan anses vara så viktig att det krävs att en professur 
inrättas vid hälsovårdshögskolan. De frågor som rör miljömedicin är myc
ket viktiga varför koordineringen och utnyttjandet av forskningen etc. 
ovillkorligen bör fortsättas och utvecklas.

Enligt Finlands sjuksköterskeförbund borde dock undervisningen i mil
jömedicin inte isoleras till ett eget undervisningsområde. I stället borde 
den på ett naturligt sätt anknytas till övrig undervisning såväl i hälsovårds
högskolan i Göteborg som i andra läroinrättningar på detta område. Enligt 
Finlands sjuksköterskeförbund vore det skäl att undersöka vilka resultat 
som skulle uppnås om undervisningen i miljöskydd och miljömedicin inte
greras i andra läroämnen och undervisningsområden.

Finlands sjuksköterskeförbund anser att inrättandet av en professur i 
miljömedicin vid hälsovårdshögskolan i Göteborg inte i detta skede är 
motiverat. Däremot framhåller Finlands sjuksköterskeförbund att grun
dande av en professur i vårdarbete är viktigare.

Helsingfors den 15 februari 1980

Finlands sjuksköterskeförbund r. f.

Tuula Oilman

Sekreterare för 
internationella ärenden

Finlands sjuksköterskeförbund r. f.:

Terveyskasvatuksen keskus — Centralen för hälsofostran ry:

I medlemsförslaget har man tagit upp en central och aktuell fråga då man 
betonar betydelsen av miljöforskning inom hälsovården samt utvidgandet 
av forskningen och utbildningen på detta område.

Den märkbara förändringen som befolkningens hälsoproblem under de 
tre senaste årtiondena har genomgått, har föranlett att betydelsen av 
förebyggande hälsovård och således hälsofostran har betonats. Det ser ut 
som om dagens hälsoproblem inte enbart kan botas medicinskt, eftersom
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sådana faktorer som livsmiljöns kvalitet samt levnadsvanor även inverkar 
på uppkomsten av hälsoproblem. Till dessa faktorer bör allt mera forsk
nings- och utbildningsresurser riktas.

1 de nordiska länderna finns liknande och gemensamma faktorer i miljön 
som påverkar hälsan och som i framtiden sannolikt kommer att utökas. Då 
finns det en solid grund för en hälsofrämjade samnordisk forskning och 
utbildning som riktar sig till miljön.

Centralen för hälsofostran anser att den forskning och utbildning som 
riktar sig til området miljöhälsovård är lika central i Nordens hälsovårds- 
högskola som även andra delområden inom hälsovården. Centralen för 
hälsofostran anser det således berättigat att omgivningshygien/miljömedi- 
cin ges i högskolans läroprogram samt på forskningens och utbildningens 
område en likställd ställning vid sidan om andra forskningsområden och 
läroämnen.

Helsingfors den 31 mars 1980

Terveyskasvatuksen keskus - 
Centralen för hälsofostran ry:

Kaarina Ronkainen 
Ordförande

Juha Klemola 
Verksamhetsledare

Norge

Kirke- och undervisningsdepartementet:

Kirke- och undervisningsdepartementet har forelagt medlemsforslaget 
for Kommunal- og arbeidsdepartementet og Landbruksdepartementet, 
samt universitetene i Oslo, Bergen. Trondheim og Tromsø.

Uttalelser er kommet inn fra Landbruksdepartementet. Universitetet i 
Oslo och Universitetet i Trondheim, (se rtedan).

Kirke- och undervisningsdepartementet er enig i at det er ønskelig å 
bygge ut undervisning og forskning på det miljømessige området, og vi 
antar at det vil være nyttig med et nordisk samarbeid om dette. Det bør 
utredes nærmere om det er grunnlag for et slikt samarbeid og hvordan 
dette på nordisk plan i tilfelle best kan ordnes.

Oslo, 28. april 1980

Etter fullmakt

Olav Hove
Olav Nyhamar
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Landbruksdepartementet:

Veterinæravdelingen vil anbefale at Nordiska hälsovårdsskolan gis res
surser for forskning og utdanning innen det miljømedisinske området. Vi 
vil anta at den forebyggende medisin, herunder miljømedisin, vil få økende 
betydning i årene som kommer.

Oslo. 26. februar 1980

Etter fullmakt

Almar Sagelvmo
Erling Mykland

Universitetet i Oslo, Universitetsdirektören:

 Departementets ekspedisjon av 29 januar 1980 (108 Uh 80) var vært
forelagt Det medisinske fakultet, som har uttalt:

Det medisinske fakultet ved Universitetet i Oslo mener miljø-medisinsk 
forskning og utdannelse er av stor betydning. Et nordisk samarbeid er her 
ønskelig, men må skje i nær kontakt med instanser i de enkelte nordiske 
land som allerede arbeider innen miljø-medisin.

Fakultetet mener forøvrig at det ikke har fått nok grunnlagsmateriale for 
å uttale seg om hvorvidt en utbygging av Nordiska hälsovårdshögskolans 
ressurser for forskning og utdannelse innen det miljø-medisinske området 
best fremmer et slikt samarbeide.

Universitetsdirektøren henholder seg til det som er uttalt av fakultetet.

Oslo. 24. mars 1980

Olav M. Trovik
Jostein Løfsgaard

Universitetet i Trondheim, Norges Tekniske Høgskole:

Høgskolen gir sin tilslutning til forslaget om å bygge ut Nordiska hälso
vårdshögskolans ressurser for forskning og utdanning innen det miljøme
disinske området.

En slik styrkning av kompetansen på nordisk plan vil være nyttig ved 
utarbeidelse av undervisningsopplegg i miljøfag på høyskolenivå i Trond
heim og andre steder.

Nordiska hälsovårdshögskolan representerer både et mulig konkaktor-
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gan og en ressurs man kan trekke nytte av, eksempelvis i form av utveks
lingsprogram för stipendiater.

Trondheim. 25. februar 1980

Dag Kavlie 
Prorektor

Per Dalil

Norges aimenvitenskapelige forskningsråd, Rådet for medisinsk forskning 
(RMF):

Rådet for medisinsk forskning erkjenner behovet for utvidet utdannelse 
og forskning på det miljømedisinske område. Det har derfor tatt initiativet 
til et etter norske forhold meget omfattende program for å utdanne akade
misk skolert personell for forskningsoppgaver og administrative og prak
tiske oppgaver innenfor miljømedisinen og miljøveterinærmedisinen. Pro
grammet er under full utvikling.

Rådet vil se det som en fordel om forholdene ble tilrettelagt også ved 
Nordiska hålsovårdshøgskolan for en innsats på det miljømedisinske om
råde. Dette bør skje som en naturlig videreføring av tiltak som tar sikte på 
å styrke den miljømedisinske forskning og utdannelse ved de medisinske 
og veterinærmedisinske fakulteter og vitenskapelige høgskolor i Norden.

Oslo. 21. februar 1980

G yrd Erikson
Svein Eirik Fauskevåg

Norges naturvernforbund har i skrivelse den 22 april 1980 förklarat sig icke 
ha några kommentarer till medlemsförslaget.

Den norske lægeforening:

Det er foreslått at Nordiska hälsovärdshögskolan, Göteborg, bygges ut 
slik at skolen kan ha ressurser for forskning og utdannelse innen det 
miljømedisinske området.

Lægeforeningen gir forslaget sin tilslutning, men finner å ville poengtere 
at utdannelsen innholdsmessig og ressursmessig må bli samordnet med de 
nasjonale utdannelsesopplegg. En utbygging av Nordiska Hälsovårdshög- 
skolan. vil i praksis antakelig være den eneste mulighet for å oppnå at det
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innen de nordiske land blir arbeidet med miljømedisin på et akademisk 
plan.

Oslo, 11. mars 1980

Den norske lægeforenings sentralstyre 
Etter bemyndigelse

H. M. Svabø 
Generalsekretær

Johan Greve Brun

Norsk sykepleierforbund:

N SF  gir sin støtte til forslaget dersom det klart presiseres at evt. felles 
nordisk utdanning og forskning innenfor området miljømedisin skjer innen
for et tverrfaglig opplegg som ikke er begrenset til den rene medisin.

Oslo. 29. februar 1980

Norsk sykepleierforbund internasjonal avdeling

Marion Rustad 
Sekretær

S v e r ig e

Socialstyrelsen:

 Styrelsen har i årendet inhämtat bifogat yttrande från omgiv-
ningshygieniska avdelningen vid statens naturvårdsverk (.ve nedan). Sty
relsen får anföra följande.

Behovet av forskning inom området omgivningshygien/miljömedicin är 
stort. En ökad satsning på sådan forskning ligger helt i linje med de 
strävanden till offensiv hälsopolitik som bl. a. kommer till uttryck i det 
förslag till målsättning i ny lag för hälso- och sjukvården, som framlagts av 
hälso- och sjukvårdsutredningen i dess nyligen avgivna betänkande (SOU 
1979:18). Vidare har riksdagen beslutat om inrättande av statens miljöme
dicinska laboratorium. Därigenom bildas ett organ med FoU-verksamhet 
inom det område motionärerna avser. Härvid bör också erinras om de 
förslag som framförts inom landstingsvärlden, att bygga upp en miljömedi
cinsk enhet inom varje landstingsområde.

Enligt styrelsens uppfattning bör den önskvärda satsningen inom det 
miljömedicinska området i första hand knytas till redan existerande institu
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tioner. Detta bör dock inte utesluta att resurser tillförs för utökad forsk
ning och utveckling inom det miljömedicinska området vid Nordiska hälso
vårdshögskolan.

Detta skulle vara en komplettering till de personella resurser som hög
skolan förfogar över. Styrelsen finner i likhet med motionärerna att ämnet 
omgivningshygien/miljömedicin på sikt bör ges en likvärdig ställning som 
de övriga undervisningsämnena vid högskolan.

Stockholm den 29 februari 1980

Enligt socialstyrelsens beslut 

Elisabet Envall

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

UH Ä har i ärendet inhämtat yttranden från universiteten i Uppsala. 
Linköping, Lund. Göteborg och Umeå samt karolinska institutet, (se ne
dan).

Samtliga remissinstanser instämmer i behovet av en ökad utbildning och 
forskning inom det miljömedicinska området, men har något skiftande 
uppfattningar om detta skall ske genom en utbyggnad av verksamheten vid 
Nordiska hälsovårdshögskolan eller på annat sätt.

Medicinska fakultetsnämnderna i Linköping och Lund samt rektorsäm
betet i Umeå tillstyrker förslaget att bygga ut resurserna för forskning och 
utbildning vid Nordiska hälsovårdshögskolan. medan övriga berörda hög
skolemyndigheter ställer sig tveksamma till detta. Medicinska fakultets- 
nämnden i Uppsala anser att en professur inom miljömedicin ej kan tillstyr
kas förrän mer ingående utredning gjorts beträffande professurens av- 
gränsning och innehåll, resursfrågor och samarbete med övriga institutio
ner - särskilt med den hygieniska institutionen vid universitetet i Göte
borg som har lokaler i nära anslutning till hälsovårdshögskolan.

Medicinska fakultetsnämnden i Göteborg menar att frågan om en an
knytning av verksamheten vid Nordiska hälsovårdshögskolan till olika 
universitet i Norden, dåren miljömedicinsk verksamhet redan bedrivs, bör 
utredas, då detta utgör en förutsättning för att en utbyggd forskning vid 
Nordiska hälsovårdshögskolan skall få erforderlig kvalitet.

Enligt karolinska institutets mening bör man som ett alternativ till en 
professur vid Nordiska hälsovårdshögskolan undersöka möjligheterna till 
ett ökat samarbete med den miljömedicinska verksamhet som bedrivs vid 
hygieniska institutioner.

U H Ä  anser det för sin del angeläget att utbildning och forskning inom 
det miljömedicinska området byggs ut, men ställer sig tveksamt till en
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ilbyggnad av forskningen vid Nordiska hälsovärdshögskolan utan att, som 
råpekats av några remissinstanser, frågan om denna forsknings förhållan- 
le till annan redan etablerad verksamhet på området är klargjord. Enligt 
JH Ä :s  mening är det viktigt att en god samordning av befintlig verksam- 
íet kommer till stånd. UH Ä  förordar därför i första hand att frågan om 
mknytningen av den miljömedicinska verksamheten vid Nordiska hälso- 
/årdshögskolan till annan befintlig miljömedicinsk verksamhet i Norden 
jtreds närmare.

Stockholm den 28 februari 1980

Erland Ringborg
Marika Raftell

Statens naturvårdsverk, planering och information:

Statens naturvårdsverk delar den i motionen framförda uppfattningen 
om att omgivningshygien/miljömedicin är ett angeläget forsknings- och 
utbildningsområde. Behovet av ökad kompetens inom detta fält är stort. 
Det har uppmärksammats på allvar först under senare år, vilket olyckligt
vis varit en period av ansträngda statsfinanser. Det är därför särskilt 
angeläget att de resurser som ändå kan tillföras området placeras där de 
ger störst effekt.

Naturvårdsverket vill komplettera motionens lägesbeskrivning med att 
peka på några svenska institutioner för forskning och utbildning, som kan 
fullgöra de arbetsuppgifter som diskuteras. De medicinska fakulteterna 
inom högskolan bedriver, framför allt genom sina institutioner för hygien, 
såväl forskning som utbildning inom det miljömedicinska området. Den 1 
juli 1980 inrättas statens miljömedicinska laboratorium (prop 1978/79:120, 
rskr 1979/80:106). Laboratoriet blir en FoU-institution direkt inriktad på 
det ämnesområde som behandlas i motionen. Det avses i nära samarbete 
med universitetet och högskolor bedriva och delta i såväl fort- och vidare
utbildning av hälsovårdspersonal som forskarutbildning inom omgivnings
hygien/miljömedicin. Laboratoriet blir i huvudsak baserat på en omorgani
sation av nuvarande omgivningshygieniska avdelningen vid verket, och 
resurstillskottet vid ombildningen blir relativt blygsamt.

Som framhållits inledningsvis delar verket åsikterna i motionen om 
behovet av ökade resurser för forskning och högre utbildning inom det 
miljötekniska området. Däremot bedömer verket den föreslagna formen 
för en ökad satsning som tveksam. Visserligen har en forskningskontakt 
betydelse för utbildning vid hälsovärdshögskolan, men samtidigt kan för
slaget innebära en olycklig splittring av de knappa forskningsresurserna.
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Om medlemsförslaget syftar till en omfördelning av resurser som redan 
disponeras av Nordiska ministerrådet finns inget att invända. Om däremot 
nya resurser skulle behöva tillföras anser verket att det för svenskt vid
kommande bör prövas om inte dessa resurser kan användas effektivare.

Solna den 19 februari 1980

Valfrid Paulsson
Inger Olsson Vilborg

Statens naturvårdsverk, omgivningshygieniska avdelningen:

Vi instämmer i motionärernas uppfattning att omgivningshygien/miljö- 
medicin är ett angeläget forsknings- och utbildningsområde. Behovet har 
på allvar uppmärksammats först under senare år vilket olyckligtvis sam
manfallit med en period av ansträngda statsfinanser. Det är därför viktiga
re än någonsin att de nya resurser som kan tillföras området placeras där 
de ger maximal nytta.

Som komplement till den lägesbeskrivning motionärerna gjort vill vi 
peka på några svenska FoU-institutioner som kan fullgöra anförda arbets
uppgifter. De medicinska fakulteterna inom högskolan bedriver framför 
allt genom sina institutioner för hygien respektive toxikologi såväl forsk
ning som utbildning inom det miljömedicinska området. Särskilt aktuellt är 
tillkomsten av statens miljömedicinska laboratorium (från 1980-07-01: prop 
1978/79:120. rskr 1979/80: 106) vilket blir en FoU-institution direkt inriktad 
på det ämnesområde motionärerna avser. Genom nära samarbete med 
högskolan avses det miljömedicinska laboratoriet delta i såväl fort- och 
vidareutbildning av hälsovårdspersonal som forskarutbildning inom om- 
givningshygien/miljömedicin. Laboratoriet blir i huvudsak baserat på en 
omorganisation av nuvarande omgivningshygieniska avdelningen vid na
turvårdsverket och resurstillskottet vid ombildningen blir relativt blyg
samt.

Vi ställer oss positiva till en ökad satsning på forskning och högre 
utbildning inom miljömedicin. Vi är därmed i och för sig positiva till 
motionärernas förslag men vi är samtidigt oroade att samhällets för närva
rande knappa resurser därigenom splittras på ett sätt som försämrar effek
tiviteten. Om medlemsförslaget i huvudsak medför enbart en omfördelning 
av de resurser som Nordiska ministerrådet redan disponerar har vi inga 
invändningar. Om medlemsförslaget däremot medför att Sveriges ekono
miska åtaganden ökar anser vi att statsmakterna bör pröva om inte den
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avsedda resursen skulle göra större nytta i uppbyggnaden av statens miljö
medicinska laboratorium.

Solna 7 februari 1980

Thomas Lindvall 
Tfbitr. avdelningsföreståndare

Karolinska institutet, rektorsämbetet, hänvisar i skrivelse den 18 februari 
1980 till hygieniska institutionens yttrande av den 12 februari 1980 (se 
nedan).

Karolinska institutet, hygieniska institutionen:

Karolinska institutet vill instämma i att det är angeläget med forskning 
inom det miljömedicinska området. Det kan också synas ändamålsenligt 
att forskningsresurserna vid hälsovårdshögskolan utvidgas till att omfatta 
miljömedicin. Innan en ny professur inrättas, bör man dock mera belysa 
erfarenheterna av de tre professurerna i epidemiologi och biostatistik, i 
socialmedicin och preventiv medicin samt i hälso- och sjukvårdsadmini- 
stration. Enligt Karolinska institutets mening kan olika modeller tänkas för 
en förstärkning av den miljömedicinska forskningen. Som ett alternativ till 
en professur vid hälsovårdshögskolan bör man undersöka möjligheten att 
få till stånd ett samarbete med den miljömedicinska verksamhet som 
bedrivs vid hygieniska institutionen.

Karolinska institutet vill också framhålla att statsmakterna nyligen be
slutat inrätta ett statens miljömedicinska laboratorium (till störsa delen en 
omvandling av naturvårdsverkets omgivningshygieniska avdelning) i nära 
anslutning till Karolinska institutets institutioner för hygien och toxikologi. 
Det synes ofrånkomligt att vid inrättandet av nya tjänster väga samhällets 
resurser mot behoven i deras helhet och således också mot de framtida 
behoven vid detta laboratorium.

Lars Friberg 
Professor

Stockholm den 12 februari 1980
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Uppsala universitet, rektorsämbetet, har i skrivelse den 18 februari 1980 
förklarat sig instämma i medicinska Jäkultetsnämndens yttrande av den 14 
februari 1980 {se nedan).

Uppsala universitet, medicinska fakultetsnämnden:

1 förslaget till Nordiska rådet konstateras att behov finnes i alla de 
nordiska länderna av högre undervisning och forskning inom miljöområ
det. Vid Nordiska hälsovårdshögskolan bedrives undervisning i form av 
fyra delkurser omfattande epidemiologi och biostatistik, socialmedicin och 
preventiv medicin, hälso- och sjukvårdsadministration samt omgiv
ningshygien. Inom vardera av de tre förstnämnda ämnesområdena finnes 
en professur inrättad med forskningsmöjligheter. Inom omgivningshygie- 
nens område finnes däremot för närvarande inga forskningsmöjligheter. 
Förslaget nu innebär att en professur även inrättas inom det miljömedi
cinska området så att ämnet tillförsäkras forskningsresurser.

Fakultetsnämnden kan i princip instämma i önskvärdheten av ökad 
forskning inom miljöområdet. Innan man tar ställning till inrättandet av en 
professur bör emellertid ämnet klart definieras och avgränsas. Redan idag 
bedrivs forskning inom det miljömedicinska området vid ett flertal institu
tioner inom de medicinska fakulteterna i alla de nordiska länderna, såsom 
inom yrkesmedicin, allergologi, hygien, toxikologi och socialmedicin. Fa
kultetsnämnden vill kraftigt understryka vikten av att forskning och fors
karutbildning inom miljömedicinska området måste vara fast förankrad 
inom den grundvetenskapliga forskningen. Detta innebär en nära anknyt
ning till t. ex. toxikologi. medicinsk kemi. fysiologi och bakteriologi. En 
professur inom det miljömedicinska området med sådan inriktning skulle 
således medföra att bl. a. laboratorieresurser måste tillföras hälsovårds
högskolan. De tidigare tre inrättade professurerna vid hälsovårdshögsko
lan har tyvärr fått relativt små anslag för sin forskning, varför fakultets
nämnden ställer sig tveksam till om Nordiska rådet är berett att satsa så 
stora resurser på denna nya professur, som är nödvändigt.

Fakultetsnämnden anser därför, att en professur inom miljömedicin ej 
kan tillstyrkas förrän mer ingående utredning gjorts beträffande professu
rens avgränsning, innehåll, resursfrågor och samarbete med övriga institu
tioner — särskilt med den hygieniska institutionen vid Göteborgs universi
tet som har lokaler i nära anslutning till hälsovårdshögskolan.

På medicinska fakultetsnämndens vägnar

Uppsala den 14 februari 1980

John Sjöquist
Birgit Lannering
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Universitetet i Linköping, medicinska fakultetsnämnden:

Fakultetsnämnden och linjenämnden vill tillstyrka, att motionens forslag 
att ämnet omgivningshygien/miljömedicin vid Nordiska hälsovårdshögsko
lan ges resurser till forskning och forskarutbildning med hänsyn till att 
grundutbildningens kvalitet därigenom kommer att förbättras i detta ämne 
och att varje resurstillskott inom detta viktiga forskningsområde måste 
hälsas med tillfredsställelse.

Å andra sidan bör det påpekas, att detta resurstillskott endast kan täcka 
en mycket begränsad del inom den totala miljömedicinen. Forskningsom
rådet är av sådan betydelse och omfattning samt har en sådan tvärveten
skaplig karaktär, att fakultetsnämnden anser att på sikt miljömedicinska 
institutioner med olika inriktning bör byggas upp vid flertalet universitet. 
Vid Linköpings universitet bör således den yrkesmedicinska avdelningen 
kunna vara en kärna i en större miljömedicinsk institution.

Linköping den II februari 1980

På fakultetsnämndens vägnar På linjenämndens vägnar

Lars Edeho Ove Groth
Christer Petré Gunilla Borg-An Jersson

Lunds universitet, medicinska fakultetsnämnden, har i skrivelse den I I  
februari 1980 förklarat sig tillstyrka medlemsförslaget.

Göteborgs universitet, rektorsämbetet, hänvisar i skrivelse den 21 febru
ari 1980 till medicinska fakultetsnämndens yttrande av den 18 februari 
1980 (se nedan).

Göteborgs universitet, medicinska fakultetsnämnden:

Fakultetsnämnden ansluter sig i princip till förslagets motiveringar rö
rande behovet av utvidgad forskning och utbildning inom det miljömedi
cinska området. I Norden pågår för närvarande sådan forskning företrä
desvis vid de till medicinska fakulteterna anknutna institutionerna för 
hygien samt vad beträffar epidemiologisk och sjukvårdsforskning vid insti
tutioner för socialmedicin och medicinska kliniker. Forskningen är av 
utpräglad multidisciplinär karaktär och i arbetet engageras institutioner av 
grundforskningstyp, t. ex. kemi, fysik, immunologi och statistik. Förutom 
verksamheten vid universiteten pågår forskning vid det till socialstyrelsen
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från 1 juli 1980 anslutna miljömedicinska laboratoriet samt på laboratorier 
vid vissa statliga verk. särskilt naturvårdsverket och arbetarskyddsverket.

Flera av de problem som behandlas inom miljömedicinen lämpar sig väl 
för internordiskt samarbete bl.a. med tanke på att de befolkningsgrupper 
som studeras ofta blir otillräckliga om undersökningen utförs enbart i ett 
land. Exempel på sådana pågående forskningsprojekt är bl.a. de utred
ningar av störningar från flygbuller och vägtrafikbuller som företagits i 
Skandinavien.

Frågor rörande samband mellan miljön och uppkomst av sjukdom hos 
människan är mycket komplexa och erfordrar som ovan redovisats, insat
ser från en lång rad olika deldiscipliner. Forskningen är i dag uppsplittrad 
på flera olika organisationer och någon koordinering eller samordning av 
verksamheten äger inte rum. De resurser som avsätts till miljömedicinsk 
forskning i Norden är små i jämförelse med vad som i andra länder satsas 
på det miljömedicinska forskningsområdet. Rekryteringen till området så
väl i vad avser undervisning som forskning försvåras av att någon organi
sation för miljömedicinsk verksamhet inte finns utbyggd.

Mot ovanstående bakgrund finner fakultetsnämnden att det knappast 
föreligger skäl att yttlerligare öka splittringen genom att till ännu en organi
sation inom området föra resurser för en forskningsverksamhet som kom
mer att bedrivas självständigt och avskiljt från redan etablerade forsk
ningsorganisationer.

Enligt fakultetsnämndens förmenande bör i stället frågan hur verksam
heten vid Nordiska hälsovårdshögskolan kan anknytas till fakulteter vid 
universitetet i Norden utredas. Såväl vid medicinska fakulteten i Göteborg 
som vid universiteten i Köpenhamn. Århus. Helsingfors och Oslo pågår 
sedan många år forskningsprogram rörande miljömedicin. En formell an
slutning till dessa program utgör en förutsättning för att en utbyggd forsk
ning vid hälsovårdshögskolan skall få erforderlig kvalitet.

Göteborg den 18 februari 1980
Per M. Lundin

Barbro Strand

Umeå universitet, rektorsämbetet:

Rektorsämbetet stöder till fullo det påbörjade samarbetet mellan de 
nordiska länderna vad gäller utbildningen och forskningen inom miljöom
rådet.

Nämnas bör att en UHÅ-konferens om miljövårdsutbildningar inom 
högskolan i Sverige har ägt rum i Umeå den 12-13 februari 1980. Dess 
huvudsyfte var att söka belysa behovet av utbildningar inom miljöområdet 
sett främst ur kommunernas synpunkt. Utbildningarnas innehåll, organisa
tion och genomförande har också diskuterats.
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En bättre samordning av miljövårdsutbildningen inom Norden behövs 
xrkså.

Vad gäller utbildningen i miljöfrågor vid universitet och högskolor vill vi 
råpeka att på det miljömedicinska området också bedrivs grundutbildning 
)ch forskning vid samtliga större universitet i Norden. Det finns också ett 
íordiskt samarbetsorgan för hygieninstitutionerna stött av Nordiska rådet. 
Där har man verkat för en nordisk samordning av utbildnings- och kurspla- 
lerna inom hygienämnet.

Rektorsämbetets inställning är att utökade resurser behövs inom miljö- 
nedicin både i Norden som helhet och i Sverige.

Eftersom det också finns ett allmänt ökat behov av forskning och fors
karutbildning inom ämnesområdet i Norden stöder rektorsämbetet med- 
emsförslaget om en utbyggnad av Nordiska hälsovårdshögskolan och 
:illstyrker förslaget om inrättande av en professur i omgivningshygien.

För hälso- och miljövårdslinjen vid Umeå universitet skulle det bästa 
^ara om forskning och forskarutbildning på det miljömedicinska området 
fick utökade resurser i Umeå. Forskarutbildningen av hälsovårdsinspektö
rer bör av många skäl ligga i nära anslutning till grundutbildningen. Denna 
forskning och forskarutbildning skulle också passa in i den miljöinriktade 
profil som håller på att skapas i Umeå inom bl. a. ämnesområdena hygien, 
biologi, kemi och arbetsmedicin.

Remissen har beretts av en arbetsgrupp inom linjenämnden för hälso- 
och miljövårdsutbildning och behandlats vid nämndens sammanträde 
1980-02-06.

Umeå den 18 februari 1980

På rektorsämbetets vägnar 

Örn Taube

Sveriges lantbruksuniversitet:

I medlemsförslaget anges att de risker för människans hälsa som finns i 
omgivningen ställer stora krav pä förmågan att i tid upptäcka och bemästra 
farliga miljöfaktorer. Det sägs också att behovet av forskning på miljöom
rådet lämpligen syns kunna tillgodoses genom att forskningen vid hälso
vårdshögskolan utvidgas till att omfatta sådana delar av miljöområdet som 
särskilt berör människan och människans hälsa, och som inte redan täcks 
inom befintlig forskningsverksamhet.

Miljö och miljöforskning är emellertid ett vidsträckt begrepp. Enligt 
Sveriges lantbruksuniversitets mening måste sådan forskning ske i samver
kan mellan olika vetenskapsdiscipliner, som var och en bidrar med sin 
särskilda kunskap. 1 medlemsförslaget sägs också att syftet med att inklu
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dera miljöundervisningen på universitets- och högskolestadiet i det nordis
ka samarbetet är att genom detta gemensamt kunna utnyttja det special
kunnande inom olika fält som byggts upp vid olika universitet och högsko
lor i Norden på miljövårdsområdet.

Sveriges lantbruksuniversitet delar uppfattningen att nordiskt samarbete 
och annan samverkan är av stor betydelse för att möjliggöra en ökad 
forskning och forskarutbildning inom detta område.

En omfattande forskning och undervisning inom miljöområdet finns i 
dag framför allt i Uppsala.

Vid lantbruksuniversitetet finns dels inom ett ekologiskt miljövårdscen- 
trum ett 40-tal forskare som arbetar med frågor som har med miljö och 
ekologi att göra. Stora laboratorieresurser är knutna till verksamheten. 
dels ett växtskyddscentrum. där ett 30-tal forskare i helt nya lokaler 
samarbetar rörande bekämpning och kontroll av växtskadegörare. dels tas 
miljöaspekterna upp i den forskning som bedrivs vid en rad institutioner. 
Denna har intensifierats under de senaste åren genom statsmakternas 
uttryckliga önskan och genom specialdestinerade medel främst för mini- 
merad bekämpningsmedelsanvändning och kväveläckage. Stor vikt läggs 
därvid på för människa och djur skadliga verkningar. Närheten mellan den 
veterinärmedicinska samt lantbruks- och skogsforskningen möjliggör ett 
samarbete i dessa frågor.

Under de senaste åren har mykotoxinforskning och -utbildning tagits 
upp mer intensivt i Sveriges lantbruksuniversitets program och ytterligare 
insatser är att förvänta.

Inom den veterinärmedicinska fakulteten finns forsknings- och utbild
ningsresurser bl. a. inom livsmedelshygien avseende förorenat vattens på
verkan på djur och dess betydelse för friska livsmedel.

Vidare vill Sveriges lantbruksuniversitet erinra om att fr. o. m. 1978/79 
finns vid Uppsala universitet inrättad en professur i ekotoxikologi. Inrät
tandet av denna professur förutsätter samverkan inom forskning och ut
bildning mellan Uppsala universitet, lantbruksuniversitetet, statens livs
medelsverk och statens veterinärmedicinska anstalt. Innehavaren av 
professuren skall medverka till samordning av forskarutbildningen främst 
mellan Uppsala universitet och lantbruksuniversitetet. Professuren har 
följande ämnesbeskrivning: ” Ekotoxikologin behandlar sådana störningar 
i organismers funktion, som orsakas av toxiska föroreningar i naturen. 
Ämnesområdet innefattar föroreningarnas spridningsvägar, upptagning, 
fördelning och upplagring i organismer, deras nedbrytning och utsöndring. 
Till ämnesområdet hör dessa substansers och deras metaboliters effekter 
på djur och människor samt på cell- och organfunktion under varierande 
betingelser. Av särskild betydelse är sådana förändringar i arvsmassa, 
fortplantningsfunktioner och andra fysiologiska mekanismer som kan ge 
störningar på populationsnivå och därmed påverka ekosystemen."

Slutligen bedrivs vid livsmedelsverket i Uppsala en omfattande forsk-
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ningsverksamhet avseende livsmedlens sundhet. De nordiska lantbruks- 
och veterinärhögskolorna planerar också inom ramen för Nordiska rådet 
viss gemensam forskarutbildning bl. a. i toxikologi.

Lantbruksuniversitetet är mot denna bakgrund tveksam om nya resurser 
skall satsas för att åstadkomma den önskvärda forskningen och utbildning- 
3n utan vill föreslå, att innan beslut tas om resurser för forskning och 
utbildning inom det miljömedicinska området bör en inventering göras av 
vilka tillgängliga resurser som redan llnns i landet och hur dessa kan 
utnyttjas.

På styrelsens för Sveriges lantbruksuniversitet vägnar

Lennart Hjelm
Inez Johnsson

Institutet för vatten- och luftvårdsforskning (IV L ) har i skrivelse den I I  
februari 1980 meddelat sig ej ha några synpunkter på medlemsförslaget då 
frågan ligger utanför dessa kompetensområde.

Landstingsförbundet:

Behovet av insatser inom det miljömedicinska området är omfattande 
och mycket talar för en ökad satsning på förebyggande åtgärder inom detta 
stora område. Det är mot bl. a. denna bakgrund som också landstingsför
bundet vid sin kongress i juni 1979 hade anledning att diskutera frågan om 
hälsopolitik och om inrättandet av miljömedicinska enheter på central nivå 
inom respektive landsting. Den bärande tanken bakom tillskapandet av 
sådana enheter är att de skall utgöra ett stöd för och ett komplement till 
hälso- och sjukvårdens nuvarande verksamhet. Även inom det yrkesmedi
cinska området är det rimligt att på sikt räkna med ökade insatser från 
landstingens sida. Det är utan tvekan angeläget att förstärkningen av 
arbetsmedicinen får sin motsvarighet också inom det mer allmänna och 
bredare omgivningshygieniska området.

Att som föreslås i det nu remitterade medlemsförslaget tillföra Nordiska 
hälsovårdshögskolan resurser för forskning och utbildning inom det miljö
medicinska området synes ligga väl i linje med skolans verksamhet i övrigt. 
Miljömedicinen utgör ett lämpligt komplement till skolans verksamhet 
inom forskning och utbildning på områden som epidemiologi och biostati
stik. socialmedicin och preventiv medicin samt inom hälso- och sjukvårds- 
administration.

Landstingsförbundet vill i detta sammanhang erinra om att staten
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fr. o. m. juli 1980 beslutat inrätta ett fristående miljomedicinskt laboratori
um med socialstyrelsen som chefsmyndighet. Laboratoriet skall ha till 
uppgift att studera miljöbetingade orsaker till ohälsa hos befolkningen och 
belysa kraven på en god miljö. Även inom verksamhetsområdena forsk
ning och utbildning kommer laboratoriet att ha stora uppgifter. Detta 
markeras särskilt genom att flera medarbetare vid laboratoriet organisato
riskt också ges en anknytning till högskolan. Det är enligt landstingsför
bundets uppfattning viktigt att skilda förstärkningar på forskning och ut
bildning också inom det miljömedicinska området ses i ett samlat perspek-

Landstingsförbundet förordar mot bakgrund av vad ovan framhållits en 
inventering och värdering av skilda alternativa möjligheter att förstärka 
forskningen och utbildningen inom det miljömedicinska området. Skulle en 
sådan värdering visa att en förstärkning av Nordiska hälsovårdshögsko
lans resurser pä området ligger i linje med ett effektivt utnyttjande av de 
begränsade resurserna tillstyrker landstingsförbundet förslaget.

Stockholm den 28 februari 1980

Landstingsförbundet 

Börje Hörnlund
Rune Carlsson

Svenska naturskyddsföreningen:

Det har på senare år blivit en ökande medvetenhet och kunskap om 
betydelsen av yttre miljöfaktorer för utvecklande av olika sjukdomar och 
ohälsa bland befolkningen. Miljömedicinen studerar dessa samband och 
försöker komma med förslag till åtgärder för att minska riskerna. Aktuella 
arbetsområden för miljömedicinen är: cancer och miljö, effekter på männi
skors hälsa vid olika typer av energikällor, hälsorisker av bilavgaser m. m. 
(se vidare artikel om miljömedicinen inför 80-talet av professor Lars Fri
berg i Läkartidningen I —2. s. 27—29. 1980).

Det är därför i och för sig positivt att ett medlemsförslag inom Nordiska 
rådet vill förstärka kompetensen inom miljömedicinen genom att inrätta en 
professur i ämnesområdet vid Nordiska hälsovårdshögskolan. Emellertid 
är det tveksamt om en sådan förstärkning i första hand skall ske vid 
hälsovårdshögskolan. I Sverige finns redan fyra väl fungerande miljömedi
cinska institutioner (institutionerna för hygien vid de medicinska högsko
lorna) vilka har egna laboratorieresurser. Vidare kommer den 1 juli 1980 
omgivningshygieniska avdelningen vid statens naturvårdsverk att ombil
das till statens miljömedicinska laboratorium, vilket torde innebära en
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ärstärkning för miljömedicinen. Även i andra nordiska länder finns väl 
tbyggda miljömedicinska institutioner.
Då den totala resursfördelningen till forskning inom miljömedicinen, 

rots prioritering, sannolikt kommer att bli begränsad i framtiden finns det 
n risk för minskande effektivitet om verksamheten sprids till alltför 
långa institutioner. Det kan därför vara rimligt att samla de begränsade 
esurserna till redan befintliga miljömedicinska institutioner och. för Sveri- 
:es del. även till statens miljömedicinska laboratorium. Undervisningens 
;valitet inom ämnesområdet miljömedicin vid Nordiska hälsovårdshög- 
ikolan bör kunna garanteras genom nära och goda kontakter med de 
befintliga institutionerna.

Sammanfattningsvis anser föreningen att det är väsentligt att förstärka 
orskningen och kompetensen inom ämnet miljömedicin. Det är emellertid 
veksamt om inrättandet av en ny professur i ämnesområdet vid Nordiska 
lälsovårdshögskolan är det bästa sättet. Föreningen skulle lor sin del vilja 
oreslå att frågan utreds närmare innan ställning tas till förslaget.

Stockholm den 11 mars 1980

Svenska naturskyddsföreningen

Bengt HamdahI 
Ordförande

Klas Hjelm 
Bitr. sekreterare

Sveriges läkarförbund:

Läkarförbundet är i princip positivt till ökade forskningsinsatser inom 
miljöområdet, men är tveksamt till om detta bäst sker på här föreslaget 
sätt. Ett ställningstagande förutsätter bl. a. en klar definition och avgräns- 
ning av ämnesområdet. Läkarförbundet nödgas emellertid konstatera att 
begreppet miljömedicin för närvarande saknar en klar, entydig och allmänt 
erkänd definition. Det bör i detta sammanhang framhållas att det redan 
idag bedrivs forskning med miljömedicinsk tillämpning vid ett flertal insti
tutioner vid de medicinska fakulteterna i Sverige, t. ex. yrkesmedicin, 
allergologi, hygien, toxikologi m.fl.

I föreliggande förslag framhålls att miljökunskaper på högskolenivå hit
tills mest behandlats inom skogs- och lantbrukshögskolor och vissa tek
niska högskolor. Med hänsyn till den utbildning och forskning som sedan 
länge bedrivits vid de medicinska högskolorna finner läkarförbundet denna 
framställning vilseledande. Inte minst de hygieniska institutionernas kapa
citet för forskning och undervisning måste beaktas vid framtida övervägan-
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den om hur den önskvärda ''miljömedicinska" satsningen skall åstadkom
mas.

Det är enligt läkarförbundets mening viktigt att forskningen och forskar
utbildningen inom miljöområdet/miljömedicinska området är fast förank
rade i den grundvetenskapliga forskningen. Det är också viktigt att man. då 
den tilltänkta professurens ämnesområde närmare definierats, undersöker 
rekryteringsläget till en eventuell professur. Om rekryteringsläget skulle 
visa sig ogynnsamt bör man i första hand inrätta forskarrekryteringstjän- 
sterav den typ som framgångsrikt använts av Medicinska forskningsrådet.

Oaktat vad ovan sagts anser läkarförbundet det angeläget att Nordiska 
hälsovårdshögskolan ges förutsättningar att utvecklas till en motsvarighet 
till en School of Public Health enligt anglosaxisk modell.

Sammanfattningsvis anser läkarförbundet således att den föreslagna för
stärkningen av Nordiska hälsovårdshögskolan med resurser för forskning 
och utbildning inom miljömedicinska området måste föregås av en precise
ring av ämnesområdet. Först därefter blir det möjligt att ta ställning till 
frågan om den ökade satsningen inom området bör ske inom hälsovårds
högskolan eller på annat håll.

Stockholm den 4 mars 1980

Sveriges läkarförbund 

Utredningsavdelningen 

U lf Schöldström
In ge mur Eckerlund

Svensk sjuksköterskeförening:

Enligt vår mening är utbildning såväl i miljövård som inom det miljöme
dicinska området eftersatt. Likaså kan konstateras att behovet av forsk
ning inom dessa områden är mycket stort. Vår miljö har de senaste åren 
förändrats på ett påtagligt sätt. Man kan notera att en rad sjukdomar med 
all sannolikhet orsakas av faktorer i vår miljö.

1 sjuksköterskans arbete ingår dels att vårda redan sjuka men - i lika 
hög grad — att via en rad förebyggande åtgärder minska risken för sjuk
dom. Sjuksköterskans kunskaper om vård av människor, mänsklig miljö 
och förebyggande åtgärder bör kunna utnyttjas och komma andra till godo 
genom bl. a. forskarinsatser. En förutsättning härför är att möjligheter för 
utvidgad utbildning och forskning skapas. SSF  menar att ämnet miljövård/ 
miljömedicin får anses ligga inom Nordiska hälsovårdshögskolans intres
se- och ansvarsområde. Det är därför nödvändigt att tillskapa resurser för 
undervisning och forskning i detta ämne.
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Svensk sjuksköterskeförening anser det som väsentligt att påpeka att 
jnna utökade verksamhet inom hälsovårdshögskolans ram inte får mins- 
i möjligheten att fortsättningsvis anordna kurser i utveckling och forsk- 
ng i omvårdnad. Dessa kurser bör planeras så att de ger kunskap som 
otiverar en Masters Degree in Public Health.
Med hänvisning till vad som ovan anförts hemställer Svensk sjukskö- 
rskeförening att Sjuksköterskors Samarbete i Norden verkar för att 
:surser inom Nordiska hälsovårdshögskolan tillskapas för utvidgad kurs- 
;rksamhet i omvårdnadsforskning och för forskning och utbildning inom 
et miljömedicinska området.

tockholm den 8 februari 1980

För Svensk skjutsköterskeförening

Ulrica Croné 
Ordförande

iveriges veterinärförbund:

Nordiska hälsovårdshögskolans basresurser inom det veterinärmedi- 
inska området, laboratorieresurser och anknytning till praktisk verksam- 
let m. m. har bedömts för små för att kunna utgöra bakgrund till en 
idekvat undervisningsverksamhet i sak. Det har därför vid flera tidigare 
illfällen uttalats att kurser avsedda enbart för veterinärer inte bör arrange - 
as vid Nordiska hälsovårdshögskolan.

Med hänsyn till Nordiska hälsovårdshögskolans relativt små resurser i 
örhållande till övriga högskolor och universitet utom möjligen i speciella 
imnen - torde kunna ifrågasättas om forskning i någon större utsträckning 
ikall bedrivas vid högskolan. De resurser som samfällt kan ställas till 
örfogande och som ändå erfordras inom miljöområdet vid redan etablera- 
le instititutioner och laboratorier inom varje land bör inte onödigtvis 
splittras. Tillgängliga förstärkningar torde i stället behöva gå till dessa för 
itt därmed bäst kunna göra nytta.

Nordiska hälsovårdshögskolan bör enligt förbundets mening i stället 
concentrera sig på att för de nordiska ländernas gemensamma intresse 
samordna de erfarenheter och resultat som tas fram i respektive land.

Förbundet ställer sig - beträffande miljömedicinsk forskning berörande 
det veterinärmedicinska fältet — mycket tveksam till utbyggnad av Nordis



40ka hälsovårdshögskolans resurser för forskning i den generella form som 
förslagsställarna framlagt.

Stockholm den 30 april 1980

Sveriges veterinärförbund 

Amelie Lothigius
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A 576/s
SUPPLEM EN T

Medlemsforslag

om nordisk forskning angående bilavgasernas inverkan på hälsa och 
miljö

(Väckt civ Rune Gustavsson, Bror LiUqvist, Essen I.iiiiliilil och Rolf Selt
are n)

B ILAGA  I

Yttranden över m edlem sförslaget 

Nordisk Råd, Trafikutvalgct:

Vid 28:e sessionen antogs rekommendation nr 9/1980, som har som 
utgångspunkt att möjligheter redan nu föreligger att konstruera miljövänli- 
gare fordon än de som idag dominerar den löpande produktionen. Minis
terrådet anmodas med anledning därav att låta utreda möjligheterna att 
stimulera produktion och bruk av bl.a. miljövänligare motorfordon, t. ex. 
genom differentierade bilavgifter.

Medlemsforslag A 576/s syftar till att den förekommande forskningen i 
Norden kring bilavgasernas inverkan på hälsa och miljö utvecklas och 
samordnas. Motivet anges vara bl.a. att gemensamma nordiska forsk
ningsresultat torde öka de nordiska ländernas möjligheter att påverka 
besluten i t. ex. ECE.

Rekommendation nr 9/1980 och det föreliggande medlemsförslaget syf
tar sålunda båda till att söka minska de miljömässiga olägenheter som den 
under de senare åren ökade bilismen medfört. Rekommendationen och 
medlemsförslaget tar däremot upp olika sidor av problemen.

Trafikutskottet vill för sin del särskilt betona behovet av att samordna 
forskningen kring alla aspekter av bilismens negativa sidor, främst utsläpp 
av giftiga gaser, hög bullernivå, orationell resursdisponering och otillräck
lig trafiksäkerhet. Erfarenhetsmässigt medför nämligen förbättringar på 
det ena av de ovannämnda områdena ofta ökade problem pä något av de 
andra. Med hänsyn till det ovan anförda intar trafikutskottet positiv stånd
punkt till medlemsförslaget.

Stockholm den 5 augusti 1980

För Nordiska rådets trafikutskott

Marjatta Väänänen 
Ordförande

I A 576/s suppl.



Det problemområde som tas upp i motionen är en viktig del inom 
miljömedicinen och diskuteras i liera av hälsovårdshögskolans kurser och 
konferenser, t. ex. i kursen i omgivningshygien. bade för medicinare och 
för tekniker. Under varen kommer en särskild nordisk konferens att ägnas 
at "Barnens totala trafikmiljö", där förutom avgasproblemet ocksa andra 
ogynnsamma faktorer för barnens hälsa kommer att belysas, som t.e\. 
olycksrisker, buller och stress.

Som framhalles i motionen är emellertid de faktiska kunskaperna pa 
området fortfarande relativt begränsade och ytterligare forskning är därför 
angelägen. Ett nordiskt samarbete skulle innebära fördelar genom att 
befolkningsunderlaget blir större och genom att dubbelarbete undvikes. 
Om Nordiska hälsovårdshögskolans äskande om en professur i miljömedi
cin blir beviljat, kommer högskolan med sin redan befintliga sakkunskap i 
epidemiologi och socialmedicin att kunna ge väsentliga bidrag till en sadan 
samplanering av nordiska projekt kring bilavgasernas inverkan pa hälsan.

Göteborg 30 januari IWO

Sven-Olof lleilenurcn
Ordförande l .e n n u n  K o llie r

Rektor

Nordisk hilteknisk komité:

Nordiska hälsovårdshögskolan:

Det er N BK 's  synspunkt at udstødningsgas fra køretøjer er et spørgsmål 
som kræver betydelig opmærksomhed. Der bor stilles tekniske krav til 
koretøjer pa dette omrade, som er formuleret ud fra en samlet vurdering af 
miljømæssige, energimæssige og økonomiske hensyn. Disse krav bor ud
formes saledes. at de kan danne grundlag for tekniske losninger som 
indebærer stort set uændret udslip i hele køretøjets levetid, og som giver 
mulighed for et effektivt kontrolsystem.

I denne sammenhæng vil N BK  understrege vigtigheden af samordning, 
ikke kun inden for Norden, men også med de krav. der er formuleret af 
F N \  økonomiske kommission for Europa (EC'El. Dette standpunkt be
grundes dels med. at samordnede krav er en nødvendig forudsætning lor. 
at der kan udvikles tekniske losninger, som er optimale med hensyn lil 
økonomi og pålidelighed, dels med at en effektiv kontrol fra myndighe
dernes side vil blive væsentligt vanskeliggjort, hvis ikke en sådan samord
ning har fundet sted.

N BK  mener, al det foreslåede forskningssamarbejde vil kunne bidrage 
til en v urdering af de krav. som bør stilles til fremtidens køretøjer, saml 
være til væsentlig stotte for de nordiske landes bestræbelser med at gøre 
ECE-kravene acceptable. Man v il derfor støtte forslaget.
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N BK  vil endvidere pege pa. at de nationale myndigheder, som er repræ
senteret i komiteen, er i besiddelse at' betydelig praktisk erfaring, nar del 
gælder kontrol af koretojer. I)a virkningen af de tekniske bestemmelser, 
som til enhver tid er gældende for koretojsparken. i hoj grad er afhængig af 
opfolgning og kontrol, anses det derfor naturligt, at disse myndigheder 
deltager i det foreslåede arbejde.

Kobenhavn. den 19 marts 1980

O. I . Jorgensen 
formand

Sykepleiernes Samarbeid i Norden hänvisar i skrivelse den I 8 mars 19811 lili 
Yttranden frän uttalanden frun de nationella m edlemsorganisationerna Ise 
nedan).

D anm ark  

Miljøministeriet:

Materialet er tillige sendt til undervisningsministeriet, indenrigsministe
riet og justitsministeriet og senere yderligere til arbejdsministeriet, ar
bejdstilsynet.

Miljöministeriet er anmodet om at koordinere udtalelserne fra de til
skrevne myndigheder.

1 denne anledning skal miljøministeriet, miljøstyrelsen efter at have 
modtaget de udbedte udtalelser anføre, at det generelt findes ønskeligt at 
øge forskningen på dette område, og at man ser positivt på en nordisk 
koordinering af arbejdet.

Arbejdstilsynet fremhæver endvidere, at en række indholdsstoffer i ben
zin rummer uønskede skadevirkninger på helbred og miljø. Det er således 
påvist. at skadevirkninger af bly fremkaldes ved lavere blypåvirkning end 
man tidligere har troet, og specielt er de medicinske aspekter vedrørende 
de organiske blyforbindelser uafklarede. Opmærksomheden henledes pa. 
at en lang række arbejdstagere er specielt udsatte for benzin og udstød
ningsgasser. Der peges tillige på. at den nordiske embedsmandskomité for 
arbejdsmiljøspørgsmål har nedsat en arbejdsgruppe for arbejdsmedicin og 
arbejdshygiejne, som har planlagt i 1980 at gennemføre dokumentationsar
bejde vedrørende sundhedsskadelige effekter af benzin.

Undervisningsministeriet anfører i sin udtalelse, at det lægevidenskabe
lige forskningsråd har anbefalet, at forskningsprojekter vedrørende bly i 
benzin søges koordineret på nordisk plan.

Justitsministeriet har henledt opmærksomheden på. at der på et møde
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den 27. november 1979 i den nordiske embedsmandskomité for miljø
spørgsmål blev nedsat en nordisk arbejdsgruppe med henblik pa at udar
bejde konkrete nordiske projektforslag om bilers udstødning samt udar
bejde forslag til. hvordan det nordiske samarbejde om biludstødnings
gasser under embedsmandskomitéen for miljøspørgsmål bør koordineres.
- Miljøstyrelsen og justitsministeriet er repræsenteret i denne arbejds
gruppe og er indforstået med. at de opgaver, der matte opstå i forbindelse 
med vedtagelsen af medlemsforslaget, henlægges til arbejdgruppen.

Miljøstyrelsen ønsker i sagens anledning endvidere specielt at henlede 
opmærksomheden på behovet for forskning vedrørende biludstødnings
gassers kræftfremkaldende egenskaber. Der kan peges på. at der sandsyn
ligvis er forskel på de kræftfremkaldende egenskaber i diesel- og benzinud
stødningsgas. men der kan måske også vises forskelle mellem forskellige 
motorkonstruktioner. Miljøstyrelsen vil yderligere pege på. at der savnes 
vurdering af udstødningsgassers effekt på den almindelige befolkning. Det 
må i den sammenhæng formodes, at cyklister er en specielt udsat gruppe, 
idet de har en betydeligt forøget vejtrækning og almindeligvis opholder sig 
på gaden på tidspunkter, hvor forurening med udstødningsgasser er meget 
stor. Da en stor del af den danske befolkning regelmæssigt benytter cyk
len. er der her en mulighed for at studere denne specielle risikogruppe. 
Miljøstyrelsen er ikke bekendt med. at der for øjeblikket foregår forskning 
vedrørende virkningen af udstødningsgasser på cyklister.

På denne baggrund kan de hørte ministerier og styrelser anbefale det 
nordiske medlemsforslag, hvorefter den i Norden forekommende forsk
ning vedrørende biludstødningsgassers indvirkning pa sundhed og miljø 
udvikles og samordnes.

København, den 20 marts 1980

Karen Westerbye-Juhl

Karova landsstyri har i skrivelse den 10 februari 19,SO förklarat si,u lillstvrka 
inedlemslorslaget.

Kommunernes Landsforening har i skrivelse den 17 jannari IWO förkla
rat sig ieke ha nugot att anföra i anledning av incdlemsförsltigel.
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Amtsrådsforeningen i Danmark:

Forslagstillerne tinder således, at hilgassernes skadevirkninger er så 
alvorlige og rejser så mangeartede problemer, at en planlægning og sam
ordning af forskningsinitiativerne i de enkelte nordiske lande vil være 
nødvendig for at opnå tilfredsstillende forskningsresultater, ligesom en 
fordeling af forskningsprojekterne vil virke ressourcebesparende.

På denne baggrund har Nordisk Råds danske sekretariat anmodet Amts
rådsforeningen om at fremsætte en udtalelse over forslaget eller eventuelt 
stille supplerende oplysninger til rådighet.

1 den anledning skal man meddele, at Amtsrådsforeningen kan tilslutte 
sig, at Nordisk Ministerråd behandler spørgsmålet om samordning af 
forskningen inden for omhandlede emne i de enkelte nordiske lande, idet 
man i øvrigt ikke har supplerende bemærkninger.

København, den I. maj 1980

P.f.v.
E.b.

Torben Brøgger

Kobenhavns Magistrat:

Magistratens 5. afdeling skal i denne anledning udtale, at udviklingen i 
den generelle luftforurening i de senere år har bevirket, at trafikkens 
luftforurening har relativt større betydning i dag end tidligere, fordi luftfor
ureningen fra opvarmning og energifremstilling er formindsket. Trafikfor
ureningens relative andel vil vokse i København, efterhånden som fjern- 
varme vinder større udbredelse. Der er derfor gode grunde til at ofre 
luftforurening fra trafikken større opmærksomhed.

Magistratens 5. afdeling kan anbefale, at man forsøger at udvikle og 
samordne de nævnte forskningsaktiviteter.

København, den 21 marts 1980

Ivan Hemsen
lians l.unde
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Frederiksberg Kommune:

Således foranlediget skal man som sekretariat for kommunalbestyrelsen 
meddele, at kommunen ikke mener at kunne udtale sig om det foreliggende 
forslag på sagens nuværende stade, hvor det drejer sig om at koordinere 
forskningsindsatsen i de nordiske lande.

Frederiksberg Kommune skal dog - som en storby'kommune - samtidig 
udtrykke sin interesse for sagen.

Kobenhavn. den 29. januar 1980

G. Kustberg

P. Kolli/ igen

Danmarks Naturfredningsforening har i skrivelse den I april 1980 förkla
rat sig stödja medlemsförslaget.

Oliebranchens Fællesrepræsentation hänvisar i skrivelse den 2 april 1980 
till yttrande frän Svenska petroleum institutet av den 10 mars 1980 (se 
nedan I.

Den almindelige danske Lægeforening:

Efter at sagen har været behandlet i lægeforeningens hygiejnekomité kan 
man meddele, at lægeforeningen i princippet går ind for det fremsendte 
forslag.

Man skal dog ikke undlade at gøre opmærksom på. at der bl.a. i Dan
mark. Forbundsrepublikken Tyskland samt i Sverige foregår en række 
intensive teknologiske undersøgelser over muligheden for at iblande den 
ordinære benzin op til 209i ethyl- eller methylalkohol. Undersøgelsernes 
mål er at kunne fremstille ethyl- og methylalkohol af lokale råstofkilder 
som f. eks. sukkerroer, kartoller, melasse, halm og træmasse. Der vil på 
denne måde kunne spares betydelige økonomiske ressourcer til udgifter til 
indkøb af udenlandsk råolie. Iblandingen af ovennævnte stoffer vil betyde 
en kraftig øgning af benzinens oktantal, hvis konsekvens muligvis vil være, 
at man helt kan undgå at tilsætte bly i benzinen. Det er lægeforeningens 
opfattelse, at alkoholtilsætningen vil få dybtgående virkninger på udstød
ningsgassernes sammensætning, hvorfor man skal henstille, at oven
nævnte teknologiske forhold indgår i den foreslåede samordnede nordiske 
forskning omkring emnet.
København, den 13 marts 1980

Francis Zachariae
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Diiiisk Sygeplejeråd liar i skrivelse den /9 februari IWt) förklarat sig 
tillstyrka inedlenisjörslaget.

Landsforeningen Danmarks Bilruter:

Vi kan oplyse, at der i Danmark ikke mere lindes benzindrevne busser. 
Bussernes drivmiddel er dieselolie, der ikke har nogen synderlig luftforu
rening til følge.

I øvrigt henviser vi til medfølgende afskrift af et brev. der er tilsendt 
Justits-, Miljø- og Trafikministeriet (Ministeriet for offentlige arbejder) i 
Danmark den 11, november 1977 ise Biliang).

Dette brev er et resultat af nogle drøftelser, der fandt sted på et Nordisk 
Busmøde i Reykjavik i september 1977.

København, den 29. februar 1980

Danmarks Bilruter

Ih I.arsen 
Direktor

b i  h a n g

Skrivelse till justitsministeriet m.fl. angående bussarnas inverkan på miljön

Busorganisationerne i Danmark. Finland, Island, Norge og Sverige har 
på et møde i Reykjavik den 19. og 20. september 1977 drøftet de stadig 
strengere krav, som stilles til busserne, på grund af ønsker om bedre 
arbejdsmiljø for chaufførerne og et bedre ydre miljø. Særskilt interesse 
knytter sig til støj- og udstødningsproblemerne. Organisationerne er be
redte til at medvirke til miljøforbedringer i bustrafikken og til at samar
bejde med de nationale myndigheder om dette. jfr. vort fælles brev af 12. 
november 1976 til de nordiske landes vejmyndigheder.

Organisationerne forstår og accepterer branchens og virksomhedernes 
ansvar for miljøet, men vi vil derudover tillade os at henlede opmærksom
heden på følgende vigtige ting i denne forbindelse.

I. For landevejs- og landsbytrafikken betyder den forurening og støj 
som busser forårsager i det ydre miljø næppe noget reelt problem. I 
bytrafikken, specielt i de større byer. udfører busserne oftest en meget stor 
del af den totale trafik, mens deres andel af den samlede støj og luftforu
rening fra trafikken er minimal!

Målinger i liere nordiske hovedstæder viser f. eks. at bussernes andel af 
luftforureningen er på omkring I c/  Det er derfor vigtigt, at der stilles 
mindst lige så strenge miljøkrav til personbiltrafikken som til bustrafikken.
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Ensidige krav til bustrafikken vil for det første have minimal effekt. For 
det andet vil bekostelige miljøændringer for bussernes vedkommende med
føre. at disse direkte eller indirekte overføres til passagererne. Dermed 
svækkes bussernes konkurrenceevne — og følgen vil blive et øget person
bilforbrug og øgede miljøproblemer.

2. Mange af de miljøforbedringer der ønskes, både for chauffører og i 
forhold til det ydre miljø, er teknisk vanskelige og meget kostbare. De 
vidtgående krav der stilles i dag eller som antydes for fremtiden, fører til at 
alle udviklingsressourcer koncentreres om disse opgaver, mens der lægges 
for lidt vægt på de mindst lige så nødvendige forbedringer af transportkva
liteten for passagererne!

Vi vil stærkt understrege, at de virkelig betydelige miljøforbedringer i 
trafikken først kommer, når en stor del af trafikanterne går over fra 
personbil til bus. Derfor må miljøændringer i trafikken først og fremmest 
tjene dette formål! Vi beder de nordiske landes trafik-, miljø og færdsels
myndigheder om at lægge en væsentlig vægt på de her fremførte syns
punkter.

København, den 11. oktober 1977

Clir. Smed
Landsformand

Turistvognmændenes
Landsorganisation

Vagn Nielsen
Landsformand 

Landsforeningen 
Danmarks Bilruter

Ib Larsen
Direktør 

Danmarks Bilruter

Automobil-Importørernes Sammenslutning:

Arbejdet med foranstaltninger til mindskelse af luftforureningen kan vi 
selvsagt give principiel tilslutning. Det er vanskeligt for os at vurdere, 
hvorvidt det vil være hensigtsmæssigt at etablere en speciel nordisk forsk
ning på området. Men i givet fald bør det ikke ske uden nøje koordinering 
med det arbejde, som udføres i EC E 's  og EF 's  regi. Det internationale 
samarbejde har som bekendt allerede resulteret i en række bestemmelser, 
som er eller vil blive gennemført: En grænse for kulilte har været gældende 
i Danmark siden 1973. og så snart det er praktisk muligt vil blyindholdet i 
benzin blive reduceret til 0.15 gr. pr. I. (fra de nugældende 0.40 gr.).

Hvad angår Danmarks placering i det nordiske samarbejde, bør det 
naturligvis erindres, at EF-samarbejdet nødvendigvis må have højere prio
ritet end det nordiske, hvor der er tale om tekniske bestemmelser vedrø
rende biler. Bestemmelser, som ville indebære, at de biler, der importeres 
til Danmark, skulle ændres i forhold til normen i de øvrige EF-lande. ville
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således ikke kunne accepteres. De resultater, der eventuelt måtte frem
komme af et nordisk forskningsarbejde, bør derfor søges udmøntet via EF.

Hellerup, den 21. februar 1980

P.b. v.

E. Ebsen Petersen

Landsforeningen danske Vognmænd:

De miljø- og sundhedsmæssige problemer, der opstår i forbindelse med 
udstødningsgas, er efter landsforeningens opfattelse hovedsagelig pro
blemer. der kan henføres til de benzindrevne køretøjer. De problemer, der 
kan henføres til dieseldrevne køretøjer, har ikke nær samme grad af far
lighed.

Det kan således nævnes, at man normalt antager, at 75 9? af den bly. der 
tilsættes motorbenzin, i sidste instans ender i atmosfæren. Dieselolie deri
mod indeholder ikke blyforbindelser.

Mængden af kulbrinter i udstødningsgassen er ca. 5 gange større fra 
benzinkøretøjer end fra dieselkøretøjer. 1 øvrigt er der specielt vedrørende 
kulbrinter et betydeligt behov for yderligere forskning i disse stoffers 
skadelige virkninger.

Også mængden af kulilte i udstødningsgassen er ganske betydelig for 
benzinkøretøjer. For dieseldrevne køretøjer udgør det omkring 10%  af 
udslippet fra benzindrevne køretøjer.

En eventuel fællesnordisk forskning omkring udstødningsgassernes ind
virkning på helbred og miljø, et projekt, som landsforeningen fuldt ud kan 
gå ind for, bør derfor især rettes med de benzindrevne køretøjer. Alligevel 
bør man dog ikke overse, at der også på en række områder er behov for 
yderligere forskning vedrørende de dieseldrevne køretøjer.

Man bør i øvrigt være opmærksom på, at antallet af benzindrevne 
lastvogne er yderst beskedent. Inden for landsforeningen arbejder vi ho
vedsagelig kun med lastvogne, der har en totalvægt på over 6.0 tons. 1 
denne gruppe (over 6 t totalvægt) er der 39.739 diesel vogne (92.5 9c), 3.181 
benzinvogne (7.4 9?) og 55 gasdrevne vogne (0.1 9?).

København, den 19. marts 1980

P. L .V .
Kurt Pirk

Turistvognmændenes Landsorganisation har i skrivelse den IX murs 1980 
förklarat sig icke Ila något att anföra i anledning av medlemsförslaget.
M A 576/s suppl.
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Cyklistlbrbundet anser bilernes luftforurening for et alvorligt problem 
for alle trafikantgrupper og for miljøet. Trafikanternes problem er særlig 
stort i snævre gaderum hvor luften er stillestående. Miljøproblemerne (her 
tænkes især på blyforureningen) er især alvorlig langs de store veje.

Cyklisterne er sandsynligvis en af de trafikantgrupper, der er mest udsat 
for bilernes luftforurening. Dette skyldes, at de færdes meget tæt på bilerne 
og at de har et højere luftskifte end fx. bilister og buspassagerer.

Luftforureningen fra bilerne (herunder også gummipartikler fra dækkene 
og asbestpartikler fra bremserne) kan således tænkes at give cyklisterne en 
særlig høj risiko for at pådrage sig luftvejssygdomme (fx. lungekræft). Det 
er endvidere muligt, at høje koncentrationer af kulmonooxyd kan påvirke 
cyklisternes reaktionsevne i negativ retning og derved yderligere forøge 
cyklisternes høje ulykkesrisiko.

Dansk Cyklist Forbund hilser Nordisk Råds initiativ velkomment og 
håber, at en undersøgelse af disse forhold kan medføre indgreb til begræns
ning af bilernes luftforurening. Vi håber samtidig, at der vil blive afsat de 
fornødne økonomiske midler til denne undersøgelse.

Cyklistforbundet vil gerne støtte eventuelle praktiske målinger ved at 
stille "forsøgspersoner" til rådighed.

København, den 15 marts. 1980

Niels Jensen 

Medlem af hovedbest.

F in land  

Ministeriet för inrikesärendena, miljövårdsavdelningen:

Ministeriet för inrikesärendena har tagit del av ovan nämnda ärende. 
Medlemsförslaget har handlagts av ministeriets för inrikesärendena miljö- 
vårdsavdelning och det i anknytning till ministeriet verkande miljövårdsrå- 
det. Uttalande avgett av miljövårdsrådets generalsektion har bifogats (se 
nedan I.

Ministeriet för inrikesärendena konstaterar alt förslaget har utarbetats 
med sakkunskap. Ministeriet vill dock göra några preciseringar. Pa första 
sidan av förslaget star det. att Finland tillämpar samma avgasreningskrav 
som FG. Lagstiftningen om luftvård är dock av mycket allmän karaktär 
och en speciell luftvärdslag är ännu föremal for beredning i ministeriet för 
inrikesärendena. Trafikministeriet har dock utfärdat ett beslut om att den 
s.k. ECE-regeln också skall tillämpas i Finland IV. o. m. 1984 för alla 
bilmodeller.

Dansk Cyklistforbund:
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A andra sidan kan man speciellt Iran den llnsksprakiga versionen av 
forslaget fa en sådan hild att hara knappa forskningsresurser star till den 
svenska s. k. bilavgaskommitténs förfogande, l ill kommitténs förfogande 
star dock totalt 6.4 M S R k  ända till 1.7.1981. Detta är tre ganger ämbets- 
mannakommitténs för miljövårdsfragor hela budget för ar 1980.

1 slutet av förslaget har man nämnt, att ämhetsmannakommittén för 
miljövardsfragor pa hösten 1979 skall överväga att tillsätta en arbetsgrupp 
för att utarbeta projektförslag i bilavgasfragor. Arbetsgruppen har ocksa 
tillsatts och den skall slutföra sitt arbete lore 30.4.1980.

Ministeriet för inrikesärendena konstaterar att det är viktigt att den 
finska delegationen i Nordiska radet ställer sig positivt till förslaget. Minis
teriet papekar ända att den del av ämbetsmannakommitténs för miljövards- 
fragor budget som står till luftvardsforskningens förfogande är relativt 
begränsad och. att de medel som i dag används i l inland för bilavgas- 
forskning tills vidare är nästan obefintliga. Av de luftvårdsprojekt som 
finansieras av ämbetsmannakommittén för miljövårdsfrågor tycks det mest 
intressanta för Finland den närmaste framtiden vara det i år med 100000 
nkr. finansierade projektet om strategi för luftövervakning i städer i syn
nerhet om luftvårdslagen träder i kraft inom de närmaste åren.

Helsingfors den 17 mars 1980

Olli Pnnsivirta 
'IT. biträdande avdelningschef

Scppo Siirkkincn 
Planerare

Miljövardsradet1:

/. Allmänt

Medlemsförslaget i Nordiska radet fäster med skäl uppmärksamhet vid 
behovet av samnordisk forskning om bilavgasernas inverkan pa hälsa och 
miljö. Trots att bilavgashalterna utforskats mycket ocksa i Norden, har 
man inte tillräckliga kunskaper. I synnerhet är det skäl att understryka 
nödvändigheten av att anordna forskningsverksamhet och informationsut
byte mellan de nordiska länderna samt gemensamt uppträdande Iran de 
nordiska ländernas sida i internationella organisationer som behandlar 
dessa frågor.

1 Yttrandet översatt från finska
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2. Några anmärkningar
I forskningsarbetet har man hittills i första hand koncentrerat sig på att 

utforska bilavgasutslåpp från hensindrivna motorfordon. På denna bas har 
man försökt utfärda bestämmelser om begränsningar av olika ämnen samt 
söka efter alternativ till de använda tillsatsämnena. Vid sidan av detta 
borde man fästa uppmärksamhet också vid bilavgaser från motorfordon 
som använder andra bränslen, framför allt dieselolja.

Som en viktig del av utforskningen av bilgasproblemen borde man 
effektivera utforskningen av alla orsaker till bilavgasproblemen. Inom 
sådana forskningsområden kan nämnas fordonstekniska faktorer, inverkan 
av olika trafikledsanordningar och trafiksituationer samt kollektivtrafikens 
(i synnerhet den eldrivna) betydelse för en minskning av avgasmängderna.

Av central betydelse är insamlandet av omfattande kunskaper om bilav
gasernas hälsorisker och lösningsmodeller för bilavgasproblemen samt 
informationsutbytet, varvid man också borde utreda om det finns interna
tionella undersökningar inom samma område. Redan i ljuset av nuvarande 
kunskaper är det möjligt att börja minska bilavgasproblemet.

Slutsats
Med hänvisning till det ovansagda finner rådet det viktigt att Nordiska 

radets Finlands delegation främjar inedlemslbrslagets intentioner och be
aktar miljövärdsradets synpunkter i ärendet.

Helsingfors den 14 mars 19X0

Martti Markknla 
< )rdföiande

Kyiisti Snonio 
(ienei iilseki etciai e

Trafikministeriet:1

I anledning av Nordiska radets ovannämnda medlemsforslag far trafik
ministeriet konstatera att de första bestämmelserna om begränsning av 
person- och paketbilars avgasföroreningar utfärdades i l inland den 
1.10.1979. Begränsningarna avser avgasernas kolmonixid-, kolväte- och 
kväveoxidhalt.

De utfärdade bestämmelserna avser nya biltyper som tas i bruk efter den 
1.1.1981 och alla nya bilar som tas i bruk efter den I I . 1984. Bestämmel
serna motsvarar ECF-reglementet nr. 15 och motsvarande bestämmelser 
gäller också inom EEC-omradet.

' Yttrandet översatt Iran finska.
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l ills vidare har inga bestämmelser om blyet givits och uppenbarligen hör 
deras utfärdande inte heller till trafikministeriets verksamhetsområde.

I praktiken harden trafikministeriet underlydande väg- och vattenbygg
nadsstyrelsen i sin verksamhet fäst uppmärksamhet vid problem i samband 
med luftförorening. Vid väg- och vattenbyggnadsstyrelsen har ocksa utar
betats en litteraturstudie angående av vägtrafiken förorsakad blyförore
ning.

Trafikministeriet ställer sig positivt till medlemsförslaget. men konstate
rar att de i de olika nordiska länderna redan utförda utredningarna bör 
sammanfogas innan nya gemensamma utredningar pabörjas. En jämförelse 
av de olika nordiska ländernas bestämmelser kan dock försvaras av att de 
bestämmelser som tillämpas i Sverige delvis skiljer sig fran dem som 
tillämpas i de övriga länderna.

Utöver de i medlemsförslaget omtalade ämnesomradena kunde man 
enligt trafikministeriets uppfattning i samarbete ocksa utreda hur utfär
dande av visst slags bestämmelser om avgasföroreningarnas begränsning 
skulle päverka omgivningen och energisituationen samt hurudana 
kostnadsverkningar dessa bestämmelser skulle ha. Y tterligare borde utre
das hur bestämmelsernas iakttagande kunde kontrolleras och om det lönar 
sig med dylik kontroll. Pa läng sikt borde man försöka åstadkomma en 
fullständig kostnads-Znyttoanalys av åtgärder för begränsning av avgasför
oreningar och deras verkningar.

Det kan också konstateras att Nordiska vägtekniska förbundet (N VF) år 
1978 har tillsatt en arbetsgrupp med uppgift att undersöka relationen mel
lan trafikmängd och mängden av kolmonoxid och kväveoxid i luften. En 
mellanrapport kommer att utges sommaren 1980.

Helsingfors den 20 mars 1980

Reino ./. Anvincn 
Kanslichef

Markku l.chtincn 
Sekr. för internationella ärenden

Social- och hälsovårdsministeriet:

I medlemsförslaget hänvisas till den pågående forskningen om blyföro
reningars verkan bl.a. pa barns mentala hälsa. Man anser att det ännu 
behövs förstärkta forsknings- och undersökningsinsatser i fråga om bilav
gasproblemen. Förslagsställarna konstaterar, att problem med bilavgaser 
är aktuella i hela Norden och att det borde finnas möjligheter till ett 
forskningssamarbete pa området. Mot denna bakgrund töreslas. att Nor
diska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att utveckla och sam-
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ordna den i Norden förekommande forskningen kring bilavgasernas inver
kan pa hälsa och miljö.

Under senare år har man livligt diskuterat inverkan av bilavgaser på 
miljön och människan. Man har speciellt fäst uppmärksamhet vid polycyk
liska aromatiska kolväten, som förekommer rikligt i avgaser från dieselmo
tor. Det har visat sig att dessa kolväten är karsinogena och att de i själva 
verket kan utgöra ett större potentiellt hot mot hälsan än de uppmärksam
made blyföroreningarna.

Det nordiska forskningssamarbetet är för tillfället föremål för utbygg- 
nadsplanering. Det gäller härvid bland annat att på nationellt och nordiskt 
plan försöka att bättre samordna forskning som har implicationer på olika 
samhällsområden. Frågan om bilavgasproblem berör olika samhällssek
torer. Det är därför naturligt att samråd på det nordiska planet om den 
ovan åsyftade forskningen borde ske mellan bl. a. ämbetsmannakommittén 
för miljövårdsfrågor och ämbetsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor. 
Vidare kunde medicinaldirektörerna och de medicinska forskningsråden 
dryfta frågan inom ramen för den gemensamma kontaktgrupp för hälso- 
och sjukvårdsforskning som tillsatts hösten 1979. Förutsättningarna för 
eventuella gemensamma forskningsinsatser kunde belysas vid ovan åsyf
tade samråd.

Helsingfors den 24 april I9K0

Sinikka l.iija-/’eiittilä 
Social- och hälsovardsminister

Henrik Astrani 
Aldre regerings sekreterare

Helsingfors universitet, konsistoriet1:

1 Nordiska radet har väckts ett medlemsforslag om att rådet skulle 
rekommendera Nordiska ministerrådet att utveckla och samordna den i 
Norden förekommande forskningen kring bilavgasernas inverkan pa hälsa 
och miljö. Utgångspunkten för förslaget utgör iakttagelsen att barn lättare 
än väntat far hjärnskador när de inandas blyhaltiga bilavgaser.

Universitetet konstaterar att barns större mottaglighet för blyskador 
länge har varit känd. men att man inte har nagon klar uppfattning om 
storleken i känslighetsskillnaden mellan vuxna och barn. Den senaste 
tidens forskningar tycks visa att denna skillnad är större än man antagit. 
Man har dock inte nagon klar bild av situationen.

' )  Yttrandet ö versa tt frå n  fin ska .
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I Sverige har man pa administrativ niva beaktat de nyaste forskningsre
sultaten och ändrat pa de högsta tillatna blyhalterna for näringsmedel, sa 
att de skulle skydda barnen för blyskador. I ( inland har man däremot följt 
sadana maximihalter för näringsmedel som baserar sig pa vuxnas mottag
lighet. Denna situation har vallat förvirring bl.a. i Helsingfors, där koloni
trädgårdarnas bladgrönsaker (bl.a. sallad och persilja) enligt de svenska 
normerna alla vore odugliga som människoföda linnehaller över 0.3 ppm 
bly), medan en betydande del av dem enligt de finländska normerna duger 
som människoföda (under I ppm bly). Saken har dock inte nagon riksom
fattande betydelse, eftersom de grönsaker som produceras pa den fin
ländska landsbygden även enligt de svenska normerna väl uppfyller de 
krav som härvidlag ställs pa människoföda.

Eftersom blyföroreningarnas betydelse för folkhälsan och naturhushall- 
ningen är oklar ur vetenskaplig och administrativ synpunkt maste man 
anse det i Nordiska radet väckta medlemsförslaget om samnordisk utred
ning om skador av bilavgaser som v iktigt och bradskande. Da dessutom 
administrativa myndigheter Iran olika omraden som bäst bereder utred
ningar om blyhalterna, anser fakulteten att ett i Nordforsks regi anordnat 
symposium om blv skadefragan skulle utgöra den bästa utgångspunkten för 
sakens nordiska behandling.

Universitetet är medvetet om att blv inte är det enda delproblemet i 
avgasproblematiken som behöver utforskas, men anser att samtidig be
handling av manga problem av olika karaktär onödigt kunde försvara 
lösningen av blyproblemen.

Helsingfors den 13 februari 1980

N. Oker-Blom 
Rektor

Jukka Peiiinen 
Bitr. sekreterare

Statens tekniska forskningscentral:

Luftföroreningsproblemen koncentrerar sig i huvudsak till städerna och 
tätorterna. I dessa områden står bilavgaserna ofta för en betydande del av 
föroreningarna. Forsknings- och utredningsarbetet kring bilavgaserna har 
varit av ringa omfattning i Norden: t. ex. i Finland har denna forskning 
saknats sa gott som helt.

Orsaken till detta torde ligga i att problemen (med undantag av storstä
derna) har uppstått först pa 1970-talet: a andra sidan har det ansetts, att ett 
enskilt land icke kan paverka orsaken till problemen. Vid forskning om 
s. k. mikroföroreningar (bl.a. bly. polycykliska aromatiska kolväten, ben
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sen) som går ut genom bilavgaser, har man kommit Iram till att utsläppen 
horde utredas ock sa utanför storstäderna.

Vid VTT bränsle- och smörjmedelslaboratorium har man utfört testkör
ningar med personbilar enligt ECE-15-normen. I samband med dessa tes
ter har man också undersökt halterna av de olika avgaskomponenterna.

Med hänvisning till det ovanstående konstaterar V I T. att ett planlagt 
forskningsprojekt angående bilavgaser skulle vara av största betydelse, 
och att det väl skulle lämpa sig för samnordisk forskning. Av de omraden, 
som nämnes i förslaget, kunde VTT närmast delta i en utredning angaende 
vilka skadliga ämnen som uppkommer i olika trafiksituationer, och i vilka 
koncentrationer dessa ämnen förekommer. En förutsättning för detta är 
dock en samnordisk finansiering av projektet.

Helsingfors den 20 mars 1980

V cikko T. Riiiilnila 
Direktör för Bränsle- och smöi imedelslahoratoriel

Erkki Htisiinen 
f  orskningsprofessor för miljöskyddsteknik

Ålands landskapsstyrelse:

Landskapsstyrelsen förordar en nordisk samordning av forskningsresur
serna inom avgasforskningens område för att förbättra resultaten och driva 
forskningen mera ekonomiskt.

Mariehamn den 17januari 1980

Folke Woivalin 

Lantråd

Ossian Svensson 

Landskapsläkare

Oljebranschens centralförbund:

Förslagsställarna strävar till att genom forskningsresultat få fram lös
ningar som kunde medföra en minimering av de olika olägenheter som 
ansluter sig till bilavgaser. Målsättningen bör anses riktig och värd att 
understödas. Ett forskningsarbete, som på i medlemsforslagets motivering 
utskisserat sätt ensidigt åsyftar åtgärder för införande av blyfri bensin kan



17

likväl inte vetenskapligt försvaras och kan inte heller, särskilt under nuva
rande förhållanden och med beaktande av de globala oljeresursema och 
ekonomiska faktorer, anses realistiskt eller ekonomiskt motiverat.

Av miljöskäl har man ständigt strävat till att begränsa användning av bly 
i motorbensin. Användning av bly är dock nödvändigt i och för att kunna 
uppfylla de oktantalskrav bilparken uppställer. Om blyhalten i bensinet 
minskar, måste man för bibehållande av bensinets oktantal, så länge bil
parken tekniskt förblir oförändrad, på raffinaderierna kunna producera 
flera högoktaniga komponenter. Detta förutsätter byggande av nya dyr
bara enheter och dessutom en väsentligt ökad råoljeförbrukning. Bly kan 
däremot vid bensinframställning betraktas som energi, enär blyet gör det 
möjligt att med mindre råoljematning än om bly icke användes tillverka en 
bensinkvalitet som håller ett visst erforderligt oktantal.

Den totala förbrukningen av råolja påverkas för bensinens vidkomman
de av två faktorer som i och för sig drar åt olika håll. Då oktantalet i 
bensinen ökar minskar bilmotorernas bränsleförbrukning, men å andra 
sidan ökar råoljeförbrukningen vid raffinaderiet allt efter det man höjer 
bensinets oktantal. En väsentlig nedsättning av blyhalten i bensin och 
framför allt en övergång till blyfri bensin skulle sålunda i praktiken innebä
ra ett höjt bensinpris, minskad raffinerikapacitet och en väsentlig ökning 
av råoljeförbrukningen - beroende på utgångspunkt och målsättningsnivå 
ökar råoljeförbrukningen med 2 . ..  8% . Samtidigt ökar de enskilda bilar
nas bensinförbnikning.

Det är även skäl att beakta, att till bilavgaser anslutna problem i och med 
den biltekniska utvecklingen - inte minst genom bensinsnålare motorer - 
och genom nya avgasnormer märkbart minskat. Trots en fortsatt urbanise
ring har vi redan mindre luftföroreningar och allt efter det bilparken suc
cessivt förnyas kommer bilens betydelse som luftförorenare i tätorterna 
ytterligare att minska. Huvudintresset bör i nuläget fästas vid en minsk
ning av bilarnas bränsleförbrukning ännu från nuvarande nivå. Allt efter 
det till bilavgaser anslutna problem ytterligare under de närmaste åren 
minskar, torde man överhuvud böra fästa ännu större uppmärksamhet än 
hittills vid ett ekonomiskt utnyttjande av olja och övriga resurser.

För närvarande pågår såväl i Förenta Staterna som i olika biltillverkar- 
länder i Europa intensiv forskning, som inriktar sig dels pä bilmotorns 
konstruktion och dels på utnyttjande av icke kolvätebaserade ämnen som 
motordrivmedel. Tillsats av etrar (M TBE ) eller alkohol i bensin ger samti
digt en möjlighet att minska blyhalten. Ytterligare utredes möjligheterna 
till utnyttjande av avgasfilter, som gör det möjligt att minska blyutsläpp 
med nationalekonomiskt sett väsentligt mindre kostnader än genom att 
eliminera blyet ur bensinen.

Omfattande forskningsarbete, som åsyftar en minskning av de problem 
som sammanhänger med bilavgaser och samtidigt en minskad bränsleför
brukning utföres även i övriga delar bl. a. inom bil- och oljeindustrins ram. 
+2 A 576/s suppl.
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Från denna sektor må här nämnas de under de senaste åren med stöd av 
Europeiska gemenskapen av CEC  och CO N CAW E utförda undersökning
arna. Enligt centralförbundets uppfattning lämpar sig en forskning av 
ifrågavarande typ bäst uttryckligen förde länder, som haren egen bilindu
stri och inom ramen härför jämväl tillräckliga såväl ekonomiska som 
tekniska resurser.

Centralförbundet vill inte i och för sig ställa sig negativt till att det 
föreslagna forskningsprogrammet realiseras inom Nordiska rådets ram. 
Innan beslut i frågan fattas, bör man dock tillräckligt kartlägga resultaten 
av inom berörda bransch redan utförda undersökningar även som målsätt
ningen och förutsättningarna för pågående internationella undersökningar. 
Med beaktande av ovan avsett, i övriga länder utfört forskningsarbete och 
det faktum, att i Norden egentligt bilindustri förekommer blott i Sverige 
och de även eljest i Norden förefintliga ringa förutsättningarna för det 
föreslagna forskningsarbetet synes igångsättande av eget forskningsarbete 
inte nödvändigtvis representera ett optimalt utnyttjande av förefintliga 
resurser.

Helsingfors den 16 april 1980

Oljebranschens centralförbund 

Henrik Lundsten

Institutet för arbetshygien:

De toxikologiskt viktigaste beståndsdelarna i bilavgaser är bly, kolmon
oxid, kväveoxider, polyaromatiska kolväten (PAH) samt en biandgrupp 
olika föreningar ss. kolväten och aldehyder. Sk. fotokemiska oxidanter 
kan ibland uppstå. Speciellt blyets och kolmonoxidens toxiska egenskaper 
är väl kända, inte minst genom erfarenheter från yrkesmedicinen. Kvä
veoxiderna. de fotokemiska oxidanterna samt mänga aldehyder har när
mast retande effekter. Flera till PAH-gruppen hörande ämnen har cancer
framkallande effekter.

Sammandrag över avgasernas toxiska ämnens inverkan på hälsa och miljö 

B ly
Under I960-och 1970-talen har ett stort antal forskningsrapporter publi

cerats rörande luftens halt av blyföreningar i städer, övriga tätorter och på 
landsorten. Likaså har dricksvattnets och olika födoämnens blyhalt kart
lagts under varierande föroreningsbetingelser. Ett stort antal undersök
ningar har även gjorts rörande blyhalt i blod och urin hos olika befolknings
grupper, och även arbeten om blyhalten i hår och tänder hos speciellt barn 
existerar.
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Blyhallen i oförorenad lantluft rör sig om någon hundradedels mikrogram 
per kubikmeter, medan den i starkt trafikerade miljonstäder kan nä upp till 
5-10 /ug/m3. 1 Norden är typiska halter i stadsluft 0,5-1,5 /xg/m3 med 
toppar på 3 /ng/m3 (t. ex. Hornsgatan i Stockholm, 40 000 fordon/t). En 
dygnet-runtexponering för halter omkring I yu.g/m3 skulle vid lätt fysisk 
aktivitet under dagen ge ett upptag av c:a 5 /xg i dygnet (beräknad and- 
ningsvolym 15 m3. 309? absorption). Av detta utsöndras så gott som allt.

Speciellt 1960-talets undersökningar uppvisade förhållandevis höga 
blodblyhalter hos urban befolkning (medelvärden på 15-25 /xg/1(X) ml 
blod) samt en tydlig skillnad mellan lands- och stadsbefolkning. Senare har 
man dock påvisat, att systematiska metodfel tidigare tenderade att ge 
alltför höga värden. Undersökningar från de senaste åren har utvisat 
betydligt lägre medelvärden för den s. k. normalbefolkningen. Sålunda har 
t. ex. nya undersökningar visat, att medelvärdet för blodbly hos barn i 
Tokyo legat så lågt som 5,4-9,8 /xg/10 ml. Hittills opublicerade resultat 
från en stor undersökning i EEC-länderna har även utvisat, att medelblod- 
blyhalterna i t. ex. Ruhr-området och Milano (som tidigare ansågs vara 
synnerligen starkt förhöjda) är c:a 10 /xg/100 ml lägre än vad man tidigare 
trott, eller c:a 15 /xg/100 ml.

I Norden, och speciellt i Finland, har man gjort stora befolkningsunder- 
sökningar rörande normalbefolkningens blodblyhalter. Är 1975 publicera
des H. Nordmans material på över 1 200 personer, representerande orter 
med olika starkt trafiktäthet (Helsingfors centrum, Helsingfors förstäder, 
Dickursby industriområde, Pertunmaa och Pyhäjärvi landskommuner). 
Medelvärdena i de olika befolkningsgrupperna varierade mellan 8 och 12 
/xg/100 ml. Ett undantag utgjorde Dickursbyområdet, där en koncentration 
av blyindustri är belägen. Det förekom inga nämnvärda skillnader mellan 
Helsingfors centrum och landsorten. Slutsatsen var, att trafiken hade en 
negligerbar effekt pä blodblyhalten. 1 Nordmans undersökning ingick inte 
barn under 15 år. För att komplettera detta, har Institutet för arbetshygien 
på medicinalstyrelsens uppdrag 1979- 1980 utfört en undersökning omfat
tande c:a 300 0-5-åriga barn representerande Helsingfors, Tammerfors 
och Åbo stadskärnor å ena sidan samt ett antal landskommuner å den 
andra. De preliminära resultaten ger ett medelvärde på 6,7 /u.g/100 ml för 
hela gruppen. Inga systematiska skillnader förekommer mellan stads- och 
landsbarn. Över 90 9? av blodblyvärdena i den nu pågående undersökning
en på barn under 5 år var under 10 fxgl 100 ml.

En färsk undersökning från Stockholm ger liknande resultat. I denna 
undersökning ingick 103 barn på daghem, födda 1973-1975. Barnen hade 
valts ut från miljöer i Stockholms innerstad. Urvalet omfattade dels barn, 
som normalt vistas i miljöer med hög trafikbelastning, dels barn som 
normalt vistas i miljöer med ringa trafik. Medelvärdet för gruppen med hög 
trafikbelastning låg på 6.3 /u.g/100 ml medan medelvärdet för gruppen med 
låg trafikbelastning likaså var 6,3 ptg/100 ml. Ingen effekt av trafiken kunde
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sålunda påvisas. De uppmätta värdena var absolut sett mycket låga samt 
överraskande väl överensstämmande med värdena i den finska undersök
ningen.

Tidigare studier gjorda i Sverige har i stort sett gett samma resultat. I en 
undersökning av blyhalten i blodet hos nyfödda barn 1973-74 var medel
värdet 7,6 jug/100 ml. Härvid förekom en liten absolut skillnad mellan barn 
till mödrar som bott i lågutfallsområde jämfört med mödrar som bott i 
medel- och högutfallsområde, 4,4 respektive 7,3—8,0 /xg/100 ml. År 1978 
genomförde hälsovårdsförvaltningen i Landskrona en undersökning av 
blodbly hos 515 skolbarn. Skolbarnen grupperades i tre grupper enligt 
förmodad luftföroreningsgrad. Mätningen visade genomsnittshalter på 6,8, 
6,1 och 5,8 /Lxg/100 ml.

I Danmark genomfördes 1977 en större blodblyundersökning pä barn. 39 
daghemsbarn i ett tättbefolkat område i centrala Köpenhamn hade medel
värden mellan 6.7 och 8,3 /xg/100 ml, medan 64 barn i ett kontrolldaghem 
med låg föroreningsnivå hade ett medelvärde på 5,6 /xg/100 ml. Här före
kom alltså en obetydlig skillnad mellan grupperna, men de absoluta vär
dena var ytterst låga.

Man citerar ofta amerikanska undersökningar rörande blodblyhalten hos 
barn. Det måste starkt betonas, att amerikanska undersökningar inte ens 
har teoretisk möjlighet att belysa effekten av bly från avgaser på blyuppta
get i organismen, emedan den allt dominerande blykällan för barn i USA är 
intag av avflagande blyhaltig målfärg och fönsterkitt, som tyvärr förekom
mer i en mycket stor del av husen. Problemet är synnerligen allvarligt och 
förorsakar årligen tusentals förgiftningsfall. Tyvärr har dock undersök
ningar på amerikanska barn skapat stor förvirring i begreppen och kraftigt 
bidragit till att försvåra tolkningen av avgasblyets andel i den totala blyab- 
sorptionen, samt givetvis även av utvärderingen av den hälsorisk, som är 
förknippad härmed. På samma sätt har vissa engelska och speciellt skotska 
undersökningar konfunderats av det bly som förekommer i vattenlednings
vatten i dessa trakter.

Man har hävdat, att blodblyet inte beskriver den totala mängden bly i 
organismen. Till en del är detta påstående riktigt, men blodblyet ger dock 
en god bild av det toxikologiskt aktiva blyet. Största delen av intaget bly 
utfälls nämligen i benstommen och lagras i biologiskt inaktiv form. Mät
ningar av blyhalten i tänder eller hår ger utan tvekan ett bättre mått på den 
totala mängden upplagrat bly, och dylika mätningar kan bidraga till att 
utreda sambandet mellan t. ex någon nervös åkomma och blyexponering, 
som ägt rum flera år tillbaka i tiden. Däremot ger blodblyet en fullt 
tillfredsställande bild av miljöbetingad blyexponering under stabila förhål
landen.

Indirekta metoder att uppskatta mängden aktivt bly i organismen finns 
även. Bland dessa kan nämnas bestämning av enzymet delta-aminolevulin- 
syredehydratas eller halten av protoporfyrin i röda blodkroppar. Det finns
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ett antal undersökningar där dessa metoder använts ensamma eller jämsi
des med blodblybestämningar. Förutom att ge ett indirekt mätt på uppta
gen mängd bly, kan man även tolka dessa undersökningar som ett mått på 
av bly förorsakade funktionsrubbningar. Resultaten av sådana undersök
ningar visar, att även små ökningar av blyexponeringen ger utslag, men 
den fysiologiska betydelsen av lätta förändringar torde vara noll. Dessa 
undersökningar har inte gett resultat, som förändrar tolkningen av de 
undersökningar, som baserar sig enbart på blodbly. I de fall man funnit 
signifikanta förändringar, har det rört sig om intag av blyvitt eller stark 
industriell nedsmutsning av miljön.

Vissa nyare undersökningar tyder dock på att en oväntat stor del av 
blyet i bilarnas avgaser (upp till 10%) kan förekomma oförbränd i organisk 
form. Om så verkligen är fallet, kan inga av de här nämnda testerna ge en 
helt uttömmande bild av risken. I beaktande av de låga blodblyhalter, som 
regelbundet påvisats i Norden, verkar det dock inte troligt att den mängd 
organiskt bly som måhända intas. kan närma sig riskabla nivåer.

I detta sammanhang är det även skäl att beröra en mycket omtalad 
undersökning från Boston, U SA  (Needleman etc.), där man tyckte sig ha 
funnit beteendestörningar vid relativt låga blodbly värden. Barn som hade 
nervösa störningar hade ett medelvärde för blodbly på 35,5± 10,1 /xg/100 
ml, medan barn som inte visade störningar hade ett genomsnitt på c:a 20 
/xg/100 ml. Författarna undersökte även halten av bly i tänderna och fann 
liknande skillnader. Man har hävdat, att tandblyet gav en sannare bild av 
blyintaget än blodblyet. Härvid bör dock beaktas, att de uppmätta vär
dena. även i kontrollgruppen, var 3-5 gånger högre än de värden som 
regelbundet uppmätts i Norden, samt att man fick samma resultat oberoen
de av om halten av bly i blod eller i tänder beaktades.

Det finns numera rikligt med data, som beskriver sambandet mellan 
blodblyhalt och olika av bly förorsakade toxiska effekter. Dessa effekter 
består närmast i vissa blodförändringar samt symptom från det centrala 
och perifera nervsystemet. Det lägsta värdet för vilka nervösa rubbningar 
kunnat påvisas hos enstaka individer är c:a 40-50 /xg/100 ml. Man har 
dock kunnat påvisa lätta förändringar i blodbildningen vid lägre blodbly
halter. T. ex. enzymet delta-aminolevulinsyredehydratas hämmas delvis 
redan vid blodblyhalter på omkring 10 /xg/100 ml. Denna effekt torde dock 
sakna fysiologisk relevans. Den största luckan i vårt vetande utgörs av att 
vi ännu inte helt lyckat definiera den blodblynivå, som med säkerhet är 
helt oskadlig även för de känsligaste individerna i en stor population. Det 
finns givetvis goda skäl att anta, att små barn och ofödda foster utgör en 
speciellt sårbar grupp, även om entydiga vetenskapliga data som stöder 
denna uppfattning saknas.

All onödig förorening av luften bör bekämpas. De undersökningsresultat 
rörande effekterna av bly från avgaser på halten av bly i blod i Norden 
tyder dock på att problemet i våra förhållanden är synnerligen marginellt.
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Befolkningen i de nordiska länderna synes ha exceptionellt låga blodbly- 
halter internationellt sett. Detta kan delvis bero på låg trafiktäthet i kombi
nation med geografiska och meteorologiska förhållanden i våra större 
städer. Att vatten- och födoämneshygienen är på en mycket hög nivå 
bidrar säkerligen även till att förklara detta sakförhållande. En ytterligare 
sänkning av blyhalten i bensin kan givetvis motiveras teoretiskt med att all 
slags miljöförstöring bör bekämpas, med dess effekt på befolkningens 
blyupptag kommer säkert att vara ytterst minimal.

K o lm o n o x i d
Kolmonoxid (CO) är en toxikologiskt mycket viktig beståndsdel i ben

sindrivna fordons avgaser. Det råder ett nära förhållande mellan halten av 
CO i den omgivande luften och halten av CO-hemoglobin i blodet. Detta 
förhållande påverkas förutom av CO-halten även av expositionstiden. På 
de niviier som vanligen förekommer i uteluft hinner jämviktstillstånd mel
lan luften och blodet inte inträda ens under 8-12 timmar. För praktiska 
ändamål kan man beskriva sambandet mellan lufthalt och blodhalt i jäm
viktsläge enligt följande tabell:

Denna tabell gäller för icke-rökare. Cigarettrökning ensam kan höja 
blodets CO-hemoglobinhalt till 5 — 10r/ .

WHO har rekommenderat, att blodets CO-hemoglobinhalt inte skall 
överstiga 2,5 % . Enligt ovanstående tabell motsvarar detta en konstant halt 
av högst 15 cm3/m3 i andningsluften.

Det finns ett mycket stort antal undersökningar rörande CO-halten i 
stadsluft under olika meteorologiska och trafikförhållanden. I stark trafik 
uppnås lätt maximihalter på 50-70 cm3/m3, varvid 16-timmars medeltalet 
kan röra sig om 25—35 cm3/m3. Dylika halter har uppmätts i ett stort antal 
europeiska, amerikanska och japanska storstäder. Under ogynnsamma 
förhållanden är det således troligt att CO-hemoglobinhalten överskrider 
det av W HO rekommenderade värdet på 2,5 %  hos icke rökare. Undersök
ningar, som gjorts i Stockholm och Helsingfors visar, att trafikpoliser fick 
en lätt höjning av CO-hemoglobinhalten under fyra timmars pass på starkt 
trafikerade ställen. Höjningen var dock rätt så obetydlig, t.ex. 1% i 
medeltal i Helsingfors-undersökningen. Medelvärdet för CO-hemoglobin- 
halten hos icke rökande poliser var 2,9%. Det högsta värdet hos en icke
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rökare var 4,5% CO-hemoglobin. 1 denna undersökning rörde sig lufthal
terna i medeltal mellan 8-22,5 cm3/m3 med extremvärdet 31 cm’/m3.

Den kände engelske CO-forskaren Lawther har experimenterat med sig 
själv och sina medarbetare (ingen var rökare), genom att cykla i 4,5 timmar 
i Londons rusningstrafik. I intet fall överskred CO-hemoglobinet 3%.

Det finns en synnerligen riklig litteratur om effekterna av olika halter av 
CO-hemoglobin. Medan effekterna av höga halter är välkända, rader det 
osäkerhet om effekter av låga halter, och den lägsta nivå som förorsakar 
symptom eller funktionsrubbningar är inte med säkerhet fastslagen. De 
känsligaste effekterna förefaller att vara rubbningar i vissa psykiska funk
tioner samt nedsättning av maximal fysisk arbetsförmåga. Enligt vissa 
undersökningar kan dessa effekter redan påvisas vid CO-hemoglobinhalter 
på under 5 % , medan andra undersökningar inte har kunnat bekräfta detta.

Personer med förträngning av hjärtats kranskärl utgör en speciellt käns
lig grupp. Smärttröskeln för angina pectoris (smärtor i bröstet förorsakade 
av ansträngning) sänks och den fysiska prestationsförmågan minskar. Det 
finns dock inte säkra uppgifter pit om huruvida exponering för CO förorsa
kar hjärtattacker eller ökad hjärtdödlighet. Detta har undersökts bl. a. 
under perioder av svår luftförorening i storstäder samt bland giuteriarbe- 
tare. som är yrkesmässigt exponerade för avsevärda halter av CO. men 
entydiga resultat har inte kunnat presteras.

Ö v r i g a  to x i sk a  b e s t å n d s d e l a r
Bilavgaserna innehåller även kväveoxider, aldehyder, kolväten samt sot. 

Dessa beståndsdelar har retande effekter på slemhinnor och luftvägar. 
Under vissa meteorologiska förhållanden kan fotokemisk oxidation inträf
fa varvid bl. a. ozon bildas (t. ex. den fotokemiska smogen i Los Angeles). 
Mänga av dessa kemikalier härstammar huvudsakligen från dieselavgaser 
(t. ex. PAH).

Flera polyaromatiska kolväten (PAH) är cancerframkallande. På grund 
av analytiska problem finns det sparsamt med data om halterna av PAH 
under olika trafik- och meteorologiska förhållanden. PAH fran avgaser 
sprids över stora områden, vilket leder till att de lokala koncentrationerna 
minskar. PAH-föreningarna är vidare relativt instabila i atmosfären. PAH 
föreningarnas cancerframkallande effekt förstärks troligen av andra samti
digt förekommande substanser, t. ex. svaveldioxid. Likaså torde effekten 
päverkas av de damm- och sotpartiklars egenskaper, på vilkas yta PAH- 
föreningarna absorberats. I vilken mån stadsluftens PAH-föreningar inver
kar pa befolkingens lungcancerfrekvens är inte känt. Problemets lösning 
försvåras även av att dagens cancerfall reflekterar luftförhållandena 20-30 
år bakåt i tiden, samt analogt av att effekterna av dagens lufthalter visar sig 
först efter 20—30 år.
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Förslag till åtgärder

I beaktande av att det existerar mycket vetande rörande avgasers häl
soeffekter, borde det första steget i en samnordisk aktion vara att tillsätta 
en expertgrupp, som under förslagsvis två år insamlar, bearbetar och 
utvärderar befintligt material. Expertgruppen borde få tillräckliga anslag 
för att anställa en heltidssekreterare med vetenskapliga kvalifikationer. 
Utan att vilja föregä resultatet av en sådan expertgrupps arbete kan man 
dock peka på vissa områden, där forskning är påkallad. Exempel på 
sådana områden är bl. a.:
- regelbunden mätning av luftföroreningar enligt standardiserade meto

der i trafikerade områden
- teknologisk forskning rörande rening av avgaser
- forskning rörande miljövänligare bränslen, där även energipolitiska 

synpunkter beaktas
- cost-benefitanalyer av olika ätgärder att minska på avgasernas skadliga 

ämnen
- forskning rörande alternativa risker vid substituering av vissa bränsle- 

bestandsdelar
- utredning av PAH-problemet. speciellt effekten av olika bränsle- och 

motortyper pa emissionen av PAH, samt dessa föreningars beteende i 
atmosfären

- förekomsten av organiskt bly i avgaser och stadsluft samt personlig 
exponering för dessa föreningar.
Däremot är frågan om oorganiskt bly och befolkningens exponering för 

detta tillräckligt utredd och grundval för beslutsfattning finns således.

Helsingfors den II mars 1980

Jorm a Rantanen 

Generaldirektör

Sven Hemberg 

Vetenskaplig direktör

Trafikskyddet:

Trafikskyddet anser det bra att bilavgasernas inverkan på hälsa och 
miljö utforskas vidare, då det finns mycket motstridiga uppgifter om till 
exempel inverkan av blyhalten i avgaserna. Dessa nya undersökningar 
skapar en bas för nödiga åtgärder.

Trafikskyddet konstaterar dock att saneringsåtgärderna i trafikmiljön, 
varigenom man kan avskilja fotgängar- och annan oskyddad trafik från den 
egentliga motorfordonstrafiken samt får motorfordonstrafiken att löpa
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jämnt med iakttagande av moderat hastighet, är ägnade att såväl öka 
trafiksäkerheten som minska den skadliga inverkan av bilavgaser.

Enligt Trafikskyddet ankommer det närmast på andra myndigheter att 
utreda avgasernas negativa inverkan. Trafikskyddet har dock i och för sig 
inte något att anmärka mot medlemsförslaget.

Helsingfors den 20 mars 1980

Trafikskyddet

llpo  Krootila  

Verkställande direktör

Finlands stadsförbund:

Utomhusluftens kvalitet är i allmänhet sämst i våra största städer. Inom 
dessa områden är även de hälsorisker som luftens dåliga kvalitet medför 
störst. Vid sidan av fastighetsuppvärmningen och industrin torde trafiken 
vara den mest betydande luftförorenande faktorn inom dessa områden och 
i synnerhet i städernas centra.

I medlemsförslaget har fästs uppmärksamhet vid bilavgasernas inverkan 
på hälsa och miljö samt i förslagets motivering i synnerhet vid det i 
avgaserna ingående blyets verkningar. Förutom genom avgaserna inverkar 
trafiken på luftens kvalitet bl. a. genom att öka förekomsten av svävande 
stoft.

Enligt de uppgifter som Stadsförbundets centralbyrå erhållit har i de 
nordiska länderna, bl. a. i Finland, inletts och håller på att inledas forsk
ningsverksamhet som syftar till att utreda trafikens inverkan på utomhus
luftens kvalitet och vidare på hälsa och miljö. Koordineringen av projekten 
är dock ringa, varför de delvis kan var överlappande. På basen av det ovan 
sagda anser Stadsförbundets centralbyrå att det i medlemsförslaget ingåen
de förslaget och i synnerhet den i förslaget nämnda koordineringen av 
forskningen i de nordiska länderna är av stor vikt. Enligt Stadsförbundets 
centralbyrås uppfattning kunde förslaget dock utvidgas så, att det skulle 
omfatta även andra verkningar av trafiken på luftens kvalitet än enbart 
bilavgasernas verkningar.

Helsingfors den 12 mars 1980
L.U .Johanson  

Verkställande direktör

Rauno Piippo 

Miljövårdsingenjör



26

I medlemsförslaget hänvisas till de undersökningar under den senaste 
tiden, enligt vilka bilavgasernas föroreningar är farliga för hälsan och 
omgivningen. Även den finländska pressen har tidvis diskuterat den eng
elska undersökningen, som konstaterade blyföroreningarnas skadliga ver
kan pä barnens mentala hälsa. Utom blyföroreningar innehåller avgaserna 
också andra för hälsan och omgivningen farliga utsläpp, vilka redan tidi
gare utforskats och utretts. 1 flera länder har man också vidtagit åtgärder 
för att begränsa dessa utsläpp, och normer och gränsvärden har redan 
tagits i bruk.

I Finland har bilavgasernas föroreningar hittills utforskats och utretts i 
ringa utsträckning. De skadliga luftföroreningarna från avgaser förekom
mer närmast i de städer som har den livligaste trafiken. Även om avga
serna inte ännu i Finland, jämfört med flera andra länder, utgör ett omfat
tande problem för folkhälsan, är det klart, att frägan måste ges ökande 
uppmärksamhet. 1 framtiden påverkar luftföroreningarna i allt större om
fattning människans hälsa och biologiska livsmiljö, varför kontrollen av 
problemet måste ses som en viktig del av det förebyggande folkhälsoarbe-

1 Finland är det medicinalstyrelsen som utfärdar anvisningar angående 
luftens kvalitet för hälsan och kontrollen av luftkvaliteten. Medicinalsty
relsen har baserat sina anvisningar på hälsovårdslagen och internationella 
forskningsresultat. De finländska utredningarna har skett närmast på lokal
nivå och det har inte funnits tillräckliga resurser till dyr och tidskrävande 
grundforskning.

Avlägsnandet av de faktorer som förorsakar bilavgasernas föroreningar 
är till stor del uppgifter som måste lösas på internationell nivå. De nordiska 
länderna kan knappast ensamma få tillräcklig uppmärksamhet för sina 
synpunkter när man behandlar frågan i internationella organisationer. 
Verksamhet med samma målsättning förutsätter gemensam kunskapsbas, 
där resultaten av gemensamma undersökningar är avgörande. Även de 
nationella åtgärderna drar nytta av den omfattande och mångsidiga kun
skapsbas som man uppnår med hjälp av gemensamma utredningar och 
utforskningar.

Eftersom forsknings- och utredningsarbetet angående de i medlemsför
slaget avsedda frågorna i de övriga nordiska länderna torde ligga något 
framom våra egna resultat, är det särskilt för Finland motiverat att deltaga 
i den föreslagna verksamheten. Finlands kommunförbunds kansli anser, 
att man borde inta en positiv inställning till medlemsförlaget, enligt vilket 
Nordiska rådet borde rekommendera Nordiska ministerrådet att utveckla 
och samordna den i Norden förekommande forskningen angående bilavga-

Suomen kunnallisliitto (Finlands kommunförbund):
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sernas inverkan på hälsa och miljö, och att man i ärendet skulle vidtaga de 
fortsatta åtgärder som utvecklingen av samarbetet ger anledning till.

Helsingfors den 13 februari 1980

Suomen kunnallisliitto

Paavo Pekkanen 

Verkställande direktör

L e if  Engfelt 

Avdelningschef

Finlands svenska kommunförbund:

Frågan om bilavgaserna utgör en begränsad del av problemställningen 
om de olägenheter trafiken förorsakar. Bilavgaserna utgör också endast en 
del av de luftföroreningar, som inverkar på hälsa och miljö. Likaså utgör 
åtgärderna vid källan endast en del av de åtgärder, som kan vidtas för att 
minska de eventuella skadliga verkningarna. Då man på basen av under
sökningar. i något skede tar ställning till bilavgasernas inverkan och de 
åtgärder, som eventuellt bör yidtas för att begränsa inverkan, är det 
speciellt viktigt att känna till avgasernas relativa betydelse, dels jämfört 
med övriga olägenheter trafiken förorsakar och dels jämfört med övriga 
luftföroreningar. Ytterligare bör man känna till kostnaderna för de olika 
åtgärderna att minska bilgasernas, övriga trafikolägenheters och andra 
luftföroreningars inverkan, så att åtgärderna kan sättas in där man uppnår 
den största totala nyttan för hälsan och miljön dvs. för samhället.

Med ovan sagda vill vi påpeka att det är viktigt att forskningen kring 
bilavgaserna sätts in i riktig omfattning och i rätt sammanhang, så att 
nyttan av de åtgärder forskningen eventuellt leder till kan jämföras med 
nyttan av åtgärder för att minska andra nackdelar av trafiken och andra 
luftföroreningar.

Medlemsförslaget anser uppenbarligen i främsta rummet en samordning 
av sådan forskning, som lämnar uppgifter om bilavgasernas inverkan i 
olika förhållanden och på olika miljöer och individer. Denna grundforsk
ning utgör en förutsättning för att man skall kunna göra den allmänna 
tyngdsättning av olika alternativ inom trafik och luftvårdssektorn. som 
ovan beskrives. Då man dimensionerar och planerar den avsedda forsk
ningen borde man därför, åtminstone till en viss del, inpassa den i forsk
ningen kring övriga trafik- och luftföroreningsfrågor. Ett skilt utrednings
projekt angående tillämpningen av forskningsresultaten inom de olika sek
torerna och metodikmodeller för bedömning av om eventuella åtgärder i 
första hand bör sättas in beträffande bilavgaser (vid källan eller med andra
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åtgärder), övriga trafikolägenheter eller andra luftföroreningar, vore even
tuellt motiverat inom samma forum. En dylik metodikutredning skulle man 
troligen ha nytta av på lokalplanet, då man tar ställning till olika frågor 
angående trafik och luftvård.

Helsingfors den 17 april 1980

Finlands svenska kommunförbund 

K. J. Brunström

K-G Björkell

Finlands läkarförbund har i skrivelse den 17 januari 1980 förklarat sig 

stödja medlemsförslaget.

Suomen kuorma-autoliitto r. y. (Finlands lastbilsförbund):

Avgasproblemen gäller främst trafik med bensindriven personbil. Den 
dieseldrivna lastbilstrafiken har inte konstaterats orsaka liknande luftför
oreningar eller men för hälsan. Finland tillämpar numera beträffande bilav
gaserna samma krav som EEC .

Trafikministeriet har den 1.10.1979 utfärdat Iran och med ar 1981 gällan
de bestämmelser om fordons konstruktion och utrustning. 1 dessa bestäm
melser har för föroreningshalten i avgaser från bensinmotor uppställts 
begränsningar som motsvarar i Europa allmänt tillämpad nivå.

Nya bilmodeller bör enligt trafikministeriets beslut uppfylla bestämmel
serna om föroreningshalten i avgaser redan från och med 1. 1.1980. medan 
åter nuvarande bilmodeller, såvida de ännu finns till försäljning, före år 
1984 bör ändras sa alt de motsvarar de nya kraven. För person- och 
paketbilar gällande bestämmelser om föroreningshalten i avgaser baserar 
sig på ECE-reglementet nr 15/03. För bil som typbesiktigats före den 
1.1.1981 tillämpas dock frän och med 1984 lägre värden enligt ECE- 
reglementet 15/02.

1 dessa ECE-reglementen ingar inga bestämmelser rörande blyförore
ning. Bestämmelserna gäller endast maximihalten kolmonoxid, kolväte 
och kväveoxid i avgaser från bil. som är utrustad med gnisttändningsmotor 
och vars totalvikt är högst 3 500 kg.

Forskningsresultaten rörande den inverkan avgaserna har pa hälsan är 
ännu ofullständiga. Såsom i medlemsförslaget konstateras, borde genom 
forskning utredas vilka och hur mycket skadliga ämnen som tillföres luften 
i olika trafiksituationer, hur föroreningen utbreder sig och omvandlas i luft. 
jord. vatten, växter och djur samt vilken skada de kan förorsaka miljön. 
Endast pa basen av en sufficient och tillförlitlig forskning är myndigheter-
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na i tillfälle att överväga nya bestämmelser rörande föroreningshalten i 
avgaserna. Pä otillförlitliga grunder hör inte utfärdas bestämmelser, som är 
ägnade att medföra ett oskäligt kostnadstryck för vägtrafiken.

D;i forskningsområdet även beträffande förorening genom avgaser är 
ytterst omfattande, vore det helt naturligt att sammanslå de nordiska 
forskningsresurserna även för utredning av denna fråga. En fördelning av 
forskningsprojekten mellan olika länder i Norden vore en kostnadsbespa- 
rande lösning, om man efter arbetets slutförande även sammanställer 
forskningsresultaten för gemensamt bruk.

En annan sak är sedan, om utredningen av speciellt förorening genom 
avgaser är det viktigaste och mest brådskande av de problem som är i 
behov av en utredning. Vid koordineringen av forskningsarbetet borde 
olika forskningsprojekt placeras i prioriteringsordning och forsknings
resurserna utnyttjas i enlighet därmed.

Helsingfors den 4 mars 1980

Suomen kuorma-autoliitto r. y.

Toivo Riiolstiltiiiicn  

Verkställande direktör

Scppo Suinio 

Avdelningschef

Automobilforbundet:

Luftföroreningen frän biltrafiken har inte i synnerhet här i Finland 
antagit nämnvärda proportioner. Bilfrekvensen i Finland är tämligen lag. 
Hos oss liksom också i de övriga nordiska länderna är det dock skäl att 
utreda, hur avgasen inverkar på människornas hälsa och miljö och hur de 
annorstädes befunna nackdelarna här kunde förhindras. Genom opartisk 
och sakkunnig forskning skulle man samtidigt kunna lugna den ogrundade 
hysterin angående miljöföroreningen på v ilken det tyvärr har funnits exem
pel även i Norden. Närmare undersökning kräver även bl. a. utsläpp av 
luftföroreningar från industrin och energiverken.

Enligt vår uppfattning finns det inga grunder i Norden att stifta lagar 
beträffande bilavgasutsläpp och bl. a. blyhalten i bränslet i snabbare takt 
än i allmänhet i Europa. Det är ingen idé att ta Förenta Staterna som 
exempel i dessa frågor, då biltrafiken där är helt pa annan nivå än i 
Norden.

Vi kan dock förena oss om medlemsforslagets standpunkt i att forsk-
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ningen angående avgasernas inverkan är av nöden och tillrådlig i samarbe
te med de nordiska länderna.

Helsingfors den 20 mars 1980

Automobilforbundet r.f.

Otto NunnvUt 
Verkställande direktörens suppleant

Linja-auloliitto r. y. (Bussförbundet):

I förslaget behandlas enbart bensingasernas inverkan. Busstrafiken an
vänder till hundra procent dieselolja, vars avgaser inte har bl.a. nu ak
tuella hälsovådliga verkningar. Av denna anledning gar vi inte närmare in 
pa problemet.

Helsingfors den 24 januari 1980

Linja-autoliitto r. y (Bussförbundet)

Hannn Miikipcsku

Arno l.innoila

Finlands sjuksköterskeförbund rf:

I medlemsförslaget fästes uppmärksamhet vid en allvarlig riskfaktor som 
skadar hälsa och miljö och vars skadliga följdverkningar ännu inte är 
kända.

Finlands sjuksköterskeförbund stöder utvecklandet av samnordisk 
forskningsverksamhet i syfte att noga utreda avgasernas inverkan pa hälsa 
och miljö.

Finlands sjuksköterskeförbund framhåller ytterligare att forskningsre
sultaten effektivt bör utnyttjas i alla nordiska länder. I fall att resultaten pa 
någon punkt är alarmerande bör nödiga åtgärder omedelbart vidtagas.

Finlands sjuksköterskeförbund rf

Tinilii Ohnmn 
Sekreterare

Helsingfors den 13 mars 1980
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Is land

Hjúkrunalelag Islands liar i skrivelse den 28 februari 1980 förklarat sig 
tillstyrka medlemsförslaget.

Norge

Miljøverndepartementet:

Miljøverndepartementet er enig i at det er viktig å ha et høyt kunnskaps
nivå om helse- og miljøvirkninger av hilforurensninger. En antar at dette 
behovet bare vil bli større med årene fordi problemene med bilforurens- 
ninger vil øke med det økende antall biler. Videre må en anta at det vil bli 
et økende behov for dokumentasjon som vil rettferdiggjøre ressurskre
vende tiltak på forurensningssektoren. Dette gjelder både nasjonalt og i de 
internasjonale samarbeidsorganisasjonene på dette området.

1 Norge biir det meste av arbeidet med hilforurensninger koordinert 
gjennom "Interdepartementalt samarbeidsutvalg for å vurdere tiltak mot 
forurensning fra veitrafikk", som ble oppnevnt ved kongelig resolusjon 
den 19. august 1977. Dette utvalget står blant annet bak utredningen 
"Reduksjon av bly i bensinen" som danner grunnlag for forslaget om å 
senke blyinnholdet i bensinen fra 0.4 g. pr. liter til 0.15 g. pr. liter bensin.

Gjennom dette utvalget blir det kanalisert midler til forskjellige forsk
ningsprodukter og utredningsoppgaver i forbindelse med forurensning fra 
vegtrafikk. Midlene hentes fra den enkelte deltakende institusjons budsjet-

Miljøverndepartementet mener det er viktig med økt koordinering og økt 
innsats på nordisk nivå når det gjelder forskningen omkring bilavgassenes 
innvirkning på helse og miljø. Vi vil imidlertid minne om at det allerede 
eksisterer en ad hoc-arbeidsgruppe for nordisk samarbeid om bilavgass- 
spørsmål, med kontorsjef Nils P. Wedege. Statens forurensningstilsyn som 
formann. Denne gruppen ble etter norsk initiativ vedtatt nedsatt av Em- 
betsmannskomitéen for miljøvernspørsmål i juni 1979. Denne gruppens 
mandat er innen 30. april 1980 å:
- utarbeide konkrete samnordiske prosjektforslag om bilavgasser,
-  utarbeide forslag til hvordan det nordiske samarbeid bør organiseres.

Miljøverndepartementet ser det som naturlig at det videre arbeid på
dette området legges til en eventuell ny gruppe for bilforurensninger og den 
nye kontaktgruppen for miljøvernforskning.

Oslo. 6. mars 1980

Etter fullmakt

Richard G. Fort
Liv Eckhoff
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Norges alm envitenskapelige forskningsrad — NAVF:

Generelt ønsker N A V F  a gi uttrykk lor positiv innstilling til tiltak som 
fremmer felles utnyttelse av forskningsressurser og resultater bade innen 
Norden og i et videre internasjonalt perspektiv.

Angående det foreliggende forslag om bileksosens innvirkning pa helse 
og miljø vises det til uttalelser fra Rådet for medisinsk forskning og Radet 
for naturvitenskapelig forskning, (se nedan).

Oslo. 25. februar 19X0

Antlers Oinltolt

. / .  Thorbjornsrinl

Rådet for m edisinsk forskning:

Radet for Medisinsk Forskning antar at den viten som allerede foreligger 
om de helsemessige konsekvenser av bilavgasser, er fullt tilstrekkelig til å 
begrunne radikale og aktive nasjonale og internasjonale tiltak rettet mot 
bilavgasser. Siktepunktet i så måte må være at forbrenning av fossilt 
drivstoff fra biler, motorsykler o. I. skal skje fullstendig til carbondioxyd 
og vann og at avgassene ikke ma inneholde andre stoffer.

Radet antar at den organiserte nordiske forskning på området bor ta 
sikte på å oppnå dette resultat. Forskningen bør derfor være av teknolo
gisk karakter.

Oslo. 19. februar 1980

(E i sinn.)

Rådet for naturvitenskapelig forskning (RNF):

 R N F  er enig i at det er nødvendig med en større forskningsinnsats
for å avklare innvirkninger på helse og miljö fra bl.a. biltrafikk. 1 sine 
kommentarer til "Forskrifter for omsetning og bruk av motorbensin tilsatt 
blyforbindelser”  har rådet pekt pa en rekke forskningsoppgaver av helse- 
og miljømessig karakter som er knyttet til problemstillingen utslipp av 
aromater, hydrokarboner og nitrogenoksyder til atmosfæren. I rådets kom
mentarer er det også pekt på:

I en tid med begrensede energiressurser er det viktig at man søker å få en 
best mulig oversikt over den totale energiutnyttelse. Man ma ikke ensidig 
se pa reduksjon av blyutslipp i atmosfæren som den overordnede målset-



33

ting, men også ta hensyn til andre forurensningskomponenter i avgassen 
fra bensinmotoren samtidig som det hele sees i en total energimessig 
sammenheng.

Det siste vil på det nåværende tidspunkt by på store problemer da 
kunnskapene om energiomsetningen i bensinmotorer på mange områder er 
mangelfull.

Medlemsforslaget peker på fordeler ved en samordnet nordisk forsk
ningsinnsats på fagfeltet. RN F har ved tiere anledninger stilt seg positivt til 
nordisk arbeid. Det er etter rådets oppfatning mulig a oppnå en bedre 
samordning og arbeidsdeling av den nordiske forskningsinnsatsen på 
mange områder, og rådet mener derfor at det er viktig a få satt igang nye 
former for inter-nordisk forskningssamarbeid. Radet viser hei' til de Nor
diske Statsministres uttalelse ved motet i Reykjavik 31.10.79. Radet finner 
imidlertid ikke a kunne prioritere samarbeidet pa det foreslåtte forsknings
felt særlig hovt. Radet begrunner sitt syn med at det finner store forsk
ningsfelter som f. eks. energi, miljøforskning, mikroelektronikk og data
teknikk. hvor gevinsten bade økonomisk og forskningsmessig vil være 
betydelig større og dermed mer betydningsfull enn ved en samordning og 
arbeidsdeling i den foreliggende sak. RN F finner det derfor lite hen
siktsmessig å velge ut det begrensete fagfelt som medlemsforslaget be
handler. før det foreligger en nærmere avklaring som følge av de drøftinger 
som foregår pä statsministerplan.
Oslo. 28. januar 1980

i t ' /  s i  i’ ll. )

Norges naturvernforbund:

Norges naturvernforbund har gjennom liere år vært opptatt av bilekso
sens uheldige innvirkning pa helse og miljø.

Forbundet har bl. a. bedt Den norske regjering om a gjeninnføre forbu
det mot tomgangskjøring.

Naturvernforbundet har støttet forslaget til forskrifter om reduksjon av 
blyinnholdet i bensin og begrensning av bensinens benzeninnhold.

Gjennom sin representasjon i Produktkontrollrådet vil Norges Natur
vernforbund arbeide for et generelt forhud mot bly i bensin og for en 
skjerping av avgasskravene til motorkjøretøyer. Forbundet er kjent med at 
det skal utarbeides en avgassutredning og vil følge arbeidet med denne 
utredningen nøye. Statens forurensningstilsyn og det interdepartementale 
bilforurensningsutvalget har startet det forberedende arbeid med en slik 
utredning.

Naturvernforbundet finner det naturlig at dette arbeidet blir samordnet 
med et tilsvarende utredningsarbeid i Sverige, og støtter generelt tanken
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om en koordinert nordisk innsats på dette området. En slik koordinering 
vil utvilsomt føre til at forskningsinnsatsen kan forsterkes og gi bedre 
muligheter for felles nordisk markering innen ECE.

Med bakgrunn i det ovenstående støtter Norges Naturvernforbund det 
fremsatte medlemsforslag.

Oslo. 22. april 1980

Norges naturvernforbund

Torbjørn Pante 
Generalsekretær

Bilim portørenes landsforening:

Bilimportørenes landsforening setter meget stor pris pa alle initiativ til 
videre forskning og undersøkelser som kan bringe mere klarhet i de fakti
ske forurensninger i Norden som kan henføres til biltrafikk, samt skade
virkningene som disse matte påføre samfunnet direkte og indirekte. Vi 
mener det er av avgjørende betydning at bedre fakta her kan fremlegges før 
ytterligere skjerpning av avgassbestemmelser for biler fastsettes. Om sam
arbeide i Norden - med de begrensede forskningsressurser vi tross alt har 
tilgang til - kan bidra til å skape klarhet omkring disse spørsmål, ser vi 
naturligvis svært positivt på dette.

Vi vil imidlertid sterkt understreke betydningen av nær kontakt med det 
arbeide som pågår forøvrig i Europa på dette felt. For det første for at man 
kan utnytte det forskningsmateriale og de resultater som allerede forelig
ger, for det annet fordi en samordning i Europa når det gjelder kjøretøytek- 
niske krav er den eneste rasjonelle og dermed akseptable vei i fremtiden. 
De resultater man får frem i et eventuelt nordisk samarbeide bør derfor i 
første rekke anvendes i ECE-arbeidet.

Det nevnes innledningsvis i forslaget (A 576/.?) at bilavgass-spørsmålene 
fikk økt oppmerksomhet i 1979, blant annet p.g.a. publisering av en 
engelsk undersøkelse om blyets skadelige virkning. Vi vil ikke ta stilling til 
rapporten, men dog påpeke at konklusjonene i den er meget sterkt om
stridt. Den er neppe noe velegnet grunnlag for vidtrekkende beslutninger 
om reduksjon av blyinnholdet i bensin.

Det nevnes likeledes i forslaget at allerede innførte regler ikke har gitt 
ønsket effekt. Vi formoder at man da tenker pa forholdene i Sverige, der 
andre bestemmelser gjelder enn i øvrige Europa. Franske og tyske under
søkelser hevder på den annen side at vesentlige forbedringer er oppnådd i 
land der ECE-bestemmelsene har vært i kraft noen ar.

Vi vil hevde som vår oppfatning at EC E  R 15 med tillegg 03 (som trer i 
kraft i Norge fra 1.10.80). på sikt vil ge en relativt god effekt og vise seg
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som et godt kompromiss i den nødvendige avveining mellom effekt/kost- 
nad/bensinforbruk etc. - i tillegg til at kravet er forankret i internasjonale 
avtaler og regelverk. Videre påpeker vi at blyinnholdet i norsk bensin skal 
reduseres fra 0.4 gram pr. liter til 0.15 gram pr. liter. For normalbensin er 
dette foreslått a gjelde fra I . juli 1980 og for såkalt superbensin fra I . januar 
1983. Man oppnar da en reduksjon av blyutslippet fra bilavgassene pa over 
60%. regnet fra 1983.

Vi er klar over at visse spesielt belastede omrader i noen storbyer i 
Norden ikke tilstrekkelig raskt vil oppvise ønsket forbedring i luftkvalitet, 
men dette må løses på lengre sikt. først og fremst ved endringer i trafikk
systemet og infrastruktur.

Vi ser meget positivt på et nordisk samarbeide omkring spørsmålene 
knyttet til bilavgassers innvirkning pa helse og miljø, men vi legger altsa 
vekt pa at arbeidet samordnes med det øvrige Europa. Dette gjelder såvel 
pa forskningsnivaet som når man senere skal beslutte om fremtidige, 
skjerpede avgassbestemmelser.

Oslo. I. februar 1980

Bilimportørenes landsforening 
Hehnick Ocn 

Direktor
John Qvatc

N o rg ts  b i lb ran sje fo rbu n d:

Vi er kjent med innholdet i uttalelse av I. ds. fra Bilimportørenes 
Landsforening og tiltrer helt ut innholdet i denne (se ovan).

Særskilt vil vi ut fra teknologiske/økonomiske hensyn fremheve betyd
ningen av at det skjer en samordning av de kjoretoytekniske krav innen 
Europa, og at resultatene av eventuelle nordiske forskningsprosjekter i 
første rekke får anvendelse i ECE-arbeidet.

Norges bilbransjeforbund

Oslo. 8 februar 1980

Erik llo ic ii
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Bilorganisasjonenes sam arbeidsutvalg:

Samarbeidsutvalget for bilorganisasjonene Norges automobilforbund. 
Motorførernes avholdsforbund og Kongelig norsk automobilklub har be
handlet foreliggende forslag.

Samarbeidsutvalget støtter forslaget om at forskning på dette felt sam
ordnes. Utvalget peker på at man i forskningen bør søke hen til nisjer som 
ikke allerede er belyst i den internasjonale forskning som har funnet sted.

Oslo. 27. februar 1980

Bilorganisasjonenes samarbeidsutvalg

Tor Østmo 
(p. t. formannI

Den norske læ geforening har i skrivelse den 22 januari 1980 förklarat sig 
stödja medlemsförslaget.

Norsk sykepleieforbund luir i skrivelse den 29 februari 1980 förklarat sig 
stödja medlemsförslaget.

Sver ige

Socialstyrelsen:

Styrelsen får med hänvisning till bifogade yttranden från länsläkaror- 
ganisationerna i Kalmar, Skaraborg och Stockholm samt från förste stads
läkaren i Malmö, anföra följande.

Socialstyrelsen stöder förslaget att utveckla och samordna den nordiska 
forskningen kring bilavgasernas inverkan på hälsa och miljö.

I förslaget läggs stor vikt vid frågor sammanhängande med bly i bensin. 
Socialstyrelsen framhöll i sitt yttrande till jordbruksdepartementet över 
betänkandet (Ds Jo 1979: 11) ” Bensin utan bly”  att ” blyhalterna i bensin 
snarast möjligt bör sänkas och att målet på sikt bör vara blyfri bensin” .

Bly i bensin får dock inte behandlas som ett isolerat problem. Dels 
innebär införandet av blyfritt motorbränsle inte att de totala hälsoriskerna 
för blyexponering i samhället elimineras. Dels är det angeläget att bilavgas
problemet — som måste ses som en delfråga i den totala trafikplaneringen
- allsidigt belyses.

Ett nordiskt samarbete bör härvidlag underlätta möjligheterna till snab
bare forskningsresultat inom ett brett fält. Bland annat torde de stora 
likheter som råder mellan de nordiska länderna vad avser såväl allmän 
levnadsstandard som klimat, vegetation etc. innebära att forskningsresul
tat erhållna i ett nordiskt land skulle vara tillämpliga även i övriga nordiska 
länder.



37

Avslutningsvis vill styrelsen instämma i motionärernas åsikt att en fort
löpande nordisk samordning av insatserna beträffande bilavgaser ter sig 
utomordentligt angelägen när det gäller att underlätta ett gemensamt nor
diskt agerande i internationella organ och därmed öka förutsättningarna för 
genomslagskraft för de nordiska förslagen.

Stockholm den 19 februari 1980

Enligt socialstyrelsens beslut 
Elisabet Erwall

Trafiksäkerhetsverket:

Av lägesrapporten från bilavgaskommittén (SOU 1979:34) framgår på 
flera punkter att ytterligare undersökningar och mera forskning erfordras 
för att uppnå bättre kunskap om bilavgasers inverkan på hälsa och miljö. 
Verket är positivt till att en samordning av forskningen på detta område 
kommer till stånd för att därigenom snabbare få fram resultat. En samlad 
nordisk insats skulle enligt verkets bedömning kunna vara till stor nytta då 
det gäller det internationella arbetet inom FN:s ekonomiska europakom
mission (ECE).

Borlänge den 21 februari 1980

Trafiksäkerhetsverket

Lennart Fremling 
Tfbyråchef

U niversitets- och högskoleäm betet (UHÄ):

U H Ä  har berett samtliga universitet, tekniska högskolan i Stockholm, 
Chalmers tekniska högskola samt Karolinska institutet tillfälle att yttra sig. 
Inkomna yttranden bifogas och UH Ä hänvisar till de synpunkter som förs 
fram i dessa (se nedan).

UH Ä vill för egen del speciellt understryka att forskningen kring bilav
gaserna griper över många forskningsområden och kräver stora resurser. 
U H Ä  finner det därför värdefullt och naturligt att den i Norden förekom
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mande forskningen kring bilavgasernas inverkan på hälsa och miljö ut
vecklas och samordnas bl. a. i avsikt att undvika onödigt dubbelarbete.

Stockholm den 3 mars 1980

Erland Ringborg
Bengt Thorslund

Statens naturvårdsverk:

Som nämns i medlemsförslaget har frågor om bilavgaser aktualiserats 
inom Nordiska ministerrådets ämbetsmannakommitté för miljövårdsfrågor 
genom att en ad hoc-arbetsgrupp för nordiskt samarbete om bilavgaser 
tillsatts 1979-11-27. Ad hoc-gruppen har som mandat att före 30 april 1980:

1. Utarbeta konkreta samnordiska projektförslag om bilavgaser.
2. Utarbeta förslag till hur det nordiska samarbetet om bilavgaser under 

ämbetsmannakommittén för miljövårdsfrågor bör organiseras.
Arbetet bör i lämpliga delar ske i samråd med ämbetsmannakommitténs 

för miljövårdsfrågor projektgrupp för ” Strategi for luftovervåkning i 
byer".

1 Sverige pågående och planerad verksamhet har för ad hoc-arbetsgrup- 
pen presenterats av avd. dir. Olle Åslander, vid naturvårdsverket, i bifogat 
brev där även förslag till nordiskt samarbete ges (se Bihang).

Naturvårdsverket anser det angeläget att de frågeställningar som tas upp 
i medlemsförslaget ingår i ad hoc-gruppens överväganden samt att Nordis
ka rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att den påbörjade plane
ringen av nordiskt samarbete på bilavgasområdet fortsätter och för fram 
till en utveckling och samordning av forskning inom området.

Solna den 13 februari 1980
Valfrid Paulsson

Ulla Torsmark



39

BIHANG

Skrivelse från statens naturvårdsverk angående nordiskt sam arbete om  bil

avgaser

Genom brev 1980-01-10 från konsulent Morten Thornquist har medlem
marna i ad hoc-arbetsgruppen för nordiskt samarbete om bilavgaser upp
manats sammanställa information om nationella program på området m. m. 
Härmed får jag överlämna ett sådant material vad gäller Sverige.

Pågående och planlagda projekt
Verksamheten på bilavgasområdet i Sverige styrs f. n. huvudsakligen 

genom de två nedan beskrivna programmen.
B i l a v g a s k o m m i t t é n  har fått i uppdrag att ta fram underlag för en 

framtida svensk policy på området. 1 samband därmed har omfattande 
undersökningsuppdrag lagts ut. Undersökningsprogrammen beskrivs 
översiktligt i bifogade publikation "Bilarna och luftföroreningarna”  sid 
93 - 117' och omfattar följande områden:
- Kartläggning av besvärsuppievelser
- Sammanställning kunskap om hälso- och miljöeffekter av CO, NO x och 

O*
- Undersökning av genotoxisk effekt av olika avgaser
- Mätning av CO. HC, NO* och sot i 16 trafikmiljöer i tre städer
- Utveckling av en beräkningsmodell för sambandet mellan trafik och 

luftföroreningar i tätorter
- Trafikplaneringsstudier i tre modellorter
- Undersökningar av avgasutsläpp från olika typer fordon och vid an

vändning av olika slags bränslen
- Konsekvenser för bilindustri och bilmarknad vid olika avgasrenings- 

åtgärder
De ovan angivna projekten skall vara avslutade senast 1980-07-01 och 

kostar tillsammans 6,4 milj. skr.
F o r s k n in g s n ä m n d e n  v id n at u r vå rd s ve rke t har initierat en 

forskningsplanering inom ett särskilt projektområde: Luftföroreningar i 
tätortsmiljö. Detta har i stor utsträckning inriktats på bilavgasproblem och 
då särskilt sådana speciella föroreningar och risker som i dag är dåligt 
kartlagda. Vilka delprojekt som är aktuella framgår av sid. 35 i bifogade 
projektbeskrivning1. Vilka delprojekt som redan startas inom ramen för 
detta projektområde framgår av sid. 21 och 22 i bifogade publikation 
miljövårdsforskning 1979/80.1 Den nu aktuella forskningsplaneringen avser 
verksamhet fram till 1982-07-01 för en total summa av 4,6 milj. skr.

Innehållet i ett nordiskt bilavgassamarbete
Jag skulle vilja föreslå att följande punkter övervägs vid planläggning av 

det fortsatta nordiska samarbetet.
- Etablering av en liten samarbetsgrupp på policynivå för löpande kontakt 

och diskussion

' Här ej tryckt
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- Etablering av ett system för utbyte av rapporter, skrivelser etc. mellan 
handläggare på området.

- Förmedling av kontakter mellan forskargrupper som arbetar med likar
tade uppgifter, initiativ till interkalibreringsverksamhet etc.

- Samordning av nationella positioner i det internationella samarbetet, 
t . ex. inom ECE.

- Seminarier om intressanta delar av bilavgasproblemen. Sammanställ
ning av materialet till dokument som kan utnyttjas nationellt. Lämpliga 
ämnen att starta med kan t. ex. vara beräkningsmodeller för luftförore
ningar (recipienten) genom bilavgaser och strategi för bilavgasmätningar 
i tätorter.

Solna den 18 januari 1980

Olle Åslander

K oncessionsnäm nden fór m iljöskydd har i skrivelse den 13 februari 1980
förklarat sig icke ha någon erinran mot medlemsförslaget.

Stockholm s universitet, zoologiska institutionen:

1. Zoologiska institutionen är positiv till en breddad forskning om bilav
gaser.

2. Troligen är tillgången på forskningsresurser ganska olika i de olika 
nordiska länderna, men en fördelning av ansvaret för och ledningen av de 
olika forskningsinsatserna mellan dessa skulle ändå kunna göras. All forsk
ning som leds av, säg Island, behöver inte bedrivas i Island.

3. Förslag till delområden för forskning uppdelad på länder:
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4. Det måste framhållas som ytterligt angeläget att denna forskning 
prioriteras och att framkomna resultat snabbt omsätts i konkreta åtgärder, 
såsom utformande av lagtexter och hygieniska gränsvärden samt satsning 
på förbättrad teknologi i samhällelig skala

Stockholm den 4 februari 1980

Enligt uppdrag 

Anders Engqvist
Inga-Britt Ahlbert 

Prefekt

K ungl. tekniska högskolan:

Det torde vara rimligt att som i förslaget konstatera, att kunskapen om 
bilavgasers inverkan på hälsa m. m. kan ökas. Det bör även finnas större 
möjligheter till fördjupade kunskaper med en samordnad nordisk insats.

Förslaget mynnar i stort ut på att så småningom minska blyhalten i 
bensin. Av stort värde skulle också vara att göra jämförelser med andra 
drivmedelsalternativ och en bedömning av teknisk-ekonomiska möjlighe
ter till utveckling av sådana.

Stockholm den 16januari 1980

U lf Åberg 
Arbetsenheten för arbetsvetenskap

K ungl. tekniska högskolan, sektionsnäm nden för kemi:

Motionen betonar blyets roll, möjligen för kraftigt. Sedan Laveskog 
upptäckt att oväntat mycket alkylbly går ut genom avgaser och läckage har 
diskussionen gått in på frågan om cancer och ärftliga förändringar är 
tänkbara. Ahlberg och Ramel visade 1972, Ambio, att tri- och diakylbly 
har kromosombrytande effekter. Denna upptäckt bevisar ingenting om 
cancer men den för misstankarna ditåt. Det kan tilläggas att Grandjean i 
Köpenhamn mätt alkylbly i människors hjärna.

Diskussionerna i Sverige anger ju ofta som etappmål att få ett motor
bränsle med säg 15-20% metanol eller etanol i ett rent, helst aromatfritt 
kolväte. I denna strävan är nordisk och internationell samverkan önsk
värd. Här finns en av miljöområdets få ” goda cirklar” : Om man "ersätter 
blyet" med en alkohol så fungerar de katalytiska avgasrenarna och bringar 
ned andra icke önskvärda ämnen.
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Det framförda bör enbart ses mot bakgrunden av en kortsiktig bränsle- 
plan. På längre sikt kan och bör elmotordrift kunna bli långt bättre - ur 
miljösynpunkt.

1 motionen talas om koloxid, kolväten, kväveoxider m m. Från genotox- 
isk synpunkt är emellertid polyaromatiska molekylslag (POM) och nitros
aminer lika intressanta. Det är från halter och doser av dessa ämnen man 
via modeller kan uppskatta cancerincidenser från bilavgaser. Det borde 
vara en nordisk och internationell strävan till konsensus kring provtagning, 
mätning och utvärdering av dessa ämnen. En gissad siffra för Sverige är ett 
par hundra lungcancerdödsfall/år. Epidemiologiskt är det svårt att belägga 
denna siffra och än mindre den från kärnkemi i normaldrift. Data av 
angivet slag kan vara underlag för strävandena att sänka halterna av ej 
önskvärda ämnen genom att ändra bränslen eller drivkällor. Tyvärr är 
erfarenheterna av den föreslagna formen av samarbete mindre god. 1975 
eller 1976 gjordes en utmärkt mätplan upp mellan G. Lunde (Norge). L. 
Ehrenberg, (Su. Stockholm) samt A. Jernelöv ( IVL ,  Sverige) och fram
fördes i Nordiska ministerrådet. Ärendet drog långt ut på tiden och eventu
ella samarbeten blev veterligen bekostade av länderna själva. (Lunde 
avled tyvärr i en bilolycka 1979).

Däremot kan en smidigare form av nordisk samverkan ge utmärkta 
resultat: En "lä tt" organisatorisk "body" med resurser för forskar- och 
administratörssammandragningar en gång om året eller något mer sällan.

Stockholm den 30 januari 1980

Enligt uppdrag 

Barbro Lindgren

K arolinska institutet, hygieniska institutionen:

Behovet av internationell samverkan är mycket stort då det gäller be
stämmelser angående regler om avgasrening, bl a mot bakgrunden av han
delspolitiska frågor. Även beträffande forskningen kring bilavgasernas 
inverkan på hälsa och miljö föreligger önskemål om internationell samver
kan. Härvidlag är det önskvärt att en nära kontakt finnes mellan företräda
re för miljövårdsforskning i de skilda nordiska länderna. Det faller dock 
utanför Karolinska institutets kompetensområde att avgöra var de konkre
ta utrednings- och forskningsprojekt bäst kan handläggas som genomförs i 
bilavgaskommitténs regi. Den tidspress denna kommitté arbetar under kan 
dock göra det svårt att avvakta en utredning inom Nordiska ministerrådet 
att utveckla och samordna den i Norden förekommande forskningen kring
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bilavgasernas inverkan på hälsa och miljö. Projektet synes därför närmast 
få karaktären av en något mera långsiktig planering.

Stockholm den 15 januari 1980

Lars Friberg

Bo Holmstedt

Universitetet i L inköping, m edicinska fakultetsnäm nden:

Medlemsförslaget synes vara tillkommet i anledning av den diskussion 
som fördes våren 1979 beträffande påverkan på hälsan, främst beträffande 
barnen, av det bly som tillförs omgivningen från bensin. Vid diskussioner 
om potentiella hälsorisker från avgaser bör måhända understrykas, att 
intresset kommit att väl mycket kretsa kring blyinnehållet i bensin, sanno
likt pä grund av de goda möjligheterna att genomföra undersökningar 
beträffande förekomsten av bly såväl i miljön i allmänhet som i den 
mänskliga organismen. Det bör erinras om att sänkta halter av bly i 
bensinen torde medföra ökande halter av aromater, av vilka en del på mer 
eller mindre goda grunder får misstänkas för carcinogen verkan. Också 
bensintillsatser som dikloretan och dibrometan (för att förhindra blyavlag- 
ring i motorerna) förtjänar uppmärksamhet, då dessa ämnen numera torde 
få anses vara väldokumenterade carcinogener. I fråga om dieselavgaser 
har farhågor nyligen framförts från svenskt forskarhåll med hänsyn till 
mutagena och eventuellt carcinogena verkningar. Samtidigt kan konstate
ras, att diskussionen kring de luftföroreningar som trafiken medför, ten
derat att fokuseras på relativt lättbestämbara luftföroreningar såsom kol
oxid. kväveoxider och kolväten samt bly. Det finns anledning att betydligt 
vidga synsättet när det gäller avgasernas effekter och inte minst bör diesel- 
avgaserna ägnas ett större intresse.

Ett nordiskt samarbete kring problemen med bilavgaser är välkommet, 
men man bör inte underskatta de svårigheter som finns när det gäller 
konkret samarbete. Relativt snabbt kan man säkert få till stånd ett veten
skapligt informationsutbyte och diskussioner ägnade att stimulera till fort
satta undersökningar. Ett ökat ekonomiskt stöd för anordnande av nordis
ka forskarutbildningskurser och symposier inom speciella forskningsområ
den som fakultetsnämnden i ett tidigare remissvar förordat, skulle i detta 
sammanhang vara av stort värde. Ett mera systematiskt forskningssamar
bete kräver däremot särskilda resurser för samordning och det har i andra 
miljömedicinska sammanhang visat sig förenat med betydande svårigheter 
att erhålla dessa. Det finns därför anledning att vara positiv till förslaget,
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men ett mera intimt samarbete torde således kräva speciella och ökade 
resurser.

Linköping den 11 februari 1980

På fakultetsnämndens vägnar 

Lars EJebo
Christer Petré

Göteborgs universitet, m edicinska lakultetsnainnden:

Inom Nordiska rådet har väckts ett medlemsförslag om nordisk forsk
ning angående bilavgasernas inverkan på hälsa och miljö. Mot bakgrunden 
av bl. a. de potentiella hälso- och miljörisker som blyföroreningar från 
bilavgaser innebär, särskilt för barn. framläggs förslag rörande kartlägg
ning vilka skadliga ämnen som släpps ut, vilka mängder utsläppen omfattar 
i olika trafiksituationer, hur föroreningarna sprids och omvandlas samt 
vilka hälsorisker som kan uppkomma hos människor. För att intensifiera 
forskningen och utnyttja tillgängliga resurser på optimalt sätt. föreslås att 
Nordiska ministerrådet skall utveckla och samordna den i Norden före
kommande forskningen kring bilavgasernas inverkan på hälsa och miljö.

Fakultetsnämnden biträder uppfattningen att exponering för bilavgaser 
utgör en väsentlig del av den belastning som människan utsätts för i 
storstadsmiljön. I bilavgaser har påvisats en lång rad av ämnen med kända 
toxiska egenskaper, t. ex. bly och kolmonoxid samt föreningar som i 
djurförsök visats vara carcinogena, särskilt oförbrända kolväten. Till detta 
kommer de subjektiva upplevelserna av obehag och lukt. särskilt för 
boende nära stora trafikstråk.

Forskningen inom området spänner över flera discipliner och erfordrar 
insatser från företrädare för t. ex. kemi. toxikologi. hygien och epidemiolo
gi-

1 Sverige pågår för närvarande ett omfattande utredningsarbete inom 
den statliga bilavgaskommittén. vilket bl. a. innefattar en populationsun- 
dersökning där personer som exponeras för höga koncentrationer bilav
gaser skall genomgå kliniska prövningar. Vid naturvårdsverkets forsk
ningsnämnd har nyligen ett principprogram framlagts för den medicinska 
luftvårdsforskningen, vari särskilt intresse skall ägnas de celltoxiska egen
skaperna av bilavgasutsläpp. särskilt med inriktning på den eventuella 
carcinogena effekten.
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Problemkomplexet bilavgaser och inverkan pa hälsa är mångfasetterat 
och stora resurser erfordras for att slutligt kunna framlägga säkra slutsat
ser rörande orsakssamband i vad avser eventuell uppkomst av lungsjuk
dom eller systempåverkan. I internationell jämförelse är de resurser som i 
Sverige ägnas åt problemet mycket begränsade såväl vad beträffar antalet 
forskare som de medel som ställs till förfogande frän forskningsnämnder

Mot bakgrund av ovanstående anser fakultetsnämnden att en utbyggnad 
och samordning av forskningen inom området är väl motiverad. Fakultets
nämnden ifrågasätter dock om en utveckling och samordning av den i 
Norden mycket sparsamt förekommande forskningen genom Nordiska 
ministerrådets försorg kan få önskad effektivitet, om den inte åtföljs av en 
väsentlig förstärkning av de resurser som kan ställas till förfogande. Dessa 
resurser bör inte. i likhet med det förfarande som tidigare tillämpats, 
uppdelas i ett större antal små poster pa olika institutioner utan förläggas 
till ett fåtal forskningsgrupper med kompetens att arbeta med problemet. 
För att forskningen skall få erforderlig kvalitet är det också nödvändigt att 
sådana resurser binds upp i form av langtidskontrakt för att säkerställa en 
från vetenskaplig synpunkt acceptabel utveckling och konsolidering av 
forskningsprojektet.

Göteborg den 8 februari 1980

Ragnar Rylandvr
Barbro Strand

G öteborgs un iversitet, fakultetsnäm nden vid m atem atisk-naturvetenskapli- 

ga fakulteten:

Bilavgaser är ett tätortsproblem. dvs. hälsoeffekterna kan vara påtagliga 
i stadskärnor och vid andra hårt trafikerade platser. Spridning över större 
områden medför olika negativa effekter (bidrag till försurning, ozon-bild- 
ning. etc.). men de akuta hälsoriskerna torde föreligga i tätorter, dvs. de 
höga lokala koncentrationerna, och ej så mycket de totala utsläppen, är 
farliga. Bilavgasproblemen kan således vara lika allvarliga i Norden som i 
större, mer tättbefolkade länder i Europa. Vid speciell väderlek med 
stillastående luft kan mycket höga föroreningskoncentrationer uppstå. Så
dana väderlekstyper är vanliga på vintern vid våra breddgrader.

Det är således inte obefogat om Sverige, genom bilavgaskommitténs 
arbete, intar en pådrivande ställning för restriktioner mot bilavgaser. Då 
möjligheterna att införa speciella regler för avgasrening i Sverige, som 
väsentligt skiljer sig från dem i övriga Europa, är begränsade, ter sig en 
gemensam nordisk linje som en framkomlig väg att påskynda utvecklingen.
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Eftersom stora forskningsinsatser krävs för att klarlägga sambandet 
mellan olika ämnen i avgaserna, deras kemiska transformationer i luften i 
samband med spridning, och deras fysiologiska effekter, är. som förslags
ställarna påpekar, ett gemensamt nordiskt forskningsprogram en förutsätt
ning för ett kraftfullt nordiskt agerande.

Matematisk-naturvetenskapliga fakulteten vid Göteborgs universitet an
ser det därför angeläget att ett nordiskt samarbete rörande forskning om 
bilavgasernas inverkan pa hälsa och miljö startas sa snart som möjligt.

Göteborg den 13 februari 1980

1 tjänsten 

Ulla Krantz.

Chalm ers tekniska högskola och G öteborgs universitet, fysiska institutionen:

En nordisk samordning av forskningen om bilavgasers inverkan på hälsa 
och miljö bör ge vissa fördelar. De berörda länderna har olika nationella 
särdrag i sin forskningsverksamhet som kanske kan utnyttjas. Exempelvis 
llnns i Sverige bilproducerande industri och förknippad med denna en 
industri- och högskoleanknuten forskning kring de aktuella problemen. 1 
Danmark finns en internationellt stark producent av katalysatorer vilket är 
av intresse för avgasreningsproblemen. I Norge pågår en uppbyggnad av 
industrier förknippade med Norge som oljeproducerande land. Dessa indu
strier kommer säkerligen att ha viss kunskap av relevans för bränsleprob
lematiken.

En nordisk satsning på forskningen om bilavgaser bör ta till vara dessa 
nationella särdrag. 1 planeringsarbetet bör därför de berörda forskningsan- 
svariga organen (i Sverige N FR . STU. N E. naturvårdsverket m.fl.) höras 
och verksamheten vid högskolorna inventeras.

Två frågor som i allmänhet inte får speciellt stor uppmärksamhet i 
debatten om bilavgaser bör ihågkommas:

i) blyhalten samt halten av CO. NO m. 11. gaser röner hög uppmärksam
het medan effekten av kolpartiklar (sotpartiklar) och deras kemisk-biolo- 
giska aktivitet särskilt under de första minuterna mera sällan diskuteras

ii) i ett långsiktigt forskningsprogram bör effekterna av avgaser frän 
framtida bränslen uppmärksammas. Eftersom råvarubasen för bränslen 
och därmed bränslena själva kan komma att snabbt förändras bör en 
beredskap för "nya”  avgaser finnas. Vilka utsläpp förväntas t. ex. vid 
metanoldrift av bilar?

Bengt Kasemo 
Docent i fysik

Göteborg den 30 januari 1980



47

Chalm ers tekniska högskola och G öteborgs universitet, institutionen för 

oorganisk kemi:

Bilavgaser är ett tätortsproblem. dvs. hälsoeffekterna kan vara påtagliga 
i stadskärnor och vid andra hårt trafikerade platser. Spridning over större 
områden medför olika negativa effekter (bidrag till försurning, ozon-hild- 
ning etc.). men de akuta hälsoriskerna torde föreligga i tätorter, dvs. de 
höga lokala koncentrationerna, och ej så mycket de totala utsläppen, är 
farliga. Bilavgasproblemen kan således vara lika allvarliga i Norden som i 
större, mer tättbefolkade länder i Europa. Vid speciell väderlek med 
stillastående luft kan mycket höga föroreningskoncentrationer uppstå. Så
dana väderlekstyper är vanliga pä vintern vid våra breddgrader.

Det är således inte obefogat om Sverige, genom bilavgaskommitténs 
arbete, intar en pådrivande ställning för restriktioner mot bilavgaser. Dä 
möjligheterna att införa speciella regler för avgasrening i Sverige, som 
väsentligt skiljer sig frän dem i övriga Europa, är begränsade, ter sig en 
gemensam nordisk linje som en framkomlig väg att påskynda utvecklingen.

Eftersom stora forskningsinsatser krävs för att klarlägga sambandet 
mellan olika ämnen i avgaserna, deras kemiska transformationer i luften i 
samband med spridning, och deras fysiologiska effekter, skulle ett gemen
samt forskningsprogram underlätta ett samlat nordiskt agerande i frågan.

Göteborg den 7 februari 1980

Oliver Lindqvist

C halm ers tekniska högskola, teknisk kemi:

1. Förslaget borde för att bli konstruktivt inriktas på "forskning an
gående möjligheter att minska skadeverkan från bilavgaser på hälsa och 
miljö". Redan nu finns hyllmeter av forskningsmaterial om skadeverkning
ar av olika avgaskomponenter och fortsatt huvudinriktning på effekt
forskning torde främst komma att fungera som ett alibi för att skjuta 
åtgärder pä framtiden.

2. Pa grund av främst klimatiska faktorer är bilavgasproblemen i Nor
den i många avseenden annorlunda och allvarligare än t. ex. i övriga 
Europa. En självständig nordisk forskning och ett självständigt nordiskt 
agerande på bilavgasområdet är därför nödvändigt vid sidan av övrigt 
internationellt samarbete. Forskningsprogrammets tyngdpunkt bor da ock
så ligga pa problem och ätgärdsmöjligheter som är av speciellt stor betydel
se i just Norden.

3. Forskningsinsatserna bör utökas främst när det gäller möjligheter att 
snabbt minska bilavgasexpositionen. Som bilavgaskommittén framhåller
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iir då trafiksaneringsåtgärder effektivare än avgastekniska åtgärder. 
Forskningsinsatser inriktade på jämförande expositionsanalyser ger därvid 
ett mycket användbart åtgärdsunderlag.

4. De i Norden speciellt stora möjligheterna att snabbt och relativt 
enkelt sänka bilavgasexpositionen mycket kraftigt genom trafikmiljöåt
gärder är relativt okända. En av de viktigaste uppgifterna för ett nordiskt 
samarbete bör därför vara att sprida information om åtgärdsmöjligheter. 
Viktiga målgrupper för sådan information är ansvariga kommunala organ 
såsom hälsovårdsnämnder, gatunämnder och byggnadsnämnder. Eftersom 
det också är dåligt känt att avgasproblemen i mindre tätorters trafikmiljöer 
är nästan lika stora som i de större städernas trafikmiljöer är det väsentligt 
att alla kommuner nås av en effektiv information; inte minst därför att 
expositionsminskande åtgärder ofta lättare kan genomföras i små tätorter.

Göteborg den 4 februari 1980

Göran Petersson

Um eå universitet, rektorsäm betet, liar i skrivelse den IH februari 19X0 
förklarat sig avstå från yttrande i (inledning av medlemsförslaget.

Institutet för vatten- och luftvårdsforskning (IVL) meddelar i brev den I I  
februari 19X0 att frågan ligger utanför dess kompetensområde.

Svenska kom m unförbundet:

1 kommunförbundets yttrande den 14 december 1979 över betänkande 
Ds Jo 1979: 11. Bensin utan bly. framhöll styrelsen att det trots betydande 
insatser under 1970-talet för att minska bilismens negativa effekter på hälsa 
och miljö kvarstår många problem. Bland annat råder det en stor osäkerhet 
beträffande de långsiktiga effekterna av bilavgasutsläppen. Under senare 
tid har forskare presenterat resultat som synes visa att barn kan fä föränd
ringar i nervsystemet vid en lägre blyhalt i blodet än vad som tidigare 
angetts. Anrikningen av bly i vissa grödor ger också anledning till förnyade 
riskvärderingar. I yttrandet ifrågasatte styrelsen huruvida nuvarande me
dicinsk forskning kring bly och blyföroreningar är av sådan omfattning och 
så samordnat att den motsvarar dagens behov.

Styrelsen delar förslagsställarnas uppfattning beträffande behovet av 
samordning av den forskning som förekommer i Norden kring bilavgaser
nas inverkan på hälsa och miljö.

Stockholm den 29 februari 1980

Svenska kommunförbundet

Svea Wiklund
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Landstingsförbundet:

Det finns enligt förbundets mening anledning fästa uppmärksamhet vid 
de förslag till forskning angående bilavgasernas inverkan på hälsa och 
miljö som medlemmarna framhåller i sin skrivelse. Ämnesområdet är 
angeläget, vilket talar för ett internordiskt samarbete. 1 ett längre perspek
tiv kan, som motionärerna framhåller, en gemensam nordisk insats för 
införande av blyfri bensin medföra att fler länder fattar beslut därom, 
vilket i sin tur skulle kunna påverka den internationella oljemarknaden i 
positiv riktning.

1 övrigt vill förbundet hänvisa till bifogade yttrande över bilavgaskom- 
mitténs lägesrapport "Bilarna och luftföroreningarna" 1979-12-13 (,v< Bi- 
lumg).

Stockholm den 1 februari 1980

Landstingsförbundet 

Rune Carlsson
Bengt Finnveden

B l H  ANC,

Skrivelse till bilavgaskom m ittén Iran Landstingsförbunden angående bilarna 

och luftföroreningarna

Såsom företrädare för sjukvårdshuvudmännen vill styrelsen understryka 
vikten av att de frågor och problemställningar som bilavgaskommittén 
presenterar i sin lägesrapport ingående diskuteras och bearbetas.

Luftföroreningar, vare sig de är orsakade av bilavgaser eller andra 
utsläpp, är en av de miljöfaktorer som orsakar ohälsa. Kostnaderna för 
vård och rehabilitering av t. ex. cancersjuka är höga och en viktig hälsopo- 
litisk uppgift är att genom påverkan av miljö och levnadssätt minska 
riskerna för cancer. Lungcancer, som forskare kunnat konstatera är ett 
exempel på en sjukdom som bl.a. orsakas av luftföroreningar, ensamma 
eller i kombination med rökning.

Med tanke på de långsiktiga effekter luftföroreningarna har på sin om
givning. såväl vad beträffar människor som natur och miljö, anser styrel
sen det arbetsprogram, som kommittén presenterat i lägesrapporten väl 
genomarbetat. Något behov av ytterligare komplettering till programmet 
har styrelsen svårt att finna. Möjligen skulle utredningen kunna komplet
teras med en mer ingående undersökning av dieselavgasernas inverkan på 
omgivningen. Den frågan har behandlats alltför kortfattat i arbetsprogram
met. Under den senaste tiden har det framkommit att nya rön inom 
forskningen visat att dieselmotorns avgaser kan vara farligare än bensin
motorns.
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Större delen av de dieseldrivna fordonen i Sverige utgörs av lastbilar och 
bussar. Bussar som till större delen används i reguljär linjetrafik. Styrelsen 
vill i detta sammanhang erinra om att landstingen oeh kommunerna enligt 
riksdagsbeslut tillsammans blir huvudmän för den kollektiva trafiken pa 
väg och att förbundet i anslutning därtill kontinuerligt följer utvecklingen 
på trafikområdet i de olika länen.

En annan fråga som utredningen måste behandla noggrant är alternativa 
motorbränslen, t. ex. bränslen som innehåller metanol eller andra alko
holer. gasbränslen etc.

Stockholm den 13 december 1979

Landstingsförbundet 

Börje Hörnlund
Rune Carlsson

Svenska läkaresällskapet:

Svenska läkaresällskapet får efter hörande av bland annat sina sektioner 
för omgivningshygien, arbetsmedicin. humangenetik, invärtes medicin, 
neurologi, pediatrik &  skolhygien. psykiatri och trafikmedicin anföra föl
jande.

Inom de nordiska länderna har Sverige nedlagt ett stort arbete pa avgas
problemet. Under åren 1965 till 1971 genomförde en statlig kommitté 
omfattande tekniska undersökningar av avgasernas sammansättning och 
bildningsbetingelser. I samband därmed företogs även undersökningar av 
de obehag avgaserna orsakade genom bl. a. lukt och slemhinneirritationer. 
Med anledning av dessa undersökningar infördes sluten vevhusventilation 
fr. o. m. 1969 års bilmodeller. För årsmodellerna 1971-1974 föreskrevs 
emissionskontroll av icke förbrända kolväten samt koloxid. Fr. o. m. I97(S 
års modeller krävs emissionskontrollerande åtgärder för kolväte/koloxid 
samt kväveoxider.

Det avgaslaboratorium som den statliga utredningen byggde upp består 
ännu och är en viktig resurs för ett samordnat avgasarbete i Norden.

Enligt ett regeringsbeslut svarar naturvårdsverket för regelsystemet om 
avgasrening i stället för trafiksäkerhetsverket. Bilavgaskommittén (JO 
1977:08) aktualiserade olika forsknings- och försöksprojekt. Naturvårds
verkets forskningsnämnd har bl. a. initierat forskning omkring bilavgaser
nas hälsoeffekter. Sådan forskning förekommer pa ett flertal ställen i 
industriländerna. Användningen av förbränningsmotordrivna redskap och 
fordon i arbetslokaler har även initierat forskning kring riskerna.

De yrkeskategorier som exponeras för bensin respektiva dieseloljor är 
t. ex. personal vid raffinaderier, vid tankrengöring, bensinstationer, bilre
parationsverkstäder. garage samt bilprovningsanstalter. Vidare exponeras 
t. ex. tankbils- och i viss man yrkeschaufförer. Inom gruvdrift exponeras
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man tor dieselavgaser. Man hör särskilja hantering av oförbränt bränsle 
och förbränt sådand. dvs. avgaser. Innehållet i remissen berör endast i 
perifer utsträckning personer i arbetslivet.

Koloxidproblematiken är sedan länge undersökt av flera yrkesmedi
cinska kliniker och arbetarskyddsstyrelsen (förutvarande arbetsmedi- 
cinska institutet).

Vad beträffar nya rön angående eventuell kromosompåverkan i perifert 
odlade lymfocyter pågår undersökningar framför allt i Lund.

Blypåverkan bör delas upp i exponering för oorganiskt respektive orga
niskt bly. Landets blyforskning har diskuterats under ett par år av en 
speciell styrgrupp med representanter från hygieninstitutioner, yrkesmedi
cinska kliniker och arbetarskyddsstyrelsen. Tillsättandet av gruppen har 
initierats av arbetarskyddsfonden.

Beträffande skador på CNS (centrala nervsystemet) av bly hos barn 
ligger detta utanför arbetsmedicinomradet. Senare års undersökningar av 
blodblyhalten hos barn i stockholmsregionen ligger dock på låga värden 
och är ej jämförbara med de nyligen publicerade resultaten från England 
och USA.

Att utan vidare ersätta bly som oktanförhöjande medel med lösningsme
del av typ bensen kan medföra att en stor del av Sveriges befolkning 
exponeras för ett benmärgshämmande cancerogent ämne.

Under de senaste tio åren har Sverige halt regler om avgasrening som 
haft till mål att hindra att bilavgasproblemet ytterligare skulle förvärras.

Huruvida dessa regler innebär ett tillfredsställande skydd för hälsan vet 
man inte. Däremot kan man genom jämförelse med andra länder finna att 
bilavgassituationen i Sverige är av samma typ som i andra högindustrialise- 
rade länder. Avgasproblemet är regionalt sett ojämnt fördelat. Sverige har 
hög trafiktäthet i några storstäder. (Stockholm. Göteborg. Malmö) och en 
avsevärt lägre trafiktäthet i små och medelstora städer och pa landsbyg
den.

Den nuvarande svenska kontrollen av avgasbestämmelserna är otill
fredsställande och många bilar uppfyller inte gällande bestämmelser. En 
ytterligare skärpning av bestämmelserna skulle medföra betydande kost
nader och måste därför grunda sig pa ett bättre sakunderlag framför allt av 
medicinsk och ekologisk natur. Övriga länder i Europa är om man ser till 
de sammanlagda åtgärderna inte beredda att ga lika långt som Sverige när 
det gäller avgasrening, användning av blyfri bensin eller andra drivmedel, 
t. ex. metanol.

Avgörande för de framtida åtgärderna är en bättre kunskap om riskerna. 
Det är därför önskvärt att forsknings- och utredningsarbetet kring bilavga
sernas effekter pa hälsa och miljö fortsätter. Hitintills varande hälsounder
sökningar har i huvudsak gällt människor som yrkesmässigt utsatts för 
drivmedel, bilavgaser m. m.

Det finns ett behov av ökad europeisk förståelse för bilavgasernas inver-
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kan på hälsa och miljö. Vidare finns behov av gemensamma regler inom 
Norden för avgasrening. Mot denna bakgrund och med hänsyn till de 
ambitiösa och kostnadskrävande mål för avgasrening som satts i Sverige 
utan att kunna genomföras under den senaste IO-årsperioden vill Svenska 
läkaresällskapet tillstyrka förslaget om en samordnad forskning kring bil
avgasernas inverkan pä hälsa och miljö i Norden. En sådan forskning är 
fundamental för planeringen av framtida åtgärder. 1 största möjliga ut
sträckning bör man därvid dra nytta av redan vunna forskningsresultat och 
erfarenheter.

Det är enligt läkaresällskapets mening lämpligt att en nordisk arbets
grupp tillsätts med undvikande av dubbelarbete för att sammanställa ett 
lämpligt underlag för prioritering av forskningsprojekt och för en lämplig 
fördelning av arbetet mellan länderna. Den arbetsniedicinska forskningen 
bör vara representerad i arbetsgruppen.

Stockholm den 19 februari 1980

För Svenska läkaresällskapet

B ö rje  C ro n lio l in  
Ordförande

H uns  H u llu n d e r  
Sekreterare

Svenska naturskyddsföreningen m edde lu r den 28 fe b ru a r i 1980 a tt f ö r 
en ingen på g rund  av u rb e lsu n lio p n in g  in te  l ia r  m ö ilig h e t in kom m a  med  
y ttrande .

Svenska petroleum  institutet (SPl):

Enligt vad SPl erfarit har sedan länge internationellt forskningsarbete 
bedrivits - och bedrives - inom föreslaget forskningsområde. I Sverige 
kartlägges för närvarande problemen kring bilarna och luftföroreningarna 
av den statliga s. k. bilavgaskommittén, vilken kommitté för övrigt nyligen 
utkommit med ett utförligt delbetänkande (SOU 1979: 34).

SPl har i sig inget att erinra mot att Nordiska rådet genomför förejslaget 
forskningsprogram. För att emellertid säkra att de omfattande medel och 
resurser som måste anvisas för projektet har berättigande och för undvi
kande av dubbelarbete får SPl hemställa, att en inventering företages i 
syfte att kartlägga, v ilken forskning som internationellt har genomförts och
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)ågår inom ämnesområdet, innan ett eventuellt heslut om forskningspro- 
>rammets genomförande fattas.

Stockholm den 10 mars 1980
Svenska petroleum institutet

Tommv Nordin

länsläkarorganisationen i Stockholms län:

Det framlagda medlemsförslaget syftar till en utveckling och samordning 
IV den i Norden förekommande forskningen kring bilavgasernas verkning- 
ir. Länsläkarorganisationen konstaterar att bilavgasernas innehåll av äm- 
len med säkert eller förmodat skadliga effekter är stort och komplext, 
-örslaget rör i första hand frågor sammanhängande med bly. Även om 
iessa frågor otvivelaktigt har betydelse är länsläkarorganisationen angelä- 
;en om att understryka att även därutöver innehåller bilavgaserna ett stort 
antal ämnen med skadliga verkningar - direkt eller indirekt - på människa 
ich miljö. Med hänsyn till utvecklingen av drivmedel för bilar som kan 
orutses förefaller det utomordentligt angeläget att forskningsmöjligheter 
illkommer som har förutsättningar att allsidigt belysa såväl dagens bil
bränslen som framtida alternativa sådana. Likhet mellan de nordiska län- 
Jerna föreligger ej endast i fråga om allmänna levnadsbetingelser utan även 
beträffande jordmån, klimat och odlingsbetingelser. Forskningsresultat 
erhållet i ett nordiskt land kan därför i mycket stor utsträckning förväntas 
gälla i de andra nordiska länderna. (Se exempelvis C. H. Nordmans av
handling "Environmental Lead Exposure in Finland. Helsinki 1975.)

Länsläkarorganisationen i Stockholms län biträder medlemsförslaget att 
utveckla och samordna den i Norden förekommande forskningen kring 
bilavgasernas inverkan.

Stockholm den 23 januari 1980

Lennart Hellström Lennart Tomenitts
Bitr. länsläkare Bitr. länsläkare

Länsläkarorganisationen i Kalmar län:

Länsläkarorganisationen instämmer i förslagsställarnas åsikt att ett in- 
ternordiskt samarbete när det gäller forskning rörande bilavgasernas hälso- 
och miljöeffekter borde innebära
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dels mindre totala kostnader för respektive land.
dels snabbare forskningsresultat inom ett vidare fält.
dels ge ökade möjligheter till genomslag för de erhållna resultaten och av 

dem föranledda åtgärdsförslag.
Länsläkarorganisationen vill understryka att det är oerhört angeläget att*

hela bilavgasproblemet behandlas samlat och inte. som det finns tendenser 
till nu. sektorsvis.

Länsläkarorganisationen menar att intresset hittills i alltför stor ut
sträckning kommit att gälla delkomponenten bly. vilken med nuvarande 
kunskap inte kan vara den dominerande orsaken till svenska barns blod
blyhalter. Länsläkarorganisationen anser mot bakgrund att man i Sverige 
redan vidtagit viktiga åtgärder för att minska blyexponeringen som

a) sänkning av blyhalten i bensin från 0.4 till 0.15 g/l.
b) förbud mot användning av blybaserade glasyrer.
c) föreskrivit skyddszoner för grönsaksodling invid vägar.
d) kontrollerat blyutfällning från konservburkar.

sa är det brådskande och angeläget att i Sverige starta en prospektiv studie 
över utvecklingen av svenska barns blodblyhalter under den kommande 
femårsperioden. Länsläkarorganisationen anser att förutom blodblyhalten 
bör även studeras halten erythrocyt protoporphyrin som har fördelen 
framför blodblybestämning att mäta blyexponeringen över en längre tids
period.

Länsläkarorganisationen anser det också angeläget att söka kartlägga 
hur mycket olika exponeringsvägar hos barn bidrar till den slutliga blod
blyhalten. eftersom detta måste vara av avgörande betydelse när man vill 
minska exponeringen.

Länsläkarorganisationen anser det också angeläget att försöka fastställa 
om och eventuellt hur blyets påverkan pä benmärgen, som är lätt mätbar, 
är relaterad till de eventuella subtila centralnervösa effekter som en del 
senare undersökningar hävdar kan orsakas av bly. Länsläkarorganisa
tionen anser det nämligen inte klarlagt att vare sig blodblyhalt eller ALA- 
påverkan är en lämplig indikator pä centralnervös påverkan.

Länsläkarorganisationen vill understryka att de forskningsområden som 
förslaget anger

a) kartläggning av vilka skadliga ämnen som släpps ut kvalitativt och 
kvantitativt

b) deras spridning i miljön
c) deras skadeeffekter på yttre miljö
d) deras hälsoeffekter på människan med identifiering av eventuella 

riskgrupper
måste ske parallellt med ett motsvarande program för de bränsleblandning
ar. respektive avgasreningssystem som nu är kända och finns angivna bl. a. 
i betänkandet om blyfri bensin. Som exempel vill länsläkarorganisationen 
peka på att hälso- och miljökonsekvenserna av ökade utsläpp av ädelme-
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tallerna platina, palladium och ruthenium genom införande av katalytiska 
ivgasreningssystem i bilar inte är tillräckligt kända för närvarande, 

Länsläkarorganisationen anser att mänga skäl talar för att huvudintres
set härvidlag bör riktas mot alkoholtillblandning i bensinen.

Nödvändigheten av att forskningen sker parallellt betingas av det förhål
landet att kunskapsnivån om effekterna av de förändringar rörande motor
bränslena som kan komma att föreslås måste ligga pä samma höga nivå 
som rörande de hittills använda motorbränslena. Om sä ej är fallet löper 
man risken att besluta om åtgärder som småningom visar sig ge oönskade 
hälso- eller miljöeffekter. Det är i sammanhanget viktigt att se till de totala 
hälsoeffekterna vid hantering av nuvarande och kommande bränsletyper 
under tillverknings- och distributionsledet, sa måste t. ex. hälsoeffekter för 
personal i raffinaderier respektive bensinstationer beaktas, liksom hälsoef
fekter av de emissioner från bl. a. dessa verksamheter som kan bli aktuella. 
Generellt bör eftersträvas att göra systemen så slutna som möjligt.

Länsläkarorganisationen anser att ett nordiskt samarbete, när det gäller 
bilavgasers hälso- och miljöeffekter, också skulle bidraga till att eliminera 
eventuell snedvridning av totalbilden som kunnat följa av att enskilda 
länder riktat huvudintresset mot nagon enskild sektor av bilavgasproble
met. dvs. göra bedömningen mera balanserad. Detta torde vara en mycket 
betydelsefull vinst.

Kalmar den 1 februari 1980

Anders Rydén 
Länsläkare

Åke Ringnér 
Bitr. länsläkare

Länsläkarorganisationen i Skaraborgs län:

Sedan medlemsförslaget över sagda ämne undertecknats, har en utred
ning om bensin utan bly analyserats. OECD har framtonat med en ny 
direktinriktad säljpolitik för att kringgå "spotmarknaden" osv.

Egentligen är kunskapen om bly. dess påverkan och ackumulation i 
naturen tillräcklig. Blotta misstanken om att kommande generationer lever 
i en så kontaminerad miljö att hjärnans mognadsprocess kan störas, borde 
vara tillräckligt för att lämna det direkta grundforskningsstadiet. Tillgäng
liga resurser borde därför satsas på attitydpäverkan. ny teknik och sam
hällsplanering.

Grundforskning är viktig närmast för att med tyngd klara av attitydpå
verkan. Målgruppen är europen, ty Norden kan inte själv isolera sig i
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blyfrågan. Intressant i sammanhanget år de hygieniska reglerna i USA. 
som indikerar riktningen i de hygieniska strävandena.

Frågan är inte om vi kommer att ändra attityden till bilen, bara när. Det 
kan vara frestande att satsa på grundforskning, men risken är bara att man 
fördröjer den utveckling, som ändå måste komma.

Det kan därför vara motiverat att avsätta resurser, gärna inom ramen för 
ett nordiskt samarbete, hur man skall styra in utvecklingen mot en avveck
ling av den överkonsumtion i transport, som nu sker. Inriktningen mot en 
samhällsplanering, där man korrigerar för den påverkan som bilen har haft 
på vårt samhälles mikro- och makrostruktur, bör prioriteras. Med en 
framgångsrik dylik planering kan målet med de blyfria drivmedlen - en 
kollektiv trafik — lättare genomföras.

Länsläkarorganisationen framhåller därför
att inom ramen för nordiskt samarbete - varför inte Nordiska hälso

vårdshögskolan - samordna kunskapen om bly i bensin, avgaser och dess 
relation till hälsa.

att inom ramen för nordiskt samarbete driva ett tekniskt utvecklingsar
bete. Oktanhöjande alkoholinblandning i bensin är bara ett exempel.

att inom ramen för t. ex. "Nordplan" bedriva en undervisnings- och 
framtidsforskning på planeringsnivå, där målgrupperna är nyckelfigurer 
inom politik samt centrala och regionala planerare.

Att i en framtid räkna med billig och säker tillgång till fordonsbränsle är 
mindre sannolikt. Producentländerna (OECD) har redan nu visat en åter
hållsamhet i produktionsavseende. Nya energikällor öppnas, men den 
tillväxttakt vi vant oss vid finns inte längre. Vad detta för med sig kräver 
en anpassning som vi redan nu muste planera för. 1 detta perspektiv blir bly 
i bensin en viktig, men inte alltför stor pusselbit. Blyfri bensin kanske bara 
blir startsignalen till en större anpassningsprocess, som människan står 
inför.

Var planering - barnens framtid.

Mariestad den 30 januari 1980

Anders O. Lind 
Länsläkare

Förste stadsläkaren i Malmö:

Som redan framhållits i betänkandet Bilarna och luftföroreningarna 
(SOU 1979:34) är en fortlöpande samordning av insatserna inom olika 
områden behövlig. Denna måste ske i nära kontakt med den internationella 
utvecklingen och det kan därför synas naturligt att man bygger upp ett 
nordiskt samarbete inom detta område. Det skall dock betonas att det för
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vissa av dessa undersökningar kan erfordras upp till 10—20 års forsknings- 
och undersökningsarbete för att fastställa exempelvis hälsoverkningar och 
inverkan på miljön. De undersökningar som kan göras inom det kortaste 
tidsperspektivet är naturligtvis undersökningar av föroreningsutsläpp samt 
av luftkvalitet, föroreningarnas spridning och omvandling. Jag kan tänka 
mig att en effektivisering av undersökningar av föroreningsutsläpp skulle 
kunna ske om forskningen på detta område förlädes till en institution inom 
Norden och att forskare från de andra nordiska länderna fick tillfälle att 
deltaga i denna. Vad gäller undersökningar av luftkvalitet, föroreningarnas 
spridning och omvandling samt hälsoverkningar och inverkan på yttre 
miljön måste dessa naturligtvis göras på de olika orter i Norden, som sedan 
kan jämföras sinsemellan. Detta kräver bl. a. epidemiologiska undersök
ningar av betydande omfattning och jag tror att förutsättningarna för dessa 
bör närmare utredas.

insatserna på forskningsområdet får inte ta resurser för en samhälls- och 
trafikplanering som syftar till en inskränkning av utnyttjandet av bilismen 
totalt och en strävan att separera trafiken från övriga aktiviteter i samhället 
i största möjliga utsträckning.

Malmö den 25 januari 1980

U lf Bergdahl

Svensk sjuksköterskeförening har i skrivelse den 8 januari 1980 förklarat sig 
tillstyrka medlemsförslaget.

Motormännens riksförbund — M:

1. Av handelspolitiska skäl och för att bevara möjligheten till obehind- 
rad trafik med motorfordon mellan Europas länder är det angeläget att de 
nordiska länderna tillämpar samma bestämmelser om fordon och fordons
bränslen som EG-länderna.

Eftersträvar de nordiska länderna att införa blyfri bensin bör de söka 
påverka EG-länderna att uppställa samma mål och planlägga förändringen 
enligt ett för Europa samordnat program.

2. I ett eller flera nordiska länder kan alternativa fordonsbränslen kom
ma att införas. I den mån dessa inte innehåller bly kan det vara lämpligt att 
främja deras användning exempelvis med skatteminskning. På så sätt 
förefaller det möjligt att dämpa användningen av lågblybensin i Norden, 
men ända hålla sådan tillgänglig för fordon från andra europeiska länder så 
länge dessa har lågblybensin.
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3. Debatten om riskerna med biltrafikens luftförorening har åtminstone i 
Sverige karakteriserats av känslomässiga ställningstaganden och oenighet 
hos undersökningar rörande farlighetsgraden hos olika ämnen i avgaserna.

Mot denna bakgrund verkar det synnerligen angeläget att inrätta en 
gemensam nordisk sakkunnig och neutral instans vars ställningstaganden 
till forskningsresultat kan bedömas bli mera objektiva och väga tyngre än 
dem som framförs av huvudmän för enstaka undersökningar samt olika 
opinionbildare. I en sådan instans kan ingå forskare från de nordiska 
länderna samt representanter för dessa forskningskommittéer (eller mot
svarande organ).

Huvuduppgifterna kan vara:
att följa utvecklingen av den internationella forskningens metoder och 

resultat rörande avgaskomponenters hälsorisker och miljöpåverkan.
att utvärdera genomförda undersökningars kvalitet och tillämplighet 

under nordiska förhållanden.
att föreslå kompletterande respektive fördjupade undersökningar att 

utföras av nordiska och andra forskare.
att sammanställa utredningsresultat pä delområden och hela området 

samt formulera sammanfattningar att föreläggas Nordiska ministerrådet.

Stockholm den 13 februari 1980

Motormännens riksförbund

Sven Gustafsson
Börje Henninfisson

Kungl autom obil klubben, KAK:

1 medlemsförslaget påpekas att under våren 1979 inte minst i Sverige 
uppmärksammats de hälso- och miljörisker som luftföroreningar frän bil
trafiken innebär. Det påpekas också att en livlig pressdebatt förekommit i 
samband med vissa engelska undersökningar angående blyföroreningars 
verkan. K A K  har konstaterat att dessa undersökningars värde i hög grad 
ifrågasatts av expertis. K A K  nödgas också konstatera att debatten om 
hälso- och miljöriskerna i samband med bilavgaser fatt en olycklig sned
vridning genom aktioner från vissa miljöaktivister och andra aktionsgrup
per samt genom en ensidig propaganda i massmedia. Med hänsyn härtill är 
det av vikt att en sakkunnig och neutral instans undersöker de forsknings
resultat som framlagts eller kommer att framläggas i syfte att få en objektiv 
bedömning av de risker ur miljösynpunkt som bilavgaserna kan innebära. 
K A K  hyser den förhoppningen att resultaten av en sådan utvärdering kan
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ge en betydligt vederhäftigare information än den som framförs av enstaka 
undersökningar och/eller opinionsbildare.

I medlemsförslaget upptas också frågan om blyfaran och införandet av 
blyfri bensin. K A K  vill understryka, vilket även påpekas i förslaget, att 
Danmark. Norge och Finland tillämpar samma avgasreningskrav som EG. 
K A K  anser det felaktigt, inte minst ur handelspolitisk synpunkt, att i de 
nordiska länderna införa andra krav än de som tillämpas inom EG. Beträf
fande frågan om blyfri bensin har K A K  i ett remissyttrande till jordbruks
departementet 1979-11-29 över utredningen "Bensin utan bly" framfört 
sina synpunkter. Remissyttrandet bifogas (se Biluing 11 och K A K  hänvisar 
härtill.

Vidare åberopas i medlemsförslaget den i Sverige 1977 tillsatta s. k. 
bilavgaskommittén. som avgivit en lägesrapport. K A K  har till bilavgas- 
kommittén 1979-12-19 avgivit ett yttrande över lägesrapporten "Bilarna 
och luftföroreningarna". K A K  hänvisar härtill och bifogar yttrandet (se 
B  illa n g 2).

K A K  instämmer med medlemsförslaget i att ett gemensamt nordiskt 
agerande kan ge större tyngd om man kan stödja sig på gemensamma 
forskningsresultat. K A K  gör emellertid den bedömningen att en nordisk 
insats för införande av blyfri bensin i Europa knappast torde leda till någon 
förändring i EG-ländernas inställning och allra minst påverka den interna
tionella oljemarknaden. K A K  anser det nödvändigt framhålla att separata 
aktioner i de nordiska länderna och framför allt aktioner i ett enskilt 
nordiskt land knappast kan påverka Europa i övrigt utan snarare leda till 
handelshinder och negativt påverka respektive lands handelsbalans.

Med hänsyn till ovanstående synpunkter vill K A K  tillstyrka förslaget att 
rekommendera Nordiska ministerrådet att utveckla och samordna den i 
Norden förekommande forskningen. K A K  vill dock. i likhet med Motor
männens riksförbund, påpeka att huvuduppgifterna bör vara 

att följa utvecklingen av den internationella forskningens metoder och 
resultat rörande avgaskomponenters hälsorisker och miljöpåverkan.

att utvärdera genomförda undersökningars kvalitet och tillämplighet 
under nordiska förhållanden.

att föreslå kompletterande respektive fördjupade undersökningar att 
utföras av nordiska och andra forskare.

att sammanställa utredningsresultat på delområden och hela området 
samt formulera sammanfattningar att föreläggas Nordiska ministerrådet.

Stockholm den 28 februari 1980

Kungl automobil klubben

.!-() Lysell 
G e ne ra I se k re t e ra re
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BlHANC I

Yttrande «ver utredningen "B ly  och bensin"

statsrådet för Jordbruksdepartementet

Den föreliggande rapporten synes ha forcerats fram under intrycket av 
starka påtryckningar från grupper som genom sina oftast överdrivna far
hågor för blyskador fört fram en delvis osaklig debatt i blyfrågan. K A K  
finner det märkligt att arbetsgruppen icke fått i uppdrag att utreda grund
problemet. om vi över huvud har anledning att införa blyfri bensin eller 
icke. I stället har uppdraget begränsats till frågan om när blyfri bensin skall 
kunna erbjudas i Sverige.

Konsekvenserna av förslagets genomförande synes K A K  bli utomor
dentligt allvarliga för Sveriges framtida försörjning och öka landets sårbar
het.

Den redan beslutade blysänkningen till max. 0.15 g/l i all motorbensin 
fr. o. m. 1981-07-01 medför att användningen av bly i bensinen nedgår med 
60% eller I 775 ton per år i förhällande till dagens läge. Ett införande av 
oblyad bensin skulle endast reducera blyanvändningen med ytterligare 
15% eller 300 ton per är. Genom undersökningar utförda av Svenska 
petroleum institutet föreligger icke i något annat land i Våsteuropa planer 
på att införa oblyad bensin under 1980-talet.

Den viktigaste konsekvensen av föreslagna åtgärder är att vär bensinför
sörjning mycket allvarligt försämras, vilket i hög grad ökar vår sårbarhet 
pa försörjningssidan. samtidigt som vi kommer att få ett avsevärt ökat 
importbehov av råolja och petroleumprodukter samt ökade kostnader i 
storleksordningen 100-150 milj. kr (i dagens penningvärde).

Den redan beslutade blysänkningen till högst 0.15 g/l medför också en 
ökad oljeförbrukning av 70000 ton per år. Ett införande av 92-oktanig 
oblyad bensin skulle öka oljeförbrukningen med ytterligare 60 000 ton per 
år. Härtill kommer den ökning av bensinkor,».umtionen i bilmotorerna som 
blir en följd av det lägre oktantalet. Det kan påpekas att i EG-länderna 
rekommenderas en sånkning av blyhalten till 0.4 g/l. På grund av försörj
ningssituationen har man i EG-länderna förbjud il blyhalten i bensin under
0.15 g/l. Utanför EG stående västeuropeiska länder har heller inga planer 
pä att införa oblyad bensin, varför Sverige 1983 torde bli ensamt i Väst
europa om oblyad bensin.

Arbetsgruppen bygger sina slutledningar på den s. k. Trichem-rappor- 
ten. som enligt sakkunniga organ bygger pä ett flertal felaktiga förutsätt
ningar och därav följande felaktiga slutledningar. Arbetsgruppens betän
kande kan därför icke utgöra ett beslutsunderlag i denna för landets framti
da försörjningstrygghet så viktiga fråga.

De svenska raffinaderierna kan icke tillverka den föreslagna oblyade 
kvaliteten RON 93-MON 85. De skulle då bli importberoende, men då det 
visar sig att ej heller utländska raffinaderier kan åstadkomma ifrågavaran
de bensin, nödgas man konstatera att den i lagförslaget upptagna bensin
halten icke finns att tillgå. Det av arbetsgruppen framlagda lagförslaget är 
därför helt orealistiskt.
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Beträffande utländska raffinaderier kan anföras att vi för närvarande till 
\Or/( är beroende av import, huvudsakligen från västeuropeiska raffinade
rier. Vissa av dessa har tekniska möjligheter att framställa oblyad bensin 
tv kvaliteten RON 92-MON 82. En sådan tillverkning skulle emellertid 
eda till minskad framställningskapacitet. ökat räoljebehov och som en 
consekvens härav minskade bensinleveranser till Sverige. Detsamma gäl
er de svenska raffinaderiernas möjlighet att tillverka RON 92-MON 82.

Nu gällande bestämmelser för blyhalten är i England 0.45 g/l och i 
V'åsttyskland 0.15 g/l. den senare siffran överensstämmer med de i Sverige 
beslutade normerna. De larmrapporter som flitigt produceras och under 
sensationsrubriker vidarebefordras av massmedia är som tidigare påpekats 
stor utsträckning överdrivna. Som exempel kan nämnas att de vid ett 

barndaghem i Stockholm befarade skadorna på barn vid vetenskaplig 
<ontroll visade sig icke föreligga. W HO har satt som övre gränsvärde 35 
nkg/100 ml blod. Den undersökning som verkställts på barn som befarades 
ia fått blyskador visade att ingen hade mer än 10 mkg/100 ml. vilket är 
normala värden. Officiella utredningar i Stockholm har lett till att man på 
:tt par platser i huvudstaden under extrem rusningstid befarar att bly- 
lalten i avgaserna överstiger de av W HO fastställda maximivärdena. Pro
blemen pa dessa platser kan lösas lokalt och K A K  har i remissyttranden 
anvisat vägar härför. Det har heller inte kunnat vetenskapligt bevisas vilka 
skador bly i avgaserna till äventyrs kan medföra. Aven om skaderisken av 
bilavgaser i Sverige, med dess låga biltäthet, synes betydligt överdriven, 
bör det i detta sammanhang påpekas att det finns andra skadliga ämnen i 
bilavgaser som kan tänkas vara farligare än bly. (Detta gäller ej minst 
dieselavgaser.) Sverige har sex bilar per km: , i USA  är antalet bilar per 
ytenhet dubbelt så stort, i Holland och Belgien 17 gånger så stort. Avgas
problemen i Sveriges tätorter är i detta perspektiv mycket små i förhållan
de till problemen i storstäderna i länder, som inte har en tanke pa att införa 
blyfri bensin.

Sverige är som ovan påpekats ett land med en helt dominerande gles
bygd. Trots att 80 7r av landets hushåll har tillgäng till personbil är som 
nämnts biltätheten endast sex bilar per km: . Det förefaller K A K  anmärk
ningsvärt att arbetsgruppen för att eliminera de eventuella avgasproblem 
som kan tänkas förekomma i Stockholm vill vidta åtgärder som Sverige är 
ensamt om i Europa och som försvårar och fördyrar transportarbetet i 
landet samt äventyrar landets bränsleförsörjning i tid av oljebrist.

Arbetsgruppen har även föreslagit särskild avgift pä blyad bensin. K A K  
finner detta anmärkningsvärt mot bakgrunden av att enligt beräkningar 
utförda av Sveriges bilindustri- och bilgrossistförening samt statens natur
vårdsverk torde högst var femte bil under överskådlig framtid kunna köras 
på oblyad bensin. Den föreslagna "straffavgiften" pä annan bensin måste 
därför betraktas som rent fiskal då den icke kan fungera som styrmedel, 
eftersom majoriteten av bilägarna saknar valmöjlighet. K A K  avvisar där
för med skärpa detta förslag.

De i Sverige tillverkade bilarna kan inte exporteras om de uppfyller de 
föreslagna normerna. De kommer dessutom att bli avsevärt dyrare. Sär
skilda modeller för export måste tillverkas med åtföljande kostnadshöj
ningar och exportsvårigheter. Den ojämförligt största delen av den svens
ka biltillverkningen går på export. Det förtjänar påpekas, att den svenska 
exporten av bilar och bildelar 1978 uppgick till 11.1 miljarder kronor 
medan importen uppgick till 5.6 miljarder. Överskottet i bilbalansen var 
alltså 5.5 miljarder, vilket bör jämföras med ett totalt överskott i handels
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balansen p;í 5.6 miljarder. Om inte bilexporten varit skulle detta överskott 
ha reducerats till mindre än 0.1 miljard kronor. Importen av utländska 
bilar, speciellt då små. driftsbilliga bilar, kommer också att försvåras, 
delvis omöjliggöras, då det inte lönar sig för de stora fabrikerna att tillver
ka speciella bilar för ett litet land som Sverige.

Utländska turister kan inte köra sina bilar i Sverige. Bilturismen till 
Sverige, som enligt Sveriges turistråd bör uppmuntras, då den ger avse
värda valutaintäkter, kommer alltså att försvåras eller omöjliggöras. 
Svenska bilister kan köra i utlandet men förstör då de aggregat som är 
nödvändiga för att köra på blyfri bensin i hemlandet. Ett nytt avgas
aggregat beräknas med montering kosta ca 2 000 kr i dagens penningvärde. 
Enligt KA K:s uppfattning medför arbetsgruppens förslag för svensk bilin
dustri med anknutna näringar så allvarliga risker att arbetslöshet kan 
befaras (400000 personer sysselsätts f. n. inom denna sektor).

K A K  finner att det framlagda betänkandet är illa underbyggt och att 
arbetsgruppen dragit förhastade och felaktiga slutsatser. Ett genomförande 
av arbetsgruppens förslag skulle leda till allvarliga konsekvenser för lan
dets försörjning, öka dess sårbarhet och isolera det från övriga Västeuro
pa. Betänkandet kan icke ligga till grund för lagstiftning.

Stockholm den 29 november 1979

Kungl automobil klubben

J-O Lysell 
Generalsekreterare

B l HAN G 2

Yttrande över rapporten "B ilarna och luftföroreningarna"

K A K  finner det synnerligen värdefullt att bilavgaskommittén söker få 
fram en sammanställning av alla de fakta som kan ge en belysning av det 
komplicerade problemkomplex som bilarna i miljön anses utgöra. Det är 
också synnerligen angeläget att det fortsatta utredningsarbetet kan ge ett 
bättre underlag för realistiska bedömningar. En saklig och helt objektiv 
bedömning av eventuella avgasrisker är av största vikt. inte minst med 
hänsyn till den av kommittén påpekade stora betydelse som miljöfrågorna 
fått i den trafikpolitiska debatten. K A K  är nämligen av den bestämda 
uppfattningen att avgasdebatten ofta präglas av överdrivna farhågor, som i 
progagandaform förs fram av grupper, vilka tyvärr inte tar hänsyn till fakta 
och därför endast förvirrar debatten.

K A K  kommenterar här nedan vissa givna avsnitt i lägesrapporten.

Bakgrund och lägesbeskrivning
1 sin rapport påpekar kommittén att Sverige i förhållande till folkmäng

den är det biltätaste landet i Europa. Däremot har kommittén helt bortsett 
från att Sverige i förhållande till ytan har en ovanligt låg biltäthet. Sverige
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íar sex hilar per krrr. i U SA  är antalet bilar per ytenhet dubbelt sä stort, i 
Tolland och Belgien 17 gånger så stort. Avgasproblemen i Sverige är 
nycket små i förhållande till EG-länder som inte funnit skäl att gå lika 
ångt som Sverige.

K A K  är av den bestämda uppfattningen att Sverige bör följa gängse 
íormer i Europa (EG . ECE). 1 direktiven till utredningen påpekas också 
itt en viktig utgångspunkt för kommitténs överväganden "bör vara önske- 
nålet om en anpassning till avgasreningskrav som tillämpas utomlands". 
Det vore enligt KA K :s mening ytterst oförnuftigt om Sverige, ett litet land 
Europa, skulle tillämpa strängare avgaskrav än Europa i övrigt med alla 

le ekonomiska konsekvenser detta måste medföra.
Kommittén konstaterar att de redan införda bestämmelserna om avgas- 

-ening inte motsvarat förhoppningarna om minskning av utsläppen av 
<oloxid och kolväten. Det synes K A K  naturligt att en viss övergångstid 
<rävs innan minskningen ger utslag beroende pä att ett stort antal äldre 
bilar som inte omfattas av bestämmelserna fortfarande är i trafik.

Huvudfrågorna för kommittén
K A K  har intrycket att kommittén möjligen under påverkan av den 

allmänna debatten intar en alltför pessimistisk inställning när det gäller 
bilavgasernas inverkan på hälsan. Det är därför av allra största betydelse 
att dessa noggrannare kartlägges. Ett exempel på debatttens snedvridning 
ar bland annat det av kommittén påpekade faktum att tobaksrökning ger 
högre intag av koloxid än vistelse i flertalet trafikmiljöer, även de hårt 
belastade. Kommittén har också konstaterat att sä höga halter av kväve
dioxid att akuta lungskador kan uppstå icke uppträder i gatumiljön, även 
om kommittén anser "att man inte kan utesluta långtidsverkningar av 
relativt låga halter". Givetvis är det önskvärt att detta närmare under- 
sökes.

Beträffande bly och blyföroreningar har K A K  i ett starkt kritiskt remiss
yttrande över betänkandet "Bensin och bly" framlagt sina synpunkter. 
Remissyttrandet bifogas i sin helhet och K A K  hänvisar till detta (se Bi- 
liang I ).

Frågan om den fotogeniska smogen torde vara av relativt underordnad 
betydelse och kommittén påpekar även att i den mån dylik förekommit i 
Sverige den förorsakats av utsläppen från biltrafik och viss industri i hela 
nordvästra Europa under vissa meteorologiska betingelser. Dessa torde 
inte kunna påverkas av särbestämmelser för Sverige. En jämförelse med 
förhållandena i Los Angeles-området är icke relevant, eftersom de meteo
rologiska betingelserna där är helt andra än i Sverige. Även beträffande 
försurning av mark och vatten krävs noggranna undersökningar utan förut
fattade meningar.

Bilavgasproblemet är i första hand ett storstadsproblem och följaktligen 
koncentrerat till ett fåtal platser i Sverige och endast under rusningstid. 
Flithörande problem kan lösas lokalt genom olika åtgärder, och K A K  har i 
sitt yttrande över Trafikplan 77 för Stockholms del framlagt sina syn
punkter. K A K  har med intresse noterat att kommittén funnit det ologiska i 
att dels vilja minska biltrafiken, dels samtidigt öka andelen småhus eller 
glesbygdsboende. "E tt  ökat antal förvärvsarbetande, ökat deltidsarbete, 
längre fritid med tier fritidsintressen, tidigare hushallsdelning. leder snara
re till en ökning än en minskning av resbehovet totalt” . K A K  instämmer 
med kommittén i detta och att en närmare analys av vad åtgärder på 
trafikplaneringsområdet kan ge bör göras.
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Under hänvisning till ovanstående synpunkter vill K A K  understryka att 
utredningens fortsatta arbete är av största betydelse för att få fram veten
skapliga undersökningar om avgasernas farlighet och härigenom på objek
tiva grunder byggda förslag till åtgärder. Detta arbete kräver yttersta 
noggrannhet och tillgång till expertundersökningar både inom och utom 
landet. Ett dylikt arbete får inte forceras utan måste ta avsevärd tid om inte 
resultatet skall bli lidande.

K A K  vill också än en gång med skärpa understryka betydelsen av att 
Sverige icke inför regler som skiljer sig från i övriga Europa tillämpade. En 
hårdare lagstiftning i ett litet land som Sverige kan endast medföra allvar
liga störningar av handelspolitisk art.

Stockholm den 19 december 1979

Kungl automobil klubben

J-O Lysell 
Generalsekreterare

Sveriges trafikbilägares riksorganisation (STR) har i skrivelse den 6 mars 
1980 förklarat sig icke ha något att erinra mot medlemsförslaget.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1980
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N O RD ISKA  RÅ D ET  
29:e sessionen 1981

A 578/e 
SU PPLEM EN T

Medlemsförslag

om utvecklande av det nordiska samarbetet beträffande fiskodling

(Väckt av Olof Jansson, Bertil Jonasson och Petter Savola)

B ILA GA  I

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska investeringsbanken:

Nordiska investeringsbanken har tagit del av medlemsförslaget och kon
staterar att de i motiveringarna nämnda synpunkterna är beaktansvärda 
och att samarbete inom fiskerinäringens olika delområden synes ge vissa 
fördelar och vara i överensstämmelse med aktuella nationella målsättning-

Helsingfors den 13 maj 1980

Nordisk industrifond:

Fiskerinäringen har betydelse för alla de nordiska länderna och speciellt 
i Danmark, Island och Norge har fisket stor omfattning. För att verka föl
en samordning mellan länderna inom fiskerinäringen upprättade de nordis
ka regeringarna redan år 1962 ett speciellt kontaktorgan för fiskerifrågor.

På grund av fiskerinäringens betydelse framför allt inom den västliga 
delen av Norden har Nordisk industrifonds styrelse bedömt det angeläget 
att, förutom stöd till fiskförädlingsindustrin, även ge stöd till nordiskt 
samarbete som syftar till utnyttjande av förbättrad teknik inom fiskerinä
ringen. Nordisk Industrifond finansierar t. ex. tillsammans med Nordiska 
kulturfonden ett utredningsarbete som syftar till att kartlägga de nuvaran
de förhållandena samt samarbetsbehov och samarbetsmöjligheter inom 
fiskeriutbildning och fiskeriforskning i de nordiska länderna. Utrednings-

Nordiska investeringsbanken

Bert Lindström 
Verkställande direktör



2

arbetet koordineras från Färöarna och bedöms få speciell betydelse för 
Danmark, Färöarna, Grönland, Island och Norge.

Fonden bidrar även till finansieringen av ett samarbetsprojekt mellan 
Island, Färöarna och Norge rörande utvinning av en relativt rikligt före
kommande fiskart - blåvitling (kolmule). Projektets mål är en systemlös
ning som omfattar utveckling av fångstteknik, råvarubehandling och pro
duktionsteknik.

Fondens styrelse bedömer att fiskodling kommer att få ökad betydelse i 
Norden, både i naturliga vatten och i dammar, bland annat i samband med 
utnyttjande av värme från kylvattenutsläpp. Ökade insatser för forskning 
och utveckling inom området kommer därvid att bli aktuella. Styrelsen 
bedömer det angeläget att möjligheter till nordiskt samarbete tillvaratas.

Om konkreta nordiska projekt rörande utveckling av ny teknik eller nya 
produkter inom fiskodlingsområdet blir aktuella, kan fonden i samverkan 
med berörda nationella organ deltaga i finansieringen av sådana projekt.

Styrelsen för Nordisk industrifond ställer sig positiv till att ministerrådet 
verkar för en nordisk samordning av nationella insatser för att främja 
utvecklingen inom fiskodlingsområdet. Enligt styrelsens uppfattning bör 
en sådan samordning kunna ske dels inom ramen för redan upprättade 
nordiska organ och dels genom mer informella kontakter mellan nationella 
organ och forskningsmiljöer.

Styrelsen anser dock inte att ministerrådet bör ta initiativ till en samord
ning beträffande marknadsföring av odlad fisk. Inom denna sektor bör det 
ankomma på företrädare för den aktuella näringen att själva ta eventuella 
initiativ till en samordning.

Stockholm den 9 juni 1980

För Nordisk industrifond 

Rut Bäcklund-Larsson

Nordforsk meddelar i skrivelse den 25 juni 1980 alt man inte har något 
att anföra med anledning av medlemsförslaget.

Nordisk kollegium for marinbiologi:

N K M B  er etter sin instruks et organ for forskerutdannelse i marinbiologi 
og i viss grad for forskning knyttet til dette. Kollegiet konstaterer at 
fiskebiologi dvs. biologien hos marine inklusive anadrome og katadrome 
arter omfattes av kollegiets virksomhetsområde, derimot ikke fiskerivi- 
tenskap. N K M B  vil i sin uttalelse om det her aktuelle medlemsforslag 
begrense seg til synspunktene med tilknytning til kollegiets virksomhet.
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N K M B  stiller seg i utgangspunktet positivt til et øket nordisk samarbeid 
om utvikling av fiskeoppdrett både på den praktisk-tekniske og den viten
skapelige siden. Øket oppdretts-aktivitet i kyst- og fjordområdene kan. 
bl. a. via tilbud om arbeidsplasser bidra til å begrense avfolkningen av 
disse områdene. De ulike former for. og sider ved. fiskeoppdrett er også på 
forskjellig stadium i utvikling i de nordiske land, og et nordisk forsknings- 
samarbeid og utveksling av erfaringer ansees således å være meget fordel
aktig.

Begreppet fiskeoppdrett bør i medlemsforslaget sees i vid sammenheng, 
dvs. som akvakultur. Dette begrepet omfatter også dyrking av alger og 
virvelløse dyr, som krepsdyr og muslinger, både i en-arts og fler-arts 
anlegg. Et skille mellom oppdrett av fisk på den ene siden og øvrige arter 
på den annen er lite hensiktsmessig.

Fra et marinbiologisk synspunkt er det vesentlig at oppmerksomheten 
ikke bare fokuseres om oppdrett som sådan, men at oppdrettsaktivitetens 
innvirkning på det omgivende marine miljø blir gjenstand for forskning. 1 
all aktivitet som foregår i, eller har innvirkning på, naturmiljøet, er det 
selvsagt at både positive og negative effekter av virksomheten utredes og 
overvåkes. Virkninger på det miljø fiskeoppdrett foregår i av øket gjøds
ling, øket fórtilgang, mekanisk innvirkning av damanlegg, innførsel og 
spredning av fiskesykdommer og parasitter osv., må bli objekt for langsik
tig overvåking og konsekvensvurderinger. Styrking av det nordiske samar
beidet vedrørende oppdrett bør således følges av en tilsvarende styrking av 
forskningen omkring oppdretts-aktivitetens virkninger på det omgivende 
marine miljø; et felt som er av ren marinøkologisk karakter.

Det er åpenbart at valg av lokaliteter for akvakultur må baseres på 
kunnskap om lokale og regionale marinøkologiske forhold, og at priorite
ring i forhold til andre, konkurrerende utnyttelseformer i de samme områ
dene må foretaes. N K M B  vil her framheve at forskning som utnyttelse- 
form av vannområder må sidestilles med økonomisk utnyttelse. En effek
tiv vannmiljøforskning forutsetter tilgang på lokaliteter prioritert til forsk
ningsformål. Ved vurderingen av potensielle lokaliteter for akvakultur må 
det derfor taes hensyn til de behov for lokaliteter, enten i naturtilstand eller 
humanpåvirket, den marine forskningen har. Det her anførte prinsipp er i 
samsvar med de utredninger som i den seneste tiårs-periode er utarbeidet 
under Nordisk Ministerråd, som bakgrunn for en framtidig meningsfull 
handtering av Nordens miljø- og miljøforskningsspørsmål, og bør ikke 
minst derfor taes med i behandlingen av det nå aktuelle medlemsforslag til 
Nordisk Råd.

N K M B  ønsker også å gjøre oppmerksom på medlemsforslagets berøring 
med et annet initiativ fra Nordisk Ministerråd, gjeldende opprettelse av 
gen-bank for bevaring av gen-materiale av den nordiske spontane fauna 
(NU  serien B:30). Fiskeoppdrettsaktiviteten bør innrettes slik at ikke 
eksisterende naturlige gen-ressurser settes i fare eller tapes. Dette gjelder
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først og fremst naturlige vandrefisk-bestander der livsmulighetene og i 
særdeleshet reproduksjonsmiljøet bør beskyttes og styrkes. De gjenvæ
rende lokaliteter i Norden der de naturlige vandrefisk-bestandene kan 
formere seg er mange steder så få at deres bevaring må ansees være en 
viktig oppgave også i nordisk sammenheng.

Til slutt vil N K M B  understreke at det anser som sin primære oppgave, 
også i forbindelse med de marinbiologiske sidene ved det her framsatte 
medlemsforslag, å styrke forskerutdannelsessiden.

Blomsterdalenden 15. juli 1980

For Nordisk kollegium for marinbiologi

Torgeir Bakke 
Generalsekretær

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

Trots de skiljaktligheter som föreligger mellan de nordiska länderna 
beträffande behovet av och förutsättningarna för fiskodling, torde det stå 
klart att fiskodling för såväl utplantering som för direkt konsumtion kom
mer att öka.

Enligt N F S ’ uppfattning är det av vikt att utreda de problem som knyter 
an till denna verksamhet (foderförsörjning, fisksjukdomar, eutrofiering av 
vattendragen, jord- och vattenrättsliga begränsningar samt distributions
system).

Nordens fackliga samorganisation anser att det Nordiska kontaktorga
net för fiskerifrågor väl kunde ges i uppdrag att utreda de lämpligaste 
formerna för nordiskt samarbete beträffande fiskodling.

Stockholm den 21 juli 1980

Nordens fackliga samorganisation 

Peter J .  Boldt

D an m ark

Statsministeriet meddelar i skrivelse av den 19 juni 1980 att man stöder 
medlemsförslaget och hänvisar för sitt vidkommande till yttrande frän 
Føroya landsstýri av den 10 juni 1980 (se nedan).

Fiskeriministeriet:

Til udenrigsministeriets orientering bemærkes, at det danske dambrugs
erhverv ikke over for fiskeriministeriet har ytret interesse i en intensive
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ring af et nordisk udviklingsarbejde inden for dambrugsområdet. Den i 
forslaget nævnte finske regnbueørredproduktion finder ikke sted i egent
lige dambrug men i naturlige søer, og for så vidt angår de øvrige nordiske 
lande er der heller ikke dér tale om dambrugsvirksomhed af samme karak
ter som i Danmark, hvilket bl.a. skyldes visse klimatiske forskelle. Det 
danske dambrugserhverv har større lighedspunkter med dambrugserhver
vene i Nordtyskland og Nordfrankrig end med de øvrige nordiske landes 
dambrug.

For så vidt angår egentligt havdambrug (opdræt af fisk i saltvand), er der 
muligvis basis for et samarbejde, og som det fremgår af ovennævnte 
skrivelse fra det færøske landsstyre, har man fra færøsk side ytret speciel 
interesse for opdræt af laks og havørred.

København, den 27. juni 1980

P. m. v.
E. b.

Ole Poulsen 
Fuldmægtig

Ministeriet for Grønland:

I anledning af den med Udenrigsministeriets skrivelse af 31. marts 1980 
modtagne skrivelse fra Nordisk Råds danske delegation af 25. marts 1980 
vedrørende udvikling af det nordiske samarbejde om dambrug skal Minis
teriet for Grønland efter indhentet udtalelse fra Grønlands Fiskeriundersø
gelser meddele, at dambrug ikke har aktualitet i Grønland og næppe vil få 
det.

København, den 19. juni 1980

P. m. v.
E. b.

K. Trolle

Føroya landsstyri:

For tiden er der kun ét selskab, p/f Fiskaaling, der driver lakse- og 
ørredopdræt. Denne opdrætstation, der begyndte på private hænder, over
tog landsstyret i 1973. Stationen har siden været drevet på landsstyrets 
vegne af Fiskerilaboratoriet (Fiskirannsóknarstovan) som en forsøgssta
tion.

I den sidste tid er interessen for lakse- og ørredopdræt voksende på
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Færøerne. 4 selskaber er nu ved at påbegynde det omhandlede fiskeopdræt
i havet med tilladelse fra landsstyret.

Landsstyret kan støtte medlemsforslaget.

Tórshavn, den 10. juni 1980
Hedin Klein 

Landsstyresmand
Djurhuus

Dansk Arbejdsgiverforening har i skrivelse den 6 maj 1980 förklarat sig 
av stå från att yttra sig.

Danmarks Havfiskeriforening:

- -  - finder foreningen det værdifuldt, hvis samarbejdet de nordiske 
lande imellem på dette område kunne styrkes, specielt da hele dette 
område nok må forventes at få større betydning i den nærmeste fremtid.

Esbjerg, den 6. august 1980

H. Gyldenlev

Dansk Dambrugerforening:

 skal vi herved meddele, at der i oplægget til forslaget ikke er noget,
som vi ikke fuldtud kan acceptere som særdeles relevant.

Vi kan oplyse, at der mellem Dansk Dambrugerforening, udover det 
internationale europæiske samarbejde i F .E .S . (Fédération Européenne 
De La Salmoniculture) hvor Norge og Finland er repræsenterede, og det 
norske Norsk Fiskeopdretterforening i forvejen foregår et ganske omfat
tende samarbejde - f. eks. leverer Danmark ganske betydende mængder 
sættefisk til Norge og en del til Sverige - med udveksling af erfaringer.

Specielt er Danmark, tildels begrundet i vore knappere vandressourcer 
og større bebyggelsestæthed, forrest i udviklingsarbejdet for forurenings
bekæmpelse og kan dermed give et betydende bidrag til at f. eks. "af
væbne”  de næsten prohibitive restriktioner, der indsnævrer mulighederne 
for konsumfiskeproduktion i Finland, bl.a. V .K .I. har en række af så
danne undersøgelser og projekter undervejs, under Teknologirådets auspi
cier.

Eftersom Danmark i F .E .S .. med sæde i The environment Commitee, 
frit meddeler erfaringer og resultater til gavn for alle må det anses for mere 
end rimeligt, om man fra Det Nordiske ministerråd tog skridt til at utvikle 
det nordiske samarbejde på fiskeproduktionens område.

Århus, den 30. september 1980

Herman G. Michelsen
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Danmarks Fiskeindustri- og Eksportforening har i skrivelse den 24 juli 1980 
meddelat, att föreningen icke önskar uttala sig i anledning av medlems
förslaget.

Dansk Andelsfisk har i skrivelse den 21 juli 1980 meddelat, att saken ligger 
utanför deras verksamhetsfält och därför icke har något att anföra i 
anledning av medlemsförslaget.

Sammenslutningen af danske Ørredeksportører hänvisar i skrivelse den 12 
augusti 1980 till fiskeriministeriets uttalande av den 27 juni 1980 (se ovan).

Finland

Ministeriet för inrikesärendena:

 Utvecklande av det nordiska samarbetet inom området för fiskod
ling är mycket motiverat. Viktiga är också de i förslaget framförda syn
punkterna på fiskodlingens betydelse för upprätthållandet av fiskbeståndet 
samt på utbyte av erfarenheter från olika nordiska länder.

Förorening och utbyggnad av vattendrag främst på fiskens föröknings- 
områden samt effektiverat fiske bl. a. i Östersjön har lett till att vissa 
värdefiskbestånd har minskat och till att fiske försvårats. För att avhjälpa 
situationen krävs effektivare rening av avfallsvatten, säkrande av fiskens 
vandringsmöjligheter, reglering av fiske, produktion av fiskyngel med 
hjälp av fiskodling och planteringsverksamhet. För dessa åtgärder är det 
nordiska samarbetet väldigt värdefullt.

Odling för producerande av fisk avsedd för konsumtion är också under 
vissa förutsättningar ändamålsenlig. I Finland finns relativt goda möjlighe
ter att öka produktionen av fiskkött genom att effektivera fångsten och 
förädlingen av fisk av mindre värde samt genom att öka fiskodlingen. 
Fiskodling som sker industriellt förorsakar dock problem med vatten
skydd, vilket även konstaterats i medlemsförslaget. Dessa problem borde 
lösas innan fiskodlingen effektiveras.

Aulis Pöyhönen 
Avdelningschef

Helsingfors den 9 juni 1980

Jurkka Linna 
Överinspektör
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Jord- och skogsbruksministeriet:

En under Nordisk Jordbruksforskeres Forenings sektion för husdjurs- 
skötsel 27.1.1978 tillsatt internordisk arbetsgrupp har rett ut behovet av 
forskning rörande fiskodling i Norden samt ordnandet av samarbetet och 
arbetsfördelningen. Denna arbetsgrupp har i sin rapport ansett utvecklan
det av forskningen rörande fiskodlingen vara viktig speciellt i fråga om 
följande objekt:

1 Produktionsteknik

- Utveckling av produktionsmetoder och nya produktionsmedel.
- Utredning av vattnets fysikaliska och kemiska kvalitetsfaktorers inver

kan bl.a. i anslutning till systemen med uppvärmt vatten och recirkule
ring av vatten.

- Utredning av minskningen av fiskodlingsanstalternas inverkan på vat
tendragen.

- Utveckling av metoderna för bestämning av kvaliteten på smolt och 
annan sättfisk.

- Undersökningar som avser förbättrande av kvaliteten på yngel för ut- 
plantering.

2 Näring

- Förbättrande av fiskfodrens sammansättning och definierande av kvali
tetskriterierna för råämnena i fiskfoder.

- Förbättrande av tillgodogörande ?.v foder genom utvecklande av fodrets 
mekaniska egenskaper, smak, kornstorlek, hållbarhet i vatten samt 
utfodringsteknik.

- Undersökning av köttkvaliteten och faktorer som påverkar denna.
- Utveckling av foder för avelsfisk.
-  Utveckling av en energimodell som grund för förbättrande av resultaten 

beträffande utfodring och uppfödning.

3 Avelsarbete

- Utveckling av selektionsprogram för förbättring av resultaten av pro
duktionen av konsumtionsfisk.

- Åstadkommande av genbanker för värdefulla fiskbestånd.
- Utveckling av steril fisk och ändring av könsproportionerna.
- Förbättring av resultaten av fiskutsättningar med hjälp av avelsarbete 

(selektion).
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4 Fisksjukdomar

- Utredning av faktorer som inverkar på fiskens immunitet mot sjukdo
mar.

- Utveckling av vaccin för fisk.
-  Undersökning av spridningsvägarna för infektionssjukdomar.
-  Utredning av miljöfaktorernas betydelse för fiskens hälsotillstånd.

5 Ekonomi

- Kostnadsanalyser rörande olika produktionsmetoder.
- Anskaffning av data som grund för planläggning av odling. 

Arbetsgmppen har vidare konstaterat att problemen och utgångspunk
terna inom fiskodlingen i de nordiska länderna i rätt hög grad påminner om 
varandra ehuru man i odlingsarbetet har gått in för lösningar som avviker 
från varandra. Arbetsgruppen ansåg att det nordiska samarbetet i en sådan 
situation kan bli fruktbart för utvecklandet av fiskodlingen. Man borde 
också utöka samarbetet och utbytet av informationer. Man borde likaså 
komma överens om arbetsfördelning, för att man skall kunna undvika 
överlappande arbete inom vissa forskningsområden. Arbetsgruppen stan
nade för förslaget, att det skulle ordnas möjlighet för forskarna inom 
fiskodlingen i de nordiska länderna att regelbundet sammankomma i syfte 
att åstadkomma samarbete.

Med hänvisning till ovan nämnda rapport av sakkunnigarbetsgrupen 
anför ministeriet att det tillstyrker godkännande av respektive medlems- 
förslag.

Helsingfors den 7 juli 1980

Gösta Bergman
Ställföreträdare för avdelningschefen 

Överinspektör
Kari Airaksinen 

Inspektör

Vilt- och fiskeriforskningsinstitutet:1

Vilt- och fiskeriforskningsinstitutet anser utvecklingen av nordiskt sam
arbete inom fiskodlingen och forskningen i anslutning till denna vara 
mycket viktig och betydande för den inhemska utvecklingen på området. 
Inom forskningsinstitutet har man diskuterat utvecklandet av sådant sam
arbete och av kunskapsutbytet och funnit att Nordiska rådet är en möjlig 
kanal för att föra saken vidare. Det nordiska samarbetet är viktigt inom 
fiskodlingen och angränsande forskning och utbildning av bl. a. följande 
orsaker.
1 Yttrandet översatt från finska.
+ 1 - 29:sess A 578/e Suppl.
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— Fiskodlingen har utvecklats i Finland under de senaste 15-20 åren 
från en oansenlig verksamhet till en betydande näring. Det årliga värdet av 
produktionen inom fiskodlingen har enligt producentpriserna uppskattats 
till cirka 80 milj. mk och området spelar en betydande roll i sysselsättning
en av landsbygds- och havskustsbefolkningen. Fiskodlingsverksamheten 
utvidgas fortfarande kraftigt hos oss och nya metoder utvecklas bl. a. för 
att utnyttja varmt kondensvatten från krafthushållningen och för att mins
ka miljöskadorna.

I de övriga nordiska länderna är situationen inom fiskodlingen ungefär 
likadan som i Finland. Med undantag för i Danmark utvidgas och utvecklas 
fiskodlingen som bäst kraftigt. 1 Danmark, som är ett av de viktigaste 
länderna då det gäller regnbågsforellodling, renoveras som bäst de gamla 
anläggningarna för att de skall uppfylla vattenskyddskraven.

I de olika nordiska länderna odlas samma fiskarter: för konsumtion 
uppföds regnbågsforell (i Norge även lax), för plantering odlas laxfiskar 
och i mindre skala fiskar som leker på våren. Odlingsförhållandena skiljer 
sig i någon mån mellan olika nordiska länder och därför är också de 
tekniska lösningarna inom fiskodlingen olika. 1 en sådan situation är kun
skaps- och erfarenhetsutbytet mycket fruktbart. De nordiska länderna 
utgör därför ett naturligt samarbetsområde för Finland inom fiskodlingen.

Det skulle vara viktigt att fiskodlingsexperterna kunde samlas för åsikts- 
byte och för att dryfta problemen på området t. ex. inom ramen för regel
bundna möten. Hittills har detta inte varit möjligt.

— Kunskapsbristen har kanske varit och är fortfarande det största pro
blemet för utvecklandet av fiskuppfödningen i vårt land. Den tekniska 
utbildningen på området står ännu i begynnelsestadiet, likaså den akade
miska utbildningen. Området blir allt mera tekniskt, metoderna blir mera 
komplicerade, även skötseln av miljöfrågor kräver att kunskapsnivån 
höjes. Eftersom problemen är likadana även i de övriga nordiska länderna, 
skulle samarbetet inom forsknings- och utbildningsområdet samt prakti
kant- och expertutbytet vara nyttigt.

— Inom fiskodiingsforskningen finns det än så länge inte tillräckliga 
möjligheter till kunskapsutbyte och vetenskapligt umgänge då det gäller 
frågor som intresserar Finland. Inom fiskodiingsforskningen finns interna
tionell verksamhet närmast inom ramen för FAO. Det internationella 
havsforskningsområdet och World Mariculture Society. De problem, som 
dessa behandlar, angår sällan Finland. Det finns alltså behov av att öka det 
vetenskapliga samarbetet på området i Norden.

Vid utvecklandet av samarbetet borde samarbetsformer, möjligheter 
och organisation utredas först. I november 1979 anordnade Nordiska jord- 
bruksforskares förening ett symposium om fiskodiingsforskningen i Nor
den, som dryftade möjligheter till regelbundna kontakter. Härvid konstate
rades bl. a. att fiskodiingsforskningen i Norden delvis sker inom ramen för 
jordbrukets och delvis fiskerihushållningens förvaltningsområde. Det var
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forskare inom båda förvaltningsområden. Det kunde vara nödvändigt att 
tillsätta en arbetsgrupp av experter för att utreda samarbetets organisation 
och former.

Eftersom fiskodlingen som bäst utvecklas och utvidgas kraftigt i Nor
den, är det speciellt viktigt att utveckla samarbetet inom forskningen. 
Därför borde man i medlemsforslagets rekommendation om möjligt skilt 
omnämna fiskodlingsforskning. Forskningsinstitutet föreslår att rekom
mendationen ändras på följande sätt:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att vidtaga åt
gärder för att utveckla det nordiska samarbetet på fiskodlingens område 
och inom forskningen i anslutning till detta.

Helsingfors den 1 juli 1980

Pekka Tuunainen
T. f. föreståndare för 

fiskodlingsavdelningen, 
doktor

Olli Sumari
Föreståndare för Laukas 

fiskodlingsanstalt

Ålands landskapsstyrelse:

De första fiskodlingsförsöken i egentlig mening påbörjades på Åland i 
slutet av 1960-talet. Det var dels fråga om kläckning och odling av lax och 
havsöring, dels uppfödning av regnbågslax i nätkassar. Under de senaste 
åren har verksamheten utökats genom att Ålands fiskodling, Guttorp, 
blivit färdig med en produktion av 100000 laxsmolt och 20000- 30000 
havsöringssmolt per år. Uppfödning av matfisk i nätkassar förekommer 
vid fyra odlingar i skärgården. Den sammanlagda produktionen uppgår till 
ca 130000 kg malfisk per år.

Utgående från hittillsvarande erfarenheter anser landskapsstyrelsen att 
uppfödning av matfisk är en lämplig kompletterande sysselsättning främst 
för skärgårdsbor, deltidsjordbrukare och fiskare. De yttre förutsättningar
na för uppfödning av matfisk är goda i skärgårdshavet varför verksamhe
ten troligen kommer att utökas.

Landskapsstyrelsen har även erfarit svårigheterna att anskaffa sättfisk i 
tillräcklig mängd och av god stam. Kunskaperna om miljöpåverkan inklusi
ve fisksjukdomar och deras bekämpning har även konstaterats bristfälliga.

Landskapsstyrelsen omfattar därför helt de motiveringar som framförs i 
medlemsförslaget och anser att det bör vara ett nordiskt intresse att vid-
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taga åtgärder för att utveckla det nordiska samarbetet beträffande fiskod
ling och förordar sålunda medlemsförslaget.

Ragnar Erlandsson 
Vicelantråd

Carl Storå 
Fiskeriintendent

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund har i skrivelse den 9 maj 1980 
förklarat sig avstå från att yttra sig i anledning av medlemsförslaget.

Affärsarbetsgivarnas centralförbund AAC r.f. har i skrivelse den 6 juni 
1980 meddelat, att det inte anser det ändamålsenligt att avge yttrande i 
anledning av medlemsförslaget.

Fiskeristiftelsen har i hrev den 27 mars 1980 meddelat att stiftelsen för 
närvarande inte har några fiskodlingsans talter.

Finlands fritidsfiskares centralförbund1:

1 medlemsförslaget konstateras att många fiskarter minskat betydligt 
såväl i haven som i söt vatten. Som orsaker nämns bl.a. nedsmutsning av 
vattnen, alltför omfattande fiske och otillräcklig skötsel av fiskevatten. De 
största förändringarna i fiskbestånden har dock i Finland förorsakats av 
utbyggnad av forsar på stora vattenområden och reglering av sjöar.

Vidare konstateras i medlemsförslaget att konkurrensen om fångsterna 
har hårdnat i takt med att fiskstammarna har minskat. Det ökade fritidsfis
ket har också ställvis beskattat fiskbestånden så mycket att yrkesfiskarnas 
utkomstvillkor har försämrats.

Finlands fritidsfiskares centralförbund är ej medveten om på vilka forsk
ningar det nämnda påståendet för Finlands vidkommande grundar sig. 
Vilt- och fiskeriforskningsinstitutet har inom ramen för den riksomfattande 
fångststatistiken utrett fångsterna enligt fiskarter på havs- och insjöområ
den. Av dessa framgår det att yrkesfisket huvudsakligen inriktas på några 
fiskarter såsom strömming, vassbuk, lax, laxöring, siklöja. sik och gädda. I 
fritidsfisket består fångsten däremot huvudsakligen av abborrar, mörtar, 
gärsar osv.; i ringa grad av de ovannämnda arterna. Fritidsfisket utgör 
alltså inte någon fara för yrkesfisket.

Både för utplanteringens och konsumtionens del är en omfattande fisk

1 Yttrandet översatt från finska.
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uppfödning i Norden av mycket ungt datum. Verksamheten började ut
vecklas på 1960-talet. I Finland har portionsfiskproduktionen av regnbågs- 
forell utvecklats snabbare än produktionen för utplantering, i synnerhet av 
vattenlagstiftliga orsaker. Trots utbyggnaden av vattenområden har kom- 
pensationsskyldigheten ännu varken blivit lagstadgad eller förverkligad i 
praktiken. Denna försening jämfört t. ex. med Sverige har varit den största 
orsaken till minskningen av allt fiske på havet och vid kusten, i synnerhet i 
närvatten till vandringsfiskåar. De stora produktionsanläggningarna för 
portionsfisk vid vattendragens forsar leder redan nu till eutrofiering av 
vattenområden.

Gemensamma kunskaper om portionsfiskuppfödningen är tillgängliga i 
alla nordiska länder. Däremot är specialfrågor i anslutning till laxens och 
laxöringens vandringsfiskyngelproduktion, bl. a. anläggningarnas struktur, 
val av bestånd, bruk av kondensvatten för snabb uppfödning osv. sådana 
frågor, där de nordiska kunskaperna snarast borde koordineras.

Finlands fritidsfiskares centralförbund förenar sig med den ovannämnda 
tilläggsmotiveringen om rekommendationen i medlemsförslaget om att 
” Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att vidtaga åtgär
der för att utveckla det nordiska samarbetet pä fiskodlingens område.”

För Finlands vidkommande anses det vara viktigast att snabbt organise
ra fisket, skötseln och odlingen av Östersjöns vandringsfiskbestånd, så att 
det fortfarande kan fiskas utan att riskera kommande fångster.

Helsingfors den 8 maj 1980

Toivo Koivisto 
Ordförande för förbundsstyrelsen

O lli T u u n a in en  

Verksamhetsledare

Finlands laxodlarförbund r.f.

Vi konstaterar att samarbetet mellan de privata företagen på området i 
själva verket redan nu är relativt intimt. Av de nordiska länderna hör ju 
Danmark, Norge och Finland till den västeuropeiska samarbetsorganisa- 
tionen inom branschen. Organisationens (FES ) verksamhet är mycket 
livlig. Det senaste mötet anordnades i Norge i maj 1980 och Finland står 
uppenbarligen i tur som värdland 1981. De övriga medlemmarna är Italien, 
Frankrike, Schweiz, Österrike, Spanien, Västtyskland, Belgien, Irland 
och England. Vi har försökt få kontakter till Sverige, dock utan framgång.

1 Yttrandet översatt från finska.
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Organisationen inrättades redan 1969. Finland har i FES-organisationen på 
vårt förbunds bemyndigande representerats av marknadsandelslaget Lohi- 
kunta som ägs av 33 privata fiskodlarföretag.

1 varje fall finns det behov att utöka samarbetet och i synnerhet finner vi 
det viktigt att åstadkomma ett nytt samarbete mellan nordiska tjänstemän 
och privata företagare på området. För närvarande finns samarbete t. ex. 
mellan olika myndigheter, men den privata sektorn är ännu inte medveten 
om samarbetet och dess resultat. Likaså finner vi det viktigt att få till stånd 
nordiskt samarbete för att lösa frågor i anslutning till vattendragsbelast- 
ningen som för närvarande utgör ett problem för branschen. 1 ärendet har 
tidigare utförts forskningsarbete i Danmark och vidare är t. ex. naturför
hållandena i Sverige och Finland till denna del mycket likartade, varför 
samma metoder kan anlitas vid problemlösningen. Med hänvisning till det 
ovansagda kan vi förena oss om den i er skrivelse föreslagna rekommenda
tionen om att utveckla samarbete på området och vi föreslår att de av oss 
nämnda privata fiskodlarorganisationerna i vårt land beaktas i detta sam
manhang.

Jyväskylä den 10 juni 1980

Finlands laxodlarförbund r.f.- 

Eero Moisala

Finlands fiskhandlarförbund r.f.:

Vi understöder ovillkorligen Er rekommendation beaktande speciellt att 
de resultat som uppnås på tjänstemannanivå oftast inte kommer bran
schens enskilda företagare till kännedom, trots att den privata fiskodlingen 
torde representera ca 2/3 av vårt lands branschproduktion. Speciellt detta 
anser vi vara av stor betydelse för de utvecklingsåtgärder som i framtiden 
vidtas inom fiskehushållningen.

Vi hemställer även, att man vid planeringen och verkställandet av fisk- 
odlingsbefrämjande åtgärder måtte beakta Finlands enda fiskhandlaror- 
ganisations - Finlands fiskhandlarförbund r.f. - åsikter.

Helsingfors den 30 juni 1980.

Suomen kalakauppiasliitto r.y.
Finlands fiskhandlarförbund r.f.

Enligt uppdrag

M auno Paljakka 
Styrelsemedlem
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Fiskeridepartementet:

Norge

Utviklingen de senere årene har vist at oppdrett av fisk har muligheter til 
å bli en betydelig næring i Norge. Til nå har det dreid seg om intensivt 
oppdrett av stor matfisk av laks og regnbueørret. Dette oppdrett har trolig 
betydelige muligheter til å utvikle seg videre. Dagens produksj jnsnivå 
(6 800 tonn fisk, fordelt på 4 100 tonn laks og 2700 tonn ørret i 1979) er 
kanskje bare en sped begynnelse i forhold til mulighetene i framtiden. 
Produksjonsmulighetene i form av blant annet fórtilgang og egnede lokali
teter er stort. A finne tilstrekkelig avtak til akseptable priser vil trolig være 
den viktigste begrensende faktor for den framtidige veksten.

1 tillegg til intensivt oppdrett av laks og ørret, er det også muligheter for 
gjennom kultiveringstiltak å øke tilgjengelige matfiskressurser. Ekstensivt 
oppdrett har til nå for det meste vært knyttet til arbeidet med laks og ørret. 
Det er imidlertid aktuelt ved kultiveringstiltak som kunstig klekking og 
startfóring, å øke de naturlige bestandene av annen fisk, for eksempel 
torsk, flyndre o. I.

Andre dyr og organismer enn fisk kan forøvrig tenkes kultivert eksten
sivt eller intensivt.

Fiskeridepartementet er opptatt av å medvirke til å realisere de mulig
heter som foreligger ved kultivering av fisk og andre marine organismer. 
Departementet ser det som en særlig oppgave å medvirke til at de forelig
gende muligheter utnyttes slik at en oppnår størst mulig samfunnsmessig 
effekt.

Arbeidet med å legge forholdene til rette for en positiv utvikling av 
akvakulturnæringen er allerede i gang. I dette arbeidet melder det seg en 
rekke, tildels vanskelige oppgaver.

Det er fortsatt uavklarte spørsmål med hensyn til utformingen av akva
kulturnæringen og myndighetenes medvirkning i denne forbindelse. Etter 
Fiskeridepartementets vurdering bør blant annet disse forholdene være 
avklart, før en aktivt tar initiativ til konkrete samarbeidsprosjekt eller 
generell organisering av slikt samarbeid mellom de nordiske landene.

Fiskeridepartementet regner med at en vil oppnå nødvendig avklaring på 
en rekke felt gjennom Stortingets behandling av St. meld. nr. 71 (1979-80) 
” Om offentlig medvirkning til utvikling av fiskeoppdrettsnæringen". Be
handlingen av denne meldingen regner en med kan finne sted høsten 1980.

Fiskeridepartementet vil imidlertid fremheve at en i prinsippet stiller seg 
positivt til et nordiskt samarbeid innen akvakultur. Departementet mener 
at et slikt samarbeid kan være nyttig for alle parter. Inntil et formelt 
samarbeid kan opprettes, vil Fiskeridepartementet på vanlig måte vurdere 
eventuelle konkrete samarbeidsprosjekt.

Til orientering om utviklingen av fiskeoppdrett og mulighetene for akva
kultur i Norge viser en til NOU nr. 39 (1977). "Fiskeoppdrett" og til St.



16

meld. nr 71 (1979-80), ” Om offentlig medvirkning til utvikling av fis
keoppdrett snæri ngen''.

Oslo, 8. juli 1980

Eivind Bolle

Carl Bjørge

Fiskeridirektoratets havforskningsinstitutt:

Fiskeridirektoratets havforskningsinstitutt vil slutte seg til medlemsfor
slaget som er reist i Nordisk Råd vedrørende nordisk samarbeid vedr. 
fiskeoppdrett.

1 tilknytning til begrunnelsen for forslaget vil instituttet nevne de mil
jømessige likheter det er mellom de nordiske land. I stor utstrekning må vi 
regne med at landene står over for de samme tekniske vanskeligheter, og at 
utviklingen innen akvakultur vil kunne skje parallelt med de samme arter 
av fisk.

Vi håper at vi på et senere tidspunkt får anledning til å uttale oss om 
organiseringen av samarbeidet.

Bergen, 12. juni 1980

Gunnar Sætersdal
Dag Møller

Norges fiskerihøgskole:

Norges fiskerihøgskole ser behovet for et kontaktorgan som beskrevet i 
det dokument (A578/e) som vi har mottatt. Vi vil derfor delta aktivt i et 
eventuelt samarbeide. Hvordan dette kan og bør skje vil det være rimelig å 
komme tilbake til etter at Nordisk Råd har innhentet uttalelser om fra 
andre institusjoner.

Tromsø, 2. juni 1980

Knut B. Jørgensen

Norges fiskeriforskningsråd:

N FFR  skal bistå Fiskeridepartementet med å trekke opp retningslinjer 
for en samlet norsk forskningspolitikk for fiskerinæringen, og planlegge og
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prioritere forskning på området. Forskningsrådet har tilknytning til opp
drettsnæringen ved at denne næring er administrativt underlagt Fiskeride
partementet og ved at Forskningsrådet yter økonomisk støtte til akvakul-

I sin uttalelse vil N F F R  begrense seg til å omtale de forskningsmessige 
sider ved et eventuelt nordisk samarbeid ihnen fiskeoppdrett.

Det meste av norsk oppdrettsnæring er i dag knyttet til intensiv oppdrett 
av laks, ørret, regnbueørret og røye. Storparten av oppdrettet foregår i 
sjøvanti. Det antas at mulighetene ligger godt til rette for utbygging av 
næringen både med hensyn til andre arter og oppdrettsformer.

Store deler av forskningen innenfor området har vært og er knyttet til 
anadrorrie arter, som er de mest aktuelle 1 oppdrettssammenheng. På den 
biologiske siden har forskningen bl. a. dreid seg öfn sykdomsbekjempelse, 
førutnyttelse og genetisk foredling. I den senere tid har forskningsaktivite
ten omkring andre arter, med sikte på oppdrett vært økende. Bl. a. drives 
forsøk med kunstig klekking og startføring av en rekke aktuelle marine 
arter.

N F F R  mener at akvakulturforskning skulle ligge godt til rette for et 
nordisk samarbeid. På fiskeriforskerhold i Norge er det gitt uttrykk for at 
et egnet samarbeidsforum for akvakulturforskningen innen norden kan 
være nyttig og bidra til å fremme utvikling av oppdrettsnæringen. N FFR  
har tidligere gitt uttrykk for dette overfor Sekretariatet for nordisk kultu
relt samarbeid.

N FFR  anser det som positivt og vil gi sin anbefaling til at det tas skritt 
for å utvikle et samarbeid som kan danne grunnlaget for et forum for 
konsultasjon og samarbeid innen akvakulturforskningen i Norden.

Trondheim, 5. juni 1980

Roald Va age
Rolf Giskeødegård

Norges bondelag:

Norges bondelag er enig i at det er nødvendig med et sterkere samarbeid 
mellom de nordiske land om fiskeoppdrett. Fiskeoppdrett er en relativt ny 
næring i Norden og kunnskapene om denne produksjonsgren er noe man
gelfull. Oppdrett av fisk både til utsetting i vassdrag og til konsum er 
økende i de nordiske land. Selv om forholdene varierer noe i de forskjellige 
landene, blant annet på grunn av forskjellig klima og naturforhold, har 
fiskeoppdrett i de nordiske land mange felles trekk. Norges Bondelag 
stiller seg derfor i utgangspunktet positivt til samarbeid om fiskeoppdrett 
mellom de nordiske land.
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Før Norges bondelag tar stilling til om samarbeidet bør skje gjennom 
Nordisk Råd, vil Norges bondelag ta opp denne saken i Nordens bondeor
ganisationers centralråd med sikte på å få til en samordning av uttalelsene 
fra de tilsluttede landbruksorganisasjoner.

Oslo, 25. juni 1980

Paul M. Dalberg
Bjørnulf Kristiansen

Norske fiskeoppdretteres forening:

Henvendelsen ble behandlet i fellesmøte mellom styrene i Norske fis
keoppdretteres forening og Fiskeoppdretternes salgslag A/L 21 d.m. 
Fellesmøtet stilte seg positivt til et nordisk samarbeid om fiskeoppdrett.

Før vi tar endelig stilling til spørsmålet, må vi imidlertid få opplyst hvilke 
fagområder samarbeidet er tenkt å omfatte og på hvilke kriterier samarbei
det skal skje.

Trondheim, 28. mai 1980

Norske fiskeoppdretteres forening 

Odd Steinsbø
Olav E. Jamtøy

Norges ferskfiskomsetnings landsforening:

Vår landsforening vil se det som en fordel om det kunne utvikles et 
nordisk samarbeid om fiskeoppdrett. Vi er forøvrig kjent med at det 
allerede er etablert et slikt samarbeid, idet en arbeidsgruppe fra de 5 
nordiske land har vært i arbeid for å utrede de viktigste forskningsopp
gaver og eventuelt vurdere felles nordiske forskningsprosjekter. Arbeids
gruppen har vært nedsatt av Nordisk Jordbruksforskeres Forening.

Ålesund. 28. mai 1980

Norges ferskfiskomsetnings landsforening 
Johan Muri

Sver ige

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ) hänvisar i skrivelse den 30 juni till 
yttranden från Göteborgs och Umeå universitet (se nedan).
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Fiskeristyrelsen; fiskevårdsbyrån:

I november 1979 hölls ett symposium i Fredrikshamn, Danmark, med ca 
50 deltagare från Danmark, Finland, Norge och Sverige. Avsikten med 
mötet var att orientera om pågående försök inom fiskodlingens område och 
att undersöka om det fanns möjligheter att samordna forsknings- och 
utvecklingsarbetet. Symposiet var arrangerat av nordisk jordbruksforsk
ning (N JF).

Vid mötet tillsattes arbetsgrupper inom följande områden för att föreslå 
samarbetsprojekt:

1. Produktionsteknologi
2. Avelsarbete
3. Foderfrågor
4. Fisksjukdomar
Deltagarna var överens om att det var angeläget att försöka utveckla det 

nordiska samarbetet inom fiskodlingens område. Däremot var flera ytterst 
tveksamma till att verksamheten skulle knytas till jordbrukets forsknings
organisationer. Det bestämdes därför att en arbetsgrupp under ett år skulle 
utreda alternativa anslutnings- och organisationsformer.

Fiskeristyrelsen finner det angeläget att det nordiska samarbetet inom 
fiskodling utvecklas för att förbättra kunskapsutbytet och eventuellt sam
ordna viss försöksverksamhet. Om Nordiska ministerrådet ämnar vidtaga 
åtgärder för att utveckla samarbetet, kan verksamheten då lämpligen sam
ordnas med den som redovisats ovan.

Göteborg den 13 juni 1980
Lennart H a n n en  

Överdirektör
Bo Holmberg  

Tf byråchef

Fiskeristyrelsen, havsfiskelaboratoriet:

Fisken och fisket är av mycket stor betydelse för näringen och för 
hushållningen i Norden. Den svenska fiskkonsumtionen är stor. cirka 28 
kg per person och år. Till denna siffra bör egentligen läggas den mängden 
fisk som importeras i form av fiskmjöl och som används i jordbruket. 
Omräknat till färsk vikt är denna fiskmängd långt större än Sveriges 
färskfiskfångst.

Förhållandena i havsfisket är mycket komplicerade. I Nordsjön har 
således sillbeståndet och även senare makrillbeståndet brutit samman. 
Detta har skett efter en overfiskning. Det sammanlagda uttaget av fisk
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ifrån Nordsjön har dock icke minskat: sillen och makrillen har så att säga 
"ersatts”  av andra arter: skarpsill, vitlinglyra och tobis.

En noggrann skötsel av fiskbestånden i havet är oundviklig för all 
framtid. En sådan skötsel baseras ju på det rådet som fiskeribiologerna ger 
om totalt tillåtna fångstmängder och det är tyvärr sant att en uppdelning av 
dessa fångstmängder för till betydande svårigheter. Den enda utvägen ur 
denna situation är dock att inse att produktionen i havet är begränsad.

När det gäller fiskodling befinner man sig i en helt annan situation: här är 
det möjligt att aktivt styra produktionen efter marknadens behov. Fiskod
ling i havet är i Sverige av liten omfattning och försök har gjorts med 
hummer, blåmusslor och ostron. Detaljerade förslag har framlagts att satsa 
på en utsättning av öring i svenska kustvatten. Finansieringsfrågan för en 
sådan aktion är emellertid ännu oklar. Över huvud taget är bedömningen 
av fiskodlingens framtid i bräckt vatten och havsvatten i Sverige påverkad 
av fruktan att initiera en näringsgren som för sin existens från början är i 
behov av statligt stöd.

Ovan relaterade förhållanden rör den ekonomiska sidan av fiskodlingen. 
När det gäller de rent tekniska frågorna anser havsfiskelaboratoriet att det 
vore angeläget att bedriva en del undersökningar. Forskningens uppgift är 
ju att med sina arbeten ligga långt framme i tiden. Ur denna synvinkel är en 
satsning på fiskforskning inom fiskodlingens område angelägen. Sverige 
har emellertid lite att erbjuda och den svenska kunskapen borde ökas för 
att vara med i utvecklingen. I detta sammanhang menas med fiskodling 
också odling av t. ex. musslor, kräftdjur och alger. Det är också angeläget 
att planera för vära kuster var lämpliga odlingsplatser finns. Detta kräver 
ett visst forsknings- och utvecklingsarbete. Det är således angeläget att 
bygga upp en svensk kunskapsbas inom denna forskning, gärna i samarbe
te med Norden i övrigt.

Det som i förslaget nämnts om fisksjukdomar (inkl. parasiter) och vår 
bristande kunskap kring dessa frågor, särskilt i havet, behöver enligt 
havsfiskelaboratoriet en särskild satsning. Laboratoriet anser att särskilt 
detta ämnesområde erbjuder ett fält till samarbete mellan olika discipliner 
och forskningsinrättningar.

När det gäller havet finns det sedan gammalt ett betydande och väl 
fungerande samarbete inom ämnesområdena biologi och fysik/kemi som 
sker genom Internationella rådet för havsforskning. IC ES (Köpenhamn). 
Det finns sedan något år tillbaka även en särskild kommitté för "Maricul- 
ture" och en arbetsgrupp för patologi och sjukdomar inom 1CES. Inom 
sötvattnen tar E IFA C  hand om fiskodlingsfrågor. Det finns även andra 
organisationer inom sektorn.

Sammanfattningsvis vill laboratoriet säga att en forskningssatsning inom 
fiskodlingen är angelägen för att visa vägen för eventuella framtida insat
ser. Befintliga samarbetsformer borde dock närmare granskas, det äi ju 
möjligt att dessa redan är tillräckliga för det behov som finns i Norden.
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marina arter.

Göteborg den 10 juni 1980

Armin Lindquist

Statens naturvårdsverk:

Naturvårdsverket anser att ett nordiskt samarbete kan vara fruktsamt 
inom detta fält. Verket vill framhålla att även miljökonsekvenser av fiskod
ling bör uppmärksammas i sammanhanget.

För naturvårdsverkets del har frågor kring fiskodlingar under det senas
te året blivit allt vanligare. Orsaken till detta har varit den snabba utbygg
nad av antalet kasseodlingar som skett runt om i landet. Naturvårdsverket 
utarbetar för närvarande i samarbete med fiskeristyrelsen, livsmedelsver
ket och statens veterinärmedicinska anstalt anvisningar för fiskodling.

Vid naturvårdsverkets forskningsavdelning pågår arbete med att ta fram 
kunskaper om miljökonsekvenser av kasseodiingar. Undersökningar och 
beräkningar av effekter på odlingsvatten av kasseodiingar har därvid 
gjorts. Ett projekt om sedimentbildning under kasseodiingar. som skall 
finansieras med medel från miljövårdsforskningsanslaget, planeras. En 
genomgång av forskningsbehov om andra miljökonsekvenser av kasseod
iingar samt av andra typer av akvakulturer skall också göras.

1 de pågående och planerade forskningsaktiviteterna kring miljökonse
kvenser av fiskodling har i flera fall kunskaper från våra nordiska grannlän
der utnyttjats då man i dessa länder i vissa avseenden kommit längre än vi. 
Naturvårdsverket anser det därför positivt att detta samarbete utvecklas.

Solna den 19 juni 1980

C W Rhedin
G Eriksson

Stockholms universitet luir i skrivelse den 19 juni 1980förklarat sig avstå 
från att yttra sig i anledning av medlemsförslaget.

Göteborgs universitet, biologisk-geovetenskapliga sektionsnämnden:

Sektionsnämnden tillstyrker förslaget och instämmer i de i detta fram
lagda synpunkterna. Dekanus erhöll (1980-06-03) uppdraget att ytterligare 
kommentera frågan och önskar framhålla följande:
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För utbyggnad av fiskodling är det av vikt att verksamheten baseras på 
vetenskapliga rön. Viss samordning av universitetsforskning och praktisk 
fiskodling kan rekommenderas, och samarbete mellan nordiska laboratori
er. Vid Göteborgs universitet pågår bl. a. forskning rörande ekologi, fysio
logi och patologi hos fisk och effekt av föroreningar på vattenlevande djur. 
Dessa och liknande undersökningar kan eventuellt till någon del samord
nas med fiskodlingsprojekt eller vara av betydelse för sådana.

Göteborg den 13 juni 1980

På sektionsnämndens vägnar

Ragnar t  ange 

Professor

Umeå universitet, institutionen för ekologisk zoologi:

Vi hälsar med tillfredsställelse initiativet rörande utveckling av det nor
diska samarbetet på fiskodlingens område. Förslaget kommer vid en tid
punkt, då näringen står inför en expansion. Samtidigt har forsknings- och 
undersökningsverksamheten inom respektive land utvecklats till en sådan 
nivå, att en rätt sammansatt samordnande instans kan verka till fördel för 
alla berörda parter.

Förslaget är mycket allmänt skrivet, men mynnar i förslag om ett antal 
huvudområden, där samordning anses särskilt önskvärd:

1. Fiskodlingens betydelse för vattnen
2. Fisksjukdomar och deras bekämpning
3. Stöd för utvecklingsarbete beträffande foder för fisk
4. Juridiska problem i samband med utnyttjande av vattenområden för 

fiskodling
5. Skapande av en effektiv beredskap för marknadsföring av fisk från 

odling
6. Utredning av fiskodlingens betydelse för arbetsmarknadssituationen 

och de nuvarande yrkesfiskarnas ställning
Vi tror att dessa tyngdpunkter är relativt väl funna, men vill göra 

följande kommentarer till de ovan angivna punkterna 1 -3:
1. Ett samordnande nordiskt organ bör inrikta sig mot att uppmuntra 

jämförelser av effekter av fiskodlingsverksamhet på olika breddgrad. 
Alarmerande rapporter om vattendragspåverkan av fiskodling har kommit 
från Danmark. A andra sidan har den positiva effekten av höggradig rening 
av avloppsvatten i gotrofa och ofta mer eller mindre försurade nordsven
ska vattendrag börjat ifrågasättas av sakkunniga.

2. En viktig fråga som kräver stora insatser och till sin natur är sådan att 
den väl lämpar sig för samordnade insatser. Enorma värden går till spillo i
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område. Den ende välutbildade fiskpatolog som finns i Sverige är nästan 
fullständigt uppbunden av administrativa göromål.

3. Vi är tveksamma till om ett stöd för utveckling av nya foder behövs 
under nuvarande omständigheter, eftersom marknadskrafterna kommer 
att locka fodertillverkarna till innovationer.

Mer generellt kan fiskodling i Norden tänkas få utökad betydelse inom 
tre huvudområden med delvis skilda förutsättningar och krav på odlings- 
teknik och fiskmaterial. 1 den direkta livsmedelsproduktionen gör fiskens 
överlägsna foderomvandlingskoefficient den till ett slagkraftigt alternativ 
gentemot varmblodiga djur beträffande animalieprotein. Problem finns 
dock vad gäller säsongsvariationer i tillväxt, övervintring vid naturvatten- 
odling. samt tillväxthämning genom för tidig könsmognad.

Fiskodling för produktion av utsättningsfisk till stöd för det yrkesmäs
siga fisket har skett under en relativt lång tid i Sverige, framför allt med lax 
och havsöring. Denna form av odling kan utvecklas vidare, vilket dock 
kräver förbättrad kunskap om fiskens vandringar och de faktorer som styr 
dessa. Intensiv odling av havsvandrande fisk genom så kallad sea-ranching 
kräver en stark begränsning i fisket efter dessa till havs. A andra sidan kan 
fiskens benägenhet att vandra tillbaka till utsättningsplatsen utnyttjas i en 
biologiskt riktigare exploatering, vilken i mindre grad än vad som nu är 
fallet påverkar de naturliga bestånden. Fiske av återvändande havsvand
rande fisk i "naturliga fällor”  i form av havsvikar eller ljordar kan ske även 
av länder utan egen tillgång till naturliga reproduktionsområden för arten i 
fråga.

Slutligen kan fiskodling utgöra stödnäring för ett intensifierat utnyttjan
de av de nordiska vattendragen för turism och rörligt friluftsliv. Denna typ 
av odling kräver, för att bli verkningsfull användning av stammar av fisk, 
som är anpassade till de lokala förhållandena. Vidare kan kanske en sådan 
odling inte alltid ske i lika intensiv form som övrig fiskodling, varför 
metoder att utnyttja naturliga näringskoncentratorer, t. ex. vattendragens 
översvämningsområden, borde utvecklas.

Umeå den 13 juni 1980

Lars-Ove Eriksson 
Docent

Sveriges lantbruksuniversitet:

Den nordiska fiskodlingsverksamheten är idag så gott som uteslutande 
inriktad på odling av laxartad fisk. Odlingen sker dels för att tillgodose 
yrkesfiskets och fritidsfiskets krav på laxfisk (utsättningsodlingar) dels för



24

att producera laxfisk för direkt konsumtion (matfiskodlingar). Under 1970- 
talei har intresset för matfiskodling ökat betydligt och denna form av 
odling är nu på väg att bli den dominerande odlingsinriktningen i flertalet 
av de nordiska länderna.

Vissa problem och frågeställningar inom de olika fiskodlingsinriktning- 
arna är av sådan natur att de måste lösss på nationell bas, men det stora 
flertalet av de forskningsprojekt som för närvarande pågår eller som plane
ras i de enskilda nordiska länderna har aktualitet för hela Nordens fiskod- 
iingsverksamhet. Eftersom resurserna fpr forskning rörande odling av fisk 
är sturkt begränsade i flera av de nordiska länderna är det av utomordent
ligt stor betydelse att ett brett nordjskt samarbete snarast kommer till 
stånd. Därigenom kan forskningsresurser ställas till förfogande för större 
grundläggande undersökningar, vilka på grund av stora resursbehov ej kan 
tänkas genomföras på nationell nivå.

Ett nordiskt samarbete bör i första hand inriktas på grundläggande 
studier inom områdena avel, utfodring, odlingsteknik och sjukdomar. Spe
ciellt bör projekt rörande avelsarbete på fisk prioriteras, eftersom detta 
område är mest eftersatt. Det kräver stora resurser och det utgör idag den 
största potential vi har. när det gäller att höja effektiviteten inom odlings- 
verksamheten. Avel^sidan finns inte omnämnd i det aktuella medlemsför
slaget till Nordiska rådet. Andra områden, där man kan tänka sig ett visst 
nordiskt samarbete, är miljösidan, den juridiska sidan, den ekonomiska 
och marknadsmässiga sidan etc, men i första hand kommer frågeställning
arna på dessa områden att bli av mera nationell karaktär.

Sveriges lantbruksunivesitet vill starkt poängtera behovet av ett nor
diskt samarbete inom fiskodlingsområdet och stödjer helt den i det aktuella 
medlemsförslaget framställda rekommendationen tj|| Nordiska ministerrå
det. Här bör också påpekas att för närvarande pågår diskussioner inom 
N JF  (Nordisk Jordbruksforskeres Forening) om ett nordiskt 
forskningssamarbete beträffande fiskodling.

Uppsala den 6 juni 1980

På styrelsens för Sveriges lantbruksuniversitet vägnar 

Lennart Hjelm
Inez Johnsson

Svenska arbetsgivareföreningen har i skrivelse den 17 april 1980förklarat 
sig avstå från yttrande i anledning av medlemsförslaget.
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Sveriges fiskares riksförbund:

Det är av största vikt att utreda konsekvenserna för yrkesfisket när 
större fiskodlingar skall anläggas. Odling av fisk för inte bara med sig 
risker för fisksjukdomar Och nedsmutsning av vattendrag, utan påverkar 
också marknadssituationen för ett flertal fiskslag.

Enligt vår uppfattning är det av vikt att de nordiska länderfia har ett 
samarbete vad gäller forskningen inom fiskodlingen, men oekså övriga 
frågor är av vikt att behandla gemensamt inom ramen för riordiskt samar
bete.

Göteborg den 3 juli 1980

Sveriges fiskares riksförbund 

Björn Beckman

Svensk Fisk, ekonomisk förening:

Även om fiskodlingen är av starkt variefande omfattning i de olika 
nordiska länderna, är den i samtliga länder stadd i en mycket intressant 
utveckling. Då konsumentintresset är betydande kommer avsättningen av 
fisk med all sannolikhet att vidgas. Ett ökat samarbete inom Norden kan 
på många områden leda till betydande rationaliseringsvinster. Sådana om
råden är bl.a. forskning, anpassad teknik och vattenhushållning. Av stor 
betydelse är att förutsättningar skapas för ett kontinuerligt utbyte av 
erfarenheter på fiskodlingens område.

Svensk Fisk vill med anledning härav starkt förorda att en utveckling av 
det nordiska samarbetet på fiskodlingens område främjas.

Göteborg den 18 juni 1980

Svensk Fisk. ekonomisk förening

K a r l  S ä  k k 

Ordförande26272829303132
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I efterhand inkommet yttrande 

Nordiska jordbruksforskares förening.

 ber Nordiska jordbruksforskares förening, som sedan 1918 har
främjat kontakter och samarbete mellan jordbruksforskarna i de fem nor
diska länderna, att fästa avseende vid sina hittillsvarande aktiviteter på 
fiskodlingens område.

Styrelsen för sektion V-husdjur - tillsatte i januari 1978 en arbetsgrupp 
för fiskodling. Gruppen fick som uppgift att ge en översikt av fiskproduk
tionens nuvarande tillstånd i Norden, att utreda de viktigaste forsknings
uppgifterna för närmaste framtiden samt att dryfta ändamålsenliga samnor
diska forskningsprojekt och eventuell fördelning av forskningsuppgifterna.

Arbetsgruppen höll under åren 1978-79 tre möten samt arrangerade ett 
slutet forskarsymposium i Frederikshavn. Danmark, i november 1979, för 
att få samlad en översikt av forskningsprojekt i de olika länderna. De 50 
deltagarna från fyra länder informerade varandra om pågående försök samt 
försökte fundera på möjliga samnordiska projekt och arbetsfördelning. Det 
kom fram sammanlagt 129 projekt. Det beslutades, att arbetsgruppen 
borde förbereda ett bredare fisksymposium och utreda alternativa organi
sationsformer för det nordiska samarbetet.

Arbetsgruppen lämnade en 18-sidig rapport om symposiet samt utarbe
tade en intressant rapport om sitt arbete och odlingen av laxfiskar i Nor
den. Rapporten publicerades i tidskriften Nordisk Jordbrugsforskning nr. 
2/1980. s. 318-331.

Arbetsbruppgen fortsatte sitt arbete år 1980. Den hade sitt möte i sep
tember i Oslo och konstaterade enstämmigt, att det finns ett stort behov 
för ett nordiskt samarbetsforum inom fiskodlingen. De nordiska länderna 
har många gemensamma intressen på detta område. De naturliga produk
tionsförhållandena har många gemensamma drag. även om varje land har
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sina särdrag. I samarbetet kan man på många sätt komplettera varandra 
och det skulle vara möjligt att utnyttja resurserna bättre. Särskilt mycket 
kunde man vinna med samarbete och koordinering i försöksverksamheten. 
Produktionsmässigt representerar de nordiska länderna en betydande fak
tor i europiska sammanhang.

Arbetsgruppen menar, att det viktigaste sättet att främja nordiskt samar
bete är att arrangera symposier, där aktuella ämnen tas upp och nya 
forskningsresultat presenteras. Det är önskvärt att ha ett symposium vart
annat år. Därför har gruppen planerat att arrangera ett nytt symposium på 
hösten 1981. Temat fördetta skulle vara produktionsteknologi.

Styrelsen för N JF :s  sektion V beslöt den 17.11.1980, att N JF  förhåller 
sig positivt till arbetsgruppens verksamhet samt stöder dess ansökan om 
finansiell hjälp från Nordiska ministerrådet eller N K J. Man ansåg det vara 
värdefullt att arrangera ett symposium 1981. Finansieringen bör dock ske 
genom deltagaravgifter eller genom N M R eller N K J, då sektionens årsan- 
slag bara är N O K  51 000 och då sektionen har många andra viktiga arbets
grupper på olika husdjursslag.

Helsingfors den 27 januari 1981

Kalle Maijala 
Professor, ordförande för N JF :s  sektion V

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1981
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B ILA G A  1

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska hälsovårdshögskolan:

Missbruk utvecklar sig som en följd av sociala och psykiska faktorer och 
kan ses som en måttstock på välfärdens baksida. Fortsatt missbruk leder 
förutom till sociala och psykiska konsekvenser även till kroppsliga åkom
mor.

För att förstå missbrukets uppkomst och konsekvenser krävs en kombi
nation av sociala, psykiska och somatiska kunskaper, alltså ett socialmedi
cinskt synsätt. Åtgärder gentemot missbruk i syfte att förbättra folkhälsan 
och höja livskvaliteten bör beakta alla dessa kunskapsområden. Tyngd
punkten bör ligga på olika slags förebyggande åtgärder med syfte att 
förändra konsumtionsmonstret, såsom information och begränsning av 
tillgängligheten.

Nordiska hälsovårdshögskolan har i sina huvudkurser, framför allt so
cialmedicin och preventiv medicin, hälso- och sjukvårdsadministration, 
epidemiologi och biostatistik, samt i olika specialkurser och konferenser 
belyst missbruksproblematikens betydelse och dess konsekvenser för folk
hälsan och för hälso- och sjukvårdens omfattning och innehåll. Nordiska 
hälsovårdshögskolan anser att fortsatt och utvidgad information om miss- 
bruksproblematiken. som är en av vår tids stora folksjukdomar, hör till 
dess angelägna uppgifter. Särskild utbildning enbart för detta område kan 
med fördel anordnas i samnordisk regi, kanske gemensamt av Nordiska 
nämnden för alkohol- och drogforskning och Nordiska hälsovårdshögsko-

Detta liksom andra aktiviteter kräver dock personella och materiella 
insatser. Nordiska hälsovårdshögskolan har fått se sina ambitioner ekono-
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miskt beskurna och kan alltså inte utan extra medel göra ytterligare insat
ser på detta område. Dock kommer vi naturligtvis även i fortsättningen att 
lägga stor vikt vid rusmedelsproblemens behandling i vår undervisning, 
inte minst i kursen ” Högre utbildning för hälsoupplysare” .

Vi hoppas att motionen i Nordiska rådet föranleder en ökad satsning på 
detta område och ser med tillfredsställelse fram mot möjligheter till ett 
ökat deltagande i samnordiska utbildnings- och forskningsprojekt.

Göteborg den 2 juni 1980

Sven-Olof Hedengren 
Ordförande

Lennart Köhler 
Rektor

Nordiska läkemedelsnämnden:

Inledning
I medlemsförslaget framhålls att missbruk av alkohol, narkotika och 

psykofarmaka hör till vår tids största problem och att de blir allt svårare att 
bemästra. De problem som rör användning av alkohol konstateras vara de 
mest omfattande.

Nordiska läkemedelsnämnden vill begränsa sitt uttalande till frågor som 
gäller missbruk av narkotika och psykofarmaka. Den illegala hanteringen 
av narkotika lämnas utanför denna diskussion.

I förslaget till samarbetsåtgärder sägs att man bör anlägga ett helhetsper
spektiv, dvs. att missbruk av alkohol, narkotika och psykofarmaka be
handlas i ett sammanhang. Inledningsvis vill nämnden framhålla att huvud
delen av den legala förbrukningen av narkotika och psykofarmaka baseras 
på medicinska bedömningar. Även om det utan tvekan sker ett visst 
missbruk av t. ex. psykofarmaka bör inte den uppfattningen vara förhärs
kande att all användning av dessa medel är olämplig.

Begränsningar av sortimentet
En rad åtgärder av förebyggande karaktär har genomförts på läkeme

delsområdet. Genom de nordiska ländernas omfattande kontrollpolitik 
begränsar myndigheterna antalet vanebildande läkemedel på marknaden. I 
Finland krävs i samband med ansökan om registrering för ett nytt läkeme
del uppgift om risk för vanebildning och missbrukspotential. I Norge har 
man nyligen omvärderat det medicinska berättigandet av en rad sömnme
del och avregistrerat flera preparat tillhörande barbituratgruppen.

Begränsningar av förskrivningsmöjligheter och utlämning
I alla nordiska länder finns stränga restriktioner för förskrivning av 

narkotika. Detta, tillsammans med en intensiv upplysningsverksamhet till
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läkarna, har lett till att förbrukningen av dylika medel har minskat avse
värt. Legal förskrivning av narkotiska läkemedel antas nu bara i ringa 
utsträckning vara upphov till dylikt missbruk. Vidare har man genom 
utlämningsbestämmelserna för läkemedel på olika sätt sökt begränsa den 
legala omsättningen av narkotika/psykofarmaka. Utlämningsbestämmel
serna för psykofarmaka har också nyligen skärpts i Norge. Svenska erfa
renheter har å andra sidan visat att en underförbrukning av smärtstillande 
narkotika vid svåra smärttillstånd har förekommit. Dessa erfarenheter har 
bl.a. bidragit till att en särskild utredning om vård i livets slutskede har 
måst genomföras.

Försäljnings statistik
Genom tillgång till en tillförlitlig försäljningsstatistik för läkemedel, finns 

goda möjligheter att följa försäljningsutvecklingen, mäta effekten av olika 
kontrollåtgärder och visa på var närmare studier bör genomföras. Förhål
landet för de nordiska länderna inom detta område är internationellt sett 
unikt. Detta har bland annat resulterat i den av Nordiska läkemedelsnäm- 
den i Nordisk statistisk skriftserie publicerade Nordisk läkemedelsstatistik 
1975-1977, del I och II.

Även om det utan tvekan sker okritisk utskrivning av psykofarmaka, bör 
man vara varsam med att göra generella antaganden på grundval av ovan 
nämnda statistik. Det är således ej korrekt att tolka de publicerade talen så 
att ” bortemot var tionde medborgare i Norden använder dagligen psyko
farmaka” . Statistiken anger endast försålda mängder läkemedel omräknat 
i jämförelsetal, så kallade definierade dygnsdoser (DDD) per tusen invåna
re. För vissa grupper av läkemedel gäller att de används vid olika indika
tioner, som kan fordra helt olika dosering. Detta gäller särskilt för vissa 
psykofarmaka, som i små doser kan användas som lugnande medel, medan 
flerfaldigt större doser kan krävas för behandling av psykoser. Till detta 
kan läggas att även vid samma typ av psykos kan den individuella känslig
heten variera så kraftigt att effektiva doser kan vara tio gånger högre hos 
en patient än hos en annan. Det är därför svårt att utan omfattande 
undersökningar avgöra hur väl de beräknande jämförelsedoserna (DDD) 
överensstämmer med förskrivna och användna doser för sådana grupper 
av läkemedel. De definierade dygnsdoserna underlättar emellertid jämfö
relse av försäljningen av en viss läkemedelsgrupp inom varje land för olika 
år och mellan länderna. De kan också leda uppmärksamheten mot att en 
överförbrukning kan föreligga.

För att fastställa att det verkligen rör sig om en överförbrukning fordras 
dock fördjupade studier för vilka den ovan nämnda Nordisk läkemedels
statistik måste kompletteras med mer detaljerad information. Sådana un
dersökningar har redan påbörjats, och Nordiska läkemedelsnämnden vill 
stimulera till vidare forskning på detta område.
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Patienters användning av narkotika och psykofarmaka
Vid sidan av missbruk som följd av felaktig förskrivning har en rad 

undersökningar i de nordiska länderna visat att det finns ett ej obetydligt 
felbruk av läkemedel. Orsakerna kan vara många t. ex. överdriven tro på 
att läkemedel kan lösa problem, dubbelförskrivning till följd av att patien
ten behandlas av flera läkare samtidigt, ovetskap om risken för vanebild- 
ning för olika läkemedel m. m. Här finns också en sannolikt liten andel 
missbrukare som lurar läkare och förfalskar recept. Alla dessa orsaker till 
missbruk måste angripas på olika sätt.

informationsåtgärder
En rad informationsåtgärder av olika slag har startats, både till vårdper

sonal och patienter med sikte på att förbättra förhållandena. I medlems
förslaget föreslås att man bör bygga upp ett systematiskt och kontinuerligt 
verkande system för utbyte av information. Upplysningsvis kan nämnas 
att Nordiska läkemedelsnämnden redan har genomfört en notifikations
ordning av alla genomförda och planlagda åtgärder på läkemedelsområdet 
och att man i nämnden utbyter erfarenheter om verkningarna av dessa 
åtgärder.

De upplysningar om risken för vanebildning som för närvarande erhålles 
via biverkningsregistreringen är för bristfälliga. Man arbetar dock på att 
finna bättre sätt att få fram sådana upplysningar. Troligen är ett bredare 
internationellt samarbete nödvändigt för att nå resultat i detta avseende.

Internationellt samarbete
Nordiska läkemedelsnämnden stödjer tanken på ytterligare åtgärder av

seende prevention, behandling och information för att bekämpa rusme- 
delsproblemen. För det vidare samarbetet med kontroll av narkotika/ 
psykofarmaka, är det viktigt att stärka de nationella kontrollorganen för 
läkemedel.

När det gäller frågan om att effektivisera det internationella samarbetet, 
kan det nämnas att ett sådant samarbete redan i stor utsträckning äger rum 
genom t. ex. WHO. Man har där regelbundna kontaktmöten på nordiskt 
plan både före och under de årliga generalförsamlingarna och före mötena i 
organisationens styrelse. De nordiska länderna samarbetar vidare under 
mötena i FN:s narkotikakommission. För det nordiska samarbetet har man 
som känt etablerat ett eget nordiskt kontaktmannaorgan för narkotikafrå
gor.

Nordiska läkemedelsnämnden är engagerad i ett samarbete om en rad 
frågor på läkemedelsområdet och deltager också gärna i ett vidare samar-
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bete med andra nordiska och internationella organ om lösningen av dessa 
frågor.

Uppsala den 19 juni 1980

På Nordiska läkemedelsnämndens vägnar

Marianne Granat 
Generalsekreterare

Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD):

Det nordiska samarbetet på rusmedelsområdet har under de gångna 
tjugo åren utvecklats kraftigt. Detta samarbete omfattar idag, förutom 
forskning, även administration och vårdfrågor. Samarbetet berör såväl 
alkohol- och narkotikafrågor som läkemedelsfrågor. Nordiska rådet har 
aktivt engagerat sig i området, senast genom social- och miljöutskottets 
seminarium i Kolding hösten 1979 som resulterade bl.a. i detta medlems- 
förslag.

I medlemsförslaget beskrivs problemfältet med huvudvikt på en ökande 
konsumtion av rusmedel och ett ökande antal ämnen som används som 
rusmedel. Nämnden är i huvudsak enig med förslagsställarna om problem
fältets innehåll och avgränsning. Beskrivningen illustrerar i sig rusmedels- 
frågornas komplexitet och föränderlighet och medföljande krav om nya 
insatser. Mot bakgrund av detta stöder nämnden medlemsforslagets inten
tioner och önskemål om ett fördjupat nordiskt samarbete.

Nämnden konstaterar, att man med forskningens hjälp kan kartlägga 
rusmedelsbrukets omfattning och förändringar, även om förutsättningarna 
för detta arbete varierar. Sålunda är det avsevärt svårare att få uppgifter 
om psykofarmakakonsumtion än om alkoholkonsumtion genom att försälj- 
ningsdata m.m. inte i den mån det varit önskvärt stått till forskarnas 
förfogande. Arbetet försvåras ytterligare av att psykofarmaka inte utgör 
någon enhetlig grupp av läkemedel, att något vedertaget klassificeringssy
stem inte existerar och att en varierande del av dessa används i rusmedels- 
syfte. Ifråga om narkotikabrukets utbredning får man ty sig till rätt grova 
uppskattningar på grund av den rättsliga ställning som denna grupp av 
preparat intar. Däremot förefaller det svårare att på vetenskapliga grunder 
uttala sig om missbrukets utveckling, något som medlemsförslaget efterly
ser. Svårigheterna hänger delvis samman med att missbruksbegreppet inte 
definieras enhetligt, utan används i skiftande betydelser. Begreppet ges 
olika innebörd beroende på vilket ämne det är fråga om. Begreppet definie
ras vidare olika i olika länder och i olika samhällsgrupper inom länderna.



6

Växlande sociala och kulturella förhållanden tycks vara avgörande för vad 
som menas med missbruk.

Förslagsställarna har i praktiken utgått från bruks- snarare än miss- 
bruksbegreppet vilket tagit sig uttryck i krav på åtgärder ägnade att sänka 
totalkonsumtionen av rusmedel. 1 den konsumtionsstävjande alkoholpoli
tiken, som de flesta nordiska länder gått in för, utgör begränsningen av 
tillgången på alkohol det centrala elementet. Danmark skiljer sig på denna 
punkt från de övriga länderna på det sättet, att en särskild alkoholpolitik 
inte har utformats utan alkoholfrågorna hanteras i samband med t. ex. 
näringslagstiftning, upplysningsverksamhet m.m. Nämnden vill under
stryka, att det finns vetenskapligt underlag för att betona totalkonsumtio
nens betydelse för omfattningen av skadeverkningar. Detta innebär emel
lertid inte, att det vore likgiltigt hur andra faktorer såsom t. ex. dryckes- 
mönstret utvecklar sig. Om också det finns exempel på att vissa ansatser 
att söka ändra dryckesvanor genom alkoholpolitiska åtgärder snarast ver
kat förhöjande på totalkonsumtionen, är det likafullt klart, att det finns 
behov av att fördjupa studiet av relationen mellan dryckesmönster och 
skadeverkningar. Enligt nämndens uppfattning kan alkoholforskningen 
fortsatt bidra till insikter om alkoholpolitiska åtgärders förutsättningar och 
begränsningar. Existerande kunskap tyder dock på att alkoholpolitiska 
åtgärders effekter i hög grad är beroende av faktorer och omständigheter 
som står utanför den traditionella alkoholpolitiken. Det här betyder bl. a. 
att alkoholpolitiska åtgärder inte kan ” exporteras" från land till land och 
att man med alkoholpolitiken kan angripa bara en del av problemen, något 
som förslagsställarna uppmärksammat genom satsningar på flera typer av 
insatser.

Det är naturligtvis svårt att utan vidare applicera målsättningen från 
alkoholpolitiken — att sänka totalkonsumtionen — på psykofarmaka. 
Emellertid finns det klara belägg på existensen av en icke obetydlig kon
sumtion vars hälsonytta med skäl kan ifrågasättas. Kontroll av totalkon
sumtion av vissa typer av psykofarmaka kan därför ses som ett mål, som 
dock måste kompletteras med andra målsättningar, som tar hänsyn till 
produkternas medicinska karaktär. En närmare analys av psykofarmaka
kontrollen företas i det nordiska projektet Kontrollpolitik och psykofar
maka, som stöds av nämnden och som förväntas rapportera sina resultat 
under år 1981.

Beträffande narkotikapolitikens utformning och nordiskt samarbete hän
visas till det faktum, att narkotikabruket i Danmark och Sverige förefaller 
att både kvalitativt och kvantitativt ha helt andra dimensioner än i de 
övriga länderna. Detta är av betydelse för behovet av både nationella och 
nordiska satsningar bl. a. inom vården och informationen, två områden 
som tas upp i medlemsförslaget.

Nämnden har i det föregående tagit upp några tankar som den sett som 
centrala i medlemsförslaget och som utgör objekt för forskning. Nämnden
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'örenar sig i den åsikt som framförs i medlemsförslaget om forskningen 
>om en nödvändig och värdefull kunskapsbas för både nationella och 
lordiska insatser.

Nämnden konstaterar, att rusmedelsforskningen primärt utförs och fi- 
lansieras nationellt och att de olika nordiska länderna i detta intar något 
ilika positioner. Satsningar på nordisk forskning betraktar nämnden som 
/ärdefulla komplement till nationell forskning och de kan inriktas på pro- 
Dlemområden som anses vara speciellt relevanta från nordisk synpunkt. 1 
detta hänvisas till nämndens årsberättelse från 1979 och nyhetsbrev i vilka 
nämnden redogör för sina prioriteringar.

Jämförelser mellan länderna utgör dylika komplement till nationell 
forskning. Jämförande forskningsprojekt är av både teoretiska och prak
tiska skäl svåra att utföra och de har därför varit få till antalet. Nämnden 
ser som sin roll att stimulera och underlätta dylika undersökningar, vilka 
inte alltid på nationell nivå prioriteras lika högt, men vilka enligt nämndens 
uppfattning avsevärt kan bidra till förståelsen av rusmedelsproblemen, 
deras verkningar och möjliga åtgärder. Givet är att nämndens initiativ till 
komparativa undersökningar kan realiseras endast i den mån nämnden 
lyckas få gensvar av nationella krafter.

Nämndens möjligheter att bidra till utvecklandet av en kunskapsbas är 
laturligtvis beroende av de resurser som står till förfogande. För att 
lämnden skall kunna fullfölja sina uppgifter anser nämnden det vara nöd- 
/ändigt att utöka personalen vid sitt sekretariat med en projektsekreterare. 
Sämndens önskemål är, att denna förstärkning av sekretariatet beaktas, 
då resurser avdelas för detta område.

Helsingfors den 30 juni 1980

Kettil Brunn 
Ordförande

Pia Rosenqvist 

Nordisk samarbeidsnemnd for samfunnsforskning (NOS-S):

Samarbetsnämnden har i en skrivelse den 27 maj anmodat de olika 
samhällsvetenskapliga forskningsråden att avge sina synpunkter på försla
get. Forskningsråden har varit positiva och har inte något att erinra mot de 
föreslagna åtgärderna.

Sålunda svarar Statens samfundsvidenskabelige Forskningsråd (DK) i 
sin skrivelse att ” forskningsrådet har intet at indvende mod et forsøg på 
styrkelsen af det nordiske samarbejde inden for dette felt” .

Statens samhällsvetenskapliga kommission i SF) anser att nordiskt sam
arbete på detta område är angeläget och önskar därfor stöda förslaget. 
Samtidigt önskar kommissionen betona vikten av forskning på området
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vilket enligt kommissionens åsikt bör utgöra grunden för samarbetet.
Humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet (S) ställer sig också 

positivt till syftet med förslagen och anmäler att det har intet att erinra mot 
de föreslagna åtgärderna.

Rådet for samfunnsvitenskapelige forskning (N) meddelar att rådet inte 
har kunnat realitetsbehandla förslaget på grund av andra uppgifter. Rådet 
har därför inga synpunkter på detta förslag. Rådet anmärker följande:

Generellt vil vi likevel peke på at forskningsrådene er skeptiske til en 
oppsplitting av de begrensede forskningsressursene som er tilgjengelig til 
et økende antall spesialiserte institusjoner. Dette kan være en hindring for 
mer generell forskningsutvikling som også kommer spesialbehovene til 
gode, og dessuten føre til fordyrende administrative oppbygginger. Forsk
ningsrådene har sagt seg villige til å ta hensyn til politiske prioriteringer i 
sin egen bevilgningspolitikk, forutsatt at nødvendige faglige kvalitetskrav 
oppfylles og at anvendt forskning ikke fortrenger nødvendig grunnforsk
ning som ikke har andre finansieringsmuligheter.

Oslo, I . august 1980

För Nordisk samarbeidsnemnd for samfunnsforskning 

Soil i Aintila

Nordiska samarbetsnämnden för medicinsk forskning (NOS-M):

NOS-M anser självfallet att alla åtgärder som motverkar missbruket av 
alkohol och andra beroendeframkallande medel är mycket angelägna. De i 
NOS-M ingående råden stödjer ett antal forskningsprojekt inom området 
och har under årens lopp på olika sätt initierat och stimulerat sådan 
forskning. Det aktuella medlemsförslaget innefattar inte några förslag som 
direkt är knutna till forskning. De i medlemsförslaget redovisade insats- 
och åtgärdsprogrammen finner NOS-M värdefulla och NOS-M tillstyrker 
sålunda medlemsförslaget.

Stockholm den 11 april 1980

För nordiska samarbetnämnden för medicinsk forskning 

Henry Danielsson
ingwar Lennerfors

Nordisk federation for medicinsk undervisning:

Brug og misbrug af alkohol, narkotika og psykofarmaka er et stort og 
tiltagende problem for nordisk sundhedsvæsen. Både af hensyn til mulig
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hederne for forebyggelse og nødvendigheden af tidssvarende behandling er 
en forbedret grund-, videre- og efteruddannelse af sundhedspersonalet om 
rusmidler særdeles påkrævet. Federationens styrelse kan kraftigt støtte 
medlemsforslaget på dette punkt. 1 rækken af nordiske seminarer som et 
led i aktivitetsintensiveringen på dette felt forekommer Federationen som 
et naturligt organ til at kortlægge mulighederne for en forbedret uddannelse 
af læger på dette felt.

Medlemsforslagets bemærkninger om behovet for et medicinsk speciale 
eller et psykiatrisk subspeciale, tager Styrelsen klart afstand fra ud fra den 
konstatering, at samtlige medicinske specialer, inklusive almen praksis, 
stilles over for alkohol- og stofmisbrugere i den kliniske hverdag på hver 
deres område. Der er således tale om et fælles lægeligt problem, der skal 
løses i samarbejde med en række andre medarbejdere både i sundhedssek
toren og i den sociale sektor. En del af de mulige forøgede ressourcer til 
uddannelse på dette felt kan rimeligvis investeres i fælles kurser for 
sundheds- og socialt ansatte medarbejdere.

Styrelsen prioriterer et uddannelsestilbud, der kan realiseres ved de 
enkelte medicinske fakulteter eller tilsvarende organer. Det er dér, det 
forebyggende og behandlingsmæssige arbejde må foregå og den forstær
kede uddannelse må foregå i samspil med klinisk praksis. Nordiska hälso
vårdshögskolans særlige kompetence kan mest formålstjenligt anvendes til 
en central planlægning af kursusprogrammer, der som anført bør forlægges 
til de enkelte uddannelsessteder.

Århus, 25. april 1980

F. s. v.

Jørgen Nystrup 
Generalsekretær

N o rd isk  sam arb eid  om  alkoh ol- og n ark o tik a u n d ervisiiin g  (N O R D A N ):

I ' ’Medlemsforslag om intensifierat nordiskt samarbete beträffande rus- 
medelsproblem”  fra Nordisk Råd (A 579/S), har vi registrert at felles 
nordiske tiltak innen rusmiddelsektoren biir beskrevet og analysert.

Siden NORDAN-prosjektet ikke er omtalt i forslaget, vil vi anta at dette 
skyldes at prosjektet ikke er tilstrekkelig kjent innen det sosialpolitiske 
samarbeidet.

Vi vil også vise til bilaga 15 "Betänkande av Nordiska rådets social- och 
miljöutskott över Nordiska ministerrådets berättelse vedrörande det nor
diska samarbetet" fra Nordisk Råds 28:e session 1980 hvor det heter (s. 2): 
för det första bör ambitionen vara ej blott att gripa sig an samarbetet på nya
11 -29:sess A579/s Supplement
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fält, utan minst lika viktigt är att slå vakt om och fördjupa samverkan inom 
redan etablerade samarbetsområden” .

Denne henvendelse er derfor ment som en påpekning av behovet for en 
akseptering av det allerede etablerte samarbeidet, og nødvendigheten av 
en styrking av samarbeidet også for de forebyggende tiltak innen rusmid
delsektoren.

Når det gjelder det forebyggende arbeid med rusmiddelproblemer, er 
kanskje skolen den institusjon som det er viktigst å påvirke til en bedre og 
bredere informasjon om rusmiddelproblemene. I skolen vil man nå hele 
den oppvoksende slekt, og det er mulig å sette inn aksjoner på et tidlig 
tidspunkt, slik at en forebyggende effekt kan oppnås. Informasjonen vil 
også i skolen bli gitt i en pedagogisk ramme som kan påvirke ikke bare 
elevenes kunnskaper, men også deres holdninger.

I tillegg til skolens undervisning har også massemedia i økende grad vært 
benyttet til å spre informasjon og for å påvirke holdningene til rusmidler. 
Erfaringene fra slike kampanjer har vært forskjellige innen de nordiske 
land, slik at det også på dette feltet bør være ønskelig og naturlig med et 
bredere nordisk samarbeid.

Det er vår oppfatning at den primære og generelle prevensjon har vært 
svakt prioritert innen nordisk samarbeid når vi ser det i forhold til andre 
samarbeidsformer innen rusmiddelsektoren. I "medlemsförslaget”  nevnes 
for eksempel ikke skolen i det hele tatt under de viktige avsnittene "4.1 
Förebyggande åtgärder”  og ” 4.3 Informationsinsatser” .

Vi vil også gjerne kommentere to konkrete forslag under ” 4.3 Informa
tionsinsatser” . Det ene er at "Nordvisionen utgör härvid ett utmärkt 
instrument” . Etter vårt syn er de kulturelle forskjeller såpass store innen 
de nordiske land, at det virker mer naturlig at det satses på at hvert enkelt 
land prioriterer dette emnet høyere. Det andre er forslaget om et ” sympo
sium på nordisk plan för att genomföra en probleminventering” . Dersom 
det biir aktuelt med et slikt symposium, vil vi be om at NORDAN vil få 
anledning til å delta i programplanleggingen.

Kontaktkomitéen i NORDAN har også drøftet hvilken samarbeidsmo
dell man bør prøve å utvikle innen dette feltet. Vi har liten tro på at en 
opprusting og utbygging av et sekretariat, vil være hensiktsmessig. Vi vil 
heller støtte tankegangen fra medlemsforslaget om ” Ett systematiskt och 
kontinuerligt verkande system för utbyte av information länderna emellan 
bör byggas upp” .
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Dette bør også gjelde for skolens innsatser på rusmiddelområdet- og 
NORDAN-komitéen kan etter vår oppfatning være et hensiktsmessig in
strument for dette også i fremtiden.

Oslo, 4. juni 1980

Stein Berg 
Formann

Ragnar B. Waahlberg 
Sekretær

Nordisk Samarbeidsråd for Kriminologi:

Nordisk Samarbeidsråd for Kriminologi har tyvärr inte haft tillfälle att 
utarbeta ett gemensamt yttrande i ovannämnda ärende.

Ett något försenat yttrande är inkommit från rådets finska medlemmar 
(se Bihang). 1 tillägg kan nämnas att byråchef Norman Bishop, kriminal
vårdsstyrelsen i Sverige, skriftligen har meddelat att förslagets olika 
former av forskning borde kunna åtskiljas:

- kartläggningsstudier beträffande alkohol-, narkotika- och psykofar
makabruk, förskrivning etc.

-  behandlingsforskning - helst med möjligheter att jämföra olika be
handlingsformers effekt

- longitudinella studier, dels i relation till kartläggningsstudier och dels 
i relation till karriärer, sett i ett behandlingsperspektiv

- makro-studier beträffande kontrollpolitik, olika former av missbruk 
samt vissa andra effekter i samhället, t. ex. brott, dödsfall, vissa sjukdomar

Annika Snare 
Adm. leder i N SfK

Oslo, I . juli 1980
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B IH A N G

Yttrande från de finska medlemmarna i Nordisk Samarbeidsråd for Krimi
nologi:

En av de föreslagna förebyggande åtgärderna - skärpning av praxis vid 
läkemedelsordination - är inte helt problemfri. Samarbeidsrådet borde i 
sitt utlåtande fästa uppmärksamheten vid de risker, som anknyter till en 
stramare kontroll. En alltför strikt ordinationspraxis kan skapa en illegal 
läkemedelsmarknad och kan främja övergång till tunga narkotika.

Den socialmedicinska sektorn bör förstärkas inom ramen för det nordis
ka samarbetet på rusmedelsforskningens område. Det nordiska samarbetet 
ger en klarare kontur åt de nationella problemen och kan erbjuda uppslag 
för utvecklandet av vårdsystemet.

Det är viktigt att rusmedelsforskningen utsträckes till missbrukare som 
intagits på straffanstalt. Vi vet ganska litet om omfattningen av missbruket 
av tunga narkotika på straffanstalter. Det är dock uppenbart, att problemet 
är mindre i Finland än i övriga nordiska länder. Situationen antas i Finland 
- liksom i övriga länder - vara den att missbrukare av rusmedel (speciellt 
narkotikamissbrukare) i stor utsträckning tvingas begå brott för att finansi
era sitt missbruk. Missbrukaren blir förr eller senare intagen på straffan
stalt för narkotikabrott eller annat brott. Anstaltsvisteisen innebär ett 
tvångsmässigt avbrott i bruket av rusmedel: detta för i sin tur med sig press 
mot anstalten och inom anstaltssamfundet. Anstaltsadministrationen upp
lever då lätt det hela närmast som ett problem om hur olaglig införsel av 
rusmedel till anstalten skall förhindras.

Missbrukarens egentliga problem - bruket av rusmedel - blir ofta helt 
förbisett, om han inte på grund av sitt narkotikaberoende uppvisar sådana 
fysiska eller psykiska symptom, som föranleder sjukhusvård.

Systematisk forskning om rusmedelsproblem hos dem som intagits på 
straffanstalt skulle klarlägga rusmedelsproblemets omfattning bland inter
nerna och skulle samtidigt ge ett underlag för bedömning av vårdbehovet 
och för utveckling av vårdpraxis. Möjligheterna till nordiskt samarbete 
borde utnyttjas vid planering av detta slags forskning.

Helsingfors den 19 juni 1980

Inkeri A n tt i la  K-J.  L ång  Patr ik  Törnudd

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

Inledning

Kampen mot den sociala utslagningen måste erhålla en hög prioritet i de 
nordiska ländernas sociala arbete i framtiden. Det är med djup oro som den 
nordiska fackföreningsrörelsen konstaterar att utslagningen av människor 
från arbets- och samhällsliv, och åtföljande sociala konsekvenser, ökat 
kraftigt under 1970-talet.
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Särskilt oroväckande är utvecklingen inom ungdomsgrupperna.
De tilltagande sociala problemen är också ett uttryck för ” välfärdspoliti

kens otillräcklighet och baksida” . Det finns många exempel på bristande 
trygghet och social gemenskap. Den ökande sociala isoleringen av männi
skor, och utslagningen på arbetsmarknaden är ett par grundläggande or
saker till de ökade sociala problemen.

Risken för social utslagning finns inom alla samhällsgrupper. För många 
människor som har ont om eller bristande sociala kontakter och saknar 
stöd från omgivningen, är arbetslösa eller för människor med sjukdomar 
eller någon form av handikapp är riskerna för social utslagning störst. 
Många invandrare befinner sig i en särskilt utsatt situation.

Fackföreningsrörelsen kan aldrig acceptera utslagningen från arbetsliv 
och skola, från mänsklig och social gemenskap. De bakomliggande orsa
kerna måste angripas, samtidigt som insatserna måste öka kraftigt för att ta 
itu med akuta sociala problem. Det fordras insatser inom flera områden.

I första hand måste de grundläggande orsakerna angripas genom föränd
ringar i arbetslivet, bostads- och familjepolitiken samt inom skolväsendet 
och kultur-/fritidsområdena. Åtgärder inom dessa områden har ur social 
synpunkt framför allt ett förebyggande syfte.

En helhetssyn på människan i hennes sociala miljö är utgångspunkten 
för fackföreningsrörelsens krav på såväl förebyggande som direkta insat
ser i kampen mot den sociala utslagningen. Denna grundsyn på de sociala 
problemen återspeglas i N F S ’ social- och familjepolitiska handlingspro
gram. Det är enligt N F S ’ socialpolitiska handlingsprogram särskilt viktigt 
att ” socialpolitiken måste vara aktiv och förebyggande och inte — som nu 
ofta är fallet i alltför stor utsträckning - korrigerande i efterhand” .

I vissa avseenden återspeglas denna helhetssyn på rusmedelsproblemen 
i medlemsförslaget. Men bruket och missbruket i sig självt framstår såsom 
huvudproblemet. Det är otillräckligt att förklara de ökade problemen med 
hänvisning till i första hand den växande totalkonsumtionen av olika slag 
av rusmedel. Problemfältet är enligt N FS ' uppfattning betydligt mer omfat
tande och komplicerat. Trots denna principiella reservation, anser N FS att 
vissa avgränsningar måste äga rum och att medlemsförslaget bör läggas till 
grund för ett intensifierat nordiskt samarbete beträffande rusmedelspro- 
blem. Genom åren har Nordiska rådet antagit ett flertal rekommendationer 
som har nära eller direkt anknytning till medlemsförslaget. Detta förhållan
de förringar inte värdet av det föreliggande medlemsförslaget, utan bör 
betraktas som en utmaning för Nordiska ministerrådet att i högre utsträck
ning än hittills uppmärksamma problem som har samband med den sociala 
utslagningen av människor i de nordiska länderna med åtföljande sociala 
konsekvenser.
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Problemfallet
Det föreligger därför enligt N F S ’ uppfattning vissa begränsningar i med- 

lemsförslagets beskrivning av problemområdet.
Förhållandena inom arbetslivet påverkar direkt och bestämmer de en

skilda människornas sociala situation. Tryggad sysselsättning, en bra ar
betsmiljö och bra löne- och anställningsvillkor är oftast avgörande för 
människornas sociala förhållanden. Brister i dessa avseenden kan ge upp
hov till olika sociala problem i arbetslivet, i familjelivet eller i det sociala 
umgänget. Sådana problem är också ofta förenade med bruk eller missbruk 
av rusmedel av olika slag och utgör också bakomliggande orsaker till detta.

Ökade problem inom arbetslivet, särskilt riskerna för minskad trygghet i 
sysselsättningen för stora grupper av löntagare inger därför oro även ur 
social synpunkt. De sociala konsekvenserna av utslagningen inom arbetsli
vet måste därför uppmärksammas mera.

På motsvarande sätt måste de sociala aspekterna av barn- och ungdo
mars uppväxtmiljö, bostadsförhållandena och den utsatta situation som 
vissa grupper av människor befinner sig i också uppmärksammas mer i 
framtiden. De anförda synpunkterna medför därför enligt N F S ’ uppfatt
ning, att åtgärder som syftar till förändringar av människors närmiljö är av 
mycket stor betydelse ur social synpunkt. Det gäller krav om förändringar 
på arbetsplatserna, i bostadsområden, i skolan och inom fritids-/kulturom- 
rådena. Det förutsätter insatser av ett helt annat slag än de som förordas i 
medlemsförslaget. N FS  kommer att i andra sammanhang redovisa förslag 
till gemensamma nordiska initiativ inom dessa områden.

Förslag till samarbetsområden 
Förebyggande åtgärder

Vad beträffar de enskilda förslagen till samarbetsområden vill N FS 
understryka behovet av dels ökade resurser för det socialmedicinska om
rådet dels noggrannare regler för utskrivning av psykofarmaka. De ofta 
generösa reglerna för förskrivning av psykofarmaka medför att många 
människor får symptomen till psykiska problem tillfälligt behandlade istäl
let för att de bakomliggande orsakerna angrips. Detta förhållande ger 
också upphov till att människor på laglig väg kan bli direkt beroende av 
psykofarmaka.

I detta sammanhang vill N FS  erinra om de fackliga organisationernas 
sociala arbete på arbetsplatserna. Detta lokala och aktiva sociala arbete 
måste uppmärksammas mera och ett nordiskt informations- och erfaren
hetsutbyte för de fackliga organisationerna underlättas inom detta område. 
Lokala insatser av de fackliga organisationerna är av särskilt stor betydel
se ur förebyggande synpunkter. TCO:s Sverige projekt ” Arbetsliv - Alko
hol/Fackligt socialt arbete” , samarbetet inom A K A N  (Arbetslivets Ko
mité mot alkoholism och narkomani), mellan landsorganisationen och ar
betsgivarföreningen i Norge och LO:s Sverige ” fackliga gemenskapsar-
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bete", är några exempel på de fackliga organisationernas egna åligganden 
och ansvar för ett förebyggande arbete mot social utslagning. Det är enligt 
N F S ’ uppfattning av utomordentligt stor betydelse att erfarenheterna av 
detta omfattande arbete kan tillvaratas inom ramen för ett intensifierat 
nordiskt samarbete inom rusmedelsområdet.

Fackföreningsrörelsens direkta engagemang inom det sociala området 
utgår också från den betydelse folkrörelserna har i det förebyggande arbe
tet genom sitt arbete med att skapa en meningsfull fritid och aktiv gemen
skap. Det gäller även för barn- och ungdomsorganisationerna. En viktig 
utgångspunkt är också att man inom olika folkrörelser på olika sätt för
söker utveckla ett ansvarstagande för människor som riskerar att bli eller 
har blivit utslagna och hamnat vid sidan om gemenskapen i samhället. Det 
framstår därför som viktigt att ett ökat stöd från de nordiska länderna var 
för sig och gemensamt bör eftersträvas till folkrörelserna i allmänhet och 
särskilt för deras sociala uppgifter.

Behandlingsinsatser 
N FS  önskar understryka att rusmedelsproblemen inte enbart kan lösas 

genom att angripa rusmedel och dess oiika verkningar. Även om förutsätt
ningarna för en ny medicinsk specialitet bör utredas eller att göra vård av 
missbrukare till en subspecialitet inom psykiatrin så bör detta bedömas 
mot bakgrund av de samlade behov som föreligger, varvid insatser inom de 
sociala och socialmedicinska områdena måste tillmätas särskilt stor bety
delse enligt N FS ' uppfattning.

I likhet med medlemsförslaget anser N FS  att ökade resurser bör avsät
tas för grundutbildning och vidare- samt efterutbildning av olika personal
kategorier om frågor som rör sociala problem, utslagning och missbruk. 
Kartläggningsarbetet över förekommande behandlingsformer bör också 
vidareutvecklas. Det är värdefullt om ett organiserat erfarenhetsutbyte 
mellan olika former av behandlingshem för missbrukare kan utvecklas 
mellan de nordiska länderna. Förslaget om att observatörer deltar i och 
följer utredningar i andra nordiska länder tillstyrkes också av NFS. men 
riktlinjer för detta måste utarbetas.

Informationsinsatser 
Även om N FS  inte har något att invända mot de föreslagna informa

tionsinsatserna finns det anledning att ifrågasätta värdet av rusmedelsupp- 
lysning via massmedia. Deras roll i detta sammanhang skall inte överbe
tonas. Erfarenheterna från de nordiska länderna av att anförtro olika 
folkrörelser, inte minst de fackliga organisationerna, viktiga uppgifter för 
information och praktisk verksamhet kring rusmedel och sociala frågor i 
vid mening, bör enligt N FS ' uppfattning utgå från vad som framhållits
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ovan om folkrörelsernas centrala och praktiska roll i det förebyggande 
sociala arbetet.

Andra åtgärder
Medlemsforslagets betoning av dels internationellt samarbete, dels orga

nisatorisk samordning av handläggningen av rusmedelsfrågorna tilistyrkes 
av NFS.

Sammanfattning
Mot bakgrund av ovanstående tillstyrker N FS  medlemsförslaget och 

anser att det bildar utgångspunkt för ett vidare och intensifierat nordiskt 
samarbete inom såväl det mera avgränsade området som rusmedel utgör 
som sociala problem i aiimänhet. I detta arbete måste ökad uppmärksam
het ägnas åt de grundläggande orsakerna till den ökade utslagningen av 
människor från arbets- och samhällsliv och de åtföljande sociala konse
kvenserna.

En helhetssyn på människan i sin sociala miljö är en viktig utgångspunkt 
för såväl förebyggande som direkta insatser i kampen mot den sociala 
utslagningen och behandlingen av rusmedelsproblemen. Folkrörelsernas, 
särskilt de fackliga organisationernas sociala arbete utgör ett viktigt inslag i 
det förebyggande arbetet och är ofta en förutsättning för att problemen 
skall kunna angripas i människornas egen miljö, på arbetsplatser, i bo
stadsområden och på annat sätt. Fackföreningsrörelsens utgångspunkt är 
att den sociala utslagningen aldrig får accepteras. Kraftfulla åtgärder måste 
vidtas för att angripa problemen och det fordrar insatser inom flera olika 
områden.

Inom ramen för ett intensifierat nordiskt samarbete inom rusmedelsom- 
rådet måste detta synsätt återspeglas och erfarenheterna av folkrörelser
nas praktiska och lokala sociala verksamhet tillvaratas och stödjas på ett 
ännu mera kraftfullt sätt. De har åtagit sig viktiga och ansvarsfyllda upp
gifter för att inte låta de utslagnas problem enbart bli en angelägenhet för 
olika förvaltningar och institutioner i de nordiska länderna.

Nordens fackliga samorganisation

Oso Laakso 
Ordförande

Stockholm den 18 juni 1980
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Sykepleiernes Samarbeid i Norden:

Medlemsforslag A 579/s har vært utsendt til SSNs medlemsorganisa
sjoner til uttalelse.

Vedlagt følger uttalelse fra Dansk Sygeplejeråd, Norsk sykepleierfor
bund og Svensk sjuksköterskeförening (se nedan).

Som det framgår av disse uttalelser kan medlemsorganisasjonene fullt ut 
støtte medlemsforslagets innhold.

Uttalelse fra Finlands sjuksköterskeförbund ble oversendt til oss siste 
uke. men er ikke kommet fram til bestemmelsesstedet. Vi har imidlertid 
fått telefonisk bekreftelse på at også Finlands sjuksköterskeförbund støtter 
medlemsforslaget.

Oslo, 20. juni 1980

Sykepleiernes samarbeid i Norden

Marit Helgerud 
Sekretær

Nordiska godtemplarrådet:

Vi noterar med tillfredsställelse förslagen som framkom under seminari
et i Kolding. Vi vill kraftigt poängtera värdet av förebyggande åtgärder för 
att minska konsumtionen av alkohol, narkotika och psykofarmaka.

Förstärkta resurser till forskning anser vi vara nödvändiga, men alla 
åtgärder får inte avstanna i väntan på nya forskningsresultat. Dagens akuta 
läge i konsumtion och skador fordrar handling snarast. Ett utbyte av 
erfarenheter från experiment och åtgärder i det alkoholpolitiska systemet 
som t.ex. prispolitik, tillgänglighetsrestriktioner etc. borde kunna ge 
många erfarenheter av beprövade alkoholpolitiska åtgärder för konsum- 
tionsminskning.

Den insats som har gjorts och görs idag för att förebygga bruk och 
missbruk görs av ideélla organisationer i frivilliga insatser, främst nykter
hets- och religiösa organisationer.

Vi föreslår att Nordiska rådet i sin rekommendation till de nordiska 
ländernas regeringar uppmanar regeringarna att på ett effektivare sätt 
stödja sådana frivilliga ideélla insatser i det preventiva arbetet.

Älvsbyn den 8 september 1980

Nordiska godtemplarrådet

Sixten Pettersson 
Ordförande

Berit Engqvist 
Generalsekreterare

t2-29:sess A579/s Supplement
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Indenrigsministeriet:

 skal man udtale følgende, idet det bemærkes, at justitsministeriet
over for indenrigsministeriet har tilkendegivet ikke at have bemærkninger 
til forslaget:

Det er opfattelsen, at der allerede pågår et vidt forgrenet og frugtbart 
nordisk samarbejde inden for rusmiddelområdet, og at man principielt 
gerne ser dette samarbejde udbygget.

Inden en eventuel udbygning af samarbejdet bør det dog tages i betragt
ning, at der er store forskelle i de nordiske landes kultur og traditioner, at 
rusmiddelproblemerne er af forskellig art og størrelse i de forskellige 
lande, og at rusmiddelproblematikken derfor opfattes og struktureres for
skelligt under hensyn hertil. Rusmiddelpolitikken og de konkrete foran
staltninger, som tages i brug til bekæmpelse af misbruget af alkohol, 
narkotika og psykofarmaka er således forskellige, og det er derfor opfattel
sen, at det er nødvendigt at tage nævnte forskelle med i overvejelserne, når 
det nordiske samarbejdes muligheder og begrænsninger skal bedømmes.

Det er endvidere opfattelsen, at en eventuel udbygning af det nordiske 
samarbejde fortrinsvis bør ske via de nordiske organer, som allerede er 
etableret til varetagelse af dette samarbejde.

Med hensyn til visse af medlemsforslagets konkrete forslag til en øget 
samarbejdsvirksomhed kan umiddelbart bemærkes, at man er enig i, at der 
stilles større midler til rådighed for den nordiske rusmiddelforskning, såle
des at den tilstrækkelige kundskabsmæssige baggrund på området tilveje
bringes.

Man er endvidere enig i, at information på området er vigtig. Der foregår 
for øjeblikket en udstrakt oplysningsvirksomhed i de enkelte lande, og om 
man kan nå videre ved at lave fælles TV- og radioudsendelser til de 
nordiske lande, skal man jfr. de ovenfor anførte bemærkninger om samar
bejdets muligheder og begrænsninger stille sig tvivlende over for.

Man stiller sig ligeledes tvivlende over for forslaget om oprettelse af et 
nyt lægeligt speciale vedrørende rusmidlernes toksikologiske virkninger, 
da det er de danske sundhedsmyndigheders opfattelse, at der ikke er 
baggrund for et egentligt speciale som det foreslåede. Området må fortsæt
te som ekspertområde inden for eksempelvis psykiatrien eller den kliniske 
farmakologi.

Endelig kan man tilslutte sig forslaget om en kortlægning af de forskel
lige behandlingsformer for personer med alkohol- og narkotikamisbrug, 
bl. a. fordi der i Norden findes meget få relevante opgørelser over effekten 
af de forskellige behandlingsformer.

Afslutningsvis er man enig i, at misbrug af rusmidler er et væsentligt 
problem ikke blot i Norden, men på globalt plan, hvorfor man kan tilslutte 
sig anbefalingen af, at de nordiske lande på internationalt plan så vidt

D an m ark
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muligt samordner deres stillingtagen til rusmiddelproblemerne, og at de 
nordiske regeringer søger at arbejde hen imod et mere effektivt samarbejde 
med hensyn til bekæmpelsen af misbruget af disse stoffer på internationalt 
plan.

København, den 18. juni 1980

P. m. v.
E.b.

Jens Andersen 
Sekretær

Amtsrådsforeningen i Danmark:

I denne anledning skal man meddele, at Amtsrådsforeningen er enig med 
forslagstillerne i, at en øget indsats på dette område, især på det forsk
ningsmæssige felt, vil være gavnlig, og at en forøget indsats fra dansk side 
på nordisk og internationalt plan bør kanaliseres gennem regeringens kon
taktudvalg vedrørende alkohol- og narkotikaspørgsmål.

København, den 5. maj 1980

P.f.v.
E.b.

Torben Brøgger

Kommunernes Landsforening:

— - - at medlemsforslaget har været forelagt Sammenslutningen af 
sociale Udvalgs bestyrelse, der har udtalt, at man finder medlemsforslaget 
positivt.

Landsforeningen kan tiltræde denne udtalelse og har ikke øvrige be
mærkninger til forslaget.

København, den 28. august 1980

Thorkild Simonsen
O. Ingvartsen

Københavns Magistrat:

I den anledning kan bemærkes, at man kan anbefale, at det allerede 
eksisterende nordiske samarbejde om bekæmpelse af misbruget af rus-
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midler (alkohol, narkotika og psykofarmaka) fortsætter og evt. udbygges 
under hensyntagen til de i de nordiske lande bestående store forskelle i 
relation til rusmiddelproblematikken.

København, den 26. juni 1980

Egon Weidekamp
Gertrud Backer

Frederiksberg kommune:

I denne anledning skal man som sekretariat for kommunalbestyrelsen 
næst at beklage, at det ikke har været muligt at overholde svarfristen, 
indledningsvis bemærke, at det foreliggende forslag har været forelagt 
kommunens hospitalsdirektorat og socialdirektorat til udtalelse, men at 
sagen ikke har været forelagt fagudvalg og kommunalbestyrelse. Med det 
nævnte forbehold skal man fra forvaltningens side anføre følgende til 
udkastet:

Frederiksberg kommune kan anbefale et øget nordisk samarbejde med 
henblik på en løsning af problemerne på rusmiddelområdet, herunder en 
intensiveret forskningsindsats vedrørende disse problemer, således som 
det foreslås i medlemsforslaget.

Man anser det tillige for hensigtsmæssigt, at de nordiske landes rege
ringer på internationalt plan - som det anbefales i forslaget - arbejder for 
et mere effektivt samarbejde vedrørende foranstaltninger, der har til for
mål at bekæmpe misbrug af alkohol, narkotika og psykofarmaka.

Man skal dog samtidig tillade sig at anføre, at et forskningsmæssigt 
samarbejde på det her omhandlede område med fordel kan gennemføres 
også på anden basis end den fællesnordiske, idet man kan oplyse at 
Frederiksbergs Hospitals alkoholambulatorium allerede har taget initiativ 
til et samarbejde med svejtsiske psykiatere omkring løsningen af alkohol
problemer.

København, den 6. oktober 1980

G. Kastberg
Preben Kolringen

Den almindelige danske Lægeforening:

Der var enighed om, at behovet for øget indsats på området er til stede, 
ligesom man klart kan støtte de i forslaget fremførte synspunkter om en
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øget profylaktisk indsats med hensyn til prævention, behandling og infor
mation. Endvidere var der almindelig enighed om at styrke uddannelsen af 
såvel medicinske som sociale personalegrupper præ- og postgraduat i den 
aktuelle emnekreds, hvorimod man ikke kan støtte forslaget om en subspe- 
cialisering inden for psykiatrien omkring misbrugsproblemerne.

København, den 16. juni 1980

P.h.v.

Francis Zachariae

Michael Hart Hansen

Dansk Arbejdsgiverforening:

Vi er enige i, at det kan være nyttigt at inddrage uddannelses- og 
arbejdsmarkedspolitiske aspekter i behandlingssammenhængen.

I øvrigt har vi ingen kommentarer til det fremsatte forslag.

København, den 13. juni 1980

Dansk Arbejdsgiverforening

H. Skov Christensen

Troels Gunnergaard

Foreningen af Socialchefer i Danmark

Indholdet i forslaget følger generelt set de intentioner, som Socialchef
foreningen gerne ser fremmet, men på 2 punkter vil foreningen supplere 
med nogle synspunkter:

For det første finder foreningen, at vigtigheden af det i forslagets pkt. 4 
omtalte helhedsperspektiv ikke kan betones kraftigt nok. Talrige ek
sempler fra hverdagen viser, at der hverken blandt aktive terapeuter eller 
besluttende politiske organer er den fornødne forståelse for dette syns
punkt, hvad der desværre er medvirkende til at vanskeliggøre en effektiv 
indsats.

For det andet betegner forslaget en efter foreningens opfattelse stærkt 
overdreven fokusering på de medicinske problemer, der blandt andre 
følger viser sig ved misbrug af rusgifte. Alle erfaringer fra de senere års 
behandling viser, at kun et ligeværdigt medicinsk-socialt samvirke kan 
gøre sig forhåbninger om at bekæmpe rusmisbruget. På denne baggrund 
forekommer det ejendommeligt og stærkt beklageligt, at der stilles forslag
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om oprettelse af en ny medicinsk specialitet, idet en sådan kunne tænkes at 
medvirke til, at den samlede behandling yderligere orienteres medicinsk, 
hvor der efter vore erfaringer snarere er tale om en social afvigelse med 
(dybt alvorlige) medicinske virkninger.

Slagelse, den 20. maj 1980

Kurt Rasmussen 
Socialinspektør

Danmarks Apotekerforening har i skrivelse den 2 april 1980 meddelat att 
man icke har några kommentarer till medlemsförslaget.

Dansk Farmaceutforening:

Misbruget af rusmidler er også i Danmark af et sådant omfang, at 
forholdsregler til imødegåelse heraf er påkrævede.

Dansk Farmaceutforening kan derfor tilslutte sig Nordisk Råds rekom
mandationer til intensiveret indsats nationalt såvel som internationalt.

Det legale psykofarmakaforbrugsmønster er velbelyst i Danmark, mens 
oplysninger om det øvrige forbrugs art og mønster er mere sparsomme.

Vi finder det derfor ønskeligt, at alle former for misbrug søges belyst og 
behandlet under ét, så ikke forholdsregler til imødegåelse af én form fører 
til substitution med en anden.

Rådet finder det ønskeligt med en fællesnordisk indsats på en række 
områder. 1 forebyggende øjemed peges på ensrettede mere restriktive 
regler for ordination af lægemidler.

Det er ikke Dansk Farmaceutforenings opfattelse, at mere restriktive 
regler, end vi har allerede, vil kunne påvirke det totale forbrug af rus
midler, og vi mener, at den altovervejende vægt må lægges på oplysning og 
uddannelse af befolkningen til medansvar for egen helse.

Rådet lægger endvidere op til et vidtgående samarbejde på uddannelses- 
og informationsområdet for medicinalpersoner og plejepersonel.

Udveksling af information og forskningsresultater finder vi ønskelig, 
men forslaget synes at indebære, at initiativer og forholdsregler hovedsa
gelig skal ske på fællesnordisk foranledning, hvilket vi finder ufleksibelt og 
derfor uhensigtsmæssigt.

Udvalget fokuserer meget lidt på information/uddannelse af brugeren/ 
misbrugeren. Det er vores opfattelse, at en særdeles gavnlig udveksling af 
resultater fra informationsindsatser og forsøg på holdningsændringer kan 
finde sted netop her på nordisk plan. Vi er enige i opfattelsen af national 
TV  og radio som gavnlige medier, men mener ikke -  som rådet - at 
Nordvisionen i denne forbindelse har større betydning.
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Med de anførte bemærkninger er Dansk Farmaceutforening enig i, at 
misbrugsspørgsmålene må tilstræbes løst globalt, og at en nordisk samord
ning er hensigtsmæssig.

København, den 9. maj 1980

Ole Stjårnqvist

Dansk Sygeplejeråd luir i skrivelse den 29 maj 1980förklarat sig tillstyrka 
medlemsförslaget.

Danmarks farmaceutiske Selskab:

 kan det oplyses, at Danmarks farmaceutiske Selskab ikke ser sig
i stand til at fremsende supplerende oplysninger.

Selskabet støtter naturligvis de bestræbelser, der kommer til udtryk i 
medlemsforslaget.

København, den 16. juli 1980

P. s. v.

Henning Gjelstrup Kristensen 
Formand

Afholdsselskabernes Landsforbund:

Afholdsselskabernes Landsforbund i Danmark kan anbefale ethvert 
skridt i det nordiske samarbejde, der tager sigte på at dæmme op mod 
stigende tendenser til brug/misbrug af berusende midler.

Det må anbefales de enkelte landes regeringer, lovgivende forsamlinger, 
samt social- og uddannelsesmedarbejdere at gøre brug af den viden og de 
resultater, der foreligger og fremover vil fremkomme, af nordisk og inter
nationalt samarbejde på forskningsmæssige områder, i forbindelse med 
misbrugsproblematikken på rusmiddelområdet.

Socialt og kulturellt er nordisk tankesæt en "eksportvare" som bør 
forstærkes, og ikke blot være rekommandationer der tages til efterretning i 
de enkelte lande.

Et aktivt samarbejde på rusmiddelområdet imødeses med stor interesse, 
til gavn for ikke mindst de opvoksende generationer.

Afholdsselskabernes Landsforbund

København, den 14. juli 1980

Ove Christensen 
Landssekretær
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F in l and

Ministeriet för inrikesärenden:

Ehuru de frågor som framförts i medlemsförslaget till övervägande del 
hör till socialförvaltningens område, ingår häri även vissa saker, som 
kräver betydande insatser av polisen.

Ur polisens synpunkt är frågorna i anknytning till alkohol, frånsett 
smuggling och smyghandel, till sin natur lokala, och därför behandlas 
nedan endast narkotikafrågor.

Samarbetet mellan de polisenheter som undersöker nordiska narkotika
brott har traditionellt varit smidigt och intimt. Vid nära nog dagligt utbyte 
av information och samarbete har inga svårigheter förekommit.

Vid samrådsmöten för nordiska undersökare av narkotikabrott har man 
som en form av intensifierat samarbete diskuterat bl.a. att polismän som 
undersöker narkotikabrott skulle för viss tid förläggas till ett annat nor
diskt land för att delta i undersökningsverksamheten i förläggningslandet. 
Man har beräknat att vardera parterna skulle dra nytta av en sådan verk
samhet. Att förlägga en finsk undersökare till Stockholm och Köpenhamn 
vore påkallat därför att i dessa städer vistas ett stort antal finska medbor
gare, som är intimt kopplade till det lokala systemet för narkotikahandel. 
Likaså skaffar sig finska narkotikalangare och -missbrukare sina rusmedel 
till stor del just i ovannämnda städer.

En av Nordiska rådets målsättningar är att så långt som möjligt förenhet
liga lagstiftningen i de nordiska länderna. I detta avseende fäster polisav
delningen vid ministeriet för inrikesärendena Finlands delegations vid 
Nordiska rådet uppmärksamhet vid en omständighet, som polisen i Fin
land redan länge ansett bristfällig och till vilken i flera sammanhang på 
nordiskt plan har hänvisats. I lagstiftningen i Finland saknas nämligen rätt 
till telefonavlyssning, vilket används i nästan alla västeuropeiska länder 
och vilket uttryckligen även i Sverige, Danmark och Norge har konstate
rats vara oundgängligt vid undersökning av narkotikabrott.

Denna rättighet och dess i lag noggrant normerade användning har 
obestridligt visat sig vara en av de effektivaste metoderna vid undersök
ning av stora narkotikabrott. I detta sammanhang kan nämnas, att telefon
avlyssning som utförts i Sverige och Danmark har varit en avgörande 
faktor vid avslöjandet av vissa grova narkotikabrott med anknytning till 
Finland.
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I övrigt har polisavdelningen vid ministeriet för inrikesärendena inte 
något att anmärka mot medlemsförslaget.

Helsingfors den 15 juli 1980

Erkki J .  Korhonen 
Polisöverdirektör

M alti Bäckman 
Tf. polisöverinspektör

Trafikministeriet1:

- - - konstaterar trafikministeriet att de i medlemsförslaget rekom
menderade åtgärderna inte direkt lyder under trafikministeriets verksam
hetsområde.

Då rusmedelsproblemen ofta har en avgörande betydelse för trafikens 
allmänna säkerhet, understöder trafikministeriet alla de åtgärder som kan 
bidra till en lösning av dessa problem. I det planerade samarbetet bör 
därför erfarenheter inom de olika förvaltningsgrenarna kartläggas samt 
samarbete mellan dem etableras såväl på det internationella som på det 
nordiska planet.

Inom trafikministeriets verksamhetsområde förekommer nordiskt sam
arbete inom rusmedelsområdet för närvarande mellan de nordiska länder
nas järnvägsförvaltningar. Likaledes pågår inom Nordiska trafiksäkerhets
rådet projekt som behandlar alkoholens inverkan på vägtrafikens säkerhet.

Trafikministeriet instämmer i medlemsforslagets rekommendation an
gående åtgärder inom rusmedelsområdet i de nordiska länderna.

Helsingfors den 16 juli 1980

Valto S. Rauvanto 
Avdelningschef

Markku Lehtinen
Sekreterare för inter

nationella ärenden

Skolstyrelsen:

1 Nordiska rådet har gjorts ett medlemsförslag om effektiverat nordiskt 
samarbete i frågor rörande rusmedel. Skolstyrelsen får såsom sitt utlåtan
de om medlemsförslaget vördsamt anföra följande.

I skolans fostrings- och undervisningsarbete söker man medelst kun- 
skapsmässig fostran och attitydfostran inverka fördelaktigt på elevernas

'  Yttrandet översatt från finska. 
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hälsobeteende. Hälsofostran utövas förutom av skolan också av andra 
instanser såsom social- och hälsovårdsmyndigheterna samt frivilliga med- 
borgarorganisationer. Skolan har för avsikt att utveckla samarbetet med 
dessa.

Enligt skolstyrelsens uppfattning borde man vid förebyggandet av miss
bruk av rus- och påverkningsmedel understryka föräldrarnas ansvar, så att 
dessa i sitt eget fostringsarbete och med sitt eget exempel skulle stöda 
skolans verksamhet. I det skede då ungdomar hänvisas till vård och vid 
vården av unga missbrukare är såväl föräldrarna som de unga själva i 
behov av särskilt stöd.

Speciell uppmärksamhet borde i det nordiska samarbetet fästas vid 
rusmedelsproblemen hos invandrarbarn och -ungdomar samt vid en utred
ning av dessa. Dessa ungdomars missbruk av alkohol eller andra rusmedel 
kan ha samband med många sociala och personliga problem.

Förhållandena i de olika nordiska länderna är olika såsom avgivarna av 
medlemsförslaget konstaterar. Därför torde det inte vara ändamålsenligt 
att t. ex. producera gemensamt material. Däremot borde informationsverk
samheten om förebyggande samt vård- och andra åtgärder ökas.

Forskningsverksamheten borde utvecklas så att man utbyter informa
tion om olika metoder för förebyggande och utredning av problem i anslut
ning till rusmedel, som i undersökningar har befunnits goda. Speciellt 
viktigt vore att få igång verksamhetsundersökningar.

En gemensam nordisk praxis borde fås till stånd genom legislativa och 
andra dylika metoder så att missbruket av alkohol, narkotika och medi
ciner avsedda för vård av psykiska sjukdomar kunde kontrolleras och 
effektivt förebyggas.

Skolstyrelsen anser betydelsen av samarbete ifråga om barn och unga 
speciellt viktig redan av den anledningen, att dessa rör sig allt mera mellan 
de nordiska länderna och många söker sig till arbetslivet utanför hemlan-

Skolstyrelsen anser de i Nordiska rådets medlemsförslag föreslagna 
åtgärderna i syfte att förebygga missbruk av alkohol, narkotika och psyk- 
mediciner viktiga. Enligt skolstyrelsens uppfattning borde man skrida till 
åtgärder för att trygga de resurser ett ökat informationsutbyte och en ökad 
forskning på nordisk nivå kräver.

Helsingfors den 12 juni 1980
Erkki Aho 

Generaldirektör
Anna-Ester Liimatainen-Lamberg 

Överinspektör
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Uleåborgs universitet hänvisar i skrivelse den 19 juni 1980 till yttrande av 
den 19 juni 1980från medicinska fakulteten (se nedan).

Uleåborgs universitet, medicinska fakulteten1:

I medlemsförslaget fästes uppmärksamhet vid problem, som det på 
1960- och 1970-talet ökade alkohol- och narkotikabruket medfört i Norden, 
och föreslås effektivare åtgärder med anledning av detta.

Eftersom de nordiska länderna, trots existerande skillnader bildar en 
relativt enhetlig helhet på grund av samhällsstruktur, levnadsförhållanden 
och kultur och eftersom de ständigt står i nära växelverkan med varandra, 
bör de samverka också för att motverka och minimera skador av missbru
ket av rusmedel och psykofarmaka både inom Norden och i relationerna 
till andra länder (jfr EG-ländernas alkoholindustris intressen).

Medlemsforslagets l:a kläm är till sin målsättning värd understöd men 
mycket allmän till sin natur. Man kan av den få uppfattningen att det inte 
alls existerar nordiskt samarbete inom området. Detta innebär dock inte 
att det inte skulle finnas skäl till att effektivera samarbetet.

Den 2:a rekommendationen är absolut värd understöd, eftersom den 
internationella rusmedelshandeln utnyttjar utvecklingsländerna som sina 
stödområden eller söker marknader även där. På grund av sin geografiska 
ställning och den interna rörelsefriheten utgör de nordiska länderna ett 
enhetligt område. Tillsammans kan de nordiska länderna uträtta mycket 
positivt på det internationella planet, t. ex. inom ramen för WHO.

Rekommendationen i inledningen till medlemsforslagets sammandrags- 
del om att väsentligt öka resurserna för Nordiska nämnden för alkohol- 
och drogforskning och för Nordiska hälsovårdshögskolan i avsikt att för
stärka forskningsunderlaget och utbildningen är också delfaktorer som är 
värda understöd, men som separata företeelser blir deras betydelse ringa.

Verksamhetsförutsättningarna för Nordiska nämnden för alkohol- och 
drogforskning är för närvarande bättre än för dess föregångare, men inte 
heller nämnden kan genomföra nordiska forskningar utan tillräckliga re
surser och forskningsintressen i varje land. Därför begränsar sig denna 
nämnds resursfråga inte till nämnden självt, utan utgör en delfaktor av 
drogforskningens totala resurser. I fråga om dessa finns det skillnader 
mellan olika nordiska länder.

Utvecklingen av sjukvårds- och socialtjänster för narkotikamissbrukare 
och informationsverksamheten på området behöver ständig utveckling, 
men det torde vara för tidigt att i detalj rekommendera gemensamma 
åtgärder i alla nordiska länder. Enligt fakultetens uppfattning lönar det sig

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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att öka resurserna för Nordiska hälsovårdshögskolan och den borde ge 
mera fortbildning i drogfrågor.

Uleåborgden 19 juni 1980

Pekka Heikkinen 
Förvaltningsdirektör

Hannu Pietilä 

Byråchef

Tammerfors universitet hänvisar i skrivelse den 16 juni 1980 till yttran
den från institutionen för socialpolitik och folkhälsoinstitutionen av sam
ma datum (se nedan).

Tammerfors universitet, institutionen för socialpolitik1:

Om nordiskt samarbete inom rusmedelsområdet
Vår institution instämmer i de synpunkter rådet framfört om ett fördju

pande och utvecklande av det nordiska samarbetet inom rusmedels
området i största allmänhet samt även med förslaget att på internationell 
nivå effektivera samarbetet beträffande de åtgärder, som riktar sig mot 
missbruket av alkohol, narkotika och psykofarmaka. Vi önskar dock fram
hålla och deklarera vissa ståndpunkter.

Förebyggande åtgärder
Vad beträffar åtstramning av gällande regler och praxis för förskrivning 

av läkemedel, har i vårt land enligt vår uppfattning den rådande atmosfären 
gynnat en sådan trend i vidare bemärkelse - så även inom alkoholpolitiken 
och också beträffande förskrivning av läkemedel. I Norge torde man ha 
uppnått detta redan i ett tidigare skede. En åtstramning av principerna 
innebär ju delvis en återgång till tidigare praxis, vilket har efterverkningar 
av minst tvenne slag. A  ena sidan inverkar begränsningarna hämmande på 
möjligheterna till missbruk hos det omfattande s. k. ytskiktet - kanske 
rentav på själva missbruket. A andra sidan framträder som en följd av 
begränsningarna andra arter av missbruk, vilket man säkert är medveten 
om inom rådet. Det blir till en del kriminalpolitiska sektorns sak att 
eliminera och handha dessa följdverkningar. I varje fall borde man kraftigt 
poängtera en effektivering av en alltomfattande, icke-byråkratisk och so
cialmedicinsk synpunkt.

Behandlingsinsatser
Institutionen för socialpolitik omfattar med förbättringsförslagen beträf

fande grund-, fortsättnings- och kompletteringsundervisning för hälso- och 
socialpersonal rörande rusmedel. Även samarbetet mellan forskning och 
1 Yttrandet översatt från finska.
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praktik kunde intensifieras och nyttan av samarbetet ökas t. ex. genom att 
kartlägga gängse vårdformer och genom att jämföra resultaten mellan olika 
länder. I samband med vårdåtgärder borde man framhålla det normala och 
anonyma i vården samt även arbetsplatsens roll och ansvar vid vårddiri
gering.

Informationsinsatser
En effektivering av informationen inom de nordiska länderna och i varje 

land för sig ingår som ett viktigt led i rusmedelsmissbrukets prevention. 
Rusupplysningen kunde som princip framhålla betydelsen av att söka vård 
i tid och rikta sin information framför allt till ungdomen i avsikt att öppet 
deklarera riskfaktorer och sanningar om läkemedel och alkohol.

Institutionen för socialpolitik anser i likhet med Nordiska rådet att 
rekommendationerna till åtgärder är brådskande och förordar som slut
kläm en strävan till direkta konkreta åtgärder.

Tammerfors den 16juni 1980

Briitta Koskiaho 
Ordförande

Mirja Satka 
Föredragande

Tammerfors universitet, folkhälsoinstitutionen1:

I medlemsförslaget konstaterar man att talrika rekommendationer på 
internordisk grund redan framställts med tanke på narkotika- och alkohol
problemet. Trots dessa åtgärder har problemet inte kunnat bemästras. 
Man kan tvärtom konstatera att speciellt alkoholproblemet under de senas
te åren fått allt större omfattning. I det förhandenvarande medlemsförsla
get framhåller man betydelsen av prevention, behandling och information.

Förebyggande åtgärder
Kombinationsmissbruket av alkohol och läkemedel har ökat kraftigt. I 

medlemsförslaget konstateras vikten av att strama upp gällande regler 
beträffande förskrivning av läkemedel. Detta kan dock leda till ökat bruk 
av s. k. receptfria preparat. I den mån man begränsar tillgången på läkeme
del, borde man jämsides vara i stånd att erbjuda patienterna andra vårdal- 
temativ. Vad läkarkårens utbildning beträffar borde man fästa uppmärk
samhet vid möjligheterna till vård av patienter med addiktionsproblem 
samt fördjupa läkarnas kunskaper och färdigheter på detta område. I den 
mån patienterna inte får hjälp i sin nöd varken genom mediciner eller 
psykologisk hjälp från vårdenheter, tyr de sig i allt högre grad till alkoho-
1 Yttrandet översatt från finska.
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len. Det ökade bruket av alkohol och mediciner bör därför ses i större 
perspektiv som ett samhälleligt fenomen. Forskningen borde i allt högre 
grad inriktas på sådana samhälleliga problem och psykosociala faktorer, 
som får till stånd att människor missbrukar alkohol och läkemedel. Det 
finns kulturer där tillgången på alkohol och läkemedel motsvarar den i 
Norden, utan att problemet dock är av samma storleksordning. Man borde 
bedriva transkulturell forskning, som kunde ge etiologisk kunskap om vad 
som skulle vara den drivande kraften vid uppkomsten av addiktionsproble- 
met.

Behandlingsinsatser
Alldeles speciell uppmärksamhet borde fästas vid vården av personer 

med alkoholproblem. Beklagligt ofta är vårdmentaliteten pessimistisk, 
rentav nihilistisk. I tidigast möjliga skede borde vården av personer med 
addiktionsproblem komma i gång. Därigenom skulle alkoholmissbruket 
inte hinna förstöra patientens psykosociala levnadsmiljö, varefter vårdef
fekten är sämre. Man borde även utröna vårdpersonalens personlighet; 
vem som lämpar sig att sköta personer med addiktionsproblem, vem inte. 
Synnerligen ofta kan vårdpersonalens s. k. motkänslor äventyra hela be
handlingen.

Ett socialt stöd i ett tidigt skede till alkoholmissbrukarnas familjer kan 
ofta underlätta, att vården ur alla aspekter lyckas. Även på detta område 
efterlyses forskning.

Informationsinsatser
Information till de breda lagren om hur alkoholismen utvecklas och vilka 

de första alarmerande symptomen är borde intensifieras. Informationen 
borde vara av sådan art, att man kunde minimera den prägel av skam, som 
beklagligt ofta förknippas med vården av personer med addiktionspro
blem. Detta skulle göra det lättare att i ett tidigt skede söka vård.

I medlemsförslaget fäster man inte alls vikt vid vårddirigeringen av 
personer med addiktionsproblem. Vårddirigeringen har konstaterats ha en 
positiv effekt åtminstone i vissa fall. Om arten av vårddirigering och dess 
betydelse för en lyckad vård finns ingen mera omfattande forskning; en 
sådan vore av nöden. Man borde även fästa speciell uppmärksamhet vid 
skolningen av den personal, som har hand om vårddirigeringen. En oskick
ligt skött vårddirigering kan snarare stjälpa än hjälpa. Speciellt stor vikt 
borde fästas vid de ungas bruk av mediciner, tung narkotika och alkohol. I 
de unga återspeglas ofta markant familjens och samfundets brister och 
konflikter såsom i en spegel. Genom att undersöka deras addiktionsbe-
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teende och deras subkulturer kunde man planera sådana samhällsförbätt
ringar att de unga som fullvuxna inte skulle ha rusmedelsproblem.

Tammerfors den 16juni 1980

Matti Hakarna 
Vik. förman för institutionen

Tuula Lehtonen 
Vikarie, föredragande

Kuopio högskola, avdelningen för klinisk medicin':

Förebyggande åtgärder. Förslaget om skärpning av gällande regler be
träffande förskrivning av läkemedel är på sin plats. Eftersom man redan 
tidigare försökt strama upp reglerna om förskrivning av läkemedel, är en 
samnordisk linje också i kontrollen av läkemedelsmissbruket motiverad. 
Eftersom problemen också kan vara landsinriktade får det nordiska samar
betet inte stå i vägen för snabba nationella specialåtgärder. Ett exempel på 
detta är ett projekt för att förnya reglerna om förskrivning av rusmedel i 
Finland.

I förslaget omnämnes inte kontrollen av receptfria läkemedel. I minut
handeln finns nämligen fortfarande läkemedel som innehåller kodein och 
barbiturater, som inte kan intas i samband med alkohol. Även användning
en av värkmediciner i samband med mycket alkohol kan vara skadligt. Det 
vore skäl att undersöka, hur omfattande bruket och missbruket av de 
ovannämnda receptfria läkemedlen är samt vid behov överväga begräns
ningar av deras fria försäljning. Statistikföringen och kontrollen av skador 
av läkemedlens och alkoholens kombinationsbruk borde ständigt utveck
las som en samarbetsform i den nyligen inrättade Nordiska läkemedels
nämnden.

Det är viktigt att utveckla forskningarbetet om socialmedicinska rusme
delsproblem, eftersom stora ålderklasser inom 10-20 år uppnår en ålder, 
då alkoholismen är vanligast. Det är motiverat att utveckla detta område 
vid Nordiska hälsovårdshögskolan. Kuopio högskola har den enda social
farmakologiska lärostolen i Norden. Det är viktigt att utveckla även detta 
område i Kuopio och annorstädes för att förebygga missbruket av rusme
del och läkemedel.

Vårdåtgärder. Man har åstadkommit mycket litet med den traditionella 
medicinen i vården av alkoholismen. Förslaget om en ny specialitet för 
läkare känns inte rationellt. Däremot kunde det vara fråga om en subspe- 
cialitet inom psykiatrin eller den allmänna medicinen. För vård och rehabi
litering av missbrukare borde reserveras mycket mera utrymme även i 
läkarnas grundutbildning. Förslaget om effektivisering av fort- och vidare-
' Yttrandet översatt från finska.
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utbildning för personal inom hälso- och socialvården är motiverat. Likaså 
är förslaget om att snabbt bekantgöra forsknings- och utvecklingsarbetet 
på området i Norden motiverat.

Informationsåtgärder. Förslaget om att effektivera nordiskt samarbete 
om rusmedelsupplysning är svårt att genomföra på grund av kulturella och 
språkliga skillnader. I kontrollen av rusmedeisbruket är både samnordiskt 
och internationellt samarbete viktigt. Förslaget om ökad rusmedelsupplys
ning i media är på sin plats. Allt flera medborgarorganisationer, arbets
marknadsorganisationer och religiösa organisationer borde fås med i upp
lysningsarbetet.

Andra åtgärder. Förslaget om att aktivera WHO är bra. Dessutom borde 
de europeiska länderna (bl. a. de nordiska länderna) ställa sin egen erfaren
het till utvecklingsländernas bruk i förebyggandet av deras rusmedelspro- 
blem.

Inom alkohol- och rusmedelsforskningen torde samarbetet ytterligare 
kunna utvecklas. Nu har av de nordiska organisationerna på området NAD 
(Nordiska nämnden för alkohol och drogforskning) koncentrerat sig när
mast på socialmedicinsk forskning och BA R  (Nordic Committee för Biolo
gical Alcohol Research) på biologisk alkohol- och rusmedelsforskning. 
Deras samarbete kunde effektiveras genom att man t. ex. i bådas direktion 
tillsätter en representant från den andra organisationen.

Sammanfattning. Utvecklingen av nordiskt samarbete inom förebyg
gandet av rusmedelsproblem och vård är viktigt, om man kan spara re
surser och öka arbetets effektivitet och ändamålsenlighet.

Kuopio den 11 juni 1980

Manno Airaksien
Förman för avdelningen 

för klinisk rnediein
Airi Haapakoski 
Bitr. sekreterare

Medicinalstyrelsen1:

I medlemsförslaget behandlas ett mycket viktigt och under 1970-talet 
alltmera betydelsefullt folkhälsoproblem, nämligen rusmedelsproblemen 
och de samnordiska medlen för att råda bot på dem. Såsom konstateras i 
förslaget och dess bakgrundsteckning har en kraftig ökning särskilt av 
alkoholkonsumtionen varit utmärkande för de nordiska länderna under det 
sista årtiondet. Speciellt för Finland har konsumtionsnivån stigit snabbast i 
Norden, även om Danmark fortfarande ligger före Finland i fråga om per 
capita-konsumtion. I medlemsförslaget framträder även rusmedelsproble- 
mets mångformighet klart, liksom också den begränsade effekten av de 
' Yttrandet översatt från finska.
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medel som har använts för att bekämpa problemet. För Finlands vidkom
mande är problemen i samband med alkoholkonsumtion de absolut största 
inom rusmedelsfältet. Narkotikamissbrukets omfättning och utbredning är 
i vårt land betydligt mindre än åtminstone i Sverige och Danmark. Likaså 
är konsumtionsnivån beträffande läkemedel lägre i Finland än i de övriga 
nordiska länderna.

I medlemsförslaget ingår förslag om samarbetsåtgärder på nordiskt plan. 
Medicinalstyrelsen instämmer i den i medlemförslaget ingående åsikten, 
att ett fördjupat och utvecklat nordiskt samarbete på rusmedelsområdet är 
av nöden särskilt med hänsyn till effektivare preventiv verksamhet, vård 
och information. Perspektivet bör hela tiden vara inriktat på rusmedels- 
problemet i sin helhet.

I medlemförslaget ingår ett förslag om utvidgade preventiva åtgärder 
som nordiskt samarbete. Medicinalstyrelsen konstaterar att det med hän
syn till bruket av alkohol och andra rusmedel är mycket viktigt, att såväl 
läkarnas som den övriga vårdpersonalens utbildning innehåller mera un
dervisning om detta problemfält än vad som tidigare har varit fallet. 1 detta 
hänseende borde man överväga att i samband med Nordiska hälsovårds
högskolan lägga särskild vikt vid undervisningen på detta område. I vissa 
av de nordiska länderna har särskilda universitetsprofessurer grundats för 
forskning kring alkoholens skadeverkningar. Antalet sådana undervis- 
ningstjänster borde eventuellt ökas och deras täckningsgrad för hela vård- 
och servicepersonalen förbättras. Samnordiskt erfarenhetsutbyte i dessa 
frågor vore viktigt.

I fråga om praxis beträffande ordination av läkemedel konstaterar medi
cinalstyrelsen att denna fråga för närvarande debatteras i vårt land och att 
detta kan ge anledning till bestämmelser. 1 detta avseende bör man sträva 
till enhetlig praxis även mellan de olika nordiska länderna.

I medlemförslaget ingår tanken på att på nordiskt plan utreda grundan
det av en medicinsk specialitet inriktad på vård av missbrukare. I Finland 
har specialläkarexamina nyligen reformerats och nya specialiteter samt 
krav för dessa stadfästs. Rusmedelsmissbrukarnas problem tillhör i huvud
sak den psykiatriska specialiteten. Till följd av problemets natur ansluter 
sig vården av alkoholskador dock mycket brett till många andra specialom
råden. Det har uppenbarligen åtminstone inte i Finland framkommit något 
speciellt behov av att avskilja rusmedelsområdet till en egen specialitet. 
Medicinalstyrelsen anser dock att det i medlemförslaget föreslagna utveck
landet av informationsutbytet och samarbetet med avseende på vårdsidan 
vara särskilt viktigt och värt att främja.

I Finland har kommittén för nykterhetsfostran nyligen avgivit sitt betän
kande, vilket utförligt behandlar nykterhetsfostrans målsättningar och me
toder. Detta kommittébetänkande undergår för närvarande remissbehand
ling och torde komma att ge anvisningar om i vilken riktning också detta 
delområde av hälsofostran bör utvecklas på kortare sikt.
t4-29:sess A579/s Supplement
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För att utreda rusmedelsproblemen på nordiskt plan har Nordiska nämn
den för rusmedelsforskning tillkommit vars uppgiftsfält omfattar koordi
nering och främjande av rusmedelsforskningen i de olika nordiska län
derna. Denna verksamhet bör ytterligare utvidgas och dess verksamhets
område förstärkas. Nordiska hälsovårdshögskolans verksamhetsformer 
bör också inriktas på frågor rörande rusmedelsmissbrukarnas problem. 
Möjligheterna att utveckla skolan i detta avseende bör utredas. Det i 
medlemförslaget framförda uppslaget om samnordiska åtgärder i syfte att 
stärka WHO:s roll i fråga om rusmedelsprobiematiken är enligt medicinal
styrelsens uppfattning viktig och värt stöd.

Helsingfors i juli 1980

I generaldirektörens ställe

Timo Lehtinen 
Överdirektör

Jarkko Eskola 
Byråchef

Socialstyrelsen:

Man kan förena sig i de ställningstaganden som framförts i promemorian 
angående problemets omfattning. Likaså är rekommendationsförslagen i 
promemorians slut viktiga ur socialstyrelsens synvinkel.

I promemorians tidpunktsförslag betonas kraftigt hälsovårdssektorns 
utvecklande. Bl. a. föreslås en ökning av socialmedicinens resurser och 
effektivering av läkarutbildningen, vilka kan understödas.

Häijämte är det skäl att minnas, att problembruk av rusmedel påverkas 
av många slags bakgrundsfaktorer. I vårdarbetet blir sociala problem som 
gäller individ, familj och samfund ofta centrala. Rusproblemet förekommer 
oftast i form av problem i arbetet, boendet och människorelationerna. 
Därför bör man i vårdarbetet också objektivt betona socialarbetets meto
der och betydelsen av olika forskning som hör till samhällsvetenskapen. 
Därför är det viktigt att man vid planering av nordisk samarbete tar 
rusproblemet likvärdigt med i förslagen som et socialt problem.

Detta betonas också av att det nordiska samarbetet under de senare åren 
i huvudsak har koncentrerats till narkotikaproblemet, vilket t. ex. i Finland 
inte har varit problem i samma omfattning som i de övriga nordiska 
länderna.

Ett konkret samarbetsmål kunde t. ex. vara rusproblemen bland finlän
dare som är bosatta i Sverige, eftersom detta enligt vissa uppskattningar är 
ett tilltagande problem.
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Vid övervägande av samarbetsmotiv kunde det vara endamålsenligt att 
rätt noggrant försöka begränsa motiven, ty enligt de erfarenheter man fått 
är en mycket omfattande behandling av problemen inte alltid lyckad.

Helsingfors den 31 oktober 1980

Margit Eskman 
Generaldirektör

Marjaliisa Kauppinen 
Överinspektör

Statens delegation för nykterhets- och alkoholärenden1:

Allmänt
Statens delegation för nykterhets- och alkoholärenden anser att man på : 

basen av forskningsresultaten kan förena sig med medlemförslagets upp
fattning, enligt vilken de nordiska problemen på rusmedelsområdet under 
senare år ytterligare försvårats. I medlemförslaget konstateras, att miss
bruket av alkohol, narkotika och psykofarmaka är ett av vår tids största 
problem. Problemen i samband med alkoholmissbruk är svårast. Nya 
forskningsresultat både i Norden och annorstädes i världen ger vid han
den, att då totalkonsumtionen av alkohol ökar, ökar också antalet storför
brukare och skador av alkohol. (Jfr. Kettil Bruun m. fl.: Alkoholpolitik och 
folkhälsa, Stockholm 1979).

Förslag till åtgärder för att utveckla samarbetet
För att fördjupa och utveckla samarbetet på det nordiska rusmedelsom

rådet vill statens delegation för nykterhets- och alkoholärenden för sin del 
betona betydelsen av följande åtgärder:
— förebyggande åtgärder
— informativa och upplysningsinriktade åtgärder
— åtgärder som ansluter sig till rusmedelsvården
— samarbete på internationell nivå
— alkohol- och drogforskning

Förebyggande åtgärder
Med beaktande av att förebyggandet av de olägenheter som alkoholen 

hälsomässigt, socialt och ekonomiskt medför till alla delar är fördelaktiga
re än vårdnaden av redan uppkomna alkoholproblem, är det skäl att
1 Yttrandet översatt från finska.
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kraftigt utveckla samarbetet mellan de instanser som svarar för preventiv 
vård.

Den preventiva alkoholpolitiken omfattar å ena sidan kontrollåtgärder, 
med andra ord åtgärder genom vilka de offentliga myndigheterna kan 
inverka på alkoholens tillgänglighet och å andra sidan fostrande åtgärder, 
med andra ord åtgärder som strävar till attitydförändringar och genom 
vilka de offentliga myndigheterna och olika samfund kan inverka på ” ef
terfrågan på alkohol” . Erfarenheten visar att en minskning av totalkon
sumtionen av alkohol leder till en minskning av en mångfald olägenheter av 
alkoholmissbruket. Såsom konstateras i medlemförslaget finns det flera 
olika åtgärder för att minska tillgången på alkohol. I detta sammanhang 
önskar statens delegation för nykterhets- och alkoholärenden endast refe
rera till K. Bruuns m.fl. verk: Alkoholpolitik och folkhälsa, Stockholm
1979 och Esa Österbergs utredning ” Alkohol Policy Measures and Con
sumption of Alkoholic Beverages in Finland 1950-1975” , Helsinki 1980, 
och de uppgifter det finns i dessa verk om de alkoholpolitiska åtgärdernas 
effekt och möjligheter.

I alla de nordiska länderna kan man skönja stora förändringar i samhälls
utvecklingen. Det finns ett stort behov av fritidssysselsättning för barn och 
unga genom vilket man kunde hindra användningen av rusmedel.

Detta behov har vid flera tillfällen behandlats i Nordiska rådets social- 
och miljöutskott och framkom också i de åsikter och erfarenheter som 
uttrycktes vid den konferens som utskottet arrangerade 1979 och där 
alkohol- och drogproblemen i Norden behandlades. Under konferensen 
framfördes bl. a. att det är nödvändigt att utöka de förebyggande åtgärder
na för att hindra de ungas missbruk av alkohol och droger.

Enligt delegationens uppfattning borde Nordiska rådet rikta en önskan 
till de nordiska ländernas regeringar om att utöka barnens och de ungas 
fritidsverksamhet för att förhindra användningen av rusmedel.

De nordiska samarbetsorganen på området
Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD) inledde sin 

verksamhet i böljan av år 1979. Dess sekretariat finns i Helsingfors. 
Nämndens uppgifter är närmast av fyra slag:
- att befrämja och utveckla de nordiska, tvärvetenskapliga kontakterna 
på alkohol- och drogforskningens område,
— att fungera som initiativtagare och planeringsorgan med målet att åstad

komma sådana samnordiska projekt, som belyser viktiga alkohol- och 
drogpolitiska frågor,

— att främja det nordiska informations- och dokumentationssamarbetet, 
och

- att arrangera nordiska forskarmöten och att främja skolning av forskare 
och forskarutbyte.
Det är skäl att konstatera, att nämndens verksamhet enligt stadgarna i
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första hand skall vara inriktad på samhällsvetenskaplig forskning inklusive 
socialmedicinsk och socialpsykiatrisk forskning. Dessutom bör nämnden i 
sin verksamhet också beakta den biologisk-naturvetenskapliga forskning-

NORDAN-samarbetet som inleddes år 1969 är ett samarbetsprojekt som 
gäller undervisningen i skolorna beträffande alkohol och droger. I samar
betet deltar olika nordiska myndigheter, institutioner och samfund på 
rusmedelsområdet. NORDAN-samarbetets uppgifter är att:
- främja informationssamarbetet i skolornas undervisning, gällande alko

hol och rusmedel
-  förmedla erfarenheter om nykterhetsundervisningen samt om lärarut

bildningen och lärarfortbildningen
- arrangera samnordiska möten och seminarier
-  förmedla information om aktuella forskningsresultat som berör skolor

nas undervisning gällande alkohol och droger.
Nordiska nykterhetsrådet är ett samarbetsorgan som grundades år 1938. 

Rådets mål är att intensifiera nykterhetsarbetet i de nordiska länderna 
genom att utbyta erfarenheter, informera om nya initiativ och genom att 
utbyta erfarenheter, informera om nya initiativ och genom att arrangera 
samnordiska möten och rådplägningar. I det nordiska nykterhetsrådet har 
ett rusmedelspolitiskt och narkotikapolitiskt program godkänts.

Informations- och upplysningsåtgärder
Ett betydande samarbetsområde är informations- och upplysningsverk

samheten om rusmedel och deras verkningar. Intensifierandet av det nor
diska samarbetet gällande rusmedelsupplysning är viktigt.

Den av statsrådet tillsatta kommittén för nykterhetsfostran har nyligen 
slutfört sitt omfattande arbete (Kommittébetänkande 1980:22). Kommit
tén har i enlighet med sitt uppdrag synnerligen grundligt fördjupat sig i ett 
kraftigt utvecklande av fostrings- och upplysningsverksamheten gällande 
alkohol och andra rusmedel och framlagt ett förslag till fostringsprogram 
som berör individens hela livslängd. I betänkandet har också redogjorts för 
uppbyggnaden av fostringsverksamheten för alkohol och narkotika i de 
olika nordiska länderna. De ståndpunkter och förslag som förts fram i 
betänkandet har redan väckt intresse också i andra nordiska länder. Sam
arbetet borde enligt statens delegation för nykterhets- och alkoholärenden 
intensifieras genom utbyte av erfarenheter och information om nya initia
tiv och förslag.

Åtgärder i samband med rusmedelsvården
Vårdåtgärder i samband med rusmedelsvården kan knappast någonsin 

svara mot efterfrågan. Alkoholproblemet är dock inte i första hand ett 
vårdproblem. Alkoholmissbruket kan inte förhindras genom vårdåtgärder. 
I stället borde man sträva till att genom olika åtgärder lindra redan upp
komna alkoholproblem genom olika åtgärder.
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Ett konkret exempel på hur ett samarbete kan utvecklas är den konfe
rens som arrangerades i april i år i Stockholm. På konferensen behandlades 
närmast frågor rörande rusmedelsvården. I samband med konferensen 
kartlades situationen i de olika nordiska länderna och gemensamt dryf
tades olika problem i samband med missbruket av alkohol och rusmedels
vården.

Vid planerandet av nordiska åtgärder för att minska rusmedelsproble- 
men är det skäl att fästa uppmärksamhet också vid emigranternas problem. 
Bland emigranterna finns både mentalhygieniska problem och rusmedels- 
problem vars lösande kräver välplanerade program både i fråga om före
byggande åtgärder och på rusmedelsvårdens område. Som ett exempel kan 
nämnas att rusmedelsvårdens uppbyggnad i de olika nordiska länderna är 
bristfällig och inte fyller emigranternas behov.

Samarbete på internationellt plan
Den ökade internationella växelverkan, den ökade ekonomiska integra

tionen och den universiellt ökade alkoholproduktionen har ökat behovet 
av internationellt samarbete också inom alkoholpolitiken. Rusmedelspro- 
blemets universiella utredning nödvändiggör ett utökat internationellt sam
arbete.

Alkoholdryckerna behandlas i många internationella organisationer, 
men endast liten uppmärsamhet har fästs vid förebyggandet av alkohol
problemen. Statens delegation för nykterhets- och alkoholärenden anser 
att Finland i FN  och dess underorgan bör betona social- och hälsopolitiska 
synpunkter i samband med alkoholdryckernas produktion, distribution 
och konsumtion.

FN:s narkotikakommission (U S Commission on Narcotic Drugs) har 
tills vidare inte behandlat alkoholfrågor trots att juridiska hinder för detta 
inte föreligger. Delegationen anser, att Finland i nämnden och i EOSOC 
bör sträva till att nämnden skulle behandla också internationella alkohol
politiska frågor.

Av FN:s underorgan är Världshälsoorganisationen det organ där alko
holproblemen främst behandlas. På Finlands initiativ godkände Världs
hälsoorganisationens generalförsamling 1975 en resolution (W H A  28.81) 
där uppmärksamhet fästs vid den universiella ökningen av alkoholkonsum
tionen och de hälsorisker som detta medför. Organisationens 32. general
församling godkände år 1979 en resolution (W H A  32.40), där organisatio
nen ålades att intensifiera och utvidga sitt program för alkoholproblem då 
alkoholbruket i flera länder håller på att utveckla sig till ett allvarligt 
problem för hälsa och välbefinnande.

För att vara i stånd att bedöma den internationella situationen beträffan
de alkohol behövs jämförbara och tillförlitiga statistiska uppgifter om 
produktion och konsumtion av alkohol. Statens delegation för nykterhets- 
och alkoholärenden anser att Finland tillsammans med de andra nordiska
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länderna måste fortsätta sina ansträngningar att utveckla Världshälsoor
ganisationens alkoholstatistik och annan motsvarande internationell stati
stik.

WHO:s expertkommitté har framfört att organisationen tillsammans 
med andra internationella organisationer skulle fästa uppmärksamhet vid 
nuvarande och kommande handelspolitik och vid avtal som inverkar på 
alkoholutbudet och skattefri försäljning.

Enligt vår uppfattning talar både alkoholpolitiska synpunkter och grund
läggande rättviseaspekter för att skattefri alkoholimport kraftigt begränsas 
på flyg- och båtresor mellan de nordiska länderna. Två slag av åtgärder 
skulle kunna komma i fråga.

Den minimifrånvaro från hemlandet som krävs för införande av tullfria 
viner och starksprit borde höjas till tre dygn. Motsvarande regler gäller för 
resor inom EEC . Den tillåtna mängden av alkoholdrycker skulle senare 
minskas.

Ifall näringspolitiska eller andra orsaker utgör ett hinder för en omedel
bar realisering av de föreslagna ändringarna, bör man gradvis övergå till 
strängare regler. Senare skulle man sträva till att upphäva rätten att införa 
tullfri alkohol vid resor inom Norden.

I de nordiska länderna har vi goda erfarenheter av nordiskt samarbete i 
fråga om alkohol- och tobaksreklam. I många länder har man kraftigt 
lyckats minska på reklamen för alkoholdrycker och tobaksprodukter och 
t. o. m. helt lyckats förbjuda sådan reklam.

Alkohol- och drogforskningen
Det nordiska samarbetet om alkohol- och drogforskning har redan långa 

traditioner. I själva verket föregicks den nuvarande Nämnden för alkohol- 
och drogforskning, vars uppgifter finns redogjorda för ovan, t. o. m. av två 
olika nämnder, å ena sidan Nordiska nämnden för alkohol- och drog
forskning och å andra sidan Nordiska samarbetsorganet för drogforskning. 
Dessa nedlagda nämnders uppgifter har delvis övergått till den nya Nämn
den för alkohol- och drogforskning.

Vid granskandet av framtidsutsikterna är det skäl att vid sidan av de 
uppgifter som finns stipulerade i stadgarna fästa uppmärksamhet vid föl
jande punkter. För det första är nämnden i förhållande till tidigare nämnder 
en på så sätt avvikande institution att den inte tillsatts att handha någon 
avgränsad specialfråga och att det inte heller finns någon bestämd mandat
period för nämndens verksamhet. För det andra är det skäl att komma ihåg 
att nämnden framför allt tar initiativ till och planerar projekt. Däremot är 
nämndens resurser otillräckliga i fråga om realiserandet av forskningspro
jekten.

Statens delegation för nykterhets- och alkoholärenden vill förena sig 
med rekommendationen i medlemförslaget, enligt vilken Nordiska nämn
den för alkohol-och drogforskning bör anvisas betydligt ökade resurser.
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Enligt statens delegations för nykterhets- och alkoholärenden uppfatt
ning är de motiv och rekommendationer som framförts i medlemförslaget 
viktiga och delegationen understöder dem med ovannämnda förbehåll.

Helsingfors i juli 1980

Irma Toivanen 
Ordförande

Karl Johan Krokfors 
Sekreterare

Oy Alko Ab1:

1. Medlemsförslaget har tillkommit på basen av det samnordiska semi
nariet i Kolding 23 — 25.10.1979 över ” Alkohol- och narkotikaproblem i 
Norden. - Orsaker och behandlingsmetoder.”  Seminariets deltagare, lik
som även undertecknarna av medlemsförslaget. företrädde samtliga nor
diska länder och intressesfärer av mycket olika slag. Detta visar, att 
omfattande medborgarkretsar i Norden känner sig oroade över alkohol- 
och narkotikaproblemet. Oy Alko Ab, vars uppgift det är att handha 
alkoholproduktions- och distributionsverksamheten så, att alkoholska
dorna blir så små som möjligt, betraktar den i medlemsförslaget väckta 
frågan som viktig och är redo att medverka till att det nordiska samarbetet 
på området fördjupas.

2. 1 medlemsförslaget betonas att missbruk av alkohol, narkotika och 
psykofarmaka måste behandlas i ett sammanhang. Fastän det finns gemen
samma etiologiska faktorer i anslutning till missbruket av dessa ämnen, så 
är åtminstone i Finland de av alkoholen förorsakade problemen såväl 
kvantitativt som kvalitativt av en helt annan klass än de skadeverkningar, 
som hör samman med missbruk av narkotika och psykofarmaka. Därför 
borde enligt Alkos uppfattning tyngdpunkten läggas vid preventionen av 
alkoholskador, och behandlingen av narkotika- och psykofarmakaska
dorna åtminstone i viss mån särskiljas som en separat fråga. För detta talar 
även den omständigheten, att de metoder som används vid förebyggandet 
av alkoholskadorna är av helt annan art än de åtgärder, som begränsar 
användningen av narkotika och psykofarmaka.

3. 1 medlemsförslaget uppmanas medlemsländerna att vidta åtgärder för 
att begränsa alkoholens åtkomlighet samt för att minska totalkonsum
tionen. 1 Finland har pris- och distributionspolitiken under Alkos hela 
verksamhetstid utnyttjats vid regleringen av alkoholkonsumtionen. Det är 
emellertid känt, att det finns negativa företeelser som sammanhänger med 
de åtgärder som är ägnade att begränsa alkoholens åtkomlighet. Därför 
anser Alko, att de åtgärder, som syftar till att bearbeta attityderna och att 
ändra på dryckesvanorna, är mycket viktiga när det gäller att förebygga
1 Yttrandet översatt från finska.
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alkoholskador. Dessutom förekommer av tradition rätt ansenliga skill
nader i alkoholdistributionspolitiken mellan de olika nordiska länderna. 
Detta gör det svårt att uppnå enhetliga åtgärder, som begränsar alkoholens 
åtkomlighet.

4. Såväl på den biomedicinska som den samhällsvetenskapliga alkohol
forskningens område löper det nordiska samarbetet enligt Alkos uppfatt
ning bra även för närvarande, och den nordiska nämnden på området 
(NAD) koordinerar verksamheten på ett lyckat sätt. Åtminstone årligen 
anordnas forskarmöten, där representanter för de olika nordiska länderna 
är i tillfälle att utbyta åsikter. Enligt Alkos åsikt är basorganisationen för 
forskningssamarbetet god. Samarbetet skulle kunna vidareutvecklas effek
tivare genom en ökning av anslagen för forskarutbyte och för forskarnas 
resekostnader.

5. Alko stöder tanken på att förbättra hälso- och sjukvårdspersonalens 
grundskolning, fortbildning och kompletterande utbildning när det gäller 
rusmedel. Alko har redan vidtagit åtgärder i denna riktning genom att till 
Helsingfors universitet donera medel för inrättandet av en professur i 
alkoholsjukdomar vid medicinska fakulteten. Det nordiska samarbetet 
skulle på utbildningens och vårdens område bäst kunna intensifieras ge
nom att utöka möjligheterna för utbyte av studerande och vårdpersonal 
mellan de nordiska länderna.

Alko stöder den i medlemsförslaget nämnda möjligheten för läkare att 
specialisera sig på behandling av alkohol- och narkotikasjukdomar. Områ
det skulle lämpa sig t. ex. som ett begränsat specialområde inom psykiatrin 
och invärtesmedicinen.

6. Enligt Alkos uppfattning finns det en mängd nationella särdrag som 
hör samman med informationsverksamheten i anslutning till alkoholbru
ket. vilket försvårar framställningen av ett gemensamt nordiskt informa
tionsmaterial. Man torde emellertid åtminstone i de nordiska länder, vilkas 
alkohollagstiftning följer samma principer, i viss utsträckning även kunna 
använda ett gemensamt informationsmaterial. Likaså kan man säkerligen 
intensifiera utbytet av fakta rörande de allmänna frågorna inom informa
tions- och upplysningsverksamheten.

7. Alko förenar sig om uppfattningen att Norden intensivare än hittills 
borde göra gemensam sak inom de internationella organisationerna i frågor 
rörande alkohol och narkotika.

Helsingfors den 15 juli 1980

Oy Alko Ab 

Pekka Kuusi
Reino Ylikahri

+5-29:sess A579/s Supplement
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Enligt förbundets uppfattning är de i medlemsförslaget framförda moti
veringarna och rekommendationerna viktiga och förbundet förordar dem 
med följande förbehåll.

De i medlemsförslaget framförda förebyggande åtgärderna (4.1.) är brist
fälligt framförda då man endast ägnat sig åt utveckling av regler för för
skrivning av läkemedel samt åt utökning av socialmedicinska resurser. 
Alkoholbrukets förhindrande förbigås med ett omnämnande. Enligt för
bundets uppfattning borde man ha behandlat denna sida mera utförligt.

När man vill förhindra bruket av alkohol, andra rusmedel samt psykofar
maka föreligger tre tillvägagångssätt. För det första forskning, upplysning 
och uppfostran, för det andra en minskning av tillgången till dessa medel 
och för det tredje att så tidigt som möjligt få de personer som hotas av för 
rikligt bruk eller missbruk under vård.

Förbundet hänvisar i detta sammanhang till de i medlemsförslaget 
nämnda förslagen till åtgärder som svenska, finska och norska regeringen 
framlagt. Dessutom önskar förbundet att Nordiska rådet vid behandlingen 
av ärendet tar hänsyn till de synpunkter som framgår av nordiska nykter
hetsrörelsens program som godkänts vid Nordiska nykterhetskommitténs 
möte i Reykjavik den 24 juli 1969 samt ur nordiska nykterhetsrörelsens 
nykterhetspolitiska verksamhetsplan som godkänts vid Nordiska nykter- 
hetsrådets möte i Helsingfors den 13 november 1977.

Dessa liksom även förbundets förslag till narkotikapolitiskt program för 
Nordiska nykterhetsrådet är bifogade till detta utlåtande.2

Som andra anmärkning framför förbundet att man i rekommendationer
na som ingår i medlemsförslaget under första punkten i stället för att tala 
om förebyggande av alkohol-, narkotika- och psykofarmakamissbruk hell
re borde tala om förebyggande åtgärder för olägenheter orsakade av alko
holdrycker, andra rusmedel samt psykofarmaka.

Helsingfors den 16 juni 1980

Suomen raittiusjäijestöjen liitto - 
Finlands nykterhetsorganisationers förbund r. y.

Mauri Paananen 
Ordförande

Martti Voipio 
Generalsekreterare

2 Här ej tryckta.
1 Yttrandet översatt från finska.
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Finlands stadsförbund1:

Rusmedelsbruket och problem i samband härmed har ökat snabbt i 
samtliga nordiska länder. Alkoholpolitiken och vården av rusmedelsprob- 
lemen skiljer sig något i dessa länder, även om samtliga med åtgärder från 
myndigheternas sida försöker påverka rusmedelsbruket och råda bot på 
rusmedelsproblemen.

Nordiska nämnden för alkohol- och narkotikaforskning har inrättats för 
att sköta det nordiska samarbetet på området. Dessutom håller myndighe
ter och organisationer inbördes kontakt. I medlemsförslaget föreslås åtgär
der från ministerrådets sida för att förebygga missbruket av rusmedel samt 
åtgärder från regeringarna för att effektivera det internationella samarbe-

Stadsförbundets centralbyrå konstaterar att man i Finland ger mycket 
omfattande information om riskerna med rusmedel och att behandlingsfor
merna ständigt ökar. Den kontinuerliga forskningen för kartläggning av 
effekterna av behandlingen är hittills bristfällig. Vårdenheterna har inte till 
sitt förfogande systematiska kunskaper om experiment och resultat på 
andra håll.

Stadsförbundet har föreslagit att forskningsavdelningen vid social- och 
hälsovårdsministeriet bör förmedla kunskaper om anordnandet av social- 
och hälsovården och dess resultat. Nordiska nämnden för alkohol- och 
drogforskning skulle enligt förbundets uppfattning kunna förmedla denna 
kunskap till nationella myndigheter och göra förslag angående forskning 
och utredningar, som kartlägger hela det nuvarande vårdfältet.

I medlemsförslaget understrykes vikten av att inrätta en medicinsk 
specialitet för utforskning av rusmedlens effekter. Enligt stadsförbundets 
centralbyrå är det viktigast att kartlägga de i Norden brukliga behandlings
formerna och redogöra för resultaten av dem, vilket också föreslagits i 
medlemsförslaget. Sådan forskning skulle till sin karaktär vara tvärveten
skaplig och fordrar omfattande samarbete mellan forskare och dem som 
utför det praktiska arbetet. Detta kräver stora forskningsanslag.

På grund av rusmedelsproblemens storlek är effektiviseringen av sådant 
forsknings- och försökssamarbete enligt förbundets centralbyrå en bråd
skande uppgift. Rusmedelsmissbruket belastar de flesta serviceformerna 
inom social- och hälsovården och kräver ständigt ökade resurser för vår
darbete, vars effekter man dock vet mycket litet om i dag. Att komma fram

1 Yttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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till framgångsrika arbetsformer vore både mänskligt och ekonomiskt vik
tigt.

Helsingfors den 25 augusti 1980

Eino Österman 
Biträdande direktör

Ka t i Peltola
Sekreterare för 
sociala ärenden

Finlands svenska kommunförbund:

Finlands svenska kommunförbund har tidigare i olika sammanhang före
slagit ökade resurser för rusvården och framhållit statsmaktens ansvar i 
sammanhanget i egenskap av innehavare av monopol på alkoholförsälj
ningen.

Förbundets byrå hälsar därför med tacksamhet ett initiativ som går ut på 
ett samordnande av resurserna i de nordiska länderna vid bekämpande av 
rusmedelsproblemen.

Huruvida verksamheten skall bedrivas inom ramen för Nordiska nämn
den för alkohol- och drogforskning och Nordiska hälsovårdsskolan eller i 
annan regi kan byrån inte uttala sig om. Byrån anser det dock vara viktigt 
att samarbetet kommer till stånd och att alla medlemsstater ekonomiskt 
bidrar till projektet.

Helsingfors den 18 augusti 1980

Finlands svenska kommunförbund 

K . J .  Brunström
Erik Nylund

Alkoholpolitiska forskningsinstitutionen1:

Det är skäl att förena sig om förslagets inställning till alkoholproblemens 
betydelse, likaså om inställningen att regleringen av konsumtionsnivån 
spelar en central roll i regleringen av skador.

Medlemsforslagets terminologi tycks utgå ifrån att missbruket utgör en 
kategori som tydligt skiljer sig från det övriga bruket och att missbrukare 
mer eller mindre entydigt kan skiljas från andra alkoholkonsumenter soci- 
1 Yttrandet översatt från finska.
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alt och medicinskt. Många alkoholskador ansluter sig dock till ett kulturellt 
acceptabelt bruk och alkoholskador kan sporadiskt eller tillfälligt förekom
ma hos personer eller befolkningsgrupper, utan att det för den skull är skäl 
att stämpla hela gruppen som missbrukare. Terminologiskt är det kanske 
bättre att diskutera regleringen av alkoholskador, som är förknippade med 
olika situationer och användningssätt, än att använda det diffusa allmänna 
begreppet ” missbruk” .

Med anledning av det ovansagda kan formen i medlemsforslagets re
kommendationer om behandling behöva precisering. Det är kanske inte 
realistiskt att föreslå att behandlingen av narkotikamissbrukare måste få en 
starkare ställning i den allmänna läkarutbildningen, ty den egentliga vården 
torde bli specialenheters uppgift. Däremot finns det starka skäl till att 
föreslå att man måste fästa mera uppmärksamhet vid identifieringen av 
alkohol- och andra rusmedelsskador och att man måste öka läkarnas 
färdighet till att diskutera med patienter om deras alkoholbruk och risker i 
samband med detta.

Vid formuleringen av samnordiska åtgärdsrekommendationer måste 
man komma ihåg, att alkoholens kulturställning skiljer sig i olika länder. 
Man måste låta bli att avge rekommendationer som kanske kan accepteras 
i några medlemsländer men som är för främmande för folkopinionen i de 
övriga medlemsländerna.

Av det ovansagda följer att gemensam produktion av upplysningsmate- 
rial för alla länder kan möta övermäktiga svårigheter och att användningen 
av den eventuella Nordvisionen för alkoholupplysning kanske inte är elt 
bra alternativ.

Helsingfors den 19 juni 1980

Juha Partanen 
Förman för Alkoholpolitiska forskningsinstitutionen

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 14 maj 1980 förklarat sig 
positiv till medlemsförslaget.

Alkoholitutkimussäätiö (Stiftelsen för alkoholforskning):

Medlemsförslag A 579/s bygger på ett seminarium som Nordiska rådets 
social- och miljöutskott anordnade i Kolding (se N U  B  1979:14) och till 
detta brett upplagda medlemsförslag anknyter sig två andra rörande dels 
införande av alkoholdrycker och utskänkning i samband med offentlig 
representation (A 580/s) dels utbyggnad av förebyggande fritidsverksamhet 
för barn och unga (A 58I/s). Då medlemsförslaget A 579/s berör såväl
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alkohol, narkotika och psykofarmaka som prevention, behandling och 
information och de två andra medlemsforslagen konkreta preventiva åtgär
der av synnerligen olika karaktär, tyder detta på att Nordiska rådet kom
mer att diskutera rusmedelsproblemen ur många olika synvinklar. Stiftel
sen för sin del nöjer sig med vissa allmänna reflektioner gjorda ur etl 
vetenskapligt perspektiv.

I medlemsförslaget A 579/s spelar begreppet missbruk en betydelsefull 
roll. Valet av centralt begrepp påverkar lätt val av åtgärder och hur de 
struktureras. Stiftelsen önskar peka på faran av att utgå från detta begrepp: 
det är oprecist och definitionen ändrar sig över tid. Vad som skall anses 
vara missbruk är ett ämne för samhällsdebatten. Ur vetenskaplig synpunkt 
kan man säga att missbruk närmast är en etisk kategori och att det finns få 
möjligheter att nå enighet rörande vad som konstituerar missbruk. Tanken 
på s. 2 om att forskningen skulle kartlägga missbrukets omfattning kan 
därför knappast realiseras. Viktigare är att följa med konsumtionens ut
veckling och utvecklingen av de problem som sammanhänger med rusme- 
delsbruk. Möjligheterna att följa med totalkonsumtionen av psykofarmaka 
är emellertid kringskuren på grund av att den detaljerade statistik forsk
ningen behöver inte är tillgänglig.

I själva verket tar medlemsförslaget inte bara upp missbruket utan pekar 
också på önskvärdheten av att få ned konsumtionen av alkohol, narkotika 
och psykofarmaka. Denna målsättning kan forskningsmässigt motiveras, 
men det finns svåra hinder då det gäller att realisera en sådan målsättning. 
Insikten om att det finns motstånd mot en sådan rusmedelspolitik kommer 
knappast tillräckligt starkt fram i medlemsforslagen - de berörs dock i de 
förslag som rör turistalkoholen. Det är också viktigt att betona att en 
rusmedelspolitik som söker få ned totalkonsumtionen för närvarande torde 
sakna underlag i Danmark. En sådan politik kan knappast realiseras utan 
stöd av en allmän opinion och den måste kompletteras med åtgärder som 
dels specifikt riktar sig mot olika typer av hälso- och samhällsproblem som 
sammanhänger med rusmedelsbruk. dels tar upp den typ av problem som 
sammanhänger med en bredare samhällspolitik av den art som betonas i 
medlemsforslag A 581/s.

Bland de åtgärdsförslag som skissas i medlemsförslag A 579/s ingår 
också förslag om intensifierat samarbete på rusmedelsupplysningens om
råde. Nordvisionen nämns som ett utmärkt instrument. Detta kan ifråga
sättas. Speciellt då det gäller alkohol är den kulturella orienteringen så 
olika i Danmark och i de andra nordiska länderna att det är svårt att tänka 
sig att man med hjälp av Nordvisionen skulle kunna påverka människors 
handlande så att problemen minskar. Det finns förvisso delområden som 
till sin orientering är någorlunda lika, men i stort sätt gäller att olikheterna 
är så stora att man kan fråga sig om överhuvud samma upplysningsmaterial 
kan användas.

Då det gäller åtgärder är det viktigt att peka på olikheter mellan de olika
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rusmedlen. Narkotikafrågan är i nuvarande läge starkt influerad av krimi
nalpolitiska överväganden, alkoholfrågan i hög grad av folkopinionerna, 
medan åtgärder visavi psykofarmaka på många sätt är enklare. Här har 
myndigheterna redan nu möjlighet att avgöra vad som finns på marknaden 
och vidare kan man genom myndighetsbeslut lättare påverka läkarkårens 
beteende än befolkningens i gemen.

Stiftelsen förenar sig med medlemsförslaget i att ett viktigt led i rusme- 
delspolitiken är verksamheter i de internationella organen. Rusmedelskon- 
sumtionen och utvecklingen av problemen kan påverkas bl. a. av den 
verksamhet som drivs i FN och dels specialorgan, främst WHO.

1 medlemsförslaget ställs stora förhoppningar dels på Nordiska hälso
vårdshögskolan. dels på Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning 
(NAD), och ökade anslag föreslås. De nordiska organens arbetsmöjlighe
ter beror dock i hög grad på de nationella resurserna, vilka är rätt olika. 
Det oaktat vore det önskvärt om Nordiska hälsovårdshögskolan kunde i 
högre grad än tidigare bidra till fortbildningen på detta område. NAD:s 
resursbehov är svårt att överblicka, då verksamheten omlagts rätt nyligen, 
men en nordisk institution med endast två tjänstemän kan knappast fylla 
de förväntningar man i medlemsförslaget ställer.

Helsingfors den 25 juni 1980

Kettil Bruun 

Stiftelsens sekreterare

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund (AFC) och Affärsarbetsgivarnas 
centralförbund A AC:

Bruket av rusmedel och dess skador förorsakar bl. a. betydande kostna
der för missbrukaren och hans familj, arbetslivet samt samhället. I arbetsli
vet medför bruket av rusmedel frånvaro från arbetet, olycksfall och ned
satt arbetsförmåga. Rusmedelsskadorna ökar produktionskostnaderna och 
minskar produktiviteten.

Arbetsmarknadsorganisationerna har därför i Finland undertecknat re
kommendationer rörande reducering av rusmedelsskador i arbetslivet. 
Som komplettering till rekommendationerna har år 1976 utarbetats en 
vårdhänvisningsmodell jämte verkställighetsdirektiv. Dessutom har man 
sammanställt informations- och utbildningsmaterial rörande vårdhänvis
ning.

På basen av det ovan anförda och med beaktande av narkotikaproble-
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mens generella karaktär ställer AFC  och AAC sig positivt till de i med
lemsförslaget gjorda förslagen till rekommendation.

Helsingfors den 24 juni 1980

Akava r.f.:

1 sin promemoria konstaterar undertecknarna bl.a. att i det nordiska 
samarbetet på rusmedelsområdet bör prioriteras prevention, behandling 
och information. Angeläget är att missbruket av alkohol, narkotika och 
psykofarmaka ses och behandlas i ett sammanhang. Bestämmelserna om 
förskrivning av läkemedel bör skärpas på basen av internordisk praxis och 
resurserna på det socialmedicinska området avsevärt förstärkas. Grundut
bildningen samt vidare- och efterutbildningen för hälso- och socialvårds- 
personal bör förbättras och vårdformerna utvecklas. Det nordiska samar
betet på rusmedelsupplysningens område bör förbättras genom att ett 
kontinuerligt verkande system för utbyte av information byggs upp. De 
nordiska länderna bör samordna sina ställningstaganden i världshälsoorga
nisationen W HO och andra internationella organisationer, varvid de nor
diska länderna lättare kan vinna gehör för sina synpunkter. I dessa organi
sationer bör de nordiska länderna verka för att WHO:s resurser för be
handling av alkoholfrågor byggs ut och att behandlingen av alkohol- och 
narkotikafrågor på det internationella planet samordnas. En organisatorisk 
samordning av handläggningen av dessa frågor bör eftersträvas i de nordis
ka länderna.

Akava konstaterar att i medlemsförslaget har föreslagits en mängd åtgär
der i anknytning till rusmedelsproblemen och i syfte att förbättra samarbe
tet på detta område. Det är skäl att påskynda förverkligandet av dessa 
åtgärder. Problemen som berör bruket och missbruket av olika slags rus
medel har tillspetsats under de senaste åren i alla de nordiska länderna, 
ehuru problemställningarna skiftar i de olika länderna. För Finlands del är 
ökningen av alkoholkonsumtionen och detijkande alkoholmissbruket i allt 
yngre årsklasser problem vilkas förebyggande möjligen kan främjas genom 
ett internationellt samarbete på bred bas. Missbruket av narkotika och 
psykofarmaka har i Finland måhända inte fått samma dimensioner som i en 
del andra länder, men det oaktat är det skäl att i Finland följa med vad som 
händer i de övriga nordiska länderna. Direkta informationskanaler bör

Arbetsgivarnas i Finland 
centralförbund AFC

Seppo Riski

Affärsarbetsgi varnas 
centralförbund AAC

Jyrki Vihma
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upprättas och möjlighet att sända observatörer till expertorgan och arbets
grupper i de andra länderna bör underlättas. För att man skall uppnå 
varaktiga resultat speciellt inom narkotikaområdet krävs det ett vidsträckt 
internationellt samarbete, vilket bäst kan ordnas inom FN  och dess med
lemsorganisationer. Om alla de nordiska länderna verkar och samarbetar 
för gemensamma mål förbättrar det givetvis möjligheterna för deras upp
nående.

Akava understöder de förslag som framläggs i medlemsförslaget. Efter
som en del av de åtgärder som föreslås är rätt vidsträckta och kommer att 
kräva en lång tid för att bli förverkligade, borde myndigheterna i de 
nordiska länderna så snart som möjligt börja bereda åtgärdernas genomfö
rande.

Fielsingfors den 10 juni 1980

Akava r.f.

Samuli Apajalahti 
Ordförande

Matti Koivistoinen 
Förhandlingschef

Suomen kunnallisliitto (Finlands kommunförbund)1:
Yttrandet översatt från finska.

1 medlemsförslaget bör begreppet rusmedelsområde uppenbarligen upp
fattas som omfattande. Skillnaderna mellan de olika nordiska länderna i 
alkoholpolitik- och rusmedelsvårdssystemen torde förutsätta detta. För att 
få till stånd en rationell arbetsfördelning förutsätter kartläggningen av pro
blemfältet dock att begreppen preciseras i varje land, så att de motsvarar 
varandra. Medlemsförslaget utgår ifrån att det är statsmaktens uppgift att 
dra riktlinjer och förstärka ramarna för samhällets åtgärder på rusmedels
området. Detta kan anses vara en god utgångspunkt. I Finland har utred
ningsarbetet för förstärkning av riktlinjer och ramar framskridit relativt 
långt. Målsättningarna för alkoholpolitiken och rusmedelsvården och för
slagen till deras genomförande ingår i alkoholkommitténs (1978:33) och 
delegationens för rusmedelsfrågor (1978:40) betänkanden. Betänkandena 
innehåller grundläggande data om hela rusmedelsområdet. I medlemsför
slaget har problemfältet dock uppfattats för snävt. Att använda ökat rus- 
medelsbruk och dess risker som mått för problemen är ensidigt. För 
närmare precisering av problemfältet med tanke på samarbetet mellan de 
nordiska länderna vore det på sin plats att kort för varje lands vidkomman
de beskriva innehållet och eventuella missförhållanden i administrationen.
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organisationen och resurserna på rusmedelsområdet. Förstärkningen av 
riktlinjer och ramar förutsätter i varje fall en vidare synvinkel på problem
fältet samt exakta begrepp för samarbetets genomförande.

Förslag till samarbetsåtgärder
För fördjupat och vidareutvecklat samarbete på rusmedelsområdet 

borde man enligt medlemsförslaget bland samarbetsåtgärderna prioritera 
prevention, behandling och information. Helhetsperspektivet inom 
granskningen poängteras så att missbruket av alkohol, narkotika och psy
kofarmaka behandlas i ett sammanhang. I medlemsforslagets del som 
behandlar förebyggande åtgärder konstateras också att kombinationsbru- 
ket av narkotika tenderar att breda ut sig. Ett sådant biandbruk av rusme
del innebär också att förebyggande vård- och informationsåtgärder bör 
lösas tillsammans. Därför är det inte motiverat att planera till exempel 
olika behandlingsorganisationer efter bruk av olika rusmedel. Vid plane
ringen av praktiska åtgärder måste man också komma ihåg att rusmedels- 
problemen nästan helt och hållet övergått till social- och hälsovårdsmyn
digheterna. Förebyggandet och minskningen av rusmedelsskador förutsät
ter åtgärder både inom den egentliga rusmedelsvården och samhälls- och 
alkoholpolitiska åtgärder. Konkreta förebyggande åtgärder borde genom
föras närmast inom arbetskrafts- och bostadspolitiken samt inom familje- 
och hälsofostran. Då är det nödvändigt att utveckla allmänna hälso- och 
socialtjänster och specialtjänster inom rusmedelsvården. De kommunala 
organisationerna har övertagit en betydande del av planeringen och ge
nomförandet av de allmänna och praktiska åtgärderna inom rusmedelsom
rådet. Därför finner Finlands kommunförbund det viktigt att de kommuna
la organisationerna har en tillräckligt stor representation även inom för
djupningen och utvecklingen av det nordiska samarbetet inom rusmedels
området.

De i medlemsförslaget nämnda förebyggande åtgärderna och behand- 
lingsåtgärderna är i och för sig motiverade. Här har man dock liksom i hela 
medlemsförslaget för mycket hållit fast vid några enstaka åtgärdsförslag. 
Det som man ovan föreslagit om allmänna målsystem, åtgärder och rikt
linjer och föregående nödvändiga exaktare utredningar gäller också ensta
ka åtgärdsförslag. De föreslagna åtgärderna torde utgöra endast en del av 
de åtgärder som i samband med en mera omfattande kartläggning skulle 
genomföras även som samarbetsfrågor.

Utöver basåtgärder i anslutning till utvecklingen av det interna rusme
delsområdet i varje land, som i Finland behandlats i synnerhet i de ovan
nämnda betänkandena av alkoholkommittén och delegationen för rusme- 
delsärenden, borde man som samarbetsfrågor i synnerhet fästa uppmärk
samhet vid de synpunkter som t. ex. alkoholkommittén föreslagit i sitt 
betänkande (s. 194) i fråga om internationella alkoholpolitiska initiativ. 
Förslagen gäller internationella samarbetsfrågor i anslutning till bl. a. alko-
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holproduktion, -handel och -bruk, förebyggandet av alkoholskador och 
internationell reglering av alkoholkonsumtion samt statistik över alkohol
produktion och -konsumtion.

Informationen som påverkar attityder i fråga om informationsåtgärder 
och andra åtgärder, informationen om innehållet i rusmedelstjänster och 
kontinuerligt informationsutbyte mellan de nordiska länderna om rusme- 
delsvården måste anses vara viktig. Detta förutsätter både på det interna
tionella och samnordiska planet att administration, tjänster och forskning 
utvecklas samt att forskningssamarbetet ökas. Endast härigenom kan man 
enhetligt bedöma problemen och dra jämförbara slutsatser i fråga om 
åtgärderna. Finlands kommunförbund har inte någonting att anmärka mot 
de egentliga rekommendationerna i medlemsförslaget.

Helsingfors den 11 juni 1980

Suomen kunnallisliitto

Paavo Pekkanen 
Verkställande direktör

Taisto Ahvenainen 
Jurist

A-klinikkasäätiö (A-klinikstiftelsen):
A-klinikstiftelsen framför härmed följande kompletterande synpunkter 

med anledning av de föreslagna åtgärderna:
Det bör uppfattas vara i sig positivt med alla åtgärder som leder till ett 

effektiverat, praktiskt fungerande nordiskt samarbete när det gäller miss- 
bruksproblem. Eftersom de nordiska länderna har likartade kulturmönster 
är det möjligt att göra jämförelser mellan problemens uppkomstmeka
nismer och alternativa lösningsmodeller och att utnyttja varandras erfaren
heter. Allmänt sett kan konstateras att kunskaperna om grannländerna 
bland vårdpersonal inom missbruksvården är bristfälliga både när det 
gäller samhälls- och alkoholpolitik, forskningsresultat och vårdsystem. 
Samarbetet har heller inte nått ut över en snäv krets av tjänstemän, 
beslutsfattare och forskare och via dessa grupper når information endast i 
ringa utsträckning vårdpersonalen. Informationen finns åtminstone sällan 
tillgänglig på finska.

När det är fråga om finskspråkig vårdpersonal kan språksvårigheter 
onekligen innebära oöverstigliga hinder. Det förefaller dock klart att alla 
möjligheter inte har utnyttjats på detta område. Möjligheten att under 
arbetstid deltaga i språkkurser borde bl. a. prövas eller ett större antal än 
de som nu har denna förmån borde kunna engageras. Ett specialproblem 
inom det nordiska samarbetet är svårigheten att få kompetenta svenska 
översättningar av det finskspråkiga materialet. Medel för att engagera 
kompetenta översättare borde därför reserveras.



52

Behovel att bredda kontaktytan är särskilt stort bland vårdpersonalen 
inom missbruksvården i de nordiska länderna. För att underlätta utbytet 
av erfarenheter och koordinera kunskapsstoffet borde möjligheterna till 
samarbete märkbart utökas bl.a. genom att vårdorganisationerna ges öka
de ekonomiska resurser för detta ändamål. En förutsättning för det nordis
ka samarbetet är dock att även samarbetet mellan administratörer, forska
re och vårdpersonal i respektive land förbättras.

Administration
A-klinikstiftelsen finner det angeläget att man för att effektivera samar

betet inom Norden använder redan förefintliga organ och inte skapar nya. 
Det innebär att uppgiften att svara för vårdpersonalens behov av informa
tion och samarbete med nordiska länder bör handhas av N AD som bör ges 
ökade finansiella och personella resurser.

Studiebesök
Att behovet av att utbyta information mellan vårdpersonal är mycket 

stort bevisas av de studiegrupper som i ökande omfattning har besökt 
Finland under de senaste åren. Kontinuerligt framförs bl.a. till A-klinik
stiftelsen nya önskemål att organisera studiebesök bl.a. eftersom den 
öppna missbruksvården är mer utvecklad i Finland än i andra nordiska 
länder. Inte heller finns det på annat håll en vårdmodell av den typ som 
tillämpas vid socialsjukhuset i Järvenpää.

Det vore viktigt att studiebesök kunde planeras och koordineras bättre 
än som hittills har varit möjligt. Likaså borde verksamheten breddas 
regionalt så att studiebesöken inte enbart skulle koncentreras till storstads
regioner.

Deltagande i konferenser och seminarier
I första hand borde vårdpersonalens möjlighet att delta i olika möten, 

konferenser och seminarier väsentligt förbättras. Samma gäller de olika 
klientorganisationer som verkar i anslutning till missbruksvården. A-kli
nikstiftelsen är ense med förslagsställarna eller omfattar de synpunkter 
som presenteras i punkt 4.2. om att nordiska seminarier bör ordnas för 
dem som bär det dagliga ansvaret för behandling av missbrukare och att 
aspekter i anslutning till utbildnings- och arbetsmarknadspolitik härvid bör 
beaktas.

I dagens läge är deltagandet i alltför hög grad beroende av den enskildes 
initiativ och av den information som administratörerna har tillgång till vid 
val av deltagare. Ekonomiska hinder är dessutom vanliga. Många försöker 
ty sig till de begränsade stipendiemöjligheterna och det kan även vara svårt 
att i tid förbereda sitt deltagande eftersom uppgifter om planerade möten 
ofta saknas.
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Utbyte av vårdpersonal och studerande
Möjligheten att organisera ett system av utbytesterapeuter mellan d< 

nordiska länderna borde prövas. Det kunde innebära att vårdpersonal 
under en tillräckligt lång period arbetar inom respektive vårdorganisation. 
När det t. ex. gäller de finskspråkiga invandrarnas problem i Sverige kunde 
finskspråkig vårdpersonal temporärt utlånas för att reda ut specialpro
blem, för att informera om finländska förhållanden eller för att anordna 
utbildning för finskspråkig vårdpersonal i Sverige. Bl. a. socialhögskolor 
och universitet kunde effektivera ett praktikantutbyte mellan de nordiska 
länderna.

De finska invandrarna i Sverige
Ur finländsk synpunkt är de i Sverige bosatta finskspråkiga invandrar

nas missbruksproblem något som i detta skede borde prioriteras genom 
åtgärder som företas i samarbete med Finland och Sverige. Möjligheten att 
inom svensk psykiatrisk vård och nykterhetsvård erhålla service på finska 
är idag mycket begränsade.

Likaså placeras finskspråkiga barn t. ex. i fosterhem där de inte har 
möjlighet att bevara sitt språk, kontakten med sina föräldrar och med sina 
kulturella rötter.

Det primära är alltså att både förbättra vårdutbudet och att satsa på 
preventiva åtgärder som berör strukturella faktorer som skapar missbruks
problem. Ffärvid är det bl. a. fråga om de utstötningsmekanismer som 
drabbar invandrare på grund av bostadssegregation och de svaga resur
serna inom utbildning, dvs. svårigheten att erbjuda barnen undervisning på 
deras hemspråk. Samma problem återfinns inom dagvården. Det väsent
liga målet är därför att förbättra de finländska familjernas levnadsvillkor.

Onekligen är det även viktigt att sprida information om de beroende- 
framkallande medlen t.ex. till skolungdom, att höja informationens kvali
tet och att utbyta erfarenheter mellan länderna. Ändå är det självklart att 
åtgärder på makronivå är primära. Vårdpersonalens roll som förmedlare 
av information bl. a. i anslutning till invandrarproblematik borde förstär
kas. Vårdpersonalen kommer i kontakt med både de presumtiva utvand
rarna och även med dem som återvänder till hemlandet. Även arbetskrafts- 
byråernas roll är central och i Finland har deras ansvar för arbetssökande 
med missbruksproblem poängterats under de senaste åren.

Utbildning av vårdpersonal
I Finland är grundutbildningen både inom hälsovården och socialvården 

mycket bristfällig när det gäller missbruksfrågor. (Honkanen och Murto 
1979). När det gäller fortbildningen av främst all nyanställd personal inom 
hela missbruksvården i landet — öppen vård och anstaltsvård. socialvård 
och hälsovård - utarbetas för tillfället en utbildningsmodell omfattande tre 
veckor. För denna utbildning ansvarar en arbetsgrupp tillsatt av socialsty-
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reisen med representanter för yrkesutbildningsstyrelsen. de kommunala 
centralorganisationerna och A-klinikstiftelsen av vilka den sistnämndas 
roll är central när det gäller den praktiska utformningen av utbildningen. 
(Päihdehuollon työntekijöiden perehdyttämiskoulutuksen kehittäminen, 
muistio 1979). Det kan även nämnas att A-klinikstiftelsen finner det ange
läget att svara mot de utbildningsbehov som i Sverige verksamma finsk
språkiga inom missbruksvården har fört fram.

För att kunna engagera läkarna mer än hittills även inom den öppna 
vården vore det i Finland viktigt att öppen vård räknas som meriterande 
för specialisering. När det är fråga om att ta ställning till vilket område 
inom den akademiska undervisningen som främst kan främja frågor i 
anslutning till missbruksvården. vill A-klinikstiftelsen understryka bety
delsen av att i första hand satsa på samhällsvetenskaplig forskning, efter
som missbruket främst är ett socialt problem.

Helsingfors den 19 juni 1980

Lasse Murlo 
Verkställande direktör

Ingalill Österberg 
Biträdande chef

No r g e

Sosialdepartem entet:

Generelt
Sosialdepartementet gir sin generelle tilslutning til hovedretningslinjene 

i medlemsforslag A 579/s om økt nordisk samarbeid. Vi vil innledningsvis 
peke på at det på disse problemområder allerede er i gang et verdifullt 
samarbeid, og at vi er innstilt på å styrke dette. Vi er enige i at det legges et 
helhetsperspektiv på arbeidet med rusmiddelproblemene. Dette helhets
perspektiv må likevel ikke være til hinder for at det kan skje en hen
siktsmessig arbeidsdeling der hvor problembiidet tilsier det. Vi peker 
særlig på at man må være på vakt mot at bruk av narkotiske midler får den 
samme antatte "sosiale akseptering" som bruk av alkohol har i samfunnet 
i dag.

Merknader vedrørende de enkelte punkter 
Forslag til samarbeidstiltak 

Som nevnt foregår det allerede et samarbeid mellom de nordiske land. 
Dette gjelder både forebyggende tiltak, herunder også informasjon, forsk
ning, behandlings- og omsorgstiltak. Departementet er innstilt på å styrke 
dette samarbeidet. Så langt det er hensiktsmessig bør en videre utbygging 
skje gjennom de organer/kanaler som eksisterer.
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Forebyggende tiltak 
Forebyggende tiltak kan deles inn i tiltak rettet mot tilgjengeligheten av 

rusmidler, tiltak som tar sikte på å påvirke bruken av rusmidler og tiltak 
rettet direkte mot rusmiddelskader. Vi vil vise til at vi i Norge i interna
sjonalt sammenheng har ført en restriktiv rusmiddelpolitikk.

Når det gjelder vanedannende legemidler, kan vi f. eks. nevne at vi pr. 1. 
april d.å. avregistrerte flere sovemidler som inneholder barbiturater. Ved 
hjelp av utleveringsbestemmelser reguleres den legale omsetningen. Det 
føres dessuten en løpende kontroll med legers foreskrivingspraksis.

Når det gjelder alkoholpolitikken, vil vi med det første legge fram en 
stortingsmelding hvor det vil bli foreslått en del forebyggende tiltak. Disse 
tiltak vil være både av restriktiv og holdningsskapende art. Under arbeidet 
med denne meldingen har vi hatt nytte av forskning og erfaringer i andre 
nordiske land.

I sammenheng med informasjons- og opplysningskampanjer på disse 
områder er det av særlig betydning å nyttiggjøre seg den erfaring de andre 
nordiske land har gjort ved tilsvarende kampanjer.

Behandlingsinnsats
Det er foreslått at det på nordisk plan blir utredet forutsetningene for en 

ny medisinsk spesialitet for leger. Departementet ser det ikke som for
målstjenlig å opprette en særutdannelse for leger på dette felt. Problemene 
er så sammensatte at de ikke kan løses av en lege alene. Derimot mener vi 
at det er behov for å styrke grunn- og etterutdanning for alt personell i 
helse- og sosialsektoren.

Vi vil støtte forslaget om nordiske seminarer for personell som arbeider 
med behandling av misbrukere.

Informasjonsinnsats
Departementet er enig i at det er viktig med et nordisk samarbeid på 

dette området, og vi støtter forslaget om et nordisk seminar.

Andre tiltak
Departementet er enig i at de nordiske land, så langt det er hensiktsmes

sig, bør samordne sin innsats i Verdens helseorganisasjon - W HO  - og 
F N ’s narkotikakommisjon. Vi vil spesielt nevne at det er viktig at W HO 's 
innsats når det gjelder alkoholproblemer blir bygd ut.

For sosialministeren 
Em il Vindsetmo 

Departementsråd
Berit Haldorsen 

Ekspedisjonssjef

Oslo, 20. juni 1980
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Statens edruskapsdirektorat:

1. Generelt

Direktoratet er enig i at det er behov for et utvidet nordisk samarbeid 
omkring rusmiddelproblemene — der det anlegges et helhetsperspektiv på 
bruken og dens konsekvenser av alkohol, narkotika og psykofarmaka - og 
at dette behandles i en sammenheng. Denne betraktningmåten bør styrkes 
og utvikles også på nasjonalt plan.

i sin redegjorelse om bakgrunn, nevner forslagsstillerne samarbeidsor
ganet Nordisk nemnd for alkohol- og drogforskning og kontaktmannsor- 
ganet for narkotikaspørsmål.

Direktoratet vil peke på at det siden 1969 har eksistert et nordisk samar
beidsprosjekt for skolens undervisning om alkohol- og narkotikaspørsmå
let (NO RDAN) mellom offentlig og frivillige samarbeids-organer. NOR
DAN har hatt pedagogisk informasjonsutveksling og kvalifiseringsarbeid 
som sine viktigste funksjoner. Dette tiltaket som synes å ha betydd mye for 
skolens arbeid med en forebyggende undervisning om rusmiddelspørsmå
let. har ikke hatt noen tilknytning til det fast organiserte arbeid gjennom 
Nordisk Råd.

I 1978 ble det også tatt initiativ til en nordisk kontaktkomité for alkoho
listomsorg - og på dette området er det gjennomført to nordiske konfe
ranser. Heller ikke denne komitéen er formelt institusjonalisert i det ordi
nære nordiske samarbeidet.

Direktoratet er enig i at det kan by på betydelige fordeler om de nordiske 
land samarbeider mer på tross av visse nasjonale ulikheter på dette pro
blemområdet. Det synes også naturlig at en prioriterer tiltak som vedrører 
forebygging, behandling og informasjon.

2. Forebyggende tiltak

1 medlemsforslaget er det tatt opp spørsmål som gjelder de forebyggende 
tiltak. Disse kan etter direktoratets oppfatning deles opp i tiltak rettet mot 
tilgjengeligheten av rusmidler, tiltak som tar sikte på å påvirke bruken av 
rusmidler og tiltak som retter seg direkte mot rusmiddelskadene.

I forslaget tar en opp spørsmålet om regler og praksis for foreskrivning 
av legemidler. Direktoratet er enig i at dette regelverket revideres med 
sikte på å dempe konsumpsjonen av legemidler.

Når det gjelder tilgjengelighetsspørsmålet for illegale narkotiske stoff. 
antar direktoratet at det nordiske samarbeidet ivaretas av "kontaktmanns- 
utvalget".

Derimot synes det mangelfullt at det ikke eksisterer bredere nordisk 
kontakt på alkoholpolitikkens område. Et tilsvarende kontaktutvalg kunne 
med fordel etableres av sosialministrene - dersom en vil opprettholde 
kontaktmannsutvalget for narkotikaspørsmål i sin nåværende form. Dette 
bryter imidlertid med det helhetsperspektiv som forslaget ønsker å legge til
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grunn for samarbeidet. I praksis må det nødvendigvis også skje en arbeids
fordeling uten at helhetsperspektivet behøver å bli skadelidende av den 
grunn.

Det kan nevnes at det finske Social- och hälsovårdsministerium høsten
1980 inviterer til en 'nordisk konferanse om alkoholpolitikk.

Når det gjelder forebyggende tiltak for å påvirke bruken av rusmidler, 
står opplysningsarbeidet sentralt. Direktoratet vil påpeke at mange nasjo
nale organer har ansvar for å støtte og fremme opplysning og undervisning 
om rusmiddelspørsmålet samtidig som sentralt initierte holdningstiltak er 
blitt mer vanlig fra myndighetenes side i siste halvdel av 1970-årene. Med 
de erfaringer og informasjoner Edruskapsdirektoratet sitter med, synes det 
som om dette er et område der en konkret og praktisk kunne dra nytte av 
økt nordisk samarbeid. Et system med nordiske prosjektgrupper burde det 
skapes ressurser for i årene som kommer.

3. Behandlingsinnsatser

Medlemsforslaget reiser spørsmål om en nordisk utredning av forutset
ningene for en ny medisinsk spesialitet for leger. Edruskapsdirektoratet 
stiller seg tvilende til en slik tanke og antar at utvidet medisinsk spesialise
ring ikke uten videre representerer en styrking av behandlingstiltakene for 
misbrukere.

Derimot kan det finnes gode grunner for å styrke grunnutdanning og 
etterutdanning for helse- og sosialpersonell i temaer som tar opp rusmid
delproblemene generelt og behandling av misbrukere i og utenfor institu
sjon spesielt. Direktoratet vil støtte forslaget om fortsatte nordiske semi
narer for personell som bærer det daglige ansvaret for behandling av 
misbrukere. Det gjelder såvel alkohol- som narkotikamisbrukere.

På dette punktet aktualiseres spørsmålet om observatører fra de andre 
nordiske land ved nasjonale utredninger. Direktoratet mener dette er et 
godt forslag som ikke bare bør omfatte behandlingssiden, men også andre 
deler av rusmiddelspørsmålet.

4. Informasjonsinnsatsen

Direktoratet vil her vise til det tidligere omtalte NORDAN-prosjektet og 
kommentarene under pkt. 2. Dessuten vil direktoratet nevne den doku- 
mentasjonsenheten som finnes ved Centralförbundet för alkohol- och nar
kotikaupplysning i Stockholm. Denne meget omfattende og moderne enhe
ten burde bli gjenstand for nærmere vurdering med tanke på å bli tillagt 
funksjoner i det nordiske dokumentasjons- og informasjonsarbeidet i nød
vendig samarbeid med Nordisk nemnd for alkohol- og drogforskning.

Et nordisk symposium for en total ” probleminventering" av informa
sjonstiltak kan bli et nyttig ledd for å øke det nordiske samarbeidet på dette 
området.

Opplysning via radio og TV  nevnes sammen med Nordvisionen. Direk-
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toratet vil mene at det er bra om Nordvisionen kan bidra med innsats her, 
men eiida bedre ville det være om de nasjonale kringkastingsinstitusjonene 
kunne prioritere dette informasjonstemaet sterkere.

5. Andre tiltak

Direktoratet har ikke særskilte merknader til dette punktet og kan bare 
gi sin tilslutning til det som er anført.

(Ej daterat el signerat)

Statens institutt for alkoholforskning:

Styret for Statens institutt for alkoholforskning ser med tilfredshet at 
spørsmålet om et intensivert nordisk samarbeide vedrørende rusmiddel
problemer er tatt opp i Nordisk Råd. Dette gjelder ikke minst forslaget om 
styrking av ressursene til de samnordiske forskningsorganer på alkohol- og 
narkotikaområdet.

Et område av alkohol- og narkotikaforskningen som i liten grad er 
dekket av de eksisterende samnordiske organer er imidlertid den medi- 
sinsk-biologiske forskning. Etter styrets oppfatning vil det derfor være 
hensiktsmessig at de økede ressurser delvis gikk til en styrkelse av samar
beidet på dette felt. Istedetfor å etablere nye samarbeidsorgan, ville dette 
etter styrets oppfatning kunne gjøres ved å utvide den eksisterende Nor
diske nemnd for alkohol- og drogforskning med ett medlem fra hvert land 
på en slik måte at både den samfunnsvitenskapelige og den medisinsk- 
biologiske forskning biir representert. Dette ville også kunne bety at mu
lighetene for kontakt og utveksling av erfaringer mellom samfunnsforskere 
og medisinsk-biologiske forskere innenfor alkohol- og narkotikaforskning, 
på de felter hvor de to typer forskning griper inn i hverandre, kunne 
utvides.

Oslo, 2. juni 1980

Finn B. M idbøe 

Styrets formann

Norske kommuners sentralforbund:

Sentralforbundet gir sin tilslutning til medlemsforslaget, men mener at 
uttrykket prevensjon i pkt. 1 bør erstattes med uttrykket forebyggende 
virksomhet.

O slo , 30. mai 1980

Lars-Jonas Nygaard

Knut Langfeldt
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Norsk arbeidsgiverforening har i skrivelse den 28 maj 1980 förklarat sig 

icke ha något att anföra i anledning av medlemsförslaget.

Norsk medisinaldepot:

Norsk medisinaldepot støtter fullt ut det forsiag som er fremsatt 29. 
januar 1980. og som er vedlagt Deres brev, og vil uttale at det er prisverdig 
at det tas initiativ i denne retning.

Oslo, 14. mai 1980

For Norsk medisinaldepot

Magne Moe  

Adm. direktør

Den norske lægeforening har i skrivelse den 20 maj 1980förklarat sig stödja 

medlemsförslaget.

Norsk sykepleierforbund

Norsk sykepleierforbund støtter fullt ut at

1. Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att skyndsamt 
vidtaga åtgärder avseende prevention, behandling och information i syfte 
att bekämpa missbruket av alkohol, narkotika och psykofarmaka.

2. Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att 
på internationellt plan verka för ett effektiviserat samarbete beträffande 
åtgärder mot missbruket av alkohol, narkotika och psykofarmaka.

Av spesiell betydning er at
- medlemsforslaget også omfatter forslag om at utdanningen for alt 

helse- og sosialpersonell biir styrket når det gjelder rusmiddelproblematik
ken.

— Nordiska hälsovårdshögskolan får de nødvendige midler/bevilgninger 
for å utføre/utvide forskningen innen rusmiddelproblematikken, samt 
midler til videre utdanning av helse- og sosialpersonell som er spesielt 
involvert i disse problemene.

Oslo. 30. april 1980

Norsk sykepleierforbund

Anne-Lise Bergenheim 
Formann

Marion Rustad 

Avdelinessiel'
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Norges apotekerforening:

Norges apotekerforenings laboratorieutvalg har behandlet saken i møte 
13. mai d. å. Man stiller seg positiv til at det tas initiativ i en så viktig sak.

På det nåværende tidspunkt har man ingen spesielle kommentarer eller 
forslag. Dersom det imidlertid på et senere tidspunkt skulle være ønskelig 
med et samarbeide med Norges apotekerforening, ser man gjerne at det tas 
kontakt.

Oslo. 28. mai 1980

For Norges apotekerforening 
farmasøytisk-teknisk avdeling 

Etter fullmakt

Lise Palmer

Norges farmaceutiske forening: »

, *
Før nye tiltak pa nordisk plan for a løse rusmiddelproblemer settes i 

gang. må det foreligge en samlet oversikt over de tiltak som til nå er 
gjennomført, i gang eller planlagt.

Etter Norges Farmaceutiske Forening’s oppfatning er det viktig med en 
samordning, slik at ikke forskjellige nordiske organer eller utvalg settes i 
gang med arbeid på de samme felter parallelt med hverandre. En samlet 
oversikt over det som hittil har vært gjort, kunne etter N F F ’s oppfatning 
ha fulgt med medlemsforslag A 579/s.

I sitt arbeid i apotek er farmasøyter i daglig kontakt med alle varianter 
legemiddelmisbrukere, fra håpløse narkotikavrak til misbrukere av hoste
safter med spritinnhold. Denne kontakten er svært problemfylt. Rusmid
delproblemene er derfor noe som i høy grad angår også farmasøytene.

Farmasøyter er helsepersonell som publikum kan komme direkte i kon
takt med rett fra gaten uten timeavtale eller ventetid.

Etter N F F ’s oppfatning er det viktig at også farmasøyter tas med på 
tiltak for å bedre utdannelsen i rusmiddelspørsmål.

Farmasøyter bør f. eks. være representert ved eventuelle nordiske se
minarer på området, slik som nevnt på side 4 under pkt. 4.2. i forslaget.

Punkt 4.1. i forslaget omhandler forebyggende tiltak, og regler og praksis 
vedrørende forskrivning av legemidler er nevnt som et arbeidsområde. Det 
gjøres for ordens skyld oppmerksom på at dette arbeidet hører inn under 
Nordisk legemiddelnemnd.

Dersom Nordisk legemiddelnemnd skal pålegges nye oppgaver i denne
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forbindelse, må det vurderes om ikke denne nemnda, i likhet med de 
instanser som er nevnt på side 5, under pkt. 5. i forslaget, må tilføye? 
forsterkede ressurser. Nordisk legemiddelnemnd hører etter N FF 's  opp
fatning, også med til de instanser som i første rekke berøres av intensjo
nene i medlemsforslaget.

Oslo 5. juni 1980

Norges farmaceutiske forening 

Aslaug Gombos
Marit Sigurdsen

Avholdsfolkets landsnemnd:

Avholdsfolkets landsnemnd har ingen innvendinger mot dette punktet, 
med unntak av uttrykket misbruk bør erstattes med bruk. Det er ikke mulig 
å skille mellom bruk og misbruk, og all nyere forskning viser at det er et 
forhold mellom bruk/forbruk og skadenivå.

Generelt vil vi etterlyse en sterkere konkretisering av begge forslagene. I 
denne sammenheng vil vi vise til det arbeidet det norske statssekretærut- 
valget har gjort, og der en også konsekvent bruker uttrykket bruk (av 
alkohol).

Oslo, 6. juni 1980

Avholdsfolkets landsnemnd

Øystein Sørau
Turid Gundersen

Det norske totalavholdsselskap (DNT):

DNT slutter seg til anbefalingene i punkt 1 og 2. Samtidig vil selskapet 
gjerne understreke synspunktene under 4.4. om at en nå må få en mer 
enhetlig behandling av hele rusmiddelproblemet, både i de enkelte land og 
på nordisk og internasjonalt plan. DNT vil også gjerne gi sin tilslutning til 
at de nordiske land samordner og øker sin innsats på dette området overfor 
WHO.

DNT vil også understreke det som er sagt under punkt 4.3. om informa
sjon. Særlig vil en peke på at det bør stilles midler til disposisjon slik at
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forskingsresultater kan populariseres og gjøres langt bedre kjent gjennom 
massemedia.

Oslo, 14. mai 1980

Det norske totalavholdsselskap

Kje ll Normann Johanssen 

Formann
Jens R isdal 
Generalsekretær

Aksjonen mot narkomani:

Innledningsvis vil vi gjerne på peke på forholdene slik de idag fortoner 
seg, dette på bakgrunn av forslaget pkt 2, side 1 -2.

Etter vår oppfatning synes det nå som om antall misbrukere er i sterk 
øking sammen med en stadig tiltakende bruk av hardere narkotiske stoffer 
og et hardere misbruksmiljø. Vi vil i denne forbindelse ikke unnlate å peke 
på det stadige økende bruk av cannabisprodukter noe som har medført at 
det etterhvert vil komme et økende krav om frigivelse av hasj og mariu- 
hana. En slik holdning er etter vår mening meget alvorlig, og vil om den 
skulle bli vedtatt medføre også et akselererende bruk av de harde stoffer.

De mottatte forslag til samarbeidsområder inntatt i innstillingens pkt 4; 
kan vi bare se på som meget positive.

De synspunkter vi har i tillegg til det som er angitt i innstillingen er som 
følger:

pkt 4.1.: Bruk av medikamenter har økt i alle de nordiske land de senere 
år, og dette bruk kan for det enkelte individ lett gå over i et avhengighets
forhold og på lengre sikt føre til et misbruk. I denne forbindelse vil vi 
gjerne få understreke nødvendigheten og behovet for en felles nordisk 
holdning til utskrivning av legemiddelpreparater, dette særlig på bakgrunn 
av de åpne grenser vi har mellom de nordiske land.

På det forebyggende plan er det også av stor betydning å utveksle 
erfaringer både på det sosialmedisinske plan som på andre sektorer innen
for dette felt. En felles nordisk kursvirksomhet på dette område burde 
kunne økes.

pkt 4.2.: Behandlingen av rusmiddelmisbrukere omfatter en rekke fag
grupper som leger, psykiatere, helsepersonell, sosialkuratorer, lærere, 
rådgivere osv.

Blant disse faggrupper råder det ofte en stor usikkerhet i behandlingen 
av denne gruppe klienter. En styrking av utdannelsen på dette område,



63

både når det gjelder grunn- og etterutdanning må være et verdifult element 
i styrkingen av omsorgen for disse klienter.

Vi vil også gjerne få peke på behovet for tverrfaglige nordiske seminarer 
hvor erfaringer og felles holdninger kan skapes.

pkt 4.3.: Informasjon om rusmiddel synes å være god innenfor de Heste 
nordiske land når det gjelder alkohol. Informasjon om narkotika synes 
imidlertid å være preget av ulike holdninger mellom enkelte av de nordiske 
land.

Informasjon mellom landene bør utvides overfor fagfolk og overfor 
medborgerne. På dette område kan et samarbeid i Nordvisionen være med 
på å skape klare holdninger mot rusmiddelmisbruk og man bør også be
strebe seg på å utnytte radio.

Oslo. 5. juni 1980

Aksjonen mot narkotika

Lars B Kvam  

Formann

Kristenfolkets edruskapsråd (KE):

Kristenfolkets edruskapsråd (K E ) samstemmer i at det er nødvendig 
med et langt videre nordisk samarbeid i bekjempelsen av rusgiftproblemet. 

Vi er også enige i at de alkoholrelaterte problemer er mest omfattende. 
Det er dermed siett ikke sagt at kampen mot de andre narkotiske stoffer 

kan nedtrappes.
K E  har følgende kommentarer til de enkelt punkter i tilsendte skriv:

4 Förslag til samarbetsåtgärder

K E  er enig i at det anleggges et helhetssyn på rusmiddelbruken. Men det 
betyr ikke at tiltakene mot bruk av de forskjellige typer narkotika kan 
nedtrappes.

Det er fortsatt mulig å hindre de ulovlige stoffer å nå de nordiske 
markeder. Men til det trengs en styrkelse av toll- og politietatene i alle de 
nordiske land.

Bruk av alkohol og misbruk av legemidler må angripes på en måte som 
gir sterkere utslag enn idag.

De nordiske land biir stadig knyttet nærmere sammen som kulturkrets - 
ikke minst gjennom TV og radio.

En nordisk samordning av holdningskampanjer og informasjonstiltak via 
de nevnte media, vil få betydelig effekt.

4.1 Förebyggande åtgärder
E K  har ingen kommentarer til forslaget om foreskriving av legemidler.
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Innsatsen på det sosialmedisinske område må kraftig forsterkes. Men 
innsatsen her må ikke løsrives fra behandlingsarbeidet.

4.2 Behandlingsinsatser
Undervisningen for helse- og sosialpersonale om rusgifter og de skader 

de forvolder, har iallfall i Norge vært nærmest skandaløs når man tenker på 
omfanget av skadene.

Det bør etter KEs mening i alle de nordiske land opprettes egne universi
tetsinstitutter under de medisinske fakulteter som skal arbeide med rusgift
problematikken, både rent toxikologisk, sosialmedisinsk og behand
lingsmessig.

4.3 Informationsinsatser
Det foregår en viss koordinering av informasjonsinnsatsen i nordiske 

land. skjønt i alt for beskjeden grad.
Nordens Kristelige Nykterhetsråd har bl. andre planer om å intensivere 

og effektivisere informasjonsarbeidet innen de enkelte medlemsorganisa
sjoner som står tilsluttet kollektivt de enkelte lands kristelige edruskaps
råd. Og i Norge utgjør dette 29 organisasjoner og trossamfunn.

4.4 Andra åtgärder
K E  er kjent med at W HO  i den senere tid har vist rusgiftproblemene stor 

oppmerksomhet.
Visse indikasjoner tyder imidlertid på at økonomien i W HO er bekym

ringsfull. Vi er derfor redd for at sesjonen som arbeider med alkohol- og 
stoffproblem under W HO 's Division of Mental Health i Geneve. kan få 
svært vanskelige arbeidsmuligheter etter hvert.

K E  vil be Nordisk Råd om å se på mulighetene for å sikre WHO 
økonomi til det videre arbeidet med de alkoholrelaterte problemer

Avslutning

Med de framlagte kommenterer, vil Kristenfolkets Edruskapsråd støtte 
forslaget til vedtak i Nordisk Råd.

Oslo, 3. juni 1980

For Kristenfolkets edruskapsråd

Bjarne Stoveland 

Generalsekretær
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Socialstyrelsen hänvisar i skrivelse den 17 jun i 1980 till yttranden från  

alkoholbyrån, mentalvårdsbyrån och nykterhetsvårds- och narkoman- 

vårdsbyrån av den 14 maj, 5 jun i resp. 13 maj 1980 (se nedan).

Sver ige

Socialstyrelsen , alkoholbyrån:

Det övergripande målet för den svenska alkoholpolitiken är att begränsa 
den totala alltför höga alkoholkonsumtionen. I denna konsumtion ingår 
bl.a. konsumtion av alkoholdrycker som tas in i samband med utlandsre
sor.

I riksdagen har nyligen väckts motioner vari yrkats förbud mot skattefri 
införsel av alkoholdrycker. Motionerna har behandlats i skatteutskottets 
betänkande SkU 1979/80:44. Utskottet ansåg att resandeinförseln inte var 
förenlig med den alkoholpolitiska målsättningen att begränsa den totala 
alkoholkonsumtionen. Enligt utskottet talar alkoholpolitiska och fiskala 
skäl för en begränsning av den skattefria resandeinförseln och att vissa 
kortare turer inte skall medföra rätt till sådan införsel. Det bör enligt 
utskottet ankomma på regeringen att ta de initiativ som fordras för att få till 
stånd nordiska samförståndslösningar. Då frågan berör flera olika departe
ment förordar utskottet att de hithörande problemen tas upp med förtur i 
ett särskilt samordningsorgan för alkoholfrågor. Detta bifölls vid riksdags
behandlingen den 23 april 1980.

Socialstyrelsen kommer att vara representerad i samordningsorganet. 
Enligt socialstyrelsens uppfattning bör samordningsorganets ställningsta
gande avvaktas.

Vad gäller servering av alkoholdrycker vid offentlig representation har 
även denna fråga under våren behandlats i riksdagen, se SoU 1979/80:31 
och riksdagens protokoll den 26 mars 1980. Enligt socialutskottets bedöm
ning kan det inte anses stå i överensstämmelse med den målsättning som 
gäller för alkoholpolitiken att staten på olika sätt främjar bruket av alkohol 
vid representation. Utskottet anser därför att all statlig representation bör 
vara spritfri. Staten bör vidare visa stor återhållsamhet i fråga om använd
ningen av andra alkoholhaltiga drycker i representationssammanhang. Ut
skottet anser att en restriktiv inställning från statens sida då det gäller 
alkohol i representationssammanhang är ägnad att påverka landstings- och 
primärkommuner till motsvarande återhållsamhet på området. Utskottet 
uttalade sig för återhållsamhet vid servering av alkoholdrycker vid offent
lig representation i angiven omfattning och riksdagen hade samma uppfatt
ning. Det noteras att landstingsförbundets styrelse redan har beslutat om 
en i princip alkoholfri representation.
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Vidtögna åtgärder ligger helt i linje med det ifrågavarande förslaget i 
Nordiska rådet. Enligt socialstyrelsens uppfattning får vidtagna åtgärder 
tills vidare anses tillräckliga.

Stockholm den 14 maj 1980

Hans Agnéus
Lennart Skarin

Socialstyrelsen , m entalvårdsbyrån:

Socialstyrelsen har tidigare liksom bl. a. läkarförbundet ställt sig avvi
sande till att inrätta en ny specialite i beroendesjukdomar utan förordat att 
vården av missbrukstillstånd bör vara en del av psykiatrin. Man har menat 
att en ny specialitet allvarligt skulle splittra behandlingsresurser, speciellt 
inom landsbygden och att en särvårdsorganisation skulle få avsevärt svåra
re att rekrytera kompetenta befattningshavare. Man menar också att det 
basala synsättet, arbetsmetoder m. m. är likartade inom missbruksvården 
och övrig psykiatri, varför en uppdelning är konstlad. Det torde därför 
vara angeläget att i remissvaret understryka dessa synpunkter då ju inte 
någon förändring i styrelsens policy har skett.

Stockholm den 5 juni 1980

För byrå SN 3 

Stefan Borg
/genom Krister Persson

Socialstyrelsen , nvkterhetsvårds- och narkom anvårdsbyrån:

Byrå SN 4 instämmer i att det bör ske ett fördjupat och vidareutvecklat 
nordiskt samarbete på rusmedelsområdet och att prevention, behandling 
och information därvid bör prioriteras.

Det nordiska kontaktmannaorganet för narkotikafrågor anordnade i ok
tober 1979 ett seminarium för personal inom narkomanvården. Enligt byrå 
SN 4:s mening var detta seminarium mycket värdefullt. Det är viktigt att 
kontaktmannaorganet bereds möjlighet att fortsätta seminarieverksamhe
ten och att den särskilt inriktas på behandlingspersonalen. Enligt vad SN 4 
under hand inhämtat undersöker kontaktmannaorganet också vilka möjlig
heter som finns att anordna studiebesök.

Byrå SN 4 anser för sin del att det är viktigt att utbildningen i rusmedels- 
frågor förbättras såväl för läkare som för övrig hälso- och sjukvårdsperso
nal. I denna del bör emellertid byrå PB l:s yttrande inhämtas.
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Byrå SN 4 instämmer också i att de nordiska länderna bör verka för att 
WHO:s resurser för behandling av alkoholfrågor byggs ut samt att behand
lingen av alkohol- och narkotikafrågor på det internationella planet sam
ordnas.

Under hänvisning till vad ovan sagts tillstyrker byrå SN 4 medlemsför
slaget om två rekommendationer avseende dels skyndsamma åtgärder 
avseende prevention, behandling och information i syfte att bekämpa 
missbruket av alkohol, narkotika och psykofarmaka och dels ett effektivi
serat samarbete på internationellt plan beträffande åtgärder mot missbru
ket av alkohol, narkotika och psykofarmaka.

Stockholm den 13 maj 1980

För byrå SN 4

Jan Ording 
Byråchef

Delegationen för social forskning — D SF :

Allmänt
Delegationen delar motionärernas syn på omfattningen av och allvaret i 

de problem som missbruket av alkohol, narkotika och psykofarmaka med
för för individ och samhälle.

Mot bakgrund härav tillstyrks att rusmedelsproblemen blir föremål för 
ett fördjupat och vidareutvecklat nordiskt samarbete.

Det är som motionärerna framhåller angeläget att ett helhetsperspektiv 
anlägges så att missbruket av olika medel ses i ett sammanhang. Detta inte 
minst betingat av den omfattningen biandmissbruket har.

D SF stödjer att prevention, behandling och information är åtgärder som 
bör prioriteras. Det är enligt D SF viktigt, med hänsyn till den komplexitet 
som missbruksproblemen kännetecknas av, att dessa problem möts med 
samordnade insatser från samhällets sida. Missbruksproblemen kan inte 
bemästras enbart inom vårdapparaten, utan fordrar insatser på en rad 
samhällsområden, såsom skola, arbetsmarknad, kultur och fritid. Detta 
innebär inte att missbruksproblemen enbart får ses som en avspegling av 
missförhållanden på olika samhällsområden. Missbruksproblemen har 
samband också med drogernas grad av tillgänglighet och de faktorer som 
påverkar denna tillgänglighet måste därför särskilt uppmärksammas.

I det följande behandlar D SF de förslag till samarbetsåtgärder som 
väckts varvid synpunkter i huvudsak begränsas till frågor rörande forsk
ning och utvärdering.
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Förebyggande åtgärder

Sambandet mellan tillgänglighet och total konsumtion av alkohol har 
vetenskapligt belagts. Det finns sålunda vetenskapligt stöd för konstate
randet att en stramare kontrollpolitik tenderar att minska konsumtionen 
och därmed, i än högre grad. de medicinska alkoholskadorna. Däremot är 
kunskaperna betydligt mer osäkra när det gäller effekterna på totalkon
sumtion och folkhälsa av olika specifika alkoholrestriktioner. Det är inte 
heller sannolikt att dessa effekter låter sig fastställas en gång för alla, utan 
att de tvärtom varierar från land till land och från tidpunkt till annan, 
beroende på skillnader i kulturella och andra förhållanden. Jämförande 
nordiska studier av restriktionssystemens effekter framstår mot denna 
bakgrund som angelägna, med hänsyn till skillnaderna mellan de nordiska 
länderna när det gäller både kulturell bakgrund och alkoholpolitikens ut
formning.

På det individuella planet är det viktigt att öka kunskaperna om riskgrup
per, riskmiljöer och risksituationer för att i tid kunna uppmärksamma 
individer som ännu inte utvecklat ett sådant missbruk att de kommit i 
kontakt med olika vårdformer. Studier av alkoholbrukets skadeeffekter 
har ofta berört missbruket, men det är också mycket angeläget att studera 
det måttliga alkoholbrukets effekter på hälsan. Det är vidare angeläget att 
följa och analysera förskrivning och användning av läkemedel. Kunskapen 
om på vilka grunder, i vilka situationer, i vilken omfattning och till vilka 
grupper läkemedel förskrivs bör användas för att påverka praxis i riktning 
mot en minskad och försiktigare tilldelning av psykofarmaka.

Det kan här nämnas att ett samnordiskt forskningsprojekt om läkeme- 
delskontrollen i de nordiska länderna för närvarande genomförs med stöd 
av bl. a. Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning. Dess resultat, 
som väntas föreligga under år 1981. bör kunna ge ett bättre kunskapsun
derlag för ett förstärkt nordiskt samarbete på läkemedelskontrollens områ-

D SF delar uppfattningen att de socialmedicinska insatserna bör förstär
kas. Därutöver bör särskilt skol- och företagshälsovårdens arbete utveck
las i riktning mot förebyggande och miljöinriktade åtgärder. I detta sam
manhang förtjänar den utveckling som är på gång i Sverige beträffande 
kamratstödjande verksamhet på arbetsplatsen att uppmärksammas.

Behandlingsinsatser

Det är enligt DSF:s mening angeläget med en ökad planmässigt bedriven 
behandling som följs upp och utvärderas. Splittring och bristfällig samord
ning mellan olika vårdorgan resulterar i en rundgång i systemet där indivi
den bollas mellan olika organ som saknar kunskap om varandras åtgärder.

Det är angeläget att utveckla vårdmodeller som möjliggör samordning 
och kontinuitet. Uppföljning och analys av vilka steg i en vårdkedja som
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brister bör göras. Det vore också värdefullt att få bättre kunskaper om hur 
vårdsystemet fungerar i förhållanden till olika grupper av missbrukare. ' 
vilken utsträckning är detta system segregerat i den meningen att vissa 
kategorier av missbrukare tenderar att hamna inom en bestämd del av 
vårdsystemet, medan andra får kontakt med andra delar av vården? Hur 
vanligt är det att missbrukare, som i och för sig måste betecknas som 
vårdbehövande, inte får någon vårdkontakt över huvud taget? Hur ofta 
erhåller missbrukare vård på olika vårdenheter samtidigt, utan att dessa 
vårdinsatser samordnas? Var är vårdkedjans allvarligaste brister, dess 
"svagaste länkar” ? För att få svar på den typen av frågor bör utvärdering
ar av behandlingen vid olika vårdenheter kompletteras med mer övergri
pande studier av vårdsystemet. Även inom detta område torde jämförande 
nordiska undersökningar vara av betydande intresse.

Metoder och modeller för uppföljning och utvärdering av behandlingsin
satser bör utvecklas. Ett förstärkt nordiskt samarbete kring detta vore 
värdefullt.

DSF anser det vidare angeläget att förstärka utbildningsinsatserna för 
socialvårds- och hälso- och sjukvårdspersonal på alla nivåer (grund-, fort- 
och vidareutbildning). Särskilda insatser bör göras för att sammanställa 
och föra ut tillgänglig kunskap som forskning inom olika fält kan bidra 
med. Nordiskt samarbete kring information och dokumentation bör därför 
stimuleras.

Informationsinsatser

DSF delar synen på betydelsen av ändamålsenliga informationsinsatser. 
På detta område finns dock flera problem som bör uppmärksammas. En 
fråga rör effekterna av breda informationskampanjer. Kan de förändra 
attityder och beteenden? Vilka förutsättningar krävs för att de skall bli 
framgångsrika? Kan viss typ av information ha negativa effekter genom att 
de t. ex. når fel personer? Studier och erfarenhetsutbyte länderna emellan 
rörande dessa spörsmål vore värdefullt.

Avslutningsvis vill DSF framhålla att delegationen delar synen på att 
forskningsinsatserna på rusmedelsområdet bör förstärkas. I första hand är 
det därvid angeläget att den samhällsvetenskapliga forskningen stimuleras, 
bl. a. mot bakgrund av att den medicinskt-biologiska forskningen är förhål
landevis väl utvecklad.

Ett avgörande problem för drogforskningen är emellertid tillgången på 
kompetenta forskare. Förstärkningen av samarbetsorganen bör därför ske 
i sådan takt och på sådant sätt att förutsättningar för ett effektivt utnyttjan
de av tillgängliga resurser finns. Nordiska nämnden för alkohol- och drog
forskning bör därför erhålla ökade resurser för att i första hand driva 
initiativverksamhet och kunskapsspridning. Vidare bör hälsovårdshögsko-
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lan ges i uppdrag att särskilt uppmärksamma missbruksprohlematiken i sin 
utbildningsverksamhet och forskning.

Stockholm den 12 juni 1980

För delegationen för social forskning

Ake Pettersson 
Ordföranden

Birgit Arve-Parés 
Sekreterare

Utredningen om  narkotikam issbrukets om fattning:

Utredningen om narkotikamissbrukets omfattning (UNO) har huvudsak
ligen i uppdrag att kartlägga den totala omfattningen av missbruket av 
narkotika i Sverige. UNO begränsar därför sitt yttrande till det nordiska 
samarbete som gäller beskrivningar av utbredningen och utvecklingen av 
missbruk.

UNO har nyligen avlämnat en rapport om sin undersökning av det tunga 
narkotikamissbruket (DsS 1980:5). Vid planeringen av undersökningen 
förekom kontakter med övriga nordiska länder. Bl. a. genomfördes ett 
forskarmöte i regi av dåvarande Nordiska samarbetsorganet för drog
forskning (NSfD). Vissa underhandskontakter har också möjliggjorts ge
nom det nordiska kontaktmannaorganet.

NSfD och Nordiska nämnden för alkoholforskning övergick den 1 janua
ri 1979 i Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD). Enligt 
UNO:s mening utgör NAD  — med dess sammansättning av både admini
stratörer och forskare — det naturliga samarbetsorganet i Norden för 
frågor om utbredningen och utvecklingen av missbruket av beroendefram- 
kallande medel.

Mot bakgrund av erfarenheterna från den nyss nämnda undersökningen i 
Sverige anser UNO att framtida liknande undersökningar inte lämpar sig 
som brett upplagda samnordiska undersökningar. Eventuella kartläggning
ar bör begränsas till varje land. Däremot kan metoderna för hur kartlägg
ningar bör läggas upp och genomföras tas upp till samnordisk diskussion. 
Det skulle bl. a. kunna leda till att vi får mer enhetliga definitioner och 
avgränsningar vilket underlättar både jämförelser länderna emellan och 
eventuell gemensam rapportering från Norden till berörda internationella 
organ. NAD  bör kunna vara samordnare och ta initiativ i dessa avseenden.

UNO anser att NAD:s resurser bör dimensioneras så att nämnden får



71

möjligheter att arbeta även med samordning och initiering av metodarbete 
m. m. kring kartläggningar av missbrukets utbredning och utveckling.

Stockholm den 5 juni 1980

Enligt uppdrag

Christer Karlsson 

Sekreterare

A p oteksbo laget:

Apoteksbolaget begränsar sitt yttrande till läkemedel inom bolagets 
ansvarsområde och har följande synpunkter:

Alkohol

I Sverige registrerade läkemedel innehåller etylalkohol endast för att 
kunna tillhandahålla ändamålsenliga flytande beredningar. Inte i något fall 
innehåller en dos av dessa läkemedel (enligt den dosering som godkänts i 
samband med registrering) mer etylalkohol än vad som ingår i en flaska (33 
cl) lättöl. Möjligheterna att berusa sig med alkoholhaltiga läkemedel be
gränsas därför till helt dominerande del av effekterna av de i läkemedlet 
ingående verksamma beståndsdelarna.

För att förhindra att alkoholhaltiga läkemedel förskrivs till personer, 
som på grund av alkoholberoende inte bör tillföras ens små mängder 
etylalkohol, innehåller t. ex. den av Apoteksbolaget utgivna Läkemedels
boken tabeller över alkoholfria läkemedelsberedningar. Denna information 
till förskrivande läkare är sammanfattad per indikationsområde.

Narkotika

Svensk narkotikalagstiftning inkluderar även läkemedel inom gruppen 
sömnmedel och lugnande medel (förteckning IV  och V) men medlemsför
slaget avser beträffande narkotika uppenbarligen i första hand s. k. tung 
narkotika, t. ex. kraftigt smärtstillande läkemedel samt centralstimule- 
rande medel.

Förbrukningen inom sjukvården av läkemedel tillhörande morfingrup- 
pen har under de senaste åren ökat. Detta beror på att läkarkåren upp
märksammats på förhållandet att det under flera år förelegat en underan
vändning av morfin och morfinbesläktade analgetika. Patienter med svåra 
smärtor, t. ex. cancersjuka, har därför uppenbarligen inte alltid erhållit 
tillfredsställande smärtlindring.
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Missbruk av tung narkotika sker däremot till helt övervägande del med 
preparat som inte hämtats från det legala distributionssystemet. Behovet 
av åtgärder för att förhindra och minska ett oroande stort narkotikamiss
bruk måste därför i första hand inriktas på källor och orsaker som ligger 
utanför läkemedelsförsörjningen och sjukvården.

P syko fa rm a ka
Enligt medlemsförslaget använder dagligen bortemot var tionde medbor

gare i Norden psykofarmaka. Nordiska läkemedelsnämndens statistik ba
seras på s.k. definierande dygnsdoser (DDD) av försålda läkemedel per 
tusen invånare, vilket inte kan direkt överföras till ovannämnda slutsats 
om användning. Dessutom inkluderar psykofarmakagruppen läkemedel 
med ett brett indikationsspektrum bl.a.:
- sömnmedel, lugnande medel m.m.
- neuroleptika och antipsykostiska medel
- medel mot depressioner
- medel mot illamående och kräkningar
- medel vid epilepsi
- muskelavslappande medel
- medel vid Parkinsons sjukdom

I den allmänna diskussionen om psykofarmaka avses uppenbarligen i de 
flesta fall sömnmedel och lugnande medel.

I förslaget till Nordiska rådet anges: ” Därför bör gällande regler och 
praxis beträffande förskrivning av läkemedel stramas upp i syfte att få ned 
konsumtionen” .

Alla sömnmedel och lugnande medel är receptbelagda. Särskilt restrikti
vitet skall enligt den s. k. receptkungörelsen iakttas vid förskrivning av 
sömnmedel och lugnande medel:

Om förordnande enligt recept

1. Förordnande enligt recept skall som regel ske skriftligen. Förord
nande per telefon (telefonrecept) bör med hänsyn till risken för misstag 
begränsas till de fall, där det är behövligt.

3. Förordnande av narkotiskt läkemedel (narkotika) eller annat läkeme
del, som innebär risk för beroende, skall ske med största försiktighet. 
Narkotika må icke förordnas för person, som ej är känd för den ordineran
de, utan att vederbörandes identitet styrkts på ett betryggande sätt. Per 
telefon må narkotika förordnas endast i trängande fall och i avdelade doser 
i form av pulver, tabletter, rektioler eller suppositorier, varvid den vid 
varje tillfälle förordnade mängden icke må överstiga fem sådana doser. 

Begränsning i fråga om beredningsform och förordnad mängd gäller icke
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för varor som upptagits i förteckningarna IV  och V socialstyrelsens kungö
relse med förteckningar över narkotika.

5 §

4. Det förskrivna läkemedlets art, styrka och mängd skola angivas enty
digt. I fråga om narkotika skall mängden angivas med både siffror och 
bokstäver. Vid förskrivning av farmacevtisk specialitet skall receptutfär- 
daren söka anpassa mängden efter de förpackningar, som finnas i handeln.

9. Receptutfärdare äger genom påteckning på blanketten förordna om 
förnyat utlämnande (iteration) av läkemedel, som icke utgör i förteckning
11 socialstyrelsens kungörelse med förteckningar över narkotika avsedd 
vara eller teknisk sprit. Sådan påteckning må avse högst tre iterationer och 
förses, om så befinnes lämpligt, med föreskrift om viss minimitid före 
förnyat utlämnande. Antalet iterationer skall angivas med bokstäver. An
gående iteration av kostnadsfritt läkemedel, som avses i förordningen den 
4 juni 1954 (nr 519) angående kostnadsfria eller prisnedsatta läkemedel, 
gäller vad därom särskilt stadgas.

Reglerna är alltså mycket "strama" och en ytterligare uppstramning kan 
troligen inte åstadkommas genom ändrade regler.

Ett ökat engagemang från de lokala läkemedelskommittéerna beträffan
de information om. diskussioner kring och lokala urval ur läkemedelssorti- 
mentet är förmodligen det mest effektiva sättet att åstadkomma en skärp
ning av indikationerna för och förskrivningen av sömnmedel och lugnande 
medel.

Den statistik över läkemedel som Apoteksbolaget tillhandahåller har 
under många år inom den slutna vården utnyttjats för läkemedelskommit
téernas diskussioner om förbrukning och förskrivningsvanor. Liknande 
möjligheter finns givetvis inom den öppna vården, men har hittills utnytt
jats i begränsad omfattning.

Socialstyrelsens läkemedelsavdelning och h-nämnd har i samarbete med 
Apoteksbolaget under första halvåret 1980 utarbetat underlag för en fakta
bok om sömnmedel och lugnande medel samt en broschyr om sömn och 
sömnsvårigheter. Dessa publikationer är i första hand avsedda för perso
ner utanför sjukvården men i kontakt med grupper av allmänheten samt till 
intresserade bland allmänheten och kommer att finnas tillgängliga i början 
av hösten 1980.
Stockholm den lOjuni 1980

Apoteksbolaget AB

Sven Ström
Jan-O lo f Brånstad
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Medicinska forskningsrådet hänvisar i skrivelse den 2 jun i 1980 till yttrande 

av den^ ll april 1980 från  Nord iska samarbetsnämnden fö r  medicinsk 

forskning (se ovan).

Institutet för social forskning:

Institutet bedriver för närvarande ingen forskning beträffande rusmedel. 
Den svenska forskningen torde få sitt centrum vid Stockholms universitet 
genom statsmakternas beslut att dit förlägga tre professurer i alkohol
forskning, vilka för närvarande håller på att tillsättas.

Institutet har ingenting att invända mot förslaget om ökat nordiskt sam
arbete i den del som rör forskningsfrågorna.

Stockholm den 20 juni 1980

Enligt uppdrag

Sten Johansson 

Professor

Svenska kommunförbundet:

Det är riktigt, som Nordiska rådet inledningsvis konstaterar, att miss
bruket av alkohol, narkotika och psykofarmaka har kommit att höra till vår 
tids stora problem såväl i Danmark, Norge, Sverige som Finland. Det är 
också riktigt, som rådet framhåller, att betydande fördelar står att vinna 
om de nordiska länderna samarbetar i lösningen på de problem som rusme- 
delsfrågorna för med sig.

De förslag som Nordiska rådet nu sammanställt gällande samarbetsåt- 
gärder de nordiska länderna emellan har tillkommit efter ett seminarium i 
Kolding hösten 1979. Förslagen rör uppgifter inom prevention, behandling 
och information. På grund av att förslagen är mycket summariska kan 
förbundsstyrelsen endast kortfattat beröra dem.

Nordiska rådet bedömer det som nödvändigt att se över frågan om 
förskrivning av läkemedel då kombinationsmissbruket stadigt ökar. För
bundsstyrelsen anser också att detta är angeläget, men ställer sig däremot 
mer tveksam till den andra punkten i skrivelsen gällande det eventuella 
inrättandet av en ny medicinsk specialitet för läkare i ämnet behandling av 
rusmedels toxikologiska verkningar. I den mån detta av olika skäl är 
olämpligt tänker sig rådet att man i andra hand bör undersöka möjligheter
na att göra specialiteten vård av missbrukare till en subspecialitet inom
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psykiatrin. Denna fråga har behandlats vid flera tillfällen av socialutskot
tet. I SoU 1975/76: 18 diskuterades frågan utförligt med anledning av 
motionen om inrättande av medicinsk specialitet inom området alkoholist
vård ställd av Nils Carlshamre (m). Socialutskottet avstyrkte motionärens 
förslag sedan samtliga remissinstanser — Socialstyrelsen, Svenska kom
munförbundet, Landstingsförbundet, Svenska läkaresällskapet samt Sve
riges läkarförbund — ställt sig negativa till inrättande av en särskild specia
litet inom alkoholvården. Kommunförbundet påpekar vid detta tillfälle att 
"alkoholistvård bedrivs inom olika medicinska specialiteter, såsom psyki
atri, allmän internmedicin och socialmedicin, och har inte för närvarande 
en sådan diagnostik och behandling som kräver så speciell kunskap och 
teknik att detta motiverar specialisering". Landstingsförbundet ansåg 
bl.a. att "det är tveksamt om alkoholsjukdomar kan anses vara ett medi
cinskt verksamhetsområde, klart avgränsat mot t. ex. allmän psykiatri i 
vad avser orsaksbehandling och somatiska specialiteter i vad avser orga
niska rubbningar". Frågan har därefter behandlats av socialutskottet både 
1976/7724 och 1977/78:27 med samma resultat.

Förbundsstyrelsen ställer sig tveksam till om några nya argument kring 
inrättandet av en särskild specialitet för detta verksamhetsområde har 
tillkommit sedan frågan senast utreddes. Svårigheterna att rekrytera läkare 
till alkoholistvården, speciellt i de stora kommunerna, är emellertid väl 
kända. Socialutskottet har i sina yttranden pekat på andra möjligheter att 
stimulera läkare till tjänstgöring inom alkoholistvården än inrättandet av 
en specialitet för verksamhetsområdet. En möjlighet är tillgodoräknande 
av tjänstgöring inom alkoholistvård, en annan att låta införa särskilda 
behörighetsvillkor för överordnade läkartjänster inom alkoholistvård.

Utskottet har förutsatt att de ansvariga för dessa frågor - Socialstyrel
sen och Nämnden för läkares vidareutbildning - följer läkarsituationen 
inom alkoholistvården och vidtar åtgärder som stimulerar rekryteringen till 
alkoholistvården. Förbundsstyrelsen anser i detta sammanhang det angelä
get att en översyn av frågan snarast leder till konkreta resultat inom 
alkoholistvården.

I Nordiska rådets medlemsforslag sägs att grundutbildningen för hälso- 
och socialvårdspersonal i rusmedelsfrågor måste förbättras. Detta är själv
fallet en angelägen uppgift. Förbundsstyrelsen ställer sig också bakom 
förslaget att i nordiska utredningar på rusmedelsområdet använda sig av 
ett observatorssystem som går ut på att länderna sänder representanter 
sinsemellan för att dra lärdom av/bidra till utvecklingen inom olika utred
ningar i de nordiska länderna.

Detta är en hittills föga utnyttjad möjlighet som enligt förbundsstyrelsen 
bör kunna vara utvecklande inom just detta område där problemen och 
erfarenheterna är så identiska.

Sedan år 1979 finns Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning 
(NAD) med sitt kansli förlagt i Helsingfors. Kansliet är underbemannat
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och kan idag enligt uppgift enbart fullgöra vissa administrativa plikter. 
Nordiska rådet föreslår att kansliet får ” väsentligt förstärkta resurser” .

Förbundsstyrelsen menar att kansliet bör få resurser att kunna fullfölja 
de uppgifter nämnden fått sig förelagd, bl. a. att stödja angelägen projekt
verksamhet inom rusmedelsområdet i de nordiska länderna.

Stockholm den 10 juni 1980

Svenska kommunförbundet 

Svea Wiklund

Landstingsförbundet:

Den ökande konsumtionen av rusmedel orsakar omfattande problem för 
såväl enskilda som samhället. Landstingsförbundets styrelse har därför i 
huvudsak inget att erinra mot det resonemang och förslag som framförs i 
medlemsförslaget vars syfte är att åstadkomma effektivisering och prak
tiska resultat.

Inrättande av en särskild medicinsk specialitet inom det diskuterade 
området har avvisats av förbundet i andra sammanhang, varför styrelsen 
inte kan ställa sig bakom medlemsförslaget i denna del. Det är emellertid 
viktigt att missbruksproblemen uppmärksammas i utbildningssamman
hang, framför allt inom vårdyrkesutbildningarna.

Landstingsförbundet 

Kurt Word
Rune Carlsson

Apotekarsocieteten:

Vi ser positivt på tanken om ett vidgat nordiskt samarbete vad gäller 
åtgärder riktade mot missbruk av alkohol, narkotika och psykofarmaka 
och kan därför tillstyrka det framlagda förslaget till rekommendationer.

Vi önskar emellertid ytterligare anföra följande kompletterande syn
punkter.

Debatten rörande missbruk av rusmedel har i mycket stor utsträckning 
rört sig kring narkotika och psykofarmaka, och det är också främst på 
dessa områden åtgärder satts in. Det är emellertid angeläget att understry
ka att det dominerande missbruket gäller alkohol och att detta svarar för
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huvuddelen av skadeverkningarna sett ur medicinsk och samhällsekono
misk synpunkt. Åtgärder mot alkoholmissbruket bör alltså prioriteras. Vac 
gäller alkohol bör vidare inte endast missbrukare utan också bruket bli 
föremål för ökad information.

Vad gäller psykofarmaka förhåller det sig otvivelaktigt så att konsum
tionen är betydande. Det är emellertid svårt att endast på denna grund 
avgöra i vilken utsträckning missbruk verkligen föreligger. För neurolep- 
tika torde det snarare var risk för en underkonsumtion. För ångestdäm- 
pande medel liksom sömnmedel och andra lugnande medel gäller att även i 
de fall alternativ terapi (t. ex. psykoterapi) skulle vara att föredra saknas i 
stor utsträckning resurser härför. Vidare förekommer en betydande an
vändning i samband med kroppssjukdomar (hypertoniker, reumatiker 
m. fl.).

Slutligen bör vid utformningen av olika åtgärder beaktas att ökad infor
mation och ökade restriktioner i samband med receptförskrivning också 
kan medföra allvarliga problem för den medicinska användningen av nar
kotiska analgetika och psykofarmaka. Ett exempel härpå är att smärtstil
lande medel används i otillräcklig utsträckning i terminalvård och postope
rativt. Det har också visat sig att narkotikabeteckningen på relativt ofarliga 
lugnande medel kan skrämma både läkare och patienter från en adekvat 
användning.

Stockholm den 3 juni 1980

Apotekarsocieteten 

Lars-Einar Fryklöf

Svenska läkaresällskapet:

Svenska läkaresällskapet får efter hörande av bl. a. sina sektioner för 
medicinska alkoholfrågor, allmän medicin, psykiatri och socialmedicin 
anföra följande.

Läkaresällskapet kan helt instämma i medlemsforslagets grundtanke att 
den ökade uppmärksamhet som problem runt bruk och missbruk av be- 
roendeframkallande medel rönt på senare år bör kanaliseras även i ett 
intensifierat nordiskt samarbete.

Bakgrund och problemfält
Läkaresällskapet instämmer i oron över ökningen av andelen individer, 

särskilt yngre, med begynnande och manifest alkoholproblematik. Oron 
omfattar även de svårigheter sjukvården har och under 1980-talet kommer 
att få i såväl det psykiatriska som somatiska vårdområdet.
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Beträffande problemfältbeskrivning bör noteras att det trots många be
röringspunkter, i synnerhet på grundforskningsnivå, finns mycket skilda 
orsaksmönster bakom de tre delområdena alkohol, narkotika och vissa 
psykofarmaka.

Läkaresällskapet vill understryka att alkoholproblematiken kvantitativt 
är det största problemet. Detta problem får inte på ett ytligt sätt kopplas 
samman med övrigt missbruk, t. ex. av psykofarmaka.

Samarbet såtgärder 

Forskning
Trots vissa likheter finns det också avsevärda skillnader mellan de 

nordiska länderna vad beträffar alkoholvanor, attityder till alkoholbruk 
och alkoholpolitiska åtgärder för att komma tillrätta med missbruksproble
men. Dessa olikheter kan tas tillvara i forskningen för att skaffa kunskap 
om hur attityder, alkoholvanor och alkoholpolitiska åtgärder påverkar 
skadebilden men också hur de påverkar prevention, behandling och reha
bilitering.

Läkaresällskapet anser att förslaget väl ensidigt tar upp de psykologiska 
och sociala aspekterna på alkoholproblemen trots att stora och förhopp- 
ningsgivande framsteg gjorts när det gäller: (i) alkoholens biokemiska 
effekter särskilt på membranstrukturer (ii) användningen av kemiska sub
stanser som markörer för alkoholism (iii) genetiska effekter på risken för 
alkoholism. Sällskapet förmodar att förslagets positiva uttalande om forsk
ningens betydelse även gäller för denna typ av forskning.

Förebyggande åtgärder
Svenska läkaresällskapet instämmer i konstaterandet: ” erfarenheterna 

visar att en minskning av den totala konsumtionen leder till en minskning 
av många typer av skador” . Däremot är det inte helt klart att en minskning 
av alkoholens tillgänglighet är den enda eller den bästa förebyggande 
åtgärden.

Läkaresällskapet vill här understryka behovet av en intensifierad infor
mation om de medicinska skadeverkningarna och de ekonomiska konse
kvenserna för samhället. Sådan information måste vara systematisk och 
kontinuerlig och framför allt långsiktigt planerad. I första hand bör genom 
effektiva efterutbildningsprogram beredskapen förstärkas inom befintlig 
sjukvårdsorganisation. Förslaget att i ökad omfattning utnyttja radio och 
TV, t. ex. genom Nordvision, ter sig även angeläget. Först i kombination 
med sådana propagandainsatser kan hårda restriktiva lagstiftningsåtgärder 
nå framgång.

Utbildning
Förslaget att använda samnordiska erfarenheter för förbättrad utbild

ning kan starkt tillstyrkas. Särskilt angeläget är förbättrad grundutbildning,
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vidare- och efterutbildning i rusmedelsfrågor för olika kategorier av hälso- 
och sjukvårdspersonal, där de föreslagna nordiska seminarierna kan vara 
en lämplig form.

Det är viktigt att stärka meritvärdet av erfarenheter från missbruksområ- 
det inte bara inom psykiatri utan även inom andra verksamhetsområden 
inom hälso- och sjukvården, t. ex. inom allmänläkarvård och internmedi-

Däremot ställer sig Läkaresällskapet tveksamt till förslaget om en ny 
medicinsk specialitet för läkare i ämnet behandling av rusmedelstoxikolo- 
giska verkningar. Sällskapet har vid tidigare behandling av liknande fram
ställningar framhållit att beroendesjukdomar inklusive alkoholsjukdomar 
ligger inom psykiatrins verksamhetsfält. Inget har framkommit som moti
verar ett annat ställningstagande, varför Sällskapet i denna punkt vill 
hänvisa till tidigare yttranden (se Bihang: remissvar 1979-01 -30 avgivet till 
Socialdepartementet över "Missbrukarvårdens /alkoholvården/ status som 
självständig specialitet’’).

Internationella åtgärder

Möjligheter att bilda en enhetlig front i det internationella arbetet inom 
WHO och andra organisationer får trots de olikheter som finns mellan de 
nordiska länderna bedömas som relativt goda och som en viktig fråga.

De förstärkta resurserna för nordiskt samarbete i frågan bör kanaliseras 
på redan befintliga organ. Den nybildade Nordiska nämnden för alkohol- 
och drogforskning bör vara ett lämpligt forum för de samordnande verk
samheterna. I övrigt bör givetvis ökade resurser kanaliseras till institutio
ner som redan har eller planerar internordiska projekt inom forskning eller 
utbildning, där den Nordiska hälsovårdshögskolan kan vara en bland 
många aktuella institutioner.

Sammanfattning

Sammanfattningsvis ställer sig Svenska läkaresällskapet i huvudsak 
mycket positivt till Nordiska rådets medlemsförslag om intensifierat nor
diskt samarbete beträffande rusmedelsproblem.

Svenska läkaresällskapet vill dock anmäla en viss tveksamhet beträffan
de en odistinkt sammanföring av mycket disparata beroendeproblem och 
anser inte att det nämnda helhetsperspektivet på alkohol, narkotika och 
psykofarmaka kan anläggas annat än i begränsade sammanhang, t.ex. i 
vissa forsknings- och vårdfält.

Förslaget tar väl ensidigt upp de psykologiska och sociala aspekterna på 
alkoholproblemen trots att stora framsteg gjorts inom grundforskningen.

Svenska läkaresällskapet avstyrker inrättandet av en ny specialitet för 
beroendesjukdomar framför allt alkoholsjukdomar och vill i denna punkt 
hänvisa till tidigare yttrande (se ovan).

Den specialisering som redan skett framför allt i universitetsstäderna
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och med anknytning till existerande undervisningssjukhus och institutio
ner bör förstärkas. På regionnivå bör det finnas kliniker eller avdelningar 
med väl strukturerade behandlingsprogram för beroendepatienter om möj
ligheterna till vidare- och efterutbildning skall kunna få någon genomslags
kraft.

Avslutningsvis instämmer Läkaresällskapet helt i nödvändigheten av 
systematisk kontinuerlig och långsiktigt planerad information om alkoho
lens skadeverkningar, bl. a. med hjälp av massmedia. En ökad satsning bör 
främst kanaliseras till redan förefintliga organ och institutioner, och den 
Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning bör vara ett lämpligt 
forum för samordning liksom W H O  internationellt.

En vidgad kunskap inom befintlig sjukvårdsorganisation är dock en 
förutsättning för framgångsrika informationskampanjer.

Stockholm den 3 juni 1980
För Svenska läkaresällskapet

B ö rje  C ro nh o lm  
Ordförande

H ans  O H o lla n d e r  
Sekreterare

B 1H A N G

Skrivelse till socialdepartementet angående missbrukarvårdens status som 
självständig specialitet

Svenska läkaresällskapet får efter hörande av sin sektion för medicinska 
alkoholfrågor, vilken uttalat sig i samråd med sektionerna för allmän 
medicin, barn- och ungdomspsykiatri, invärtes medicin, läkemedelslära, 
pediatrik och skolhygien, psykiatri och socialmedicin, angående missbru
karvårdens (alkoholvårdens) status som självständig specialitet framföra 
följande.

Stockholms läns landstings förvaltningsutskott gjorde hösten 1978 en 
uppvaktning hos regeringen angående alkoholvårdens status som själv
ständig specialitet. I den promemoria, som låg till grund för uppvaktning
en, anförde man att beroendesjukdomarna och då i första hand alkoholis
men utgjorde vårt största socialmedicinska problem och att antalet alko
holmissbrukare enbart i Stockholms län uppgick till cirka 60000 personer. 
Man aviserade ökade ekonomiska ansträngningar inom detta område men 
påpekade att bristen på ordinarie innehavare av de läkartjänster som fanns 
utgjorde ett allvarligt handikapp och att detta åtminstone till en del var 
bereonde av att läkartjänsterna meritmässigt inte hade ett tillräckligt vär
de. Man framförde att vårdgrenen beroendesjukdomar borde göras till en 
egen specialitet, som visserligen skulle innehålla betydande inslag av psy
kiatri men också mycket annat.

Frågeställningen är inte ny. I ett remissyttrande ställt till riksdagens 
socialutskott yttrade sig Svenska läkaresällskapet i september 1975 över
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en motion av herr Carlshamre om alkoholistvården (motion 1975: 1237), 
varvid man tillstyrkte flera väsentliga förslag till alkoholistvårdens förbätt
ring men avstyrkte tanken på inrättandet av en ny specialitet i beroende
sjukdomar. Man ville i stället föreslå inrättandet av särskild behörighet för 
överordnade läkare inom området.

Argumenten, som då framfördes, är aktuella också idag. Beroendesjuk
domarna inklusive alkoholsjukdomarna ligger inom psykiatrins verksam
hetsfält och del bör understrykas att hela området från avgiftningsskedet 
till en stor del av de rehabiliterande insatserna hör hemma inom allmänpsy
kiatrin. Det vore olyckligt att splittra upp den psykiatriska vården i små 
specialområden till förfång för den helhetssyn som präglar dagens psyki
atri. Men kunskaper inom alkoholsjukdomarnas område är väsentliga för 
nästan alla läkare och inte minst för allmänläkare. Detta måste noggrant 
ihågkommas i samband med efterutbildningen och naturligtvis under vida
reutbildningen. Tjänstgöringen vid alkoholklinik liksom vid den psykia
triska klinikens alkoholavdelning bör efter specialistutbildningen i allmän
psykiatri ha samma meritvärde som psykiatri. Vidare bör tjänstgöring vid 
alkoholklinik få tillgodoräknas i övriga specialiteters sidoutbildning där 
psykiatri ingår. I psykiatriundervisningen på medicine kandidatstadiet bör 
den teoretiska undervisningen i alkholfrågor ägnas särskild uppmärksam
het. Redan i den prekliniska utbildningen borde alkholfrågor ägnas större 
intresse än för närvarande.
Sammanfattningsvis vill Svenska läkaresällskapet framföra att frågan om 
undervisning och utbildning i alkoholfrågor är av största vikt för alla 
läkare. På det prekliniska stadiet bör medicine studerande bibringas en 
första kunskap i detta ämne och under den kliniska utbildningen bör i 
psykiatrikursen ingå ett stort mått av både teoretisk och praktisk undervis
ning i alkoholfrågor. Tjänstgöringen vid alkoholklinik eller vid alkoholav
delning knuten till psykiatrisk klinik bör efter specialistutbildning i allmän
psykiatri erkännas samma meritvärde som psykiatri. Stor vikt bör fästas 
vid att efterutbildningen i beroendesjukdomar och framför allt alkoholsjuk
domar görs effektiv och tillgänglig inte bara för psykiatrer utan också för 
specialister inom olika andra områden inte minst för allmänläkare. Sällska
pet avstyrker däremot inrättandet av en ny specialitet i beroendesjukdo
mar framför allt alkoholsjukdomar.

Stockholm den 30 januari 1979.
För Svenska läkaresällskapet

Börje Uvnäs 
Ordförande

Hans Hollander 
Sekreterare

Svenska arbetsgivareföreningen:

Utan att bedöma nyttan av de olika åtgärder som föreslås instämmer 
föreningen i att fördelar torde uppnås för de nordiska länderna av ett 
samarbete mellan dem på rusmedelsområdet. enär deras problem och
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förutsättningar att lösa dem i stora delar är likartade. Gemensamma åtgär
der för kartläggning och forskning rörande prevention och behandling bör 
kunna underlätta de nationella strävandena. Föreningen tillstyrker alltså 
att det nordiska samarbetet ökar på detta område.

Stockholm den 24 juni 1980

Svenska arbetsgivareföreningen 

Gunnar Westermark

Carl Gustaf Sandberg

Föreningen Sveriges socialchefer (FSS):

Inledningsvis vill FSS  slå fast, att ett fördjupat samarbete på rusmedels
området bör kunna få avsevärd betydelse för att effektivisera insatserna på 
området. Samtidigt som missbruksproblemen är framträdande i de olika 
länderna, prövas i viss mån olika angreppssätt för att möta problemen. 
Utbyte av kunskaper och erfarenheter bör därför bidra till att medlemslän
derna får underlag för sakligt grundade insatser inom bl. a. de alkohol- och 
vårdpolitiska områdena.

FSS vill för sin del som en grundläggande synpunkt framhålla, att 
politiken inom dessa områden självfallet spelar en viktig roll och måste 
utformas med omsorg men ändå får begränsad effekt utan stöd i den 
allmänna samhällspolitiken.

Missbrukspolitiken förlorar i trovärdighet och effektivitet, om arbets
marknaden tillåts bli allt hårdare skiktad, om utslagningen från skola och 
arbetsmarknad ökar o. s. v.

Även om utslagningen inte direkt orsakar missbruksproblem, skapar den 
nämligen betingelser och ökade risker för missbruk. Möjligheten att för
ankra normer och vanor minskar drastiskt om stora grupper av människor 
utestängs från arbetsgemenskapen eller hänvisas till negativt upplevda 
särlösningar. Till detta kommer att även kraven på omställningar i struk
turomvandlingens spår bidrar till att försämra förutsättningarna för social 
förankring och spontan social kontroll.

Trygghet i arbetet och en lugn samhällsutveckling har med andra ord 
avgörande betydelse för möjligheterna att hindra såväl missbruk som and
ra sociala problem.

Utifrån denna grundsyn ter sig angeläget, att de förebyggande insatserna 
har stor bredd och omfattar åtgärder på såväl nationell som regional och 
lokal nivå. Dessutom finns skäl att uppmärksamma grupper som är särskilt 
utsatta för risker att hamna i missbruk.
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Till de frågor som bör studeras i ett samnordiskt forsknings- och utveck
lingsarbete hör självfallet effekterna av priser och restriktioner på alko
holområdet. En minskning av totalkonsumtionen torde vara en nödvändig 
förutsättning för ett minskat missbruk. Prissättningen bör i ökad utsträck
ning prövas som alkoholpolitiskt instrument. Möjligheterna att arbeta med 
differentierad prissättning (så att alkoholen blir dyrare ju mer som inköps 
under en bestämd period) bör utredas och eventuellt prövas praktiskt. 
Även betydelsen av försäljningens organisation (öppethållande o. dyl.), 
färjetrafiken och kontrollen inom restaurangnäringen hör till frågor som 
kan behöva uppmärksammas på nordisk nivå.

Vad gäller narkotikan ter sig bl.a. angeläget att finna effektivare meto
der för att hindra inflödet av illegala preparat till de nordiska länderna. Här 
bör ett intensifierat samarbete kunna få direkt praktisk betydelse.

Vid sidan av prispolitik och restriktioner har framför allt opinionsbild
ningen stor betydelse. Här bör folkrörelsernas och andra organisationers 
arbete stödjas och studeras. Inte minst gäller detta den fackliga rörelsen 
och idrottsrörelsen. De bör utifrån sina förutsättningar kunna medverka till 
ett vidgat socialt ansvarstagande i samhället. Kunskaperna om förutsätt
ningarna för och effekterna av kamratstödjande och opinionsbildande in
satser inom idrotten och på arbetsplatserna är dock f. n. bristfälliga. Forsk
nings- och utvecklingsarbete till stöd för det praktiska arbetet på dessa 
områden är en angelägen uppgift.

1 sammanhanget bör också nämnas, att det finns skäl att pröva och 
studera hur socialvård och sjukvård kan stödja arbetet i organisationer och 
på arbetsplatser genom hälsoupplysning, rådgivning, kompletterande indi
viduellt stöd etc.

Det bör f. ö. vara en central uppgift att i medlemsländerna utveckla 
effektiva former för samordnade sociala och medicinska insatser i förebyg
gande och behandlande syfte. Problemens sammansatta natur motiverar 
att samverkansfrågorna prioriteras. Slagsida åt det medicinska hållet bör 
undvikas.

Till målgrupper som bör uppmärksammas i forskning- och utvecklings
arbetet hör ungdomar, vissa yrkesgrupper och personer som berörs av 
företagsnedläggelseroch andra strukturella förhållanden på sina hemorter.

Stora grupper av lågutbildade ungdomar befinner sig i en utsatt situa
tion. Ungdomsarbetslöshet, bostadsbrist och konsumtionstryck bidrar till 
olika former av ungdomsoro. Problemen är mer eller mindre framträdande 
i medlemsländerna. Studier av ungdomarnas situation och diskussioner om 
vad en konstruktiv ” ungdomspolitik" kan innebära bör ha stort intresse i 
det förebyggande arbetet.

Vad gäller behandlingssidan vill FSS främst peka på behovet av utveck
ling och utvärdering av metoder för samordnade sociala och medicinska 
insatser. Samordnat nordiskt utvecklingsarbete med denna inriktning bör 
ge värdefullt underlag för erfarenhets- och kunskapsutbyte vid återkom
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mande nordiska seminarier för social och medicinsk personal. Dokumenta
tion från sådana seminarier bör kunna nyttiggöras i fortbildningen i respek
tive land.

Örebro den 18 juni 1980.

För Föreningen Sveriges socialchefer

Willy Karlsson 
Ordförande

Svensk sjuksköterskeförening har i skrivelse den I I  april 1980 förklarat 
sig tillstyrka medlemsförslaget.

Sveriges farmacevtförbund:

Förbundet delar uppfattningen att missbruk av alkohol, narkotika och 
psykofarmaka hör till vår tids stora problem och vill framhålla att det klart 
dominerande missbruket gäller alkohol. Åtgärder mot detta måste därför 
prioriteras. Vi ställer oss positiva till tanken om ett vidgat nordiskt samar
bete men känner en viss tveksamhet till stora samnordiska projekt. Arbe
tet torde kunna bedrivas mest effektivt och skyndsamt i respektive land 
med erfarenhetsutbyte mellan länderna under arbetets gång.

4.1. Förebyggande åtgärder
Gällande regler och praxis beträffande förskrivning av läkemedel före

slås bli uppstramade. Förbundet avvisar detta förslag då vi anser att denna 
typ av åtgärder vanligen drabbar dem som legalt behöver dessa läkemedel. 
Den "propaganda" mot tunga analgetika och vissa psykofarmaka som 
förekommer från tid till annan har visat sig ofta leda till en betydande 
underdosering i det legala bruket av läkemedlen. Vi ser detta som synner
ligen allvarligt inte minst vad gäller användandet av narkotiska analgetika i 
terminalvård. Förbundet anser således att gällande forskrivningsregler bör 
behållas. De medger en legal användning av de aktuella läkemedlen utan 
nämnvärda överdrifter. Därutöver bör informationen till förskrivarna ut
ökas vid behov.

Förbundet anser således att insatserna på det förebyggande området bör 
koncentreras till alkoholsidan. Några förslag till sådana åtgärder ges dock 
inte i förslaget. Detta är delvis förståeligt då det är beydligt svårare att 
reglera tillgängligheten av alkohol än av läkemedel, som ju redan omfattas 
av ett detaljerat regelsystem. Det vore dock, enligt förbundet, beklagligt 
om detta faktum fick styra kommande insatser.
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4.2. Behandlingsinsatser
Behandlingsinsatserna är i dag helt otillräckliga. Förslaget om en n; 

medicinsk specialitet för läkare i ämnet ” behandling av rusmedels toxiko
logiska verkningar”  är intressant och kan förmodligen innebära att fler vill 
ägna sig åt missbrukarvård. Det bör emellertid framhållas att de toxikolo
giska kunskaperna redan idag är goda och att de sociala problemen kring 
rusmedlen utgör den tunga biten. Det mest väsentliga är därför, enligt 
förbundet, att förstärka social- och distriktläkarnas socialmedicinska kun
skaper i behandling av missbrukare. Decentraliserade behandlingsinsatser 
i primärvården måste vara det effektivaste sättet att nå ut till de vårdbehö- 
vande.

Självfallet bör all sjukvårdspersonal få viss undervisning i hithörande 
frågor under sin utbildningstid.

4.3. Informationsinsatser
Ett intensifierat arbete i varje land på rusmedelsupplysningens område 

är av stor betydelse. Samnordiska erfarenheter utbytes efter hand.

5. Sammanfattning
Förbundet vill tillstyrka det framlagda rekommendationsförslaget och 

särskilt framhålla att åtgärder måste vidtagas skyndsamt.

Stockholm den 17 juni 1980

Centralstyrelsen för 
Sveriges farmacevtförbund

Elisabet Pallin

Nykterhetsrörelsens landsforbund, NLF:

N L F  hälsar med tillfredsställelse förslaget om ett utbyggt samarbete i 
Norden för att inom olika områden söka komma tillrätta med de allvarliga 
tendenser som finns till en ökad utbredning, med åtföljande konsumtion, 
av olika rusmedel.

Det är värdefullt att de nordiska länderna har möjligheter och resurser 
till enade aktioner för att motverka drogkonsumtion. De av motionärerna 
föreslagna områdena för samarbete har begränsats till förebyggande åtgär
der, behandling och information, varav det sistnämnda inte, enligt vårt 
förmenande, kan skiljas från den första delen om prevention. Dessa till
styrks av N L F  liksom betoningen av att ett helhetsperspektiv bör anläggas 
på missbruket och konsumtion av alkohol, övrig narkotika och psykofar- 
maca.
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N L F  vill dock framhålla att resonemanget om helhetssyn inte får innebä
ra att man åsidosätter kraftfulla åtgärder mot alkoholen, som ju har en 
åtskilligt mera rotad tradition i våra nordiska länder. Det förekommer 
nämligen alltför ofta att drogdebatten utelämnar alkoholen, som ju till 
syvende og sidst är vårt överskuggande problem.

Vi vill kraftigt understryka att för att effekterna av de tre nämnda 
områdena skall bli tillräcklig måste de förebyggande åtgärderna innehålla 
en konstruktiv och framsynt lagstiftning, som bland annat tar sikte på att 
begränsa tillgång och i övrigt vara inriktad på konsumtionsbegränsning.

Detta tangeras i motionärernas förslag och vi tror att effekterna av olika 
konsumtionsbegränsande åtgärder skulle vara ett viktigt arbetsfält för den 
nordiska drogforskningen.

När det gäller forskning är det väsentligt att markera att det redan nu 
finns en stor kunskap om alkoholens effekter på såväl individ som samhäl
le. Forskning har också bedrivits för att belägga de samhällsekonomiska 
konsekvenserna av alkoholbruk. Även om en viss oenighet föreligger om 
hur stort det ekonomiska bortfallet är, så är alla seriösa forskare eniga om 
att det kan räknas i miljarder.

Det borde därför inte saknas forskningsunderlag för rekommendationer 
till de enskilda medlemsländerna, även om det ständigt kommer nya områ
den där exempelvis alkoholen trängt in och som kan bli föremål för forsk
ningsinsatser.

N L F  tillstyrker en ökad insats på behandlingsområdet. Förslaget om 
inrättande av en ny specialitet om berusningsmedlens toxikologiska effek
ter ges en hög prioritet, liksom en utbyggd och förbättrad utbildning av 
berörd sjukvårdspersonal. De redan nu verksamma tillförsäkras erforder
lig fortbildning inom rusmedelsområdet.

N L F  delar motionärernas önskan om att etermedia i framtiden skall 
kunna användas vid information i samhällsangelägna frågor. De hittillsva
rande exemplen är åtminstone i Sverige mycket begränsade.

Det är dock inte helt säkert att en gemensam information via Nordivi
sionen har några stora fördelar. Skillnader i lagstiftning och begreppsdefi
nitioner kan lätt skapa oönskade effekter.

I det internationella perspektivet har majoriteten av de nordiska län
derna goda erfarenheter av sin förda alkoholpolitik. Denna borde med 
framgång kunna ” exporteras”  till länder som under senare år litet yrvaket 
konstaterat att det förekommer alkoholskador i det egna landet.

WHOs rapport nr 45/1979 "Alkoholbetingade problem”  ger ju ett starkt 
stöd åt den restriktiva alkoholpolitik som förts i de nordiska länderna, 
bortsett från Danmark, då man talar om begränsningar i produktion och 
försäljning.

Denna rapport borde vara vägledande på alkoholområdet för de nordis
ka ländernas agerande på det internationella planet.

Gentemot övriga rusmedel bör självklart en mycket restriktiv inställning
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intas och beträffande de narkotikaklassificerade preparaten bör Nordiska 
rådet verka för att en generalplan upprättas för att göra Norden till en 
narkotikafri zon.

Stockholm den 25 juli 1980

För Nykterhetsrörelsens landsforbund

E ric Enlund  

Ordförande
Kjell-Ove Oscarsson 

Sekreterare

Riksförbundet för hjälp åt läkemedelsmissbrukare (RFH L):

Vi är naturligtvis helt eniga om grunden för medlemsförslaget: det be
hövs ett intensivare samarbete mellan de nordiska länderna.

Det är mer som förenar än som skiljer de nordiska länderna när det gäller 
ekonomi, social miljö, levnadsstandard, drogkultur, etc. Detta gör att ett 
bra samarbete snabbt kan leda till att olika insatser vad gäller vård, 
behandling, restriktioner m. m., direkt kan jämföras mellan länderna.

Några synpunkter i korthet:
1. Vilka erfarenheter finns i Norge av en restriktiv psykofarmakaför

skrivning. Enligt uppgifter som vi fått har man i Norge inte ett så utbrett 
legalt missbruk som i övriga nordiska länder.

Vi tror att huvuddelen av det "legala missbruket" kan angripas med 
hjälp av restriktioner mot läkemedelsindustri och läkare.

Ta fram erfarenheterna från Norge. Pröva dem i Sverige.
2. Vilka erfarenheter finns av alkoholpolitiken på Färöarna?
3. Vi anser ej att de stora bristerna inom exempelvis narkomanvården 

ligger i dåligt utbildade läkare eller att det skulle behövas "ny medicinsk 
specialitet" kring missbruksbehandling.

Sjukvården kan ge vård mot missbrukets komplikationer samt medverka 
vid svårare avgiftningar. Övrig behandling skall ske utanför sjukvården. 
Missbruk är ett politiskt/socialt problem och skall handhas som sådant.

4. Se till att olika typer av rapporter kring vård och behandling sprids i 
Norden! Ta fram medel till detta! R F H L  har lärt mycket av exempelvis 
Solliakollektivet och Utesektionen (Oslo) i Norge och har i övrigt ett stort 
samarbete med olika institutioner. V i anser att sådant utbyte är mycket 
värdefullt.

Från Sverige bör speciellt uppmärksammas att sprida information kring 
vår familjevård av unga och vuxna narkotikamissbrukare samt vår § 34-
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verksamhet. Denna verksamhet är relativt unik och dessutom mycket 
framgångsrik.

R F H L  är motståndare till tvång mot vuxna narkotikamissbrukare inom 
ramen för socialvårdslagstiftningen och menar att det tvång som många 
gånger är nödvändigt vid rehabilitering av narkotikamissbrukare bör ske 
via behandling eril § 34, föreskrifter från domstol, o. d.

5. Arrangera snabbt seminarier kring förebyggande drogarbete. Erfa
renheter från uppbygget av ” slå-tillbaka” -grupper i Sverige, ungdomsor
ganisationernas aktioner mot droger, m. m.

Det är ingen tvekan om att ungdomsorganisationer ni. fl. kan skapa 
sådan motkraft mot exempelvis haschet att detta slås ut som massdrog. 
Men då måste samhället dels ge organisationerna hyggliga medel och dels 
ställa upp och lagstifta bort torftiga ungdomsmiljöer, knarkreklam, ung
domsarbetslöshet, m.m. Uppmärksamma att kampen mot droger aldrig 
kan bli opolitisk! Ingen drogkamp blir framgångsrik utan att drogerna ses i 
sitt politiska sammanhang.

6. Informationen om droger i Norden är alltför mycket inriktad pä 
medicinska skadeverkningar. Visst skall vi alla med kraft understryka att 
exempelvis cannabis är mycket farligt men denna kunskap leder inte 
automatiskt till minskad konsumtion. De viktigaste argumenten mot 
droger ligger på det sociala planet, dvs. drogerna påskyndar den utslagning 
som finns i samhället, och det ligger profiter av gigantiska mått bakom all 
droghantering från heroinligor till statens alkoholskatter. Att t. ex. höger- 
faiangisterna i Libanon kontrollerar en stor del av cannabishandeln och 
finansierar sin svarta politik med hjälp av dessa knarkpengar är fakta som 
väger tungt i propagandan mot haschet.

Till sist bör Nordiska rådet uppmärksamma följande:
Merparten av all narkotika smugglas in i Norden. Förstärkta insatser vid 

gränserna skulle öka upptäcktsrisken och minska tillgången på narkotika. 
Detta skulle snabbt höja priserna och minska tillgängligheten bland ungdo
men. I dag sker en strikt kontroll av utlänningar som ser ut som utlänningar 
vid gränserna. Vi tvekar inte att beteckna detta som en rasistisk politik. 
Det borde inte vara omöjligt att kontrollera samtliga passerande.

Nordiska rådet bör med kraft agera så att inte polis eller andra myndig
heter som nu i Sverige agerar så att ett främlingshat stimuleras (se exem
pelvis pressmeddelande nr 15/1980 från rikspolisstyrelsen där man an
vänder etniska och politiska stämplar på stora invandrargrupper).

Det är naturligtvis helt tokigt att färjetrafiken mellan flera nordiska 
länder skall vara beroende av att folk förgiftar sig med droger. Om ni inte 
förbjuder eländet helt så skall ni naturligtvis skattebelägga det på normalt 
sätt.

Från Helsingör i Danmark pågår en ofantlig haschtrafik till Sverige. 
R F H L  i Helsingborg har krävt att danska myndigheter ingriper mot detta. 
Inget har skett, polisen är tvärtom nöjd i Helsingör, och R FH L  har gjort 
framställan till UD i saken.
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Varje ledamot av Nordiska rådet kan följa turen Helsingborg-Helsing
ör: Ta en promenad till Bodegan i Helsingör och köp billig cannabis. Ta 
färjan tillbaka till Sverige. Ni behöver inte varsko polis eller tull i förväg 
varken i Sverige eller Danmark. Någon risk att ni skulle åka fast finns 
nästan inte.

Stoppa detta elände snabbt. Begriper inte danskarna detta så får väl 
Sverige ta i med kraft.

R F H L  önskar den svenska delegationen framgång i arbetet med att 
bekämpa drogerna.

Stockholm den 14 augusti 1980

Åke Setreús 
Förbundssekreterare
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Medlemsförslag

om begränsning av införseln av alkohol vid båt- och flygresor samt av 
utskänkning av alkohol i samband med offentlig representation

(Väckt av Asbjørn Haugstvedt, Bror Lillqvist, Asser Stenbäck och Sten 
Söderström)

B ILA G A  I

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska rådet, trafikutskottet:

Trafikutskottet har uppfattat sin uppgift på så sätt, att det bör avge 
yttrande om frågeställningar som har betydelse med hänsyn till trafikuts
kottets eget verksamhetsområde och därför inte ansett sig böra taga ställ
ning till den under punkt 1 b berörda frågeställningen.

Trafikutskottet får i ärendet avgiva följande yttrande: Trafikutskottet är 
medvetet om att den ökade konsumtionen av alkohol i de nordiska län
derna har medfört allvarliga problem. Utskottet finner emellertid, att ök
ningen av alkoholkonsumtionen främst härrör av orsaker som den all
männa samhällsutvecklingen, standardhöjningen, en ökad rörlighet för alla 
medborgare och en uppluckring av traditionella beteendemönster. Det är 
inte påvisat, att de i medlemsförslaget påtalade faktorerna skulle utgöra 
den huvudsakliga orsaken till den oroande alkoholpolitiska utvecklingen. 
De åtgärder, som är påkallade i syfte att försöka vända denna utveckling i 
en fördelaktigare riktning är därför enligt trafikutskottets uppfattning mera 
alkoholpolitiska och socialpolitiska än sådana som tar sikte på trafiken.

Trafikutskottet anser, att de nu gällande reglerna för avgiftsfri införsel 
av alkohol i Norden utgör en del av ett internationellt system, som inte 
ensidigt kan uppsägas från nordisk sida utan allvarliga konsekvenser för 
nordiska trafikförbindelser mellan de nordiska länderna och på till andra 
länder riktade rutter. Det skulle också skapa en i konkurrenshänseende 
ogynnsam situation för nordiska redare i jämförelse med utomnordiska 
redare inom trafiken mellan nordiska hamnar och utomnordiska hamnar. 
Betydande försämringar av trafikförbindelserna kunde förväntas och som 
en följd därav avsevärda sysselsättningssvårigheter för förhållandevis sto
ra kategorier nordiska medborgare med hänsyn till att trafiken och turis
men är branscher, som har stor betydelse i sysselsättningshänseende.
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Trafikutskottet ser sålunda den aktualiserade frågeställningen företrä
desvis mot bakgrund av de nordiska ländernas avhängighet av den omgi
vande världen och internationella överenskommelser och förhållanden och 
finner därför, att försök att stävja olägenheter som den avgiftsfria införseln 
av alkohol medfört bör göras i internationella sammanhang, icke genom 
ensidiga restriktioner på nordiskt plan. Genom ett enigt uppträdande från 
de nordiska ländernas sida är det möjligt att resultat kunde uppnås på 
internationellt plan med gynnsamma verkningar också på nordiskt plan 
som en följd.

Med stöd av vad ovan anförts får trafikutskottet såsom sitt yttrande 
föreslå, att i anledning av medlemsförslaget måtte, till de delar det behand
lats av utskottet, antagas följande rekommendation:

Nordiska rådet rekommenderar regeringarna i de nordiska länderna att 
genom ett samfällt uppträdande på internationellt plan söka verka för 
ökade restriktioner i fråga om den avgiftsfria införseln av alkoholvaror 
inom den internationella samfärdseln i syfte att stegvis avveckla den ifrå
gavarande införseln.

Oslo den 3 november 1980

Marjatta Väänänen 
Ordförande

BIH A N G  1

Avvikande mening
Med hänsyn till tryggandet av en bättre servicenivå inom trafiken finner 

vi medlemsforslagets och även utskottets strävan att avskaffa alkoholför
säljningen i trafikmedlen befogad.

Vi anser dock, att man borde försöka nalkas detta syftemål genom 
gemensamma åtgärder mellan de nordiska ländernas regeringar utan att 
binda sig för mera vittomfattande sammanhang. Med avvikelse från trafik
utskottets motivering finner vi dessutom att alkoholkonsumtionens ökning 
främst har föranletts av lagändringar, åtminstone för Finlands vidkomman
de.

Anne-Lise Steinbach

Oslo den 3 november 1980

Sakari Knuuttila
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B l I i  ANG 2

Et mindretal (Karen Dahlerup Andersen og Egon Jensen) ønsker ikke at 
udtale sig om trafikforbindelsers beståen eller ikke-beståen ved bortfald af 
afgiftsfri salg. Dette er ikke et problem for trafikudvalget.

Mindretallet erkender at det øgede forbrug af alkohol i de nordiske lande 
har skabt alvorlige problemer. Vi mener imidlertid at det øgede alkoholfor
brug først og fremmest er forårsaget af den almindelige udvikling i samfun
det, en forhøjelse af levestandarden, borgerners mulighed for at rejse og en 
ændring af det traditionelle adfærdsmønster. Det er ikke påvist, at de i 
medlemsforslaget nævnte faktorer skulle udgøre hovedårsagen til den uro
vækkende udvikling i alkoholforbruget.

Under henvisning hertil vil mindretallet foreslå at medlemsforslaget ikke 
må give anledning til videre tiltag.

Oslo, den 3. november 1980

Karen Dahlerup Andersen
Egon Jensen

Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning:

Till utlåtandet ansluter sig ett säryttrande av nämndens danska medlem
mar (se Bihang).

I medlemsförslaget refereras resultat från en finländsk undersökning 
enligt vilken mängden införd turistalkohol i Finland mellan åren 1969 och 
1976 tredubblades samtidigt som den registrerade konsumtionen ökade 
med 150% (Simpura 1977). Turistalkoholens andel av totalkonsumtionen 
ökade med andra ord under ifrågavarande period i Finland. Samma studie 
visar, att det är fråga om betydande kvantiteter. År 1976 uppgick den 
sålunda i Finland till 1,2 miljoner liter ren alkohol. Enligt beräkningar 
gjorda i Norge har man uppskattat den skattefria alkoholen år 1977 till c:a 1 
miljon liter ren alkohol (Brun-Gulbrandsen 1979). Även om motsvarande 
beräkningar inte funnits för de övriga länderna kan man på basen av den 
ökade turismen anta, att turistalkoholen i gemen ökar i betydelse. I vilken 
mån turistalkoholen ersätter skattebelagd alkohol eller utgör tilläggskon- 
sumtion har inte klart dokumenterats, men erfarenheterna från alkohol
forskning om betydelsen av prisnivån pekar i riktning mot tilläggskonsum- 
tion.

Förutom att turistalkoholen kvantitativt har kommit att spela en viss roll 
kan den också bidra till att skapa nya behov och nya alkoholvanor. I de 
länder där sänkandet av totalkonsumtionen är en av alkoholpolitikens 
huvudmålsättningar och begränsning av tillgängligheten, speciellt regleran
det av priser, det huvudsakliga medlet, torde den skattefria alkoholen te 
11 —29 sess. A 580/S. Supplement
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sig som en besvärlig inkonsekvens. Den illustrerar att de ekonomiska 
faktorerna även i Norden tillåts spela en stor roll vid alkoholpolitikens 
utformning. Turismen och turistalkoholen är ett historiskt sett rätt nytt 
fenomen och därför kan enligt nämndens uppfattning restriktioner mot 
turistalkoholen inte komma att ha sådana negativa drag som restriktioner 
stundom har, dvs. angripa något som är djupt kulturellt förankrat.

Detta samt det faktum att alkoholhandeln och alkoholkonsumtionen i 
stort följer internationella trender anser nämnden vara motiv nog för att 
både på nordisk och internationell nivå vidta åtgärder för att begränsa 
omfattningen av försäljningen av turistalkohol.

Om representationsalkoholen finns få undersökningar. En fingervisning 
om förhållandena i Finland ger Partanens studie (1969) enligt vilken repre
sentationens andel av restaurangernas omsättning år 1968 uppgick till 
22%, i restauranger med bättre standard till hela 53 % ; hälften av dessa kan 
beräknas utgöra just alkoholkostnader. Vilken ställning alkoholen intar i 
den offentliga representationen torde däremot inte närmare ha analyserats.

Nämnden anser, att frågan om representationsalkoholen kan göras till 
föremål för övervägande dels ur alkoholpolitiskt perspektiv - med sikte på 
begränsning av alkoholens tillgänglighet - men även ur moraliskt och 
ideologiskt perspektiv. Att man i Sverige redan är i färd med att införa 
långtgående begränsningar på detta område kan komma att påverka opi
nionsläget nationellt men också i de andra nordiska länderna.

Helsingfors den 30 juni 1980

Kettil Bruun 
Ordförande

Pia Rosenqvist 
Forskningssekreterare

BIHANG

Säryttrande

Der foreligger ikke undersøgelser i Danmark over det samlede merfor
brug af alkohol, som finder sted i forbindelse med toldfri indførsel af 
alkohol. På baggrund af de data, der foreligger om persontrafikken over 
grænserne samt et studie om ” Grænsehandel over den dansk-tyske lande
grænse”  fra Institut for grænseregionsforskning, er der dog grund til at 
formode, at turistalkoholen har et vist omfang.

På grund af de transportmæssige udgifter der er forbundet med fremskaf
felsen af turistalkohol, vil det oftest for den enkelte forbruger være en 
mindre del af alkoholforbruget, der kan dækkes ad denne vej. Det er derfor 
tvivlsomt, om den afgiftsfrie alkohol har nogen betydning for misbrugssi
tuationen i Danmark. Snarere må det formodes, at den afgiftsfrie alkohol 
indgår i et almindeligt uproblematisk forbrug. En skærpelse af de eksiste
rende regler for afgiftsfri indførsel af alkohol vil derfor næppe have nogen 
virkning på misbrugssituationen.
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I tråd med dette kan det anføres, at Danmark som et led i harmonise
ringsbestræbelserne inden for E F  har tilsluttet sig at den nuværende tre
døgnsregel, der begrænser mulighederne for afgiftsfri alkoholindførsel for 
personer der har været bortrejst kortere end tre døgn, ændres til en 
todøgnsregel fra 1/1 1981 for helt at bortfalde i 1983. Disse ændringer i 
tredøgnsreglen omfatter dog kun rejser mellem Danmark og øvrige E F  
lande.

Med hensyn til den i forslaget nævnte begrænsning i alkoholudskænk- 
ning ved offentlig repræsentation kan det anføres, at der ikke findes opgø
relser over omfanget af dette forbrug. Det er imidlertid opfattelsen, at 
denne udskænkning er moderat og at den ligesom turistalkoholen ikke 
medvirker til en forøgelse af misbrugssituationen. Det bør derfor fortsat 
være op til den enkelte myndighed at afgøre, om der skal finde alkoholud- 
skænkning sted ved offentlig repræsentation, idet der dog altid bør sørges 
for et alkoholfrit alternativ.

Helsingfors, 30 juni 1980

H. E. Knipschildt Andreas Sørensen Jågvan Petersen

Nordisk Turisttrafikkomite:

Nordisk Turisttrafikkomite skal innledningsvis uttale at det foreliggende 
forslag om restriksjoner på avgiftsfritt salg av spiritus ombord på fly og 
skip etter vår mening skyter over målet og uttrykker et overdrevent syn på 
dette salgs betydning for socialpolitikken. Derimot innebærer evt. nye 
restriksjoner et urimelig avbrekk i forbrukernes internasjonalt aksepterte 
personlige rettigheter som har vært praktisert i årevis. Det skal ytterligere 
presiseres at det er den lille manns ( ” Medel Svensson’s” ) rettigheter man 
hermed anfekter.

Ut fra et trafikkaltltrafikkøkonomisk synspunkt vil nye restriksjoner på 
det avgiftsfrie spiritussalg ombord på fly og skip kunne få katastrofale 
følger og N TTK advarer derfor på det kraftigste mot gjennomføringen av 
medlemsforslaget A. 580/s.

Både via Nordisk Råd och Nordisk Ministerråd arbeides det energisk på 
å fremme den internordiske samtrafikk og det personlige samkvem mellom 
nordboerne. En slik trafikkutvikling er muliggjort i løpet av de senere år 
ved oppbyggingen av et utstrakt rutenett til sjøs og i luften til fremme av 
person/bil/buss/frakt/trailertrafikken innenfor - og til og fra Norden. Ikke 
minst fergerutene opprettholder et transportapparat som er helt avgjø
rende for hele næringslivet, såvel for handel/eksport som for den person
lige kontakt mellom de nordiske land.

Da det avgiftsfrie salg ombord antas å dekke over 1/3 av rederienes 
inntekter på årsbasis vil evt. restriksjoner og nedgang i dette salg måtte 
kompenseres med høyere billett- og fraktrater, som i sin tur uvegerlig vil 
medføre redusert trafikk av personer og gods. Dette vil igjen ubønnhørlig



6

medføre at rederiene ikke kan gjennomføre sine nåværende ruteopplegg - 
eller at de i det hele tatt ikke kan overleve.

Konsekvensene vil dypt berøre hele næringslivet og personsamkvemmet 
i Norden. De fleste av Nordens førende turistområder er avhengige av 
skips- og flytrafikken. Risikoen for økonomisk svikt og arbeidsledighet vil 
være overhengende for turistbedriftene i landdistriktene. Men ringvirk
ningen når ennå lengere ut i samfunnssystemet. Bl.a. vil et ømtåelig 
lokalsamfunn som Aland bli fundamentalt skadet ved nedsatt trafikksam- 
kvem med Finland og Sverige hvis de foreslåtte restriksjoner blir satt i 
verk. Her kan så alvorlige konsekvenser som avfolkning oppstå.

Nordisk Turisttrafikkomite må understreke de alvorlige og vidtrekkende 
konsekvenser evt. restriksjoner i det avgiftsfrie salg ombord i skip og fly 
vil kunne få. Samtidig vil vi peke på at en mer konsekvent overholdelse av 
gjeldende bestemmelser administrert av rederiene og tollmyndighetene i 
fellesskap nok vil kunne redusere evt. utglidninger. Ytterligere er det 
nærliggende å peke på en harmonisering av reglene for det avgiftsfrie salg i 
de nordiske farvann vis a vis de tilsvarende regler som gjelder innenfor det 
europeiske fellesmarked.

København, 17. juni 1980

For Nordisk Turisttrafikkomite 

Björn Pahle

Nordiska tulladministrativa rådet:

Man har önskat, at NTR avgiver yttrande om förslaget. Det är tulldirek
törernas mening, att varje lands centraladministration torde avgiva yttran
de om denna frågan. Ett gemensamt yttrande från NTR avgives därför inte 
i saken.

Reykjavik den 13 juni 1980

För Nordiska tulladministrativa rådet 

Björn Hermannsson

Handelskamrarna i Danmark, Finland, Norge och Sverige:

Under åberopande av såväl alkoholpolitiska som grundläggande rättvi
seskäl utmynnar ifrågavarande förslag i önskemål om skyndsam utredning 
angående ” ytterligare begränsning av tullfri införsel av vin och sprit vid 
flyg- och båtresor inom Norden”  samt i önskemål om att de nordiska
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ländernas regeringar pä det internationella planet skall verka för ” skärpta 
restriktioner vad beträffar rätten att tullfritt införa skattefria spritdrycker 
vid flyg- och båtresor” .

De frågeställningar som berörs i medlemsförslaget har varit och är 
fortlöpande föremål för behandling inom de enskilda nordiska ländernas 
parlament och förvaltningar. Som exempel kan nämnas att man i Norge 
inom ramen för ett särskilt program om alkoholpolitiken behandlat frågan 
om tullfri införsel av vin och sprit vid flyg- och båtresor. I Sverige har 
vidare ett särskilt interdepartementalt samordningsorgan fått i uppgift att 
med förtur utreda möjligheten att begränsa skattefri införsel av alkohol
drycker till Sverige samtidigt som frågan varit föremål för utskottsbehand
ling i riksdagen.

I samband med att förslagen rörande ytterligare begränsning av skattefri 
införsel m. m. tagits upp till behandling har dessa mötts av en mycket 
omfattande kritik främst från rederihåll. Denna kritik har tagit sikte på de 
transporttekniska bieffekter som en inskränkning i införsel- och provian- 
teringsbestämmelserna skulle medföra. Sjöfartsintressena hävdar sålunda 
att en avveckling av den nuvarande skattefria införseln och proviantering- 
en skulle medföra att praktiskt taget all nordisk färjetrafik skulle drabbas 
av mycket allvarliga ekonomiska svårigheter (hälften av bil- och passage
rarfärjornas bruttointäkter hänför sig till försäljning av obeskattade varor i 
fartygens butiker och restauranger). I ett sådant perspektiv ökar också, har 
det framhållits, möjligheten för rederier i tredje land att — bl.a. genom 
lägre drift- och kapitalkostnader — på sikt eliminera nordisk färjesjöfart, 
något som utgör ett akut hot mot de dryga 20000 anställda som är direkt 
sysselsatta i färjenäringen i Norden. Även om kritiken främst avser förhål
landena för färjerederierna har också från flyghåll uttalats tveksamhet 
beträffande en avveckling av den skattefria försäljning som flygbolagen 
sörjer för. Också internationella förhållanden har åberopats i kritiken mot 
förslagen.

De nordiska handelskamrarna är klart medvetna om de många gånger 
mycket allvarliga problem som en ökande alkoholkonsumtion skapat i de 
nordiska länderna. Organisationerna ser därför med tillfredsställelse på det 
ökade intresse som politiker visar detta problemområde.

I detta arbete är det emellertid ytterligt angeläget att också beakta de 
effekter som - i och för sig önskvärda - alkoholpolitiska insatser kan få 
på andra samhällssektorer. Enligt organisationernas mening framstår det 
som uppenbart att en avveckling av den skattefria införseln och provian- 
teringen - som endera leder till starkt försämrad trafikservice innefattande 
nedläggning av färjerutter eller en stark beroendeställning till tonnage från 
tredje land - mycket snart kan leda till oacceptabla störningar i hela det 
nordiska transportarbetet inom utrikeshandeln. Effekterna blir därmed 
långt mer allvarliga än vad hittills framgått av debatten. Med det starka 
beroende av utrikeshandeln som präglar de nordiska ländernas ekonomier
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är försämringar i transportfunktionen av här nämnd art helt oacceptabla. 
Det är även att antaga att vår internationella trovärdighet och vårt kom
mersiella goda rykte som säkra leverantörer skulle kunna sättas i fråga. De 
sammanlagda effekterna härav skulle kunna bli mycket långtgående för de 
nordiska länderna.

Med denna skrivelse vill organisationerna sålunda fästa Nordiska rådets 
uppmärksamhet på de ytterst allvarliga konsekvenser som en avveckling 
av den skattefria provianteringen och den skattefria införseln skulle med
föra. En förändring av de ifrågavarande bestämmelserna bör således icke 
ske utan att långtgående hänsyn tas till de transportekonomiska och han
delspolitiska realiteter som gör sig gällande såvitt avser främst den inter- 
nordiska färjesjöfarten. Om de nordiska ländernas ställning på världsmark
naden skall kunna bibehållas kan enligt organisationernas mening de ifrå
gavarande alkoholpolitiska åtgärderna icke genomföras. I vart fall bör 
sådana åtgärder inte tillgripas annat än i ett mycket långsiktigt perspektiv 
och då endast inom ramen för en europeisk konvention på området med 
anslutning från samtliga i sammanhanget aktuella länder.

København, Helsingfors, Oslo och Stockholm den 13 oktober 1980

Grosserer Societetets Komite Centralhandelskammaren i Finland

Oslo handelskammare Svenska handelskammarförbundet
som företrädare för de norska enligt fullmakt från ovannämnda

handelskamrarna organisationer

Lars C. G. Samzelius

Bo Ahnebrink

Nordisk union för alkoholfri trafik (NUAT):

Den samnordiska trafiken med båt och flyg skall naturligtvis i första 
hand bedömas med hänsyn till transportnyttan. Ett sådant synsätt ger inget 
utrymme för att båtar, flygmaskiner och flygplatser skall försälja avgifts
fria alkoholhaltiga drycker för tullfri införsel i destinationslandet.

Järnvägstrafiken följer strikt de villkor som uppställts för transportap
paraten. Som exempel kan nämnas att tågresenärer mellan Oslo och Stock
holm erbjuds i motsats till flygresenärerna inga tullfria inköp av alkoholhal
tiga drycker. Det torde aldrig ens ha satts i fråga att järnvägen skall erbjuda 
en sådan tullfri försäljning.

Den tullfria försäljningen i den nordiska samtrafiken motverkar närmast 
den nordiska gemenskapen, eftersom gränspassagen med båt eller flyg från 
ett nordiskt land till ett annat direkt markeras av tullfriheten på de alkohol
haltiga dryckerna.
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Motionärerna vill skärpa gällande regler för tullfri införsel av sådana 
drycker genom krav på bortavaro från hemlandet under tre dygn och 
minskning av den kvantitet alkohol som nu får införas tullfritt. Emellertid 
lämnar motionärerna sina förslag som rekommendationer att utredas 
skyndsamt.

Som motionärerna framhåller har frågor rörande tullfri införsel av vin 
och sprit behandlats i olika sammanhang i Nordiska rådet. Det är tveksamt 
om det behövs ytterligare utredningar. Alla argument för och emot denna 
tullfria införsel av alkoholhaltiga drycker är kända.

N U A T  anser därför att Nordiska rådet snarast bör ta slutlig ställning till 
om den tullfria införseln av alkoholhaltiga drycker är förenlig dels med de 
nordiska samarbetssträvandena, dels med de åtgärder som i de nordiska 
länderna vidtas för att begränsa alkoholbruket.

Ett ofta framfört argument mot en avveckling av den tullfria införseln av 
alkoholhaltiga drycker är att den tullfria försäljningen till flyg- och båtpas
sagerare är ett villkor för att biljettpriserna skall kunna hållas på rimliga 
nivåer. Denna argumentering är ohållbar, eftersom den innebär att vinster
na på alkoholförsäljningen subventionerar en transporttjänst. Det är myc
ket troligt att båttrafiken mellan t. ex. Finland och Sverige har en överka
pacitet, som kan elimineras genom att den tullfria försäljningen av alkohol
haltiga drycker direkt medverkar till ökad resandefrekvens. Skulle förhål
landet vara sådant anser N U A T  att detta är ett uttryck för att transportnyt
tan är ett andrahandsintresse och att den trafik som kan uppehållas endast 
med inkomster från försäljning av alkoholhaltiga drycker, tobaksvaror etc. 
inte är motiverad.

Inte heller kan det anses förenligt med trafiksäkerhetens krav att lättill
gängligt och till lågt pris sälja tullfria alkoholhaltiga drycker till bilförare 
som överskeppas med båtar.

En djupare analys av frågan om tullfri införsel av alkoholhaltiga drycker 
för resenärer i nordisk samtrafik torde visa att det saknas motiv för att 
behålla den. Genom denna införsel försvåras de nationella kontrollåtgär
derna över alkoholförsäljningen. Vidare är det skäligt anta att den tullfria 
införseln av vin och sprit motverkar värdet av nykterhetsfrämjande och 
nykterhetspolitiska insatser. Det kan inte uteslutas att försäljning på bå
tarna till bilförare av vin och sprit till låga priser kan bidra till att riskerna i 
trafiken ökar.

Med åberopande av det anförda får N U A T  anmäla tveksamhet till 
motionärernas förslag att utreda frågan om ytterligare begränsning av 
tullfri införsel av vin och sprit vid flyg- och båtresor inom Norden och 
föreslå att beslut fattas om att förbjuda tullfri införsel av vin och sprit vid 
flyg- och båtresor inom Norden.

Den av motionärerna väckta frågan att Nordiska rådet skulle rekommen
dera Nordiska ministerrådet att verka för begränsningar i utskänkningen 
av alkohl vid offentlig representation anser N U A T  i första hand bör bli
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föremål för nationella överväganden. Inställningen till alkoholbruket väx
lar i så hög grad i de nordiska länderna att man bör sträva efter åtgärder 
som kan vinna förankring i den inhemska opinionen. Sådana åtgärder har 
nyligen vidtagits i Sverige. Nationella beslut om alkoholfri representation 
biträdes av NU AT. En sådan åtgärd tjänar sannolikt som ett föredöme och 
kan bli normerande för själva dryckesmönstret. N U A T får således tillstyr
ka motionärernas förslag att Nordiska rådet verkar för begränsningar i 
utskänkningen av alkohol vid offentlig representation.

Vad slutligen beträffar förslaget att Nordiska rådet skulle rekommende
ra de nordiska ländernas regeringar att på internationellt plan verka för 
skärpta restriktioner vad beträffar rätten att tullfritt införa skattefria sprit
drycker vid flyg- och båtresor tillstyrks av NUAT. N UAT hyser uppfatt
ningen att de nordiska länderna i denna fråga bör göra gemensam sak med 
länder som strävar i samma riktning.

Stockholm den 9 juni 1980

Nordisk union för alkoholfri trafik (NUAT)

Thorleif Karlsen 
President

Valeri Surell 
Generalsekreterare

Scandinavian Airlines System, SAS:

Mot bakgrund av flera tidigare rekommendationer i Nordiska rådet 
syftande till nordisk enhetlighet vad beträffar införsel av vin- och sprit
drycker konstateras i förslaget till en början, att de skärpta bestämmelser, 
som infördes under 1960-talet, snart luckrats upp under årtiondet därefter. 
Enligt förslagsställarnas uppfattning talar därför vägande skäl för att en 
skärpning av nuvarande införselregler bör ske. Därefter framhålles, att en 
begränsning av den tullfria kvantiteten vin- och starksprit vid flyg- och 
båtresa inte i betydande omfattning påverkar totalkonsumtionen av alko
hol i respektive land.

Vi vill i det sammanhanget passa på tillfället att understryka, att vår 
uppfattning till och med är den, att totalkonsumtionen inte alls påverkas av 
de relativt sett ringa mängder alkohol, som införs i samband med flygresor. 
I förslaget anges därför, att mycket talar för att resenärerna via turistalko
holen introduceras för nya varor.

Vi menar, att påståendet är illa underbyggt, när det gäller de passagerare 
som reser med reguljärt flyg. Skälen härtill borde vara uppenbara. De 
reguljära flygbolagens passagerarunderlag utgörs i huvudsak av affärsre
sande.
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Som avgörande motiv för ett genomförande av förslaget anges såväl 
alkoholpolitiska som grundläggande rättviseskäl.

I tillägg till vad ovan framhållits finns här anledning att upprepa, att 
ingenting underbygger ens en misstanke, att alkoholkonsumtionen skulle 
påverkas av en skärpning av nuvarande regler såsom föreslagits. Lägg 
därtill det fölhållandet, att människor av kända skäl gärna inte kan flyga till 
annat nordiskt land enkom för att komma i åtnjutande av rätten att tullfritt 
införa vissa alkoholmängder.

SA S ställer sig även frågande till varför resenärer mellan de nordiska 
länderna ur denna synpunkt skulle särbehandlas jämfört med övriga inter
nationella resenärer, något som synes strida mot de i motionen anförda 
rättviseskälen. Ur en rent praktisk synpunkt skulle ett genomförande av 
förslaget skapa behov av en kraftigt ökad kontrollverksamhet vid flygplats
affärerna för att avgränsa de intranordiska resenärerna från dem, som 
befinner sig i transit till eller från utomnordiska flyglinjer.

Mot bakgrund av det ovan framförda vill vi med skärpa avvisa förslaget 
och motiven härför som illa underbyggda såvitt gäller det resande, som 
sker med flyg. Det finns dessutom anledning att framhålla, att sysselsätt- 
ningsskäl i stället talar mot en begränsning av de redan nu anpassade 
utförselregler, som gäller vid flygresor inom Norden.

Bromma den 6 juni 1980

Scandinavian Airlines System 
Passenger Marketing

Bosco Janzon

Skandinaviska transportarbetarefederationen:

Skandinaviska transportarbetarefederationen avviklet sin kongress i 
København i dagene 4. og 5. oktober d. å.

Ett av de spørsmål kongressen fikk seg forelagt til debatt var Nordisk 
Råds forslag til de nordiske lands parlamentariske forsamlinger om skjer
ping av restriksjonene på salg av tollfrie varer bl. a. i fergetrafikken.

Kongressen vedtok en uttalelse i denne forbindelse. Ett eksemplar av 
uttalelsen vedlegges ise Bihang).

Federationens medlemmer peker på at det i de nordiske lands fergetra
fikk på sjø- og landsiden, anslagsvis er sysselsatt ca. 12-15 000 personer i 
de fire nordiske land. Omsetningen av tollfrie varer utgjør en betydelig del 
av det økonomiske grunnlaget for disse arbeidsplasser, og en endring på 
dette område kan føre til at en større del av disse arbeidsplasser forsvin
ner.

Den sysselsettings situasjon vi idag har i norden kan lett bli forverret og 
Nordisk Råd og de nasjonale politiske organ bør være ytterst varsomme 
med tiltak som kan føre til øket arbeidsledighet.
t2 —29 sess. A 580/S. Supplement
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Skandinaviska Transportarbetarefederationen tar derfor avstand fra de 
forslag som er reist av Det nordiske Råd.

Oslo, 10. oktober 1980

Skandinaviska transportarbetarefederationen 

Henrik Aasarød

Gerd Hohle

BI H A N  G

Uttalande vid Skandinaviska transportarbetarefederationens ordinarie kon
gress

Köpenhamn den 4-5 oktober 1980

Kongressen har uppmärksammat Nordiska rådets förslag till de nordiska 
ländernas parlament att införa restriktioner beträffande tullfri försäljning 
av varor i bl. a. fäijetrafiken.

Om de föreslagna restriktionerna genomföres kommer detta att få oöver
skådliga konsekvenser beträffande sysselsättningen för såväl ombord- som 
landanställda inom färjetrafiken. Inom denna verksamhet arbetar en myc
ket stor andel av organisationens medlemmar.

Ett beslut i denna riktning kommer också att få negativa konsekvenser 
för turismen, biljettpriser m. m.

Kongressen tar starkt avstånd från Nordiska rådets förslag och uppma
nar de nordiska ländernas parlament att ta bestämt avstånd från Nordiska 
rådets förslag.

Nordiska polisförbundet (NPF):

NPF:s enskilda medlemmar kommer i stor utsträckning i sin yrkesutöv
ning i kontakt med alkoholmissbrukets negativa verkningar för såväl den 
enskilde missbrukaren, hans eller hennes familj och omgivning som för 
samhället i dess helhet. Det är därför för oss naturligt att medverka till 
åtgärder som är ägnade att motverka alkoholmissbruk. Vi anser också 
nordisk enhetlighet på området eftersträvansvärd.

NPF:s arbetsutskott kan trots denna grundinställning inte instämma i 
förslagsställarnas uppfattning att alkoholmissbruket ökat enbart av den 
anledningen att flera fått del av tullfriheten. Inte heller anser vi det styrkt 
att införseln av tullfri alkohol på ett påtagligt sätt negativt påverkat alko
holvanorna. Den ökade frekvensen av turistresor till andra länder och 
främmande kulturer torde ha betytt mera för en sådan utveckling.

Eftersom resor till andra länder med möjlighet till tullfria inköp inte bara 
av alkohol utan även av tobak, parfymer och en rad andra lyx- och
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konsumtionsvaror endast är förbehållna en del av folket, kan inte heller 
förslagsställarnas rättviseskäl anses särskilt starka som argument för änd
rad lagstiftning på området. En skärpning av kravet på bortavarotiden för 
rätt till införsel av tullfria varor bidrar således inte till att ta bort de 
påstådda orättvisorna.

NPF:s arbetsutskott anser därför de av förslagsställarna anförda skälen 
för en begränsning av rätt till införsel av vin och sprit vid flyg- och båtresor 
inom Norden inte vara av den tyngden att de motiverar en ny utredning av 
berörda frågor.

NPF:s arbetsutskott ser positivt på att offentliga myndigheter - liksom 
enskilda företagare och institutioner - begränsar utskänkningen av alko
hol vid representation. Vidgad information - både alkoholpolitisk och 
samhällsekonomisk - kan sannolikt ge positiva effekter i önskad riktning.

Stockholm den 20 maj 1980

Nordiska polisförbundet 
Arbetsutskottet

Sture Wendin 

Förste ombudsman

Nordisk T olltjenestem anns O rganisasjon hänvisar i skrivelse den 20 juni 

1980 till yttranden från  Svenska tulltjänstemannaförbundet, Norsk toller- 

forbund, Tullim iesliitto r.y. samt Den danske Toldetats Forening, Dansk 

Toldtjenestemands Forbund (se nedan).

Nordiska godtem plarrådet (NGR):

Vi noterar med tillfredsställelse förslaget och hoppas att Nordiska rådet 
antar det, samt att det verkligen prioriteras av Nordiska ministerrådet. Vi 
anser att målsättningen måste vara att den tullfria spriten skall bort, även 
om man måste ta det i etapper.

Vid ett flertal tillfällen har NGR antagit uttalanden med krav om den 
tullfria spritens avskaffande, nu senast i anslutning till en nordisk godtem- 
plarkurs i Island 21-30 juni (se Bihang).

Älvsbyn den 8 september 1980

Nordiska godtemplarrådet

Sixten Pettersson 

Ordförande
Berit Engqvist 

Generalsekreterare
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B l HANG

Pressmeddelande

- Den skattefria spriten på färjor och flygplan mellan våra länder borde 
snarast förbjudas. Det säger Sixten Pettersson, ordförande i Nordiska 
godtemplarrådet, som är ett samarbetsorgan för ett dussin riksorganisatio
ner inom nykterhetsrörelsen i samtliga nordiska länder.

- Vi har länge framhållit det olämpliga i ett alkoholbruket uppmuntras 
och att nya grupper riskerar dras in i alkoholkonsumtion. Det här är en 
viktig fråga för Nordiska rådet, menar Sixten Pettersson, och den borde 
kunna lösas i samförstånd. Denna fråga och liknande har diskuterats vid en 
allnordisk kurs i Island där man samlat 120 deltagare från de anslutna 
länderna.

Ungdomarna på kursen har med skärpa sagt ifrån att det nordiska 
drogforskningsinstitutet måste intensifiera forskningen kring drogernas in
verkan på ungdomens livsvillkor.
Den 24 juni 1980

Danm ark

Indenrigsministeriet:

Der findes ikke undersøgelser, som nærmere belyser den toldfrie indfør
sels indflydelse på alkoholforbruget og dettes skadevirkninger her i landet. 
Det er imidlertid opfattelsen, at mulighederne for toldfri indførsel af vin og 
spiritus i forbindelse.med båd- og flyrejser inden for Norden og i øvrigt i 
det hele taget allerede efter de gældende regler er ret begrænsede, således 
at denne toldfrie indførsel ikke kan antages at have indflydelse på mis
brugssituationen her i landet. Det skal anføres, at ministeriet for offentlige 
arbejder har gjort indenrigsministeriet opmærksomt på, at de gældende 
regler for toldfri indførsel af alkohol i forbindelse med rejser mellem de 
nordiske lande er noget strammere end de regler, der gælder for trafikken 
mellem EF-landene.

Det skal i denne forbindelse bemærkes, at den nærmere sammenhæng 
mellem totalforbruget og omfanget af alkoholskaderne ikke er nærmere 
klarlagt, og at skader i forbindelse med alkohol involverer mange andre 
faktorer end forbrugets størrelse.

Virkningerne af en begrænsning som den foreslåede må derfor anses for 
tvivlsomme.

Med hensyn til forslaget vedrørende begrænsninger i udskænkningen af 
alkohol i forbindelse med offentlig repræsentation er det den umiddelbare 
opfattelse, at gennemførelsen af en sådan form for begrænsning vil har
monere dårligt med indretningen af og den almindelige indstilling i det 
danske samfund. Uanset at der ikke findes opgørelser over forbruget af 
alkohol i forbindelse med offentlig repræsentation, er det endvidere opfat
telsen, at denne form for udskænkning er relativt moderat, og at en ind
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skrænkning heri ikke vil have nogen indflydelse på misbrugssituationen 
som sådan. Det må derfor være op til den enkelte myndighed at afgøre, 
hvornår og i hvilket omfang der udskænkes vin og spiritus, idet der dog 
også ved offentlig repræsentation altid bør sørges for et alkoholfrit alterna-

Som det fremgår af foranstående kan en vedtagelse i sin helhed af det 
omhandlede medlemsforslag i Nordisk Råd ikke umiddelbart anbefales.

København, den 19. juni 1980

P. m. v.
E. b.

Jens Andersen 
Sekretær

Ministeriet for offentlige arbejder:

1 denne anledning oversendes hermed kopi af skrivelse af 21. maj 1980 
fra DSB, til hvilken skrivelse man henviser (se nedan).

Endvidere kan oplyses, at en skærpelse af reglerne i forbindelse med 
flyrejser mellem de nordiske lande vil få indflydelse på specielt Køben
havns lufthavnsvæsens økonomi. Lufthavnsvæsenet er dog ikke i besid
delse af nærmere oplysninger vedrørende størrelsen af det nuværende salg 
af toldfri varer til passagerer til de nordiske lande, men efter de forelig
gende oplysninger skønnes et totalt bortfald af toldfrit salg i lufthavnen i 
Kastrup til afrejsende passagerer til de øvrige nordiske lande at ville 
medføre et provenutab for lufthavnsvæsenet på ikke under 30 mill. kr. 
årligt gennem formindskede koncessionsindtægter fra bortforpagtningen af 
den toldfri butik.

I øvrigt giver sagen ikke ministeriet for offentlige arbejder anledning til 
bemærkninger.

København, den 17. juni 1980

P. m. v.
E. b.

Ebbe Nielsen 

Ministeriet for skatter og afgifter:

Bestemmelserne for told- og afgiftsfrihed for rejsende er her i landet 
fastsat i henholdsvis Rådets forordning (EØ F) nr. 1544/69 med senere
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ændringer og Rådets direktiv 69/169 (EØ F) ligeledes med senere ænd
ringer, samt Rådets direktiv 77/800 (EØ F), der hjemler Danmark en særlig 
undtagelse bl. a. ved rejsendes indførsel af alkoholholdige varer.

Med hjemmel i de nævnte bestemmelser kræves det for afgiftsfri indfør
sel af spiritus (destillerede drikkevarer og andre spiritusholdige drikke
varer med et alkoholindhold over 22%), at herboende rejsende har opholdt 
sig mere end 3 døgn uden for toldområdet. Fra 1. januar 1981 nedsættes 
kravet til opholdets varighed til 2 døgn. For andre alkoholholdige drikke
varer gælder tidsmæssigt alene den begrænsning, at told- og afgiftsfrihed 
kun indrømmes 1 gang inden for 24 timer.

Forordning 1544/69 og direktiv 69/169 fastsætter følgende kvantitative 
begrænsninger i fritagelsen for told og afgifter ved indførsel fra tredjelande: 
spiritus: 1 normalflaske (0,70 til 1 liter) eller hedvin: 2 liter og bordvin (ikke 
mousserende): 2 liter.

Ved indførsel til Danmark fra et andet EF-medlemsland er kvantiteterne 
fastsat således: spiritus: 1,5 liter eller hedvin: 3 liter og bordvin (ikke 
mousserende): 3 liter.

Fritagelserne indrømmes kun personer, der er fyldt 17 år.
For så vidt angår øl kan dette ikke indføres af herboende personer i 

større mængder end 2 liter, såfremt den indrejsende har opholdt sig mindre 
end 3 døgn uden for toldområdet.

København, den 16. april 1980

P. m .  V .  

b.

Preben Fenger

Danske Statsbaner:

Efter forslaget bør der ske en skærpelse af reglerne for indførsel af 
toldfri vin og spiritus i forbindelse med fly- og skibsrejser mellem de 
nordiske lande.

Disse regler er i dag noget strammere end de regler, der gælder i trafik
ken mellem EF-landene og for disse landes vedkommende er der endog 
tale om at indføre mere liberale regler fra den 1.1.1981.

Inden for E F  overvejes det imidlertid at indføre strammere regler for 
indførsel af toldfrie varer, når en afgiftsharmonisering i EF-landene er 
gennemført. Det er endnu usikkert, hvornår dette sker, men harmoniserin
gen vil formentlig ikke blive gennemført inden for de kommende 3 år.

Det er DSBs generelle opfattelse, at reglerne for indførsel af toldfrie 
varer bør være ens i trafikken mellem de nordiske lande og i trafikken 
mellem EF-landene, dog muligvis med undtagelse af trafikken på meget
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korte strækninger, som f. eks. strækningerne på Øresund mellem Danmark 
og Sverige, hvor der i dag ikke sælges vin og spiritus til ilandtagning.

En skærpelse af reglerne for indførsel af toldfri vin og spiritus i forbin
delse med fly- og skibsrejser mellem de nordiske lande vil ikke få nogen 
betydning for DSBs økonomi, da D SB i forbindelse med andre nordiske 
lande alene driver færgetrafik mellem Danmark og Sverige på Øresund, 
hvor der som nævnt ikke sælges vin og spiritus til ilandtagning.

Opmærksomheden henledes i øvrigt på det noget urimelige forhold, at 
flypassagerer på f. eks. ruten København—Stockholm afhængigt af læng
den af opholdet uden for eget land toldfrit kan indføre et vist kvantum vin 
og spiritus, hvorimod togpassagerer på samme rute ikke vil kunne indføre 
toldfri vin og spiritus.

Vedrørende forslaget om en begrænsning af udskænkning af alkohol ved 
offentlig repræsentation mener vi, at det vil være uheldigt med særlige 
regler på dette område.

Der udvises allerede i dag en vis tilbageholdenhed på dette område, men 
det kan ikke udelukkes, at der kan forekomme tilfælde, hvor sådanne 
regler vil kunne virke uforståelige, navnlig hvor der er tale om besøg af 
udenlandske gæster, der i deres hjemland ikke er kendt med sådanne 
regler.

For D SB vil det endvidere ved kommerciel repræsentation være bela
stende at være underkastet andre regler for repræsentation end transport
branchens øvrige udøvere.

1 økonomisk henseende anser vi problemet for at være af så ringe 
betydning for DSB, at særlige regler om begrænsning af udskænkning af 
alkohol ikke er nødvendige.

København, den 27. marts 1980

Henning Rasmussen 
Konsulent

Amtsrådsforeningen i Danmark har i skrivelse den 5 maj 1980 förklarat 
sig icke önska uttala sig i anledning av medlemsförslaget.

Kommunernes Landsforening har i skrivelse den 7 maj 1980förklarat sig 
icke ha något att anföra i anledning av medlemsförslaget.

Københavns Magistrat har i skrivelse den I april 1980 förklarat sig icke 
ha något att anföra i anledning av medlemsförslaget.

Frederiksberg Kommune har i skrivelse den 6 mars 1980 meddelat, att 
forvaltningen icke har något att anföra i anledning av medlemsförslaget.
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De danske Spritfabrikker:

Den store interesse i de nordiske lande for indførsel af afgiftsfri vin og 
spiritus hænger helt naturligt sammen med disse landes rekordhøje be
skatning af de pågældende drikkevarer. Hvis man af retfærdighedsgrunde 
derfor ønsker at begrænse denne interesse, er den eneste sikre vej at gå en 
nedsættelse af de nationale afgiftsniveauer.

Vi er enige med forslagsstillerne i, at misbruget af alkohol bør reduceres 
til det mindst mulige, men vi er ikke overbevist om, at restriktioner fører til 
det ønskede mål. I de øvrige nordiske lande er omsætningen af alkoholhol
dige drikkevarer genstand for omfattende restriktioner, medens der kun er 
få restriktioner af tilsvarende art i Danmark. I de øvrige nordiske lande er 
misbrugs-hyppigheden betydeligt større end her i landet, hvilket efter vor 
opfattelse er et klart indicium for, at restriktioner på alkoholomsætningen 
ikke er løsningen.

Vi takker, fordi vi har fået lejlighed til at udtale os om forslaget, og vi 
håber, at det vil blive afvist af Nordisk Råd.

København, den 26. marts 1980

Aktieselskabet De danske Spritfabrikker 

J. J. Mudsen

Peter F. Heering A/S:

1. Danmark er i modsætning til de øvrige skandinaviske lande medlem 
af E F  og er derfor forpligtet til at overholde de indgåede traktatmæssige 
forpligtelser. Herunder hører bestræbelserne på en harmonisering, ikke 
blot af afgiftssystemet, men også på lang sigt af afgiftsniveauet på spiritus 
samt varernes fri trafik inden for fællesmarkedsområdet.

2. Det indeholdte forslag om indførelsen af en såkaldt tredagesregel for 
indførsel af spiritus mellem de skandinaviske lande svarer til den regel, 
Danmark p.t. har fået dispensation til at opretholde også i forholdet til 
andre EF-lande. Efterplanen skal reglen pr. 1. januar 1981 reduceres til en 
todøgnsregel og helt bortfalde pr. 1 januar 1983. forudsat at EF-Kommis- 
sionen fortsat vil gå ind for en sådan aftrapning efter at den danske skatte- 
og afgiftsminister med den nylige ændring af systemet for spiritusbeskat
ning i Danmark helt bevidst har tilsidesat hensynet til en harmonisering 
inden for E F  på dette område. Yderligere må det påpeges, at det store 
ufortoldede salg af vin og spiritus i Skandinavien i det væsentligste skyldes 
det helt eksorbitante afgiftsniveau samt den klare linie, der fra monopo
lerne i visse lande er lagt for at beskytte produktionen af egne produkter 
mod udenlandsk konkurrence.
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3. Vi må derfor på det kraftigste anbefale, at Nordisk Råd i stedet for at 
overveje yderligere restriktioner på et i forvejen hårdt ramt område, over
vejer om ikke netop sådanne restriktioner og den førte afgiftspolitik er den 
egentlige årsag til de forhold, man i dag finder uheldige. Illegal import, 
hjemmebrænding m. m. er eksempler herpå og farlige derved, at de er 
umulige at kontrollere og vanskelige at begrænse.

4. Hvad angår det foreslåede forbud mod udskænkning af alkohol ved 
offentlig repræsentation, kan det næppe være Nordisk Råds opgave at 
fremsætte forslag til bestemmelser på dette område. Forudsat at man som 
borger i et demokratisk samfund måtte have den mindste tillid til de 
folkevalgte repræsentanter, må det, under ansvar i sidste instans over for 
vælgerne, være overladt til de enkelte instanser at afholde repræsentative 
omkostninger etc. efter de fastlagte retningslinier og baseret på den sunde 
fornuft, de pågældende måtte forventes at være i besiddelse af.

Vor konklusion, hvad angår de fremsatte forslag, må således være, at de 
problemer, der eventuelt måtte eksistere, snarere løses ved en mindre 
restriktiv og formynderagtig politik, fremfor det modsatte, der som oftest 
fører til ukontrollable omgåeiser til skade for den enkelte borger og for 
respekten for det demokratiske system.

Haslev, 13. juni 1980

Peter Heering Jr.

Internationale Trafikselskabers Kontaktudvalg:

Internationale Trafikselskabers Kontaktudvalg, der består af såvel de 
medlemmer af Bilfærgernes Rederiforening, der sejler mellem Danmark og 
udlandet, som D. S. B . ’ Udenrigskiosker, D .F. D. S. og SAS, Sterling 
Airways A/S og A/S Conair, er af Bilfærgernes Rederiforening blevet 
anmodet om at kommentere ovennævnte forslag.

Efter vor opfattelse bygger forslaget af 29. januar 1980 om begrænset 
indførsel af toldfri vin og spiritus ved fly- og bådrejser på en række urigtige 
forudsætninger.

1. Introduktion a f nye varer
I slutningen af forslagets 1. afsnit postuleres det, at rejsende ved indkøb 

af toldfri vin og spiritus får introduceret nye varer, som de pågældende 
normalt ikke ville købe.

For så vidt angår flyrejsende, må dette ganske afvises, allerede af den 
grund, at flyrejsende, i alle tilfælde på de ordinære maskiner, hovedsagelig 
består af forretningsrejsende, der må formodes at være bekendt med de 
pågældende spiritusarter.

Imidlertid drives forretningerne med salg af vin og spiritus i overens
stemmelse med sædvanlige købmandsmæssige regler, hvorefter det er 
t3-29 sess. A 580/S. Supplement
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efterspørgsel, der bestemmer udbudet af varer, således at nye varer kun 
optages, såfremt der er en betydelig efterspørgsel og dermed forbunden 
omsætningshastighed.

Derimod er det vor opfattelse, at der ved salget på færgerne sker en vis 
påvirkning af de rejsendes valg, således forstået, at den gode mulighed for 
at købe vin og hedvin påvirker de rejsende til at købe disse varer i stedet 
for finsprit, snaps m. v., hvilket - ud fra de grundprincipper, der ligger til 
grund for forslaget — må være tilfredsstillende.

2. EF-regler
De i 3. afsnit fremsatte påstande om regler for toldfrit salg for rejsende 

inden for fællesmarkedet er urigtige og må bero på en misforståelse.
Ifølge Rådets direktiv af 28. maj 1969 er den kvantitative begrænsning i 

adgangen til at indføre vin og spiritus, fritaget for omsætningsafgift og 
punktafgifter, ikke betinget af en såkaldt ” 3-døgnsregel” . Derimod har 
Rådet i et direktiv af 19. september 1977 som en særlig undtagelse for 
Danmark, tilladt, at Danmark indtil 31. december 1980 kan betinge indfør
sel af de pågældende mængder af, at den rejsende har været mere end 3 
døgn uden for landets grænser.

Fra 1. januar 1981 til den 31. december 1982 nedsættes denne dispensa
tion imidlertid til at gælde rejsende, der har været borte i mindre end 48 
timer, hvorefter dispensationen helt skal bortfalde.

3. Retfcerdighedssy nspunkter
De i 3. afsnit nævnte retfærdighedssynspunkter taler imod en indskrænk

ning af de nuværende regler. En begrænsning i retten til salg i den nordiske 
trafik vil for flyrejsende og rejsende mellem de skandinaviske lande be
tyde, at de pågældende nordiske statsborgere ikke vil kunne købe og 
indføre det kvantum som de tilsvarende tog- eller bilrejsende, der kommer 
sydfra, vil kunne købe og i realiteten frit indføre fra Tyskland. England 
m. v. Ligeledes ville flyrejsende på ruter direkte fra det øvrige Europa til 
det pågældende nordiske land have mulighed for at indføre vin og spiritus 
toldfrit, medens rejsende med mellemlanding i et af de nordiske lande ikke 
vil have denne mulighed.

4. Øvrige synspunkter
En gennemførelse af det pågældende forslag ville påføre den danske stat 

et betydeligt tab.
Salget af vin og spiritus i Kastrup lufthavn vil efter de nuværende 

budgetter give den danske stat en samlet indtægt på ca. 66 mill. kr. i 1980. 
og da halvdelen af dette salg sker til rejsende fra de øvrige skandinaviske 
lande, ville den danske stat alene vedrørende dette salg miste mere end kr. 
30 mill.

1 disse år, hvor man blandt andet af hensyn til statens indtægter forhøjer
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charterafgiften m.m., bør der ikke fra dansk side ske opbakning af dette 
forslag.

Vi tillader os til nærmere underbygning af det ovenfor anførte at ved
lægge et eksemplar af den analyse R. Amundsen og P. Guldager fra 
Handelshøjskolen i Århus udarbejdede i 1974 vedrørende denne problem
stilling (se Bihang).

Herudover vil en gennemførelse af forslaget få meget alvorlige beskæfti
gelsesmæssige konsekvenser.

For så vidt angår det afgiftsfrie salg til flypassagerer, vil den manglende 
omsætning i Københavns lufthavn bevirke betydelige afskedigelser.

For færgeruterne vil en reduktion eller bortfald af det afgiftsfrie salg 
have katastrofale følger og vil sandsynligvis medføre døden for ca. 50 %  af 
de eksisterende ruter.

Intet sted i verden er færgetrafikken så vidt udbygget som i Skandinavi
en, og intet andet sted er materiellet af så høj kvalitet og up-to-date som 
her. Indtægten fra det afgiftsfrie salg er stærkt medvirkende til, at tran
sportpriserne kan holdes på et acceptabelt niveau, ikke alene for passa
gerer, men også for det gods, der landene imellem i vid udstrækning 
transporteres på lastbiler over færgeruterne. De fleste af ruterne drives nu 
som helårsruter med en eller flere daglige afgange til trods for, at der vel 
egentlig kun er reel økonomisk basis for så høj frekvens i den deciderede 
sommersæson. En reduktion eller bortfald af det afgiftsfrie salg vil efter 
vor mening have følgende virkninger:

1. Stærkt stigende transportpriser for passagerer og gods. I denne for
bindelse gør vi opmærksom på, at konsekvensen af forslaget vil blive, at de 
færgeruter, der ikke nedlægges, må forhøje deres takster ganske væsent
ligt, hvilket vil forøge transportomkostningerne og derved varernes pris i 
handelen mellem Danmark og de øvrige skandinaviske lande, ligesom 
transportomkostningerne vil forøges betydeligt i forbindelse med de øvrige 
skandinaviske landes salg til Nordeuropa, hvor transporten i et ikke ringe 
omfang sker ved hjælp aflastbiler overført med færger.

2. Færre ruter.
3. Lavere frekvens på de tiloversblevne.
4. Færre turister.
5. Arbejdsløshed, ikke alene for de mange, der er beskæftiget direkte 

med færgefart både om bord i skibene og i land, men også for mange andre 
grupper, der indirekte arbejder for færgeruterne. Som et eksempel kan blot 
nævnes, at færre ruter betyder, at behovet for færger falder, og de tilbage
blevne rederier vil ikke have økonomisk mulighed for at udskifte tonnagen 
i samme tempo som hidtil. Dette vil have dybtgående indflydelse på 
beskæftigelsen på skibsværfterne, både i nybygnings- og i reparationsafde
lingerne.

Morten Pontoppidan 
Advok»'

København, den 15. juli 1980
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B l HANG

Utdrag ur
Analyse vedrørende virkninger på dansk økonomi af en afskaffelse af det 
afgiftsfrie salg på ruter mellem Danmark og de andre EF-lande m. v.
(Utarbetad den 9 januari 1974 av R. Amundsen och P. Guldager, Handels
højskolen i Arhus)

8. Konklusion
Forslaget om ophævelse af det afgiftsfrie salg af tobaksvarer og spiritus 

m. v. forøger de Fiskale og valutariske ulemper af det relativt høje danske 
afgiftsniveau.

Undersøgelsen viser, at en gennemførelse af forslaget vil forringe Dan
marks betalingsbalance med omkring 83 mill. kr.

Dette beløb må med de valgte forudsætninger opfattes som et mini
mumsbeløb. Forringelsen afbetalingsbalancen afspejler ingen forbedring 
for landets befolkning, men primært en overførsel af ejerindkomst fra 
Danmark til detailforretninger og statskasser i de øvrige EF-lande, især 
Tyskland.

Kommissionens samlede forslag til 3. direktiv må vurderes på basis af de 
muligheder, Danmark har for at forlænge den nugældende danske undta
gelsesbestemmelse ud over 1975. Ud fra forslagets ånd og de fordele, 
forslagets gennemførelse vil få for andre EF-lande, er det nærliggende at 
antage, at Danmark får betydelige vanskeligheder ved at få forlænget 
undtagelsesbestemmelsen. Dette må formodes især at gælde den mindre 
kvota for tobaksvarer og spiritus, Danmark i dag anvender. En forlængelse 
af 3-døgns reglen eller indførelse af en regel med tilsvarende virkninger er 
så fundamental for Danmark, at opnås dette ikke ved genforhandlingerne, 
er landet i realiteten gået et langt stykke af vejen mod statharmonisering på 
dette område inden for EF.

Kommissionens samlede forslag til 3. direktiv har både et fiskalt og et 
valutarisk element. Selv med bibeholdelse af 3-døgns reglen vil gennemfø
relse af direktivforslaget indebære en nedgang i statens indtægter på om
kring 170 mill. kr. og en lignende forringelse afbetalingsbalancen.

Det tyske kompromisforslag har stort set de samme fiskale ulemper som 
direktivforslaget, hvorimod forringelsen af betalingsbalancen andrager et 
beløb, der er omkring 30 mill. kr. mindre end ved Kommissionens forslag.

De nugældende regler for afgiftsfri indførsel kombineret med adgangen 
til afgiftsfrit køb er relativt gunstige for Danmark. Generelt set er enhver 
lempelse af reglerne om afgiftsfri indførsel til ugunst for landet, såvel ud fra 
et fiskalt som ud fra et valutarisk synspunkt, men de valutariske virkninger 
bliver stort set begrænset til trafikken over landegrænsen, såfremt det 
afgiftsfrie salg bevares. De valutariske ulemper forøges væsentligt, hvis 
lempelsen kombineres med afskaffelse af det afgiftsfrie salg.

Maersk Air har i skrivelse den 7 ju li 1980 förklarat sig icke ha något att 
anföra i anledning av medlemsförslaget.
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A/S Conair

Som medlem af I. T. K., Internationale Trafikselskabers Kontaktudvalg 
vil vi henvise til denne organisations besvarelse af 15. juli 1980 (se ovan).

Derudover vil Conair særligt fremhæve konklusionen af den i oven
nævnte skrivelse omtalte og fremsendte analyse af 1974 fra Handelshøj
skolen i Århus:

Så længe der foreligger en væsentlig økonomisk fordel ved at indkøbe 
spiritus i det ene land fremfor det andet, vil der altid forekomme en 
indførsel af den maksimalt tilladte mængde, uanset om der er tale om 
beskattet (i udlandet) eller ubeskattet (købt ombord i færger/fly/toldfri 
butikker) spiritus. En begrænsning af den ubeskattede spiritus vil derfor 
blot medføre et større valutaforbrug til køb af beskattet spiritus i det 
pågældende udland til gavn for dette lands statskasse og beskæftigelse, 
men til ugunst for de nordiske virksomheder som idag sælger ubeskattet 
spiritus.

Fra et ædruelighedsmæssigt synspunkt vil effekten af en begrænsning af 
det ubeskattede salg således være helt ubetydelig, mens der til gengæld vil 
opstå betydelige samfundsøkonomiske ulemper.

Et forsøg på at yderligere begrænse enhver form for indførsel af spiritus 
som rejsegods fra udlandet (beskattet såvel som ubeskattet), hvad enten 
dette skal foregå ved en mængdemæssig eller en fiskal begrænsning, vil for 
Danmarks vedkommende ikke være i overensstemmelse med vort med
lemsskab af det europæiske fællesmarked og er formentlig heller ikke en 
realpolitisk mulighed i Danmark.

Hvad angår forslaget om, at de nordiske landes regeringer på interna
tionalt plan skal medvirke til skærpelse af restriktionerne for indførsel af 
spiritus ved fly- og bådrejser, vil vi anføre, at et sådant skridt i særlig grad 
vil ramme virksomheder og beskæftigelse i de nordiske lande, idet disse 
lande i forhold til deres befolkningstal har en særlig stor andel af virksom
heder og personale beskæftiget i international transport, hvis økonomi til 
en stor del er afhængig af retten til at sælge ubeskattet spiritus.

København, 28 juli 1980

A/S Conair 
E. Brodersen

Vin-Sectionen:

I den anledning vil vi gerne udtale, at vi ikke finder at restriktioner på 
dette område vil føre til større ædruelighed, idet sådanne restriktioner 
næsten altid virker modsat.
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Samtidig vil vi gerne påpege, at det ikke er ønskeligt, at Danmark ændrer 
regler for ufortoldet salg, sådan at disse går på tværs af E F ’s regler for 
dette salg.

Ændringer bør kun ske, når disse er i overensstemmelse med E F ’s 
politik.

København, den 14. august 1980

P. v. b.

Jørgen Dam 
Formand

Den danske Toldetats Forening, Dansk Toldtjenestemands Forbund:

Forslaget tilsigter dels en begrænsning af udskænkningen af alkoholhol
dige drikkevarer i forbindelse med offentlig repræsentation, dels en be
grænsning af den told- og afgiftsfrie indførsel af vin og spiritus i forbindelse 
med fly- og færgetrafikken mellem de nordiske lande og - på længere sigt
- mellem alle lande.

Ud fra en faglig synsvinkel er det selvsagt den del af forslaget, som 
vedrører den told- og afgiftsfrie indførsel, der især må interessere NTO- 
organisationerne.

I det store og hele er forslaget motiveret ud fra ædruelighedssynspunkter 
og afspejler en formynderholdning, som de danske organisationer ikke kan 
sympatisere med.

Efter vor opfattelse bør der imidlertid nok sættes et spørgsmålstegn ved 
det rimelige i, at en indrejse efter et kortere eller længere ophold i udlandet 
i det hele taget giver ret til told- og afgiftsfrihed for forbrugsvarer.

Forbrugsbeskatningen er af væsentlig betydning for den statsfinansielle 
situation, og det forekommer derfor helt ulogisk, at man fra politisk hold — 
når det gælder en stor del af befolkningens hele eller delvise forbrug af vin 
og spiritus samt tobaks- og chokoladevarer m. v. — uden videre overlader 
” beskatningsretten”  til rederier, flyselskaber og udenlandske butiksinde
havere.

Et forslag om begrænsning af toldfriheden ved rejser bør rimeligvis 
derfor omfatte alle former for rejsetrafik - altså også trafikken over 
landegrænser, som jo kan være præget af en betydelig forskel i de pågæl
dende landes beskatningsniveau for de her nævnte forbrugsvarer (fx Vest
tyskland kontra Danmark).

København, den 21. april 1980

Hans Larsen J .  Lindekilde Hansen
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 skal vi oplyse, at Danmarks Rederiforening hverken kan tilslutte
sig forslaget om. at der iværksættes videre undersøgelser, eller at der 
internationalt arbejdes for skærpede indførselsregler. Efterfølgende be
mærkninger vil i øvrigt alene vedrøre forslaget om skærpede indførsels
regler og ikke offentlig repræsentation.

Rederiforeningen er opmærksom på, at der i Norden muligvis kan peges 
på alkoholproblemer, men alene som følge af at forslagsstillerne selv 
nævner, at introduktion af skærpede indførselsregler næppe vil påvirke det 
samlede konsum, forekommer det ud fra alkoholpolitiske målsætninger 
mindre hensigtsmæssigt at foreslå en sådan skærpelse.

Påstanden om, at eksistensen af "skattefri butikker" medvirker til en 
forbrugssammensætning, som ellers ikke ville være set, er muligvis rigtig, 
men dette betyder ikke. at det større udvalg vil have en negativ effekt.

Med hensyn til den omtalte 3-døgnsregel inden for E F  skal det under
streges, at dette alene er en særregel af midlertidig karakter, som af andre 
årsager end alkoholpolitiske gælder ved indrejse til Danmark. Herudover 
kan det tilføjes, at man i E F  foreløbig har besluttet ikke at røre ved 
reglerne for skattefrit salg.

Endelig skal det, således som det er fremført i andre sammenhænge, 
påpeges, at indskrænkning af mulighederne for afgiftsfri indførsel og 
dermed et afgiftsfrit salg ville få alvorlige driftsøkonomiske virkninger for 
de involverede selskaber. Indtægten ved disse salg er således en afgørende 
forudsætning for opretholdelse af det service- og prisniveau, som i øjeblik
ket er kendetegnende for internationale færgeruter. Afskaffelse vil følgelig 
få både beskæftigelsesmæssige og forvridende samkvemsmæssige konse
kvenser.

København, den 27. juni 1980

Danmarks Rederiforening 

Peter Bjerregaard

Fællessekretariatet:

Danmarks Rederiforening:

De danske organisationer af søfarende, tilsluttet Fællessekretariatet, må 
vende sig mod dette forslag, der må anses for urimeligt og overflødigt, set 
med danske øjne.

Det er vort indtryk, at danskere generelt er i stand til at administrere 
deres eget alkoholforbrug på en sådan måde, at de er i stand til at fungere 
normalt i alle henseender. Forbud og indskrænkninger, der blot er et 
udtryk for indførelse af mere ufrihed, vender vi os imod.
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Til medlemsforslagets henstilling om, at der ikke mere skal serveres 
alkohol i forbindelse med offentlig repræsentation skal vi udtale vor und
ren. De fleste møder og konferencer afvikles i Danmark uden tilsætning af 
spiritus. Hvis der serveres måltider i forbindelse med møder og konfe
rencer er det skik i Danmark, at man byder sine gæster på en drink og vin 
eller øl til maden m. v. Vi ser ingen grund til at ændre denne gæstevenlige 
skik.

Vi henstiller, at den danske delegation modsætter sig det svenske for
slag.

København, den 20. maj 1980

5. Bøje Larsen

Danske Pilotorganisationers Samråd:

Danske Pilotorganisationers Samråd (DPS) finder, at det er gennem 
udvidet oplysning og ikke yderligere lovgivning på området, at problemet 
skal søges begrænset.

København, den 13. juni 1980

Danske Pilotorganisationers Samråd

Georg Petersen 
Forretningsfører

Kabinepersonaleforeningen af 1966 har i skrivelse den 7 ju li 1980 förkla
rat sig icke ha något att anföra i anledning av medlemsförslaget.

Afholdsselskabernes Landsforbund:

Det er landsforbundets opfattelse, at told- og afgiftsfrit salg af alkohol, 
ved fly-, båd- og andre former for grænsehandel, er et levn fra fjerne tider, 
hvor kun et privilegeret mindretal havde mulighed for at kunne benytte en 
sådan ” præmiering” .

Med den positive udvikling der er sket i rejselivet mellem landene, har 
det told- og afgiftsfrie turistsalg af alkohol en betydelig indvirken på den 
stærke stigning i totalforbruget af alkohol, som har fundet sted i vore lande 
i de sidste årtier. Herved vendes det positive i negativ retning.

WHO-rapporten vedrørende alkoholbetingede problemer, der bygger på
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stabile internationale forskningsprojekter, peger bl.a. på sammenhængen 
mellem størrelsen af landes totalforbrug af alkohol og de alkoholbetingede 
skadevirkninger. Enhver reaktion fra besluttende myndigheder, der kan 
mindske forbruget, er i denne sammenhæng afgørende for at opnå færre 
alkoholskader.

Landsforbundet peger endvidere på, det uheldige i at turist- og anden 
rejsetrafik finansieres af et stort told- og afgiftsfrit salg af varer, der i vore 
lande bliver pålagt afgifter, ud fra bl. a. sociale og helsemæssige årsager.

Det må være i de nordiske landes interesse, at dette levn fjernes mest 
muligt, samt at vore regeringer arbejder på internationalt plan for at fjerne 
told- og afgiftsfrit salg af afhængighedsstoffer, bl.a. alkoholiske drikke
varer.

Landsforbundet kan kraftigt støtte en henstilling til regeringerne om at 
udbuddet af alkoholholdige drikke ved offentlige repræsentationer be
grænses og i vid udstrækning suppleres med et på lige vilkår rimeligt udbud 
af alkoholfri drikke.

København, den 14. juli 1980

Afholdsselskabernes Landsforbund

Ove Christensen 
Landssekretær

Fi nl and  

Ministeriet för utrikesärendena:

Vad beträffar tullfri införsel konstaterar ministeriet att saken närmast är 
av principiell natur. Det konstateras ju även i motiveringen till förslaget att 
tullfri införsel av vin och sprit vid flyg- och båtresor inte i väsentlig grad 
inverkar på respektive lands totalkonsumtion. I motiveringen konstateras 
vidare att tullfri införsel av alkohol har fördubblats under åren 1968-1976. 
Det bör här påpekas att även de resandes antal betydligt har ökat.

Försäljning av tullfri alkohol torde även ha betydelse för rederinäringen. 
Även detta borde man enligt ministeriets uppfattning beakta då frågan 
avgörs.

I motiveringen för medlemsförslaget konstateras att statliga och kommu
nala myndigheter vid offentlig representation bör dels sträva efter att 
begränsa utskänkningen av alkohol, dels verka för att ett konsekvent 
genomfört och på lika villkor till buds stående alkoholfritt alternativ er- 
bjudes.

Till utrikesministeriets uppgifter hör att oftare än övriga myndigheter 
t4-29 sess. A 580IS. Supplement
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fungera som värd vid representation  i närvaro av prom inenta utländska 
gäster. Enligt internationell praxis serveras alkohol vid dylik represen ta
tion. Enligt m inisteriets uppfattning kan man inte på något iögonfallande 
sätt avvika från detta  vedertagna bruk utan att väcka negativ uppm ärksam 
het. M inisteriet konstaterar dock att alkoholservering vid dess represen ta
tion även i övrigt följer internationell praxis; alkoholserveringen vid dessa 
tillfällen utgör inget centralt eller betydelsefullt ” program num m er”  och 
hålls vid en måttlig nivå utan specialåtgärder. Det är en självklarhet att ett 
alkoholfritt alternativ  bör stå till buds vid såväl statlig som annan represen
tation.

Helsingfors den 22 sep tem ber 1980
M atti Tuovinen 
S ta tssek re te ra re

Henry Söderholm  
B y råch e f

Ministeriet för inrikesärendena:

Begränsning av tullfritt införande av vin och sprit sam t utskänkning av 
alkohol i sam band med offentlig representation  är enligt m inisteriets upp
fattning inte av näm nvärd alkoholpolitisk betydelse. M inisteriet förhåller 
sig ändå i princip positivt till ifrågavarande förslag under förutsättning att 
övervakandet i sam band med införseln av alkohol kan skötas tillräckligt 
effektivt.

H elsingfors den 26 juni 1980
Erkki J. Korhonen  

P o lisö v e rd irek tö r
R eijo N aulapää  

Ö v erin sp ek tö r

Finansministeriet:

Finland har anslutit sig till konventionen om tullättnader till förm ån för 
turisttrafiken (FördrS  41/62), som ingicks i New York 4.6.1954. Bestäm 
m elserna i konventionen fö ru tsätter bl. a. att av talsstat skall ge resenär rätt 
att fritt från införselavgifter- och skatter, för personligt bruk, till landet 
införa vissa m ängder varor och alkoholdrycker. Därtill strävar avtalssta- 
terna till att undvika sådant tullförfarande som kunde inverka menligt på
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utvecklandet av den internationella turism en. Till avtalet har 65 stater 
anslutit sig.

O rganisationen för ekonom iskt sam arbete och utveckling (OECD), vars 
medlem Finland varit sedan år 1969, godkände genom sitt beslut av 
20.7.1965 bilagan om främ jande av internationell turism , vilken till sitt 
innehåll följer ovannäm nda avtal.

Det avtal om förenkling och harm onisering av tullförfaranden som tull- 
sam arbetsrådet slöt i K yoto 18.5.1973 (FördrS 6/78), som Finland godkän
de 23.2.1978, bygger till de delar den rör passagerares rätt att införa 
hem kom stgåvor på principerna i ovannäm nda New Y ork-konvention.

Rådande finländska bestäm m elser angående den mängd alkoholdrycker 
som avgiftsfritt kan införas m otsvarar allmän internationell praxis och 
rekom m endationerna i den ovannäm nda K yoto-konventionen.

E tt förbud, som riktar sig endast mot den nordiska passagerartrafiken, 
eller en specialbegränsning skulle endast inverka negativt på turistnäringen 
i N orden och på lönsam heten och sysselsättningen inom närliggande bran
scher. E tt regionalt avgränsat förbud eller en tilläggsbegränsning skulle 
vara svår att övervaka eftersom  även andra än nordiska passagerare anlän
der och av reser med sam m a fordon. Även begränsningen angående resans 
varaktighet i tid ä r i praktiken omöjlig att övervaka när det gäller i huvud
sak pass- och visumfri turism .

I enlighet med finansm inisteriets uppfattning skulle införseln av skattefri 
alkohol begränsas m edelst internationella avtal, vilkas tillämpningsområde 
skulle vara så om fattande som möjligt. Man bör därem ot inte inom den 
nordiska resandetrafiken införa specialarrangem ang som skulle avvika 
från internationella avtal och internationell praxis.

Helsingfors den 1 juli 1980
A hti Pekkala  
F in an sm in is te r

Anja Aurcinen 
Ä ldre regerin g ssek re te ra re

Social- och hälsovårdsministeriet1:

Den ökade internationella växelverkan, den ekonom iska integrationsut- 
vecklingen och den globala tillväxten av alkoholproduktionen har ökat 
behovet av internationellt sam arbete också i alkoholpolitiken.

1 Y ttrandet ö versatt från finska.
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Den parlam entariska alkoholkom m ittén har i sitt betänkande (K om m it
tébetänkande 1978:33) konstaterat, att den ekonom iska integrationen har 
påverkat alkoholförhållandena bl. a. i EG:s m edlem sländer. De internatio
nella handelsrelationerna har påverkat också Finlands alkoholpolitik. En
ligt social- och hälsovårdsm inisteriets uppfattning borde de nordiska län
derna sam arbeta även på internationellt plan för att begränsa införseln av 
turistalkohol i den internationella förbindelsetrafiken.

Tullfri införsel av alkoholdrycker och skattefri alkoholförsäljning i utrikes- 
traftken

Av alkoholkom m itténs betänkande fram går att den tullfria införseln av 
alkohol, som de till hem landet återvändande turisterna för med sig, är 
alkoholpolitiskt betydande och ökar ständigt. Enligt en utredning i Finland 
tredubblades kvantiteten av den införda turistalkoholen åren 1969-1976 
sam tidigt som den statistikförda konsum tionen ökade med ca 150% (Sim- 
pura 1977). U nder denna tid ökade turistalkoholens andel av den totala 
konsum tionen. Enligt den ovannäm nda utredningen ökade den totala 
kvantiteten turistalkohol år 1976 till ca 1,2 miljoner liter räknat i 100- 
procentig alkohol. Samtidigt är det uppenbart, att restrik tioner i fråga om 
turistalkohol och den skattefria alkoholförsäljningen i utrikestrafiken för
u tsätte r internationellt sam arbete. Alkoholkom m ittén finner det alkohol
politiskt oändam ålsenligt att de högsta kvantiteterna för tullfri införsel har 
höjts från och med den 1.5.1978 med stöd av de i medlemsforslaget 
näm nda sam nordiska arrangem angen.

Enligt social- och hälsovårdsm inisteriets uppfattning borde Finland ge
nom N ordiska m inisterrådet eftersträva att högsta tillåtna kvantitet för 
tullfri införsel sänks. L ikaså borde man genom sam nordiska avtal efter
sträva en begränsning den skattefria alkoholhandeln i utrikestrafiken mel
lan länderna.

Alkoholutskänkningen i offentlig representation
I fråga om den s. k. representationsalkoholen finns än så länge relativt få 

forskningsresultat att tillgå. Enligt en utredning i Finland utgjorde repre- 
sentationsutgifterna år 1968 ca 20%  av restaurangernas omsättning. Re- 
p resentationsutgifternas andel av om sättningen vid högklassiga restau
ranger utgjorde m er än 50% . Cirka hälften av representationsutgifterna 
består av utgifter för representationsalkohol.

A lkoholutskänkningen vid offentlig representation och bruket av alko
holdrycker i allm änhet vid representation  kan bli ett problem på många 
olika sätt.

A lkoholutskänkningen kan bli också ett alkoholpolitiskt problem. Be
gränsning av alkoholutskänkning vid offentlig representation skulle kunna 
påverka en utveckling mot positiva och sunda norm er vad gäller använd
ningen av alkohol. I detta  avseende m åste man dock ta hänsyn till traditio
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ner och förhållanden i varje enskilt land. M inskad alkoholkonsum tion vid 
representation  skulle också verka som ett föredöm e.

Med hänvisning till det ovan sagda förordar social- och hälsovårdsm inis
teriet för sin del att de i m edlem sförslaget fram förda rekom m endationerna 
antas.

Helsingfors den 15 septem ber 1980
K atri-H elena Eskelinen  

M inister
Henrik A ström  

Ä ldre regerin g ssek re te ra re

Tullstyrelsen:
Finland har anslutit sig till konventionen om tullättnader till förmån för 

turisttrafiken (FördrS  41/62), som ingicks i New  York 4.6.1954. B estäm 
m elserna i konventionen föru tsätter bl. a. att av talsstat skall ge resenär rätt 
att fritt från införselavgifter och -skatter, för personligt bruk, till landet 
införa vissa m ängder varor och även alkoholdrycker sam t ätt avtalsstat 
skall sträva till att undvika sådant tullförfarande som kunde inverka m en
ligt på u tvecklandet av den internationella turism en. Till avtalet har 65 
stater anslutit sig.

O rganisationen för ekonom iskt sam arbete och utveckling (OECD), vars 
medlem Finland varit sedan 1969, godkände 20.7.1965 bilagan om främ 
jande av internationell turism , vilken till sitt innehåll följer ovannäm nda 
avtal.

Det avtal om förenkling och harm onisering av tullförfaranden som tull- 
sam arbetsrådet slöt i K yoto 18.5.1973 (FördrS  6/78), dvs. den så kallade 
K yoto-konventionen, och som Finland godkände 23.2.1978, bygger till de 
delar den rör passagerares rätt att införa hem kom stgåvor på principerna i 
ovannäm nda New Y ork-konvention. Tullsam arbetsrådet har 28 m edlem s
länder.

Förslaget m åste sålunda värderas utgående från en bred internationell 
bakgrund. Det m åste m edges att form en, som frågan avser, för främ jandet 
av turism en har u tvecklats under en tid då passagerarantalen var låga och 
då t. ex. ungdom ens resm öjligheter var synnerligen begränsade.

Uppenbarligen kunde ingen heller i utvecklingens begynnelseskede för
u tspå att alkoholbruket allm änt skulle tillta och att härav föranledda nega
tiva följder skulle öka så som de gjort.

I varje fall kan man konstatera att de finländska bestäm m elserna an 
gående den mängd alkoholdrycker som avgiftsfritt kan införas m otsvarar 
allmän internationell praxis och rekom m endationerna i den ovannäm nda
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K yoto-konventionen. Den ändring som gjordes 1978 beträffande mängden 
hem kom stgåvor har i m edlem sförslaget fram ställts som enbart en ökning 
fastän m ängden öl, som resenär får häm ta med sig, i detta  sam manhang 
betydligt m inskades.

De alkoholdrycker som införs av passagerare förorsakar tilläggsarbete 
och m ycket besvär för tullverket. Enbart från tullstyrelsens synpunkt sett 
vore därför till och med ett totalförbud värt allt understöd. E tt förbud, som 
riktar sig endast m ot den nordiska passagerartrafiken, eller en specialbe
gränsning skulle endast inverka negativt på turistnäringen i N orden och på 
lönsam heten och sysselsättningen inom närliggande branscher. E tt regio
nalt avgränsat förbud eller en tilläggsbegränsning skulle vara svår att 
övervaka eftersom  även andra än nordiska passagerare anländer och av
reser med sam m a fordon. F ör jäm likhetens skull bör man även beakta att 
det finns personer som  kan eller vill sty ra sin färd endast till nordiska mål. 
E tt förfarande som diskrim inerar de nordiska länderna skulle dessutom  
öka vissa avlägsnare resem åls och även vissa närm are resem åls populari
te t, fastän de negativa följderna av finländarnas överdrivna alkoholbruk 
uppträtt speciellt tydligt p å ju s t dessa resor. Även begränsningen angående 
resans varaktighet i tid, vare sig det ä r fråga om ett eller tre dygn, är i 
praktiken omöjlig att övervaka när det gäller i huvudsak pass- och visumfri 
turism .

Med anledning av ovanstående anser tullstyrelsen att Finland inte i detta  
skede bör införa specialbegränsningar som skulle avvika från internatio
nella avtal och internationell praxis. Samtidigt m eddelar tullstyrelsen, 
hänvisande till det förslag som W HO gjort och som nämns i m edlem sför
slaget, att tullstyrelsen understöder alla internationella förbud och be
gränsningar som genom förs på bred bas som angår resenärers införsel av 
alkohol.

Helsingfors den 13 jun i 1980
Jonna Uitto  

G e n era ld irek tö r
Veli Tiihonen 

B y råchef

Luftfartsstyrelsen:

a) En eventuell begränsning av den tullfria införseln av alkoholdrycker 
vid flygresor ä r närm ast en alkoholpolitisk fråga, som luftfartsstyrelsen 
inte direkt önskar ta ställning till.

Det bör dock konstateras, a tt en skärpning av bestäm m elserna uttryckli-
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gen vid flygresor i de nordiska länderna skulle vara ägnad att försvåra 
flygbolagens lönsam het på internordiska ru tter. En följd av detta kunde 
vara en ytterligare förhöjning av biljettpriserna sam t en nedläggning av 
vissa tu rer eller så gott som olönsam m a ru tte r (t. ex. M arieham n-S tock- 
holm, V asa-U m eå/S undsvall osv). D essutom  skulle troligen vidareut
vecklandet av redan uppnådda rabattpristyper vid flygresor inom Norden 
avstanna.

b) Vad beträffar förslaget om begränsning av utskänkning av alkohol i 
sam band med offentlig representation  anser luftfartsstyrelsen det naturligt, 
att alkoholutskänkning sker endast i rimlig utsträckning och förenar sig 
därför till denna del i förslaget. L uftfartsstyrelsen  har vid egna representa- 
tionstillställningar konsekvent tilläm pat en återhållsam  linje beträffande 
utskänkning av alkohol och anser det självklart, att alkoholfria drycker 
står till buds som alternativ.

Helsingfors den 16 maj 1980
K. J . Tem m es 
G e n era ld irek tö r

Lars Lövkvist 
B y råchef

Sjöfartsstyrelsen1:

I m otiveringen till m edlem sförslaget konstateras att tullfri införsel av vin 
och spritd rycker vid flyg- och båtresa inte i betydande omfattning påverkar 
totalkonsum tionen i respektive land, men samtidigt konstateras dock att 
införseln av turistalkohol tredubblades åren 1968-1976. D är om näm nes 
inte att passagerarantalet också sam tidigt nästan tredubblades (i flyg- och 
båttrafiken 2,5-dubbelt och i landtrafiken något kraftigare).

T rots detta  påstår förslagsställarna att både alkoholpolitiska och grund
läggande rättviseskäl talar för att kraftiga begränsningar bör göras när det 
gäller rätten  att tullfritt införa alkohol vid flyg- och båtresor mellan de 
nordiska länderna. Påståendet m otiveras med att det är fråga om en s. k. 
tilläggskonsum tion, som oftast inte skulle kom m a i fråga utan vederböran
de resa.

För alkoholpolitikens vidkom m ande kan man konstatera att försäljning
en av skattefri alkohol på båtreso r var per resande 0,2 liter förändrad i 
hundraprocentig  alkohol, vilket inte torde kunna ha någon större betydelse 
för alkoholpolitiken i landet. 1 motiveringen till initiativet förklaras inte 
närm are grundläggande rättviseskäl, men om därm ed m enas att endast få 
har privilegiet att köpa tullfri alkohol, så stäm m er detta  inte i fråga om

1 Y ttrandet ö versatt från finska.
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båtresor mellan Finland och Sverige. Det är tvärtom  just denna trafik, som 
på grund av sina låga priser erbjuder möjlighet till utlandsresa även för 
sådana personer, som annars inte skulle ha råd med detta.

På grund av det ovansagda anser sjöfartsstyrelsen att varken alkoholpo
litiska eller rättviseskäl talar för begränsningar av försäljningen av tullfri 
alkohol på båtar.

Beträffande skadliga verkningar av begränsad försäljning kan man kon
statera att alkoholinkom sterna spelar en m ycket stor roll för rederier, med 
passagerartrafik , vilka delvis med hjälp av dessa inkom ster kan erbjuda 
tjänster till skäligt pris både i passagerar- och varutransport. Dessutom 
skulle begränsningen av skattefri försäljning av alkohol m ycket kraftigt 
sänka passagerarantalet, eftersom  man num era mycket ofta företar en 
båtresa (liksom även andra sem esterresor) för att koppla av och för att 
tem porärt kunna läm na de norm ala rutinerna.

Sänkningen av passagerarantalet och inkom sterna av alkoholförsälj
ningen skulle å ter innebära att varutrafiken skulle få stå för en allt större 
del av kostnaderna, vilket å ter i längden skulle leda till så höga kostnader 
att rederierna inte skulle kunna underhålla färjtrafikkapacitet av dagens 
nivå, vilket är av betydelse i synnerhet för värdefulla varor som kräver 
snabba transporter. Man kan därför konstatera att även om skattefri alko
holförsäljning redan i och för sig är av avsevärd betydelse för rederier med 
passagerartrafik , är de positiva verkningarna av denna försäljning både för 
rederierna och F inlands utrikeshandel betydligt större. Passagerarfärjorna 
erbjuder i synnerhet vintertiden utrikeshandeln ett snabbt och tidtabellsen- 
ligt transportalternativ  som är oberoende av isförhållanden.

Beträffande rättsv iseskälen  kan man till slut konstatera att förlängningen 
av resetiden till tre dygn, som medlem sförslaget föreslår som rätt till tullfri 
införsel, skulle vara ägnad att öka ojäm likhet, eftersom  endast resenärer 
med råd till längre u tlandsresor skulle ha rätt att införa skattefria alkohol
drycker. Sådana resor skulle sannolikt företas till andra sem esterm ål än 
nordiska och med andra kom m unikationsm edel än med finländska fartyg, 
varför u tom nordiska företagare åtm instone delvis skulle få både inkom sten 
av alkoholförsäljningen och också annan inkom st.

Beträffande alkoholutskänkningen vid offentlig representation konstate
rar sjöfartsstyrelsen att den år 1980 disponerar över 7800 mark för repre- 
sentationsändam ål. Alkoholen utgör endast en liten del av denna summa. 
Sjöfartsstyrelsen anser tro ts detta  att alkohol måste kunna serveras vid 
offentlig represen tation  enligt det gängse bruket. Ett alkoholfritt alternativ 
m åste naturligtvis alltid erbjudas.

Helsingfors den 11 juni 1980
Jan-Erik Jansson  

G e n era ld irek tö r
Heikki M uttilainen

C h ef för kansliavdeln ingen , 
ö v erd ire k tö r
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Centralen för turistfräm jande1:
Begränsning av skattefri försäljning skulle enligt Centralens för turist

främ jande uppfattning få allvarliga följder för Finlands utrikestrafik. Med 
skattefri försäljning har man skapat grundförutsättningar också för fördel
aktig tariffpolitik för den utländska varutrafiken. 1 turisttrafiken skiljer sig 
Finlands ställning m ycket t. ex. från Sveriges och Sovjetunionens. Be
gränsningar av den skattefria försäljningen skulle sålunda mest skada 
Finlands intressen. Begränsningar skulle m edföra minskad kapacitet, 
höjda biljettpriser, uteblivna nyinvesteringar och kraftigt minskad syssel
sättning. Effekterna på sysselsättningen skulle avspeglas bl. a. i u trikes
handeln och varvsindustrin  och därigenom  i hela sam hället.

Helsingfors den 4 jun i 1980
B engt P ihlström  

D irek tö r
Pekka Laukala  
A vd eln ingschef

Oy Alko Ab:1

Enligt internationell sed får resande från utlandet även vid ankom sten 
till Finland förutom  sina sedvanliga reseffekter tullfritt m edföra förning, 
för vilken bestäm ts en i mark u ttryckt tullfrihetsgräns. Bland dessa för- 
ningar är de högst beskattade njutningsm edlen -  särskilt alkoholdryckerna
-  förem ål för särskild reglering.

Om resandes rätt a tt införa alkoholdryck till landet stadgas i 27 § 1 mom. 
1 punkten alkohollagen (jfr 11 § lagen om mellanöl) och i 14 § förordningen 
om alkoholdrycker. De i dessa stadganden näm nda kvantiteterna alkohol
drycker ä r m axim ikvantiteter, vilka resande allm änhet får föra med sig. 
Om resandes rätt till avgiftsfri införsel av alkoholdrycker (utan tull, övriga 
skatter och avgifter) inom de m axim igränser, som sålunda bestäm ts i 
lagstiftningen, bestäm m er tullstyrelsen , som före beslutsfattande hör soci
al- och hälsovårdsm inisteriet i ärendet. Därem ot föru tsätts inte införskaf
fande av u tlåtande t. ex. från alkoholbolaget, innan beslut i ärendet fattas.

Frågan om resandes rätt till avgiftsfri införsel av alkoholdrycker har på 
sista tiden varit förem ål för allmän diskussion och värdering på många håll. 
Många synpunkter, som har fram förts även i det ifrågavarande medlems- 
förslaget, skulle tala för att den avgiftsfria införseln av alkoholdrycker

1 Y ttrandet ö versatt från finska.
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stoppas eller begränsas, när resande anländer till Finland. Då frågan över
vägs m åste uppm ärksam het em ellertid fästas vid en vidare praxis än den 
inom de nordiska länderna, och vid sedvänjorna i detta  hänseende, samt 
vid förbuds- och begränsningsbeslutets indirekta prishöjande verkan på 
båt- och flygbiljetterna i u tlandstrafiken. Att inom N orden i denna fråga få 
till stånd en rättvis lösning, som på lika grunder skulle ha avseende på alla 
parter, är knappast möjligt, ifall man inte med hjälp av nordiskt sam arbete 
kan nå enhetliga lösningar eller lösningar i sam m a riktning. Bakom en 
enhetlig praxis borde i själva verket fås alla de sta ter, som har trafik på 
Finland. I annat fall skulle ju  de finländska båt- och flygbolagen råka i en 
väsentligt säm re ställning än de utländska.

I m edlem sförslaget hänvisas även till, att det vid offentlig representation 
likvärdigt borde finnas även alkoholfria alternativ  att tillgå, parallellt med 
alkoholdryckerna. I F inlands alkohollag stadgas uttryckligen, att gästerna i 
u tskänkningsrestauranger bör ha tillgång till e tt tillräckligt sortim ent alko
holfria viner och andra alternativ  till de alkoholhaltiga dryckerna. Det vore 
önskvärt att denna allm änna princip, som gäller utskänkningsrestaurang- 
erna, skulle tilläm pas även i sam band med annan offentlig representation 
än den, som arrangeras på restauranger.

Helsingfors den 13 juni 1980
På förvaltningsrådets vägnar:

Ilkka Suom inen
J. Pekkala

Finnair oy:
Bestäm m elserna angående tullfri införsel av alkoholdrycker har upp

kommit i och med att man i N orden strävat till enhetlig internationell 
praxis, vilket m åste ses som en positiv utveckling. Ökningen av den tullfria 
alkoholens införsel under åren 1968-1976 har berott på m otsvarande ök
ning av den internationella passagerartrafiken.

A lkoholpolitiska problem  ger enligt vår åsikt ingen anledning till be
gränsning av den nuvarande tullfria införseln, eftersom  den tullfria inför
selns andel av totalkonsum tionen inte kan betraktas som betydande. Den 
tullfritt införda alkoholen kan således inte anses öka konsum tionen inom 
de konsum entgrupper, där de egentliga alkoholpolitiska problem en före
kom m er.

M inim ifrånvarotid från hem landet tillämpas inte num era inom flygtrafi
ken. Införandet av m inim ifrånvaron som begränsande faktor på flygresor 
under nuvarande passbestäm m elser skulle m edföra olägenheter i myndig-
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heternas arbete om frånvarons längd m åste uppvisas. En begränsning av 
de tillåtna kvan tite terna, som nyligen blivit enhetliga, skulle leda tillbaka 
till avvikelser från internationell praxis, sam t till flaskstorlekar som inte 
står till buds på de flesta flygstationer.

M ed hänsyn till det ovan angivna anser vi, att de föreslagna begränsning
arna av alkoholinförseln icke bör genom föras, utan a tt N orden borde 
sträva till allt enhetligare bruk med övriga länder.

Begränsningen av utskänkning av alkohol i sam band med offentlig repre
sentation berör icke F innairs verksam hetsom råde, varför vi avstår från att 
kom m entera denna del av förslaget.

Helsingfors den 16 jun i 1980
F innair Oy

L eo Eerikas 
B itr. d irek tö r

K ari Palom äki 
C ate rin g ch e f

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapsstyrelsen , som ställt sig positiv till medlem sforslagen A 579/s 
och A 581 /s, om fattar inte m edlem sforslaget A 580/s. Landskapsstyrelsen  
anser liksom rådets social- och m iljöutskott att m issbruket av alkohol, 
narkotika och psykofarm aka bör behandlas i ett sam m anhang medan be
gränsningar och förbud m ot införsel av alkohol vid båt- och flygresor 
m åste ses ur näringspolitisk synvinkel. L andskapsstyrelsen  önskar härvid 
understryka frågans för Å lands del sto ra betydelse, genom dess koppling 
till det för konsolidering och u tvecklande av landskapets turism , handel 
och övriga näringsliv nödvändiga transportsystem  som färjtrafiken utgör. 
L andskapsstyrelsen  anser också att effekten av de föreslagna åtgärderna 
inte näm nvärt påverkar m issbruket av alkohol.

Det är likaledes viktigt a tt stim ulera resandet och de personliga kontak
terna mellan de nordiska folken. I det syftet bör också skattefri försäljning 
och införsel enligt internationell praxis få fortsätta  enligt hittills gällande 
regler.

B eträffande u tskänkning av alkohol vid offentlig representation  finner 
landskapsstyrelsen  det naturligt att m åttfullhet iakttas och självklart att 
alkoholfria d rycker står till buds som  alternativ.

M arieham n den 16 jun i 1980
F olke W oivalin 

L an tråd
B engt Linde 

S o c ia lchef
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Finlands fackförbunds centralorganisation FFC:
Den internationella sam färdseln bör främ jas och restriktioner som hind

rar den bör slopas. T ullrestriktionerna borde liberaliseras och det borde 
skapas en situation, där den vanliga m edborgaren inte stäm plas som 
sm ugglare. Det har inte påvisats a tt sprit som m edförts från resor i utlandet 
skulle ha vållat resenärerna eller deras vänner särskilt men. Därför ser 
FFC ingen anledning att ytterligare begränsa införseln av alkohol från 
utlandet.

A ttitydfostran är av y tterst stor betydelse när det gäller att reglera 
bruket av alkohol. Det behövs goda exempel på ett riktigt sätt att umgås 
med sprit. D ärför borde man enligt F F C :s uppfattning undersöka en be
gränsning av utskänkning av alkohol i sam band med offentlig represen ta
tion och speciellt en begränsning av affärsföretagens rätt till skatteavdrag 
för representation .

H elsingfors den 5 juni 1980
Finlands fackförbunds centralorganisation FFC 

Per-Erik Lundh
Sim o Elom aa

Tjänstemannaorganisationernas centralförbund TOC.:
Enligt undertecknat centralförbunds åsikt vore en begränsning av rätten 

att införa alkohol från nu gällande 1 liter till 3/4 liter inte ändamålsenlig och 
skulle knappast inverka på totalkonsum tionen på så sätt som förslaget 
anger. Den ökade införseln 1968-1976 står i relation även till den under 
sagda period kraftigt expanderade turism en och visar alltså inte entydigt 
hur de individuella im portm ängderna utvecklats.

TOC anser att alkoholvanorna inte kan styras effektivt genom begrän
sande åtgärder, men därem ot kan påverkas genom mera vittsyftande alko
holpolitiska medel såsom  attitydfostran  och information.

Restriktiva alkoholpolitiska åtgärer har i längden knappast haft positiva 
följder i de nordiska länderna. Härav följer enligt TOC:s uppfattning att 
förslaget inte kan anses utgöra ett steg i rätt riktning. En kontrollerad
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konsum tion fö ru tsätter en kom bination av olika generella och selektiva 
åtgärder.
Helsingfors den 29 maj 1980

T jänstem annaorganisationernas centralförbund TOC r.f.
O so L aakso  

O rd fö rande
Jukka Vainio
S ocia lpolitisk

sek re te ra re

Finlands tekniska funktionärsorganisationers centralförbund FTFC r.f.:
Finlands tekniska funktionärsorganisationers centralförbund FTFC  rf. 

understöder alla sådana åtgärder, varm ed man försöker inskränka alkohol
m issbruket. Enligt vår uppfattning kan man dock inte med framgång mins
ka m issbruk på annat sätt än genom  attitydfostran . Inskränkningar av 
alkoholutbud eller prisförhöjningar m inskar inte på ett avgörande sätt 
m issbruket utan leder till en ökad illegal alkoholförsäljning, smuggling, 
olaga tillverkning och användning av surrogat.

Förverkligandet av N ordiska rådets ifrågavarande m edlem sförslag kan 
också ge upphov till sådana näringspolitiska reflexverkningar, vilka också 
skulle inverka på båt- och flygresornas priser och därigenom  på resornas 
efterfrågan, och till slut också på sysselsättningen.

FTFC anser det vara ett bättre  alternativ  än de föreslagna å tgärderna, att 
i alla de nordiska länderna effektivera upplysningsverksam heten för att 
m inska alkoholm issbruket.

I Finland serveras alkohol endast vid lim iterade offentliga tillfällen och 
u tskänkningsm ängderna är skäliga och helt i enlighet med god internatio
nell sedvänja. Enligt vår uppfattning finns det inte i denna fråga någon 
anledning eller några möjligheter till inskränkningar.

F inlands tekniska funktionärsorganisationers centralförbund FTFC  rf. 
fram för härm ed vördsam t, a tt N ordiska rådet icke m åtte godkänna de 
rekom m endationer, som fram förs i m edlem sforslaget (ärende A 580/s), 
utan i stället för det fram förda skall undersöka hur en eventuell upplys
ningsverksam het för att m inska alkoholm issbruket kunde förverkligas i de 
nordiska länderna, som främ st riktas till arbetskraften  vid arbetsförlägg
ningar.
Helsingfors den 7 maj 1980

Finlands tekniska funktionärsorganisationers centralförbund FTFC  r.f.
Jorm a R eini 

O rd fö rande
Jarm o Tam m enm aa  

G en era lsek re te ra re
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Aka va r.f.:

Beträffande införseln av tullfri alkohol konstaterar undertecknarna bl. a. 
att såväl alkoholpolitiska som rättviseskäl talar för begränsningar av inför
seln. Såsom  åtgärder föreslås att m insta bortavaro  från hem landet som 
m edför rätt till införsel av alkohol förlängs till tre dygn och att den tillåtna 
kvantiteten  m inskas. M ålet är att rätten till tullfri införsel av alkohol 
avskaffas helt i ett senare skede.

A ngående dessa förslag konstaterar A kava att den utveckling som man 
kunnat förm ärka de senaste åren nämligen att totalkonsum tionen av alko
hol ökar i alla nordiska länder bör anses vara beklaglig. 1 och för sig bör 
alla sådana förslag som sik tar till en m inskning av totalkonsum tionen av 
alkohol understödas. De alkoholkvantiteter som inhandlas vid flyg- och 
båtresor inverkar likväl inte näm nvärt på totalkonsum tionen i berörda 
länder. Förslaget om ytterligare begränsningar av införseln leder således 
inte till några avgörande resultat. Därem ot föranleder de övervaknings- 
och kontro llåtgärder som de skärpta bestäm m elserna föru tsätter extra 
besvär både för m yndigheterna och för resenärerna, vilket man borde 
försöka undvika i internordisk persontrafik. Akava anser att de negativa 
följderna som uppkom m er till följd av de skärpta bestäm m elserna vore 
skäl att u treda så noggrant som möjligt innan man inför de begränsningar 
som nu föreslås. D ärem ot kunde bestäm m elserna om inköp av tullfri 
alkohol göras m era ändam ålsenliga så att resenären i sam band med flygre
sor kunde göra sina inköp på destinationsortens flygplats. På detta  sätt 
kunde man undvika att alkoholhaltiga drycker m edförs i flygplanet under 
resan, vilket skulle öka flygsäkerheten.

I fråga om begränsning av utskänkning av alkoholdrycker vid statlig och 
komm unal representation  konstaterar A kava, att förslaget om att öka 
alkoholfria alternativ  vid dylik represen tation  är värt att understöda. G e
nom direkta förbud och begränsningar torde man dock endast i ringa 
utsträckning kunna m inska alkoholkonsum tionen och därav föranledda 
negativa följder.

Helsingfors den lO juni 1980
A kava r.f.

Sam idi A pajalah ti 
O rd fö rande

M atti K oivistoinen  
F ö rhan d ling schef
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Finlands nykterhetsorganisationers förbund r .y .1

Enligt förbundets uppfattning är de i m edlem sförslaget fram förda re
kom m endationerna väl begrundade och förbundet förordar dem.

A lkoholkonsum tionen har efter andra världskriget två-tredubblats i 
många länder. En följd av den allt större konsum tionen har varit att 
alkoholproblem  inte längre begränsar sig till de s. k. m issbrukarna eller 
alkoholisterna. Allt fler personer nyttjar dagligen sådana m ängder alkohol 
att deras hälsa med tiden blir drabbad även om dessa personer aldrig skulle 
berusa sig så m ycket att det skulle m ärkas i deras beteende. Den ökade 
totalkonsum tionen har också orsakat en förökning av akuta alkohololägen
heter speciellt bland ungdomen.

A lkoholforskare och V ärldshälsoorganisationen anser a tt enda sättet att 
m inska alkohololägenheter är att m inska totalkonsum tionen. D ärför borde 
man begränsa tillfällen vid vilka alkohol kan köpas billigare än normalt 
eller utskänkas gratis.

Vid båt- och flygresor finns alkohol till salu billigare än norm alt. D ärför 
köps det m era än annars skulle ske. Enligt förbundets uppfattning borde 
saluförandet av skattefria alkoholdrycker vid båt- och flygtrafiken slopas 
genom internationella avtal. Där borde man även kom m a överens om att 
passagerare avkrävs sam m a tullar och avgifter som berör införsel av alko
holdrycker.

Vid statens, kom m unernas och företagens representationstillfällen ut- 
skänks större m ängder alkoholdrycker gratis. A lkoholkonsum tionen för 
speciellt sådana personer som ofta m åste besöka dylika tillställningar 
stiger därför och kan överstiga den dagliga konsum tionen som anses vara 
ofarligt.

Det faktum  att man använder alkoholdrycker för att förfestliga offentliga 
tillställningar ger en onödig gloria åt d rickandet. Speciellt unga personer 
kan uppfatta det här så att alkoholförtäring hör till saken. Ä ndå vet man att 
den fö ro rsakar problem  för en del förbrukare.

De i m edlem sförslaget fram förda åtgärderna är i någon mån ägnade att 
m inska konsum tionen av alkoholdrycker sam t även att styra vanor i posi
tiv riktning.

H elsingfors den 16 juni 1980
Suom en raittiusjäijestö jen  liitto -  F inlands nykterhetsorganisationers för

bund r. y.
M auri Paananen  

O rd fö rande
M artti Voipio  

G e n era lsek re te ra re
1 Y ttrandet ö versatt från finska.
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Finlands svenska nykterhetsförbund r.f.:

F inlands svenska nykterhetsförbund r.f. anser att den tullfria försälj
ningen av alkohol bör upphöra i N orden. Sedan 1968 har den alkohol, som 
köpts utom lands eller om bord på m asskom m unikationsm edien, ökat oro
väckande i andel av totalkonsum tionen i vårt land. Enligt en undersökning 
1969 uppgav var trettonde kvinna och var åttonde man att de fört med sig 
alkohol från sin utlandsresa. År 1976 hade skillnaden mellan könen för
svunnit och kvinnorna hade t. o. m. gått förbi männen i fråga om inköp. Då 
uppgav var fjärde intervjuad u tlandsresenär att han eller hon fört med sig 
alkohol från båten eller flyget

I takt med att passagerartrafiken ökat. framförallt mellan Finland och 
Sverige, har också den tullfria försäljningen av alkohol ökat och blivit ett 
allvarligt problem . Enligt en undersökning, som Lis-M arie Kruse gjorde 
1973 reste drygt fyra miljoner m änniskor det året med någon av F in lan d - 
Sverige-båtarna. 1 medeltal köpte dessa m änniskor 0,47 liter starka alko
holdrycker, 0.28 liter vin och 0.38 liter öl per person. Eftersom  var fjärde 
person uppgav sig köpa alkohol under resan betyder det att drygt en miljon 
liter alkohol på detta  sätt når konsum enterna. Lis-M arie Kruse uppskattar 
att ungefär en fjärdedel av passagerarna under som m arhalvåret är ungdo
mar.

Som förslagsställarna påpekar, bidrar den tullfria försäljningen av alko
hol om bord på båtar och flyg till att stärka alkoholtraditionen, den stim u
lerar dessutom  till smuggling och langning åt m inderåriga förutom  att den 
försäm rar trivseln om bord på dessa sam färdsm edel.

E ftersom  dessa väldiga m ängder alkohol, som på det här sättet ström 
m ar in i landet, inte räknas med i den officiella statistiken, ä r alkoholläget 
ännu säm re i vårt land än vad tillgängliga siffror i dag ger vid handen.

A lkoholskadorna har nu fått en sådan omfattning i samtliga nordiska 
länder att det är nödvändigt att införa något slag av begränsningar, och på 
lång sikt förbud, för en tullfri försäljning om bord på sam färdsm edlen 
mellan länderna. R ederierna m åste redan nu fås att ställa in sig på dessa 
begränsningar som m åste komm a. Det är också nödvändigt att de nordiska 
länderna undersöker m öjligheterna för statliga subventioner av kollektiv
trafiken ifall rederierna annars d rar in vissa viktiga turer, när inkom sterna 
från alkoholförsäljningen m inskar.

F inlands svenska nykterhetsförbund anser således att alla åtgärder som 
syftar till att m inska den tullfria alkoholförsäljningen i N orden är nödvän
diga. Eftersom  vi i övrigt i de nordiska länderna för en ansvarsfull och 
restriktiv  alkoholpolitik, bör sam m a lagstiftning gälla också ombord på 
båtar och flyg.

Finlands svenska nykterhetsförbund om fattar också förslaget om alko
holfri representation . Förbundet anser att det är om oraliskt att med skatte
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medel i offentliga sam m anhang bjuda folk på en så skadlig drog som 
alkohol. Genom  att visa gott föredöm e kan beslutsfattare och m yndighets
personer bidra till att förändra attityderna till alkoholen och bryta alkohol
traditionen.

Företagens möjlighet a tt i beskattningen göra avdrag för representa- 
tionssprit bör också upphöra.

Vasa i jun i 1980
Styrelsen för F inlands svenska nykterhetsförbund

Sten W esterholm  
O rd fö rande

Stefan Sjöberg  
V erksam h ets ledare

Suomen kunnallisliitto (Finlands kommunförbund)1:

A lkoholkom m ittén (K om m ittébetänkande 1978:33) har i Finland be
handlat frågor som ingår i det aktuella m edlem sförslaget. K om m ittén har 
ansett a tt den tullfria kvantiteten  av alkohol, som till hem landet anlän
dande tu rister im porterar, ä r  avsevärd. Enligt m edlem sförslaget påverkar 
tullfri im port på flyg- och båtreso r inte i betydande om fattning to talkon
sum tionen i respektive land. Den alkohol som turister im porterar till Fin
land har under de 10 senaste åren tredubblats. E xakta statistiska uppgifter 
om kvantiteten av turistalkohol torde inte finnas. De tillgängliga jäm förel
seuppgifter om  förhållandet mellan turistalkoholen , och t. ex. alkoholens 
totalkonsum tion i Finland påvisar att den m otsvarar ungefär 5 -1 0 %  av 
totalkonsum tionen. Ökad im port av alkohol kan dock huvudsakligen för
klaras med en betydande ökning av passagerarantalet. Tullfri import av 
alkoholdrycker på flyg- och båtreso r har också närings-, sysselsättnings- 
och finanspolitiska effekter, som inte till alla delar är parallella med alko
holpolitiska synpunkter. Försäljningen av s. k. turistalkohol är dessutom  
också e tt internationellt bruk. I och med den årliga ökningen av im porterad 
alkohol kan man också observera att alkoholsm ugglingen tydligt har mins
kat, vilket också bör iakttas vid planeringen av åtgärder.

Innan det är möjligt att y tterligare inskränka im porten av tullfri alkohol i 
N orden, borde man i respektive land först noggrannare utreda orsaker 
t. ex. till ökad im port, im portens kvantitet och alkoholpolitiska och andra 
verkningar av tilläggsbegränsningar parallellt. Samtidigt borde man för
söka u tvärdera hur sådana av det allm änna bruket avvikande begränsning-

1 Y ttrandet ö versatt från finska.
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ar i allm änhet påverkar a ttityderna hos dem som t. ex. reser i N orden. Före 
sådana u tredningar torde det inte vara m otiverat, inte heller på det interna
tionella planet, att m edverka för ytterligare begränsningar.

I fråga om begränsningar av alkoholutskänkningen vid offentliga tillställ
ningar torde sådana rekom m endationer endast i ringa mån ha verkningar 
för hela alkoholpolitiken. I sam band med andra åtgärder, som kan påverka 
den allm änna opinionen och attityderna, kunde den ha någon effekt. Om 
man vill avge sådana rekom m endationer som inte hör till den allmänna 
alkoholpolitiken, borde man i sam band med dem vidare överväga åtm ins
tone t. ex. kontrolleringen av den beskattningsm ässiga ställningen för alko
hol, som används för representationsändam ål, avskaffandet av försäljning
en av alkoholdrycker på specialvillkor åt statens högsta represen tanter för 
statliga specialtillfällen sam t dessa åtgärders inverkan på attityder, kostna
der och andra politiska verkningar. Ökad tillgång på alkoholfria drycker 
och rationell prissättning hör också till de ovannäm nda åtgärder, som bör 
övervägas. Vid utvecklingen av alkoholpolitiken borde attitydfrågor spela 
en central roll. Det finns ständigt behov att bereda allm änna och personliga 
a ttityder så att man blir m edveten om alkoholskador.

Helsingfors den 11 jun i 1980
Suom en kunnallisliitto

P aa vo  Pekkanen  
V erk stä llan d e  d irek tö r

Taisto Ahvenainen  
Ju rist

Finlands stadsförbund1:
Ifrågavarande m edlem sförslag rör å ena sidan frågan om s. k .turistalko

hol och å andra sidan utskänkning av alkohol vid offentliga tillställningar, 
och för båda frågornas del har man rekom m enderat restrik tioner i förhål
lande till nuvarande lagstiftning och praxis. Den förstnäm nda frågan ser 
stadsförbundets cen tralbyrå inte skäl att i detta  skede ta ställning till, utan 
nöjer sig med att konstatera, att den fråga som med hänsyn till tullfri 
alkoholinförsel kan anses vara mest problem atisk, nämligen den införsel 
som sker i färjtrafiken mellan Finland och Sverige, är föremål för en 
gem ensam  utvärdering.

Utskänkning av alkohol vid kom m unernas tillställningar, som stadsför
bundet i detta  sam m anhang begränsar sig till, ä r för närvarande inte för
enat med sådana m issförhållanden som det skulle vara skäl att reglera på 
det nationella, för att inte tala om det internationella planet. Stadsförbun-
' Y ttrandet ö versatt från finska.
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dets cen tralbyrå anser att frågan bör kunna avgöras skilt i varje kommun 
utgående från de inom kom m unen rådande värderingarna. Den kom m una
la förvaltningsform en fungerar allmänt taget som en garanti mot missbruk i 
fråga om alkoholservering med skattem edel. Vidare kan man som en klar 
allmän tendens se a tt kom m unerna har begränsat sin utskänkning av alko
hol vid offentliga tillställningar och från en alkoholpolitisk utgångspunkt 
kan man anse situationen i stort sett vara tillfredsställande. Det kan kon
stateras att F inlands stadsförbund i sin egenskap av städernas centralorga
nisation inte har funnit skäl till att genom sina rekom m endationer till 
städerna beröra denna fråga, eftersom  man uttryckligen ansett det vara en 
fråga som bör avgöras lokalt inom ram en för gällande bestäm m elser. Av 
denna anledning kan man knappast heller se N ordiska rådets åtgärder i 
frågan m otiverade.

Helsingfors den 5 augusti 1980
Eino Ö sterm an  

B iträdand e  d irek tö r
Torsten Widén 

B iträdande avde ln ing schef

Finlands svenska kommunförbund

M otionen sik tar till ett gradvis m inskande av rätten att tullfritt införa 
alkoholvaror vid reso r inom N orden med slutm ålet att helt avskaffa denna 
rättighet. Förbundets byrå inser väl de faror en billig och lätt tillgänglig 
alkohol kan m edföra i synnerhet för ungdom ar och rekom m enderar därför 
en skärpt kontroll i fråga om försäljning och utskänkning av tullfri alkohol 
åt ungdom ar vid båt- och flygresor. Byrån kan därem ot inte överblicka de 
följder ett avskaffande av den tullfria försäljningen skulle kunna ha på 
turist- och rederinäringarna, varför vi anser att man i denna fråga inte bör 
vidtaga för radikala åtgärder utan följa internationell praxis. Alla åtgärder 
som försvårar det internationella umgänget bör överhuvudtaget enligt vår 
uppfattning noga övervägas.

1 fråga om utskänkning av alkohol i sam band med offentlig rep resen ta
tion är byrån av sam m a åsikt som förslagsställarna att den bör ske med 
urskiljning. A tt helt avskaffa alkoholutskänkning då det t. ex. är fråga om 
utländska gäster skulle väl väcka förvåning hos m änniskor som har ett
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naturligt umgänge med alkoholdrycker. E tt alkoholfritt alternativ bör en
ligt byråns uppfattning dock ges vid alla tillfällen.

Helsingfors den 15 augusti 1980
Finlands svenska kom m unförbund 

K. J .  Brunström
Erik Nylund

Finlands rederiförening:

M edlem sforslagets del 1 a berör färjetrafiken medan del 1 b berör of
fentlig representation . U tlåtandet begränsas därför till del I a.

Den skattefria försäljningen på bilpassagerarfärjorna i trafik mellan Fin
land och Sverige har stor betydelse för trafikens ekonom i och rederiernas 
prissättningspolitik. Den kom bination av ett roll on/roll off-fartyg och ett 
passagerarfartyg, som under årens lopp utvecklats, har visat sig lyckad 
och erbjuder idag snabba, pålitliga och billiga transporter för de nordiska 
ländernas u trikeshandel. Av Finlands utrikeshandel transporterades år 
1979 nästan 2 milj. ton på färjor mellan Finland och Sverige. Värdemässigt 
represen terade dessa laster ca 20%  av värdet på Finlands totala sjöburna 
utrikeshandel. T ransportekonom iskt är färjetrafiken sålunda en del av 
Finlands integrerade transportsystem . Förutom  den egentliga transport
verksam heten hör även hotell- och restaurangverksam het till dagens bilfär
jetrafik . D essutom  erbjiides olika specialprodukter såsom underhåll och 
avkoppling sam t konferens- och kongressutrym m en.

Bilfärjetonnaget sysselsätter även en synnerligen stor mängd arbets
kraft.

Man bör alltså konstatera, att detta  tonnage utför en viktig, samhällsnyt- 
tig och transportekonom isk uppgift. Bilfärjetrafiken är den mest avancera
de form en av linjetrafik, som också under svåra väderleks- och isförhållan
den på världens mest svårnavigerade ru tter utför sin uppgift punktligt, 
pålitligt och säkert. Den ger också m änniskor rörelsefrihet och avkopp- 
lingsm öjligheter till ett skäligt pris.

En rubbning i den ekonom iska grund, som bilfärjetrafiken vilar på. får 
katastrofala följder för utrikeshandeln, för sysselsättningen, för de regio
ner som direkt berörs av trafiken, sam t för alla de gränsnäringar, vilka till 
stor utsträckning ex isterar tack vare bilfärjetrafiken (underhållsverk- 
städer, skeppshandlare, term inalfunktioner, etc.). En begränsning av den 
skattefria försäljningen skulle främ st och hårdast drabba Finland och dess 
näringsliv. En begränsning skulle otvivelaktigt medföra inskränkningar i 
trafiken, minskad transportkapacitet, högre frak ter och höjda biljettpriser.
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D etta igen skulle m edföra ytterligare inskränkningar med försäm rad sys
selsättning, minskad turism , färre fartygsbeställningar osv. som följd.

D essa fakta konstaterades bl. a. vid ett möte den 5.6.1980 i M ariehamn 
mellan tullsty relserna i Finland och Sverige och de rederier som deltar i 
trafiken. Sam tidigt fastslogs a tt några begränsningar av den skattefria 
försäljningen på färjorna ej bör tillgripas. D ärem ot beslöts om en rad 
åtgärder för att skärpa kontrollen och för att undanröja eventuella m issför
hållanden och olagligheter i detta  sam m anhang. B l.a . enades man om att 
upphöra med all d istribution av fribiljetter, att priset på resor skall vara på 
en realistisk nivå, att biljettkontrollen skall skärpas och datum stäm pling av 
dessa skall tas ibruk. Det konstaterades även, att en hel bransch ej bör 
u tsättas för begränsningar på grund av a tt m issbruk förekom m it inom 
något enskilt rederi.

Sålunda kan konstateras, att det ej finns vägande skäl för införandet av 
ytterligare begränsningar i den skattefria försäljningen på färjorna i trafik 
mellan de nordiska länderna men att det därem ot finns ytterst tungt vä
gande skäl för att bevara den på sin nuvarande nivå. D ärför anser Finlands 
rederiförening att det ej finns orsak  att låta u treda frågan om ytterligare 
begränsning av införsel av tullfri vin och sprit vid båtresor inom N orden.

Helsingfors den 30 jun i 1980
Finlands rederiförening r.f.

Per Forsskåhl
Lennart H agelstam

Tullimiesliitto r.y . — Finska tullmannaförbundet:

V år organisations uppfattning är att de alkoholdrycker som passage
rarna är berättigade till att avgiftsfritt införa, endast utgör en obetydlig del 
av den totala konsum tionen av alkoholdrycker i Finland. Prissättningen för 
u trikesreso r ä r nuförtiden såpass hög att det inte är lönsam t att resa enbart 
för de avgiftsfria alkoholdryckernas skull.

Ifall rätten  till avgiftsfri införsel av alkoholdrycker skulle slopas i den 
internationella trafiken, eller denna rätt m ärkbart skulle inskränkas jäm fört 
med den nuvarande, skulle denna åtgärd otvivelaktigt leda till ökad smugg
ling och tyngre arbetsbörda för tullm yndigheterna.

Enligt Finska tullm annaförbundets uppfattning bör den internordiska 
turism en inte försättas i en annan ställning än den övriga turism en. Ifall 
avgiftsfri införsel är tillåten från övriga länder, bör sam m a internationella 
praktik  även i fortsättningen gälla för resor mellan de nordiska länderna. 
En inskränkning härvidlag skulle genast leda till att tullm yndigheterna blir 
förem ål för kontinuerlig kritik.
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Finska tullm annaförbundets åsikt är även att servering av alkohol
drycker i sam band med offentlig representation  är en hävdvunnen interna
tionell sed, vilken bidrager till feststäm ningen vid ifrågavarande tillfällen. 
Eftersom  det nuförtiden vid näm nda representationstillfällen alltid finns 
alternativa alkoholfria d rycker, och då dessa tillfällen i allm änhet ä r kort
variga, må det konstateras att serveringen av alkoholhaltiga drycker på 
detta  sätt redan är begränsad.

H elsingfors den 7 maj 1980
Unto L uotola  

O rd fö rande
H elm er R osenberg  

N ord isk  k o rresp o n d en t

Ålands redarförening r. f.:

N ordiska rådets strävanden att trygga folkhälsan och sanera befolkning
ens alkoholvanor är i princip lovvärda. Förslaget om införande av restrik
tioner genom  begränsning av införseln av alkohol vid båtresor berör em el
lertid på olika sätt frågor med om fattande bärvidd. Speciellt är det viktigt 
a tt u tröna och värdera de negativa effekter, som åläggandet av restrik tio
ner för individer och företag m edför bl. a ., för olika geografiska regioner, 
sam hället och de nordiska kom m unikations- och sam levnadsfunktionerna 
sam t jäm föra sådana synpunkter med em otsedd nytta.

Det finländska passagerar- och bilfärjetonnaget har under senare år 
u tvecklats avsevärt och om besörjer huvuddelen av trafiken med passa
gerare och rullande gods mellan Finland och Sverige, vilket är helt i 
överensstäm m else med en av de huvudm ålsättningar som statsm akten 
uttalat beträffande F inlands sjöfart och handelsflottans uppgifter. Förutom  
a tt stö rsta  delen av tu risterna som besöker vårt land reser med passagerar- 
och bilfäijefartygen, sker en m ycket sto r del av varuutbytet mellan Finland 
och Sverige med detta  slags tonnage, varm ed dessutom  transporteras 
betydande m ängder gods inom ram en för handelsutbytet med kontinenten 
och de övriga nordiska länderna sam t även mellan dessa länder och Sovjet
unionen. I detta  avseende kan passagerar- och bilfärjetrafikens funktioner 
mellan Finland och Sverige m ycket väl jäm föras med Sveriges och de 
övriga nordiska ländernas m otsvarande trafikfunktioner med Storbritanni
en och kontinenten.

B elysande för utvecklingen av fäijetrafiken mellan Finland och utlandet 
ä r, att an talet resande ökat från 2 m iljoner passagerare år 1965 till ca 6 
m iljoner år 1979; u ttryck t i varuvärde ökade de av färjorna transporterade
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varorna från 8,07 %  år 1965 till 37,96 %  1978 av den sam m anlagda sjö- 
burna exporten och im porten exklusive kol och olja.

Det ä r uppenbart att den kraftiga utvecklingen av resandet sjöledes 
mellan Sverige och Finland m edför att den totala om sättningen av förnö
denheter i sam band med resorna, däribland alkoholdrycker, ökar avsevärt. 
Inköp och konsum tion per resande har dock snarare minskat och utgjorde 
enligt den senaste statistiken 0,2 liter ren alkohol per passagerare, vilket 
m otsvarar endast 3 %  av m edelkonsum tionen av alkohol bland landets 
hela befolkning. Beaktas dessutom  att även de u tländska resenärerna 
inräknats i förenäm nda 3 %  och a tt dessa utgör mer än hälften av alla 
resande, är de av båtpassagerare till Finland införda alkoholdryckernas 
andel av den totala konsum tionen i landet obetydlig.

Att passagerar- och bilfärjetrafiken kunnat utvecklas till en exportindu
stri av sto r betydelse, som i växelverkan med övrig industri i Finland och 
de övriga nordiska länderna om besörjer passagerar- och varutransporter 
till m oderata priser och m edför stor nationalekonom isk nytta genom 
många goda arbetsp la tser, avsevärda valutain täkter, resem öjligheter för 
personer ur alla sam hällsklasser sam t ett kulturutbyte av stora dim ensio
ner, beror till sto r del på att fartygen fyller ett tydligt behov och har kunnat 
till ett relativt billigt pris erbjuda passagerarna en trivsam  resemiljö med en 
kom fortnivå överlägsen den flertalet av passagerarna kan kosta på sig till 
vardags. R estrik tioner och förm yndarskap från m yndigheternas sida är 
ägnad att inverka menligt på passagerarnas trivsel och m edverkar bl. a. till 
ökat resande till andra länder. U tskänkningen och försäljningen av alkohol 
m .fl. tullbelagda varor är i detta  sam m anhang en betydande faktor, som 
verksam t har bidragit till en skälig prisnivå för de olika tjänster passagerar- 
och bilfärjetrafiken tillhandahåller.

De nuvarande bestäm m elserna om införseln av skattefria alkoholvaror 
har tillkommit i konform itet med internationell praxis, vilket även under
lättar kontrollen av a tt gällande föreskrifter följs. Det är av stor betydelse 
för såväl den sam lade nordiska som för den internationella turism en att 
näm nda internationella praxis upprätthålles så, att det inom nordiska resan
det likställs med det u tom nordiska. För vårt lands turism  och passagerar- 
och bilfärjetrafik vore det synnerligen olyckligt att genom nationella eller 
internordiska särbestäm m elser ingripa i den internationella praxis som 
råder inom denna trafiksektor. Hela den finländska passagerartrafikens 
verksam hetsföru tsättningar skulle kom m a att rubbas allvarligt.

Sam m anfattningsvis önskar vi fram hålla olika följder som ett avskaffan
de av möjligheten att försälja tullfria varor på passagerarfartygslinjerna 
mellan Finland och utlandet skulle innebära:

För rederiernas ekonom i och verksam het
-  betydande inkom stbortfall, som endast i viss utsträckning skulle kun

na kom penseras med förhöjda biljettpriser, frakttariffer och restaurations
priser;
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-  eftersom  en förhöjning av tarifferna inverkar negativt på passagerar
antalet och i övrigt på efterfrågan av passagerar- och bilfärjefartygens 
tjänster, skulle rederierna tvingas m inska på turtätheten  samt göra avkall 
på nu rådande höga servicenivå, vilket i sin tur oundvikligen skulle leda till 
en minskning av arbetsp la tserna inom sektorn.

F ör rederiernas kunder
-  väsentligt höjda kostnader för utnyttjande av de tjänster sektorn 

erbjuder;
-  säm re servicenivå på fartygen såväl för enskilda passagerares del som 

för olika resenärgrupper och konferenskunder;
-  försäm rade m öjligheter för de finländare som arbetar i Sverige samt 

deras fam iljer och släktingar att till m oderata kostnader resa mellan F in
land och Sverige;

-  mindre möjligheter a tt välja reserutt och tidtabell för resor;
-  en känsla av att bli oskäligt strängt behandlad på nordiska passagerar- 

linjer jäm fört med m otsvarande u tom nordiska resor.
F ör nationalekonom in m. m.
-  tariffhöjningarnas negativa inverkan på utrikeshandeln genom höjda 

fraktpriser och minskad tu rtäthet;
-  ökat resande från de nordiska länderna till resm ål som medför ökade 

valutautlägg;
-  minskning av de genom färjetrafiken utvecklade sam arbets- och sam- 

bandsak tiv iteterna mellan Finland och de övriga nordiska länderna;
-  en minskning av de inhem ska passagerarfartygsturerna innebär större 

konkurrensm öjligheter för utländskt tonnage och därigenom risk för ett 
bortfall av landets valutain täkter från handelsflottan;

-  arbetslöshet bland fartygsanställda m. fl. och därigenom ett bortfall av 
statens och kom m unernas skatteinkom ster;

-  en minskning av till vårt land riktad turism  och därigenom en reduk
tion av valutain täkterna;

-  för Ålands del menliga följder för de för landskapet, dess invånares 
och näringsliv synnerligen viktiga och för närvarande goda sjökom m unika
tionerna med Finlands fastland och Sverige.

Med hänvisning till det ovan anförda anser vi, att då det är ställt utom 
allt tvivel att införande av nya restrik tioner beträffande införseln av alko
hol vid båtreso r mellan Finland och Sverige skulle ha betydande negativa 
följder av olika slag, medan ur nordisk helhetssynpunkt näm nvärda alko
holpolitiska förbättringar inte därigenom  kan em otses, kan medlemsförsla- 
get därom  i N ordiska rådet inte understödas av Ålands redarförening.

M arieham n den 18 jun i 1980
Å lands redarförening r. f.

Justus H ärberg
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N o r g e
Sosialdepartementet
--------- opplyste vi at departem entet ville komm e tilbake til m edlem sfor
slaget om begrensning av innførselen ved båt- og flyreiser sam t skjenking 
av alkohol ved offentlig representasjon etter at stortingsm eldingen om 
alkoholpolitikken var lagt fram.

I St. meld. nr. 24 (1980-81) som ble lagt fram 18. juli 1980 går Regjering
en bl. a. inn for følgende tiltak:

1. Det bør tas sikte på å oppheve ordningen med avgiftsfri innførsel av 
alkohol. Dersom  dette ikke lar seg gjøre på kort sikt, bør det gjennom føres 
begrensninger i adgangen slik at man får en gradvis overgang til innføring 
av fulle avgifter.

2. Det bør, som ledd i en holdningskam panje, tas sikte på å begrense 
bruken av alkohol i offentlige sam m enhenger.

Vi viser for øvrig til side 3 (pkt. 2), side 6 (pkt. 22), side 25 og side 44 i 
stortingsm eldingen1.

Oslo, 30. juli 1980
Erik Evensen

Bergsvein Bønes

A/S Larvik—Fredrikshavnferjen:

Spørsm ålet om proviantering og toll- og avgiftsfritt salg på skip i utenriks 
fart, spesielt gjeldende for passasjer- og ferjeru ter innen N orden, har flere 
ganger vært gjenstand for diskusjon innen politiske fora.

Idag består et regelverk som i sitt utspring er "n o rd isk ” , men der 
eksisterer en del varianter fra hovedreglene, bl. a. avhengig av rutedistanse 
og de reisendes fravæ rstid. F or vår rute gjelder en nærm ere fastsatt kvote 
tillatt m edtatt iland e tte r minst 24 tim ers fravær. Disse kvoter har stått 
uendret gjennom  en lang rekke år, og salget om bord rep resen terer en 
vesentlig del av inntektsgrunnlaget for ruten. En begrensning av det toll- 
og avgiftsfrie salg om bord vil således få v id trekkende konsekvenser. Med 
de sm å fortjenestem arginer vi allerede arbeider m ed. vil for ruten L a rv ik -  
Frederikshavn en ytterligere begrensning av det tollfrie salg bety nedleg
gelse. Det sam m e vil sannsynligvis gjelde andre passasjer- og ferjeru ter på

' H ä r ej try ck t
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N o rg e -u tla n d e t, og forsåvidt en flerhet av andre ru ter i nordiske farvann. 
Men herom  må de enkelte rederier naturligvis gi sine egne uttalelser.

Vi finner anledning til å anføre litt om hva som kjennetegner angjeldende 
norske linjer på N o rg e -u tla n d e t, deres arbeidsbetingelser og deres be
tydning kom m unikasjonsm essig og i relasjon til norsk reiselivsnæring som 
helhet:

-  Alle ru ter har ” u tenriks-sta tus” , d. v .s . at de i enhver henseende er 
underlagt lover og regler som gjelder for utenriks skipsfart.

-  Rutene har ingen form for offentlig støtte.
-  R utene har ikke konsesjons/bevillings-skjerm et, står i innbyrdes kon

kurranse til hverandre og til de utenlandske tu rer såvel på Skagerak og 
K attegat som til rutene mellom Sverige/D anm ark og Ø st/V est-Tyskland.

-  B ortsett fra et par ru ter er alle helårsdrevne og represen terer et stort 
antall arbeidsplasser om bord og på landsiden.

-  Rutene har på helårsbasis sterk t varierende kapasitetsutnyttelse, fra 
dag til dag gjennom  uken, fra måned til måned over de enkelte sesonger.

-  R utene gir med sine m oderate transportpriser, store befolkningsgrup
per anledning til rekreasjon og adspredelse.

-  Rutene er viktige bindeledd i den internasjonale vareutveksling og 
av laster veiene.

-  Rutene tilfører i sto r utstrekning de norske overnattingsbedrifter o. a. 
en høyst tiltrengt supplem entstrafikk.

-  Rutene dekker en meget sto r andel av m arkedsføringen i utlandet for 
Norge som reisem ål, som kom m er hele den norske reiselivsnæring tilgode.

-  Samm enlignet med annen skipsfart e r drift av passasjer- og ferjeruter 
spesielt kostbar i henseende av

-  kostbare/kapitalkrevende skip
-  høyt bunkersforbruk p .g .a . stort maskineri (bunkerskostnadene er 

nest e tte r hyrer den stø rste kostnadsfaktor). I 1979 steg således bun- 
kersprisene for enkelte ru ters vedkom m ende med over 100 % , og prisene 
har fortsatt å stige i 1980,

-  arbeidskraftintensive, stor regelbem anning sam t catering
-  oppstykket døgnrytm e med mange havneanløp og mye overtid om 

bord og iland.
-  store krav til sikkerhet og redningsutstyr
-  kostbare term inaler og kostbart term inalutstyr
-  stor og kostbar kontororganisasjon
-  meget store m arkedsføringsutgifter
-  konkurransesituasjon som fordrer hyppig m odernisering og fornyelse 

av tonnasjen,
-  store vedlikeholdskostnader
Vi vil heller ikke unnlate å nevne at passasjer- og ferjefarten idag er 

sterk t belastet hva offentlige avgifter angår, bl. a.:
a. Lospenger, laste- og fyravgift [uten a t los b en y ttes)



53

b. Havne- og kaiavgifter
c. Vareavgift
d. Trafikkavgift (som  er bortfa lt fo r  landverts transport)
e. E kstraord . k jøretøyavgifter til havnene
Disse offentlige avgifter rep resen terer som driftskostnader m eget store 

beløp.
Som nevnt foran er det toll- og avgiftsfrie salg om bord blitt en avgjø

rende faktor for rutenes eksistens. Da konkurransen er meget hård, også 
fra u tenlandske ru ter på N orge, har det gjennom mange år vært umulig å 
kom pensere de stadig stigende driftskostnader ved takstøkninger. Dette 
gjelder såvel passasjer- som godstrafikken. R estaurantdriften om bord kas
ter lite eller intet av seg, da prisene også for disse tjenester er sterkt 
konkurransepresset. H eri ligger avhengigheten av at det tollfrie salg om 
bord biir bibeholdt i den utstrekning som nu praktisert.

Foranstående anførsler av generell karakter står for følgende norske 
rederier/ruter:

Jahre line, O s lo -K ie l
Da-no linjen, O slo -F red erik sh av n
Larvik-linje (A/S L arv ik—Fredrikshavnferjen), L a r v ik - Frederikshavn
Fred. Olsen lines, K ris tian san d /A ren d a l-H irtshals
Fred. O lsen -B erg en  line, V est-N orge-A m sterdam /C uxhaven , Vest- 

N orge—N ew castle, O slo /K ristiansand-N ew castle /H arw ich , K ristian
s a n d - A m sterdam  (som m erruter)

Oslo, 2. juni 1980
På vegne av

De norske passasjer- og ferjerederier med linjer på N o rg e -u tla n d e t
Terje Søgaard  
A dm . d irek tø r

I m ellom tiden foreligger fra nopsk side S tatssekretæ rutvalgets innstil
ling, St. meld. 24 vedr. alkoholpolitikken.

U tvalget har i meldingen også tatt opp spørsm ålet om begrensninger i 
adgangen til avgiftsfri innførsel og om setning av alkohol.

Sosialdepartem entet viser i sine anførsler til det forslag som er fremlagt 
for N ordisk  Råd, hvorfor vi med dette tillater oss etterfølgende supple
rende opplysninger til vårt brev av 2. jun i d. å.

S tatssekretæ rutvalgets flertall finner det ikke hensiktsm essig at Norge 
ensidig lar adgangen til avgiftsfri im port av alkohol bortfalle, og sier 
(7.2.1.2):

Utvalget er av den oppfatning at så lenge det ikke samtidig biir gjort i
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andre land, vil det bety at norskregistrerte fly og skip kom m er i en ugunstig 
situasjon i forhold til de som er registrert i andra la n d --------.
men man m ener (citat):

-------- at det vil være naturlig at spørsm ålet blir tatt opp fra norsk side
med sikte på begrensninger i nordisk og internasjonal sam menheng.

Blandt høringsinstansene u ttaler Reiselivsdirektoratet flg. (inntatt i mel
dingen side 25):

Salg av avgiftsfrie drikkevarer synes å være en økonom isk forutsetning 
for drift av skipsrutene mellom Norge og utlandet. Disse ru ter er avgjø
rende for turisttrafikken til N orge, og har ikke høyere billettpriser enn at 
folk sydfra og vestfra ikke uteblir på grunn av lange og dyre reiser.

U tvalget, Sosialdepartem entet, forslagsstillerne til forslaget til Nordisk 
Råd samt F inansdepartem entet er klar over de forhold R eiselivsdirektora
tet frem holder. Således u ttaler Sosialdepartem entet at det er "k la r over at 
det av næringspolitiske og andre grunner kan være vanskelig å gjennom 
føre dette (å oppheve ordningen med avgiftsfri innførsel av brennevin) 
um iddelbart”  -  og "D epartem en te t vil i så fall slutte seg til forslaget fra 
N ordisk Råd om en gradvis overgang til strengere reg ler". Men siktem ålet 
skal være å avskaffe ordningen. -  Det synes også som om Sosialdeparte
m entet er klar over at restriksjoner ikke kan gjennom føres ensidig fra 
norsk side.

Av begrensningstiltak nevnt i meldingen er:
— endring av ” fravæ rsreg len" fra 24 til 72 tim er
— mindre tillatte "k v o te r”
— oppheving av adgangen til avgiftsfri skjenkning

De norske passasjerrederier med ru ter på Norge-utlandet har foretatt 
beregninger over hvilke følger restriksjoner på eller opphør av det tollfrie 
salg ville få for rutene. Vi tillater oss med dette å vedlegge en uttalelse som 
bygger på resultatet av denne analyse.

Oslo. 23. oktober 1980
A/S L arv ik -F redrik shavn ferjen  

Terje Søgaard

Braathens South-American & Far East airtransport A-S (S.A .F.E.):
--------Vi vil i u tgangspunktet understreke at dette for Braathens SAFE

er av svæ rt marginal betydning, idet snaue 1 %  av våre internasjonale 
flyvninger i dag er flyvninger mellom de nordiske land. Som kjent utfører
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vi på internasjonal basis først og frem st selskapsreiseflyvninger fra Skan
dinavia til forskjellige 3. land under Inclusive Tour C harter tillatelse som 
blant annet inneholder bestem m elser om returreise først e tte r minimum 7 
døgn. Vi har heller ikke konsesjon for å drive noen u tsalgssteder for toll- 
og avgiftsfrie varer på noen flyplasser.

Imidlertid vil vi knytte enkelte generelle kom m entarer til det forelig
gende m edlem sforslag. I utgangspunktet betyr salget av tollfrie varer rela
tivt sett m indre m indre ved flyreiser enn for andre transportform er for de 
respektive selskaper, blant annet fordi salget er knyttet til omsetning ved 
tax-free butikker på flyplassene. Det bør imidlertid ikke herske tvil om at 
man til en viss grad skaper et trafikkgrunnlag for enkelte trafikksvake 
relasjoner på grunn av det i publikum s øyne fordelaktige tilbud som mu
lighet for kjøp av tollfrie varer represen terer. D ette skal man ha for øyet 
når det blant annet i N ordisk  Råd oppm untres til opprettelse av inter 
nordiske flyruteforbindelser i om råder som norm alt ikke har forsvarlig 
trafikkgrunnlag. Vi vil tro  at en skjerping av bestem m elsene om kjøp av 
tollfrie varer vanskeliggjør opprette lse av fornuftige kom m unikasjonslinjer 
mellom de nordiske land og også vil hemme ytterligere utvikling av den 
inter nordiske turisttrafikk . D ette siste e r både trafikkselskaper og nordi
ske politiske fora opptatt av å utvikle og man har i de forskjellige nordiske 
land i det senere år satset betydelige midler på å videreutvikle denne 
turisttrafikken til spesiell giede for den nordiske tanke.

Ser man med realistiske øyne på dagens situasjon, må man bare inn
røm me at det foreliggende medlem sforslag vil kunne virke hem m ende på 
ovennevnte positive utvikling.

Vi vil forøvrig se det som en sto r fordel om reglene for tillatte kvantiteter 
av innførte tollfrie varer blir ens i de 5 nordiske land. Vi ønsker ikke å ta 
standpunkt til de reelle kvantite ter, men vil frem heve den praktiske fordel 
det vil være å få like regler i alle landene og ikke som nu operere med 
forskjellig tillatelse i f.eks. Norge og Sverige.

I forbindelse med m edlem sforslagets rekom m endasjon nr. 2, vil vi av 
ovennevnte næringspolitiske grunner anbefale at man på det nuværende 
tidspunkt ikke gjør slike bestrebelser. Vi tror dette vil være til betydelig 
skade for utviklingen av den innkom ne turisttrafikk til N orden, noe som 
man parallelt med det ovennevnte nu legger betydelig innsats bak for å 
øke.

U tover dette vil vi kun legge til at det i m edlem sforslagets begrunnelse 
blant annet frem settes ikke dokum enterte påstander om at "resenärerna  
via turistalkoholen introduceras för nya varor, som de annars inte skulle 
köpa. I mångt och m ycket torde bruket av turistalkohol utgöra en slags 
tilläggskonsum tion.”  D ette må betraktes som en hypotese og vurderes 
som sådan. Som flyselskap med en viss om setning av alkoholholdige 
drikker for tollfri innførsel fra utlandet til N orden, kan vi ikke akseptere at 
det frem settes påstander om at vårt salg bidrar til generelt økt alkoholkon-
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sum uten at dette eventuelt dokum enteres gjennom vitenskapelig utførte 
undersøkelser.

Forøvrig har vi ingen bem erkninger.

Oslo, 29. m ars 1980
B raathens South-A m erican & F ar East airtransport A-S (S .A .F .E .)

A nders C. Foitgli 
D irek tø r

Avholdsfolkets landsnemnd:
A vholdsfolkets landsnem nd stø tter fullt ut den grunngiing de fire parla

m entarikerne (H augstvedt, Lillquist, Stenbäck og Söderström ) gir for sitt 
forslag om begrensning av innførselen av alkohol ved båt og flyreiser og 
om alkoholskjenking ved offentlig representasjon.

Vi finner grunn til å anm erke at Norge ikke har forhøyet det tollfrie 
kvantum  brennevin som kan innføres fra 3/4 till 1 liter slik det er gjort i de 
andre nordiske land.

Bl. a. med henvisning til drøftingene på N ordisk råds sem inar i Kolding 
2 3 .-2 5 .oktober 1979, m ener vi de prinsippielle  sider ved m edlem sforslaget 
pkt. 1 ikke bør foranledige ytterligere utredninger.

I Norge har Stortinget bl. a. slu ttet seg til hovedintensjonen i S tortings
melding nr. 58 (1977/1978) som gikk ut på at ordningen med avgiftsfritt 
alkoholsalg i sam trafikken bør opphøre, men at en først må forhandle seg 
fram til dette  med m edlem slandene i Det europeiske fellesskapet (EF). Et 
m indretall i det såkalte statssekretæ ru tvalget har også kom m et med forslag 
om å fjerne denne ordningen.

Spørsm ålet må nå bringes over til gjennom føringsstadiet og de u tred 
ninger som nå gjenstår g jelder den konkrete, praktiske gjennom føringen av 
oppgaven, som ikke lenger kan være en begrensning av den tollfrie alko- 
holinnførselen, men en fullstendig avvikling av denne meningsløse og 
usosiale unntaksrettigheten . E tte r vårt syn vil alle form er for begrens
ninger være belem ret med unntaksm uligheter, m isforståelser og unn
gåelsen  En fullstendig avvikling av tollfrihetsordningen for alkohol vil 
virke avklarende, konsekvent og rettferdig foruten å være langt lettere å 
gjennom føre.

A vholdsfolkets landsnem nd vil på tilsvarende måte tilrå at man ikke går 
inn for begrensninger i bruken av alkohol ved offentlig representasjon, 
men at alkohol fjernes fra slike arrangem enter og erstattes av alkoholfrie 
drikker.

I Norge har ca. 1/4 av landets kom m uner og omlag 1/3 av landets 
fylkeskom m uner vedtatt ikke å skjenke alkohol ved sine arrangem enter.
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Økonom iske hensyn er e tte r vårt syn ikke avgjørende i denne sam m en
heng, men den holdningsskapende virkning av m yndighetsorganers- og 
personers eksem pel.

N år det gjelder m edlem sforslagets pkt. 2 vil vi stø tte det i den utforming 
det foreligger, dog helst med et tillegg om at siktem ålet også her over sikt 
må være en fullstendig avvikling av den avgiftsfrie alkoholom setningen.

Oslo, 6. juni 1980
A vholdsfolkets landsnem nd

Ø ystein Søraa
Turid Gundersen

Det norske totalavholdsselskap (DNT):

1. a. DNT sier seg enig i at problem ene med tollfri innførsel av alkohol
varer blir reist, men vil gjerne understreke at det ikke bør bli tale om en 
begrensning av retten  til tollfri innførsel, men avskaffelse av denne ord
ningen. Med de store alkoholproblem ene også de nordiske land nå har, kan 
det ikke være noen grunn til at utenlandsreisende skal lokkes til å gjøre 
prism essig gunstige alkoholinnkjøp og derm ed sannsynligvis øke sitt alko
holforbruk.

E tte r selskapets mening bør også alkoholserveringen på fly stanses helt. 
Prinsipalt vil vi også hevde at alkoholserveringen i båttrafikken mellom de 
nordiske land bør stanses. Inntil det kan bli gjennom ført, må det sørges for 
langt sterkere kontroltilltak med sikte på å hindre servering til mindreårige 
og den generelle overskjenking.

b. DNT vil også stø tte begrensningen av utskjenking av alkohol ved 
offentlig represen tasjon  med den endelige målsetting at alkoholservering 
ved slik represen tasjon  opphører.

2. D N T vil også gi sterk  stø tte til at de nordiske land gjør en innsats for å 
stoppe tollfri innføring av alkohol ved fly- og båtreiser på internasjonalt 
plan.

Oslo. 14. mai 1980
Det norske totalavholdsselskap

K jell N orm ann Johanssen  
F orm ann

Jens R isdal 
G en era lsek re tæ r
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Norsk tollerforbund:
N orsk Tollerforbund tror ikke at en begrensning av avgiftsfri innførsel 

av alkoholholdige drikker vil ha noen avgjørende betydning når det gjelder 
å begrense alkoholforbruket i N orden.

De fleste u tenlandsreiser er så kostbare at de ikke foretas ut i fra et 
behov og ønske om å skaffe seg billige alkoholholdige drikker. Dessuten 
an tar vi at m ajoriteten av de reisende kun foretar seg en reise pr. år.

Det er derim ot en liten gruppe personer som på grunn av sitt yrke har en 
hyppig reisevirksom het til u tlandet, og som er i stand til å dekke sitt 
alkoholforbruk gjennom  avgiftsfrie varer.

Vi tviler imidlertid på om forbruket vil gå noe særlig ned for disse om 
adgangen til avgiftsfritt salg begrenses eller faller bort i sin helhet. Vi antar 
at nevnte personer utgjør ressurssterk  gruppe som allikevel vil kunne 
dekke sitt behov med innenlandskjøpte varer.

Vi e r av den oppfatning at de nordiske land ikke ensidig bør gå inn for å 
begrense eller oppheve adgangen til avgiftsfritt salg. Skal dette gjennom 
føres hensiktsm essig og effektivt, må saken e tte r vår mening sees i en 
større internasjonal sam m enheng.

N år det gjelder spørsm ålet om begrensning av utskjenkning av alkohol i 
forbindelse med offentlig representasjon har vi ingen kom m entarer.

Oslo, 18. juni 1980
Finn Fredriksen  

F orm ann
S. Langseth  

S ekre tæ r

Kristenfolkets edruskapsråd har i skrivelse den 3 juni 1980 förklarat sig 
oförbehållsamt tillstyrka medlemsforslaget.

S v e r i g e  
Sjöfartsverket:

Såsom  fram går av m edlem sforslaget har frågan om tullfritt införande av 
vin och sprit tidigare behandlats i flera rekom m endationer i Nordiska 
rådet, senast nr 24/1966. Denna rekom m endation hade föranletts av ett 
m edlem sforslag. I y ttrandet över detta  anförde dåvarande sjöfartsstyrelsen 
bl. a. följande:

H ittillsvarande bestäm m elser om tullfri införsel av vissa kvantiteter 
sprit, vin och tobak har icke oväsentligt kommit att bidra till de senaste



59

årens starka utbyggnad av sjöförbindelserna mellan de nordiska länderna. 
Rederierna har erhållit betydande in täk ter från försäljningen om bord. För 
resenärerna har m öjligheterna a tt köpa ifrågavarande varor till p riser, som 
ligger betydligt lägre än de i hem landet gällande, i många fall utgjort e tt i 
varje fall b idragande resem otiv . D etta har m edverkat till a tt öka passage- 
rarfrekvensen. De tillkom m ande intäk terna, tillsam m ans med den hårda 
konkurrensen olika linjer em ellan, har m edfört att b iljettpriserna hållits 
låga. U trym m e har likväl funnits för en m ycket betydande modernisering 
av tonnaget. R esekom forten har höjts stark t och de flesta av de nya 
fartygen har erhållit en avsevärd  kapacitet för överföring av såväl person
bilar som tyngre fordon.

D et torde inte kunna undvikas a tt en kraftig beskärning av rätten  till 
tullfri införsel på kort sikt kom m er att påverka linjenät och turtä thet och 
dessutom  kan m edföra en viss höjning av befordringsavglfterna. Sjöfarts- 
styrelsen ser dock knappast anledning befara a tt verkningarna får sådan 
omfattning att den egentliga resetrafiken häm m as. Den ökade överföringen 
av personbilar liksom de nya m etoderna för godstransport lär successivt 
stärka trafikunderlaget för de viktigare linjerna. En viss koncentration av 
trafiken bör kunna ske utan näm nvärda olägenheter.

Enligt sjöfartsverkets mening har de anförda synpunkterna alltjäm t gil
tighet. Försäljningen av tullfria varor svarar för en sto r del av färjornas 
intäkter. Inom något å r kom m er nya, m ycket sto ra färjor a tt sättas in i 
trafik på Sverige vilket avsevärt kom m er a tt öka passagerarkapaciteten. 
En förutsättning för a tt den trafiken skall bli bärkraftig  torde vara att den 
tullfria försäljningen bibehålls i huvudsak oförändrad. Om inte den föru t
sättningen föreligger kan antalet i trafiken insatta  svenska fä ijor m inska 
drastiskt med därav följande sysselsättn ingssvårigheter för de om bordan- 
ställda och detta  i e tt läge då svenska sjöm äns arbetstillfällen i svenska 
fartyg av andra skäl blivit stark t beskurna. H ärtill kom m er a tt det inte kan 
u teslutas a tt bortfallet av rederiernas in täk ter av försäljningen skulle m ed
föra höjning av transportavgifterna.

Vad härefter angår förslaget a tt statliga och kom m unala m yndigheter vid 
represen tation  bör dels sträva e fter att begränsa u tskänkningen av alkohol, 
dels verka för att en konsekvent genom förd på lika villkor till buds stående 
alkoholfritt alternativ  erbjudes, kan sjöfartsverket ansluta sig därtill. Inte 
minst kostnadsskäl talar härför.

I övrigt har sjöfartsverket intet att anföra i anledning av det rem itterade 
m edlem sförslaget.

N orrköping den 19 jun i 1980
Lennart Johansson
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Luftfartsverket:

Införsel av obeskattade varor i ankom stlandet i sam band med utrikes- 
resa med flyg är num era en fast etablerad internationell företeelse. De 
internationella reglerna för ifrågavarande införsel är också i stort sett 
desam m a över hela världen. Även vid resor inom N orden tillämpas i 
huvudsak sedvanliga internationella regler.

Försäljningen av obeskattade varor utgör idag ett viktigt inslag i det 
varusortim ent som den internationelle resenären förväntar sig finna på 
internationella flygplatser. Införs begränsningar som de föreslagna för 
resor inom de nordiska länderna, kom m er detta  utan tvivel att försäm ra de 
svenska internationella flygplatsernas konkurrenssituation. Det utgör 
dessutom  en diskrim inering gentem ot resande inom N orden jäm fört med 
andra internationella resenärer.

Förslaget torde vara m ycket svårt att genom föra ifråga om icke nordiska 
flygbolags om bordsförsäljning på internordiska flygningar.

Ekonom iskt sett kom m er begränsningen av ifrågavarande införsel att 
kunna innebära e tt sto rt avbräck  för SAS, och därm ed också för luftfarts
verket. Av den totala försäljningen på ca 100 m kr utgörs ca 40% , dvs. 40 
m kr, av försäljning till in ternordiska resenärer. Eftersom  den omsättnings- 
hyra SAS erlägger till verket uppgår till 50%  av försäljningen skulle försla
gets genom förande innebära a tt verket skulle tvingas ta ut m ycket stora 
belopp på annat sätt t. ex. genom kraftiga höjningar av landnings- och 
passageraravgifter. D etta skulle i sin tu r negativt påverka biljettpriser och 
därm ed också det totala resandet.

Förslagsställarna har enligt verkets mening inte kunnat påvisa annat än 
ringa marginella positiva effekter som resultat av förslagets eventuella 
genom förande. U r konsum tionssynpunkt påpekar exem pelvis förslagsstäl
larna själva att en begränsning av tillåten tullfri kvantitet inte i betydande 
om fattning komrner att påverka totalkonsum tionen av alkohol i respektive 
land.

Vad beträffar rättv isekravet är detta  enligt verkets mening redan tillgo
dosett genom  att num era svenska folket på grund av flygets snabba expan
sion har möjlighet a tt i sam band med u trikesresor göra inköp av obeskat
tade varor.

Slutligen vill verket fram hålla att det knappast förekom m er att en flygre
sa företas endast för möjligheten att inköpa obeskattade varor.

L uftfartsverket hem ställer med stöd av det ovan anförda att N ordiska 
rådet m åtte lämna det aktuella förslaget utan avseende vad avser tull- och 
skattefri införsel av vin och sprit vid flygresor inom N orden.

N orrköping den 19 juni 1980
J . Eriksson
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Generaltullstyrelsen:

S katteu tskottet har i betänkande SkU 1979/80:44 behandlat vissa frågor 
med alkoholpolitiska aspekter. U tskottet har särskilt behandlat obeskattad 
resandeinförsel av alkoholdrycker m. m. och därvid diskuterat dels hur 
man effektivast skall kunna stoppa smugglingen dels om det finns möjlig
heter att begränsa eller stoppa den skattefria resandeinförseln. U tskottet 
förordade att h ithörande problem  skulle tas upp med förtur av det särskilda 
sam ordningsorganet för alkoholfrågor, som nyligen tillsatts av regeringen.

Sam ordningsorganet, i vilket generaltullstyrelsen är representerad , be
räknas slutföra sitt arbete inom ett år. Sannolikt kom m er sam ordningsor
ganet a tt i sitt u tredningsarbete ha kontakter med övriga nordiska länder.

1 m edlem sförslaget pekas på möjligheten att införa en 3-dygnsregel. I 
sam band därm ed läm nas en felaktig uppgift om att 3-dygnsregeln skulle 
gälla vid reso r inom EG . Så är ej fallet. Tvärtom  har EG tvingat Danm ark 
att successivt av trappa sin 3-dygnsregel.

Mot bakgrund av pågående u tredningsarbete i Sverige begränsar gene
raltullstyrelsen sitt y ttrande till ovan lämnade redogörelse.

Stockholm  den 19 juni 1980
G eneraltullstyrelsen

Lennart Eriksson
Siv H olm sten

Svenska kommunförbundet:

För närvarande pågår en intensiv alkoholpolitisk debatt i flertalet av 
landets kom m uner. Förbundet har genom ett, under år 1979, initierat 
projekt -  kom m unerna och alkoholen -  arbetat med till om rådet hörande 
frågor. Projektet slutförs under första halvåret 1980 och redovisas i tre 
skrifter, varav den sista avser ge underlag till en modell för en sam m anhål
len och heltäckande planering i syfte att utnyttja en kom m uns samlade 
resu rser för att m öta problem  av alkoholpolitisk art.

Då totalkonsum tionens betydelse för alkoholskadornas omfattning torde 
få anses vara väl underbyggd är frågan om såväl införseln av alkohol som 
frågan om offentliga representationen av intresse.

1 den alkoholpolitiska utredning som var en del av riksdagens underlag 
för 1975 års alkoholpolitiska beslut uppskattades mängden av tullfritt in
förd sprit i landet m otsvara c irka 11 procent av system bolagets försäljning. 
Då system bolagets försäljning legat relativt konstant, och i varje fall inte
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ökat under senare delen av 1970-talet, och samtidigt den inom nordiska 
trafiken torde ha ökat kan man an ta att den tullfritt införda spriten nu 
m otsvarar en högre andel av den totala konsum tionen än vid undersök
ningstillfället.

K onsekvenser i form av en ökning av alkoholskadorna kan vara tänk
bara och kanske främ st då i de tre  storstadsregionerna -  M almö, Göteborg 
och Stockholm  -  som har den m est om fattande båt- och färjetrafiken. Det 
bör näm nas att S tockholm s kom m un, i sam band med ett brett genomfört 
u tredningsarbete i alkoholfrågor fäst uppm ärksam heten på problem et och 
tillm äter det stor betydelse.

K om m unförbundets styrelse vill därför instäm m a i förslagsställarnas 
uppfattning om det värdefulla i att frågan om eventuella begränsningar i 
införseln av tullfri sprit vid flyg- och båtresor inom N orden blir föremål för 
en utredning inom N ordiska rådet. Förslaget om att N ordiska rådet skall 
rekom m endera de nordiska ländernas regeringar att på det internationella 
planet verka för m otsvarande restrik tioner torde betyda mindre för den 
to tala konsum tionen inom Sverige.

Den offentliga representationen och dess betydelse för den totala kon
sum tionens volym är säkerligen av m ycket marginell betydelse. Detta 
torde i varje fall gälla inom den kom m unala sektorn där representation av 
den karaktär som m edför alkoholkonsum tion inte är särskilt om fattande. 
Ett iakttagande av skärpt restrik tiv itet har därem ot kanske en viss betydel
se för att påverka norm bildningen runt alkoholen.

G enom  de kom m unkontakter som tagits från förbundskansliet med an
ledning av det i inledningen redovisade projektet har man kunnat konstate
ra att det i många kom m uner d iskuteras och u treds huruvida det finns 
anledning att skärpa bestäm m elserna om alkoholförtäring vid represen ta
tion. Beslut i denna riktning har också fattats i många kom m uner liksom 
för övrigt också beträffande K om m unförbundets egen representation. 
K om m unförbundets styrelse vill därför konstatera att de initiativ som har 
tagits och tas i kom m unerna är tillräckliga för att nå fram till den begräns
ning av alkoholförtäring som avses i medlem sförslaget.

Förbundets styrelse vill m ot den bakgrund som ovan redovisats instäm 
ma i förslaget om att N ordiska rådet fram deles verkar för en begränsning 
av utskänkningen av alkohol vid offentlig representation.

R eserva tion  anfördes av Lennart Blom, Åke Norling, Jonas Wallin (alla 
m) enligt bilaga (se nedan).

Stockholm  den lOjuni 1980
Svenska kom m unförbundet

S vea Wiklund
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R eservation
av Lennart Blom, Ake N orling, Jonas Wallin (alla m)

Vi anser att styrelsen  borde bytt ut texten  i andra hela stycket på sid 2
"K om m unförbundets s ty re ls e -------- inom S verige." mot följande.

1 m edlem sförslaget förordas att frågan om eventuella begränsningar i 
införseln av tullfri sprit vid flyg- och båtresor inom N orden blir föremål för 
en utredning inom N ordiska rådet. Den om ständigheten, a tt gällande regler 
och restrik tioner i detta  sam m anhang icke alltid efterlevs bör i första hand 
föranleda en effektivare kontroll. Sådana åtgärder förbereds för närvaran
de. Någon speciell utredning synes därför icke erforderlig.

Förslaget om att N ordiska rådet s k a l l-------- inom Sverige.

Landstingsförbundet:

Å tgärder för att begränsa alkoholkonsum tion och alkoholm issbruk är av 
stor betydelse för arbetet i hälso- och sjukvården. Förbundet ser därför 
positivt på syftet bakom  m edlem sförslaget att söka skärpa införselreglerna 
för alkohol. U r de hälso- och sjukvårdspolitiska aspekter landstingsförbun
det har att se till finns fördelar med en sådan skärpning.

Beträffande alkoholfri represen tation  har landstingsförbundets styrelse 
för sin del fattat beslut härom  tidigare i år.

Stockholm  den 26 jun i 1980
L andstingsförbundet 

K urt W ard
Rune Carlsson

Sveriges redareförening:

Det rem itterade förslaget u tm ynnar i önskem ål om skyndsam  utredning 
angående ” ytterligare begränsning av tullfri införsel av vin och sprit vid 
flyg- och båtreso r inom N o rden ”  sam t i ett önskem ål att de nordiska 
ländernas regeringar skall verka för ” skärpta restrik tioner vad beträffar 
rätten  att tullfritt införa skattefria spritd rycker vid flyg- och bå treso r” .

Synpunkterna i det följande begränsas till frågan angående införsel vid 
båtresor. I förslagets inledning konstateras a tt "en  begränsning av den 
tullfria kvantiteten  vin och starksprit vid flyg- och båtresa, inte i betydande 
omfattning påverka(r) totalkonsum tionen i respektive land” . Samtidigt 
uttalas en förm odan att resenärer ” via turistalkoholen introduceras för nya 
varor, som de annars inte skulle köpa” .
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Med dessa två vaga och delvis m otsägelsefulla förm odanden som grund 
anser förslagsställarna att "såvä l alkoholpolitiska som grundläggande 
rä ttv iseskäl” talar för att man bör kraftigt begränsa rätten att tullfritt införa 
alkohol.

Redareföreningen är m edveten om de allvarliga problem som en ökande 
alkoholkonsum tion tillskapat i det svenska sam hället och det bör med 
skärpa understrykas att till föreningen anslutna färjerederier om bord infört 
en serie begränsningar och kontro llstationer för att solidariskt efterleva de 
bestäm m elser och restrik tioner som gäller för såväl konsum tion ombord av 
alkoholhaltiga drycker som ilandförande av sådana obeskattade varor.

Förslaget i N ordiska rådet ta r u teslutande sikte på införsel och således 
icke på konsum tion om bord på färdm edel. Förslagsställarna själva konsta
te rar att skärpning av införselreglerna inte kom m er att i m ärkbar om fatt
ning påverka totalkonsum tionen i respektive land. Det te r sig redan mot 
denna bakgrund m indre väl m otiverat att igångsätta en stor utredningsap
parat i syfte att få till stånd en begränsning av sådan införsel. I förslaget 
hänvisas också till restrik tioner inom EG -om rådet med krav på längre 
bortavaro  som förutsättning för införsel, men det bör samtidigt näm nas att 
införsel inom detta  om råde är tillåten av betydligt större kvantite ter alko
holhaltiga drycker än vad fallet är i N orden. Till detta  kom m er att EG i juni
1979 fattat det form ella beslutet att tills vidare skrinlägga planer på ytterli
gare inskränkning i tillhandahållande och införsel av skattefria alkohol
varor.

Internationellt accepterade norm er gäller för fartygs skattefria provian- 
tering av b l.a . alkohol. Sådana varor kan inköpas i alla världens ham nar 
och då av fartyg oavsett flagg. Liksom  andra länder m åste Sverige respek
tera denna praxis och det innebär bl. a. att vi ä r förhindrade att rikta 
restrik tioner mot fartyg under främ m ande flagg. Eventuella restriktioner 
riktade enbart mot tonnage under nordisk flagg skulle således icke få 
avsedd effekt eftersom  andra länders fartyg -  och då t. ex. östeuropeiska
— skulle kunna fortsä tta  att trafikera svenska ham nar och vara fria att 
om bord tillhandahålla vilka kvan tite ter man önskar av alkoholhaltiga dryc
ker till passagerare. E rfarenheter visar att svenska m yndigheter i praktiken 
icke u tövar effektiv kontroll över företeelser om bord i sådant tonnage och 
det förekom m er således t. ex. a tt spel på enarm ade banditer fo rtsä tte r även 
vid svensk kaj om bord på sådana fartyg, utan att svensk myndighet ingri
per. Även med en skärpt införselkontroll får man därför befara att stora 
kvantite ter alkohol skulle ilandföras av passagerare från sådana fartyg och 
sådana företeelser skulle kunna stävjas endast om varje enskild passagera
re undersöktes vid ankom sten till svensk hamn.

Då således inte ens förslagsställarna anser att av dem föreslagna åtgär
der skulle få större praktisk  effekt, då man inom EG skrinlagt planer på 
införande av ytterligare restrik tioner vid införsel och då man m åste beakta 
de internationella kom plikationer som skulle följa u r ytterligare svenska
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eller nordiska restrik tioner och bl. a. tillskapa konkurrensnackdelar för 
nordiskt tonnage får Sveriges redareförening avstyrka att de rem itterade 
förslagen föranleder någon N ordiska rådets åtgärd.

G öteborg den 17 juni 1980
Sveriges redareförening 

Erik N ordström

Aktiebolaget Vin & spritcentralen:

U nder år 1979 levererade V&S ca 250000 buteljer, främ st brännvin och 
punsch, till ett försäljningsvärde av 1,5 milj. kr. Av de totala utleveran- 
serna från V&S om 1077 milj. kr. (exkl. skatt) utgör alltså försäljningen till 
den så kallade tax free m arknaden i N orden 1 å 2 promille och är således av 
ringa betydelse för V&S verksam het.

1 utlandet buteljerad vara som försäljes skattefritt levereras ej genom 
V&S.

Stockholm  den 18 juni 1980
AB Vin & spritcentralen 

Lars L indm ark

Svenska tulltjäntemannaförbundet:

Vi är väl m edvetna om det u tbredda alkoholm issbruket och dess nega
tiva verkningar. Vi finner det önskvärt att frågan ägnas uppm ärksam het 
sam t att åtgärder vidtas för att m otverka alkoholm issbruket. En gemensam 
nordisk hållning bör givetvis eftersträvas.

Förbundet är em ellertid tveksam t till om tillgänglighet av tullfri sprit har 
den avgörande betydelse som förslagsställarna m enar. Det kan inte anses 
vara styrkt att tullfriinförseln påverkat alkoholvanorna i sam hället så nega
tivt att den bör drastiskt om prövas. O rsakerna till den förändrade alkohol
kulturen kan enligt vår uppfattning bl. a. hänföras till västerlandets höjda 
standard  i kom bination med ökad turism  till andra länder och kulturer. Det 
är vidare tveksam t om angivna rättviseskäl är tillräckliga argum ent för 
åsyftade inskränkningar.

En skärpning av kravet på bortavarotid  för tullfriheten ställer dessutom
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stora krav på tullm yndighetens kontroll och har av bl. a det skälet tidigare 
ansetts orealistiskt,

Förbundet konstaterar att redan med nuvarande bestäm m elser är det 
möjligt att stram a upp tillgången och tillgängligheten till tullfri alkohol och 
därm ed m inska införseln. Det är alltså möjligt att vidta åtgärder i återhål
lande syfte utan att frågan tas upp i föreslagen utredning, varför vi av
sty rker densam m a.

Förbundet ställer sig positivt till begränsad alkoholutskänkning i sam 
band med represen tation . Frågan har inte enbart en alkoholpolitisk aspekt 
utan även en icke föraktlig ekonom isk sådan. Begränsningen i detta  avse
ende kan enbart ha positiv inverkan.

Stockholm  den 18 jun i 1980
Svenska tulltjänstem annaförbundet 

Lennart Franck

Svenska sjöfolksförbundet:

Beträffande frågan om  tullfri införsel av vin och sprit vid flyg- och 
båtreso r inom N orden får förbundet hänvisa till sitt y ttrande över betän
kandet (1974:91) avgivet av alkoholpolitiska utredningen som bifogas i 
kopia. De synpunkter förbundet däri gett u ttryck  för gäller alltjämt.

Frågan om begränsningar i utskänkningen av alkohol vid offentlig repre
sentation är enligt förbundets mening m er intressant ur kostnadssynpunkt 
än ur alkoholpolitisk synpunkt.

Påståendet a tt en begränsning av utskänkningen av alkohol vid offentlig 
representation  skulle bidraga till en positiv normbildning på alkoholom rå
det finner förbundet m ycket tveksam t.

G öteborg den 25 april 1980
Svenska sjöfolksförbundet 

Gunnar Karlsson

Svensk pilotförening (SPF):
Svensk pilotförening (SPF) saknar expertis inom det alkoholpolitiska 

om rådet. Dock vill vi generellt fram föra att alla åtgärder som syftar till att 
begränsa totalkonsum tionen inom Sverige måste prövas. Vidare är det 
angeläget att trovärdigheten hos de som för ut begränsningsbudskapet är
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så stor som möjligt. D ärför stödjer vi alla förslag som syftar till att begrän
sa utskänkningen av alkohol vid offentlig representation .

N är det gäller eventuell begränsning av införsel av tullfria kvantite ter så 
anser vi, i likhet med förslagsställarna, a tt den inte i betydande omfattning 
kom m er att påverka totalkonsum tionen i respektive land.

Vidare ger denna m arginella inskränkning m ycket svåra kontrollproblem  
för respektive tullm yndigheter. I och med avskaffandet av passtvång för 
inom nordiska reso r finns så vitt vi förstår endast färdbiljetten att tillgå som 
kontrollkälla. D enna är utom ordentligt enkel att m anipulera m ed, varför 
ett kom plem ent troligen m åste införas.

Vidare har vi svårt att förstå  att grundläggande rättviseskäl ger att man 
skall utöka bortavarotiden eller att man skall avskaffa rätten  att tullfritt 
införa alkohol vid reso r inom N orden. Effekten m åste bli den rakt m otsat
ta, dvs. att e tt färre antal resenärer, med resu rser att resa utanför N orden 
eller vara borta m er än tre  dygn, får u tnyttja  privilegiet.

SPF vill i detta  sam m anhang fram hålla de problem  av säkerhetskaraktär 
som uppstår vid flyg transporter i passagerarutrym m en av glasemballerad 
alkohol. Genom  alkoholens brännbarhet och den mängd som förvaras i 
passagerarnas handbagage utgör den en utom ordentligt stor brandfara 
såväl vid norm al flygning som i sam band med haverier. Vidare tillkom mer 
a tt glasflaskorna kan förorsaka svåra personskador i sam band med haveri
er. G lasflaskorna kan också göra att evakueringssliderna görs obrukbara 
genom punktering, vilket kan få katastrofala följder vid haverier.

Vi stödjer därför åtgärder som syftar till a tt ta bort alkohol i flaskor i 
passagerarutrym m en i flygplan. D essa åtgärder behöver ej vara begräns
ningar i införselrätten  utan kan, som vi föreslagit i andra sam m anhang, 
vara transport i slag- och b rännsäkra m aterial i lastrum m en, försäljning vid 
ankom st till destinationen eller krav om slag- och brännsäkra förpackning
ar för flaskornas förvarande i passagerarkabinen.

Stockholm  den 12 jun i 1980
Svensk pilotförening 

Johan Juhlin
Erik G Levin

Nykterhetsrörelsens landsforbund, NLF:
Sam bandet mellan den totala konsum tionen av alkohol och de alkohol- 

betingade skador som uppstår är väl belagt. Det är därför nödvändigt att 
med olika åtgärder, även sm å sådana, verka för en begränsning av alkohol
konsum tionen.
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Den svenska riksdagen har som en övergripande m ålsättning för alko
holpolitiken antagit ” att man m åste begränsa den alltför höga alkoholkon
sum tionen .”  Det ä r en viktig m arkering som bör gälla även i det nordiska 
sam arbetet, liksom för de nordiska ländernas gem ensam m a agerande i 
vederbörande internationella organ.

M otionärerna aktualiserar inledningsvis den skattefria försäljningen och 
serveringen om bord på båtar och flyg. Denna strider på flera punkter mot 
vad svensk lagstiftning syftar till. Bland annat den ovan refererade m ålsätt
ningen, men också mot att det inte skall finnas något enskilt vinstintresse i 
alkoholhanteringen. Det senare har man helt bortsett från då det gäller 
färjetrafiken, som till sto r del finansieras genom just alkoholhandel.

N L F  anser inte det föreligger några skäl för att den nuvarande ordningen 
skall bibehållas utan vill förorda en skärpning av m otionärernas krav. En 
snar avveckling av den skattefria försäljningen och serveringen av alkohol 
bör därför genom föras och vi vill gärna hänvisa till den skrivning som det 
svenska skatteutskottet framhållit i betänkandet 79/80:44, sid 15-18 , be
träffande resandeinförsel av alkoholdrycker m. m.

M otionärerna ta r också upp frågan om den offentliga representationen 
med alkohol och N L F  instäm m er i de fram förda argum enten. Till dessa 
bör också läggas att en m ycket stor del av representationen sker på 
arbetstid  och genom att bjuda på alkohol sätts den helt självklara och helt 
accepterande tesen om att alkohol och arbete inte hör sam man ur spel.

D etta gäller givetvis i såväl nationella, nordiska som i övriga internatio
nella sam m anhang.

N L F  anser i m otsats till m otionärerna att all representation skall vara 
alkoholfri. Enbart begränsningar leder lätt till en slentrianm ässig behand
ling av dryckesfrågorna i olika sam m anhang och med hänvisning till vårt 
y ttrandes inledning är det viktigt med allvarliga m arkeringar från myndig
heternas sida.

Stockholm  den 25 juli 1980
För nykterhetsrörelsens landsforbund

Eric Enlund 
O rd fö rande

K jell-O ve O scarsson  
Org. sekr.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1981
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SUPPLEM ENT

Medlemsförslag
om utbyggnad av den förebyggande fritidsverksamheten för barn och 
unga

(V äckt av Liv A ndersen , Inge F ischer M øller, Arni Gunnarsson, Doris 
H åvik, Bror L illqvist, G rete L undblad och Bernhardt Tastesen)

BILAGA I
Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning — Pohjoismainen päihde- 
tutkimuslautakunta:

I m edlem sförslaget förespråkas en utbyggnad av fritidsverksam heten för 
barn och unga, bland annat som förebyggande åtgärd mot alkoholm iss
bruk. A lternativa fritidsm iljöer kan förm odligen ha dylika förebyggande 
effekter. R esultat från alkoholforskning enligt vilka ungdom ars bruk av 
alkohol snarast bestäm s utifrån de vuxnas konsum tionsm önster tyder dock 
på att man inte ur rusm edelsperspektiv  bör ställa alltför höga förväntningar 
på resultaten. Å tgärderna kan dock utgöra ändam ålsenliga kom plem ent till 
alkoholpolitiska åtgärder. Den praktiska utform ningen av en sådan utbygg
nad torde dock kom m a att variera från land till land beroende bl. a. på olika 
trad itioner. Som en möjlig sam arbetsform  ser näm nden utbyte av erfaren
heter mellan ungdom sledare eller andra som arbetar med ungdom ar.

För sin egen del önskar näm nden ytterligare fram föra, att den i år står 
för finansiering av e tt sem inarium  om socialisation av barn och alkohol. 
Tem at har valts med utgångspunkt i att det bland 1 0 - 14-åringar sker en 
avsevärd  förändring av hållning till och bruk av alkohol (Jahoda & Cra- 
mond, 1972; N um m enm aa & Pessa 1978). Vid sem inariet refereras och 
disku teras pågående forskning om familjens och ungdom skulturens infly
tande på 10— 14-åringar som underlag för forskningens fram tida inriktning. 
Sem inarierapport kom m er a tt utges.

Helsingfors den 30 juni 1980
K ettil Bruun 

O rd fö rande
Pia R osen qvist 

F o rsk n in g ssek re te ra re



2D a n m a r k
Undervisningsministeriet:

U ndervisningsm inisteriet kan generelt anbefale, at der sker en udbyg
ning a f den forebyggende fritidsvirksom hed for børn og unge.

M inisteriet deler den opfattelse, (i forslagets pkt. b) at oplysning om 
farerne ved alkohol- og stofm isbrug kan gives de særligt truede unge i 
forbindelse med fritidsaktiviteter.

Det er m inisteriets overbevisning, at udbygningen af forebyggende fri
tidsaktiv iteter bør ske over et bredt felt om fattende såvel de frivillige 
børne- og ungdom sforeninger -  herunder idræ tsforeningerne -  som fri
tids- og ungdom sklubber -  og især bør lægge vægt på at opm untre disse 
foreninger og k lubber til en særlig indsats -  og eventuelt særlige tilbud 
b l.a . gennem  opsøgende virksom hed over for truede grupper af børn og 
unge.

M inisteriet har nøje fulgt undersøgelsen, Unge i M idtjylland, men m ener 
ikke, at den så entydigt som antydet i forslaget peger mod fritids- og 
ungdom sklubberne som eneste relevante indsats. Dertil kom m er, at 
nævnte undersøgelse kun dæ kker Silkeborg by -  og kun de 14-årige.

M inisteriet an ser det for overordentlig  vigtigt, at fritidstilbud for de 
truede grupper af unge ikke får karakter af klientbehandling eller tilfældig 
beskæ ftigelsesterapi, men at det er præ get af holdning og idé -  og at 
arbejdet ikke iso leres, men integreres m est muligt både i nærmiljøet og i 
dets norm ale aktiv iteter.

M inisteriet ønsker at understrege forslagets påpegning af, at deltagerne 
må gøres m edansvarlige  for deres egen fritidssituation og få mulighed for 
at udvikle in teresse for deltagelse i sam fundslivet. Dette peger efter mini
steriets opfattelse b l.a . mod de frivillige organisationer, hvor deltagerne 
gennem  valg af egne ledere m. m. er  m edansvarlige -  eller opm untres til at 
være det.

Til ovennæ vnte udtalelse fra undervisningsm inisteriet kan føjes, at soci
a lm in isteriet ingen bem æ rkninger har til forslaget, jvf. brev den 23. april
1980 fra socialm inisteriet.

Indenrigsm inisteriets  udtalelse vedlægges (se nedan).
Justitsm in isteriet har telefonisk m eddelt, at man ingen bem ærkninger 

har til forslaget.

K øbenhavn, den 27. juni 1980
Carl N issen
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Indenrigsministeriet:

For så vidt angår de elem enter i forslaget, der vedrører spørgsm ålet om 
forebyggelse af det stigende alkohol- og stofm isbrug, skal man anføre, at 
en udbygning a f fritidsvirksom heden som foreslået i ovennæ vnte forslag 
form entlig vil have en forebyggende effekt med hensyn til børns og unges 
alkohol- og stofm isbrug.

Det skal dog i denne forbindelse bem æ rkes, at den praktiske udform ning 
af en sådan udbygning sandsynligvis bør variere fra land til land, alt 
afhængigt a f kultur og tradition, og at en sådan øget fritidsvirksom hed ikke 
bør stå isoleret, men bør kom bineres med andre foranstaltninger for i det 
hele taget at undgå, at grupper af børn og unge mistrives med alkohol- og 
stofm isbrug, vold, krim inalitet etc. til følge.

K øbenhavn, den 17 juni 1980
Jens A ndersen  

S ek re tæ r

Amtsrådsforeningen i Danmark:

1 denne anledning skal man m eddele, at Am tsrådsforeningen skal afstå 
fra at udtale sig. idet man i øvrigt ikke har supplerende bem ærkninger til 
forslaget.

K øbenhavn, den 7. juli 1980
P. f.  V.
E. b.

Ole P ass

Kommunernes Landsforening har i skrivelse den  7 m aj 1980förk lara t sig 
icke ha något a tt anföra i anledning av m ed lem sförslag et.

Børne- og ungdomspædagogernes landsorganisation:

Vi finder, at N ordisk Råd med dette forslag har taget et godt og rigtigt 
initiativ i kam pen mod alkohol- og stofm isbrug blandt børn og unge i de 
nordiske lande.
+ l - N o r d .  R ådet A 5 8 l/s
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Det skal sam tidig oplyses, at vi har tilladt os at sende forslaget til 
Landsforeningen D anske Klubfolk (LD K ), Toldbodgade 57, m l.bygn ., 2. 
sal 1253 Kbh. K, hvorfra rådet evt. kan imødese en udtalelse.

K øbenhavn, den 20. juni 1980
Erik B. Christiansen

H elle Scluiltz

Dansk Ungdoms Fællesråd (DUF):
D ansk Ungdom s Fællesråd (DUF) er enige i, at fritidsvirksom hedens 

vilkår bør forbedres som en præ ventiv funktion i forhold til de mange 
problem er, den nye generation står overfor i dagens samfund.

Alkohol, narkotikam isbrug og krim inalitet er faktorer, som i højere grad 
præ ger denne generation end tidligere.

D U F ser en sam m enhæng mellem dette og de komm ercielle fritidstil
buds uhæm m ede og ukontrollerede frem kom st inden for de sidste 10 år.

Sam fundet opstiller ingen kvalitets- eller indholdskrav til disse tilbud og 
sam m enholdt med de frivillige organisationers fritidstilbuds økonom iske 
vilkår opstår der ikke blot en uhyre uligevægtig balance, men også en 
valgsituation, som ikke er reel for den enkelte.

D U F stø tter derfor de generelle hovedprincipper i forslaget om en øget 
stø tte til børns og unges fritidsvirksom hed.

Samtidig understreges det, at en sådan øget støtte ikke bør begrænses til 
enkelte sek torer a f fritidssektoren. Fritidspolitikken må ses i en sam m en
hæng og her bør alle de frivillige børne- og ungdom sforeninger af enhver 
afskygning inddrages. D U F ser derfor følgende elem enter som et bidrag til 
udviklingen af en bedre fritidsvirksom hed for børn og unge:
— der må foretages en helhedsvurdering af sam fundets fritidspolitik med 

en sikring af et rimeligt sam spil og ansvar fordelt mellem centrale og 
decentrale organer,

— det frivillige foreningsbegreb må fastholdes som et af de centrale ele
m enter i en sam let fritidspolitik,

— de adm inistrative regler m å tilpasses på en sådan m åde, at de ikke griber 
ind i foreningernes struk tur og arbejdsform ,

— økonom iske tilskud bør gives i en form , som er aktivitetsfrem m ende,
— foreningsvirksom hed af en særlig social karakter sikres mulighed for at 

opnå ekstraord inæ r stø tte.

K øbenhavn, den 30. jun i 1980
D ansk Ungdom s Fællesråd

C arsten A ndersen  
G en era lsek re tæ r
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Landsforeningen Ungdomsringen har i skrivelse den 2 juni 1980förklarat  
sig tillstyrka m ed lem sförs lag e t .

F i n l a n d  
Social- och hälsovårdsministeriet1:

Social- och hälsovårdsm inisteriet förenar sig om m edlem sforslagets syn 
på förändringarna i sam hällsutvecklingen i N orden. Med industrialise
rings- och urbaniseringsprocessen i det finländska sam hället har barnens 
och ungdom ens ställning förändrats avsevärt. Fam iljens roll som uppfost
rare har minskat i betydelse. Såsom man konstaterar i m edlem sförslaget 
har fritids- och ungdom sklubbar i någon mån fått med sig barn och unga 
från riskgrupper. B iandbruk av alkohol, narkotika och m ediciner har ökat 
hos barn och unga från riskgrupper. Den stö rsta delen av dessa 10—20- 
åringar får man dock inte med i den organiserade fritidsverksam heten, 
utan de fyller sin fritid med hjälp av den kom m ersiella ” underhållningsin
dustrin” , som på intet sätt är främ m ande för rusm edelsm issbruk. M issbru
ket kan t. o. m. sägas vara e tt elem ent i den ungdom skultur som lanseras av 
underhållningsindustrin. D essutom  hör åtm instone en del av dessa unga 
även i Finland till dem , som drabbas av ungdom sarbetslöshet och som 
utbildningsm ässigt och socialt u tgör de säm st lottade i vårt sam hälle. Det 
är svårt att nå dessa unga med hjälp av förebyggande upplysningsåtgärder 
och m issbruket av narkotika kan inte heller helt elim ineras genom vård- 
och stödåtgärder.

I den finländska fam iljepolitiken har man bl. a. föreslagit följande verk
sam hetsform er för förebyggande av alkohol- och narkotikam issbruk hos 
barn och unga: F orm er av stöd för familjens uppehälle, olika form er av 
service och stöd vid vårdarrangem ang, olika verksam hetsform er för upp- 
fostrings- och rådgivningsarbete, arrangem ang i fråga om arbetslivet, 
form er för stöd i anslutning till boendet sam t åtgärder i anslutning till 
boende- och levnadsm iljön.

Speciellt uppm ärksam het har man i Finland fäst också vid utvecklandet 
av barnens och de ungas närmiljö genom  att inrätta lekplatser och lek
parker, genom  att fö rbättra  trafiksäkerheten  för barn och unga och genom 
att öka hobbyverksam heten.

U töver dessa å tgärder förenar sig social- och hälsovårdsm inisteriet om 
ståndpunkten i föreliggande m edlem sforslag om att utvidga barns och 
ungas socialpedagogiska fritidsverksam het för a tt förbättra  sådana barns

1 Y ttrandet ö versa tt från finska.
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och ungas ställning, vilka lever i sårbara förhållanden och för a tt förebygga 
narkotikam issbruk.

Helsingfors den 12 sep tem ber 1980
K atri-H elena Eskelinen  

M iniste r
Henrik A ström  

Ä ldre reg e rin g ssek re te ra re

Skolstyrelsen:

1 skolans undervisnings- och fostringsarbete ingår hälsofostran, under 
vilken bl. a. alkohol och andra rusm edel närm are behandlas. F ör a tt främja 
sunda levnadsvanor söker skolan dessutom  uppm untra eleverna att använ
da fritiden på ett positivt sätt. H em m et är likväl den viktigaste fostraren av 
barn och unga, varför föräldrarnas inställning och det exempel hela den 
vuxna befolkningen ger borde fås i överensstäm m else med skolans strä
vanden. Föräldrarna borde ak tiveras till gem ensam  hobbyverksam het med 
barnen, till att berika och leda verksam heten sam t till att överhuvud visa 
större intresse för hur deras barn använder sin fritid.

I skoldagen borde från första början ingå verksam hetsform er som främ 
ja r  tillägnandet av goda hobbyer och gör dem till en del av elevernas 
levnadssätt. Speciellt viktigt är främ jandet i skolan av hobbyverksam het 
bland barn som växer upp i svåra förhållanden.

Skolan bör som om rådets eller byns kulturcentrum  utvecklas så, a tt den 
ger såväl barnen som de vuxna mångsidiga m öjligheter a tt tillbringa friti
den. D etta utgör även ett av syftena med sam arbetet mellan skola och 
hem. -  Barnen och de unga kan även ledas till sam fundsarbete, varvid de 
bereds möjlighet a tt känna sig nyttiga i sitt sam fund.

Vid skolans k lubbverksam het borde även de unga beaktas, som redan 
slutat skolan. E tt problem  utgör likväl otillräckligheten av intressant 
klubbverksam het. På grundskolans högstadium  kan man se, att eleverna 
under sin fritid ofta söker sig till de grupper av unga, vilka redan gått ut 
skolan, varvid de kan tillägna sig gängets icke önskvärda beteendem öns
ter. För verksam heten borde således anslås m era medel än som är fallet för 
närvarande för att på detta  sätt skapa mångsidigare m öjligheter till hobby
verksam het. Sam arbetet med frivilliga m edborgarorganisationer borde li
kaså effektiveras.

M edborgar- och arbetarinstitu ten  borde länkas närm are sam man med 
skolan i syfte a tt u tveckla fritidsverksam heten. Å ldersgränsen för delta
gande i verksam heten vid instituten borde om prövas så att barn och unga
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tillsam m ans med vuxna kunde delta i hobbycirklarna. Ungdom en saknar ju 
ofta inspirerande kon takter till de vuxna.

Barnen och de unga behöver aktiva och kunniga fritidsledare. Det be
hövs m era resu rser för fortbildning av lärare och handledare.

Skolstyrelsen förenar sig med N ordiska rådets m edlem sförslags uppfatt
ning om att en pedagogiskt riktigt planerad fritidsverksam het som har 
intim anknytning till barnens och de ungas livsmiljö utgör ett utm ärkt 
alternativ och ett positivt medel att ändra för hälsan ogynnsam m a beteen
dem önster. D ärem ot är upplysningsverksam het i anslutning till rusmedel 
inte någon central beståndsdel i fritidsverksam heten utan någonting som i 
första hand fritidsledarna borde få bli delaktiga av. Skolstyrelsen anser på 
ovan anförda grunder N ordiska rådets medlem sförslag vara viktigt då det 
gäller att öka och m ångsidiggöra fritidsverksam heten för barn och unga.

Helsingfors den 6 jun i 1980
Erkki A ho 

G e n era ld irek tö r
A nna-E ster L iim atainen-Lam berg  

Ö v e rin sp ek tö r

Socialstyrelsen:
Socialstyrelsen anser att det m edlem sförslag som väckts inom N ordiska 

rådet beträffande utvecklandet av barnens och ungdom arnas fritidsverk
sam het för a tt beivra m issbruket av alkohol och narkotika är viktigt. 
Genom  att konkretisera förslaget och föra det vidare kan man påverka 
barnens och ungdom arnas uppväxtförhållanden positivt vilket förslaget 
även strävar till.

Sam hällets adm inistrativa och beslutsfattande mekanism kan påverka 
barnens och ungdom arnas fritidsm iljö t. ex. genom följande målsättning: 

genom att skapa förutsättningar för personer i olika åldersgrupper (för
äldrar och barn) och olika m änniskor till mångsidigare och rikligare sam 
varom öjligheter

genom att skapa förutsättningar speciellt för barnens och ungdom arnas 
egna ak tiv iteter

genom att följa barnens och ungdom arnas allsidiga utveckling i sam häl
let i allm änhet och genom  att m edvetet söka påverka det 

genom  att iaktta hur barnens och ungdom arnas uppväxtförhållanden 
utvecklas i olika om ständigheter och förhållanden och genom att rikta 
sam hällets resu rser m ot barn som lever i de svåraste förhållandena 

genom  att påverka den allm änna kulturnivån t. ex. genom att förnya 
lagstiftningen så att barnen och ungdom arna skyddas mot kommersiell
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underm ålig underhållning och genom att i allm änhet sträva till att begränsa 
m öjligheterna för de kom m ersiella värdena att påverka barn.

I alla nordiska länder har man under de senaste åren sökt och prövat 
m etoder att genom samhälleliga åtgärder berika bostadsom råden som varit 
på många sätt bristfälliga. Även lösningar som strävat till att förverkliga 
lokal dem okrati har varit aktuella. Fastän  man i viss mån nått t .o . m. 
utm ärkta resultat har de alltför ofta förlorat effekten på grund av brist på 
medel eller på grund av adm inistrativa och jurid iska hinder. Då livets 
g rundförutsättningar — bostad och arbete -  saknas, kan dessa givetvis 
inte kom penseras med några andra medel.

På 1970-talet fäste man i många sam m anhang uppm ärksam heten på 
bostadsom rådenas planering och uppbyggnad. Då nu den mest expansiva 
byggnadsverksam heten stagnerat har åtgärder som förbättrar existerande 
om råden aktualiserats. D ärför borde möjligheterna undersökas att lagstift
ningsvägen skapa m otsvarande förpliktelser för möjligheterna till fritids
sysselsättning som t. ex. stadgandena om kom m unalteknik förutsätter. 
Barnen och ungdom arna behöver förutom  utrym m en även verksam hetsle- 
dare. D etta faktum  kan med skäl anses vara lika viktigt som att ordna 
serviceverksam het för fastigheter.

M ånga av sam hällets enskilda institu tioner påverkar barnens och ungdo
m arnas uppväxtförhållanden. Den kom m itté som undervisningsm inisteriet 
hade tillsatt för a tt behandla barnkulturen avgav sitt betänkande 1979. De 
viktigaste förslagen i betänkandet berör dessa institutioners och anstalters 
verksam het. En utgångspunkt ä r att daghem m et för alla barn inom ett 
om råde bör bli ett kulturcentrum  där även föräldrarnas verksam het beak
tas. Det har även ofta fram förts att e tt av målen borde vara att skolornas 
fritids- och kulturverksam het görs mångsidigare och effektiveras. Det vik
tigaste vore att u tveckla verksam heten i den norm ala miljö där barnen och 
ungdom arna dagligen verkar. Därm ed vore det möjligt att skapa sådana 
vanor som ger respektive individer ett beständigt och djupt intresse för 
kultur.

Den förutnäm nda kom m ittén konstaterar att i vidaste bem ärkelse har 
barnens hela levnadsm iljö ansetts vara barnkultur och därm ed bör även 
utrym m en som de använder granskas från denna synvinkel. Kom m ittén 
anser att följande är barnkulturutrym m en: B ostäder, bibliotek, teatrar, 
skolor, daghem , m useer, utställningssalar, m usiklokaler, konsertsalar, lek
p latser, biografer, hobby- och klubblokaler, parker, fritidslokaler, mo
tions- och idrottslokaler sam t bostadsm iljöns kultur- och konstsevärd
heter. B arnkulturens utrym m en bör alltså inte åtskiljas från övriga kultur
lokaliteter.

För ungdom arna är det speciellt viktigt att de ges m öjligheter att inverka 
och delta i a tt bearbeta sin egen miljö. D å ungdom arna klagar på att de 
känner sig lösryckta, u ttråkade och saknar egna lokaliteter bör de vuxna 
kunna d ra  sina egna slu tsatser. O fta har det konstaterats att då ungdo-
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marna bjudits på m öjligheter till konstruktiv  verksam het har de destruktiva 
aktiv iteterna m inskat eller t .o . m. helt upphört, speciellt då ungdom arna 
själva kunnat p lanera och förverkliga sin verksam het. Det föru tsätter dock 
att de inom sin miljö har nödiga lokaliteter och att de vuxna förstår 
ungdom arnas behov.

B arnets in ternationella år 1979 gav i Finland im pulser till mångsidig 
verksam het på kom m unal nivå. Det berörde även utvecklandet av barnens 
och ungdom arnas fritidsverksam het. B arnets å r förstärkte därtill m edve
tandet om att barnens och de ungas ställning -  i synnerhet när det gäller 
dem som lever i svåra förhållanden -  i sam hället ägnas otillräcklig upp
m ärksam het. D ärför borde man i sam band med sam hällsplaneringen och 
beslutfattandet överväga åtgärdernas d irekta och indirekta inverkan på 
barnens, ungdom arnas och barnfam iljernas ställning. Finlands komm itté 
för barnets internationella år har fram lagt ett förslag om att skapa ett 
uppföljningssystem  för det nuvarande adm inistrativa och beslutsfattande 
m askineriet. Enligt förslaget försöker man via sta tsrådets beslut uppnå att 
alla m inisterier o rganiserar ett uppföljningssystem  inom respektive förvalt
ningsgren sam t ökar växelverkan i frågor som berör barn, med övrig 
förvaltning sam t med enheter utom  förvaltningen dvs. organisationer och 
forskare.

K om m ittén föreslår även bl. a. att riksom fattande kom m unalprojekt för
verkligas 1980—1990. D essa bör sträva till a tt förbättra  barnens och de 
ungas fysiska, sociala och psykiska miljö. Förslaget innebär att man i 
statens budget årligen rese rverar en sum m a som m otsvarar 1/3 av de medel 
som beviljas för a tt elim inera de vuxnas psykiska och sociala rubbningar. 
K om m ittén föreslår att denna sum m a utdelas åt kom m unerna för att för
verkliga projekten. D et fö ru tsätts även i förslaget a tt m ålgruppen för 
projekten  delta r aktiv t i planeringen och förverkligandet. Därtill tilläggs att 
sam arbetet bör fungera oberoende av de adm inistrativa gränserna och att 
system et uppföljs.

T rots a tt det ä r viktigt att förm edla inform ation och erfarenheter har vi 
många verksam hets- och lösningsm odeller som väntar på att förverkligas.

Förutom  att ak tivera barnens och ungdom arnas fritidsverksam het ä r det 
m otiverat att uppgöra sam nordiska riktlinjer även för att reducera den 
kom m ersiella underhållningen på låg nivå. F inlands tryckfrihetslag stad
gades år 1919 och barnskyddslagen år 1936. M arknadsföringen av den 
m ultinationella underhållningen har i större om fattning skett endast under 
de senaste två årtiondena. I lagstiftningen har man därför inte beaktat dess 
inverkan på barnens och ungdom arnas uppväxtm iljö. E tt centralt mål är 
att göra opinionerna mogna för att förnya lagstiftningen inom denna sek-

En del av de åtgärder som strävar till a tt stim ulera barnens och ungdo
m arnas fritidsverksam het är möjliga att förverkliga genom frivillig verk
sam het sam t genom  att ak tivera redan verksam m a institu tioner och anstal-
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ter. L ika klart är dock att ifall man strävar till att förebygga bruk av alkohol 
och narkotika behövs det betydligt större insatser även vad det gäller att 
ö ronm ärka ekonom iska resu rser för ändam ålet. D ärför är det viktigt att 
man i N ordiska rådets förslag strävar till a tt ländernas regeringar fördjupar 
sig i barnens och ungdom arnas fritid.

H elsingfors den 30 jun i 1980
Sakari K allio  
Ö v e rd ire k tö r

R eino Rissanen  
A vd eln ingschef

Ålands landskapsstyrelse:
--------m eddela att landskapsstyrelsen i princip ställer sig positiv till en

utveckling av den socialpedagogiska fritidsverksam heten för barn och 
unga, varvid landskapsstyrelsen  anser det vara väsentligt att i sam m an
hanget särskilt beak tas, dels att de åtgärder som vidtas bör vara ägnade att 
öka barnens och de ungas egna föräldrars deltagande i fritidsverksam he
ten, så a tt en ökande splittring av fam iljeenheten kan undvikas, dels att 
åtgärderna prim ärt bör gå ut på att skapa skäliga förutsättningar för för
verkligande av enskilda initiativ på ideell bas där ansvaret för verksam he
ten ligger hos deltagarna -  bl. a. genom ställande av godtagbara lokaliteter 
och/eller nödigt m aterial till förfogande -  så att planstyrning och byråkrati 
kan minimeras.

M arieham n den 14 maj 1980
Folke Woivalin 

L an tråd
Bengt Linde 

Socia lchef

Lastensuojelun keskusliitto — Centralförbundet för barnskydd:
C entralförbundet för barnskydd ansluter sig till det i Nordiska rådet 

gjorda m edlem sförslaget om  en utbyggnad av fritidsverksam heten för barn 
och unga sam t om förebyggandet av alkohol- och narkotikam issbruk. 
Frågan är ett m ycket viktigt och vidsträckt problem om råde som föru tsät
te r också andra än i förslaget näm nda åtgärder. Om man dock tar i beak
tande att det redan nu i flera länder finns en mångsidig fritidsverksam het 
för barn och unga vilket också i förslaget avses, vore det önskvärt att
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N ordiska rådet i sin uppm aning skulle ge litet mer detaljerade förordningar 
bl. a. om att genom föra experim ent, organisatoriska frågor, ett u tnyttjande 
av organisationsverksam het m. m.

Helsingfors den 18 juni 1980
Lastensuojelun keskusliitto 

C entralförbundet för barnskydd r.y
Heikki Koski  

O rd fö rande
Kalle Justander  

V erk sam h ets led are

Akava r.f.:

M edlem sforslagets undertecknare konstaterar b l.a . att en m ycket stor 
del av barn och unga i 10—20 års ålder tillbringar sin fritid i komm ersiella 
ak tiv iteter utan ideellt och pedagogiskt innehåll och att alkoholförtåring 
och narkotikabruk förekom m er i sto r utsträckning. D essa ungdom ar som 
socialt och utbildningsm ässigt ofta hör till de säm re lottade i sam hället är 
svåra att nå genom  sedvanlig upplysningsverksam het. För den skull borde 
man inrätta sådana fritidsaktiviteter där man i social och pedagogisk om 
givning förm edlar inform ation om alkohol- och narkotikam issbruk.

A kava konstaterar att det problem  som berörs i förslaget är aktuellt i alla 
nordiska länder. Alkohol- och narkotikam issbruket som blir allt m era 
allm änt bland ungdom en och sprider sig till allt yngre åldersklasser är 
synnerligen oroväckande och dess orsaker borde klarläggas för att man 
skall kunna ändra utvecklingens riktning. Det är uppenbart att man genom 
att erb juda m öjligheter till en meningsfull hobbyverksam het i övervakad 
omgivning kan länka in barnens och ungdom ens intresse på andra banor. 
Den upplysning som anknyts till en dylik övervakad verksam het har de 
bästa m öjligheterna att lyckas om de unga har tillfälle att vara med och 
utform a dessa ram ar och form er på ett sådant sätt som de själva godkän
ner.

A kava finner det önskvärt att m edlem sförslaget godkänns.

H elsingfors den 10 juni 1980
A kava r.f.

Sam uli A pajalahti 
O rd fö rande

M atti K oivistoinen  
F örh an d lin g sch ef

+2- N o r d .  R åd e t A581/s
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Finlands nykterhetsorganisationers förbund r .y .:1

Förbundet förordar de i m edlem sförslaget fram förda åtgärderna.
Förbundet vill i detta  sam m anhang speciellt påpeka a tt förebyggande 

fritidsverksam het m ot alkohol- och narkotikabruk för barn och unga lyc
kas endast om de fritidsaktiviteter som erbjuds verkligen är nyktra. D etta 
garanteras bäst om ak tiv iteterna hör till den verksam het som ordnas av 
nykterhetsorganisationer eller organisationer som håller fast vid nykterhe-

Enligt de undersökningar som gjorts i Finland om ungdom ens fritids
verksam het är denna ofta ägnad att öka bruket av alkoholdrycker om man 
är aktivt verksam  i ledar- eller representationsuppgifter. D etta beror på att 
de m est aktiva ungdom arna oftare än andra ham nar på sådana tillställning
ar där det förekom m er alkoholutskänkning. Så har undervisningsm iniste
riet i sam band med bokföringen av statliga bidrag accepterat måttliga 
alkoholkostnader som represen tationskostnader. E tt sådant beteende står 
i konflikt med nykterhetsuppfostrans och den sociala alkoholpolitikens 
m ålsättning och det borde man kom m a bort ifrån.

I ungdom sverksam heten borde man eftersträva att få alla tillställningar 
nyktra och ge de ungas ledare tillräckliga kunskaper och färdigheter i fråga 
om alkoholfrågan och nykterhetsuppfostran.

Det andra rönet som m an gjort i Finland är att man ibland i ungdom s
verksam heten speciellt för problem ungdom  har ordnat tillställningar där 
alkoholdrycker eller andra rusm edel tvärt em ot syftet förekom m it i sådan 
omfattning att de väckt allm än förargelse.

Förbundet anser ändå specialungdom sarbete vara viktigt, bara man 
kom m er ihåg vad arbetet som görs förpliktar ledarna till.

Även om det stäm m er a tt problem ungdom ar sällan fått någon nytta av 
den allm änna nykterhetsupplysningen borde man dock ge speciellt dem 
riktig inform ation om effekten av alkoholdrycker och andra rusm edel så att 
de inte på grund av ovetskap och oförsiktighet skulle bli offer för missbru-

Även detta  förverkligas bäst i grupper underordnade sådana organisatio
ner där man m edvetet a rbetar för a tt främ ja nykterhet. D ärför borde man 
stärka deras ekonom iska och personella resurser.

Helsingfors den 16juni 1980
Suom en raittiusjärjestöjen liitto 

(Finlands nykterhetsorganisationers förbund r.y .)

M auri Paananen  
O rd fö rande

M artti Voipio 
G e n era lsek re te ra re

' Y ttrandet ö versatt från finska.
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Suomen kunnallislitto (Finlands kommunförbund):

Ungdom ens problem  har skarpt kommit fram under det gångna decen
niet. Man bör fästa allvarlig uppm ärksam het vid förebyggande av alkohol- 
och narkotikaproblem . O m fattande m edlem sförslaget kan man konstatera, 
att det är ju s t m arginalgruppen av de med narkotikaproblem , som ej deltar 
i fritidsverkam heten som är organiserad av föreningar. Man kan icke heller 
tillräckligt b ra nå dem  med den sedvanliga teoretiska upplysningsverksam 
heten. Det är säkert på sin plats att arrangera sådan fritidsverksam het, där 
man i en social och pedagogisk omgivning ger nödig upplysning om m iss
bruk av alkohol och narkotika.

Suomen Kunnallisliitto understöder m edlem sförslaget om att N ordiska 
rådet skulle uppm ana de nordiska ländernas regeringar att utvidga barnens 
och ungdom ens socialpedagogiska fritidsverksam het t. ex. med att vidtaga 
åtgärder, som stöder grundandet och underhållet av flera fritidsklubbar för 
barn och ungdom.

Särskilt anser Kunnallisliitto det viktigt från Finlands synpunkt, att 
undervisningsm inisteriet skulle g ranska bestäm m elserna beträffande sko
lornas klubbverksam het så, att man från klubbar skolvis skulle övergå till 
klubbar kom m unvis. I m indre kom m uner borde man också kunna ha 
verksam het med m indre grupper.

Även borde lagstiftningen beträffande ungdom snäm nden ändras så, att 
de av kom m unerna avlönade ungdom sledarna skulle betraktas som till 
statsandel berättigade. Då kunde man speciellt effektivera ledandet av 
verksam heten beträffande ungdom en som ej hör till organisationer.

Helsingfors den 14 juli 1980
Suom en kunnallisliitto

P en tti Vataja  
A vd eln ingschef

H eleena K angas  
S tu d iesek re te ra re

Finlands svenska kommunförbund:

I N ordiska rådets m edlem sförslag hänvisar man till det ökade m issbru
ket av narkotika och alkohol i allt lägre åldersgrupper och fram för antagan
det att det i dessa fall ofta är fråga om ungdom  som ej deltar i föreningsar
bete utan i det kom m ersiellt u tvecklade ungdom sarbetet.

1 förslaget föreslås att barn- och ungdom saktiviteter skulle ordnas så, att 
ungdom arna skulle vara m edansvariga för verksam heten och samtidigt
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inom den egentliga verksam heten få information om alkohol och narko
tika, vilket skulle kom plettera den hittills mest använda m etoden, som i 
främ sta hand endast baserar sig på inform ation av utom stående.

Enligt stadgandena i förordningen om ungdom snäm nder (418/72) skall 
ungdom snäm nderna stödja ungdom sföreningarnas arbete sam t vid behov 
anordna studie- och hobbyverksam het samt fritidssysselsättning för ung
dom . D etta stadgande har lett till att ungdom snäm nderna har inlett verk
sam het med ungdom sklubbar i synnerhet i tä torterna där det inte funnits 
frivilliga föreningar i tillräcklig utsträckning. I denna verksam het ingår 
även inform ation om alkohol och narkotika som en naturlig del, även om 
någon speciell tyngdpunkt inte lagts på dessa frågor.

Den verksam het som föreslås i N ordiska rådets medlem sförslag har 
således redan påbörjats inom det kom m unala ungdom sarbetet. I detta 
skede är det därför närm ast en fråga om att bedöm a vilka resurser som kan 
och bör avsättas för denna verksam het, och att utveckla arbetsform er som 
läm par sig under olika lokala förhållanden.

Eftersom  de ekonom iska resu rserna i sto r utsträckning avgör hurudan 
fältverksam het det är möjligt att bedriva, vore det skäl att även beakta 
denna verksam het vid fastställande av statsandelarnas storlek för ung
dom sverksam heten. D etta kunde bidra till att utjäm na de ekonom iska 
förutsättningarna för kom m unerna och skapa m öjligheter även för mindre 
kom m uner att erbjuda denna form av verksam het. I detta sam manhang 
vore det även skäl att granska förhållandet mellan antalet ledare och 
klubbdeltagare. N uvarande förhållanden då en ledare kan vara ansvarig för 
upp till fem tio ungdom ar skapar inte gynnsam m a förhållanden för att 
kunna påverka ungdom arnas a ttityder t. ex. i fråga om alkohol och narko
tika.

En förutsättning för fram gångsrikt arbete är även att tillräcklig vikt fästs 
vid utbildningen av ledare för verksam heten. U töver den rent pedagogiska 
och psykologiska ledarutbildningen är det viktigt att tillräcklig sakupplys
ning ges om alkohol och narkotika för att ge ledarna kunskap och skapa 
m otivation att handha den förebyggande verksam heten.

Finlands svenska kom m unförbund finner det riktigt att attitydpåverkan 
rörande alkohol och narkotika enligt förslaget skulle utgöra en naturlig del 
av ungdom sklubbarnas verksam het, och stöder förslaget om åtgärder för 
att trygga m öjligheterna att ordna med klubbverksam het för barn och unga 
på de o rte r där lokala föreningar inte har förutsättningar att ge ungdomen 
meningsfull fritidsverksam het. En förutsättning för utvecklandet av klubb
verksam heten är dock att även staten bär sin del av det ekonom iska 
ansvaret.

H elsingfors den 30 juni 1980
Finlands svenska kom m unförbund

Viking Sundström Helge Hansson
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N o r g e
Forbruker- og administrasjonsdepartementet:

D epartem entet ser med stor velvilje på m edlem sforslaget til N ordisk 
Råd om å anbefale de nordiske regjeringer å bygge ut sosialpedagogiske 
tiltak for barn og unge.

D epartem entet ser på fritidsklubbene som et godt tilbud i nærm iljøet og 
som en sentral del av det forebyggende arbeidet overfor barn og unge.

Det biir derfor en viktig oppgave å stim ulere til økt utbygging og faglig 
utvikling av fritidsklubbene som en del av et godt og variert nærmiljø.

De generelle synspunkter om fritidsklubbenes arbeid og framtidige mu
ligheter som kom m er til u ttrykk  i forslaget er i overensstem m else med de 
erfaringer vi i dag har fra slike tiltak i Norge.

Praktiske erfaringer, u tredninger og forskning om ungdom, fritid og 
sosialpedagogiske fritidstiltak bekrefter det m ønster forslaget skisserer: 
Om lag 5 0 -6 0 %  av de unge som ikke finner sine interesser ivaretatt 
gjennom  de frivillige barne- og ungdom sorganisasjonene er de mest u tsatt i 
sam funnet. U ten a lternativer blir ofte de kom m ersielle tiltakene de eneste 
fritidstilbud for barn og unge.

Vi vet at dette  kan få alvorlige følger. Det kan bety isolasjon, flukt, bruk 
av rusgifter og sosial passivisering. Det kan bety en vanskelig start på et 
vanskelig liv.

D epartem entet deler følgelig fullt ut forslagsstillernes skepsis mot de 
komm ersielle fritidstiltak. Ved en m er restriktiv  bevilgningspolitikk og 
fortsatt sto r mangel på egnede lokaler og varierte fritidstiltak for unge, må 
det forventes at restau ran tene m er enn i dag vil tilby alkoholfrie kvelder for 
aldersgruppen under 18 år. På denne m åten overlater en til komm ersielle 
tiltak å oppdra sine fram tidige kunder -  som selvsagt serveres alkohol den 
dagen de fyller 18 år.

Slike kom m ersielle tilbud kan lett bli en politisk sovepute som legiti
m erte alternativ  til sosialpolitiske tiltak.

Betegnelsen ” sosialpolitiske tiltak”  må være noe m er enn et tilbud som 
bare avviker fra de kom m ersielle ved offentlig eie og alkoholforbud. F ri
tidsklubben er langt m er enn et tilbud om fritidsaktiviteter og sam vær; den 
skal også være en god ram m e om kring den læring og utvikling som finner 
sted i jevnalder-m iljøet.

D epartem entet ønsker å nytte fritidsklubbenes m uligheter til å nå barn 
og ungdom  som tradisjonelt står svakt økonom isk og sosialt, og som ofte 
ikke nyttiggjør seg tradisjonelle fritidstilbud. U organiserte grupper barn og 
ungdom , ungdom  i ” risikosonen” , psykisk og fysisk funksjonshem m ede 
og innvandrerbarn  er alle særlig viktige m ålgrupper i fritidsklubbene.

M en mange klubber står i dag uten evne til å integrere særlig vanskelig
stilte g rupper barn og ungdom.

Økonom isk usikkerhet og m anglende kontinuitet preger i dag klubbvirk-
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som heten i mange kom m uner. Bem anningen er ofte for liten og utskifting
en av ansatte  er stor. Lederne og ansatte mangler også muligheten for 
skolering for sitt arbeid i fritidsklubb. For å kunne ivareta de ofte forskjel
lige og krevende oppgaver i k lubbarbeidet, er det nødvendig å sikre en 
bedre økonom i i klubbene og tilrettelegge ulike tilbud om videreutdanning 
og etterutdanning.

D epartem entet vil også understreke fritidsklubbenes egenverdi. Selv om 
vi har gode erfaringer med klubbenes m uligheter til å forebygge alkohol- og 
narkotikam isbruk og krim inalitet, bør ikke dette bli den viktigste begrun
nelsen for en fortsatt utbygging.

Vår erfaring er at offentlige fritidstiltak i første rekke bør begrunnes 
gjennom  evnen til å fjerne sosia l ulikhet på fritids- og velferdsom rådet.

D epartem entet vil videre understreke at man deler forslagets vurdering 
og erfaring med begrensningene ved inform asjon, opplysning og undervis
ning som forebyggende m etode m ot alkohol og narkotika. Vi har tilgode å 
erfare at bruk/m isbruk av rusgifter blant ungdom  er et inform asjonsprob
lem  for dem  som bruker/m isbruker. Det er videre vår erfaring, spesielt fra 
fritidsklubbvirksom heten, at verken brukere eller m isbrukere har store 
problem er med å holde seg rusfrie når et godt klubbtilbud er tilgjengelig. 
Det er dagliglivets erfaringer fra dans, teater, allm øter, hy tteturer, leire og 
fester uten rusgifter som ” inform erer”  om at dette faktisk er m ulige og 
gode erfaringer.

Vi m ener at forståelsen  av hvorfor og hvordan ungdom bruker og mis
bruker rusgifter på mange m åter e r  feilaktig og utilstrekkelig, og at den 
derfor kan være til hinder for utvikling av reell forebyggende virksom het. 
A ntakelser om individuell m oral, holdning eller manglende informasjon 
dom inerer forståelsen . D erfor blir mye av den forebyggende virksom heten 
dom inert av holdningsskapende verbale/skriftlige tiltak og jurid iske res
triksjoner. Vi er av den oppfatning at forslaget dem onstrerer et svært 
positivt alternativ til slike trad isjoner ved å legge vekt på konkrete rusfrie 
ungdom sm iljøer, som legger vekt på tilhørighet og kontinuitet -  og der 
ungdom kan få "sm ak en ”  på edru livsstil gjennom gode erfarenheter 
istedenfor m islykket overtalelse.

Selv om rusgiftproblem et er blitt et av våre faretruende problem er, er 
det viktig å holde fast i noen ungdom spolitiske grunnprinsipper. H oved
perspektivet handler om forholdet mellan sosia l ulikhet og utjevning, og 
om forholdet mellom sosia l de ltakelse  og isolasjon.

Oslo den 30 juni 1980
Karin S toltenberg (e.f.)

Johs. Wike

Norske kom m uners sentralforbund har i skrivelse den 29 m aj 1980förk la 
rat sig tillstyrka m edlem sförslaget.
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Oslo kommune, ungdomskontoret:
--------1 forslagets premisser legges det sterkt vekt på nødvendigheten av

å utbygge forebyggende fritidsvirksomhet for å motvirke b l.a . ungdom
mens bruk av rusmidler. Ungdomskontoret har nylig utarbeidet et notat 
om alkoholbruk blant unge i Oslo og tiltak egnet til å bekjempe den 
utvikling en har hatt de senere 10 år (se Bihang).

Som det framgår av notatet er problemet rusbruk blant ungdom i høy 
grad konsentrert  om en mindre gruppe av ungdomskullet. Forholdet synes 
imidlertid å være at denne samme gruppe har en lang rekke andre tilleggs
belastninger, så som lite/mislykket skolegang, marginalt forhold til ar
beidslivet, hyppigere forekomst av psykiske lidelser og et mer konfliktfylt 
forhold til sine nære omgivelser og til samfunnet enn det som er vanlig 
blant ungdom.

Ungdomskontoret har erfaring for at fritidsklubbene i høy grad represen
terer et tilbud også til den svakere stilte del av ungdomskullet, og for svært 
mange det eneste organiserte tilbud. Fritidsklubbene representerer en 
særdeles viktig kontaktflate til disse unge, -  en kontaktflate som innbyr de 
unge til selv å være aktive i utforming av premissene for kontakten, 
samtidig som klubbene representerer et bindeledd til andre institusjoner i 
samfunnet. I klubbene har de unge gjennom programvirksomhet tilgang til 
informasjon og veiledning i spørsmål av betydning for ungdom som gruppe 
og for enkeltindividet. Informasjonsarbeidet i følelses- og tabu belagte 
livsområder forutsetter  åpenhet og dialog, forutsetninger som er tilstede i 
den godt fungerende fritidsklubb.

Ungdomskontoret vil på denne bakgrunn gi sin tilslutning til det fram
satte forslag.

Oslo, 10. juni 1980
Ungdomskontoret 

Herman von der Lippe  
K on to rs je f

Thomas Haaland  
Avd. sjef

BIHANG

Alkoholmisbruk blant ungdom, alkoholpolitiske tiltak
Generelt om ungdom og alkohol

Siden 1972 har Statens institutt for alkoholforskning hvert år gjennom
ført undersøkelser med sikte på å kartlegge Osloungdommens bruk og 
holdninger til akohol. Om en sammenholder resultatene fra disse årvisse 
undersøkelsene1 må en først konstatere at det gjennomsnittlige årlige 
konsum ser ut til å ha gått noe tilbake. Denne utviklingen for Oslos del er 
gledelig, ikke minst sett på bakgrunn av utviklingen blant ungdom i kom-
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muner i andre landsdeler, eller i våre naboland, der en i tidsrommet har 
hatt en tilsvarende økning i ungdommens alkoholforbruk.

For Oslos del viser imidlertid utviklingen at ungdom i tidsrommet har 
vært stadig yngre første gang de har prøvd alkoholholdige drikkevarer. 
Gjennomsnittsalderen for førstegangsbruk av ol var i 1972 omlag 14 år og 8 
mndr. 1 1979 er gjennomsnittsalderen sunket til 14 år. En helt parallell 
utvikling kan en se for vin og brennevin, selvom debutalderen her ligger 
noe høyere.

Et annet negativt trekk i bildet er at jentenes forhold til alkohol har 
endret seg. Jentenes adferd på dette området har i perioden kommet til å 
ligne mer og mer på guttenes både når det gjelder konsumert kvantum, og 
når det gjelder debutalder for bruk, en beklagelig bivirkning av 
likestillingsut viklingen.

Gjennomsnittlig konsumert kvantum ren alkohol for all ungdom mellom 
16 og 21 år var i 1979 4,05 liter. 15-16  åringene konsumerte omlag halvpar
ten av hva de eldre ungdomsgruppene gjorde, nemlig 2,11 liter.

Bak disse gjennomsnittstallene skjuler det seg imidlertid en meget sterk 
spredning og en markant skjev fordeling av konsumet. 'Fallene viser nemlig 
at halvparten av ungdomskullet nærmest må karakteriseres som totalister. 
Disse svarer bare for ca. 3 % av ungdommens samlede konsum. Omregnet 
i øl vil dette si at disse drikker omlag en halv flaske pils pr. år. De 10 % av 
ungdomskullet som drakk mest svarte på sin side for mellom 5 1 og 57 % av 
det totale konsumerte kvantum, mens de 5 % av kullet som drakk aller  
m est svarte f o r  35 %  og 40 % av totalt konsumerte kvantum. Omregnet i 
liter ren alkohol finner vi at hver enkelt av disse gjennomsnittlig konsu
merer 28 liter pr. år. Dette tilsvarer 2500 halve pils pr. år. Situasjonen er 
altså den at mellom 1 000 og I 500 unge i alderen 16 til 21 år hver gjennom
snittlig drikker 2 kasser pils eller 2 hele flasker brennevin pr. uke. I tillegg 
framgår av alkoholforskningsinstituttets funn att disse har mer omfattende 
bruk av ulovlige narkotiske stoffer og av tynner.

Materiale fra Statens Institutt for alkoholforskning1 viser at ungdom i 
alderen 16 til 21 år som står utenfor skoleverket har et høyere alkoholkon
sum enn jevnaldrende i skolen. Yrkesaktiv ungdom konsumerer vesentlig 
mer enn skoleelevene, mens ungdom uten anknytning til hverken skole 
eller arbeid gjennomsnittlig har fra 3 til 5 ganger høyere konsum enn 
jevnaldrende skoleelever.

Materialet viser videre en tendens til avtagende alkoholkonsum med 
økende sosial status hos foreldre. Den mentale helsetilstand blant ungdom 
med høyt konsum av alkohol er dårligere enn gjennomsnittet bland Os- 
loungdom. (Nils Johan Lavik. 1976). Behovet for psykiatrisk/psykologisk 
hjelp er større.

Tilgjengelige data om alkoholbruk og brukere blant ungdom i Oslo viser 
altså:
1. Gjennomsnittlig konsum pr. person har vært konstant, eller vist svak

tendens til nedgang de siste 10 år.
2. Alder for førstegangsbruk av alkohol er gått ned. og er pr. idag litt over

14 år.
3. Alkoholkonsumet er meget skjevt fordelt på ungdomskullet slik at:

a) Halvparten av ungdomskullet nesten ikke har befatning med alkohol 
overhode.

1 C hanges  in the  use o f  Drugs,  Alcohol and T o b a c c o  am ong Norwegian  Youth year  
by year  from 1968 through 1979. S1FA 1979. Olav Irgens Jensen  and M ons Georg 
Rud.
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b) En gruppe på ca. 10 % av ungdommen svarer for henimot 60 %  av 
det samlede konsum.

4. Storkonsumentenes livssituasjon preges av en rekke belastningsfak
torer i tillegg til de problemer alkoholbruken skaper, eller har skapt. 

Bruk av alkohol har fått en mer framtredende plass i vårt sosiale liv nå 
enn tidligere. Alkohol biir servert der hvor kaffe, te, eller mineralvann 
rådde grunnen. M. a. o. har vi skapt flere sosiale situasjoner hvor alkohol 
har fått en "selvfølgelig p lass".

At alkohol slik biir hyppigere brukt, at det er skapt flere "drikkesitua
sjoner”  og større utbredelse av alkohol, har trolig medvirket til at alkohol 
er blitt mer tilgjengelig for de helt unge. Alkohol er ikke lenger innlåst i 
” finskapet” , hvor det står som er forbeholdt de store anledninger. Alkohol 
står sammen med " h ve rd a g s tø ye t" . Kontroll med urettmessig bruk er 
dermed blitt så mye dårligere.

Salg av alkohol er forbudt til ungdom under 18 år. Likevel kan en 
konstatere at gjennomsnittsalderen ved førstegangskonsum nå er kommet 
helt ned på ca. 14 år, og at debutalderen har vært stadig synkende. Denne 
utvikling må trolig ses på bakgrunn av den økte tilgjengelighet i husholdet. 
Debutanten har trolig oftere nasket i foreldrenes beholdning enn at det er 
andre som har kjøpt varene for ham.

S torkonsum entene under 18 år kommer i en annen situasjon. De store 
kvanta det for disse er tale om kan ikke naskes uten at det merkes. Det 
mest utbredte er trolig at den litt eldre 18-åring kjøper til sine 16-17 år 
gamle venner. Et annet spørsmål er hvordan storkonsumerende, ofte ar
beidsløs ungdom kan skaffe penger til de 2 5 -3 0  liter ren alkohol som 
konsumeres hvert år. På det legale marked vil et slikt konsum koste den 
enkelte et sted mellom 5 og 10.000 kroner.

For å begrense ungdommens alkoholbruk har redusert tilgjengelighet 
vært sett på som et akseptert  og viktig virkemiddel. En strammere kontrol! 
med aldersgrensene ved salg av øl fra dagligvareforretninger ble bl.a. 
gjennomført for en del år tilbake, med b l.a .  legitimasjonsplikt for ungdom 
under 23 år ved kjøp av øl.

E tter Ungdomskontorets oppfatning bør disse innstrammingene utvides 
til også å gjelde bevertningssteder. Mye tyder på at kontroll med alder ofte 
ikke er god nok. En bør her overveie tilsvarende legitimasjonsplikt, skar
pere og mer umiddelbare sanksjoner ved overtredelse. Fra USA er en 
kjent med at bevillingene inndras øyeblikkelig dersom overtredelse på 
reglene blir konstatert. En slik praksis bør overveies også her.

Etter Ungdomskontorets oppfatning bør en også overveie å stanse alt 
salg av øl e tter  kl. 1700. En tenker særlig på det salg som foregår fra 
dagligvareforretninger ved en del T-banestasjoner. At en her kan få kjøpt 
øl helt fram til kl. 2300 gir anledning til ” impulskjøp” . Disse forretningene 
ligger ved T-banestasjoner, og for de aller fleste kunder utenfor deres 
nabolag, og dette betyr at den uformelle kontroll av de unges ølkjøp blir 
opphevet eller ihvertfall sterkt redusert.

Mangelfull uformell kontroll fra familie, naboer og kjente med de unges 
konsum ligger også innbakt i den fritidspendling som lokalisering av be- 
vertnings- og skjenkesteder representerer. Den altoverveiende del av disse 
bevertningsstedene er lokalisert til de sentrale bydeler. Alkohol konsu
meres ikke sammen med kjente fra nabolaget. Fravær av uformell kontroll 
bidrar trolig til å gi dette konsument et omfang det ellers ikke ville ha hatt.

Manglende gjensidig forpliktende sosiale kontakter i disse miljøene kan i 
noen tilfelle gi seg uttrykk i den form for negativ adferd som vi i vinter og 
vår har vært vitne til på T-banen og natt til 1. mai.
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På lengre sikt er det e tter  Ungdomskontorets oppfatning viktig å arbeide 
for lokalisering av bevertningssteder i boligområdene for å motvirke 
fritidspendling og anonymitet knyttet til sentrum. For mange bydeler er 
sentrum idag nesten det eneste alternativ dersom en vil gå ut en kveld.

Det er satt fram forslag om bl. a. å sette av 1 million kroner på budsjettet 
for 1980 med sikte på å stimulere til etablering av attraktive samlingssteder 
og restauranttilbud for ungdom.

I denne forbindelse vil en peke på positive erfaringer fra Tønsberg, hvor 
Tønsberg kommune i samarbeid med omegnskommuner, og Hotell Klub
ben har drevet et alkoholfritt diskotektilbud til ungdom som forsøk over 
noen måneder i 1979/80. Tilbudet var åpent for ungdom ned til 16 år. 
Tilbudet var godt beøkt. En hadde få problemer med driften, og kostna
dene ble ikke særlig store.

For tiden utarbeides rapport fra virksomheten. Denne vil trolig foreligge 
med det første.

I Oslo har vi to alkoholfrie ungdomsdiskotek, begge meget sentralt 
beliggende. Erfaringene fra det ene stedet har hittil vært gode, mens det 
andre enda ikke har holdt åpent lenge nok til at det er rimelig å evaluere 
driften.

Utvikling av alkoholfrie tilbud er  viktig i Oslo, særlig for ungdom over 18 
år. Disse er ” vokst”  ut av fritidsklubbene.

Diskotek og restauranter er  alternativet ofte det eneste, for svært mange 
av dem.

Det alternativ som skulle utformes burde imidlertid ikke nødvendigvis 
være låst fast til ” restaurantmodellen” . I like sterk grad bør ” lørdagsdan
sen”  kjent fra lokale norske bygdesamfunn kunne danne modell. Dersom 
slike arrangementer kunne legges lokalt, basert på den lokale befolkning, 
og med attraktiv musikk, vil en trolig oppnå mer. Ikke minst vil en slik 
form by på økonomiske fordeler: det ville være billigere både for arran
gøren og brukerne.

Fritidsklubbene er idag effektive og alkoholfrie samværstilbud for ung
dom opp til 18 år. I week-endene er ungdoms bruk av rusmidler større, og 
det har ikke vært mulig å skaffe den bemanning som er nødvendig for å 
holde driften gående for slike belastede dager. Dersom de økonomiske 
forhold gjorde det mulig, antar en at klubblokalene kunne holdes åpent i 
week-endene som et alkoholfritt alternativ med en øvre aldersgrense satt 
så høyt som 20 år. Slike tiltak burde kunne forsøkes gjennomført i samar
beid med lokale bydelsutvalg, og ungdomsorganisasjoner tilknyttet den 
lokale bydel. Spørsmålet om en slik ordning reiser viktige prinsipielle 
spørsmål, også økonomiske som eventuelt må avklares nærmere.

De tre første punkter i det framlagte forslag omhandler kort- og langsik
tig informasjonsarbeid med sikte på å belyse, og å begrense alkoholbruk. 
En del forskning har vært utført for å etterprøve virkninger av informa
sjonsarbeid på dette felt. Resultatene er ikke entydig.

Sentralrådet for narkotikaproblemer med Statens Informasjonstjeneste 
som konsulent har utgitt en brosjyre (” Hvordan gjør vi det?” ) med prinsip
per og veiledning i informasjonsarbeidet i rusmiddelspørsmål generelt. 
Ungdomskontoret vil anbefale at disse prinsippene blir lagt til grunn ved 
utforming av en eventuell kampanje som foreslått her i Oslo. Det bør nøye 
avklares hvilke målgrupper en her tar sikte på å nå, og materialet må være 
utformet i samsvar med den enkelte målgruppes forutsetninger. Trolig bør 
foreldre og andre voksne defineres som én slik målgruppe fordi det i så stor 
grad er voksnes alkoholbruk som danner grunnlag og modell for barn og 
unges holdninger og vaner på dette felt.
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Det er grunn til å understreke at en med en allmen informasjonskam
panje neppe vil nå de storkonsumenter som er beskrevet innledningsvis. I 
stor grad står disse utenfor, eller på siden av de institusjoner og kanaler 
som det er mulig å nå det store flertall av befolkningen gjennom.

Disse ungdomsgruppene vil dessuten bare i liten grad la seg påvirke av 
skriftlig materiale. Det er her tale om ungdom som i sterk grad er avvi
sende til samfunnets ” voksenautoritet’'. Informasjonsvirksomhet til den
ne gruppe bør derfor trolig drives av personer med et allerede etablert 
kontaktforhold til disse unge. ungdomsklubbarbeidere. feltarbeidere, o. I. 
og i en muntlig dialogform. Disse personalgruppene vil imidlertid trenge 
noen opplæring for å kunne gjennomføre dette arbeidet i mer omfattende 
grad enn nå. Forøvrig bør det understrekes at de mest belastede ungdom
menes drikkevaner i sterk grad har sammenheng med deres totale livssi
tuasjon. Manglende yrkesutdanning, og løs tilknytning til arbeidslivet er 
sentrale karakteristika. Tiltak som kan virke endrende til disse grunnleg
gende forhold i deres livssituasjon er nødvendig for å redusere konsumet 
blant de unge det her angår, og for å hindre rekruttering av nye ungdom
mer.

Slike tiltak bør e tter  Ungdomskontorets oppfatning bl. a. være følgende:
1. Sterkere satsing på spesielt tilrettelagt yrkesrettet undervisning i 

videregående skoler.
2. Sterkere satsing for å redusere frafallet fra videregående skole. Satsing 

på å følge opp elever som likevel faller ut.
3. Flere ekstraordinære arbeidsplasser, flere ISO-grupper.
4. Utvikle reelt yrkeskvalifiserende bedriftsinterne opplæringsordninger.

Ungdomskontoret
Herman von der Lippe  

K o n to r  sjef
Thomas H aaland  

Avd. sje f

Landsforeningen for fritidsklubber

Hovedintensjonene i forslaget sam svarer med L F K 's  politikk og prin- 
sipp-program på feltet. Landsforeningen vil med dette kommentere og 
utdype en del av Nordisk Råds medlemsforslag:

Til tross for at vi lever i et velstandssamfunn er det i Norge i dag store 
ulikheter når det gjelder grunnleggende livsgoder. Barn og ungdom har 
lenge vært lavt prioritert i denne fordelingen.

Passivisering, arbeidsløshet og økende bruk av rusmidler kjennetegner 
ungdommens situasjon i alle kanter av landet. Gjennom skolen har det 
norske samfunnet stort sett trukket opp sin barne- og ungdomspolitikk. 
Det er skolen som får den viktigste del av de midler som brukes for å 
påvirke barn og unges oppvekstvilkår. De største summene til oppvekst
miljøet utenom dette blir bevilget til tiltak for barn og unge som alt er blitt 
skadelidende.
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Forebyggende tiltak og offentlig ungdomsarbeid som kommunale fri
tidsklubber, er i hovedsak etablert  som et reparasjonsarbeid for å bøte på 
oppståtte problemer. Det er billigere og mer effektivt å forebygge enn å 
behandle. Som kjent forebygger man ikke trafikulykker ved å bygge flere 
sykehus.

Som forebyggende arbeid overfor narkotikamisbruk er kommunale fri
t idsklubber det eneste konkrete og effektive tiltak som er kjent i dag.

Betingelsen for endring må være en helhetlig politikk med utgangspunkt 
i barn og unges totale livssituasjon målrettet på utbygging av forebyggende 
arbeid og tiltak.

Et godt utbygd barne- og ungdomsarbeid er en betingelse for sosial 
rettferdighet og likestilling blant barn og ungdom. LFK  mener at det er en 
rettighet for barn og ungdom å kunne delta i en fritidsklubb på sitt hjem
sted. Det er et offentlig ansvar at disse rettigheter innfris.

Ungdom tilbringer mye tid sammen med jevnaldrende. Svært mye av 
personlighet og identitet formes i kameratgruppa. Det er ofte bare i fritiden 
at det er mulighet å fremme samhandling og fellesskap. Fritidsklubben er 
ungdommens uttalte ønske om fritidstilbud. Fritidsklubben er et uforplik
tende tilbud til fritidsaktiviteter og samvær — samt at den er en god ramme 
omkring den læring og utvikling som finner sted i jevnaldrermiljøet.

Fritidsklubben er for alle ungdommer og skal virke sosialt forebyggende.
Erfaringer og undersøkelser viser at fritidsklubbene gir et godt tilbud til 

både den organiserte og uorganiserte ungdommen.
De ulike metodene i fritidsklubb gir den mange ben å stå på og gjør at 

den virker t iltrekkende på store og forskjelligartede ungdomsgrupper.
All virksomhet i fritidsklubbens regi er rusgiftfri og gjør klubbene veleg

net som et alternativt rusfritt ungdomsmiljø i motvekt til ulike kommer
sielle tilbud.

Dagens bilde er at bare 150 av landets 450 kommuner har engasjert seg i 
offentlig barne- och ungdomsarbeid (kommunale fritidsklubber). Ten- 
åringsindustrien omfatter en rekke kommersielle tilbud og utnytter dermed 
det tomrommet som er skapt i barn og ungdoms oppvekstmiljø.

Det er på fritidssektoren det er enklest å se resultater av de ressurser 
som blir satt inn. En utbygging av det offentlige barne- og ungdomsarbeid 
med kommunale fritidsklubber i tråd med L F K  s prinsipp-program vil 
legge forholdene tilrette for faktiskt deltakelse i samfunnslivet også for 
disse grupper.

L F K  takker departementet for å bli tatt med på råd i en sak som denne, 
og håper at den videre behandling blir positiv og i tråd med Nordisk Råds 
medlemsforslag.
Oslo, 27 juni 1980

Landsforeningen for fritidsklubber 
Egil P. Sandgren  

N e s tlede r  i L F K



23

S v e r ig e  
Socialstyrelsen:

Byrå HB 2 anser  liksom motionärerna, att allmänt förebyggande insatser 
är nödvändiga för att angripa ett ökande bruk och missbruk av alkohol och 
narkotika bland barn och ungdom. Inom ramen för den allmänt förebyg
gande barna- och ungdomsvården utgör fritidsverksamheten en viktig re
surs. Fritiden påverkar i avsevärd grad våra värderingar, attityder och 
vanor. Detta gäller inte minst tonåringar, som befinner sig i det skede i 
livet då en identitet håller på att utkristalliseras. Under de år då ungdo
marna är mycket påverkbara och samtidigt söker vägledning bland jäm n
åriga finns ständigt en latent fara att de påverkas av normer och handlings
mönster som ur samhällets synpunkt är oacceptabla. Ungdomarna utsätts 
under denna tid för många risker. En sådan risk är kommersialiseringen av 
fritiden med åtföljande snabbt föränderliga mönster och livsstil.

Ungdomsorganisationerna har rika möjligheter att ge barn och ungdo
mar värdefulla stimuli och målinriktade verksamheter. Verksamheten 
inom föreningslivets ram är därför personlighetsfostrande. Olika intresse
inriktningar kan tillgodoses samtidigt som medlemskapet i en förening ger 
gemenskap och trygghet. Men det är otvivelaktigt så som motionärerna 
anfört, att föreningarna ej når alla ungdomar och sannolikt inte når just 
dem som befinner sig i riskzonen.

I Sverige har ansvaret för den allmänt förebyggande barna- och ung
domsvården, inkluderande även möjligheten till en meningsfull fritid, 
ålagts kommunen och ytterst den sociala centralnämnden. Vanligast är 
emellertid numera att fritidsnämnderna svarar för verksamheten. Men 
oavsett hur man löst den organisatoriska frågan är kommunen ytterst 
ansvarig för att erforderliga åtgärder och anordningar vidtas för att främja 
en gynnsam utveckling av barn och ungdom. Många kommuner har utöver 
en satsning på en allmän fritidsverksamhet ägnat särskilda omsorger om 
den grupp av barn och ungdomar, som befinner sig i riskzonen. Sådana 
satsningar är bl. a. uppsökande fritidsverksamhet och försök med särskilda 
insatser för ungdomar med sociala problem.

Även staten har bidragit med medel till en utveckling av de verksam
heter det här gäller. Bidrag utgår till ungdomsorganisationerna. Vidare har 
ur allmänna arvsfonden sammanlagt ställts mer än 50 milj. kronor till 
förfogande för försöksverksamhet under åren 1971-1980. Verksamheten 
har bedrivits av både kommuner och föreningar. Ett av målen med denna 
försöksverksamhet har varit att finna organisatoriska former för samarbete 
mellan kommun och organisation samt mellan olika organisationer inbör
des. Erfarenheterna från försöksverksamheten har dokumenterats i olika 
publikationer. I en av dessa publikationer har erfarenheterna sammanfatt
ningsvis beskrivits enligt följande:
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Barn i åldern 7 - 1 2  år har behov av organiserad fritidsverksamhet. Inte 
något projekt har misslyckats därför att det kommit för få barn. Däremot 
har många projekt tvingats sänka sina kvalitativa ambitioner därför att 
barnen ström mar til i oanad mängd. I flera projekt har alla barn i de 
aktuella åldrarna som bott på orten deltagit i fritidsverksamheten.

Det lokala föreningslivets beredvillighet att satsa på barnverksamhet är 
en mycket positiv erfarenhet av försöksverksamheten. En beredvillighet 
som parats med vilja till förnyelse och utveckling av organisation och 
arbetsmetoder.

Försöksverksam heten har också visat hur kommun och föreningsliv kan 
sam arbeta och hur föreningar med olika "profi l” kan samarbeta i ett 
gemensamt projekt.

En annan viktig erfarenhet är att föräldrarna kan engageras i barnens 
fritidsverksamhet om föräldrakontakt och föräldramedverkan planeras in i 
verksamheten från början och om fritidsledarna får tid avsatt för föräldra
kontakt.

Försöksverksam heten har visat att föreningarna mycket väl kan ta an
svaret för den del av fritidsverksamheten som nu faller inom kommunernas 
ansvarsområde. Organisationerna har möjlighet att fylla barnens fritid med 
idéinnehåll på ett annat sätt än den kommunalt drivna verksamheten. 
Förmodligen behövs emellertid även i framtiden såväl kommunal som 
föreningsdriven verksamhet, kompletterande varandra.

Den klubbverksamhet, som föreslås av motionärerna kan därför enligt 
byrå HB 2:s mening falla in under de arbetsformer, som redan existerar i 
kommunen. Den försöksverksamhet, som ovan nämnts, utgör en lämplig 
grogrund för detta ändamål. Dessa erfarenheter, som nått flertalet av 
landets komm uner ävensom ungdomsorganisationer, bör kunna fördjupas 
och utvecklas främst i två avseenden, nämligen vad gäller samarbetsfor- 
mer mellan kommun och föreningsliv och vad gäller det pedagogiska 
innehållet. Av det pedagogiska innehållet kan då krävas, att man finner 
verksamheter, som motsvarar de krav och intressen, som olika åldrar 
ställer. Detta är en av de viktigaste förutsättningarna för att såväl den 
kommunala som den föreningsburna verksamheten skall kunna konkurrera 
med den kommersiella verksamheten och bli attraktiv för de ungdomar det 
här gäller.

Stockholm den 11 augusti 1980
Ivan Ottoson

Siv Cederqvist

Skolöverstyrelsen (SÖ):
I medlemsförslaget framhålls att samhällsutvecklingen i alla de nordiska 

länderna visar att det finns stora behov av förebyggande fritidsverksamhet 
för barn och unga. En ökad förebyggande insats är nödvändig mot "e tt  
stigande alkohol- och narkotikamissbruk i åldersgruppen 10-20  å r” . En 
utbyggnad av den förebyggande fritidsverksamheten för de yngre ålders
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grupperna framstår som nödvändig, därför att en stor del av unga i 10-20  
års åldern inte deltar i fritidsverksamhet som anordnas av organisationer. 
De är i stället hänvisade till kommersiella fritidsaktiviteter, där alkohol- 
och narkotikaanvändning ofta är en del av miljöns kultur. Det framhålls 
också att den hittills mest använda metoden för att förebygga drogmiss
bruk är upplysning och undervisning. Denna metod ifrågasätts inte, men 
man noterar att de som utvecklar ett missbruk "nästan  uteslutande är 
unga, som utbildningsmässigt och socialt hör till de sämst fungerande i 
samhället” . Medlemsförslaget utm ynnar i en hemställan att Nordiska rå
det rekom menderar regeringarna i de nordiska länderna att genomföra en 
utbyggnad av den socialpedagogiska fritidsverksamheten för barn och 
unga.

Drogutvecklingen bland barn och unga under sjuttiotalet
Drogbruket/missbruket framstår i dag som det stora hälsoproblemet och 

blir mycket ofta föremål för aktiviteter inom skolan. När det gäller elever
nas drogvanor kan vi genom SO:s fortlöpande enkätundersökningar kon
statera att förhållandena varit i stort sett oförändrade under hela sjuttiota
let, men med ett viktigt undantag som gäller flickornas konsumtion. Inom 
vissa områden har emellertid också en markant förbättring skett. Till 
denna förbättring kan enligt SÖ:s uppfattning skolans undervisning om 
droger ha bidragit.

Andelen alkoholkonsumenter i årskurserna 6 och 9 har under det sista 
årtiondet varit av ungefär oförändrad storleksordning. Definitionen av 
alkoholkonsument i SÖ:s undersökning är dock mycket vid. Redan efter 
en ytlig kontakt med alkohol räknas man som konsument. Det räcker att 
man under det sista året druckit en alkoholmängd motsvarande en flaska 
öl, 2 cl sprit eller vin för att man skall rubriceras som konsument.

De översiktliga narkotikasiffrorna är gynnsamma. I den senast publi
cerade undersökningen som gäller 1979 finns det i årskurs 6 inga elever 
med narkotikaerfarenhet. I årskurs 9 har 6 %  av eleverna erfarenhet av 
narkotika medan väsentligt lägre andel fortfarande använder narkotika 
(främst hasch). Det är betydligt lägre siffror än 1971. Aktuella rapporter i 
svenska massmedia våren 1980 om en tilltagande haschrökning bland 
skolelever grundar sig inte på systematiska data.

Andelen grundskolelever som har erfarenhet av sniffning av lösningsme
del är i den senaste undersökningen låg. Där har skett en stor nedgång 
sedan 1971. Men fortfarande är det ca 5 %  pojkar och flickor i årskurs 9 
som har erfarenhet av sniffning.

Tobaksrökningen avtar, för pojkarna i årskurs 9 i snabbare takt än för 
flickorna. Den procentuella andelen tonåringar som röker är väsentligt 
lägre än för den vuxna befolkningen.

En närmare analys av alkoholsiffrorna visar att det i årskurs 6 är ca 5 % 
av pojkarna och 4 %  av flickorna som är s torkonsumenter. Det vill säga att 
varje gång de dricker, blir det en mängd motsvarande minst en halvflaska
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sprit, en helflaska vin eller 5 - 6  burkar öl. Bland eleverna i årskurs 9 är ca 
40% av pojkarna och ca 30% av flickorna storkonsumenter. För pojkarnas 
del har det varit en långsam ökning under sjuttiotalet. Storkonsumenterna 
bland flickorna har mellan åren 1971 och 1977 blivit mer än dubbelt så 
många.

Berusningsbenägenheten är också avsevärd. Så mycket som 40% av 
pojkarna och 34% av flickorna blir berusade varje eller nästan varje gång 
de dricker.

Den stora förändring som alltså enligt SÖ:s enkätundersökning skett 
under sjuttiotalet är att de femtonåriga flickorna i sin konsumtion närmat 
sig pojkarna. Berusningsbenägenheten är i dag i stort densamma hos båda 
könen. Enskilda lokala rapportörer har intrycket att den t. o. m. skulle vara 
större hos flickorna.

SÖ instämmer sålunda i medlemsforslagets skrivning, att storkonsum
tion av alkohol enligt den definition som givits ovan är i ökande bland 
tonåringar men vill framhålla, att det varit en successiv ökning under 
åtminstone en tioårsperiod.

Skolans undervisning om droger
Under senare år har man inom det hälsofostrande arbetet i skolan 

försökt lägga tyngdpunkten på annat än att enbart förmedla kunskaper om 
exempelvis droger, kost, motion, hygien, samlevnad. Man har funnit att 
elevernas vanor påverkas av många fler faktorer än faktakunskaper, som 
emellertid alltid skall finnas med som en grund för att attityder skall 
påverkas och därefter beteendet förändras.

Målet har vidgats till sådant som hör ihop med begreppet social u tveck
ling. Detta innebär att man stimuleras att ta fasta på elevernas egen 
situation och hjälpa dem att analysera och bearbeta den. Detta vidgade mål 
går ut på
-  att förbättra självförtroendet
-  att öka deltagandet i sysselsättningar som är alternativ till det nuvarande

sättet att leva
-  att öka förmågan att klargöra sina värderingar och
-  att öka förmågan att fatta beslut.

Att stärka självförtroendet bör enligt SÖ:s uppfattning vara en självklar
het inom alla skolans arbetsområden och blir en viktig del av det fostrande 
arbetet. För  att kunna nå ett självförtroende måste eleverna tränas att 
klargöra sina värderingar, en metod som riktar in sig på processen och inte 
på resultatet. Det är också viktigt att eleverna får en uppfattning om vad 
beslutsfattande innebär. De måste förstå att man fattar sina beslut i be
stämda situationer, att besluten påverkas av hur dessa situationer är utfor
made likaväl som av personligheten hos den som fattar besluten och att 
man alltid fattar en rad beslut där det ena beslutet bygger på det andra.

Eleverna måste också i skolans hälsoundervisning få hjälp att förutse 
vissa situationer. De skall veta ungefär hur valsituationer beträffande
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exempelvis droger ser ut innan de själva befinner sig i dem. De skall alltså 
kunna tänka realistiskt på sådana situationer i förväg. Eleverna skall 
slutligen genom att tillämpa sina kunskaper kunna förutse de mest troliga 
konsekvenserna av sina val.

Det beskrivna sättet att arbeta med b l.a .  drogfrågor har prövats och 
prövas i de drogprojekt som SÖ initierat. Det används också i lokala 
aktiviteter på många svenska skolor, i fritidsverksamhet och vid en del av 
de utbildningskurser i drogfrågor som organisationer och kommuner ge
nomför för elever och skolpersonal. Det är också den bärande idén i 
lärarutbildningen i alkohol- och samlevnadsfrågor.

En hälsoundervisning om droger enligt den skisserade modellen bör 
enligt SÖ:s uppfattning vara ett positivt bidrag till det förebyggande arbetet 
och även vara till god hjälp för dem som enligt medlemsförslaget ” utbild- 
ningsmässigt och socialt hör till de sämst fungerande i samhället” .

Arbete  — frit id
Genom aktiviteter som sker både inom och utom organisationer har SÖ 

ett intryck av att människors — och där inbegrips eleverna i skolan — 
attityd till hälsofrågorna har förändrats. Men denna attitydförändring har 
ännu inte i tillräckligt stor utsträckning påverkat människors beteende. 
Många har kunskapen men förmår inte ändra sitt beteende.

Skall man kunna vara aktiv på sin fritid och arbeta för att förbättra sin 
och andras själsliga och kroppsliga hälsa betyder ett meningsfullt arbete 
utomordentligt mycket. Det är bl. a. genom arbetet man får sin vuxeniden
titet.

De som växer upp ser föga av arbete. Men det är bl. a. genom att se och 
uppleva arbete, och då särskilt sina närmaste vuxna i arbete som våra barn 
får hjälp på vägen mot sin vuxenroll. 1 många avseenden lever dagens barn 
och unga i en isolerad värld. Det beror b l.a .  på samhällsplaneringen som 
medfört stora avstånd mellan bostad, arbete och skola. Erfarenhet och 
upplevelse är av avgörande betydelse för inställningen till arbete -  genom 
att läsa om arbete kan inställning till det endast påverkas marginellt. 
Genom den praktiska arbetslivsorienteringen (PRAO) försöker nu skolan 
kompensera denna brist.

En fritidsverksamhet kan enligt SÖ:s uppfattning inte ersätta arbete. 
Arbetslöshetens psykiska verkningar kan knappast motverkas genom fri
tidssysselsättning. Paradoxalt nog är det så att den som inte arbetar inte 
heller har någon fritid. Det är  också visat att ett arbete som innebär att man 
får ta initiativ, fatta beslut och ha kontakt med andra gör att man får en 
aktiv inställning till hela sin livssituation. Men om arbetet är sådant, a t t r e t  
mesta man gör bestäms av andra, och de egna värderingarna och besluten 
är ointressanta, blir man inte heller aktiv på sin fritid. Detta bekräftas av 
undersökningar som visar att ju  mindre teoretisk utbildning och ju  lägre 
inkomst en människa har desto större är risken för ohälsa med sjukdom 
och för tidig död som följd.
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SÖ instämmer därför inte i uppfattningen i medlemsförslaget att ” den 
bästa metoden att förebygga missbruk”  är en aktiv och meningsfull fritids
verksamhet. Det är bara en insats som tillsammans med många andra kan 
vara av stort värde.

SÖ instämmer i uppfattningen, att en utbyggnad av den socialpedago
giska fritidsverksamheten för barn och unga är nödvändig, men vill fram
hålla att den måste vara avsevärd och ske inom en kort tidsrymd, så att alla 
i en kommun men ganska kort varsel kan erbjudas ett varierat utbud. De 
relativt få fritidsgårdar som nu finns är inte alltid något positivt alternativ 
eftersom de domineras av vissa grupper med en koncentration av problem 
och utsliten personal som resultat. En försiktig utbyggnad av fritidsgår
darna ändrar enligt SÖ:s mening inte situationen. Istället finns det risk för 
att problemen blir desam ma och att det blir svårt att komma till rätta med 
dem även sedan behovet av fritidsverksamhet är täckt.

SÖ vill också framhålla att förslaget kräver en väl utbildad personal. 
Behovet av fritidspedagoger och fritidsledare i framtiden bör analyseras 
noggrant.

I medlemsförslaget stryks under att aktiviteterna på fritidsgårdarna skall 
vara sådana att besökarna skall vara medansvariga för sin fritidssituation 
och få möjlighet att u tveckla sitt intresse för samhällslivet. SÖ stöder detta 
och vill tillägga att verksamheten också måste vara sådan att inslaget av 
vuxna (föräldrar, andra vuxna) på gårdarna ökar kraftigt. Gården måste 
enligt SÖ:s uppfattning utvecklas till bostadsområdets fritidsgård och inte 
vara enbart en ungdomsgård.

Sammanfattningsvis stöder SÖ medlemsförslaget om utbyggnad av den 
socialpedagogiska verksamheten i kommunerna men vill framhålla, att 
detta bara är en av flera åtgärder som behövs för att komma till rätta med 
drogmissbruk och andra hälsoproblem i samhället.

Stockholm den 8 juni 1980
Christer Lundeberg

Per Sennerfeldt

Statens ungdomsråd:

Ungdomsrådet anser i likhet med förslagsställarna att det finns behov av 
en ökad satsning på organiserad fritidsverksamhet för barn och ungdom -  
inte minst mot bakgrund av det stigande drogmissbruket i unga åldrar. 
Rådet delar också uppfattningen att aktiviteterna bör vara av sådan art att 
deltagarna får ta  ansvar för verksamheten och i förlängningen därmed 
också stimuleras till ett aktivt samhällsengagemang. Utifrån svenska för
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hållanden ger en ökad satsning på föreningslivet goda förutsättningar att 
dels nå många barn och ungdomar med meningsfulla aktiviteter och dels ge 
dem ansvar och engagemang.

Statens ungdomsråd har inom ramen för en pågående utredning om 
barns och ungdomars val av fritidsaktiviteter kartlagt det kommersiella 
kultur- och fritidsutbudets effekter på barns och ungdomars fritid. För att 
visa på alternativen har en rapport sammanställts som heter "T ro ts  allt -  
Alternativen lever” . Rapporten bifogas.1 1 rapporten presenteras en rad 
alternativa verksamheter som igångsatts av föreningar, kommuner, fria 
grupper etc. De presenterade aktiviteterna ger genomgående ett intryck av 
att när barn och ungdomar själva får ta ansvar, själva får skapa något 
meningsfullt och söka sig nya erfarenheter blir de mer medvetna, får större 
självförtroende och därmed ökad motståndskraft mot det kommersiella 
utbudets förrädiska budskap. Men alternativen står ofta på en bräcklig 
grund. Här krävs en ökad satsning och ett ökat intresse från samhällets 
sida för alla de goda insatser som — trots allt -  görs. Ytterligare två 
rapporter från rådets utredningsverksamhet bifogas.1 Den ena ” Massor i 
rörelse. Föreningarna i Sverige”  redovisar en kartläggning av det lokala 
föreningslivets arbetsvillkor. Den andra ” Kommunernas fritidspolitik” 
redogör för de kommunala satsningarna på verksamhet för barn och ung
dom.

Utifrån vad som ovan sagts ser statens ungdomsråd det som positivt att 
Nordiska rådet verkar för en ökad satsning på organiserade fritidsaktivite
ter av olika slag för barn och ungdom.

Stockholm den 25 juni 1980
För statens ungdomsråd

Lars Franklin 
H uv u d se k re te ra re

Svenska kommunförbundet:

Regeringen och Kommunförbundet träffade år 1975 en överenskom
melse om utbyggnad av dag- och fritidshemsverksamheten med 100000 
daghemsplatser och 50000 fritidshemsplatser under en femårsperiod.

Överenskommelsen mellan regeringen och Kommunförbundet om en 
kraftfull satsning på barnomsorgsutbyggnaden får bl. a. ses mot bakgrund 
av kraven på jämställdhet och lika möjligheter på arbetsmarknaden för 
män och kvinnor och samhällets efterfrågan på arbetskraft. Ett ytterligare

1 H ä r  ej t ryck t.
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tungt vägande skäl till satsningen på dag- och fritidshemsverksamheten har 
varit de möjligheter till utvecklingsbringande samvaro som barnomsorgs- 
verksamheten ger. Med barnets personlighetsutveckling i centrum anges i 
barnomsorgslagen följande allmänna pedagogiska mål för verksamheten.

-  Förskolan bör sträva efter att i samarbete med föräldrarna ge varje barn 
bästa möjliga betingelser att rikt och mångsidigt utveckla sina känslo- 
och tankemässiga tillgångar.

-  Förskolan kan därigenom lägga grunden till att barnet utvecklas till en 
öppen, hänsynsfull människa med förmåga till inlevelse och till samver
kan med andra i stånd att komma fram till egna omdömen och problem
lösningar.

-  Förskolan bör hos barnet lägga grunden till en vilja att önska och 
använda kunskap för att förbättra såväl egna som andras levnadsvill
kor.

1 förslaget till ny socialtjänstlag (prop. 1979/80: 1) föreslår föredragande 
statsrådet att ovan redovisade mål i framtiden skall gälla för all barn- och 
ungdomsverksamhet. Förskolan ses således som en jämlikhetsfråga också 
för barnen. Särskilt gäller detta för de barn som av olika skäl behöver extra 
stöd och stimulans i sin utveckling.

I takt med att den traditionella dag- och fritidshemsverksamheten byggts 
ut har olika former av s. k. öppna verksamheter tillkommit. Bland annat 
kan nämnas s. k. öppna förskolor, parkleksverksamhet och öppen fritids
verksamhet i föreningsregi.

De kommunala och föreningsdrivna fritidsgårdarna har också ett stort 
utbud av verksamhet på dag- och kvällstid som i första hand riktar sig till 
skolbarnen. Samtliga här nämnda verksamheter präglas av en strävan att 
på olika sätt få med barnen och ungdomarna i det praktiska arbetet och ge 
insikter i och erfarenheter av hur demokratiskt uppbyggda organisationer 
praktiskt fungerar. Det är också här -  där ungdomar möts -  som stora 
förutsättningar finns för att ta itu med olika former av missbruk, passivitet 
och ’prylhysteri" och istället ge möjlighet till och upplevelser av aktivt 
skapande verksamhet, föreningsliv och kommunal fritidsverksamhet.

Stockholm den lOjuni 1980
Svenska kommunförbundet 

Svea Wiklund

Landstingsförbundet har i skrivelse den 22 april 1980förklarat att fr i t ids
verksamhet bedrivs av primärkommunerna och avstår  därför från att yttra
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Sveriges socionomers riksförbund SSR:
Förbundet ser det som mycket positivt att Nordiska rådet på olika sätt 

uppmärksammat den stora ungdomsarbetslösheten och det ökande drog
missbruket i yngre åldrar. En ren informationsverksamhet riktad till ung
domar vilka riskerar att hamna i missbruk, kriminalitet eller i en självde
struktiv passivitet kan, vilket också framgår av det framlagda medlemsför
slaget, antas ha en ytterst begränsad effekt. Därför återstår enligt SSR:s 
uppfattning endast att med kraft söka finna konstruktiva alternativ till den i 
vissa ungdomsgrupper förhärskande passiviteten och håglösheten. Dessa 
alternativ bör då också kunna ge ungdomen möjlighet att stå emot det 
kommersiella utbudet av fritidsaktiviteter,  vilket kan antas skapa ytterliga
re passivitet och på så sätt bidraga till bland annat drogmissbruk.

Bra fritidsaktiviteter för barn och ungdom ger dessa möjligheter till 
gemenskap med andra, till aktivitet, egna initiativ och ökad självtillit. Vad 
man genom att satsa på olika aktiviteter på så sätt grundlägger under barn- 
och ungdomsåren komm er även att på lång sikt avsätta resultat och där
med bidraga till att motverka sociala problem i samhället.

Stockholm den 26 juni 1980
Sveriges socionomers riksförbund 

Bengt-Ove M oberg
Gigi Isacsson

Riksförbundet Hem och skola (RHS):

I H em  och skola-rörelsens familjepolitiska handlingslinjer, antagna vid 
fullmäktigemötet 1978, återfinns bl. a. följande:

Hem och skola-rörelsen anser att missbruk av vanebildande medel inte 
kan accepteras. Ett begynnande missbruk av alkohol och narkotika hos 
barn och ungdom är ett allvarligt symtom bland annat på samhällets, 
hemmens och skolans misslyckande att skapa en trygg och stimulerande 
uppväxtmiljö för alla elever.

Hem och skola-rörelsens egen verksamhet innebär i detta fall samverkan 
mellan föräldrar och mellan hem och skola för att motverka detta tidiga 
missbruk genom fördjupade kunskaper och aktiva åtgärder. Detta arbete 
förutsätter medverkan från eleverna själva.

Också vid motsvarande möte under senvåren 1980 slog fullmäktigeför
samlingen fast att Hem och skola-rörelsens insatser i förebyggande av 
alkoholmissbruk hos ungdom skall utgöra en högt prioriterad arbetsuppgift 
för den förestående arbetsperioden.

Mot ovanstående bakgrund finner riksförbundet det föreliggande med
lemsförslaget angeläget och tillstyrker sålunda det.
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Förbundet önskar därutöver anmäla sin beredvillighet att medverka i 
utvecklingen av de strategier för utbyggnaden som erfordras för ett ända
målsenligt resultat. Inom ramen för sitt särskilda s. k. högstadieprojekt har 
både ideologiska och pedagogiska synsätt utvecklats och prövats, som -  
enligt förbundets mening -  skulle kunna tillföra utbyggnadsarbetet av den 
förebyggande fritidsverksamheten mycket av värde. Inte minst övertygel
sen om att också föräldrarna måste engageras i det samarbete som helst på 
elevernas eget initiativ komm er till stånd är en sådan överordnad syn
punkt.

Stockholm i juni 1980

Riksförbundet Hem och skola
Bengt Börjeson  

Fö rb u n d so rd fö ra n d e
Lars Hildeberg  

F ö rbun dssek re te ra re

Sveriges förskollärares riksförening (SFR) hur i skrivelse i juni m ånad  
1980 förklarat sig s töda  medlemsförslaget.

Sveriges fritidspedagogers förening SFF:
Vi har tagit del av förslaget och delar helt uppfattningen att samhället 

måste satsa mer resurser på fritidsverksamhet för barn och ungdomar. Det 
gäller även i Sverige. I vårt land är t. ex. tusentals barn i åldern 7 - 1 2  år 
helt utan omsorg utanför skoltid när föräldrarna arbetar. I fritidshemmen 
finns endast 7 % av barnen i 7 — 12 år. Mycket få barn är över 10 år. SFF 
vill med detta visa på att det behövs en utbyggnad av fritidsverksamheten 
även från 7 år. Om små barn lämnas för sig själva utan kontinuerliga och 
positiva vuxenkontakter är det inte lätt att etablera sådana senare under 
tonåren.

I förslaget sägs att många ungdomar är hänvisade till kommersiella 
aktiviteter. Samhället måste därför satsa på fritidsverksamhet så att det 
finns ett ordentligt alternativ till alla kommersiella krafter.

Barn och ungdom tillbringar många timmar utanför skolan. Det finns en 
uppgift om att 7 —16-åringar tillbringar endast en fjärdedel av sina "vaken- 
t im m ar" i skolan. Resten är fritid. Vad gör barnen då? Vad vill vi att 
barnen ska göra, lära sig på sin fritid? Det är självklart så att barnen lär sig 
ständigt. Barns fritid är inte fri från inlärning. Ingalunda. Både skoltid och 
fritid är utvecklingstid.
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Vi upplever ofta att myndigheter och andra inte har tagit ställning till 
detta utan ser barnens fritid som tid för avkoppling på något diffust sätt. 
Det barn lär sig när de får delta i en verksamhet som tränar ansvar och 
medvetenhet är givetvis något mer än när de får stå i tunnelbanan och 
sparka på ölburkar. SFF  är också av den uppfattningen att fritidsverksam
heten behövs för att lära barn och ungdom att klara sig i samhället både här 
och nu och för att få beredskap för vuxenlivet. Vi menar att hem och skola 
inte räcker till för att ge barn de kunskaper och färdigheter de behöver.

SFF  är en förening inom Svenska facklärarförbundet (SFL). Facklärar
förbundet har nyligen antagit ett utbildningspolitiskt program som bifo
gas .1 I programmet (sid 45) sägs att slutmålet för allt kunskapsförvärvande 
är att kunskapen ska användas. Den ska ge handlingsberedskap för olika 
områden i samhället. SFL  har valt att kalla dessa områden arbete, hem och 
samlevnad, kultur och politik. På sid 85 anges vilken handlingsberedskap 
som grundskola och fritidshem ska ge. Fritidshem omfattar även den 
allmänna fritidsverksamheten.

Stockhlm den 27 juni 1980
Sveriges fritidspedagogers förening

S. Eklund

1 H ä r  ej t ryckt. Norstedts Tryckeri, Stockholm 1980343536
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Medlemsförslag
om  u tb yggn ad  av den  fö reb yg ga n d e  fr itid sverk sam h eten  för barn och  
unga

(Väckt av  Liv Andersen, Inge Fischer Møller, A m i  Gunnarsson, Doris  
Håvik, Bror Lillqvist, Grete Lundblad och Bernhardt Tastesen)

BILAGA  .?

I e fterh an d  in k om n a y ttran d en  
F in la n d
Undervisningsministeriet

--------har undervisningsministeriet bett delegationen för nordiskt kultu
rellt samarbete samt statens ungdomsråd att inkomma med utlåtande i 
ärendet {se nedan).

I bifogande utlåtanden från undervisningsministeriets skolavdelning och 
statens ungdomsråd har vissa åtgärder och planer för utbyggnad av fritids
verksamheten för barn och unga framlagts.

Ministeriet komm er att ta slutlig ställning till förslaget i samband med 
frågans behandling i de samarbetsorgan som tillsatts med stöd av nordiska 
kulturavtalet.

Helsingfors den 18 november 1980

Undervisningsministeriet, skola vdelningen1:

Enligt utgångspunkten för grundskolans målsättning är skolans uppgift i 
första hand att erbjuda impulser och stoff för utveckling av elevens hela 
personlighet. Ett delområde för målsättningarna utgör främjandet av sunda

Jaakko Nmnminen  
K anslichef

Fredrik Forsberg  
Yngre  regeringssekre tera re

1 Y ttrandet översa tt från finska.
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levnadsvanor. Grundskolans undervisnings- och uppfostringsarbete om 
fattar bl. a. hälsofostran mot alkohol och narkotika. Detta kan ske i många 
undervisningsämnen. Undervisningen försöker att i första hand inrota 
hälsofrämjande levnadsvanor samt sprida riktig och saklig information om 
alkohol och narkotika. Eftersom hemmen i sista hand svarar för uppfost
ran bör man intensivera upplysningen om alkohol och narkotika även för 
vuxna, så att föräldrarnas föredöme och skolans undervisning kan kom
plettera varandra. Här poängterar vi behovet av att utveckla samarbetet 
mellan hem och skola. Skolhälsovårdens hälsorådgivning bör stöda detta 
samarbete.

Behovet av klubbarbete i grundskolan är avsevärt större än vad som kan 
inrymmas inom ramen för dagens klubbtimmeantal. Så är fallet i synnerhet 
i stora grundskolor. 1 små skolor händer det att en del av timkvoten förblir 
outnyttjad. För att effektivera bruket av den reserverade kvoten för klubb
verksamhet kommer reglerna att ändras så att kvoten beräknas enligt 
kommunernas praxis i stället för det nuvarande systemet enligt skolornas. 
Därtill kommer att man särskilt bör utreda möjligheterna att ändra grund
skoleförordningen så att det är möjligt att anordna skolans klubbverksam
het också utanför skolans dagliga arbetstid och att även andra elever än 
skolans egna kan ingå i klubben. Likaså utreds b l.a . möjligheten att 
förbättra förutsättningarna för elevkårsverksamheten. Man måste också 
ofta eftersträva att genom att effektivera utbildningen och arbetsledningen 
öka lärarnas färdigheter så att de kan användas för elevklubbs- och elev
kårverksamhet.

Grundskolans läroplan kommer att utvecklas under åren 1980-1984. Då 
skall man fästa uppmärksamheten på vilka möjligheter det finns att göra 
undervisningen i färdighetsämnen och konstämnen mångsidigare och att 
utvidga dem. Undervisningen i dessa ämnen har i många fall sin egen 
betydelse vid inriktningen av barns och ungas fritidsverksamhet.

1 bibliotekens beslut om normalpris kommer man att alltmer ta hänsyn 
till kraven på mångsidigt arbete i biblioteken för att där få erforderliga 
utrymmen för t. ex. avlyssning av musik för unga och för filmklubbsverk- 
samhet.

I den riksomfattande utvecklingsplanen för musikinstitut bör man efter
sträva att åtminstone undervisningen på musikskolenivå täcker hela lan
det. Även medborgarinstitutens möjligheter att ge denna undervisning bör 
utredas.

Voitto Kallio
Avdelningschef .

regeringsråd
Timo Luoma-aho  

Planerare

Helsingfors den 8 juli 1980
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Delegationen för nordiskt kulturellt samarbete hänvisar i skrivelse den 30 
oktober 1980 till y t trande från delegationens sektion fö r  allmänt kulturellt 
sam arbete  (se nedan).

Sektionen för allmänt kulturellt samarbete inom Delegationen för nordiskt 
kulturellt sam arbete:1

--------konstaterar att allsidig utveckling av barns och ungas fritidsverk
samhet i synnerhet för att motverka alkohol- och narkotikabruket är en 
viktig sak som inte bör försummas. Frågan bör emellertid lösas på natio
nell nivå, eftersom barns och ungas problem uttrycklingen ansluter sig till 
deras egen levnadsmiljö.

Helsingfors i oktober 1980
(Ej S ign )

Statens ungdomsråd1

I Finland har man under 1970-talet antagit lagen som förbättrar ung
domsverksamheten. Lagen om ungdomsnämnd stadgar ramarna för myn
digheternas stödåtgärder vid främjande av den kommunala ungdomsverk
samheten. Lagen om statligt bidrag till riksomfattande ungdomsarbete 
b ildaren  grund för det offentliga stödet till riksomfattande ungdomsorgani
sationer och de organisationer som sysslar med ungdomsarbete.

Statens ungdomsråd har i olika sammanhang konstaterat att det bästa 
och effektivaste nykterhetsarbetet bland ungdom är anordnandet av ung
domsverksamhet. Genom anordnandet av ungdomsverksamhet -  synner
het för klubbar i den s .k .  öppna verksamheten inom det kommunala 
ungdomsarbetet — försöker man få med i verksamheten de ungdomar som 
kan tänkas utgöra ett slags riskgrupp i fråga om alkohol- och narkotikabru
ket.

Enligt statens ungdomsråds uppfattning skapar utvecklingen av den i 
Finland gällande lagstiftningen en grund för de åtgärder som föreslås i 
medlemsförslaget. Bristen på tillräckliga materiella resurser har försvårat 
en önskvärd utveckling av ungdomsverksamheten i tillräcklig omfattning.

Helsingfors den 20 juni 1980
O la v i  M a r t ik u ine n  

O rdförande
Olli Semrela  

Sekre te rare4
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Medlemsforslag 
om  tran sp ort av farlig t god s

(Väckt av Chr. Christensen, R o l f  Sell gren och M arjatta Väänänen) 

BILAGA I

Y ttran d en  över m ed lem sförslag et  
Nordens fackliga samorganisation:

N F S håller med förslagsställarna om att nationella regler rörande trans
port av farligt gods, till den del de skiljer sig från varandra, är till förfång 
för såväl standardiseringssträvanden som för de industrier, vilka produ
cerar transportmaterial. I motsats till förslagsställarna anser NFS dock att 
arbetet på en harmonisering av reglerna beträffande transport av farligt 
gods i första hand bör utgå från miljövårds- och arbetarskyddssynpunkter. 
De ekonomiska vinster som kan näs t. ex. genom samordnad produktion 
av containers eller genom underlättande av internordisk handel, vilka 
motiv förslagsställarna anför, måste väga lätt jämfört med det övergri
pande kravet att transporterna av farligt gods arrangeras på så sätt att 
godset inte komm er att utgöra fara vare sig för dem som hanterar det, 
andra människor eller för miljön.

N FS anser det angeläget att de nationella bestämmelserna i Norden 
harmoniseras såväl sinsemellan som med de internationella bestämmelser
na -  till den del de kan anses betryggande — samt att de internationella 
bestämmelserna koordineras. For flertalet nordiska länder gäller att varu
transporter över gränserna kräver en kombination av olika transportsätt. 
För att göra transporterna trygga bör gällande internationella reglementen, 
märkningssystem och övriga säkerhetsåtgärder koordineras. Nuvarande 
läge, där en och samma vara under olika skeden av transporten kan 
komma att lyda under dels järnvägstransportreglerna RID, sjötransport
regeln IMDG, vägtransportregeln ARD och iufttransportregeln RAR jämte 
nationella avvikelser och särregler, är inte ägnat att göra transporterna av 
farligt gods säkrare.

Nuvarande administrationsmaskineri borde förenklas -  i Sverige har 
inte mindre än 21 olika myndigheter att göra med transport av farligt gods 
och av dessa har 12 rätt att ge ut föreskrifter.
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En koordinering och harmonisering av internationella avtal, lagstiftning 
och annan reglering av transport av farligt gods är dock enligt N F S ’ 
uppfättning ännu ej en garanti för att dessa transporter kan ske under 
betryggande förhållanden.

En oundgänglig förutsättning är, att alla som handhar och övervakar 
transporterna -  vare sig de är speditörer, stuvare, lokförare, sjömän, 
chaufförer eller poliser — ges en gedigen kännedom om de regler som 
gäller och vilka åtgärder som skall vidtas på det att godset inte skall bli till 
fara ens i samband med olyckor.

Enligt N F S ' uppfattning är en av de angelägnaste uppgifterna för att göra 
transporter av farligt gods mindre farliga, att skapa regler för transportfö
retagens ansvar beträffande personalens skolning och arbetarskyddet.

Beträffande arbetarnas erfarenheter av transport av farligt gods i Sverige 
önskar NFS hänvisa till det projektarbete rörande transport av farligt gods 
som färdigställts vid Landsorganisationens skola i Brunnsvik i december 
1979.

NFS förväntar sig att de anställdas sakkunskap till fullo utnyttjas i det 
utredningsarbete medlemsförslaget förväntas föranleda, samt att härav 
följande konkreta förslag översändes till arbetstagarorganisationerna för 
uttalande.

Stockholm den 4 augusti 1980
N ordens fackliga samorganisation

Oso Laakso  
Ordförande

Lennart Forsebäck  
Genera lsek re te ra re

Scandinavian Airlines System (SAS):

Vad beträffar rena flygtransporter finns det icke några problem, då det 
gäller regler. Alla nordiska länder har acceptera t lA TA 's regler (RAR).

Det kan tänkas att det blir kontroverser mellan IATA och ICAO. som nu 
genom en ” Dangerous Goods Panel”  håller på att skriva ett nytt Annex 
(18) till Chicago-Konventionen jämte tekniska instruktioner, som motsva
rar IATA's RAR.

Vad beträffar kombinerade transporter: flyg -  järnväg -  bil -  sjö. har 
vi icke stött på några speciella svårigheter. 1 Sverige är det så att SJ 
accepterar försändelser enligt IATA's RAR.

Vi använder lastbilar för transport av containers t. ex. från Köpenhamn 
till Malmö/Göteborg/Oslo/Stockholm.

Detta betyder, i princip, att vi skall uppfylla RAR. IMDG och ADR. Del 
här är möjligen ett problem, som man ” skyggar”  för, men eftersom



3

IATA's RAR har de mest restriktiva bestämmelserna, så finns det knap
past några säkerhetsrisker. Det kan röra sig om märkning av godset, men i 
och med samordning mellan ICAO, U N ’s expertgrupp, IAEA i Wien och 
IATA kan man räkna med att man uppnår en fullständig samordning vad 
beträffar klassificering och märkning av gods.

Bromma den 21 juli 1980
Scandinavian Airlines System 

Cargo Services
Per-Johan Orrby

Nordisk Speditørforbund:
Forbundet har med interesse studeret forslaget om at tilstræbe en har

monisering af de nordiske landes bestemmelser om transport af farligt 
gods. Forbundet kan støtte, at en udredning iværksættes, og vil se positivt 
på et eventuelt forslag.

Forbundet vil dog gerne betone, at det er  vigtigt, at en harmonisering 
ikke skaber et nyt regelsæt, som skal anvendes ved siden af de øvrige. Det 
bør derfor overvejes, om der findes udvej for at harmonisere på bredere, 
international basis.
København, den 31. juli 1980

P.f.v.
Hans O. Christiansen

D a n m a r k  
Ministeriet for offentlige arbejder:

---------vedlagte udtalelser vedrørende forslaget fra henholdsvis Industri
ministeriet (skrivelse af 24. juni 1980), Justitsministeriet (skrivelse af 24. 
juli 1980), Indenrigsministeriet (skrivelse af 29. juli 1980) samt Danske 
Statsbaner (skrivelse af  26. juni 1980), hvortil man skal henholde sig (se 
nedan), idet bemærkes, at forslaget ikke har givet Miljøministeriet anled
ning til bemærkninger.

For så vidt angår de under Ministeriet for offentlige arbejders departe
ment hørende områder skal man oplyse følgende:

Vedrørende havneom rådet  
Under Landshavnerådet er  nedsat en arbejdsgruppe til revision af det 

gældende standardordensreglement for danske havne. I denne forbindelse 
er et forslag under udarbejdelse til nye bestemmelser om losning og ladning
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m. v. af farligt gods. Arbejdet foregår på basis af IMCO's "Recom m enda
tions on Safe Practice on Dangerous Goods in Ports"  samt for så vidt 
angår jernbane- og vejtransport af farligt gods på havneområdet med 
hensyntagen til RID og ADR.

På denne baggrund finder man for så vidt angår havneområdet ikke 
tilstrækkelig anledning til, at spørgsmålet om harmonisering af bestemmel
serne om transport af farligt gods i de nordiske lande tages op.

Vedrørende luftfartsområdet  
Ved luftfartsdirektoratets BL 5—21 af 1. februar 1972 er de i Nordisk 

Råds forslag nævnte internationale bestemmelser om flytransport af farligt 
gods, IA TA ’s RAR, gjort anvendelige også på indenlandske flytransporter 
i Danmark.

Af de indkomne svar synes det at fremgå, at der ikke generelt set er 
behov for at tage spørgsmålet om harmonisering af bestemmelserne om 
transport af  farligt gods op. og Ministeriet for offentlige arbejders sektion 
for nordisk samarbejde har derfor ikke fundet anledning til at tage initiativ 
til en drøftelse af  spørgsmålet mellem ministerierne.

København, den 31. juli 1980
P. m. v.

E. b.
Kirsten Jensen

Justitsministeriet:

I den anledning skal man bemærke, at Nordisk Trafiksikkerhedsråd 
(NTR) og dettes underorganer herunder NKV (Nordisk Komitté för Väg
trafiklagstiftning) lejlighedsvis behandler sager om særlige emner inden for 
området transport af farligt gods. Justitsministeriet har ikke indtryk af, at 
den grænseoverskridende vejtransport med farligt gods mellem de nordis
ke lande og Danmark giver anledning til særlige problemer på grund af 
uensartede bestemmelser. Såfremt der træffes beslutning om udarbejdelse 
af den i medlemsforslaget omtalte nordiske betænkning, bør behandlingen 
af spørgsmålet om transport af farlige stoffer ad vej henvises til NTR.

Justitsministeriet har i øvrigt ingen bemærkninger til forslaget.

K øbenh avn ,  den 24. juli 1980
Henning Rasmussen

Birte Lunæs
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Industriministeriet:

1. Transport af farligt gods til søs, herunder klassificering, emballering, 
mærkning, dokumentering, stuvning og separering, skal principielt ske i 
overensstemmelse med den af IMCO udarbejdede International Maritime 
Dangerous Goods Code (IMDG-koden), som finder anvendelse på alle 
skibe, der i dansk havn laster farligt gods.

IMDG-koden kræver ved visse transporter supplerende oplysninger og/ 
eller dispensationer fra kompetent dansk myndighed. Den danske admini
strative praksis er  i disse tilfælde - efter hvad der foreligger oplyst for 
ministeriet - i overensstemmelse med praksis i Norge, Sverige og Finland.

2. For transport af farligt gods på ro/ro-skibe i Østersøen har søfartsad
ministrationerne i Danmark, Sverige, Finland og Vesttyskland indgået et 
Memorandum of Understanding, som træder i kraft senest 1. oktober 1980.

Det nævnte M emorandum har til formål at sikre en sammenfaldende 
anvendelse af ADR- og RID-reglerne og IMDG-koden, idet søfartsadmi
nistrationerne under visse forudsætninger kan tillade transport af farligt 
gods, som er klassificeret, emballeret, mærket og dokumenteret i overens
stemmelse med ADR- og RID-reglerne. For stuvning og separering om 
bord i skibene skal anvendes særlige forskrifter.

Memorandummet vil uden at sænke sikkerhedskravene i IMDG-koden i 
væsentlig grad lette intermodale transporter af  farligt gods samt skabe ens 
konkurrencevilkår på området.

3. På baggrund af de under punkt 1. og 2. nævnte forhold finder ministe
riet, at Danmark, Norge, Finland og Sverige har harmoniseret landenes 
regler for transport af  farligt gods til søs så langt som det for tiden er 
praktisk muligt.
København, den 24. juni 1980

P. m. v.
E. x .b.

Sven Lunddahl  
Fg. kontorchef

Indenrigsministeriet:

Indenrigsministeriet har indhentet en udtalelse fra sundhedsstyrelsen, 
der mener, at man på det foreliggende grundlag kan anbefale gennemfø
relse af en udredning som foreslået af de tre medlemmer af Nordisk Råd. 
Styrelsen ser sig gerne underrettet om sagens eventuelle videre forløb, 
herunder især udviklingen a f  praktiske regelsæt vedrørende lokal, national
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og international transport a f farligt gods, dels af hensyn til sundhedsstyrel
sens Ændringer af transport af radioaktive stoffer, dels af hensyn til 
sundhedsstyrelsens information i relation til embedslægeinstitutionerne.

Indenrigsministeriet har på denne baggrund ingen indvendinger imod det 
foreslåede udredningsarbejde for så vidt som det ikke skønnes, at den 
pågældende problemkreds ikke allerede behandles i anden international 
sammenhæng.

København, den 29. juli 1980
P. m. v.

E .b .
Jens Andersen

Danske Statsbaner (DSB):
1 forslaget tales der specielt om det ønskelige i en harmonisering af de 

enkelte landes interne bestemmelser for transport a f  farligt gods på lande
vej, men vi formoder, at der tænkes på alle former for transport.

Vi er ikke uenige med forslagsstillerne i. at en harmonisering kan være 
hensigtsmæssig, men vi mener, at en sådan harmonisering i givet fald bør 
ske på grundlag af de gældende internationale regler for transport af farligt 
gods (ADR. RID m.v). Dette synes ikke helt at være forslagsstillernes 
hensigt, idet der i forslaget b l.a .  anføres:

vid sidan av dessa internationella reglementen finns inom samtliga nor
diska länder nationella föreskrifter för vägtransporter. I vissa fall har man 
försökt anpassa sig till ADR och i andra har man valt en rent nationell 
lösning. Detta har fått till följd att de nordiska länderna tvingas använda sig 
av regler — avsedda för internationella transporter -  även vid rent inom- 
nordiskt handelsutbyte.

Det ser ud, som om man forestiller sig, at der i internordisk trafik skulle 
kunne gælde lempeligere regler end i anden international trafik. Dette 
synspunkt kan vi ikke tilslutte os. Tværtimod mener vi, at de interne 
forskrifter bør udformes så tæt op ad ADR som muligt. Dette ville give den 
ønskede harmonisering. For så vidt angår landevejstransport kan det 
nævnes, at Danmark arbejder på tiltrædelse af ADR-konventionen, og så 
vidt vi ved, er dansk tiltrædelse nært forestående. Dette er i sig selv et 
skridt på vejen mod en harmonisering, idet ADR-reglerne derefter vil være 
gældende i trafik mellem Danmark, Sverige, Norge og Finland, og det må 
vel formodes, at de interne danske regler efterhånden vil blive tilpasset 
ADR-reglerne.

N år der er tale om jernbanetransport foregår transporterne mellem de 
nordiske lande allerede efter de internationale bestemmelser i RID, og
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disse bestemmelser gælder også for indenlandske transporter i Danmark. 
Vi kender ikke de øvrige nordiske landes interne bestemmelser for jern
banetransport af farlige stoffer, men i det omfang, der findes specielle 
regler, som giver anledning til problemer, mener vi, at disse problemer bør 
løses ved en tilpasning af de interne regler til RID-reglerne.

København, den 26. juni 1980.
E .b .

S. P. Larsen  
Fuldmægtig

Sammenslutningen af danske Havne:

1 den anledning skal sammenslutningen udtale, at der under landshav
nerådet er nedsat en arbejdsgruppe til revision af det gældende standardor
densreglement for danske havne.

I denne forbindelse er et forslag under udarbejdelse til nye bestemmelser 
om losning og lastning m. v. af farligt gods. Dette arbejde foregår på 
grundlag af lMCO-resolutionen nr. A 289 (VIII), anbefaling om sikker
hedsforanstaltninger vedrørende farligt gods i havne. H erudover vil der 
under arbejdet blive taget hensyn til RID-koden og ADR-koden for så vidt 
angår jernbane- og vejtransport af  farligt gods på havneområder.

Sammenslutningen finder således ikke grundlag for, at der på nordisk 
plan udarbejdes yderligere regler.

København, den 14. august 1980
Svend Hansen

O. Jngvarlsen

Københavns Havnevæsen
-------- skal vi meddele, at Københavns Havnevæsen helt kan tilslutte

sig, at der finder en harmonisering sted af de nordiske landes bestemmelser 
om transport af farligt gods.

Vi vedlægger til rådets orientering en genpart af en fra KFS over sagen 
indhentet udtalelse (se nedan), idet vi kan bekræfte, at det pågældende 
spørgsmål behandles i det nævnte udvalg, nedsat af  Landshavnerådet, 
samt oplyse, at havnevæsenet er repræsenteret i det pågældende udvalg.

Eigil Andersen
Carl Veng 

Afdelingschef

K øbenh avn ,  den 4. august 1980
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Københavns f  rihavns- og Stevedoreselskab A/S (KSF):

Det, der især har vor interesse, er at få indført ensartede regler for 
arbejde omkring losning og lastning af farligt gods. Vi kan i den forbindelse 
oplyse, at direktør Mogens Friis fra Århus Stevedorekompagni er repræ
senteret i et af  Landshavnerådet nedsat udvalg til udarbejdelse af nyt 
standardordensreglement for havne.

Det er os bekendt, at man i dette udvalg arbejder på at IM CO’s resolu
tion A 289 bliver lagt til grund for bestemmelserne for losning og lastning af 
farligt gods samt at man tilstræber, at benytte de svenske regler nærmere 
betegnet Göteborg-reglerne. der indeholder helt klare bestemmelser for 
anmeldelse af farligt gods.

København, den 23. juli 1980
Københavns Frihavns- og Stevedoreselskab A/S 

Louis Bucher

Industrirådet:

1 den anledning skal Industrirådet henlede opmærksomheden på, at de 
nordiske bestemmelser såvel for den internordiske grænseoverskridende 
transport af  farligt gods som for dén nationale i dag er harmoniserede, da 
de gældende internationale konventioner omfattende henholdsvis sø-, luft- 
og banetransport er ratificeret af de nordiske lande (bortset fra Island, der 
alene har ratificeret RAR-konventionen).

Hvad angår spørgsmålet om en harmonisering af transportbestemmel
serne for transport af farligt gods ad vej, er  situationen den. at en harmoni
sering for så vidt angår den grænseoverskridende transport vil være en 
realitet, når Danmark inden årets udgang ratificerer ADR-konventionen. 
Hvad angår den nationale vejtransport a f farligt gods, er det Industrirådets 
vurdering, at der savnes den fornødne motivering for en harmonisering på 
dette område. Rådet finder, at bestemmelserne for den nationale vejtran
sport tværtimod bør tilpasses de enkelte landes særlige behov, afhængigt af 
hvilke farlige stoffer der udgør hovedparten af de transporterede mængder, 
vejsystemets udformning og kapacitet, trafiktætheden, topografien og de 
klimatiske forhold i de enkelte lande, faktorer der vil være stærkt varierede 
fra land til land i Norden.

Da reglerne for den indenlandske vejtransport af  farligt gods alene er et 
nationalt problem og derfor bør løses som et sådant med skyldig hensynta
gen til de ovennævnte faktorer i de enkelte lande, og da problemerne i
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forbindelse med den grænseoverskridende vejtrafik og al trafik for så vidt 
angår sø-, luft- og banetransporter som nævnt allerede er løst, f inder Rådet 
ingen motivering for, at det foreliggende forslag nvder fremme.

København, den 2. juni 1980
Ove Munch

Johs. Reeckmann

Danmarks Rederiforening:

I den anledning kan vi meddele, at Rederiforeningen er enig i. at der sker 
en stadig voksende transport af  såkaldt ” farligt gods” , og at den størst 
mulige harmonisering af reglerne på dette område er ønskelig.

Rederiforeningen er imidlertid betænkelig ved en udvikling, der kan føre 
til afvigelser fra allerede eksisterende internationale regler, og tillader sig 
at foreslå, at de nordiske lande i stedet for i fællesskab virker for en 
harmonisering på internationalt plan af ADR-, RID-, 1MDG- og RAR- 
reglerne.

København, den 8. august 1980
Danmarks Rederiforening 

P .d .  v.
J.J. Jensen

Oliebranchens Fællesrepræsentation:

Som bekendt arbejdes der på dansk ratifikation af  ADR-koriventionen, 
og dansk erhvervsliv, inklusive oliebranchen, er interesseret i en hurtig 
ratifikation. Herved tilvejebringes sikre og ensartede regler for transport af 
farligt gods over landegrænserne. Der er to vigtige aspekter heri:
-  Sikkerheden (for mennesker og miljø) etableres på det rigtige niveau, og
-  særregler kan ikke anvendes til konkurrencebegrænsning.

N år alle skandinaviske lande har tiltrådt ADR (det vil sige, når også 
Danmark har ratificeret overenskomsten) kan en transport af farligt gods, 
der opfylder A D R 's  regler (med hensyn til materiel og procedure) gennem
føres sikkert og uden konkurrencebegrænsning som følge af særregler for 
så vidt angår begrebet ” farligt gods”  mellem de skandinaviske lande (eller 
for den sags skyld et hvert andet land tilsluttet ADR). Der er her tale om en 
omfattende og nyttig harmonisering.
tl -2 9 :s e s s  A582/t Supplem ent
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Et helt andet spørgsmål er, om ADR-reglerne skal ratificeres således, at 
de også gøres til nationalregler, eller om de skal danne grundlag for en 
regelharmonisering for eksempel mellem de nordiske lande. Herimod må 
vi kraftigt advare og henviser til vedlagte Bihang,  der mere detaljeret 
redegør for årsagerne til vore betænkeligheder. Disse kan resumeres såle
des:

Punkt 1. 2 .4 .1,2  og 3
-  Benzinbiler skal da bygges med tryktanke,
-  den såkaldte kuffertprofil vil ikke kunne anvendes. Der må anvendes 

cirkulær profil af  tanken, hvad der vil medføre tyngdepunktsvanskelig- 
heder.

Punkt 1. 2.8.3,4 og 5
-  Godstykkelsen af tankbilers tank skal forøges, så der opnås mindre 

nyttelast.

Punkt 1. 2.8.5
-  Benzintankbilers rumstørrelse formindskes fra 6000 liter til 5000 liter. 

Punkt 1. 3.8
-  Der skal anvendes forstærkningsringe, hvad der vil reducere udnyttel

sen af tilladt vognbredde og dermed øges længden af tankbilen og dens 
manøvredygtighed nedsættes.

Punkt 1 .5 .2
-  Den krævede periodiske inspektion af tankbiler hvert sjette år er et 

uheldigt valg, da danske tankbilers udskiftningsfrekvens snarere er syv 
til otte år.

Punkt 1. 7.3
-  Den maksimale fyldningsgrad vil blive nedsat fra i dag 99 procent til 

cirka 97,9 procent.
En dansk ratificering af ADR-overenskomsten vil tilvejebringe en for

nuftig harmonisering af reglerne vedrørende grænseoverskridende lande
vejstrafik med farligt gods. En harmonisering, som foreslået for Nordisk 
Råd, kan imidlertid let blive en harmonisering for dennes egen skyld til 
skade for erhvervslivet, der ikke netop har brug for unødige omkostninger
i disse år.

Oliebranchens Fællesrepræsentation
K ø benh avn ,  den 6. maj 1980

H. Tandrup
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Resumé af oliebranchens synspunkter vedrørende dokumenter udarbejdet af 
Economic Commission for Europe, Inland Transport Committee, Trans/ GE 
15/ R 62

Oliebranchens synspunkter er udarbejdet ud fra den betragtning, at 
europæiske fællesregler for transport over landegrænserne i et vist omfang 
er af direkte interesse for danske olieselskaber, især transport over den 
dansk-tyske grænse, og at de foreslåede regler således i et vist omfang, om 
end dette er mindre, også har direkte interesse for disse selskaber, men 
især ud fra den betragtning, at sådanne fællesregler på et senere tidspunkt 
evt. uændret overføres til nationale eller EF-regler, og vi forstår, at der er 
sådanne bestræbelser i gang inden for EF. uanset at danske forhold ikke vil 
nødvendiggøre de fordyrende og for strenge krav.
Bemærkninger til:
Punkt 1 .2.4 .1 , 2 og 3

Grænsen 1.1 kg/cm2 skal ifølge ADR Appendix B.l marginal 210 310 
punkt (3) N o te  oversættes til et Reid damptryk på 0.65 kg/cm2 ved 37.8°C, 
svarende til 9,55 lb/sq.in. Når transportgodset (i praksis benzin) har et 
Reid damptryk mindre end 9,55 lb/sq.in. skal beregningstrykket for tanken 
være mindst 2 gange det statiske vandtryk svarende til maksimal fyldning 
af tanken, men hvis transportgodsets Reid damptryk er større end 9,55 
lb/sq.in., skal beregningstrykket være mindst 1,5 kg/cm2 (gauge).

Denne Reid damptryksgrænse på 9,55 lb/sq.in. ligger meget uheldigt 
efter danske forhold, hvor man i vintermånederne a.h.t . benzinens tæn
dingsegenskaber kan komme op på 13—14 lb/sq.in. Reid damptryk og om 
sommeren 11 lb/sq.in. svarende til hhv. 1,6 og ca. 1,3 kg/cm2 damptryk 
ved 50°C, jvf. ovenfor.

Konsekvensen heraf vil være, at benzintankbiler skal bygges efter punkt
1.2.4.3. i stedet for. som det nu er muligt, efter 1.2.4.1, jvf. dog nedenfor -  
og dette skærpede krav fremkommer alene som følge af ønsket om ensar
tethed i Europa, og ikke som følge af  utilfredsstillede sikkerhedsbehov i 
Danmark.

Trykprøvningskravet vil umuliggøre bygning af tanke med såkaldt kuf
fertprofil og med elliptisk profil og tvinge formen over i den helt cirkulære; 
netop med benzin medfører dette konstruktive vanskeligheder, nemlig 
tyngdepunksvanskeligheder, fordi byggehøjden må øges for at skaffe til
strækkeligt nyttelastvolumen.

En efter danske forhold bedre grænse i punkterne 1.2.4.1, 2 og 3 ville 
være 1,3 kg/cm2 damptryk ved 50°C med mulighed for om vinteren (okto
b e r - m a r t s  inkl.) at transportere benzin med damptryk indtil 1,6 kg/cm2 
ved 50°C i de samme vogne. Det skal understreges, at man herved undgår 
en usaglig skærpelse af i Danmark godkendte bestemmelser.

Men selv i punkt 1.2.4.1 er der tale om en skærpelse i forhold til de 
nugældende danske regler, idet tanke hørende til dette punkt efter de 
danske regler skal trykprøves til 2,5 meter vandsøjle, medens punkt 1.2.4.1 
evt. kan øge kravet til 3.6 meter vandsøjle afhængigt af tankdimension
erne. Dette vil især medføre konstruktive vanskeligheder for tanke med 
den såkaldte kuffertprofil. Problemet kunne undgås ved at tilføje "dog  
maksimalt 2,5 meter vandsøjle” .
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Punkt 1.2.8.3, 4 og 5
Ifølge de nugældende danske regler skal godstykkelsen i tanken være 

mindst 3 mm for blødt stål eller ækvivalent godstykkelse for andre stålkva
liteter.

Heroverfor står det fælleseuropæiske forslag om en minimumsgodstyk
kelse på 5 mm for blødt stål eller ækvivalent godstykkelse for andre 
stålkvaliteter for tanke med et cirkulært tværsnit under 1.80 meter i dia
meter. eventuelt reduceret til 3 - 4  mm, hvis der tilvejebringes beskyttelse 
af  tanken mod skade fra siden og bagfra, f. eks. i form af profiljern langs 
siden og bagenden. Det europæiske forslag bevirker således, at tankvogn
enes egenvægt bliver større end efter nugældende danske regler, som så 
vidt vi ved fungerer til alles tilfredshed, og det vil sige. at nyttelasten bliver 
mindre, at transportomkostningerne øges til ingen nytte.
Punkt 1.2.8.5

Det europæiske forslag opererer med maksimal rumstørrelse på 5000 
liter, hvorimod de danske regler for klasse 1 og 11 opererer med maksimale 
rumstørrelser på 6000 liter. De danske regler er transportøkonomisk bedre 
end de europæiske fællesregler, der på den anden side ikke medfører nogen 
forøgelse af sikkerheden i forhold til de danske regler.
Punkt 1.3.8

Jvf. vore bemærkninger ovenfor om unødig forøgelse af transportom
kostningerne p .g r .a .  de angivne beskyttelseskrav. Eksemplerne i fodnote
2 er ikke gode, se eksempelvis 2 med forstærkningsringe. For at forøge 
tankvognenes manøvredygtighed bygges de helst så korte som muligt, 
hvilket indebærer, at bredden vil blive udnyttet mest muligt. Forstærk
ninger af den omhandlede art reducerer mulighederne for at udbytte bred
den, fordi forstærkningerne jo  skal være inden for den maksimale bredde, 
og det tabte må da tilvejebringes ved en større længde, hvilket som nævnt 
reducerer manøvredygtigheden.
Punkt 1.5.2

Tiden mellem periodiske inspektioner er for tankbiler foreslået til 6 år. 6 
år er faktisk et meget uheldigt valg, og der burde stå 8 år i lighed med 
cisternevogne. Forholdet er nemlig det, at mange tankbilers levetid er ca. 
7 - 8  år; når denne periode er gået, vil tanken enten blive genanvendt ved 
en større tankbilsombygning med udskiftning af chassis/traktor, eller vog
nene med tanke vil blive skrottet, eller hensat til spidsbelastningsbrug. I de 
to første tilfælde vil en 6 års grænse bringe vognene til det omhandlede 
hovedsyn kort før total ombygning eller skrotning, medens en 8 års grænse 
vil bevirke, at disse vogne ikke skal til det omhandlede hovedsyn, men 
enten skrottes eller kommer under nybygnings- og ombygningsbestemmel
serne ifølge 1.5.1.

Kravet om tæthedsprøvning og prøv ning af funktionsdygtighed af udstyr 
hvert 3. år, som foreslået, skal så formentlig ændres til 1/2 x 8 = 4 år.
Punkt 1.7.3

Ifølge de danske bestemmelser må tankbiler ikke fyldes over 99% af 
kapaciteten.

Vore beregninger v. hj. a. formlen i 1.7.3.1 giver en maksimal fyldning på 
97,7 % ,  dvs. 1,1% mindre end efter gældende danske bestemmelser. Hertil
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er at sige, dels at en lavere fyldningsgrad formentlig er rigtig under sydlige 
himmelstrøg p. gr. a. kraftigere solopvarmning end på vore breddegrader, i 
hvert fald har vi ikke problemer i Danmark med en fyldningsgrad på 99%, 
dels at kravet ikke nødvendigvis skal være ens for tankbiler og cisterne
vogne, idet tankbiler altid medfører en hurtig transport mellem leverandør 
og forbruger, hvilket jo  ikke nødvendigvis er tilfældet med cisternevogne, 
således at tankbilsdrift sagligt kan tillades med en større fyldningsgrad end 
cisternevognes drift.
Punkt 2.5.4

Sætningen ” Determination by a calculation based on the dimensions of 
the shell is not permitted”  bør efter vor mening slettes, idet denne bestem
melsesmåde er fuldt ud tilfredsstillende under de givne tolerancevilkår. 
Det er trods alt ikke apotekervarer, paragraffen drejer sig om.
Punkt 2.6.1 & 2

De fælleseuropæiske krav om fuld navneangivelse for de gasarter,  en 
given vogn må transportere, forekommer os at være urimeligt bureaukra
tiske. Det der har betydning er ikke, om gassen er propan eller butan eller 
blandinger heraf, men alene at der er tale om transport a f e n  brandfarlig,  
flydende gas.

København, den 13. september 1976

Landsforeningen danske Vognmænd:
Ved Danmarks forventede snarlige ratifikation af den europæiske kon

vention om international transport af farligt gods ad vej (ADR), vil det ved 
internationale transporter af farlige stoffer være reglerne i denne konven
tion, der skal følges, både ved kørsel på dansk strækning og ved kørsel i 
vore nabolande, herunder Norge, Sverige og Finland.

Ud over reglerne i ADR har en række lande, herunder Danmark, særlige 
regler for de rent nationale transporter ad vej af farlige stoffer. Disse 
nationale regler afviger på en række områder ret væsentligt fra ADR, men 
vil formentlig i de kommende år til en vis grad blive tilnærmet denne 
konvention.

Denne tilnærmelse af reglerne ved nationale transporter kan efter lands
foreningens opfattelse meget vel ske på en sådan måde. at der opnås den 
størst mulige harmonisering af de nordiske landes bestemmelser om na
tionale transporter af  farligt gods.

Herved kan man, som også omtalt i bemærkningerne til forslaget, opnå 
en formålstjenlig standardisering af f. eks. transportmateriel, containere og 
emballage.

Men landsforeningen mener ikke, at man ved transporter af farlige 
stoffer mellem de nordiske lande bør anvende de nationale regler. En
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naturlig konsekvens af tilslutningen til ADR må være. at alle internationale 
transporter, også mellem de nordiske lande, må følge reglerne i ADR.

København, den 31. juli 1980
P. 1. v.

Kurt Birk

Danair A/S henviser i skrivelse den I m aj 1980 till yttrande av den från  
Scandinavian Airlines System  Ise ovan).

Sterling Airways A/S m eddelar  i skrivelse den / I augusti 1980 att de icke 
har några kom m entarer till medlemsförslaget.

Fi n l a n d
Ministeriet för inrikesärendena har i skrivelse den I ju li  1980 meddelat,  att  
ministerier icke har något att anmärka i anledning av medlemsförslaget.

Trafikministeriet:1
----- ---  konstaterar trafikministeriet att Finland, Sverige och Norge på

vägtrafikens område har tillträtt den av Förenta Nationerna utarbetade 
internationella s .k .  ADR-överenskommelsen och att Danmark väntas till
träda den i en nära framtid.

I enligh med överenskommelsen godkänner länder som tillträtt den 
varandras laster av farligt gods i internationell trafik ifall dessa motsvarar 
de bestämmelser som ingår i överenskommelsen.

I internationell järnvägstrafik tillämpas på motsvarande sätt den s .k .  
RID-överenskommelsen som alla nordiska länder likaledes har tillträtt och 
som i sina huvudprinciper motsvarar ADR-överenskommelsen.

1 Finlands interna väg- och järnvägstrafik gäller, förutom lagen och 
förordningen om transport av farligt gods. i vägtrafiken trafikministeriets 
bestämmelser om transport av farligt god på väg och i järnvägstrafiken 
bestämmelser angående befordran av farligt gods på järnvägen (VAK).

Dessa samlingar av bestämmelser grundar sig på ADR- och RID-över- 
enskommelserna, men på grund av Finlands glesa bebyggelse, kyliga kli
mat och långa avstånd har det ansetts möjligt att tillåta undantag i transpor
ter som sker inom landets gränser. Likaledes har man aktat på att ADR- 
bestämmelserna inte är lämpliga för egentliga distributionstransporter och 
godsmängder som kan transporteras utan särskilda villkor är större i de 
nationella bestämmelserna än i ADR-överenskommelsen.
1 Yttrandet översatt från finska.
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I enlighet med både ADR och RID har länder som tillträtt dessa överens
kommelser dessutom rätt att sluta bilaterala eller multilaterala avtal om 
lindrigare villkor.

1 flygtrafiken tillämpas de av IATA utvecklade bestämmelserna ” Rest
ricted Articles Regulations” . Senast i början av 1982 kommer de av den 
internationella organistionen för civilluftfart ICAO utarbetade nya bestäm
melserna med deras detaljerade tekniska anvisningar att tas i bruk.

Att förenhetliga bestämmelserna om transport av farligt gods i de nordis
ka länderna är motiverat med tanke såväl på utveckling av den internatio
nella handeln och trafiken som på trafiksäkerheten och lönsamheten. Tra
fikministeriet håller det dock inte för önskvärt  att egna bestämmelser 
skulle utvecklas för den nordiska trafiken, utan anser att de ovannämnda 
allmänna internationella överenskommelserna bör användas också i de 
nordiska länderna. Om man dock med tanke på de nordiska ländernas 
särskilda förhållanden i vissa detaljer håller det för nödvändigt att avvika 
från dessa överenskommelser är det naturligtvis önskvärt att dessa avvi
kelser liksom de olika nordiska ländernas interna specialbestämmelser 
överhuvudtaget förenhetligas så att transporter i enlighet med ett nordiskt 
lands nationella bestämm elser på basen av ömsesidighet tillåtes också i de 
övriga nordiska länderna.

Helsingfors den 12 augusti 1980
Reino J. Aurinen  

K ansl ich ef
Markku Lehtinen

Sekr.  för internationella  
ä renden

Luftfartsstyrelsen:1

På luftfartsområdet tillämpas i Finland vid transport av farligt gods de av 
IATA utvecklade reglerna Restricted Articles Regulations. Dessa regler 
kompletteras årligen och har genom åren blivit synnerligen detaljerade. 
Enligt till buds stående uppgifter tillämpas dessa regler även i de övriga 
nordiska länderna.

Då dessa regler är avsedda närmast för IATA-bolag tog man genom 
initiativ av internationella civila luftfartsorganisationen ICAO itu med att 
uppgöra regler som avses gälla samtliga ICAO:s medlemsstater. Dessa 
regler omfattar ett nytt Annex, som innehåller principiella frågor, samt en 
omfattade bilaga. Technical Instructions for the Safe Transport of Danger
ous Goods, vilken innehåller detaljerade normer. Annexet och bilagan har 
redan varit på utlåtande i medlemsstaterna och de kommer enligt uppgift

1 Y ttrandet ö v ersa tl från finska.
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frän ICAO att stå slutligt utformade i februari 1981. Reglerna avses tas i 
bruk 1.7.1981. Då den slutliga utformningen av reglerna innebär ett omfat
tande arbete är det möjligt att deras ibruktagande uppskjuts till år 1982.

Luftfartsstyrelsen anser att en harmonisering i de nordiska länderna av 
bestämmelserna om transport av farligt gods är motiverad såväl ur trafik- 
säkerhets- som ur ekonomisk synpunkt. På luftfartsområdet bör denna 
harmonisering grunda sig på de internationella regler som nu utvecklas.

Helsingfors den 18 juli 1980
I avdelningschefens frånvaro

Martti Räikkönert 
B y råche f

Lars Lövkvist  
B yråche f

Väg- och vattenbvggiiadsstyrelsen:1

Enligt VVS:s åsikt vore ett förenhetligande av ifrågavarande bestämmel
ser till nytta i de nordiska länderna. Då nu Finland, Norge och Sverige har 
anslutit sig till den europeiska överenskommelsen om transport av farligt 
gods på väg (ADR), och Danmark troligen ansluter sig under detta år. har 
man redan uppnått enhetlighet vid landsvägstransporter mellan länderna. I 
Finland gäller, förutom lagen och förordningen om transport av farligt 
gods, också trafikministeriets bestämmelser om transport av farligt gods 
på väg. vilka givits för knappt 2 år sedan. Dessa bestämmelser grundar sig 
på ADR. På grund av Finlands klimatförhållanden och glesa bebyggelse 
avviker de i Finland ikraft varande bestämmelserna något från ADR:s 
bestämmelser.

Då Finland nu har så pass nya bestämmelser om transport av farligt gods 
på väg. borde ändringsbehovet enligt VVS:s åsikt vara stort, för att det 
skall finnas skäl att ändra bestämmelserna inom närmaste framtid. Därför 
anser VVS det viktigt att det görs en utredning om ändringsbehovet. Först 
därefter bör man överväga, om förslaget till förenhetligande av bestämmel
serna är nödvändigt.

Helsingfors den 27 juni 1980
I generaldirektörens frånvaro

O. Seppälci 
Överingenjör

M. Olajärvi  
Byråingenjör

1 Y ttrandel översa tt från finska.
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Sjöfartsstyrelsen:1

Såsom det konsta teras  i förslaget efterföljer alla nordiska länder den kod 
för sjötransporter av farligt gods (International Maritime Dangerous Goods 
Code) som utfärdats av Förenta  Nationernas underorganisation IMCO. I 
Finland har denna kod hittills varit i kraft i rekommendationssyfte men den 
träder också officiellt i kraft i och med förordningen av den 16 maj 1980 om 
transport av farliga ämnen på fartyg (357/80). som träder i kraft den I 
oktober 1980.

Efterlevnaden av lMCO:s tranportkod som bas för nationell lagstiftning 
gällande sjötransporter av farligt gods i östersjöländerna rekommenderas i 
den av skyddskommissionen för östersjöområdets marina miljö (Helsing- 
forskommissionen) den 5.5.1980 godkända resolutionen H ELC O M  1/20. 
bilaga 11 Den tillämpas uppenbarligen i alla östersjöländer redan vid 
årsskiftet 1980/81. Sålunda utgör IMDG-koden inom östersjökretsen ett 
enhetligt internationellt reglemente som tillämpas vid sjötransporter av 
farligt gods.

Eftersom IMDG-koden lämnat några frågor till de nationella myndighe
ternas avgörande är det i sådana fall på sin plats att gemensamt beslut 
fattas mellan myndigheterna i de stater, vilkas inbördes trafik det gäller. 
Sålunda har man redan förberett ett gemensamt avtal mellan Förbundsre
publiken Tysklands, Danmarks, Sveriges och Finlands sjöfartsmyndig- 
heter om tillämpningen av bestämmelser i IMDG-koden om transport av 
farligt gods med ro-ro fartyg.

Sjöfartsstyrelsen anser att det är ytterst viktigt att åstadkomma gemen
samma internationella tillämpningsdirektiv även i andra frågor som genom 
IMDG-koden lämnats till nationella myndigheters övervägande, så att 
samma bestämm elser tillämpas på samma sätt i olika länder. De nämnda 
tillämpningsdirektiven av IMDG-koden utvecklas vidare vid behov i sam
arbete mellan de olika nordiska ländernas myndigheter, såsom man redan 
ofta förfarit mellan Finland och Sverige.

Vid harmonisering av bestämmelser om olika tranportformer är det fråga 
om ett redan mycket omfattande internationellt problem. De organisatio
ner. som utarbetar bestämmelserna för olika transportformer, försöker i 
allt högre grad att beakta FN:s rekommendationer och därmed harmoni
sera bestämmelserna. Sjöfartsstyrelsen anser också att man vid harmoni
sering av olika transportformer måste vänta på detta slags internationella 
utveckling.

Hesingfors den 13 augusti 1980
.lan-Erik Jansson  

Genera ld irek tö r
Seppo  Hilden

Ö veringenjör
1 Y t trande t  översa t t  från finska, 

t2 -29 :sess A582/1 Supplem ent
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Strålsakerhetsinstitutet:
1 enlighet med sitt verksamhetsområde avger strålsäkerhetsinstitutet sitt 

utlåtande beträffande medlemsförslaget rörande harmonisering av trans
portregler för farligt gods endast med avseende på radioaktiva ämnen. 
Radioaktiva ämnen är härvid förutom de medicinska samt inom industrin 
och forskningen använda ämnen också det klyvbara material som används 
vid framställning av kärnenergi och likaledes dessas avfall.

Utformandet av transportbestämmelser för radioaktiva ämnen har redan 
länge varit föremål för internationellt samarbete. Den Internationella 
atomenergiorganisationens (IAEA) första regler (Regulations for the Safe 
Transport of Radioactive Materials) publicerades år 1961 varefter de ofta 
har förnyats och preciserats, senast år 1979. Alla i medlemsförslaget 
sagda, för de olika transportformerna tillämpade bestämmelserna, grundar 
sig på IAEAs regler och sakinnehållet är  med dessa överenstämmande. 
Såsom det i medlemsförslaget konstateras har de nordiska länderna, Island 
undantaget, medelst olika avtal satt dessa regler i kraft.

Särskilt för Finlands del bör konstateras att:
— de till den internationella överenskommelsen om varors jänvägstrans- 

port (CIM) hörande bestämmelserna beträffande transport av farligt 
gods (RID) har satts i kraft 1.10.1979 såsom av järnvägsstyrelsen, på 
grundval av förordningen för järnvägstransport, utgivna VAK-regier;

- d e  tekniska bestämmelser vilka är bilagda till det europeiska fördraget 
(ADR) om transport av farligt gods på väg har trätt i kraft 1.4.1979 
medelst trafikministeriets beslut (610/78);

— det rådgivande internationella sjöfartsorgant IMCOs regler för transport 
av farligt gods (IMCO-koden) bör efterföljas från och med 1.10.1980 på 
basen av förordningen (357/80). I praktiken tillämpas koden redan;

— FIN N A IR  vid lufttransporter tillämpar det Internationella luftfartför
bundet IATAs bestämmelser. I Finland finns inga på grund av luftfarts
lagen utgivna bestämmelser för farliga ämnens transport i luftfarkost.
De i Finland tillämpade transportbestämmelserna är således överens

stämmande för de enskilda transportformernas del med såväl internationell 
som nordisk praxis. Det enda undantaget består i posttransporten. 1 den 
1944 utgivna postregeln (förf.saml. 650/44) nämns inte särskilt radioaktiva 
ämnen, men i 20§ I. moment angivna förbud, varenligt föremål, vilka av 
sin natur kan orsaka fara ej tas till posttransport, anses gälla även försän
delse av radioaktiva ämnen. Enligt år 1974 allmänna internationella post
avtal, till vilket även Finland har anslutit sig, tillåts att försändelse som 
innehåller radioaktivt material i enlighet med avsändarlandets behöriga 
myndighets förhandsbeslut under förutsättning att dessa är i överensstäm
melse med IAEAs regler. Inom de nordiska länderna tillåtes postbefordran 
av radioaktivt material i Sverige medan detta är förbjudet i Norge och 
Danmark.
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Av ovanstående framgår att det inte, postförsändelse undantaget, finns 
väsentliga skillnader mellan transportreglerna i Finland och i de övriga 
nordiska länderna. I praktiken förekommer dock differenser i detaljtill- 
lämpningar och i ett flertal specialfall främst på grund av att internationella 
regler sällan innehåller tillräckligt detaljerade instruktioner för dessas 
tillämpning. Detta har redan insetts och bl. a. Nordiska kontaktorganet har 
blivit intresserat för saken.

I samband med ett i Finland år 1976 arrangerat NK A-seminarium be
handlades även strålskyddsmyndigheternas samarbete och konstaterades 
att en närmare samverkan var önskvärd. Vid samma tillfälle identifierades 
ett antal samarbetsfrågor. Myndigheternas samarbetsorgan höll sitt första 
sammanträde 1977. Styrgruppen bildades med en representant från NKA 
som observatör och fyra arbetsgrupper: postgruppen, certifikatgruppen, 
fysiskt skydd samt gruppen för forskning och utveckling. Av bilaga 1 
framgår verksamheten under år 1979 och av bilaga 2 verksamheten under 
första halvåret 1980 samt gruppernas sammansättning, uppgifter samt hit
tills uppnådda resu lta t .1

Det kan konstateras att de nordiska strålskyddsmyndigheterna redan 
under några års tid har samarbetat i avsikt att uppnå en större enhetlighet i 
frågor som berör transport av radioaktivt material. Arbetet har visat sig 
vara nyttigt också i andra avseenden än vad harmoniseringen av reglerna 
beträffar. Genom att fördela uppgifterna har dubbelarbete kunnat undvikas 
och alla parter har fått information utan att själva göra anskaffningar. Det 
hittills gjorda arbetet har enhälligt konstaterats vara värdefullt och det 
kommer att fortsättas. Särskilt kommer det att inriktas på att lösa vissa 
praktiska problem samt på forsknings- och utvecklingsarbete.

Vid senaste möte i Helsingfors 13.6.1980 var alla deltagarna också 
enhälliga om att finansieringen av verksamheten i framtiden kunde innebä
ra problem ifall inte medel utifrån fanns att tillgå. Därför sammanställdes 
en skrivelse till Nordiska ministerrådet vari ansöktes om 50000 nkr per år 
för åren 1981 -1985 .

För sin egen del betonar strålsäkerhetsinstitutet att de knappa personal
resurserna och de ekonomiska betingelserna utgör ett speciellt problem. 
Institutet kan endast med svårighet, utöver det egentliga övervakningarbe
tet, i tillräcklig grad deltaga i samarbetsprojekt. Utöver detta är det resulta
tens tillämpning och fortsatta behandling, som kräver samarbete med 
andra inom transportsektorerna verkande myndigheter, förknippade med 
problem. Bristen på ekonomiska medel försvårar mötesresor. och mötes- 
arrangemang, vilka man strävar efter att hålla turvis i varje deltagarland.

På basen av det ovan sagda meddelar strålsäkerhetsinstitutet såsom sitt 
utlåtande att medlemsförslaget, enligt vilket Nordiska ministerrådet skulle 
avge ett förslag till harmonisering av transportreglerna understödes. Insti-

1 H är  ej t ryckta .
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tutet betonar dock att man samtidigt bör beakta arbetets vidd och de 
resurser som krävs samt att man skrider till åtgärder för situationens 
förbättrande.
Helsingfors den 7 augusti 1980

Aulis isola  
Ö verd irek tö r

Aulis Leinio 
Inspek tor

Järnvägsstyrelsen:1

I inrikestransporter av farligt gods följer statsjärnvägarna anvisningarna 
i ” Bestämmelser angående befordran av farligt gods på järnvägen” (VAK) 
och beträffande distributions- och upphämtningstransporter följs de be
stämmelser om befordran av farligt gods som ingår i trafikministeriets 
respektive beslut. Båda publikationerna baserar sig i sina väsentliga delar 
på motsvarande internationella bestämmelser (RID och ADR) även om 
vissa undantag tillätes i inrikestransporter på grund av landets glesa bebyg
gelse, dess kyliga klimat, långa distanser och ringa transportmängder; 
annars skulle kostnaderna för upprätthållande av trafik bli alltför höga.

De länder som anslutit sig till ifrågavarande överenskommelser enligt 
RID och ADR äger dessutom rätt att sluta bilaterala eller multilaterala 
avtal om lindrigare villkor; denna rätt har i själva verket också utnyttjats.

Enligt järnvägsstyrelsens uppfattning säkrar harmoniserade bestämmel
ser den bästa t ransportsäkerheten och underlättar samtidigt internationella 
transporter och internationell handel. Statsjärnvägarna skulle alltså gärna 
se att bestämmelserna om befordran av farligt gods skulle samordnas. 
Detta får dock inte leda till specialregler som är avsedda för uteslutande 
inomnordiska transporter. Ärendet borde överläggas och utvecklas på 
basen av internationella regler med beaktande av de nordiska ländernas 
egna harmoniserade interna specialbestämmelser.

Ifall dylik samordning av bestämmelserna icke är möjlig, borde gällande 
RID- och ADR-bestämmelser efterlevas och vid behov överenskommas 
om undantag som eventuellt tillätes.
Helsingfors den 28 juli 1980

F ö r  generald i rek tören

Pertti  Lattunen  
Ö verd irek tö r

F ör  adm inis tra t iva  avdelningens chef

' Yttrandet översatt från finska.
Erkki Rouramo  

Bitr. d irek tö r
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Finnair:
Som IATA:s medlemsbolag har vi förpliktat oss att iakttaga förpack- 

nings- och transportbestämmelserna enligt Restricted Articles Regulation 
(RAR) som utarbetats av IATA:s Restricted Articles Board och godkänts 
av luftfartsmyndigheterna i ett flertal länder.

De övriga flygbolagen som bedriver reguljär flygtrafik mellan de nordis
ka länderna är likaså medlemmar av IATA och iakttar således samma 
bestämmelser. Dätför anser vi att samordningen redan förverkligats för 
lufttransporternas del.

Marktransporter avviker så mycket från flygtransporterna, att vi inte 
kan taga ställning till medlemsförslaget i denna del.

Helsingfors den 18 juni 1980
Finnair Oy

Leo Eerikas
Bitr. d i rek tö r

Kari Palomäki  
C ater ingchef

Ålands lanskapsstyrelse:

Landskapsstyrelsen önskar framhålla att vid utarbetande av dylika 
normer bör hänsyn tagas till de lokala förhållandena.

Landskapsstyrelsen översänder landskapsförordningen om färjor nr 
6/79' som gäller för transport av farligt gods på landskapsstyrelsens egna 
landsvägsfärjor samt framhåller att transporterna i enlighet med denna 
förordning fungerat tillfredsställande på Åland.

Mariehamn den 3 september 1980
Folke Woivalin 

L antråd
Göran Holmberg  

Byråingenjör

Industrins centralförbund:

Det i medlemsförslaget avsedda behovet av att förenhetliga bestämmel
serna angående transport av farligt gods gäller i synnerhet vägtransporter.
1 H är  ej tryckt
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Angående transport av farliga ämnen på landsväg finns ett internationellt 
avtal (ADR). Av de nordiska länderna har Finland, Norge och Sverige 
anslutit sig till detta avtal. Enligt erhållen uppgift förbereder Danmark en 
anslutning till ADR-avtalet inom år 1980. Efter att så skett kommer lands
vägstransporter av farliga ämnen mellan de nordiska länderna att äga rum i 
enlighet med ADR-avtalet.

På basen av ADR-avtalet har i Finland år 1978 avgetts detaljerade 
nationella bestämmelser angående landsvägstransport av farliga ämnen. 
Dessa nationella bestämmelser är.  med beaktande av finländska särförhål- 
landen, till vissa delar lindrigare än det internationella ADR-avtalet.

Det är  uppenbart, att det även i de övriga nordiska länderna förefinns ett 
behov av att upprätta  nationella bestämmelser angående transport av 
farliga ämnen på landsväg, på basen av ADR-avtalet och med iakttagande 
av indelningen i detta. Härefter,  då dylika nationella bestämmelser försatts 
i kraft även i de övriga nordiska länderna, kan man i framtiden även 
överväga ett nordiskt avtal, varmed de skilda nordiska länderna ömsesidigt 
godkänner en transport som uppfyller de nationella bestämmelserna i ett 
annat nordiskt land.

Industrins centralförbund anser, att harmoniseringen av de nordiska 
ländernas bestämmelser angående landsvägstransport av farliga ämnen 
borde genomföras sålunda, att alla de nordiska länderna ansluter sig till 
ADR-avtalet och härutöver uppgör nationella bestämmelser vilka beaktar 
de lokala särförhållandena. Dessa nationella bestämmelser borde man i de 
skilda nordiska länderna sträva till att få så ensartade, att tillämpandet av 
den ovan nämnda ömsesidighetsprincipen blir möjligt.

Helsingfors den 31 juli 1980
Industrins centralförbund 

Vesa Vainio

Oljebranschens centralförbund:1

Om transport av farligt gods på väg föreligger en internationell konven
tion (ADR), till vilken Norge, Sverige och Finland redan är anslutna. 
Danmark förbereder enligt uppgift anslutning till densamma. Sedan så har 
skett kan transport med bil av farligt gods mellan de olika nordiska län
derna ske inom ramen för ADR-konventionen sålunda, att ettvart land 
godtar en från ett annat nordiskt land härrörande, med konventionen 
överensstäm mande, last av farligt gods. För sjötransporternas vidkom
mande råder redan motsvarande förhållande, enär samtliga nordiska 
länder ratificerat IMDG-koden.
1 Y ttrandet översa t t  från finska
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1 Finland har år 1978 utfärdats detaljerade föreskrifter angående trans
port av farligt gods på väg, som uttryckligen baserar sig på förenämnda 
ADR-konvention. I de nationella föreskrifterna har likväl beaktats, att 
vissa föreskrifter i ADR-konventionen, som närmast avser frambefordran 
av hela billaster i internationell trafik, inte lämpar sig för distributions
transporter av lokal karaktär, ävensom de speciella förhållanden som i vårt 
land betingas av gles bosättning, svalt klimat och långa avstånd. De fin
ländska nationella föreskrifterna är till följd härav till vissa delar mildare än 
den internationella ADR-konventionen.

Enligt centralförbundets uppfattning borde nationella föreskrifter an
gående transport av farligt gods på väg, med av förenämnda synpunkter 
föranledda undantag, uppgöras uttryckligen på basen av ADR-konven
tionen och med iakttagande av däri tillämpad uppdelning. Efter det att 
sålunda uppgjorda nationella transportföreskrifter jämväl i övriga nordiska 
länder bringats i kraft, föreligger starka motiv för att -  särskilt med tanke 
på trafiken inom Nordkalottområdet och där förekommande transporter av 
lokal karaktär -  i sinom tid överväga en nordisk överenskommelse om att 
de olika nordiska länderna på reciprok bas godkänner transporter, som 
uppfyller de nationella föreskrifterna i ett annat nordiskt land.

Enligt Oljebranschens centralförbunds uppfattning leder samtliga nor
diska länders ratificerande av ADR-konventionen och på basen härav 
uppgjorda nationella föreskrifter, vari lokala särförhållenden beaktats, re
dan i och för sig till en tillräcklig och ändamålsenlig harmonisering av i de 
enskilda nordiska länderna gällande föreskrifter om transport av farligt 
gods. Enär skillnaderna i de nationella föreskrifterna som gäller i de 
enskilda nordiska länderna härefter uppenbarligen kommer att vara rela
tivt små, är det även lätt att acceptera ovan avsedda reciprocitetsprincip. 
Uppgörande av ett nordiskt avtal, som skulle innefatta detaljerade trans
port- och lastningsföreskrifter för transport av farligt gods i de nordiska 
länderna eller dem emellan eller en fullständig internordisk koordinering 
av de nationella föreskrifterna finner centralförbundet inte till någon del 
ändamålsenligt.

Helsingfors den 5 juni 1980
Oljebranschens centralförbund 

Henrik Lundsten

Finlands hamnförbund:

Med anledning av det som framställts må konstateras, att stadganden 
angående transport av farligt gods numera är under beredning på flera 
' Yttrandet översatt från finska



24

ställen, både på internationell och nationell nivå. Det är ingen lätt uppgift 
att sammanfoga bestämmelserna beroende på olika åsikts- och språkpro
blem Då de nordiska länderna bildar ett område, inom vilket staterna 
sinsemellan bedriver en ytterst livlig handel och är några av varandras 
ömsesidigt största handelspartners, är det till fördel även för helheten, att 
de bestämmelser som är gällande i dessa länder närmar sig varandra så 
mycket som möjligt. Även av denna orsak bör det förslag som gjorts 
u nderstödas.

Styrelsen för Finlands hamnförbund har vid sitt möte 1980.06.13 beslu
tat avge ett tillstyrkande utlåtande angående förslaget.

Helsingfors den 17 juni 1980
Styre lsen för F inlands ham nförbund

Gunnar Sm eds
Lasse Terho

Finlands rederiförening:

Föreningen finner det ändamålsenligt att förslag om harmonisering av de 
nordiska ländernas bestämmelser om transport av farligt gods avges.

Beträffande internationell sjötransport av farligt gods anser föreningen 
att harmonisering enklast och effektivast förverkligas genom att alla 
länder, inte endast de nordiska, strikt tillämpar IMDG-koden utan natio
nella elier regionala tilläggsbestämmelser.

Helsingfors den 7 maj 1980
Finlands rederiförening r.f.

Per Forsskåhl
P. S. Grunér

Suoinen kuorma-autoliitto r.v. (Finlands lastbilsförbund).

Transport av farligt gods på landvägarna har blivit allt vanligare de 
senaste åren. En betydande del av dessa biltransporter kommer till Finland 
från utlandet. Vid dessa transporter färdas bilen nästan alltid under någon 
del av resan per båt. 1 den mån olika länders eller transportformers gällan
de stadgar avviker avsevärt från varandra, blir en dylik internationell 
transport särdeles trög och kostsam. Med tanke på ett effektivt användan-
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de av transportmaterielet borde man sträva till att samma transportmate
riel utnyttjas på bästa möjliga sätt, såväl till inrikes- som till utlandstrafik. I 
mindre partier tillverkade specialanordningar som lämpar sig för utlands
trafik förhöjer transportmaterielets anskaffningspris onödigt. Sådana för
höjningar av transportavgifter borde alla stater försöka att undvika, efter
som transportavgifterna årligen även för övrigt stiger i rätt snabb takt.

De tekniska stadgarna som i Finland är kopplade till transport av farliga 
ämnen baserar sig på trafikministeriets beslut (nr 610) om transport av 
farliga ämnen på väg. Beslutet grundar sig på det internationella ADR- 
stadgandet, som de flesta europeiska stater godkänt. I det beslut som 
trafikministeriet fattat är en del av fordringarna mildare än i ADR-bestäm- 
melserna. vilket närmast beror på att man i beslutet tagit i beaktande vårt 
lands klimatologiska förutsättningar och att vårt land är relativt glest 
bebott jämfört med flera andra stater.

Hänvisande till det ovan framförda föreslår vi vördnadsfullt, att Nordis
ka rådet, Finlands delegation, genom sin verksamhet strävar till att man i 
de nordiska länderna skall ha enhetliga fordringar gällande transport av 
farliga ämnen. Vår synpunkt är den. att de samnordiska stadgarna kan 
avvika från ADR-bestämmelserna till de delar trafikministeriets beslut nr 
610 förutsätter, då de nordiska klimatologiska förhållanden inte avsevärt 
avviker från varandra. Vidare föreslår vi, att man strävar till att u tarbeta 
enhetliga stadgar för transport av farligt gods för de olika transport
formerna, då det allt dyrare priset på råolja mycket sannolikt ytterligare 
kommer att öka användandet av de så kallade integrerande transporterna.

Helsingfors den 17 juni 1980
Suomen kuorma-autoliitto ry.

Toivo Ruotsalainen  
V erks tä l lande  di rek tö r

Seppo  Sainio  
A vdelningschef

Ålands redarförening r. f.:

Beträffande transport av farligt gods tillämpas den mellanstatliga konsul
tativa sjöfartsorganisationen IMCO:s IMDG-kod (International Maritime 
Dangerous Goods Code) vid internationella sjöresor. 1 Finland träder 
förordning om transport av farliga ämnen (FFS 357/80) i kraft den I 
oktober 1980, vilket innebär att motsvarande regler kommer atl tillämpas 
även på inrikes transporter.
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Ett samordnande av reglerna för sjö-, luft, järnvägs- och landtranspor
terna -  såväl de internationella, nordiska som nationella -  skulle inverka 
gynnsamt på transporterna av här avsett gods och underlätta i synnerhet 
de former av handelsutbyte där integrerade transporter förekommer. I 
synnerhet bilfärje- och tågfårjekommunikationerna, som under senare år 
utvecklats kraftigt, skulle få uppenbara fördelar av ett samordnande av 
reglerna.

Ålands redarförening omfattar medlemsförslaget i Nordiska rådet att 
låta utreda och avge förslag om harmonisering av de nordiska ländernas 
bestämmelser om transport av farligt gods. På grund av att sjötranspor
terna utgör den störs ta transportkategorin och emedan IMCO-reglerna 
beträffande sjötransporter omfattats av de flesta nationer, bör IMDG- 
koden vara riktgivande vid samordnandet av samnordiska normer för 
transporter av farligt gods.

Mariehamn den 16 juni 1980
Ålands redarförening r. f.

Justus Härberg

N o r g e
Kommunal- og arbeidsdepartementet hänvisar i skrivelse den 9 juli 1980 

till Sprengstoffinspeksjonens uttalande av  den I ju li  1980 (se nedan).

Miljøverndepartementet:

Miljøverndepartementet har forelagt saken for Sjøfartsdirektoratet og 
Statens forurensningstilsyn. Kopier av svar av henholdsvis 26. juni og 4. 
juli i år vedlegges (se nedan).

M iljøverndepartem entet  vil for sin del slutte seg til de synspunkter 
Statens forurensningstilsyn gir u ttrykk for i sitt brev av 4. juli.
Oslo. 22. juli 1980

Trond A. Lie
Anne Fikkan

Samferdselsdepartementet:
Medlemsforslaget er av Samferdselsdepartementet forelagt Handelsde

partementet. Miljøverndepartementet, Kommunaldepartementet og Veg
direktoratet.
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Samferdselsdepartementet vil for sin del vise til Stortingsproposisjon nr. 
66 (1974-75) om samtykke til tiltredelse til den Europeiske Avtale om 
internasjonal vegtransport av farlig gods ADR. og Stortingets enstemmige 
tilslutning til denne 15. desem ber 1975. I proposisjonen er bl. a. uttalt:

ADR er ikke til hinder for at det gis særnorske innenlandske bestem
melser for vegtransport av farlig gods. Slik hjemmel har Samferdselsdepar
tementet i medhold av vegtrafikklovens § 18. Andre myndigheter kan også, 
otn enn i begrenset omfang, utferdige slike forskrifter. Imidlertid synes det 
lite hensiktsmessig å utferdige nasjonale forskrifter som avviker fra ADR, 
ikke bare fordi et dobbelt sett forskrifter kan virke forvirrende på trans
portbrukere og transportutøvere, men også fordi det blir vanskeligere og 
mer arbeidskrevende for vedkommende etater å foreta den tekniske kon
troll om ikke de nasjonale og internasjonale bestemmelser samsvarer helt. 
Ut fra disse hensyn bør de nasjonale bestemmelser bli helt tilpasset de 
internasjonale. En må regne med at dette vil ta noen tid. Hovedtyngden av 
farlig gods i vegtransport består av ildsfarlige stoffer som bensin og andre 
mineraloljer, sprengstoff m .v . ,  hvor en i dag har spesielle norske for
skrifter. Disse regnes å utgjøre 8 0 - 9 0 %  av farlig gods på norske veger. 
Blant de resterende 1 0 -2 0 %  finner en mange farlige stoffer, gifter m .m . 
som en ikke har forskrifter for. Selv om industribedriftene har sikkerhets
regler og i betydelig utstrekning allerede følger ADR, er det særlig for disse 
transporter viktig å få innført nasjonale forskrifter i overensstemmelse med 
ADR, så snart en har kapasitet til å gjennomføre den nødvendige omleg
ging og sørge for tilstrekkelig kontroll m. v.

Avtalen om internasjonal transport av farlig gods (ADR) og Samferdsels
departementets gjennomføringsforskrifter trådte i kraft i Norge 5. mars 
1976. Pä grunnlag av etterfølgende utredningsarbeid ble forskrifter om 
innenlands transport av farlig gods på veg fastsatt av Samferdselsdeparte
mentet 20. desember 1979. Disse forskrifter gjelder ikke for kjøretøy og 
transporter som omfattes av lov av 21. mai 1971 om brannfarlige varer og 
lov av 14. juni 1974 om eksplosive varer med tilhørende forskrifter.

Til gjennomføring av ADR og de nasjonale forskrifter av 20. desember 
1979 samt for ä arbeide for harmonisering etter de siterte retningslinjer i 
Stortingsproposisjon nr. 66 (1974-75), er etablert et kontaktutvalg med 
representanter for de departementer og etater som kan gi bestemmelser på 
området transport av farlig gods.

Det norske utgangspunkt fo re t  nordisk samarbeid om transport av farlig 
gods vil således være en størst mulig tilpasning av de nasjonale forskrifter 
til ADR slik at en kan få en nordisk harmonisering på dette grunnlag, 
samtidig som en ønsker et nært samarbeid internasjonalt for revisjon av 
internasjonale avtaler som ADR, RID og IMCO dersom man skulle finne 
nordiske løsninger bedre. Det må herunder tas i betraktning at det kan bli 
avveininger mellom sterkere sikkerhetskrav og kommersielle hensyn og at 
tendensen i Norge peker i retning av økt sikkerhet og miljøvern.

Forøvrig har man fra norsk side stillet forslag i Nordisk Embetsmanns- 
komite for transportspørsmål (NÄT) om å se på mulighetene for en rekke
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konkrete felles tiltak også på området farlig gods. Det er således tatt opp til 
overveielse om det er mulig å utarbeide et felles nordisk fraktbrev for 
transport av farlig gods. felles krav til emballasjens og materialenes styrke, 
holdbarhet og utprøving, m. v. En rekke etater og organisasjoner er anmo
det om å bidra med forslag til konkrete tiltak som kan gi umiddelbar 
nyttevirkning og disse vil bli drøftet i NAT.

De innkomne uttalelser fra Vegdirektoratet, kommunal- og arbejdsde
partementet og Statens sprengstoffinspeksjon vedlegges, (se ovan resp. 
nedan).

Oslo, 22. juli 1980
Etter fullmakt 

Erik Ribu
John II . Paxal

Sjøfartsdirektoratet:

Sjøfartsdirektoratet er for sin del enig i det foreliggende forslag om 
harmonisering av de nordiske lands bestemmelser om transport av farlig 
gods.

Som det fremgår av det fremsendte forslag, er problemene mange. Man 
kan si at det ikke bare er mangel pa harmonisering landene imellom, men 
også de ulike transportmetoder i de enkelte land har forskjellige regelsett 
idet sjøtransporten bygger sine regler på IMCO. vegtransporten på ADR 
og jernbanetransporten  på RID m. v. Disse reglene er i disharmoni på flere 
punkter.

Et harmoniseringsarbeide vil derfor, etter direktoratets oppfatning, også 
måtte omfatte en harmonisering av reglene for de ulike transportmetoder.

Oslo. 26. juni 1980
For Sjøfartsdirektøren 

G. Stubberud

Statens sprengstoffinspeksjon:

Statens sprengstoffinspeksjon har ingen innvendinger mot at man vur
derer spørsmålet om større nordisk harmonisering av bestemmelsene for 
transport av farlig gods.
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Når det gjelder brannfarlige og eksplosive varer, er  dette alt tatt opp for 
enkelte områder på kontaktmøter med våre nordiske søsteretater (NOR- 
DEX).

På områder som alt er dekket av avtaler eller konvensjoner, f. eks. ADR, 
er man bundet av disse, medmindre det er inngått spesielle særavtaler.

Sprengstoffinspeksjonen stiller seg positiv til å etablere nærmere kon
takt med de nordiske land, for å fremme forslag innenfor internasjonale 
organer når det gjelder arbeid med å harmonisere de internasjonale regel
verk (ADR. RID, IMCO. UN-rekommandasjoner).
Oslo. 1. juli 1980

John Soløy  
Fung. d irek tø r

Asbjørn H aveland  
Fung. kontors je f

Statens forurensningstilsyn:

Det er allerede utført et omfattende arbeid for å samordne bestemmelser 
vedrørende transport av farlig gods internasjonalt. Således er det allerede 
utarbeidet forskjellige internasjonale bestemmelser vedrørende grense
overskridende transport av farlig gods med skip, jernbane, fly og på veg. I 
tillegg til de internasjonale bestemmelsene vedrørende grenseoverskri
dende transport er det for enkelte typer farlig gods utarbeidet spesielle 
nasjonale regler for innenlands transport. 1 det nordiske medlemsforslaget 
som Samferdselsdepartementet nå ber om uttalelse til, foreslås at de nor
diske land skal samordne sine forskjellige nasjonale bestemmelser for 
transport av farlig gods.

Etter S FT 's  vurdering vil det være hensiktsmessig om bestemmelsene 
vedrørende transport av farlig gods blir mest mulig samordnet. Det bør 
således legges vekt på å samordne de internasjonale bestemmelsene om 
transport av farlig gods med forskjellige transportmidler slik at f. eks. 
omlasting fra ett transportmiddel til et annet kan gjøres uten at omembal
lering og ny merking vil være påkrevet. Det vil videre etter SFT 's  oppfat
ning være ønskelig å harmonisere de forskjellige nasjonale bestemmelsene 
med de internasjonale kodene slik at behovet for spesielle nasjonale be
stemmelser bortfaller.

På denne bakgrunn er SFT i tvil om nytten av å sette i gang utredninger 
vedrørende harmonisering av de forskjellige nasjonale bestemmelsene om 
transport av farlig gods i de nordiske land. Etter vår vurdering vil det være 
mer hensiktsmessig om de nordiske land forsøkte å harmonisere sine 
nasjonale bestemmelser med de internasjonale bestemmelsene som alle
rede gjelder for grenseoverskridende transport. Målet bør således være at 
det gjelder ett  regelsett for transport av farlig gods, uansett hvor godset
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skal sendes. SFT tror dette vil kunne forenkle prosedyren både for trans
portører av farlig gods og for kontrollmyndighetene som skal påse at 
bestemmelsene følges. En slik fremgangsmåte vil også automatisk resul
tere i harmonisering av de forskjellige nasjonale bestemmelsene vedrø
rende transport av farlig gods i de nordiske land som er intensjonene i det 
mottatte forslaget.

Oslo. 4. juli 1980
Efter fullmakt 
John Hatling

Berit Viig

Statens vegvesen, Vegdirektoratet:

Vegdirektoratet ser på en harmonisering av både de nordiske og andre 
lands bestemmelser angående transport av farlig gods på veg som et bidrag 
til å øke sikkerheten ved disse transportene. I tillegg vil en harmonisering 
innebære en lettelse for transportutøverne og for impliserte myndigheter.

Siden det allerede foreligger et regelverk for grenseoverskridende trans
port av farlig gods (ADR), ser vi ingen fordel ved at ministerrådet fremmer 
et eget forslag om nordiske fellesregler for slik transport. Derimot ser vi 
det som gunstig om ministerrådet kan bidra til at de nasjonale regelverk i 
sterkere grad tilpasses ADR, hvormed harmonisering på nordisk plan 
automatisk vil følge.

Videre ser vi det som gunstig om det blir tatt et initiativ for å få en 
ensartet utforming av de transportdokumenter som kreves.

Oslo, 17. juni 1980
Etter fullmakt 
Aksel Bruun

J . A. Myhre

Norges statsbaner (NSB):

NSB har ikke noe å bemerke til at spørsmålet om harmonisering av de 
nordiske lands bestemmelser om transport av farlig gods utredes. En 
eventuell harmonisering bør i tilfelle skje på basis av F N ’s rekommanda
sjon for transport av farlig gods.
Oslo, 2. juni 1980

E. W . Kristensen
O ver inspek tø ren

S ikkerhe tskon tore t
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Norges rederforbund og Skibsfartens arbeidsgiverforening, Felleskontoret:

Harmonisering av de enkelte lands bestemmelser på dette felt har vært 
et lenge følt savn. og vi tør anbefale at dette arbeidet påbegynnes snarest 
mulig.

Oslo. 3. juni 1980
Norges rederforbund og 

Skibsfartens arbeidsgiverforening.
Felleskontoret

Børre Sverdrup

Norges industriforbund:

Norge er tilsluttet de internasjonale transportkodene 1MDG — 1ATA/ 
RAR — RID og ADR. Disse kodene bestemm er også reglene for internor
disk trafikk. 1 Norge har man utarbeidet spesielle regler for veitransport av 
eksplosiver, brannfarlige væsker og brannfarlige kondenserte gasser. 
Disse spesielle norske regler følger stort sett ADR, men kan -  på visse felt
-  avvike noe.

Når det gjelder de øvrige farlige stoffer, ble det for vejtransportens 
vedkommende i sin tid vurdert om man skulle ha spesielle norske regler 
eller om man skulle bruke ADR-koden slik den foreligger. Man ønsket en 
så stor grad av nasjonal og internasjonal harmonisering som mulig. Man 
innså også at det administrative apparat som skulle til for å holde et 
særnorsk regelverk åjour ville bli ganske omfattende. Selv om ADR omfat
ter regler som ikke er aktuelle for noen nasjonale norske transporter, 
konkluderte arbeidsgruppen allikevel med at det var mest hensiktsmessig å 
satse på ADR-regelverket for nasjonal transport av kjemikalier etc. (ex 
klasse 1, klasse 3 og de brannfarlige gassene i klasse 2 — regulert i Lov om 
eksplosiver og i Lov om brannfarlige varer).

Vi er enige med arbeidsgruppens konklusjoner og mener at det ikke er 
spesielle forutsetninger tilstede som gjør at man fra norsk side burde satse 
på et internordisk regelverk sorn avviker fra de internasjonale.

Vi vil ellers påpeke at det eksisterer problemer i forbindelse med trans
port av farlig gods på vei og på ferger siden ADR- og IMDG-reglene er noe 
forskjellige. Det er i Norge en ikke uvesentlig transport av farlig gods som 
skjer både med bil og ferge. I de øvrige nordiske land, har man kombinert 
trafikk både over Østersjøen, Kattegat og Skagerak. Skal man se på 
nordiske samarbeidsprosjekter når det gjelder transport av farlig gods.
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mener vi at det er behov for å harmonisere regiene mellom ADR og IMDG 
for den type sjøtransport som tyskerne kalier ’ Bruckenersatzverkehr".

Oslo, 13. august 1980
Norges industriforbund

Jan Didriksen  
A dm . di rek to r

Norsk petroleumsinstitutt:
Norsk petroleumsinstitutt og derigjennom oljeselskapene i Norge ønsker 

å avgi følgende uttalelse i forbindelse med ovennevnte medlemsforslag:
Norge har tiltrådt den europeiske avtale om internasjonal vegtransport 

av farlig gods (ADR). Avtalen gjelder kun trafikk av et avtalelands kjøre
tøyer på annet avtalelands jord , og har til hensikt å hindre diskriminering 
og lette internasjonal transport. Et land har ikke adgang til å stille strengere 
krav til utenlandske kjøretøyer enn avtalen spesifiserer, selv om de nasjo
nale bestemmelser skulle være strengere. ADR-avtale setter altså maksi-  
mwmskravene, de må ikke oppfattes som minimumskrav. Hvis et ADR- 
land har lempligere nasjonale regler, er det intet til hinder for å gi adgang til 
u tenlandske kjøretøyer som tilfredsstiller disse regler.

I Norge har man valgt å legge det nasjonale regelverk på ADR-nivå med 
det viktige unntak av transport av brannfarlige varer. Målt i mengde utgjør 
tankbil stransport av slike varer 8 0 - 9 0 %  av all veitransport av farlig gods. 
Årsaken til at slik transport er holdt utenom, er at vi i en årrekke har hatt 
tilfredsstillende regler, fastsatt av Statens sprengstoffinspeksjon og tilpas
set norsk behov. ADR-reglene må fastsettes bl. a. under hensyn til andre 
klimaforhold enn vi har. En binding til ADR-reglene vil i tillegg til unød
vendige omkostninger, medføre at avgjørelsene legges til internasjonale 
organer hvor mange hensyn skal tas, og at vi taper i tilpasningsevne.

Av dette vil det forstås hvorfor oljeselskapene i Norge og petroleumsin
stituttet går imot en nordisk harmonisering av de nasjonale  tankbilfor
skrifter på ADR-reglenes grunn. Grenseoverskridende trafikk med tank
biler innen Norden forekommer sjelden, men i den utstrekning det hender 
kommer nettopp ADR-reglene i sin egentlige mening til anvendelse. Dette 
er en harmonisering som er praktisk og nyttig.

Oslo, 19. juni 1980
Norsk petroleumsinstitutt

Bjørn Reusch
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Norske forsikringsselskapers forbund:

De spørsmål som Nordisk Råd ber Nordisk Ministerråd utrede er av den 
største viktighet. Vi henviser i denne forbindelse til vårt  svar datert 10. 
januar  1980 på medlemsforslag A 573/t vedrørende miljøsikre sjøtrans
porter.

Transport av farlig gods er et meget bredt emne og inneholder mange 
muligheter for skader. Farene kan materialiseres i personskader, ting- 
skader — deriblant skader på det fraktede godset selv, skader på selve 
transportsystemet og skader på miljøet. Skadene skyldes ofte forvirring og 
ikke-bruk av forskrifter. Det regelverk som gjelder transport av farlig gods 
er meget komplisert, og man må derfor hilse ethvert forsøk på harmonise
ring av disse bestemmelser med glede.

Det er ikke bare farer som må overveies redusert eller fjernet. Man bør i 
harmoniseringsbestrebelsene også gløtte hen til hvordan skadevirkninger 
kan reduseres når faren har materialisert seg i en ulykke. Norsk forsikring 
som stadig møter disse farer via de skader de forvolder er klar over at det 
blir et spekter av tiltak som trengs for å bedre situasjonen. Regelverket må 
gi tilstrekkelig strenge bestemmelser, og disse må være tilgjengelige for 
brukerne og forstås av alle i transportsystemet samt bergningspersonell. 
Videre må bestemmelsene læres og benyttes. Det må være et kontrollsy
stem for å følge med at reglene benyttes og dessuten reaksjoner fra sam
fundet ved straff eller gebyrer hvis forskrifter ikke følges. Man må ikke 
bare reagere hvor overtredelsen fører til en ulykke.

Vi erklærer oss med andre ord meget interessert i at dette kompliserte 
regelverk harmoniseres og vurderes i de nordiske land. Meget av dagens 
overtredelser og slurv på disse felter unnskyldes eller forklares ofte med 
den forvirring som hersker.

Vi håper arbeidet med dette forslag samt med A 573/t kan redusere 
farene slik at vi ikke får oppleve de mareritt  som vi vel alle av og til har -  
det være seg havari av kjemikalieskip i havner eller kystfarvann eller 
brann/lekasje i kjemikalie-trailer på fullsatt bilferge.

Oslo, 24. juni 1980
Norske forsikringsselskapers forbund

Gunnar Brask  
Adm . di rek tø r

Norges speditorforbund hänvisar i skrivelse den 5 sep tem ber  1980 till 
yttrande av  den 31 juli  1980 från Nordisk Speditørforbund (se ovan).
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Sjøassurandørernas centralforening:

De omtalte transporter er utvilsomt blitt endel av det moderne samfunn, 
og transportvolumet av petrokjemiprodukter og kjemikalier stiger fra år til 
år. Som det også fremgår av medlemsforslaget, pågår det for tiden et 
omfattende harmoniseringsarbeide på dette felt internasjonalt, og dette 
arbeide støttes fra de nordiske land. Da en internasjonal harmonisering er 
av den største betydning for å redusere risikoen i forbindelse med trans
port av farlig last, bør en nordisk harmonisering underordnes det interna
sjonale arbeide og efter vår mening begrense seg til å være av subsidiær 
eller supplerende karakter. Er regiene i de nordiske land forskjellige fra 
internasjonalt utarbeidede regler, vanskeliggjøres de standardiseringsge
vinster for transportmateriell, emballasje m .v . som også det fremlagte 
forslag understreker betydningen av.

Vi er enige i at en harmonisering av regiene for transport av farlig gods 
innen Norden også vil virke skadeforebyggende, men et initiativ fra N or
disk Råds side om slik harmonisering bør altså efter vår mening være et 
ledd i de nordiske lands arbeide med det internasjonale arbeide som pågår, 
og fullt ut koordineres med dette.

Oslo, 18. juli 1980
Sjøassurandørernes centralforening

John Nielsen  
A dm . d irek tø r

S v e r i g e
Statens järnvägar (SJ):

Forslaget tar i första hand sikte på vägtrafiken. I sin hemställan till 
Nordiska rådet utvidgar dock förslagsställarna sitt yrkande att gälla trans
port av farligt gods över huvud inom de nordiska länderna. Härigenom 
kommer SJ in i bilden och vill anföra följande.

För transport av farligt gods i internationell järnvägstrafik berörande 
Sverige (liksom Danmark. Finland och Norge) gäller RID. RID får därvid 
tillämpas även på tågfärjelederna Helsingborg-Helsingör. M alm ö-K ö-  
penhamn, T re l leborg-Sassn itz  och Y stad -Sw inoujsc ie  men på dessa till
kommer visssa särskilda regler för att uppfylla IMDG-kodens ytterligare 
krav. Dessa regler har utarbetats i samråd mellan de olika ländernas 
järnvägsförvaltningar och sjöfartsmyndigheter och har formen av särskilda 
bilaterala avtal.
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I rent inländsk trafik med farligt gods gäller SJF 621 (Föreskrifter om 
transport av farligt gods). Den bygger på RID men avviker i vissa avsnitt. 
Sålunda år föreskrifterna om transport av explosiva varor annorlunda enär 
SJ här har att rätta sig efter vad Förordningen om explosiva varor med 
tillhörande närmare bestämmelser föreskriver. Även andra betydande 
skillnader mellan RID och SJF 621 finns huvudsakligen beroende på att SJ 
inte hunnit om sätta  RID-föreskrifterna av 1.7.1977 med senare ändringar 
för inländskt bruk.

SJ vill som sin mening framhålla att det väsentliga är att Sverige i första 
hand söker får fram helst identiskt samma föreskrifter i nationell landtrafik 
som RID/ADR. Att för transporter inom Norden i vissa hänseenden ha 
speciella föreskrifter avvikande från RID/ADR torde vara mindre lyckligt. 
SJ anser det sålunda vara till obestridlig fördel att RID är tillämplig även i 
rent internordisk trafik. Detta bör emellertid inte hindra att i de fall behöv
liga föreskrifter saknas i RID/ADR samordning sker inom Norden. Vidare 
kan man stänka sig internordiskt samråd i fråga om frän nordiskt land 
emanerande förslag till ändringar i RID/ADR. Härigenom skulle förslagen 
få större tyngd och lättare vinna anslutning.

SJ har intet att erinra mot att en utredning görs i enlighet med motionä
rernas hemställan.

Stockholm den 17 juli 1980
För avdelningschefen 

Yngve Gelotte

Sjöfartsverket:

Inom transportområdet förekommer som också närmare har berörts i 
medlemsförslaget för yttransporter regelsystemen RID för järnväg. ADR 
för lastbil och IMDG för sjötransport. Ehuru grundade på samma "filoso
fi" visar reglerna i vissa detaljer oöverensstämmelse vilket håller på att 
bearbetas internationellt. Arbetet på harmonisering löper emellertid av 
olika skäl långsamt och möter mänga svårigheter.

Behovet av harmonisering tränger sig emellertid på och gör sig starkast 
gällande vid genomgående transporter på vilka bil- och tågfärjetrafiken är 
exempel. För att lösa härmed förknippade problem i trafiken inom Öster
sjöområdet har Danmark. Finland, Förbundsrepubliken Tyskland och 
Sverige ingått överenskommelse vilken inom den berörda trafiken är ett 
betydelsefullt steg i riktning mot harmonisering. Det bör här understrykas 
att denna överenskommelse inte inför ytterligare ett regelsystem utan 
bygger på de rådande systemens naturliga integrationsmöjligheter.
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En god säkerhetsstandard nås emellertid inte endast genom regelsystem 
ulan inom hägnet av reglerna krävs en mot säkerhet och enkelhet riktad 
transportteknisk produktutveckling och utveckling av administrativa sy
stem. Inom detta område skulle såvitt sjöfartsverket kan bedöma ett nor
diskt samarbete ha betydelse.

Frågan om att utveckla speciella internordiska regler bör man närma sig 
med en viss försiktighet. Om sådana regler i allt väsentligt bygger på de 
internationella reglerna kan vissa fördelar uppnäs. Ett nytt regionalt sy
stem vid sidan av de internationella bör undvikas.

Norrköping den 5 augusti 1980
Lennart Johansson  

G e n era ld irek tö r
Bengt-Erik Stenmark  

Tjf. s jö säk e rh e tsd ire k tö r

Luftfartsverket:

De internationella föreskrifterna för olika transportsätt baserar sig i 
huvudsak på FN-rekommendationerna om transport av farligt gods. För 
luftfartens del ansluter sig de nationella föreskrifterna till FN-rekomm en
dationerna i samtliga nordiska länder. Detta gäller även sjöfarten medan de 
nationella bestämmelserna för vägtransporter visar betydande skillnader 
gentemot de internationella föreskrifterna enligt ADR.

Verket har tidigare, i yttrande över kommunikationsdepartementets för
slag till utredningsdirektiv för kommittén för transport av farligt gods, 
framhållit att en särskild lagstiftning för nationella transporter bör undvi
kas m .h . t .  konsekvenserna för trafiken över gränserna. Direktiven för 
nämnda kommitté anger även att regler för alla slag av nationella vägtrans
porter av farligt gods samlas i en lagstiftning som samordnas med de 
internationella reglerna.

Enligt luftfartsverkets mening hör varje land i första hand se till att de 
nationella och de internationella transportreglerna blir iikalydande. Om det 
visar sig helt omöjligt att i alla avseenden genomföra en harmonisering bör 
arbetet inriktas på att genomföra erforderliga ändringar i de internationella 
föreskrifterna. Härvid bör FN-rekommendationerna tjäna som riktlinjer.

Målet bör vara underlättande av all handel. FN-rekommendationerna är 
ett bra medel att nå harmonisering av bestämmelserna. En gemensam 
satsning av de nordiska länderna kan bli en hävarm vid genomförande av 
internationell harmonisering på bestämmelseområdet.
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Luftfartsverket tillstyrker pä ovanstående förutsättningar det framlagda 
förslaget.

Norrköping den 8 juli 1980
L a rs -Erik N ords  t ro m

Statens naturvårdsverk:

Naturvårdsverket anser att antalet transportregler som gäller Í Sverige 
redan nu är så stort att alla ansträngningar bör inriktas på att förenkla och 
reducera inom regelsystemen. Syftet med den föreslagna utredningen 
anges vara att undersöka möjligheterna för särskilda regler för transport av 
farligt gods mellan de nordiska länderna. Med hänsyn till att sådana regler 
skulle medföra en ytterligare regelförbistring inom transportområdet kan 
naturvårdsverket inte förorda att utredningen genomförs.

Solna den 3 juli 1980
Vcdfrid Paidsson  

G e n era ld irek tö r
Lars O Schalin 

in sp e k tö r

Koncessionsnämnden för miljöskydd har i skrivelse den 30 maj 1980 m ed d e
lat att nämnden inte har något att  erinra i anledning av  medlemsförslaget.

Rådgivande nämnden för transport av farligt gods:

Vid föredragningen för nämnden framhölls att ADR utgör ett transport- 
reglemente som är avsett för transporter i alla Europas länder, utom 
Albanien. Detta innebär att den tekniska standard som anges i ADR många 
gånger avviker från vad resp. ADR-stat anser sig behöva ha för inrikes 
transporter. Dessa skillnader mellan ADR och nationella föreskrifter kan 
vara motiverade frän t .ex .  ekonomisk synpunkt. Likaså kan resp. ADR- 
stats nationella säkerhetslagstiftning försvåra en fullständig harmonisering 
mellan föreskrifterna för inrikes transporter av farligt gods och ADR. De 
nordiska länderna har nu ställts inför frågan i vilken utsträckning harmoni 
sering skall ske med ADR. Att ADR skall användas vid internationella 
transporter är  en självklarhet. Den intensiva gränsöverskridande trafik 
som berör endast de nordiska länderna omfattas sålunda av ADR och
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därmed av ett för hela Europa avsett regelsystem. Med hänsyn till den 
likhet i fråga om klimat, säkerhetsuppfattning och värdering av miljön som 
råder i den nordiska länderna torde samstämmighet räda om vilka delar av 
ADR som är mindre lämpliga eller onödiga vid inomnordiska transporter 
av farligt gods. Det föreföll därför nämnden rationellt med ett gemensamt 
nordiskt arbete på att harmonisera de nationella föreskrifter som avviker 
från ADR. Sker inte en sådan harmonisering blir följden att ett omfattande 
system med bilaterala avtal om avsteg från ADR kommer att krävas vid 
transporter mellan de nordiska länderna. Även den enklaste gränsöverskri
dande transport av farligt gods skulle annars komma att kräva samma 
standard och byråkrati som en vilken passerar hela Europa.

Nämnden tillstyrkte att frågan om en harmonisering av de nordiska 
ländernas bestämmelser om transport av farligt gods utreds.

Stockholm den 18 juli 1980
Fredrik Björkman  

O rd fö rande

Kommittén för transport av farligt gods:
Den föreslagna utredningen kommer att utgöra ett värdefullt komple

ment till de förslag som kommittén för transport av farligt gods avser att 
lägga fram.

Stockholm den 30 juli 1980
R o l f  Sellgren 

U tred are

Svenska hamnförbundet:

Förbundet delar förslagsställarnas uppfattning om värdet av gemensam
ma nordiska nationella bestämmelser också inom ett sådant område som 
transport av farligt gods. Vad som i första hand är av intresse för de 
svenska hamnarna är bestämmelserna om farligt gods i hamn. I avvaktan 
på internationella genom arbetet inom 1MCO förankrade nationella svens
ka bestämmelser rekommenderade hamnförbundets styrelse år 1977 med- 
lemshamnarna att tillämpa inom förbundet efter samråd med berörda stat
liga myndigheter utformade tekniska normbestämmelser för hantering av 
farligt gods i hamnar. Denna rekommendation gäller fortfarande.

Arbetet inom 1MCO bör numera ha kommit så långt att rekommendatio
nen snart kan ersättas med i vederbörlig ordning antagna nationella be
stämmelser. I och för sig är önskvärt att dessa på en gång harmoniseras 
med övriga nordiska länder. Detta lär emellertid fördröja de svenska 
bestämmelserna vilket hamnförbundet av olika skäl ser som olyckligt. 
Förbundets förslag är därför att som förhållandena har blivit nationella



39

svenska bestämmelser snarast blir utfärdade och därefter om väsentliga 
olikheter konstateras eller är att riskera som en andra etapp sker en 
nordisk harmonisering.

Uddevalla den 4 juni 1980
Svenska hamnförbundet 

Bengt Tengroth
Bengt Rickard

Sveriges industriförbund:

Förbundet ser det som angeläget att man -  inom ramen för ADR -  
söker underlätta för gränsöverskridande transporter av farligt gods inom 
Norden. Det förefaller mot bakgrund härav ändamålsenligt att snarast 
möjligt påbörja ett gemensamt nordiskt arbete i syfte att uppnå en 
harmonisering av nationella föreskrifter inom området. Härvid bör också 
övervägas vilka delar av ADR som ter sig mindre lämpliga eller onödiga 
vid inomnordiska transporter.

En grundförutsättning för arbetets bedrivande är dock att det på intet 
sätt får strida mot syftet med ADR-överenskommelsen eller försvåra 
ADR-reglernas fortsatta utveckling.

Stockholm den 28 juli 1980
Sveriges industriförbund 

Ingvar Petzdll
Bengt Jobin

Svenska petroleuminstitutet (SPI):

Om transport av farligt gods föreligger internationella konventioner för 
såväl väg-, järnvägs-, sjö- som lufttransporter. Transport av farligt gods 
har en omfattande internationell spridning, vilket nödvändiggör att be
stämmelser och regier måste utformas så, att behandling, tillvaratagande 
och transport av gods kan ske på ett likformigt och säkert sätt. En 
harmonisering är därför nödvändig, så att transport av farligt gods mellan  
olika länder kan ske inom ramen för nu gällande internationella konven
tioner, innebärande att ettvart land godtager en från ett annat exempelvis 
nordiskt land härrörande, med respektive konvention överensstämmande 
transport av farligt gods.

Enligt institutets uppfattning borde därför nationella föreskrifter an
gående transport av farligt gods uppgöras uttryckligen på basis av gällande
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internationella konventioner och med iakttagande av däri tillämpade upp
delningar. Ett undantag härifrån är av statens industriverk, tidigare kom
merskollegium. utgivna lagföreskrifter angående brandfarliga vätskor och 
gaser.

Mot bakgrund av detta finner institutet att skäl inte föreligger att låta 
utreda och avge förslag om harmonisering av de nordiska ländernas be
stämmelser om transport av farligt gods.

Stockholm den 28 juli 1980
Svenska petroleum institutet 

Kurt Liedgren

Sveriges redareförening:

Transporter av farligt gods måste ske med den omsorg godsets farlighet 
kräver för att förebygga olyckor. Detta gäller landtransporter av farligt 
gods och i ännu högre grad längre sjötransporter. För svenskt, norskt, 
finskt och isländskt vidkommande sker import och export av farligt gods 
till största delen sjöledes. Landtransport föregår exporten och sker i an
slutning till importen. U töver  detta transporteras givetvis farligt gods 
nationellt och mellan Sverige, Norge och norra Finland utan sjötransport. 
Föreningen vill i det följande begränsa sig till de transporter av farligt gods 
där sjötransport ingår som en del av hela transporten.

Olika regler gäller för sjö-, landsvägs- och järnvägstransport av farligt 
gods. Sjötransportreglerna (IMDG-koden) bygger på sjösäkerhetskonven- 
tionen (SOLAS) kapitel VII. Tyngdpunkten i detta regelverk är lagd på att 
skydda besättningen och fartyget som vid olycksfall med farligt gods inte 
kan påräkna extern hjälp och är beroende av sig själva. Förebyggande av 
explosions- och brandrisk samt därtill hörande separering av med varandra 
oförenliga farliga ämnen är grundstenen i IMDB-koden. RID och ADR 
lägger större vikt vid andra förebyggande åtgärder och behövs vid lands
vägs- och järnvägstransporter.

Befälhavaren i ett fartyg får inte inlasta farligt gods som inte har deklare
rats och märkts i enlighet med lMDG-kodens föreskrifter. Eftersom andra 
bestämmelser gäller vid landsvägs- och järnvägstransporter och det för en 
tillverkare inte alltid är känt att sjötransporten ingår i en transport kan det 
vara så att ett enligt IMDG-koden farligt godsslag -  som emellertid inte 
angivits som sådant i ADR/RID -  inte deklareras som farligt gods.

Vidare kan det vara så att en avlastare medvetet eller omedvetet på 
grund av för många eller olika nationella bestämmelser låter bli att anmäla 
farligt gods. Även om sjölagen i Sverige innehåller ansvarsregler avseende 
icke deklarerat farligt gods som inlastas i fartyg, är det för en befälhavare 
närmast omöjligt att förhindra att odeklarerat eller felaktigt deklarerat
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farligt gods inlastas i fartyget. Han kan helt enkelt inte kontrollera vaije 
lasthandling i detta avseende eller inspektera varje kolli. Lyckligtvis före
kommer det inte så ofta att farligt gods inte deklareras.

Det är angeläget att man i de nordiska länderna har gemensamma regier 
för transport av farligt gods. Det är vidare angeläget att man har gemen
samma ansvarsregler för att förhindra att felaktigt eller odeklarerat gods 
transporteras över huvud taget. Härigenom uppnås då att riskerna med 
odeklarerat eller felaktigt deklarerat farligt gods vid sjötransport minskar.

FN s expertkommitté för farligt gods försöker skapa en internationell 
konvention som omfattar alla transporter av farligt gods. 1974 års interna
tionella konferens ” on the Safety of Life at Sea”  antog en Resolution 1, 
Appendix 11, enligt vilken IMCO uppmanas att tillsammans med övriga 
internationella organisationer och ovannämnda expertkommitté verka för 
att en farligt gods-konvention kommer till stånd. Tyvärr har FN s expert
kommitté för närvarande svårigheter att finna den rätta vägen att uppnå en 
sådan konvention. Föreningen föreslår att de nordiska länderna stöder 
expertkommitténs arbete så att en konvention kommer till stånd. De 
nordiska länderna bör fram till sådan tidpunkt harmonisera sina farligt 
gods-bestämmelser så att nationella särbestämmelser undviks.

Föreningen vill i detta sammanhang hänvisa till det arbete som utförts 
mellan Danmark, Finland, Västtyskland och Sverige avseende sjötrans
porter av farligt gods i Östersjön i sin helhet och när det gäller korta 
färjeförbindelser. Detta arbete har resulterat i ett s .k .  Memorandum of 
Understanding, vars syfte är att anpassa sjösegmentet till landsvägs- och/ 
eller järnvägssegmentet som föregår och följer i anslutningen av sjötrans
porten. Denna överenskommelse är ett steg i rätt riktning och den visar att 
det är  möjligt att harmonisera bestämmelser om transport av farligt gods 
bara viljan finns.

Avslutningsvis vill föreningen ånyo poängtera att den stöder medlems
förslaget i den förhoppningen att det leder till konkreta resultat både i 
Norden och globalt.

Göteborg den 21 juli 1980
Sveriges redareförening 

Ulrich Jahnke

Linjeflyg:

Linjeflyg AB innehar trafiktillstånd för linjefart och med tillståndet följer 
skyldighet att beakta tillämpbara driftsbestämmelser utfärdade av Luft
fartsverket. Dessa driftsbestämmelser återfinns i Bestämmelser för Civil 
Luftfart (B C D
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Regler för transport av farligt gods i flygplan återfinns i BCL D 1.14 vilka 
anknyter till av IATA utfärdade regler om lufttransporter av farligt gods 
(RAR).

Inom luftfarten bör enligt vår uppfattning inga avsteg från de internatio
nella bestämmelserna tillåtas för det internordiska trafikflygets frakthan
tering.

Linjeflyg AB anser därför att det ej finns anledning behandla frågor 
rörande flygtransporter av farligt gods i den utredning som föreslagits i 
Nordiska rådets medlemsförslag A/582/t.

Bromma den 10 juli 1980
Linjeflyg aktiebolag 
Trafikavdelningen

Peter  Forssman  
T rafik ch ef

Motormännens riksförbund — M:

Idag har man inom FN :s  ram träffat överenskommelser om transport av 
farligt gods till sjöss, i luften och på väg. Järnvägstransporterna faller 
sedan gammalt under en särskild organisation.

Vid sidan av internationella reglementen finns inom samtliga nordiska 
länder dessutom nationella föreskrifter för vägtransporter.

Olika nationella regler försvårar en ändamålsenlig standardisering och 
ekonomiska vinster genom samordnad produktion av t. ex. transportma
teriel, containers och emballage. Även införandet av övergripande system 
för transporter försvåras eller omöjliggöres av denna regelsplittring samt 
ger större risk för olyckor eftersom de olika reglerna sammantaget är svåra 
att tolka och följa.

Listan över farliga kemikalier och annat farligt gods kan göras oändligt 
lång och innebär mycket skiftande risker för människor och miljö alltifrån 
risk för förgiftning vid förtäring till stora ödelagda områden med många 
skadade vid exempelvis olyckor med explosiva ämnen och gaser.

Att utfärda detaljerade transportregler för alla dessa olika ämnen och att 
sedan tillämpa dessa blir praktiskt svårhanterbart för att inte säga omöjligt.

Då mängden farliga ämnen är ohanterlig och farlighetsgraden mycket 
skiftande borde det från säkerhetssynpunkt vara godtagbart att särskilja 
produkter vilka kan orsaka snabba och omfattande personskador samt 
utfärda speciella transportbestämmelser för dessa.

Oftast är transporternas sträckning dessutom av linjekaraktär och går 
kontinuerligt mellan avsändar- och destinationsort, varför denna kartlägg
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ning är förhållandevis lätt att göra, t. ex. genom anmälningsplikt för spedi
tionsforetagen omfattande längre perioder.

För tillfälliga enstaka transporter bör anmälningsplikten också vara obli
gatorisk.

Som exempel kan nämnas att Helsingborgs brandförsvar träffat överens
kommelse med speditionsforetagen om rapportering av "farligt gods-trans- 
porter" .

Via telex erhåller brandförsvaret uppgift om inkommande och utgående 
gods över Helsingborgs hamn med järnväg, lastbil och fartyg, vilka dagli
gen följs upp i brandförsvarets larmcentral, vilket möjliggör en adekvat 
beredskap för eventuella olyckor.

Motormännens riksförbund anser det därför önskvärt och möjligt 
att särkilja det verkligt "farl iga"  farliga godset och utfärda särskilda 

bestämmelser för detta, 
att  genom krav på anmälan om dessa särskilt farliga ämnen erhålla en 

aktuell överblick av transportsituationen och därmed kunna förstärka be
redskapen mot olyckor, samt 

a tt  denna nödvändiga överblick möjliggörs genom en harmonisering av 
de nationella reglerna.

Stockholm den 28 juli 1980
Motormännens riksförbund 

Sven Gustafsson
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A 584/k
S U PPLE M E N T

Medlemsförslag
om stiftande av en nordisk vetenskapsakademi

{Väckt av Lauri Palmunen, P e tter  Savola, Henrik Westerlund och M ar
ja t ta  Väänänen)

BILAGA 1

Yttranden över medlemsförslaget
Samarbetsnämnden för de nordiska naturvetenskapliga forskningsråden 
(NOS-N):

NOS-N avstyrker enhälligt att en nordisk vetenskapsakademi inrättas. 
NOS-N anser att en sådan akademi inte skulle fylla någon uppgift inom det 
naturvetenskapliga området, där det redan nu finns goda kontakter mellan 
vetenskapsmännen i Norden och där det också finns internationellt an
sedda tidskrifter publicerade på nordisk basis. Dessutom finns det redan 
flera samnordiska organ, NOS, N O RD FO RSK , N K J och NOP, med lik
nande arbetsuppgifter som den föreslagna vetenskapsakademiens.

Stockholm den 15 juli 1980
För samarbetsnämnden för de nordiska 

naturvetenskapliga forskningsråden
Anja Borg  
S e k re te ra re

Nordisk samarbeidsnemnd for samfunnsforskning (NOS-S):

Enligt förslaget bör en vetenskapsakademi vara verksam på ett brett 
område som omspännar många eller samtliga vetenskapsgrenar. Den nor
diska vetenskapsakademins huvuduppgift skulle vara att utge vetenskaplig 
litteratur av nordiskt intresse.

Forskningsråden i de nordiska länderna har ett etablerat samarbete inom 
ramen för de nordiska samarbetsnämnderna. Sålunda har Nordisk samar
beidsnemnd for samfunnsforskning (NOS-S) till uppgift
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-  att följa den samhällsvetenskapliga forskningens och forskarutbildning
ens utveckling i Norden,

-  att främja informationsutbyte om den samhällsvetenskapliga forskning
ens och forskarutbildningens utveckling,

-  att främja och taga initiativ till konkreta samarbetsprojekt inom sam
hällsvetenskapliga forskningen i Norden,

-  att bevilja stöd åt nordiska samhällsvetenskapliga tidskrifter,
-  att främja kontakter mellan de enskilda nordiska länderna med hänsyn 

till deltagande i internationellt samhällsvetenskapligt arbete och
-  att uppmärksamm a önskvärdheten av ett rationellt utnyttjande av för- 

handenvarande resurser.

För främjande av utgivande av samhällsvetenskapliga tidskrifter har 
samarbetsnämnden upprättat en särskild publiceringsnämnd som behand
lar publiceringsfrågor. Samarbetsnämndens arbete har sålunda utvecklats 
på bred basis och omfattar många olika verksamhetsområden.

De samhällsvetenskapliga forskningsråd som samarbetar inom ramen 
för NOS-S ställer sig allmänt negativa till det aktuella förslaget och anser 
att stiftande av en nordisk vetenskapsakademi inte kan rekommenderas. 
Man menar att det nordiska samarbetet inom samhällsforskningens områ
de löper smidigt inom ramen för NOS-S.

Statens samhällsvetenskapliga kommission (SF) menar att grundandet 
av en nordisk vetenskapsakademi inte förefaller att vara ett ändamålsenligt 
sätt att lösa problemet med publicering av forskningsresultat av nordiskt 
intresse. Enligt kommissionens åsikt vore det bättre att utveckla de redan 
existerande kanalerna för samnordisk publiceringsverksamhet genom att 
tilldela dessa mera medel.

Humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet (S) anser också att 
termen akademi är missvisande och att det för närvarande inte finns behov 
av en ” paraplyorganisation”  för det ändamål som anges i medlemsförsla-

Mot ovanstående bakgrund avstyrker Nordisk samarbeidsnemnd for 
samfunnsforskning (NOS-S) medlemsförslaget om stiftande av en nordisk 
vetenskapsakademi.

Oslo i august 1980
För Nordisk samarbeidsnemnd 

for samfunnsforskning
Ingeborg Wilberg 

O rd fö rande
Soili Aintila 
S ekre te ra re
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Nordisk samarbeidsnemnd for humanistisk forskning (NOS-H):
De humanistiske forskningsrådene i Danmark, Finland, Norge og Sveri

ge finner ikke å kunne gi sin tilslutning til forslaget om opprettelsen av et 
nordisk vitenskapsakademi.

Nærmere begrunnelse for dette standpunkt vil framgå av vedlagte utta
lelser fra Statens humanistiska kommission, (Finlands akademi). Rådet for 
humanistisk forskning, N A V F  (N) og Humanistisk-samhållsvetenskapliga 
forskningsrådet (S) (se nedan).

Oslo, 29. august 1980
Bjarne Rogan

Elisabeth Johnsen 

Nordiska samarbetsnämnden för medicinsk forskning (NOS-M):

Enligt NOS-M:s bedömning föreligger icke något behov av en sådan 
akademi mot bakgrund av redan existerande organ för att stimulera nor
disk forskning. Inom medicinen torde NOS-M kunna handlägga förekom
mande internordiska frågor avseende forskning och forskningsbefräm- 
jande åtgärder.

Enligt förslagställarna skulle akademins främsta uppgift vara att publice
ra nordisk vetenskaplig litteratur. NOS-M kan inte ansluta sig till ett 
sådant förslag. Publicering av forskningsresultat bör även fortsättningsvis 
ske på de stora världsspråken i de tidskrifter med internationell spridning 
där de hör hemma ur ämnessynpunkt.

Mot bakgrund av ovan anförda avstyrker NOS-M förslaget.

Stockholm den 15 oktober 1980
För Nordiska samarbetsnämnden för medicinsk forskning

Henry Danielsson  
O rd fö rande

Ingwar Lennerfors  
S e k re te rare

Samarbejdsnævnet for Nordisk Skovforskning (SNS):
--------Samarbejdsnævnet (SNS) finder i og for sig dette forslag sympa

tisk. SNS må dog understrege, at den nuværende bevillingssituation i det 
nordiske samarbejde maner til stor tilbageholdenhed med nye, ikke strengt
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nødvendige initiativer. SNS finder, at selve det nordiske forskningssamar
bejde på bl. a. skovbrugsområdet bør prioriteres meget højt og højere end 
dannelsen af et nordisk videnskabsakademi. SNS har en lang række højt 
prioriterede samnordiske skovforskningsopgaver på ønskeseddel uden 
mulighed for gennemførelse på grund af budgetmæssige restriktioner. Så
længe dette er tilfældet, kan man herfra ikke anbefale anvendelse af nordis
ke midler til det foreslåede nordiske videnskabsakademi.

Klampenborg, den 1. august 1980
H. Frølund

Nordisk Kontaktorgan for Jordbrugsforskning (NKJ):

N K J tillægger det væsentlig betydning at der foreligger mulighed for, at 
forskningsresultater af  nordisk interesse kan publiceres i nordiske tids
skrifter. Det er N K J ’s opfattelse, at spørgsmålet kan behandles i eksiste
rende nordiske samarbejdsorganer, og man kan derfor ikke anbefale, at det 
foreslåede videnskabsakademi etableres.

København, den 29. august 1980
E.b.

På N K J 's  vegne 
H olger Rasmussen

D a n m a r k
Kulturministeriet och  undervisningsministeriet har i skrivelse den 25 augus
ti 1980 förklarat sig tillstyrka medlemsförslaget.
Rigsbibliotekarembedet:

Generelt må det naturligvis siges, at der, ikke mindst på grund af den 
ændring der er sket i Danmarks forhold efter indtrædelsen i EF, må lægges 
den største vægt på at udbygge og intensivere det nordiske samarbejde og 
meget kunne tale for, at et nordisk videnskabsakademi kunne tjene dette 
formål.

Den danske stilling til forslaget må dog i første række bero på hvad 
Videnskabernes Selskab mener om det. For forskningbiblotekssvæsenet 
kan det vel generelt siges, at man er interesseret i ethvert nordisk samar
bejde på det videnskabelige område, men på den anden side mener jeg, at
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det er vanskeligt at tage endelig stilling til forslaget, før der er foretaget en 
fuldstændig kortlægning af, hvilke samarbejdsformer og samarbejdstiltag 
der iøvrigt foregår i nordisk regie.

På en lang række videnskabsområder er der som bekendt allerede eta
bleret et nært samarbejde, og også de nordiske forskningsråd arbejder tæt 
sammen. Endvidere er der jo  en tendens til at etablere nordiske tidsskrifter 
ved en sammensmeltning af de lokale indenfor de forskellige fagområder, 
og også det nordiske organ for information og dokumentation NORD IN FO  
kan nævnes i denne forbindelse.

En mere eller mindre systematisk udbygning af det nordiske samarbejde 
på det videnskabelige område rummer fare for, at man etablerer organisa
tioner og institutioner, som mere eller mindre dublerer allerede igangvæ
rende aktiviteter, og rent umiddelbart forekommer det mig, at en del af de i 
det nordiske v idenskabsakademis forslag til paragraffer nævnte allerede er 
iværksat under en eller anden form.

Men et sådant skøn kan kun underbygges ved en nærmere kortlægning af 
hele området, og jeg anbefaler, at man ikke tager endelig stilling til forsla
get om et nordisk videnskabsakademi før der foreligger en klar oversigt 
over, hvilket samarbejde der iøvrigt er etableret på det videnskabelige 
område.
København, den 22. juli 1980

Palle Birkelund

Forskningssekretariatet:
Undervisningsministeriet har ved påtegning af 21. maj 1980 af skrivelse 

af 12. maj 1980 fra udenrigsministeriet vedrørende et medlemsforslag i 
Nordisk Råd om oprettelse af et nordisk videnskabsakademi (sag A 584/k) 
anmodet om en udtalelse fra forskningssekretariatet og har i skrivelse af 5. 
august 1980, j. nr. 76-80-3/80 (EN/mlb) erindret herom.

Sagen har været behandlet såvel på et møde mellem forskningsrådenes 
formænd som af Planlægningsrådet for Forskningen. På denne baggrund 
kan man ikke anbefale forslaget, dels fordi man skønner, at en række 
allerede etablerede nordiske organer på tilfredsstillende måde varetager 
udgivelsen af nordisk videnskabelig litteratur -  en opgave, der ifølge 
forslaget skulle være akademiets hovedopgave -  dels fordi selve akademi
formen ikke skønnes velegnet, såfremt man kunne påvise områder, hvor 
der var behov for en intensivering af det nordiske samarbejde omkring 
videnskabelig publikationsvirksomhed.

København, den 12. august 1980
P.s.v.
E.b.

Martin Korst
t l - 2 9 : s e s s  A 584/k Supplem ent
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Det Kongelige danske Videnskabernes Selskab:

Der foregår et udmærket løbende samarbejde mellem de eksisterende 
nordiske akademier, der i de senere år yderligere er styrket ved afholdelse 
a f  årlige fællesnordiske akademimøder. Desuden er der, delvis på forsk
ningsrådenes initiativ, etableret en fællesnordisk publikationsvirksomhed.

Et nyt apparat forekommer derfor overflødigt, og såfremt det vil med
føre en dublering af allerede eksisterende foretagender direkte uheldigt. 
Oprettelsen og driften af et fællesnordisk videnskabsakademi vil naturnød
vendigt kræve ret betydelige offentlige økonomiske tilskud og derved 
dræne subsidier fra andre velfungerende videnskabelige foretagender.

Disse momenter peger i retning af  tilbageholdenhed over for det finske 
forslag, som det herværende Selskab betragter med stor betænkelighed.

København, den 26. august 1980
P. J. Riis

P ro f., dr. phil.
P ræ siden t

Christian Crone
P ro f., d r. m ed. 

S e k re tæ r

Akademiet for de tekniske Videnskaber:
-------- har med stor interesse været diskuteret i ledelsen for Akademiet

for De tekniske Videnskaber i Danmark.
Det blev generelt givet udtryk for et stærkt ønske om nordisk samar

bejde, men det stod samtidigt klart, at man ikke følte, at der i dag eksi
sterer et behov for et fællesnordisk videnskabsakademi med den målsæt
ning, der er beskrevet i det fremsendte materiale. Der blev også klart givet 
udtryk for, at man følte, at det nære samarbejde og kommunikationen 
mellem nordiske forskere burde varetages af eksisterende organer, som 
f. eks. Nordforsk.

Lyngby, den 19. september 1980
Vibeke Q. Zeuthen  

A k a d e m ise k re tæ r
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F i n l a n d
Finlands akadem i1:

Finlands akademi konstaterar att man genom åtgärder av de nordiska 
vetenskapliga kommissionerna b l.a .  genom att utbilda redaktörer har in
rättat samnordiska publikationsorgan som sköter finansieringen av den 
ganska omfattande nordiska vetenskapliga publikationsverksamheten 
samt dess utveckling. Man har flerårig positiv erfarenhet av verksamheten. 
På grund härav konstaterar Finlands akademi att inrättandet av en separat 
nordisk vetenskapsakademi inte är motiverat åtminstone med tanke på den 
nordiska vetenskapliga publikationsverksamheten.

Helsingfors den 9 september 1980
K. O. Donner
O rd fö rande  för 
v e tenskap lig a  

cen tra lk o m m issio n en
Elisabeth Helander  
F orsk n in g sd irek tø r

Finlands akademi, statens humanistiska kommission:

Kommissionen anser att det inte för närvarande existerar tillräckligt 
vägande skäl för en ny nordisk vetenskapsakademi. 1 alla nordiska länder 
finns fungerandet vetenskapsakademier och dessa akademier har sedan 
några år ett etablerat samarbete. Desssutom finns det ett bra samarbete 
mellan de nordiska forskningsråden. Publikationsproblematiken måste 
kunna lösas på ett annat sätt.

Helsingfors den 20 augusti 1980
Olli Alho  

O rd fö rande
Marjatta Hiisivaara-Hela  

S e k re te rare

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 28 juli  1980 förklarat sig 
förord a  m edlem sförs laget .

1 Y ttra n d e t ö v e rsa tt från  finska .
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Delegationen för vetenskapsakademierna i Finland:

Delegationen vill fästa uppmärksamhet på att vetenskapsakademierna i 
Norden sedan en lång tid har ett organiserat samarbete. Detta har under 
senare år ytterligare intensifierats genom regelbundna möten där samarbe
te avseende gemensamma intresseområden diskuteras och planläggs. Det 
sjätte och senaste mötet hölls den 18 augusti 1980 i Reykjavik och med
lemsförslaget A 584/k var bl. a. föremål för överläggning mellan represen
tanterna för de nordiska vetenskapsakademierna.

Enligt akademirepresentanternas bedömning existerar det redan ett nära 
och fruktbart  samarbete i form av forskningsprojekt och gemensamma 
vetenskapliga symposier. Nordiska intressen i förhållande till olika inter
nationella vetenskapliga organ har bevakats och samordnats framgångs
rikt. Behandlingen av fortlöpande frågor rörande nordiskt vetenskapligt 
publiceringssamarbete har resulterat i skapande av gemensamma nordiska 
tidskrifter, den samnordiska Physica Scripta och svensk-norska Zoologica 
Scripta. De nordiska akademierna samarbetar numera också om stånd- 
punktstaganden i forskningspolitiska sammanhang, kartläggning av områ
den där nordiskt samarbete på humanistisk-samhällsvetenskapliga pro
blem kunde vara önskvärt samt relationer till vetenskapsakademier i Öst
europa.

Under hänvisning till de omständigheter som ovan berörts hyser Delega
tionen för vetenskapsakademierna i Finland stark tveksamhet gentemot 
förslaget av en ny nordisk vetenskapsakademi. Upprättande av ett dylikt 
organ skulle sannolikast bara dubblera det igångvarande samarbetet och 
lägga beslag på medel som kunde leda till större och mera omedelbar nytta 
om de tillfördes forskningsråden och vetenskapsakademierna i de nordiska 
länderna för att förstärka deras gemensamma projekt.

Helsingfors den 26 september 1980
Delegationen för vetenskapsakademierna i Finland

Olli Lehto  
O rd fö rande

Lauri A. Vuorela 
G e n era lsek re te ra re

Teknillisten tieteiden akatemia — Akademin för tekniska vetenskaper r.y.:

Akademin för tekniska vetenskaper (TTA) understöder varmt det nor
diska samarbetet. Vi har goda kontakter med andra nordiska tekniska
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vetenskapsakademier, håller ibland gemensamma möten och samarbetar 
vid publicering av vetenskaplig litteratur inom det tekniska området.

Vidare vill vi påpeka, att de nordiska vetenskapsakademierna faktiskt 
redan har ett samarbetsorgan, som varje år håller möten och diskuterar 
gemensamma problem och möjligheterna att ytterligare intensifiera samar
betet inom olika vetenskapssektorer.

Den föreslagna nordiska vetenskapsakademien skulle sålunda innebära 
ett nytt organ för en verksamhet som redan nu fungerar tillfredsställande. 
Erfarenheterna av nationella vetenskapsakademier och deras internatio
nella samarbete är goda, men det är svårt att förstå hur en vetenskapsaka
demi på internationell bas skulle fungera. Detta framgår inte heller av 
förslaget.

Speciellt förundrar sig TTA över att de tekniska vetenskaperna icke 
skulle vara representerade i den föreslagna akademin. På senare tid har ju 
forskningens roll inom tekniken mycket kraftigt understrukits . Samtidigt 
har tekniken och den tekniska forskningen blivit en allt viktigare del av så 
gott som alla områden av kultur och samhällsliv. Utan företrädare för de 
tekniska vetenskaperna skulle den föreslagna akademin bli synnerligen 
ensidig och bristfällig. Motsvarande gäller även de ekonomiska vetenska
perna. TTA vill därför i detta sammanhang poängtera vikten av att de 
tekniska och ekonomiska vetenskaperna alltid beaktas då det är fråga om 
forskningen som helhet.

Av nämnda o rsaker finner TTA att det inte föreligger något behov av att 
upprätta en ny nordisk vetenskapsakademi. Däremot bör det redan existe
rande samarbetsorganet ytterligare utvecklas, bland annat så att även 
akademierna för teknisk vetenskap skulle kunna medverka i dess arbete.

Det i förslaget nämnda behovet av ytterligare medel för publicerings
verksamhet är enligt TTAs uppfattning synnerligen aktuellt. I och med att 
spridningen av vetenskapliga resultat medför allt högre kostnader borde 
akademiernas statsanslag påtagligt ökas. Redan nu finns det i Norden inom 
olika vetenskapsgrenar vissa publikationsserier,  som även internationellt 
åtnjuter ett högt anseende. TTA anser därför, att Nordiska rådet borde 
verka för att främja den vetenskapliga publiceringen, så att högre nationel
la anslag för detta ändamål skulle erhållas såväl nationellt som samnor
diskt. Härigenom skulle redan befintliga publikationsserier ytterligare kun
na utvecklas och vinna allt större uppskattning i vetenskapliga kretsar 
världen runt.

Helsingfors i september 1980
Teknillisten tieteiden akatemia -  Akademin för tekniska vetenskaper ry

Pentti  Laasonen  
P reses

Olli Lokki  
V erkstä llande  d irek tö r
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Vetenskapliga samfundens råd har i skrivelse den 30 sep tem ber 1980förkla
rat sig instämma i yttrande från Delegationen fö r  vetenskapsakademierna  
i Finland av  den 26 sep tem ber  1980 Ise ovan).

Vetenskapliga samfundens delegation:
Vetenskapliga samfundens delegation konstaterar med tillfredsställelse, 

att man inom Nordiska Rådet strävar att befrämja vetenskapsutvecklingen 
och det nordiska vetenskapliga samarbetet.

Delegationen önskar dock framhålla, att ett mångsidigt, traditionellt 
vetenskapligt samarbete redan nu existerar mellan de nordiska länderna. 
Inom ramen för detta torde de i initiativet nämnda uppgifterna kunna 
skötas på ett ekonomiskt mer fördelaktigt sätt än genom grundandet av en 
helt ny organisation med liknande uppgifter.

Delegationen förenar sig sålunda med det utlåtande, som Delegationen 
för vetenskapsakademierna i Finland avgivit om denna sak.

Helsingfors den 28 oktober 1980
Jorma K. Miettinen  

O rd fö rande

Birgitta Weckman Laxén  
S ekre te ra re

Finska vetenskapssocieteten har i skrivelse den 30 sep tem ber 1980förk la
rat sig avstå  från att  y ttra  sig i anledning av  medlemsförslaget,  men  
om talar a tt  y ttrande avges av  Delegationen fö r  ve tenskapsakademierna i 
Finland.

N o r g e
Kirke- og undervisningsdepartementet:

Vi har i Norge to i tradisjonell forstand vitenskapelige akademier: Det 
K ongelige norske videnskabers Selskab i Trondheim og D et Norske vi
denskapsakadem i i O lso. D isse to akadem iene har mindre bevilgninger til 
sin virksomhet over statsbudsjettet. Det m este av virksomheten drives for 
midler fra egne fonds og med støtte fra forskningsråd (bl. a. til publisering 
og deltaking i kongresser etc.).

Før forskningsrådene kom til i tiden like etter den annen verdenskrig 
foregikk nok en vesentlig del av norsk forskningskontakt med omverdenen 
over akademiene. Dette har imidlertid endret seg sterkt i senere år. Forsk
ningsrådene har fått en stadig mer sentral stilling, også i forskningssaker 
som gjelder samarbeid og informasjon over landegrensene. Det er også
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våre forskningsråd som disponerer over bevilgninger f. eks. til publisering 
av vitenskapelige arbeider.

N år det gjelder arbeidsfordelingen mellom akademiene og forskningsrå
dene, har partene regulert den seg imellom. Ordningen går blant annet ut 
på at forskningsråd støtter finansieringen av visse tidsskrifter og andre 
vitenskapelige publikasjoner som akademiene ifølge tradisjonen gir ut, og 
sørger for utveksling med interesserte i utlandet. Nye publikasjonsopp- 
gaver vurderes derimot i regelen av forskningsråd, som i tilfelle av utgi
velse også skjøtter kontakten med utlandet.

Slik forholdene har utviklet seg i vårt land, synes det lite hensiktsmessig 
å  gå til opprettelse av en ny vitenskapelig organisasjon med eget sekreta
riat og alle de utgifter som dermed er forbundet, for å utgi vitenskapelig 
litteratur av nordisk interesse. Forskningsrådene i de nordiske land har 
allerede funnet fram til samarbeidsformer som da også omfatter spørsmål 
som gjelder publisering av vitenskapelige avhandlinger, utgivelse av 
tidsskrifter etc. Dette er f. eks. tiltak som har en sentral plass i Nordforsks 
virksomhet. Spørsmålet har også sin tilknytning til N O R D IN FO  (Nordiske 
samarbeidsorganet for vitenskapelig informasjon). Dette organet har som 
oppgave å fremme nordisk samarbeid mellom forskningsbibliotekene, 
samt samarbeid om informasjon og dokumentasjon. Moderne informa- 
sjons- og formidlingsteknikks plass og tilpassing til nordiske forhold og 
brukere går inn i de oppgaver N O R D IN FO  skal ta seg av.

Kirke- och undervisningsdepartementet er av den oppfatning at de na
sjonale og nordiske samarbeidsordninger som alt fungerer, bør kunne ta 
seg av de publiseringsspørsmål som er omtalt i medlemsforslaget om å 
stifte et nordisk vitenskapsakademi. Departementet finner derfor for sitt 
vedkommende ikke å kunne anbefale særskilt utredning av dette spørsm å
let nå.

Oslo, 2 januar  1981
Etter fullmakt

Olav H ove
Olav Nyham ar

Universitetet i Oslo, det akademiske kollegium:
Etter det som er opplyst i medfølgende medlemsforslag, synes det rime

lig å anta at det er behov for større samordning, systematikk og styrking 
når det gjelder vitenskapelige periodiske publikasjoner på nordisk basis. 
Det bør vel imidlertid reises spørsmål om det ikke kan være mulig å oppnå 
bedringer innen publikasjonssektoren på andre måter enn ved å gå til 
opprettelse av et nordisk vitenskapsakademi med alle de problemer med 
hensyn til emnevalg, medlemskap etc. som dette ville innebære. Universi-



12

tetet i Oslo kan derfor vanskelig gi sin tilslutning til forslaget slik det nå 
foreligger.
Oslo 20 oktober 1980

Bjarne A . Waaler  
R ekto r

Olav M. Trovik 
U n iv e rs ite tsd irek tø r

Universitetet i Bergen:
--------men må gjøre oppmerksom på at forslagene1) ikke har kunnet få

den behandling på institusjonens grunnplan i sommermånedene som de 
fortjener.

Det eksisterer idag et betydelig nordisk samarbeid om forskning både 
gjennom institusjonelle og personlige kontakter. Dette samarbeid for
sterkes av det felles arbeidsmarked innen Norden også for akademiske 
institusjoner. Som et eksempel på et felles nordisk forskningsinstitutt kan 
nevnes instituttet for Afrika-studier i Uppsala.

Både de nordiske samfunn og universitetene i Norden ville imidlertid 
kunne dra nytte av et utvidet forskningssamarbeid etter de linjer og ut fra 
de forutsetninger som er skissert i Medlemsforslag A 583/k.

De norske universitetene er i ferd med å omstrukturere sin forskerutdan
ning. Innen mange fagområder er selv det samlede nasjonale miljø for lite 
til å kunne gi et fullt tilfredsstillende tilbud til de forskerrekrutter som 
søker opptak. I slike tilfeller ville et organisert  nordisk samarbeid være i 
universitetenes interesse. De aktuelle fagområdene vil som regel ikke ha 
direkte tilknytning til det spesifikt nordiske, men det skulle være unødven
dig å peke på at de nordiske land trenger en så god forskerutdanning som 
mulig i alle fagområder. De enkelte lands ressurser ofte vil være for små til 
at en slik utdanning kan være på et akseptabelt internasjonalt nivå uten et 
visst samarbeid.

Et fruktbart samarbeid om konkrete forskningsprosjekt vil ofte måtte 
vokse naturlig ut av de eksisterende miljøer. Derfor vil det være vesentlig 
at en eventuell arbeidsgruppe (som skissert i forslagets punkt 3) arbeider i 
nær forståelse med de relevante vitenskaplige miljøer. I denne forbindelse 
vil Universitetet i Bergen understreke at aktuelle samarbeidsområder vil 
være å finne innenfor alle universitetets fakulteter og at det må være en 
forutsetning at det ved finansiering av prosjekter vises full forståelse for 
medlemsforslagets ord om at ” gemensamma satsningar får göras på områ
den som för dagen inte bedöms kunna ge direkt samhällsnyttiga avkast
ningar.”
') Y ttran d e t a v se r  både  m ed lem sförslag  A 583/k om  e tt fo rskn ingsp o litisk t sam arb e 
te  i N o rd en  och  A 584/k om  stiftand e  av  en no rd isk  ve tensk ap sak ad em i.
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Mens Universitetet i Bergen vil støtte et arbeid for et utvidet samarbeid 
om forskning innen Norden, er det vanskelig å se at spørsmålet om stiftelse 
av et nordisk vitenskapsakademi har samme interesse. Ifølge forslaget 
skulle et slikt akademi ha som hovedoppgave å utgi vitenskapelig litteratur 
av nordisk interesse. Det er vanskelig å se at slik publiseringsvirksomhet 
krever et nordisk vitenskapsakademi som overbygning. Utgivelse av 
forskningsresultater vil være et naturlig ledd i det forskningssamarbeid 
forslag A 583/k tar sikte på og et akademi etter forslag A 584/k skulle 
dermed være overflødig.

Bergen, 8. august 1980
Ruth Kleppe  

F ø rsteam an u en sis
Kjell Sælen 

S tud iek onsu len t

Norges tekniske høgskole (NTH):
Norges tekniske høgskole har med interesse lest medlemsforslag om 

stiftelse av Nordisk Vitenskapsakademi. Høgskolen finner forslaget meget 
interessant men vil gjerne kommentere forslagsstillernes utalelse om at 
” Akademin skulle kunna ha medlemmar från alla vetenskapsgrenar, kan
ske dock med undantag av de tekniska vetenskaperna, i likhet med vad 
som är fallet i de flesta länder.”

Norges tekniske høgskole finner at dette synes å være en utmerket 
anledning til å bringe vitenskap, med helt forskjellig fagbakgrunn, nærmere 
i kontakt med hverandre og synes nettopp det kan ha spesiell interesse å 
også la akademiet være åpent for medlemmer med teknisk bakgrunn. Det å 
utelukke forskere fra et så viktig område som dette bidrar til å opprettholde 
et skille mellom de forskjellige vitenskapsgrener som Norges tekniske 
høgskole ikke anser som heldig. Høgskolen ser derfor gjerne at det fore
slåtte akademi er åpent for medlemmer fra alle vitenskapsgrener.

Forslaget om Nordisk vitenskapelig skriftserie som kan utgis av akade
miet betrakter NTH som meget positivt og tror at det vil være av stor 
betydning gjennom denne skriftserie at vitenskapsmenn blir kjent med 
forskningsresultater og forskning som foregår også på andre felt enn det de 
selv er spesielt interessert i.

Trondheim, 30 juli 1980
Inge Johansen  

R ek to r
Ida-Marie Wold
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Norges handelshøyskole:
Norges handelshøyskole viser til sin uttalelse av i dag vedrørende med

lemsforslag A 583/k1. Høyskolen vil anbefale at videre utredningsarbeid 
baseres på dette forslag. Den kan ikke anbefale at forslaget om et nordisk 
vitenskapsakademi taes opp.

Bergen, 2 juli 1980
Gerhard Stolt 

Rektor

Hovedkomiteen for norsk forskning:
Hovedkomiteen har mottatt følgende saker fra rådet med anmodning om 

uttalelse:
-  Medlemsforslag A 583/k om et forskningspolitisk samarbeid i Norden
— Medlemsforslag A 588/e om nordisk samarbeid for å fremstille alterna

tive drivstoffer
— Medlemsforslag A 584/k om stiftelse av et nordisk vitenskapsakademi. 

Hovedkomiteen mottok i 1979 en henvendelse fra Nordisk Råds sekre
tariat for nordisk kulturelt samarbeid om økt nordisk samarbeid på om rå
dene
-  Framtidsstudier
— Østasiaforskning
-  Nordisk forskningssamarbeid generelt

De saker som vi nå har fått tilsendt reiser, etter vår oppfatning, tilsva
rende spørsmål som de nevnte sakene fra kultursekretariatet, og vi viser 
derfor til Hovedkomiteens svar til sekretariatet, som legges ved.

I tillegg til det som er sagt i den nevnte uttalelse generelt, er Hovedkomi
teens oppfatning av de enkelte sakene denne:

Utgivelse av vitenskapelig litteratur var tidligere en viktig oppgave for 
vitenskapsakademiene, også i Norge. Denne oppgaven blir idag tatt hånd 
om av andre organer, i første rekke forlag i samarbeid med forskningsrå
dene. Det foregår også et aktivt nordisk samarbeid på området. Det kan 
ikke ses å være behov for et nordisk vitenskapsakademi for dette formål, 
og det vil neppe være noen formålstjenlig løsning heller.

Oslo, 21 oktober 1980
E. Fjellbirkeland

' Se sak A 583/k, s.B.
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BI H A N G

Skrivelse till Sekretariatet for nordisk kulturelt samarbeid angående nor
diskt forskningssamarbete.

I de tilsendte dokumenter er anført som begrunnelse for nordisk samar
beid både hensiktsmessigheten ved slikt samarbeid og det overordnede 
politiske mål: å fremme den nordiske samhørigheten generelt.

Forskningssamarbeid over landegrensene foregår på forskjellige plan. 
Det konkrete pros/eÄrsamarbeid tas i første rekke hånd om av forsknings
miljøene selv. Forskningspö//mA: samarbeid drives av forskningsinstitu
sjoner, av forskningsråd og av organer på det administrative og politiske 
plan.

Begrunnelsen for prosjektsamarbeidet vil i første rekke være hen
siktsmessigheten. Den kan vurderes fra et vitenskapelig synspunkt, fra et 
brukersynspunkt eller fra et mer overordnet politisk synspunkt. Siktemålet 
fra et vitenskapelig synspunkt vil være å  styrke forskningsinnsatsen gjen
nom større miljøer og samordning av ressurser. Fra brukersynspunkt vil 
det være å få bedre materiale som grunnlag for praktisk virksomhet og for 
myndighetene vil behovet for en god utnytting av ressursene gjøre seg 
gjeldende, ved siden av den politiske målsetting for å fremme slikt samar
beid generelt. Det forskningspolitiske samarbeid vil dels komme til uttrykk 
gjennom de konkrete samarbeidsprosjekter, f. eks. som finansierings
kilder. Men det vil også gi seg utslag i beslutninger med sikte på bevisst å 
fremme slikt samarbeid.

For det samarbeidet som er ønsket av hensiktsmessighetsgrunner, enten 
vitenskapelige eller brukerorienterte, er det i første rekke viktig at det ikke 
eksisterer hindringer som gjør det vanskeligere å gjennomføre slike pro
sjekter i et nordisk samarbeid enn innenfor det enkelte land. En del slike 
hindringer som tidligere vanskeliggjorde samarbeidet i Norden er etter
hvert fjernet. Det gjaldt tollbestemmelser, forbud mot å ta apparatur ut av 
landet, disponering av reisebevilgninger mm. Formelle hindringer av den
ne karakter synes ikke å spille noen vesentlig rolle lenger. Problemet er i 
første rekke knyttet til finansieringen av prosjekter, særlig flerårige.

Ettersom det også innenfor de enkelte land er flere finansieringskilder 
for forskning, skaper spørsmålet om koordinering og bindende tilsagn også 
problemer innenfor det enkelte land. Den desentraliserte forskningsorgani
sasjon innenfor det enkelte land gir alternative finansieringsmuligheter for 
forskningsprosjekter, men skaper også vansker for en koordinering av 
ressursene med sikte på en rasjonell utnytting av dem. Disse problemene 
vil gjøre seg ennå s terkere gjeldende i et nordisk prosjektsamarbeid enn i et 
samarbeid mellom miljøene i det enkelte land. Det er tross oppdelingen de 
samme finansieringskilder som er tilgjengelige for alle deltakere innenfor 
det enkelte land, mens en felles finansiering fra forskjellige land må inn
passes i de prosedyrer som følges i de enkelte land.

For forskningsprosjekter som legges opp i samarbeid mellom forskjellige 
miljøer i det enkelte land, spiller forskningsrådene en viktig rolle som 
finansieringskilde. Tilsvarende finansieringsorganer på det nordiske plan 
ville muliggjøre et effektivt nordisk samarbeid og vil antakelig være en 
forutsetning for en vesentlig økning i dette samarbeidet.

Det er imidlertid etter vår oppfatning vesentlige innvendinger mot en slik
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ordning. Den viktigste er at avveiningen mellom den nasjonale prioritering 
og koordinering og mulighetene for nordisk finansiering kan komme i 
konflikt. Dette vil særlig gjelde tiltak av betydelig omfang og varighet.

Det er i de tilsendte dokumenter slått til lyd for samarbeid gjennom 
arbeidsdeling på områder som i det enkelte land er små og perifere. Som 
eksempler er nevnt tre språkområder. Ut fra den gitte situasjon kan det 
synes rasjonelt å gjennomføre slik arbeidsdeling. Det er imidlertid også 
vektige grunner som taler mot. En slik grunn er vanskene med å vinne 
gehør for nyetablering eller utvidelse av vitenskapelige områder, eller 
bruksom råder, som av de etablerte organer blir oppfattet som perifere. En 
nordisk samordning gjennom arbeidsdeling vil kunne bidra til å gjøre det 
ennå vanskeligere enn hittil å utvikle kompetanse og kapasitet på nye 
områder, og dermed svekke tilpasningsevnen i forskningsapparatet. De tre 
språkområdene som er nevnt er klare eksempler på dette. De er som 
vitenskapelige områder små og perifere samtidig som de representerer 
dominerende faktorer i verdensutviklingen.

Rasjonell utnytting av naturressurser og fellesfinansiering av særlig kost
bare institusjoner eller instrumenter kan være argumenter for nordisk 
samarbeid. H er kommer imidlertid inn spørsmålet om samarbeid også med 
andre land. Norden kan være en egnet region for slikt samarbeid, enten 
alene eller innenfor et videre samarbeid. Dette vil i første rekke gjelde 
brukerorientert forskning. Innenfor grunnforskningen vil samarbeidspart
nere peke seg ut på andre kriterier.

Nordisk samarbeid gjennom arbeidsdeling vil antakelig ha mest for seg 
på områder hvor det vil være av betydning å sammenlikne resultatene fra 
de enkelte land, f .eks .  undersøkelser over helsespørsmål, sosialpolitikk, 
utdanningspolitikk, områdeplanlegging osv. En systematisk samkjøring av 
forskningen på disse områder i de enkelte land burde kunne øke effektivi
teten av de ressurser som anvendes. Også på disse områder støter en 
imidlertid på problemet med mangelfulle koordineringsmuligheter innenfor 
det enkelte land.

Det er nevnt i dokumentene at forskningen er et vel egnet område til å 
fremme generelt det nordiske samarbeidet, b l.a . fordi området er  ” fjernt 
fra de politiske beslutningsprosesser og potensielle konfliktområder” . Ho
vedkomiteen er i tvil om forskningens egnethet for dette. I alle fall den 
forskning som er fjernt fra de politiske beslutningsprosesser berører rela
tivt få personer, som dessuten må antas å være svært fortrolige med et 
internasjonalt tenkesett. Det er dessuten behov for å involvere forsknings
politikken sterkere i den allmenne politikk. Det kan derfor synes å være 
behov for å fremme samarbeidet nettopp der hvor både beslutningspro
sesser og potensielle konfliktområder berøres. Betydningen av en dialog 
mellom landene på slike områder ville kunne være større også for den 
allmenne nordiske samhørigheten, enn de mer fjerne vitenskapelige fagom
råder.

Tross de innvendinger som er nevnt ovenfor, mener Hovedkomiteen at 
det nordiske samarbeidet i forskning bør søkes utviklet videre, både fordi 
det kan være forskningspolitisk hensiktsmessig og fordi det er i samsvar 
med et uttalt ønske fra de enkelte lands politiske myndigheter.

Nordisk forskningssamarbeid bør i første rekke søkes utviklet på om
råder hvor forskningen tar sikte på klarlegging av forhold som er sammen
liknbare i de nordiske land, altså brukerorientert forskning. For slik forsk
ning bør det finnes finansieringskilder som disponeres av nordiske or
ganer. Disse kilder bør imidlertid i første rekke brukes til å utarbeide
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planer for gjennomføringen av de enkelte tiltak. I alle fall for tiltak av 
betydelig omfang og varighet, bør finansieringen av selve prosjektene 
koordineres med den nasjonale forskningsprioritering i deltakerlandene. 
Dette vil kreve en grundig planlegging og forhandlingskapasitet i de nordis
ke organer, som må organiseres og gis ressurser som muliggjør en slik 
oppgave. Dette skulle også kunne gjøre det mulig å unngå en alt for 
t idkrevende prosedyre, når planene forelå.

Også for samarbeid med sikte på en rasjonell nyttiggjøring av naturres
surser eller kostbare utstyrsenheter ville et nordisk finansiert planleggings
arbeid være hensiktsmessig.

N år det gjelder de konkrete forslag om samarbeid i framtidsforskning og 
i østasiatisk forskning, mener Hovedkomiteen at også disse bør gjøres til 
gjenstand for den prosedyre som er foreslått, dvs. at det bør utarbeides 
mer konkrete og langsiktige planer for virksomheten, både i det enkelte 
land og for et nordisk samarbeid og eventuell arbeidsdeling, før konkrete 
forskningsprosjekter settes igang basert på nordisk samarbeid i finansi
ering eller på annen måte.

Finansieringen av de nordiske organer og planleggingsarbeidet bør skje 
gjennom årlige bevilgninger. Det bør ikke legges opp til noe forsknings
fond, men bevilgninger bør gjøres overførbare på linje med den ordning 
forskningsrådene har i Norge.

Oslo, 14 august 1979
K. Dahl Jacobsen

E. Fjellbirkeland

Norges almenvitenskapelige forskningsråd (NAVF):

Det foregår allerede et betydelig samarbeid mellom nordiske forskere og 
de organisasjoner som ivaretar forskningen i de enkelte land. De nordiske 
samarbeidsnemndene mellom forskningsrådene og N ORDFORSK er ek
sempler på dette. Blant annet de nordiske publiseringsnemndene er viktige 
samarbeidsorganer for forskningsrådene og har utført et betydelig arbeid 
for å samordne og lette nordiske vitenskapelige publikasjoner.

De nordiske land deltar også i European Science Foundation, som 
ventes å bli et viktig europeisk samarbeidsorgan.

På denne bakgrunn kan N A V F for sin del ikke se at det er behov for 
ytterligere formelle samarbeidsorganer på nordisk plan.

Anders Omholt
Jorun Thorbjørnsrud

O slo, 27 jun i 1980
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Norges almenvitenskapelige forskningsråd, Rådet för humanistisk forskning 
(RHF):

--------Av forslaget synes å fremgå at det dels er tale om et honorært
organ, dels om et organ for publisering av en vitenskapelig, nordisk skrift
serie. Akademiets administrasjon er tenkt å bestå av et presidium og én 
sekretær.

Farem omentene ved en selvsupplerende medlemsstokk er åpenbare. 
Det er vanskelig for yngre forskere, opposisjonelle forskere, kvinner og 
ansatte ved provinsuniversitetene å oppnå den slags anerkjennelse som her 
skal legges til grunn.

Hvis det i opprettelsen av et slikt akademi hadde ligget en garanti for at 
det i Norden som helhet ble bevilget mer penger til trykning av vitenskape
lige arbeider enn det som nå et tilfelle, ville det være naturlig å støtte 
forslaget. R H F  er imidlertid redd for at denne forutsetningen brister og 
frykter at den foreslåtte ordning bare vil medføre et fordyrende mellom
ledd.

I dag finansieres den vitenskapelige publisering i Norden av forsknings
rådene og av en del fonds (som f. eks. Carlsbergsfondet). Forskningsrå
denes nordiske publiseringsnemnder (NOP) forsøker å samordne og ra
sjonalisere tidsskriftsutgivelsene i Norden, mens monografier vesentlig fi
nansieres nasjonalt. Det er grunn til å tro at opprettelsen av en nordisk 
skriftserie redigert av et nordisk vitenskapsakademi hverken ville forenk
le, forbedre eller gjøre utgivelsen av vitenskapelig litteratur i Norden 
billigere. At de arbeider som skulle publiseres i en slike serie også skal ha 
nordisk interesse, medfører dertil et kompliserende vurderingskriterium i 
tillegg til den rent vitenskapelige vurdering.

Skal den påtenkte skriftserien omfatte et bredt fagspektrum, er det 
likeledes grunn til å frykte at administrasjonen vil bli for liten. Endelig ville 
en slik ordning frata de eksisterende publiseringsnemnder deres nå
værende arbeidsoppgaver.

R H F  finner ikke å kunne støtte forslag slik det nå foreligger.

Oslo i august 1980
(Ej sign.)

Norges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd:

Det foreslåtte vitenskapsakademi forutsettes å kunne ha medlemmer fra 
de fleste vitenskapsgrener, kanskje med unntak av de tekniske vitenska
pene. En hovedopppgave for akademiet er  forutsatt å være utgivelse av 
vitenskapelig litteratur av nordisk interesse.
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N T N F  er et forskningsråd for i første rekke anvendt forskning med 
formål å fremme den tekniske og dermed sammenhengende forskning til 
gagn for norsk nærings- og samfunnsliv. N T N F  finner at virkeområdet for 
det påtenkte akademi i det vesentlige ligger utenfor N T N F s virkeområde. 
N T N F  ser derfor ikke noe spesielt behov for etablering av et nordisk 
vitenskapsakademi og antar at behovet for publikasjon av vitenskapelige 
resultater av nordisk interesse vil kunne dekkes tilfredsstillende på annen 
måte.

Oslo, 17. september 1980
For Norges teknisk-naturvitenskapelige 

forskningsråd
Tore Tysland  
A ss. d irek tø r

Det norske videnskaps-akademi:

Akademiet vil innledningsvis anføre at det allerede i lengre tid har 
eksistert et nært, tillitsfullt og fruktbringende samarbeid på forskjellige 
felles interesseområder mellom de nordiske vitenskapsakademier. Siden 
1973 har det således vært holdt regelmessige nordiske akademimøter; det
6. ble holdt 18.8.1980 i Reykjavik.

Dette samarbeid har blant annet ledet til at det er skapt felles nordiske 
tidsskrifter, så som PHYSICA SCRIPTA der alle 5 nordiske land tar del, 
samt ZOOLOGICA SCRIPTA som foreløpig er et svensk/norsk foreta
gende. De nordiske akademier samarbeider også om Kungl. Svenska Ve
tenskapsakademiens internasjonale miljøforskningstidsskrift AMBIO . Tre 
felles vitenskapelige symposier har vært holdt i 1970-årene med støtte fra 
Nordisk Kulturfond. Disse var viet henholdsvis genetikk, geomedisin og 
arkeologi.

I betydelig utstrekning har man også drøftet forskningspolitiske spørs
mål og funnet stor samstemmighet om disse. Blant annet har man trukket 
opp felles retningslinjer for forholdet til de Øst-europeiske vitenskapsaka
demiene. Som et av de siste eksempler kan nevnes at man har drøftet i 
fellesskap det ovennevnte medlemsforslag samt medlemsforslaget A 583/k 
om forskningspolitisk samarbeid i Norden. Det var fullstendig enighet om 
stillingen til disse. Et annet praktisk og økonomisk resultat av samarbeidet 
er at vi ofte har felles representasjon ved internasjonale møter.

Samarbeidet mellom de nordiske vitenskapsakademiene har i de senere 
år fått en stadig bredere basis som et ledd i en målbevisst søken etter mer 
intensivt forskningssamarbeid.
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Meget av intensjonen i medlemsforslaget om stiftelse av et nordisk 
vitenskapsakademi er således allerede realisert gjennom det eksisterende 
samarbeid mellom vitenskapsakademiene i Norden, og ved de eksempler 
vi har nevnt ovenfor. Vårt Akademi, og de øvrige nordiske vitenskapsaka
demier, er  derfor av ovennevnte grunner sterkt tvilsomme til opprettelsen 
av et særskilt nordisk vitenskapsakademi. Ifølge forslaget skal hovedopp
gaven være å utgi vitenskapelig litteratur av nordisk interesse, og dette 
synes vi likeledes allerede er virkeliggjort, for eksempel gjennom initiativ 
innen nordiske, vitenskapelige foreninger, innen rammen for det nordiske 
akademisamarbeid og gjennom de nordiske naturvitenskapelige forsk
ningsråds felles publiseringsnemnd. Tanken om en ” almenvitenskapelig 
nordisk skriftserie”  synes for oss ikke å være i tråd med den tendens som 
er tydelig i utviklingen av de vitenskapelige tidsskrifter, og som fører til 
tidsskrifter med et mer homogent faglig innhold.

Til slutt vil vi gjerne føye til at vi hverken finner kriteriene for innvalg i 
det foreslåtte vitenskapsakademi eller fremgangsmåten for utnevnelse til 
dette akseptable. U nder henvisning til det vi har anført, må vi fraråde at 
forslaget blir vedtatt.

Oslo, 22. september 1980
Det norske videnskaps-akademi

Jul Låg  
Preses

Arne Semb-Johansson  
G e n era lsek re tæ r

S v e r i g e
Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

Som anförts i förslaget utges inom vissa vetenskapsområden gemensam
ma nordiska tidskrifter eller acta-serier.  Den föreslagna nordiska veten
skapsakademin skulle ha till huvuduppgift att utge vetenskaplig litteratur. I 
förslaget anges inte någon inriktning av akademins verksamhet mot spe
ciella forskningsområden utan endast avgränsningen att publiceringsverk
samheten skulle gälla forskningsresultat av nordiskt intresse.

Enligt UHÄ:s uppfattning torde forskare i allmänhet föredra att publice
ra sina resultat i väl etablerade tidskrifter och skriftserier inriktade mot 
olika specialområden, eftersom de här bäst når de kontakter med andra 
forskare som de eftersträvar. Härigenom gynnas granskningen av resulta
ten inom det internationella vetenskapssamhället.
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U HÄ anser det därför önskvärt att man närmare söker precisera vilka 
forskningsområden eller vilka typer av forskningsresultat som skulle kun
na tillgodoses med den verksamhet som diskuteras i förslaget. UHÄ be
dömer att ett selektivt stöd till eventuella ur publiceringssynpunkt eftersat
ta  områden kan förväntas ge bättre effekt än den mer brett upplagda 
publiceringsverksamhet som föreslagits.

Ett eventuellt stöd på nordisk bas till sådana eftersatta områden bör 
enligt UHÄ:s bedömning kunna administreras inom ramen för det existe
rande samarbetet mellan forskningsråd och befintliga akademier i de nor
diska länderna.

Stockholm den 25 augusti 1980
Erland Ringborg

Göran Zetterblom

Forskningsrådsnämnden (FRN):1

Som ett redskap för ökat nordiskt forskningssamarbete kan FRN inte se 
att en akademi enligt de antydda riktlinjerna är ändamålsenlig. Det nordis
ka samarbetet på tidskriftsområdet är under bl. a. forskningsrådens ledning 
tämligen väl utvecklat och ytterligare å tgärder härför syns inte f. n. vara de 
mest angelägna. Forskningsrådsnämnden avstyrker förslaget om inrättan
det av en nordisk forskningsakademi.

I medlemsförslag A 583/k föreslås ett ökat nordiskt forskningssamarbete 
i forskarutbildning och konkreta projekt och föreslås att en fond för finan
siering av nordiskt forskningssamarbete inrättas.

FRN har i samband med utredningsarbete inom ramen för det nordiska 
kultursamarbetets verksamhet framhållit att inrättandet av en nordisk 
forskningsfond bör vara ett huvudalternativ vid strävandena att uppnå 
ökat nordiskt forskningssamarbete. Sådant arbete pågår såväl inom en av 
nordiska ministerrådet på initiativ av de nordiska statsministrarna tillsatt 
särskild arbetsgrupp (Eko-forsk) för dessa frågor som inom nordiska rådgi
vande kommittén för forskning (RKF). R K F  har för sin del föreslagit 
inrättandet av en fond och frågan bearbetas nu vidare av Eko-forsk.

Forskningsrådsnämnden vill för sin del starkt understryka behovet av 
ökat nordiskt forskningssamarbete. En nordisk forskningsfond är därvid 
ett alternativ som bör övervägas som komplement till existerande samar- 
betsformer. Det bör emellertid understrykas att en sådan fond inte kan

1 Y ttra n d e t a v se r  m ed lem sfö rslagen  A 583/k om  fo rskn ingsp o litisk t sam arb e te  i 
N o rd en  och A 584/k om  stiftan d e  av en n o rd isk  v e te n sk ap sak ad em i.
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ersätta nationellt disponerade forskningsmedel utan förutsätter tillskott av 
nya resurser.

Stockholm den 18 september 1980
Ingem ar Mundebo

Hans Landberg

Humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet (HSFR):
Humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet (HSFR) avstyrker 

förslaget om utredning av möjligheterna att upprätta en nordisk veten
skapsakademi med huvuduppgift att utge vetenskaplig litteratur av nor
diskt intresse. Enligt H SFR:s mening är termen akademi missvisande och 
det finns f. n. inget behov av en ” paraplyorganisation”  för det ändamål 
som anges i medlemsförslaget. Det nordiska samarbetet löper smidigt inom 
ramen för de nordiska samarbetsnämnder, i vars arbete H SFR deltar 
(nordiska samarbetsnämnden för humanistisk forskning, NOS-H, och nor
diska samarbetsnämnden för samhällsforskning, NOS-S).

Stockholm den 13 juni 1980
För humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet 

Kerstin Sönnerlind

Vitterhets-, historie- och antikvitetsakademien:
Sak A 584/k om stiftande av en nordisk vetenskapsakademi har varit 

föremål för överläggning vid de nordiska vetenskapsakademiernas sjätte 
möte i Reykjavik den 18 augusti 1980. Akademierna enades därvid om att 
framföra vissa gemensamma synpunkter på förslaget. I anledning härav får 
Kungl. Vitterhets historie och antikvitets akademien anföra följande.

Det är angeläget att stödja det vetenskapliga arbetet och de vetenskapli
ga kontakterna inom Norden. Förslaget innebär en markering av detta i 
största allmänhet. Därjämte skulle den tilltänkta akademien enligt förslags
ställarna främst ha till uppgift att publicera nordisk vetenskaplig litteratur.

Vetenskapsakademierna i Norden har redan ett fast organiserat samar
bete. Inom ramen för detta ombesörjs regelbundet de uppgifter som den 
föreslagna nya akademien skulle kunna få. Här diskuteras och planläggs 
sålunda samarbete inom Norden, t. ex. i form av forskningsprojekt eller 
gemensam ma vetenskapliga symposier. H är bevakas och samordnas nor
diska intressen i förhållande till skilda internationella vetenskapliga organ.
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Och här behandlas fortlöpande frågor rörande nordiskt vetenskapligt pub- 
liceringssamarbete -  alltså den aktivitet som förslagsställarna tänkt sig 
spm den nya akademiens främsta uppgift.

Tilläggas bör, att även forskningsråden i Norden har ett etablerat samar
bete i publiceringsfrågor, särskilt då det gäller periodiska skrifter.

Förslagsställarna påpekar med rätta att det i samtliga nordiska länder 
blivit allt svårare för forskarna att få sina resultat publicerade. Detta beror 
dock inte på att det skulle saknas kanaler för spridning av nordisk veten
skaplig litteratur -  samtliga vetenskapsakademier har skriftserier med 
utgivning på världsspråken i syfte att nå en internationell forskarkrets. 
Svårigheterna betingas i stället väsentligen av de våldsamt stegrade tryck
ningskostnaderna. Den åtgärd som snabbast och effektivast skulle förbätt
ra läget, vore därför ökade medel för publiceringsändamål till forsknings
råden i de skilda nordiska länderna, liksom till vetenskapsakademierna. 
För ett gemensamt utnyttjande finns det redan, som ovan framhållits, 
erforderliga organ.

Med hänsyn till de omständigheter som här berörts finner Vitterhetsaka
demien det knappast troligt att den föreslagna nya nordiska vetenskaps
akademien skulle komma att ge ett tillskott av nämnvärd betydelse till det 
nordiska vetenskapliga samarbete som redan existerar, även på akademi
nivå. Skulle ytterligare medel kunna satsas på främjande av nordiskt 
vetenskapligt samarbete, vilket vore högst tacknämligt, skulle dessa otvi
velaktigt komma till den största nyttan, om de tillfördes forskningsråden 
och vetenskapsakademierna i de nordiska länderna för att förstärka deras 
gemensamma företag.

Stockholm den 28 augusti 1980
För Vitterhetsakademien 

Örjan Lindberger

Ingenjörsvetenskapsakademin har i skrivelse den 16 sep tem ber  1980 f ö r 
klarat sig avstå  från y t trande i anledning av  medlemsförslaget.
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1N O R D ISK A  R Å D E T
29:e sessionen 1981

S U PPLE M E N T

A 585/k

Medlemsförslag
om  stöd  till u n ga  n ord isk a  förfa ttare

(Väckt av  A im o Ajo, Kjell  M agne Bondevik, Árni Gimnarsson, Elsi Hete-  
mäki-Olander, Inger Hirvelä, Gunnel Jonäng, Lauri Palmunen och M ar
ja t ta  Väänänen)

BILAGA I

Y ttran d en  ö ver  m ed lem sfö rslag et
Nordiska författarrådet hänvisar i skrivelsen den 24 juni 1980 till1 y t tran

den från förfa ttarråde ts  m edlem sorganisationer (se nedan).

D a n m a r k
Ministeriet for kulturelle anliggender:

Ud over de i forslaget nævnte støtteordninger kan desuden nævnes de 
eksisterende rejsestipendier til nordiske forfattere, som finansieres på 
nationalt plan i de 5 nordiske lande. Fra dansk side støttes unge forfattere 
gennem statens kunstfond også i form af rejselegater inden for de alminde
lige bestemmelser for fonden.

Ministeriet har ikke noget kendskab til behovet for at oprette en ny 
nordisk støtteordning og har herudover ingen bemærkninger til forslaget, 
udover at dette må forventes at kræve forøgede bevillinger på det fælles
nordiske budget.

Forslaget henhører ikke under undervisningsministeriets sagsområde, 
men en genpart af  denne skrivelse er sendt til undervisningsministeriet til 
orientering.

København, den 8. september 1980
P. m. v.

O. Perch-Nielsen
Karen Munk Christensen  

Fuldm æ gtig
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Fondet for dansk-norsk Samarbejde, Schæffergården:
-------- oplyses at Fondet for dansk-norsk Samarbejde i henhold til sine

statutter gennem 30 år har ydet støtte til danske og norske forfattere, 
herunder også unge forfattere. Støtten gives i form af opholdsstipendier på 
henholdsvis Lysebu og Schæffergården og består i at stipendiaterne be
taler for tiden 60 kr. pr. døgn for fuld kost og logi, hvilket er 20 %  af den 
ordinære pris.

Fondet vil naturligvis også i fremtiden på denne måde give støtte også til 
unge forfattere, men stipendierne har hidtil været på højst én måned oftest 
derunder. Længere stipendier vanskeliggøres af, at over halvdelen af de to 
institutioners virksomhed optages af en for økonomien nødvendig forret
ningsvirksomhed (kurser og kongresser), som i reglen skifter hver uge, og 
som ofte beslaglægger hele virksomheden. Disse forretningskurser be
stilles ca 1/2 år i forvejen. Det må på samme baggrund betvivles om det 
rigtige miljø og den rette ro er til stede for egentligt skabende arbejde.

En væsentlig del af de forfattere som får stipendium på de to institutio
ner bruger opholdet til at samle materiale eller til renskrivning.

Gentofte, den 25. august 1980

Fondet for dansk-norsk Samarbejde
Aksel Heltoft  

G en era lsek re tæ r

F i n l a n d

Statens litteraturkommission1:

Statens litteraturkommission finner stipendieordningen för unga förfat
tare mycket önskvärd. Enligt kommissionen bör man se till att den nya 
ordningen inte påverkar redan existerande stödordningar.

Den föreslagna stipendietiden på tre månader kan i många fall vara för 
lång. Kommissionen finner det önskvärt  att stödet utformas som 1 -3  
m ånaders stipendier i projekt- och seminarieform. Vartannat år  kunde

1 Y ttra n d e t ö v e rsa tt från  finska .
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stödet ges till olika litteraturgrenar (t. ex. till dem som skriver för elektro
niska media, till barn- och ungdomsförfattare, lyriker etc.)

Helsingfors den 20 augusti 1980
Mirjam Polkunen  

O rd fö rande
Irja Rane-Peltola  

S ekre te ra re

Ålands landskapsstyrelse m eddelar i skrivelse av den 17 juni 1980 att man  
stödjer medlemsförslaget.

Suomen kirjailijaliitto (Finlands författarförbund r. f.) har i skrivelse den 
26 augusti 1980 förklarat sig tillstyrka m edlem sförslaget och önskar att  
den föreslagna stipendieordningen upprättas.

Finlands svenska författareförening r .f .:
--------och stöder gärna principiellt förslagsställarnas strävan att trygga

unga nordiska författares arbetsmöjligheter. Med bestörtning konstaterar 
vi dock samtidigt att anslaget för nordiska författarkurser på Biskops-Arnö 
ser ut att utebli för 1981, vilket i så fall drabbar bl. a. den nordiska 
debutantkursen som i särskilt hög grad fungerat som forum för just unga 
författare. Då styrelsen betraktar de mångårigt inarbetade kurserna på 
Biskops-Arnö som en värdefull nordisk kulturinstitution, framstår det i 
detta skede som angelägnare att säkra deras fortbestånd än att upprätta 
nya stipendiesystem. N är de nuvarande nordiska stödanordningarnas kon
tinuitet är tryggad tar styrelsen gärna ställning till utvidgningar av dem.

Helsingfors den 20 augusti 1980
Finlands svenska författareförening r. f.

Claes Andersson  
O rd fö rande

M ette  Jensen-Sundholm  
S e k re te ra re

Pohjola-Nordens ungdomsförbund r .f.:

Ungdomsförbundet önskar inledningsvis uttrycka sin uppskattning över 
att man i Nordiska rådet har väckt ett medlemsförslag om att stöda unga 
nordiska författare. Just nu finns det inte något betydelsefullt litteraturpris
t l  -2 9 :e  sess A 585/k S upplem ent
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som utdelas till unga författare. Att i dag få erkännande innebär i praktiken 
det, att den unge författaren måste uppnå samma nivå som vuxenförfat
tarna, vilket för de unga och ännu oerfarna är mycket svårt. Vi anser, att 
stödandet av de unga författarna befrämjar de nordiska kultursträvandena.

I Nordiska rådets förslag hänvisas till det i Reykjavik av Pohjola-Nor- 
dens ungdomsförbund gjorda förslaget i samma fråga. Vi vill i detta sam
manhang offentliggöra några av de tankar vilka ledde till att ungdomsför
bundet gjorde förslåget. Vår tanke är, att man på detta sätt skulle öka 
inslaget av de unga författarnas böcker på marknaderna. Strävan är att få 
nordisk litteratur skriven av de unga författarna översatt till de nordiska 
språken och distribuerad till grannländerna på ett bättre sätt än för närva
rande. För tillfället finns i t. ex. finska bokhandlar ett ytterst litet urval av 
verk av de andra nordiska ländernas unga författare.

Verk av en ung, på ett betydelsefullt sätt belönad författare, som fått 
uppmärksamhet och erkännande, skulle öka förläggarnas intresse och få 
dem att mer än förut börja översätta unga författares verk till grannsprå- 
ken. Avsikten med priset är också att, genom ett utökat bokurval, ge 
läsarna ännu bättre kunskap om grannländerna och deras kulturtradi
tioner. Den unga har just nu svårt att i sitt hemland finna litteratur skriven 
av unga författare i andra nordiska länder.

Den offentliga publiciteten ökar allmänhetens intresse för den unga 
författarens verk, och det bästa erkännandet för författaren är att efterfrå
gan på hans verk ökar.

Det pris som beviljas behöver inte vara ett penningpris, utan ett stöd i 
form av ett stipendium kunde till och med vara ett bättre alternativ, 
eftersom den unga författaren då bättre kan stifta bekantskap med de olika 
kulturerna i Norden. Ett dylikt stipendium måste dock täcka den unga 
författarens alla levnadsomkostnader under den ifrågavarande stipendie
perioden, ty han har i regel inte egna medel för detta ändamål.

Stipendieordningens syfte är inte enligt vår åsikt att stöda enbart ett fåtal 
unga författare utan snarare att öka både förläggarnas och läsarnas intresse 
för de ungas nordiska litteratur. Viktig är således publiciteten som stipen
dieordningen medför. För att priset bäst skulle fylla den uppgift som ovan 
angivits, måste det delas ut i ett lika viktigt forum som det där Nordiska 
rådets litteraturpris tillkännages. På basen av det ovan framförda ger 
Pohjola-Nordens ungdomsförbund r.f. sitt förbehållslösa stöd åt den i 
medlemsförslaget nämnda stipendieordningen.

Helsingfors den 29 augusti 1980
Anneli Jäätteenm äki  

O rd fö rande
Kari Salo  

F ö rb u n d ssek re te ra re
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Förbundet är ytterst positivt inställt till allt stöd åt unga författare. Enligt 
vår uppfattning vore det stipendiesystem, som omnämns i medlemsförsla
get, en riktig åtgärd för att skapa kontakter mellan de nordiska länderna.

Härvid borde även dramatikerna beaktas. De blir ofta bortglömda då 
stipendier och annat stöd beviljas. Vidgandet av deras horisont är för dem 
synnerligen viktigt, eftersom t. ex. spridandet av finländsk dramatik till de 
övriga nordiska länderna vore viktigt men kanaler för en sådan spridning 
oftast saknas.

Vi stöder således varmt det förslagna stipendiesystemet.

Helsingfors den 10 september 1980
Suomen näytelmäkirjailijaliitto 

Finlands dramatikerförbund r. y.
Inkeri Kilpinen 

O rd fö rande
Kaiju Sareva  

S e k re te rare

Finlands svenska ungdomsförbund r. f .  (FSU):

Finlands svenska ungdomsförbund r. f. vill för sin del varmt stöda försla
get om inrättande av en stipendieordning för unga författare i Norden. En 
dylik stipendieordning skulle vara ett utmärkt sätt. att göra nordisk ung
domslitteratur känd i de olika nordiska länderna.

Finlands svenska ungdomsförbund anser att priset bör utdelas helst åt 
en författare, som är under 25 år eller högst 30 år. Priset kan utdelas för 
den produktion, som han/hon redan har åstadkommit, antingen hans/hen
nes första verk eller flere publikationer.

FSU finner initiativtagarnas förslag om stipendieordning, som skulle 
möjliggöra vistelser vid olika nordiska institutioner såsom Nordens hus i 
Rekjavik etc. utmärkt och förenar sig i uppfattningen om att ett direkt 
penningpris inte är att föredra.

Utdelningen kunde ske årligen i samband med Nordiska rådets session. 
Nomineringen av kandidaterna och beslut om vem som blir delaktig av 
stipendieordningen årligen kan ske enligt samma principer, som vid utde
landet av det nuvarande litteraturpriset.

Finlands svenska ungdomsförbund vill slutligen för sin egen del framhål
la behovet av att speciellt uppmärksamma olika minoritetskulturer i N or
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den också när det gäller de unga författarna. Dessa befinner sig ju i den 
svåraste situationen.

Helsingfors i september 1980
Erik H äggm an  

V erk sam h ets led are

N o r g e
Kirke- og undervisningsdepartementet:

Kirke- og undervisningsdepartementet har sendt forslaget til orientering 
og eventuell uttalelse til følgende organisasjoner og institusjoner: Ung
domslitteraturens forfatterlag. Norsk lbrfattersentrum. Norsk kuratorium 
for barne- og ungdomsbøker, Statens bibliotektilsyn og Norsk litteratur
kritikerlag.

Uttalelser er kommet inn fra Norsk forfattersentrum og Statens biblio
tektilsyn (se nedan).

I likhet med disse institusjonene vil Kirke- og undervisningsdepartemen
tet støtte forslaget om en stipendordning for unge nordiske forfattere. Vi 
vil i tilfelle se det som en fordel om utdelingen av stipend kan foregå i 
nordisk regi, og vi antar at det i så fall vil være mulig å finne fram til 
rimelige kvarteringsordninger f. eks. ved de nordiske konferansestedene.

Et opphold på tre måneder kan synes kort, men vi går ut fra at dette ikke 
er ment som noen absolutt øvre grense.
Oslo. 9. oktober 1980

Etter fullmakt 
Olav H ove

Olav Nyham ar

Norsk kulturråd:

Norsk kulturråd vil støtte forslaget om å utvide det nordiske arbeidet for 
litteratur med en ny stipendordning for unge nordiske forfattere. Unge 
forfattere kan få utbytte av studieopphold i de andre nordiske land på flere 
måter. Oppholdet vil gi en generell kjennskap til det andre landet, noe som 
er verdifullt i seg selv. Oppholdet vil gjøre stipendiaten kjent med en kultur 
som er nær beslektet med hans/hennes egen kultur, men som også er 
fremmed og annerledes. Et slikt spenningsforhold kan gi verdifulle impul
ser. Viktigst er  selvfølgelig de litterære impulsene stipendiaten vil få og gi.
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Det vil styrke den gjensidige kjennskapen til de nordiske landenes littera-

1 forslaget er kursene for nordiske forfattere på Biskops-Arnö nevnt. 
Etter det vi kjenner til, har kursene vært svært vellykkete. Særlig biir 
debutantkursene trukket fram. På samme måten biir de praktiske kursene 
ved "L it te ra tursko lan"  regnet som verdifulle. På disse kursene arbeider 
deltakerne med konkrete tekster, analyserer og diskuterer dem. Det kan 
være kurser i å skrive for TV osv. Norsk kulturråd mener at disse verdi
fulle erfaringene bør være med i planleggingen av en ny stipendordning.

Det er nevnt i det foreliggende forslaget at stipendoppholdene kan være 
på tre måneder. Kulturrådet mener at vertslandet bør ha plikt til å sørge for 
at stipendiaten får størst mulig utbytte av oppholdet. Antydningsvis kan 
det dreie seg om hjelp til besøk i radio og TV, besøk i forlag, forfatterfore
ninger eller besøk på skoler, i bedrifter, organisasjoner o. I. etter stipendia
tens ønske. Det bør også være mulig for stipendiaten å følge forelesninger 
og seminarer på universiteter og høgskoler for på den måten å bli kjent med 
vedkommende lands litteratur og litteraturhistorie. Kulturrådet finner det 
ikke riktig her å legge fram noen faste forslag, men bare antyde noen 
retninger det er mulig å arbeide i.

Forslaget nevner at man kan arbeide for at nordiske institusjoner stiller 
til rådighet lokaler for forfatteren til å bo og arbeide i. Det er viktig at 
vertskapsforpliktelser legges et bestemt sted. Kulturrådet kunne forslags
vis tenke seg at dette ansvaret legges hos styrene for de nordiske samar- 
beidsfondene. Det er også mulig å legge ansvaret i de respektive kultur-/ 
undervisningsdepartementene, hos forfatterforeningene eller de lokale av
delingene av Foreningen Norden, men hvis man har ansvaret for bolig, kan 
det være naturlig også å være vertskap. Utdelingen av stipendiene bør 
administreres av det nordiske kultursekretariatet i København slik at man 
er sikret full gjensidighet i ordningen.

Norsk kulturråd håper at dette medlemsforslaget kan bli vedtatt og at det 
kan settes ut i livet på en måte som gjør stipendene mest mulig verdifulle 
for unge nordiske forfattere.

Oslo. 20. juni 1980
For Norsk kulturråd 

Edvard Beyer
Åsm und Oftedal

Statens bibliotektilsyn:
Statens bibliotektilsyn ser positivt på tanken om en stipendieordning 

som gir yngre nordiske forfattere mulighet til opphold i nabolandene. En 
må likevel meddele at en har liten tro på at den foreslåtte ordning vil kunne
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skape en nordisk referenseramme for yngre forfatteres litterære produk
sjon. Et slikt opphold må være av betydelig lengre varighet enn tre må
neder hvis hensikten skal oppnås. Det er vel også et spørsmål om ikke 
opphold andre steder enn ved "d e  nordiske hus”  vil gi bedre utbytte, 
målsettingen tatt i betraktning.

En vil også i denne forbindelse poengtere betydningen av å utvide 
kjennskapen til nabolandenes litteratur i de nordiske land. Vårt inntrykk er 
f. eks. etter det nordiske bibliotekmøtet i Stockholm d. å. at en i vårt land 
har en mer bevisst holdning i disse spørsmål. En kan her bl. a. vise til den 
bevilgning som gis over statsbudsjettets bibliotekkapittel til innkjøp av 
nabolandenes litteratur på originalspråket. Denne bevilgning har hatt stor 
betydning for folkebibliotekenes tilbud av nordiske skjønnlitterære bøker.

En tilsvarende bevilgning i våre naboland vil stimulere til økt interesse 
for det som utgis i de andre land og indirekte ha betydning også for de 
yngre forfatteres arbeidsvilkår.

Oslo. 3. september 1980

Else Granheim  
B ib lio tekd irek tø r

Inge Hasselherg

Den norske forfatterforening:

Styret vil først bemerke at forslagsstillerne synes å ha glemt at det fra 
hvert av de fem nordiske land utdeles fire reisestipend årlig til forfattere, 
som bidrag til reise til og opphold i ett av de andre nordiske landene. Disse 
stipendene ble opprettet med virkning fra 1970 etter et medlemsforslag til 
Nordisk Råd og er ment som en kompensasjon for biblioteksutlån i nabo
landene. Stipendene har ingen aldersbegrensning og kan derfor søkes av og 
tildeles også unge forfattere.

Forøvrig vil styret støtte det foreliggende forslag, især dersom de nevnte 
nordiske institusjoner eller andre tilsvarende kan forventes å samarbeide 
om ordningen, slik at oppholdet kan bli til virkelig nytte for de unge 
forfatterne.

Styret tar forbehold om at en slik ny stipendordning må komme i tillegg 
til, ikke til fortrengning for, allerede eksisterende støtteordninger. Styret 
tenker da særlig på de nordiske forfatterkurser som årlig arrangeres i 
samarbeid mellom Nordisk Forfatterråd og Föreningen Nordens Institut, 
Biskops-Arnø. Til disse kursene kommer det både eldre og yngre forfat
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tere, og vi vil spesielt fremheve det årlige Debutantkurset som er et 
enestående tilbud til de helt nye forfattere.

Oslo, 24. juni 1980
Camilla Carlson 

S ty refo rm ann

Norsk forfattersentrum:
Norsk forfattersentrum vil få uttrykke sin uforbeholdne støtte til forsla

get om en stipendieordning til fordel for yngre nordiske forfattere. Det er 
åpenbart riktig som forslagsstillerne hevder at forfattere som befinner seg i 
begynnelsen av sin karriere ikke i tilstrekkelig grad nyter godt av de 
nåværende nordiske støtteordninger. Likeledes deler vi forslagsstillernes 
skepsis til tanken om en særskilt pris for unge forfattere.

Oslo, 14. august 1980
For Norsk forfattersentrum

Terje Johanssen  
S ty refo rm ann

Svenskhemmet Voksenåsen A/S:

Tanken att u töka möjligheterna för unga nordiska författare till stipen- 
dievistelser i grannländerna är i och för sig sympatisk. Det bör dock 
påpekas, att viss stipendiering redan sker genom olika existerande fonder. 
Sålunda är en del av Svensk-norska samarbetsfondens medel avsatta för 
s. k. Voksenås-stipendier vilket innebär fri vistelse för svenskar på 
Svenskhemmet Voksenåsen under kortare perioder, vanligen 1—3 veckor. 
Stipendierna är öppna för alla kategorier sökande. Bland dem som får 
stipendium ur fonden är också yngre författare. Författare från andra 
nordiska länder än Sverige kan också bo på Voksenåsen men kostnaderna 
för vistelsen måste då bestridas på annat sätt än genom Svensk-norska 
samarbetsfonden.

Oslo den 29 augusti 1980
Per-Axel Hildeman

S e k re te ra re  i S vensk hem m et 
V o k sen å sen s  re p re sen tan tsk ap
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S v e r i g e  
Kulturrådet:

Ungdomens nordiska råd har under ett seminarium i Reykjavik den 2 
mars 1980 framhållit vikten av att yngre nordiska författare ges möjligheter 
till stöd för sitt författarskap. Idag existerar på nordisk basis stöd till 
litteratur i form av litteraturpris, översättningsstöd till grannlandslitteratur 
och stöd till nordiska författarkurser.

Ungdomens nordiska råd menar emellertid att dessa insatser i mycket 
ringa omfattning kommer unga, ännu ej etablerade författare till godo. 
Nordiska rådet delar denna uppfattning och rekommenderar en stipen
dieordning med vars hjälp unga författare skulle ges tillfälle att under en 
period av förslagsvis tre månader visats i ett nordiskt grannland och 
därigenom få möjlighet att skapa sig en nordisk referensram för sitt vidare 
författarskap. Bostad och arbetslokal skulle författaren lämpligen kunna 
erhålla på någon av de befintliga nordiska institutionerna (Nordens Hus i 
Reykjavik, Nordens Hus i Torshavn, Biskops Arnö, Schäffergården. Vok- 
senåsen. Hanaholmen).

Statens kulturråd ställer sig positiv till förslaget om en utökning av 
stödet till det nordiska litteratursamarbetet. En sådan utökning kan natur
ligtvis ske på olika sätt. Inte minst torde arbetet med att sprida kunskap om 
och intresse för nordisk litteratur behöva intensifieras. Särskilt i Sverige är 
detta en central uppgift. Emellertid är det av vikt att också författarkontak- 
terna inom Norden hålls levande. De unga, oetablerade författarna får 
härvidlag inte lämnas utanför.

En stipendieordning som gynnar de unga författarna och ger dem tillfälle 
att i ett nordiskt grannland få stimulans i sitt kommande författarskap 
skulle därför kunna bli värdefull. Emellertid är det av vikt att stipendierna 
ges en sådan storlek att också författare med försörjningsbörda kan utnytt
ja  dem. Görs stipendierna för knappa kan det betyda att författare med 
förpliktelser mot barn och familj förhindras att utnyttja dem, och stipen
dierna skulle förlora en del av sitt syfte.

Med hänvisning till ovanstående instämmer statens kulturråd i Nordiska 
rådets förslag att upprätta en stipendieordning för unga författare i N or
den.

Stockholm den 11 augusti 1980
Anders Clason

Elisabeth Wikman
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Sveriges författarförbund (SFF):

SFF  är i och för sig positivt till förslaget om stöd till unga nordiska 
författare. Ett sådant stöd får dock ej leda till att redan etablerade stöd 
urholkas eller t .o .m .  äventyras. Detta förefaller just nu ske, eftersom 
stödet till kurser för nordiska författare på Biskops-Arnö antagligen kom
mer att utebli för 1981. Denna med nordiska kulturbudgetmedel stödda 
kursverksamhet har sedan ett antal år med framgång drivits i samarbete 
mellan Nordiska författarrådet, som är samarbetsorganet för de nordiska 
författarorganisationerna och Föreningen Nordens institut, Biskops-Arnö. 
Samtliga av de årligen återkommande kurserna har varit öppna även för 
unga författare. Dessutom har i kursprogrammet varje år ingått en särskild 
debutantkurs specialdestinerad för debuterande och således oftast unga 
författare från de olika nordiska länderna.

Med hänsyn till det sagda finner SFF  således att en fortsättning av 
kurserna på Biskops-Arnö måste prioriteras framför de föreslagna stipen
dierna. Om det finns ekonomiskt utrymme för båda stödformerna tillstyr
ker SFF  det remitterade medlemsförslaget.

Stockholm den 14 augusti 1980
Sveriges författarförbund 

Jan Gehlin
John Erik Forslund

Sveriges författarfond:

Styrelsen vill i detta sammanhang erinra om att det sedan år 1970 
existerar en för de nordiska länderna gemensam stipendieordning, i Sveri
ge benämnd Nordiska författarstipendier. För stipendierna gäller ” Be
stemmelser for rejsestipendier til nordiske forfattere” , vilka för Sveriges 
del godkändes genom beslut 10 april 1970 (.se Bihang).

I Sverige är dessa stipendier i statsbudgeten uppförda som en anslags
post under anslaget IX G 6, Bilateralt nordiskt kultursamarbete m .m . 
Denna anslagspost, som budgetåret 1980/81 uppgår till 34000 kr., dispone
ras av styrelsen för Sveriges författarfond. Årligen utdelas ur anslagspos
ten fyra resestipendier till svenska författare för vistelse i vart och ett av de 
övriga nordiska länderna. Stipendiernas storlek bestäms av styrelsen för 
Sveriges författarfond med hänsyn till de utsedda författarnas avreseort 
och resmål.

Författare som är bosatta i Sverige kan också erhålla resestipendier ur 
Sveriges författarfond. Dessa stipendier kan även avse vistelse i de nordis-
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ka länderna. Av de ca 290 resestipendieansökningar som behandlades av 
författarfondens styrelse våren 1980 avsåg 27 st. resa till något av de 
nordiska länderna. Av dessa bifölls 9 ansökningar.

Unga författare som är bosatta i Sverige har således relativt goda möjlig
heter att erhålla stipendium för resor till de övriga nordiska länderna. 
Styrelsen vill ändå uttala sitt stöd för det förslag som nu framlagts i 
Nordiska rådet om en utökning av möjligheterna för unga författare att 
erhålla nordiska resestipendier. Däremot avstyrker styrelsen förslaget att 
detta skall ske genom att en särskild stipendieordning upprättas för unga 
författare, eftersom detta skulle innebära en kategoriindelning av de litte
rära yrkesutövarna efter ålder, vilket styrelsen i princip anser vara felak
tigt. Enligt styrelsens åsikt är det inte heller lämpligt att föreskriva att 
stipendiaterna under stipendievistelsen skall bo på någon av de nordiska 
institutionerna. Ett sådant arrangemang torde snarast motverka förslagets 
syfte att stipendiaten skall få möjlighet att "bekanta  sig med landet, dess 
folk och kultur".

Det enklaste sättet att uppnå medlemsforslagets syfte är enligt styrelsens 
mening att bygga ut den redan idag existerande stipendieordningen Nordis
ka författarstipendier, så att antalet utdelade stipendier kan utökas. För 
detta fordras dock en höjning av ifrågavarande anslag. Någon ökning av 
möjligheterna för unga författare att erhålla nordiska stipendier kan nämli
gen inte åstadkommas genom någon form av rekommendation till stipen- 
diemyndigheten att inom anslagets nuvarande begränsade ram särskilt 
prioritera unga författare.

Även om, som ovan nämnts, de unga författare som bor i Sverige har 
relativt goda möjligheter att få stipendier för nordiska resor, anser styrel
sen att det från internordisk synpunkt är av vikt att medlemsforslagets 
syfte tillgodoses genom den här föreslagna utbyggnaden av stipendieord
ningen Nordiska författarstipendier.

I anslutning till sitt yttrande över rubr. medlemsförslag vill styrelsen 
dessutom anföra följande beträffande de nordiska författarstipendierna: I 
de senaste årens anslagsframställningar har styrelsen framhållit det behov 
som föreligger av att utöka de nordiska författarstipendierna med stipen
dier för resor till/från Grönland och Färöarna. En nationell författarorgani
sation existerar sedan flera år på Färöarna; för något år sedan har en sådan 
organisation också bildats på Grönland. Båda dessa organisationer deltar i 
det nordiska författarsamarbetet genom medlemskap i Nordiska författar- 
rådet. Styrelsen har med hänvisning härtill i de senaste årens anslagsfram
ställningar hemställt att regeringen tar initiativ till internordiska överlägg
ningar om en utökning av de nordiska författarstipendierna så att stipen
dier även kan utdelas för resor till/från Grönland och Färöarna.

Stockholm den 25 augusti 1980
Krister Wickman

Anne-Marie Fjellgren
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B! HAN Ci

Bestemmelser for rejsestipendier til nordiske forfattere
1. Nordiske rejsestipendier til forfattere er beregnet på forfattere, som i 

deres hjemland har adgang til at få andel i biblioteksafgifterne. Stipen
dierne, der er på 5 000 sv. kr., udgør bidrag til rejse til og ophold i et andet 
nordisk land ca. en måned.

2. I hvert land udses årligt en stipendiat til besøg i hvert af de øvrige 
nordiske lande.

3. Stipendierne udbetales af det afsendende land.
4. Stipendiesagerne varetages i Danmark af ministeriet for kulturelle 

anliggender, i Finland af undervisningsministeriet, i Island af Islands For
fatterfond. i Norge af Norsk forfatterfond, og i Sverige af styrelsen for 
Sveriges forfatterfond.

5. Det påhviler de i pkt. 4 nævnte myndigheder efter begæring at bistå 
ved tilrettelæggelsen af opholdet i vedkommende land for den enkelte 
forfatter.

6. Beslutning om tildeling af stipendier skal tilstilles stipendiemyndighe- 
den og de centrale forfatterorganisationer i det modtagende land.

Samtidigt hermed oversendes de nødvendige oplysninger om stipendia
ten.

7. Fornødne supplerende bestemmelser træffes i hvert land for sig af 
regeringen eller ministeriet eller, efter eventuel særskilt bemyndigelse, af 
stipendieorganet.

Bestemmelserne, som har virkning for Danmark. Finland, Island. Norge 
og Sverige, gælder fra og med den 1. april 1970, dog fra et senere t idspunkt, 
hvorom særskilt meddelelse vil fremkomme for så vidt angår udsendelse af 
islandske forfattere.

Spørgsmålet om ændring af vedtægterne tages op til vurdering i lys af de 
indhøstede erfaringer i god tid og senest seks måneder inden den I. april 
1972.

Föreningen Nordens institut Biskops-Arnö:

Forslaget avser en stipendieordning för unga författare. Syftet med 
stipendieordningen är tvåfaldigt: att ge unga författare "möjlighet att få 
»töd för sitt förfa ttarskap" och "möjlighet att skapa sig en nordisk refe- 
ensram för sitt förfa ttarskap” . Enligt stiftelsens mening kan den föreslag- 
la stipendieordningen, rätt utformad och genomförd med omsorg och ur- 
ikillning, komma att tjäna båda syftena. Stiftelsen vill principiellt stödja 
örslaget och är beredd att efter förmåga bidra till dess förverkligande.

Då medlemsförslaget har en rad beröringspunkter med den rätt betydan- 
je del av verksamheten på Biskops-Arnö, som är direkt inriktad på den 
»amtida nordiska litteraturen, har stiftelsen ansett sig böra lämna några 
ipplysningar om denna.

I förslaget nämns "kurse r  för nordiska författare på Biskops-Arnö". 
Stiftelsen vill gärna något förtydliga vad som därmed avses.
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Föreningen Nordens institilt/Nordens folkhögskola Biskops-Arnö har 
nu i två årtionden -  sedan 1974 i nära samverkan med Nordiska författar- 
rådet -  varje sommar anordnat arbetssam mankomster för i första hand 
författare och kritiker från de nordiska länderna. Sedan 1974 har verksam
heten åtnjutit välbehövligt stöd genom bidrag av nordiska medel till täc
kande av deltagarnas kostnader för resor och uppehälle; detta stöd har 
varit av särskilt stor betydelse för författare från ytterområdena i Norden 
och för författare, vilkas böcker utges på mindre förlag.

Seminarier och konferenser i serien Nordisk litteraturskola (för författa
re och kritiker) har hållits årligen sedan I960, nordiska debutantkurser (för 
författare som nyss har debuterat eller just skall debutera) sedan 1964. 
Sedan början av 70-talet har förutom Nordisk litteraturskola och de nordis
ka debutantkurserna förekommit dels mera specialinriktade kurser för 
författare, dels konferenser för författare och litteraturförmedlare såsom 
lärare och bibliotekarier. 1 några fall har Föreningen Nordens institut; 
Nordens folkhögskola Biskops-Arnö i samverkan med Sveriges författar
förbund anordnat nordiska konferenser eller konferenser med nordiskt 
deltagande. Vad det här är frågan om är alltså en fortlöpande, väl inarbe
tad, långsiktigt planerad och på utomordentligt samarbete grundad verk
samhet. Särskilt den textinriktade delen har av författarorganisationerna 
ansetts svara mot väsentliga behov -  behov av yrkesutbildning, fortbild
ning, förnyelse genom erfarenhets- och tankeutbyte med kollegor -  som 
inte kunnat tillgodoses på nationell basis. Att den bidragit till utvecklandet 
och stärkandet av den nordiska litteraturgemenskapen skulle kunna bely
sas med många exempel. Den har också av Nordiska författarrådet givits 
högsta prioritet bland nordiska samarbetsprojekt inom litteraturområdet. 
Mot denna bakgrund kan det te sig någon förbryllande att i den nordiska 
kulturbudgeten för 1981 upptagits en bidragspost på 0 kr. för de nordiska 
författarkurserna.

Med viss anknytning till "förfa t tarkurserna” anordnar Nordens folkhög
skola Biskops-Arnö sedan 1977 under vinterhalvåret nordiska termins
kurser i litteratur, avsedda dels för litteraturförmedlare som vill orientera 
sig i den samtida nordiska litteraturen, dels för personer som "skr iver” 
och vill utveckla sitt skrivande. I dessa kurser medverkar författare och 
kritiker från alla de nordiska länderna.

Under årens lopp har det då och då hänt att nordiska författare beretts 
möjlighet till någon tids arbetsvistelse på Biskops-Arnö. De nationella 
författarorganisationerna har informerats om att sådana arbetsvistelser 
kan åstadkommas. Inom folkhögskolan har man sett det som i hög grad 
eftersträvansvärt att få till stånd någonting liknande den vid en del ameri
kanska universitetet förekommande "poet-in-residence"-institutionen. 
Tyvärr har folkhögskolans ekonomi hittils inte tillåtit att denna ambition 
kunnat förverkligas. Tanken är emellertid fortfarande i hög grad levande.

Genom sammanförande av två resurser räknar stiftelsen med att i framti-
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den få en alldeles särskild möjlighet att erbjuda författare, forskare och 
andra kulturarbetare tillfälle till arbetsvistelse i en lugn och tilltalande 
miljö. De två resurserna är Axel Gjöres fond, som tillhör stiftelsen, och 
egendomen Vattunöden, som av makarna AnnaLisa och Sven Hollund 
donerats till Föreningen Norden med önskan att den disponeras av stiftel
sen och används som gästbostad för nordiska kulturarbetare.

Av den redogörelse som här lämnats torde framgå att det borde finnas 
u tmärkta förutsättningar att åstadkomm a för alla parter fruktbara kopp
lingar mellan den föreslagna stipendieordningen och den verksamhet med 
inriktning på samtida nordisk litteratur som sedan årtionden bedrivs på 
Biskops-Arnö. Det är stiftelsens förhoppning att stipendieordningen skall 
få en sådan utformning att dessa förutsättningar kan tillvaratas.

Stiftelsen utgår ifrån att förslagsställarna tänkt sig att den föreslagna 
stipendieordningen skall vara ett komplement till de nu existerande for
merna för nordiskt litteraturstöd. Det skulle enligt stiftelsens mening vara 
ytterligt olyckligt om förslaget gav anledning till en urholkning av stödet till 
sådana existerande verksamhetsformer, som av författarna själva bedöms 
som särskilt betydelsefulla för litteraturen i Norden och för den nordiska 
litteraturgemenskapen.

Uppsala och Bålsta den 11 augusti 1980
Ragnar Edenman

O rd fö ran d e  i s ty re lsen  för 
S tifte lsen  fö r F ören ing en  

N o rd en s institu t

Åke Leander  
R ektor

Föreningen Nordens stiftelse Bohusgården:

I anledning av förslaget att för ifrågavarande syfte utnyttja de s .k .  
nordiska institutionerna, får stiftelsen meddela att den ställer sig positiv till 
detta förslag och är beredd att för lämplig tid låta någon ung nordisk 
författare åtnjuta fri pension.

På Bohusgårdens initiativ startades för några år sedan informella årliga 
möten mellan, vad vi brukar kalla de nordiska träffplatserna, där gemen
samma angelägenheter diskuteras. Stiftelsens företrädare är beredda att
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vid den kommande årsträffen, som äger rum i oktober/november, positivt 
verka för att träffplatserna upplåtes för det syfte medlemsförslaget avser.

Uddevalla den 3 juli 1980
Föreningen Nordens stiftelse 

Bohusgården
Bertil Olsson  

O rd fö rande
Kolbjörn Evenseth  

V erkst. d irek tö r

Stiftelsen Hässelby:

Stiftelsen Hässelby har sedan sin tillkomst år 1963 med olika arrange
mang sökt främja förbindelserna mellan författare i Norden och berett 
författare från grannländerna tillfälle att gästa Hässelby slott och där 
deltaga i bl. a. Debutantmöten med skönlitterära författare. Nordatlantiskt 
författarmöte. Nordisk jazz- och poesifestival och offentliga författarmö- 
ten med uppläsningar. Författare från grannländerna har också medverkat 
med föredrag om vår tids litteratur vid de nordiska kulturveckor, som 
årligen anordnas på Hässelby slott.

Medlemsförslaget syftar till en fortlöpande stipendieordning för unga 
författare för vistelse i annat nordiskt land under en bestämd tidsperiod. 
Stiftelsen Hässelby anser, att en dylik stipendieordning är till gagn för det 
nordiska samarbetet, främjar språkförståelsen bland nya författare och 
fördjupar intresset för grannländernas samhällsliv och litteratur.

Därest förslaget skulle förverkligas ligger det helt i linje med stiftelsens 
målsättning och traditioner att medverka, när det gäller bostad och arbets
lokal som en stipendiat skulle behöva under en tids vistelse i Stockholm. 
Det bör också framhållas, att Stiftelsen Hässelby genom sitt kommunala 
huvudmannaskap har särskilda förutsättningar att förmedla kontakter med 
svenskt samhällsliv för en författarstipendiat. som närmare vill studera 
t. ex. socialt arbete, undervisning, ungdomsfrågor, miljöfrågor, stadsbyg
gande eller annat, som hör till det kommunala verksamhetsfältet.

Stockholm den 26 augusti 1980
På styrelsens uppdrag

John-O lof Persson
O rd fö ran d e  i 

a rb e tsu tsk o tte t
Birger Olsson 

In ten den t
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I efterhand inkomna yttranden 
F i n l a n d

Undervisningsministeriet:
--------har undervisningsministeriet bett delegationen för nordiskt kultu
rellt samarbete att inkomma med utlåtande i ärendet. Delegationens utlå
tande närslutes. Ministeriet förenar sig med de synpunkter som framförts i 
utlåtandet (se nedan).

Ministeriet komm er att ta slutlig ställning till medlemsförslaget i sam
band med frågans behandling inom det nordiska kulturavtalets samarbets- 
organ.

Helsingfors den 18 november 1980
Jaakko Numminen  

K an slich ef

Fredrik Forsberg  
Y ngre reg e rin g ssek re te ra re

Delegationen för nordiskt kulturellt samarbete hänvisar i skrivelse den 30 
oktober 1980 till yttrande från dess sektion för allmänt kulturellt samarbete 
(se nedan).

BILAGA 3

Sektionen för allmant kulturellt samarbete inom Delegation för nordiskt 
kulturellt sam arbete1:
--------konstaterar, att man inte bör inrätta ett specialsystem för att stöda
unga författare med stipendier och föreslår att Biskops-Arnös nordiska 
författarkurser vidareutvecklas och att unga författare garanteras allt stör
re möjligheter att delta i dessa kurser. Ett utvidgat stödsystem för översätt
ningar garanterar också på sätt och vis en möjlighet till vidgade vyer både 
för unga och äldre författare.

Helsingfors i oktober 1980
(Ej sign.)

1 Y ttran d e t ö v e rsa tt från  finska .181920
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BILAGA I

Yttranden över medlemsförslaget 
Nordiskt konstcentrum:

Det fält som här avses är v idsträckt och konstutövarna av många slag. 
E tt sto rt antal konstnärer är knutna till industrier eller andra företag och 
får genom dessa sina a lster p roducerade och kända också i andra länder. 
Andra konstnärer inom de traditionella konsthantverksgrenarna arbetar 
ofta mer på egna villkor och är beroende av sina privata resurser också då 
det gäller att upp träda i andra länder.

Enligt vår uppfattning skall båda kategorierna stödas och uppm untras. 
Vad nordiska pris beträffar är det enligt vår mening inte angeläget att 
prioritera dessa särskilt högt em edan utdelningen kan vara förknippad med 
stora kostnader. D essutom  kan det fram hållas att det på konstindustrins 
om råde har förekom m it och förekom m er pris av typen Lunning, Dunhill 
m. fl.

Rådet anser i stället att stödet till konstindustriidkare borde ges i ökade 
möjligheter a tt upp träda i de nordiska länderna med utställningar, som 
gästande konstnärer, föreläsare o. d. Svårigheterna för unga konstnärer att 
få stöd för u tställn ingskostnader är kända, men det syns vara ännu svårare 
att få medlen att räcka till för resor och andra kostnader i sam band med 
utställningar i andra länder. Det är därför viktigt att stipendier utdelas till 
form givare eller konsthan tverkare som inbjudits att ställa ut i något annat 
nordiskt land em edan detta  är ägnat a tt befräm ja kännedom en om respekti
ve konstnärer. S tipendieordningen kunde även gälla utställningar av en
skilda nordiska konstindustriidkare, konsthantverkare eller konstnärs- 
g rupper på detta  om råde, vilka som belöning kunde erhålla tillräckliga
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ekonom iska garantier för att en nordisk turné med denna utställning kunde 
genom föras.

N ordiskt konstcentrum s råd anbefaller varm t ifrågavarande medlem s
förslag och ser gärna att stödordningen riktar sig till unga konstnärer. 
S tödet bör dock ges till sådana ändam ål att de i hög grad befräm jar 
kännedom en om de belönade konstnärerna i alla nordiska länder.

Kungälv den 13 jun i 1980
För N ordiskt konstcentrum s råd

Erik K ru skop f  
C e n tre ts  ledare

Nordiska konstförbundet:

Förbundet u ttalar sitt stöd för detta  förslag. B ildkonstnärerna i Norden 
önskar så goda villkor som möjligt för de konstnärer, som arbetar inom 
nordisk konstindustri och nordiskt konsthantverk . Vi tro r att en stödord
ning som upprättas i form av stipendier, skulle ha stor betydelse för upp
rätthållandet och vidareutvecklingen av den nordiska konstindustrin all
mänt sett.

Förbundet vill dock understryka, att en stödordning/stipendieordning 
speciellt bör gälla unga skapande konstnärer och inte användas som belö- 
ningsordning för företag eller institutioner.

Roslagen utanför Stockholm  den 1 septem ber 1980 
F ör N ordiska konstförbundet

Bodil K aalund  
F ö rb u n d so rd fö ran d e

Annem ie Ö sterberg  
F ö rb u n d ssek re te ra re

Nordiska konstindustriorganisationer:
U ndertecknade nordiska konstindustriorganisationer ger initiativet sitt 

erkännande och stöder enhälligt och varm t tanken på stödanordningar för 
konstindustriidkare.

Förslaget kunde verkställas t .e x . i form av ett större pris, en stödform 
som har anor inom de nordiska konstindustriorganistionernas sam arbete. 
Frederik Lunning-priset u tdelades första gången i decem ber 1951. Med
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Lunning-prisets hjälp ville man befordra det nordiska sam arbetet på konst
industrins om råde. Intill denna tidpunkt hade de nordiska konstindustrifö
reningarna inte haft något regelbundet sam arbete. U nder årens lopp ledde 
detta  sam arbete, som tagit sin början med Lunning-prisnäm ndens möten, 
till uppkom sten av talrika och betydelsefulla gem ensam m a projekt. Regler
na för priset bestäm de, att priset skulle utdelas i form av ett resestipen
dium till begåvade och särpräglade nordiska konsthantverkare och konst
industriella form givare -  företrädesvis unga -  för vilkas konstnärliga 
utveckling och praktiska verksam het ett väl planlagt längre studieuppehåll 
i u tlandet skulle ha en sto r betydelse. För u tdelandet av priset tillsattes en 
prisnäm nd som bestod av å tta  m edlem m ar, så att Danm ark. Finland, 
Norge och Sverige hade två  m edlem m ar var i kom m ittén. Den ena med
lemmen företrädde landets konstindustriförening medan den andra var 
Frederik Lunnings förtroendem an.

Lunning-priset upphörde 1971 och för att fortsätta  traditionen donerade 
K øbenhavns H andelsbanks Fond medel till ett nordiskt konsthantverkar- 
och designpris. Priset, 50000 danska kronor, utdelades under några år 
årligen enligt de nordiska konstindustriföreningarnas rekom m endation.

De nordiska konstindustriorganisationerna har befullmäktigat under
tecknad att ge detta  gem ensam m a utlåtande och föreslår, hänvisande till de 
positiva erfarenheterna i sam band med ovannäm nda privata pris, att ett 
nytt nordiskt design- och konsthantverkspris skulle instiftas. Om detta 
förverkligas föreslår vi också, att represen tanter för de nordiska konstin
dustriorganisationerna skulle bli represen terade i det beslutande organet 
för detta nordiska pris.

Helsingfors den 18 jun i 1980
Dansk D esignråd Landsforbundet N orsk brukskunst
Föreningen Svensk form Konstflitföreningen i Finland

Tapio Periäinen
V erkstä llande  d irek tö r 

K onstflitfö ren ingen  
i F inland

D a n m a r k
Undervisningsministeriet:

I denne anledning skal man indledningsvis oplyse, at der under undervis
ningsm inisteriet, d irektora te t for erhvervsuddannelserne er tilrettelagt 
kunsthåndvæ rkeruddannelser på Skolen for Brugskunst i København og 
så Kolding tekniske skole.
I — 29:sess A 586/k Supplem ent
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U ddannelsen om fatter følgende retninger (specialer):
keram isk formgivning
beklædningsform ning
tekstilform ning
møbelformning
tegning og grafik.
U ddannelsens formål er at give de studerende en grundlæggende uddan

nelse, der kvalificerer dem  til at virke som kunsthåndvæ rkere eller desig
nere inden for håndværk og industri.

Endvidere gennem føres i d irektorate ts regie guld- og sølvformgiverud- 
dannelsen, hvis formål er at give de studerende teoretiske og praktiske 
kundskaber, der giver mulighed for at virke som kunsthåndvæ rkere og 
form givere i guld-, sølv- og gravørfaget.

Om det frem satte m edlem sforslag skal man udtale, at undervisningsm in
isteriet kan tilslutte sig det i N ordisk Råd frem satte forslag om etablering af 
en støtteordning til unge kunsthåndvæ rkere og designere med henblik på at 
opretholden og videreudvikle niveauet inden for disse om råder.

K øbenhavn, den 9. juni 1980
P. m. v.

e. b.
E. N oer  

Fuldm æ gtig

Industriministeriet:

Industrim inisteriet lægger i sin besvarelse vægt på, at forslaget nævner 
såvel kunstindustri som kunsthåndvæ rk og skal påpege, at det kunstne
riske aspekt er af væsentlig betydning for en del af industriproduktionen, 
og at kunstindustrien og -håndvæ rket m edvirker dels til at skabe interesse 
for de kunstneriske værdier, dels skaber grundlaget for at produkterne kan 
imødekomme forbrugernes ønske på dette om råde.

Industrim inisteriet finder derfor, at forslaget fortjener positiv overve
jelse.

K øbenhavn, den 25. august 1980
P. m. v.

E .b .
A ge A ndersen  

K o n to rch ef
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Skolen for Brugskunst:
I forbindelse med forslaget om at indføre en støtteordning til opm untring 

for unge begavede kunsthåndvæ rkere skal jeg  herm ed tillade mig at frem 
sætte nedenstående udtalelse:

N ordisk kunsthåndvæ rk og design var for år tilbage det absolut førende i 
verden. 1 dag ligger de nordiske lande stadig blandt de førende lande på 
om rådet, men håndvæ rkets forfald, industrialiseringen, hårde økonom iske 
tider og den heraf følgende manglende kvalitetsbevidsthed har gjort, at 
kunsthåndværk og design har vanskeligt ved at gøre sig gældende, både 
som fag i sig selv og som kulturfaktor.

I takt med de vanskelige tider er forskellige opm untrings- og stø tteord
ninger til kunsthåndvæ rksfagene faldet bort, bl. a. Lunningprisen og Dansk 
K unsthåndvæ rks Å rspris, ligesom de hædersbevisninger, der tidligere blev 
uddelt på de årlige kunsthåndvæ rkerudstillinger, og som i høj grad var med 
til at m arkere om rådet, ikke længere eksisterer.

Det må derfor anses for væ rende af meget sto r betydning, at der ind
stiftes en særlig pris fra N ordisk Råd for kunsthåndvæ rker- og designom rå
det, fordi der derved skabes større forståelse for og udbredelse af disse fag. 
og især fordi det vil være særdeles positivt at man på denne måde tilkende
giver, at kunsthåndvæ rksom rådet sidestilles med andra kunstneriske fag.

D erudover vil en sådan pris være en opm untring og en økonom isk støtte 
til den pågældende unge kunsthåndvæ rker, som derved får en udvidet 
mulighed for at arbejde for kunsthåndvæ rkets sag i norden.

K øbenhavn, den 30. april 1980
Ole G jerløv-Knudsen

Industrielle Designere Danmark (IDD):
IDD velkom m er et sådant forslag, som vi forstår skal dække hele design

om rådet inden for de nordiske lande.
Det tidligere begreb kunstindustri kan ikke i dag opfattes som et sam

lende begreb for kunstnerisk  arbejde med brugsgenstande.
Den industrielle og teknologiske udvikling har ført til, at vi i dag kan 

skelne mellem to principielt adskilte om råder: K unsthåndvæ rk, opfattet 
som unikaproduktion.

Industriel design, hvor der foregår en produktudvikling bestem t for 
m asseproduktion.

K unstindustri opfattet som seriearbejde fra væ rksted kan befinde sig her 
imellem.

Til orientering kan vi i øvrigt referere till Dansk Design Cavalcades 
præ sentation og opdeling af designom rådet: kunsthåndvæ rk, boligindret
ning. ark itektur, industridesign.
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Industriel design er blevet et meget sto rt om råde, spændende fra tekstil 
til elektronik og industriel grafik.

D er er et voksende behov for at gøre opm æ rksom  på den kunstneriske 
indsats, der ligger i udviklingen af sådanne produkter, og den betydning, 
dette har som kulturudtryk og kulturbæ rer for de nordiske samfund.

IDD stiller sig til rådighed for en evt. tydeliggørelse af det om råde, som 
prisen skal dæ kke, og vi udpeger gerne en repræ sentant til senere adm ini
stration  af prisen.

K øbenhavn, den 9. septem ber 1980
IDD

Kim  M eyer Andersen  
F orm and

Dansk Designråd:
-------- skal vi herved bekræ fte, at D ansk Designråd varm t tilslutter sig

forslaget, at N ordisk  Råd tilvejebringer m idler til at indstifte og uddele en 
pris for kunsthåndvæ rk/kunstindustri.

Vi har gennem  uddelingen af den danske pris for industriel design, ID 
prisen, erfaring for, at pristildelingen i mange tilfælde stærkt har stim uleret 
den udvikling, D esignrådet arbejder på at frem m e. Noget tilsvarende kan 
blive tilfæ ldet for N ordisk  Råds pris for kunsthåndvæ rk/kunstindustri.

Uddelingen af den nye pris falder iøvrigt godt i tråd med et projekt, som 
for tiden er under forberedelse i et sam arbejde mellem de fire nordiske 
designorganisationer,
-  D ansk Designråd
-  Landsforbundet N orsk  Brukskunst
-  Föreningen Svensk Form
-  Konstflitföreningen i Finland

nemlig udarbejdelsen af en synopsis til en bog om nordisk kunsthånd
værk, som tæ nkes udgivet i et sam arbejde mellem de fire nordiske design
organisationer.

Vi vil gerne vende tilbage til denne sag, når synopsen til bogen forelig
ger.

K ø b e n h a v n , d e n  30. a p ril 1980

Jørgen H arne  
Næstformand

Jens Bernsen  
D irek tør
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Danske Kunsthåndværkeres Landssammenslutning:
Danske K unsthåndvæ rkeres Landssam m enslutning sender sin varm este 

anbefaling af forslaget om en kunsthåndvæ rker/-industri/-designpris i 
lighed med N ordisk Råds litteraturpris og m usikpris.

Specielt glæder det os, at man frem for at belønne allerede etablerede 
kunsthåndvæ rkere vil prioritere de unge, som har så afgørende behov for 
opm untring og hjælp.

K øbenhavn, den 22. maj 1980
På D K L ’s vegne 

Anna S trandgaard

Kunsthåndværkerrådet:

Rådet ønsker i den anledning at frem kom m e med udtryk for støtte og 
sympati overfor det stillede forslag, idet rådet konstaterer savnet af en stor 
nordisk pris på dette  væsentlige om råde siden bortfaldet af Lunningprisen 
først i halvfjerdserne.

Rådet erk læ rer sig sam tidig beredt til at fungere som sagkyndig instans 
og til at m edvirke i det ju ryarbejde en sådan prisuddeling vil forudsæ tte.

K øbenhavn, den 26. august 1980
På rådets vegne 

John V edel-R ieper  
Sekretær

F i n l a n d  
Undervisningsministeriet:

--------har undervisningsm inisteriet om bett delegationen för nordiskt
kulturellt sam arbete, centralkom m issionen för konst sam t K onstindu
striella högskolan a tt inkom m a med utlåtande i ärendet Ise nedan).

M inisteriet kom m er att ta ställning till medlem sförslaget i sam band med 
frågans behandling inom det nordiska kulturavtalets sam arbetsorgan.

Jaakko Num m inen  
K anslich ef

H e ls in g fo rs  d e n  20 n o v e m b e r  1980

Fredrik Forsberg  
Y ngre reg e rin g ssek re te ra re
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Konstindustriella högskolan1:

K onstindustriella högskolan stöder medlem sförslaget och konstaterar 
dessutom  att detta  inte bör begränsas till att enbart gälla unga begåvade 
konstnärer utan även andra konstnärer inom konstindustrin.

Helsingfors den 8 septem ber 1980
Torsten Laakso  

R ekto r
R itva Niinihtoto  

S ekre te ra re

Delegationen för nordiskt kulturellt samarbete hänvisar i skrivelse Jen 30 
oktober 1980 till y ttran de från  Sektionen fö r  allm änt kulturellt sam arbete  
inom D elegationen fö r  nordiskt kulturellt sam arbete  Ise nedan).

Sektionen för allmänt kulturellt samarbete inom Delegationen för nordiskt 
kulturellt sam arbete:1

-------- anser att det inte finns skäl att inrätta en särskild sam nordisk
stödordning för konstindustri utan m enar att man i stället bör utreda 
möjligheterna att skapa ett konstindustripris på basen av de erfarenheter 
som man har av det privatfinansierade Lunning-priset på 1950- och 1960- 
talen.

Helsingfors i novem ber 1980
le j Sign.)

Ålands landskapstyrelse har i skrivelse den 22 m aj 1980 förk lara t sig 
förorda  m edlem sförslaget.

Statens konstindustrikommission1:

Statens konstindustrikom m ission finner m edlem sförslaget synnerligen 
positivt och konstaterar att den bl. a. har sam m a positiva betydelse som 
litteratur- och musikpris därför att det ger ökad allmän kännedom  och 
uppskattning för dessa om råden i N orden.

S tatens konstindustrikom m ission föreslår att man inrättar ett nordiskt 
konstindustripris a tt u tdelas årligen. Kom m issionen anser att reglerna bör 
jäm ställa den grafiska planeringen med annan konstindustri.

1 Y ttrandet ö versatt från finska.
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Enligt kom m issionen skall inte någon åldersgräns sättas för erhållande 
av priset. Eftersom  det är svårt att finna gem ensam m a nordiska kriterier 
för priset till unga personer, som nyligen avslutar sina studier, föreslår 
kom m issionen att priset i stället ges i form av arbetsverkstäder, resestipen
dier och u tbytesutställningar.

Helsingfors den 26 augusti 1980
Yrjö Kukkapuro  

O rd fö rande
M arjatta H äti-K orkeila  

S ekre te ra re

Centralkommissionen för konst hänvisar i skrivelse den  7 oktober 1980 till 
yttran de från  sta ten s konstindustrikom m ission av den 26 augusti 1980 (se 
nedan).

Industrikonstförbundet Ornamo r f:
--------vill vi på vårt förbunds vägnar u ttrycka vår glädje över N ordiska

rådets beröm värda initiativ för åstadkom m ande av ovannäm nda ordning.
Fastän de nordiska länderna har sin egen särpräglade skapande karak

tär, borde deras sam arbete stödjas i så stor utsträckning som möjligt.
Redan under flera å r har man varit m edveten om bristen på en belönings- 

ordning speciellt för unga konstnärer och form givare på detta  om råde. Den 
på 1950- och 1960-talen verksam m a Lunning-stiftelsen var ett exempel på 
en stim ulerande stödordning.

Industrikonstförbundet O rnam o är berett att stödja alla åtgärder som är 
ägnade att åstadkom m a en m otsvarande ordning sam t att delta i det plane
ringsarbete som fordras.

Helsingfors den 13 augusti 1980
A n tti N urm esniem i 

O rd fö rande

Konstnärsgillet i Finland har i skrivelse den 15 sep tem ber 19 0 förk lara t 
sig tillstyrka m edlem sförslaget.

N o r g e
Kirke- og undervisningsdepartementet:

Kirke- og undervisningsdepartem entet deler m edlem sforslagets syn på 
brukskunst/kunstindustri/design som et om råde med særlige nordiske tra 
disjoner, der N orden internasjonalt frem trer som en enhet. Også for den
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videre utvikling på dette om råde vil im pulser mellom de nordiske land 
være av sto r betydning, og om rådet peker seg ut som vel egnet for nordisk 
sam arbeid.

M edlem sforslaget går inn for en fast nordisk støtteordning for om rådet 
b rukskunst. Det ta r ikke stilling til hvilken form en slik støtteordning bør 
få, men frem hever at den i første rekke bør komme unge brukskunstnere til 
gode. D epartem entet er enig i dette synspunktet og vil med dette som 
utgangspunkt klart prioritere en nordisk stipendordning frem for en nordisk 
brukskunstpris på linje med N ordisk råds øvrige priser.

Det er et sto rt og uensartet om råde det her er tale om , og det finnes 
grupper med til dels ulikt syn på forhold som om fattes av m edlem sforsla
get. Det gjelder særlig hovedgruppene kunsthåndverkere og industridesig
nere, som i Norge også represen teres av ulike organisasjoner. Man må ved 
utformingen av en eventuell nordisk støtteordning være oppm erksom  på 
dette forhold og legge vekt på å finne ordninger som aksepteres av alle 
grupper.

Oslo, 18. septem ber 1980
E tter fullmakt

Olav H ove
Olav N yham ar

Norsk kulturråd:

Rådet har ønsket å se de to m edlem sforslagene i sam m enheng og legger 
derfor fram sine synspunkter på forslagene under e t t .1

På et rent generelt grunnlag vil N orsk kulturråd selvsagt støtte de to 
m edlem sforslagene, slik vi vil støtte ethvert forslag om å utbygge og 
utdype kulturkontakten  mellom de nordiske landene.

D erim ot stiller R ådet seg noe undrende til den argum entasjonen som 
fører fram til konklusjonene i de to forslagene. Ser man de to forslagene i 
sam m enheng, synes argum entasjonen i det ene forslaget å stride mot 
argum entasjonen i det andre når det gjelder avveiningen mellom kunstpris 
og utvekslingsordning.

I den forbindelse vil Rådet gjerne understreke det vesensforskjellige i 
siktem ålene for de to alternativene -  en pris bidrar først og frem st til å 
spre kunnskapen om en kunstner og hans/hennes verk til nye grupper, til å 
gjøre kunstneren kjent for flest mulig i de nordiske landene. En stipendie- 
og utvekslingsordning derim ot må prim ært ta sikte på å bedre kontakten 
innen kunstnernes egne rekker på tvers av landegrenense.

1 Y ttran d e t a v se r m ed lem sforslagen  A 586/k om  å stad kom m ande  av  s tö dordn ingar 
för a tt  up p m u n tra  k o n s tin d u s triid k a re  och  A 590/k om  en u tby tes- och  s tip en 
d ieo rdn ing  fö r no rd isk a  b ild k o n stn ä re r.
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N orsk kulturråd ser begge disse siktem ålene som meget positive, og vil 
nødig foreta noen prioritering dem  imellom. H elst ville vi derfor kunnet 
anbefale for N ordisk Råd at det ble etablert både en kunstpris og en 
utvekslings- og stipendieordning for både billedkunstnere og brukskunst
nere i de nordiske landene.

Til slutt vil R ådet få peke på et forhold som eventuelt kan skape vansker 
for utdelingen av en nordisk pris til ” konstindustriidkare” , slik denne 
betegnelsen synes å være brukt i medlem sforslaget: I Norge dekker denne 
betegnelsen to separate y rkesgrupper, kunsthåndverkere  og industridesig
nere, med utgangspunkt i disse gruppenes forskjellige arbeidssituasjon. 
F or de andre nordiske landene synes det ikke å være etablert noe slikt 
skille. I praksis kan det derfor by på problem er å utarbeide kriterier for en 
pris der hele dette  spektre t e r dekket.

Oslo, 1. septem ber 1980
Å sm und O ftedal

R agnfrid Stokke

Statens håndverks- og kunstindustriskole:

I nordisk sam m enheng må det være lov å si at det ikke er ofte at N orden 
e r ytende og retningsbestem m ende innenfor kunsten. Enkeltindivider kan 
vi selvsagt peke på, men en sam lende bevegelse som har virket forbilledlig 
inn på u tenom skandinaviske nasjoner, tilhører sjeldenhetene.

En sjeldenhet av denne art inntraff i tiden rett etter krigen og har vært 
inspirerende og u tfordrende på resten av den industrialiserte verden siden. 
N ordisk kunstindustri under m erkelappen Scandinavian Design er det 
begrep man gjerne har satt på denne epoken. I forbindelse med opprettelse 
av en pris kunne det kanskje være på sin plass å se på hva priser har betydd 
innenfor kunstindustrim iljøet i denne forbindelse: I 1951 ble det opprettet 
en internasjonalt kjent pris med nordisk ram m e, nemlig Lunning-prisen. 
Den ble innstilt i begynnelsen av 70-årene. I temm elig nøyaktig samme 
tidsrom  var den internasjonale kunstindustritriennalen i M ilano i virksom 
het. Den opererte på sam me m åte med prisutdeling. 1 den 20-årsperiode 
det her d reier seg om , høstet nordiske designere gullm edaljer og prem ier 
på en m åte som  bare kan sam m enliknes med olym piske gullm edaljer slik vi
f. eks. så det i v interolym piaden med Eric H ayden.

Verdien av disse priser er selvsagt vanskelig å måle, men de har i det 
m inste væ rt med på å fokusere nordisk formgivning. Likeledes kan man si 
at e tterat disse to priser er blitt borte, er også noe av oppm erksom heten 
omkring nordisk formgivning blitt borte.
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F ør vi går nærm ere inn på forslaget som sådan vil vi gjerne få ta opp et 
forhold. K unstindustri, som her også eksplisitt om fatter kunsthåndverk, 
inneholder i virkeligheten ikke i norsk terminologi det vi kaller industriell 
design. Det kan være nødvendig å nevne dette fordi både det svenske og 
finske kunstindustribegrep er videre enn vårt. Det bør nesten slås fast at 
dette  ID -begrepet om fattes av intensjonene bak prisen.

En pris for nordisk kunstindustri er et virkemiddel som lenge har vært 
drøftet innenfor miljøet og som det derfor kort burde kunne sies det om , at 
den vil være kjærkom m en og ønsket. Vi oppfatter det fra skolen slik at vi 
på det nåvæ rende tidspunkt ikke skal gi uttrykk for annet enn denne 
hovedtanken i denne sam m enheng. Vi vil derfor ikke berøre spørsm ål om 
sam m ensetting av ju ry , kriterier for bedøm m else og hva man nå ellers ville 
trekke frem av detaljer i en sak som denne. Vi vil imidlertid si at vi ville 
sette sto r pris på å få anledning til å uttale oss om utkast til slike regler.

Vi har satt pris på denne anledning som her gis, til å si noe om et tiltak av 
denne art, som e tte r vårt skjønn altså er et meget rosverdig.

Oslo, 4. septem ber 1980
Fr. W ildhagen  

R ek to r

Landsforbundet norsk brukskunst:
Vi tillater oss å henvise til det brev av 18. juni i år som Konstflitförening- 

en i Finland sendte til N ordisk Råd. den finske delegasjon. Helsingfors, på 
vegne av nedennevnte nordiske brukskunstforbund (se ovan).

E tte r vårt siste nordiske d irektørm øte i Helsingfors 15. august, har 
undertegnede fått i oppdrag å fram føre følgende tilleggsopplysninger:

Som nevnt ble Lunningprisen utdelt i årene 1951 — 1970 og K jøbenhavns 
H andelsbanks Fonds pris i årene 1972—74. Vi tillater oss å vedlegge en 
liste over prisvinnere (se Bihang).

I alle disse årene stod de nordiske brukskunstforbund ved sine d irektø
rer for det tekniske arrangem ent, som ble lagt opp etter et regelverk og en 
prosedyre som aldri avstedkom  større problem er. Juryen kom alltid fram 
til prisvinnere som alle tilslutt kunne samle seg om. Ettertiden har da også 
vist at de prisvinnere vi i dag ser på listen fra 1951 er helt soleklare enere 
fra den tiden. Vi tilbyr oss derfor å  stå som konsulenter/jury for alt arbeid 
med regelverk, iverksettelse og utdeling, uansett hvilken form stø tteanord
ningen får. Vi har et sto rt arkivm ateriale som kan anvendes når tiden er 
moden.

N år bildet av nåtidig nordisk kultur tegnes i utlandet, skjer det -  som vi 
ofte har pekt på — i meget høy grad gjennom det arbeid våre brukskunst
forbund har nedlagt gjennom begrepet ” Scandinavian D esign". Det vil
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neppe innen kulturlivet i N orden kunne oppvises tilsvarende eksem pler på 
praktisk gjennom ført skandinavism e som nettopp innenfor om rådet 
kunsthåndverk  og design (brukskunst) -  ved de mange prestisjeutstillinger 
og andre arrangem enter som de nordiske land har gjennom ført i fellesskap 
ute i verden siden siste verdenskrig. D ette nordiske sam arbeid har bidratt 
sterk t til å festne andre lands oppm erksom het på nordiske brukskunstnere 
og deres arbeider. Våre store utstillinger i u tlandet har vært fulgt opp med 
frem m edspråklige publikasjoner, film, lysbilder og foredrag. K unsthånd
verk og design -  har i høy grad blitt det medium som for mange klarest 
tegner de nordiske lands fellespreg og individuelle avvikelser for om ver
denen.

Prisen bidro i 50- og 60-årene meget til et sam let kunsthåndverk- og 
designmiljø i N orden. Denne samling ga da også resu ltater i form av økt 
kvalitetsbevissthet i store deler av nordisk kunstindustri. Vi ser derfor på 
en ny pris ikke bare som en blom sterbehengt æresbevisning til noen feterte 
stjerner, men som en forpliktende appell til alle og enhver som har kvalitet 
som mål innenfor vårt fagom råde.

Vi legger ikke skjul på at vi har hatt noen vanskelige år på 70-tallet med 
sterkt sprikende in teresser. En ny pris eller andre stø tteanordninger for å 
oppm untre og oppruste vårt fagom råde vil bidra sterk t til samling om nye 
landevinninger.

Vi håper derfor -  med henvisning til det om fattende og betydelige 
arbeid vi har nedlagt for nordisk sam arbeid gjennom årtier, at N ordisk Råd 
vil se positivt på denne for oss viktige sak. Island bør inngå i ordningen -  
det er alle enige om.

Oslo, 19. august 1980
Landsforbundet norsk brukskunst

R o lf  H im berg-Larsen
også på vegne av:
Dansk Designråd,

Konstflitföreningen i Finland.
Svensk Form
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B l H A N G

Fredrik Lunning Prisen er utdelt til følgende:
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Kjøbenhavn Handelsbanks Fonds pris:

Bergens kunsthåndverksskole:
Det er med giede jeg  konstaterer at N ordisk Råd vil bringe likhet, når det 

gjelder stø tteordningen, mellom kunstartene m usikk, litteratur og bruks
kunst. Jeg er sikker på at denne ordningen vil få stor og positiv betydning 
for våre yrkesu tøvere i dette fagom råde. Den vil virke inspirerende og vil 
være med på å heve deres kunstneriske prestasjoner.

S tøtteordningen vil også få stor betydning når det gjelder å øke kunska
pen om hva som foregår i norden innen dette  fagom råde. Jeg stø tter fullt ut 
dette  forslag og håper at ordningen vil komm e unge u tøvere til gode.

Bergen i juli 1980
B ergens kunsthåndverksskole

Erling D ale  
R ekto r

Norske kunsthåndverkere:

Det er svæ rt positivt at gjeldende gruppe blir påaktet på linje med f. eks. 
litteratur og m usikk, — og vi er glade for initiativet.

I Norge har det vist seg nødvendig å m arkere og definere kunsthåndverk 
som egen yrkesgruppe i forhold til am atørarbeid, husflid og kunstindustri 
bl. annet i forbindelse med statens kulturpolitikk.

1 sin nåvæ rende form skilles det i forslaget ikke mellom kunstindustri, 
b rukskunst og kunsthåndverk . Vi kunne ønske en klarere definisjon på 
hvilke kriterier som skal ligge til grunn for en eventuell belønning. Fra vårt 
synspunkt hadde det vært ønskelig med en oppdeling tilsvrende den vi har 
arbeidet oss fram  til i N orge. Men det stiller seg kanskje anderledes i de 
andre nordiske landene.

Vi synes at m åsettingen med forslaget er svært bra, men stiller oss 
tvilende til ideen om hvordan en skal kunne utpeke 1 fortjent kunstner 
fram for andre.

V år organisasjon har arbeidet lenge for at det skal være kunstnere i 
flertall i alle evaluerende kom iteer, og har mye positiv erfaring med dette. 
Det er derfor natulig for oss å foreslå at vår organisasjon skal få innstil- *
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lende m yndighet overfor vårt lands jurym edlem m er når det skal foretas 
evaluerende utvelgelse. Det sam m e skal da gjelde de tilsvarende organisa
sjoner i de andre nordiske landene.
Vi håper at våre synspunkter kan være til nytte og vi kom m er gjerne med 
flere opplysninger hvis det kunne være til hjelp til forslagets videre u tarbei
delse.

Oslo, 15. septem ber 1980
A rbeidsutvalget i 

N orske kunsthåndverkere
Anne H ansen

Astrid H araldsen 
Sekretær

S v e r i g e
Kulturrådet:

Som fram går av form uleringarna i m edlem sförslaget har de nordiska 
konstprisen möjligen inte alltid u tdelats vid den rätta  tidpunkten och inte 
heller i första hand tjänat som uppm untran åt begåvade yngre konstnärer, 
utan fastm er som belöningar åt äldre, m er väletablerade. Det aktuella 
m edlem sförslaget u ttrycker dock en vilja att stödja speciellt de yngre 
konstnärerna.

S ituationen för både b ildkonstnärer och konsthantverkare har länge 
varit bekym m ersam  och är för konsthantverkarnas del för närvarande 
kritisk.

Det traditionella system et med konstnärsbelöningar kan inte e rsä tta  det 
väl genom tänkta stöd som borde kom m a alla fram stående konstnärer till 
del. K ulturrådet har dock, mot bakgrund av ovan skisserade förhållanden, 
inte något a tt invända m ot a tt åtm instone en av konstnärskategorierna på 
detta  sätt skulle kunna erhålla viss stim ulans och uppm untran i sin verk
sam het genom  att en enskild konsthantverkares/konstindustriidkares arbe
ten bekantgörs för den nordiska allm änheten.

K ulturrådet stöder alltså m edlem sförslaget.

Torsten Ekholm
K atarina Arre

S to c k h o lm  d e n  27 a u g u s t i  1980
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Statens konstråd:

Statens konstråd har beslutat u ttala sin positiva inställning till att genom 
N ordiska m inisterrrådet åtgärder vidtages för att en sam nordisk stödord
ning instiftas i syfte att stödja och uppm untra konsthantverkare. Rådet vill 
i detta  sam m anhang påpeka att liknande åtgärder också vidtas för att 
uppm untra konstnärer inom bildkonstom rådet.

Stockholm  den 8 augusti 1980
Enligt statens konstråds beslut 

Justus Ö sterm an

Akademien för de fria konsterna:

Akadem ien vill inledningsvis betona sin positiva syn på en sådan stöd
ordning i form av pris eller belöning.

Man kan i detta  sam m anhang erinra om Lunningpriset. D etta pris på 
5000 dollar som instiftades 1951 för främ jande av nordiskt konsthantverk 
och konstindustri av den danske affärsm annen Frederik Lunning, chef för 
Georg Jensen Inc i N ew  Y ork, delades årligen mellan två nordiska ” nytto- 
konstnärer”  som term en då löd. Inte minst det faktum  att priset utdelades 
av en sam nordisk ju ry  bidrog till prisets betydelse och förstärkte den 
internationella uppm ärksam het som kom nordiskt konsthantverk  och nor
disk konstindustri till del på 50-talet. Ett liknande pris som detta finns icke 
idag, särskilt konsthan tverket befinner sig snarast i underläge gentem ot 
andra konstarter, både vad det publicistiska (och därm ed delvis det publi
ka) in tresset och det offentliga stödet beträffar.

Em ellertid bör förslagets begrepp ” konstindustriidkare” något utredas. 
E ndast på ett ställe i m edlem sforslagets text talas om 'nordisk konstindu
stri, inklusive konsthan tverk” .

Enligt akadem iens mening skulle en stödordning icke frä m st om fatta vad 
man internationellt kallar design. En designer är i allm änhet en i industrin 
verksam , fast anställd  form givare. Särskilt i det fall stödet utgörs av 
"uppm untrande belöningar”  är kanske en dylik form givare mindre bero
ende av belöning än en fri konsthan tverkare, för vilken just ett offentligt 
pris kan leda till att ett företag in tresserar sig för ifrågavarande konsthant
verkares produkter.

Det bör här även särskilt betonas den svåra ekonom iska situation som 
ju s t de ” g ränsöverskridande”  konstnärerna ofta råkar ut för, t. ex. kera-
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miker och textilkonstnärer, vars p rodukter inte i främ sta ledet är nyttobe- 
tonade utan utgörs av fria konstverk  i m aterial som traditionellt tillhör 
konsthantverket.

I en tid, då alla hantverksyrken är hotade, då allt fler firm or och industri
er i N orden m er eller m indre tvingar sina form givare att anpassa sig efter 
en internationellt gångbar sm ak och därm ed förlorar både sin och form gi
varens egenart skulle ett eller flera nordiska konsthantverkspris även 
kunna få en viss kulturpolitisk betydelse genom  att hävda den oavhängiga 
begåvningen inför —och t .o . m. mot konstindustrin  och mot en exploate
ring och kom m ersialisering av den typ som internationella s .k . studios 

/ bedriver. I denna anda borde även den bedöm ningskom m itté vara sam 
m ansatt som , i det fall förslaget antas, har att föreslå pristagare. Enligt 
akadem iens mening borde en gem ensam  nordisk ju ry  med lika antal repre
sen tan ter för varje land utse pristagare, dock så att en i tidigare sam m an
hang prövad cirkulationsprincip mellan länder behålles, även om detta  
kunde m edföra i m edlem sförslaget näm nda olägenheter för enskilda med
lem sländer.

Med stöd av det ovan fram förda får Akadem ien för de fria konsterna 
därför u ttala  sitt starka stöd för inrättande av pris eller belöningar till 
nordiska konsthantverkare och fria  form givare .

Stockholm  den 29 juli 1980
För Kungl. A kadem ien för de fria konsterna:

A nders Tengbom  
P reses

Karin Lindegren  
A kadem isek re te ra re

KIF — Föreningen Sveriges konsthantverkare och industriformgivare:
-------- ställer sig positivt till förslaget om stöd till konsthanterkare och

konstindustriidkare som ett led i strävan att göra alla konstom råden likvär
diga.

Stockholm  den 19 augusti 1980
K IF

Ulla Parkdal 
Ordförande

Igm B irgitta Å strand
1 9 2 0







1N O RD ISK A  RÅDET
29:e sessionen 1981

A 587/e
SU PPLEM EN T

Medlemsförslag
om vandringsutställning om skogsbruket och naturvården i Norden

(V äckt av A im o A jo, K jell M agne B ondevik, Bertil Jonasson, Gunnel 
Jonäng, Johannes M. Olsen och Henrik W esterlund)

BILAGA I

Yttranden över medlemsförslaget 
Nordisk Skovunion:

N ordisk Skovunion har med meget sto r glæde modtaget meddelelsen om 
medlem sforslaget vedrørende vandringsutställning om skogsbruket og na
turvården i N orden.

Vi m ener, der er et sto rt behov for den inform ation, der kan videre
bringes til befolkningen i N ordens lande gennem  en sådan udstilling og det 
er vort håb, at N ordisk Råd vil vedtage at rette henvendelse til Nordisk 
M inisterråd med anm odning om , at N ordisk M inisterråd vedtager at finan
siere opbygningen a f en sådan vandreudstilling.

N ordisk Skovunion kan i forbindelse med projektet tilbyde følgende:
1. N edsæ ttelse og ledelse af en arbejdsgruppe til udarbejdelse af forslag 

til udstillingens indhold
A rbejdsgruppen bør bestå a f to rep ræ sentanter fra hvert land, én der 

rep ræ sen terer landets skovbrugsm useum , og én der repræ senterer det 
nationale sekretariat for N ordisk Skovunion

2. A rrangere og bekoste rundsendeisen  af udstillingen inden for de 
enkelte landes græ nser

Opbygningen af udstillingen foreslås overdraget til det svenske skov
brugsm useum  ” Silvanum ” , der dels har erfaring i den slags arbejde, dels 
er villigt til at påtage sig arbejdet.

” Silvanum ” har udarbejdet budget for udstillingens opbygning og det 
frem går heraf, at der er behov for en bevilling fra N ordisk M inisterråd på 
sv. kr. 160000.

N ordisk Skovunion
G eneralsekretariatet

H akon Frølund
Ole Fog
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Nordens bondeorganisationers centralråd (NBC):
--------NBC som i denna fråga har rådgjort med bl. a. Skogsägarorgani-

sationerna i N orden, önskar i anledning härav fram föra följande syn
punkter.

1 m edlem sförslaget har syftet med utställningen angetts. D ärem ot disku
teras varken angelägenheten av projektet eller kostnaden. Inte heller några 
alternativa m etoder för den inform ation man vill ha ut tas upp. Det är 
därför inte möjligt att ta ställning till angelägenheten av en utställning, 
exem pelvis i förhållande till andra aktiv iteter inom N ordiska Rådets kom 
petensom råde.

D etta innebär inte att NBC ställer sig avvisande utan syftet med utställ
ningen förefaller vällovligt även om man m åste vara m edveten om att man 
via skogsm useerna och liknande utställningsplatser når en relativt begrän
sad krets m änniskor. D essa utgör dock en specialintresserad publik, varför 
det kan finnas skäl att satsa på en kvalificerad information med den 
speciella infallsvinkel som en nordisk jäm förelse ger.

Beträffande äm nesvalet vill NBC tillfoga allem ansrätten och m otsvaran
de förhållanden i de olika länderna.

N är det gäller den föreslagna, efterföljande inform ationen till skolor och 
en bredare publik bland allm änheten syns det fram för allt angeläget att nå 
ut med en basinform ation om skogsbruket och skogliga förhållanden. I det 
fallet torde jäm förelseaspekten  ha mindre intresse och i stället bör man 
koncentrera sig på en levande och intressant inform ation om elem entära 
förhållanden. Inom exem elvis projektet ” Skogen i skolan" i Sverige, där 
skogsnäringen och skolan sam verkar torde man vara intresserad av sam ar
bete kring utform ning och distribution av utställningsm aterialet.

Det är viktigt att inform ationen i första hand riktar sig till befolkningen i 
folk täta om råden med liten kontakt till skogliga frågor. Rovaniemi synes 
därför inte vara en väl vald plats.

Stockholm  den 27 augusti 1980
N ordens bondeorganisationers centralråd 

Erik Jonsson
O lo f K arlander

Samarbejdsnævnet for nordisk skovforskning:

Sam arbejdsnæ vnet (SNS) finder forslaget værdifuldt og værdigt at 
frem m e. SNS må dog understrege, at den nuværende bevillingssituation i
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det nordiske sam arbejde m aner til sto r tilbageholdenhed med nye ikke 
strengt nødvendige initiativer. SNS finder, at det nordiske forskningssam 
arbejde på bl. a. skovbrugsom rådet bør prioriteres meget højt og højere 
end en vandreudstilling.

SNS er bekendt m ed, at N ordisk Skovunion (N SU ), som nævnes direkte 
i m edlem sforslaget, har behandlet forslaget i en positiv ånd, således at 
NSU nu er ifærd med at vurdere næ rm ere, hvordan udstillingen kan 
etableres. NSU har dog ikke egne midler.

SNS skal herved udtale sin tilslutning til, at det videre arbejde med 
udstillingen overdrages N SU .

K lam penborg, den 12. august 1980
A . E. Billeschou

Nordiska skogsarbetsstudiernas råd (NSR):

NSR er et felles forum for det driftstekniske forsknings- og utviklingsar
beidet innen skogbruket i N orden. Vårt formål er å virke for en effektiv 
u tnyttelse av ressursene innenfor skogbrukets driftstekniske forsknings- 
og utviklingsarbeide.

Angående forslaget om en utstilling med sikte på å presentere skog- 
bruksm essige fakta og problem om råder for alm enheten vil vi bare slutte 
oss til denne idé som meget verdifull. 1 den forbindelse er det viktig å 
p resentere flest mulig av de oppgaver som må koordineres og løses når en 
står overfor forvaltningen av de vesentlige ressurser som skogene i N orden 
represen terer. U tover dette  vil vi ikke kom m entere forslaget nærm ere da 
vi m ener det må være opp til en eventuell arbeidsgruppe å utforme formål 
for- og innhold i utstillingen.

Ås, 28. mai 1980
For N ordiska skogsarbetsstudiernas råd 

A nders G im se

Nordens fackliga samorganisation:

Enligt N F S ’ uppfattning bör m edlem sförslaget inte föranleda någon 
åtgärd från N ordiska rådets sida. M edlem sförslaget bör kunna prövas 
direkt av bidragsgivande och/eller annat relevant nordiskt sam arbetsorgan. 
N ordisk skogsunion kan också göra en egen fram ställning till sådant organ.
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t. ex. N ordiska K ulturfonden, och hem ställa om bidrag till finansiering av 
en utställning av det slag som förordas i m edlem sförslaget.

Stockholm  den 13 augusti 1980
N ordens Fackliga Sam organisation

O so Laakso  
ord fö rand e

Lennart F orsebäck  
g en era lsek re te ra re

Föreningarna Nordens Förbund:

Behovet for utstillinger som skildrer ulike sider ved sam funns- og næ
ringsliv i de nordiske land, er stort. Det viste tydelig de erfaringer man 
høstet av virksom heten som N ordisk utstillingsråd for vandreutstillinger 
av allm ennopplysende karakter gjennom førte som en prøve i perioden 
1973 — 1976. U tstillingsrådet var et organ under N ordisk M inisterråd, og 
mange organisasjoner og institusjoner -  blant dem Foreningene N orden — 
var aktivt med i utstillingsrådets og de nasjonale utstillingskom itéenes 
arbeid.

N ordisk utstillingsråd for vandreutstillinger av allm enopplysende ka
rak ter anbefalte i sin slu ttrapport at utstillingsvirksom het av denne type 
bør fortsette . Den siste utstillingen rådet laget, var "O ljen i N orden” . En 
utstilling om skogsbruk og naturvern burde det ha vært like naturlig å 
produsere.

Den utstillingsform  som biir antydet i forslaget -  først framstilling av et 
generelt og m er om fattende m ateriale som blir plassert på sentrale steder, 
og deretter produksjon av m indre vandreutstillinger som kan anvendes i 
skoler og på andre utstillingsplasser -  gjorde N ordisk utstillingsråd bruk 
av da utstillingen ” N ordiske treb yer” ble produsert.

Foreningene N ordens Forbund gir forslaget om en vandreutstilling over 
em net skogsbruk og naturvern  sin beste anbefaling.

Tmtre Salo  
O rdförande

G u stav a f  H ällström  
Sekreterare

S to c k h o lm  d e n  6 o k to b e r  1980
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) a n m a r k  
landbrugsministeriet:

-  — — skal man m eddele, at man finder, at forslaget om en sådan 
idstilling bør stø ttes.

Følgende danske statsinstitu tioner har givet tilsagn om at ville medvirke 
ed frem skaffelse af udstillingsm ateriale sam t i øvrigt ved udstillingens 
ilrettelæggelse: M iljøm inisteriet, F redningsstyrelsen og Skovstyrelsen, 
agt- og Skovbrugsm useet sam t Landbrugsm inisteriets vildtforvaltning.

Man vil finde det hensigtm æssigt, om koordineringen af den praktiske 
ilrettelæggelse henlægges til N ordisk Skovunion.

Man anm oder om at modtage nærm ere underretning om, hvad der videre 
»asserer i sagen.

tøbenhavn , den 26. august 1980
P.m .v.

E.b.
H enrik W anscher

Danmarks Naturfredningsforening har i skrivelse den 22 m aj 1980förkla- 
al sig stöd ja  m edlem sförslaget.

F i n l a n d  
Ford- och skogsbruksministeriet:

--------- anser jo rd - och skogsm inisteriet förslaget aktuellt och dess mål-
ättning och innehåll övervägda. I enlighet med förslaget skulle utställning- 
:n kunna ge den sto ra allm änheten en helhetsbild av skogarnas mångsidiga 
lyttovärde, av sam banden mellan skogsbruk och naturvård sam t av skogs- 
>rukets och skogsindustrins betydelse för landets näringsliv. Nordiska 
kogsunionen och dess värdorganisationer i varje nordiskt land skulle vara 
'äl ägnade att fungera som verkställande organ för utställningen.

M atti Kekkonen
A vd eln in g sch ef

R egeringsråd
A ntti Nikkola  

B y råchef

- le ls in g fo rs  d e n  4 s e p te m b e r  1980



6

Forststyrelsen:

Forststy relsen  stöder m edlem sförslaget om en vandringsutställning om 
skogsbruket och naturvården i N orden så att insam landet av material 
skulle i första  hand ske på N ordiska skogsunionens försorg. Enligt försla
get skulle utställningen utgöra en presentation av mångsidigt utnyttjande 
av skog, i vilken man också skulle fästa uppm ärksam het på naturvården. 
Em edan det i Finland inte finns ett riksom fattande skogsm useum  och 
Lapplands skogsm useum  inte har tillräckligt med arbetskraft, torde insam 
lingen av m aterialet i Finland bäst ske på Finska forstföreningens r.f. 
försorg. U tform ningen av m aterialet till utställningsskick borde ges i upp
drag åt något skogsm useum  så att utställningen skulle bli tillräckligt enhet
lig-

För a tt utställningen skulle bli måttlig till storlek och sam tidigt vara 
in tresseväckande för allm änheten, borde kanske det i m edlem sförslaget 
planerade tem at på lämpligt sätt begränsas och virkesproduktionen presen
teras i förhållande till skogarnas övriga bruksform er. Med utställningen 
borde man sträva till att också bland allm änheten skapa en positivare 
inställning än tidigare till skogsbruket.

Saken har d isku terats i N ordiska skogsunionens arbetsutskottsm öte 
denna som m ar i Reykjavik och också de övriga nordiska länderna torde 
förhålla sig positiva till initiativet i synnerhet om N ordiska rådet ekono
miskt kunde stöda utställningsförslaget.

Helsingfors i augusti 1980
P. W. Jokinen  
G e n era ld irek tö r

Yrjö Puttonen  
A ssesso r

Keskusmetsälautakunta Tapio (Centralskogsnämnden Tapio)1:
K eskusm etsälautakunta Tapio finner det inom N ordiska rådet väckta 

m edlem sförslaget om vandringsutställning om skogsbruket och naturvår
den i N orden (Sak A 587/e) vara värt understöd. I enlighet med nam net bör 
utställningens syfte vara a tt påvisa a tt skogsbruket genom vård och för
yngring av skogarna håller skogsm arkerna ständigt skogstäckta och på 
detta  sätt u tför den bästa naturvården. U tställningen bör också understry
ka a tt välskötta skogar som m änniskans livsmiljö är trivsam m a och erbju-

1 Y ttrandet ö versa tt från finska.
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der goda möjligheter till mångsidigt bruk. Enligt K eskusm etsälautakunta 
Tapio är det inte b ra a tt ställa ut för många saker och i synnerhet tekniska 
detaljer, eftersom  det är svårt att tillägna sig sådana från en nordisk 
vandringsutställning. D ärem ot bör understrykas skogarnas betydelse som 
trävarureserv , som källa för tillgång till bär, svam par, vilt och energi samt 
som objekt för hälsosam t friluftsliv och motion.

Helsingfors den 11 augusti 1980
P aavo  K otkanen  

D irek tö r
Esko Pelkonen  

Forst m ästare

Centralskogsnämnden skogskultur:
C entralskogsnäm nden skogskultur anser att en vandringsutställning om 

skogsbruket och naturvården  kunde bidra till att öka allm änhetens förstå
else för skogsmiljön och dagens skogsskötselm etoder. A nordnandet av en 
am bulerande utställning kan därför anses vara välm otiverat. Det vore 
välkom m et att också alla större svensk- och tvåspråkiga orter skulle besö
kas av utställningen.

På sikt är det av vikt att bilder, tex ter och övrigt utställningsm aterial 
hålls up-to-date, varför uppm ärksam het bör fästas vid uppföljningen. Ar
rangörerna av utställningen bör därför tilldelas resurser i tillräcklig ut
sträckning.

Helsingfors den 5 sep tem ber 1980
Bert Sundqvist 

D irek tö r
Jan H eino  

A vd eln ingschef

Skogsforskningsinstitutet1:
Skogsforskningsinstitutet finner anordnandet av den föreslagna sam nor

diska skogsbruks- och naturvårdsutställningen som en del av N ordiska 
skogskongressen 1983 m ycket m otiverat. Forskningsinstitutet fäster dock 
N ordiska rådets F inlands delegations uppm ärksam het vid att utställningen 
för Finlands vidkom m ande m era borde presen tera den avgörande betydel
se skogs- och träindustrin  har för vårt lands ekonom i än vad som framgår
1 Y ttrandet översa tt från finska.
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av m edlem sförslaget och m era understryka betydelsen av våra skogar som 
förnybar naturresurs och i rätt proportion poängtera relationen mellan 
skogarnas v irkesproduktion, det komm ande energibruket och övriga an 
vändningssätt.

För att nå de centrala m ålgrupperna kan skogsm useet i Rovaniemi 
knappast anses vara den mest lyckade utställningsplatsen. Utställningen 
borde därem ot kunna uppvisas i viktiga utställningslokaler i hela landet 
och i synnerhet i södra Finland.

En lämplig koordinator för utställningsprojektet är enligt Skogsforsk- 
ningsinstitutet för Finlands vidkom m ande Suomen m etsäyhdistys (Finska 
forstföreningen), som även annars rep resen terar vårt land i N ordisk skogs- 
union.

Helsingfors den 16 juni 1980
O lavi Huikari
Ö v e rd irek tö r.

p ro fesso r
Tuom as H eiram o  

In fo rm atio n sch ef

Ålands landskapsstyrelse:

-  En vandringsutställning om skogsbruket och naturvården i Norden 
anser vi vara en m ycket god idé och vi ställer oss till alla delar positiva till 
förslaget.

-  L andskapsstyrelsen  anser det också önskvärt att få presentera land
skapet Ålands skogsbruk i sam band med denna nordiska utställning. M ate
rial i form av bilder och tex ter, som vi använt vid utställningar på bibliotek 
inom landskapet, kan säkert till den del användas även vid denna vand
ringsutställning.

-  L andskapsstyrelsen  anser det naturligtvis också önskvärt att denna 
vandringsutställning vid lämpligt tillfälle kom m er till Åland, varvid lämplig 
utställningslokal kom m er att ordnas.

M a rie h a m n  d e n  28 a u g u s ti  1980

Folke Woivalin  
L antråd

Paul Hohnfors 
L an d sk ap sfo rs tm ästa re
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inska forst föreningen:
Finska forstföreningen förenar sig helt med den uppfattning, som Nor- 

iska skogsunionens arbetsu tsko tt fram förde på Island 28.6.1980. enligt 
ilken den vandringsutställning, som föreslagits i fram ställningen, på allt 
itt vore nyttig och skulle ha en inform ationsuppgift om skogsbruket och 
aturvården jäm bördigt. Idag då m änniskornas intresse för miljön har ökat 
ir ett dylikt internordiskt projekt en allt större betydelse.
Finska forstföreningen saknar dock de ekonom iska resurser som vore 

ödvändiga för a tt befräm ja pro jektets förverkligande, hur gärna den än 
;r a tt projektet genom förs. Forstföreningen är därem ot, inom ram en för 
[ordiska Skogsunionen, beredd att på annat sätt m edverka.
Finska forstföreningen hem ställer därför att N ordiska rådet skulle re- 

om m endera N ordiska m inisterrådet att besluta om anordnandet av en 
andringsutställning om skogsbruket och naturvården i N orden, sam t re- 
:rvera för ändam ålet behövliga medel.

elsingfors den 29 augusti 1980
K ullervo Kuusela  

O rd fö rande
Teppo Warras 

G e n era lsek re te ra re

atur och miljö r. f.:

Skogsbruket och naturvården sam t skogsbrukets m iljöpåverkan har de- 
itterats intensivt under det senaste decenniet i samtliga nordiska länder, 
rundläggande skillnader i synsätt har varit m ycket stora och företrädare 
r skogsbruket och naturvården  är fortfarande oeniga i många viktiga 
igor.
En nordisk utställning om  skogsbruket och naturvården som objektivt 
inde belysa problem ställningarna skulle därför på ett värdefullt sätt kun- 
bidra till en fortsatt sam hällsdebatt i denna viktiga fråga.

N atu r och miljö befarar dock att det skulle bli m ycket svårt att åstad- 
imma en sådan utställning. Om alla berörda m yndigheter och intressefö- 
trädare i alla de nordiska länderna skulle delta och ställa sig bakom 
sultatet, m åste så m ycket arbete läggas ner på fram ställningen av utställ- 
igen att arbetet inte står i rimlig proportion  till resultatet. Om, å  andra 
lan, ansvaret för fram ställningen av utställningen ges endast till ett fåtal 
stanser, ger den inte längre den allsidiga belysning av skogsbruket och 
turvården som är avsikten med förslaget.
I m edlem sförslaget ges anvisningar för utställningens innehåll och före- 
s de instanser som skulle få i uppgift att förverkliga den. Enligt vår
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uppfattning skulle denna uppläggning knappast leda till en allsidig belys
ning av skogsbrukets naturvårdsaspekter. En utställning som ger sken av 
att vara allsidig, men endast belyser skogsbrukets syn på naturvården, blir 
m era till skada än till nytta.

Med hänvisning till de praktiska svårigheter som N atu r och miljö tror 
kom m er att uppstå vid fram ställningen av en utställning med den upplägg
ning och det innehåll som föreslagits avstyrker vi förslaget.

Halsingfors den 13 oktober 1980
N atu r och miljö r. f.
Henrik O sterholm  

O rd fö rande
Ulrica C ronström  
V erksam h etsledare

Finlands skogsindustris centralförbund:
Förslaget om en sam nordisk am bulerande utställning om skogsbruk och 

naturvård  kan förordnas om det är möjligt att förverkliga utan större 
svårigheter. De av sam nordiskt inform ationsm aterial erhållna erfarenhe
terna från N ordiska Skogsunionens kongress i Norge ger dock anledning 
att betvivla m öjligheterna att arrangera en lyckad utställning.

Skogshushållningens och naturvårdens ställning är olika i de olika nor
diska ländernas ekonom ier. Som exem pel må näm nas att skogsomgivning i 
Danm ark främ st betyder ett bebyggt, nästan parklikt skogsom råde, då 
skog i Finland i allm änhet betyder ett på allem ansrätt baserat tillträde till 
en äldre gallringsskog eller en skog nära slutavverkningsstadiet. Också 
skogsbrukets arbetssätt och -m etoder avviker från varandra i dessa länder.

Av ovannäm nda o rsaker förefaller det svårt att arrangera en tillräckligt 
begränsad men dock inform ativ och intressant utställning. Även arbetsm e
toderna förändras och sålunda vore utställningen fortgående föremål för 
förnyelse.

Med hänvisning till det ovan anförda finner vi att såvida sagda sam nor
diska utställning arrangeras borde den beredas med största om sorg och 
sakkunskap. Såvida man inte d rar försorg om en grundlig beredning före
ligger det en fara för att utställningen inte fyller de krav som därpå bör 
ställas och därm ed nås inte heller de uppställda målen.

F inlands skogsindustris centralförbund
H e ls in g fo rs  d e n  29 s e p te m b e r  1980

Yrjö H assi
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N orge
Landbruksdepartementet:

L andbruksdepartem entet stiller seg svæ rt positivt til forslaget om en 
vandreutstilling for skogbruk og naturvern  i N orden. En har b l.a . hatt 
kontakt med Skogbruksm useet i E lverum  som stiller seg positivt og er 
innforstått med det om fattende faglige forarbeidet som skal til for å oppnå 
et vellykket resu ltat. En er også kjent med at N ordisk Skogunion har 
behandlet saken. H er er en gjennom  Det norske Skogselskap innstilt på å 
delta i bl. a. koordineringsarbeidet.

D epartem entet vil gå inn for å stø tte forarbeidet til vandreutstillingen.

Oslo, 3. sep tem ber 1980
E tte r fullmakt 
H ans K r. Seip

Torstein Opheim

Miljøverndepartementet:
--------M iljøverndepartem entet har ikke m ottatt ovennevnte medlems-

Forslag til uttalelse, men ønsker likevel å knytte enkelte m erknader til 
dette.

M iljøverndepartem entet e r enig med Det norske skogselskaps uttalelse i 
brevet av 5. august i år (se  nedan) om at det vil føre for langt å ta opp 
naturvernet i hele sin bredde i en slik utstilling. Vi kan imidlertid ikke si oss 
enige i at naturvernet bare skal behandles i den grad det har betydning for 
skogbruket. D ette kan lett bli en for snever ram me for naturvernet som 
prinsipielt bør sidestilles med skogbrukets plass i utstillingen. Vi vil derfor 
foreslå at naturvernet kom m er med fullt ut i den grad det har tilknytning til 
skogarealene i N orden.

En vandreutstilling som den foreslåtte bør bli til gjennom et sam arbeid 
nellom  skogbruket og naturvernets organer. Vi vil foreslå at D irektoratet 
:o r vilt og fisk, Institu tt for naturforvaltning ved N L H  og N orges natur
vernforbund blir anm odet om å delta i forberedelsene til en slik utstilling 
'ra norsk side.

Dslo, 30. sep tem ber 1980
E tte r fullmakt

R ichard G. Fort
Liv E ckhoff
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Det norske skogselskap:

Det norske skogselskap er sekretariat for den norske avdeling av N or
disk skogunions rep resen tantskap , og vi tillater oss derfor å avgi følgende 
felles uttalelse:

Både den norske avdelning av N ordisk skogunion og Det norske skog
selskap stø tter forslaget om en nordisk vandreutstilling om skogbruk og 
naturvern. Det fo ru tsettes at naturvern  bare tas med i den grad det har 
betydning i sam m enheng med skogbruket. A ta med naturvern i sin videste 
form  an tar vi vil gjøre utstillingen for om fattende.

E tte r vår mening bør det være en felles nordisk utstilling, men den bør 
lages i en versjon for hvert enkelt land slik at landets språk kan benyttes. 
På den m åten kan utstillingen åpnes tilnærm et samtidig i alle de nordiske 
land, og bare gå på vandring innen landets grenser.

Vi er av den mening at utgiftene med å produsere utstillingsm ateriellet 
må dekkes av m idler som stilles til disposisjon fra N ordisk Råd. E tte r at 
utstillingsm ateriellet er laget, kan den norske avdelning av N ordisk skog
union gjennom  sekretariatet påta seg å organisere og betale flyttingen av 
utstillingen mellom de egnede p iasser i Norge. Dette arbeid vil i tilfelle skje 
i nært sam arbeid med Skogbruksm useet i E lverum . Vi an tar at N ordisk 
skogunions sek retaria ter i de øvrige land er villige til å påta seg samme 
ansvar.

Det kan opplyses at saken også er drøftet i N ordisk skogunions arbeids
utvalg som hadde møte i Island 27. juni d .å . På dette  m øtet ble man enig 
om å anm ode D ansk Skovforening, som for tiden har generalsekretariatet 
for N ordisk  skogunion, om å u tarbeide et forslag til budsjett for utstill
ingen. D ette forslag vil bli u tarbeidet i nært sam arbeid med Silvanum i 
Sverige, som vi forstår kan påta seg å produsere utstillingsm ateriellet.

H vis N ordisk Råd ønsker det, er N ordisk skogunion villig til å koordi
nere arbeidet med å lage vandreutstillingen gjennom en arbeidsgruppe. 
U nionens arbeidsutvalg  foreslår at det nedsettes en arbeidsgruppe som 
skal bestå av to  rep resen tan ter fra hvert land, hvorav en represen terer 
landenes skogbruksm useer og en rep resen terer hvert lands seksjon av 
N ordisk skogunion. Den siste represen tant bør av praktiske grunner være 
knyttet til unionens sekretariat i hvert land. Til støtte for den nordiske 
arbeidsgruppe kan hvert enkelt land internt oppnevne tilleggsrepresen
tan ter. Den norske avdeling av N ordisk Skogunion er villig til å organisere 
dette i Norge.

Vi er enig i at utstillingen bør være ferdig til neste nordiske skogkongress 
i 1982. Det er en fordel for arbeidsgruppen å ha en konkret tidsram m e å
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arbeide innenfor. Skal dette  mål kunne realiseres, er det meget viktig at de» 
endelige vedtak fattes så raskt som mulig.

Oslo, 5. august 1980
H ans Kr. Seip

F o rm an n  i den  n o rske  
seksjon  i N o rd isk  skogun ion

W ilhelm Elsrud
D irek tø r i D et n o rske  

sko gselskap  og sek re tæ r 
i N o rd isk  skogun ions 

n o rsk e  seksjon

O la f Knudson
Form an i Det norske  

skogselskap

S v e r i g e
Skolöverstyrelsen (SÖ):

Varje åtgärd att y tterligare öka och förbättra inform ationen och m edve
tenheten  om skog och natur m åste hälsas med tillfredsställelse. SÖ anser 
a tt all saklig inform ation om skogsbruk, naturvård och skogens värde och 
m ångsidiga u tnyttjande bör stim uleras och är i hela sam hällets intresse. 
Om en sådan insats kan ske gem ensam t med de nordiska länderna blir den 
ännu m era värdefull.

SÖ ställer sig alltså positiv till m edlem sförslaget om en vandringsutställ
ning om skogsbruket och naturvården i N orden med syfte och organisation 
enligt m edlem sförslaget.

Stockholm  den 2 juli 1980
På skolöverstyrelsens vägnar 

C hrister Lundeberg
Ingm ar Hallin

Lantbruksstyrelsen:
Lantbruksstyrelsen  understöd jer syftet med den föreslagna vandringsut

ställningen och ställer sig därför positiv till förslaget.
1 första hand torde skogsstyrelsen kunna bidra med synpunkter och 

m aterial. L antbruksstyrelsen  är dock beredd att därjäm te bidra med syn
punkter på följande avsnitt i presentationen:
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-  Skogsbrukets roll i det kom binerade jord- och skogsbruket
-  Skogens ägare och arbetsförhållanden, skogsägarorganisationer o d
-  Skogs- och naturvårdspolitiken d v s  skogs- och naturvårdslagar, den 

statliga insatsen för stöd till skogsbruket m m .

Jönköping den 17 juli 1980
A lf  Wallin 

Ö v e rd ire k tö r
Sven F alkeström  

B y råd irek tö r

Skogsstyrelsen:

Skogsstyrelsen välkom nar förslaget till en gemensam nordisk skogsut- 
ställning. En sådan skulle kunna verksam t bidra till att hos allmänheten 
skapa bättre  förståelse för skogsbrukets arbetsm etoder samt dess roll för 
näringsliv, ekonom i, friluftsliv m m  genom att presentera fakta och pro
blem inom skogsbruket i respektive land.

Beträffande u tställningens innehåll anser skogsstyrelsen att det i och för 
sig vore angeläget a tt inform era om alla de i förslaget uppräknade om rå
dena. Styrelsen befarar dock att utställningen i sådant fall skulle bli mycket 
arbets- och kostnadskrävande. Med alltför om fattande innehåll riskerar 
man också a tt få säm re inform ationseffekt. Skogsstyrelsen föreslår därför 
att utställningen i huvudsak skall om fatta följande om råden:

-  naturliga förutsättningar för produktion av vedråvara, bär, svamp, 
vilt o s v .

-  skogsnäringen och dess roll för respektive lands ekonom i, regional
politik, sysselsättning, utrikeshandel o s v .

-  skogs- och naturm iljön som trivselfaktor för allmänheten
-  skogens ägare, arbetsförhållanden och arbetsm etoder
-  skogs- och naturvårdspolitiken, d v s  skogs- och naturvårdslagar, 

statligt stöd till skogsbruket m m .
Övrigt i förslaget behandlas kortfattat eller tas enbart med i en skriftlig 

dokum entation som skogsstyrelsen anser bör finnas tillgänglig för allmän
heten i sam band med utställningen.

Enligt m edlem sförslaget skulle det produceras dels en vandringsutställ
ning som skulle vandra till de olika ländernas större skogsm useer dels ett 
flertal vandringsutställningar baserade på den ovannäm nda för cirkulation 
inom respektive land.

Skogsstyrelsen bedöm er att denna produktionsgång skulle kunna bli
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kostsam och om ständlig. Man skulle få två etapper i fram ställningen, 
varvid man i den andra etappen dessutom  skulle p roducera en utställnings- 
version för varje land. Skogsstyrelsen föreslår därför att man satsar på en 
snda utställningsversion och fram ställer denna i ett flertal exem plar, där 
;ndast språket skulle skilja de olika ländernas exem plar från varandra. 
Bilder och textinnehåll skulle således vara desam m a. En sådan sk  multiut- 
ställning skulle kunna göras klar för visning sam tidigt på e tt flertal p la tser i 
ie nordiska länderna, t ex på skogsm useer, i bibliotek, i skolor m m . 
Härigenom skulle man snabbt kunna nå en stor publik med aktuell skoglig 
nform ation.

Skogsstyrelsen b iträder förslaget att fackm än från ländernas skogsmu- 
seer bildar en arbetsgrupp för utform ning av utställningen. Då elever och 
ärare tillhör de viktigaste m ålgrupperna föreslår skogsstyrelsen att arbets
gruppen etab lerar kontakt med skolan, i Sverige förslagsvis genom projek- 
iet Skogen i skolan, som leds av lärarhögskolan i Umeå. Härigenom kan 
förutsättningar skapas för att utställningen skulle kunna användas vid 
jndervisningen i olika äm nen och på olika stadier i skolorna.

lönköping den 26 augusti 1980
På skogsstyrelsens vägnar 

K arl-G öran Enander

Statens naturvårdsverk:
Statens naturvårdsverk  ställer sig positivt till förslaget om en vandrings- 

jtställning om skogsbruket och naturvården. Det är dock angeläget att 
Jtställningen verkligen också kom m er att allsidigt belysa båda dessa delar. 
Dm detta  skall bli möjligt m åste innehållsförteckningen i förslaget komplet- 
:eras. Den ger nämligen intryck av en ganska sum m arisk behandling av 
la tu rvården , m edan det för skogsbruket p laneras en m ycket ingående 
skildring. Så t ex fram hålls i stort sett endast skogens betydelse som 
xivselfaktor för allm änheten m edan övriga naturvårdsaspekter som sko
lens cen trala roll i ekosystem et med avgörande betydelse för fauna och 
ilora inte näm ns. Ej heller tas de olika konfliktom rådena mellan m odernt 
skogsbruk och naturvård  upp. Som exem pel kan här näm nas bevarande av 
arskogar, ädellövskogar och vissa våtm arker sam t olika skogsbruksm e- 
:oders inverkan på naturm iljön.

Förslaget om fattar även en punkt om skogsindustrins betydelse för 
tiäringsliv och ekonom i. Om skogsindustrin skall behandlas måste också 
ie ss  betydelse för miljön tas upp. Då bör även rubriken för utställningen 
indras från ” Skogsbruk och naturvård”  till "Skogsnäring och na tu rvård" .
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På sam m a sätt bör m iljöaspekterna behandlas om skogen som energi
källa skall ingå i utställningen.

Det skulle dock antagligen vara till fördel för utställningen med en 
koncentration till några centrala frågor för skogsbruket och naturvården 
vilka kunde ges en grundlig belysning, medan övriga frågor behandlades 
mera översiktligt i form av bakgrundsinform ation. Redan med en begräns
ning till de delar av förslaget som gäller skogsbruket blir inform ations
mängden stor. Det kan då ifrågasättas om det är möjligt att inom ramen för 
en enda utställning behandla ett så v idsträckt äm nesom råde som hela 
skogsnäringen och dess betydelse för miljö och samhälle på ett menings
fullt sätt.

Det bör em ellertid klart fram gå av den målsättning som fastställts för 
utställningen att naturvårdsaspekterna på såväl skogsbruk som skogsin
dustri -  om denna tas upp -  bör belysas. N aturvårdens roll i förhållande 
till skogsbruket får heller inte skildras enbart med utgångspunkt i frågor 
som rö r friluftsliv.

Enligt naturvårdsverkets uppfattning är det angeläget att representanter 
från såväl skogsbruk- som naturvårdshåli deltar i utställningsarbetet. Ver
ket ä r b erett att m edverka i den föreslagna arbetsgruppen och i övrigt ställa 
sakkunskap och befintligt m aterial till förfogande. Någon nyproduktion av 
utställningsm aterial har verket därem ot inte resu rser till.

Solna den 6 augusti 1980
Göran Persson

Inger O lsson Vilborg

Sveriges lantbruksuniversitet:

Inform ationsfrågorna då det gäller skogsbruk och naturvård får betrak
tas som mycket viktiga. R ektorsäm betet tillstyrker därför förslaget. För att 
klarlägga om den föreslagna vandringsutställningen, som kan förväntas bli 
relativt dyr, är ett effektivt sätt att sprida inform ation, bör den dock 
förslagsvis följas upp av någon form av forskningsm ässig utvärdering.

U ppsala den 4 augusti 1980
På rek torsäm betets för Sveriges lantbruksuniversitet vägnar 

Lennart Hjelm
Kjell H ollender
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A 588/e
SU PPLE M E N T

Medlemsförslag
om nordisk samverkan för att framställa alternativa drivmedel

(V äckt av A im o A jo , Bjarne M ørk Eidem , A m i Gunnarsson, Tellervo 
K oivisto , Sakari K nuuttila, B ror L illqvist, Essen Lindahl, Thor Lund, 
G rethe L undblad och Inge F ischer M øller)

BILAGA I

Yttranden över medlemsförslaget 
Nordiska rådets trafikutskott:

M edlem sförslaget har sin bakgrund i världens stora oljeberoende som 
utgör ett av sam tidens sto ra ekonom iska problem . Förslagsställarna anser 
med hänsyn därtill a tt m an i N o rden  bör skapa förutsättningar för använd
ning av alternativa drivm edel, i främ sta hand m etanol, inom transportsek 
torn.

Enligt vad som fram går av rem issvaren torde fortfarande en del tekniska 
och ekonom iska svårigheter föreligga som borde lösas innan man åtm ins
tone delvis kan ersä tta  o ljebaserade drivm edel med syntetiskt bränsle. 
V idare bör de m iljöm ässiga konsekvenserna av övergång till syntetiskt 
bränsle undersökas.

T rafiku tsko ttet vill för sin del särskilt understryka m edlem sforslagets 
betydelse för a tt på sikt säkra den sårbara transportsek torns framtid. En 
fördel med en övergång till ett alternativt bränsle som t. ex. metanol är att 
nuvarande m otorer och d istributionsssystem  torde kunna användas med 
sm å förändringar. Det sto ra oljeberoendet gör det till en viktig uppgift att 
främja utvecklingen och fram ställningen av alternativa drivm edel i N or
den. D äru töver vill trafiku tsko ttet påpeka att kostsam t dubbelarbete bör 
kunna undvikas genom  ett nordiskt sam arbete t. ex. i form av arbetsfördel
ning.

Helsingfors den 8 decem ber 1980
För N ordiska rådets trafikutskott

M arjatta  Väänänen
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Nordiska investeringsbanken:

Den nordiske investeringsbank vurderer som meget interessant det 
forsknings- og u tredningssam arbeid som utføres i hvert enkelt land for å 
finne bedre m etoder for fremstilling av syntetiske drivstoffer. Denne tek 
nikken kan bii av sto r betydning i landenes energiforsyning, spesielt med 
tanke på det råstoffgrunnlag som finnes i de enkelte nordiske land. Banken 
bedøm m er at dette teknikkom råde kan få betydelig industripolitisk og 
regionalpolitisk in teresse, f. eks. ved u tnyttelse av torv- og gassforekom 
ster.

E t sam arbeid mellom de nordiske land for å koordinere ressursene synes 
ønskelig, og NIB vil i denne sam m enheng vise til det arbeidsprogram  for 
sam arbeid innen energiom rådet som er godkjent av N ordisk M inisterråd 
(energim inistrene) og til det arbeidet som utføres innenfor næringslivet.

N ordisk  R åds økonom iske utvalg har påpekt at energiom rådet bør til
legges betydelig vekt i Den nordiske investeringsbanks arbeid. Banken kan 
i prinsippet delta  i finansiering av et felles nordisk anlegg for produksjon av 
m etanol. I overensstem m elsen med bankens ved tek ter skal imidlertid også 
de bankm essige vilkår i denne sam m enheng tilvaretas.

H elsingfors, den 29. august 1980
Den nordiske investeringsbank 

B ert L indström

Nordisk Industrifond:

Förslagsställarna fram håller de nordiska ländernas sto ra beroende av en 
säker tillgång på drivm edel och anser m ot denna bakgrund att studier 
angående olika form er för drivm edelsproduktion baserad  på inhem ska 
råvaror inom N orden  bör prioriteras. F ör detta  ändam ål föreslås att en 
dem onstrationsfabrik  för produktion av m etanol uppföres i något av de 
nordiska länderna.

N ordisk  Industrifond delar förslagsställarnas uppfattning att det för att 
trygga drivm edelsförsörjningen i N orden är viktigt a tt vidtaga åtgärder 
som möjliggör användningen av alternativa drivm edel och att därvid m e
tanol är den produkt som för närvarande bedöm s m est aktuell. Produktion 
av m etanol i sto r skala p laneras kom m a igång i Norge under senare delen 
av 1980-talet med ilandförd gas som råvara.
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Fonden bedöm er att även andra inhem ska råvaror för m etanolfram 
ställning på sikt kan behöva u tvärderas. F ör närvarande synes det dock ej 
m otiverat att uppföra en speciell dem onstrationsanläggning för detta  ända
mål.

E ftersom  m etanol kan förväntas bli in troducerat som alternativt drivm e
del inom 5 -1 0  år är det enligt fondens uppfattning mer angeläget med 
nordiskt sam arbete beträffande användning  av m etanol som alternativt 
drivm edel än beträffande produktion  av m etanol. Fonden vill därför fram 
hålla nödvändigheten av att sam arbete snarast inleds dels för att fastställa 
enhetliga produktkrav och dels, för planering av parallell introduktion i 
N orden. I detta  sam m anhang bör man bevaka utvecklingen i övriga E uro
pa, speciellt i V ästtyskland. Enhetliga produktkrav sam t en väl genomförd 
sam ordning av lagerhållning, distribution och m arknadsföring bedöms 
vara en förutsättning för en fram gångsrik introduktion av alternativa driv
medel på den nordiska m arknaden.

Om det i sam band med detta  sam ordningsarbete fram kom m er behov av 
u tvecklingsinsatser bör dessa i stö rsta  u tsträckning planeras och genom fö
ras i nordisk sam verkan.

Stockholm  den 1 sep tem ber 1980
För N ordisk  Industrifond 

Rut B äcklund-Larsson

Nordisk Komité for Transportøkonomisk Forskning (NKTF):

Det er velkendt at transportsek to ren  -  på såvel person- som godssiden
-  er m arkant afhængig af o liebaserede energim idler. D ette forhold giver 
anledning til tre hovedproblem stillinger:

1. Udsigt til en global mangel på olie i løbet a f 3 0 -4 0  år.
2. T ransportens fordyrelse i takt m ed stigende oliepriser.
3. Risiko for forsyningssvigt forårsaget af politiske forhold.
Den første hovedproblem stilling indebæ rer i sig selv, at der i løbet a f de 

næste 20—30 år under alle om stæ ndigheder må udvikles driv- og transpo rt
m idler, der tilsam m en vil kunne indebære acceptable transportm uligheder 
på ikke-oliebasis.

De to  sidste hovedproblem stillinger peger i retning af, at en overgang til 
ikke-oliebaserede drivm idler sker så hurtigt som muligt.

Der er således ingen tvivl om, at de internationale organer og de enkelte 
landes regeringer må stø tte bestræ belserne for udvikling af alternative 
drivm idler og udvikling af transportm idler, der kan anvende disse alterna
tive drivmidler.

1 1 - 2 9  sess. A 588/e S upplem en t
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De alternative drivm idler, som kan siges at ligge inden for den nærm este 
frem tids teknologiske m uligheder, er:

a. E lektricitet
b. M etanol
c. Etanol
d. Brint (väte)
En acceptabel anvendelse af elektric itet som drivm iddel afventer frem 

stillingen af billige, driftsikre højenergetiske batterier f.ek s . baseret på 
zink-nikkel, før et egentligt gennem brud for elektriske biler kan imødeses. 
Det må imidlertid understreges, at allerede med den nuværende blybatteri
teknologi vil en m indre del af transportsek to rens opgaver kunne varetages 
af elbiler. Det d rejer sig prim ært om specielle form er for varetransport og 
persontransport i følsom t miljø eller meget korte ture.

E ftersom  elektricitet kan frem stilles af vedvarende energikilder, må 
denne energiform  siges at indeholde to fordele: 1) på kort og på lang sigt vil 
elektriciteten blive produceret ved de til enhver tid gældende hovedenergi
form er. 2) på kort sigt vil udbredelsen af elektriske transportm idler kunne 
m indske transportsek torens afhængighed af olieprodukter. N år endvidere 
henses til de miljømæssige fordele, elektriske biler indebærer, bør udvik
lingen inden for elbilom rådet tillægges den største prioritet.

1 det omfang m etan ol forudsæ ttes frem stillet a f naturgas vil dette  driv
middel ikke kunne siges at være et langsigtet alternativ til oliebaserede 
drivm idler. T ilstedevæ relsen af store m ængder naturgas i den nordiske 
region tilsiger im idlertid, at der på nordisk basis bør iværksættes en pro
duktion af m etanol fra naturgassen sideløbende med udviklingen af trans
portm idler, der er indrettet til at anvende dette drivm iddel. Som en detalje 
kan det nævnes, at naturgassen aftages i et konstant tem po i takt med 
olieudvindingen i N ordsøen. A nvendelsen af naturgas til opvarm ning inde
bæ rer et m indre forbrug i som m erperioden, hvilket nødvendiggør en 
oplagring af den overskydende naturgas. Eftersom  transportarbejdet er 
størst i som m erm ånederne vil m etanolproduktion kunne aftage en del af 
den sæ sonbestem te overskydende naturgas. O m kostningerne ved en me
tanolproduktion er traditionelt behæftet med en m arkant stordriftfordel. 
Med N orden som aftagerbasis vil en m etanolproduktion beregnet til trans
portsek toren  kunne gøres rentabel og konkurrencedygtig over for andre 
landes produktion.

E tanol som transportdrivm iddel anvendes allerede i dag i Brasilien. Det 
e r imidlertid specielle forhold i Brasilien (sukkerrørproduktion, klima 
m. v.), som gør denne m etode brugbar. Disse forhold kan næppe hævdes at 
være gældende i de nordiske lande.

Endvidere er spørgsm ålet om at anvende etanol som drivmiddel i sidste 
ende en prioritering mellem anvendelsen af en række afgrøder til m en
neske- eller dyreføde eller til transportform ål.

D et (jerde alternative drivm iddel brint, er teknologisk set den mest
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tilbagestående m ulighed, når sam menliges med de ovennæ vnte tre alterna
tiver. D ette drivm iddel er, i lighed med elektriciteten, a f  vedvarende 
karakter, ligesom en række miljømæssige fordele kan im ødeses ved anven
delsen af dette drivm iddel. Forskning af brint som transportm iddel bør 
derfor tillægges en høj prioritet.

Sam m enfattende ønsker N ordisk Kom ité for Transportøkonom isk 
Forskning at understrege:
— at udviklingen og produktionen af alternative drivm idler bør ske sidelø

bende med udviklingen og produktionen af transportm idler, der på 
optim al måde kan anvende disse drivm idler,

— at overgang til alternative drivm idler er ønskværdig af såvel økonom iske 
som forsyningsm æssige årsager på såvel kort som lang sigt,

— at hele spørgsm ålet om produktion og forbrug af alternative bræ nd
stoffer, blandt andet vedrørende prioriteringen imellem de mulige alter
nativer, i dag er så usikkert belyst, at spørgsm ålet m å tages op, f. eks. i 
forbindelse med et nordisk udredningsprojekt. N K T F m edvirker gerne i 
dele af et sådant projekt.

K øbenhavn, den 1. sep tem ber 1980
Uffe Jacobsen  

Form and
A sg er H øeg  

S ek re tæ r

Nordisk Bilteknisk Komite:
På baggrund af den aktuelle forsyningssituation for olieprodukter samt 

den på længere sigt forventede ressourceknaphed finder N B K , at det 
foreslåede sam arbejde for at frem stille alternative drivm idler, er et spørgs
mål, der er yderst aktuelt og bør prioriteres højt.

Forskningen om kring fremstilling af alternative drivm idler ligger uden 
'or N B K 's arbejdsom råde. K om iteen skal dog pege på nogle biltekniske 
spørgsmål, som kan blive aktuelle i forbindelse med overgang til alterna
t e  drivm idler.

Således bør man a f miljøm æssige hensyn sideløbende undersøge udstød
ningsgassernes sam m ensætning med henblik på en vurdering af de tek 
niske krav, som bør stilles till køretø jer på dette om råde, ligesom bilprodu- 
:enterne af hensyn til planlægning og produktionsom stilling på et tidligt 
idspunkt bør o rienteres om eventuelle kom m ende ændringer. Endvidere 
Inder kom iteen, at der kan være grund til nærm ere at overveje, om der bør 
stilles specifikke krav til køretø jskom ponenter som f. eks bræ ndstoftanke 
/ed  overgang til alternative drivm idler.
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Idet N B K  anbefaler det foreslåede sam arbejde, skal man henvise til den 
forskning, der allerede på nationalt plan foregår i de nordiske lande.

K øbenhavn, den 13. august 1980
O .V . Jørgensen  
F o rm a n d  i N B K

Nordens fackliga samorganisation:

De senaste 7 - 8  årens kraftiga prisstegringar på råolja och oljeprodukter 
och störningarna i u tbudet har tillsam m ans med en hotande brist på olja, 
gjort det nödvändigt, att inom alla om råden sträva till en minskning av 
oljeberoendet.

Enligt N F S ' uppfattning m åste även trafiksektorns oljeberoende och 
energikonsum tion m inskas. N FS ställer sig således självfallet positiv till 
åtgärder, som kan erbjuda alternativ  till bensin, dieselolja och andra mine- 
raloljebaserade drivm edel.

Av alternativa drivm edel torde m etanol och andra alkoholer erbjuda 
in tressan ta möjligheter, då de kan förädlas u r i N orden förekom m ande 
naturresu rser (torv, ved o. a. biom assa) inklusive N ordsjöoljan. Även ur 
miljö- och folkhälsosynpunkt är m etanolinblandning i bensin positiv, då 
man härigenom  kan avstå  från blyinblandning. Inom  kollektivtrafiksyste
men i tä to rter kan även ren m etanoldrift vara ett miljövänligt och ekono
miskt försvarsbart alternativ  till bensin och diesel.

Liksom  då det gäller en minskning av oljeberoendet generellt gäller 
givetvis även för trafiksektorn, att de stö rsta inbesparingarna dock kan 
nås, inte genom alternativa drivm edel, utan genom en generell minskning 
av energiförbrukningen.

Inom O EC D -om rådet svarade transportsek torn  år 1978 för ca 28% av 
den totala slutliga energikonsum tionen (Danm ark 30% , Finland 14%, Is
land 47% , Norge 21 % och Sverige 18%) och härav stod vägtransporterna 
för 83% . T ransportsektorns andel av den totala energiförbrukningen har 
ökat mellan 1974 och 1978 (OECD: IEA: Energy Balances of OECD Coun
tries 1974/1978, Paris 1980).

Beträffande varu transporterna torde en ökning av sjö- och järnvägs
transporternas andel vara ett effektivt sätt att minska energibehovet per 
transporterad  enhet. G enom  a tt b l.a . bygga ut kollektivtrafiksystem en -  
vilka för övrigt genom  fordonsparkens m er begränsade storlek bör vara 
betydligt lättare att konvertera för alternativa drivmedel -  bör man kunna 
m inska privatbilism en fram för allt i storstadsom rådena.

T ransportekonom iska lösningar för att m inska energiförbrukningen, bör
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iven stödja de trafikpolitiska strävandena och m edverka till ökad trafiksä- 
cerhet och till förbättrad  folkhälsa i de nordiska länderna.

N ordens fackliga sam organisation, N F S , önskar med ovanstående moti- 
'eringar och tillägg om fatta m otionärernas yrkanden och finner det angelä- 
;et, att N ordiska m inisterrådet v id tar åtgärder som främ jar fram ställningen 
iv och u tnyttjandet av alternativa drivm edel inom N orden.

Stockholm den 13 augusti 1980
N ordens Fackliga Sam organisation

O so Laakso  
O rd fö ran d e

Lennart F orsebäck  
G e n era lsek re te ra re

) a n m a r k
Jdenrigsministeriet:
-------oversendes vedlagt in triplo kopi af skrivelse af 11. septem ber 1980
ra energim inisteriet bilagt skrivelser fra henholdsvis energistyrelsen og 
niljøstyrelsen (se nedan).

Man sendte endvidere sagen på rem iss til industrim inisteriet, som efter 
let oplyste ingen bem æ rkninger har til forslaget.

D er forventes ikke yderligere udtalelser i sagen.

Løbenhavn, den 12. sep tem ber 1980
P. m. v.

E .b .
P eter  M elchior

liljøministeriet, miljøstyrelsen:
-------- skal m iljøm inisteriet, m iljøstyrelsen oplyse, at det er styrelsens

pfattelse, at man må regne m ed, at en del af de konventionelle bræ nd
toffer til biler inden for en overskuelig fremtid vil blive delvis substitueret 
f syntetiske drivm idler i form af m etanol eller etanol.
D en prim ære årsag vil være de enkelte landes ønske om en større 

jrsyningssikkerhed for bræ ndstoffer, men også miljømæssige aspekter må 
jrventes at indgå i overvejelserne.
Blandt andet kan det højere oktantal af alkoholer bevirke, at blytilsæt- 

ingen kan reduceres eller eventuelt helt undgås. Også kulilte- og kulbrin-



8

teem issionen reduceres ved anvendelse a f benzin iblandet alkohol. Som en 
ulempe må dog nævnes, at udstødningsgassens indhold af aldehyder for
øges.

Ud fra et teknologisk synspunkt synes der i Danmark at være gode 
m uligheder for at producere alkoholer. Firm aet H aldor Topsøe projekterer 
og bygger allerede i dag anlæg, som er i stand til at producere metanol ud 
fra naturgas, og f. eks. firm aet N ovo er i besiddelse af et stort know-how 
inden for etanolproduktion ved gæring af forskellige landbrugsprodukter.

Det bør også næ vnes, at Teknologisk Institut i længere tid har arbejdet 
med planer om at analysere m ulighederne for at producere etanol i Dan
mark med henblik på anvendelse som tilsæ tningsstof til m otorbrændstof.

M iljøstyrelsen kan derfor tilslutte sig de idéer, der frem sæ ttes i m ed
lem sforslaget til N ordisk Råd vedrørende nordisk sam arbejde om fremstil- 
ing af alternative drivm idler.

K øbenhavn, den 19. august 1980.
P.d.v.

K aren W esterbye-Juh!

Energistyrelsen:

G enerelle bem ærkninger
Energistyrelsen kan tilslutte sig, at ovennæ vnte m edlem sforslag fra N or

disk Råd frem m es fra dansk side. En indenlandsk produktion af alternative 
bræ ndstoffer vil kunne give det enkelte nordiske medlemsland fordele, 
som - en øget forsyningssikkerhed, en mindsket olieafhængighed, forbe
drede miljøforhold sam t kunne indvirke positivt på beskæftigelsesforhold 
og betalingsbalance. Ved nordisk sam arbejde vil der endvidere være sæ r
lige m uligheder ved f. eks. finansiering af større dem onstrationsanlæg lige
som der kan tæ nkes produktioner af alternative bræ ndstoffer, der som 
naturligt afsæ tningsom råde vil kunne have et om råde som N orden.

Særlige bem ærkninger
I det følgende gives en række særlige bem ærkninger til de indledende 

kom m entarer i m edlem sforslaget.
Det m å påpeges, at forslaget i et ganske stort omfang fokuserer på 

svenske initiativer især på m etanolom rådet. Det må således i de indle
dende bem ærkninger understreges, at der ved et nordisk sam arbejde om 
kring alternative bræ ndstoffer må arbejdes med m etanol og etanol, såvel 
som med andre relevante alternative bræ ndstoffer.

F or så vidt angår m ethanolom rådet, må det frem føres, at der ved en
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eventuel opførelse af et dem onstrationsanlæ g for m ethanol, naturligt må 
inddrages dansk ekspertise på om rådet, ligesom et eventuelt dem onstra
tionsanlæg for m etanol bør inkludere eller tage højde for tilkobling af 
system er, der kan om danne m ethanol til syntetisk benzin, hvorved der 
*ives mulighed for at tilpasse sig et givet fremtidigt efterspørgselsm ønster. 
For såvidt angår etanol som alternativt bræ ndstof, bør det understreges, at 
le r  også på dette  om råde findes en udviklet teknologi, hvor ikke mindst 
len  ekspertise, der findes hos flere danske virksom heder der arbejder 
nden for om rådet, vil kunne bringes i anvendelse.

K øbenhavn, den 9. septem ber 1980
(Ej sign.)

Industrirådet:
--------kan vi oplyse, at vi har forelagt forslaget til udtalelse for en række

ianske virksom heder.
Industrirådet har m odtaget vedlagte kom m entarer fra De danske Suk

kerfabrikker og De danske Spritfabrikker, som herm ed frem sendes (se
tedan).

København, den 29. august 1980
C. W. K allenbach

Dansk Arbejdsgiverforening har i skrivelse den 12 ju n i 1980förk lara t sig 
IVstå från  a tt u ttala sig i anledning av m edlem sförslaget.

Oliebranchens Fællesrepræsenatation:

Vi er enige med forslagsstillerne om , at verdens olieproduktion næppe 
can øges væ sentligt, så det stigende behov for energi til en række fyrings
næssige og industrielle formål må dæ kkes på anden måde, og olien for- 
rinsvis på længere sigt reserveres i det væsentlige til transportform ål og 
jetrokem isk fabrikation.

R essourcem æ ssigt vil det muliggøre en rigelig dækning af behovet for 
notorbræ ndstoffer langt på den anden side af år 2000, hvor der ikke af 
lisse årsager skulle være behov for at finde substitutionsprodukter. Det vil 
>vervejende være et spørgsm ål om de relative priser, i hvilket omfang og i 
ivilket tem po olien reserveres som nævnt.

A lternative m otorbræ ndstoffer vil have interesse i den udstrækning de 
:nten er billigere end de o lieprodukter, som de helt eiler delvis ersta tter, 
:ller giver større forsyningssikkerhed, især i den udstrækning, forbedrin
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gen af forsyningssikkerheden opnås billigt med hensyn til investeringer, 
ressourcer og driftsom kostninger.

Det kan ikke helt udelukkes, at bræ ndstofpriserne udvikler sig så meget 
hurtigere end den almindelige prisudvikling, at alternative bræ ndstoffer, 
som erstatn ing for eller til strækning af benzin og dieselolie, om føje tid vil 
kunne blive økonom isk konkurrencedygtige over for benzin. Den alm inde
lige forventning til prisudviklingen er en realprisstigning af større lsesor
denen 2 - 3  pct. om året i de næste 2 0 -3 0  år, muligvis en ujævn udvikling 
med større stigninger i periodens begyndelse.

Interessen for alternative bræ ndstoffer (M ethanol, E thanol. Tertæ r Bu
tyl Alkohol (TBA) og Metyl T ertiæ r Butyl E ther (M TBE)) vil være stærkt 
afhængig a f rene nationale in teresser som egne råstoffer (biom asse, kul. 
naturgas), betalingsbalance- og beskæftigelsesm æssige problem er.
Med hensyn til nationale interesser e r forholdene forskellige i de nordiske 
lande. Norge er ek sportør af både råolie og naturgas og vil næppe de første 
20 år opleve mangel på o lieprodukter. Sverige og Finland udnytter kerne 
kraften, og såvel Sverige som Norge og Finland d isponerer over betydelige 
vandkraftressourcer repræ senterende vedvarende energi sam t erstattelig 
biom asse (skove) og endelig findes der betydelige mængder af tørv i disse 
lande.

D anm ark er næsten 100 pct. afhængigt af im porteret energi, men det 
skønnes, at N ordsøsek toren  i slutningen af 80-erne under gunstige vilkår 
vil kunne levere op til 3 0 -4 0  pct. af vort energibehov for derefter at aftage 
efterhånden som kilderne udtøm m es.

N aturgassen fra N ordsøen kunne være råstof til en dansk M ethanolpro- 
duktion, men som bekendt er det besluttet at bruge den til rene opvarm 
ningsformål.

Som råsto f til en alkoholproduktion har vi i øvrigt i D anm ark sukker 
(roer), stivelse (kartofler, korn), m æ lkesukker (valle) og halm. I alle til
fælde vil p roduktet blive etylalkohol frem stillet ved konventionel gæring. 
A f såvel rene økonom iske grunde som energiøkonom iske grunde vil såvel 
sukker som stivelse og m æ lkesukker næppe blive aktuelle, mens Spritfa
brikkerne og N ovo, så vidt vi ved, anser halm ens muligheder for at være 
mere realistiske.

V anskelighederne ligger i, at indsam lingen af biom asse m .v . er meget 
energikræ vende og derfor begræ nser den sam lede energim æssige virk
ningsgrad af energiproduktion på denne basis.

De forskellige nationale ressourcem uligheder, der er nævnt ovenfor, gør 
det form entlig svært at gennem føre en fællesnordisk produktion af alterna
tive drivm idler, selv om netop forskellene i ressourcegrundlag teoretisk set 
skulle m edvirke til at øge den sam lede forsyningssikkerhed.

På trods af de om fattende forsøg i Sverige og Tyskland med metanol som 
tilsæ tningsstof til benzin og diesel er følgende andre alternativer nok mere 
realistiske for D anm ark på grund af tekniske problem er med metanol:
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a) E thanol, som er m indre vandfølsom , og som er introduceret i USA 
(gasohol med 10 pct. ethanol).

b) M TBE, som er mindre vandfølsom  og kogepunktm æssigt passer 
bedre til benzin. M TBE frem stilles ud fra m etanol og isobutylen og an
vendes i en vis udstræ kning i benziner i dag.

c) Syntetisk benzin frem stillet ud fra metanol (Mobil proces) og ud fra 
kul og brint (produceres f.eks. i Sydafrika).

d) På meget længere sigt vil form entlig både brint og elektricitet have 
m uligheder som alternative drivm idler.

Som konklusion skal vi bem æ rke, at det ikke forekom m er os at være 
attraktiv t for D anm ark at deltage i det foreslåede m etanolarbejde.

K øbenhavn, den 3. sep tem ber 1980
O liebranchens Fæ llesrepræ sentation

H. Tandrup

De danske Spritfabrikker:
Med in teresse har vi læst om N ordisk Råds initiativ angående fremstill

ing af alternative m otorbræ ndstoffer, f.eks. m etanol.
På vegne af De danske Sukkerfabrikker og De danske Spritfabrikker 

skal vi tillade os at frem sæ tte følgende kom m entarer:
Som det muligvis er Dem bekendt, e r vi i sam arbejde med De danske 

Sukkerfabrikker og med stø tte fra Udviklingsfonden i gang med at under
søge de økonom iske m uligheder for at frem stille etanol ud fra cellulosehol- 
dige råvarer som f. eks. halm eiler affaldstræ .

E fter 4 - 5  års undersøgelser i vore laboratorier er vi nu ved at bygge et 
pilot-plant i N akskov. Pilot-plant forventes sta rte t op omkring årsskiftet 
1980/81, og det er vort håb, at vi efter I års forsøg vil være i stand til at 
vurdere m ulighederne for en rentabel drift a f et egentligt produktionsan
læg.

Energiforbruget ved fremstilling a f ethanol ud fra traditionelle råstoffer 
som korn. kartofler og m elasse svarer sto rt set til den energi, den ud
vundne etanol indeholder. H alm en har her et fortrin , idet den uanvendte 
lignin o. 1. kan yde et væsentligt energibidrag til etanoifrem stillingen.

D et er især energiforbruget til destillations- og absoluteringsproces- 
serne, de*- e r stort, og vi er da også vidende om, at netop muligheden for 
adskillelsen a f sprit fra den ca. 10% opløsning, den findes i efter en gæring, 
undersøges mange steder.

På grund a f den indsats, vi allerede har g jort, er vi ikke interesserede i et 
nordisk sam arbejde om selve nedbrydningen og forgæringen af cellulose- 
holdige råvarer til etanol, hvorim od vi vil pege på destillationsprocessen 
som et eventuelt em ne ti! nærm ere undersøgelse.

t 2 - 2 9 s e s s .  A 588/e S up plem en t
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Vi håber, at disse bem æ rkninger kan være Dem til hjælp i D eres videre 
behandling af sagen.

K øbenhavn, den 1. juli 1980
A ktieselskabet De danske Spritfabrikker 

A a ge  P etersen

Automobil-Importørernes Sammenslutning har i skrivelse den 19 m aj
1980 förk lara t sig tillstyrka m edlem sförslaget.

Dansk Olie & Naturgas A/S m eddelar i skrivelse den 12 sep tem ber 1980 
a tt de icke önskar u ttala sig i anledning av m edlem sförslaget.

F i n l a n d
Ministeriet för inrikesärendena har i skrivelse den 29 augusti 1980förk lara t 
sig stöd ja  m edlem sförslaget.

Finansministeriet1:

M edlem sförslaget ta r upp de problem  som oljekrisen m edfört i synner
het på trafiksektorn. F ö r att m inska oljeberoendet föreslås sam arbetsåt- 
gärder mellan de nordiska länderna vid tillverkning av alternativa bränslena i N orden. E tt konkret sam arbetsprojekt vore inrättandet av en på metanol- 
tillverkning specialiserad dem onstrationsfabrik  i något nordiskt land. M e
tanolen kunde e rsä tta  en del av den bensin och dieselolja som används i 
trafiken. I m edlem sförslaget konstateras att ett sådant projekt möjligen 
skulle kunna finansieras genom  N ordiska investeringsbanken.

Finansm inisteriet finner det viktigt att man enligt det antagna energpoli- 
tiska program m et effektiverar åtgärderna för att öka användningen av 
inhem sk energi. F ör att trygga vår bränsleförsöijning och på grund av den 
förutsebara energiprisutvecklingen bör man fästa uppm ärksam het i syn
nerhet vid ökningen av bränsle som ersä tte r olja. Med tanke på detta  måste 
föreliggande m edlem sförslag anses energipolitiskt m otiverat. Man kan vis
serligen konstatera att även e tt delvist ersättande av det bränsle som 
förbrukas i trafiken med m etanol, som grundar sig på inhemsk råvara, 
åtm instone på kort sikt ä r både svårt och dyrbart. Om målsättningen är att 
främ ja u tnyttjandet av inhem ska energikällor, torde det finnas lättare och 
billigare lösningar inom energiförbrukningen. Sådana objekt är till exempel 
a tt ersä tta  användningen av lätt och tung bränsleolja vid uppvärm ning och 
inom industrin med inhem ska energikällor. I synnerhet på kort sikt bör
1 Y ttrandet ö versatt från finska.
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man inom dessa sek torer kraftigt försöka öka användningen av inhemsk 
energi jäm sides med att man försöker spara energi.

Det är naturligtvis m otiverat att man på ett tillräckligt tidigt stadium 
även försöker förbereda åtgärder för att m inska oljeberoendet inom tra 
fiken. Enligt finansm inisteriets mening bör man utveckla det nordiska 
sam arbetet i synnerhet inom forsknings- och utvecklingssektorn sam t i 
långsiktigare resurskrävande frågor. Det förefaller ändam ålsenligt att här
vid i mån av möjlighet tilläm pa en arbetsfördelning, så att t.ex . Finland 
koncentrerar sig på utvecklingen av bränslen som fram ställs av torv och

Enligt m edlem sförslaget bör man sträva till att inrätta en dem onstra
tionsfabrik för m etanolproduktion i något nordiskt land. D etta förslag har 
inte närm are m otiverats. Enligt finansm inisteriet bör man i första skedet 
lägga huvudvikten vid forsknings- och utvecklingsarbete beträffande 
bränsle som ersä tte r olja. U töver detta  bör man före ett eventuellt beslut 
om en dem onstrationsfabrik också avgöra bl. a. på vilka råvaror denna 
fabrik skulle basera sin produktion, hur om fattande verksam heten skulle 
vara och hur m ycket pengar projektet skulle kräva. Till de delar som 
förslaget hänvisar till en möjlig finansiering genom N ordiska investerings
banken m åste man konstatera a tt N ordiska investeringsbanken redan del
tagit bland annat i finansieringen av torv kraftverket i Kuopio. Deltagandet 
i finansieringen har m otiverats med att den tekniska kunskap som man får i 
det projektet anses tjäna alla nordiska länders energipolitiska målsättning-

Helsingfors den 20 augusti 1980
Pirkko Työläjärvi 

Minister
Teemu Hiltunen 
S ta tssek re te ra re

ford- och skogsbruksministeriet1:

I Finland påbötjades som följd av 1970-talets oljekris en intensifierad 
"orskning rörande inhem ska energikällor. Först började man utveckla torv- 
jpptagningen, som ju s t nu upplever ett stark t uppsving i vårt land. An
vändningen av trä  som energikälla påbörjades i sin nuvarande omfattning 
1977, när jord - och skogsbruksm inisteriet tillsatte en bränslekom m ission 
)ch en energiskogskom m ission. Som resultat av kom m issionernas arbete

Y ttrandet ö versatt från finska.
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igångsatte skogsforskningsinstitutet det s. k. PERA -projektet (trä som 
energiråvara). Forskningen sker i tre  avsnitt: A) teknisk-ekonom iska möj
ligheter att u tnyttja b ränslereserven i våra skogar, B) energiträproduktion i 
sam band med vanlig skogsskötsel och C) energiträproduktion på energiod
lingar. Forskningen har gett lovande resultat, tilläm pningsprojekt har bör
ja t förverkligas och vidareförädling av biom assa planeras i vårt land.

Som en alternativ  möjlighet till vidareförädling planeras forgasning och 
kondensering av b iom assa till m etanol. Man planerar att m etanolfabriken 
skall påbörja sin verksam het med frästorv och att man senare möjligen 
omkring år 2000, när torvtillgångarna börjar sina, använder energiträ som 
råvara för m etanolfabriken. Energiträ skall odlas på m ossåkrar, på gamla 
torvupptagningsom råden och på om givande m ossar, som har tunt lorv- 
skikt men som är frodiga.

Som stationeringsort för en m etanolfabrik har i vårt land närm ast trakten 
kring U leåborg p lanerats, där det finns gott om torvtillgångar. Även inom 
energiskogsforskningen har man fått lovande resultat inom sam ma geogra
fiska zon. M arken är jäm n , man kan reservera stora arealer för odling och 
klim atet är gynnsam t för odling av lövträd med snabb tillväxt. Om rådet har 
vidare tillräckligt befolkningsunderlag för anskaffning av råvara.

Tanken på alt bygga en m etanolfabrik på N ordkalotten  ställer det nordli
gaste F inlands torv- och b iom assaresurser i ett ännu vidare sam band. Den 
första råvaran för m etanol skulle kunna vara naturgas, som i sam band med 
oljeutvinningen skulle kunna fås från N orges oljefält i det nordliga Ishavet. 
G asen skulle genom  ledningar överföras till kontinenten för kondensering 
på någon lämplig ort.

Tillsam m ans med naturgasen skulle m etanolfabriken som råvara kunna 
u tnyttja förgasad torv . D essa tre  råvarualternativ  skulle kanske kunna 
integreras i m etanolfabriken vid pro jektets planeringsskede. T ransport av 
torv och trä  till m etanolfabriken föru tsätter brikettering.

U tom  de råvaror som fås från skogsbruket har man i Finland gjort 
prelim inära u tredningar om tillverkning av flytande bränsle från de huvud- 
och b iprodukter som fås från åkerodlingen. Man har till exempel utforskat 
produktion av etanol via jäsning av sockerhaltiga vegetabiliska äm nen, 
varvid man sam tidigt som biprodukt fått p roteinkoncentrerat foder. Man 
har också u tforskat vegetabiliska oljors lämplighet som bränsle och har 
konstaterat att de läm par sig väl som dieselbränsle.

E ftersom  det finns e tt stort behov av att u tveckla alternativa bränslen, 
bör man m ycket noggrant u tforska även de alternativ som jordbruket 
erbjuder.

M atti Kekkonen  
Avdelningschef

Timo Tolvi 
Tf. yngre rege ring ssek retera re

H e ls in g fo rs  d e n  27 a u g u s ti  1980



15

T rafikministeriel:'
I anledning av N ordiska rådets ovannäm nda medlem sförslag får trafik

m inisteriet konsta tera  att det under de senaste tiderna i olika sam m anhang 
har pekat på de problem  som den allt svårare situationen med hänsyn till 
tillgång på oljebaserade drivm edel kan leda till i en nära framtid.

Enligt olika uppfattningar kom m er världens oljetillgångar att räcka till i 
3 0 -6 0  år, men av politiska skäl kan tillgången på olja bli problem atisk 
redan i en närm are fram tid. Då nästan alla trafikform er är beroende av olja 
och en övergång till alternativa drivm edel troligen inte är möjlig på m ycket 
kort sikt, borde upplagringen av drivm edel använda i trafiken utökas till en 
mängd som m otsvarar minst e tt års förbrukning.

Att e rsä tta  oljeenergin i uppvärm ningsbruk är lättare än att ersätta  
oljeenergin i trafiken, eftersom  flytande drivm edel är en ideal energiform 
för trafiken. D ärför borde användningen av flytande drivm edel i trafiken 
prioriteras och vid utvecklingen av alternativa drivm edel borde företräde 
ges åt flytande drivm edel som liknar de nuvarande och är lämpliga för 
trafiken.

Situationen för de olika trafikform erna te r sig något olika. Järnvägarnas 
ande) i trafikens oljeförbrukning i Finland var år 1978 endast ca 2,9 %  och 
m inskar fortfarande i tak t med fortskridandet av banornas elektrifiering. 
E ltrafikens andel beräknas uppgå till 60 %  senast år 1987 och möjligheterna 
att y tterligare utvidga elektrifieringen undersöks. A tt bygga om diesellok 
så att de drivs med alternativa drivm edel vore teoretiskt möjligt men av 
kostnadsskäl ändam ålsenligt endast ifall dieselolja på grund av en krissi
tuation inte alls skulle vara tillgänglig.

I vägtrafiken, som därem ot är helt beroende på olja, kan det i m otorben
sinen använda blyet ersä ttas med alkohol, varvid de av blyet förorsakade 
m iljöolägenheterna sam tidigt kan elim ineras nästan helt. Därem ot har 
blandningar med större m etanoihalt, som skulle vara av betydelse som 
alternativa drivm edel, ett antal o lägenheter som försvårar deras använd
ning. O lägenheterna kan lösas, men lösningarna är tills vidare dyra och 
inte störningsfria.

Den ur nationalekonom isk synpunkt bästa lösningen på lång sikt kunde 
därför vara att v idareutveckla m etanolen till en sådan form  att den som 
sådan skulle vara lämplig för nuvarande m otorkonstruktioner.

Inom flygtrafiken är problem en också m ycket sto ra och forsknings- och 
utvecklingsverksam heten på detta  om råde har också påbörjats i ett antal 
länder.

Trafikm inisteriet anser sålunda att m ycket sto r uppm ärksam het skynd
sam t bör fästas vid forskningsverksam het rörande tillverkning av synte

1 Y ttrandet ö versatt trån  finska.
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tiska drivm edel, närm ast med utgångspunkt i inhem ska råvaror, trä  och 
torv.

F ör a tt spara resu rser vore enligt trafikm inisteriets uppfattning ett nor
diskt sam arbete på detta  om råde ändam ålsenligt. Trafikm inisteriet under
stöder därför m edlem sförslaget sam t betonar skyndsam heten av att vidta 
de åtgärder som  föreslås däri.

Helsingfors den 2 sep tem ber 1980
R eino J  Auvinen  

K an slich ef
M arkku Lehtinen

S e k re te ra re  för 
in te rna tione lla  

ä ren den

Handels- och industrim inisteriet:

M öjligheterna till och tekniken för produktion av bränslen för att ersätta  
oljebaserade drivm edel håller på a tt studeras och u tvecklas aktivt på olika 
håll i världen. Längst har utvecklingen hunnit i Brasilien, där en rätt 
betydande del av bilparken redan går på antingen en blandning av alkohol 
och bensin eller på ren  alkohol. I E uropa pågår v idsträckta experim ent 
med alkoholhaltiga drivm edel i t. ex. Förbundsrepubliken Tyskland och 
Sverige.

F ör en övergång till nya drivm edel i europeiska förhållanden torde en 
bredare bas vara erforderlig än vad som enskilda sta ter kan erbjuda. D etta 
beror på t. ex. den internationella karaktär som handeln och trafiken med 
m otorfordon har. På denna nivå kunde nordisk sam verkan och gem ensam t 
uppträdande ha betydelse.

D et finns flera olika drivm edelsalternativ  som håller på a tt studeras och 
till vilka övergång vore tänkbar: olika alkoholer, blandningar av bensin och 
alkohol i olika proportioner, anvä.idning av ren alkohol och syntetisk 
bensin fram ställt av annat äm ne än olja. De olika alternativen kräver olika 
slags lösningar vad angår m otorn och, t. ex. i fråga om distribution, olika 
infrastrukturer.

Problem  för sig u tgörs av tillverkningsteknologin och anskaffningsstrate- 
gin. Drivm edel som  skulle kunna användas i stället för olja kan ju  masstill
verkas åtm instone ur kol, naturgas, torv och biom assa.

O beroende av det drivm edel som i sinom tid kanske kom m er a tt tas till 
allm änt bruk bör Finland utveckla egen tillverkningsteknologi för ett alter
nativ med utgångspunkt i landets egna råvaruresurser - torv och biom assa - 
så, a tt en inhem sk tillverkning kunde vid behov inledas i erforderlig u t
sträckning. Vid utvecklandet av en sådan teknologi torde sam arbetsm öj-
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ligheter finnas med Sverige, där råvaruurvalet är m ycket lika med det som 
vi har.

N är ovan avsett drivm edel i sinom tid kanske kom m er i m arknaden, 
kunde dess tillverkning visa sig bli förm ånligare ur m aterial som m åste 
im porteras. Därför bör vi i sam verkan med de övriga nordiska länderna 
reda ut de olika råvarualternativen  och tillverkningsteknologierna och 
söka uppnå en status som sakkunniga avnäm are.

H andels- och industrim inisteriet ber sam m andragsvis såsom  sin uppfatt
ning få konstatera, att man i fråga om alternativa drivm edel ännu befinner 
sig på e tt stadium  där förutsättningarna för sagda drivm edel håller på att 
klarläggas. Det är ännu inte klart vilka alternativa drivm edel som kom m er 
att finna v idsträckt användning på internationellt p lan, av vilka m aterial de 
kan fram ställas förm ånligast sam t vad slags infrastruktur vart och ett 
alternativ kom m er a tt föru tsätta . I d e tta  skede bör resurserna riktas till 
klarläggandet av sagda problem  och experim entering i ändam ålsenlig om 
fattning med de alternativ  som te r sig b rukbara. Vid u tredandet av dessa 
frågor borde det även finnas m öjligheter till ett ökat nordiskt sam arbete. 
En egentlig kom m ersiell produktion kan bli aktuell först sedan godtagbara 
svar på ovannäm nda frågor genom  forskning och experim entering hittats.

Helsingfors den 25 augusti 1980
U lf Sundqvist 

H an d e ls- och  in d u strim in is te r
K eijo Sahrm an  

Ö v e rin sp ek tö r

Tekniska högskolan, Maskiningenjörsavdelningen:

T ekniska högskolan har studerat näm nda medlem sförslag och konstate
rar att det syftar till a tt e rsä tta  naturkolväten  med m etanol i m otortrafiken 
och att med gem ensam m a krafter utveckla för ändam ålet nödig industri.

T ekniska högskolan är intresserad  av att delta i ett dylikt sam arbetspro- 
jek t tillsam m ans med statens tekniska forskningscentral VTT och fin
ländska företag på om rådet. TH  vill inte i detta  skede ännu ta slutlig 
ställning till grundandet av en försöksfabrik  för fram ställning av m etanol, 
u tan föru tsätter a tt man därförinnan u treder om ju s t m etanol är det alterna
tiva drivm edel, som man skall övergå till i nordisk m otortrafik. O rsaken 
härtill är de praktiska svårigheter, som man hittills experim entellt kunnat 
konstatera vid användning av speciellt m etanol-bensinblandningar men 
även ren metanol och som förorsakas av vårt kalla klimat.

N är Finland försöker finna utvägar att u tnyttja inhem ska energitillgång
ar också för trafikändam ål bör m an, som ett litet land noggrant följa med
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utvecklingen på om rådet speciellt i länder med sam m a klimat - alltså 
N orden, U SA , K anada och Sovjet. U nder kalla förhållanden verkar m e
tanolen vara e tt synnerligen problem atiskt drivm edel för m otortrafik var
för fram ställningstekniken när det gäller bränsle i vätskeform  veterligen 
håller på  a tt u tvecklas förbi m etanolfasen. Tekniska högskolan föru tsätter 
att denna u tvecklingstendens i främ sta rum m et tas i beaktande även i det 
nordiska sam arbetet för att finna alternativa drivmedel för trafiken både 
med tanke på krissituationer och ogynnsam  utveckling av oljesituationen.

O tnäs i augusti 1980

Statens tekniska forskningscentral (VTT):
-------- som sitt u tlåtande bifogade ställningstagande (se Bihang)
Som av utlåtandet fram går ställer sig VTT positivt till nordiskt sam arbe

te vid fram ställningen av alternativa bränslen. Då ärendet kräver utredning 
av fler tills vidare öppna tekniska och ekonom iska frågor, föreslår VTT 
fortsa tta  förhandlingar angående konkretisering av förslaget och de u tred 
ningar förslaget föru tsätter.

VTT vill i detta  sam m anhang betona betydelsen och nödvändigheten av 
att förstärka det nordiska sam arbetet på alla nivåer och inom alla sektorer 
av energibranschen. Redan existerande kon takter mellan m yndigheterna 
bör befästas och stabiliseras. Det nordiska sam arbetet inom allmän energi
forskning bör förstärkas med det synnerligen fasta sam arbetet t. ex. inom 
kärnenergiforskningen som förebild. O ckså inom det industriella sam arbe
tet bör man eftersträva kon takter företagen em ellan, sam arbetsprojekt och 
även gem ensam m a företag.

Helsingfors den 26 augusti 1980

A ntero Jahkola  
P ro fesso r

Nils-Erik Fagerholm  
B itr. p ro fesso r

A ntti Saarialho  
Bitr. p ro fesso r

Pekka Jauho  
G e n era ld irek tö r

Veikko Palva  
F orsk n in g sd irek tø r
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B IH A N G

Utlåtande av statens tekniska forskningscentral (VTT) angaende medlems- 
forslaget till nordiskt sam arbete vid fram ställningen av alternativa b rä n s le n

A llm änt
Till en början må konstateras a tt i N ordiska rådets m edlem storslag 

fram förs möjligheten av en såväl långsam t som snabbt uppstående kris. I 
dessa olika situationer fordras olika lösningsm odeller vilkas förberedelse 
kan pågå jäm sides. K riserna kan variera i fråga om intensitet (graden av 
kris) och tid (den tid som står till förfogande). Fram ställningen (se Bihangs 
bilaga) strävar a tt åskådliggöra situationen. D är har som exem pel uppta
gits m öjligheterna att ersä tta  oljan vid olika kriser. Till exernpei vid en 
snabbt u tvecklande kris räcker tiden inte till för planering, anskaffning och 
tillverkning av sto ra  anläggningar. D essutom  försvåras eller förhindras 
anskaffningarna. Då kunde de till sin konstruktion  enkla, för enskilda bilar 
avsedda gasgeneratorerna (även stationära) kom m a ifråga, eftersom  en 
spridd fram ställning är möjlig med sm å resurser. Ifall en kris utvecklas 
långsam t under förloppet av flera år finns det tid att förbereda och genom 
föra alternativa lösningar. Dylika är t. ex. produktion av etanol, metanol 
eller syntetiska kolväten.

M öjligheterna a tt fram ställa alternativa bränslen i N orden kan granskas 
på ovannäm nda sätt med beaktande av krisens intensitet och tiden för 
åtgärder. Sålunda kan t. ex. m öjligheterna att fram ställa metanol eller 
syntetisk bensin u tredas på basen av torv eller naturgasråäm ne med beak
tande av tidsfaktorn  och råvaruresurserna. U nder norm ala förhållanden är 
självfallet det viktigaste kriteriet för ifrågavarande bränsleproduktion den 
ekonom iska lönsam heten.

M edlem sförslag
Förslaget till nordiskt sam arbete vid fram ställning av alternativa bräns

len om fattar även ifråga om m etanol flera alternativa råvaror (naturgas, 
o ljeprodukter, torv , träbiom assa).

På grund av d e tta  och eftersom  det ifråga om bränsleproduktionen som 
om näm ns i förslaget finns flera outredda teknisk-ekonom iska frågor vill 
VTT fram hålla följande:

1. Den rörliga fordonsparkens övergång från oljeekonom i till alternativa 
bränslens ekonom i fö ru tsätter ett synnerligen intim t sam arbete mellan de 
nordiska länderna (sam t med övriga europeiska tänder) för a tt upprätthålla 
den nordiska trafiken (lager, d istributionsnät etc.).

2. FninistäMningen av ett alternativt bränsle i ett av de nordiska län
derna öppnar teknisk-ekonom iska m öjligheter även i de andra nordiska 
länderna, i. ex. en effektiverad m arknad sökning för ifrågavarande bränsle 
sam t en m ångsidigare apparaturindustri.

3. U r produktionsynpunkt är en dem onstrationsanläggning för alterna
tivt bransie e tt nyttigt utveckiingssteg till vilket V T I' i princip ställer sig 
positivt.

4. VTr:s uppfattning om byggandet av en m etanoldem onstrationsan- 
läggning är a tt fram ställningen av svntesgas från naturgas och olja såväl 
som processdelen  syntesgas - >  m etanol är känd teknologi. H uvudvikten 
vid forsknings- och u tvecklingsarbetet borde läggas vid torvens och b io
m assans förbehandlings- och förgasningsfas.

+ 3 — 29 sess. A 588/e S upplem en t
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5. I de olika nordiska länderna utförs ett betydande forsknings- och 
utredningsarbete om alternativa bränslen. Detta arbete borde intensifieras 
och koordineras samt dess resultat utnyttjas för att skapa nödig kunskap 
om planeringen av en demonstrationsanläggning.

6. VTT anser att det för att inleda framställningen av ett eller flera 
alternativa bränslen i Norden krävs en utredning av flera väsentliga frågor, 
såsom prioritering av bränslealternativen, produktionsprocessernas bered
skap och placeringen av produktionsanläggningarna. Även andra outredda 
ärenden hänför sig till idrifttagningen av ett eventuellt alternativt bränsle, 
som t. ex. lagringen av bränslet, distribution, lämplighet för nutida fordon 
samt på lång sikt också utvecklingsarbetet inom motorbranschen.

Bihangsbilaga

Automobilforbundet:

Vi förenar oss om förslagets ståndpunkt att man bör fästa allvarlig 
uppmärksamhet på framställandet av alternativ till olja som drivmedel för 
olja och sträva efter att samverka de nordiska länderna emellan.

Medlemsförslaget kan dock anses vara ensidigt därför att man i detta 
enbart koncentrerar sig på att granska möjligheterna att utveckla energi
alternativ till nuvarande drivmedel inom vägtrafiken. Åtminstone i Finland 
använder man endast en femtedel av oljeprodukterna i vägtrafiken och de 
alternativa energiformerna inom vägtrafiken löser inte oljeproblemet. 1
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stället kan de alternativa drivmedlen inom industrin och för uppvärmning 
helt avgörande minska vårt beroende av olja. Därför bör forsknings- och 
tillverkningssamverkan inom Norden inte begränsas bara till vägtrafikens 
drivmedelsalternativ utan huvudvikten bör fästas vid nya eventuella driv
medel inom industrin och för uppvärmning.

1 medlemsförslaget hänvisar man till undersökningar enligt vilka olje- 
brist kommer att uppstå redan på 1980-talet. De utredningar som vi tagit 
del av påvisar däremot att oljebrist inte ännu kommer att uppstå under 
detta århundrade. Frågan gäller framför allt priset på oljeenergin som torde 
stiga fortfarande. Experterna är synnerligen eniga om att några verkligen 
beaktansvärda energialternativ till trafiken inte finns i sikte inom en nära 
framtid så att när brist på olja kommer att uppstå borde oljan reserveras 
uttryckligen för trafiken och den kemiska industrin.

Med ovanstående vill vi inte alls motsätta oss medlemsförslaget. Vi vill 
endast beröra dess grunder.

Vid planering av metanolproduktion bör man hålla sig till de råmaterial 
som står till buds på ifrågavarande produktionsorter.

Vi föreslår att man eftersträvar att grunda en liten nordisk produk- 
tionsanläggning för tillverkning av metanol. Denna borde planeras så att 
man i samband med dess produktion kunde driva omfattande försöks- och 
forskningsverksamhet.

Med avseende på större anläggningar torde det vara klokast att tillsvi
dare nöja sig med att reservera områden.

Helsingfors den 26 augusti 1980
Automobilforbundet r. f.

H eim o Jaakkola  
Verks tä l lande  d i rek tö r

Otto Nurmela  
Fä ltche f

Affärsarbetsgivarnas centralförbund AAC r. f. har i skrivelse den 6 juni  
1980 m eddela t,  a t t  de inte anser de t  ändamålsenlig t a t t  avge yttrande i 
anledning av m e d lem sförs lag e t .

Oy Suomen autoteollisuus Ab (Finlands bilindustri)1:

Oy Suomen autoteollisuus Ab tillverkar tunga lastbilar, bussar samt 
specialfordon. M otorerna i dessa fordon är uteslutande dieseldrivna med

' Y t trande t  öv e rsa t t  från finska



en effekt från 150-300 kW. Som alternativa drivmedel för dylika motorer 
kan endast drivmedel i flytande form komma ifråga. Användandet av 
gengas eller kolgas som drivmedel t. ex. i krissituationer vore visserligen 
möjligt, men skulle förorsaka ändringar såväl i motorerna som i övrig 
konstruktion. Utvecklandet av en ny typ av transportfordon baserade på 
andra drivmedel än flytande, skulle utgående från nuvarande teknologiska 
nivå leda till sämre transportpresta tioner och högre kostnader i jämförelse 
med nuvarande modellurval och kan därför icke ekonomiskt motiveras.

På grund av ovan anförda synpunkter anser Oy Suomen autoteollisuus 
Ab det vara av behovet påkallat, j a  t. o. m. nödvändigt, att understöda alla 
de åtgärder vars målsättning är tillverkning av alternativa inhemska driv
medel. Metanol och etanol ser ut att erbjuda en genomförbar lösning som 
alternativa drivmedel, även om våra klimatförhållanden möjligen kan för
orsaka svårigheter vid bruk av dessa drivmedel i oförändrad form. Möjli
gen kan dessa drivmedel användas även som råvara för vidare förädling för 
att åstadkomm a ett drivmedel som är mera lämpligt för diesel- och bensin
motorer.

Även om det redan i detta nu finns starka motiveringar för grundandet 
av en gemensam nordisk demonstrationsfabrik för tillverkning av metanol, 
är det enligt vår åsikt dock skäl, att först klarlägga detta drivmedels 
lämplighet speciellt för nordiska förhållanden, genom att följa med forsk
ningen på detta område i andra länder med motsvarande klimatförhållan
den. Likaledes är det även skäl att u treda den som bäst pågående teknolo
giska utvecklingen för en möjlig vidare förädling av metanol för att åstad
komm a ett drivmedel som bäst lämpar sig för nordiska förhållanden och 
fyller såväl den tunga som lätta trafikens behov.

Helsingfors den 27 augusti 1980
Oy Suomen autoteollisuus Ab 

Erik Gillberg
Seppo  Kokkola

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 27 maj 1980 förklarat sig 
positiv  till m ed lem sförs lag e t .

Oljebranschens centralförbund:

Förslagställarna eftersträvar ett antingen totalt eller åtminstone partiellt 
ersättande av inom vägtrafiksektorn använda oljebaserade drivmedel med 
syntetiska bränslen, uppenbarligen i främsta hand med metanol. Förslags
ställarna hemställer i nämnda syftet bl. a.
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-  att man borde sträva till att i något av de nordiska länderna uppföra en 
demonstrationsfabrik för produktion av metanol;
och

-  att Nordiska rådet borde för Nordiska ministerrådet rekommendera att 
vidtaga åtgärder för framställning av alternativa drivmedel inom N or
den.
Förbrukningen av motordrivmedel och samtidigt deras andel av totalför

brukningen av oljeprodukter är i Finland relativt ringa. Totalkonsumtionen 
av bensin utgör sålunda blott 1,9 milj. m3 (11,8%) och dieseloljekonsum- 
tionen motsvarande 1.26 milj. m 3 (8,8%). Ifrågavarande förbrukning kan i 
sin helhet täckas inom ramen för den oljeraffinering som äger rum i 
Finland. Vid raffinering av råolja kan man dessutom vid moderna raffine
rier genom crackning få fram en relativt sett allt större andel lätta fraktio
ner -  alltså närmast jus t  bensin och dieselolja men jämväl råämnen för 
petrokemisk industri. Finländska oljeraffinaderier levererar motordrivme
del även för export, i främst rummet till Sverige.

Med beaktande av de möjligheter en inhemsk oljeraffineringsverksam- 
het erbjuder och samtidigt det egna landets relativt ringa bensinförbruk
ning kommer användning av metanol som bilbränsle enligt centralförbun
dets uppfattning i Finland ifråga blott i krisartade undantagsförhållanden. 
Under normala förhållanden synes användning av metanol som motordriv
medel eller en vidareförädling av metanol till bensin inte inom överskådlig 
tid vara ekonomiskt.

Utnyttjande av en ren metanol eller en bensin-metanolblandning i mo
tortrafiken försvåras i praktiken märkbart av metanolens giftiga och frä
tande egenskaper samt, en särskilt med tanke på nordiska förhållanden 
betydelsefull faktor, bensin-metanol-blandningens känslighet för fukt då 
t. o. m. små mängder vatten avskiljer metanolen till ett eget bottenskikt i 
servicestationens eller bilens bränsletank. Utnyttjande av ren metanol som 
motordrivmedel förutsätter dessutom betydande ändringar i fordonens 
motorer och bränslesystem. Den i medlemsförslaget anförda uppfattning
en, att konventionella bilmotorer efter justering av endast förgasaren skul
le kunna använda en blandning av bensin och 1 5 -2 0 %  metanol saknar 
stöd i verkligheten. Såväl vid utnyttjande av ren metanol som en bensin- 
metanol-blandning måste dessutom apparatur och cisterner vid oljedepåer 
och bensinstationer anpassas att utstå metanolens frätande o. a. egenska
per. En övergång till metanol eller en bensin-metanolblandning som motor
drivmedel skulle sålunda, med beaktande av samtliga relevanta tekniska 
och ekonomiska faktorer, ställa sig oskäligt dyrt för konsumenterna. Me
tanolens giftiga egenskaper försvårar ytterligare hantering på depåer och 
servicestationer.

Tillbuds stående råvarukällor för tillverkning av metanol är olika i de 
olika nordiska länderna. Sålunda torde tillverkning av metanol i finländska 
förhållanden i nu avsett syfte kunna komma i fråga närmast blott på
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torvbas, medan man i Danmark och Norge som råvara torde kunna u tnytt
ja  även naturgas. 1 vartdera fallet måste man likväl fråga sig, huruvida 
målsättningen för en sådan verksamhet skall vara tillverkning av metanol 
som slutprodukt (att användas som motordrivmedel) eller tillverkning av 
metanol att användas som råmaterial i en ytterligare process. Under de 
senaste åren har man utvecklat enkla processer, varmed man med skäliga 
kostnader kan tillverka jämväl motorbensin av metanol. Aktiv forskning 
pågår ytterligare för att få fram en process, vari mellanledet metanol helt 
förbigås och bensin kan tillverkas direkt av syntesgas. Den syntesgas, 
varur metanol eller bensin sedermera tillverkas, kan framställas genom att 
förgasa naturgas, nafta, tung eldningsolja, stenkol eller torv. För tillverk
ning av syntesgas på basen av nämnda bränslen föreligger olika såväl 
färdiga som på experimentstadiet befintliga forgasningsmetoder. I Finland 
har man redan inlett forskning som avser tillverkning av syntesgas på 
torvbas. Den process, som ger metanol ur syntesgas, är redan bekant.

Tillverkning av metanol för vidareförädling till bensin kan anses ha två 
syften:
1. i krissituationer erhålles erforderligt motordrivmedel. Igångsättande av 

en metanolproduktion torde dock kräva en förberedelsetid på två-tre år.
2. genom att planera en metanolfabrik kan man för de oljeproducerande 

länderna påvisa, att vi inte är helt beroende av råolja ens i fråga om den 
oljeprodukt -  motordrivmedlen -  som eljest är svårast att ersätta.

Ovannäm nda målsättning kan uppnås genom att uppföra en liten meta
nolfabrik, vilken som råvara utnyttjar fast inhemskt bränsle närmast torv. I 
och med att förutsättningarna för att få fram sådan råvara för en eventuell 
metanolfabrik är i hög grad olika i de olika nordiska länderna torde ett 
samnordiskt agerande likväl, trots ett dylikt projekts positiva sidor, stöta 
på oöverstigliga svårigheter. Uppenbart är i varje händelse, att sålunda 
producerad metanol inte prismässigt kan konkurrera med importerad me
tanol. Den i medlemsförslaget avsedda produktionen skulle sålunda kräva 
ekonomiskt stöd från samhällets sida.

Utnyttjande av nordiska fasta bränslen som råvara i en eventuell demon
strationsfabrik tilistyrkes uttryckligen av det faktum, att den teknik som 
erfordras för tillverkning av metanol ur naturgas redan är känd och att 
såväl forskning som pilotanläggningsverksamhet redan till sistnämnda del 
försiggår i flera andra länder. En samnordisk demonstrationsfabrik för 
produktion av metanol på torvbas torde lämpligen föreläggas till Finland.

Innan ytterligare åtgärder vidtages för införande av metanol som motor
drivmedel i de nordiska länderna bör man likväl enligt centralförbundets 
uppfattning ovillkorligen invänta de slutliga resultaten av den omfattande 
metanolundersökning som för närvarande pågår i Tyskland. Senaste tek
niska rön samt de mellanhandsrapporter, som erhållits angående den tyska 
undersökningen, tyder starkt på att metanol lämpligast och framför allt 
mest ekonomiskt kan utnyttjas genom att vidareförädla metanolen till 
bensin.
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Med hänvisning till ovanstående föreslår Oljebranschens centralför
bund:
-  att man före byggande av en demonstrationsfabrik för metanolfram

ställning borde u treda de praktiska och ekonomiska förutsättningarna 
att använda metanol som motordrivmedel i de nordiska länderna samt 
framför allt möjligheterna att förbigå metanolskedet genom att vidare
förädla ur inhemska råvaror erhållen metanol till bensin; samt

-  att såvida en demonstrationsfabrik för metanolframställning bygges, 
borde den baseras på utnyttjande av fasta, i Norden ur egen natur 
tillgängliga bränslen.

Helsingfors den 1 oktober 1980
Oljebranschens centralförbund 

Henrik Lundsten

N o r g e
Olje- og energidepartementet:

Sam m endrag av de  øvrige fa g de p ar tem e n ts  uttalelser
Industridepartem entet  påpeker at spørsmålet om produksjon og anven

delse av alternative drivstoffer, i særlig grad metanol, er under vurdering i 
Norge. Industrien har b l.a .  etablert en egen gruppe, Norsk metanol
gruppe, som tar sikte på  å undersøke metanolinnblanding i bensin under 
norske forhold.

En eventuell utvidelse av metanolproduksjonen i Norge vil i særlig grad 
være knyttet til ilandføring og utnyttelse av gass fra den norske kontinen
talsokkel, b l.a .  eventuell ilandføring av Statljordgassen.

En større metanolproduksjon måtte ta sikte på anvendelse som inn
blanding i bensin. I denne sammenheng ser Industridepartementet det som 
ønskelig med en koordinering og tilrettelegging av tiltak innen de nordiske 
land, slik at en gradvis kan få bygget opp et metanolmarked i takt med 
produksjonskapasiteten.

Et samarbeid på markedssiden sammen med tilgang på råstoff er de 
viktigste forutsetninger for metanolproduksjon i Norge.

E tter  M iljøverndepartem entets  vurdering er  hovedhensikten med forsla
get om nordisk samarbeid for å fremstille alternative drivstoffer, å etablere 
et alternativ i tilfelle bortfall av oljeimport, og gjøre transportsektoren 
generelt mindre importavhengig. På denne bakgrunn peker departementet 
på flere forhold som bør u tredes før et eventuelt prosjekt kan vurderes og 
realiseres.
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N år det gjelder gassbasert metanolproduksjon, må lokalisering av pro
duksjonsanlegg kobles til spørsmålet om ilandføring av gass fra Nordsjøen. 
Lokalisering e tter  slike kriterier kan komme i konflikt med målsettingen 
oin å bruke alternative råstoff som trevirke etc. Miljøverndepartementet 
ser det som vesentlig at metanolproduksjon ikke vurderes isolert, men som 
et industriprosjekt med sterk tilknytning til transportsektoren, og som et 
ledd i en langsiktig ressursforvaltning. Til slutt påpekes at metanol som 
drivstoff vil gi forurensningsmessige gunstige effekter.

Videre forskning i Norge på området miljøeffekter foreslås samordnet av 
den nyopprettede styringsgruppe for nordisk samarbeid om bilavgasser 
(under Nordisk embetsmannskomite for miljøvern).

Sam ferdselsdepartem ente t  mener at i forhold til oljeforsyningssitua- 
sjonen i Norge, synes det lite aktuelt å legge ned mye arbeid/'ressurser i dag 
for å finne alternative drivstoff ut fra samferdselspolitiske vurderinger.

Kirke- og undervisn ingsdepartem entet  er av den oppfatning at de nordi
ske land ved å samordne og oppgavefordele forsknings- og utviklingssam
arbeid som gjelder framstilling av syntetiske drivstoff, vii kunne vinne i 
styrke. Ut fra dette anbefaler departementet at det nærmere utredes hvor
ledes et slikt samarbeid mest hensiktsmessig kan organiseres.

Olje- og energ idepartem ente ts  uttalelse
Metanol har i dag hovedsakelig kjemiske anvendelser. De senere års 

sterke prisstigning på tradisjonelle oljebaserte drivstoffer sammen med en 
økende erkjennelse av behovet for å sikre langsiktige energiforsyninger, 
har imidlertid ført til at interessen for bruk av metanol som drivstoff har 
økt. Det foregår for tiden utprøving av metanol og andre alkoholer som 
drivstoff eller som tilsetning til vanlige råoljebaserte drivstoffer i en rekke 
land. deriblant Sverige og Norge.

Innenfor Det internasjonale energibyrået (lEA) er det nå arbeid igang for 
å  starte et forsknings- og utviklingsprosjekt på bruk av alkohol og alkohol
blandinger som drivstoff  Både Danmark, Sverige og Norge har deltatt i 
det forberedende prosjektarbeidet.

Alternative drivstoffer er også foreslått som samarbeidsområde innenfor 
det europeiske forskningssamarbeid, COST. De nordiske land deltar også 
her i det forberedende arbeid.

Vurderingene omkring metanol som drivstoff tar i stor grad utgangs
punkt i økonomiske og forsyningsmessige faktorer. Disse vurderingene vil 
være sterkt avhengige av hvilke råstoffer som tenkes lagt ti) grunn, hvor 
råstoffene er lokalisert og hvilke alternative anvendelser de har.

Norges oljeforsyningssituasjon gjør at eventuelle tilførsler av metanol 
ikke vil være av avgjørende betydning for sikkerheten i landets drivstoff- 
forsyninger.

Norsk  engasjement i metanolproduksjon må derfor vurderes ut fra hen
synet til en økonomisk best mulig anvendelse av norske ressurser. I denne 
forbindelse er først og fremst naturgass av betydning.
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Naturgassproduksjonen fra de norske gass- og oljefelter som er utbyg
get, er i sin helhet solgt til gassdistributører i Storbritannia og på kontinen
tet. Av nye felt som er besluttet utbygget, er det bare gassen fra StatQord 
som ennå ikke er disponert. De ulike ilandføringsalternativer og muligheter 
for industriell anvendelse av denne gassen, herunder metanolproduksjon, 
er for tiden under utredning med sikte på en beslutning våren 1981.

Lønnsomheten av metanolproduksjon må vurderes b l.a .  ut fra gassens 
verdi ved alternative anvendelser, herunder salg i energimarkedene i Euro
pa. Denne vurderingen vil være sterkt avhengig av gasskildens lokalise
ring.

De meget betydelige kostnader forbundet ved transport av gass över 
lange avstander kan gjøre metanolproduksjon på grunnlag av naturgass 
relativt mer konkurransedyktig dersom det biir gjort drivverdige gassfunn 
utenfor Nord-Norge. 1 dette tilfellet vil imidlertid metanolproduksjon også 
konkurrere med andre lokale anvendelser som energikilde eller råstoff i 
industriell v irksomhet og med utskipning i form av LNG.

De økonomiske vurderingene av metanolproduksjon må også ta hensyn 
til den verdi som importlandene kan tillegge øket forsyningssikkerhet for 
drivstoff. Dette forutsetter imidlertid at metanol erstatter oljeforsyninger 
fra et annet geografisk område med en lavere sikkerhet for stabile forsyn
inger.

De økonomiske og beredskapsmessige aspekter vil kunne vurderes 
forskjellig dersom metanol eller andre alkoholer kan produseres i forbru- 
kerlandene eller på basis av lokale råstoffer. På dette grunnlag arbeides det 
f. eks. med etanol som drivstoff i Brasil. I nordiske land er torv nevnt som 
et mulig råstoff.

N orsk  hydro  produserer i dag ca. 50000 tonn metanol årlig på Herøya. 
Videre selger den norske stat naturgass til et metanolanlegg i Nederland 
der Dyno industrier har en 40%  eierandel. Det svenske selskapet Kema 
Nobel eier 5 %.  Eierselskapene vurderer nå å utvide kapasiteten gjennom 
bygging av et nytt anlegg. Regjeringen har gitt sin tilslutning til at Dyno kan 
gis tilsagn om økte gassleveranser for å dekke råstoffbehovet for det nye 
anlegget. N år  det gjelder avsetningen av produksjonen fra en eventuell ny 
fabrikk i Nederland, fører selskapene bl. a. drøftelser med Svenska petro
leum AB.

Etter Olje- og energidepartementets oppfatning synes usikkerheten om
kring de produksjonstekniske forhold knyttet til metanolproduksjon å være 
beskjedne. Usikkerheten er langt større når det gjelder de økonomiske og 
markedsmessige vurderinger, og når det gjelder eventuell tilgang på rå
stoffer som ikke har andre verdifulle anvendelser. På denne bakgrunn



28

finner departementet at en fra norsk side på det nåværende tidspunkt ikke 
bør prioritere et prøveprosjekt av den karakter som er foreslått.

Oslo, 25. september 1980
Etter  fullmakt 

Erik Himle
Johan Nic. Vold

Industridepartementet:

Spørsmålet om produksjon og anvendelse av alternative drivstoffer (i 
særlig grad metanol) er under vurdering i Norge.

Industrien har bl. a. etablert en egen gruppe (Norsk Metanolgruppe) som 
tar sikte på å  undersøke metanolinnblanding i bensin under norske forhold. 
Et forskningsprogram frem til 1983 er nå i gang på dette område.

I Norge produseres det i dag ca. 50.000 tonn metanol og i tillegg eier 
Dyno Industrier 40%  av et større anlegg i Nederland som er basert på gass 
fra Ekofisk-området. Det foreligger planer for utvidelse av dette anlegget.

En eventuell utvidelse av metanolproduksjonen i Norge vil i særlig grad 
være knyttet til ilandføring og utnyttelse av gass fra den norske kontinen
talsokkel. I forbindelse med en eventuell ilandføring av gass fra Statfjord- 
feltet til Norge vil metanolproduksjon være et aktuelt produksjonsområde. 
En større metanolproduksjon måtte ta sikte på anvendelse som innblan
ding i bensinen. Det norske marked vil trolig være for lite i denne sammen
heng, og det kan da være nødvendig med et samarbeid innen Norden, slik 
at avsetningen fra et slikt anlegg i best mulig grad kan sikres. Det vil derfor 
være ønskelig med en koordinering og tilrettelegging av tiltak innen de 
nordiske land, slik at man gradvis kan få bygget opp et metanolmarked i 
takt med produksjonskapasiteten. På denne måten vil man også oppnå en 
best mulig sikkerhet i leveransene.

Industridepartementet vil derfor peke på at et samarbeid på markedssi
den sammen med tilgang på råstoff (gass) er de viktigste forutsetninger for 
en metanolproduksjon i Norge.

Oslo, 27. august 1980
Etter fullmakt

O d d  Gøthe
L e if  A. Hegna
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Kirke- og undervisningsdepartementet:
Kirke- og undervisningsdepartementet har dessverre ikke nådd å fore

legge dette mediernsforslag for Norges tekniske høgskole og andre rele
vante institusjoner lor høgre utdanning og forskning. Det synes imidlertid 
opplagt at det etter hvert biir påtvingende nødvendig å ta i bruk alternative 
drivstoffer til dem som i dag er de vanlige.

Vår særstilling i Norden når det gjelder olje må ikke frita Norge fra å 
delta i forsknings- og utviklingsarbeid som gjelder framstilling av synte
tiske drivstoffer. Dette både ut fra et langtidsperspektiv og med tanke på å 
drøye ut de o ljereserver som fortsatt måtte finnes.

Kirke- og undervisningsdepartementet er  av den oppfatning at de nordi
ske land ved å samordne og oppgavefordele forsknings- og utviklingssam
arbeid på dette feltet vil kunne vinne i styrke, ikke minst ved systematisk å 
undersøke hvilke muligheter vi har i Norden for å bidra til økt tilgang på 
syntetiske drivstoffer. Ut fra dette vil vi anbefale at det nærmere utredes 
hvorledes et slikt samarbeid mest hensiktsmessig kan organiseres.

Oslo, 3. september 1980
Etter fullmakt 
E. Skadsem

Arve Kjelberg

Miljøverndepartementet:
Hovedhensikten med forslaget er å etablere et alternativ i tilfelle bortfall 

av oljeimport, og gjøre transportsektoren generelt mindre importavhengig. 
Metanolproduksjon er nevnt som et konkret alternativ.

Flere forhold bør utredes før et eventuelt prosjekt kan vurderes og 
realiseres, bl. a.:

1. På hvilket nivå man ønsker å gardere seg ved en eventuell import
svikt på drivstoff til transportsektoren.

2. Analyse av størrelse og plassering av anlegg for produksjon av driv
stoff fra alternative råstoff.

3. Konflikter med alternativ anvendelse av råstoffer til metanolproduk
sjon.

Det må derfor gjøres en studie over hvilke mulige målsettinger en kan ha 
med en slik beredskap eller fleksibilitet, sett i nordisk sammenheng. Mu
lige ytterpunkter i en slik vurdering kan være at enten hele Nordens 
transportbehov dekkes av metanol, eller et minimumsalternativ som skal 
muliggjøre å holde i gang de mest livsviktige funksjoner i en akutt forsy
ningssituasjon. I det siste tilfellet bør også andre og mindre kapitalkre-
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vende alternativ enn metanolproduksjon vurderes (jfr. løsninger på samme 
problem under siste krig).

Bortsett fra en rent fysisk beredskap er det mye som tyder på at metanol 
er økonomisk konkurransedyktig og kan sees på som en økonomisk garde
ring mot stigende oljepriser fordi innenlandske råstoffer antakelig vil holde 
seg mer stabile prismessig.

Sett i et langsiktig perspektiv vil en metanolbasert transportsektor 
forenkle overgang til fornybare energikilder også i denne sektoren.

Det som gjør metanolen særlig interessant i denne sammenheng er at 
produksjonsprosessen kan modifiseres til å kunne nyttiggjøre seg flere 
typer innenlandske råstoff. Mest hensiktsmessig råstoff er naturgass 
(methan) og metanolproduksjon representerer derfor også et alternativ til 
videreforedling av nordsjøgass.

Teknologien for å fremstille metanol er kjent og utprøvd for en del 
råstoff (fossile). De områder hvor det gjenstår noe utredning/forskning før 
metanol kan kommersialiseres som drivstoff for transportsektoren, er mil- 
jøvirkninger/sikkerhet, dimensjonering og lokalisering av produksjonspro
sess, og forskning for å  tilpasse eksisterende prosesser til ulike typer 
råstoff. De mest aktuelle råstoff er  trevirke/bark, ulike typer brennbart 
avfall og avgasser fra FeSi-produksjon.

Skal en metanolfabrikk bygges e tter  de intensjoner som går fram av 
medlemsforslaget bør den antakelig bygges for gass som råstoff; samtidig 
må det investeres i forsøk å utnytte alternative råstoff. Metanol er en 
handelsvare som det ikke vil by på problem å  få omsatt på det eksisterende 
marked mens man bygger opp et eget marked for metanol i transportsek
toren.

Plassering av produksjonsanlegg i forhold til råstoffkilder og produkt
marked må utredes for å få avklart  hvorvidt dette er en kritisk faktor for 
anleggenes økonomi og for økonomien i transportsektoren som helhet. 
Valg av anleggsstørrelse må derfor vurderes i lys av transportøkonomi, 
stordriftsfordeler, råstofftilgang og målsettinger om fleksibilitet, beredskap
o. I.

Gassbasert produksjon betyr at lokaliseringen må kobles til spørsmålet 
om ilandføring av gass fra Nordsjøen, lokalisering etter slike kriterier kan 
komme i konflikt med målsettingen om å bruke alternative råstoff som 
trevirke etc. Skal avgasser fra FeSi-produksjon benyttes til metanolpro
duksjon må anlegg kobles direkte til FeSi-produksjonen. Anvendelse av 
gassene til metanolproduksjon må imidlertid avveies med å utnytte disse 
gassene til elektrisitetsproduksjon. Likeledes må produksjon av metanol 
fra trevirke avveies mot råstoffsituasjonen for annen trevirkebasert indu
stri og mot alternativ anvendelse av trevirke til energiformål.

Utprøving av alternativer til fossile ressurser må stimuleres. Forut for 
igangsetting av konkrete prosjekt må en skaffe seg oversikt over mulig
heter og begrensninger slik at valg av prøveprosjekt gir størst mulig frihet
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for valg av endelig løsning. E t forsøks/demonstrasjonsanlegg må eventuelt 
kunne innpasses i endelig løsning. Metanolproduksjon må ikke vurderes 
isoiert, men må vurderes som et industriprosjekt med sterk tilknytning til 
transportsektoren, og som et ledd i en langsiktig ressursforvaltning.

Bruk av metanol som drivstoff i t ransportsektoren vil gi forurens- 
ningsmessige gunstige effekter. Dette gjelder først og fremst når drivstoffet 
består av en stor andel metanol (i forhold til bensin) og i tilfellet hvor 
metanol brukes som en oktanhøyende komponent i blyfri bensin. Videre- 
forskning i Norden på dette området bør samordnes av den nyopprettede 
styringsgruppe for nordisk samarbeid om bilavgasser (under Nordisk em- 
betsmannskomité for miljøvern).

Ikke minst sett på bakgrunn av Nordens energi- og ressurssituasjon som 
helhet er medlemsforslaget interessant. Også en målsetting om større 
fleksibilitet og bedre beredskap i energiforsyningen tilsier at det bør ar
beides videre med dette forslaget.

Også fra et forurensningsmessig synspunkt er det positivt at det arbeides 
med å få tatt i bruk metanol som drivstoff og at det er nordisk samarbeid på 
dette feltet.

Oslo, 4. september 1980
Etter  fullmakt 

Richard G. Fort
Liv Eckhoff

Samferdselsdepartementet:

Vi oppfatter medlemsforslaget i Nordisk Råd som i første rekke å være 
et forslag om å stille ressurser til disposisjon for utredninger/undersøkelser 
for å framskaffe alternativer til dagens drivstoffer, med hovedbegrunnelse i 
beredskap- og miljøforhold.

Sett i forhold til oljeforsyningssituasjonen i Norge synes det lite aktuelt å 
legge ned mye arbeid/ressurser i dag for å finne alternative drivstoff ut fra 
samferdselspolitiske vurderinger. Samferdselsdepartementet ønsker i ho
vedsak å følge en linje som innebærer nøytralitet overfor bruk av ulike 
typer drivstoff.

Vi vil tro at et slikt prosjekt kan få stor betydning for norsk industri og 
også betydning både for samferdsels- og miljøspørsmål på lengre sikt.

Oslo, 16. juli 1980
Efter fullmakt
Ola Bjørnstad

Ola Ribe
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Norges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd (NINF):
N T N F  sier seg enig i de prinsipielle synspunkter med hensyn til energisi

tuasjonen og behovet for utvikling av alternative brennstoffer som kommer 
til uttrykk i det oversendte medlemsforslag fra Nordisk Råd, og kan 
opplyse at det i dag, med støtte fra Olje- og energidepartementet, er  i gang 
en rekke prosjekter med sikte på å utvikle og utnytte alternative energi
kilder.

Det er i dag en betydelig interesse fra norsk industri for å kunne anvende 
metanol som tilsats til bensin, og det pågår en stort anlagt undersøkelse i 
regi av Norsk Metanolgruppe i samarbeid med Statens teknologiske insti
tutt. Det er videre i gang flere forskningsprosjekter ved SINTEF/NTH 
med sikte på å konvertere naturgass til metanol. Arbeidene her har pågått 
siden 1977, og man har oppnådd høy kompetense innen dette området, 
både med hensyn til de katalytiske systemer for konvertering av naturgass 
til metanol og selve metanolprosessen.

Det er imidlertid klart at utgangspunktet for norsk produksjon av me
tanol vil være gass eller olje, og at metanol fra fornybare ressurser, med 
bakgrunn i vårt råvaregrunnlag, ikke synes interessant selv innen en meget 
vid tidshorisont. N T N F  ser imidlertid behovet for at det på nordisk basis 
utvikles teknologi og bygges opp et demonstrasjonsanlegg for metanol 
basert på fornybare ressurser. Vi mener at det vil være riktig å trekke inn i 
et nordisk prosjekt den norske kompetanse og teknologi som er utviklet 
innen fremstilling av metanol.

N T N F  vil foreslå at man trekker inn professor Olav T. Onsager ved 
Institutt for industriell kjemi, N T H , som i dag arbeider med disse problem
stillingene gjennom de NTN F-stø ttede prosjektene -  ” Metall kompleks 
katalyse”  og ” M etanolprosess” . Det sistnevnte prosjekt vil i 1981 bli 
støttet av Aker Engineering, og en anvendelse av norsk metanolteknologi 
og fornybare ressurser vil på denne måte kunne involvere og ha positive 
virkninger for norsk industri.

Oslo. 16. september 1980
For Norges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd

Tore Tysland  
A ss.  d i rek tø r

Terje Jørgensen
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Hovedkomiteen for norsk forskning:
Hovedkomiteen har mottatt følgende saker fra rådet med anmodning om 

uttalelse:
-  Medlemsforslag A 583/k om et forskningspolitisk samarbeid i Norden
-  Medlemsforslag A 588/e om nordisk samarbeid for å fremstille alterna

tive drivstoffer
-  Medlemsforslag A 584/k om stiftelse av et nordisk vitenskapsakademi. 

Hovedkomiteen mottok i 1979 en henvendelse fra Nordisk Råds sekre
tariat for nordisk kulturelt samarbeid om økt nordisk samarbeid på om rå
dene
-  Framtidsstudier
-  Østasiaforskning
-  Nordisk forskningssamarbeid generelt

De saker som vi nå har fått tilsendt reiser, etter vår oppfatning, tilsva
rende spørsmål som de nevnte sakene fra kultursekretariatet, og vi viser 
derfor til Hovedkomiteens svar til sekretariatet, som legges ved.

I tillegg til det som er sagt i den nevnte uttalelse generelt, er Hovedkomi- 
teens oppfatning av de enkelte sakene denne:

A 583lk
Forslaget peker på viktige samfunnsoppgaver hvor forskning bør kunne 

gi verdifulle bidrag. Det peker også på sentrale spørmål i nyttiggjøringen av 
forskningspotensialet og bruken av ressursene.

En forutsetning for at et nordisk samarbeid i forskning skal gi resultater 
er imidlertid at det apparat som skal delta i et slikt samarbeid er bygget opp 
til det nivå som er nødvendig i de enkelte land, bl. a. en rimelig koordine
ring.

Etter Hovedkomiteens oppfatning er denne koordinering i dag for lite 
utviklet til at et nordisk samarbeid skal kunne gi resultater av verdi. Det 
gjelder alle de nevnte områder.

En styrking av det nordiske forskningssamarbeid i form av konkrete 
prosjekter forutsetter, e tter  Hovedkomiteens oppfatning, at vilkårene for 
slikt samarbeid blir bedre klarlagt og bedre tilrettelagt enn de er nå. 
Hovedkomiteen vil derfor gi sin tilslutning til forslaget om en arbeids
gruppe for dette formål, forslagets siste punkt, men mener at det før en slik 
utredning foreligger ikke er grunnlag for å anbefale de to første punktene. 
A 588 le

Sakens brede næringspolitiske problemtilknytning gjør det nødvendig 
med en grundig avklaring før et fruktbart  forskningssamarbeid kan komme 
i stand, jfr .  A 583lk ovenfor. Saken bør søkes avklart  i bred sammenheng
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av en særskilt arbeidsgruppe eller av Nordforsk som etablert  nordisk 
samarbeidsorgan på det teknisk-naturvitenskapelige område.

Oslo, 21. oktober 1980
E. Fjellbirkeland

BI H A N G

Skrivelse till Sekretariatet for nordisk kulturelt samarbeid angående nor
diskt forskningssamarbete

I de tilsendte dokumenter er anført som begrunnelse for nordisk sam ar
beid både hensiktsmessigheten ved slikt samarbeid og det overordnede 
politiske mål: å fremme den nordiske samhørigheten generelt.

Forskningssamarbeid over landegrensene foregår på forskjellige plan. 
Det konkrete pro.y>&isamarbeid tas i første rekke hånd om av forsknings
miljøene selv. Forskningspo/z'/i.vÅ: samarbeid drives av forskningsinstitu
sjoner. av forskningsråd og av organer på det administrative og politiske 
plan.

Begrunnelsen for prosjektsamarbeidet vil i første rekke være hen
siktsmessigheten. Den kan vurderes fra et vitenskapelig synspunkt, fra et 
brukersynspunkt eller fra et mer overordnet politisk synspunkt. Siktemålet 
fra et vitenskapelig synspunkt vil være å styrke forskningsinnsatsen gjen
nom større miljøer og samordning av ressurser. Fra brukersynspunkt vil 
det være å få bedre materiale som grunnlag for praktisk virksomhet og for 
myndighetene vil behovet for en god utnytting av ressursene gjøre seg 
gjeldende, ved siden av den politiske målsetting for å fremme slikt samar
beid generelt. Det forskningspolitiske samarbeid vil dels komme til uttrykk 
gjennom de konkrete samarbeidsprosjekter, f. eks. som finansierings
kilder. Men de vil også gi seg utslag i beslutninger med sikte på bevisst å 
fremme slikt samarbeid.

For det samarbeidet som er ønsket av hensiktsmessighetsgrunner. enten 
vitenskapelige eller bruksorienterte, er  det i første rekke viktig at det ikke 
eksisterer hindringer som gjør det vanskeligere å gjennomføre slike pro
sjekter i et nordisk samarbeid enn innenfor det enkelte land. En del slike 
hindringer som tidligere vanskeliggjorde samarbeidet i Norden er etter
hvert fjernet. Det gjaldt tollbestemmelser, forbud mot å  ta  apparatur ut av 
landet, disponering av reisebevilgninger m. m. Formelle hindringer av 
denne karakter synes ikke å spille noen vesentlig rolle lenger. Problemet er 
i første rekke knyttet til finansieringen av prosjekter, særlig flerårige.
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Ettersom det også innenfor de enkelte land er tiere finansieringskilder 
for forskning, skaper spørsmålet om koordinering og bindende tilsagn også 
problemer innenfor det enkelte land. Den desentraliserte forskningsorgani
sasjon innenfor det enkelte land gir alternative finansieringsmuligheter for 
forskningsprosjekter, men skaper også vansker for en koordinering av 
ressursene med sikte på en rasjonell utnytting av dem. Disse problemene 
vil gjøre seg ennå sterkere gjeldende i et nordisk prosjektsamarbeid enn i et 
samarbeid mellom miljøene i det enkelte land. Det er tross oppdelingen de 
samme finansieringskilder som er tilgjengelige for alle deltakere innenfor 
det enkelte land, mens en felles finansiering fra forskjellige land må inn
passes i de prosedyrer som følges i de enkelte land.

For forskningsprosjekter som legges opp i samarbeid mellom forskjellige 
miljøer i det enkelte land, spiller forskningsrådene en viktig rolle som 
finansieringskilde. Tilsvarende finansieringsorganer på det nordiske plan 
ville muliggjøre et effektivt nordisk samarbeid og vil antakelig være en 
forutsetning for en vesentlig økning i dette samarbeidet.

Det er imidlertid e tter  vår oppfatning vesentlige innvendinger mot en slik 
ordning. Den viktigste er at avveiningen mellom den nasjonale prioritering 
og koordinering og mulighetene for nordisk finansiering kan komme i 
konflikt. Dette vil særlig gjelde tiltak av betydelig omfang og varighet.

Det er i de tilsendte dokumenter slått til lyd for samarbeid gjennom 
arbeidsdeling på om råder som i det enkelte land er små og perifere. Som 
eksempler er nevnt tre språkområder. Ut fra den gitte situasjon kan det 
synes rasjonelt å gjennomføre slik arbeidsdeling. Det er imidlertid også 
vektige grunner som taler mot. En slik grunn er vanskene med å vinne 
gehør for nyetablering eller utvidelse av vitenskapelige områder, eller 
bruksområder, som av de etablerte organer blir oppfattet som perifere. En 
nordisk samordning gjennom arbeidsdeling vil kunne bidra til å gjøre det 
ennå vanskeligere enn hittil å utvikle kompetanse og kapasitet på nye 
områder, og dermed svekke tilpasningsevnen i 1'orskningsapparatet. De tre 
språkområdene som er nevnt er klare eksempler på dette. De er som 
vitenskapelige områder små og perifere samtidig som de representerer 
dominerende faktorer i verdensutviklingen.

Rasjonell utnytting av naturressurser og fellesfinansiering av særlig kost
bare institusjoner eller instrumenter kan være argumenter for nordisk 
samarbeid. H er komm er imidlertid inn spørsmålet om samarbeid også med 
andre land. Norden kan være en egnet region for slikt samarbeid, enten 
alene eller innenfor et videre samarbeid. Dette vil i første rekke gjelde 
brukerorientert forskning. Innenfor grunnforskningen vil samarbeidspart
nere peke seg ut på andre kriterier.

Nordisk samarbeid gjennom arbeidsdeling vil antakelig ha mest for seg 
på områder hvor det vil være av betydning å sammentikne resultatene fra 
de enkelte land, f .eks .  undersøkelser over helsespørsmål, sosialpolitikk, 
utdanningspolitikk, områdeplanlegging osv. En systematisk samkjøring av
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forskningen på disse områder i de enkelte land burde kunne øke effektivi
teten av de ressurser som anvendes. Også på disse områder støter en 
imidlertid på problemet med mangelfulle koordineringsmuligheter innenfor 
det enkelte land.

Det er nevnt i dokumentene at forskningen er et vel egnet område til å 
fremme generelt det nordiske samarbeidet, b l.a . fordi området er "fjernt 
fra de politiske beslutningsprosesser og potensielle konfliktområder” . Ho
vedkomiteen er i tvil om forskningens egnethet for dette. 1 alle fall den 
forskning som er fjernt fra de politiske beslutningsprosesser berører rela
tivt få personer, som dessuten må antas å være svært fortrolige med et 
internasjonalt tenkesett. Det er dessuten behov for å involvere forsknings
politikken sterkere i den allmenne politikk. Det kan derfor synes å være 
behov for å fremme samarbeidet nettopp der hvor både beslutningspro
sesser og potensielle konfliktområder berøres. Betydningen av en dialog 
mellom landene på slike områder ville kunne være større også for den 
allmenne nordiske samhørigheten, enn de mer fjerne vitenskapelige fagom
råder.

Tross de innvendinger som er nevnt ovenfor, mener Hovedkomiteen at 
det nordiske samarbeidet i forskning bør søkes utviklet videre, både fordi 
det kan være forskningspolitisk hensiktsmessig og fordi det er i samsvar 
med et uttalt ønske fra de enkelte lands politiske myndigheter.

Nordisk forskningssamarbeid bør i første rekke søkes utviklet på om 
råder hvor forskningen tar sikte på klarlegging av forhold som er sam men
liknbare i de nordiske land, altså brukerorienteit forskning. For slik forsk
ning bør det finnes finansieringskilder som disponeres av nordiske or
ganer. Disse kilder bør imidlertid i første rekke brukes til å utarbeide 
planer for gjennomføringen av de enkelte tiltak. I alle fall for tiltak av 
betydelig omfang og varighet, bør finansieringen av selve prosjektene 
koordineres med den nasjonale forskningsprioritering i deltakerlandene. 
Dette vil kreve en grundig planlegging og forhandlingskapasitet i de nordis
ke organer, som må organiseres og gis ressurser som muliggjör en slik 
oppgave. Dette skulle også kunne gjøre det mulig å unngå en alt for 
t idkrevende prosedyre, når planene forelå.

Også for samarbeid med sikte på en rasjonell nyttiggjøring av naturres
surser eller kostbare utstyrsenheter ville et nordisk finansiert planleggings
arbeid være hensiktsmessig.

N år det gjelder de konkrete forslag om samarbeid i framtidsforskning og 
i østasiatisk forskning, menar Hovedkomiteen at også disse bør gjøres til 
gjenstand for den prosedyre som er foreslått, dvs. at det bør utarbeides 
mer konkrete og langsikktige planer for virksomheten, både i det enkelte 
land og for et nordisk samarbeid og eventuell arbeidsdeling, før konkrete 
forskningsprosjekter settes igang basert på nordisk samarbeid i finansi
ering eller på annen måte.

Finansieringen av de nordiske organer og planleggingsarbeidet bør skje
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gjennom årlige bevilgninger. Det bør ikke legges opp til noe forsknings
fond, men bevilgninger bør gjøres overførbare med den ordning forsk
ningsrådene har i Norge.

Oslo, 14. august 1979
K. Dahl Jacobsen

E. Fjellbirkelancl

Norges bilbransjeforbund:

Selv om det for Norges vedkommende isolert sett ikke synes å foreligge 
noen påtakelig risiko for forsyningskrise og selv om vi har det prinsipielle 
standpunkt al man ut fra en totalavveining og ut fra mulighetene for bruk 
av alternativ energi på andre forbrukssektorer i fremtiden bør forbeholde 
oljeressursene for transportsektoren , vil Norges Bilbransjeforbund likevel 
støtte forslaget om at det iverksettes produksjon av alternativt drivstoff 
innen Norden.

Dette standpunkt er i første rekke begrunnet i en global betraktning 
omkring forsyningssituasjonen og en erkjennelse av at det av politiske 
solidaritets- og sikkerhetsårsaker neppe er mulig eller riktig å betrakte 
Norges egen forsyningssituasjon isolert.

Videre legger vi en viss vekt på at man innen Norden ikke bør sløse med 
forskningsressurser ved parallelle prosjekter innen de enkelte land.

Oslo, 20. juni 1980
Norges bilbransjeforbund 
Knut Bøckman Slettebø

Eirik Høien

S v e r i g e
Statens naturvårdsverk:

Utvecklingen på oljeområdet under senare tid motiverar intensifierad 
verksamhet vad gäller alternativa energiformer. Oljeberoendet inom trans
portsektorn är särskilt stort. Den samhällsstruktur som utvecklats bygger i 
hög grad på biltransporter. Den bilpark vi har förutsätter petroleumbase- 
rade drivmedel med en snävt reglerad sammansättning. Avgörande föränd
ringar i detta  system kan inte genomföras på kort sikt. Det är därför 
angeläget att verksamhet snarast startas för att på allvar finna vägar att
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bör ställas i relation till de ekonomiska värden som står på spel. Det är 
svårt för enskilda länder att inom detta område finna helt egna lösningar, 
bl. a. därför att t ransporter är internationella. Det är därför bra att frågan 
om samordning nu tagits upp i Nordiska rådet.

Naturvårdsverket  finner det angeläget att miljökonsekvenser av al terna
tiva drivmedel noga analyseras och vägs in i besluten på området. Luftför
oreningar genom avgaser från bilar är i dag ett allvarligt miljöproblem i 
våra tätorter. Åtgärder på detta område är angelägna och föremål för 
närmare studium i Sverige inom bilavgaskommitten (Jo 1977:08). Kommit
tén har nyligen avgivit rapporten Bilarna och luftföroreningarna, SOU 
1979: 34, där problem och undersökningsprogram redovisas. Möjligheterna 
till minskade föroreningsutsläpp från bilar är nära sammankopplade med 
frågan om slag av drivmedel och drivmedelssammansättning. Mot den här 
bakgrunden anser naturvårdsverket att en kartläggning av miljökonse
kvenserna av alternativa drivmedel bör ingå i ett nordiskt samarbete på 
området och att representanter för miljövårdande myndigheter bör ingå i 
ett sådant sainarbetsorgan.

Det nu aktuella medlemsförslaget behandlar i första hand möjligheterna 
att producera alternativa drivmedel utifrån råvaror som finns i de nordiska 
länderna. Inriktningen synes vara främst mot metanolframställning. N atu r
vårdsverket delar uppfattningen att motoralkoholer och då främst metanol 
i detta perspektiv synes mest intressant. Motoralkoholen torde då inled
ningsvis få ingå som en blandningskomponent i drivmedel som i övrigt är 
mer konventionellt petroleumbaserade. Det är emellertid inte möjligt att 
blanda annat än helt begränsade mängder motoralkohol i bensin eller diesel 
med gängse sammansättning. En framställning av motoralkoholer blir där
för kopplad till frågan om samtidig framställning av b l.a .  speciell basben
sin avsedd för komplettering med motoralkohol. Därmed uppstår en rad 
sekundära frågeställningar som har avgörande betydelse för de praktiska 
möjligheterna att introducera motoralkohol som alternativa drivmedel. 
Bilarnas konstruktion och möjligheterna till förändringar av dessa ingår 
också i problemkomplexet. Ett nordiskt samarbete på området bör därför 
inriktas inte bara mot produktion av motoralkohol utan på att finna enhet
lig lösning på dessa problem som berör såväl produktion som distribution 
och konsumtion av alternativa drivmedel.

En introduktion av motoralkoholer som en blandningskomponent i driv
medel torde innebära miljöfördelar endast om sådant bränsle göres blyfritt. 
Med tanke på motoralkoholens höga oktantal torde inga avgörande svårig
heter föreligga att kompensera bortfallet av oktantal genom blytillsatserna. 
Blyfritt bränsle innebär att blyutsläppen genom biltrafik elimineras och 
därmed också emissionerna av rester från de med blyadditiven medföl
jande s. k. scavengeradditiven (organiska halogenföreningar) som visat sig 
vara cancerframkallande. Den mest väsentliga miljövinsten med blyfritt
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bränsle ligger emellertid i att man därmed öppnar vägen för sådan avance
rad avgasreningsteknologi som biltillverkarna utnyttjar på bilar som i dag 
säljs i b l.a . Nordamerika och Japan. Med sådan avgasrening finns heller 
ingen anledning att oroa sig för de högre aldehydutsläpp som annars blir 
följden av en introduktion av alkoholer i drivmedlen. Med tanke på bety
delsen från miljösynpunkt av att blyfritt drivmedel blir tillgängligt föreslår 
naturvårdsverket att ett nordiskt arbete på området från början direkt 
inriktas på blyfria alternativa drivmedel.

Solna den 19 augusti 1980
Valfrid Paulsson

Olle Aslander

Statens industriverk (S1ND):

Industriverket instämmer i stort i de synpunkter som framförs i försla
get, och vill särskilt peka på de delar som gäller beredskap vid störningar i 
oljeimporten samt det allmänna behovet av att introducera syntetiska 
drivmedel på marknaden.

Det är nödvändigt att stimulera teknisk utveckling inom områdena syn
tetiska drivmedel och inhemska bränslen, vilket nu sker i Sverige genom 
Nämnden för energiproduktionsforskning. Det är vidare nödvändigt att 
förbereda konsumenter och producenter på en ny situation med ett mer 
varierat utbud av fordonsdrivmedel. Insatsen från statens sida på de 
nämnda områdena kan enligt SIND:s bedömning utökas ytterligare utan 
risk för felaktig resursanvändning.

Behovet av internationell samordning är ett grundproblem vid införande 
av förändringar i drivmedelssystemen. Samarbete -  exempelvis inom 
Norden -  är  en nödvändig förutsättning för framgång.

Forsknings- och utvecklingsarbete gällande syntetiska drivmedel bör i 
möjligaste mån samordnas internationellt, så att kostsamt dubbelarbete 
undviks. Ansträngningar för nordiskt samarbete kan bidra till en sådan 
arbetsfördelning.

Frågan om en snar introduktion av metanol i Sverige har aktualiserats. 
Möjligheterna att sluta kontrakt med norsk industri om metanolleveranser 
är en gynnsam grund för ett svenskt introduktionsprogram gällande me
tanol.

SIND ser således positivt på förslaget om nordisk samverkan för att 
framställa alternativa drivmedel.

Stockholm den 21 augusti 1980
Eric Pettersson

Gunnar S om m estad
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Sveriges geologiska undersökning (SGU):

SGU begränsar sitt yttrande till den del av förslaget, som direkt faller 
inom verkets kompetensområde, nämligen tillgången på inhemska fossila 
råvaror, tänkbara för metanolframställning, och behandlar icke andra rå
varor eller tekniska frågor rörande framställning av metanol och etanol. De 
fossila råvaror som skulle kunna komma i fråga, är främst torv och alun- 
skiffer.

Sveriges torvtillgångar är koncentrerade till västra Götaland samt till 
delar av norra Svealand och Norrland. Kännedomen om tillgångarna är 
relativt god i södra Sverige, upp till södra Värmland, Västmanland och 
Uppland, såväl kvantitativt som kvalitativt, bl. a. genom inventeringsarbe- 
ten vid olika tidpunkter samt geologisk kartering. Torvtillgångarna i norra 
Sverige är betydande, men sämre kända. SGU har på uppdrag av nämnden 
för energiproduktionsforskning utarbetat en metodik för översiktlig torv- 
marksinventering. En sådan inventering har dock genomförts endast inom 
mycket begränsade delar av norra Sverige. För lokalisering av industripro
jek te t ,  som är beroende av torvtillgångarna, även i kvalitativt hänseende, 
är  därför en översiktlig torvmarksinventering inom hela Nordsverige önsk
värd. Detta områdes torvtillgångar kan vidare jämföras med förhållandena 
i Finland endast om ett bättre inventeringsunderlag föreligger från Sverige.

En annan råvara inom Sverige är alunskiffer. Denna innehåller organisk 
substans (kerogen), som kan utnyttjas för metanolframställning. Relativt 
stora och lättillgängliga alunskiffertillgångar finns i delar av Närke och 
Västergötland, där omfattande planering för andra alunskifferprojekt före
kommit, vidare i centrala Östergötland och östra Skåne. Andra alunskiffer
tillgångar finns på södra Öland (ringa mäktighet) och i Jämtland (kerogenet 
delvis omvandlat). Vid brytning av alunskiffer bör möjligheterna att utvin
na även andra ämnen (t. ex. legeringsmetallerna vanadin och molybden 
samt uran) beaktas.

Uppsala den 21 augusti 1980
Sveriges geologiska undersökning 

Gunnar Ekevärn
Hans Möller
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Nämnden för energiproduktionsforskning (NE):

Framställning av metanol och etanol ur traditionella råvaror förekom
mer redan i Norden  eller av nordiska företag. Samarbete över gränserna 
har också inletts. Som exempel kan nämnas svenska köp av norsk me
tanol.

Framställning av metanol ur biomassa och torv studeras främst i Sveri
ge. En stor experimentanläggning för forgasning av biomassa och torv till 
för metanolframställning lämpad syntesgas kommer att uppföras i Studsvik 
inom ramen för ett NE-projekt. Ett annat NE-projekt avseende en större 
försöksanläggning för forgasning av biomassa och torv, baserad på till
gänglig teknik, bereds också för närvarande. Enligt NE:s mening är båda 
dessa projekt så långt komna att någon större förändring av dem, i avsikt 
att åstadkomma en mer omfattande nordisk samverkan, knappast kan ske 
utan att det medför omfattande förseningar av projekten. Frågan beaktas 
dock vid den fortsatta projekthandläggningen.

Det är inte aktuellt med beslut om någon egentlig demonstrationsfabrik 
för metanolframställning ur biomassa och torv inom de närmaste 3 - 5  åren. 
Inför ett sådant beslut bör möjligheterna till nordisk samverkan noga 
undersökas. I samband med detta  torde gemensamma nordiska systemstu
dier rörande den framtida drivmedelsförsörjningen vara av stort intresse.

NE vill avslutningsvis peka på att de viktigaste områdena för nordisk 
samverkan inom drivmedelssektorn synes vara bränslespecifikationer, for- 
donsföreskrifter och distributionssystem, så att även med alternativa driv
medel den gränsöverskridande trafiken kan fortsätta obehindrat.

Spånga den 29 augusti 1980
Lars R ey  

V erks tä l lande  ledam ot
Per Johan Svenningsson

Programledare  
term isk  omvandling

Naturvetenskapliga forskningsrådet (NFR):

Det medlemsförslag som föranlett remissen handlar om uppförande av 
en demonstrationsfabrik för produktion av metanol med ev finansiering 
genom Nordiska investeringsbanken.

N FR:s engagemang på energiområdet avser energirelaterad grundforsk
ning. Det område det här gäller faller utanför den ramen och eftersom vi
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därmed saknar erforderlig kompetens måste vi avstå från att lämna det 
begärda yttrandet.

Stockholm den 20 maj 1980
Ingvar Lindqvist

Mats Ola Ottosson

Sveriges industriförbund:
--------Några konkreta förslag till eller någon definition av begreppet

” åtgärder”  specificeras däremot inte.
Industriförbundet söker aktivt verka för ett breddat industriellt sam arbe

te i Norden och är följaktligen positivt till Nordiska rådets principrekom- 
mendation för introduktion och framställning av alternativa drivmedel 
inom Norden och i nordiskt samarbete. I det följande söker förbundet 
presentera några framkomliga konkreta strategier.

Den till stor del O P E C -b e ro e n d e  drivmedelsförsörjningen utgör ett 
komplicerat problem, där utan tvivel flera lösningar kan konstrueras. De 
flesta faller dock av ekonomiska skäl. andra av brist på lämpliga inhemska 
råvaror. En framkomlig strategi för samnordiskt utvecklingsarbete skulle 
kunna vara följande.

1. Ett nytt drivmedel med komponenter av oxo-typ (alkoholer, etrar, 
estrar, ketoner etc) avsett för ett 10 å 15-årigt övergångsskede bör tas fram 
och standardiseras  för i varje fall Västeuropa (1981).

Med utgångspunkt i hittills föreliggande erfarenheter från främst VWs 
alkoholbränsletester och motsvarande svenska provningar i SMABs regi 
synes en begränsning av oxo-delen av drivmedlet till 15 ä 20% vara 
lämplig.

Med denna andel synes problemen med omställning av nuvarande Otto- 
motortyper i stort sett begränsas till modifiering av förgasare och material i 
bränslesystemet som slangar, packningar och dylikt. Vissa material- och 
hanteringsproblem vid transport och distribution kräver dock ett frän 
nuvarande drivmedelstyper helt skilt system. Huvuddelen av oxo-kompo- 
nenter måste bli metanol eller etylalkohol1 alternativt båda alkoholerna 
tillsammans. H ärutöver krävs tillsatser av andra oxo-komponenter för att 
reglera vattenfasseparation, korrosion m.fl. problem.

För att bättre än hittills utny ttja den oljebaserade delen av bränslet (SR- 
nafta, reformat, alkylat, isomerat etc.) torde en icke ringa tillsats av MTBE 
(tert. metyl-butyleter) vara av värde. Den enkla framställningsprocessen

1 Beteckningen  e ty la lkohol  a nvänds  istäl let för e tanol för att undvika  förväxling 
m ed  metanol .
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för MTBE utnyttjar gasformiga biprodukter från krackningsoperationer, 
varigenom någon del av dessa överförs till den värdefulla tillsatsen MTBE 
(högt oktantal, bra vattenlösningsförmedlare). Det nya oxo-drivmedlet av 
M/E å 20-typ bör vara fritt från blyföreningar och ha en relativt låg mängd 
aromater i naftadelen.

2. Transport- och distributionsmedel -  tankar, tankbilar, drivmedels- 
pumpar - med kom ponenter resistenta mot det nya drivmedlet byggs ut 
successivt i den takt gamla anläggningar behöver ersättas (1982-90).

3. Det nya oxo-bränslet framställes till en början ur importerade oxo- 
komponenter (metanol, etylalkohol, M TBE etc.). Samtidigt byggs en de- 
monstrationsanläggning upp för forgasning av biomassor (torv, skog/ 
skogsavfall, halm, vass etc.) som förberedelse för en eventuell inhemsk 
fullstor metanolanläggning (minimikapacitet 300 kton/år).

4. Innan en fullskaiig metanolanläggning baserad på biomassor kan upp
föras skulle ett lämpligt mellansteg vara en nordisk metanolsamproduktion 
baserad på konventionell teknik och med norsk naturgas som råvara 
(1985-90). En sådan anläggning torde böra ha en initial kapacitet om minst 
300 kton/år och vara förberedd för en andra lika stor produktionslinje. Den 
bör sannolikt förläggas till en ilandföringspunkt för en gasledning från 
något Nordsjöfält. Först i e tt senare skede, dvs. i perioden 1990—95, torde 
en på biomassa baserad nordisk (eller svensk) metanolfabrik kunna bli 
aktuell.

5. Ett exempelvis till M/E 20 standardiserat drivmedel får inte hindra att 
på sikt oxo-drivmedellinjen förs vidare mot högre halter oxo-komponenter 
respektive mot ett motorbränsle bestående av enbart  oxo-blandningar. För 
motortillverkarna fordras här långa framförhållningstider, då en sådan 
utveckling kräver betydande om- och nykonstruktion av motorer.

6. Skulle m otortyper som turbin- och Stirling-motorer i mellantiden 
kunna utvecklas mot lägre bränsleförbrukning än den som kan nås med 
Otto- och Dieselmotorerna torde en betydande del av problemen bortfalla, 
därigenom att först nämnda motortyper nära nog är ” allätare”  vad gäller 
flytande bränslen med låga vattenhalter. Rena alkoholer eller blandningar 
av sådana torde i det fallet kunna användas med relativt enkla justeringar.

7. Även om för dagen en viss prioritet bör ges till utveckling av metanol- 
produktion ur biomassor bör fördenskull utveckling av etylalkohol ur 
biomassor inte försummas. Kan  ekonomiskt genomförbara vägar öppnas 
för konvertering av cellulosa till etylalkohol skulle energitekniskt sett 
sådana förfaranden vara tilltalande. De representerar en ” mildare”  teknik 
än metanoltillverkning, där råvarorna i den ” grova”  forgasningsprocessen 
bryts ned till syntesgas, vilken sedan på katalytisk väg byggs upp till 
metanol. N är det är fråga om biomassor som råvara borde etylalkoholvä- 
gen kunna erbjuda ett energiekonomiskt alternativ, särskilt som den inte a 
priori synes kräva den storskalighet som kännetecknar metanolprocessen. 
Lovande forskningsembryon för att lösa det kritiska steget cellulosa —»
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förjäsningsbara sockerarter (eventuellt via enzymatisk nedbrytning av 
mellanprodukten stärkelse) har på senare år framkommit inte minst i vårt 
land. Denna verksamhet bör fullföljas och breddas -  utan hinder av 
eventuella nordiska initiativ.

Fastän det remitterade förslaget i första hand siktar på ” inhemska” 
drivmedelsråvaror är det förbundets uppfattning att ansträngningar även 
måste göras att få in kol i större utsträckning än hittills i Nordens energiba
lans. I Sverige drivs också ett antal intressanta projekt där man bl.a. 
utnyttjar kolet som bas för syntetisering till drivmedel. Skalfördelar talar 
för att sådan produktion helst skall förläggas till större städer. Här kan 
nämligen en produktionsanläggning också p roducera bl. a. fjärrvärme. U t
redningar visar att vid nuvarande prislägen på kol, eldningsoljor och driv
medel kan en anläggning som producerar metanol, gasbränsle och fjärr
värme ge acceptabel bruttoavkastning på investerat kapital.

En fullskaleanläggning av detta  slag har ett investeringsbehov på 1 -2  
miljarder svenska kronor. En sådan satsning kan på sikt bredda den 
nordiska försörjningsbasen för drivmedel samt bidra till en breddad intro
duktion av kol i energitillförseln. Den skulle också medföra ett miljövänligt 
utnyttjande av kol samt ge ett intressant industriellt projekt som exponerar 
en ny teknik.

Betydelsen av en tidig satsning pä introduktion av den här skisserade 
tekniken i Norden samt behovet av samverkan kring avsättningen av den 
producerade metanolvolymen för drivmedelsändamål talar för en nordisk 
samverkan även kring ett projekt av detta slag. Enligt Förbundets uppfatt
ning skulle Stockholmsregionen kunna vara en lämplig lokalisering för en 
pilotanläggning. H är finns flera företag, som på kolområdet hunnit en bit 
på väg mot de mål som eftersträvas i Nordiska rådets medlemsförslag.

Stockholm den 12 september 1980
Sveriges industriförbund 

Bo Helmerson
Susanne Hedman

Svenska petroIeuminstitutet(SPI):

Vi konstaterar, att medlemsförslaget i första hand uppehåller sig vid 
metanol som alternativt drivmedel. Härvid har en del felaktigheter angivits
såsom

att  ” konventionella bilmotorer efter justering av endast förgasaren kan 
använda en blandning av bensin och 1 5 -2 0 %  metanol” ,

att  ” redan en måttlig inblandning i bensin ger möjlighet att t. ex. helt 
eliminera bly tillsatsen i bränsle för dagens m o to re r . . . ”
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sam t a t t  "a lkoholer öppnar möjligheter till förbättrade förhållanden ur 
miljösynpunkt” .

En motordrift på metanolblandbränsle förutsätter att dels motorn är 
optim erad  för blandbränsledrift, dvs. man ställer förgasare och tändning 
enligt de egenskaper som biandbränslet har, och dels att fordonets bränsle
system (inkl. förgasare) är m ateria lanpassat  för det nya drivmedlet. Enligt 
vad institutet erfarit, torde de bilmärken som i dag finns representerade på 
den nordiska bilmarknaden icke uppfylla kravet på vare sig optimering 
eller materialanpassning. Det är sålunda felaktigt att påstå, att en enkel 
förgasarjustering möjliggör blandbränsledrift . Härutöver är att märka, att 
metanol icke torde kunna inblandas i nuvarande bensinkvaliteter (regular 
och premium), utan att det erfordras framtagande av en ny och för ända
målet anpassad basbensin, vilket icke kan ersätta någon av de nuvarande 
bensinkvaliteterna.

Vad beträffar blyinnehåll i metanolblandbränsle hänvisas till det stora 
metanoltest som fn  genomföres i Västtyskland och där testbränslet inne
håller 0,15 g bly/liter biandbränsle. Anledningen härtill är att metanolen 
icke ensam visat sig besitta den oktantalshöjande effekt för motoroktanta- 
let (MON) som krävs för en störningsfri motorgång. Det torde därför vara 
ofrånkomligt att även en viss mindre mängd tillsats av bly måste användas 
i ett metanolblandbränsle.

Vad sist rör påståendet om förbättrad miljö kan konstateras att förbrän
ning av alkoholer ökar formaldehyd (fomalin)-utsläppen, vilken effekt bör 
noga belysas, innan slutsats kan dragas om en förbättring ur miljösyn
punkt.

Institutet har också funnit, att ett metanolblandbränsle, såsom föresla
get, icke ger någon reell oljeersättning samt att det icke går att hantera i 
befintliga drivmedelssystem vid raffinaderier, oljedepåer och bensinsta
tioner. En omställning till blandbränsledrift torde härvid komma att ställa 
sig mycket dyrbar för samhället, utan att några egentliga fördelar kommer 
att uppnås.

Huruvida man inom det nordiska samarbetet mot denna bakgrund bör 
anvisa medel för byggande av en demonstrationsfabrik för metanoltill
verkning överlåter institutet till Nordiska rådets bedömning. Enligt vår 
uppfattning borde kanske hellre tillgängliga medel förbrukas för att inom 
det nordiska samarbetets ram få möjligheter att utröna praktiska, ekono 
miska och miljömässiga förutsättningar för en metanolintroduktion i N or
den, innan medel låses upp i någon produktionsanläggning.

Stockholm den 10 september 1980
Svenska petroleum institutet

Tommy Nordin
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Svensk nietanolutveckling AB (SMAB):

SMAB har till uppgift att i Sverige förbereda underlag åt statsmakterna 
för introduktion av syntetiska drivmedel i stor skala. Bolaget har vidare till 
uppgift att leda utvecklings- och demonstrationsverksamhet rörande pro
duktion av syntetiska drivmedel, distribution av syntetiska drivmedel och 
användning av syntetiska drivmedel.

SMAB, som bildades i samverkan mellan svenska staten och AB Volvo 
år 1975, är en pionjär inom området syntetiska motorbränslen. Bolaget har 
alltsedan starten arbetat i en starkt internationell miljö. Nära kontakter har 
etablerats med flertalet syntetbränsleintressenter i världen inom statsför
valtning, bilindustri, oljeindustri, kemisk industri etc. Speciellt goda kon
takter har utvecklats med intressenter i de nordiska grannländerna.

SMAB ansvarade för "T h e  First International Symposium on Alcohol 
Fuels Technology”  år 1976 i Stockholm. Bolaget anordnade också "T he 
First Nordic Conference on Synthetic Motor Fuels” år 1979 i Stockholm.

Den senare konferensen utmynnade i b l.a .  följande slutsatser:
-  Behov finns att upprätta  ett nordiskt organ för samarbete rörande synte

tiska drivmedel
-  Ett dylikt nordiskt organ borde ha följande uppgifter:

-  Informationsutbyte
-  Information till regeringar, press och industri i syfte att harmonisera 

regeringsbeslut, skatteåtgärder, tidpunkter för introduktion, bränsle- 
specifikationer etc.

-  Samordning av forsknings-, utvecklings- och demonstrationsprojekt
-  Organiserande av finansiellt stöd
-  Upprättande av arbetsgrupper för speciella uppgifter

-  SMAB:s organisation kan utnyttjas för ett nordiskt organ
-  De nordiska länderna har olika råvaror och därmed olika förutsättningar

att producera syntetiska drivmedel
I Nordiska rädets medlemsförslag om nordisk samverkan för att fram

ställa alternativa drivmedel hemställs att
Nordiska rådet rekom menderar Nordiska ministerrådet att vidta åtgär

der för framställning av alternativa drivmedel inom Norden.
I medlemsförslaget sägs också att
det är angeläget att studier angående olika former för drivmedelsproduk- 

tion baserad på inhemska råvaror inom Norden prioriteras. Nordisk sam
verkan är naturlig härvidlag, och en målsättning bör vara att uppföra en 
demonstrationsfabrik för produktion av metanol i något av de nordiska 
länderna. Finansiering genom Nordiska Investeringsbanken skulle kunna 
komma ifråga för ett sådant projekt.

I medlemsförslaget talas också om vikten av att alternativa drivmedel, 
såsom metanol och etanol, introduceras på den nordiska marknaden så 
snart som möjligt med hänsyn till det prekära försörjningsläget på oljeom- 
rådet.



47

Det är SMAB:s bestämda uppfattning att de flaskhalsar som idag försvå
rar en snabb introduktion av syntetbränslen inte är att finna på produk- 
tionssidan. Tekniken för framställning av alternativa drivmedel i stor skala 
ur t .ex .  naturgas finns nämligen kommersiellt tillgängliga sedan länge. 
Hindren är idag inte av teknisk natur utan snarare av politisk och mark- 
nadsmässig natur. Industrin är nu så väl förberedd att så snart politiska 
principbeslut fattas om storskalig introduktion av alternativa drivmedel 
genereras ett marknadsbehov som gör det möjligt för industrin att besluta 
om genomförande av metanolprojekt i stor skala. Flera dylika projekt 
befinner sig för närvarande under utredning enbart  inom den nordiska 
industrin.

Mot denna bakgrund ter sig nordiska samordningsinsatser på produk- 
tionssidan som verkningslösa om avsikten, såsom antyds i medlemsförsla
get, är att minska ledtiden för att införa alternativa drivmedel i stor skala i 
Norden. Skulle avsikten däremot vara att på längre sikt öppna nya vägar 
för produktion av alternativa drivmedel ur inhemska råvaror som torv och 
biomassa, så kan viss nordisk samverkan bli av intresse. Man måste dock 
ha klart för sig att så snart man kommer in på utveckling av tung teknik 
som kan få kommersiell betydelse, så är det naturligt att industriföretagen 
själva svarar för detta  samarbete. Därvid är det i hög grad angeläget att 
man på regeringsnivå klart anger vilka ramvillkor som skall gälla för den 
kommersiella verksamheten. Vilken kvantitativ målsättning skall länderna 
t. ex. ha i fråga om ersättning av olja med alternativa drivmedel; vilka 
beredskapsmål skall de enskilda länderna eller Norden gemensamt upp
ställa och hur skall dessa uppnås etc.?

Beträffande förslaget att i nordiskt samarbete uppföra en demonstra
tionsfabrik så torde det syfta på de svenska planerna att bygga en demon- 
strationsanläggning för produktion ur torv och biomassa av syntesgas 
lämpad för metanolframställning. På grund av de nordiska ländernas olika 
råvarutillgångar är det närmast Sverige och Finland som kan ha intresse 
härav. Bilaterala kontakter har redan etablerats mellan finska och svenska 
intressenter i denna fråga. Det finns därför knappast behov av komplette
rande nordiska insatser.

SMAB:s uppfattning är således att ett på myndighetsnivå organiserat 
nordiskt samarbete rörande produktion av alternativa drivmedel blir av 
mindre värde än om kontakter etableras mellan resp länders industrier. 
Däremot anser SMAB att det skulle vara ytterst värdefullt om Nordiska 
rådet tog snabba initiativ till samordning mellan de nordiska länderna i 
fråga om strategier och tidpunkter för introduktion av alternativa drivme
del, bränslespecifikationer, styrmedel, föreskrifter,  skattesatser o. d. Ett 
gemensamt nordiskt uppträdande i dessa frågor skulle klart underlätta 
införandet av alternativa drivmedel i övriga europeiska länder. Norden kan 
här visa vägen när det gäller att finna alternativ till oljan. I Sverige har 
oljeersättningsdelegationen (OED) i juni 1980 lagt fram en rapport "In tro-
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duktion av alternativa drivmedel" (Dsl 1980:19), som ger en översikt av 
problematiken och utmynnar i en rekommendation att alternativa drivme
del införs i Sverige år 1984-85 samt lämnar förslag till introduktionsåt- 
gärder.

Stockholm den 4 september 1980
Svensk metanolutveckling AB 

Ake Brandberg

BILAGA 3

I e f te rh a n d  in k o m m e t  y t t r a n d e
N o r g e
Aker engineering A/S:

--------og vi er stort sett enige i de synspunkter og konklusjoner norske
faginstanser har lagt frem.

Olje- og energidepartementets hovedkonklusjon er at man fra norsk side 
ikke bør prioritere et slikt prøveprosjekt. Vi ved Aker Engineering A/S 
(AE) deler dette synspunktet dersom hovedhensikten med prosjektet er å 
finne frem til og demonstrere en metode for produksjon av syntese gas (CO 
og H : ) fra fornybare, innenlandske ressurser som torv. trevirke. o .a .  Det 
kan dog tenkes at de andra nordiske land viser meget stor interesse for 
prosjektet og/eller nye momenter kommer frem under saksbehandlingen, 
og at man fra norsk side dermed finner det riktig å foreslå en viss norsk 
deltakelse i et samarbeidsprosjekt. 1 en slik situasjon mener AE at det bør 
arbeides for at selve metanolproduksjonen utføres ved å demonstrere en 
ny og mer fordelaktig metanolprosess fremfor å ta i bruk kjent, ikke- 
nordisk teknologi. På denne måte vil man, for stort sett de samme omkost
ninger. få demonstrert to prosesser samtidig, og dermed få vesentlig større 
utbytte fra prosjektet, spesielt med hensyn til å øke bredden i norsk 
industri. Sett fra norsk side kan det indikeres at norsk deltagelse i et 
eventuelt prosjekt forutsetter utprøving av en norsk metanolprosess.

Den prosess for metanolproduksjon som professor Olav T. Onsager ved 
Institutt for industriell kjemi, N TH , arbeider med, vil være en kandidat for 
utprøving i et eventuelt nordisk prosjekt. AE samarbeider med professor 
Onsager og S IN T E F  på dette området og vil primært engasjere seg i å 
fremskaffe tekniske løsninger for å utnytte prosessen i praksis. Vi regner 
med å ha utprøvet prosessen i liten skala før et demonstrasjonsanlegg skal 
prosjekteres i eventuelt samarbeidssammenheng. Selve prosessen er be
skrevet i N T N F 's  uttalelse av 16.9.1980 vedrørende saken.
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Et annet aspekt i saken er at den ovennevnte prosess vil kunne produ
sere både metanol og metylformiat, der det siste er råstoff for en utvidet og 
variert petrokjemisk industri basert på blant annet produksjon av maur- 
syre, dimetyl formamid. formamid. metyl glykolat. triklormetylklorformat 
og dimetyl karbonat. De relative andeler av metanol og metylformiat vil 
kunne velges ved å forandre på de faktorer som styrer processen. Dermed 
kan anlegg basert på dette prinsipp tilpasses et mer variert og variabelt 
marked, og vil av den grunn være bedre egnet for nordisk, og spesielt 
norsk, industri og økonomi der det innenlandske marked er begrenset og 
der man har liten mulighet for å influere eksportmarkedet.

Prosessen kan sannsynligvis optimaliseres til å gi en høy produksjons- 
rate under relative milde betingelser, og vil tilsi lavere kapital- og produk
sjonskostnader enn med dagens teknologi. Dette vil føre til at mindre 
enheter kan være økonomisk attraktive, hvilket kan bli en vesentlig faktor i 
plasserings- og markedsanalyser relatert til et norsk/nordisk samarbeid.

Både mulighetern for mindre enheter og produktfleksibiliteten tilsier at 
denne prosess bør utvikles og realiseres også uavhengig av eventuell 
praktisk utnyttelse av fornybare, innenlandske råstoffer. AE er av den 
oppfatning at introduksjon av denne prosess vil styrke norsk industri og vil 
også bidra til at man vil ha større valgmuligheter med hensyn til både 
fremtidig utnyttelse av naturgassforekomster i Nordsjøen og introduksjon 
av petrokjemi i det norske industrispektrum.

Saksdokumenter oversendt oss indikerer grundig utredning og saklig 
analyse og vurdering av medlemsforslaget ved de berørte faginstanser. 
Likevel håper vi dette brev kan være til nytte for delegasjonen i dens 
videre behandling av medlemsforslaget. Vi vil videre tillate oss å stille AE 
til delegasjonens disposisjon med de informasjoner vi har på saksfeltet.

Oslo. 8. desem ber 1980
Aker engineering A/S

Martin J . Brakas
Senior  prosjekt ingen iør  

P rosess
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>m utredning om förbud mot våldspornografi
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BILAGA I

Yttranden över medlemsförslaget
Vordiska kvinnosaksföreningars samorganisation (NKS):

De föreningar som ingår i Nordiska kvinnosaksföreningars samorganisa- 
ion arbetar alla för full likställighet mellan kvinnor och män i hem, yrkes- 
iv och samhälle. Pornografiska tidskrifter exploaterar kvinnan som enbart 
;önsobjekt och avhumaniserar därmed kvinnan. Detta kan ej leda till ökad 
ämställdhet mellan könen. Våldspornografi ä r en av de råaste formerna av 
lornografi. Vi tvekar därför ej när vi tillstyrker medlemsförslaget att 
»Jordiska ministerrådet prövar möjligheterna av lagstiftning som förbjuder 
'åldspornografi. Vi hoppas att arbetet kan bedrivas skyndsamt.

Stockholm den 28 augusti 1980
För

Dansk Kvindesamfund 
Suomen Naisyhdistys

Kvinnufelagssamskipan Färoya 
N orsk kvinnesaksforening

Suomalainen Naisliitto
Unionen Kvinnosaksförbund i 

Finland
Kvenrettindagelag Islands

Fredrika-Bremer-förbundet
genom

Birgitta Wistrand  
F ö rb u n d so rd fö ra n d e /F B F

Märta Fritz 
F ö rb u n d ssek re te ra re /F B F
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D a n m a r k  
Justitsministeriet:

Politidirektøren i København  har i en udtalelse af 12. juni 1980 oplyst, at 
der ikke i Københavns politi foreligger erfaringsmateriale, der kan sand
synliggøre, at der skulle være behov fo re n  lovgivning som den foreslåede.

I skrivelse af 24. juni 1980 har r igsadvokaten  udtalt, at voldspornogra
fien som en særlig form for pornografi må antages at være indgået i 
overvejelserne, der førte til afkriminalisering af utugtige skrifter og billeder 
ved lovændringerne i 1967 og 1969, og at det på forhånd forekommer lidet 
hensigtsmæssigt nu så få år efter at iværksætte undersøgelser med henblik 
på en revision af denne lovgivning. En eventuel nykriminalisering af 
” voldspornografi '’ må efter rigsadvokatens opfattelse påregnes at føre til 
betydelige afgrænsningsvanskeligheder, og det kan ikke antages, at et 
eventuelt forbud vil kunne håndhæves med tilfredsstillende effektivitet.

Justitsministeriet har endvidere modtaget vedlagte udtalelser om med
lemsforslaget fra undervisningsministeriet og fra ministeriet fo r  kulturelle 
anliggender.

I den anledning skal justitsministeriet udtale følgende:
Et forbud mod udbredelse m .v . af voldspornografi ville foruden at 

begrænse ytringsfriheden give anledning til betydelige vanskeligheder med 
hensyn til at drage grænsen mellem tilladte og forbudte forhold, jfr. rigsad
vokatens udtalelse. Disse afgrænsningsvanskeligheder ville ikke mindst 
gøre sig gældende med hensyn til politiets og domstolenes håndhævelse af 
et sådant forbud. Et forbud kunne derfor tænkes at komme til at lægge 
uforholdsmæssigt beslag på retsvæsenets i forvejen begrænsede res
sourcer.

På denne baggrund og under hensyn til de foreliggende oplysninger om 
behovet for en lovgivning som den i medlemsforslaget omtalte er det 
justitsministeriets opfattelse, at det næppe er hensigtsmæssigt at iværk
sætte en undersøgelse af mulighederne for at gennemføre et forbud mod 
voldspornografi.

København, den 17. september 1980
Henning Rasmussen

Michael Lunn

Undervisningsministeriet har i skrivelse den 30 maj 1980 förklarat sig 
icke ha något a tt  anföra i anledning av m edlem sförslaget .
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Ministeriet for kulturelle anliggender:

Ministeriet har i den anledning indhentet udtalelser fra statens filmcen
sur, Det danske Filminstitut og den af kulturministeriet nedsatte Arbejds
gruppe om Børn og Kultur (se nedan).

Ud over de synspunkter som fremgår af disse udtalelser er  det ministe
riets opfattelse, at det antagelig vil være forbundet med betydelige vanske
ligheder at formulere lovbestemmelser om forbud mod voldspornografi på 
en sådan måde, at der ikke herved gøres utilsigtede indgreb i ytringsfrihe
den, herunder især på det kunstneriske område.

København, den 28. august 1980
P. m. v.

O. Perch Nielsen

Statens filmcensur:
---------skal man meddele, at på statens filmcensur anser vi voldsporno

grafi for skadelig for børn og unge og tillader derfor i vores praksis ingen 
film for disse aldersgrupper, som indeholder scener af denne art. Dog 
mener vi (censorerne) ikke, at vi på institutionens vegne ser os i stand til at 
udtale os for eller imod et generelt forbud imod voldspornografi.

Men vi vil gerne gøre opmærksom på den rent praktiske konsekvens et 
forbud imod voldspornografi må medføre, at alle film, der vises offentligt i 
Danmark forinden skal sendes til Statens filmcensur og have dennes tilla
delse til forevisning.

København i juli 1980
P. c.  V.

E .b .
Ida Zeruneith  

C enso rsupp lean t

Det danske Filminstitut:
Indledningsvis skal det understreges, at Det danske Filminstitut i .h . t .  

filmloven har til opgave at virke til fremme af filmkunsten i Danmark.
Det danske Filminstitut deler den bekymring. Nordisk Råd giver udtryk 

for i ’'Medlemsforslag om utredning om forbud mot våldspornografi".
Dog må det for filmområdets vedkommende bemærkes, at der i. h. t den 

danske lov om filmcensur ikke gives mulighed for at forbyde film for 
voksne.

U —29:e sess A589!j Supplem ent
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Det er i øvrigt Filminstituttets indtryk, at der -  bortset fra de film, der 
forevises uden for de traditionelle biografer -  ikke i markant grad vises 
voldspornografi. Samtidig må det understreges, at informationer om hel
eller halv-pornografiske spillefilm er sparsomme, idet filmene sjældent 
eller aldrig anmeldes.

Der er en stagnation -  tenderende en mindre nedgang -  i importen af 
pornografiske spillefilm til forevisning i de traditionelle biografer her i 
landet.

København i juli 1980
P.f. V.

Finn A abye  
Direk tør

Arbejdsgruppen om Børn og Kultur:
1. Forslaget sigter på begrænsning eller bortfald af offentligt tilgænge

lige tidsskrifter med voldspornografisk indhold, ad lovmæssig vej (forbud).
I forslaget er  ikke indeholdt nogen afgrænsning af kategorien ” voldspor

nografiske indslag” , ejheller af kategorien tidsskrifter, ligeså lidt som der 
er gjort overvejelser over fænomenets parallelle forekomst i andre masse
medier.

2. Der er ejheller antydet retningslinjer for den evt. udformning af 
forbudet, dets placering i lovrammen eller dets sigte på produktion, salg 
eller brug af de omhandlede produkter. Forslaget sigter primært på en 
udredning af disse forhold og muligheder.

Der er i Arbejdsgruppen ingen tvivl om, at den centrale del af det 
materiale, som forslaget sigter til med betegnelsen ” voldspornografi” , 
faktisk er udtryk for ” ett i grunden djupt människoförakt". Så vidt det kan 
skønnes, holder forslagets anden forudsætning også stik, nemlig at der er 
tale om en stigende mængde af disse tidsskrifter på det almene detail
marked i disse år.

Disse forhold giver imidlertid, efter Arbejdsgruppens vurdering, ikke i 
sig selv grundlag for et forbud, dvs. en fravigelse af den linje, der sigter på 
færrest mulige begrænsninger af friheden til publikation og spredning af 
tryksager. Motiveringens ordlyd kan ikke danne grundlag for den nødven
dige præcisering og afgrænsning af et evt. forbuds anvendelsesområde, 
men åbner for uheldige fortolkningsmuligheder. Et evt. forbud måtte altså 
kræve en grundigere og mere specificeret motivering.

Om et evt. forbud juridisk set er dels nødvendigt, dels muligt, skal vi 
iøvrigt ikke her tage stilling til.

Ideen om et evt. forbud må — så vidt det kan skønnes -  ses i forbindelse 
med den formodede effekt, et øget udbud af voldspornografi kan forventes



5

at have. Vi skal i den forbindelse særligt knytte nogle bemærkninger til den 
mulige effekt blandt børn og unge.

3. Det er bekendt, at en række magasiner som "U gens R apport"  og 
lign. magasiner på det danske marked læses meget af  børn og unge fra 
omkring 11 - 1 2  års alderen og opefter. Større eller mindre dele af indholdet 
i disse magasiner må formodes at falde ind under den anvendte betegnelse 
” voldspornografi” , forstået som pornografisk materiale med hovedsagelig 
voldeligt/sadistisk indhold. Dette materiale kommer altså store grupper af 
børn og unge i hænde jævnligt.

Produkterne konsumeres — på linje med et bombardement af andre 
massemedieprodukter -  i en periode aflivet,  hvor førstehåndserfaringerne 
om samfundsmæssige og mellemmenneskelige relationer — herunder også 
seksuelle forhold -  ofte er begrænset, men hvor nysgerrigheden og modta
geligheden udviklingspsykologisk set er på sit højeste, alt andet lige. Mate
rialet kan altså formodes at være medvirkende i dannelsen af mange børn 
og unges bevidsthedsmønstre omkring seksualitet -  og ofte uden noget 
modspil i form af egenerfaringer om seksuelle relationer af mere jævnbyr
dig og uvoldelig art. Materialet kan tænkes at forme ønskedrømme, lyst
programmeringer eller tvangsforestillinger på det seksuelle område hos en 
del unge.

Det kan formodes og det kan tænkes. Men nogen sikker viden om virk
ningerne har man ikke. så vidt det er  Arbejdsgruppen bekendt. Ejheller 
nogen sikker viden om, hvilke grupper af unge der evt. er særlig udsatte for 
en forrående eller afstumpende effekt af denne art. Virker materialet kun 
bevidstheds(mis)dannende på unge mænd (: i sadistisk retning), som for
slagets formulering synes at forudsætte, eller også på unge kvinder (: i 
selvundertrykkende eller masochistisk retning). Virker materialet særlig 
kraftigt, når andre psykiske eller sociale omstændigheder er til stede 
(f.eks. ringe tilknytning til familie, arbejdsmarked, kammerater af samme 
og modsat køn osv.)? Hvilken virkning har materialet evt. på det almene 
menneskesyn, ud over forestillingerne om seksuelle relationer?

En meget længere række af spørgsmål end disse få kunne man ønske sig 
besvaret, før det kan anbefales at skride til lovindgreb i grundlovshjemlede 
rettigheder, med de afsmittende følger sådanne kan risikere at føre med

Om virkningerne af medievold i almindelighed (f. eks. i film eller tv) ved 
vi, at den kun virker adfærdsdannende, i det omfang andre sociale omstæn
digheder (ensomhed, marginal placering på den ene eller den anden måde) 
er medvirkende. Disse andre omstændigheder kan med adskillig ret be
tragtes som ” rod "  eller årsag til udviklingen af voldelig adfærd og medie
volden snarere som en imødekommelse af et allerede eksisterende behov 
for kanalisering af konflikterne.

En tilsvarende tankegang byder sig til på det her omhandlede område: 
Mængden af medieprodukter, som hovedsagelig bygger på en kombination
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at' vold og (udtrykkelig eller mere raffineret) seksuel pirring synes erfa
ringsmæssigt at stige i takt med økonomiske krisetilstandes udvikling i 
samfundet. Efterspørgselen og den evt. "v irkn ing" kunne se ud til at være 
afhængig af den mængde af befolkningen, som befinder sig i sådanne 
marginale positioner, socialt set. I denne sammenhæng f. eks. den stadig 
voksende mængde af ungdomsarbejdsløse i disse år.

Denne sammenhæng synes al gælde i større eller mindre omfang for hele 
mængden af medieprodukter, som hovedsagelig appellerer til eskapistiske, 
ofte asociale konfliktløsningsforestillinger hos konsumenterne (således 
også gangsterfilm. romantikserier, ugeromaner niv.) Her rejser sig en 
række andre spørgsmål m afgrænsning af en evt. særligt forrående effekt af 
voldspornografi, sammenlignet med f. eks. fiktionsfremstilling af "krigs
vold" eller "kriminel vold" i underholdende eller lyst- og spændingsska
bende øjemed i øvrigt. Et gennemsnitsbarn i USA vil, når det fylder 15 år, 
have oplevet omkring 13.400 film- og tv-mord, og skønt det tilsvarende 
danske tal endnu er langt lavere, er det ikke for tidligt at undersøge, om 
tilvænningen til vold som underholdning i sig selv er udtryk for en varig 
skadevirkning.

Spørgsmålet om materialets evt. effekt på børn og unge er kort sagt 
uafklaret og uopdyrket område, videnskabeligt set.

4. Ligesom der er historisk sammenfald mellem økonomiske kriser og 
øget udbud af eskapistiske medieprodukter, synes der at være en sammen
hæng mellem krise og politiske overvejelser ad forbudsbaner. Vi skal blot 
kort minde om, at sådanne tiltag erfaringsmæssigt har en række følgevirk
ninger. som betyder, at det overordnede mål -  i dette tilfælde modspil til 
evt. forrående tendenser — forfejles: Kriminalisering af et eksisterende 
forbrug vil let føre til dannelsen af et illegalt marked og til øget almen 
kriminalitet både i produktions- og afsætningsmiljøerne.

Specielt for børn og unge gælder det. at store grupper i disse aldersklas
ser lægger vægt på at tilhøre en subkultur, der udtrykkeligt markerer sig 
ved at være et modstykke til det offentligt accepterede "voksenm ønste r” . 
Den forbudslignende pædagogiske indsats imod vold og sex i tegneserierne 
i 1950-erne og begyndelsen af 60-erne førte således i nogle grupper til øget 
efterspørgsel efter netop disse produkter. Det er bekendt, at 10- og 11-årige 
ofte stræber efter at se så mange "forbudt for børn '-film som muligt, uden 
skelen til filmenes indhold og alene, ford i  de er forbudt.

Forbud mod materialet kan tænkes i bestemte kredse af børn og unge 
netop at ville stimulere efterspørgselen efter materialet.

5. På denne baggrund skal vi sammenfattende bemærke, at en udred
ning om muligheder for lovgivning imod voldspornografi ikke forekommer 
os at være den mest påtrængende opgave i øjeblikket, skønt vi er enige i 
den afsky for produkterne og bekymring for deres evt. virkninger, som 
synes at ligge under det stillede forslag.

Derimod ville vi finde det overordentlig betydningsfuldt, om der kunne
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iværksættes en øget forskning i produkternes spredningsmønster og virk
ninger på kort og langt sigt, anskuet inden for en bredere mediesammen
hæng og som bidrag til afklaringen af mediernes betydning i opvæksten og 
personlighedsdannelsen. En sådan forskning ville også kunne levere resul
tater og metoder til anvendelse i forlængelse af den hidtidige politiske linje 
over for produkter af  asocial, skadelig eller på anden måde uheidig ka
rakter: Uddannelses- og socialpolitisk indsats for ændring af de indivi
duelle og sociale livsomstændigheder, der betinger efterspørgselen efter 
produkterne.

København, den 31. juli 1980
Arbejdsgruppen om Børn og Kultur

Jens Pedersen  
F orm and

Soren Vinterberg 
Sekre tæ r

Danmarks Biblioteksforening:

To synspunkter er blevet fremført:
1. Tilslutning til forslaget med bemærkning om, at forslaget også burde 

inddrage børnepornografi og voldsskildringer i almindelighed.
2. Det må altid bero på subjektiv bedømmelse, om der er tale om 

voldspornografi eller om situationen, der beskrives indgår som led i en 
naturlig kunstnerisk beskrivelse. Ethvert initiativ, der kan bruges til ind
greb i den kunstneriske ytringsfrihed, åbner muligheden, for den censur, 
som er mere skadelig end nok så mange ubehagelige og spekulationspræ
gede, kunstnerisk blottede produkter.

Det er vor opfattelse, at sådanne trykte eller filmiske produkter aldrig vil 
finde indpas i f.eks. vore biblioteker på grund af den kvalitetskontrol, 
bibliotekerne skal foretage i deres materialevalg. Forbud af denne art på 
disse områder vil kun åbne vej for en utilsigtet større udbredelse af volds
pornografi. Forbud avler interesse, hvor friheden på dette felt giver afsky 
og apati.

Danmarks Biblioteksforening tør ikke anbefale, at forslaget nyder 
fremme i Nordisk Råd.

Valby, den 9. juli 1980
Flemming Ettrup  

S e k re ta r ia tsche f

Den danske Boghandlerforening har i skrivelsen den 23 juni 1980 förk la
rat sig stödja medlemsförslaget.
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Dansk Journalistforbund:
--------om ved lov at forbyde voldspornografi har forståelse i Dansk

Journalistforbund. En forudsætning for et lovgivningsarbejde må dog 
være, at det lykkes at definere nogle klare grænser mellem voldspornografi 
og den "m ere  harm løse" pornografi.

Initiativtagerne bør også overveje de forslag, der i Danmark har været 
fremme om at sidestille køn med race i straffelovens S 266 b (den såkaldte 
diskriminationsparagraf). Dermed ville loven også omfatte kønsbestemt 
nedværdigende behandling.

Den stadig grovere voldspornografi har, som Nordisk Råd har påpeget, i 
de senere år vundet udbredelse i større og større omfang og er dermed med 
til at legitimere et voldsklima, der ofte vil gå ud over kvinder.

Det må samtidig understreges, at der også findes andre veje til at mod
virke voldspornografiens skadevirkning på specielt unge end ved lovind
greb. F.eks. er det vigtigt, at undervisningen af børn og unge beskæftiger 
sig med kønsroller og seksuelle overgreb mod kvinder. Desuden er det 
vigtigt, at regeringerne økonomisk støtter læseværdige publikationer for 
børn og unge, f.eks. børneavisen "E e n  for alle".

København, den 29. august 1980
For Dansk Journalistforbund 

Hans Larsen

Dansk Fagpresseforening:

Dansk Fagpresseforening har imidlertid ingen relevante interesser invol
veret i sagsområdet, og finder det derfor mest korrekt at afstå fra at 
fremsætte en udtalelse, ligesom vi ikke er i besidelse af materiale eller 
oplysninger, som kan bidrage til sagens yderligere oplysning og fortsatte 
behandling.

København, den 20. maj 1980
Dansk Fagpresseforening

Poul Kristensen  
D irek tør
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Landsforeningen Ungdomsringen:

Ungdomsringen ser med stor bekymring på voldspornografiens udbre
delse, som etisk og kulturelt ikke er i overensstemmelse med foreningens 
ønsker om litterære aktiviteter.

Da foreningen ikke kan bedømme virkningerne af  et forbud mod volds
pornografi, må vi på nuværende grundlag være betænkelige ved at anbefale 
et forbud.

Kan der derimod skabes et videnskabeligt grundlag for beslutninger, 
som beskriver, at et forbud ikke vil have negative følger i form af forøget 
kriminalitet og andre uønskede bivirkninger, ser vi gerne at et forbud 
gennemføres, hvis afgrænsningsproblemerne i øvrigt kan beskrives.

Vejle, den I. september 1980
Erik Larsen

Roar Hymøller

Skole og Samfund har i skrivelse den 9 jun i 1980 meddelat,  att  de inte har 
något att  anföra i anledning av  medlemsförslaget.

Dansk Pressenævn:

Foranlediget heraf skal jeg meddele, at spørgsmålet har været drøftet på 
et møde i Dansk Pressenævn. Fler vedtog Nævnet, at man, henset til at der 
kun er gået en kortere årrække, siden pornografi blev lovliggjort, ikke 
finder anledning til at fremkomme med nogen udtalelse om forslaget.

København, den 29. september 1980
Jørgen Trolle 

Formand for Dansk Pressenævn

F i n l a n d
Justitiem inisteriet1:

Finland har anslutit sig till den i Généve den 12 september 1923 avsluta
de internationella konvention som avser undertryckande av spridningen av 
och handeln med osedliga publikationer. Konventionen trädde i kraft i 
Finland med förordningen av den 3 juni 1927 (171/27). Lagen angående 
1 Y t trande t  ö v ersa t t  från finska.
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undertryckande av osedliga publikationers spridning stiftades den 28 janu
ari 1927 (23/27).

Enligt den ovannämnda konventionen och lagen är det i Finland vid 
straffrättslig påföljd förbjudet att hålla till salu, sälja eller på annat sätt 
utsprida eller för allmänheten tillgängligt utställa eller för nämnda avsikt 
utföra pornografiska tryckalster, skrift, bilder eller andra alster, som sårar 
tukt och anständighet. Den i medlemsförslaget avsedda våldspornografin 
är alltså förbjuden också i Finland.

Justitieministeriet tillsatte den 23 juni 1971 en kommission (Tryckfrihets- 
kommissionen). vars uppgift var att överväga möjligheten att revidera 
lagen angående undertryckande av osedliga publikationers spridning av år 
1927 (23/27) samt att ändra vissa andra till tryckfrihetslagstiftningen höran
de stadganden. Som sin utgångspunkt fick kommissionen ta strävan att 
reglera produktionen och distributionen av s .k . pornografiskt material. 
Härvid skulle beaktas å ena sidan yttrande- och tryckfriheten, som hör till 
medborgarnas grundrättigheter, samt å andra sidan individens rätt att i sin 
sedvanliga livsmiljö undgå oförutsägbara och ofrivilliga konfrontationer 
med pornografi, vilken rätt ansetts utgöra ett viktigt värde. Kommissionen 
blev färdig med sitt arbete den 31 januari 1973 (Tryckfrihetskommissio- 
nens betänkande, kommittébetänkande 1973: 1).

Tryckfrihetskommissionen föreslog i sitt betänkande ett upphävande av 
lagen angående undertryckande av osedliga publikationers spridning. 
Kommissionen föreslog i stället för den tre stadganden i strafflagen, där 
som straffbart stadgas olovlig spridning av bild som sårar tukt. överlåtande 
av en sådan bild till barn samt reklam som sårar tukt. De två förstnämnda 
stadgandena skulle gälla endast bilder och föremål. Det sistnämnda stad
gandet skulle gälla också skrift. Avsikten med den föreslagna lagstiftning
en var inte att reglera innehållet utan den tillåtna offentlighetsgraden i 
deras spridning. Kommissionen ansåg att man på detta sätt effektivare än 
hittills kunde ingripa bland annat mot förargelseväckande bilder i skylt
fönster och tidskrifter.

Justitieministeriet tillsatte den 27 september 1979 en arbetsgrupp (Por
nografiarbetsgruppen). vars uppgift var att på basen av de i Tryckfrihets- 
kommissionens betänkande gjorda förslagen utreda hur stadganden an
gående produktion och spridning av osedliga publikationer och annat por
nografiskt material med tanke på utvecklingen utomlands, i synnerhet i 
Norden, kunde förnyas i dag. Utom att genomföra de i tryckfrihetskom- 
missionens betänkande framförda principerna borde man försöka hindra 
spridningen av allt sådant bildmaterial, för vars åstadkommande man 
uppenbart måste begå otuktig gärning som kränker ett barn. Arbetsgrup
pen har inte ännu överlämnat sitt betänkande.

När man på basen av tryckfrihetskommissionens och pornografiarbets
gruppens utredningar i sinom tid skall bereda en lagproposition till riksda
gen. kommer man också att överväga att kriminalisera våldspornografin.
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Justieministeriet anser att det inte finns något hinder för att Nordiska 
rådet behandlar möjligheterna att förbjuda våldspornografi.

Helsingfors den 10 september 1980
Christoffer Taxell 

Just i t iem inis te r
Antti Kivivuori  
A vdelningschef

Ministeriet för inrikesärendena:

Enligt lagen angående undertryckande av osedliga publikationers sprid
ning (28.1.1927/23) är spridning av pornografiska alster förbjuden. Polisens 
möjligheter att övervaka spridningen av pornografiska alster är emellertid 
begränsade. Dessutom råder oenighet om. vilka alster som bör anses vara 
pornografiska, vilket försvårar övervakningen.

Justitieministeriet tillsatte den 27 september 1979 en arbetsgrupp med 
uppdrag att utreda, huru stadgandena om framställning och spridning av 
osedliga publikationer och annat pornografiskt material kunde reformeras. 
En medlem i arbetsgruppen företrädde polisavdelningen vid ministeriet för 
inrikesärendena.

Arbetsgruppen ansåg, att det med vissa begränsningar inte fanns anled
ning att ingripa i, hurudant pornografiskt material fullvuxna skaffar sig icke 
offentligt. Arbetsgruppen ansåg ytterligare, att uppkomsten av industriell 
framställning av s. k. avancerad pornografi i Finland och smuggling av den 
från Finland borde förhindras. Pornografins marknadsföring borde inte få 
ske på ett förargelseväckande sätt.

Arbetsgruppen föreslog, att lagen från år 1927 angående undertryckande 
av osedliga publikationers spridning skulle ersättas av straffbestämmelser 
rörande utställande och reklamering av pornografi samt tillverkning av 
pornografisk bild framställande barn och utställande av sådan bild åtkom
lig för allmänheten. Ytterligare borde Finlands beredskap att förhindra 
uppkomsten av en industriell pornografisk produktion, som medför sociala 
olägenheter, säkerställas genom en komplettering av näringslagen.

Ministeriet för inrikesärendena har inte något att anmärka på medlems
förslaget.

Helsingfors den 14 ju  1 i 1980
Erkki J. Korhonen  

Pol isöverd irekör
Matti Bäckman  

Tf. po lisöverinspek tö r

t 2 -2 9 :e  sess A589/j Supplem ent
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Undervisningsministeriet:
-  — -  har undervisningsministeriet ombett Delegationen för nordiskt 

kulturellt samarbete samt Centralkommissionen för konst att inkomma 
med utlåtande i ärendet (se nedan)

Ministeriet förenar sig med centralkommissionens åsikt om behovet av 
en nordisk utredning angående förbud mot våldspornografi. Ministeriet 
understryker att en utredning om eventuella lagstiftningsåtgärder i främsta 
rummet ankomm er på justitiemyndigheter.

Ministeriet komm er att ta slutlig ställning till medlemsförslaget i sam
band med frågans behandling inom det nordiska kulturavtalets samarbets- 
organ.

Helsingfors den 20 november 1980
Jaakko Numminen  

K anslichef
Fredrik Forsberg  

Yngre  regeringssekretera re

Social- och hälsovårdsministeriet har i skrivelse den 5 juni 1980 meddelat  
att  de t inte har något a t t  anföra i anledning av medlemsförslaget.

Statens filmgranskningsbyrå:

1 sitt tal i samband med utdelningen av Nordiska rådets litteraturpris 
uppmanade den svenska författarinnan Sara Lidman Nordiska rådets dele
gater att ingripa mot våldspornografin. Men våldspornografi torde Sara 
Lidman avse sådana underhållningsprodukter, som präglas av likgiltighet 
för människan och där sadismen tjänar som självändamål. Inslag av denna 
art förekommer i den s .k .  kiosklitteraturen, i olika tidskrifter och t. ex. i 
Mickey Spillanes kriminalromaner. Bakom kiosklitteraturen och dess 
marknadsföring står multinationella företag. Kioskernas herravälde inver
kar negativt på den nationella litteraturens villkor.

Sara Lidmans tal bildar utgångspunkten för medlemsförslaget. I försla
get riktas uppmärksamheten på de våld spornografi ska tidskrifterna och på 
det ökade inslaget av våldspornografi i olika tidskrifter. Denna 
utvecklingstrend inger stor oro. Medlemmarna föreslår sålunda för Nordis
ka ministerrådet ” att pröva möjligheterna av lagstiftning som förbjuder 
våldspornografi". Medlemsförslaget begränsar sig, i likhet med Sara Lid
mans tal, till kiosklitteraturen och till de negativa drag som där förekom
mer samt till deras eventuella skadeverkningar.

Filmen är den enda konstform och det enda masskommunikationsmedel. 
som är utsatt för lagstadgad förhandsgranskning. Filmen befinner sig så-
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lunda i en särställning; granskningsmyndigheterna är dagligen i kontakt 
med den s. k. våldspornografin. Granskningsmyndigheterna är naturligtvis 
medvetna om, att våldet under de senaste tio åren på ett oroväckande sätt 
tilltagit. Men genom förhandsgranskningen av biograffilm kan man begrän
sa både importen och verkan av de filmer som till sitt innehåll är undermå
liga och i vilka våldsinslag förekommer. Filmgranskningen är en garanti för 
att våldet inom filmen håller sig inom rimliga gränser. Det är en garanti för 
att den våldspornografiska filmen inte dominerar repertoaren. Också inom 
televisionen är våldet underkastat kontroll.

Då man i Förenta s taterna på 1950-talet debatterade televisionsprogram
men blev också våldspornografin föremål för stor uppmärksamhet: begrep
pet ” the pornography of  violence” blev då aktuellt, såsom framgår av Eric 
Barnouws arbete ” Television in A merica” . Den engelska författaren Gor- 
onwy Rees antydde även, att den av Marshall McLuhan kreerade satsen 
” the medium is the message” , mediet är budskapet, hade fått en ny form 
och ett nytt innehåll. ” The violence is the message” , våldet är budskapet, 
gav enligt honom en mera sanningsenlig bild av läget. 1 den diskussion som 
förts kring masskommunikationsmedien har våldsfilmerna sålunda konti
nuerligt uppmärksammats.

Det är lätt att finna motargument och kräva sanering då vi tar ställning 
till underhållningsvåldet. Men i en annan situation, när våldet framträder i 
en samhällskritisk film. har vi att göra med verkligheten och då krävs ett 
annat normsystem. Detta utgör ett klassiskt problem för förhandsgransk
ningen. Sådana faktorer som filmens kvalitet, regissörens konstnärliga 
ambitioner samt problembehandlingen ursäktar våldet eller åtminstone 
dämpar det. Våldsfilmen är inte ett entydigt fenomen.

Det är förståeligt att våldspornografin i underhällningsprodukterna 
oroar. Det förefaller som om samhället inte hade möjligheter att effektivt 
ingripa mot dess förekomst i olika tidskrifter. Som en lösning på problemet 
föreslås nu förbud mot våldspornografin. Det torde i praktiken innebära, 
att de bestämmelser som gäller för filmen skulle tillämpas på kiosklittera
turen. Men en forbudspolitik som riktar sig mot litteratur verkar inte att 
vara en särskilt meningsfull lösning. Att definiera våldspornografi är inte 
en enkel uppgift: det är granskningsmyndigherna medvetna om. Ordet 
"c e n s u r”  väcker motstridiga känslor; i Norden är man inte ens överens 
om behovet av en vuxencensur som gäller biograffilm. Man kan emellertid 
peka på alternativ till förbud mot våldspornografi. Kiosklitteraturen anslu
ter sig till en omfattande kulturpolitisk problematik. Enligt vät uppfattning 
kunde man t. ex. pröva vilka möjligheter som finns att åstadkomma en 
effektiv beskattning, som på ett kännbart sätt skulle begränsa de våldspor
nografiska produkternas spridning och marknadsföring. Det vore därtill 
skäl att fästa uppmärksamheten vid den reklam, som görs för de tidskrifter 
som här avses. Säkert görs trots det alltför litet till förmån för den goda 
litteraturen. Med kulturpolitiska åtgärder av detta slag vore det möjligt att
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begränsa de i medlemsförslaget nämnda tidskrifternas verkan och sprid
ning.

Helsingfors i september 1980
Jerker A . Eriksson 

Byråchef

Oy Yleisradio Ab (Finlands rundradio)1:

Programverksamhetens huvudlinjer i rundradion fastställs i det av stats
rådet beviljade tillståndet och i de av rundradions förvaltningsråd fast
ställda reglerna för rundradions programverksamhet, vilka reglerar god 
publicistik i radion och televisionen. Verksamhetstillståndet förutsätter att 
rundradioprogrammen skall vara omväxlande, deras innehåll och fram
ställningssätt värdefulla, sakliga och objektiva samt att de också skall 
erbjuda god underhållning. I principerna för regelverket för programverk
samheten förutsätter man att programverksamheten skall stärka de mänsk
liga och samhälleliga grundvärdena, bl. a. en etisk livsåskådning och sunda 
levnadsvanor.

Vid produktion av rundradioprogram och sammanställandet av reper
toaren har man strävat efter att arbeta enligt dessa grundprinciper. De 
organ, som övervakar programverksamheten — förvaltningsrådet, pro
gramråden, Opinionsnämnden för massmedier och b l.a. den nämnd, som 
övervakar innehållet i TV-filmer — har inte en enda gång hittat våldsporno
grafi i finländska rundradioprogram. Inte heller har man i den offentliga 
debatten någon gång fäst uppmärksamhet vid detta problem. Därför anser 
vi att stadgandena om rundradioprogram och en långvarig praxis har 
påverkat repertoaren så att våldspornografi inte förekommer i program
men. Det finns inte heller något skäl alt anta att sådan pornografi skulle 
förekomma i framtiden.

Vi anser att den nuvarande regleringen av programverksamheten är 
tillräcklig med avseende på våldspornografin och att det inte från rundra
dioprogrammens synpunkt är skäl att vidtaga lagstiftningsåtgärder för att 
ingripa mot våldspornografin.

Helsingfors den 11 september 1980
Oy Yleisradio Ab 

Pekka Silvola
Matti Anderzén

1 Y t trande t  öv e rsa t t  från finska.
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Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 17 juni 1980 förklarat sig 
förorda medlemsförslaget.

Finlands filmstiftelse har i skrivelse den 13 augusti 1980 förklarat sig 
stödja medlemsförslaget.

Finlands journalistförbund:

Finlands journalistförbund konstaterar att i Finland gäller fortfarande 
lagen av år 1927 angående undertryckande av osedliga publikationers 
spridning. Finland har även anslutit sig till den i Geneve år 1923 avslutade 
internationella konventionen som avser undertryckande av spridning av 
och handel med osedliga publikationer.

Denna lagstiftning kan tillämpas på sådant våldsbeskrivande material, 
som "så ra r  tukt eller anständighet” . Utan tvivel faller en betydande del av 
det i medlemsförslaget avsedda materialet sålunda redan nu under gällande 
lag. Å andra sidan bör det konstateras, att ifrågavarande lag är över 50 år 
gammal och uppenbarligen i behov av reform i liera avseenden. I samband 
med reformarbetet vore det även motiverat att utreda på vilket sätt en 
publikationsverksamhet som innehåller vålds- och sadistiska element och 
är av en ny typ skall beaktas lika väl som de problem den för med sig.

Enligt FJF:s uppfattning är den utredning varom talas i förslaget i och 
för sig motiverad. Samtidigt borde emellertid alla till buds stående möjlig
heter att avvärja de i förslaget nämnda olägenheterna undersökas. Det 
naturligaste vore. att sammankoppla utredningen med en totalreform av 
den s .k .  pornografilagstiftningen, varvid samtliga, även de i förslaget 
nämnda synpunkterna kunde tas i beaktande.

Helsingfors den 3 september 1980
Finlands journalistförbund

Antero Laine  
O rdförande

Eila Hyppönen  
G enera lsekre te ra re

Suomen kirjailijaliitto (Finlands författarförbund rf)1:
Enligt Suomen kirjailijaliitto inskränker lagstifningen i Finland våldspor

nografin och dess spridning i tillräcklig omfattning. 1 gränsfallen skulle ett 
sådant förbud på ett farligt sätt kunna fungera som censur.
1 Y t trande t  ö v ersa t t  frän finska.
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Författarförbundets kompetens räcker inte till för att förutse eventuella 
sjukliga företeelser.

Helsingfors den 26 augusti 1980
Suomen kirjailijaliitto

Pirkko Pesohi  
Sekre te rare

Finlands svenska författareförening r.f.:
----- och anser i likhet med förslagsställarna att det växande antalet

våldspornografiska tidskrifter och våldspornografiska inslag i olika tid
skrifter bör bekämpas. Vi vill alldeles speciellt fästa uppmärksamheten vid 
sädan pornografi som riktar sig till och exploaterar barn och ungdom.

Vi ifrågasätter dock ifall en lagstifning skulle leda till onskat resultat. 
Dels har det visat sig att olika former av censur är svåra att i praktiken 
tillämpa och att censur dessutom tenderar att skapa s. k. svarta marknader 
och sålunda har en icke önskvärd effekt.

Däremot uppmanar vi Nordiska ministerrådet att skyndsamt vidta alla 
tänkbara åtgärder, sasom importförbud och skattetekniska åtgärder, som 
är ägnade att minska lönsamheten för dylik hantering.

1 stället bör allt göras för att stöda försäljning och distribution av icke
kommersiellt inriktad, värdefull nationell litteratur.

Helsingfors den 20 augusti 1980
Finlands svenska författareförening r. f.

Claes Andersson  
Ordförande

M ette  Jensen-Sundhotm  
Sekre te rare

Tidskrifternas förbund:

Styrelsen för Tidskrifternas förbund ställer sig positivt till medlemsför
slaget.

Styrelsen konstaterar att alla strävanden att inskränka yttrandefriheten 
bör avvisas, men att vi måste ställa oss positiva till att förhindra missbruk 
av yttrande- och tryckfriheten.

Helsingfors den 10 juni 1980
Tidskrifternas förbund

Pekka Kautto  
VD
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Delegationen för nordiskt kulturellt samarbete har i skrivelse den 30 
oktober 1980 förklarat sig ins täm m a i y t trande av delegationens sektion  
fö r  kulturellt sam arbe te  (se nedan).

Sektionen för allmänt kulturellt samarbete inom Delegationen för nordiskt 
kulturellt samarbete

--------konstaterar, att frågan om våldspornografi är viktig och att för
bud bör utredas, men anser att utredningen av lagstiftningsåtgärder i 
anslutning till ärendet åligger de nationella judiciella myndigheterna. Sek
tionen understryker dock att man i detta sammanhang inte bör skapa 
stadganden som inte kan genomföras i praktiken.

Helsingfors i oktober 1980
(Ej sign.)

Centralkommissionen för konst har i skrivelse den 21 oktober 1980förkla
rat sig stödja medlemsförslaget.

Opinionsnämnden för massmedier:

I Finland gäller en lag angående undertryckande av osedliga publika
tioners spridning. Vårt land har även anslutit sig till den i Geneve år 1923 
avslutade internationella konventionen som avser undertryckande av 
spridningen av och handeln med osedliga publikationer. Ovannämnda 
lagstiftning kan tillämpas på sådant material som innehåller framställning 
av våld och som — enligt lagens ordalydelse — " så ra r  tukt eller anstän
dighet” . En betydande del av det material som avses i medlemsförslaget 
faller sålunda redan nu inom gällande lags tillämpningsområde. Å andra 
sidan har lagen stiftats redan år 1927 och är uppenbarligen till många delar i 
behov av reform. 1 samband med ett sådant reformarbete vore det måhän
da motiverat att utreda, på vilket sätt man borde försöka genom lagstift
ning påverka det i medlemsförslaget avsedda pornografiska materialet av 
ny typ.
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Enligt Opinionsnämndens för massmedier åsikt är den utredning som 
avses i förslaget i och för sig motiverad. Samtidigt borde alla till buds 
stående möjligheter att avvärja de i förslaget nämnda missförhållandena 
undersökas. Vid beredningen av en eventuell lagstiftning måste tas i beak
tande, att icke massmediernas möjligheter att förverkliga sina centrala 
uppgifter riskeras. Enligt nämndens åsikt vore det naturligast att ansluta 
utredningen till en totalreform av den s. k. pornografilagstiftningen, varvid 
samtliga synpunkter -  även de i förslaget framlagda -  kan beaktas.

Helsingfors den 5 september 1980
Opinionsnämnden för massmedier

Henrik Granqvist  
O rdförande

Timo Vuortama  
S ekre te rare

Oy Mainos-TV-reklam Ab:

Medlemsförslaget baserar sig uteslutande på våldspornografitidningar
nas, och olika andra tidskrifters oroväckande utökning av våldspornografi- 
materialet. Oy Mainos-TV-reklam Ab anser det därför inte vara befogat att 
till den delen avge något utlåtande, eftersom bolaget inte verkar som 
tidningsförläggare inom nämnda områden.

En annan faktor som gör att televisionen klart skiljer sig från tid
ningspressen, är att rundradioverksamheten på basen av radiolagen, är 
licensbelagd, vilket innefattar parlamentariska övervakningsorgan. De 
program som visas i televisionen övervakas nuförtiden av samhället.

Man har dock inom Oy Mainos-TV-reklam Ab följt med den offentliga 
diskussion som förts beträffande en eventuell växelverkan mellan å ena 
sidan de våldsepisoder som framförts i bildrutan och å andra sidan tittarna, 
och man har bekantat sig med de undersökningar som gjorts på området. 
Nedan framförs vissa detaljer om detta.

Då man väljer thrillerfilmer för televisionen bör man speciellt beakta, att 
visandet av våld i televisionen kan ha negativ inverkan på personer med 
outvecklat känsloliv och med sociala störningar, speciellt då det är fråga 
om barn och ungdom. Televisionen bär ett stort ansvar vid programvalet, 
men även föräldrarna borde ta del av barnens TV-tittande och framförallt i 
konfliktsituationer borde dessa ge anvisningar om, vilka andra lösningsmo
deller det finns förutom att bruka våld. Också de amerikanska vetenskaps
männen betonar hemmets betydelse då de undersöker störda barn. Benä
genheten att bruka våld visade sig enligt deras undersökningar bero på den
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tidigaste barndomens människorelationer och på att barnet upplevt verklig 
frustration och smärta samt att det känt sig illa lottat, och inte tillnärmelse
vis på att barnet tittat på tv.

I detta nu finns det i världen drygt 2 500 undersökningar och utredningar, 
vilka till största delen handlar om hur våldet i televisionen inverkar på 
tittarna.

Våldet är en uttrycksform för aggression. Aggressionen är ett primitivt, 
på fysiologiska händelser baserat reaktionssätt. Såväl djuren som männi
skorna uppvisar aggressioner och dessa har förekommit redan under män
niskans tidigaste evolutionstid. Aggressionerna kan utnyttjas som medel 
då man strävar efter olika mål.

Om våldsprogrammens inverkan finns tre teorier: uppviglingsteorin en
ligt vilken betraktandet av våld kan ge impulser och modeller för använ
dandet av våld, och utbrottsteorin, enligt vilken betraktandet av våld 
utlöser tittarnas egna våldskänslor. Vardera teorin baserar sig på experi
mentellt bevismaterial. Enligt den förmedlande teorin avgör våldets art, 
vilkendera teorin som gäller. Om tittaren följer med våld som han anser 
vara berättigat, så får han en orsak till att på sin omgivning ge utlopp åt 
sina egna våldskänslor för de orättvisor han enligt sin egen åsikt har fått 
lida. Det mest sannolika samband som upptäckts mellan TV-tittandet och 
våldet gäller endast i fråga om sådana barn, som redan på förhand är 
benägna för aggressivt beteende. Detta konstaterar man i den rapport som 
medicinalstyrelsen i USA har framlagt.

Det betraktade våldets art inverkar speciellt på barn: våld som upplevs 
som verkligt, medför i större omfattning mentala svårigheter än våld som 
upplevs som fantasi. Sålunda inverkar det verkliga våldet som beskrivs i 
nyhetssändningarna i mycket större utsträckning på barnen än det fantasi- 
betonade våld som framförs i vilda västernfilmerna eller de tecknade 
filmerna.

Att man idealiserar våldet kan medföra att barnen i konfliktsituationer 
väljer den våldsbetonade lösningsmodellen. Det är framförallt ett ständigt 
framförande av s .k .  godtagbart eller berättigat våld som kan inge barnen 
;n känsla av, att de kan lösa sina egna svårigheter genom att bruka våld, i 
det fall. att de anser sig ha rätt.

Att helt slopa våldet från kommunikationsmedierna, skulle åter å sin 
sida förvränga verkligheten; av det omgivande samhället skulle ges en skev 
3ild. en overklig bild.

Televisionen i Finland har systematiskt gallrat bort program med vålds- 
:pisoder. Nyligen genomfördes en gallupundersökning. där medborgarnas 
isikter om televisionstittandet utreddes och endast hälften av de tillfrågade 
'ar  numera av den åsikten att det visades för mycket våldsprogram. Vid 
örfrågan om thrillerprogrammen inverkat på den egna familjens uppträ- 
lande meddelade bara 9 %,  att programmen inverkat. Undersökningen 
>mfattade sammanlagt cirka 900 intervjuer. Ett överraskande resultat var 
>ckså det, att man inom familjerna ser på tv tillsammans med barnen i
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mycket större utsträckning än vad de som företog undersökningen på 
förhand antog. Endast 4 % av familjerna uppgav, att de nästan aldrig ser på 
TV tillsammans. Barnen inverkar dock i stor utsträckning på besluten om 
vad man skall titta på. Ända till cirka 12-års ålder följer barnen föräldrar
nas beslut och rekommendationer, men efter denna ålder beslutar barnen 
själva vilka program de vill se. 1 detta skede uppskjuts också de klockslag 
då barnen går och lägga sig.

1 åldersgruppen 7—12 år upphör TV-tittandet före kl. 21.30, men föl
jande åldersgrupp vakar redan till kl. 22.00. 1 två familjer av tre tillämpar 
föräldrarna tidvis en strikt linje i fråga om tittandet på de sena programmen 
och nekar tittandet, fastän barnet vill se programmet. Förbuden gäller 
speciellt vardagskvällarna. Till de förbjudna programmen hör krigs-, vålds- 
och skräckfilmerna.

De myndigheter som svarar för televisionens programverksamhet har. 
såväl i Finland som på övriga håll i världen, med avseende å våldet i 
televisionen, nödgats planera programmen utgående från motstridiga 
forskningsresultat. De myndigheter som övervakar televisionsbolagens 
verksamhet har utgått från följande faktum: Program som innehåller våld 
kan öka och bestyrka tittarnas brukande av våld, speciellt för de personers 
del, vilka redan av någon annan orsak har böjelse för våld. Televisionsbo- 
lagen bör skydda vissa delar av tittarkretsen, speciellt barnen. Deras TV- 
tittande kan regleras b l.a . genom att programmen medvetet placeras pä 
olika tider av dygnet. Samtidigt bör man rikta tillräcklig information om 
programmen till hemmen, så att man där kan fatta beslut, som basera sig 
på korrekta uppgifter. Vad gäller televisionens sena program, måste televi
sionen och föräldrarna tillsammans svara för dessa. Å andra sidan medför 
också förläggandet av thrillerprogrammen till sent på kvällen nya problem, 
för det finns alltid familjer, samt barn som är ensamma hemma, vilka får 
eller nödgas följa med de sena programmen. Det är svårt för televisionen 
att finna ” den gyllene medelvägen” , som skulle beakta samtliga tittares 
behov.

I detta sammanhang betonas dock det, att televisionen också borde 
erbjuda sina tittare positiva lösningar, alternativ som befrämjar livsvill
koren och åtgärder för bekämpandet av brottsligheten. Samtidigt bör man 
dock komma ihåg, att det för samhällets del kan vara lika farligt att täcka 
över följderna av våldet eller ignorera dem, som att låta människan klart se 
följderna av det, hur förfärliga dessa än är. Det som kan vara bättre för 
samhället, kan vara mera störande eller kränkande för den enskilda tit
taren.

Helsingfors den 1 september 1980
Pentti Hanski  

V erks tä l lande  d irek tö r
Tauno Aijälä  
P rogram chef
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Koti j a  koulu-yhdistysten liitto (Förbundet för de finska Hem och skola
föreningarna)1:

Förbundet har med oro konstaterat att våldspornografiska inslag ökat 
betydligt i olika tidskrifter och i den s. k. kiosklitteraturen i Norden. Det är 
ansvarslöst att de pornografiska publikationerna också utnyttjat barn och 
ungdom både i bild- och textmaterial.

Våldspornografin är ett problem med många olika orsaker. Därför kan 
det inte heller lösas endast med ett medel.

Förbundet anser att det är  motiverat att utforska möjligheter för att 
åstadkomma lagstiftning som skulle förbjuda våldspornografin. Dessutom 
är det nödvändigt att överväga och utreda andra möjliga medel för att 
motverka våldspornografin. Ett förbud, i synnerhet om övervakningen inte 
kan anordnas effektivt, kan ensamt lätt endast öka intresset i synnerhet 
bland ungdomen.

Det behövs attitydfostran för barn. ungdom och vuxna så att de lär sig 
hänsyn och respekt för en annan människa. 1 praktiken skulle denna 
attitydsfostran kunna ske t. ex. inom ramen för en verksamhet i Hem och 
skola-föreningarnas regi, som riktar sig till eleverna klassvis och i vilken 
både hem- och skoluppfostrare tillsammans med barn och ungdom kan 
diskutera dessa frågor. Genom att arbeta för ett gemensamt mål kan dessa 
grupper lära sig att i praktiska situationer ta hänsyn till andra människor i 
olika åldrar.

Eftersom kontakterna mellan de olika nordiska länderna är livliga och 
intima sprider sig de ovannämnda publikationerna lätt från ett land till ett 
annat. Därför bör utredningsarbetet och de nödvändiga åtgärderna skötas 
samnordiskt.

Helsingfors den 28 augusti 1980
Koti ja  koulu-yhdistysten liitto

Aulis Lintunen  
O rdförande

Anja Lehtijärvi  
V erksam h ets ledare

Förbundet Hem och skola i Finland r. f.:
-  -  -  behandlat ovanstående medlemsförslag och finner att våldspor

nografiska tidskrifter och andra publikationer
— utges i sensationsväckande, helt kommersiellt syfte
-  är  könsdiskriminerande och förnedrande
1 Y t trande t  öv ersa t t  från finska.
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— ofta utnyttjar barn och unga i sitt bild- och textmaterial
— ger barn och unga, som kommer i kontakt med dylika publikationer en 

helt felaktig bild av det sexuella samspelet och avtrubbar deras känsla 
för ömhet och hänsyn.
Förbundet förenar sig med förslagsställarna om att ett försvar av vålds

pornografin under hänvisning till yttrande- och tryckfriheten är att miss
bruka denna frihet.

I Finland existerar en lag som förbjuder framställning och försäljning av 
pornografiskt anstötliga skrifter och publikationer. Det livliga umgänget 
mellan de nordiska länderna bidrar dock till att sprida våldspornografin 
mellan länderna.

Förbundet anser att möjligheterna att i hela Norden lagstiftningsvägen 
förbjuda våldspornografi bör utredas.

Helsingfors den 20 augusti 1980
Förbundet Hem och skola i Finland r.f.

Agneta  von Essen  
O rdförande

Mary Nybergh  
Sekre te rare

I anslutning till utlåtandet om lagstiftningsåtgärder mot våldspornografi 
önskar Förbundet Hem och skola i Finland framhålla att Nordiska rådet 
även borde ta ställning till den förråande våldsmentalitet som ingår i många 
vecko- och andra publikationer för barn och ungdom.

Våldet dominerar tyvärr dagens världsbild. N yheter och aktualitetspro
gram innehåller våld och råhet, som inte kan undvikas om en sanningsenlig 
nyhetsförmedling skall kunna genomföras.

Det våld som ingår i sensationstidskrifter och filmer är däremot oaccep
tabelt då det förråar unga människor och ger dem intryck av att slagsmål, 
sparkar och hänsynslös misshandel är ett berättigat reaktionssätt vid per
sonliga motgångar och misslyckanden.

Detta meningslösa våld borde även kunna stävjas utan att yttrande- och 
tryckfriheten kränks.

Helsingfors den 20 augusti 1980
Förbundet Hem och skola i Finland r.f.

Enligt uppdrag 
M aty  Nybergh

Berit von Troil
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Suomen kirjastoseura — Finlands biblioteksforening:

Finlands biblioteksforening kan väl förena sig i den oro som utmärker de 
personer, som framställt  förslaget angående ifrågavarande ärende. Det är 
klart, att man med alla tänkbara medel bör sträva till att begränsa sprid
ningen av nämnda material.

Det är svårt för Finlands biblioteksforening att ta ställning till den 
juridiska sidan av frågan om stiftandet av en lag, som skulle förbjuda 
våldspornografiskt material. Att stifta en något så när enhetlig lag för alla 
nordiska länder torde inte vara möjligt, eftersom inställningen till saken 
troligtvis varierar från land till land. Dessutom har erfarenheten visat, att 
censurmentalitet och förbud inte alltid leder till önskat resultat. Det torde 
också uppstå tolkningssvårigheter vid definitionen av ifrågavarande mate
rial.

Med tanke på de bestämmelser, som redan existerar i vår strafflag och 
som berör osedliga publikationer, ställer Finlands biblioteksforening sig 
tveksam till detta initiativ, som tagits av dem som lagt fram förslaget, och 
hoppas, att man skall finna andra sätt att rätta till missförhållandet.

Helsingfors den 5 augusti 1980
Suomen kirjastoseura -  Finlands biblioteksforening ry

Tellervo Koivisto  
Ordförande

Hilkka M. Kauppi  
G enera lsek re te ra re

N o r g e
Forbruker- og administrasjonsdepartementet:

Forbruker- og administrasjonsdepartementet er oppmerksom på at det 
blir hevdet at pornografien har fått stigende innslag av vold og sadisme. 
Samtidig reageres det sterkt på den nedvurdering som ligger i bruken av 
mennesker, og da særlig kvinner, som kjønnsobjekter.

Som Justisdepartem entet peker på i sitt brev, vil imidlertid ikke den 
foreslåtte lovbestemmelsen ha samme aktualitet hos oss som f .eks. i 
Danmark og Sverige, siden vi allerede har en pornografibestemmelse.

Efter fullmakt 
E lsa  R a s ta d  B rå ten

Birgit Schjerven

O slo, 22. o k to b er 1980



24

Justis- og politidepartementet:

Justisdepartementet har i tillegg selv förelagt saken for Forbruker- og 
administrasjonsdepartementet. Kirke- og undervisningsdepartementet. 
R iksadvokaten, Norske kvinners nasjonalråd, Norges husmorforbund. 
Norsk kvinnesaksforening og brød og roser. -  Departementet har mottatt 
svar fra Riksadvokaten, Norske kvinners nasjonalråd, Norges husmorfor
bund og Norsk kvinnesaksforening (se nedan).

Under høringen har de tre kvinneorganisasjonene som har uttalt seg, 
støttet medlemsforslaget. Uttalelsene fra organisasjonene for presse, fort- 
fattere m. v. har gått imot nye straffebud for Norges vedkommende. Også 
Riksadvokaten, som har forelagt spørsmålet for statsadvokatene, har uttalt 
seg imot er særskilt forbud mot voldspornografi i Norge.

Justisdepartementet vil peke på at norsk rett inneholder et generelt 
forbud mot pornografi, straffelovens §211. Som bl. a. Riksadvokaten har 
nevnt i sin uttalelse, er islett av vold og sadisme blant de momenter det blir 
lagt vekt på når påtalemyndigheten tar stilling til om det skal reises sak for 
overtredelse av den norske pornografibestemmelsen. Justisdepartementet 
mener på denne bakgrunn at det ikke er behov for lovendringer på dette 
felt i Norge. -  Det er ikke naturlig for departementet å uttale seg om 
situasjonene i andre nordiske land.

Oslo. 23. september 1980
Kirsti Coward  
Fung. eksp sjef

Aslaug Viken

Kirke- og undervisningsdepartementet:

På bakgrunn av den situasjon vi har i Norge m .h . t .  pornografibestem
melser i straffeloven (§211) har medlemsforslage frå Nordisk Råd mindre 
aktualitet for oss. På den annen side kan det være av interesse å få saken 
vurdert på et bredt grunnlag i Norden, b l.a. vil de erfaringer vi har med 
straffelovsbestemmelsen kunne være et interessant bakgrunnsmateriale. 
Kultur politisk sett kan også en slik utredning ha interessante sider fordi 
mer grunnleggende spørsmål om ytringsfrihet og forholdet til kunstnerisk 
frihet må drøftes når et spørsmål som det foreslåtte tas opp til utredning. 
En utredning kan dermed gi bidrag som vil være av interesse også i Norge.
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På dette grunnlag har Kirke- og undervisningsdepartem entet ikke noe å 
bem erke til at det settes i gang en utredning i nordisk regi som foreslått i 
m edlem sforslag A 589/j fra N ordisk Råd.

Oslo. 9. oktober 1980
Efter fullmakt

H elge M . Sønneland  
U n d erd ire k tø r

Sjnr A ndersen  
F ø rstek o n su len t

Riksadvokaten:
Forslaget ble forelagt statsadvokatene på statsadvokatm øtet som ble 

holdt i tiden 8 .-1 0 . d .m . S tatsadvokaten  i Vestfold og Telem ark var ikke 
til stede, men ellers var alle statsadvokaturer represen tert.

Ingen av de tilstedevæ rende statsadvokater fant å kunne rå til at vi får et 
slikt forbud som foreslått.

N år det gjelder straffebestem m elser rent generelt mot voldsskildringer 
(NOU 1978: 51) viser jeg til uttalelse herfra av 31. mai 1979 (njr. 105/79 E). 
Det var bred enighet innen påtalem yndigheten om at det ikke burde søkes 
innført noen straffebestem m else rettet mot den som utgir voldsskildringer.

Jeg finner det også lite form ålstjenlig å innføre et særskilt straffebud for 
voldspornografi. Behovet for et slikt straffebud er vel heller ikke til stede i 
Norge hvor det finnes et generelt straffebud for pornografi (strl. § 211). Jeg 
peker im idlertid på at det ved håndhevelsen av dette straffebud er lagt opp 
til en vid anvendelse av opportun itetsprinsippet, slik at det fortrinnsvis 
reageres mot den hårde, mest ourtrerte  pornografi hvor grensen for det 
straffbart utuktige er klart overskredet. Det gjelder f. eks. barnepornografi, 
porno med større eller m indre isle tt a v  vo ld  og sadism e, dyre/m enneske- 
sam leier og diverse form er for gruppesex. Jeg viser for øvrig til mitt brev 
av 5. april 1979 til Ju stisdepartem ente t (Politiavdelning I) i forbindelse med 
en interpellasjon til justism inisteren .

Som det vil ses er et av de klare k riterier for håndhevelse av den 
alminnelige pornografibestem m else " s tø rre  eller mindre islett av vold og 
sad ism e". Behovet for et spesielt straffebud for voldspornografi kan jeg 
således ikke se er til stede i N orge, og jeg  ville finne det uheldig med et slikt 
spesielt straffebud ved siden av strl. §211.

O slo , 16. s e p te m b e r  1980

M agne Flornes
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Norsk ukepresse:

V åre utgivere er klar over det problem  som den tildels økende voldspor
nografi represen terer. De publikasjoner det her er snakk om befinner seg 
fjernt fra den seriøse del av ukepressen, som vår forening representerer.

N orsk  U kepresse er oppm erksom  på den holdningsdannende påvirkning 
som vår del av m assem ediene represen terer. Våre redaksjoner arbeider 
derfor e tte r meget strenge etiske retningslinjer -  med strengere krav enn i 
de generelle p resseetiske regler. Publikasjoner med voldspornografi a r
beider u tenfor både jurid iske og etiske ram m ebetingelser, og vi ville være 
de siste til å beklage om slike publikasjoner skulle opphøre med sin 
utgivelse. All klanderverdig publisistisk virksom het får virkninger for hele 
p ressen, også den del av presen som arbeider seriøst.

N orsk U kepresse er imidlertid i prinsipp imot lovgivning som skal regu
lere publisistisk virksom het. Slik lovgivning ser vi på som en alvorlig trusel 
mot ytrings- og trykkefriheten.

Oslo, 26. jun i 1980
for Foreningen Norsk ukepresse

Svein E. T. A ndersen  
D irek tø r

Norsk presseforbund:
-------- N orsk  presseforbund er et fellesorgan for tre selvstendige organi

sasjoner, nemlig N orsk journalistlag , N orsk  redaktørforening og N orske 
avisers landsforbund, og organisasjonene er enige om å avgi en felles 
uttalelse gjenom N orsk  presseforbund.

For N orsk  presseforbund er det naturlig å vise til den uttalelse vi avga 
den 31. mars 1979 til Industridepartem entet om utredningen fra Straffelov
rådet angående straffebestem m elser mot voldsskildringer (NOU 1978:51). 
Det m edlem sforslaget som er reist i N ordisk Råd er nær beslektet med de 
spørsm ål som ble drøftet av Straffelovrådet, selv om det her dreier seg 
spesielt om voldspornografi og den kvinnediskrim inering slike skildringer 
generelt er u ttrykk for.

N orsk presseforbund vil holde fast ved det prinsipielle syn vi ga uttrykk 
for i vår uttalelse av 31. m ars 1979, nemlig at det skal overbevisende 
grunner til for å gjennom føre nye inngrep i ytringsfriheten, i likhet med 
G traffelovrådets flertall vil N orsk presseforbund hevde at voldsskildringer 
ikke bør bekjem pes med nye straffebestem m eler. Det må også gjelde for 
voldsskildringer med et pornografisk innhold. E tte r vår oppfattning kan 
voldspornografi best m otarbeides gjennom holdningsendringer som er re
sultatet av fri m eningsbrytning og åpen debatt.
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I sin utredning om straffebestm m elser mot voldsskildringer pekte Straf
felovrådet også på problem ene med avgrensning og håndheving av slike 
bestem m elser. De samme problem er vil oppstå med straffebestem m eler 
som re tte r seg spesielt m ot voldspornografi.

N orsk presseforbund vil også vise til av vi i norsk lovgivning allerede har 
bestem m elser som setter s traff for publikasjoner med et innhold som 
generelt anses som sam funnsskadelig. En slik bestem m else finnes i S traf
feloven §211 , som retier seg mot utbredelse av utuktige skrifter m. v. Også 
av denne grunn kan vi ikke se behovet for nye straffebestem m elser som 
spesielt ram m er skildringer som inneholder voldspornografi.

N orsk  presseforbund kan derfor ikke anbefale at det i N ordisk Råds regi 
settes i gang en utredning om forbud mot voldspornografi.

Oslo. 3. juli 1980
Norsk presseforbund

Hans A ndreas Ihlebæk 
G e n era lsek re tæ r

Norges husmorforbund:
Gjennom kvinnenes fellesaksjon mot pornografi, har vi fått et klart 

inntrykk av at det i vårt land er et bredt ønske om mer effektiv og 
stram m ere rettshåndhevelse og mer dekkende lovbestem m else mot porno
grafi enn det vi nå har.

Vi vil derfor ikke bare stø tte at de øvrige nordiske land får lovbestem 
melse mot voldspornografi i likhet med strl. §211. men vi vil også anmode 
om at våre lover på dette om rådet må forbedres og m oderniseres.

Vi bor få begrepet pornografi inn i loven istedenfor "u tuk tige skrifter og 
desslige", og det bør fremgå av lovbestem m elsen at det som gjør pornogra
fien straffbar, e r at det skaper dyp m enneskeforakt og diskrim inering rettet 
mot begge kjønn.

N orges husm orforbund vil varm t anbefale at Norge må gå inn for en slik 
lovbestem m else i alle de nordiske land. Vårt forbund har i mange år, og 
særlig i det senere, gjennom  K vinnenes fellesaksjon mot pornografi, enga
sjert seg mot utbredelsen av pornografi. Det har dessverre øket u tbredel
sen av pornografi her i landet at den slags stoff selges fritt i Danmark og 
Sverige.

Dslo, 10. septem ber 1980
Norges husm orforbund

D agm ar S torås 
F o rb u n d sle d e r
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Den norske forfatterforening:

S tyret er av den oppfatning at gjeldende norske lover i tilstrekkelig grad 
gir m uligheter til å gripe inn overfor voldspornografi, og at det derfor skulle 
være unødvendig med ytterligere lovbestem te begrensninger. Begrens
ninger u tover de nå gjeldende ville kunne ramme seriøs litteratur av høy 
kunstnerisk verdi som m åtte bruke innslag av vold og seksualitet som 
kunstnerisk virkem iddel.

S tyret m ener det bør u tredes i hvilken grad lovbestem m elsene i Norden 
sam m enfaller på dette om rådet, idet vi ser det som en fordel at lovbestem 
m elsene her som på andre om rådet i størst mulig grad harm oniseres.

Oslo. 11. septem ber 1980
C am illa Carlson  

Form ann

Den norske forleggerforening:

1 m edlem sforslaget -  der det tas til orde for en utredning om forbud mot 
voldspornografi -  biir det anført at det voksende antall voldspornografiske 
blad og voldspornografiske innslag i ulike tidsskrifter volder uro og at 
innholdet i disse skildringer biir stadig mer sadistiske og forrående.

Den norske forleggerforening er enig i at en slik utvikling er betenkelig 
og at det bør overveies hva som kan gjøres fra sam funnets side for å 
m otvirke den påvirkning som voldspornografiske skildringer kan føre med 
seg -  i første rekke overfor barn og ungdom.

H ensynet til trykkefriheten tilsier at det ikke bør foretas innskrenk- 
ninger i den frie utgivelsesrett. M ens norsk straffelovgivning i dag ikke 
inneholder noen bestem m elser som utelukkende re tter seg mot skildringer 
av vold, sadism e, o .l . i ulike typer litteratur, re tte r straffelovens S 211 seg 
mot utbredelse av utuktige skrifter, bilder o .l. og ram m er således skild
ringer av pornografisk innhold (sadom asochistisk pornografi). Slike skild
ringer kan således falle inn under u tuktsbegreppet og ram mes av straffelo
ven e tte r en konkret vurdering av dom stolene i det enkelte tilfelle. E tter 
vår oppfatning foreligger det for tiden ikke grunn til å gi noen ny straffebe
stem m else av denne art i Norge. Vi er imidlertid klar over at nordiske 
lovregler ikke er ensartede på dette om råde, og at holdningen til dette 
spørsm ålet derfor kan være avvikende i andre nordiske land.

O slo , 9 . s e p te m b e r  1980

Tor Solum sm oen
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Vorske kvinners nasjonalråd:

N orske kvinners nasjonalråd vil varm t anbefale at den norske delegasjon 
/ed N ordisk Råd stø tter m edlem sforslaget, som kan føre til at lovgivning i 
indre nordiske land kom m er m ere på linje med vår lovgivning på dette 
>mråde.

N orske kvinners nasjonalråd har i alle år vært meget engasjert i kampen 
not pornografi, jfr. senest N asjonalrådets brev til Justisdepartem entet, 
^ovavdelingen av 10.11.75 og 7.2.76. Vi er enig i den begrunnelse som er 
'itt for m edlem sforslaget i N ordisk  Råd, og vi m ener at det vil være til 
ljelp for håndhevingen av det norske pornografiforbud å få forbud mot 
'oldspornografi også i alle de øvrige nordiske land.
Dslo, 9. septem ber 1980

N orske kvinners nasjonalråd
G rethe Værnø 

F o rm an n
Wivi A ase  

S e k re ta ria ts led er

Norsk kvinnesaksforening har i skrivelse den 26 augusti 1980 förk lara t 
ig stödja  m edlem sförslaget.

v e r i g e
ustitiekanslern:

Jag delar den oro för förekom sten av våldspornografiska tidskrifter och 
åldspornografiska inslag i olika tidskrifter som kommit till uttryck i med- 
:msförslaget. Det är därför också enligt min mening angeläget att åtgärder 
idtas från sam hällets sida för att komma till rätta med de problem  vilka är 
jrenade härm ed.
Sådana åtgärder har em ellertid redan vidtagits. Som fram går av yttran- 

efrihetsutredningens direktiv (se Dir 1977: 71) skall nämligen denna ut- 
:dning i sam band med att frågan om film censurens avskaffande behandlas 
yen ta upp hela frågan om möjligheten till efterhandsgranskning när det 
iller pornografi och våldsfram ställningar. Enligt vad jag  har inhäm tat från 
tredningens sekretariat kom m er frågan att behandlas i utredningens slut- 
itänkande som torde föreligga någon gång i början av 1982.
Med hänvisning härtill finner jag inte skäl till y tterligare yttrande över 

ledlemsförslaget.

to c k h o lm  d e n  11 s e p te m b e r  1980

B engt O. H am dahl
Bertil Werner
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Rikspolisstyrelsen:
Förslagsställarna redogör inte närm are för vad de avser med utrycket 

våldspornografi. A vses därm ed alla våldsskildringar skulle ett förbud häre
mot innebära ett avsevärt och inte godtagbart ingrepp i tryckfriheten. Är 
därem ot avsikten  att förbjuda skildringar av våldsanvändning i sexuella 
sam m anhang finns därem ot anknytning till äldre lagstiftning. Härm ed 
åsyftas förbudet i 16 kap. 7§ brottsbalken mot spridning av tukt- och 
sedlighetssårande skrifter och bilder, vilket upphävdes genom lag 1970 nr. 
225. Tidigare krim inaliseras sexuella skildringar i skrift och i form av 
b ilder, b l.a . grova sexuella våldshandlingar och av könsakter med barn 
blev härigenom  fria för spridning. Enda spärren utgjordes därefter länge av 
straffbestäm m elsen i 16 kap. 11 § brottsbalken rörande otillåtet förfarande 
med pornografisk bild.

Synen på sexuella skildringar har em ellertid förändrats under senare år. 
Det berättigade i att tillåta beskrivningar av grova sexuella avarter ifråga
sätts således alltm er. I lagstiftningen har detta  nyligen kommit till uttryck 
genom  införande av barnpornografibrott i tryckfrihetsförodningen (lag 
1979: 936) och härem ot svarande straffbestäm m else i 16 kap 10 a § b ro tts
balken.

Det kan ifrågasättas om inte skildringar av grovt våld i sexuella sam m an
hang enligt den nutida allm änna uppfattningen i princip förtjänar samma 
betraktelsesätt som barnpornografi.

R ikspolisstyrelsen tillstyrker att den föreslagna utredningen kom m er till 
stånd men att uppdraget begränsas till att avse pornografi med grovt våld i 
sexuellt hänseende.

Stockholm  den 4 augusti 1980
R ikspolisstyrelsen 
H olger R om anJer

D. von Poral

Brottsförebyggande rådet:
Enligt B rottsförebyggande rådets (BRÅ) uppfattning u ttrycker våldspor

nografin inte endast oacceptabel m änniskosyn, utan den bejakar också 
vissa form er av våldsbrottslighet.

Y ttrandefrihetskom m ittén (Ju 1977: 71) skall enligt sina direktiv pröva
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behovet av åtgärder på detta  om råde. I avbilden på resultatet av den 
kom m itténs arbete, av står BRÅ från a tt utveckla egna ställningstaganden.

Stockholm  den 22 augusti 1980
K urt Lindroth

Eckart Kiihlhorn
Svea hovrätt:

Rätten att i ord och bild återge pornografiska situationer och beskriva 
våldshandlingar är i dag nära nog obegränsad i Sverige. Den har dock 
såvitt angår pornografi underkastats ett par begränsningar som gäller 
spridning och exponering. D essutom  har nyligen antagits en straffbestäm 
melse om barnpornografiska fram ställningar i bild. Bestäm m elserna å ter
finns i 16 kap. b ro ttsbalken och , för att giltighet ifråga om tryckt skrift, i 
tryckfrihetsförordningen.

Frågorna om pornografi och våldsfram stäliningar har på senare tid i vårt 
land ägnats stor uppm ärksam het i den allm änna debatten . H ovrätten  finner 
det vara av vikt att man som ett led i strävandena att m otarbeta kønsdiskri
m inerende och förråande företeelser i sam hället överväger behovet av 
ändrad lagstiftning inom hithörande om råden. Så sker också redan i Sveri
ge. Den år 1977 tillsatta yttrandefrihetsutredningen har nämligen enligt 
sina direktiv a tt överväga en utvidgning av det straffbara om rådet i fråga 
om pornografi och våldsfram stäliningar. Enligt vad hovrätten erfarit har 
utredningen för avsikt att under 1981 framlägga betänkande i detta  hänse
ende. Sedan så skett torde, vad angår svenska förhållanden, med m ed
lem sförslaget avsedd utredning föreligga. Med hänsyn härtill synes från 
svensk synpunkt naturligt, att man tills vidare avvaktar näm nda betänkan
de.

Stockholm  den 8 sep tem ber 1980
På hovrättens vägnar 

Sten Rudholm
Bengt K jellkvist

Sveriges författarförbund (SFF):
Den 9 juni 1977 tillsattes i Sverige en yttrandefrihetsutredning (YfU) 

med vidsträckt uppdrag att föreslå lagstiftning inom yttrandefrihetens om 
råde. YfUs huvuduppdrag får visserligen anses vara att undersöka möjlig
heterna att utvidga y ttrandefrihetsskyddet till sådana media som nu inte 
tiar grundlagsskydd och att söka finna en lämplig lagstiftningsmodell för ett 
sådant vidgat skydd. Direktiven innehåller em ellertid också anvisningar
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om att YfU skall granska brottskatalogen och fästa särskild uppm ärksam 
het ju s t på våldsskildringar och pornografi. Enligt senare tilläggsdirektiv 
fick YfU 'ippdrag att kom m a med förslag om förbud mot s. k. barnporno
grafi, vilket föranlett såväl förslag som därefter följande lagstiftning med 
visst förbud m ot återgivande av barn i bildpornografi. Sedan YfU därefter i 
augusti förra året avgivit e tt principbetänkande om lagstiftningsm odeller 
fo rtsä tte r den nu med att arbeta fram ett konkret förslag. D etta komm et i 
enlighet med vad ovan sagts också att behandla vålds- och pornografifrå
gorna. Det får antagas att SFF  får detta  -  liksom alla tidigare förslag 
rörande tryckfrihetslagstiftning -  på rem iss.

I Sverige pågår således redan utredning om det ämne som m edlem sför
slaget avser. Med hänsyn härtill och då SFF i sinom tid kom m er att yttra 
sig över e tt konkret förslag i saken, anser vi det föreligga skäl att nu ta upp 
frågan i särskild ordning. H uruvida en fram tida lagstiftning bör utform as i 
nordiskt sam arbete kan vi, i avsaknad av det svenska utredningsförslaget, 
inte ta ställning till.

Stockholm  den 1 sep tem ber 1980
Sveriges författarförbund 

Jan Gehlin

Sveriges allmänna biblioteksforening, SAB:
1 likhet med förslagsställarna vill SAB på alla sätt värna om yttrande- 

och tryckfriheten.
N är det gäller frågan om våldspornografi torde detta  prim ärt vara en 

uppfostringssak och såväl föräldrar som skolan på skilda nivåer har här en 
väsentlig uppgift.

På senare tid har det em ellertid kunnat förm ärkas tendenser i föråande 
riktningar i olika tidningar och tidskrifter -  inte bara mot kvinnor utan 
även mot m inderåriga.

SAB är därför beredd att stödja förslaget. SAB är em ellertid m edveten 
om att det kan visa sig svårt att lagstiftningsvägen komm a till rätta med 
våldspornografin. En prövning av frågan kan dock komm a att medföra 
följdförslag som , förhoppningsvis, kan m inska intresset och därm ed m ark
naden för våldspornografin.

Lund den 23 sep tem ber 1980
F ör Sveriges allm änna biblioteksforening

Bo M artinsson  
O rd fö rande

Jan N yberg  
K anslich ef
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Allmänhetens pressombudsman:
Pressom budsm annens liksom Pressens opinionsnäm nds uppgift är att 

tillvarata den enskildes intressen gentem ot pressen genom att påtala publi
citet, som kan skada den enskilde eller kränka hans integritet och privatli
vets helgd, sam t att hjälpa honom  — eller henne -  a tt få felaktiga sakupp
gifter tillrättalagda eller tillfälle att bem öta kritik som riktas mot honom  i 
pressen. D ärem ot tillkom m er det inte vare sig pressom budsm annen eller 
opinionsnäm nden att bedöm a kvalitet av tidningar och tidningsartiklar från 
allmän synpunkt.

För den enskilde skadlig publicitet av våldspornografisk art kan påtalas 
enligt flera av de gällande pressetiska reg lerna1. Enligt publicitetsregel 6 
bör sålunda m assm edierna avstå från publicitet, som kan kränka privatli
vets helgd, om inte ett oavvisligt allm änintresse kräver offentlig belysning. 
Vidare skall, enligt publicitetsregel 8, offren för brott och olyckor alltid 
visas stö rsta  möjliga hänsyn. Berörda personers ras, börd, nationalitet 
eller kön bör, enligt publicitetsregel 9, inte fram hävas, om detta  är ovid
kom m ande eller kan uppfattas som m isskrediterande.

Våldspornografi av m er allm änt slag kom m er man inte åt med vare sig 
den lagstiftning eller de pressetiska regler som nu gäller. Jag delar m otionä
rernas oro  över att de våldspornografiska inslagen tenderar a tt bli allt mer 
sadistiska och förråade. En skärpning av lagstiftningen och/eller de press
etiska reglerna är em ellertid enligt min mening inte det lämpligaste medlet 
för att kom m a till rä tta  med problem et. Jag anser att andra åtgärder -  
främ st ökad upplysning och intensifierad debatt inte minst inom m assm e
diernas egna led -  först bör prövas.

På anförda skäl får jag  avstyrka förslaget om utredning om förbud mot 
våldspornografi.

Stockholm  den 6 augusti 1980
Thorsten Cars 

A llm än he tens  p resso m b u d sm an

Pressens opinionsnämnd:

Frågan om förbud mot våldspornografi är redan under utredning i Sveri
ge genom y ttrandefrihetsutredningen (Ju 1977: 10), som tillkallades av 
chefen för justitiedepartem en tet den 9 jun i 1977. I direktiven för u tred 
ningsarbetet (dir 1977: 71) har denna fråga i första hand ställts i relation till 
frågan, om film censuren för vuxna bör finnas kvar. Det sägs sålunda att 
kom m ittén, om den föreslår att vuxencensuren avskaffas, får överväga,

'H ä r  ej try ck ta .
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om i stället m öjligheterna till efterhandsingripanden bör utvidgas i någon 
mån genom  en bestäm m else rörande pornografi och våldsfram ställningar. I 
ett senare avsnitt av direktiven sägs em ellertid att en viss försiktig utvidg
ning av det straffbara om rådet kan vara m otiverad också vad gäller fram 
ställningar i andra m edier än film. t. ex. tryckta skrifter och videogram.

Y ttrandefrihetsutredningen avgav 1978 betänkandet (Ds Ju 1978: 8) 
Barnpornogråfi. På grundval av betänkandet beslutade statsm akterna un
der 1979 sådana ändringar i tryckfrihetsförordningen och brottsbalken att 
skildringar av barn i pornografiska bilder kan stävjas (prop 1978/79: 179, 
KU 33, rskr 317). Enligt vad näm nden har sig bekant arbetar komm ittén 
vidare med frågan om bestäm m elser om pornografi och våldsfram ställning
ar i övrigt.

N äm nden anser att det i detta  läge inte behövs något ytterligare initiativ 
för Sveriges vidkom m ande.

Stockholm  den 16 septem ber 1980
På pressens opinionsnäm nds vägnar:

Olle H öglund

Pressens samarbetsnämnd:

Eftersom  frågan om förbud mot våldspornografi redan ingår i direktiven 
till den sittande y ttrandefrihetsutredningen vill Sam arbetsnäm nden dock 
som sin åsikt fram föra att man avvaktar denna utrednings förslag, innan 
beslut tas om ytterligare utredning.

Stockholm  den lOjuni 1980
F ör Pressens sam arbetsnäm nd 

M onica Boethius 
O rd fö rande

Riksförbundet hem och skola (RHS):
I den svenska lagstiftningen har nyligen införts förbud mot s. k. barnpor- 

nografisk bildfram ställning, d. v. s. mot bilder som visar barn i kränkande 
sexuella situationer. Förbundsstyrelsen  kan tillstyrka att man utreder om 
ett m otsvarande förbud kan införas beträffande våldspornografi.

M ot bakgrund av den relativt v idsträckta tryckfrihet som gäller -  och 
bör gälla -  i alla de nordiska länderna, vill vi dock peka på att viktiga
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insatser kan göras i andra form er än genom lagstiftning för att m otverka 
förråande och våldspornografiska skrifter och liknande alster. Som exem 
pel kan näm nas den aktion som gjordes av R iksförbunder hem och skola 
mot tidningen Okej våren 1980. Det kan näm nas att tidningen lades ned 
efter endast tre num m er.

R iksförbundet hem och skola
G abriel Rom anus  
F ö rb u n d so rd fö ra n d e

Lars f f  il de berg  
F ö rb u n d ssek re te ra re

3 6





1NORDISKA RÅDET
29:e sessionen 1981

A 590/k

SU PPLEM EN T

Medlemsförslag
im en utbytes- och stipendieordning för nordiska bildkonstnärer

Väckt av Årni G unnarsson, Inger H irvelä , Gunnel Jonäng och R obert 
3 edersen)

31 LAG  A I

Vttranden över medlemsförslaget 
Vordiskt konstcentrum:

Förutsättningen för att gästateljéerna skall kunna u tnyttjas i full ut- 
;träckning är att konstnärerna genom  sådana medel kan täcka de merut- 
>ifter som uppstår.

E tt behov av stipendier finns också i sam band med utställningar, som 
jrdnas utanför det egna landet och där konstnärens närvaro  ofta är nöd- 
/ändig, och där hon eller han av naturliga skäl vill delta.

O fta saknar konstnären möjlighet att själv betala konstnaden för resor 
)ch uppehälle. D etsam m a gäller deltagande i konferensen, sem inarier och 
jverläggningar av annat slag.

F ör d essa senare ändam ål k rävs förhållandevis sm å belopp som emeller- 
id snabbt skall kunna anskaffas. D etta  kan ske genom  stipendiekassor, 
iom för ett år i taget d isponeras av något lämpligt organ inom vart och ett 
IV de nordiska länderna. Förslagsvis skulle de nationella kontaktgrupper 
iom ordnas inom N ordisk t konstcentrum  ha till uppgift att för cen trets 
åkning sköta stipenieutdelningen, var och en inom sitt om råde.

E ftersom  gästateljéverksam heten  b ör sam ordnas av N ordiskt konstcent- 
■um bör cen tre t också ansvara för stipendieordningen i sam band med detta  
iksom för fördelningen av stipendiekassor och redovisningen av dem.

<Lungälv den 13 jun i 1980
N ordisk t konstcentrum s råd 

Erik K ru skop f  
Centrets ledare
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Nordiska konstförbundet (NKF):

N K F  anser, a tt det p lanerade nordiska gästateljénätet bör u tgöra en 
väsentlig del av bildkonstsam arbetet i N orden. Genom ett sådant nät 
kom m er de nordiska b ildkonstnärerna a tt uppnå en arbetsstim ulerande 
kontakt med varandera, Förbundet vill speciellt understryka vikten av att 
konstnärer från alla fem länder kontinuerligt får arbeta i dessa ateljéer och 
att även sam arbetsprojekt kan genom föras där.

N K F  ser det därför som en nödvändighet, a tt ovannäm nda förslag 
förverkligas. En sådan ordning är en förutsättning för att den ovan skisse
rade aktiv iteten  skall kunna lyckas och ett kontinuerligt u tnyttjande av 
ateljéutrym m ena garanteras. M an bör m innas, a tt en längre arbetsperiod 
utom lands för konstnärerna innebär, a tt de norm ala utgifterna i hem landet 
för bostad , ateljé osv. skall erläggas sam tidigt som kostnaderna i sam band 
med vistelse och arbete utom lands m åste klaras av. I detta  sam manhang 
vill vi gärna hänvisa till nordiska undersökningar som har gjorts beträffan
de b ildkonstnärernas sociala och ekonom iska ställning och som visar, att 
denna yrkesgrupps ekonom iska situation i allm änhet är svag.

N K F  föreslår, a tt stipendieordningen som bör vara knuten till det nor
diska gästateljénätet, förvaltas som ett separat anslag inom N ordiskt 
konstcentrum . De enskilda stipendiernas storlek föreslås m otsvara finska 
statens konstnärsstipendier.

Med hänvisning till vad som ovan sagts, rekom m enderar N K F , att en 
stipendieordning för nordiska b ildkonstnärer etableras.

Roslagen u tanför Stockholm  den 1 septem ber 1980 
För N ordiska konstförbundet

Bodil K aalund  
F ö rb u n d so rd fö ran d e

Annem ie Ö sterberg  
F ö rb u n d ssek re te ra re

D a n m a r k
Ministeriet for kulturelle anliggender:

I den anledning kan det herved m eddeles, at m inisteriet er enigt i, at der 
på det foreliggende grundlag ikke bør oprettes en nordisk kunstpris. Minis
teriet har på nuvæ rende tidspunkt ingen bem ærkninger til forslaget udover,
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at man påpeger, at en udveklings- og stipendieordning for nordiske billed
kunstnere vil kræ ve forøgede bevillinger på det fællesnordiske budget.

K øbenhavn, den 4. sep tem ber 1980
P. m .v.

O. Perch N ielsen
Karen Munk Christensen  

Fuldm æ gtig

Danske Kunsthåndværkeres Landssammenslutning:
D anske K unsthåndvæ rkeres Landssam m enslutning kan varm t anbefale 

forslaget om en stipendieordning i tilknytning til ophold i gæ steateliererne. 
Specielt glæder det os, at en sådan ordning vil gøre det muligt også for unge 
og m indre etablerede kunsthåndvæ rkere at modtage tilbudet om et gæste
ophold.

K øbenhavn, den 22. maj 1980
På D K L 's vegne 

Anna S trandgaard

F i n l a n d
Undervisningsministeriet:

-------- har undervisningsm inisteriet bett delegationen för nordiskt kultu
reilt sam arbete sam t centralkom m issionen för konst att inkom ma med 
utlåtande i ärendet (se nedan).

M inisteriet hänvisar til! delegationens u tlåtande där det sägs att det i 
nuvarande skede inte är skäl a tt eftersträva en ny utbytes- och stipen
dieordning innan man har erhållit y tterligare erfarenheter av verksam heten 
vid N ordiskt konstcentrum .

Spörsm ålet beträffande inrättande av en gästateljéordning behandlas för 
tillfället av nordiska kulturavtalets sam arbetsorgan. Undervisningsm inis
teriet kom m er a tt ta slutlig ställning till förslaget i sam band med denna 
behandling.

H elsingfors den 20 novem ber 1980
Jaakko N um m inen  

K an slich ef
Fredrik F orsberg  
Y ngre reg e rin g ssek re te ra re

t l  -2 9 :sess A 590/k Supplement
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Delegationen för nordiskt kulturellt samarbete hänvisar i skrivelse den 30 
ok tober 1980 till y ttra n d e  från  delegationens sektion fö r  allm änt kulturellt 
sam arbete  (se nedan).

Sektionen för allmänt kulturellt samarbete inom Delegationen för nordiskt 
kulturellt samarbete1:

-  — — konstaterar att kontakterna och umgänget mellan de nordiska 
b ildkonstnärerna kom m er a tt öka i och med ett större bruk av nationella 
stipendier och användande av gästateljéerna i N ordiskt konstcentrum . 
Sektionen anser att det för närvarande inte finns anledning att eftersträva 
en ny utbytes- och stipendieordning förrän man har fått erfarenheter av 
N ordiskt konstcentrum s verksam het.

H elsingfors i ok tober 1980
(Ej sign.)

Ålands landskapstyrelse har i sin skrivelse den 30 m aj 1980 förk larar sig  
fö ro rd a  m ed lem sförslag et.

Finlands konstakademi1:
Finlands konstakadem i delar den ståndpunkt som fram förts av försla

gets undertecknare om att det borde skapas m öjligheter för bildkonstnärer 
a tt inom ram en för en nordisk stipendieordning få u tnyttja gästateljéer. 
Samtidigt vill Finlands konstakadem i speciellt poängtera att den föreslagna 
verksam hetsm odellen bör eftersträva a tt skapa bättre förutsättningar för 
sam arbete mellan b ildkonstnärer i N orden. Sålunda förenar sig Finlands 
konstakadem i om förslaget a tt N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska 
m inisterrådet a tt etab lera den föreslagna utbytes- och stipendieordningen.

Helsingfors den 29 augusti 1980
Finlands konstakadem i

Ex officio
L as si A uram o  

Sekreterare-ekonom

' Y ttra n d e t ö v e rsa tt från  finska .
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Centralkommissionen för konst hänvisar i skrivelse den  7 oktober 1980 till 
yttran de av den 26 augusti 1980 frå n  sta ten s bildkonstkom m ission (se 
nedan).

Statens bildkonstkommission1:
Kom m issionen finner det nödvändigt att skapa en nordisk stipen

dieordning för att b l.a . trygga ett effektivt bruk av ateljeutrym m ena i 
N ordiskt konstcentrum  och betrak tar liksom förslagsställarna inrättandet 
av en stipendieordning som ett bättre  alternativ än till exem pel enbart 
inrättandet av ett nordiskt konstpris.

Helsingfors den 26 augusti 1980
Eero Hiironen  

O rd fö rande
Rikko R ainesalo  
S ekre ta re

Suomen kuvataidejärjestöjen liitto (Finlands bildkonstföreningars för
bund)':

Soum en kuvataidejärjestöjen liitto finner inrättandet av en nordisk sti
pendieordning nödvändigt bl. a. för a tt trygga effektiv användning av atel
jéu trym m ena i N ordiskt konstcentrum  och anser inrättandet av en stipen
dieordning vara ett bättre  alternativ  än t. ex. enbart inrättandet av ett 
nordiskt konstpris.

V alkeakoski den 1 sep tem ber 1980
Suom en kuvataidejärjestöjen liitto ry

M arja-Liisa Järvinen  
G e n era lsek re te ra re

'Y ttra n d e t ö v e rsa tt  från  finska .
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Statens kunstakademi:

Vi m inner her om at da det for noen år siden var tale om å opprette en 
norsk billedkunstpris ble dette  forkastet av landets billedkunstnere. Billed
kunstnerne ønsket istedet pengene brukt til noe m ere kunstfrem m ende.

En slik utveksling og stipendordning er forøvrig den eneste mulighet for 
at kunstnere i etableringsfasen kan ha anledning til å benytte seg av 
gjesteatelierene i de andre nordiske land. Vi anser at slik kontakt med de 
andre nordiske land er svært viktig og beklager at de praktiske muligheter 
for kontakt med og kunnskap om hverandre har vært svært utilfredsstil
lende de siste år. En slik utvekslings- og stipendordning er e tte r vår 
oppfatning en forutsetning for at de initiativ til kontakt som nå er tatt 
(opprettelse av Sveaborg konstsentrum , utveksling av læ rerkrefter mellom 
akadem iene o. 1.) skal kunne gi de ønskede resultater.

Oslo. 4. august 1980
Knut R ose  

R ek to r
Aina H elgesen  
H øg sk o lesek re tæ r

Billedkunstfaglig Sentralorganisasjon:
-------- stø tter m edlem sforslaget, og m ener det er viktig at det opprettes

en stipendordning som kan nyttes i forbindelse med et nordisk gjesteaté- 
liernett.

Oslo, 22. august 1980
For Billedkunstfaglig Sentralorganisasjon 

Ingolf H olm e
Chr. R oscher-N ielsen

S v e r i g e
Kulturrådet:

F ör att u tnyttjandet av en gästateljé verkligen skall innebära en ekono
misk lättnad föreslås en stipendieordning som befriar utnyttjaren  från de 
kostnader det m edför a tt sam tidigt betala hyra för sin ateljé i hem landet.

K onstnärerna är en yrkesgrupp med svåra ekonom iska problem. I N or
diska rådets m edlem sförslag anges, att u tredningar i Finland visar, att 
b ildkonstnärernas ekonom iska ställning är svagare än den hos u tövarna av 
andra konstnärliga yrken. En undersökning gjord av K onstnärsnäm nden 
visar att detta  är förhållandet även i Sverige.
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Föreliggande förslag kom m er visserligen om det genom förs endast ett 
begränsat antal konstnärer till godo men varje positiv åtgärd till b ildkonst
närernas from m a m åste välkom nas ur kulturpolitisk synpunkt. Förslaget 
förefaller därför kulturrådet lämpligt a tt genom föra, föru tsatt att stipen
dierna såsom  föreslås i förslaget kom m er även icke etablerade konstnärer i 
N orden till godo.

Stockholm  den 13 augusti 1980
A nders Clason

Anja Paidin

Statens konstråd:
K onstrådet ställer sig positivt till idéerna bakom  förslaget. En väl funge

rande utbytes- och stipendieordning som ekonom iskt möjliggör kontakter 
mellan nordiska b ildkonstnärer bör kunna stärka det nordiska sam arbetet 
inom bildkonsten och därigenom  även utveckla konsten i alla nordiska 
länder.

K onstrådet vill em ellertid sam tidigt påpeka att förslaget genom att vara 
helt generellt knappast kan läggas till grund för e tt direkt beslut. Det torde 
vara nödvändigt a tt först göra en m indre utredning om t. ex. lämplig 
tidslängd för stipendieperioder, u rvalskriterier när det gäller stipendiaterna 
och självfallet de ekonom iska konsekvenserna.

Stockholm  den 18 augusti 1980
Enligt S tatens konstråds beslut 

Justus Ö sterm an

Akademien för de fria konsterna:

Sedan flera år har akadem ien engagerat sig i frågan om gästateljéer för 
b ildkonstnärer för a tt främ ja det internationella u tbytet inom denna sektor. 
B l.a . har akadem ien väckt förslag om gästateljéer på Skeppsholm en, vil
ket ärende dock på obestäm d tid bordlagts av byggnadsstyrelsen i väntan 
på den definitiva fördelningen för olika ändam ål av de där befintliga bygg
naderna. Det ä r därför med stor tillfredsställelse som vi no terar att det 
inom ram en för det nordiska sam arbetet tycks finnas förutsättningar att få



10

fram en ateljéordning i sam tliga nordiska länder liknande dem som redan 
tillförsäkrats N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg.

A tt det, såsom  även fram föres i m edlem sförslaget. för en konstnär kan 
vara förknippat med stora ekonom iska problem  att bli tilldelad ett ateljésti
pendium , är ett faktum  som akadem ien har många praktiska exempel på. 
Akadem ien d isponerar bl. a. två ateljér i Cité International des Arts i Paris.

N är en sådan ateljé u tannonseras såsom  stipendium för ett år till en 
svensk konstnär, inskränks antalet sökande oftast till dem som är djärva 
nog att sätta en redan förut ansträngd ekonom i på spel för fördelen att ha 
arbetsm öjlighet utom lands under en längre tid. Gång efter annan har det 
sedan visat sig att stipendater fått sina arbetsm öjligheter förstörda i jak ten  
på pengar för det dagliga uppehället och  för de utgifter som fortlöpande 
måste betalas hemma. Allt oftare får akadem ien num era ur stipendiefonder 
försöka bispringa stipendiaterna med större och mindre sum m or för att de 
inte skall tvingas att i förtid avbryta sin stipendietid. För akadem iens del 
gäller alltså f. n. redan i praktiken den bedömning som också ligger till 
grund för m edlem sförslaget: ateliestipendier bör kom bineras med penning
stipendier för att garantera en viss ekonom isk trygghet under stipendieti
den och därigenom  verkligen gagna konstnärerna och det konstnärliga 
sam arbetet över gränserna.

Akadem ien vill gärna fram hålla den principiella betydelse en autom atisk 
koppling mellan ateljé och penningstipendium  på det sam nordiska planet 
skulle kunna få som modell även i de enskilda m edlem sländerna. Både ur 
kulturpolitisk sikt och för den enskilde konstnären skulle en sådan ordning 
vara av vida större nytta än ett nordiskt konstpris.

Det m å här kanske anm ärkas att förhållandet beträffande konsthan tver
kare och form givare har delvis annan karaktär (se yttrandet i Sak A 5861 
k ) .1

Med hänvisning till vad som ovan fram förts vill Akadem ien för de fria 
konsterna varm t förorda förslaget att inrätta en sam nordisk utbytes- och 
stipendieordning enligt den modell m edlem sförslaget avser.

Stockholm  den 22 juli 1980
F ör Kungl. Akadem ien för de fria konsterna 

Karin Lindegren  
Akademisekreterare

1 Se A 586/k M edlem sförslag  om  åstad k o m m an d e  av s tö dordn ingar fö r a tt uppm unt- 
ra ko nstid k are .
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Konstnärliga och litterära yrkesutövares samarbetsnämnd:

K LY S kan i allt väsentligt instäm m a i förslagsställarnas argum entering. 
En utbytes- och stipendieordning får en reell betydelse för det nordiska 
sam arbetet på b ildkonstom rådet. Det torde inte bli fallet med ett nordiskt 
konstpris. K LY S tillstyrker m edlem sförslaget, dock med den markeringen 
att KLYS föru tsätter att nya pengar ställs till förfogande för en sådan 
utbytes- och stipendieordning.

Stockholm  den 23 sep tem ber 1980
K onstnärliga och litterära yrkesu tövares sam arbetsnäm nd (KLYS)

Jan Gehlin  
O rd fö rande

M aud Brändström  
S ekre te ra re

Konstfrämjandets riksförbund:
K onstfräm jandet har beretts tillfälle att y ttra  sig i näm nda fråga och vill 

anföra,
a tt vi tillstyrker stipendiegivning i direkt anslutning till gästateljéverk- 

sam heten. G ästateljéerna kom m er säkerligen inte a tt kunna u tnyttjas i full 
u tsträckning om inte konstnärerna genom stipendier får tillfälle att täcka 
utgifter för resor och uppehälle, 

a tt vi tillstyrker upprättandet av ett särskilt pris för bildkonstnärer med 
tanke på den m ycket dyrbara och om fattande adm inistration detta  skulle 
m edföra,

a tt det även finns ett behov av m indre snabbadm inistrerade stipendier i 
sam band med deltagande i konferenser, sem inarier och utställningar u tan 
för det egna landet.

Stockholm  den 16 juni 1980
K onstfräm jandets riksförbund

O lo f N o re ll12
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Medlemsförslag
om intensifierad användning av ljus vägbeläggning för att öka trafik
säkerheten

(V äckt av Christian C hristensen , Sakari K nuuttila, Essen Lindahl, Thor 
Lund och M arjatta  Väänänen)

BILAGA I

Yttranden över medlemsförslaget 
Nordisk trafikksikker hetsråd:

Sam ferdselsdepartem entet og N ordisk trafikksikkerhetsråds sekretariat 
har forelagt saken for V egdirektoratet. Sekretariatet viser til vedlagte kopi 
av brev av 18. desem ber 1980 fra V egdirektoratet (.ve nedan under N orge).

I tillegg til V egdirektoratets uttalelse vil vi tilføye at sekretariatet ser 
positivt på bruk av lys vegbelegging for å øke trafikksikkerheten. De 
relativt høye kostnadene ved lys vegbelegging, har imidlertid m edvirket til 
å begrense bruken av dette  virkem iddel mot m ørkekjøringsulykker. De 
fleste lyse vegm aterialer har noe svakere m ekaniske egenskaper som gjør 
det naturlig å søke andre bruksom råder, f. eks. lyse vegskuldre.

Vi vil an ta at bruk av lyse vegdekker også i fram tiden vil bli begrenset. 
Legging av lyse vegdekker på spesielt u lykkesutsatte vegstrekninger kan 
imidlertid være hensiktsm essig for å bedre b l.a . den optiske linjeføring og 
øke kontrastvirkningen. N ordisk Trafikksikkerhetsråds sekretariat vil der
for anbefale at k riterier for bruk av lys vegbelegging, ikke bare på selve 
vegbanen, men også på skulderen, vurderes nærm ere med tanke på økt 
bruk på ulykkesstrekninger. Bruk av lyse vegdekker som trafikksikker- 
hetstiltak, m å vurderes og prioriteres på linje med andre aktuelle virke
midler.

E tte r fullmakt 
R. N . Torgersen  

F o rm an n  i N T R

O slo , 12. j a n u a r  1981
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D a n m a r k
Ministeriet for offentlige arbejder hänvisar i skrivelse den 11 decem ber  

1980 till y ttran d e från  ju stitsm in iste rie t och vejd irektoratet båda av den 4 
decem b er 1980 (se nedan).

Justitsministeriet hänvisar i skrivelse den 4 decem ber 1980 till yttran de  
från  R å det fo r  Trafiksikkerhedsforskning av den 25 n ovem ber 1980 (se 
nedan).

Vejdirektoratet:

Det er i forslaget anført, at kørsel i m ørke m edfører en særlig uheldsri
siko, der yderligere forøges af ugunstige forhold som våd vejbane.

D er er endvidere gode grunde til at antage, at brug af lyse vejbelæg
ninger har en gunstig virkning for synsforhold og trafiksikkerhed under 
m ørkekørsel. D er findes dog ikke egentlige konsekvensanalyser af vejbe
lægningens betydning for trafiksikkerheden.

H vad angår belyste trafikveje, fører brug a f lyse vejbelægninger til en 
energibesparelse og derm ed en økonom isk besparelse, selv når de øgede 
om kostninger til lyse vejbelægninger tages i betragtning. 1 cirkulære om 
vejbelysning, M inisteriet for offentlige arbejder, 26. septem ber 1979, op
fordres derfor også til brug a f middellyse vejbelægninger på belyste trafik
veje. Disse forhold er yderligere uddybede i vejregelhæfte 9.20.01, Vejdi
rek toratet, 1979.

D enne opfordring i cirkulæ ret om  vejbelysning er tillige et udtryk for, at 
lyse vejbelysninger forlængst har vundet indpas på større veje, både i 
belyste og ubelyste om råder.

Ifølge en skønsm æssig vurdering på baggrund af det årlige forbrug afly st 
stenm ateriale findes der allerede 8—10000 km vej i D anm ark med lyse 
belægninger.

Til sam menligning e r den sam lede længde af hovedlandeveje og lande
veje i D anm ark ca. 11 500 km pr. 1 jan uar 1980. S tørstedelen af disse veje 
er forsynet med lyse vejbelægninger, hvortil kom m er enkelte lyse vejbe
lægninger på den ca. 5 gange så lange sam lede strækning a f kom m uneveje.

L yse vejbelægninger i D anm ark udføres i noget omfang med lyse natur
sten , men overvejende med kalcineret flint (opvarm et flint), der undertiden 
opfattes som et ” syntetisk”  m ateriale. M erom kostningerne til kalcineret 
flint e r om trent som anført i forslaget, dvs. ca. 1,50 kr. pr. m2 vejbelæg
ning.

Tidligere anvendtes i D anm ark endvidere betydelige mængder af et 
andet ” syntetisk”  m ateriale, Synopal (frem stillet af en glassm elte), og 
vejbelægninger med Synopal findes endnu mange steder. Ved brug af 
Synopal m å der i dag påregnes en væsentlig større ekstraom kostning.
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Der er ikke i D anm ark påpeget forringede egenskaber af vejbelægninger 
med ” syntetiske”  m aterialer. Derim od har lyse natursten  ikke altid frem 
bragt en overbevisende lyshed af vejbelægningen, tilsyneladende på grund 
a f en stæ rk vedhæftning til vejbelægningens bitum en.

Der benyttes således lyse vejbelægninger i større omfang i Danm ark end 
i Norge eller i noget andet land. D anm ark har endvidere nogen eksport af 
lyse stenm aterialer til nordeuropæ iske lande.

D er er endvidere udført, og udføres stadigt, et ret betydeligt arbejde 
både i D anm ark og i nordisk sam arbejde med henblik på vejbelægningers 
refleksionsegenskaber.

I forbindelse med Lysteknisk  Laboratorium s banebrydende arbejde med 
form ulering af belysningsnorm er er der foretaget og beskrevet om fattende 
forsøg til vurdering af naturlige lyse skandinaviske bjergarters og synte
tiske aggregaters lystekniske egenskaber.

I forlængelse af dette  arbejde er der udviklet et apparatur i sam arbejde 
mellem statens vejlaboratorium . V ejdirektoratet, og Lysteknisk L aborato
rium til bedøm m else a f asfaltm aterialers lystekniske egenskaber i produk
tionsfasen.

De fundam entale forudsæ tninger for vurdering af vejbelægningers lys
tekniske egenskaber for trafiksikkerheden er fremlagt i den fællesnordiske 
rapport nr. 3, 1980, m ed deltagelse af:

-  Lysteknisk L aboratorium  (LTL) -  Danm ark
-  V ejdirektoratet (VD-DK) -  D anm ark
-  Väg- och vattenbyggnadsstyrelsen  (VVS) — Finland
-  E lektrisitetsforsyningens forskningsinstitutt (EFI) Norge
-  V egdirektoratet (VD-N) -  Norge
-  S tatens våg- och trafikinstitu t (VTI) -  Sverige
-  S tatens vägverk (VV) -  Sverige

I rapporten  frem sendes forslag til 25 fællesnordiske projekter vedrø
rende synsbetingelser under m ørkekørsel.

K øbenhavn, den 4. decem ber 1980
P .d .v.

Kim Steen-Petersen  
Sekretariatschef

Kommunernes Landsforening:

Landsforeningen har drøftet forslaget med stadsingeniørforeningen, og 
landsforeningen skal m eddele at man ikke har indvendinger mod forslaget, 
idet landsforeningen herved forudsæ tter, at det er pågældende vejbestyr-
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else der fortsat selv træ ffer beslutning om anvendelse af vejbelægningsm a
teriale.

K øbenhavn, den 15. jan uar 1981
Thorkild Sim onsen

O. Ingvartsen

Rådet for Trafiksikkerhedsforskning:
Der er ikke i R ådet for T rafiksikkerhedsforsknings regie gennemført 

undersøgelser af lyse vejbelægningers eventuelt gunstige virkninger for 
trafiksikkerheden.

G rundlaget for bem ærkningerne til det foreliggende forslag er hentet i 
følgende nordiske forskningsrapporter:

Road Surfaces in Traffic Lighting, Lysteknisk Laboratorium , rapport 
nr. 9, Sept. 1974 (ref. 1).

Lystekniske og visuelle forhold på veje uden fast belysning. Problem for
mulering og projektforslag. M ørketrafik rapport nr. 3, 1980 (ref. 2).

S iktsträcka i halvljus till hinder på torra vägbanor av varierande ljushet. 
S tatens väg- och trafikinstitu t, rapport nr. 202. 1980 (ref. 3).

For belyste veje er det uden tvivl af positiv betydning for trafisikkerhe- 
den, at vejbelægningen er lys, som anført i ref. 1. D ette er almindeligt 
kendt og blev da også påpeget a f en O EC D -rapport om em net i 1976 
(” A dverse W eather, Reduced Visibility and Road Safety” ).

For ubelyste veje er der derim od ikke grundlag for rekom m andationen. 
Både ref. 2 og ref. 3 må konstatere, at synsafstande til forhindringer på 
vejbanen i m ørke afhænger a f kontrasten  mellem forhindringen og bag
grunden på en sådan m åde, at m ørke vejbelægninger vil være gunstige 
under nogle forhold og lyse vejbelægninger under andre. Generelt vil 
afm ærkninger på vejbanen, herunder ikke mindst kantafm ærkninger, være 
lettere at se på m ørke end på lyse vejbelægninger.

Det er sandsynligt, at mange trafikanter finder lyse vejbelægninger vi
suelt behageligere i m ørke og af den grund føler sig tryggere på sådanne 
veje, men der e r altså, trods om fattende forskning, ingen afklaring af, om 
denne tryghed er reel. M uligheden for, at det er en falsk tryghed, s tå råb en .

Et efter mange forskeres opfattelse alvorligere problem udgøres af våde 
vejbelægninger, hvis refleksionsegenskabers indflydelse på trafiksikkerhe
den anses for betydelige, selv om em net endnu ikke er tilfredsstillende 
udforsket. Våde veje optræ der med stor hyppighed under m ørkeforhold og 
vejrforhold, der i øvrigt er særdeles belastende for trafiksikkerheden, og en 
forstæ rket indsats til afklaring af, hvilke belægningstyper der er gunstige 
under disse forhold, forekom m er både relevant og påkrævet.

K øbenhavn, den 25. novem ber 1980
Jørgen Christensen
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Akademiet for de tekniske Videnskaber (ATV):

A kadem iets særlige struk tur indebæ rer, at akadem iet som sådant vans
keligt kan im ødekom m e Deres anmodning. Imidlertid har vi indhentet 
udtalelser fra 2 organisationer, som i D anm ark betragtes som videnskabe
ligt førende inden for ovennæ vnte om råde, nemlig A TV -instituttet L ystek
nisk Laboratorium  og Statens V ejlaboratorium  (se Bihang 1 och 2).

D erudover er det akadem iets sekretariat bekendt, at der ud over det 
naturlige stenm ateriale, der e r nævnt i forslaget, ek sisterer kunstigt frem 
stillede m aterialer med exceptionel høj slidstyrke, forvitringsbestandighed 
og lyshedsgrad. Vi føler, at det er væsentligt, at også disse m aterialer 
bliver vurderet i forbindelse med oplæg til en intensiveret brug af hvide 
vejbelægninger.

Lyngby, den 16. decem ber 1980
Vibeke Q. Zeuthen  

A k a d e m ise k re tæ r

BI H A N G  I

Notat fra ATV-instituttet Lysteknisk Laboratorium
Det er i forslaget anført, at kørsel i m ørke m edfører en særlig uheldsri

siko, der yderligere forøges af ugunstige forhold som våd vejbane.
D ette bekræ ftes a f uheldsanalyser for D anm ark (f.ek s. M örkertrafik 

rapport nr. 3, ” L ystekniske og visuelle forhold på veje uden fast belys
ning” , L ysteknisk  Laboratorium  m .fl., 1980).

D er er endvidere gode grunde til at antage, at brug af lyse vejbelæg
ninger har en gunstig virkning for synsforhold og trafiksikkerhed under 
m ørkekørsel. D er findes dog ikke egentlige konsekvensanalyser af vejbe
lægningens betydning for trafiksikkerheden.

Hvad angår belyste trafikveje, fører brug af lyse vejbelægninger til en 
energibesparelse og derm ed en økonom isk besparelse, selv når de øgede 
om kostninger til lyse vejbelægninger tages i betragtning. I cirkulære om 
vejbelysning. M inisteriet for offentlige arbejder, 26 septem ber 1979, op
fordres derfor også til brug a f m iddellyse vejbelægninger på belyste trafik- 
veje. Disse forhold er yderligere uddybede i vejregelhæfte 9.20.01, Vejdi
rek toratet, 1979.

Denne opfordring i cirkulæ ret om vejbelysning er tillige et udtryk for, at 
lyse vejbelægninger forlængst har vundet indpas på større veje, både i 
belyste og ubelyste om råder.

Ifølge en skønsm æssig vurdering på baggrund af det årlige forbrug a fly st 
stenm ateriale findes der allerede 8 -1 0 0 0 0  km vej i Danm ark med lyse 
belægninger.
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Til sam menligning er den sam lede længde af hovedlandeveje og lande
veje i D anm ark ca. 11 500 km. pr. 1. jan . 1980. Størstedelen af disse veje er 
forsynet med lyse vejbelægninger, hvortil kom m er enkelte lyse vejbelæg
ninger på den ca. 5 gange så lange sam lede strækning a f kom m uneveje.

Lyse vejbelægninger i D anm ark udføres i noget omfang med lyse natur
sten, men overvejende med kalcineret flint (opvarm et flint), der undertiden 
opfattes som et ' ’syn tetisk”  m ateriale. M erom kostningerne til kalcineret 
flint er om trent som anført i forslaget, dvs. ca. 1,50 kr. pr. m 2 vejbelæg
ning.

Tidligere anvendtes i D anm ark endvidere betydelige mængder af et 
andet ” syntetisk”  m ateriale, Synopal (fremstillet af en glassm elte), og 
vejbelægninger med Synopal findes endnu mange steder. Ved brug af 
Synopal må der i dag påregnes en væsentlig større ekstraom kostning.

D er ikke i D anm ark påpeget forringede egenskaber af vejbelægninger 
med ” syntetiske”  m aterialer. Derim od har lyse natursten  ikke altid frem 
bragt en overbevisende lyshed af vejbelægningen, tilsyneladende på grund 
af en stærk vedhæftning til vejbelægningens bitum en.

D er benyttes således lyse vejbelægninger i større omfang i Danm ark end 
i Norge eller i noget andet land. D anm ark har endvidere nogen eksport af 
lyse stenm aterialer til nordeuropæ iske lande.

D er er endvidere udført, og udføres stadig et ret betydeligt arbejde både i 
D anm ark og i nordisk sam arbejde med henblik på vejbelægningers reflek
sionsegenskaber. D esangående henvises til et notat fra Statens V ejlabora
torium , som med hr. A. Skjoldby’s accept er vedlagt dette notat.

B IH A N G  2

Notat fra Statens Vej laboratorium
Med baggrund i at undersøgelser i flere lande har vist, at m ørkekørsel
m edfører øget u lykkesrisiko, foreslås at overveje projekter, som kan inten
sivere brug a fly se  belægninger i N orden.

Det anføres, at der tilbagestår uløste opgaver med at finde frem til
egnede stenm aterialer.

S tatens V ejlaboratorium  skal henlede opm æ rksom heden på, at der i 
forbindelse med L ysteknisk  L aboratorium s banebrydende arbejde med 
form ulering af belysningsnorm er er foretaget og beskrevet om fattende 
forsøg til vurdering af naturlige lyse skandinaviske bjergarters og synte
tiske aggregaters lystekniske egenskaber.

I forlængelse af dette  arbejde, e r der udviklet et apparatur i sam arbejde 
mellem Statens V ejlaboratorium , V ejdirektoratet og Lysteknisk L aborato
rium til bedøm m else af asfaltm aterialers lystekniske egenskaber i produk
tionsfasen.

D er er endvidere i N ordisk  V ejteknisk Forbund under udvalg 31 udsendt 
en rapport: ” S tenm aterialkom iteens rappo rt” , Oslo 1974, der belyser 
skandinaviske stenm aterialers styrkeegenskaber.

De fundam entale forudsæ tninger for vurdering a f vejbelægningers lys
tekniske egenskaber for trafiksikkerheden, e r fremlagt i den fællesnordiske 
rapport ” M ørketrafik” , rapport nr. 3, 1980 med deltagelse af

— L ysteknisk Laboratorium  (LTL) — Danm ark
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-  V ejdirektoratet (VD-DK) -  D anm ark
-  Väg- och V attenbyggnadsstyrelsen  (VVS) -  Finland
-  E lektrisitetsforsyningens Forskningsinstitutt (EFI) Norge
-  V egdirektoratet (VD-N) -  Norge
-  S tatens Väg- och Trafikinstitut (VTI) — Sverige
-  S tatens V ägverk (VV) — Sverige

I rapporten frem sendes forslag til 25 fællesnordiske projekter vedrø
rende synsbetingelser under m ørkekørsel.

S tatens V ejlaboratorium  vil anbefale, at forskningsressourcer inden for 
det om handlede em ne koncentreres på de nævnte projekter.

Specialarbejderforbundet i Danmark:
--------vedrørende natkørsel på landeveje skal vi bem æ rke, at dette

forslag vedrører en stø rre kontrast på vejbanerne for at øge trafiksikkerhe
den.

Vi skal i den anledning gøre opm æ rksom  på, at vi er enige i, at der også 
skal peges på, at de stø rre m otorveje i D anm ark hovedsagelig er belagt på 
en sådan m åde, at ovennæ vnte effekt i sto r grad opnås.

K øbenhavn, den 17. novem ber 1980
H ardy H ansen

John Hansen

Landsforeningen danske Vognmænd:
Øget anvendelse a f lyse vejbelægninger indebæ rer efter landsforenin

gens vurdering ingen gener for trafikanterne. D erfor må spørgsm ålet om 
øget anvendelse af lyse vejbelægninger vurderes ud fra den sikkerheds
mæssige effekt, de har, set i forhold til de øgede om kostninger, der er 
forbundet herm ed.

Landsforeningen ser på den baggrund absolut positivt på øget anven
delse af lyse vejbelægninger, men føler dog, at man i det videre arbejde 
nøje bør undersøge, hvor sto r den sikkerhedsm æssige effekt er ved at 
anvende lyse i stedet for m ørke vejbelægninger.

K øbenhavn, den 6. jan u a r 1981
P .l. v.
E .b .

K urd Birk
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Dansk cyklistforbund:

Vi har hidtil ikke væ ret vidende om, at forskellen i trafiksikkerhed 
mellem lyse og m ørke belægninger skulle være så høj som forslaget giver 
udtryk for. B l.a . må det have en m odsatrettet effekt, at sædvanlig hvid 
eller gul kørebaneafm ærkning har et dårligere kontrastforhold til en lys end 
til en m ørk belægning.

Vi må derfor erkende at vi ikke på stedet kan frem kom m e med nogen 
erklæring om sagen. Skulle der i N ordisk Råd foreligge en oversigt over 
den dokum entation at sikkerhedsvirkningen, som forslagsstillerne har byg
get på. er vi som trafiksikkerhedsorganisation naturligvis interesserede i at 
få kendskab til den.

K øbenhavn, den 18. decem ber 1981
På trafikudvalgets vegne 

Jan Grubb Laursen

F in la nd

Trafikministeriet:

1 N ordiska rådets m edlem sförslag har det konstaterats, a tt trafikolyc
korna som sker i m örker antingen beror på, att föraren inte ser vågens 
kantlinjer eller att det är svårt a tt iaktta hinder som befinner sig på vägen. 
D etta håller delvis streck. Det kan dock finnas många andra skäl för den 
m örka tidens olyckor.

Vägens kantlinjer kan göras väl synbara genom att använda vit målning 
på körbanan. M ålningens effekt kan ytterligare förbättras med glaspärls- 
pulver. vilket gör dem sådana att de återreflek terar ljus. På de ställen på 
vägen där m ålningarna på körbanan är u tsatta  för slitage, kan perm anenta 
m ärkningar användas.

Genom  att använda ljus vägbeläggning kan t. ex. en fotgängare med 
mörk klädsel göras bättre  synbar. Om fotgängaren använder ljusa kläder, 
kan kontrasten  eller avskiljningen från bakgrunden även försäm ras. Såle
des kan den säkerhetsökning som förorsakas av användningen av ljus 
beläggning inte i alla förhållanden garanteras.

Om vägen har försetts med fast vägbelysning, försöker man med dess 
hjälp a tt bilda en m örk siluett på en ljus bakgrund av de föremål som 
befinner sig eller rör sig på vägen. I detta  fall ä r användningen av ljus 
beläggning av nytta. Å andra sidan är trafiksäkerhetsnivån på de vägav
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snitt som försetts med fast vägbelysning, betydligt bättre än på obelysta 
vägar, särskilt i fråga om olyckor som sker i mörker.

För trafiksäkerhetens skull är det viktigt, att trafikanten, särskilt bilis
ten, klart kan skönja de för trafikens reglering nödvändiga, på vägytan 
placerade m ärkningarna. Med sådana m ärkningar anges t. ex. körbanans 
kant, skyddsvägar, spärrlinjer e tc. Med olika pilm önster anges anvisningar 
och bestäm m elser rörande sväng och byte av körfält.

M ärkningarna på vägytan är enligt internationella bestäm m elser i all
m änhet vita. Om ljus beläggning används, urskiljs vita m ärkningar dåligt 
från dessa. De vita m ärkningarna kan dock även i detta fall göras synbara 
genom att använda särskilda lösningar, men i praktiken blir det mycket 
dyrt att använda dessa.

Av det föregående har det fram gått, att de effekter som användningen av 
ljus vägbeläggning föro rsakar trafiksäkerheten  inte enbart är positiva. 
L jusa beläggningar torde i begränsad omfattning kunna användas t. ex. för 
indelningen av trafikleders olika delar. Sådana delar kunde vara spärrom 
råden, busshållplatser, leder för lätt trafik, gård- och torgom råden och 
fram för allt vägrenar. De av användningen av ljus beläggning förorsakade 
kostnaderna och dess nytta  skulle dock utredas särskilt noggrant.

Helsingfors den 21 novem ber 1980
Iikka A utio

S tä llfö re träd an d e  c h e f  för 
väg trafikavde ln in gen , 

regeringsråd
Olli Hintikka 
Ö v erin sp ek tö r

Väg- och vattenbyggnadsstyrelsen:

A llm änt
I den mening som avses i m otionen, inverkar beläggningen på synbarhe

ten och den visuella ledningen i väg- och trafikom givningen. Därvid kan 
två med m otsatta  principer fungerande fall särskiljas -  belysta vägar och 
obelysta vägar. I det förra fallet fram står hindren som m örka mot ljus 
bakgrund, i det senare fallet som ljusa mot mörk bakgrund. Eftersom  de 
flesta problem  anknyter till belysningen, har de nordiska vägverken samt 
forskningscentralerna inom väg- och trafikbranschen tillsatt en arbets
grupp ” N ordiska koordineringsgruppen för forskningssam arbete inom 
m örkertrafik” . Till gruppens uppgifter h ö ra tt  göra förslag om och koordin-

I Y ttra n d e t ö v e rsa tt från  finska .
I I - 2 9 :  sess A  592/t S up p lem en t
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era forsknings- och utvecklingsprojekt, med vilka man utreder eller preci
serar effekten av stationär eller mobil vägbelysning sam t definieringen av 
behov, belysningstekniska krav och utgångspunkter, beräkningsm etoder 
och anläggningsdelar. G ruppen bedriver inte forskning själv utan gör för
slag om objekt till vägverkens olika enheter, forskningsinstitut, bilindu
strin och internationella organisationer.

B elysta  vägar
Vägbelysningens inverkan på trafiksäkerheten  har undersökts grundligt 

och i stor utsträckning i de flesta länder och man känner därför väl till 
denna avhängighet. Beläggningen är härefter endast en av flera anlägg
ningsdelar vars egenskaper och användning bestäm s enbart på basen av 
kostnaderna.

Beläggningarna indelas på basen av sina reflexionsegenskaper i fyra 
klasser: till den bästa klassen R 1 hör t. ex. försliten betong och till den 
säm sta R 4 t. ex. ny gjutasfalt. Ju ljusare beläggning desto billigare belys
ning. Optim eringen sker främ st mellan den förm inskade elförbrukningen 
och tilläggskostnaderna för den ljusa beläggningen.

Sedan 1970 har väg- och vattenbyggnadsstyrelsen tagit prov av belägg
ningar från faktiska vägförhållanden och statens tekniska forskningscen
tral har uppm ätt reflexionsegenskaperna av dessa. Avsikten har varit att 
p rec iserad e  belysningstekniskadim ensioneringsprinciperna. Dessa under
sökningar påvisar att konventionella finska beläggningar hör till klass R 4 
som nya, men förändras till klass R 2—(R 3) efter förslitning av en dubb- 
däcksperiod.

På förslag av ovannäm nda arbetsgrupp har sam nordiska beläggningsun- 
dersökningar gjorts. S tatens väg- och trafikinstitut i Sverige studerade 
finkorniga och med hårda bindem edel fram ställda beläggningar. Resultaten 
har publicerats i rapporten  M örkertrafik  2, "V ägbeläggningars avhäng
ighet av slitagetillstånd och sam m ansättn ing".

Väg- och trafiklaboratoriet vid statens tekniska forskningscentral stude
rade grovkorniga beläggningar och undersökte samtidigt betydelsen av 
naturm aterialets färg, ljus stenm aterialblandning och m asskvaliteten. För 
resultaten redogörs i rapporten  VTT 179, "T ienpäällysteiden valonheijas- 
tusom inaisuudet". Av resultaten  fram går att av naturstenm aterial, röd 
eller grå granit, som sådan eller blandad i m örka stenm aterial, får man bra 
beläggning för belysta vägar. Även kvartsit skulle lämpa sig men dess 
övriga egenskaper torde utgöra e tt h inder för dess användning. Väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsen  bedriver som bäst fortsatta  undersökningar ge
nom att beräkna vägbelysningskostnaderna vid användningen av olika 
beläggningar. Inbesparingen av driftkostnader dvs. 4 0 0 0 -2 2  000 mk/km/år 
kan u tnyttjas för förbättring av beläggningen. Förutsättningen är givetvis 
att beläggningens övriga kvalitetskrav uppfylls. Väg- och vattenbyggnads
styrelsen  kom m er inom den närm aste fram tiden att utdela beläggningsrap-
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porten och kostnadskalkylerna. S tatens tekniska forskningscentral fortsä t
te r undersökningen genom  att uppm äta retroreflexionsvärden på sam ma 
provexem plar för att studera förhållandena på obelysta vägar.
O belysta  vägar

Föraren fa tta r m edelst visuell ledning de beslut som anknyter till köran
det, värderar sitt läge och sina rörelser i förhållande till vägbanan och den 
framförliggande vägens förlopp. Den visuella ledningen är beroende av 
vägens linjeföring, profil och tvärsek tion , närom givningen, till vägen hö
rande anordningar, andra fordon sam t vädret. Den visuella ledningen kan 
förbättras med bl. a. följande åtgärder:
-  beläggningens reflexionsegenskaper
-  körbanem arkeringar
-  kantpålar
-  räcken
-  ljusa vägrenar
-  reflektorer på vägytan
-  trafikm ärken i viss mån

För närvarande känner man inte tillräckligt till de faktorer och de 
avhängighetsförhållanden som påverkar synbarheten  och den visuella led
ningen på obelysta vägar.

Man an tar a tt ljus beläggning förbättrar den visuella ledningen, men dess 
inverkan på trafiksäkerheten  känner man inte till. Det kan t. ex. inträffa att 
en fotgängare eller e tt h inder fram står som ljus mot ljus bakgrund. Siktmöj- 
ligheterna beror i de tta  fall på huruvida skuggan som hindret kastar på 
vägen kan ses.

Med anledning av de problem  som förekom m er på obelysta vägar, har 
den nordiska koordineringsgruppen utarbetat rapporten  M örkertrafik 3. 
” L ystekniske og visuelle forhold på veje uden fast belysning". 1 denna 
rapport redogörs för den nuvarande kunskapen inom om rådet sam t preci
seras 25 olika forskningsprojekt.

Slu tsa tser
På basen av det ovan anförda föreslås, att användningen av ljusa belägg

ningar ökas på belysta vägar om det är ekonom iskt lönsam t och de övriga 
kvalitetskraven på beläggningarna uppfylls.

På obelysta vägar borde användningen av ljusa beläggningar inte ökas 
förrän stö rsta delen av undersökningarna i rapporten M örkertrafik 3 slut
förts.
H elsingfors den 5 decem ber 1980

Väinö Siionio  
Ö v e rd ire k tö r

E. A. H iet anen  
A vd eln ingschef
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Geologiska forskningsanstalten1:
--------- hänvisar Geologiska forskningsanstalten till bifogade prom em o

rian (se B ihang) och konstaterar att man i Finland för närvarande känner 
till flera förekom ster med ljust stenm aterial på olika håll i landet och att 
nya förekom ster också kan h ittas, om en sådan utredning anses vara 
nödvändig och om man kan rikta tillräcklig forskningskapacitet för denna.

Esbo den 10 decem ber 1980
L K  Kauranne  

Ö v e rd ire k tö r
P entti E rvam aa  

Statsgeo log

BI H A N G

Promemoria över stenmaterial lämpligt för ljus vägbeläggning
Även i Finland har man under de senaste åren undersökt huru vägbe- 

läggningarnas ljusreflexegenskaper beror av stenm aterialets art. De färs
kaste undersökningsresultaten  återfinns i S tatens tekniska forskningscen
trals väg- och trafiklaboratorium s rapporthäften  178 och 179, februari 
1980.

På initiativ av Väg- och vattenbyggnadsstyrelsens jordundersöknings- 
byrå gjordes redan på 1960-talet praktiska försök angående vissa berg
arters lämplighet för vägbeläggning. H ärvid utprovades några kalkstenar 
från södra Finland, w ollastonitstenen från Villm anstrand och kvartsiten 
från Nilsiä. M otsvarande experim ent har sederm era gjorts även med lokala 
bergarter inom olika vägdistrikt. I U leåborg t. ex. har man experim enterat 
med ljus gabbro från Som pujärvi och dolom it från Loue. E tt sam mandrag 
av dessa undersökningar har veterligen inte gjorts.

Forskaren M. E erola vid S tatens tekniska forskningscentrals väg- och 
trafiklaboratorium  sam lade i början av 1970-talet uppgifter om förekom ster 
med ljusa bergarter och uppgjorde en karta över dem  (se B ihangsbilaga). 
På kartan finns 25 förekom ster klassificerade som grå graniter från olika 
delar av landet sam t 21 kvartsitförekom ster huvudsakligen i norra och 
östra  Finland.

Em edan transportkostnaderna spelar en avgörande roll, kan de som 
ljusa betecknade förekom sterna (se B ihangsbilaga) täv la med de allm än
nare m örkare bergarterna endast inom m ycket begränsade om råden. I 
praktiken betyder detta  att man borde lokalisera betydligt flera förekom s
ter med ljust stenm aterial.

Förekom sterna på kartan visar bara en del av alla förekom ster med ljust 
stenm aterial i vårt land. D etta torde i huvudsak bero på att allmänt kända 
ä r endast de stö rsta eller m est iögonfallande bergartsförekom sterna. De på

1 Y ttra n d e t ö v e rsa tt från  finska .
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B IH A N G  SBILAG  A
" V



14

kartan u tm ärkta granitförekom sterna är så gott som utan undantag sedan 
gammalt kända stenbro tt, där det brutits, homogen byggnadssten. Också 
mindre hom ogena bergarter duger antagligen väl till vägbeläggningsmate-

Beträffande kvartsitförekom sterna kan konstateras att i östra och norra 
Finland finns talrika förekom ster av sam m a vita kvartsit som de på kartan 
u tprickade förekom sterna. I södra och västra Finland är kvartsitförekom s
terna sällsynta och i allm änhet små. Alltför stora geologiska förutsättning
ar finns inte heller a tt där h itta nya förekom ster. U nder diskussioner med 
geologer vid berggrundsavdelningen har uppfattningen befästs att det i 
Finland kan hittas betydligt flera ljusa bergartsförekom ster än de som 
fram går av kartbilagan 1. H är är det inte meningen att räkna upp de 
förekom ster som näm nts under diskussionerna. För vägbeläggning lämpli
ga ljusa bergartsförekom ster kan hittas, förutom  i sam band med grani
terna, kvarts- och granodioriterna, anortositerna och leukogabbrorna även 
bland leptit- och diopsidgnejserna sam t de sura vulkaniterna, som ibland 
har rätt ljusa varianter.

Den senaste tidens undersökningar visar att också de röda graniterna har 
rätt goda ljusreflexegenskaper och em edan rödskiftande och rätt ljusa 
graniter påträffas allmänt i hela landet ä r möjligheterna stora att hitta 
förekom ster som duger till vägbeläggning. Prov med södra Finlands kalk
stenar visade att de var alltför spröda. Därem ot uppfyller Loue-dolom itens 
slitstyrke- och sprödhetsvärden gott de fordringar som bör ställas på 
vägbeläggningsm aterial.

L iknande, m ycket ljus, dolom it påträffas rikligt inom Torneå-Tervola- 
om rådet sam t i Paltam o och rätt allmänt i hela karelidiska bergartsom rådet 
i östra och norra Finland.

I sam m andrag kan konstateras att förekom ster med lämpligt ljust, väg
beläggningsm aterial kan hittas i hela landet. A tt lokalisera dem fordrar 
m ycken nyutredning av tillgängligt berggrundskarteringsm aterial sam t re- 
videringsundersökningar i terrängen. En sådan undersökning kunde även 
inriktas på för vägbyggnad centrala om råden om utredningen skulle göras i 
sam arbete mellan karteringsgeologer och Väg- och vattenbyggnadsstyrel
sens geologer och vägplanerare.

Trafikförsäkringsföreningen:

H averikom m issionerna undersökte i Finland 1975-1979 sammanlagt 
1 144 trafikskador med dödlig utgång. Av dessa trafikskador inträffade 
38%  på obelyst eller svagt belyst väg. I 11 % av de undersökta trafikska
dorna var vägbeläggningen bar och våt. De vid mörk tid inträffade trafik
skadornas andel var av sam m a storlekskiass som de i medlem sförslaget 
näm nda undersökningarna har givit vid handen. På basen av undersök
ningarna kan man alltså antaga att svag sikt betydligt ökar trafik- 
skaderisken.

Den m örka tidens trafiksäkerhet kan förbättras b l.a . genom trafikregle
ring, belysning, film arkeringar, förbättrade fordonsljus, fotgängarnas an
vändning av reflexm aterial osv. M öjligheterna till trafiksäkerhetsåtgärder
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är dock begränsade. D ärför skall man även sträva efter att u tveckla och 
förverkliga nya trafiksäkerhetsbefräm jande åtgärder. Den ljusa vägbelägg- 
ningen förbättrar sikten i m örker och befräm jar således enligt Trafikförsäk- 
ringsföreningens åsikt trafiksäkerheten . Vid utvecklandet av nya vägbe- 
läggningsm aterial skall även denna faktor beaktas, vid sidan av u tvecklan
det av friktions- eller nötningshållfasthet m. m.

På basen av det ovan anförda understöder Trafikförsäkringsföreningen 
m edlem sförslaget och föreslår, att N ordiska rådet skall uppm ana N ordiska 
m inisterrådet a tt vid trafiksäkerhetens befräm jande överlägga om åtgärder 
med vilka användningen av ljusa vägbeläggningar i de nordiska länderna 
skall effektiveras.

Helsingfors den 27 novem ber 1980
T rafikförsäkringsföreningen 

P en tti A jo

Trafikskyddet:
-------- är enligt T rafikskyddets åsikt m otiverat, och Trafikskyddet föror

dar dess förverkligande.
Bl. a. i O ECD :s rapport Road Safety at Night (1980, ISBN 92-64-12069- 

6) har uppm ärksam het fästs vid denna fråga på sam m a grunder som i 
m edlem sförslaget. I O E C E D :s rapport konstateras dock, att den största 
nyttan av en ljus vägbeläggning erhålls på belysta vägar. I Finland är 
em ellertid stö rsta  delen av vägarna icke belysta.

T rafikskyddet konsta terar, a tt e tt möjligt sätt att fram ställa ljus vägbe
läggning vore att övergå till betongbeläggning. Den är ljus men har ytterli
gare den fördelen att den har en bättre  hållbarhet mot både dubbdäckssli- 
tage och den av den tunga trafiken förorsakade spårbildningen än asfalt
y tan, som nu är allm änt förekom m ande.

M inskad spårbildning förbättrar för sin del trafiksäkerheten  speciellt i 
regnväder på grund av att risken för s. k. aquaplaning minskar.

Användningen av ljus vägbeläggning skulle enligt Trafikskyddets åsikt 
förtjäna en grundlig forskning vad såväl trafiksäkerheten  som vägbygg- 
nads- och d riftskostnaderna beträffar. Forskningen kunde föreslås bli u t
förd på statens tekniska forskningscentral (STF/V äglaboratoriet).

H elsingfors den 3 decem ber 1980
Trafikskyddet
Ilpo K rootila  

V e rk stä llan d e  d irek tö r
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Suomen kunnallisliitto (Finlands kommunförbund)1:

Såsom det konstateras i motiveringen till förslaget ökar ljus vägbelägg
ning klart trafiksäkerheten . Enligt vår mening bör dock åtgärder för att 
förbättra  trafiksäkerheten  ses som en helhet. Till denna helhet hör både 
åtgärder för a tt fö rbättra  trafikm iljön, attitydfostran  och utbildningsarbete 
sam t trafiksäkerhetsarbete i fråga om fordon. Då det gäller att förbättra 
trafikm iljön finns många olika åtgärdsgrupper, vid vilka man bör fästa 
uppm ärksam heten för att nå fram  till det m est meningsfulla sättet. Hit hör 
till exem pel utbyggande av väg- och gatunätet för att bättre tillfredsställa 
trafiken i allm änhet sam t vidta enskilda åtgärder som till exempel att bygga 
leder för lätt trafik, se på belysningsfrågan sam t också vägbeläggningsfrå- 
gan. Med hänvisning till det ovan sagda bör man enligt vår uppfattning 
överväga möjligheten att u tnyttja  ljus vägbeläggning som en del av ett 
helhetsprogram  för trafiksäkerhet.

1 finländska förhållanden skulle ljusare beläggning för de mest trafike
rade vägarnas del väl kunna kom m a i fråga som en av de effektivare 
åtgärderna. Som ett allmängiltigt medel är detta säkert inte det effektivaste 
i Finland. Separering av trafiken har till exem pel inte skett i en stor del av 
landet.

Med hänvisning till det ovan sagda bör enligt vår uppfattning åtgärderna 
för att öka ljus vägbeläggning främ jas som en del av det totala förbättran
det av trafiksäkerheten . I finländska förhållanden måste man i synnerhet 
beakta a tt resurser för vägbyggandet och för förbättrandet av trafiksäker
heten fortsättningsvis inte är så stora att till exempel de belagda vägarnas 
andel av hela landets vägnät skulle uppnå en tillfredsställande nivå. Enligt 
vår uppfattning kan den tilläggsfinansiering som krävs för ljusa vägbelägg- 
ningar inte förverkligas på annat sätt än genom att i statens budget öka den 
relativa andelen av de anslag som avsätts för upprätthållandet av vägar. Vi 
anser dock att det väckta förslaget syftar till ju s t denna m ålsättning och 
finner det därför för vår del bra.

Helsingfors den 17 decem ber 1980
Suom en Kunnallisliitto

P aavo  Pekkanen  
V erk stä llan d e  d irek tö r

P enlti Vataja  
A vd eln ingschef

1 Y ttran d e t ö v e rsa tt från  finska .
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Finlands svenska kommunförbund:

Initiativ som strävar till att fö rbättra  trafiksäkerheten  är överlag alltid 
angelägna och förbundets byrå om fattar därför i princip åtgärder som 
strävar till undersökning av och eventuellt förverkligande av det aktuella 
förslaget. De aktuella åtgärdsförslagen torde dock i främ sta rum m et beröra 
det av de statliga vägm yndigheterna upprätthållna vägnätet och endast i 
undantagsfall kom m unernas planerade om rådens gator och byggnads- 
planevägar, varför förbundets byrå inte här fram för något detaljerat yttran-

Helsingfors d e n 9 ja n u a r i 1981
Finlands svenska kom m unförbund 

K. J. Brunström
K-G. Björkell

Automobilforbundet:
A utom obilforbundet anser som ett obestridligt faktum  att körning i 

m örker m edför ökad olycksrisk. Den ljusa vägbeläggningen kan betydligt 
m inska olycksrisken. För att m inska o lycksriskerna kan man vidtaga 
många olika åtgärder. Alla dessa har dock ett gem ensam t drag: de vållar 
tilläggskostnader.

Först efter det a tt man vet hur m ycket tilläggskostnader den ljusa vägbe
läggningen åsam kar kan man ta en noggrannare ställning till saken och ge 
u tlåtande i enlighet därm ed.

I övrigt hänvisar vi till M oottoriliikenteen keskusjärjestös (M otortrafi- 
kens centralförbund) u tlåtande om saken, (se nedan)

H elsingfors den 12 decem ber 1980
A utom obilforbundet r. f.

H eim o Jaakkola  
V e rk stä llan d e  d irek tö r

O tto  Nurm ela  
F ä ltch e f

Motortrafikens centralorganisation r .y .:

N ordiska rådet har i sitt m edlem sförslag tagit upp ett svårt trafiksäker
hetsproblem , trafiken under den m örka tiden av dygnet. Centralorganisa-
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tionen om fattar de i m otiveringarna anförda synpunkterna och konstate
rar, att det inte ä r möjligt att med enkla och billiga medel slopa eller delvis 
m inska den risk en m örk och våt körbana utgör för trafiken.

1 förslaget konsta teras b l.a . a tt i Sverige och Norge undersökningar 
utförts för a tt finna en ljus och användbar stenart med tillräckliga hållfast- 
hetsegenskaper. Även i Finland har dylika undersökningar utförts, men 
man har inte kunnat finna en för ändam ålet lämplig stenart. För de ytbe- 
läggningsexperim ent VoV utfört har man varit tvungen att anskaffa ifråga
varande stenart från N orge, varvid kostnaderna blivit oskäligt höga.

I fråga om i Finland förekom m ande, för väghållning lämpligt stenm ate
rial kan i allm änhet konstateras, att de m örka stenarterna är avsevärt 
hållbarare än de ljusa.

I Finland har man vidare prövat användning av ljusa ströbeläggningar 
och ljusa vägrenar, men inte heller dessa experim ent har gett positiva 
resultat.

Vidare kan konstateras, att även vid användning av ljust stenm aterial 
vägarna till en början skulle vara svarta, då det bindem edel som användes i 
Finland är svart, dvs. bitum en. Först efter slitage fram träder det ljusa 
stenm aterialet. A nvändningen av ljusa bindemedel lönar sig inte ekono
miskt.

V ägytorna i Finland är såsom  torra  i allm änhet relativt ljusa på grund av 
slitage och dam m  på vägytan. På en våt väg m inskar det ljussken bilarnas 
strålkastare avger, då ljuset från en våt yta reflekteras direkt fram åt, för 
det m esta till fö rtret för den m ötande trafiken. Den del av vägytan som 
belyses är relativt liten. En ökning av strålkastarnas ljusstyrka förbättrar 
inte situationen näm nvärt. Problem et är verkligen svårlöst.

Då det i Finland är både svårt och dyrt att få för vägbeläggning lämpligt 
ljust stenm aterial, och användningen därm ed blir ekonom iskt olönsam, 
borde trafiksäkerhetsproblem en på grund av m örka och våta körbanor 
enligt M otortrafikens centralorganisation reduceras bl. a. genom effektiva
re körbanem arkeringar, ökad vägbelysning på livligt trafikerade väg- 
sträckor, effektivare användning av reflexer för fotgängare, byggande av 
speciella farleder för den lätta trafiken sam t genom fortsatta  undersökning
ar i syfte att finna andra eventuella säkerhetsfaktorer.

Helsingfors den 12 decem ber 1980
M otortrafikens centralorganisation r. y.

O lavi Ruutu  
O m budsm an
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N o r g e
Statens vegvesen, Vegdirektoratet:

Risiko ved kjøring i m ørke, og spesielt under nedbør, e r høy. De norske 
tall som er antydet i m edlem sforslaget, gjelder ikke som gjennom snitt for 
alle trafikanter, men for fotgjengere. Denne trafikantgruppe har spesielt 
høy ulykkesrisiko i m ørke. I gjennom snitt for alle trafikkulykker med 
personskade v iser u ndersøkelser at risikoen øker til om trent det dobbelte i 
mørke i forhold til dagslys og kom binert med regn til ca. 3 ganger nivået i 
dagslys og tørt vær. M ørke er med andre ord en vesentlig risikofaktor.

Beregninger indikerer at lyse vegdekker vil kunne gi en reduksjon av 
m ørkeulykkene som vil spare sam funnet for årlige kostnader av samme 
størrelsesorden som m erkostnaden ved å legge slikt dekke. Isolert sett 
synes derfor lyse vegdekker å være et gunstig tiltak når en ta r hensyn til 
trafikksikkerheten og til de kostnader sam funnet belastes med av trafikk
ulykker.

H vert år fornyes ca. 2 300 km faste dekker på riksvegene hvorav ca. 400 
km legges med såkalte ” lyse”  dekker. De fleste høyverdige asfaltdekkene 
tilsettes lyse steinm aterialer for å oppnå bedre m ørkekjøringsegenskaper. 
Økt bruk av lyse dekker har vært d isku tert ved flere anledninger. Å rsaken 
til at en har lagt seg på dagens nivå er flere:
-  Stort sett alle riksveger med stor og/eller blandet trafikk har i dag lyse 
dekker.
— Med de budsjettbegrensninger man har til fornyelse av faste vegdekker 
vil en økt satsing på lyse dekker føre til en redusert standard  på andre 
fak torer som økt ujevnhet og økt sporslitasje, fak torer som påvirker tra 
fikksikkerheten i negativ retning.

Med hensyn til frem tiden vil V egdirektoratet løpende vurdere bruk av 
lyse vegdekker. På det nåvæ rende tidspunkt ønsker en ikke å endre re t
ningslinjene som går ut på å legge lyse dekker på veger med høy og/eller 
blandet trafikk.

Oslo, 18. desem ber 1980
E tte r fullmakt

Sven A . H olm sen
Nils-Erik B ogsrud

Universitetet i Oslo, Institutt for geologi:
Problem et med å frem stille veidekker med tilstrekkelig gode lysreflek

sjonsegenskaper har væ rt sentralt ved Det norske veglaboratorium  igjen-
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nom flere årtier. Det e r sannsynligvis tilstrekkelig dokum entert at lyse 
veidekker reduserer u lykkesfrekvensen ved kjøring i m ørket, særlig på våt 
veibane med asfaltdekke. D et å frem skaffe et lyst steinm ateriale med 
tilstrekkelig slitestyrke og seighet, byr på spesielle problem er, særlig i våre 
nordiske land hvor det foregår kjøring med piggdekker og tunge lastebiler 
med piggkjetting.

Det er konstatert forekom ster av tilstrekkelig seige bergarter med ve
sentlig bedre lysreflekterende egenskaper enn dem som vanlig blir brukt. 
De seigeste, lyse bergarter (sausuritiserte anorthositter) har imidlert meget 
begrenset geografisk lokalisering. Det vil derfor være et økonom isk pro
blem mange steder i landet å skaffe frem slikt steinm ateriale, da det ofte vil 
dreie seg om meget lange transportstrekninger. Problem et vil derfor ofte 
være om man skal legge faste veidekker med mørkt tilslagsm ateriale over 
lange strekninger eller veidekke med lyst tilslagsm ateriale over kortere 
strekninger og la resten av veidekkene være i dårlig tilstand.

Blindern, 7 oktober 1980
I. Th. R osen qvist 

P ro fesso r

Trygg trafikks styrelse har p å  m öte den 29 oktober 1980 förk lara t sig  
s töda  m edlem sförslaget.

Bilorganisasjonenes samarbeidsutvalg:
De tre bilorganisasjonene M otorførernes avholdsforbund, N orges auto

m obil-forbund og Kongelig norsk  autom obilklub har m ottatt ovennevnte 
m edlem sforslag til u ttalelse. O rganisasjonene ser i u tgangspunktet svært 
positivt på spørsm ålet om fargen på veidekker, og vi m ener også at det har 
sto r trafikksikkerhetsm essig betydning.

N år man vurderer forholdet mellom lyse og m ørke veidekker, er det 
også viktig at man trekker inn så mange elem enter som mulig i denne 
vurderingen. Det kan være elem enter som i første omgang kanskje ikke 
synes å ha direkte relasjon til selve trafikksikkerheten, men som likevel 
har en viss betydning.

B etrak ter man fargen isolert, er det hevet over enhver tvil at lyse farger 
er m er trafikksikre enn m ørke. N år dette er sagt, må det også legges til at 
man ikke må glemme fargen på den oppm erking som i dag finner sted på 
veibanen. De fargene som benyttes er hvitt og gult, farger som har god 
kontrast til m ørke veidekker. D ette kan man særlig m erke ved kjøring i 
tåke og m ørke i det de hvite kantlinjer gir god indikasjon hvor kjørebanen 
slutter.

Dersom  man skal gå over til å  b ruke lys asfalt, er vi av den oppfatning at
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det e r viktig å  vurdere hvordan den nye fargen spiller inn på effekten av 
oppm erking. D et e r um åtelig viktig at bilførerne får klare indikasjoner på 
hvor k jørebanen går, og m erkingen har som kjent også stor betydning fordi 
den gir indikasjon om hvordan veien går litt lenger fram. Eksem pelvis kan 
her nevnes at bruk av sperrelinjer og m erking som tilkjennegir at det er 
tilrådelig å kjøre forbi, kanskje ikke vil bli så synlig dersom  man går over til 
å  bruke lyst veidekke. Særlig vil dette m erkes ved bruk av de hvite 
kjørefeltlinjer.

Vi vil også presisere  a t dersom  lyse veidekker har dårligere friksjon enn 
m ørke, er dette  svæ rt uheldig.

B ilorganisasjonene er enig med forslagstillerne i at man ikke m å la 
økonom iske hensyn ensidig spille inn. D er er et faktum  at lyse steinm ate- 
rialer blir en del dyrere , men vi vil også peke på at dersom  trafikkulykkene 
reduseres ved bruk av disse m aterialene, vil også de totale kostnader når 
det gjelder trafikken, reduseres. Også e tte r vår mening har man i for liten 
grad lagt vekt på den trafikksikkerhetsm essige betydning dette spørsm ålet 
har.

U nder henvisning til ovenstående vil vi stø tte  forslaget om bruk av lyse 
veidekker, men vil sam tidig poengtere at man bør nøye u trede konsekven
sen dette har når det gjelder effekten av veim erkingen og friksjonen i 
veidekket og vi foru tsetter at man i vurderingen ta r hensyn til at det 
generelle veivedlikehold m å opprettholdes.

Oslo, 21. novem ber 1980
Bilorganisasjonenes sam arbeidsutvalg 

Tor Ø stm o  
P .t. fo rm ann

Autoriserte trafikkolers landsforbund:
Forslaget e r behandlet av A utoriserte Trafikkskolers Landsforbund. Vår 

u ttalelse fram går av vedtaket i sak 185/80 (se Bihang).

Oslo, 11. novem ber 1980
A utoriserte trafikkskolers landsforbund

N o ra lf J . O lderskog  
A dm . d irek tø r
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BIH A N G

Nordisk Råd, medlemsforslag om intensivert bruk av lyse vegdekker som 
ledd i arbeidet for å øke trafikksikkerheten

Det opplyses at erfaringer fra Norge viser at økningen i anleggskost
nader ved bruk av lyse steinm aterialer i gjennom snitt blir ca. 10% dvs. kr. 
15000-20000  pr. km.

I Norge legges årlig ca. 400 km lyse vegdekker av i alt 2500. 
M erkostnaden for disse lyse vegdekker blir da mellom 6 og 8 millioner. 

For hele strekningen vil m erkostnadene beløpe seg til 50 millioner kroner 
årlig.

A .T .L . blir bedt om å uttale seg om forslaget.
Svaret vil avhenge av om midlene kan benyttes til andre trafikksikker- 

hetstiltak som gir bedre resultat.
Adm. d irektør anbefaler:
- E k s t r a  midler kan skaffes.
-A n d re  trafikksikkerhetstiltak  ikke reduseres.
-B ygg ing  og vedlikehold av vegnettet kan opprettholdes.

Vedtak:
Instillingen vedtatt.

Enstemmig

Norges bilbransjeforbunds styre lse  har p å  m öte den  27 oktober 1980 fö rk la 
rat sig stöd ja  m edlem sförslaget.

Norsk transportarbeiderforbund har i skrivelse den 16 oktober 1980fö rk la 
rat sig stöd ja  m edlem sförslaget.

Norske forsikringsselskapers forbund:

Forsikringsselskapenes erfaring tilsier at lyse vegdekker kan gi betydelig 
trafikksikkerhetsm essig  gevinst sam m enliknet med mørke vegdekker, men 
vi har ikke tallm ateriale til dokum entasjon av antakelsen.

På bakgrunn av de alternative tiltak som finnes, som f. eks. fast vegbe
lysning, bedre kjørelys, bruk av refleks, finner utvalget det vanskelig å 
vurdere om  bruk av lyse vegdekker bør p rioriteres frem for andre tiltak for 
å bedre sikkerheten ved m ørkekjøring. Vi vil imidlertid anta at Statens 
Vegvesen har endel m ateriale til belysning av denne problemstilling. For
øvrig vil vi peke på at lyse vegdekker også kan medføre enkelte problem er.
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dels i tilknytning til vegoppm erkingen, som biir mindre synlig, og dels fordi 
et lyst vegdekke trolig vil gi hurtigere isdannelser.

Oslo, 10. desem ber 1980
N orske forsikringsselskapers forbund

Gunnar Brask  
A dm . d irek tø r

S v e r i g e
Rikspolisstyrelsen:

Enligt vad rikspolisstyrelsen  erfarit har viss forskning bedrivits för att 
u tröna hur ljusare vägbeläggning påverkar trafiksäkerheten . Styrelsen sak
nar kom petens a tt bedöm a de forskningsresultat som hittills fram kom m it. 
Enligt styrelsens uppfattning är det angeläget att fortsatt forskning bedrivs 
i syfte att åstadkom m a vägbeläggning som i fråga om struk tur och färg 
medger längsta möjliga sik tsträcka för fordonsförarna även under dåliga 
siktförhållanden.

Stockholm  den 15 decem ber 1980
Rikspolisstyrelsen 

Lennart Prin tz
G. Täveby

Statens vägverk:
O lycksrisken i trafiken är avsevärt större vid m örker än vid dagsljus. 

O lycksrisken vid m örker och våta vägbanor är än större.
F ör a tt öka vägens visuella ledning och även i viss mån öka upptäckts- 

sik tsträckan till h inder på vägbanan erfordras vägbanor med hög retroref- 
lexion. Sådana vägbanor upplevs av trafikanter såsom  ljusa till följd av 
dessa vägbanors goda ljusreflexionsegenskaper. H är bör påpekas att lik
hetstecken  ej kan sättas mellan ” ljusa vägbanor”  (med ljus sten) och 
” vägbanor med goda ljusreflexionsegenskaper”  (med hög retroreflexion).

En vägbana med goda ljusreflexionsegenskaper vid m örker och väta 
föru tsätter en grov y ttex tu r och inte i första  hand ljus sten. Den grova 
y ttex turen  m edför att stenpartik larna sticker upp genom den vattenfilm  
som finns på vägbanan. S tenpartiklarna kan därigenom  reflektera det från 
fordonens strålkastare infallande ljuset. Härtill kom m er att kostnaderna
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för ljus slitstark beläggningssten är relativt stora jäm fört med m örkare 
sten. Sam m antaget innebär detta  a tt en satsning på vägbeläggningar med 
grov y ttex tur kan förväntas vara gynnsam m are från nytto-kostnadssyn- 
punkt än en ökad användning av ljus beläggningssten. Därtill kom m er att 
grov y ttex tur ger god friktion hos vägytan, vilket ä r väsentligt från trafiksä
kerhetssynpunkt.

V ägytor med grov y ttex tur erhålls genom bl. a.
— slitlager av enkel eller dubbel ytbehandling (Y l eller Y2)
-s lit la g e r  av öppen asfaltbetong (ADB eller AEBÖ)
— slitlager av asfaltbetong med m ycket hållfast sten i grovfraktionen 

(MAB eller HAB).
Ovan angivna beläggningstyper används till allt större del i Sverige.
Ovan förda resonem ang gäller vägar utan stationär trafikbelysning. För 

vägar med stationär trafikbelysning är förhållandena något annorlunda. 
H är är det vägbanans lum inans som är avgörande för såväl vägens visuella 
ledning som hinders synbarhet varför ljus sten i dessa fall kan ge något 
bättre  effekter än när vägen saknar stationär belysning. På en stationärt 
belyst vägsträcka är em ellertid ljusförhållandena relativt sett goda oavsett 
beläggningsstenens ljushet. En ytterligare förbättring av dessa förhållan
den m åste därför anses vara tveksam . D ärem ot skulle användning av ljus 
beläggningssten kunna tänkas m inska kostnaderna för den stationära be
lysningen utan att synbarheten  för vare sig vägbana eller hinder försäm ras.

O vanstående synpunkter g rundar sig på kunskaper som inhäm tats fram 
förallt genom  forskningsuppdrag från vägverket till Väg- och trafikinstitu
tet. För ett mer u ttöm m ande svar på m edlem sförslaget ber vi därför att få 
hänvisa till V TI:s rem issvar.

Borlänge den 10 decem ber 1980
U lf  Wallin

T rafiksäkerhets verket:

Trafikolyckor beroende på dålig synbarhet under m örker kan i princip 
tillskrivas två förhållanden. Svårigheter att se vägens sträckning, dålig 
visuell ledning, och svårigheter a tt upptäcka hinder. F ör att öka säkerhe
ten bör därför den visuella ledningen förbättras och möjligheterna att 
upptäcka hinder ökas.

Den visuella ledningen vid to rr vägbana är vanligen ganska god om man 
bortser från de fall där vägens linjeföring är dålig. Vid våt vägbana kan 
därem ot den visuella ledningen vara m ycket dålig speciellt vid beläggning
ar med tät yta. A nledningen till den dåliga synbarheten vid våt vägbana är 
spegling i vägytan.
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Statens vägverk har under senare år böljat förbättra  den visuella led
ningen på i första hand de stö rre vägarna genom uppsättande av kantsto l
par. E rfarenheterna av dessa är hittills goda.

U pptäckbarheten  av hinder på vägen är i första  hand inte beroende av 
vägbanans ljushet utan av kontrasten  mellan hindret och vägen. 1 en 
nyligen presen terad  rapport från statens väg- och trafiksinstitut (VTI), 
H elm ers och Y tterbom : R apport 202, S ik tsträckor i halvljus till hinder på 
to rra  vägbanor av varierande ljushet, konstateras att en vägbanas ljushet ej 
kan optim eras med avseende på sik tsträcka till h inder utan endast med 
avseende på sik tsträcka till m örka hinder å ena sidan och ljusa hinder å 
andra sidan. R apporten  är en delredovisning av e tt projekt som även 
om fattar studium  av synbarhet till hinder vid våta vägbanor och avses 
följas av studium  av vägens synbarhet vid torra respektive våta vägbanor.

L jusa vägbeläggningar kan vara ett sätt att fö rbättra  synbarheten på 
vägarna särskilt om beläggningen ges en y tstruk tu r som m inim erar den 
speglade reflexionen vid våta vägbanor.

Borlänge den 8 decem ber 1980
T rafiksäkerhetsverket 

L ars P eterson

Statens väg- och trafikinstitut:
O lycksrisken i trafiken ökar avsevärt från dagsljus till m örker. Ökningen 

i m örker ä r speciellt m arkant vid våta vägbanor. Institu tet delar denna 
förslagställarnas uppfattning avseende beskrivningen av o lycksriskernas 
variation under olika ljus- och väglagsförhållanden.

Förslagställarna förk larar o rsakerna till riskökningen i m örker dels med 
att föraren inte kan se vägens sträckning fram för bilen tillräckligt väl och 
dels a tt föraren  inte upp täcker hinder på vägbanan på tillräckligt stora 
avstånd. Institu tet kan dela denna uppfattning även om vissa andra förhål
landen b idrar till de ökade o lycksrisker som föreligger under m örker (t. ex. 
trö tthe t; alkohol: unga förare osv.).

Förslagställarna anser vidare att bilförarens förm åga att upptäcka ett 
hinder i tillräckligt god tid bl. a. beror på den kontrast som uppstår mellan 
hinder och vägbana och att vägbeläggningar med goda ljusreflexionsegen
skaper kan kom m a att betyda m ycket för förbättrad  trafiksäkerhet. Institu
tet kan instäm m a också i denna uppfattning m en vill dock fram hålla att 
vägbanor med goda ljusreflexionsegenskaper i högre utsträckning torde 
öka förarens m öjligheter a tt se vägen än a tt förlänga upptäcktssik tsträckan 
till hinder på vägen. (Se VTI rapport nr 202, 1980).

N är m an i förslaget sä tte r likhetstecken mellan ” vägbanor med goda 
ljusreflexionsegenskaper”  och ” ljusa vägbanor”  som åstadkom m es ge



26

nom inblandning av ljust stenm aterial i asfaltm assan m åste institutet anm ä
la avvikande åsikt. E tt sådant resonem ang innebär a tt man angriper ett 
allvarligt trafiksäkerhetsproblem  utifrån fel utgångspunkter. Vägbanor 
med goda ljusreflexionsegenskaper skapas nämligen ej i första hand genom 
inblandning av ljust stenm aterial utan genom en grov y ttextur. Följande 
synpunkter bör beak tas vid diskussion av detta  problem .

T orra  vägbanor är generellt och oberoende av om y ttexturen  är grov 
eller slät en hög grad av diffus reflexion. Diffus reflexion innebär att den 
del av en ljusstråle, som infaller m ot vägbanan reflekteras i alla riktningar 
så att vägbanan därvid an tar en ljushet som är oberoende av varifrån 
observationen görs.

N är torra vägbanor belyses av strålkastarna hos ett fordon reflekteras 
detta  ljus i hög u tsträckning diffust, varvid en viss del reflekteras tillbaka 
mot förarens ögon. M ängden från vägbanan återreflekterat ljus bestäm m er 
förarens upplevelse av ljusheten hos vägbanan.

1 de fall därem ot då vägbanan är våt beror mängden från fordonsstrål- 
kastarna tillbaka mot föraren återreflek terat ljus i första hand inte på om 
beläggningen innehåller ljust stenm aterial eller ej utan på vägbanans y ttex
tur. Ä r vägbanan slät bildar vattnet en obruten y ta, som ger vägbanan en 
hög grad av speglande reflexion.

D etta innebär att huvuddelen av det infallande ljuset från strålkastarna 
reflekteras bort som i en spegel. M ycket litet ljus reflekteras tillbaka mot 
föraren, som då upplever vägbanan som oacceptabelt mörk eller svart.

Om därem ot vägbanan har en grov y ttex tur (bestående t. ex. av krossad 
sten , som sticker upp ur bindem edlet) b ry ter stenarna vattenhinnan. V att
net rinner bort mellan stenarna varvid stenarnas toppar i hög utsträckning 
reflekterar det från fordonsstrålkastarna infallande ljuset diffust. Man för
söker också med sam m a syfte utveckla dränerande beläggningar där vatt
net i stället rinner igenom beläggningen. K onsekvensen av detta  är att goda 
reflexionsegenskaper hos en vägbeläggning i såväl vått som torrt tillstånd 
fö ru tsätter vägbanor som har grov y ttex tur eller som är dränerande.

M ängden diffust reflekterat ljus hos to rra  naturliga stenm aterial m inskar 
till ungefär hälften vid väta. D etta innebär att våta vägbanor med grov 
y ttex tur är ungefär hälften så ljusa som i torrt tillstånd. Den stora andelen 
ljus som reflekteras bort vid fordonsbelysning på våta släta vägbanor 
innebär att den ljushet hos vägbanan som föraren upplever i vått tillstånd 
endast u tgör 1 - 1 0 %  av ljusheten vid to rrt tillstånd.

Det bör också uppm ärksam m as att det ljus som speglas bort resulterar i 
en avsevärd  ökning av bländningsnivån vid fordonsm öten. Bländningen 
m inskar ytterligare förarens förutsättningar att se vägen och upptäcka 
hinder på vägen.

Från trafiksäkerhetssynpunkt bör därför i första hand vägbanor använ
das som har sto r grad av diffus reflexion i väta. Värdet av att dessutom  
använda ljusa stenm aterial på fordonsbelyst väg kan ifrågasättas från kost
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nad-nytta-synpunkt. D ärem ot torde användningen av ljusa stenm aterial på 
vägbelyst väg direkt kunna m inska både anläggnings- och driftkostnaderna 
för vägbelysningen. Vid vägbelysning är det vägbanans lum inans som 
avgör såväl vägens som hinders synbarhet och speciellt vid torr vägbana 
kan en viss lum inans nås med svagare belysning om vägbanan är ljus. 
Även vid vägbelyst väg bör dock vid väta den speglande reflexionen hos 
vägbanan vara liten.

Sam m anfattningsvis kan sägas att på obelysta vägar är användningen av 
ljusa stenm aterial inte en förutsättning för vägbanor med goda ljusreflex
ionsegenskaper. D ärem ot kan ljusreflexionsegenskaperna hos en vägbana 
med redan goda ljusreflexionsegenskaper ytterligare förbättras genom an
vändning av ljusa stenm aterial. En ytterligare förutsättning är dock att 
ljusa stenm aterial har sam m a slitstyrka som de stenm aterial som nu an 
vänds. Inom vägbelyst om råde kan användning av ljusa stenm aterial i 
vägbeläggningar ha en något större betydelse.

Linköping den 20 novem ber 1980
Bo Kihlgren  

T jf fo rsk n in g sch e f

Sveriges geologiska undersökning (SGU):
--------- H uvuddelen av bedöm ningarna i ärendet faller utanför SGU:s

kom petensom råde. H it hör frågor rörande ekonom i och trafiksäkerhet. 
SGU vill em ellertid ta tillfället i akt att påpeka att verket genom sin 
geologiska verksam het, som täcker hela landet, har ett om fattande m ateri
al över förekom ster av ljusa bergarter (t. ex. kvartsit) som med fördel 
skulle kunna användas. B edöm ningar av m aterialens tekniska egenskaper 
bör bäst kunna ske vid S tatens väg- och trafikinstitut.

U ppsala den 9 decem ber 1980
Sveriges geologiska undersökning 

Gunnar Ekevärn
Bo Lundberg

Svenska kommunförbundet:

V äghållaransvaret ä r i Sverige delat mellan stat. kom m uner och enskil
da. Det kom m unala vägnätet uppgår till ca 31 5000 km varav ca 5 600 km 
utgörs av s k statskom m unala gator och vägar. H äru töver har kom m unerna
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många gånger e tt om fattande engagem ang i den enskilda väghållningen. 
M erparten  av det statskom m unala vägnätet ä r belagt. Även större delen av 
det kom m unala vägnätet ä r belagt. Styrelsen saknar för närvarande uppgift 
om hur sto r andel av den kom m unala och statskom m unala vägnätet som är 
belagt med ljus beläggning.

Trafiksäkerhetsutvecklingen i landet har i stort sett varit gynnsam  under 
1970-talet. T rots de tta  utgör vägtrafikolyckorna fortfarande ett mycket 
sto rt sam hällsproblem .

En stor trafiksäkerhetsu tredning  (TSU) har nyligen utförts i Sverige. 
TSU  redovisar förslag till åtgärder bl. a. beträffande väg- och trafikmiljön 
såväl utom  som inom tätbebyggt om råde. N är det gäller beläggningar har 
utredningen behandlat öppen asfaltbetong såsom  varande trafiksäkrare än 
övriga beläggningar, beläggning av lågtrafikerade grusvägar med enkel 
ytbehandling (YIG) sam t s. k. högfriktionsbeläggning i korsningar. Frågan 
om ökad användning av ljus beläggning har TSU därem ot inte behandlat.

Styrelsen anser det vara angeläget a tt arbeta  för en ökad trafiksäkerhet 
och en minskning av antalet olyckor. E tt medel i denna strävan kan vara 
a tt öka användningen av ljus beläggning. Användningen av ljus beläggning 
är inte någon helt ny företeelse i den kom m unala väghållningen. Olika 
tekniker har komm it till användning under flera år. En viss kunskap torde 
därför finnas om b l.a . lämpliga arbetsm etoder, m aterial, beläggningarnas 
tålighet och livslängd, trafiksäkerhetseffekt osv. F ortsa tt teknisk u tveck
ling m åste em ellertid ske på b l.a . dessa punkter. Den avgörande orsaken 
till a tt ljusa beläggningar inte fått större användning torde dock vara de 
högre kostnaderna.

Enligt styrelsens mening fö ru tsätter en intensifierad användning av ljus 
vägbeläggning alltså dels fortsatt teknisk utveckling dels att alternativet 
kan visas vara ekonom iskt rationellt.

S tockholm  den 12 decem ber 1980
Svenska kom m unförbundet 

Inge Hörlén

Nationalföreningen för trafiksäkerhetens främjande:
Enligt N T F:s uppfattning blir det på grund av kostnaderna allt dyrare att 

åstadkom m a ljusa vägbanor. C em ent, som tidigare använts i viss om fatt
ning, synes helt utgå som slitm aterial på vägbanor. Asfalt, som bättre 
klarar de klim atiska förhållandena, synes i fram tiden helt dom inerande.

Försök  har u tförts dels i Jäm tlands län och dels på E 4 , i K alix-trakten, 
med asfaltbeläggning enligt den s. k. V ärm döm etoden, dvs. ballastm aterial 
av sten , där slitytan belagts med ljusgrå kvartsit. D enna beläggning gav
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från färgsynpunkt en ljus vägbana med om vittnat goda egenskaper samt 
gav också m indre risk för vattenplaning genom  sin naturliga dräneringsef- 
fekt. K ostnaden blev em ellertid högre en vanlig asfaltsbeläggning, vilket 
uppenbarligen håller tillbaka användningen.

N T F  vill fram hålla att med mörk vägbana kan man trots allt genom 
användning av kantreflexer åstadkom m a en bra vägledning för trafikan
terna. Det är viktigt att öka säkerheten  för trafikanterna under m örker och 
N T F  anser därför att N ordiska rådet bör arbeta för en reform vad gäller 
reflexer på cyklar och att gående i större utsträckning bör använda fot- 
gängarrefexer.

I sam m anhanget bör observeras att reflekterande skyltar sparar energi 
och ger en ökad säkerhet genom sin goda vägledning.

Stockholm  den 15 decem ber 1980
N ationalföreningen för trafiksäkerhetens främ jande 

C-G  H am m arlund

Kungl automobil klubben, KAK:

K A K  noterar med tillfredsställelse att frågan tagits upp i N ordiska rådet. 
D et ä r otvetydigt a tt o lycksriskerna ökar kraftigt vid körning i m örker 
jäm fört med dagsljus. D etta gäller i särskilt hög grad om vägen har mörk 
beläggning. Är körbanan dessutom  våt försäm ras säkerheten  ytterligare.

KAK anslu ter sig därför till rådets uppfattning, att man skall eftersträva 
ökad användning av ljusa vägbeläggningar. Självfallet bör detta  främ st 
gälla vägar med stor trafik.

Det fram går av u ttalandet att användning av ljust stenm aterial ökar 
beläggningskostnaderna med 15000-20000  kr per km. A nvänds syntetiska 
m aterial blir kostnadsökningarna större.

Av kostnadsskäl och då det inom vissa om råden synes svårt att få fram 
ljust stenm aterial anser K AK att även alternativa lösningar bör övervägas. 
En möjlighet synes vara a tt på b reda vägar, t. ex. 13 m vägar med 7 m 
körbana och två  stycken 3 m vägrenar, inskränka användningen av ljust 
m aterial till körbanan, m edan vägrenarna är mörka.

K AK vill understryka nödvändigheten av att m arkeringar i vägbanan 
(särskilt mittlinje och kantm arkeringar) kontrolleras och målas oftare. 
K ostnaderna för att m åla dessa linjer med vanlig färg och 10 cm linjebredd 
håller sig vid ca 400: - /k m . Om i stället term oplastlackering användes
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beräknas kostnaden vara ca tre  gånger så hög men beständigheten dubbelt 
så hög som vid målning med vanlig färg.

Stockholm  den 27 novem ber 1980
Kungl autom obil klubben

J.-O . L ysell 
G e n era lsek re te ra re

Motormännens riksförbund (M):

M hälsar med tillfredsställelse att frågan om användning av ljus vägbe
läggning tagits upp. F rån  trafiksäkerhetssynpunkt anser förbundet att ljus 
vägbeläggning m inskar o lycksriskerna vid m örkerkörning -  särskilt vid 
våt vägbana.

Av m edlem sförslaget fram går att användning av ljust stenm aterial skulle 
öka anläggningskostnaden med 15-20000  kr per km. Förbundet m enar 
dock att detta  inte bör lägga hinder i vägen främ st på vägar med hög trafik.

Stockholm  den 15 decem ber 1980
M otorm ännens riksförbund

Sven G ustafsson
Börje H enningsson

Motorförarnas helnykterhetsförbund (MHF):

V ägnätets kvalitet är av avgörande betydelse för trafiksäkerheten. På få 
om råden som berör trafiksäkerheten  visar sig vinsterna så snabbt som vid 
förbättringar av vägstandarden. Det är därför viktigt att vägbyggandet och 
vägunderhållet har en hög prioritet i trafiksäkerhetsarbetet.

I m edlem sförslaget berörs en delfråga i sam m anhanget, nämligen ökad 
användning av ljus vägbeläggning. Statistiken visar entydigt att olycksris
kerna ökar vid körning i m örker jäm fört vid dagsljus. En större användning 
av ljus vägbeläggning skulle m otverka m örkrets negativa effekter. D etta 
talar för en ökad användning av ljus vägbeläggning.

Em ellertid m åste man också beak ta kostnadsaspekterna i sam m anhang
et. Med de m etoder som idag står till buds för att åstadkom m a en ljus 
vägbeläggning får man en väsentligt högre kostnad i jäm förelse med vanlig 
asfaltbeläggning. Denna stö rre kostnad synes vara en återhållande faktor 
för att i större u tsträckning gå över till ljusare vägm aterial.
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Den i m edlem sförslaget väck ta frågan är em ellertid viktig från trafiksä
kerhetssynpunkt. Det ä r därför m otiverat att öka forskningsinsatserna i 
syfte att möjliggöra en ökad användning av ljust vägm aterial.

U nder åberopande av vad ovan anförts kan M H F således ansluta sig till 
m edlem sforslagets hem ställan.

Stockholm  den 4 decem ber 1980
M otorförarnas helnykterhetsförbund

Valeri Surell 
V e rk s t. d irek tö r

Cykelfrämjandet:

U töver de i m edlem sförslaget om intensifierad användning av ljus väg
beläggning näm nda synpunkterna finns andra — som beträffande frik 
tionen. En nog så viktig faktor för cyklister.

U tan ytterligare grund i teknisk-ekonom isk forskning kan vi inte förorda 
eller avråda från intensifierat bruk av ljusa vägbeläggningar, särskilt som 
kostnaderna kan tänkas variera m er än som an tytts (ca 10%), beroende på 
förekom sten av ljust stenm aterial i det om råde där vägen skall anläggas.

Vi instäm m er givetvis i kraven på att större vikt lägges vid trafiksäker
hetsaspekten, men förordar påskyndad forskning under starkare beak tan
de av olika regioners skillnader i fråga om  sten- och sandm aterial för 
vägbyggnad.

Stockholm  den 2 decem ber 1980
Enligt uppdrag
Gun H ägglund  

G e n era lsek re te ra re

BILAGA 3

I e fterh an d  in k om m et y ttran d e  

D a n m a r k

Forenede danske Motorejere:

For belyste veje er det uden tvivl a f positiv betydning for bilsikkerhe
den. at vejbelægningen er lys. På belyste trafikveje giver lyse vejbelæg
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ninger tillige en energibesparelse og derm ed en økonomisk besparelse -  os 
bekendt — selv når de øgede om kostninger til lyse belægninger tages i 
betragtning.

Det er derim od tvivlsom t om lysere belægninger er at foretræ kke på 
ubelyste veje. Bl. a. fordi f. eks. kantafm ærkninger vil være lettere at se på 
mørke end på lyse vejstrækninger.

K øbenhavn, den 29. jan uar 1981
Preben K æ rsgaard  

In fo rm atio n sch ef

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1981
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BILAGA 3

I efterhand inkommet yttrande 
D a n m a r k
Amtsrådsforeningen i Danmark:

A m tsrådsforeningen skal påpege, at beslutning om anvendelse af lys 
vejbelægning vil få konsekvenser for vejbelægningens slidstyrke, belys
ningsforhold og vejafstribning. En stillingtagen til forslaget som helhed må 
forudsæ tte, at der foretages en konsekvensvurdering af de oven for nævnte 
forhold.

A m tsrådsforeningen er ikke i besiddelse af yderligere oplysninger om 
forslaget, som kan gøre en sam let stillingtagen mulig.

K øbenhavn, den 3. m arts 1981
P er K aalund

Ove N issen
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BILAGA I

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska rådet, kulturutskottet:

K ulturutskottet har vid sin behandling av m edlem sförslaget särskilt 
uppehållit sig vid m öjligheterna att genom insatser på nordiskt plan främja 
forskarutbildningen på energiom rådet. U tskottet anser det vara m otiverat 
att sam ordna resu rserna för utbildning av forskare inom detta  om råde.

Läm pligheten a tt i denna utbildning u tnyttja de nordiska forskarkur
serna, som finansieras över den nordiska kulturbudgeten, förtjänar att 
övervägas. Enligt instruktionen bör kurserna i fråga om innehållet fylla 
vissa kriterier, nämligen behandla nya eller svårtillgäjigliga problem av 
teoretisk  eller m etodisk karaktär, ny avancerad teknik sam t förm edla 
stark t specialiserat kunskapsstoff, kriterier som i hög grad kan föväntas 
gälla inom forskarutbildningen på energiom rådet.

K u ltu rutskottet tillstyrker en sam ordning av de nordiska resurserna för 
forskarutbildning på energiom rådet.

K öpenham n den 1 decem ber 1980
F ör N ordiska rådets kulturu tsko tt

Arni Gunnarsson  
F örm an

K ristian S lotte  
S ekre te ra re
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Nordisk industrifond:

Förslagsställarna fram håller betydelsen av att en bättre sam ordning kom
m er till stånd mellan de nordiska länderna för att därigenom  få ett effekti
vare utnyttjande av de ökande resu rser som i samtliga länder satsas inom 
energiforskningsom rådet. Man hänvisar därvid till det m aterial rörande 
energiforskning i N orden som presenteras i m ellanrapporten "Ö kat nor
diskt forskn ingssam arbete” , publicerad i decem ber 1979 av den arbets
grupp som tillsattes under N ordiska m inisterrådet för att u tarbeta förslag 
till ökat nordiskt forskningssam arbete enligt de direktiv som de nordiska 
statsm inistrarna gav i novem ber 1978. M inisterrådets slutrapport skall 
föreligga till N ordiska rådets session 1981.

Som fram går av m edlem sförslaget bedriver Nordisk industrifond även 
verksam het inom energiom rådet. N ordiska m inisterrådet (industrim inist
rarna) gav från och med 1976 fonden som uppgift att försöka öka det 
nordiska sam arbetet inom de sek torer av energiom rådet där sam verkan ej 
tillvaratas av andra organ. Fonden har, inom ramen för tillgängliga re
surser, på olika sätt försökt stim ulera till nordisk sam verkan inom 
energiforskningsom rådet. Totalt har fonden satsat 12 M SEK  på 40 olika 
energiprojekt, vilkas totala projektkostnad har uppskattats till ca 28 
M SEK.

Fondens erfarenheter hittills visar a tt betydande svårigheter förelegat att 
få till stånd sam arbetsprojekt och om fattningen av sam arbetet har ej blivit 
så stort som fonden från början förväntade sig. D etta bedöm s bero på 
bland annat följande.

1976 var m öjligheterna att prioritera om råden lämpade för nordiskt 
sam arbete begränsade på grund av att planeringsarbetet inom energi
forskningsom rådet hade m ycket olika om fattning och inriktning i de nor
diska länderna. U tarbetade planer fanns endast i Sverige. Situationen är 
idag i detta  avseende bättre . Det finns energiforskningsplaner i alla de 
nordiska länderna, men dessa har u tarbetats helt nationellt.

Den nationella satsningen på energiprojekt är i samtliga nordiska länder 
av den storleksordning att verkligt intressan ta och högt prioriterade pro
jek t enligt fondens bedöm ning inte har någon svårighet att få nationell 
finansiering. D etta har m edfört att sam ordning mellan i olika länder på
gående pro jek taktiviteter med sam m a m ålsättning ej skett i önskvärd om 
fattning. N ordisk industrifonds resu rser för energiforskning är i förhållan
de till de nationella satsningarna blygsamm a. Det extra arbete som en 
sam ordning skulle innebära och den begränsade tilläggsfinansiering som 
skulle kunna erhållas från fonden har ej stim ulerat de projektansvariga till 
ak tiv t sam arbete. Inte heller informell sam ordning mellan olika nationella 
projek taktiviteter bedöm s ha skett i större omfattning.

För att bättre  kunna överblicka och u tvärdera sam arbetsm öjligheter på 
energiom rådet har fonden med underlag från de nationella organen upprät-
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tat en datoriserad  lista över pågående energiprojekt i N orden. Denna 
databank skall vara allm änt tillgänglig för nordiska in tressen ter och det är 
fondens förhoppning att den skall bli ett verksam t medel i sam ordningen 
mellan olika nationella satsningar.

Inom nuvarande organisatoriska och finansiella ram ar har N ordisk in
dustrifond bedöm t det angeläget att inom energiforskningsom rådet i första 
hand försöka inform era om och koordinera pågående nationell verksam 
het. I detta  sam m anhang är fondens kon takter med ansvariga organ av stor 
betydelse. Fondens finansierande roll inom energisektorn måste därem ot 
bli av relativt marginell betydelse.

Enligt fondens bedöm ning borde om fattningen av det nordiska sam arbe
tet inom energiforskningsom rådet kunna öka väsentligt. För att uppnå en 
sådan ökning krävs dock att nya organisatoriska form er för sam ordning 
mellan nationellt ansvariga organ skapas. Om N ordisk industrifond skall 
kunna m edverka aktiv t i en sådan sam ordning m åste fonden dels ges 
m andat att fullgöra e tt sådant uppdrag, dels tillföras adekvata ekonom iska 
resurser.

Stockholm  den 5 decem ber 1980
För N ordisk  industrifond 

R ut B äcklund-Larsson

Nordel — Organ for nordisk Elsamarbejde, Varmekraftudvalget:
--------kan vi oplyse, at der gennem  N ordels planlægningsudvalg sker en

opfølgning og koordinering af det forsknings- og udviklingsarbejde på 
kraftforsyningsom rådet, som finder sted i de nordiske lande. Der er derfor 
efter vor opfattelse ikke behov for yderligere initiativer til forbedring af 
sam ordningen a f forskningen i denne gren af energisektoren.

F redericia, den 20. novem ber 1980
N ordel

G. S tyrbro

Nordens fackliga samorganisation — NFS

M edlem sförslaget u tm ynnar i ett önskem ål om att N ordiska m inisterrå
det skulle u treda m öjligheterna för en bättre  sam ordning av energiforsk
ningen i N orden.

Då N FS redan tidigare, bl. a. i sitt energipolitiska handlingsprogram  från 
1978 och senast i y ttrandet över m edlem sförslaget om nordiskt forsknings- 
politiskt sam arbete, föreslagit en fastare nordisk sam ordning på detta
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om råde, ställer sig N FS givetvis positivt till intentionen i medlemsförsla-

N FS anser dock, a tt man rent praktiskt bör avvakta resultaten av den 
inventering av de nordiska ländernas energiforskningsprogram  som N or
disk industrifond inledde 1979 för att skapa underlag för en utvidgad 
sam ordning, innan en ny utredning startas.

Även det sam nordiska forskningsprojektet rörande energisystem analys 
torde då det färdigställts och u tvärderats ge ytterligare underlag för forsk
ningssam ordning på energiom rådet.

N FS önskar även fram hålla det faktum , att m inisterrådet (energim inis
trarna) vid sitt sam m anträde i Helsingfors i slutet av oktober startat ett 
sam arbetsprogram  och fördelat ansvaret till de konkreta delom rådena 
sålunda, att Finland ansvarar för delom rådet energibesparande åtgärder, 
Sverige för kolsam arbetet, Norge för olja och naturgas sam t energisystem 
analys och slutligen Danm ark för delom rådet introduktion av nya och 
förnyelsebara energikällor. Samtidigt konstaterade energim inistrarna, att 
ett intensifierat nordiskt sam arbete även inom energiforskningen är en 
förutsättning för att det nordiska sam arbetsprogram m et skall kunna ge
nom föras. I m otiveringen till m edlem sförslaget föreslås att sam nordisk 
forskning i första hand skall inriktas på sådana nya energiom råden där 
forskning inte finns i något av de nordiska länderna respektive sam ordna 
den forskning som utförs och undvika dubbelarbete. Som ett lämpligt 
forskningsprojekt näm ns arbetsm iljön för de anställda inom energiindu
strin.

N FS om fattar förslagsställarnas synpunkter och föreslår, att som ett 
praktiskt steg för att tillm ötesgå m edlem sforslagets intention vidtas snabba 
åtgärder till stöd för fo rskarkontakter och -utbyte sam t forskarutbildningen 
på energiom rådet. Den nordiska energiforskningskonferensen i Stockholm
1980 är ett exem pel på nyttig verksam het av det slaget.

Beträffande forskning kring arbetsm iljön inom energiindustrin anser 
N FS att sam arbetet bör kunna igångsättas utan vidare utredande inom 
ram en för existerande sam arbetsorgan på arbetsm iljösidan.

N FS önskar även fästa uppm ärksam het vid det av N FS tidigare fram 
förda förslaget om att ge N ordisk industrifonds forskningsstöd större re
surser och en mer aktiv initiativtagande och styrande roll än vad som är 
fallet idag, då Industrifonden i huvudsak fungerar som en passiv finansiär 
av projekt som andra initierat.

F ör a tt forskningssam arbetet på energiom rådet skall ge resultat är det 
enligt N FS uppfattning nödvändigt, att avsätta  tillräckliga resurser för 
sam arbetet.

Till slut önskar N FS peka på de m öjligheter det vidare internationella 
sam arbetet på energiforskningens om råde, b l.a . inom IEA , O ECD , EG 
m. m ., kan erbjuda och föru tsätter, att detta  beaktas då det nordiska
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sam arbetet u tveck las, så  att onödigt dubbelarbete kan undvikas även på 
denna nivå.

Stockholm  den 15 decem ber 1980
N ordens fackliga sam organisation

Lennart F orsebäck  
G e n era lsek re te ra re

D a n m a r k  
Energiministeriet:

De nordiske energim inistre har i det nordiske m inisterråds regie i efter
året 1980 indledt et sam arbejde baseret på statsm inistrenes beslutning i 
foråret 1980.1 denne forbindelse har energim inistrene aftalt et sam arbejds
program , hvor de nordiske lande har ansvaret for hvert af de følgende 
delom råder:

Energibesparende foranstaltn inger, Finland.
K ulsam arbejde, Sverige.
Olie og naturgas sam t energisystem analyse, N orge.
Introduktion a f  nye og vedvarende energikilder, D anm ark.
Energim inistrene har endvidere erklæ ret, at en nødvendig forudsætning 

for energiprogram m ets gennem førelse vil være et intensiveret nordisk 
sam arbejde også inden for energiforskningen.

Som led i forberedelserne a f dette  nordiske sam arbejde har em beds
m andskom iteen for energi- og industripolitik i løbet a f 1980 iværksat en 
ræ kke ak tiv ite ter bl. a. m ed henblik på en bedre sam ordning af den anven
delsesorienterede energiforskning. U nder henvisning til ovenstående an
svarsfordeling skal det næ vnes, at der fra dansk side er taget initiativ til en 
udveksling a f inform ation om  de nordiske landes forskning, udvikling og 
stø tte til p roduktion og anvendelse af anlæg inden for om rådet nye og 
vedvarende energikilder. Inform ationsudvekslingen vil kunne danne bag
grund for en koordinering af igangværende ak tiv iteter og overvejelser om 
fæ llesnordiske p ro jek ter inden for om rådet.

F or så  vidt angår vigtige hovedom råder inden for den anvendelses
orienterede energiforskning, kan energim inisteriet således konstatere, at 
den foreslåede forbedrede sam ordning af aktiv iteterne i N orden allerede er 
under etablering.

K øbenhavn, den 11. decem ber 1980
P .m .v.

E .b.
Flem m ing Ø ster
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Industriministeriet:

Forslagsstillerne peger på, at de seneste års ekspansion i midler til 
national energiforskning ikke har været ledsaget af en tilsvarende indsats 
vedrørende forsker- og teknikeruddannelserne, og at der i det hele taget 
har været et efterslæ b vedrørende planlæggende og styrende funktioner. 
D ette har specielt gjort sig gældende i det nordiske sam arbejde om energi
forskning og -udvikling, og en af årsagerne hertil kan være usikkerhed med 
hensyn til placering af ansvaret for finansieringen af sam arbejdet.

Det e r Industrim inisteriet bekendt, at der i 1980 er taget skridt til en 
styrkelse af sam arbejdet mellem de nationale energiforskningsprogram 
mer.

M edens de nationale energiforskningsprogram m er har været genstand 
for en kraftig vækst i de seneste år, er noget tilsvarende ikke sket for 
N ordisk  Industrifond, der specielt har ansvar for at fremm e fællesnordiske 
projekter på b l.a . energiom rådet, og Fondens muligheder for at fremme 
sådanne pro jek ter må derfor anses som svindende.

Det e r Industrim inisteriets opfattelse, at nordisk sam arbejde om teknisk 
forskning og udvikling, herunder energiforskning, kan indebære økono
m iske og andre fordele, og at den igangværende svækkelse af finansierings
m ulighederne gennem  fællesnordiske organer i relation til de nationale 
program m er derfor er udtryk for en uheldig og utilsigtet tendens.
K øbenhavn, den 23. decem ber 1980

P.m .v.
E.b.

A ge A ndersen  
Kontorchef

Akademiet for de tekniske Videnskaber (ATV)

A kadem iets særlige struk tur indebæ rer, at akadem iet som sådant van
skeligt kan im ødekom m e D eres anm odning. Imidlertid vil man sætte stor 
pris på fra akadem iets side at følge behandlingen af sagen i N ordisk Råd.

A kadem iets præsidium  har imidlertid m ærket sig, at D anm ark i m ed- 
lem sforslag A 583/k som det eneste a f de nordiske lande ikke er repræ sen
teret ved sit akadem i for teknisk videnskab. Dette beror uden tvivl på en 
forglem m else, og der e r fra akadem iets ledelses side udtrykt et stort ønske 
om at blive tildelt ret til at udpege en faglig repræ sentant til deltagelse i det 
forskningspolitiske sam arbejde på nordisk basis.

Lyngby, den 16. decem ber 1980
Vibeke Q. Zeuthen  

A k a d em isek re tæ r
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Dansk Arbejdsgiverforening har i skrivelse den 4 novem ber 1980 fö rk la 
rat sig avstå  från  y ttran de i anledning av m edlem sförslaget.

F in la n d  
Handels- och industriministeriet

Handels- och industrim inisteriet finner det angeläget att det nordiska 
sam arbetet inom energiforskning ökas i enlighet med medlem sförslaget. 
Såsom av forslaget fram går, har saken redan en längre tid u tre tts i sam nor
diska forum . M inisteriet ansluter sig i princip till de synpunkter som 
framlagts i förslaget.

Det nordiska energisam arbetet har i år börjat med ett energim inister
m öte, där man också godkänt ett program utkast för energisam arbete. 
U tvecklandet av det nordiska energisam arbetet har aktualiserats i sin 
helhet på en bredare bas än bara energiforskningen. De nordiska energi
äm betsm ännen har sam m anträffat för att im plem entera m inistrarnas p ro
gramförslag.

Enligt handels- och industrim inisteriets uppfattning kunde det nordiska 
sam arbetet inom energiom rådet bäst främ jas genom att bilda äm betsm an- 
nam ötena till ett bestående organ. O vannäm nda av m inistrarna godkända 
program förslag skulle utgöra en lämplig stomme för organets verksam het. 
H andels- och industrim inisteriet anser det angeläget, att sam arbetet inom 
energiforskning på nordisk nivå utvecklas som en del av det övriga energi
sam arbetet.

O ckså i fråga om energiforskningens innehåll ä r ett ökat sam arbete 
m otiverat. Även om förhållandena och prioriteringarna inom energiom rå
det skiljer sig i de nordiska länderna, finns det dock många punkter på 
vilka gem ensam t eller kom pletterande utvecklingsarbete vore möjligt. Då 
varje nordiskt land u tgör en relativt liten ekonom isk enhet, kunde våra 
länder tillsam m ans genom  öm sesidigt sam arbete och arbetsfördelning star
ta projekt som de inte ensam m a kunde befatta sig med. Speciellt viktigt är 
sam arbetet för F inland, em edan vår andel av de nordiska energiforsknings
medlen tillsvidare understiger 10 % . I m otsats till de övriga nordiska 
länderna hör Finland inte heller till det internationella energiorganet IEA.

Det finska handels- och industrim inisteriet har varit helt m edvetet om 
Jet växande behovet av ett nordiskt sam arbete rörande energiforskning, 
ähuru landets ringa äm betsm annaresurser för sin del begränsat utvecklan- 
Jet av sam arbetet. T rots a tt m inisteriet fortfarande strävar till att eliminera 
Jylika flaskhalsar, ta r  det av ovannäm nda skäl en viss tid i anspråk innan 
sam arbetet kan ak tiveras.

1 energim inistrarnas ovannäm nda förslag till ett sam arbetsprogram  
iläggs Finland ansvaret för beredningen av energibesparing. Finland kom- 
Tter att för denna del fram lägga förslag om sam arbetsform erna t ex för 
räm jande av forskningen rörande energibesparing. Som en annan special
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fråga angående forskning må näm nas förslaget om en arbetsfördelning 
mellan de nordiska energiforskningsinstituten t ex på sådant sätt, att det 
nordiska forskningslaboratoriet för torv skulle utses bland de finska labo
ratorierna.

H elsingfors den 3 decem ber 1980
f Hf Sundqvist

H andels- och 
ind u strim in is te r

Erkki Vaara
A vdelningschef,

ö v erd ire k tö r

Finlands akadem i1:

Finlands akadem i finner att de traditionella nordiska sam arbetsorganen 
som koordinerar energisam arbetet bl. a. N ordel och N ordforsk, bör under
stöda att det är skäl a tt effektivera deras verksam het. Finlands akademi 
uppfattar b l.a . N ordiska industrifonden som en lämplig finansieringskanal 
för nordiskt energisam arbete.

Med anledning av det ovansagda finner Finlands akademi att det inte är 
ändam ålsenligt att inrätta  nya gem ensam m a energiforskningsinstitut, i syn
nerhet då u tnyttjandet av de nationella energiresurserna på grund av natur
förhållanden sker inom olika om råden.

Enligt F inlands akadem is uppfattning sker energiforskarnas grundutbild
ning naturligast i varje land i sam band med annan ingenjörsutbildning. 
Finlands akadem i understöder därem ot vidareutbildning för forskare inom 
energiom rådet på nordisk nivå.

Finlands akadem i anser det vara viktigt för den nordiska energiforsk
ningen att u treda forskningsresurserna så a tt existerande resurser kan 
u tnyttjas så väl som möjligt. L ikaså anses det vara viktigt a tt öka utbytet 
av forskningsresultat i synnerhet inom sådana forskningsom råden som är 
gem ensam m a för alla nordiska länder. Som sådana gem ensam m a om råden 
kan anses forskning om energibesparing, biverkningar av energibruket, 
energiproblem  i anslutning till transporter sam t utredningar i anslutning till 
u tnyttjandet av naturgas.

Utom  det i förslaget näm nda projektet om utforskningen av arbetsm iljön 
för de anställda inom energiindustrin Finner Finlands akadem i det nödvän
digt att åstadkom m a andra m otsvarande sam arbetsprojekt. E tt sådant

1 Y ttra n d e t ö v e rsa tt från  finska .
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forskningsom råde kunde till exem pel vara utforskningen av biverkningar 
av vattenkraftverks vattenreservoar.

Helsingfors den 16 decem ber 1980
K . O. D onner
O rd fö rande  fö r 

V e ten sk ap lig a  cen tra lk o m m issio n en
Elisabeth H elander  

F o rsk n in g sd irek tø r

Statens tekniska forskningscentral (VTT):

VTT anser a tt det ä r både viktigt och aktuellt att främ ja och styrka det 
nordiska sam arbetet inom energiforskningen. Såsom  m edlem sförslaget 
konstaterar har det nordiska sam arbetet inom kärnenergiforskningen re
dan relativt långa trad itioner. D en övriga energiforskningen har väsentligt 
utvidgats under de senaste åren i sam tliga nordiska länder och sam arbete 
har sm åningom uppstått inom detta  om råde. D etta sam arbete har dock 
u tövats i täm ligen liten skala och det har inte stått i något som helst måttligt 
förhållande till de olika nordiska ländernas nationella forskningsinsatser i 
energiforskning. Sam m a m issförhållande gäller även jäm fört med några 
nordiska länders insatser i internationellt sam arbete inom energiforskning.

Enligt V TT:s åsikt och erfarenheter ä r de effektivaste form erna för 
forskningssam arbete och även de lättaste a tt o rganisera inom detta  om råde
-  nordiska sam projekt
— bättre nordiskt u tnyttjande av de befintliga nationella forskningslabora

to rierna och m otsvarande.
D essa sam arbetsform er borde huvudsakligen finansieras med sam nor

diska medel. Forskningsarbetet skulle utföras av de befintliga organisatio
nerna som u tövar energiforskning i de olika nordiska länderna. VTT anser 
a tt den nuvarande praktiken sålunda är i princip den rätta . Man borde 
speciellt öka de sam nordiska medel som finns disponibla för detta  forsk
ningsom råde och förstärka forskningsadm inistrationen och den expertis 
som behövs därtill inom energiforskningens olika sektorer.

B eträffande aktuella och lämpliga forskningsobjekt ä r det som m edlem s
förslaget näm nt e tt tänkbart äm ne. VTT känner flera andra genom förbara 
objekt som vid behov kan separat framläggas.

Helsingfors den 8 decem ber 1980
Pekka Jauho  

G e n era ld irek tö r

t l - 2 9 : s e s s  A593/e S up p lem en t
Veikko Palva  

F o rsk n in g sd irek tö r
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Ålands landskapsstyrelse:
-  -  -  m eddela, att landskapsstyrelsen för sin del understöder med

lem sförslaget om att u treda m öjligheterna för en bättre sam ordning av 
energiforskning i N orden eftersom  energifrågorna är synnerligen centrala 
för sam hällsutvecklingen.

M arieham n den 7 novem ber 1980
Folke W oivalin  

L an tråd

Tor M attsson  
A vd eln ingschef

Finlands kraftverksförening r. f.:

Vi anser, att det i N orden redan finns tillräckligt med koordineringsor
gan på detta  om råde, men den inbördes arbetsfördelningen dem emellan 
bör förtydligas.

E tt nordiskt sam arbete skulle öppna nya m öjligheter för finansiering av 
energiforskningen. M ed en sam nordisk finansiering kan man utföra forsk
ningsarbeten, vilka täcker större om råden av fältet i fråga. Därtill är 
resultaten  av utredningar, som finansierats med offentliga medel, tillgäng
liga för alla.

Vid valet av forskningsobjekt bör man fästa uppm ärksam het också vid 
aktuella frågor såsom  den ökande användningen av kol och inhem ska 
bränslen sam t byggnadernas värm eekonom i.

Med hänvisning till det ovan fram förda anser Finlands kraftverksför
ening rf  det önskvärt, a tt förslaget tas upp i N ordiska m inisterrådet, så att 
konkreta åtgärder kan vidtagas i ärendet.

Helsingfors den 19 decem ber 1980
Finlands kraftverksförening r. f.

O sm o K orvenkontio  
O rd fö rande

M atti O. Koskinen  
S ekre te ra re

Affärsarbetsgivarnas centralförbund AAC r .f .  har i skrivelse den 31 
ok to ber 1980förk la ra t sig icke ha något a tt anföra om  ett m edlem sförslag  
som  gäller energiforskning.
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Oljebranschens centralförbund1

Tyngdpunkten i forskningsarbetet inom energisektorn ligger hos de nor
diska länderna som en följd av det olika energiläget och de tillbudsstående 
naturresurserna, i praktiken både nu och i fram tiden inom olika sektorer. 
Då forskning inom energiom rådet ytterligare såväl i de olika nordiska 
länderna som över huvud i alla länder med fri m arknadsekonom i till 
väsentliga delar också utförs med kom m ersiella motiv inom enskilda före
tag, torde en koordinering av forskningsverksam heten på det sätt som 
avses i m edlem sförslaget inte i praktiken ha näm nvärda förutsättningar. 
H ärm ed bestrids ingalunda nyttan av utbyte av rön och fakta eller en rimlig 
elim inering av dubbelarbete i forskningen. Viktigare än verksam het som 
avser att koordinera forskningsarbetet anser vi befräm jande av jäm förande 
datautbyte på allmän nivå sam t befräm jande av m arknadsföring och ibruk- 
tagande av på basen av forskningsverksam het utvecklade användbara 
apparater, p rodukter och m etoder. Ändam ålsenlig kontakt och utbyte av 
fakta sker för närvarande redan inom ram en av bl. a. N ordforsk.

En effektivering av utbildningen inom energibranschen samt speciellt 
forskarutbildningen torde vara av nöden inom sam tliga nordiska länder. 
Ett sam nordiskt befräm jande av detta  uppgiftsfält torde likväl bereda 
oöverstigliga p raktiska svårigheter. A ngående vissa nivå- m .fl. m ålsätt
ningar för utbildningen torde man eventuellt kunna avge rekom m endatio
ner, därem ot synes en strikt arbetsfördelning inom utbildningssektorn eller 
inrättande av gem ensam m a utbildningsanstalter icke ändam ålsenligt.

En inriktning av forskningsarbetet på nya energiom råden är inte i och för 
sig eftersträvansvärd , såvida reella och konkreta m öjligheter till u tnyttjan
de av forskningsresultaten  inte är för handen. D essa frågor bör likväl 
avgöras in casu -  som ett exem pel på eventuellt realiserbara aktuella 
projekt hänvisar vi till det y ttrande förbundet den 1.10.1980 avgivit an
gående ett m edlem sförslag om nordiskt sam arbete för tillverkning av alter
nativa drivm edel (ärende A 588le). Forskningsarbetets omfång och igång
sättande av nya forskningsom råden begränsas ytterligare av ekonom iska 
faktorer. F ör F inlands del konsta teras, att tillbudsstående forskningsre
su rser i detta  skede främ st borde inriktas på förbättrande av verkningsgra
den hos uppvärm ningsanordningar med olika bränslen, för övrig verksam 
het som avser energiinbesparing sam t utvecklingsarbete som avser an
skaffning och förädling av inhem ska bränslen.

E rinas, att det inom energisektorn sedan gammalt mellan företag och 
forskningsanstalter inom de olika nordiska länderna förekom m er sam arbe
te på projektbas. Dylik sam nordisk forskning bör enligt förbundets upp
fattning alltjäm t utvecklas och för finansiering av sådant forskningsarbete 
bör man kunna u tnyttja sam nordiska finansieringskällor. En centraliserad
' Y ttran d e t ö v e rsa tt från finska .
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styrning av verksam heten är här likväl inte vare sig påkallad eller ägnad att 
befräm ja ett resultatrik t forskningsarbete.

I m edlem sförslaget fram hålles arbetsm iljön för de anställda inom ener
giindustrin som ett lämpligt objekt for sam nordisk energiforskning. Enligt 
cen tralförbundets uppfattning kan ifrågavarande problem kom plex likväl 
blott indirekt hänföras till energiom rådet och hör snarare hemma inom 
kretsen av det forskningsarbete som avser arbetsskydd. Med beaktande av 
energiom rådets omfång och m ångfacetterade art torde ifrågavarande i och 
för sig positiva forskningsprojekt em ellertid som forskningsobjekt vara 
närm ast oändligt.

Med hänvisning till vad ovan anförs och då en från den offentliga sektorn 
verkställd  sam ordning eller m otsvarande koordinering av forskningsarbe
tet inte vare sig kvalitativt eller kvantitativt torde kunna medföra bättre 
forskningsarbete än vad våra nationella forskningsanstalter och de i de 
olika nordiska länderna verksam m a företagen redan under nuvarande för
hållanden kan uppnå anser sig centralförbundet inte kunna tillstyrka den i 
m edlem sförslaget avsedda speciella utredningen av möjligheterna till en 
bättre sam ordning av energiforskningen.

Helsingfors den 19 decem ber 1980
O ljebranschens centralförbund 

Henrik Lundsten

N o r g e
Hovedkomiteen for norsk forskning:

Som H ovedkom iteen tidligere har gitt uttrykk for stiller den seg positiv 
til at sam arbeidet mellom de nordiske land bør tilskyndes, ogsnå når det 
gjelder forskning. Kom iteen ser det som en vesentlig forutsetning for dette 
at det ikke legges hindringer i veien for aktivt sam arbeid mellom forsk
ningsmiljøer i de forskjellige land. over landegrensene.

H ovedkom iteen har ikke inntrykk av at det er slike hindringer av vesent
lig art når forskningsm iljøene ønsker sam arbeid og det kan skje innenfor de 
økonom iske ram m er som er der.

Spørsm ålet blir da om nordisk sam arbeid skal tilskyndes gjennom sæ r
skilte finansieringsordninger, ø rem erket for slike formål.

Hovedkom iteen er i tvil om det er grunnlag for rimelige forventninger til 
slike tiltak på dette om råde.

Som påvist i vedlegget til Delegasjonens brev (Appendix III) er om fan
get av energiforskningen betydelig i alle de nordiske land, og en må anta at 
det foregår en ikke ubetydelig overlapping og parallell forskning.
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D ette gjør seg imidlertid gjeldende på mange (antagelig de fleste) fagom 
råder også innenfor det enkelte land. Dels er dette  sett på som en ønskelig 
stim ulans og et nyttig korrektiv , dels er forskningen i de ulike miljøer 
koplet til andre oppgaver på forskjellig m åte, slik at parallelt arbeid kan 
være nødvendig av den grunn.

H ovedkom iteen er im idlertid klar over at det ligger, kanskje betydelige 
m uligheter for en m er rasjonell nyttiggjøring av forskningsressursene ved 
en bedre sam ordning av de forskjellige miljøer og institusjoner. Ut over det 
sam arbeid som finner sted på frivillig grunnlag har det imidlertid vist seg 
særdeles vanskelig å få til en sty rt sam ordning på tvers av de enkelte 
institusjoner. D ette gjelder for vårt land og e tte r vår kjennskap til de andre 
nordiske land er sam ordningen ikke mer gjennom ført der.

En styrt sam ordning over landegrensene av en forskning som i den grad 
er spredt på forskjellige miljøer som energiforskningen, vil etter H ovedko
m iteens oppfatning være en temm elig umulig oppgave med den organisa
sjonsstruktur og sam ordningsstruktur en har i de forskjellige land.

Som et egnet forskningsprosjekt e r det i forslaget pekt på arbeidsm iljøet 
for de ansatte  i energiindustrien. H ovedkom iteen kan ikke være enig i 
dette . A rbeidsm iljøene i energiindustrien må antas å være så lite enhetlige 
(f. eks. vannkraft -  atom energi) at det synes lite meningsfullt å skille ut 
nettopp disse arbeidsm iljøer som forskningsom råde.

H ovedkom iteen har i lengre tid arbeidet med organisasjonsproblem ene i 
den offentlige forskningspolitikken. Slik organisasjonsstrukturen  på dette 
om råde fortoner seg, synes sam arbeidet mellom de forskjellige forsknings
miljøer å være helt avhengig av de enkelte miljøers ønsker om og mulig
heter for slikt sam arbeid. Stim ulanse til slikt sam arbeid, utenfra vil i første 
rekke kunne skje ved å fjerne form elle hindringer, i den utstrekning slike 
hindringer gjør seg gjeldende.

Det e r i senere tid forsøksvis oppre tte t sm å arbeidsgrupper eller sek re
taria ter for bestem te sam funns-oppgaver med sikte på å koordinere og 
stim ulere forskningen på om rådet. Slike organer er også kalt papirinstitut- 
te r  og har vært lansert i enkelte land med sikte på å hindre for sterk 
oppflising av institusjonsstruk turen .

Det e r mulig at spørsm ålet om en bedre sam ordning av energiforsknin
gen i de nordiske land m ed fordel kunne gjøres til g jenstand for langsiktig 
vurdering, planlegging og rådgiving i en slik fåtallig nordisk arbeidsgruppe, 
knyttet f. eks. til N ordisk  m inisterråds rådgivende kom ite for forskning.

O slo , 9. j a n u a r  1981

E. F jellbirkeland
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Norges almenvitenskaplige forskningsråd (NAVF):

N A V F stiller seg generelt positivt til forskningssam arbeid over lande
g rensene, både innen N orden og i en videre sam menheng. Energiforsk
ningen frem står som et godt eksem pel på en sektor der økt internasjonalt 
sam arbeid kan være ønskelig og nødvendig.

F or å kunne beholde størst mulig fleksibilitet og handlefrihet i bruken av 
forskningsm idler, holder N A V F en restriktiv politikk med hensyn til opp
rettelse av spesialiserte forskningsinstitutter. Ut fra samme syn er forsk
ningsrådet skeptisk til tanken  om et eget nordisk energiforskningsinstitutt, 
og i det hele til en fast formell nordisk organisasjon for denne forsknings
sektoren.

N A V F stiller seg likeledes negativt til å  bruke nordiske forskningsfonds
m idler til energisam arbeid. Det frem går b l.a . av de fall som er tatt inn i 
m edlem sforslaget at knapt noe annet forskningsfelt i dag er bedre  still med 
ressurser enn energiforskningen, og en eventuell mangel på sam ordning 
skyldes neppe m anglende midler.

N A V F er imidlertid fo r  sam ordning av prosjekter og program m er, 
kanskje særlig innen et felt som energiforskningen, der ny virksom het 
planlegges og bygges opp i raskt tem po i alle nordiske land, og der forsk
ningsm etodikk og problem stillinger i stor grad er overlappende.

En sam ordning på energiforskningssektoren bør ikke begrenses til forde
lingen av oppgaver -  hvilket i seg selv er nyttig -  men også ta sikte på å 
u tnytte tillgjengelig ekspertise gjennom felles nordisk deltakelse i pro
sjekter/program m er.

Et ganske selvsagt form ål med sam ordning må være å forhindre at 
forskning foregår parallelt i de enkelte nordiske land, eller at det sågar 
settes i gang prosjekter/program m er med sikte på å belyse problem er som 
allerede er løst eller avklart i et av de andre landene.

N ordisk forskningssam arbeid om energi-spørsm ål må om fatte både an
vendt forskning og grunnforskning, og disse innsatssom rådene må stå i et 
rimelig balanseforhold til hverandre. I en situasjon d er store sam funnsin
teresser står på spill har en lett for å overse de bidrag grunnforskning gir -  
fordi disse bidragene kom m er lenger frem i tid og ofte ikke så nært kan 
knyttes til den konkrete utnytting av forskningsresultatene. G runnforsk
ning — i denne sam m enheng den som er relatert til energiproblem atikk -  
er imidlertid en nødvendig investering, som kunnskapsgrunnlag for frem ti
dig m ålrettet energiforskning og for å  opprettholde en beredskapskapasitet 
i forskningssystem et på lengre sikt. H er har N A V F et spesielt ansvar.

M edlem sforslaget peker på tilgangen på kvalifiserte forskere som en 
begrensende ressurs for dagens energiforskning. N A V F er enig i dette og 
at en styrket forskerrekruttering  er vesentlig både på kort og lengre sikt. 
Det kan tenkes at sam ordning av nordiske ak tiv iteter innenfor forskerrek-
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rutteringen kan være et gunstig virkem iddel. D ette er en ny tanke, og det er 
foreløpig uklart hvordan en sam ordning kan skje i praksis. N A V F, som er 
tillagt en sentral rolle når det gjelder forskerutdanning, er imidlertid beredt 
til å gå inn i d røftelser om slike oppgaver.

Som konklusjon vil N A V F støtte m edlem sforslaget om at N ordisk Råd 
anbefaler overfor N ordisk m inisterråd å utrede m uligheten for en bedre 
sam ordning av energiforskningen i N orden.

Oslo, 15 desem ber 1980
L e if  W estgaard  

Norges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd (NTNF):

N T N F har innhentet uttalelse om saken fra sin Komité for energiforsk
ning, og vil på dette  grunnlag gi følgende kom m entarer til medlem sforsla-

Det eksisterer betydelige forskjeller mellon de nordiske land når det 
gjelder struk tur og behov i energiforsyningen. D ette gjelder ikke minst 
ressursgrunnlaget. N T N F  er kjent med at man tidligere har drøftet og blitt 
enig om en viss arbeidsdeling når det gjelder forskning innen alternative 
energikilder. Denne foru tsatte  at forskning vedrørende bruk av torv og ved 
i hovedsak skulle foregå i F inland, forskning vedrørende vindenergi i 
hovedsak skulle foregå i D anm ark, forskning vedrørende bruk av biomasse 
og solenergi vesentlig i Sverige, mens Norge skulle legge vekt på forskning 
innen bølgeenergi. N T N F  finner det naturlig å opprettholde denne arbeids
deling, men vil bem erke at arbeidsdelingen i praksis ikke synes gjennom 
ført i tilstrekkelig høy grad.

En effektiv arbeidsdeling k rever en god inform asjonsutveksling. D ette 
felt bør derfor vies stø rre oppm erksom het. I denne sam m enheng m inner 
N T N F  om arbeidet med å etablere en inform asjonsutvekslingsavtale mel
lom de nordiske land og De F oren te S taters energidepartem ent. Hvis en 
slik avtale blir satt ut i live, vil arbeidet med å gjennom føre den danne et 
godt grunnlag for bedre  inform asjonsutveksling og sam arbeid også i N or
den.

Produksjon og distribusjon av elektrisk energi u tpeker seg som den 
sek tor hvor man gjennom  praktisk arbeid kanskje kan oppnå de største 
fordeler. D ette sam arbeid foregår idag gjennom N O R D EL, som også bør 
kunne koordinere eventuell forskningssam arbeid på dette  felt. Aktuelle 
oppgaver vil her antagelig i første rekke være system studier med henblikk 
på best mulig utnytting av kraftutveksling mellom landene. N O RD EL 
gjennom fører også et prosjekt vedrørende en scenariostudie av 
energiforskningen i N orden.
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N T N F  vil peke på at det foregår sam arbeid vedrørende energiforskning 
mellom en rekke institusjoner i N orden. N T N F  m ener at tilfredsstillende 
sam arbeid kan oppnås gjennom de eksisterende institusjoner i de nordiske 
land, slik at institusjonelle endringer i forbindelse med et slikt sam arbeid 
ikke er nødvendige.

Oslo, 5. desem ber 1980
For N orges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd

G udm und H arlem  
A dm . d irek tø r

Sverige
Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ): yttrande

I sin anslagsfram ställning för budgetåret 1980/81 framhöll U HÄ att den 
svenska högskoleplaneringen behövde bättre anknytas till vad som händer 
i andra länder inom forskning och högre utbildning (U H Ä -rapport 1979: 15 
s 57). Det är enligt U H Ä :s mening angeläget att möjligheterna till sam ord
ning på ett nordiskt plan av bl. a. insatserna inom forskning och forskarut
bildning u tnyttjas i de fall detta  kan förväntas leda till ökad slagkraft och 
kvalitet i verksam heterna.

Enligt m edlem sförslaget bör m öjligheterna att bättre sam ordna energi
forskningen i N orden utredas. U H Ä  har i sin senaste anslagsfram ställning 
(U H Ä -rapport 1980:16 s 77) rent principiellt pekat på behovet av bättre 
inform ations- och dokum entationsm aterial för att underlätta b l.a . forskar
utbyte mellan de nordiska länderna. Vad gäller medlem sförslaget vill UHÄ 
dock fram hålla att ett om fattande utredningsarbete med b l.a . vissa kart
läggningar rörande nordisk sam verkan på energiforskningsom rådet redan 
genom förts. UHÄ vill särskilt hänvisa till a tt N ordisk industrifond på 
m inisterrådets uppdrag -  såsom  näm ns i medlem sförslaget -  sedan 1979 
arbetat med en kartläggning av de offentligt stödda energiforskningspro
gram m ens inriktning i de nordiska länderna. Enligt vad U HÄ inhäm tat har 
denna kartläggnings första fas -  insamling och registrering av pågående 
och beslutade FoU -projekt -  nu slutförts och ett A DB-baserat registre
ringssystem  inkörningsvis tagits i burk. Nytillkom m ande projekt skall 
fortlöpande registreras. U H Ä  anser a tt system et fullt u tprovat och utbyggt 
bör ge ökade möjligheter till att både belysa FoU -behov och bedöma 
nordiska sam ordningsm öjligheter på energiom rådet.

Enligt U H Ä :s åsikt bör i första hand långsiktiga grundforskningsaktivi
te ter kunna vinna på nordisk sam ordning och sam verkan, medan direkt 
nordiskt sam arbete rörande m er kortsiktig och snävt målinriktad energi
forskning av olika skäl kan vara svårare att förverkliga.
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UHÄ har i sitt nyligen avgivna yttrande över betänkandet (SOU 1980: 35 
Energi i utveckling E FU D  81) betonat a tt kom petensfrågorna m åste ges 
ökad tyngd inom ram en för en svensk energipolitik. I sam m anhanget 
framhöll U H Ä  särskilt behövet av sam verkan mellan sektorsm yndigheter 
och utbildningsansvariga m yndigheter. Det är enligt U H Ä :s mening viktigt 
att också en ökad nordisk sam verkan kom m er till stånd inom forskaru t
bildningen. De nordiska ländernas betydande satsningar på energi-FoU 
gör det angeläget att b l.a . genom  sådan sam verkan stim ulera till ökad 
forskarutbildning inom energiom rådet för a tt tillgodose det växande beho
vet av kom petenta forskare och kvalificerade tekniker.

Stockholm  den 11 decem ber 1980
C arl-G u sta f Andrén

Åke M attson

Statens råd för byggnadsforskning:

Rådet har av sta tsm akterna givits direktiv a tt inom energiom rådet u t
veckla kunskaper för genom förandet av energisparåtgärder i befintlig be
byggelse och fram tagandet av teknik för energiförsörjningssystem  som 
u tnyttjar alternativa bränslen och sol- och värm epum pteknik (Sol 85).

Rådet har dessutom  ett program ansvar för den forskningsinriktade ex
perim entbyggnads- och dem onstrationsverksam heten , som syftar till att 
dem onstrera teknik som efter FoU -skedet har nått fram till m arknadsintro- 
duktionsskedet. Exem pel på sådan teknik är sm å och m edelstora värm e
pum par av typen luft/vatten och vatten/vatten , som kan utnyttja lågtem- 
pererad solvärm e eller jordvärm e.

Med denna m ålsättning har det visat sig nödvändigt att vidga det interna
tionella forskningssam arbetet för att u tnyttja erforderlig kapacitet och 
redan utvecklade kunskaper, främ st inom värm epum ps- och solvärm etek
niken. Sam arbetet sker för närvarande till stö rsta  delen inom ram en för 
svenskt m edlem skap i IEA  (International Energy Agency). D essutom  har 
bilaterala sam arbetsavtal inom energiforskningen slutits med Frankrike 
och Tyska Förbundsrepubliken.

Pågående byggforskningssam arbete inom N orden sker inom ram en för 
N ordiska byggforskningsm ötet — NBM och N ordiska byggforskningsor- 
ganens sam arbetsgrupp -  NBS.

NBM /NBS har till mål a tt främ ja e tt rationellt u tnyttjande av de nordiska 
ländernas forskningsresurser genom  inform ation, forskarsam arbete och 
koordinering av verskam hetsplaner. F ör sam arbete inom utvalda fackom 
råden har upprä tta ts arbetsgrupper, vilka för närvarande utgörs av: energi.
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san itär, N ordtestbygg, sam hällsplanering, sam hällsekonom i, förvaltning 
sam t byggplatsens arbetsm iljö.

N B S-energi: Till gruppens om råde hör i första hand frågor som rör 
energibehov och energianvändning i byggnader, energiförsörjning i byggd 
miljö och sam hällsplanering med avseende på energifrågor. Vissa grund
läggande frågor som klim athygien, belysning och klim atdata för byggande 
ingår också. G ruppen arbetar b l.a . med initiering av aktiv iteter som kan 
genom föras på en bredare bas än den nationella forskningen.

Svårigheter att få igång ett effektivt nordiskt energiforskningssam arbete 
har enligt rådets uppfattning hittills berott på skilda prioriteringar i mål och 
medel i de enskilda ländernas energipolitik. Rådets uppfattning är em eller
tid att dessa skillnader håller på a tt m inska och att likvärdiga m ålsättningar 
nu kan skönjas både i energipolitik och energiforskningsm ål. Därmed 
skapas också bättre  förutsättningar för ett bredare forskningssam arbete 
inom ram en för NBS-energi.

Rådet delar rubricerade m edlem sförslags uppfattning att det är angeläget 
a tt stödja en sam nordisk insats för att främ ja forskarutbildning inom ener
giom rådet. Rådet kan också bekräfta att det råder brist på kvalificerade 
högskoleforskare inom energiom rådet. Inom den andel av energiforskning
en som rubriceras Energianvändning i bebyggelse  har därför okonventio
nella forskargrupper organiserats. I dessa ingår b l.a . kom m unala förvalt
ningar, fastighetsförvaltningar, en treprenörer och konsulter, dvs. den tra
ditionella byggforskningens avnäm are. H ärigenom  har snabba kunskaps
översik ter kunnat redovisas men med brister i vetenskapligt underbyggda 
analysm etoder. E tt bättre u tnyttjande av sam nordiska forskarresurser 
skulle kunna avhjälpa dessa brister.

M edlem sförslaget redogör inte för hur ett u tökat sam nordiskt forsk
ningssam arbete skall organiseras eller finansieras. En resursförstärkning 
av berörda forskningsorgan blir em ellertid nödvändig om am bitionerna 
skall kunna genom föras. M otsvarande verksam het inom IEA kan härmed 
tjäna som modell i tillämpliga delar.

Sam m anfattningsvis vill rådet tillstyrka medlem sförslaget om nordisk 
energiforskning under förutsättning att nödvändiga organisatoriska och 
finansiella resu rser tillskapas.

Stockholm  den 17 decem ber 1980
Ingrid M unro

C laes R enterskiöld
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Nämnden för energiproduktionsforskning (NE):

Det behov av forskningssam ordning som diskuteras i m edlem sförslaget, 
torde kom m a att tillgodoses genom de kontakter som redan föreligger, 
eller som är under etablering mellan program organ, enskilda forskare och 
forskningsinstitut i de nordiska länderna. N E  vill dock peka på möjligheten 
att y tterligare u tnyttja N ordisk  industrifond i det kartläggande och kon- 
taktskapande arbetet. Å tgärder härutöver synes inte erfordras.

En fråga som nu, enligt N E :s mening, är av stort intresse är det tidigare 
föreslagna nordiska energiinstitu tet. En fristående utrednings- och prog
nosverksam het med det u ttalade syftet a tt söka identifiera sam nordiska 
lösningar för exem pelvis bränsletillförsel vore enigt N E :s mening av värde 
både för det internordiska och det nationella energiplaneringsarbetet. N E 
har inte anlending att ta ställning till huruvida detta  bör ske i form av ett 
institut eller på annat sä tt, men vill betona önskvärdheten  av att verksam 
heten bedrivs oberoende från de m er konkreta sam arbetsprojekt som 
d iskuteras i annan ordning.

Spånga den 15 decem ber 1980
N äm nden för energiproduktionsforskning

L ars R ey 
V erkstä llande  ledam ot

P er Johan Svenningsson  
P rogram ledare

Naturvetenskapliga forskningsrådet (NFR):
N aturvetenskapliga forskningsrådet har på senare år haft många tillfäl

len att ge u ttryck  för sin syn på olika form er av nordiskt sam arbete. Senast 
skedde de tta  i rem issyttrande av 1980-10-24 till u tbildningsdepartem entet 
angående ” V ärdering av nordiskt ku ltursam arbete”  (se Bihang). H är kan 
bara erinras om att rådet avstyrk t flera propåer, ofta med sitt ursprung 
inom N ordiska rådet, om  institu tionaliserat nordiskt forskningssam arbete 
av olika slag. Vad rådet därvid velat förhindra är tillkom sten av nya 
nordiska organ utan särskild kom petens och med oklara förhållanden till 
de nationella m otsvarigheterna. D ärem ot är rådet självfallet positivt till ett 
så nära nordiskt forskningssam arbete som möjligt under form er som främ 
ja r  de enskilda ländernas satsningar och som eventuellt kan leda till ökad 
sam ordning mellan dessa. Det ä r utifrån denna grundinställning som rådet 
har behandlat förslaget om nordisk energiforskning.
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Som  N FR  tidigare fram hållit är det nordiska sam arbetet ofta en viktig 
del av en bredare europeisk sam verkansdiskussion. N är det gäller energi
forskning vill rådet därför här redogöra för det arbete på detta  om råde som 
nyligen inletts inom de västeuropeiska naturvetenskapliga forskningsrå
dens sam arbetsorganisation  ESRC (ESRC står för European Science Re
search Councils och är en kom m itté inom European Science Foundation, 
ESF). En särskild arbetsgrupp som sam m anträdde i London 1980-11-05 
beslöt föreslå att ESRC skulle uppm ana sina m edlem sorganisationer att 
ordna gem ensam m a sem inarier eller w ork-shops över ettdera av några 
föreslagna äm nesom råden inom energiforskningen. Beslut i denna fråga 
kom m er att fattas vid ESRC:s plenarsam m anträde i april.

G ivetvis får inte detta , tro ts allt begränsade europeiska sam arbete hind
ra en förhoppningsvis längre gående sam ordning av de nordiska verksam 
heterna på energiforskningens om råde. Därvid är det em ellertid viktigt att 
skilja på den m er långsiktiga energiforskning som N FR  och dess systeror
ganisationer inom ESRC represen terar och den t. ex. av N E stödda mer 
kortsiktiga forskningen. Inom ESRC har föreslagits att huvuddelen av de 
deltagande i ovannäm nda sem inarier och work-shops skulle vara sysselsat
ta inom den långsiktiga energiforskningen men att anknytningen till den 
kortsiktiga forskningen skulle säkras genom särskilda inbjudningar av re
presen tan ter för sådan verksam het.

N FR  anser att det finns goda förutsättningar för en viss sam nordisk 
forskning inom vad som kallas energirelaterad grundforskning och kom 
mer att under alla förhållanden fortsätta  de på europeiskt plan redan 
påbörjade d iskussionerna med de övriga nordiska ländernas forskningsråd. 
M otsvarande förhållanden gäller sannolikt inom andra om råden av energi
forskningen och N FR  vill därför tillstyrka att alla möjligheter till sampla- 
nering och sam ordning av nordisk energiforskning tas tillvara.

A vslutningsvis vill rådet också tillstyrka den del av m edlem sförslaget i 
vilken föreslås viss sam ordning av resurserna för forskarutbildning. D etta 
bör enligt rådets mening kunna kom m a till stånd inom ram en för de redan 
ex isterande nordiska forskarkurserna.

Stockholm  den 12 decem ber 1980
M ats Lem ne

M ats Ola O ttosson
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B l H A N  C,

Skrivelse från Naturvetenskapliga forskningsrådet till utbildningsdeparte
mentet i Sverige angående värdering av nordiskt kultursamarbete

” Det nordiska sam arbetet år inget självändam ål” konstateras på sid. 38 i 
den rem itterade rapporten. D etta låter givetvis säga sig men det är oklart 
vilka mer konkreta slu tsatser som följer av detta  påstående. Ingenstans i 
rapporten  redogörs för ak tiv iteter som inte läm par sig för nordiskt sam ar
bete och några andra skäl än ringa tillväxt (sid. 33) för a tt inte starta  nya 
institut etc. ges inte.

Rådet ta r upp denna fråga här för att erinra om att det vid flera tillfällen 
varit stark t kritiskt till olika förslag om sam nordiska, mer eller mindre 
institutionella program  vilka inte sällan em anerat från grupper av leda
m öter inom N ordiska rådet. Till de saker som N FR  sålunda avstyrkt hör 
nya nordiska kollegier, en nordisk forskningsfond och en nordisk veten
skapsakadem i.

S tora delar av naturvetenskapen  har som rapporten  fram håller en global 
referensram  (sid. 25) vilket inte h indrar att nordisk sam verkan kan vara 
betydelsefull. Vad rådet vänder sig mot är tillskapandet av nordiska organ 
utan särskild kom petens och med oklara förhållanden till de nationella 
m otsvarigheterna. R apporten  argum enterar för att en ” mångfald av värde
ringar" kan vara bättre  än en ” ensartad bedöm ningspolicy”  och rådet ser 
givetvis positivt på en sådan pluralism  inom det allm änna kultursam arbe
tet. N är det gäller naturvetenskaplig  forskning är det em ellertid norm alt 
inte önskvärt att projekt som  de nationella forskningsråden inte ansett sig 
kunna stödja istället finansieras via t. ex. den N ordiska kulturfonden. 
Risken för att så skall ske ökar om. som utredaren påtalar, kulturfonden 
p. g. a. sin m edelbrist av står från att uppm untra ansökningar (sid. 29) och 
istället blir reserverad för sådana forskare som av en eller annan anledning 
har råkat kom m a i kontakt med dess verksam het.

En stor del av det nordiska sam arbetet består i d iskusisoner som kan 
leda till gem ensam t nordiskt uppträdande i internationella sam m anhang 
(sid. 30). N FR  har goda erfarenheter av sådant arbete. N är det t. ex. gäller 
Sveriges agerande i C E R N , ESO , CEBM , EM B L och EISC A T där NFR 
tillvaratar de svenska intressena sker d iskussioner löpande mellan de 
svenska delegaterna och de övriga nordiska ländernas represen tanter. Det 
är sällan som dessa, oftast form lösa sam tal, inte leder till gem ensam m a 
ståndpunkter och samfällt agerande. A tt engagera sekretariatet för nor
diskt kulturellt sam arbete i beredningen av gem ensam t nordiskt uppträ
dande i dessa organisationer på så sätt som rapporten d isku terar (sid. 30) 
är enligt rådets uppfattning fullständigt onödigt.

I början på 70-talet fanns det m åhända en övertro  på m öjligheterna av 
snabba om prioriteringar inom den nordiska kulturbudgetens ram . De olika 
aktiv iteterna, inklusive de fasta instituten blev alla föremål för u tvärde
ringar vilka ibland uppfattades som något opåkallade. På denna punkt har 
rapporten  en m era nyanserad och realistisk syn b l.a . med hänvisning till 
forskningens karaktär av långsiktig kunskapsutveckling (sid. 26) vilket 
rådet välkom nar. Rådet vill också understryka vad rapporten antydnings
vis berör nämligen de fasta institutens roll som centralpunkter för en 
om fattande decentraliserad  verksam het (kurser, sym posier, stipendier 
etc.) i m er rörliga och lösliga form er. I detta  sam m anhang måste dock 
rådet, om än parentetisk t, p ro testera  mot principen att nordiska språk bör
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användas i verksam heter som vänder sig till nordiska deltagare. Å tm insto
ne inom naturvetenskaperna är det så gott som oundvikligt, och ofta ett 
tecken på verksam hetens kvalité och renom m é, att nordiska sym posier, 
kurser etc . även engagerar en eller flera icke-nordbor och engelska blir 
därm ed autom atiskt arbetssp råk. Att istället anordna tolkning som rappor
ten föreslår (sid. 26) skulle endast försvåra arbetet och dessutom  sluka 
resu rser som kan användas bättre  på annat sätt.

J följebrevet till rubricerade rapport frågas även efter m ottagarens egna, 
konkreta erfarenheter av nordiskt sam arbete och N FR  vill därför gärna 
erinra om de naturvetenskapliga forskningsrådens sedan länge existerande 
nordiska sam arbetsorgan, num era förkortat NOS-N. Denna organisation 
är på papperet inte särskilt stark  (hela sekretariatet består t .e x . av en 
handläggare och en assistent, f. n. knutna till N FR , som har arbetet med 
NOS-N som deltidsuppgifter) men den möjliggör löpande kontakter och 
inform ationsutbyte mellan de olika råden vilket inte minst när det gäller 
policyfrågor är utom ordentligt värdefullt. På svenskt initiativ diskuteras 
f. n. särskilt frågan om ökat sam utnyttjande av sto ra vetenskapliga anlägg
ningar (big science). H är finns i botten en förhoppning om ekonom iskt 
m ätbar utdelning och vad gäller forskningen är rådet kanske allmänt sett 
något undrande inför a tt detta  inte kan vara en huvudm otivering för kultur
avtalet (sid. 15). För spridning av vetenskaplig information har de nordiska 
naturvetenskapliga forskningsråden vid sidan av NOS-N upprätta t en sär
skild organisation, N O P-N , som med egna medel stöder nordiska tidskrif
te r m. m. Rådet kan här instäm m a i rapportens diskussion om sam arbete 
som förutsättningen för a tt en vetenskaplig tidskrift inom en disciplin skall 
kunna ex istera i den nordiska kulturkretsen  (sid. 41).

Sedan starten  har sek retaria te t för nordiskt kulturellt sam arbete haft 
löpande och tä ta  kon takter med såväl forskningsråden som deras nordiska 
sam arbetsorgan. Sålunda inhäm tas ofta yttranden från N FR eller NOS-N 
när det gäller naturvetenskapliga frågor, ansökningar till kulturfonden, till 
styrelsen för de nordiska forskarkurserna etc. Rapportens farhågor om att 
detta  skulle leda till en rutinisering av de rådgivande kom m ittéernas arbete 
(sid. 29) uppvägs enligt rådets mening av fördelarna med ett sådant arran
gemang. Sekretariatet kan u tnyttja  existerande och väl arbetande system 
för bedöm ning och prioritering av vetenskapliga projekt vilket bidrar till att 
uppehålla verksam hetens kvalitativa nivå samtidigt som det onödiggör 
uppbyggandet av nya, parallella expertorgan. N är det gäller de rådgivande 
kom m ittéernas uppgifter i övrigt, deras ställning i organisatonen och deras 
eventuella sam manläggning till en enda kom m itté avstår rådet på grund av 
bristande d irekta erfarenheter från att kom m entera rapportens förslag.

V ärderingsrapporten  d isku terar slutligen i relativt stor detalj organisa
tion och anställningsförhållanden hos sekretariatet för nordiskt kulturellt 
sam arbete. Rådet har kanske ingen anledning att närm are kom m entera de 
synpunkter som därvid fram kom m er. Möjligen är det i så fall propåerna 
om längre anställningstider än fyra år för sekretariatets chefer och handläg
gare som rådet ställer sig tveksam t till (sid. 4 8 -49 ). En viss rotation bland 
personalen i internationella organisationer ä r av flera skäl önskvärd och 
rådet har i andra sam m anhang hävdat att detta bör vara regel. I en nordisk 
organisation är bytet av referensram  (sid. 48) rimligtvis relativt okom pli
cera t och knappast ett motiv för långa anställningskontrakt.

Stockholm  den 24 oktober 1980
M ats L em ne

M ats Ola O ttosson
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Delegationen för energiforskning:

I förslaget näm ns att ” de nordiska länderna fäst relativt ringa uppm ärk
sam het vid internationellt och inte minst nordiskt energiforskningssam ar
b e te" .

Vad gäller den uppm ärksam het Sverige fäster vid internationellt energi
forskningssam arbete bör fram hållas att Sverige deltar i ett stort antal 
sam arbetsprojekt inom 1EA (se D FE-rapport 24). O rgniserat nordiskt 
forskningssam arbete, täckande även energiom rådet, pågår sedan länge 
inom bebyggelse- och transportom årdena. Det pågår också ett informellt 
sam arbete mellan program organen i Sverige och m otsvarande organisatio
ner i D anm ark, Finland och Norge vad gäller inform ationsutbyte. Vidare 
finns nordiska deltagare i några svenska referensgrupper inom energiforsk
ningsprogram m et. Vad gäller D FE :s eget ansvarsom råde. Allmänna ener
gisystem studier, kan följande näm nas. D FE har tillsam m ans med rep re
sen tan ter från m otsvarande organisationer i D anm ark, Finland och Norge 
anordnat e tt nordiskt energisystem sym posium  i m ars 1980. A vsikten med 
sym posiet var att ge en bred överblick över pågående system studier i 
N orden. Sym posiet har som resultat givit flera sam arbeten på forskarnivå 
och torde kom m a att följas av ytterligare sym posier. D FE finansierar 
vidare den svenska delen av en förstudie till en nordisk energisystem stu
die. M otsvarande förstudier pågår samtidigt i Danm ark och Norge. Om en 
huvudstudie kom m er till stånd kan den lämpligen finansieras av ett nor
diskt organ t. ex. N ordisk industrifond.

Inom ram en för nordiska äm betsm annakom m ittén för industri- och ener
gipolitik undersöks också på de nordiska energim inistrarnas uppdrag möj
ligheterna till nordiskt sam arbete på energisystem analysom rådet.

D FE anser att det kunde vara lämpligt att N ordisk industrifond tillsätter 
en rådgivande grupp för beredning av beslut om nordiska energistudier. 
E tt sådant arrangem ang torde från kostnads- och effektivitetssynpunkt 
vara att föredra fram för bildandet av ett nordiskt energistudieinstitut. En 
sådan rådgivande grupp bör bestå bl. a. av rep resen tanter från de svenska 
program organen och deras m otsvarighet i de andra nordiska länderna, dvs. 
de organ som finansierar landets egen energiforskning.

A nsträngningar för att öka det nordiska sam arbetet pågår oförtrutet. 
Man m åste dock ha i minnet att de d irekta fördelarna med ett sådant 
sam arbete inte alltid står i proportion till insatserna. I synnerhet gäller 
detta  om råden där flertalet nordiska länder redan deltar i bredare interna
tionellt sam arbete, t. ex. inom IEA. Vidare gäller det om råden där det inte 
finns något specifikt gem ensam t nordiskt intresse eller problem . Om man i 
sådana fall ändå sätter igång sam arbete, avstannar det lätt efter ett tag.

Stockholm  den 4 decem ber 1980
S. W ennerberg

Eva E lm quist
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Ingenjörsvetenskapsakademien:

Akadem ien delar de anförda synpunkterna på vikten av kunskaps- och 
erfarenhetsöverföring mellan forskare i olika länder. K raven på utökad 
forskarutbildning kan likaså stark t understrykas.

De nordiska ländernas skilda förutsättningar har som nämns i förslaget 
lett till delvis olika inriktning av forskningsaktiv iteterna på energiom rådet. 
D etta innebär i och för sig en minskad risk för dubbelarbete och även 
m inskat behov av sam ordning över g ränserna av själva forsknings- och 
utvecklingsverksam heten.

Det är mot denna bakgrund helt följdriktigt, att deltagandet i internatio
nellt forskningssam arbete fått e tt större omfång än det som sker på inom 
nordisk bas.

De nordiska resu rserna för energiproduktion och -distribution öppnar 
in tressan ta perspektiv  som bör m ana till sam verkansansträngningar. D essa 
ligger dock i huvudsak på ett annat plan än den föreslagna forskningssam 
verkan.

Akadem ien anser således, att e tt ökat internationellt forskningssam ar
bete och vidgade kon takter bör eftersträvas. De internordiska samver- 
kansm öjligheterna skall därvid självfallet tillvaratas. I första hand bör dock 
de enskilda forskarnas och forskningsinstitutionernas behov, önskemål 
och synpunkter vara vägledande.

Stockholm  den 17 decem ber 1980
Ingenjörsvetenskapsakadem ien 

Gunnar H am braeus
Christer Berner

Sveriges industriförbund

Industriförbundet söker aktiv t verka för ett breddat industriellt sam arbe
te i N orden. Följaktligen är Förbundet positivt till arbetsgruppens förslag 
om  sam planering och sam ordning på energiforskningsom rådet för a tt m era 
effektivt u tnyttja de under alla förhållanden begränsade resurserna i m ed
lem sländerna.

Det förekom m er redan enligt Förbundets mening en viss sam ordning av 
arbetet inom energiforskningen genom etablerade organ, forskningsinstitu
tioner och kontakter mellan enskilda forskare. E tt sto rt steg mot en koor
dinering av de nordiska ländernas insatser tas dessutom  genom den sam
manställning som N ordisk Industrifond är i färd med att utföra. Det är 
dock oklart i vad mån ytterligare åtgärder kan erfordras.
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Det sam arbete som nu sker i ad hoc-form  bör naturligtvis fortsätta , men 
Forbundet m otsätter sig att det institutionaliseras t .e x . genom inrättande 
av en perm anent organisation härför.

Förbundet har i olika sam m anhang tidigare betonat betydelsen av att 
Sverige deltar i internationellt sam arbete på energiom rådet. Speciellt 
borde de nordiska länderna kunna sam finansiera många projekt, men även 
EGs utvecklingsprogram  borde ges prioritet -  jäm te det pågående 1EA- 
sam arbetet.

E tt om råde som läm par sig väl för denna typ av sam arbete är p rototyper 
och dem onstrationsanläggningar. Det är överhopat i rådsförslaget, men 
borde enligt Förbundets mening vara med.

Vi vet a tt de närm aste 10 åren  kan bli kritiska och att sam m a situation 
beträffande energiförsörjningen råder för alla industrialiserade länder. Det 
är däiför självklart angeläget att ett internationellt sam arbete etableras 
kring dem onstrationsanläggningarna på energiom rådet. Sannolikt finns hu
vudparten av den teknik som blir aktuell a tt häm ta utifrån, i sam arbetspro- 
jek t eller genom licensavtal. A npassningen till de enskilda ländernas för
hållanden kom m er att kräva insatser på forsknings- och utvecklingsom rå
det.

E tt antal dem onstrationsanläggningar i full skala skulle enligt Förbun
dets mening ge snabba praktiska resultat. De skall stå öppna för alla 
intressen ter, vilka på plats skall kunna studera de tekniska lösningarna och 
sam tidigt få en klar bild av de ekonom iska möjligheterna.

Stockholm  den 13 januari 1981
Sveriges industriförbund 

Bo H elm erson
H arry Albinsson

Svenska petroleum institutet har i skrivelse den 27 n ovem ber 1980fö rk la 
rat sig avstå  frå n  a tt y ttra  sig i anledning av  m edlem sförslaget.

BILAGA 3

I efterhand inkomna yttranden 

D a n m a r k
Undervisningsministeriet:

--------- følger herm ed, sam m enfattet i et brev af 29. decem ber 1980 fra
F orskn in gssekretaria tet, udtalelser fra S tatens jordbrugs- og veterinæ rvi
denskabelige Forskningsråd, S tatens teknisk-videnskabelige Forsknings
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råd, Forskningsrådenes Energiudvalg og Planlægningsrådet for Forsknin
gen om det i N ordisk  Råd frem satte medlem sforslag nr. A 593/e om mulig
hederne for en bedre sam ordning af energiforskningen i N orden Ise ne
dan).

H erudover har undervisn ingsm inisteriet intet at bem ærke på sagens 
nuvæ rende stadium .

K øbenhavn, den 19. jan u a r 1981
P. m. v.

Bjørn Brynskov

Forskningssekretariatet:

Forslaget har væ ret forelagt S ta ten s jordbru gs- og veterinæ rvidenskabe
lige F orskningsråd ISJVF). S ta ten s teknisk-videnskabelige Forskningsråd  
ISTVF), F orskningsrådenes E nergiudvalg IFE) og P lanlæ gningsrådet fo r  
Forskningen (PRF), hvis bem ærkninger til forslaget er anført nedenfor.

SJVF:
D er er i D anm ark ikke mindst i sidste halvdel af 70'erne sket en meget 

betydelig intensivering af forskningsaktiviteterne på energiom rådet. D en
ne udvikling har m edført, at næsten alle danske forskere med ekspertise på 
energiom rådet allerede er beskæftiget inden for ram m erne af den iværk
satte aktivitet. Den danske energiforskningsindsats gennem føres i sam ar
bejde med forskere fra en række lande specielt inden for E F . Der er derfor 
efter rådets vurdering meget begrænsede m uligheder for i øjeblikket at 
udvide den danske deltagelse i et intensiveret nordisk sam arbejde på 
energiom rådet.

Et nordisk sam arbejde på energiom rådet bør baseres på den nationale 
energiforskningspolitik, således at der kan skabes overensstem m else mel
lem denne og eventuelt nordisk sam arbejde.

Ivæ rksæ ttelsen af et sam arbejde kræ ver som om talt i medlem sforslag 
A 593/e, at sam arbejdsm ulighederne analyseres, og det bør ske på de 
fagom råder, som har relation til energiforskning, herunder jordbrugs- og 
veterinæ rvidenskab.

Det anbefales, at sam arbejdsm ulighederne udredes af de eksisterende 
sam arbejdsorganer inden for forskningen. Det ville således være relevant, 
at N ordisk K ontaktorgan for Jordbrugsforskning anm odes om at behandle 
energi fra biom asse, m edens andre sam arbejdsorganer anm odes om at 
behandle em ner med relation til disse fagom råder.

På grundlag af udredninger må der tages stilling til, i hvilket omfang der 
bør stilles nordiske bevillinger til rådighed for nordiske sam arbejdspro
jek te r, forskeruddannelse, koordinering, sym posier m. v.
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STVF og FE:
STVF og FE  konstaterer, at der allerede består en kontakt mellem 

beslægtede energiforsknings-institutioner i de nordiske lande. Endvidere 
er mulighed for sam arbejde institu tioneret gennem  N ordisk Industrifond 
og N ordforsk, hvorunder energiforskning og -udvikling henhører. Endelig 
bem æ rkes, at energim inisteriet (på foranledning af den af N ordisk Mini
sterråd nedsatte em bedsm andsgruppe) i jan uar 1981 vil frem sæ tte forslag 
til fæ llesnordiske energiprojekter. STV F og FE  finder i lyset heraf og i 
lyset af igangværende arbejde om forskningspolitisk sam arbejde i N orden, 
at der for næ rværende bør udvises tilbageholdenhed med iværksættelse af 
udredninger.

PRF:
O vennævnte udtalelser fra SJV F, STV F og FE  har ligget til grund for 

PR F ’s synspunkter. PR F er opm æ rksom  på, at den kraftige vækst i bevil
lingerne til energiforskning i de nordiske lande kan have medført særlige 
problem er, herunder muligvis et øget behov for en bedre sam ordning af 
energiforskningen i N orden. D er kan således være opstået et utilstrækkelig 
dæ kket behov for personer med forskeruddannelse inden for energiom rå
det. og det ville i givet fald være ønskeligt, om der også på nordisk plan 
kunne gøres en særlig indsats for at udvide en sådan flaskehals for 
bevillingernes optim ale udnyttelse.

Betydning af hensigtsm æssig anvendelse af midlerne stiger ligeledes 
med bevillingernes stø rre lse, og det er vigtigt -  gennem  internationalt 
sam arbejde og sam ordning — at fremm e en sådan anvendelse. Dansk 
forskning deltager i betydeligt omfang i internationalt og nordisk forsk
ningssam arbejde, herunder også på energiom rådet. For så vidt angår det 
nordiske sam arbejde er særlige sam arbejdsorganer allerede etab leret, jfr. 
udtalelserna fra SJV F, STV F og FE.

Det faktum , at der allerede eksisterer et nordisk forskningssam arbejde 
på energiom rådet, som form entlig står over for en udvidelse, jfr. ST V F 's 
og F E ’s udtalelse, kan kaste tvivl over det mulige um iddelbare udbytte af 
en udredning af m ulighederne for en bedre sam ordning af energiforsknin
gen i N orden. I betragtning a f om rådets størrelse og vigtighed og med 
udsigten til, at forskeruddannelsen  på om rådet kunne styrkes, finder PRF 
dog ikke at kunne fraråde en sådan udredning, hvorved man med en relativ 
beskeden indsats kunne klarlægge et eventuelt sam ordningsbehov. PRF 
må anbefale, at et eventuelt udredningsarbejde gennem føres af de allerede 
eksisterende sam arbejdsorganer.

K øbenhavn, den 29. decem ber 1980
P. s. V.

E. b.
O la f Schwarz
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Norge
Kirke- og undervisningsdepartementet:

Kirke- og undervisningsdepartem entet har oversendt forslaget til u tta 
lelse til U niversitetet i Oslo, U niversitetet i Bergen og U niversitetet i 
T rondheim , N orges tekniske høgskole. Svar er innkom m et fra de to sist
nevnte instanser (se nedan).

D et frem går av u ttalelsene at man stiller seg positiv til en viss form for 
sam arbeid på energiforskningsom rådet. Det man først og frem st kan tenke 
seg er et organ som kan følge den internasjonale utvikling på forskningsfel
tet for å kunne inform ere de nordiske fagmiljøene om det som skjer ute. 
U niversitetet i Bergen peker også på at organet kan få en viss funksjon for 
å frem m e forskerutdanningen på om rådet.

K irke- og undervisningsdepartem entet vil vise til den nordiske arbeids
gruppen -  E K -FO R SK  — som ble nedsatt på foranledning av de nordiske 
statsm inistre, og som fikk i oppgave å utrede m ulighetene for et økt 
nordisk forskningssam arbeid i sin alm innelighet. Vi finner det naturlig at 
spørsm ålet om nordisk energiforskningssam arbeid blir vurdert i sam m en
heng med slu ttrapporten  som denne arbeidsgruppen vil avgi med det aller 
første . I slu ttrapporten  vil nemlig også spørsm ålet om nye nordiske sam ar
beidsorgan for forskning bli drøftet. F ør det biir mulig å se de forskjellige 
forslag i sam m enheng synes det ikke hensiktsm essig å gjøre vedtak om 
opprettelse av noe særskilt nordisk energiforskningsorgan.

Mulig uttalelse fra U niversitetet i Oslo vil bli ettersendt.

Oslo, 21. jan uar 1981
E tte r fullmakt 

O lav H ove
Olav N yham ar

Universitetet i Bergen, Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet:

I forslaget fra de åtte  represen tantene i N ordisk Råd gjennom gås de 
forsøk som hittil har væ rt gjort når det gjelder koordinering av forsknings- 
og utviklingsarbeidet i energispørsm ål i de nordiske land. M edlemmene 
konstaterer a t det har væ rt vanskelig å finne en brukbar koordineringsform  
bl. a. på grunn av at de ulike land på bakgrunn av forskjeller i naturgrunn
lag e tc ., har satset på ulike energiform er.

1 begrunnelsen for forslaget pekes det imidlertid på at tilgang på kvalifi
serte forskere innenfor feltet har væ rt hem m ende for det FoU -arbeid som
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gjøres, og det an tydes at en sam nordisk innsats for å fremm e forskeru tdan
ning innenfor energi bø r overveies. Fakultetet vil støtte en slik tanke, ikke 
minst på bakgrunn av de gode erfaringer en har når det gjelder sam arbeidet 
innenfor institusjonen N ordiska forskerkurser.

Fakultetet kan også slutte seg til ønsket om en bedre koordinering av og 
oversikt over den energiforskning som drives i de nordiske land, og vil på 
denne bakgrunn anbefale at U niversitetet i Bergen slu tter seg til det fore
liggende medlem sforslag.

Bergen, 22. decem ber 1980
Arnfinn Grane 

D ekan us
Å se Gran P edersen  
K st. fa k u lte tsse k re tæ r

Universitetet i Trondheim, Norges tekniske høgskole:
Den norske aktiv itet på om rådet energiforskning er i størrelsesorden 

noen promille av verdens totale innsats, og de nordiske land yter samlet 
ganske få prosent. Det e r en selvsagt forutsetning for en meningsfylt 
forskningsvirksom het at den skjer i godt inngrep med internasjonal forsk
ning, slik at unødvendig dobbeltarbeid  m est mulig unngås og resu ltater av 
almen verdi kan bli produsert. I et lite land har forskningen som sin 
viktigste oppgave å gi m ulighet for u tdannelse og videreutvikling av egne 
fagfolk gjennom kontakt med internasjonal forskningsfellesskap og u tny t
telse av dets resu ltater. En konsekvens av dette e r at slik forskning 
fortrinnsvis bør knyttes til universite ter og høgskoler.

Det er generelt sett ingen mangel på organisasjoner og m øter for inter
nasjonal utveksling av forskningsresultater og sam arbeid om program m er. 
Naturlig nok er kontakten  særlig god innen N orden, hvor man vel stort sett 
kan forutsette at de som arbeider med likeartet problem er, kjenner hver
andre. Problem et er snarere at ingen kan ta tid til å delta i all aktuell 
m øtevirksom het og sam tidig få tid til aktivt forskningsarbeid. Det synes å 
være behov for m ere rasjonelle løsninger av inform asjonsproblem et.

På denne bakgrunn finner høgskolen at det kan være hensiktsm essig å 
skape et nordisk organ m ed h ovedop pgave  å følge utviklingen interna
sjonalt på energiforskningsom rådet og inform ere de enkelte forskningsm il
jøer. Ved siden av denne kontaktskapende virksom het kan det også bidra 
til å identifisere forskningsbehov av spesiell betydning for de nordiske 
land, og initiere en diskusjon av arbeidsdeling og prioritering for eventuelle 
nye prosjekter.
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N år det gjelder arbeidsdeling mellom landene i den løpende energi
forskning, vil høgskolen an ta at en er best tjent med at den utvikler seg i et 
naturlig sam arbeid mellom institusjonene og i allerede eksisterende or
ganer, på sam m e m åte som i forhold til utlandet for øvrig.

T rondheim , 23. desem ber 1980
Inge Johansen

Ida-M arie W old

3 1 3 2
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Yttranden över medlemsförslaget

D a n m a r k
Udenrigsministeriet:

--------frem sendes hoslagt skrivelse af 8.januar 1981 fra Justitsm iniste
riet (se nedan).

Det frem går af skrivelsen, at Indenrigsm inisteriet og A rbejdsm inisteriet 
ikke har bem ærkninger til forslaget.

U denrigsm inisteriet kan for sit vedkom m ende ganske tilslutte sig den af 
justitsm in isteriet afgivne udtalelse. Man kan således henvise til den på det 
nordiske em bedsm andsm øde i K øbenhavn den 18. maj 1979 med delta
gelse af rep ræ sentanter for de nordiske landes udenrigs- og justitsm yndig
heder trufne vedtagelse, hvorefter der i videst muligt omfang skal til
stræbes anvendt visum tvang i sam m e omfang i de nordiske lande.

Man skal dog sam tidig i denne forbindelse henlede opm ærksom heden 
på, at spørgsm ålet om ensartede viseringsregler i de nordiske lande ud 
over de frem m edkontrolm æssige hensyn berører de enkelte nordiske 
landes forskellige tilknytningsforhold og relationer i international sam m en
hæng.

Der forventes ikke yderligere udtalelser i sagen.

K øbenhavn, den 13. januari 1981
P. m. v.

E. b 
P eter  M elchior

BILAGA I

Justitsministeriet:

Der er indhentet udtalelser om sagen fra indenrigsm inisteriet og arbejds
m inisteriet. der ikke har bem ærkninger til forslaget.

1 den anledning skal man m eddele, at ensartede viseringsregler i de 
nordiske lande er en naturlig følge af den nordiske paskontro loverens
komst a f 12. juli 1957. Spørgsm ålet om ensartede viseringsregler har som 
led i sam arbejdet på grundlag af paskontroloverenskom sten været drøftet 
mellem de nordiske lande. R esultatet af de hidtidige drøftelser ligger på
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linie med det frem satte m edlem sforslag, som man således fra justitsm inis
teriets side kan gå ind for.

K øbenhavn, den 8. jan uar 1981
P. m. v.

N iels M adsen
P eter Rhedin

F i n l a n d
Ministeriet för utrikesärenden1:

Vid tillämpningen av viseringsreglerna har man mellan de nordiska 
änderna uppnått en likartad praxis i fråga om turism en till N orden och för 
le länder som är viktiga för flyttningsrörelsen. De länder, för vilkas del 
'iseringspraxis ä r olika, torde i detta  hänseende vara mindre betydelse- 
ulla. I utvecklingen av en likartad praxis håller vederbörande m yndigheter 
N orden ständigt kontakt med varandra.
Revisionen av utlänningslagstiftningen slutförs i N orden. Den i motive- 

ingen till m edlem sförslaget näm nda tanken om införandet av gemensam 
ordisk visering är en lagstiftningsfråga som med tanke på att endast en 
inländsk m edborgare enligt den nuvarande lagstiftningen kan få visum 
om berättigar till inresa till Finland. Till denna del syns det inte ändam åls- 
nligt att vidta lagstiftningsåtgärder.

Eftersom  m inisteriet för u trikesärendena inte direkt har att göra med 
vervakningen av utlänningars inresa eller resande i landet, utan det är 
linisteriet för inrikesärenden som sköter dessa uppgifter, torde ändamåls- 
riligheten av sådan lagstiftningsfråga dock bero på vilken ståndpunkt 
linisteriet för inrikesärenden intar i saken.

elsingfors den 29 januari 1981
M atti Tuovinen 
S ta tssek re te ra re

Eero Yrjölä 
K o n su lte ran d e  tjänstem an

linisteriet för inrikesärendena:

Då den nordiska passkontrollöverenskom m elsen trädde i kraft förut- 
tttes däri, att viseringstvång skulle tilläm pas i sam m a om fattning. D etta
f t tra n d e t  ö v e rsa tt från  finska .
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mål har inte helt uppnåtts beroende på flera olika om ständigheter, av vilka 
må näm nas å ena sidan m edlem skap i NATO och EEC och olika politiska 
o rsaker sam t å andra sidan neutralitet och oavhängighet.

Dessa om ständigheter kom m er även i framtiden att förorsaka, att en 
fullständig likhet inte kan nås vid tillämpningen av visum tvång. även om 
det finns skäl att eftersträva detta. O ckså det möte som på tjänstem anna
nivå hölls i K öpenham n den 18 maj 1979 visar en sam nordisk vilja att nå 
fram till detta mål. Vid m ötet träffades en överenskom m else mellan repre
sentanterna för u trikesm inisterierna och andra vederbörande m inisterier 
om, att inget nordiskt land fram deles skall träffa nya överenskom m elser 
om upphävande av visum tvång utan att först utreda, om de övriga nordiska 
länderna är beredda att samtidigt träffa en m otsvarande överenskom m else 
med samma land.

Passkontrollöverenskom m elsen innebär inte att icke-nordbor som en 
gång kommit innanför de nordiska gränserna skulle få röra sig fritt i olika 
länder. Aven vid gränserna mellan de nordiska länderna utförs vid behov 
passkontroll, om än det sker i form av stickprov. Resandet inom Norden 
kontrolleras även så, a tt det land till vilket en icke-nordbo först inreser 
m eddelar om inresan till de övriga nordiska länder för vilka den inresande 
också har visering. Om denna praxis har överenskom m its i N ordiska 
utlänningsutskottet, som har inträffats för sam ordning av utlänningkon
trollen och i allm änhet för handläggning och prövning av sådana ärenden, 
som ur det sam nordiska passkontrollom rådets synpunkt ä r betydelsefulla. 
Endast en bråkdel av de ärenden som behandlats i u tskottet gäller avtal om 
viseringsfrihet.

Olika viseringsregler kan knappast anföras som skäl till den illegala 
invandringen till N orden. De flesta av de länder i fråga om vilka viserings- 
praxis är olika så gott som utan betydelse utgående från det invandrings- 
tryck som riktar sig mot de nordiska länderna. Men i fråga om de länder 
frän vilka invandringstrycket är störst är viseringspraxisen enhetlig. T ryc
ket frän vissa stater beror på andra om ständigheter än pä viseringsfrihet 
eller -tvång.

Dessa orsaker skulle existera, även om ett sam nordiskt visum skulle tas
i bruk och ett sådant visum skulle inte eliminera redan nu existerande 
problem . Det bästa medlet för att förhindra den illegala invandringen är att 
tillämpa den nuvarande passkontrollöverenskom m elsen; dess effekt kan 
knappast anses vara negativ.

Med tanke på möjligheten att ta i bruk ett sam nordiskt visum bör 
åtm instone för Finlands vidkom m ande observeras, att enligt ett stadgande 
som baserar sig pa regeringsform en för Finland visum som berättigar till en 
inresa till Finland kan beviljas endast av namngiven finsk medborgare som 
befullm äktigats till denna uppgift (U tlänningsförordning. 18 *?). Detta kun
de troligen ordnas endast så, att på alla de o rter där visum för något 
nordiskt land m eddelas borde finnas ett gem ensam t organ, i vilket alla de
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nordiska länderna vore represen terade. D etta ” organ”  borde vara enhäl
ligt i sina beslut.

Med hänvisning till ovan anförda sakliga och praktiska orsaker anser 
inrikesm inisteriet, att även om m edlem sförslaget är intressant och öppnar 
nya u tsik ter för det nordiska sam arbetet, k räver det för att kunna förverkli
gas ytterligare undersökningar och utredning om hur förslaget i praktiken 
kunde förverkligas och vilken effekt det skulle ha på olika levnadsom råden 
inom det sam nordiska passkontrollom rådet.

Helsingfors den 16januari 1981
Eino U usitalo  
In rikesm in is te r

Olli Urponen  
P o lisö verinsp ek tö r

Arbetskraftsministeriet1:

1 m edlem sförslaget hänförs till den nordiska passkontrollöverenskom 
melsen (1957), där det fastslås att staterna eftersträvar att använda vise- 
ringstvång i sam m a om fattning och söker åstadkom m a en likartad praxis 
beträffande m eddelande av visering för affärs-, studie- och turistresor samt 
likartade kortvariga resor. Såsom det fram går av m edlem sförslaget, har 
dock en enhetlig tillämpning av visum tvånget inte förverkligats, utan det 
föreligger rätt sto ra skillnader mellan de nordiska länderna i detta  hänseen
de. T. ex. i Finland och Island gäller viseringskravet för flera länders 
m edborgare än i de övriga nordiska länderna.

E xistensen av ett visum tvång har för närvarande ingen näm nvärd ar- 
betskraftspolitisk betydelse i F inland, eftersom  andra än nordiska m edbor
gare, som önskar arbeta  i Finland, avkrävs arbetstillstånd redan vid inresa.

Man bör em ellertid konstatera, att ett helt oreglerat och oövervakat 
inresande skulle kunna leda till förflyttning av arbetskraft från tredje land 
till de nordiska länderna och att en sådan förflyttningsrörelse skulle kunna 
få allvarliga ekonom iska och sociala följder. Till exem pel i flera europeiska 
länder har upphävandet av visum tvånget delvis bidragit till en "illegal” 
invandring av arbetsk raft sam t till a tt denna befolkningsdel fallit utanför 
beskattnings- och socialskyddssystem en. Man borde förhålla sig allvarligt 
till de faror som en dylik ” illegal”  invandring kan medföra.

Man tanke på syftet att genom föra passkontrollöverenskom m elsens 
principer kan man anse enhetliga viseringsregler samt det att ett visum som 
neddelats i ett nordiskt land också skulle om fatta övriga nordiska länder 
iom värda att eftersträvas. Då man arbetar för dessa syften bör man dock
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försi se till. att del föreligger allm änna förutsättningar för att också i 
praktiken sköta dessa ärenden med alla de konsekvenser de medför. Man 
bör ta hänsyn till. att den sociala och ekonom iska utvecklingen liksom 
också arbetsm arknadens behov varierar något i de olika nordiska länderna 
och under olika tider. L ikaså bör man beakta, att även ändrandet av 
gem ensam t överenskom na regler föru tsätter en gem ensam  överenskom 
melse därom , något som kan resultera i en oflexibel politik och en ökad 
bundenhet v id de övriga nordiska ländernas ställningstaganden.

A rbetskraftsm inisteriet hänvisar till kom m ittébetänkandet om utlän- 
ningspolitik och utlänningslagstiftning i N orden (N U  1970:16), som också 
nämns i m edlem sförslaget. Enligt kom m ittén var det inte möjligt att föreslå 
införande av enhetliga viseringsregler i de nordiska länderna, utan komm it
tén ansåg, att det räcker med att det i sam band med passkontrollöverens
kom m elsens tillkom st tillsatta utlänningsutskottet behandlar dessa ären
den och vid behov kom m er överens om enhetliga förfaringssätt. Enligt 
arbetskraftsm inisterie ts åsikt är det ändam ålsenligt a tt fortsätta  och eflek- 
tivera detta  sam arbete inom det nordiska utlänningsutskottet.

Helsingfors den 9 januari 1981
A rvo A uho  

A rb etsk raf tsm in is te r
Ilse Koli 
B y råchef

Ålands landskapsstyrelse:

B estäm m elserna om inresetillstånd lika som utlänningslagstiftningen i 
övrigt underlydei riksm yndigheternas lagstiftningsbehörighet.

Landskapet Ålands polism yndighet handhar dock förvaltnings
uppgifterna pa detta om råde. Som en följd härav har viseringsreglerna 
intresse för självstyrelseförvaltningen.

Landskapet Åland besöks årligen av ett stort antal tu rister och andra 
inresande. Dessa är till övervägande delen m edborgare i nordiskt land. 
Övriga inresande kom m er fram för allt från Sverige och anlitar därvid 
vanligen godkända gränsövergångsställen men förflyttning över gränsen 
sket också utan att godkända gränsövergångsställen anlitas.

Som en följd av dessa förhållanden och enligt resultatet av stickprovs
kontroller kan man konstatera, att Åiand besöks av viseringspliktiga utlän
ningar som inte har visering till mer än ett nordiskt land. Någon illegal 
invandring via Aland är därem ot inte känd. Vistelsen för de viseringsplik
tiga utlänningarna är i allm änhet kortvarig.
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Mot bakgrund av det sagda och erfarenheterna av passkontroll
överenskom m elsen från år 1957 förordar landskapsstyrelsen en undersök
ning av m öjligheterna att införa enhetliga viseringsregler i de nordiska 
länderna.

M arieham n den 2 januari 1981
Folke Woivalin  

L an tråd
Gunnar Jansson  

K anslich ef

N o r g e
Justis- og politidepartementet:

Det ovennevnte m edlem sforslag er av Justisdepartem entet forelagt 
K om m unal- och arbejd sdepartem en tet og U tenriksdepartem entet til u tta
lelse. Førstnevnte departem ent har muntlig gitt u ttrykk for at man ikke har 
noe å bem erke til forslaget, idet spørsm ålet om viseringsregler i de nordis
ke land ikke i nevneverdig grad berører departem entets arbeidsom råde. 
U ten riksdepartem en tet har i brev av 18.12.1980 gitt u ttryck for at tanken 
om felles viseringsregler for de nordiske land i prinsippet bør stø ttes, men 
at det imidlertid fortsatt må være adgang til unilateralt å foreta endringer i 
viseringsreglene når et behov m åtte melde seg.

Ju stisdepartem en te t finner for sitt vedkom m ende å kunne slutte seg til 
uttalelsen fra U tenriksdepartem entet, og peker på at de nordiske land i en 
årrekke, på basis av den nordiske passkontrolloverenskom st av 1957. har 
søkt å utvirke en ytterligere harm onisering av de nordiske viseringsreg
lene. Det er imidlertid en kjennsgjerning at det på dette om råde ikke har 
vært en helt ut tilfredsstillende utvikling, og man har ikke lykkes i å finne 
en løsning på dette problem et. Bakgrunnen for dette ligger i det alt vesent
lige i at de nordiske lands ulike viseringsregler er fastsatt ut fra såvel 
frem m edkontrollm essige som utenrikspolitiske hensyn. Selv om de nordis
ke land har en forholdsvis lik lovgivning på om rådet, foreligger det såvidt 
store forskjeller mellom de ulike lands frem m edlovgivning og inn
vandringspolitikk at en helt ut enhetlig viseringspraksis og enhetlige vise
ringsregler ikke har latt seg gjennom føre i praksis.

Frem m edlovgivningen i D anm ark, Finland og Norge e r for tiden under 
revisjon, mens Sverige allerede har innført en ny frem m edlov. Ved dette 
lovrevisjonsarbeide er det blant annet et siktepunkt å skape en så enhetlig 
nordisk frem m edlovgivning som mulig, men det e r likevel åpenbart at det 
forsatt vil være en rekke u likheter mellom de nordiske lands frem m edlov
givning, innvandringspolitikk og utenrikspolitiske synspunkter. Så lenge
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det er tilfelle, og så lenge de nordiske land har ulike allianseforhold, vil 
forslaget om enhetlige viseringsregler i N orden neppe kunne la seg gien- 
nomføre helt ut.

For så vidt angår spørsm ålet om å la visum meddelt av et nordisk land ha 
gyldighet for innreise også til de øvrige nordiske land, vil dette kunne 
m edføre endel uønskede virkninger rent frem m edkontrollm essig sett. Et 
nordisk land kan ha innført visum plikt overfor borgere fra et tredjeland for 
å kunne kontrollere uønsket innvandring fra vedkom m ende land, mens de 
øvrige nordiske land har innført visumplikt utelukkende ut fra hensynet til 
ensartede viseringsregler i N orden. Det fremlagte forslag vil kunne m ed
føre at innvilgede turistvisa til for eks. Norge blir brukt av vedkom m ende 
til å reise inn i for eksem pel Sverige med den hensikt å bosette seg fast der i 
strid med eventuell svensk innvandringspolitikk overfor borgere i vedkom 
m ende land. Man an tar på denne bakgrunn at det ikke vil være grunnlag for 
å gå inn for denne delen av forslaget.

Oslo, 19. januar 1981
E tter fullmakt 

P er H olm
R eidar W eng

S v e r i g e
Rikspolisstyrelsen:

1 det fram lagda förslaget anges antalet utom nordiska lander för vars 
m edborgare viseringstvånget har upphävts i de olika nordiska länderna per 
1979-10-01. Antalet för Finland och Island är därvid väsentligt lägre än för 
de övriga länderna. Man bör dock observera att det inte alltid är samma 
utom nordiska länder som de olika nordiska länderna har ingått viserings- 
frihetsavtal med. Således har 1981-01-01 sam tliga nordiska länder vise- 
ringsfrihetsavtal endast med 51 u tom nordiska länder. O likheterna i vise
ringstvånget fram går av bifogade förteckning (se Bihang) över länder med 
vilka de olika nordiska länderna har viseringsfrihetsavtal. D essa kan bero 
på att olika u tgångspunkter i v issa fall föreligger för de olika nordiska 
länderna att ingå eller säga upp viseringsfrihetsavtal.

R ikspolisstyrelsen delar för sin del förslagsställarnas uppfattning att de 
nordiska länderna -  som fram går av pream beln till den nordiska passkon
trollöverenskom m elsen från 1957 -  bör eftersträva att använda viserings- 
tvång i sam m a om fattnig och söka åstadkom m a en så likartad praxis som 
möjligt beträffande m eddelande av visering. D etta bör i första hand ske 
inom ram en för N ordiska u tlänningsutskottets arbete. Till en början skulle
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man därvid kunna tänka sig att u tsko tte t, med utgångspunkt från den 
bifogade förteckningen, undersöker möjligheterna att åstadkom m a bättre 
sam stäm m ighet.

M öjligheterna att låta visering, som m eddelats för ett nordiskt land, 
om fatta också övriga nordiska länder torde kunna övervägas först när total 
sam stäm m ighet har uppnåtts beträffande viseringstvång och praxis i de 
nordiska länderna.

Stockholm  den 9 januari 1981
Rikspolisstyrelsen 

Lennart Printz
H ans R osenqvist 

B i H A N G
Viseringsfrihet i Norden

M edborgare i något av följande icke-nordiska länder åtn ju ter -  under 
förutsättning som regel att han har giltigt hem landspass -  viseringsfrihet i 
nordiskt land som tabellen utvisar. Sverige = S, Danmark =  D, Norge =  N, 
Finland = F, Island = I.
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O b serv e ra  a lt m ed borg are  i B ang ladesh  som  innehar d ip lom atpass e ller " G o v 
e rnm en t p a s sp o r t”  fo rtfa ran de  ä r viseringsfri i Sverige och F in
land

u tl m ed borg are  i Iran som  in n eh ar d ip lom atpass e ller tjän step ass  är 
v iseringsfri i S verige  och  D anm ark

ii It m ed borg are  i P ak istan  som  in n eh ar d ip lom atpass. 'o f f ic ia l  p ass
p o r t”  e ller " s e rv ic e  p a s sp o rt"  a r  viseringsfri i Sverige. D anm ark 
N orge och  F in land  sam t 

a ll m ed borg are  i T u rk ie t som  innehar d ip lom atpass  (passep ort d ip lo 
m atiq ue). spec ia lp ass  (passep o rt special) e ller tjän step ass  (passe- 
po rt de serv ice) ä r  v iseringsfri i Sverige och F inland.

ÖVRIGA VISE R IN G SF R I A /  N O R D E N : Innehavare av identitetskort 
utfärdat av behörig myndighet i Belgien, Frankrike, L iechtenstein, Lux
em burg. N ederländerna, Scw eiz, V ästtyskland eller Ö sterrike. Innehavare 
av resedokum ent utfärdat i Belgien. Danm ark, Frankrike. Irland. Island, 
Italien, L iechtenstein, Luxem burg. N ederländerna, Norge. Schweiz. S tor
britannien, Sverige eller V ästtyskland. Innehavare av gällande fråm lings- 
p a ss  utfärdat i nordiskt land om det av passet framgår, att innehavaren 
sedan minst ett å r har uppehållstillstånd i det land som utfärdat passet och 
om inresan sker direkt från annat nordiskt lanJ.

Generaltullstyrelsen:

Frågan om utlänningskontrollen har diskuterats b l.a . i den svensk
norska gränstullsam arbetsnäm nden vid näm ndens möte i novem ber 1979. 
Därvid berördes b l.a . vissa olikheter i v iseringsbestäm m elserna i de nor



11

diska länderna. Att viseringsfrihet för vissa utlänningar gäller i Norge men 
inte i Sverige har skapat och skapar alltfort sto ra kontrollsvårigheter vid 
den svensk-norska gränsen.

Efter överenskom m else mellan de svenska polis- och tullm yndigheterna 
m edverkar svensk tullpersonal i utlänningskontrollen, varvid denna kon
troll är integrerad med tulltjänsten. N orsk tullpersonal har såvitt känt är 
inte m otsvarande tjänsteuppgift. Pass- och främlingskontrollen innefattas 
inte i överenskom m elsen mellan Sverige och Norge om gränstullsam ar
bete. Visst utbyte av inform ationer om gjorda iakttagelser sker dock mel
lan norska och svenska tjänstem än.

I södra Sverige år tullpersonalen inte engagerad i utlänningskontrollen 
på sam m a sätt och i sam m a om fattning som vid svensk-norska gränsen. 
Vissa kontroller har dock gjorts och visst sam arbete med polisen förekom 
mer.

Om enhetliga viseringsregler kan skapas i de nordiska länderna skulle 
detta avsevärt underlätta utlänningskontrollen och ge bättre m öjligheter att 
förhindra den illegala invandringen. Den i m edlem sförslaget föreslagna 
undersökningen av m öjligheterna att införa sådana regler bör därför enligt 
generaltullstyrelsens mening kom m a till stånd.

Stockholm  den 15 januari 1981
Generaltullstyrelsen 

Lennart Eriksson
Lennart K löfverskjöld

Statens invandrarverk (SIV):
Med rem iss 1980-11-14 (Dnr IS 4623/80) har arbetsm arknadsdeparte

m entet anm odat statens invandrarverk  (SIV) att till N ordiska rådets svens
ka delegation avge y ttrande över förslaget.

Vidare har genom rem iss 1980-11-14 (Jnr 781/80) Nordiska rådets presi
dium berett N ordiska u tlänningsutskottet tillfälle -  genom SIV -  att avge 
y ttrande över förslaget. SIV -  som inte har någon funktion som sekreta
riat för u tsko tte t — har dock vid underhandskontakt med presidiesekrete- 
raren åtagit sig att föreslå att ärendet tas upp vid u tsko tte ts möte den 29— 
30 januari 1981.

Enligt förslaget skall N ordiska rådet rekom m endera N ordiska m inister
rådet att undersöka möjligheterna att införa enhetliga viseringsregler i de 
nordiska länderna. N ärm are bestäm t synes förslagsställarnas önskemål 
avse dels att viseringspliktens om fattning görs lika i de skilda nordiska 
länderna dels ock att visum beviljat av ett nordiskt land också skall gälla 
övriga nordiska länder.
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Enighet råder mellan de nordiska länderna om att stö rsta  möjliga likhet 
länderna em ellan bör eftersträvas när det gäller viseringstvångets om fatt
ning, utform ning och tillämpning. Denna grundsyn skrevs in redan i över
enskom m elsen år 1957 om upphävande av passkontrollen mellan de nor
diska länderna. För att behandla frågor av betydelse för det gem ensam m a 
passkontrollom rådet inrättades sam tidigt ett sam arbetsorgan mellan län
derna — N ordiska u tlänningsutskottet.

N ordiska u tlänningsutskottet har alltså nu verkat i omkring 20 år. Möten 
hålls norm alt två gånger om året. V iseringsfrågorna intar ständigt en fram 
trädande plats på u tsko tte ts dagordningar. Det gäller såväl visumplikt för 
enskilda länder som m era generalla frågor om viseringspliktens om fatt
ning. På u tlänningsutskottets initiativ behandlades frågan om en likformig 
visumpolitik vid ett möte med de nordiska ländernas utrikes- och fackm i
nistrar i K öpenham n i maj 1979.

I en resolution som då antogs underströks att en koordinering av de 
nordiska ländernas viseringsfrihetspolitik är en mycket väsentlig föru tsätt
ning fö rd en  nordiska passkontrollöverenskom m elsen och att visuminstitu- 
tet under senare år fått en ökande betydelse som medel för invandrings
kontrollen i respektive land.

Enighet förelåg också om att nordisk stat som överväger att genom föra 
en ändring av viseringsplikten i förhållande till visst land så tidigt som 
möjligt bör skaffa upplysningar om de övriga nordiska länderna är inställda 
på att genom föra sam m a ändring. Kan inte länderna ansluta sig till änd
ringsförslaget, bör om möjligt en förhandling äga rum innan den planerade 
införda eller avskaffade visum plikten genom förs, om något av länderna 
begär sådan förhandling.

O likheter finns fortfarande i de skilda nordiska länderna när det gäller 
om fattningen av viseringsplikten. Likaså har det inte alltid varit möjligt att 
avvakta ett konsultationsföifarande innan ändring av viseringsplikten ge
nom förts. Anledning finns därför att fortsätta  harm oniseringssträvandena.

O likheter i viseringspliktens omfattning har sin grund i att invandrings- 
trycket är olika i de skilda länderna. Vidare har svårigheter att alltid 
efterleva konsultationsproceduren berott på behov att vidta snabba åtgär
der i situationer då betydande nationella intressen varit berörda.

SIV anser att den nordiska passkontrollöverenskom m elsen fungerar väl 
och att harm oniseringen av viseringsreglerna genom sam arbetet inom ut
länningsutskottet drivs fram i den takt som är möjlig. Vad särskilt gäller 
frågan om att låta viseringar, som m eddelats av ett nordiskt land, om fatta 
också övriga nordiska länder är det enligt SIVs uppfattning inte realistiskt 
att införa en sådan ordning så länge betydande olikheter består mellan 
länderna b l.a . i fråga om viseringspliktens omfattning och i fråga om 
grunderna för beviljande av uppehållstillstånd.

SIV uppfattar m edlem sförslaget som ett uttryck för N ordiska rådets 
stora intresse att m edverka till ytterligare harm onisering av utlänningslag-
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stiftningen och dess tillämpning i de nordiska länderna. De synpunkter 
som kom m er fram i forslaget kan lämpligen beaktas i utlänningsutskottets 
fortsatta arbete.

Norrköping den 22 januari 1981
Statens invandrarverk 

Björn W eibo
L eo Björklund

Svenska ambassaden i Beirut:

A m bassaden ställer sig allm änt frågande till det möjliga i lika regler inom 
det nordiska passom rådet med hänsyn till Sveriges speciella ställning som 
invandrarland inte minst från M ellanösternom rådet.

I den mån en sam ordnad nordisk lagstiftning skulle leda till en minskad 
illegal invandring till Sverige skulle det självfallet uppfattas som värdefullt 
ur am bassadens synpunkt. Följden därav borde b l.a . bli ett färre antal 
förpassningsfall från Sverige.

Beirut den 14 januari 1981
Hems A hlström

Sveriges ambassad i Ankara:

Till en början må fram hållas, att am bassaden i A nkara inte har. och med 
inriktningen av dess dagliga verksam het, inte kan förväntas ha en så 
ingående kännedom  om viseringsreglerna i samtliga nordiska länder och 
om sam arbetet mellan dessa länder, att den kan på ett utförligt och initierat 
sätt kom m entera m edlem sförslaget: i likhet med flertalet svenska beskick
ningar är am bassaden i fråga om viseringar verksam blott inom en mycket 
smal sek tor, för dess del huvudsakligen gällande turkiska m edborgare. För 
yttrande över frågan om enhetliga viseringsregler i N orden, särskilt mot 
bakgrunden av föreliggande nordiska överenskom m elser, torde mer cen 
tralt placerade allm änna organ i Sverige vara bättre läm pade. Blott några 
punkter i m edlem sförslaget kan här beröras.

I förslaget anges antalat utom -nordiska länder, för vilka vart och ett av 
de nordiska länderna upphävt v re rin g stvån ge t. och det görs fortsättn ings
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vis gällande att sam ordningen mellan de nordiska länderna i viseringshän- 
seendet inte fullföljts i den omfattning som synes ha åsyftats i den nordiska 
passkontrollöverenskom m elsen. Jag vet inte. hur sam ordningsarbetet be
drives. Enligt min uppfattning är dock antalet utom -nordiska länder för 
vilka viseringstvånget upphävts ingalunda ringa. Även den lägsta siffran -  
56 för Island — torde inrym m a flertalet av i internationell handel och 
sam färdsel viktiga länder i den fria världen.

Skillnaden mellan siffrorna för de olika nordiska länderna behöver må
hända inte i och för sig bero på bristande vilja till sam ordning utan kan 
möjligen i vad avser införandet av viseringsfrihet ha andra orsaker -  
olikheter i fråga om t. ex. arbetm arknads- och näringspolitik, olika u t
satthet för illegal invandring etc ., allt om ständigheter som kan vara av 
avgörande betydelse för ett nordiskt lands m öjligheter att m otta utlänning
ar på sitt territorium . K anske har till sist frågan om införande av viserings
frihet för vissa u tom -nordiska m edborgare inte aktualiserats helt enkelt 
därför a tt dessa m edborgares möjligheter att resa till N orden är praktiskt 
taget obefintliga.

Samordning mellan de nordiska länderna ifråga om viseringstvång för att 
förhindra alltför sto r invandring kan möjligen utöva en däm pande effekt på 
sådan invandring. Hur pass effektiva enhetliga viseringsregler kan bli för 
att förhindra illegal invandring är dock en annan fråga. Om en invandrar
grupp blivit tillräckligt sto r och väl etablerad och om förhållandena i 
invandrarlandet i form av sociala och ekonom iska förm åner är attraktiva, 
finns det säkerligen risk för att invandringen fortsätter trots enhetliga 
viseringsregler: den söker sig blott nya vägar. Enligt am bassadens mening 
måste därför enhetliga viseringsregler, syftande till att förhindra illegal 
invandring, kom pletteras med striktare passagerarkontroll vid de inter
nordiska gränserna och, fram för allt. med ett konsekvent uppträdande av 
m yndigheterna i klara avvisnings- och utvisningsfall. Av pressen att döma 
ändrar m yndigheterna inte sällan tidigare efter noggranna utredningar fat
tade avvisnings- och utvisningsbeslut. Ett sådant förfarande kan knappast 
avhålla prospektiva illegala invandrare från a tt söka ta sig in i Sverige.

M edlemsförslaget berör frågan om att låta visum, som m eddelats i ett 
nordiskt land, om fatta också övriga nordiska länder. Även i detta fall 
måste man beakta olikheter mellan de nordiska länderna ifråga om deras 
m öjligheter att ta emot sådana utom -nordiska m edborgare. En nordisk 
am bassad med uppgift att meddela visum (inklusive arbets- och uppehålls
tillstånd) skulle vidare nödgas kontakta invandrarm yndigheterna i samtliga 
nordiska länder, något som säkerligen skulle leda till förseningar och 
tungroddhet.

A nkara den 18 decem ber 1980
Rune N yström

1 5 1 6
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Medlemsförslag
om en nordisk litteraturantologi för gymnasierna

(V äckt av Å rni G unnarsson, Inger H irvelä , Gunnel Jonäng, Sture Palm , 
A rvo Salo och Ingrid Sundberg)

BILAGA I

Yttranden över medlemsförslaget 
Nordisk språksekretariat:

N ordisk sp råksekretaria t s tø tte r forslaget om å u tarbeide en nordisk 
litteraturantologi for gym nasiene og for utdannelsen av m orsm ålslærere. 
En slik antologi vil bli et nyttig hjelpem iddel i grannespråksundervis- 
ningen, og kan derm ed få sto r betydning for elevenes forståelse av granne- 
språkene.

Den kan også bli et verdifullt og nødvendig supplem ent til eksisterende 
antologier. De nordiske antologiene som fins, er vanskelige å få tak i og har 
til dels et spesielt tekstutvalg. Det gjelder f .ek s . Erling Nielsen: N ordisk  
litteratur  (G yldendals lesebøker, 1968, utsolgt fra forlaget), L eif Longum: 
Å leve i verden /A tt leva i världen  (Oslo, K øbenhavn, Stockholm , Helsing
fors, 1971) og Triangelkontakt (utgitt av Svensklärarföreningen i sam ar
beid med D ansklæ rerforeningen, 1976).

Disse antologiene konsen trerer seg om danske, norske og svenske tek
ster. En ny antologi bør også ha med prøver av finsk, færøysk, grønlandsk, 
islandsk og sam isk litte ratur i oversettelse til dansk, norsk eller svensk, 
ledsaget av korte utsnitt på originalspråket.

I tilknytning til d isse tekstene bør det være korte orienteringer om de 
forskjellige språkene. En bør også vurdere å ha med en sam let oversikt 
over språksituasjonen i N orden. N ordisk språksekretariat er eventuelt 
villig til å u tarbeide slike orienteringer til antologien.

Det bør være nødvendige ordforklaringer og språklige og litterære a r
beidsoppgaver til tekstene. Det kan også være en fordel å utarbeide en 
lærerveiledning med forslag til m etodiske opplegg o. I.

Språksekretariatet finner det rimelig at hovedvekten i antologien blir lagt
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på m oderne litteratur. Men også eldre litteratur bør være representert 
under forutsetning av at den språklig og innholdsm essig passer for det 
aktuelle u tdannelsestrinnet, jf. u ttrykket ” levande författare”  i forslaget. 
Poenget m å være å få med tekster som engasjerer lærere og elever, og 
m otiverer dem for å lære grannespråkene bedre. En fordel med en nordisk 
antologi er ellers at tekstutvalget blir større, slik at det biir lettere å finne 
tekster som  på en naturlig m åte kan gå inn i den øvrige undervisningen.

Språksekretariatet m ener det er fornuftig at en i første omgang gir ut en 
prøveutgave i et begrenset opplag. På grunnlag av erfaringene med denne 
kan arbeidet føres videre.

Oslo, 21. jan uar 1981
Bertil M olde 

F orm ann
Ståle L øland

Nordiska språk- och informationscentret:

Som fram hålls i m edlem sförslaget råder det för närvarande brist på 
lämpliga lärom edel för den grannspråksundervisning, som enligt läropla
nerna skall ingå i m odersm åls- respektive svenskundervisningen över hela 
N orden. D etta  gäller såväl grundskole- som gym nasiestadierna. F ör hela 
ungdom sskolan borde för grannspråksundervisningen ägnade läromedel 
arbetas fram , både i fråga om språk och litteratur.

M edlem sförslaget gäller en litteraturantologi för gym nasiet. Om antolo
gin skall kunna användas i grannspråksundervisningen i hela N orden m ås
te den innehålla dels tex te r som passar inom den närbesläktade grann
språksundervisningen, dvs. danska, norska och svenska, dels tex ter som 
kan användas i främ m ande språkundervisningen, dvs. i första hand svens
ka i Finland och danska i Island. En sådan uppläggning kräver en stark 
differentiering i u rvalet av tex ter; dels tex te r av normal svårighetsgrad, 
dels tex te r som är lättlästa. Det borde em ellertid inte vara omöjligt att ta 
hänsyn till denna aspekt vid u tarbetandet av antologin.

Blotta förekom sten av en m odem  litteraturantologi med ett represen ta
tivt urval tex te r av i respektive land m ycket lästa författare skulle säkerli
gen ha en gynnsam  effekt på lärarnas motivation a tt ta upp grannlandslit- 
te ra tu r i undervisningen. F ör närvarande upplever många lärare det som 
övervägande besvärligt att tillgodose det m om ent i läroplanen, som hand
lar om grannspråk och grannspråkslitteratur.

N ordiska språk- och inform ationscentret är övertygat om  att en nordisk
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litteraturantologi av det slag som  skisseras i m edlem sförslaget skulle bli ett 
värdefullt hjälpm edel i grannspråksundervisningen. C entret vill därför till
sty rka m edlem sförslaget i dess helhet.

Helsingfors den 28 januari 1981
F ör N ordiska språk- och inform ationscentret 

Pirkko R uotsalainen
Göran H uss

Föreningarna Nordens Förbund:

Föreningarna N ordens Förbund konstaterar a tt en nordisk litteraturan
tologi med specialinriktning på gym nasierna och avsedd för praktisk un
dervisning skulle bidra till a tt sprida kännedom  om  författare och förhål
landen i de nordiska länderna. Vi är ense med förslagsställarna om att 
tex te rna när det gäller danska, norska och svenska bör återges på origi
nalspråket. U tgående från erfarenheter inhäm tade under det nordiska 
språkåret 1980—81 finner vi det lämpligt a tt vid behov läm na korta ordför
klaringar, varigenom  språkinlärningen underlättas.

I fråga om tex te r ursprungligen skrivna på andra nordiska språk än de tre 
huvudspråken är det dock enligt vår uppfattning på sin plats att i antologin 
återge dem  i översättn ing på det språk (danska, norska eller svenska) som i 
vaije särskilt fall läm par sig bäst. Den nordiska språkgem enskapen under- 
strykes i själva verket y tterm era om  eleverna får k lart för sig vilken roll det 
danska språket spelar som  förbindelselänk med Färöarna, G rönland och 
Island, det svenska språket m ed Finland och det norska fram förallt med 
sam eom rådet. T extillustra tioner i fråga om de m indre u tbredda nordiska 
språken har sitt in tresse, m en dessa är dock sekundära med tanke på 
antologins innehåll i övrigt.

D å syftet m ed den nordiska litteraturantologin är att den skall u tnyttjas i 
gym nasieundervisning, ä r det av vikt att från första böljan beakta de 
opinioner som kom m er till u ttryck från m odersm ålslärarhåll i fråga om 
antologins innehåll, uppläggning och användbarhet i undervisningen. Då 
en för närvarande ofta tilläm pad m etodik synes vara att den enskilde 
läraren  i sam arbete m ed eleverna använder textsam m anställningar med 
sikte på e tt tem abetonat arbete , ä r det önskvärt att antologin i högre grad 
än att u tgöra en kursbok av sedvanlig karaktär u tarbetas med detta  för 
ögonen. Antologins tex te r bör även kunna användas jäm ställda med natio
nella tex ter, då en lärare vill belysa bestäm da tem an.

V årt förbund önskar i de tta  sam m anhang fasta uppm ärksam het vid att 
tl-29 /íe íí A 596/k Supplement 1
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en skrift av föreslagen karaktär inte som sådan om edelbart förbättrar 
kännedom en om grannlandslitteraturen  i N orden. E tt villkor härför ä r att 
speciellt m odersm ålsläram as kännedom  om  och intresse för nordisk litte
ra tu r och nordiskt sam hällsliv genom går en kännbar ökning och att det 
nordiska stoffet överhuvud får en fram trädande plats i lärarutbildningen. I 
sam band m ed det nordiska sp råkåret har vi noterat a tt det nordiska intres
set bland eleverna m ärkbart ökar om de sporras till självverksam het: 
deltagande i nordiska skrivartävlingar, vänortsutbyte, stipendieresor 
m. m. En åtgärd som skulle underlätta  användningen av antologin i under
visningen vore en kännbar ökning av grannlandsstoffet i centralerna för 
undervisningsm edel. D et synes oss därför som om förutsättningarna för att 
den föreslagna skriften skulle bli flitigt utnyttjad är a tt man beaktar både 
lärar- och elevopinioner sam t m öjligheterna a tt belysa texterna med läm p
ligt åskådningsm aterial.

M ed ovanstående m otiveringar u tta lar Föreningarna N ordens Förbund 
sitt stöd åt m edlem sförslaget om och utgivandet av en nordisk litteraturan
tologi för gym nasierna.

H elsingfors den 4 februari 1981
Tuure Salo  
O rd fö rande

G u stav a f  H ällström  
F ö rb u n d ssek re te ra re

D a n m a r k  
Undervisningsministeriet, Det internationale kontor:

-------- følger herm ed en udtalelse fra undervisningsm inisteriet, d irekto
ra te t for gym nasieskolerne og højere forberedelseseksam en om det i N or
disk Råd frem satte m edlem sforslag om  en nordisk litteraturantologi for 
gym nasierne.

M inisteriet fo r  kulturelle anliggender, m inisteriet fo r  G rønland  og s ta ts 
m inisteriet har ingen bem æ rkninger frem sat.

K øbenhavn, den 19. jan u a r 1981
P.m .v.

E .b.
E. N oer  

F uldm æ gtig
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Undervisningsministeriet, Direktoratet for gymnasieskolerne og højere for
beredelseseksamen :

Før 1971 var det alm indeligt at der i danskundervisningen i gym nasiet og 
på hf blev beny tte t særlige litteraturantologier med svenske og norske 
tekster. N orm alt blev der undervist særskilt i disse tekster, ofte med 
vægten lagt på  sproglige iagttagelser.

D et kan stadig forekom m e at der undervises efter særlige antologier, 
men det er karakteristisk  for den udvikling der er sket siden gym nasiebe
kendtgørelsen a f 16. jun i 1971 og hf-bekendtgørelsen af 24. april 1974, at 
undervisning i svenske og norske tekster i stigende grad er blevet inte
greret i m odersm ålsundervisningen. D ette har også haft indflydelse på 
udgivelser til undervisningsbrug idet der nu oftest anvendes tekstsam linger 
der består a f  såvel danske, svenske som norske tekster og som ofte er 
sam lede om kring bestem te tem aer. D esuden er det karakteristisk  at selve 
tekstbegrebet e r b levet udvidet således at det i dag er sjæ ldent at finde 
antologier der alene består a f  skønlitteræ re tekster fra den anerkendte 
litteratur. På baggrund af den her skitserede udvikling er det d irektoratets 
opfattelse a t d er ikke eksisterer et udtalt behov for den foreslåede littera
turantologi. D erim od ville en løbende orientering til skolerne om hvad der 
sker i de enkelte nordiske lande a f ak tuelt inden for litteraturen  i ordets 
videste betydning, være a f sto r værdi, ikke mindst hvis det kunne følges op 
a f forslag til hvordan denne nye litteratur kunne indgå i undervisningssam 
menhænge.

K øbenhavn, den 15. jan uar 1981
P.d .v.

Ib F ischer H ansen  
Undervisningsinspektør

Ministeriet for Grønland:

I denne anledning skal G rønlandsm inisteriet med bem ærkning, at U n
dervisningsm inisteriet har anm odet om at svar må blive afgivet direkte til 
U denrigsm inisteriet, m eddele, at man har indhentet en udtalelse over 
sagen fra G rønlands H jem m estyre. H jem m estyret har herefter i en telex 
m odtaget i G rønlandsm inisteriet den 20. jan uar 1981 afgivet en sålydende 
udtalelse, hvortil G rønlandsm inisteriet ville kunne henholde sig "h en v is
ning telex 10845 om nordisk litteraturantologi, begræ nset interesse grøn
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land, idet ingen gym nasium  her, men antologien kan tænkes være velegnet 
i h f og på sem inariet i danskundervisningen, hvis og såfrem t grønlandsk 
litte ratur og sprog m edtages, stiller man sig yderligere positiv heroverfor” .

K øbenhavn, den 30. jan uar 1981
P.m .v.

E .b.
Christian Jensen

Føroya Landsstvri:

I den anledning skal man m eddele, at sagen har været forelagt Føroya 
S tudentaskúla, Fæ røernes Gym nasium , og Landsskúlafyrisitingin, Under- 
v isningsdirektoratet, som har afgivet følgende udtalelser i sagen, hvortil 
lan dsstyret kan henholde sig.

Færøernes G ym nasium s  udtalelse:
Da det længe har væ ret ønskeligt, at en nordisk antologi skulle ud

kom m e, anbefaler skolen forslaget om at tilvejebringe en sådan, som vil få 
sto r betydning for den færøske undervisning. Det er nødvendigt at have et 
godt kendskab til de andre nordiske sprog, men det e r også ønskeligt i 
antologien at få en kort oversigt over det færøske sprogs opbygning.

U n dervisn ingsdirektoratets  udtalelse:
D et e r klart, at en nordisk littraturantologi vil få stor betydning for 

undervisningen både i færøsk og dansk i vore højere fortsæ ttelsesskoler. 
H er tæ nkes særlig på Fæ røernes G ym nasium  og H F-kursus og Fæ røernes 
Sem inarium , m en der er næppe nogen tvivl om , at andre skoler også kan 
benytte en sådan bog -  f. eks. folkeskolens højere klasser.

I mange år er skolefolk og læ rerforeninger i de nordiske lande frem kom 
met med spørgsm ål og synspunkter vedrørende nabolandssprogundervis
ning i forbindelse med m odersm ålsundervisningen i de enkelte nordiske 
lande. I D anm ark er man f. eks. a f  den opfattelse at danske skoleelever har 
brug for et vist kendskab til svensk och norsk -  og m åske også til andre 
nordiske sprog. Den sam m e opfattelse er at finde i Sverige, N orge, F in
land, Island og på Fæ røerne. D erfor har m odersm ålslærerforeningerne i de 
nævnte lande (D ansklæ rerforeningen, Norsklærerforeningen o .s .v .)  haft 
e tt betydningsfuldt sam arbejde på dette  om råde.

På Fæ røerne e r situationen den, at vi ifølge hjem m estyreloven -  der 
fastsæ tter, at fæ røsk e r hovedsproget, m en at dansk skal læres godt og 
omhyggeligt -  i vore højere skoler h ar to store sproglige fag: m odersm ålet 
og nabolandssproget dansk, som af historiske/politiske grunde har fået en 
stæ rk særstilling på Fæ røerne -  og i hvert fald helt frem til vore dage har 
haft en stæ rkere stilling på Fæ røerne end det færøske sprog.

Fagene færøsk og dansk dæ kker derfor tilsam m en en temmelig sto r del 
af elevskem aet i vore højere skoler.
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T ager vi f. eks. gym nasiet, er det jo  sådan, at undervisningen i færøsk og 
dansk for en sto r del (særlig i dansk) er litteraturundervisning.

D et er alm indeligt, at læ reren i fæ røsk underviser i færøsk sprog og 
litteratur og endvidere læ ser norsk og islandsk m ateriale. Læreren i dansk 
behandler dansk litteraturm ateriale og endvidere også noget svensk m ate
riale, men beskæ ftiger sig også noget med norske tekster. Læseplanen 
giver også plads for behandling af litteraturm ateriale udenfor det nordiske 
kulturom råde.

D ette betyder, at læseplanerne for både færøsk og dansk m edfører, at 
lærere og elever bør bruge en del af tiden til at behandle nabolandsspro
gene.

Et nordisk litteraturudvalg, hvor litte ratur fra alle de nordiske lande er 
rep ræ sen teret, er derfor et redskab, der i høj grad vil være brug for i den 
færøske skole. D et vil også være af betydning, at færøsk litteratur m ed
tages i en sådan antologi, for kendskabet til færøsk litteratur må formentlig 
antages at være temm elig lille i vore nabolande.

Tórshavn, den 6. februar 1981
Eilcþt Sam uelsen  
L an d ssty resm an d

Dansklærerforeningen:
-------- skal foreningen udtrykke, at den meget gerne vil støtte bestræ 

belser på en forbedret nabosprogsundervisning.
Det er im idlertid ud fra beskrivelsen af m edlem sforslaget vanskeligt helt 

præ cist at se, hvordan forslagstillerne tæ nker sig antologien tilrettelagt, 
men D ansklæ rerforeningen må understrege sin principielle holdning til 
nabosprogsundervisningen, som vi m ener bør være en integreret del af 
danskundervisningen såvel som  af en række af skolens andre fag. Da en 
væsentlig del a f  undervisningen er organiseret i tem aer og perioder, bør 
nabosprogstekster indgå deri som andre tekster.

Vi skal i denne sam m enhæ ng henvise til gældende bekendtgørelser for 
såvel H F , gym nasiet som folkeskolen.

Det er væsentligt, at nabosprogsm aterialer foreligger let tilgængeligt for 
læ rerne, og vi vil derfor benytte  lejligheden til at pege på, hvor vigtigt det 
er, at de forefindes på am tscen tra ler, skolebiblioteker og lignende institu
tioner i de andra nordiske lande.

Vi ser os altså ikke i stand til at stø tte det konkrete m edlem sforslag, men 
vil meget gerne tilbyde vores m edvirken ved udgivelse af antologier eller 
andet undervisningsm ateriale, der er i overensstem m else med de nævnte 
principper.

K øbenhavn, den 28. jan uar 1981
Inger M adsen
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Den danske Forlæggerforening:
-------- skal vi m eddele, at foreningen ser med sym pati på forslaget. Man

har ikke bem æ rkninger til det i øvrigt, idet man går ud fra, at redaktion og 
produktion af væ rket vil blive henlagt til udførelse på et eksisterende 
forlag, og at fornøden økonom isk stø tte vil blive bevilget i overensstem 
m else m ed f. eks. retningslinierne i nabolandslitteraturstøtteordningen.

K øbenhavn, den 9. februar 1981
dikteret a f  Erik V. K rustrup 

og underskrevet i hans fravær
E. Callesen

F i n l a n d
Helsingfors universitet, konsistoriet, hänvisar i skrivelse den 28 januari

1981 till h istorisk-filologiska sektionens y ttran d e av den 20 jan u ari 1981 (se 
nedan).

Helsingfors universitet, historisk-filologiska sektionen:
M edlem sforslagets syftem ål — att främ ja gym nasiernas möjligheter att 

o rientera eleverna i de nordiska grannländernas förhållanden, litteraturer 
och språk -  är lovvärt.

D et ä r  em ellertid inte självskrivet att likheten i de nordiska gym nasier
nas läroplaner för undervisningen i m odersm ål, litteratur och litteraturhis
toria ä r en tillräcklig grund för antagandet att en nordisk litteraturantologi 
på  originalspråken ä r lika användbar överallt. Tvärtom  torde det förhålla 
sig så a tt grannspråksundervisningens utrym m e i läroplanen varierar be
tydligt i de olika länderna beroende på de språkliga förhållandena och 
undervisningens fördelning på olika läroäm nen.

Tanken a tt genom  en litteraturantologi på originalspråken ge eleverna 
någon kontakt m ed grannländernas språk och litteratur ä r lättast a tt för
verkliga inom det danska, norska och svenska språkom rådet. M ellan dans
kan, svenskan och de två  norska språken ä r o likheterna inte större än att 
en  antologi kan öka elevernas m otivation och m öjligheter till kontakt med 
grannspråken, om den kom pletteras med en pedagogiskt välplanerad och 
tilltalande inform ation. A nnorlunda förhåller det sig med isländskan och 
finskan som  för gym nasister i D anm ark, Norge och Sverige knappast kan 
göras begripliga m ed de m edel förslagsställarna tänkt sig; textilillustra
tioner och en redogörelse för språkets uppbyggnad. Det ä r fara värt att
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elevernas m otivation och intresse snarare skulle av ta än öka under trycket 
av ett så kryptisk t m aterial.

M an m åste därför tänka sig att även begagna översättningar. Även andra 
alternativ  till den i förslaget tänkta redigeringen, borde övervägas. Sålunda 
kan man tänka sig a tt utge parallella redaktioner av antologin -  en för vart 
nordiskt språk med parallelltext på elevens modersmål.

Enligt sektionens mening borde i en nordisk antologi även sam iska, 
färöiska och grönländska tex te r ingå.

Med hänsyn till de ovan näm nda svårigheterna är förslaget att till en 
böljan utge antologin endast i en begränsad försöksupplaga välbetänkt.

H elsingfors den 20 januari 1981
Ej Sign.

Jyväskylä universitetet, humanistiska fakulteten:
Med tanke på stärkandet av intresset för den nordiska litteraturen och 

den nordiska kulturella sam hörigheten har en sam nordisk litteraturantologi 
för gym nasiet otvivelaktigt en uppgift att fylla. En sådan antologi skulle 
dock knappast i finskspråkiga gym nasier få sam m a entydigt gynnsam m a 
verkan på m odersm ålsundervisningen som i svensk-, norsk- och dansk- 
språkiga gym nasier, där eleverna har förutsättningar a tt tillägna sig skandi
naviska och finlandssvenska tex te r direkt på originalspråket. Om man 
utgår från a tt sam m a tex te r av sam m a svårighetsgrad skall användas i alla 
de fem nordiska länderna, ä r man tvungen att ty sig till översättn ingar för 
a tt göra tex terna tillgängliga för finskspråkiga gym nasister. Ö versättningar 
är dock m indre värdefulla än originaltexter som förm edlare av en positiv 
inställning till grannländernas språk och litteratur. Ö versatta tex te r skulle 
inte heller såsom  i skandinaviska och finlandssvenska gym nasier ge direkt 
stöd åt inlärningen av språkliga färdigheter i m odersm ålsundervisningen 
utan kanske m edföra en ytterligare belastning för den finska litteraturun
dervisningen som redan i dagens läge behandlas styvm oderligt inom ram en 
för m odersm ålsundervisningen. I princip är det dock viktigt a tt främ ja 
kännedom en om grannländernas litteratur i finska gym nasier, men det 
vore m er realistiskt att försöka nå detta  mål t. ex. med hjälp av en tvåsprå- 
kig antologi där tex te r av andra än finska författare skulle löpa parallellt i 
svensk och finsk språkdräk t. En sådan tvåspråkig efter finländska förhål
landen anpassad antologi kunde utnyttjas i de finska gym nasiernas svensk
undervisning. D et ä r ju  inte m odersm ålsiärarna utan svensklärarna som i 
första hand bär ansvaret för spridandet av den nordiska orienteringen i de 
finskspråkiga gym nasierna.

U ndervisningen i nordisk litte ratur u tgör alltså i skandinaviska och
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finlandssvenska gym nasier en naturlig del av m odersm ålsundervisningen 
m edan den i finskspråkiga gym nasier lika naturligt ansluter sig till under
visningen i svenska, ett för eleverna främ m ande språk. Till följd av denna 
fundam entala skillnad är behoven olika och en sam nordisk antologi kan 
knappast tänkas få en identisk utform ning både på skandinaviskt-fin- 
landssvenskt och finskspråkigt håll (också de isländska gym nasierna intar 
en särställning). T ex ter av finsk- och isländskspråkiga författare m åste i 
Sverige, Norge och D anm ark under alla om ständigheter förses med en 
svensk, norsk  eller dansk översättning, varvid deras användbarhet blir 
m indre än svenska, norska och danska tex ters som kan analyseras i origi
nal. Då översa tta  tex te r litterärt och språkligt är m indre tacksam m a läro
m edel än originaltexter och då m an beaktar de reella kunskaperna i grann
folkens språk i N orden , är det e tt förståeligt, ofrånkom ligt faktum  att t. ex. 
finska originaltexter inte kan få lika sto r betydelse i Skandinavien som 
t. ex. svenska originaltexter i F inland. A tt den nordiska litteraturen  i det 
finska Finland i hög grad är beroende av undervisningen i svenska, ett 
främ m ande språk i vilket eleverna på gym nasialstadiet bara hinner inhäm ta 
en basnivå av kunskaper, m edför a tt en betydande del av insikterna i 
grannfolkens litte ratur kom m er a tt inhäm tas på postgym nasiala stadier, 
närm ast vuxenutbildningen och lärarutbildningen. Det finns alltså många 
skäl som talar för att man borde ge ut den planerade antologin i två eller 
flera versioner som beaktar de olikartade behoven i de fem nordiska 
länderna sam t vuxenutbildningens behov.

Vid u tarbetandet av den första provupplagan av antologin skulle det 
vara ändam ålsenligt a tt d ra  nytta av de erfarenheter man gjort i sam band 
med tidigare försök inom närliggande om råden. En i detta  hänseende 
särskilt beaktansvärd  textsam ling är den av Skolradion vid Finlands rund
radio u tarbetade experim entella antologin Pohjoism aisia kertojia  som i 
om arbetat eller u tvidgat skick skulle vara e tt gott underlag a tt bygga vidare 
på.

Enligt de i m edlem sförslaget uppdragna riktlinjerna skulle antologin 
bestå  av e tt urval kortare tex tavsn itt. T externas längd är dock en fråga som 
noga bör avvägas. O förkortade tex te r, t. ex. hela noveller eller berättelser i 
kåseristil, torde vara pedagogiskt ändam ålsenligare och från elevernas 
synpunkt m er intresseväckande. O ckså e tt m edtagande av lyriktexter 
borde övervägas (lyriska d ik ter har o ftast den fördelen att de är korta och 
inte behöver stym pas). D essutom  ä r det synnerligen viktigt att antologin 
ger allm änorienterande p resen tationer av författarna och tillräckliga bak- 
grundsuppgifter om verkens tillkom sthistoria. Läm pliga studieuppgifter 
och frågan efter varje förfa ttartex t skulle ge handledning i textanalys och 
kontro llera läsförståelsen.
Jyväskylä i februari 1981

(Ej Sign.)
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Skolstyrelsen:

De nordiska ländernas sam hörighet är ett geografiskt och historiskt 
faktum . T rots att Finland i likhet med Island till språket är i en annan 
ställning än de övriga nordiska länderna, är ödesgem enskapen uppenbar. 
Även grunddragen i kulturerna visar tydliga likheter, vilket även har beak
ta ts i läroplanerna i vårt land.

O ckså svenskspråkig litteratur har sin plats i gym nasiets inhem ska litte
ra tu r i F inland. D etta kom m er sig delvis av historiska orsaker eftersom  den 
svenskspråkiga perioden i den äldre litteraturen i vårt land var betydande. 
Även idag b ildar våra svenskspråkiga författare en bro till de övriga nordis
ka länderna. D essutom  används nordiska tex ter och görs eleverna förtrog
na med de fram stående nordiska författarna i den litteraturundervisning 
som bygger på tem atisk behandling sam t behandling av de litterära ström 
ningar. Verk av de m est betydande klassikerna och m oderna författarna, 
t. ex. Ibsen, Strindberg, M artinson, A ndersen-N exø, Laxness läses också i 
någon mån i skolorna.

Projektet a tt redigera en nordisk litteraturantologi på originalspråket är 
med tanke på de finländska skolorna värt att understödas. Svenska läses 
fortsättningsvis hos oss och förbindelserna med den närm aste grannen i 
väster har av många skäl blivit livligare. O ckså sökandet efter " rö tte rn a " , 
som blivit så m odernt under vår tid, och förstärkandet av den egna identi
teten  far den unga m änniskan att bli intresserad av sin nordiska särprägel.

De nordiska länderna har en blom strande högklassig litteratur, som det 
finns alla skäl att stifta bekantskap med på originalspråket.

V årt eget språk är em ellertid så avvikande, att det torde vara m erparten 
av den nordiska ungdom en överm äktigt att förstå finska texter. Kanske det 
därför kunde vara skäl att överväga möjligheten av svenskspråkiga över
sättn ingar vid sidan av finskspråkiga textu tdrag . (M ånne sam m a gäller för 
Island?). På d e tta  sätt redigerad skulle antologin bidra till att göra även den 
finska litteraturen  känd i de övriga nordiska länderna. D etta är viktigt för 
oss och projektet således värt allt stöd.

H elsingfors den 19 januari 1981
Vesa Lyytikäinen  

A v d eln ingschef
Terttu Tupala 
Ö v erin sp ek tö r

t 2 -29:sess A 596/k Supplem ent I
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Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 9 december 1980 förklarat 

sig förorda medlemsförslaget.

Äidinkielen opettajain liitto (Modersmålslärarnas förening)1:
Äidinkielen opettajain  liitto stöder varm t initiativet eftersom  det är av 

betydelse för utvecklingen av kulturrelationem a i N orden även i fram ti
den. O rientering redan i ungdom en i grannländernas liv och språk, vars 
förhållanden påm inner m ycket om  varandra, via litteraturen  hjälper gym
nasisterna att senare som  vuxna knyta givande kontakter inom kulturlivets 
olika om råden.

V erkets användningsm öjligheter i Finland skulle ökas av a tt antologin 
kunde erhållas på finska och att där skulle finnas en åskådlig översik t över 
kvaliteten av släktskapen mellan N ordspråk-språken.

Helsingfors den 30 januari 1981
Äidinkielen opettajain  liitto 

Urho Johansson  
O rd fö rande

M atti Sinko 
V e rk sam h ets led are

Finlands svenska författareförening r. f.:
N ordiska rådets m edlem sförslag om en nordisk litteraturantologi för 

gym nasierna förefaller utan tvivel värt e tt helhjärtat understöd. Den nya 
läroplanen i m odersm ålet för det kursform ade gym nasiet kom m er åtm ins
tone på finlandssvenskt håll att innebära att de nordiska grannländernas 
litte ratur skall beredas stö rre utrym m e i undervisningen, och en nordisk 
litteraturantologi vore säkert till ovärderlig hjälp för pressade lärare.

I m edlem sförslaget heter det a tt en sådan antologi skulle ha åtm instone 
fyra syften: att ge eleverna en uppfattning om nordiska grannspråk, att 
underlätta  deras språkförståelse, a tt bibringa dem  kunskap om levnadsvill
kor och kultur i N orden  och att bibringa dem  kännedom  om ledande 
nordiska författare. D et förefaller ändå sannolikt a tt redaktörerna i någon 
m ån blir tvungna att välja vilka syften de vill prioritera, och från Finlands 
svenska författareförenings synpunkt får man lov a tt önska a tt kännedo
men om  författarna och själva litteraturen  m åtte få en fram skjuten plats.

I fråga om de m indre u tbredda nordiska språken, såsom  finska och

1 Y ttrandet översatt från finska.
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isländska, föreslås att textillustra tioner skulle kunna ingå tillsam m ans med 
en koncentrerad  redogörelse för språkens uppbyggnad. D etta skulle ju 
innebära a tt tyngdpunkten definitivt kom  att ligga på det rent språkliga och 
m an kunde kanske från författarhåll önska sig att den isländska och den 
finska litteratu ten  också skulle få bli represen terade av tex te r i översätt
ning.

Helsingfors den 26 januari 1981
Finlands svenska författareförening r. f.

C laes A ndersson  
O rd fö rande

M ette  Jensen Sundholm  
S ekre te ra re

Svenska modersmålslärarnas förening i Finland r. f. (SMLF):
Svenska m odersm ålslärarnas förening no terar med stor tillfredsställelse 

förslaget a tt sam m anställa en litteraturantologi med nordiska tex ter för 
gym nasiet.

Redan tidigare har genom  de nordiska m odersm ålslärarföreningarnas 
sam arbete åstadkom m its en antologi, T riangelkontakt, för grundskolans 
högstadium . I år utges i sam arbete med C appelens förlag en antologi med 
nyskrivna noveller för grundskolans högstadium . Vi har också u ttryckt 
vårt stöd för och vår vilja till sam arbete kring K ultursekretariatets p lanera
de nordiska läsebok för grundskolans lågstadium .

Fortfarande finns e tt behov av en engagerande, lättläst antologi med 
tex te r läm pade för elever i gym nasialstadiet. A tt h itta sådana tex ter ställer 
sig i dag m ycket svårt för lärarna i F inland, där anslagen för skolornas 
bibliotek inte möjliggör anskaffning av varierande och elevnära tex te r för 
skolbruk. D etta har försvårat grannspråksundervisningen i våra gymnasi-

SM LF stöder alltså m edlem sförslaget om en antologi för gym nasiet, 
men vi vill ytterligare kom m a med följande synpunkter:
— tex terna bör inte enbart vara skönlitterära utan också bestå av andra 

tex te r av den art som  eleverna gärna läser
— tex terna bör vara  försedda med ljudband, lärarhandledning och ev. 

övningsbok för eleverna
— för att fungera i undervisningen bör antologin produceras av m änniskor 

m ed praktisk  pedagogisk erfarenhet av arbetet i gym nasiet.
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Vi anser därför a tt den nordiska antologin bör produceras i nära sam ar
bete m ed N ordspråk , som ju  är e tt sam arbetsorgan för samtliga nordiska 
m odersm ålslärarföreningar.

Åbo den 15 januari 1981
På SM LF:s vägnar

Birgitta Abrahamsson 
O rd fö rande

Maj-Britt Grönholm 

S ekre te ra re

Suomen kirjailijaliitto (Finlands författarförbund)1:
Suom en kirjailijaliitto stöder varm t utgivningen av en nordisk litteratur

antologi för gym nasierna. En välredigerad antologi skulle väcka intresse 
för g rannlandslitteratur och kultur — även u tanför skolorna.

Helsingfors i februari 1981
Suom en kiijailijaliitto ry

Pirkko Pesola 
S e k re te ra re

Svensklärarna i Finland r. f.:

Styrelsen understöder enhälligt m edlem sförslaget, men m isstänker, att 
spridningen av antologin bland eleverna inte kom m er att vara så stor.

Som  bredvidläsning och m ycket viktig hjälpreda för svensklärare och 
vissa specialkurser sam t som källitteratur för eleverna läm par sig antologin 
säkert b ra  och fyller en lucka som ä r rådande.

Vad stoffet beträffar så  borde det, med tanke på eleverna, vara aktuellt 
och in tressan t, något i stil m ed den i m odersm ålsundervisningen använda 
” T riangelkontakt” .

Helsingfors den 29 januari 1981
Svensklärarna i Finland rf

Elina Keloharju 
O rd fö rande

1 Y ttrandet översatt från finska.
Auli Luukkonen 
S ek re te ra re
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Finlands dramatikerförbund':

Vi stöder varm t tanken  om  en nordisk litteraturantologi för gymnasier-

A ntologiem a kan ibland ha den bristen  a tt någon litteraturgren förbises 
eller får för litet uppm ärksam het. Vi önskar att man i frågavarande antologi 
faster m era uppm ärksam het vid dram alitteratur och dram atiker. Det skulle 
gälla t. ex. fragm ent u r skådespel eller m iniskådespel, till vilken kategori 
t. ex. bam s och ungas skådespel ofta hör. Vid behov är vi beredda att bistå 
i valet av m aterial.

H elsingfors den 28 januari 1981
Enligt uppdrag 

F inlands dram atikerförbund
M aiju Sare va 

V e rk sam h ets led are

Finlands forlagsforening r. f.:
De förlag som  är rep resen terade i forlagsforeningens läroboksnäm nd 

finner inititativet i princip värt understöd. I praktiken är det åtm instone för 
Finlands vidkom m ande möjligt att genom föra endast om man kan få all
m änna anslag till förläggandet. Enligt tillbuds stående uppgifter är det inte 
möjligt a tt uppskatta  storleken av det stöd som behövs.

Eftersom  Finlands forlagsforening r. f. själv inte u tövar förlagsverksam 
het, ä r det skäl a tt i fortsättningen vända sig till förlag med förlagsverksam 
het med en idé eller färdigt m anuskript. Enskilda förlags intressen och 
resu rser varierar och förändras, varför Finlands forlagsforening inte i 
förväg kan anvisa ett förlag för initiativet. I praktiken kan man gå vidare 
t. ex. genom  a tt till förlagen sända en förfrågan om möjligheter och tillväga
gångssätt att sköta projektet sam t om ekonom iskt stöd som de förutsätter.

H elsingfors den 15 januari 1981
Finlands forlagsforening r. f.

L äroboksnäm nden 
U nto  L appi

1 Y ttrandet översatt från finska.
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N o r g e
Kirke- og undervisningsdepartementet:

N orske leseverk som benyttes i grunnskolen og i den videregående 
skolen har innslag av nordisk litteratur, noe de offisielle fagplaner krever. 
Det kunne være rimelig å an ta at det er behov for et større og m er allsidig 
utvalg til en overkom m elig pris, slik det er redegjort for i begrunnelsen for 
m edlem sforslaget. D epartem entet vil imidlertid peke på at det tidligere er 
utgitt flere antologier, både innenfor det enkelte land og som fellespro
sjekter mellom flere nordiske land. Det ser ut til at disse antologiene har 
m øtt beskjeden in teresse på skolehold. H ovedproblem et synes ikke å ligge 
i mangel på egnede tekster, men i tidspress og utbredte lærer- og elevhold
ninger.

D epartem entet ønsker likevel å stø tte tiltak på dette om råde. En foru t
setning m å være at den planlagte antologi følger et pedagogisk opplegg som 
gjør at den rep resen terer noe nytt og kan vekke interesse hos elever og 
lærere. Idéen med finske og islandske ” tekstillustrasjoner”  synes å være 
god, og når det gjelder de øvrige språk bør det antakelig legges vekt på et 
d iskret notesystem  eller en noe fyldig separat ordliste.

G od kontakt med skoleverket vil være viktig, både under utarbeidelsen 
og m arkedsføringen av en slik antologi. Vi gjør i den forbindelse oppm erk
som på det arbeidet de nordiske m orsm ålslærerforeningene har gjort, bl. a. 
ved å utgi Triangelkontakt. En bør søke å  nyttiggjøre seg den ekspertise 
M orsm ålslærerforeningene sitter inne med hvis en slik antologi skal utgis.

M uligheten av å utgi den på forlagsm essige vilkår uten direkte støtte fra 
N ordisk m inisterråd bør vurderes.

Oslo, 10. februar 1981
E tte r fullmakt 

O lav H ove
O lav N yham ar

Universitetet i Bergen:
L itteraturvitenskapelig  institu tt og N ordisk  in stitu tt ved U niversitetet i 

Bergen ser positivt på ethvert initiativ som  kan styrke interessen for 
nabolandenes språk og litteratur. Det innebæ rer at vi også vil stø tte initia
tivet til en fellesnordisk litteraturantologi for gym naset.

Vi kan riktignok ikke dele den optim ism e som forslagsstillerne gir u t
trykk for. Det e r tidligere blitt laget flere litteraturantologier med utvalg av 
nordisk litteratur, dels innenfor det enkelte land, dels som fellesprosjekter 
mellom flere land. Vi har inntrykk av at disse prosjektene har m øtt beskje
den in teresse på skolehold. Vi tro r at hovedproblem et når det gjelder å
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styrke undervisningen i nabolandenes språk og litteratur, ikke ligger i 
mangelen på egnete tekstutvalg, men i tidspress og i utbredte lærer- och 
elevholdninger. L ike fullt kan et utvalg med litteratur av nålevende nordi
ske forfattere, innbydende p resen tert og overkom m elig i pris. være nyttig.

Vi ønsker å understreke at det er viktig å ha god kontakt med skolene 
både under arbeidet med antologien og når den skal ” m arkedsføres” .

Idéen om finske og islandske ” tekstillu strafjoner”  er god, men slike 
innslag — og redegjørelsene for de to språkenes oppbygning — bør være 
korte. Ellers bør finsk og islandsk litteratur være represen tert med overset
telser, m est naturlig kanskje til svensk og dansk.

E t d iskret noteapparat, eller helst en ganske fyldig dansk-norsk-svensk 
ordliste (oppslagsord på alle tre språk, med synonym er på de ” to andre” ) 
vil øke verdien av en slik antologi. Det siste -  ordlisten -  ville antagelig 
være en nyhet som kunne bidra til å gjøre boken tiltrekkende for både 
lærere og elever. F or eksem pel ville det sikkert være positivt at TV -seere i 
Norge med ” svenske-an tenne" kunne finne svar på språklige problem er i 
en skolebok.

Vi vil til slutt få gi u ttrykk for at forslaget om å utarbeide en nordisk 
litteraturantologi for gym nasene bare bør sees som et enkelt ledd i en 
bredere strategi for å stim ulere interessen for nabolandenes språk og 
litteratur.

Bergen, 7. jan uar 1981
O le-Jørgen Johannessen  A sbjørn A arseth
S ty re r ved  N o rd isk  in s titu tt S ty re r ved L itte ra tu rv iten 

skapelig  in stitu tt

Den norske forfatterforening har i skrivelse den 21 jan u ari 1981 förk lara t 
sig  s töda  m edlem sförslaget.

Landslaget for norskundervisning (LNU):
Landslaget for norskundervisning s tø tte r medlem sforslaget til Nordisk 

råd om en tekstantologi til bruk i videregående skole og i lærerutdanninga.
Den norske videregående skolen kan ha bruk for en ny nordisk tek st

samling i tillegg til de som allerede eksisterer. Erling N ielsens ypperlige 
antologi N ordisk  littera tu r  (G yldendals lesebøker 1968) er for lengst utsolgt 
fra forlaget. Antologien Triangelkontakt (laget i sam arbeid mellom Dansk- 
lærerforeningen og Svensklärarföreningen, utgitt av Gyldendal og L iber 
1976) er ikke utgitt i N orge, men kan med fordel brukes. M est brukt biir 
hefter med nordiske noveller og nordisk lyrikk, utgitt av Skolekringka
stinga, N RK .

De nordiske m orsm ålslærerforeningene gir våren 1981 ut ei bok med
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nordiske noveller for ungdom , resultatet av en konkurranse om de beste 
ungdom snovellene i anledning det nordiske språkåret. Boka sikter mot 
videregående skole og ungdom ssteget i grunnskolen, og vil til en viss grad 
dekke behovet for m oderne prosatekster for ungdom.

For å kunne tjene som supplem ent til det stoffet som allerede fins, bør 
antologien e tte r vår oppfatning redigeres e tte r følgende prinsipp:
— Boka b ør ikke være bundet av den tradisjonelle ram men for litteraturan

tologier. Utvalget bør baseres på et utvidet tekstbegrep, det bør m. a. o. 
om fatte også tekster som ikke er skjønnlitterære.

— H ovedvekta bør ligge på m oderne stoff. Tekstene bør velges ut med 
tanke på at de skal vekke interesse og kunne gå inn som stoff i em neopp
legg og andre undervisningsopplegg på linje med tekster på det nasjo
nale språket.

— I tillegg til tekster på dansk, svensk og norsk bør boka ha med prøver på 
alle skriftspråka i N orden: finsk, fæ røysk, grønlandsk, islandsk, samisk. 
Boka bør også inneholde ei orientering om de nordiske språka.

Stord. 26. januar 1981
Svenn Fosseng

Norgga Såmiid Riikkasearvi (Norske samers riksförbund):
Forslaget om en nordisk litteraturantologi for gym nasene er positiv 

utifra det stadig økende behovet for å orientere seg om det nordiske 
fellesm iljøet. Til nå har vel grensene vært svært effektive på undervis
ningssektoren selv om både lærere og språkfolk den senere tid ofte har 
aktualisert spørsm ål som grannspråkundervisning og alment bedre oriente
ring om N orden som helhet. Den sam iske befolkning er selv et nordisk folk 
og vår organisasjon er derfor svært interessert i alle tiltak som kan bryte 
barrierer mellom enkeltm ennesker og befolkningsgrupper i N orden, forut
satt at dette skjer på like vilkår.

M edlem sforslagets om tale av "d e  mindre u tbredda nordiska språken” 
(her nevnes også finsk som vel er like utbredt geografisk og i antall 
språkbrukere som eksem pelvis norsk) e r svært uklar og det fremgår ikke 
hva det betyr at ” textillustra tioner kunne ingå”  og hvorfor "e n  koncen
trerad  redogörelse för språkens uppbyggnad”  skal være med i en litteratur
antologi. Det burde vel heller være tale om oversette lser fra de respektive 
språk fra en ” basis”  e tte r behov.

Det må så vurderes for hvert enkelt språkom råde hvilke av de andre 
språk skal oversettes.

Noen litteraturhistorie i egentlig forstand kan det knapt bli tale om å 
u tarbeide i forbindelse med antologien (det biir altfor uoverkom m elig for
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brukerne), men korte bibliografiske notiser over forfatterne kan vel tas 
med og de kan plasseres i sam m enhengen både i nåtid og historisk.

Ideen om en slik antologi bør e tte r vår mening absolutt realiseres.

K arasjok, 14. jan uar 1981
N orske sam ers riksforbund

Ole Henrik M agga  
F orm ann Elen R. Sara 

S ek re tæ r

Samisk utdanningsråd:
Samisk utdanningsråd ser positivt på utarbeidelse av en nordisk littera

turantologi.
Det vil være av verdi at det blir gitt en redegjørelse om sam iske språk og 

deres oppbygging, i likhet med det som foreslås for bl. a. finsk og islandsk.
Forøvrig vil rådet peke på at grønlandsk og færøisk også bør få slik 

plass.

K autokeino, 27. jan uar 1981
For sam isk utdanningsråd

Jan H enry K eskita lo

Norsk sameråd:

N orsk sam eråd har for sin del ikke noe å innvende mot m edlem sforsla
get om en nordisk litteraturantologi for gym nasene slik som beskrevet i 
m edlem sforslag A 596/k.

N orsk sam eråd vil likevel henlede oppm erksom heten på det samiske 
språk og rådet ber om at det blir gitt en redegjørelse om samisk etter 
samme m ønster som foreslått for finsk og islandsk.

K arasjok, 12. februar 1981
P etter  N edrejord
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U H Ä  har i ärendet inhäm tat synpunkter från universiteten, högskolan 
för lärarutbildning i Stockholm  sam t högskolan i K arlstad (se nedan).

Enligt U H Ä :s mening är initiativ som kan främ ja det nordiska sam arbe
tet och stärka in tresset för det gem ensam m a nordiska kulturarvet värde
fulla. En gem ensam  nordisk litteraturantologi skulle kunna stim ulera den
na strävan. U H Ä  ställer sig därför i princip positiv till det fram lagda 
förslaget. Enligt U H Ä :s uppfattning bör dock följande påpekande göras.

R edan idag finns i svenska gym nasieskolor tillgång till e tt relativt stort 
urval aV danska och norska tex te r i de antologier som används. Vad gäller 
grannspråk som finska, isländska, sam iska och färöiska har Svensklärar
föreningen böijat utge en häftserie. Den brist på kunskaper om och intres
se för den nordiska litteraturen  som påtalas kan därför bottna i andra 
o rsaker än en avsaknad av lämpliga texter. T rots detta  anser U H Ä  att den 
föreslagna antologin kan kom m a a tt u tgöra ett värdefullt kom plem ent, 
eventuellt en ersättn ing, till de texturval som nu används i gym nasieskolor
na och inom utbildningen av m odersm ålslärare.

U H Ä  vill dock understryka vad som anförs i förslaget, nämligen att 
antologin i e tt första  skede skulle ” kunna u tarbetas i experim entsyfte och i 
begränsad om fattning” . D e erfarenheter man därvid kan vinna bör vara 
vägledande för det fo rtsa tta  arbetet.

En nordisk antologi av det slag som skisserats bör enligt U H Ä :s mening 
inte u teslutande behandla nu levande författare utan om fatta prov på god 
litteratur från skilda epoker.

U H Ä  ställer sig vidare tveksam  till tanken att det skulle befräm ja intres
set för nordisk litte ratur och undanröja språkbarriärer av skilda slag, om 
man -  som föreslås -  läm nar koncentrerade redogörelser för språkens 
uppbyggnad, t. ex. finskans. Sådana redogörelser hör enligt U H Ä :s m e
ning knappast hem m a i en antologi, utan tex terna bör presenteras direkt i 
svensk/dansk/norsk  översättning.

Stockholm  den 2 februari 1981

På U H Ä :s vägnar 
Ingem ar N ilsson

Louise von M entzer



21

Skolöverstyrelsen (SÖ):

SÖ delar förslagsställarnas mening att e tt lärom edel i nordisk litteratur 
avsett a tt kunna användas i nordiska gym nasieskolor skulle fylla en viktig 
uppgift då det gäller a tt öka elevernas förtrogenhet med de nordiska 
ländernas litterära trad itioner, levande kulturarv och aktuella litteratursi
tuation. D et är en positiv tanke a tt ungdom ar i de skilda nordiska länderna 
genom  att sam m a lärobok används får en gem ensam  referensram  som kan 
bidra till a tt skapa en gem ensam  litterär bakgrund.

E tt sådant lärom edel bör också — som förslagsställarna påpekar -  
kunna kom m a till användning i lärarutbildningarna och därigenom  främ ja 
lärarnas kunskaper om  ledande nordiska författare.

Som bidrag till överväganden inför ett beslut i förslagsställarnas anda vill 
SÖ särskilt dröja vid några punkter.

Av förslagstexten fram går inte klart om m edlem m arna i N ordiska rådet 
tänkt sig enbart en antologi eller en antologi i kom bination med en nordisk 
litteraturhistoria. F ör a tt en sam nordisk utgåva av detta  slag skall fylla den 
uppgift förslagsställarna tänkt sig ä r det givetvis värdefullt om till det 
tänk ta tex tu rvale t läggs en litteraturh isto risk  orientering och kortare pre
sentationer av de represen terade författarna med tyngdpunkten lagd på 
1900-talet.

L ärom edlet skulle då  på ett önskvärt sätt kom plettera de lärobokspaket 
som används i våra skolor och där tex te r på grannspråken stundom  finns 
insprängda för a tt belysa ett tem a eller en genre som behandlas.

A tt ordna tex te r efter motiv eller genre har också varit en av principerna 
för den utgivning av  nordiska tex te r för skolbruk som gjorts av de danska, 
norska och svenska m odersm ålslärarföreningarna i sam arbete med SÖ:s 
fortbildningsavdelning i Linköping och som  ingår i lärom edlet Triangel- 
kontakt (G yldendal och L iber L ärom edel 1976).

Beträffande urvalsfrågan vill SÖ också erin ra om att studietidens längd i 
äm net svenska varierar i den svenska integrerade gym nasieskolan och att 
spännvidden m ellan elevernas a ttityder och intressen stundom  kan vara 
rä tt stor. M ålet a tt eleverna — som förslagsställarna skriver -  skall få ” ta 
del av en eller flera tex te r av nordiska fö rfa ttare”  gäller dock alla.

Av pedagogiska skäl bör v idare, där så är rimligt, tex ter till den föreslag
na antologin häm tas u r böcker som  finns i sådana u tgåvor a tt en skolbiblio
tekarie, när intresse finns hos eleverna, kan skaffa den eller andra verk av 
ifrågavarande författare till skolans bibliotek.

I fråga om spridning och efterfrågan på e tt lärom edel av det tänkta slaget 
skulle det förm odligen anskaffas till skolbiblioteket och institu tioner i 
lämpligt antal för gruppstudier eller som klassuppsättningar. K om m uner
nas resu rser när det gäller bokinköp är för närvarande på sina håll rätt 
begränsade, varför lärom edlet, om det skall få fram gång, m åste få en sådan 
prissättning att det verkligen når ut.
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Sam m anfattningsvis och m ot bakgrund av det ovan anförda stöder SÖ 
m edlem sförslaget om e tt gem ensam t lärom edel för gym nasieskolor i nor
disk litte ratur med den förhoppningen att detta  på sikt kan stärka den 
nordiska kulturgem enskapen.

Stockholm  den 12 januari 1981
B irgitta  U lvham m ar

B ritt Wilson L ohse

Stockholms universitet, institutionsgruppen för svenska:

U tan  tvivel är det värdefullt med en rad olika initiativ för a tt öka 
intresset för den nordiska litteraturen . En gym nasieantologi skulle ge en 
möjlighet att fö rbättra  läget. D enna borde dock ingå som en del i e tt större 
projekt med sikte på grannländernas litteratur. F ör att på allvar tillgodose 
behovet av kunskap på d e tta  om råde krävs en hel svit av antologier med 
olika inriktning. Man skulle kunna tänka sig en antologi med nordisk 
barnlitteratur, en med lyrik, en med noveller, osv. O ckså vid universiteten 
finns e tt behov av en sådan utgivning.

De nordiska m odersm ålslärarföreningarna har vid sina sam nordiska 
som m arkurser under 70-talet visat e tt sto rt intresse för satsningar i ovan 
näm nda riktning. Vid den nordiska m odersm ålskonferensen på Island 1979 
fram hölls särskilt behovet av en gem ensam  novellantologi.

Som ett led i ovan skisserade projekt bör en litteraturantologi för gym na
siet ingå. Jag tillsty rker därför med glädje det fram förda förslaget.

I planeringen för antologin borde de nordiska m odersm ålslärarförening- 
arnas gem ensam m a kontaktorgan N ordspråk  delta. O ckså institutionerna 
för svenska vid universiteten  bör vara representerade.

Stockholm  den 10 januari 1981
Vivi E dström

P re fek t fö r in stitu tio n sg ru p p en  fö r 
sv e n sk a  S tock ho lm s un iv e rs ite t

Högskolan för lärarutbildning i Stockholm:
En nordisk litteraturantologi synes väl värd en plats bland de läromedel 

som används vid de nordiska gym nasierna. I många avseenden utgör 
N orden  en gem ensam  kulturkrets, även om  skillnader i utvecklingen kan 
konstateras. D et finns idag m ycket som  talar för a tt man m er än tidigare
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bör slå vakt om den nordiska särarten  liksom om grannspråksundervis- 
ningen. De förekom m ande antologierna för gym nasierna bidrar em ellertid 
varken till a tt främ ja grannspråksundervisningen eller till att hos eleverna 
skapa en känsla av nordisk gem enskap. En nordisk litteraturantologi skulle 
därför ha en viktig funktion att fylla.

En sådan antologi bör sam m anställas kronologiskt och epokvis och vara 
till övervägande delen skönlitterär. För vaije epok m edtas en eller ett par 
represen tativa förfa ttare eller tex te r från vatje  nordiskt land. K orta biogra
fier, kulturhistoriska notiser och belysande bildm aterial bör interfolieras i 
urvalet. På d e tta  sätt skulle det ges möjligheter att studera likheter och 
o likheter i de olika epokernas gestaltning i de olika nordiska länderna.

Den grannlaga uppgiften ställer em ellertid stora krav på de personer som 
engageras i arbetet. D ärför torde det vara lämpligt att vid utseendet av 
dessa sam råda med de nordiska m odersm ålslärarföreningarna och dessas 
sam organisation N ordspråk.

Stockholm  den 19 januari 1981
Äm neslärarlinjen 

Avdelningen för svenska
Åke H ögström  

A vd eln ingsfö restån dare

Uppsala universitet rektorsämbetet:
-------- har i rubricerade ärende infordrat y ttranden från näm nden för

äm neslärarutbildning och kulturlinjenäm nden. Äm neslärarlinjenäm nden  
avstyrker förslaget m edan kulturlinjenäm nden  tillstyrker (se nedan).

För sin del anser rek torsäm bete t a tt förslaget i och för sig är välm oti
verat. Skulle det em ellertid vara så, som äm neslärarlinjenäm nden hävdar, 
a tt syftet med förslaget tillgodoses genom  redan existerande antologier etc, 
bör det vara bättre  a tt dessa stöds och utbyggs.

U ppsala den 23 januari 1981
På rek torsäm bete ts vägnar

Gunnar Wijkman
Torgny N evéu s
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Uppsala universitet kulturlinjenämnden:

K ulturlinjenäm nden kan ren t allm änt dela förslagsställarnas uppfattning 
om  värdet av litteraturantologier för gym nasister med nordiska inslag. Det 
ä r självfallet synnerligen angeläget att elever i såväl grundskola som gym 
nasieskola får ta  del av tex te r av nordiska författare på deras originalspråk. 
N äm nden vill dock påpeka att det såvitt näm nden kan bedöm a i m odem a 
gym nasieantologier faktiskt ä r  regel a tt tex te r av nordiska författare ingår. 
D anska och norska författares tex te r återges på originalspråket, finska 
författares i svensk översättning. D etta fö rtar dock inte värdet av en för 
hela N orden  gem ensam  litteraturantologi.

U ppsala den 21 januari 1981
Stellan Dahlgren

Torgny Nevéus

Uppsala universitet, institutionen för lärarutbildning:

U ndervisningen om  de nordiska grannspråken är ett problem . Förslags
ställarna m enar a tt de tta  har sin grund i att det saknas m ateriel för denna 
del av svenskundervisningen. Enligt deras uppfattning skulle en ny antolo
gi verksam t förbättra  situationen i d e tta  avseende.

Vi m enar för vår del a tt problem en när det gäller grannspråksundervis
ningen inte bo ttnar i m aterielbrist u tan  i andra o rsaker av kom plicerad 
natur. Vi vill i d e tta  sam m anhang endast peka på antologin Triangelkon
tak t, som väl fyller gym nasiernas antologibehov vad gäller danska och 
norska. D enna antologi m åste självklart kom pletteras med hela verk. Vad 
gäller grannspråk som  finska, isländska, sam iska och färöiska har Svensk
lärarföreningen b ö lja t utge en  häftesserie. Därtill kom m er en rad  nyare och 
äldre skolantologier för danska och norska på gym nasieskolor och grund
skolor.

E ftersom  vi inte kan instäm m a i de argum ent som anförs fö r utgivandet 
av en  ny nordisk antologi m åste vi alltså avstyrka förslaget för gym nasie
skolornas vidkom m ande. En bä ttre  väg m enar vi vore a tt ge ekonom iskt 
stöd till de pro jek t som redan  är i gång, exem pelvis till den utgivning 
Svensklärarföreningen påböija t.

U ppsala den 9 januari 1981
Per Olov Svedner

Gunnar Stenhag
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Universitetet i Linköping, institutionen för språk och litteratur:
Institutionen för språk och litteratur ser positivt på att en nordisk littera

turantologi för gym nasierna u tarbetas. Institutionen vill dock påpeka — 
vilket också näm ns i m otionen -  att det är lämpligt att börja med en 
mindre experim entupplaga, för a tt få en uppfattning om hur antologin 
fungerar som lärom edel. Det ä r också viktigt att d iskutera vilka principer 
som skall ligga bakom  valet av texter.

Linköping den 15 januari 1981
M ats A rw idson  

Prefekt

Lunds universitet, institutionen för nordiska språk:
Vi är givetvis m ycket in tresserade av allt som kan göras för a tt förbättra 

kunskaperna om  de nordiska grannländerna och deras språk och kultur. Vi 
tro r dock inte a tt den nordiska litteraturantologi som N ordiska rådet före
slår skulle bidra till en sådan förbättring.

De språk som talas i de nordiska länderna är av olika slag:
a) nordiska språk (svenska, danska, norska, isländska, färöiska)
b) fm sk-ugriska språk (finska, sam iska)
c) eskim åspråk (grönländska)
Ett om råde med språk av så skilda slag kan inte ha en gemensam 

litteraturantologi. Det sägs i skrivelsen att när det gäller ” de mindre 
u tbredda nordiska språken, såsom  finska och isländska, skulle textillustra
tioner kunna ingå tillsam m ans med en koncentrerad  redogörelse för språ
kens uppbyggnad” . H är förefaller man betrakta språken ur svensk-dansk- 
norsk synvinkel, men antologin skall ju  också kunna användas i t. ex. de 
finska gym nasierna.

Vi anser att man m åste ha antologier avpassade för vaije enskilt land/ 
språk. I Sverige bör litteraturantologierna med nordiska tex ter vara av två 
slag:

1) Antologier med danska och norska tex ter i original. Ö versättningar 
behövs inte, men förklaringar av svåra ord bör ingå.

2) Antologier med isländska, färö iska, finska, sam iska och grönländska 
tex te r i översättning. K orta tex tstycken  på originalspråken skulle kunna 
ingå, så att eleverna får en uppfattning om hur språken ser ut. H uvudsyftet 
med denna antoiogityp m åste em ellertid vara att ge kunskaper om littera
turen  och kulturen.

Antologier av typ  1 föreligger redan i viss utsträckning. Därem ot saknas
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antologier av typ  2. Det vore m ycket värdefullt om även sådana fanns att 
tillgå. Vi anser därför att tillgängliga resurser bör satsas på antologier av 
denna typ.

Lund den 15 januari 1981
På institu tionsstyrelsens vägnar 

Inger H askå

Göteborgs universitet, rektorsämbetet:
-------- får rek torsäm betet härm ed överläm na och hänvisa till bifogade

y ttranden av hum anistiska sektionsnäm nderna (gemensam t yttrande) samt 
linjenäm nderna för historisk-sam hällsvetenskapliga äm neslärarlinjen, 
språkvetenskapliga äm neslärarlinjen, kulturkom m unikationslinjen samt 
språkvetenskaplig  utbildning (se nedan).

G öteborg den 26 januari 1981
Enligt uppdrag 

Carin Thelning B roberg

Göteborgs universitet, linjenämnden för kulturkommunikationslinjen:

A tt kunskaperna om de nordiska grannspråken och om grannländernas 
litteratur behöver stärkas är o fta  om vittnat. En nordisk litteraturantologi 
för gym nasiet skulle vara till sto r hjälp för lärarna vid anskaffning av 
texter. Ö nskad effekt far den givetvis endast om det inom m odersm ålsun
dervisningen finns tid och utrym m e nog för a tt verkligen arbeta med 
antologin; för Sveriges del ä r en förstärkning av svenskäm net i läroplanen 
en nödvändig förutsättning.

Ä ven om antologin alltså inte löser problem en kan den ändå vara en god 
hjälp. Viktigt är a tt den tekniskt utform as på sådant sätt att den relativt lätt 
kan m oderniseras så att aktuell litteratur hela tiden förs in. Eventuellt 
kunde man tänka sig a tt göra den i form av häften för de olika länderna. Då 
skulle t. ex. svenska skolor inte behöva skaffa det svenska häftet, eftersom  
de rimligen m åste arbeta  med ett betydligt fylligare urval av svensk littera
tu r än vad denna nordiska antologi skulle kunna innehålla.

F ör isländskan och finskan, dvs. de m indre u tbredda nordiska språken, 
torde problem en bli stora. Förslaget föreslår för finskan och isländskan 
” textillustra tioner tillsam m ans med en koncentrerad  redogörelse för språ
kens uppbyggnad” . Det är em ellertid svårt att inse att finska textutdrag
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skulle kunna fylla någon annan funktion än att vara ju s t illustrationer. För 
att ge kunskaper om den finska litteraturen  torde det bli nödvändigt att 
presen tera författare som Kivi och L inna, Salarna och Saarikoski i över
sättning till svenska, danska eller norska. L iknande resonem ang kan föras 
om den isländska litteraturen.

U nder förutsättning att ovanstående synpunkter beaktas vill linjenäm n
den rekom m endera vidare arbete på en nordisk litteraturantologi för gym 
nasiet.

G öteborg den 23 januari 1981
Enligt uppdrag 
Björn Eriksson

Göteborgs universitet, linjenämnden för språkvetenskaplig utbildning:

Linjenäm nden tillsty rker i stort det förslag till nordisk litteraturantologi 
för gym nasierna som väckts inom N ordiska rådet. Antologin skall enligt 
förslagsställarna om fatta e tt ” urval kortare tex tavsnitt av levande författa
re på nordiska sp råk” .

Som fram går av förslaget har term en nordiska språk  en något annan 
innebörd än den norm alt har, nämligen de besläktade nordgerm anska 
språken. L injenäm nden är em ellertid positiv till att tex ter också tas med 
från andra språk som  talas i N orden, finska, sam iska och grönländska. En 
m er problem atisk gränsdragning är m ot den invandrarlitteratur som vuxit 
fram i de nordiska länderna. I en försöksuppiaga bör dock tex ter av det 
senare slaget inte tas med.

För provupplagan föreslås a tt tex ter återges på danska, norska (båda 
varianterna) och svenska. T exter på andra språk, väl fram för allt på finska, 
isländska och färöiska, m åste företrädesvis ges i översättning. U nder inga 
om ständigheter får de utlovade koncentrerade redogörelserna för språkens 
uppbyggnad bli e tt självändam ål. Eventuellt kan en alltför hög am bitions
nivå på d etta  om råde få en effekt m otsatt den önskade: att ge gym nasieele
verna en uppfattning om de nordiska grannspråken, underlätta deras 
språkförståelse, öka kännedom en om levnadsvillkor och kultur i N orden. 
Med tanke på de inneboende initialsvårigheter, som verkar finnas för 
exem pelvis svenskar att fö rstå  talad och skriven danska, förefaller det 
något optim istiskt att ett litet antal finska tex te r näm nvärt skulle befräm ja 
svenska gym nasieelevers språkförståelse av finska. H uvudsyftet bör i 
stället vara a tt väcka intresse för nordisk litteratur, att i någon mån undan
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röja de språkbarriärer som finns, t. o. m. mellan nära besläktade språk som 
danska, norska och svenska, a tt vidga de kulturella ram arna.

G öteborg den 21 januari 1981
Enligt uppdrag 
Björn Eriksson

Göteborgs universitet, linjenämnden för språkvetenskapliga ämneslärarlin
jen:

Linjenäm nden är i och för sig positiv till tanken att främ ja intresset för 
nordisk litte ratur och därigenom  också den språkliga förståelsen av nordis
ka språk och kunskapen om  nordisk kultur. Linjenäm nden vill em ellertid 
ifrågasätta det realistiska i förslaget som det skisserats.

Som fram går av förslaget har term en nordiska språk  en något annan 
innebörd än den norm alt har, nämligen de besläktade nordgerm anska 
språken. L injenäm nden är em ellertid positiv till a tt litteratur också presen
teras från andra språk som talas i N orden , finska, sam iska och grönländs
ka. En m er problem atisk gränsdragning är mot den invandrarlitteratur som 
vuxit fram  i de nordiska länderna. I den mån tex ter av ovan näm nda slag 
skall p resen teras för svensk (sam t dansk och norsk) publik m åste det ske i 
form av översättningar.

L injenäm nden är vidare skeptisk till tanken att befräm ja intresset för 
nordisk litteratur och att undanröja språkbarriärer av skilda slag genom att
-  som föreslås -  läm na koncentrerade redogörelser för språkens upp
byggnad (t. ex. för finskan). Eventuellt kan en alltför hög am bitionsnivå på 
detta  om råde få en effekt m otsatt den önskade: att ge gym nasieeleverna en 
uppfattning om de nordiska grannspråken, underlätta deras språkför
ståelse, öka kännedom en om levnadsvillkor och kultur i N orden. Med 
tanke på de inneboende initialsvårigheter, som verkar finnas för exem pel
vis svenskar att fö rstå  talad och skriven danska, förefaller det något 
optim istiskt att ett litet antal tex te r på finska näm nvärt skulle befräm ja 
svenska gym nasieelevers språkförståelse av finska. H uvudsyftet bör i 
stället vara att väcka intresse för nordisk litteratur, att i någon mån undan
röja de språkbarriärer som finns, t. o. m. mellan nära besläktade språk som 
danska, norska och svenska, och vidga de kulturella ram arna.

Slutligen -  och detta  är den viktigaste invändningen -  ifrågasätter 
linjenäm nden själva idén med att ge ut en antologi. Det är bättre att 
gym nasieelever får kom m a i kontakt med hela verk, helst tillgängliga i 
billiga och välkom m enterade utgåvor. Det är också väsentligt att skolra- 
dion i de olika nordiska länderna ges ökade resu rser för att kunna tillgodo-
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se behovet av stim ulerande undervisningsm aterial i nordiska språk. F ram 
för allt i e tt b rydsam t ekonom iskt läge förefaller satsningar av den typ som 
linjenäm nden sk isserat kunna vara långt m era effektiva än en dyrbar 
gym nasieantologi av traditionellt slag.

G öteborg den 16 januari 1981
F ör linjenäm nden för språkvetenskapliga äm neslärarlinjen 

Laila Eurenius

Göteborgs universitet, linjenämnden för historisk-samhällsvetenskapliga 
ämneslärarlinjen:

A nsträngningar a tt stärka det nordiska inslaget i gym nasiernas litteratur
undervisning ä r välkom na och värda allt stöd. D et nu fram lagda m edlem s
förslaget ä r  em ellertid oklart och bygger på felaktiga antaganden. Sålunda 
föreligger t. ex. antologier i dansk respektive norsk skönlitteratur särskilt 
utgivna för utbildningen av m odersm ålslärare i Sverige. De flesta littera
turantologier för svenska gym nasier innehåller tex te r på grannspråken. 
Det är säkerligen ett riktigt antagande att undervisning i grannspråken och 
deras litte ratur ofta försum m as, men det beror knappast på att det saknas 
tex te r i lärom edlen. Snarare ä r det lärarens osäkerhet och elevernas ned
ärvda fördom ar som i förening p lacerar dansk och norsk litteratur i avdel
ningen kuriosa.

Det verkar som om m edlem sförslaget avsåg en nordisk litteraturantologi 
som skulle användas vid sidan av existerande lärom edel (” inte heller 
skulle undervisningens p roportioner förskjutas t. ex. till m odersm ålets och 
den egna litte raturens nackdel” ), utan a tt undervisningens omfattning 
skulle öka. B ortsett från oklarheten  i förslaget innebär tanken på en sepa
rat bok med nordiska tex te r bredvid den huvudsakliga antologin snarast att 
den näm nda kuriosaeffekten ökar. M enar man allvar med en satsning på 
den nordiska litteraturen  m åste man nog ta  steget fullt ut och låta den 
föreslagna antologin ersä tta  m odersm ålsantologin. Det innebär med nöd
vändighet a tt vissa inhem ska tex te r får stryka på foten för tex ter på 
grannspråken. M en det innebär också a tt lärare och elever blev tvungna att 
ta g rannspråkstex terna på allvar och ägna betydande tid åt dem. Det är ett 
radikalt förslag, men vi m enar a tt det ä r värt a tt överväga, Det är normalt 
för dagens svenskar att se och höra artister från grannländerna i television 
och radio; det borde inte vara m era främ m ande att läsa grannländernas 
litteratur. Även ekonom iska skäl talar för antologier med nordisk sprid
ning.
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U tom nordisk litteratur, t. ex. engelsk och fransk, m åste i så fall föras till 
särskilda antologier med översättn ing till de olika språken. D ärem ot vore 
det önskvärt om t. ex. finsk och isländsk litteratur kunde ingå i den nordis
ka antologin, givetvis då i översättning. E tt problem  blir då till vilket 
skandinaviskt språk dessa tex te r skall översättas. Gammal kulturell sam 
hörighet, liksom ex isterande tvåspråkighet, talar för att finsk litteratur 
översä tts till svenska och isländsk litteratur till danska eller norskt bokmål
— liksom färöisk och grönländsk till danska och sam isk till norskt bokmål 
eller svenska. De sm å inhem ska språken i N orden får inte försum m as, 
sam tidigt som man bör hålla i m innet a tt deras litteratur inte visar sam ma 
bredd som de stö rre språkens och a tt de därför kan representeras med blott 
enstaka bidrag. ” En koncentrerad  redogörelse för språkens uppbyggnad” 
hör därem ot knappast hem m a i en antologi.

G öteborg den 20 januari 1981 
För linjenäm nden för historisk-sam hällsvetenskapliga äm neslärarlinjen

L aila Eurenius

Göteborgs universitet, humanistiska sektionsnämnderna:

A nsträngningar a tt stärka det nordiska inslaget i gym nasiernas litteratur
undervisning är välkom na och värda allt stöd. Det nu fram lagda m edlem s
förslaget ä r em ellertid oklart och bygger på felaktiga antaganden. Sålunda 
föreligger t. ex. antologier i dansk respektive norsk skönlitteratur särskilt 
utgivna för utbildningen av m odersm ålslärare i Sverige. De flesta littera
turantologier för svenska gym nasier torde innehålla tex ter på grannsprå- 
ken. Det ä r säkerligen e tt riktigt antagande att undervisning i grannspråken 
och deras litte ratur ofta försum m as, men det beror knappast på a tt det 
saknas tex te r i lärom edlen. Snarare är det lärarens osäkerhet och elever
nas nedärvda fördom ar som i förening placerar dansk och norsk litteratur i 
avdelningen kuriosa.

Det verkar som om m edlem sförslaget avsåg en nordisk litteraturantologi 
som skulle användas vid sidan av existerande lärom edel (” inte heller 
skulle undervisningens proportioner förskjutas t. ex. till m odersm ålets och 
den egna litteraturens nackdel” ), utan a tt undervisningens omfattning 
skulle öka. B ortsett från oklarheten i förslaget innebär tanken på en sepa
rat bok m ed nordiska tex ter bredvid den huvudsakliga antologin snarast att 
den näm nda kuriosaeffekten ökar. M enar man allvar med en satsning på 
den nordiska litteraturen  m åste man nog ta steget fullt ut och låta den 
föreslagna antologin ersä tta  m odersm åisantologin. Det innebär med nöd
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vändighet a tt v issa inhem ska tex te r får stryka på foten för tex ter på 
grannspråken. M en det innebär också a tt lärare och elever blev tvungna att 
ta g rannspråkstex tem a på allvar och ägna betydande tid åt dem . Det är ett 
radikalt förslag, men vi m enar att det är värt att överväga. Det är normalt 
för dagens svenskar att se och höra artister från grannländerna i television 
och radio; det borde inte vara m era främ m ande att läsa grannländernas 
litteratur. Även ekonom iska skäl talar för antologier med nordisk sprid
ning.

U tom nordisk litteratur, t. ex. engelsk och fransk, m åste i så fall föras till 
särskilda antologier med översättn ing till de olika språken. Därem ot vore 
det önskvärt om  t. ex. finsk och isländsk litteratur kunde ingå i den nordis
ka antologin, givetvis då  i översättning. E tt problem  blir då till vilket 
skandinaviskt språk dessa tex te r skall översättas. Gammal kulturell sam 
hörighet, liksom existerande tvåspråkighet, talar för att finsk litteratur 
översätts till svenska och isländsk litteratur till danska eller norskt bokmål
-  liksom färöisk och grönländsk till danska och sam isk till norskt bokmål 
eller svenska. De sm å inhem ska språken i N orden får inte försum m as, 
sam tidigt som man bör hålla i minnet att deras litteratur inte visar sam ma 
bredd som  de stö rre språkens och att de därför kan represen teras med blott 
enstaka bidrag. ” En koncentrerad  redogörelse för språkens uppbyggnad”  
hör därem ot knappast hem m a i en antologi.

Göteborg den 22 januari 1981
På sektionsnäm ndernas vägnar 

A lvar E llegård
Björn Eriksson

Umeå universitet har i skrivelse den 26 jan u ari 1981 förk lara t sig avstå  
från  a tt y ttra  sig i anledning av m edlem sförslaget.

Högskolan i Karlstad hänvisar i skrivelse den 19 jan u ari 1981 till yttrande  
av den 13 jan u ari 1981 från  institutionen fö r  svenska (se nedan).

Högskolan i Karlstad, institutionen för svenska:
Institutionen för svenska i K arlstad finner givetvis förslaget om en 

nordisk litteraturantologi för gym nasierna u tm ärkt. Om dess innehåll kom 
m er väl så småningom utförligare upplysningar att lämnas. Dock har vi 
redan nu reagerat mot form uleringen ” E tt urval kortare tex tavsnitt av
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levande författare på nordiska sp råk” , så vitt ” levande”  här betyder, att 
dessa  d iktare ren t lekamligen m åste v istas på  vår jo rd . Enligt vår mening 
bör antologien om fatta prov på god litteratur utan tidsbegränsning, så att 
eleverna kan få åtm instone en viss uppfattning om vilka tex ter som tillhör 
den levande k lassiska stom m en inom respektive litteratur.

K arlstad den 13 januari 1981
Jan M ogren

Ä m n esfö re träd a re  
fö r litt.v e t.

Jan N ilsson
Ä m nesfö re träd a re  

fö r no rd . sp råk

Sveriges författarförbund (SFF):

S F F  instäm m er i huvudsak i de i m edlem sförslaget fram förda syn
punkter och instäm m er för sin del i förslaget att N ordiska rådet rekom m en
d erar N ordiska M inisterrådet a tt ställa medel till förfogande för produktion 
av en nordisk litteraturantologi för gym nasiestadiet.

Stockholm  den 27 januari 1981
Sveriges författarförbund 

H arry Breidensjö

Läromedelsförfattarnas förening:

L ärom edelsförfattarnas förening anser, att en sådan antologi skulle täc
ka en brist inom lärom edelsutbudet och dessutom  bidra till a tt stärka 
sam arbetet mellan de nordiska länderna.

Föreningen tillsty rker livligt förslaget och hoppas att medel ställs till 
förfogande för produktion av ett sådant viktigt läromedel.

Vi rekom m enderar e tt sam arbete med N O RD SPRÅ K , som är e tt samar- 
betsorgan för sam tliga nordiska länders m odersm ålslärarföreningar. För
eningarna har flerårig erfarenhet av gem ensam  sam nordisk produktion av 
lärom edel, särskilt antologier, för de nordiska ländernas grannspråksun- 
dervisning.

Stockholm  den 13 februari 1981
För L ärom edelsförfattarnas förening

A str id  Jägfeld t
S tig  Starrsjö
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Svenska samernas riksförbund:

I fråga om en litteraturantologi no terar SSR att förslagsställarna inte 
särskilt m arkerar a tt sam iska tex ter skall ingå. För det fall att ett realise
rande av m edlem sförslaget blir aktuellt ser SSR det som angeläget och 
nödvändigt a tt i så fall också sam iska tex te r kom m er att ingå i en sådan 
litteraturantologi. Ö ver huvud taget är det självfallet av stor betydelse att 
N ordiska rådet på olika sätt aktivt understödjer sådana ak tiv iteter som 
innebär a tt sam iska tex te r publiceras — då såväl äldre tex te r som ny
skrivna -  och att detta  sker även i exem pelvis antologier.

K aresuando den 6 februari 1981
Svenska sam ernas riksförbund

N ikolaus Stenberg  
O rd fö rande

Lärarnas riksförbund åberopar i skrivelse den 27 januari 1981 Svensklä
rarföreningens y ttran d e av den 21 jan u ari 1981 (se nedan).

Föreningen Svenska läromedelsproducenter:

En för de nordiska språkom rådena gem ensam  och likformig litteraturan
tologi är en spontant tilltalande tanke, m en förslaget är ännu alltför oklart 
för att kunna bedöm as i detalj.

Mot bakgrunden av lärom edelsproducenternas erfarenheter vill vi dock 
m arkera att den föreslagna försöksupplagan (i liten upplaga) m åste bli 
m ycket dyrbar, då de dom inerande grundkostnaderna för produktionen 
m åste kom m a att d rabba denna lilla upplaga. Vi ä r också tveksam m a inför 
m öjligheterna a tt få resu rser till en seriös utprövning av en sådan experi
mentupplaga.

F lera försök har genom  åren gjorts med att ge de olika nordiska inslagen 
stö rre plats i skolantologierna, men man kan knappast säga a tt ansträng
ningarna rönt något gensvar från skolans sida. Det som enligt FSLs be
döm ning behövs för att de olika nordiska språken bättre  skall komm a till 
sin rätt i undervisningen är en tydligare m arkering och m er anvisad tid i 
läroplanen — inte i första  hand ett ytterligare tillskott till lärom edelsutbu-

En värdefull insats från N ordiska rådet vore e tt bidrag till skolbibliote
ken för inköp av grannländernas skolantologier. Vi tro r att detta  är den
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enklaste och naturligaste vägen att förbättra tillgången på grannspråkens 
litteratur i våra skolor.

Stockholm  den 4 februari 1981
För Föreningen Svenska Lärom edelsproducenter 

O lo f Storm  
VD

Svensklärarföreningen:

Det är riktigt -  som det fram hålls i m edlem sförslaget -  att det saknas 
ett sådant gem ensam t lärom edel, även om den antologi som för några år 
sedan u tarbetades inom det s. k. Triangelkontakt-projektet var e tt gott 
försök att råda bot på denna brist. D enna bok innehöll dock av särskilda 
skäl endast danska, norska och svenska tex te r och vände sig dessutom  till 
elever både på grundskolans högstadium  och i gym nasieskolan. Den an to
logi som nu föreslås är alltså en nödvändig angelägenhet och SL F  ställer 
sig följaktligen positiv till förslaget. En sådan bok skulle sannolikt verk
sam t kunna stärka undervisningen om de nordiska grannländernas språk, 
litteratur och övriga kulturella förhållanden. En särskild, önskvärd effekt 
blev troligen den ökade sam hörighetskänsla hos den nordiska gym na
sieungdom en, som en delvis gem ensam  litterär referensram  skulle kunna 
skapa.

Antologins innehåll kan naturligt inte fixeras i förväg och diskuteras här, 
i varje fall inte med konkreta exem pel. Men SL F  vill ändå redan på detta  
stadium  hävda att det bör ha skönlitterär inriktning, baseras på engageran
de och represen tativa tex te r av de bästa förfa ttarna och disponeras k rono
logiskt sam t inom de olika epokerna grupperas nationellt. Antologin måste 
givetvis kom pletteras med ljudband och en lärarhandledning sam t vara 
rikligt och kvalificerat illustrerad.

B eträffande den föreslagna uppläggningen av arbetet vill SL F bestäm t 
avråda från indelningen i två skeden -  ett första , prelim inärt, i ” experi
m entsyfte” , som skulle avsätta  en provisorisk version, och ett andra, 
slutgiltigt, som skulle resu ltera i den avsedda antologin. Vi anser nämligen 
a tt det med en verkligt kom petent och allsidigt men ändå till antalet 
deltagare begränsat sam m ansatt arbetsgrupp skulle vara möjligt att i ett 
sam m anhang planera, u tarbeta  och producera en ändam ålsenlig och slut
giltig antologi. Därm ed skulle onödig tidsu tdräk t kunna undvikas och de 
anslagna m edlen i sin helhet kom m a arbetet och antologins kvalitet till
godo. A rbetsgruppen skulle ges full frihet under eget ansvar för sitt arbete
— givetvis inom bestäm da tids- och kostnadsram ar.

Vid arbetet bör N O RD SPRÅ K  -  sam arbetsorgan för sam tliga nordiska
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länders m odersm ålslärarföreningar -  redan på planeringsstadiet ges en 
ledande roll. Föreningarna, som  stod bakom  T riangelkontaktprojektet, har 
flerårig erfarenhet av gem ensam , sam nordisk produktion av lärom edel, 
särskilt antologier, fö r de nordiska ländernas grannspråksundervisning. 
A ntologin bör nämligen produceras av m odersm ålslärare, med praktisk- 
pedagogisk erfarenhet av litteraturundervisning på gym nasiestadiet. 
N O R D SPR Å K  innehåller ru tinerade lärom edelsförfattare och antologiut
givare för detta  stadium  och har överlägsen kännedom  om var inom de 
nationella m odersm ålslärarföreningam a ytterligare sådan expertis står att 
finna.

Med hänvisning till ovanstående kom pletterande synpunkter instäm m er 
SL F  alltså helhjärtat i det inom N ordiska rådet väckta m edlem sförslaget, 
som rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att ställa medel till förfogande 
för produktion av en nordisk litteraturantologi för gym nasiestadiet.
Farsta den 21 januari 1981

För Svensklärarföreningen
S ven -G u sta f E dqvist 

O rd fö rande

BILAGA 3

I efterhand inkomna yttranden

D a n m a r k
Gyldendals Forlag:

1 besvarelse a f R ådets skrivelse af 5. februar 1981, J. nr. 8.0.93 til Den 
danske Forlæggerforening, skal vi for Gyldendals forlags vedkom m ende 
anføre, at udgivelsen a f en nordisk litteraturantologi for gym nasiet umid
delbart forekom m er at være en tiltalende idé.

Vi må dog påpege, at det ville forekom m e os hensigtsm æssigt at samtlige 
nordiske lande var rep ræ sen teret i en eventuel redaktionskom ite.

Det e r dog vor erfaring, at det e r vanskeligt at skabe interesse for 
nordiske tek ster på originalsproget, og en eventuel udgivelse skal derfor 
opfylde de strengeste krav til kvalitet, aktualitet og engagem ent.

1 den udstræ kning der kan blive tale om et nordisk sam tryk med tilskud 
til nedbringelse a f initialom kostningerne vil forlaget være interesseret i 
fortsatte  drøftelser vedrørende det frem satte forslag.

K øbenhavn, den 9. m arts 1981
K urt F rom berg



36

N o r g e
Universitetet i Oslo, Universitetsdirektøren hänvisar i skrivelse den 9 mars 
1981 till u ttalande från  Institu ti fo r  nordisk språk og litteratur av den 5 

febru ari 1981 (se nedan).
Institutt for nordisk språk og litteratur:

Så vidt en kan skjønne av motiveringen for forslaget, e r situasjonen en 
annen i Norge enn i de land forslagsstillerne kjenner til. Beskrivelsen 
passer ikke helt for forholdene i Norge.

Som hjelpem iddel for litteraturundervisningen i den videregående sko
len (gym naset) i Norge brukes som regel en eller annen litteraturantologi 
som noenlunde dekker behovet for kortere litterære tekster. De antolo
giene som er i vanlig bruk, inneholder også danske  og svenske  tekster som 
dekker pensum kravene.

En del tekster på nyislandsk  er å finne i læ rebøker i språklære eller 
språkhistorie for den videregående skolen. I den studieretningen som 
svarer til det gamle gym naset, skal det leses noen sider med tekster på 
norrønt språk (gam m elislandsk og gam m elnorsk), og dette stoffet kan helt 
eller delvis byttes ut med nyislandsk. Læ rebøker som er i bruk, har tekster 
som dekker begge m uligheter. I Norge har det også vært utgitt spesielle 
antologier med litteratur på de tre grannespråkene, til bruk i gym naset.

Det ser altså ikke ut til at det er det samme påtrengende behov for nye 
hjelpem idler på dette om råde i Norge som i de land forslagsstillerne har i 
tankene. Det er likevel sannsynlig at en antologi av det slag som biir 
foreslått, med et allsidig utvalg av nordiske tekster, vil kunne bli et verdi
fullt supplem ent til det m ateriale som allerede finnes, og vil kunne øke 
in teressen for undervisning i de andre nordiske lands litteratur.

Institu tte t vil derfor rå til at U niversitetet anbefaler forslaget.

Oslo, 5. februar 1981
O la f Ø yslebø  
In s titu tts ty re r

K irsti I. S. H eldal 
In s titu ttse k re tæ r

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1981
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Ministerrådsforslag
om nordiskt samarbete om projektexport

(Ö verläm nat av N ordiska m inisterrådet)

BILAGA I

Yttranden över utredningen NU A 1980:7 Nordisk samarbejde om 
projekteksport
Nordiska investeringsbanken:

Allm änna synpunkter
U tredningen har redogjort för m arknaden för projektexport, projektex

porten från N orden  och vissa O EC D -länder, föreliggande incitam ent för 
projektexport sam t nuvarande nordiskt sam arbete på om rådet. Av särskilt 
intresse är de företagsenkäter och -intervjuer om företagens intresse för 
nordiskt sam arbete som utredningen genom fört bl. a. för att få underlag för 
sina rekom m endationer.

U tredningen innehåller ett antal förslag på inform ations- och finansie- 
ringsom rådena för a tt öka det nordiska sam arbetet om projektexport. Båda 
om rådena är av vikt i detta  sam m anhang, vilket även företagsenkäterna 
visar. Banken begränsar em ellertid sitt y ttrande främst till finansierings- 
om rådet och till bankm ässiga och praktiska konsekvenser av ett genom fö
rande av utredningens förslag.

Banken har inte ansett sig böra ta ställning till frågan om att med hjälp av 
olika statliga incitam ent befräm ja nordisk projektexport. Bankens egna 
erfarenheter — som närm ast baserar sig på enskilda förfrågningar från 
företag och deras affarsbanksförbindelser -  bekräftar em ellertid u tred
ningens slu tsats a tt det föreligger intresse från åtskilliga företag för nor
diskt sam arbete i den internationella konkurrensen på projektexportom rå- 
det. D etta sam arbetsintresse har m otiverats av både kapacitets- och risk- 
spridningshänsyn. Banken har även erhållit ett antal förfrågningar såväl 
från nordiska företag som från institu tioner i u-länder sam t internationella 
u tvecklingsbanker om  projektanpassade långa investeringslån med fast 
ränta. Dylika lån är för närvarande ej tillgängliga i N orden för investerings
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projekt av nordiskt intresse utanför N orden. Banken anser att de föreslag
na nordiska projektinvesteringslånen skulle kunna vara ett värdefullt in
strum ent i den internationella konkurrensen på projektexportm arknaden 
genom  att villkoren för projektinvesteringslånen är attraktiva i förhållande 
till aktuella länders alternativa upplåning på internationella kapitalm ark
nader.

E tt av m otiven att upprä tta  N ordiska investeringsbanken var, enligt 
förarbetena till banken, att denna med sina finansieringsm öjligheter skulle 
bidra till en fortgående kraftig utveckling av produktion och export i de 
nordiska länderna. M ed de medel banken anskaffar på kapitalm arknaderna 
skall banken bidra till finansieringen av investerings- och exportprojekt av 
gem ensam t nordiskt intresse och därigenom  främ ja m edlem sländernas 
sam arbete på företagsplanet sam t deras ekonom iska utveckling. Inom 
denna ram  anser banken att dess huvuduppgift ä r att finansiera investe
ringsprojekt i N orden.

En uppgift som senare tillkom mit för banken är att lämna s k regionallån 
till vissa av m inisterrådet u tsedda regionallåneinstitut. D essa regionallån 
kan vara m axim alt 5 % av bankens nuvarande utlåningskapacitet, dvs. upp 
till 50 milj. SDR. D enna finansieringsordning gäller under en försöksperiod 
om två år.

U tredningen har fram hållit betydelsen av att de föreslagna nya finansie- 
ringsordningarna för främ jande av projektexport adm inistreras inom ett 
och sam m a institut. U tredningen har härvid bedöm t m öjligheterna att 
antingen etablera e tt eller flera nordiska institut eller att förlägga de nya 
instrum enten i anslutning till N ordiska investeringsbanken. Utredningen 
har föreslagit a tt banken så långt som möjligt u tnyttjas i dess egenskap av 
redan existerande institut som har nära kontakter med de internationella 
kapitalm arknaderna.

Om beslut fattas a tt u tnyttja  NIB och bankens stadgar ändras i enlighet 
härm ed, är banken naturligtvis inställd på att å ta  sig de nya funktionerna. 
Beslutet bör dock, enligt bankens uppfattning, inte utesluta upprättandet 
av specialinstitut ifall den nya verksam heten får en sådan omfattning och 
inriktning att en dylik organisationsform  senare skulle visa sig m er ända
målsenlig.
Synpunkter p å  enskilda fö rsla g  
N ordisk exportfinansiering

N ordiska investeringsbanken konstaterar med intresse utredningens för
slag om ökat sam arbete mellan nordiska exportfinansierings- och export- 
garantiinstitut sam t a tt exportkreditinstituten  och N ordiska investerings
banken bör etablera en överenskom m else om principerna för sam arbete 
kring exportkreditram ar. Banken är för sin del beredd att m edverka till en 
dylik överenskom m else.
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Nordisk projektexportfond 
N ordiska investeringsbanken anser att den föreslagna projektexportfon- 

den kan vara e tt in tressant och värdefullt instrum ent för att främ ja nordiskt 
sam arbete och för att i ett tidigt skede få del av leveransm öjligheter.

Om beslut fattas om upprättandet av den föreslagna fonden, är banken 
beredd att stå till tjänst med erforderliga adm inistrativa tjänster, kontors- 
utrym m en etc. under den föreslagna försöksperioden.

Det synes vara ändam ålsenligt att en representant för banken kan vara 
närvarande vid fondens styrelsem öten för a tt underlätta information och 
koordinering liksom erfarenhetsutbyte när det gäller tolkningen av begrep
pet "nord isk t in tresse” . För att hålla en klar åtskillnad mellan bankens och 
fondens ansvar bör banken därem ot inte tillsätta en ledamot i fondens 
styrelse.

N ordiska projektinvesteringslån 
Banken har inga invändningar mot förslaget om principiella lånevillkor, 

riskspridning etc.
Utredningen anger två alternativ till riskavlyftningssystem , en särskild 

garantifond eller d irekta statliga garantier till banken. Banken finner att 
adm inistrativa skäl, åtm instone i ett inledningsskede, talar för direkta 
statliga garantier.

Banken instäm m er i utredningens slutsats att ett tillägg till bankens 
stadgar erfordras för att göra det möjligt för banken att lämna projektinves- 
eringslån och adm inistrera det föreslagna riskavlyftningssystem et. Likaså 
)ör begreppet nordiskt intresse definieras så, att även nordiska leverans- 
nöjligheter till investeringsprojekt utanför N orden inkluderas liksom även 
íordiska ägarintressen i dylika projekt. Banken föru tsätter att den ges 
nöjlighet att delta i utform ningen av förslag till de erforderliga stadgetilläg- 
;en.

För att genom förandet av bankens grundläggande verksam hetssyften 
nte skall försvåras är det en förutsättning att bankens upplåningsmöjlig- 
leter på de internationella kapitalm arknaderna inte påverkas negativt till 
äljd av nordiska projektinvesteringslån. U tredningen har föreslagit att de 
ordiska länderna läm nar garantier till N1B för kreditriskerna vid nordiska 
rojektinvesteringslån. Enligt förslaget skall garantierna täcka utestående 
rojektinvesteringslån. A rgum ent har fram förts för en lägre garantitäck- 
ingsgrad, vilket skulle innebära en viss självrisk för banken. Enligt ban
ens uppfattning talar em ellertid kreditvärdighetshänsyn för den föreslag- 
a 100%:iga garantitäckningen. En annan lösning skulle enligt bankens 
ppfattning kunna försäm ra bankens upplåningsvillkor.
Banken har med intresse konstaterat a tt utredningen föreslår att även 

ordiska affärsbanker och andra finansieringsinstitut skall ges möjlighet att 
m na nordiska projektinvesteringslån med föreslagen utformning. Härvid 
culle NIB inom den fastställda beloppsram en utfärda garantier till andra
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nordiska banker och institut. E tt dylikt sam arbete mellan affärsbanker och 
finansieringsinstitut å ena sidan och NIB å den andra skulle främ ja projekt
investeringslånens syften. Banken anser att det föreslagna system et i så 
sto r u tsträckning som möjligt bör anpassas till de olika finansieringsinstitu
tens särskilda förutsättningar på om rådet.

U tredningen föreslår en beloppsram  på 350 milj. SDR för utestående 
projektinvesteringslån. Banken delar utrednigens uppfattning att en be
loppsram  bör fastställas, som begränsar volym en på projektinvesteringslån 
i den föreslagna utform ningen till en rimlig nivå i förhållande till bankens 
totala låneverksam het. Beloppsram en, beräknad som ett tillägg till den i 
bankens stadgar upptagna ram en för lån och garantier, innebär att bankens 
huvuduppgift förblir utlåning till investeringsprojekt i N orden. Den före
slagna beloppsram en synes även väl anpassad till bankens upplåningsför- 
utsättn ingar och skulle innebära att banken bibehåller sin ställning på de 
internationella kapitalm arknaderna som en förstklassig kreditrisk.

Helsingfors den 27 augusti 1980
N ordiska investeringsbanken 

P en tti Unsivirta
Bert Lindström

Nordisk industrifond:
N ordisk industrifonds styrelse har på sam m anträde i Reykjavik den 28 

augusti 1980 behandlat den av N ordiska m inisterrådet översända utred
ningen ” N ordisk sam arbejde om pro jek teksport" och har därvid beslutat 
avge följande y ttrande.

Utredningen fram håller att efterfrågan på stora kom pletta anläggningar 
kom m er att öka fram för allt från o ljestater, länder med statlig utrikeshan
del och utvecklingsländer. Denna exportm arknad kan bli av väsentlig 
betydelse för de nordiska ländernas industri. 1 många fall rör det sig om så 
stora anläggningar a tt de flesta enskilda företag i Norden ej har resurser att 
ensam t genom föra en sådan projektexport. Ökat sam arbete mellan indu
striföretag i N orden skulle väsentligt kunna förbättra nordisk industris 
konkurrenskraft på denna exportm arknad.

N ordisk industrifond delar utredningens uppfattning att det inom ramen 
för det nordiska sam arbetet ä r angeläget att vidtaga åtgärder för att förbätt
ra förutsättningrna för nordisk sam verkan om projektexport, då sådan 
sam verkan kan få stor betydelse för nordisk industri. Fonden har ej funnit 
anledning att i detalj värdera de fram lagda förslagen, men vill understryka 
vikten av att kom m ande åtgärder utform as som kom plem ent till redan 
existerande nationella exportstödjande program.
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Fonden bedöm er att en sam ordning av de nordiska ländernas kontakter 
med de internationella organisationer som finansierar större utvecklings
projekt bör eftersträvas och fonden tillstyrker förslaget att de nordiska 
länderna gem ensam t skall verka för att få en rimlig nordisk personalrepre
sentation i de aktuella internationella organisationerna.

N ordiska investeringsbanken föreslås få en central ställning i den nordis
ka exportfräm jande verksam heten. Fonden bedöm er det väsentligt att 
banken med sin kom petens och sin överblick av nordiskt näringsliv enga
geras i verksam heten. På sikt kom m er det inom banken att finnas en 
samlad erfarenhet och överblick av den internationella projektexportm ark
naden som blir av värde även för den nationella exportverksam heten.

I projekteringen av stora anläggningar kan ingå betydande inslag av 
tekniskt u tvecklingsarbete. N ordisk industrifond vill framhålla att fonden 
inom ram en för nu gällande föreskrifter kan bevilja stöd i form av riskvil
liga lån till sådant utvecklingsarbete under förutsättning att det bedrivs i 
nordisk sam verkan.

Stockholm den 2 sep tem ber 1980
För N ordisk industrifond 

R ut Bäcklund-Larsson

Nordens fackliga samorganisation (NFS):
--------och önskar i anledning härav anföra den nordiska fackföreningsrö
relsens gem ensam m a synpunkter.

Sam tidigt som leveranser i form  av hela projekt eller system  har blivit ett 
illt vanligare inslag i u-länders och statshandelsländers import från främst 
3EC D -länderna har konkurrensen om dessa order tilltagit starkt till följd 
IV den allmänt svaga ekonom iska utvecklingen i O ECD -om rådet. Flera av 
D ECD-ländernas regeringar underlättar på skilda sätt företagens ansträng- 
lingar att erhålla projektupphandling. Sådana åtgärder har också vidtagits 
de nordiska länderna.
V issa av insatserna på detta  om råde innebär regelrätta subventioner till 

'öretagens exportförsäjning. D etta är en i och för sig olycklig utveckling. 
De nordiska ländernas regeringar bör mer aktivt söka åstadkom m a interna- 
ionella avtal för a tt begränsa, och på sikt elim inera denna form av konkur- 
-ens i den internationella handeln. Innan sådana avtal kan få effekt är det 
Jock, enligt N F S ’ uppfattning orimligt att begära att de nordiska ländernas 
-egeringar skall avstå  från a tt skapa konkurrensförutsättn ingar för sin 
ndustri som i detta  avseende i stort m otsvarar dem i de viktiga konkur- 
-entländerna.
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Främ jande av projektexport är enligt N FS ett synnerligen lämpligt om rå
de för ett fördjupat nordiskt sam arbete.

N FS finner allm änt sett de förslag utredningen presenterar vara väl 
avvägda och ändam ålsenliga som ett första  steg mot ett sådant fördjupat 
sam arbete.

Inform ationsom rådet
N FS delar uppfattningen att ett u tökat sam arbete bör genom föras mellan 

de nordiska ländernas exportfräm jande organ och tillstyrker förslaget att 
överväga en gem ensam  nordisk projektövervakning i de fall det blir aktu
ellt med representation  hos internationella organisationer eller länder där 
de nordiska länderna för närvarande inte har fast representation. NFS 
hade dock gärna sett att u tredningen på denna punkt dels hade presenterat 
förslag till hur ett sådant nordiskt sam arbete i praktiken skulle utform as, 
dels hade indikerat vid vilka organisationer och i vilka länder som det 
utifrån det nordiska projektexportintresset i första  hand är angeläget att 
u töka den nordiska bevakningen.

E xportkrediter och exportgarantier
Utredningens am bitioner vad gäller harm onisering av exportgarantisy- 

stem en och exportgarantivillkoren i de nordiska länderna förefaller vara 
alltför begränsade.

N FS har förståelse för de svårigheter som föreligger att åstadkom m a 
harm onisering på dessa om råden. Det torde heller inte vara realistiskt att 
vänta sig att u tredningen skulle ha presenterat färdiga harm oniseringsfor
slag. N FS föru tsätter e tt fo rtsatt nordiskt sam ordningsarbete på detta 
om råde.

Förslaget att existerande exportgarantisystem  skall utvecklas så, att de 
främ jar nordiska huvudleverantörers möjlighet att utnyttja underleveran
törer från andra nordiska länder, bör enligt N FS uppfattning snarast för
verkligas.

N ordisk pro jek t exportfond
N FS tillstyrker förslaget om inrättande av en nordisk projektexportfond. 

U tredningen har föreslagit att frågan om återbetalningsskyldighet av medel 
för finansierng av feasibility och pre-feasibility studier i varje enskilt fall 
skall avgöras av styrelsen för fonden.

Med hänvisning till vad som inledningsvis fram förts rörande subventio
nering av exportaffärer bör enligt NFS återbetalningsskyldighet i princip 
föreligga i sam tliga fall då de understödda aktiv iteterna leder fram till 
pro jektexportaffärer. E ndast undantagsvis bör undantag från en sådan 
regel ges.

N FS kan därem ot inte om fatta förslaget till sam m ansättning av projekt- 
exportfondens styrelse. B l.a . för att garantera, att fondens stöd icke
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innebär stöd för projekt, vid vilka de fackliga eller mänskliga rättigheterna 
inte kan garanteras, krävs en facklig representation i styrelsen.

NFS föru tsätter, att de anställdas rättsliga situation vid sam nordiska 
exportprojekt till fullo har klarlagts innan N ordiska investeringsbankens 
försöksverksam het med projektinvesteringslån startas, så som förutsättes i 
N R:s rnedlem sförskig A 561ls om åtgärder för att förbättra nordiska pro- 
jek tanställdas ställning utanför N orden. N FS fö ru tsätter även, att till låne
villkoren fogas en klausul, som garanterar fackföreningarna i de exporte
rande företagen möjlighet till kontakter med facket i projektlandet, åtm ins
tone i de fall p ro jektexporten  innefattar ett ägar- eller driftsansvar för de 
nordiska företagen. Beträffande behovet av en sam hällsekonom isk bedöm 
ning av sådana projekt önskar N FS hänvisa till de krav N FS slagit fast i 
bifogade ” H andlingsprogram  angående m ultinationella företag”  i kapitlet 
om etableringsrätt vid nordiska företags utlandsetableringar.

Slutligen konstaterar N FS , att de i utredningen föreslagna åtgärderna för 
att främ ja nordiskt sam arbete om projektexport knappast kom m er att ge 
speciellt sto ra resu ltat, med m indre än a tt de backas upp av ett aktivt 
industripolitiskt och industriellt sam arbete även inom N orden. Möjlighe
terna att genom det energipolitiska sam arbetet utveckla organisations
form er, teknik och p rodukter med sikte på projektexport bör även tagas till 
vara.

Stockholm  den 29 augusti 1980
N ordens fackliga sam organisation 

P eter J. Boldt

D a n m a r k  
Landbrugsministeriet:

--------bem æ rker landbrugsm inisteriet, at man i princippet kan tilslutte
sig rapportens forslag om , at det nordiske sam arbejde om projekteksport 
bliver udbygget.

Man deler dog udredningsgruppens betænkeligheder ved at skabe nye 
fællesnordiske organisationer. De nationale bestræ belser i de nordiske 
lande for fremm e af p ro jekteksporten  har været betydelige i de senere år. 
og eventuelle nya ak tiv iteter må derfor efter landbrugsm inisteriets opfat
telse koordineres af de bestående institutioner.

Det forekom m er for D anm arks vedkom m ende naturligt, at projektudval
get under D anm arks Erhvervsfond får lejlighed til at arbejde med de nye 
beføjelser i praksis. E ndvidere går man ud fra at udenrigsm inisteriets 
form idlingskontor vedrørende internationale projekter, vil kunne varetage
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de nødvendige inform ations- og form idlingsopgaver, uden at det er nød
vendigt at oprette  et særligt nordisk organ til disse formål.

A f de i rapporten  frem satte forslag finder landbrugsm inisteriet, at særligt 
forslag om oprettelse af en projekteksportfond, der financierer feasibility- 
studier gennem ført a f  nordiske rådgivere i forening er velbegrundet. Det er 
således landbrugsm inisteriets erfaring, at m ulighederne for at få andel i de 
endelige kontrakter om projektgennem førelse på store integrerede land
brugsprojekter i høj grad afhænger af, om man har været involveret i de 
indledende forundersøgelser. En fællesnordisk indsats må derfor skønnes 
at skabe mulighed for øget nordisk engagem ent i større projekter.

M ed hensyn til planeringen a f det adm inistrative arbejde i forbindelse 
med den foreslåede projekteksportfond forekom m er det naturligt at over
veje en tilknytning til den N ordiske investeringsbank, ligesom yderligere 
fællesnordisk investeringsservice i forbindelse med projekteksport knyttes 
til denne institution.

K øbenhavn, den 14. august 1980
P.m .v.

E .b.
(Sign.)

Industrirådet:
Industrirådet har med interesse gjort sig bekendt med rapporten vedrø

rende nordisk sam arbejde om projekteksport. Forbedrede vilkår for 
p rojekteksport er a f  vital betydning for dansk industri og industriens be
skæftigelse, fordi danske virksom heder har sat betragtelige ressourcer ind 
på at opnå en placering som leverandører af nøglefærdige produktionsan
læg til udviklingslande, og fordi de danske konkurrencevilkår i forhold til 
andre industrilande i de senere år har været genstand for en foruroligende 
forringelse. På denne baggrund vil en forbedring af vilkårene for projektek
sport som led i et nordisk sam arbejde være særdeles velkom m ent.

Industrirådets bem ærkninger til de anbefalinger og forslag, der sam m en
fattes i rapportens 2. kapitel er følgende:

2.3.1 Inform ationsom rådet
Industrirådet tilslutter sig til udredningens anbefaling af et intensiveret 

sam arbejde mellem de nordiske landes repræ sentationer i udviklings- og 
statshandelslande og ved de internationale udviklingsorganisationer. Det 
er dog Industrirådets opfattelse, at de nordiske lande som helhed snarere 
har afsat for store end for små ressourcer til at overvåge nye projektek- 
sportm uligheder, og at behovet derfor består i at intensivere udnyttelsen af
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de nordiske repræ sentationer frem for at afsætte flere ressourcer til dette 
formål.

Industrirådet er med sit nyorganiserede. databaserede industriregister 
beredt til at varetage opgaven som kontaktpunkt i Danm ark, for bestræ 
belser på at udbrede det gensidige kendskab til virksom hedskapacitet og 
kom petence mellem de nordiske lande, ligesom man er beredt til at deltage 
i etableringen af sam arbejde mellem de øvrige nordiske lande om form id
ling til virksom hederne a f oplysning om sam arbejdsinteresserede virksom 
heder og opnåede projektleverancer.

Industrirådet m edvirker ligeledes gerne til at fremme initiativer fra 
branceforeninger eller nordiske eksportfrem m eorganer om projekteksport- 
sem inarier til skabelse af personlige kontakter mellem virksom hederne og 
til frem stød over for internationale organisationer for at m arkere nordisk 
interesse og kom petence.

2.3.2 E ksisterende finansieringsordninger
Industrirådet anbefaler en snarlig gennem førelse af forslagene om at 

sam ordne de nordiske eksportgarantisystem er
a. ved aftaler mellem garantin istitu tterne om udvidelse af garanti

dækningen af underleverancer fra andre nordiske lande
b. ved at udvide garantiinstitu tternes aftale om sam ordnede garantier til 

køberkreditter og nordiske underleverancer der ikke dækkes i hovedleve
randørlandet og

c. ved en aftale mellem garantiinstitu tterne om sam ordnet garanti for 
tilbudsgarantier.

Med hensyn til nordisk harm onisering a f  eksportkreditvilkårene  må In
dustrirådet beklage, at de nordiske m yndigheder ikke er i stand til at enes 
om ensartede vilkår. Industrirådet finder det uacceptabelt at danske eks
portvirksom heder tilbydes ringere finansieringsvilkår end andre nordiske 
v irksom heder og at danske producenter på hjem m em arkedet udsæ ttes for 
en statssubsidieret finansieringsstøtte til konkurrenter fra andre nordiske 
lande.

I erkendelse af, at de øvrige nordiske lande ikke er indstillet på en 
harm onisering af eksportkreditvilkårene på det danske niveau, må det 
være de danske m yndigheders opgave at afvikle diskrim ination mod 
danske virksom heder ved en forbedring af de danske ordninger.

På 4 om råder har dansk industri m indre gunstige vilkår end andre nordi
ske lande:

1. R entediskrim ination inden for consensus-aftalens ram m er
Den faktiske renteudgift for eksportøren  overstiger i Danmark consen- 

sus-vilkorene på grund af kravet om m arkedsfinansiering af den første 
kredittid og på grund af p rovisioner og om kostninger.

1 Norge og Finland nedbringer eksportkreditordningerne generelt ren- 
H - 2 9 :s e s s  B 33/e Suppl. 2
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teniveauet for eksportører til 8 %. også ved eksport til i-lande. Sverige 
giver kun rentetilskud ved eksport til i-lande, hvis der dokum enteres et 
rentetilskud fra konkurrerende eksportører (som f.ek s. fra Frankrig til 
Irland). Den billigste renteudgift for svenske eksportører giver ram m ekre
ditaftalen på 350 mio. kr. til K ina, fordi der ikke beregnes overrente i 
forhold til concensussatsen.

2. R entesubsidier til h jem m em arkedsproducenter
Siden 1978 har Sverige under påberåbelse af lignende ordninger i Fin

land og U K  givet rentetilskud til hjem m em arkedsproducenter, hvis uden
landske konkurrenter nyder rentesubsidier. Ordningen adm inistreres af 
den statsejede Investeringsbanken, der har givet tilskud til halvdelen af 35 
modtagne ansøgninger. M indstebeløbet for tilskudsberettigede ordrer er 10 
mio. k r.. og det e r især konkurrencen fra finske leverandører til papirpro
duktionen, der er blevet im ødegået.

I Norge har man talt om en tilsvarende ordning, men er ikke kommet 
igennem med planerne herom .

3. Beløbsram m er for køberkred itter
I D anm ark er m indstegrænsen for leverancer under de tre gennemførte 

statslige køberkreditaftaler 20 mio. kr., mens Sverige har indgået liere 
aftaler og finansierer leverancer ned til 200000 kr.

4. Rentetilskud udover consensus-vilkår
K reditaftaler med m ere end et 15 % ’s gaveelem ent skal anm eldes til 

O ECD , mens der er aftalefrihed for kredit med mere end et 25 % ’s gave
elem ent. Norge har anvendt m illiardbeløb til finansiering af skibseksport 
med et gaveelem ent på 25 % , men har påbegyndt en afvikling. I Sverige 
står man derimod ved begyndelsen til en tilsvarende ordning, idet der på 
finansloven for 1981 er afsat 60 mio. kr. til rentesubsidier under u la n d sb i
stand. Det e r hensigten at ivæ rksæ tte den svenske ordning med blandede 
kreditter pr. 1. januar. Denne beslutning indebæ rer en væsentlig forskyd
ning i konkurrencevilkårene til ugunst for danske, finske og norske ekspor
tører. I D anm ark eksisterer ganske vist en mulighed for finansiering med et 
gaveelem ent på 25 % , ved kom bination af statslån og § 7-kreditter, men 
denne mulighed er lidet udbredt i praksis.

N ordiske eskportkred ilram m er  anses i udredningen som et velegnet 
middel til at p ræ sentere N orden som en samlet indkøbsregion, og det 
foreslås, at de nordiske eksportkred itinstitu tter og N ordisk Investerings
bank søger opnået en overenskom st om principperne for sam arbejde med 
hensyn til kreditram m er.

U dgangspunktet for dette forslag er den grundlæggende betragtning, at 
de finansielle betingelser der tilbydes ved et projekt ofte er af lige stor 
betydning for køberen, som det teknologiske indhold sam t at forskellighe-



11

derne i de nationale sta tsstø ttede eksportkred itsystem er skaber problem er 
ved internationalt eksportsam arbejde.

Dette udgangspunkt fører efter Industrirådets opfattelse til den indly
sende konklusion, at en forbedring af de nordiske landes finansieringsvil
kår er en bedre støtte for den nordiske projekteksport end forhandlinger 
om en overenskom st for principperne for et sam arbejde på grundlag af 
uensartede nationale kreditsystem er.

Den svenske betænkning om indførelse af blandede kreditter dokum en
terer, at de nordiske lande står meget langt tilbage i forhold til andre OECD 
lande med hensyn til kreditgivning på vilkår, der går ud over consensus- 
ram m en uden dog at nærm e sig rene gaveydelser. De nordiske lande yder 
en langt større indsats med hensyn til udviklingsbistanden end andre 
O ECD  lande, men til gengæld deltager de så godt som ikke i hele det 
system  af bilateral udviklingsfinansiering, andre i-lande har udviklet i 
sam arbejde med lav- og m ellem indkom stlande uden for den begrænsede 
landekreds, der m odtager egentlig nordisk bistand. Derved har de nordiske 
lande afskåret deres eksportvirksom heder, bortset fra de norske skibs
værfter. fra at gøre sig gældende som leverandører til erhvervsudviklingen 
i det store flertal af latinam erikanske, afrikanske og asiatiske lande.

Det er Industrirådets opfattelse, at der er et påtrængende behov for 
indførelse af nordiske finansieringsm uligheder for u-landseksporten, som 
går ud over consensusvilkårene. Men det e r også væsentligt for Industrirå
det, at der ikke i forbindelse med sådanne eksportm otiverede ordninger 
med bistandselem ent diskrim ineres mellem nordiske virksom heder. Det er 
således uacceptabelt, at der skabes nordiske kreditram m er, der giver gun
stigere vilkår for projek teksport i sam arbejde mellem virksom heder fra 
flere nordiske lande end for eksport på grundlag af et sam arbejde mellem 
virksom heder fra samme land. Det nordiske projektsam arbejde bør ikke 
frem m es på bekostning af sam arbejdet mellem danske virksom hder. Der
imod ville det fra Industrirådets synspunkt have været særdeles ønskvæ r
digt, såfremt den nordiske udredning havde foreslået nordiske kreditram 
m er på bløde vilkår, som stod åbne for leverancer fra alle nordiske virk
som heder uden hensyn til sam arbejdspartnerens nationalitet. Man har i 
forbindelse med udredningen gjort sig overvejelser herom . Et i Nordisk 
Investeringsbank udarbejdet PM om spørgsm ålet af 30.10.1979 er ikke 
m edtaget i udredningen, men er overgivet til den nordiske em bedsm ands
komité for bistandsspørgsm ål, som imidlertid har afgivet betænkning uden 
at komm e ind på bløde kreditter.

De svenske planer om at indføre blandede kreditter fra 1. januar 1981 gør 
det efter Industrirådets opfattelse påkræ vet snarest at genindkalde denne 
em bedsm andskom ité, med henblik på at søge gennem ført en ordning for 
nordiske  bløde kreditram m er. Man går ud fra, at det skulle være muligt 
inden for bistandsram m erne at finde midler til et dansk statstilskud til 
nedbringelse af renteom kostningerne ved en sådan ordning.
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Industrirådet ser for sit vedkom m ende ingen vanskelighed ved at over
lade adm inistrationen af nordiske bløde kreditram m er til den Nordiske 
Investeringsbank. Det er en del af bankens opgave at fremme nordisk 
eksport, og banken har allerede påtaget sig refinansieringsopgaver for 
nordiske kreditinstitutter i forbindelse med udviklingsprojekter i Afrika. 
Dette forudsæ tter blot, at banken opgiver sit normale krav om virksom 
hedsdeltagelse fra flere lande for at kunne medvirke i finansieringen af et 
projekt. Dette skulle ikke frem byde noget uoverstigeligt problem , eftersom  
man i de afrikanske udviklingsprojekter har fundet m uligheder for at m ed
virke i finansieringen af projekter, hvor leverandøren udpeges ved licita
tion.

Såfrem t der ikke kan opnås enighed mellem de nordiske regeringer om 
fælles ram m er for kredit udover consensusvilkår, henstiller Industrirådet, 
at der snarest muligt tages initiativ til gennem førelse af en dansk kredit
ordning på vilkår svarende til de. der agtes indført i Sverige.

2.3.3 N ordisk P ro jekteksportfond
For D anm arks vedkom m ende er der ikke noget påtrængende behov for 

supplerende nordiske ordninger til finansiering af forberedende projektstu
dier i forhold til tilskudsm ulighederne gennem 1FU og Projekteksportud- 
valget. Industrirådet kan derfor ikke anbefale, at der i den nuværende 
situation indskydes danske statsm idler i en nordisk projekteksportfond.

2.3.4 N ordiske projek tinvesteringslån
U-landene har et klart og hastigt voksende finansieringsbehov, der i de 

kom m ende årtier vil række langt ud over de beløb, der kan opnås gennem 
statslig udviklingsbistand og eksisterende bistandsorganisationer. Det vil 
være naturligt, at nordiske banker i større omfang end hidtil engagerer sig i 
denne finansiering og at de b istås i den opgave af et nordisk finansierings
system , der kan påtage sig en risikospredning ved hjælp a f statslige garanti-

Som det frem går a f det ovenfor anførte, har Industrirådet ikke princi
pielle betæ nkeligheder ved at tildele N ordisk Investeringsbank opgaver i 
bistandssam m enhæ ng, der gør det muligt for banken at etablere sig som 
långiver til internationale udviklingsprojekter på linie med den europæiske 
investeringsbank. Man anser det imidlertid for form ålsløst at søge at for
følge denne am bition ved at søge tilslutning i N ordisk Råd til ændring af 
bankens sta tu tte r, såfrem t de nordiske regeringer ikke også er beredt til at 
kanalisere bistandsm idler igennem banken på samme måde som den euro
pæiske udviklingsfond sam arbejder med EIB.

Industrirådet har vanskeligt ved at forestille sig nogen væsentlig efter
spørgsel efter N IB m edvirken till projektfinansiering medmindre banken er 
i stand til at tilbyde långivningen på bedre vilkår end det kommercielle
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lånem arked. P rojekteksportudredningen dokum enterer ikke noget behov i 
den retning.

K øbenhavn, den 14. august 1980
O ve Munch

Paul K aaris

Entreprenørforeningen:
U nder henvisning til m inisteriets brev af 2. jun i 1980

-------- skal E ntreprenørforeningen principielt anføre, at vi stiller os
positivt over for forslag, som har til formål at fremm e dansk eksport, det 
være sig gennem  sam arbejde med nordiske firm aer og ikke-nordiske fir
maer.

Blandt flere a f Foreningens m edlem m er eksisterer der allerede i dag et 
vist sam arbejde med firm aer fra de øvrige nordiske lande, og gennem førel
sen af nogle af de i rapporten  nævnte forslag vil utvivlsom t kunne øge et 
sådant sam arbejde.

Uden at skulle kom m entere alle de i rapporten  frem førte forslag, giver 
disse dog anledning til følgende kom m entarer:

ad. I. E tablering a f  en nordisk pro jek t eksportfond
Med hensyn til frem skaffelsen a f de nødvendige 10 mia. SDR til oprettel

sen af en sådan fond skal vi frem føre, at bevillingerne til de danske 
eksportfrem m eordninger knap slår til i dag, hvorfor man kan befrygte, at 
offentlige danske m idler til oprettelsen  af en sådan fond i nogen grad vil ske 
på bekostning af rene danske eksportinteresser.

Hvis et sådant fond skal etableres, må det være et krav, at hver af de 
deltagende nordiske lande får tildelt en kvote, således at man ikke kom m er 
i den situation, at om fanget a f danske tjenesteydelser ved projekter, finan
sieret a f denne fond, ikke står i rimeligt forhold til vort bidrag.

Om placeringen af fonden skal vi anføre, at man alternativt kunne lade 
de forskellige nordiske landes ’'erhvervsfonde”  adm inistrere ordningerne, 
frem for at oprette  et nyt adm inistrativt apparat.

ad. 2. De nordiske finansieringsordninger
Vi kan her tilslutte os forslaget om , at de nordiske garantiinstitutioner 

indgår aftaler, som udvider garantidækningen af underleverancer fra nor
diske lande. 1 øvrigt finder vi, at man bør tilpasse de nordiske landes 
eksisterende eksportkred itordninger for herigennem  at fremme nordisk 
sam eksport.
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ad. 3. Inform ationsom rådet
Om m ulighederne for danske virksom heder til at skaffe sig kendskab til 

eventuelle sam arbejdspartnere i de øvrige nordiske lande finder vi at disse 
i dag er tilstræ kkelige, hvorfor vi ikke m ener, der er behov for at oprette 
egentlige form idlingscentraler. Derimod finder vi det positivt, hvis der 
bliver afholdt p ro jekteksportsem inarier og lignende for herigennem b l.a . 
at fremm e de personlige kontakter mellem firm aerne.

K øbenhavn, den 15. august 1980
E ntreprenørforeningens eksportsektion 

Søren Bork

Landbrugsraadet:

D anske landbrugsorganisationer og -  virksom heder har i de senere år i 
stigende omfang interesseret sig for i sam arbejde med dansk industri at 
engagere sig i eksport af integrerede agroindustrielle anlæg til udviklings
lande. D ansk landbrugs leverancer består såvel af rådgivning (projektiden
tifikation, studier, projektering og management) som eksport af fysiske 
leverancer af biologisk avlsm ateriale m .v . samt teknologi, system er og 
uddannelse.

På baggrund af den meget væsentlige forringelse, der i de senere år er 
sket a f de danske konkurrencevilkår i forhold til de lande vi konkurrerer 
med på dette om råde, vil en forbedring af vilkårene for projekteksport som 
led i et nordisk sam arbejde derfor være meget velkomment.

L andbrugsraadet har følgende bem ærkninger til rapportens anbefalinger 
og forslag:

Inform ationsom rådet
Landbrugsraadet kan tilslutte sig rapportens anbefaling af et øget sam ar

bejde mellem de nordiske landes repræ sentationer med henblik på effek
tivisering og forenkling af projektovervågningsarbejdet i udviklingslandene 
og ved de internationale b istandsorganisationer. Med den udbygning, der i 
de seneste år er sket a f den danske udenrigstjeneste på projektovervåg
ningsom rådet, er det opfattelsen , at det etablerede beredskab er tilstræ k
keligt, og at der ikke aktuelt er behov for at afsæ tte yderligere ressourcer 
til dette  form ål.

Landbrugsraadet vil gerne stille sig til rådighed som kontaktpunkt i 
D anm ark for bestræ belser på at øge kendskabet til kapacitet og kom pe
tence m .v . nordiske virksom heder imellem med henblik på at afdække
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sam arbejdsm uligheder indenfor p rojekteksportom rådet. Landbrugsraadet 
form idler gerne henvendelser fra brancheforeninger og/eller virksom 
heder, men skal i øvrigt pege på den form idlingsservice, som danske 
erhvervsorganisationer har etableret gennem  E rhvervenes Projektservice.

Landbrugsraadet kan tilslutte sig. at der gennem føres foranstaltninger til 
sikring af bedst mulig nordisk repræ sentation  ved besæ ttelse af stillinger i 
de internationale b istandsorganisationer. Det anses for betydningsfuldt, at 
denne stillingsbesættelse ikke begrænses til topstillinger, men sker bredest 
muligt på alle niveauer.

E ksisterende finansieringsordninger
Landbrugsraadet kan anbefale forslagene om sam ordning af de nordiske 

eksportgarantisystem er vedrørende nordiske underleverancer og tilbuds
garantier.

Med hensyn til nordisk harm onisering af eksportkreditvilkår må Land
brugsraadet beklage, at der ikke i øjeblikket består mulighed for etablering 
af ensartede nordiske retningslinier, idet det ikke er acceptabelt, at danske 
eksportvirksom heder skal arbejde under ringere eksportfinansieringsvilkår 
end andre nordiske virksom heder. Landbrugsraadet finder således, at 
drøftelserne mellem m yndighederne og berørte institu tter bør fortsæ tte, og 
at behovet for harm onisering tages i betragtning ved kom m ende ændringer 
a f de nationale eksportkreditvilkår.

N ordiske eksport kredit ram m er
Da de nordiske lande generelt står langt tilbage i forhold til konkurre

rende lande med hensyn til vilkår for kreditgivning, finder L andbrugsraa
det, at det vil være meget velkom m ent med indførelse af nordiske finan
sieringsm uligheder specielt ved eksport til udviklingslande i mellemind
kom stgruppen. Landbrugsraadet må imidlertid tage afstand fra. at dette 
sker ved, at der etab leres ram m er, der begunstiger sam arbejde mellem 
nordiske virksom heder på bekostning af sam arbejdet mellem danske virk
som heder.

N ordisk P ro jekteksportfon d
Med de tilskudsm uligheder til finansiering af projektidentifikation og 

forundersøgelse, som i Danm ark allerede eksisterer gennem IFU  og Ek- 
sportfrem m erådets Projektudvalg, finder L andbrugsraadet. at der ikke i 
øjeblikket er behov for supplerende nordiske ordninger. Landbrugsraadet 
kan ikke under de nuvæ rende forhold anbefale, at der ydes danske sta ts
midler til oprettelse af en nordisk projekteksportfond.

N ordiske projek tinvesteringslån
I betragtning af det stærkt stigende finansieringsbehov i udviklingslan

dene finder Landbrugsraadet det naturligt, at de nordiske banker søges
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engageret i denne finansiering ved hjælp af statslige garantier for kreditri- 
sici. Raadet kan tilslutte sig, at der gennem  en vedtægtsændring tilveje
bringes baggrund for, at N ordisk Investeringsbank (NIB) kan inddrages i 
dette arbejde på linie med Den Europæiske Investeringsbank (EIB).

For at tanken om nordiske projektinvesteringslån skal kunne komme til 
at virke efter sin hensigt, anser Landbrugsraadet det imidlertid for en 
forudsætning, at de nordiske regeringer er indstillet på at yde bistands
midler til NIB på sam m e måde som til EIB.

Endelig bem æ rkes, at adm inistrationen af nordiske projektinvesterings
lån (som adm inistrationen af nordiske eksportkreditram m er) må udform es 
på en sådan m åde, at der ikke ydes lån på vilkår, der giver gunstigere vilkår 
for sam arbejde mellem virksom heder fra flere nordiske lande end sam ar
bejde mellem virksom heder fra sam me land.

K øbenhavn, den 15. august 1980
På Landbrugsraadets vegne 

K jeld  Ejler

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd:
A rbejderbevæ gelsens E rhvervsråd  finder, at den foreliggende og væ

sentlige opgave vedrørende projekteksport må være at få dannet et dansk, 
statsligt, kom m ercielt eksportselskab, der i konkrete eksportsager skal 
kunne optræ de som udførende organ, herunder tilbyde financiering og 
rådgivning.

I øvrigt kan E rhvervsrådet billige de foranstaltninger, udredningsgrup
pen foreslår gennem ført.

E rhvervsrådet skal samtidig beklage, at udredningsgruppen, på trods af 
det opstillede kom m issorium , fra begyndelsen af sit arbejde udviste mang
lende interesse over for tanken om dannelsen af nya organisationer.

K øbenhavn, den 15. august 1980
P.r.v.

F rith iof H agen
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Den Danske Bankforening:

Ifølge det af M inisterrådet i m arts 1978 afgivne komm issorium har en 
udredningsgruppe skullet undersøge interessen for en fællesnordisk 
projekteksportorganisation. På grundlag af de foretagne undersøgelser 
fandt udredningsgruppen im idlertid, at der blandt de nordiske virksom 
heder ikke var den fornødne interesse for oprettelsen af en selvstændig 
nordisk projektorganisation. Vi kan ganske tilslutte os udredningsgrup
pens konklusioner i denne henseende. Det er vor opfattelse, at der ikke er 
noget behov for oprettelse af nye, finansielle institutioner i nordisk regie.

U anset denne konstatering har udredningsgruppen besluttet " i  udred
ningsarbejdet at inddrage stim ulering af sam nordisk projekteksport gen
nem et øget sam arbejde mellem eksisterende nordiske eksportfrem m ende 
organer og ved harm onisering af gældende ordninger på projekteksportom 
rådet” .

Det frem går ikke a f rapporten , at denne udvidelse eller ændring af 
kom m issoriet er sanktioneret a f M inisterrådet (sam arbejdsm inistrene), 
men synes alene m otiveret m ed, ” at udredningsgruppen på egen hånd 
konstaterede, at der blandt et stort antal nordiske virksom heder fandtes en 
konkret interesse for et øget nordisk projek teksportsam arbejde” .

U dredningsgruppen har i rapporten  frem sat 15 ” sam arbejdsforslag” 
vedrørende nordisk pro jekteksport dels inden for inform ationsom rådet, 
dels inden for det finansielle om råde. Begge grupper af forslag synes at 
bygge på forundsætningen om en væsentlig intresse for nordisk sam ar
bejde. Det frem går heraf, at udredningsgruppen udsendte en enquete til 
v irksom heder i de nordiske lande. Antallet af virksom heder, som modtog 
denne enquete, er ikke oplyst, men det frem går, at der indkom svar fra 163 
virksom heder, hvilket ikke forekom m er at være noget overbevisende stort 
tal som baggrund for en egentlig behovsanalyse. Vi har endvidere bem æ r
ket os, at 59 ud af 99 v irksom heder, som finder grundlag for øget nordisk 
sam arbejde, kan tilslutte sig, at et sådant sam arbejde stim uleres gennem 
tilvejebringelse af finansielle incitam enter. Endvidere frem går det. at 124 
virksom heder m ener, at ikke-nordiske lande kan tilbyde bedre finansie
ringsvilkår, end nordiske virksom heder er i stand til. Rent bortset fra, at 
spørgsm ålet om uligheden i eksportfinansieringsvilkårene ikke kan løses 
gennem  et begræenset nordisk sam arbejde, m ener vi ikke, at der ud fra den 
foretagne meget begræ nsede virksom hedsundersøgelse kan drages nogen 
som helst konklusioner i henseende til behovet for etablering af finansielle 
incitam enter til frem m e af nordisk projekteksport. Sådanne konklusioner 
kan heller ikke baseres på redegørelsen i rapportens afsnit 3 og 4 om 
henholdsvis m arkedet for p rojekter og nordisk projekteksport.

Vi finder det i øvrigt uforståeligt, at man i forbindelse med rapportens 
udarbejdelse har valgt den begrænsning, at der skal være tale om fællesnor-
t 2 - 2 9 :s e s s  B 33/e Suppl. 2
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disk projekteksport forstået på den måde, at der skal være tale om eksport 
a f p rojekter, hvori virksom heder fra mindst to nordiske lande skal være 
involveret, De eksem pler, som under afsnit 6.2. er nævnt på sam arbejde 
mellem enkelte nordiske virksom heder, kan i hvert fald ikke i tilstrækkeligt 
omfang begrunde en sådan begrænsning. Hertil kom m er — måske navnlig 
for Danm arks vedkom m ende i kraft af EF-m edlem sskabet -  det forhold, 
at sam arbejdsm ønsteret mellem virksom hederne i tilfælde af projektek
sport ikke er begrænset til de nordiske lande.

Som en yderligere generel bem ærkning skal det tilføjes, at navnlig forsla
gene vedrørende etablering a f nordiske eksportkreditram m er og ydelse af 
nordiske projektinvesteringslån vil m edføre en meget væsentlig bureau
kratisering i de pågældende eksportkreditsager, som i forvejen er meget 
kom plicerede. N oget sådant vil ikke gavne virksom hedernes muligheder 
for øget eksport, og det er vor opfattelse, at virksom hederne er bedst tjent 
med. at eksportfinansieringsopgaverne henlægges til bankerne i naturlig 
forlængelse af de øvrige finansieringsopgaver, som bankerne varetager for 
virksom hederne. Vi må derfor fraråde, at man fra dansk side går ind for 
disse forslag. I denne forbindelse skal vi henlede opm æ rksom heden på, at 
Folketinget ved vedtagelsen den 8. april 1976 af beslutningen om D an
m arks ratifikation af aftale om etablering af den Nordiske Investerings
bank samtidig vedtog en m otiveret dagsorden, hvori Folketinget forud
satte , ” . . . a t  N ordisk Investeringsbank ikke skal konkurrere med de 
nuværende erhvervsbanker, og at banken først bør arbejde, hvor erhvervs
bankerne ikke er i stand til at klare p ro jek terne” .

I øvrigt skal vi knytte følgende bem ærkninger til de forslag, som udred
ningsgruppen har baseret på redegørelsen fra den i rapporten omtalte 
finansieringsgruppe:

/ Forslag om  sam ordning a f  de nordiske landes eksportgaran tisystem
U dredningsgruppen har stillet forskellige forslag vedrørende udvikling 

af eksportgarantisystem erne med henblik på at fremme nordiske hovedle
verandørers m uligheder for at anvende underleverandører fra andre nor
diske lande. Vi har intet at indvende mod disse forslag, ligesom vi kan 
tilslutte os, at man fortsæ tter bestræ belserne på en større grad af harm oni
sering af k reditvilkårene.

2 Forslag om  nordiske eksportkreditram m er
U dredningsgruppen har stillet forslag om etablering af nordiske eks

portkreditram m er med det formål at præ sentere N orden eller et antal 
nordiske lande som en sam let indkøbsregion. U dredningsgruppen har i 
denne forbindelse foreslået, at de nordiske eksportkreditinstitutter og N or
disk Investeringsbank søger opnået en overenskom st om principperne for 
sam arbjede med hensyn til kreditram m er.
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Vi m ener, at det må være naturligt og hensigtm æssigt, at eksportkred it
ten i størst mulig udstrækning varetages af hvert lands enkelte pengeinsti
tutter. Det er på dette  helt lokale niveau, at den naturlige og nødvendige 
kontakt med de eksporterende virksom heder findes. Vi må befrygte, at 
etableringen af nordiske eksportkreditram m eordninger vil m edføre, at væ
sentlige dele af eksportfinansieringen kanaliseres uden om pengeinstitut
terne, hvilket efter vor opfattelse vil virke til skade for virksom hedernes 
finansieringsm uligheder, ikke mindst når det drejer sig om sm å og mellem
store v irksom heder, som i forvejen har betydelige vanskeligheder med at 
håndtere de ofte kom plicerede procedurer ved tilvejebringelse af eksport- 
finansiering. Hertil kom m er, at en eventuel nordisk overbygning på de 
eksisterende, nationale eksportkred itinstitu tter uvægerligt vil medføre en 
større grad afbureaukratisering  på dette om råde, hvilket ikke kan undgå at 
virke forsinkende på gennem førelsen af eksportkreditforretningerne. 
Bankforeningen må derfor advare mod. at der arbejdes videre med forsla
get om etablering af nordiske eksportkreditram m er.

i .  Forslag om  o pre tte lse  a f  en nordisk projek teksportfond
U dredningsgruppen har foreslået oprettelsen  af en nordisk projekteks

portfond, som skal kunne yde økonom isk bidrag til nordiske virksom 
heders deltagelse i forberedende projektstudier sam t støtte til gennem fø
relse af sem inarer, m arkedsundersøgelser og lignende. Udredningsgrup
pen har i denne forbindelse foreslået, at der tilføres denne fond midler på i 
alt 10 mill. SDR for fondens tre første virksom hedsår. U dover de generelle 
bem ærkninger, som vi har frem sat ovenfor, finder vi det vanskeligt at 
vurdere dette forslags berettigelse. Vi skal dog pege på. at det ville være 
mere hensigtsm æssigt at undersøge behovet for en udbygning af de enkelte 
nationale ordninger, forinden man går ind i overvejelser på nordisk plan.
4. F orslag om  nordiske projek tinvesteringslån  og -garantier
a. P rojektinvesteringslån

U dredningsgruppen har endvidere foreslået indførelse af nordiske pro
jektinvesteringslån  inden for en beløbsram m e på 350 mill. SDR, og hvor 
den E uropæ iske Investeringsbanks udlånssystem  anvendes som forbil
lede. L ånene foreslås ydet til finansiering af investeringer uden for N or
den, hvor interesse foreligger fra mindst to nordiske lande. Lånene er 
foreslået baseret på kom m ercielle vilkår, dvs. uden rentesubventioner 
under hensyntagen til gældende praksis for ledene internationale udvik
lingsbanker. Det er endvidere foreslået, at N ordisk Investeringsbank for
m idler disse lån sam tidig m ed, at banken kan foretage risikoafløftning over 
for nordiske banker og finansieringsinstitutter, der selv m åtte yde nordiske 
projektinvesteringslån. Det er foreslået, at garantiram m en, som de nordis
ke lande skal stille over for N ordisk Investeringsbank, udgør 350 mill. 
SDR.
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U dredningsgruppen m ener, at der er konstateret et behov for at kom 
plettere de gældende system er i de nordiske lande på dette om råde. Vi 
m ener ikke, at udredningsgruppen har fremlagt nogen dokum entation for, 
at der eksisterer et sådant behov for kom pletteringsordninger i nordisk 
regie.

Hvad angår projektinvesteringslånene med en beløbsram m e på 350 mill. 
SDR skal vi pege på, at den eksisterende udlånskapacitet i N ordisk Inves
teringsbank kun er udnyttet i ganske beskedent omfang. Bankens udlåns- 
kapaciet er p. t. 1.000 mill. SDR, mens de faktiske udlån ved udgangen af 
1979 kun var på ca. 170 mill. SDR. Det forekom m er derfor overflødigt, at 
udredningsgruppen foreslår, at der etableres en særskilt beløbsram m e for 
så vidt angår projektinvesteringslån.

b. G aran tistillelse
U dredningsgruppens forslag om risikoafløftning synes dels at indebære, 

at de nordiske lande inden for en beløbsram m e af 350 mill. SDR skal stille 
garantier over for N ordisk Investeringsbank til 100 pct. afdækning af 
risikoen på de af banken ydede projektinvesteringslån, dels at de pågæl
dende garantier skal tjene til afdækning af de risici (komm ercielle og 
politiske), som er forbundet med garantier stillet af banken over for natio
nale banker og finansieringsinstitutter, der på egen hånd yder projektinve
steringslån. I denne situation vil garantitageren bære en selvrisiko på 
mindst 5 pct.

Forslaget om garantistillelse over for bankerne synes i øvrigt at inde
bære, at N ordisk Investeringsbank i et vist omfang kom m er til at optræde 
som eksportkreditgarantiinstitut. Forslaget vil således indebære, at en del 
a f f.ek s . det danske E ksportkreditråds virksom hed overtages direkte af 
N ordisk Investeringsbank. Dette synes m otiveret med, at man ønsker at 
åbne mulighed for, at nordiske projekteringslån kan ydes af de enkelte 
landes banker og finansieringsinstitutter. En sådan form for risikoafløft
ning forekom m er os imidlertid betænkelig ud fra såvel principielle som 
praktiske overvejelser. U anset ønsket om at undgå øget konkurrence på 
eksportsubventionsom rådet vil etableringen af en sådan garantiordning 
indebære en risiko for, at dette  internationalt opfattes som et forsøg på at 
øge subventionerne på eksportkreditom rådet. Ud fra praktiske overve
je lser må det endvidere forekom m e mest hensigtsm æssigt, at garantier for 
lån etableres igennem de nationale eksportkreditgarantiinstitutter og 
derm ed gennem de kanaler, som virksom hederne og bankerne i forvejen 
betjener sig af. I øvrigt kan det vel ikke undgås, at etableringen af en sådan 
garantiordning gennem  N ordisk Investeringsbank vil m edføre, at de pågæl
dende garantivilkår, herunder præm ieberegning og præm ieberegningsm e
tode, ikke i alle tilfælde kan være i fuld overensstem m else med tilsvarende 
regler i de enkelte nordiske lande. Man kan m åske endog frygte en vis 
konkurrence på dette om råde.
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Fra Bankforeningens side skal vi ikke udelukke, at der kan være et 
behov for afløftning af garantirisici i de enkelte landes eksportkreditgaran- 
tiinstitutter. D ette m åtte i givet fald nærm ere undersøges, hvilket ikke er 
gjort i rapporten. U nder forudsæ tning af, at det vil være muligt at opnå en 
reel risikoafløftning for det enkelte land, skal vi pege på, at det m åtte være 
en m ere hensigtsm æssig løsning at klare de pågældende problem er gennem 
en fælles statslig refinansieringsordning i stedet for som her i rapporten  at 
institutionere en ny interstatslig  garantivirksom hed.

Vi går ud fra, at m inisteriet vil drage om sorg for, at det afklares, i hvilket 
omfang de af udredningsgruppen stillede forslag kan være i m odstrid med 
D anm arks forpligtelser i EF-sam arbejdet.

K øbenhavn, den 28. august 1980
B endt H ansen

A. Skjoldager

Danmarks Erhvervsfond:

Det bem æ rkes, at industrim inisteriet gennem  D anm arks erhvervsfond, 
der er sekretariat for eksportkred itrådet og eksportfrem m erådet, har været 
repræ senteret i arbejdsgruppen.

Den færdige rapport har imidlertid været forelagt og drøftet i eksport- 
frem m erådets projektudvalg, der består a f rep ræ sentanter fra myndigheder 
og erhvervsorganisationer med in teresse i projekteksport. Projektudvalget 
gav navnlig udtryk for følgende synspunkter:

1. D er skønnes ikke at være behov for særlige organer i nordisk regie til 
fremm e af p rojekteksport.

2. Et eventuelt koordinerings/sam arbejdsbehov bør løses ved koordine
ringssam arbejde de nationale ordninger/institu tter imellem.

Specielt med henblik på finansieringsom rådet frem kom  følgende:
1. Forslaget om at udvide de bestående aftaler om garantidækning for 

underleverancer fra nordiske lande ad modum  (EF) rådet afgørelse af 16. 
decem ber 1970, der er gældende inden for E F , må anses for udelukket for 
så vidt angår D anm ark.

2. For så vidt angår forslaget om  at udvide de bestående aftaler om 
sam ordnede garantier for leverandørkred itter til at om fatte køberkreditter 
bem æ rkes, at de gældende aftaler allerede tillader, at op til 30% af nordis
ke underleverancer m edtages af hovedleverandørens garantiinstitut.

3. Forslaget om sam ordnede garantier for så vidt angår tilbudsgarantier 
synes der for tiden ikke at være behov for, da hvert land dæ kker sin 
eksportørs andel af en tilbudsgaranti.
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4. Med hensyn til forslaget om fastsæ ttelse af særlige nordiske eksport
kreditram m er bem æ rkes, at en sådan ordning vil ram me anden dansk 
eksport til U -landene, i det industrim inisteriet i sam arbejde med DANIDA 
allerede har et indarbejdet system  med henblik på blandede kreditter, 
hvorved danske statslån i et vist omfang kan kom bineres med 8 7-garantier
i m edfør af loven om internationalt udviklingssam arbejde.

5. Hvad angår forslaget om nordiske projektinvesteringslån bem ærkes, 
at der endnu ikke har vist sig behov for en sådan ordning. 1 praksis har 
foreløbig en meget sto r sag med deltagelse a f eksportører fra flere nordiske 
lande kunnet løses under de bestående garanti- og finansieringsordninger.

K øbenhavn, den 2. oktober 1980
B. Rii Image I

Byggeeksportrådet AS:

Indledningsvis skal det nævnes, at rapporten forekom m er at være en 
bred redegørelse om et om råde, hvor der må antages at eksistere mulig
heder for en øgning af eksporten . R apporten giver en detaljeret behandling 
af de mange forskellige m uligheder for offentlig støtte til udbygning af en 
fælles nordisk projekteksport.

B yggeeksportrådet har ikke detaljerede kom m entarer til de enkelte for
slag, hvis gennem førelse utvivlsom t kan medføre en ønsket eksportøgning. 
Alligevel skal der hér frem sæ ttes mere generelle kom m entarer vedrørende 
de to hovedem ner: (1) inform ationsom rådet, og (2) finansieringsom rådet.

Det er B yggeeksportrådets opfattelse, at inform ationsom rådet er vigtigt. 
H vorvidt ønsket om større og kvalitativt bedre inform ationsm ængde bedst 
tilfredsstilles i nordisk eller dansk regi, er derim od et spørgsm ål, som efter 
vor opfattelse endnu ikke er tilstrækkeligt belyst. Det er selvfølgelig heller 
ikke den foreliggende rapports opgave. B yggeeksportsrådet m ener derfor, 
at en stillingstagen til et nordisk sam arbejde på dette om råde må være 
betinget af en analyse af fordelene og ulem perne set med danske øjne. Det 
må derfor anbefales, at en analyse ivæ rksæ ttes, hvis man vil gå videre på 
dette om råde.

Ved undersøgelsen af finansieringsom rådet har man undersøgt, hvilke 
tiltag der kunne ivæ rksæ ttes for at skabe et grundlag for et øget nordisk 
projektsam arbejde og har som følge heraf foreslået en række initiativer, 
der går videre end dem , der i dag tilbydes virksom heder i et nationalt 
sam arbejde.

E rfaringsm æssigt er sam arbejde mellem virksom heder vanskeligt. Hvis 
man med fordelagtigere nordiske ordninger kunstigt frem m er sam arbejdet
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på tværs af landegræ nserne, risikerer m an, at dette sam arbejde bliver 
uhensigtsm æssigt med det resultat, at afviklingen af projekterne vanskelig
gøres.

Sam arbejdet mellem virksom hederne må efter B yggeeksportrådets op
fattelse være baseret på et reelt ønske om sam arbejde og ikke på eventuelle 
andre fordele. Det må derfor være et krav, at sam arbejdende danske 
virksom heder ikke stilles ringere end sam arbejdende nordiske.

Endvidere skal B yggeeksportrådet frem føre, at man finder det uheldigt, 
hvis gennem førelsen af nordiske ordninger skulle m edføre, at eksisterende 
danske eksportstøttem uligheder forringes ved en overførsel af midler til 
nordiske eksportstøtteforanstaltn inger.

Afslutningsvis skal det næ vnes, at Byggeeksportrådet vil være interes
seret i at være repræ senteret ved de videre drøftelser om en opfølgning af 
rapportens rekom m andationer.

K øbenhavn, den 18. august 1980
Byggeeksportrådet AS 

K urt C. Sørensen  
D irek tø r

Industrialiseringsfonden for Udviklingslandene:

For så vidt angår Industrialiseringsfonden for Udviklingslandene, skøn
ner vi, at utredningen særligt på to  punkter frem kom m er med rekom m an
dationer og forslag, som kunne få betydning for IF U ’s aktiviteter.

Vore bem æ rkninger skal derfor koncentrere sig om disse to punkter. 
Som baggrund for IF U 's  bem ærkninger skal følgende anføres:

— Gennem  de allerseneste år har vi hos IFU registreret en kraftigt stigende 
interesse blandt danske v irksom heder for projekteksport og jo in t ven
ture etablering i udviklingslandene. Gennem  vore nordiske søsteror
ganisationer — Sw edfund, Finnfund og N orad -  har vi fået indtryk af en 
tilsvarende tendens i de øvrige nordiske lande.

— Vi har konstateret en stigende interesse for sam arbejde mellem danske 
virksom heder og v irksom heder i de øvrige nordiske lande, for så vidt 
angår join t venture etablering i udviklingslandene, herunder såvel koor
dinerede fæ llesleverancer som fælles m edejerskab.

— Etablering af jo in t venture virksom heder med aktiebesiddelse i udvik
lingslandene har generelt en positivt eksportfrem m ende virkning og vil i 
en række tilfælde være en direkte forudsætning for opnåelse af p rojekt
leverancer for danske eller nordiske virksom heder. 1 den forbindelse vil 
muligheden for at kunne tilvejebringe en total finansieringsløsning ofte 
være en afgørende forudsætning.
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N ordisk pro jek teksportfon d  (U dredningens kapitel 10)
1. Vi er enige i udredningens betragtninger, for så vidt angår betydnin

gen af et tidligt proiektengagem ent i form af deltagelse i tekniske og 
økonom iske forstudier som grundlag for opnåelse af projektkontrakter.

F ra vore kontakter til m yndighederne og potentielle investorgrupper i 
udviklingslandene kan vi bekræ fte, at de potentielle leverandørvirksom 
heders villighed til for egen regning og risiko at påtage sig gennem førelsen 
a f tekniske og økonom iske forstudier ofte er et krav for overhovedet at 
komme i betragtning i det videre hændelsesforløb.

Ofte er det imidlertid af betydning, at finansieringsgrundlaget for så
danne forstudier kan tilvejebringes hurtigt. For internordiske virksom 
hedsgrupper vil det være forsinkende at skulle sam m enstykke finansiering 
fra diverse nationale institutioner, og en fællesnordisk fond vil derfor give 
øget fleksibilitet og hurtighed.

2. Dertil kom m er, at der ofte vil være et bredt græ nseom råde mellem på 
den ene side rene p ro jek teksportleverancerog  på den anden side projektle
verancer, hvor leverandørvirksom heden bliver stillet over for krav om 
vedvarende m edengagem ent inden for ram m erne af et joint venture firma.

Dette græ nseom råde er i dag kun delvis dækket af de eksisterende 
nationale ordninger, hvor man i Danm ark i hvert fald fortrinsvis råder over 
" re n e "  stø tteordninger, som sigter enten på eksport eller på jo in t venture 
orienterede forstudier. En fleksibel nordisk ordning kunne her afhjælpe 
dette behov.

3. O prettelsen af en nordisk projekteksportfond med det formål at "yde 
økonom isk støtte til v irksom heder og organisationer i de nordiske lande, 
som sam arbejder med virksom heder i eller søger sam arbejdspartnere i 
andre nordiske lande, ved udarbejdelse a f feasibility og prefeasibility stu
d ie r" vil endelig efter IF U 's  opfattelse b l.a . kunne medvirke til at stim u
lere et allerede veludviklet og stæ rkt ønskeligt sam arbejde mellem nordis
ke virksom heder og derm ed øge b l.a . danske virksom heders mulighed og 
interesse for at etablere projekteksport og jo in t venture ak tiv iteter i udvik
lingslandene.

IFU kan på dette grundlag anbefale, at forslaget om en nordisk projekt
eksportfond frem m es.

N ordiske projek tinvesteringslån  ( Udredningens kapitel 11)
I. Der er i udredningen grundigt redegjort for den afgørende betydning, 

det kan have, at man kan tilbyde kom pletterende finansiering i forbindelse 
med projekteksport.

Betydningen af en kom plet, total finansieringsløsning bliver naturligvis 
ikke mindre i de tilfælde, hvor der både er tale om projektleverancer og i 
forbindelse herm ed vedvarende engagem ent i form af join t venture delta
gelse i projektvirksom heden (køberen af projektudstyret).
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Vi kan fra IF U ’s side bekræ fte, at det i en række tilfælde af join t venture 
etablering har væ ret vanskeligt at tilvejebringe netop det, der i udrednin
gen betegnes som den "kom pletterende finansiering".

2. I de tilfæ lde, hvor der er tale om kom bineret nordiske projektleve
rancer, og herunder specifikt fællesnordisk jo in t venture deltagelse, behø
ver det næppe frem hæ ves, at nordiske projektinvesteringslån således som 
foreslået vil m edføre øget fleksibilitet m. h. t. endelig valg af udstyrslever
andør og derm ed øget konkurrenceevne for de nordiske, herunder danske 
virksom heder.

3. Rent politisk er det også vor opfattelse, at nordisk finansierede pro
jektinvesteringslån  vil blive modtaget særdeles gunstigt i en lang række 
udviklingslande, og at disse vil være mindre udsat for politiske risici end 
nationale kom m ercielle/private lån.

4. Ud fra en snæ ver dansk betragtning kan ordningen m åske indebære en 
relativ fordel, idet join t venture virksom heder i udviklingslande med dansk 
deltagelse hyppigt anskaffer en del af deres kapitaludstyr fra svenske 
leverandører og således får mulighed for at opnå nordiske finansieringslån 
(hvorim od det om vendte sandsynligvis er mere sjældent forekom m ende).

6. G enerelt er det IF U 's  indtryk fra sam arbejde med et bredt antal 
danske v irksom heder, at kendskab og erfaring vedrørende sam arbejde 
med internationale organisationer og finansieringsinstitutioner er særdeles 
begræ nset, og at dette  manglende kendskab og sam arbejdsgrundlag i en 
række tilfælde stiller dansk erhvervsliv relativt dårligt i den internationale 
konkurrence.

Det må form odes, at det a f  sproglige, geografiske og traditionsm æssige 
årsager vil være lettere for danske virksom heder i bred almindelighed at 
etablere kontakt og sam arbejde med nordiske institutioner, således at de i 
udredningen foreslåede ordninger d irekte kan få relativt større og hurtigere 
betydning for dansk erhvervsliv.

G ennem  et arbejde med de foreslåede ordninger på nordisk basis vil 
danske v irksom heder således kunne opnå en erfaring og indsigt, som i 
højere grad vil muliggøre udnyttelse og anvendelse af tilsvarende o rd
ninger og institu tioner i andre internationale sam m enhænge, herunder i 
EF-regi.

Også af den grund bør de i udredningen foreslåede nordiske ordninger 
efter IF U ’s opfattelse nyde frem m e.

K øbenhavn, den 29. august 1980
Sven Riskær

t 3 - 2 9 :s e s s  B 33/e S uppl. 2
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Arkitekt-Ingeniør Rådet:

Fra A rkitekt-Ingeniør Rådet finder vi, at rapporten på udm ærket vis 
afdæ kker en lang række faktiske forhold i såvel de nordiske lande som i en 
række væsentlige industrilande vedrørende projekteksport.

Rapporten afspejler endvidere -  efter vor opfattelse -  den relativt 
beherskede interesse, der eksisterer fra både den offentlige sektor som fra 
den private for en mere vidtgående ” form alisering”  og ” institutionalise
ring”  af nordisk sam arbejde.

Dette forhold kan for rådgivningssektoren være betinget af, at der alle
rede idag blandt vore m edlem sfirm aer er etableret et vist sam arbejde om 
løsning af opgaver i de nordiske lande og på tredie lande. Pågældende 
sam arbejde er fortrinsvis a f ad-hoc karakter.

D erudover eksisterer der på organisationsplan et form aliseret sam ar
bejde mellem de nordiske organisationer i form af årlige m øder og inform a
tions- og erfaringsudveksling.

Ifølge de i rapporten  anførte forslag påkalder navnlig forslaget om opret
telse af en projekteksportfond A l-R ådets interesse.

Baggrunden herfor er, som det også frem går af rapporten, at danske 
rådgivningsfirm aer ofte i deres internationale arbejde stilles overfor 
" k ra v ” om gratis levering af prefeasibility og feasibility studier, som 
forudsæ tninger for a t kunne komm e i betragtning som rådgiver ved projek
teringsopgaver.

En form for udbygning af den danske stø tte på dette om råde vil derfor 
kunne forventes at få væsentlig og direkte indflydelse på danske rådgiver
firm aers eksportaktiv iteter.

Rådet er derfor principielt positiv overfor dette forslag og de dertil 
knyttede forudsæ tninger, hvor det specielt har hæftet sig ved, at en even
tuel gennem førelse a f forslaget skal ses som et supplem ent til eksisterende 
nationale ordninger. D erudover skal frem føres følgende to synspunkter:

1 Vedr.: Ordningens adm inistration
Det foreslås, at de nationale andele af fonden adm inistreres af de natio

nale enheder.
For D anm arks vedkom m ende indebæ rer dette , at ordningen henlægges 

til D anm arks E rhvervs Fond, hvorved man undgår en opbygning af ny 
adm inistrativ enhed, sam t at danske rådgivningsfirm aer kan benytte en 
allerede kendt og indarbejdet organisation.

2 Vedr.: M idlernes anvendelse
Vi skal her foreslå, at anvendelse af fondens midler sæ ttes i relation til 

de foretagne indbetalinger.
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Herved er fonden "g a ran te re t” en nordisk spredningseffekt og er forud- 
sætningsvis sikret m od, at der sker en ensidig allokering af fondens midler.

K øbenhavn, den 2. sep tem ber 1980
Erik K ristensen

F in l a n d  

Finlands utrikeshandelsförbund:

U trikeshandelsförbundet, som är centralorgan i Finland för exportfräm 
jandet, om fattar utredningens allm änna hypotes om nödvändigheten av 
sam arbete med företag i olika länder på projektexportens om råde. Vi anser 
det även vara riktigt, att ett dylikt sam arbete inom N orden i många fall är 
e tt naturligt och för de deltagande parterna gynnsam t alternativ. Vi önskar 
dock i likhet med utredningen understryka, att valet av sam arbetspartner i 
första hand m åste ske på tekniska och företagsekonom iska grunder. 1 
sådana fall därem ot, när ett spontant sam arbete inte uppstår är det till 
fördel, om sam arbete mellan två eller flera nordiska företag kan möjlig
göras eller underlättas tack vare institutionella arrangem ang som tjänar 
detta  syfte.

Vi ansluter oss också till utredningens rekom m endation om att, i den 
mån en organiserad verksam het upprättas i syfte att främ ja nordiskt pro
jek tsam arbete , denna verksam het bör anförtros existerande institutioner.

Till U trikeshandelsförbundets arbetsom råde hör inte exportens finan
sieringsfrågor och inte heller därm ed sam m anhängande garantisystem . Vi 
avhåller oss därför från att i vårt utlåtande beröra utredningens förslag på 
denna punkt. Vi önskar likväl fram hålla, att enligt vår uppfattning förslaget 
om en projektexportfond m otsvarar ett ofta anfört behov. N ordiska medel 
för förberedande projek tstudier skulle dels bidraga till att öka de enskilda 
företagens benägenhet att använda tid och krafter på att underbygga och 
u tarbeta o fferter för projekt, vilkas utgång är oviss, dels skullde de indirekt 
leda till sam arbete mellan nordiska pro jektexportörer, som möjligen an
nars inte skulle kom m a till stånd.

D et avsnitt av utredningen, som gäller inform ationsom rådet, berör di
rekt U trikeshandelsförbundets egen verksam het. Sedan ca tre år bedriver 
U trikeshandelsförbundet en organiserad bevakning av utlandsprojekt i den 
bem ärkelse utredningen avser. I projektbevakningen m edverkar beskick
ningarna, specielt am bassaden i W ashington sam t handelssekreterarkon-
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toren i m ottagarländerna. Central för bevakningen utgör en för ändam ålet 
upprättad  byrå inom U trikeshandelsförbundets marknadsavdelning. Som 
stöd för sin verksam het har denna byrå en regelbundet sam m anträdande 
arbetsgrupp med rep resen tan ter för utrikesm inisteriet, finansm inisteriet, 
handels- och industrim inisteriet, Finlands exportkredit AB sam t Export- 
garantianstalten. 1 första hand bevakar byrån de projekt, som finansieras 
eller stöds av internationella biståndsorganisationer. Därjäm te m ottar by
rån från handelssekreterarkontoren  uppgifter om aktuella eller oem ot
sedda anbudsinvitationer. D istributionen sker selektivt till de företag, som 
abonnerat på denna service. D essa har därefter möjlighet att ge byrån i 
uppdrag att tillsam m ans med berörda am bassader fortsätta bevakningen av 
enskilda projekt, för vilka de hyser konkret intresse.

Utredningen understryker det utslagsgivande värdet av tidig information 
och påpekar de möjligheter till bättre  inform ationstäckning, som ett nor
diskt sam arbete på projektbevakningens om råde skulle m edföra. D etta 
anser vi vara riktigt, men sam tidigt bör det fram hållas, att konkurrenssi
tuationen i N orden inte gör det möjligt att sam arbeta om andra än sådana 
inform ationer, vilka är publika eller annars allmänt tillgängliga. De nordis
ka exportfräm jande organisationerna, vilkas ledning och sakkunniga m ed
arbetare sedan gammalt har en nära professionell kontakt, har vid flera 
tillfällen u tre tt m öjligheterna för sam arbete, bland annat vid insam landet 
och distribution av projektdata. För närvarande pågår konkreta sam tal om 
en rationell sam ordning inom de gränser konkurrensen drar.

U tredningens förslag om ett intensivare sam arbete mellan de export
främ jande organisationerna på detta  om råde kan redan anses vara till
m ötesgått. De nordiska handelssekreterarkontoren och annan personal på 
am bassaderna, som bedriver handelsfräm jande verksam het har av de ex 
portfräm jande organisationerna uppm anats upprätta  fasta form er för regel
bunden personlig kontakt i kongruens med det sam arbete som existerar 
mellan hem m aorganisationerna. Beslut om att förnya denna samfällda 
uppm aning har i dagarna fattats.

D ärem ot ifrågasätter vi det realistiska i förslaget om en organiserad 
gem ensam  nordisk projektbevakning i länder och vid organisationer där 
ingen eller inte alla nordiska länder är representerade. Frågan bör enligt 
vår uppfattning lösas pragm atiskt på basen av etablerade sam arbetsfor- 
mer.

Med hänsyn till dels inform ationsteknikens utveckling, som bland annat 
möjliggör selektiv d istribution, dels behovet att välja tillgängliga data u t
gående från nationella förhållanden, finner vi det inte m otiverat att upprät
ta e tt gem ensam t nordiskt projektexportcirkulär. Kanaliseringen av upp
lysningar om sam arbetsintresserade företag, ingångna projektkontrakt och 
dylikt betjänas enligt vår uppfattning inte av en form alisering på det sätt 
som utredningen avser.
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U nder de närm aste åren  kom m er flera av de nordiska exportfräm jande 
organisationerna a tt ha till sitt förfogande ny datateknik, som kan väntas 
betjäna även detta  kom m unikationsbehov. Samtliga nordiska exportfräm 
jande organisationer, inklusive U trikeshandelsförbundet, har redan nu på 
sina kontor funktionsenheter, som i överensstäm m else med utredningens 
förslag kan tjäna som förm edlingscentraler för sam arbetsintresserade nor
diska företag.

Helsingfors den 12 septem ber 1980

Finlands utrikeshandelsförbund

Finska yttranden i sam m andrag översatta  vid handels- och industriministeriet

Finansministeriet finner att strävandena att främ ja de nordiska företagens 
konkurrensförm åga bör understödas och är i princip positivt till utredning
ens förslag. De k räver dock tilläggsundersökningar. 1 det fortsatta arbetet 
bör man b l.a . vara uppm ärksam  över att en utveckling av det nordiska 
sam arbetet om finansieringen av projektexport inte får innebära en ökning 
av det totala offentliga stödet till företagen. Förslaget om nordiska projekt
investeringslån är väl m otiverat. Lånen bör ges på kom m ersiella villkor. 
De nordiska länderna kunde eventuellt läm na garantier för dessa enligt de 
principer som gäller inom internationella utvecklingsbanker. Förslaget att 
N ordiska investeringsbanken skulle kunna bevilja dylika lån vid sidan av 
affärsbankerna stöds. En utvidgning av begreppet nordiskt intresse är 
riktig. En kanalisering av statliga garantier ä r ändam ålsenlig i synnerhet då 
man sam tidigt inrä ttar e tt rådgivande organ med de nordiska exportgaran- 
tiorganen vid N IB . Ökningen av bankens verksam het bör dock ske utan att 
bankens kreditvärdighet på den internationella lånem arknaden försvagas. 
Även i övrigt bör N IB :s huvudsakliga verksam het fortfarande gälla inves
teringsobjekt inom N orden.

Behovet av en särskild projektexportfond förblir oklar. A lternativa fi
nansieringskällor för i betänkandet avsedda utredningar kunde vara en 
utveckling av den nordiska industrifonden eller en särskild offentlig fond 
för kostnader för uppgörande av anbud. Om offerten leder till beställning, 
vore företaget skyldigt att återbetala bidraget med ränta.

Jord- och skogsbruksministeriet har inget att invända med anledning av 
förslagen.
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Utrikesministeriet konstaterar att en utveckling av det nordiska sam arbetet 
till förm ån för projektexport är viktig av flera grunder. En viktig konkur
rensfaktor är finansieringen, då leverantören allt oftare skall ordna en 
betydande del av finansieringen på ett för köparen tillfredsställande sätt. 
M inisteriet understryker betydelsen av utredningens förslag då det gäller 
att u tveckla finansierings- och garantiarrangem angen på ett möjligast en
hetligt och flexibelt sätt.

Beträffande den centrala inform ationsdelen har m inisteriet nyligen gett 
beskickningarna nya direktiv om projektbevakning och understrukit be- 
skickningschefernas betydelse för erhållande av information i utvecklings
länder. Det anses viktigt att effektivera projektbevakningen även i länder 
där de nordiska länderna saknar beskickning samt vid sådana organisatio
ner där en egentlig nordisk representation  ej finns. En förutsättning för 
sam nordiska beställningar ä r ett fungerande inform ationsutbyte mellan de 
enheter och personer, som bevakar projektexportfrågor i de olika nordiska 
länderna. M inisteriet stöder utredningens förslag härvidlag även beträffan
de utvecklingen av databanker för export i olika länder. Dessa borde 
kunna erbjuda selektiv projektinform ation för sådana företag och organisa
tioner. som har potentiella m öjligheter för projektexport. Slutligen instäm 
m er m inisteriet i u tredningens förslag om nordiska projektexportsem inar- 
ier och -sym posier.

Finlands bank anser att u tredningens utgångspunkter och rekom m endatio
ner i stort sett är ändam ålsenliga samt att projektexportsam arbetet bör 
utvecklas. För Finland betyder valutabankernas deltagande i system et 
med projektinvesteringslån att deras verksam het u tsträckts till ett nytt 
om råde. Finlands bank stöder en dylik finansieringsverksam het, men öns
kar senare återkom m a till frågan om dess vidd och upplåningsgrunder. 
Banken understryker vikten av att maximigränsen för N ordiska investe
ringsbankens projektinvesteringslån och garantier står i ett rimligt förhål
lande till bankens övriga verksam het. Det anses riktigt att harm onisera och 
utveckla de olika nordiska exportkredit- och -garantisystem en för att för
bättra  m öjligheterna för sam finansiering av projekt. Vid en utveckling av 
det nordiska sam arbetet beträffande risktagning och förbättrade finansie
ringsm öjligheter bör man dock ej överskrida de gränser som uppställts i 
internationella avtal och rekom m endationer. H ärvid bör man eftersträva 
lösningar som däm par inbördes konkurrens i form av exportkrediter och - 
garantier. Slutligen påpekar banken att clearingsystem en mellan Finland 
och de socialistiska länderna bara kan användas för bilaterala betalningsar
rangem ang.

Finlands exportkredit Ab och Exportkreditanstalten förhåller sig i allmän
het positiva till utredningen men beklagar att den inte tillräckligt beaktat 
det mångsidiga sam arbetet inom den privata finansieringssektorn. Försla-
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gen om ett utvidgat inform ationssam arbete understöds, varvid de nordiska 
affärsbankerna och deras u tländska dotterbolag anses vara centrala som 
inform ationskanal. Det anses även viktigt att utrikeshandelsm yndighe- 
terna och de exportfräm jande organen etab lerar ett fastare sam arbete med 
nordiska am bassaderna.

N ordiska investeringslån behövs. Det bör u tredas, om exportgarantior- 
ganens garantier inte kom m er i fråga, huruvida statliga garantier kan 
användas för dessa lån sam t för lån av andra banker än NIB. Förslaget om 
en projektexportfond understöds. N ordiska lånram ar anses vara ett bra 
sätt att understryka N ordens betydelse som upphandlingsom råde.

Innan garantier kan läm nas till NIB för kreditrisker vid projektinveste
ringslån bör ansvarsfördelningen ses över så att garantierna ej begränsar 
m öjligheterna a tt erhålla garanti för nationella exportkrediter. Förslagen 
om nordiskt exportkred itsam arbete understöds. Tillgången på exportga
rantier för nordiska underleveranser skulle förbättras om exportkred itan
stalterna ingick avtal beträffande utvidgning av giltigheten för gem ensam 
ma garantier även beträffande kreditrisksgarantier och till köpar- och 
övriga finansieringskrediter sam t som säkerhet för anbuds- och leverans
garantier. Det anses inte ändam ålsenligt att nordiskt harm onisera villkor 
för exportkred iter, men därem ot exportkred itansta lternas strävanden till 
sam finansiering med internationella utvecklingsbanker. NIB och den pri
vata banksektorn .

Finlands bankförening anser att ett nordiskt projektexportsam arbete be
hövs. Inform ationsforslagen understöds. För att underlätta sökandet av 
sam arbetspartner bör man vid upprättandet av databanker samla uppgifter 
om företag som strävar att bli huvudentreprenör för ett visst projekt samt 
om vilka underleveranser de behöver. Utredningen om finansiering av 
projektexport har dock blivit ensidig genom uteläm nandet av bankfinan
sieringen. I det fo rtsa tta  arbetet bör även affärsbankerna beaktas. Försla
get om en utvidgning av exportkred iter för nordiska underleveranser 
stöds. T rots att det inte är m otiverat med en nordisk harm onisering av 
exportkred iten , vore det dock ändam ålsenligt med en nordisk ram för 
exportkred iter för att möjliggöra en tillräckligt konkurrenskraftig projekt
export. De nordiska investeringslånen berör särskilt biståndsprojekt för 
vilka norm ala finansieringsarrangem ang inte kom m er i fråga. I de nordiska 
länderna finns särskilda fonder för u tvecklingssam arbetsprojekt. varför 
förslaget att N IB  skulle finansiera långa investeringslån för projektexport 
behöver övervägas grundligt. Förslaget att NIB i sin tur skulle bevilja 
garantier till andra kreditanstalter, som beviljar investeringslån till köpar
länder genom en finansiering på eurovalutam arknaden, är värt att förverk
ligas. Internationella banker saknar ofta intresse för dylika. -  N lB :s 
garantier för projektexport stöder exportören  enbart i sådana fall då NIB 
kan läm na garanti utan att kräva säkerhet ens då för köpare ordnad 
finansiering kanaliseras genom exportören .
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De nordiska affärsbankerna har traditionellt finansierat objekt inom 
projektexporten . E tt hinder för de tta  är ofta kredittagarens bristande sä
kerhet, som effektivt kan lösas med föreslagna garnatiarrangem ang. D etta 
kan em ellertid även uppnås om affärsbankerna vid behov kan få direkt 
statsgaranti vid em ittering av obligationer med fri ränta på eurovaluta- 
m arknaden för finansiering av projektexport.

Industrins centralförbund skriver a tt ett ökat projektexportsam arbete mel
lan nordiska företag i allm änhet kan leda till ett större industriellt sam arbe
te både inom m arknadsföring och produktion. Förbättrade nordiska incen- 
tiv för projektexport kan em ellertid leda till en snedvridning om de m ärk
bart överskrider vad ett enskilt land kan erbjuda. D ärför bör man i princip 
sträva efter en harm onisering av de nationella och nordiska arrangem ang
en. Förbundet är enigt i a tt en särskild organisation inte behövs.

Förslagen om ett inform ationssam arbete stöds i synnerhet beträffande 
de internationella organisationerna. Förslaget om nordiska ram krediter 
stöds, likaså att k reditinstituten  avtalar om garantiansvaret för nordiska 
underleveranser sam t koordinerar användningen av garantier för finansie- 
ringskrediter och de fall då huvudentreprenörens kreditanstalt ej täcker 
nordiska underleveranser. Förslaget om en koordinering av villkoren för 
s. k. bonds stöds.

Förbundet stöder inrättandet av en nordisk projektexportfond och un
derstryker att fonden bör verka enligt externa im pulser och ej på eget 
initiativ. Förslagen om nordiska investeringslån understöds och bör u t
vecklas så att arrangem angen även möjliggör lån på icke-komm ersiella 
villkor.

Lantbruksproducenternas centralförbund fäster uppm ärksam het vid u tred
ningens u tgångspunkter industri och infrastruktur, utan att utvecklingen av 
jord- och skogsbruk beaktas. U tredningens slu tsatser kan sålunda ej anses 
tillräckligt detaljerade beträffande projektexporten. En genomgång av 
sam arbetsform er inom jordbruket för projektexport efterlyses. Förslaget 
om en nordisk projektexportfond borde ej begränsas till finansiering av 
enbart undersökningar. Förbundet anser att en projektexportfond och en 
utveckling av finansieringen av projektexport är nyttig förutsatt att nya 
resurser kan anvisas härvidlag. Om det gäller en omfördelning av tidigare 
tillbudsstående m edel, fyller en gem ensam  projektexportfond ej sin upp
gift.

Finlands konsultbyråers förbund ger sitt utlåtande på basen av de principer 
man enats om mellan de olika nordiska konsultförbunden. Utredningens 
förslag anses förbättra  förutsättningarna för sam arbetet och för projektex
port. Det anses önskvärt med en nordisk projektexportfond som kunde 
finanseria b l.a . prefeasiblity-studier. Förbundet föru tsätter i likhet med
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övriga nordiska föreningar att konsulten är oavhängig av leverantörs- och 
entreprenadintressen. D etta är speciellt viktigt vid pre- och feasibility- 
studier. Man kunde även överväga att fondens medel användes enbart för 
dylika förstudier oberoende av eventuella leveranser. Fondens andra upp
gift, finansiering av m arknadsundersökningar och sem inarier, anses viktig 
för u tvecklandet av pro jektexporten . Ram krediterna ö k a räv en  företagens 
konkurrenskraft. U tredningen har ej uppm ärksam m at de svårigheter som 
gäller ansvarsfördelningen och riskerna för projektexportens parter. Dessa 
problem  borde lösas i ett tidigt skede i sam band med finansieringsfrågorna. 
De förslag som gäller inform ationsarbete är allmänt godtagbara. Det anses 
viktigt att de nordiska länderna får en rimlig representation  i internationel
la organisationer genom  lämpliga personer. H ärvid kunde t. ex. U N D P:s 
expertverksam het u tnyttjas för att samla internationell erfarenhet. Även 
konsultföretag kunde kom m a i fråga för dessa uppgifter. K onsultsektorn 
ställer sig slutligen till förfogande vad gäller den vidare beredningen av 
utredningens förslag.

Finlands tekniska funktionärsorganisationers centralförbund finner försla
get om att de nordiska exportgarantianstalterna skulle ingå avtal för att 
vidga garantiansvaret vid nordiska underleveranser riktigt. Detta gäller 
även nordiska ram exportkrediter för att främ ja gem ensam  nordisk projekt
export. Förbundet stöder idén om en nordisk projektexportfond och nor
diska projektinvesteringslån. F ör att förverkliga dessa planer borde i så 
s to r utsträckning som möjligt en internationell upplåning från t. ex. de olje- 
exporterande länderna utnyttjas.

Då nordiska företag i sto r utsträckning konkurrerar om internationella 
projekt, borde företagen få andel i företag i andra nordiska länder för att 
m inska den interna konkurrensen. För a tt få en bättre uppbackning av 
sam arbetet om projek texport behövs ett speciellt sam arbetsorgan med 
sakkunniga och koordinatorer. E tt perm anent sam arbetsorgan bör tillsät
tas även för att effektivera inform ationen om projektexport. Förbundet 
understryker slutligen den rättsliga ställningen för projektpersonal utom 
lands. Det behövs en översyn av arbetsavtalsförhållanden, socialskydd 
och beskattningsregler på detta  om råde, då fackförbunden inte i önskad 
utsträckning kan påverka arbetsförhållanden för projektpersonal utom 
lands.

N o r g e  
Industridepartementet:

R apporten gir e tte r vår oppfatning et godt grunnlag for å arbeide videre 
med konkrete tiltak for å fremm e det nordiske sam arbeid når det gjelder 
prosjekteksport.
t 4 - 2 9 :s e s s  B 33/e Suppl. 2
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Vi tro r også de tiltak som er foreslått i rapporten er et konstruktivt 
bidrag til å fremm e industrisam arbeidet i N orden. H ver for seg er de 
nordiske lands industri liten i verdensm ålestokk. N ettopp når det gjelder et 
felt som prosjekteksport vil de nordiske land hver for seg ha vanskelig for å 
hevde seg blant annet fordi det enkelte land ikke har de industrielle 
ressurser til å kunne tilby hele industripakker. Samlet vil imidlertid N or
den frem stå med en betydelig industriell tyngde.

For norsk industri tro r vi at et nærm ere nordisk sam arbeid om prosjekt
eksport vil være av særlig betydning. Det e r vårt inntrykk at for eksem pel 
svensk industri har komm et noe lengre enn norsk industri når det gjelder å 
opparbeide de m arkedskontakter som er nødvendig for å utnytte dette 
spesielle m arkedet. Et nærm ere sam arbeid mellom norsk og svensk indu
stri på dette felt tro r vi derfor vil kunne gi norsk industri bedre eksportm u
ligheter.

Vi har m erket oss att u tredningsgruppen i sitt arbeid har lagt vekt på å 
holde nær kontakt med industrien i de nordiske land og at den stort sett 
bygger sine forslag på u ttrykte ønsker og behov fra industrien. Vi ser det 
som positivt at industrien i så sterk grad er blitt trukket inn i utredningsar
beidet.

N år det gjelder å sikre seg kontrakter på industripakker, turn-key-anlegg 
etc ., spiller finansieringstilbudene en viktig rolle. For eksport av kapital
varer og visse tjenester knyttet til d isse, tilbys det i dag nasjonale eksport
kreditter. Som påpekt i utredningen oppstår det i mange tilfeller imidlertid 
et finansieringsbehov ut over dette . Det kan gjelde finansiering av investe
ringer i tilknytning til den konkrete vareleveransen, f. eks. infrastruktur og 
utdanning. En totalfinansiering av prosjektene til også å om fatte disse 
delene kan være av avgjørende betydning for å få kapital vareleveransen. 
Industridepartem entet vil stø tte u tredningens forslag om at det på nordisk 
basis etableres en slik finansieringsm ulighet knyttet til N ordisk Investe
ringsbank (NIB).

Det påpekes i utredningen at slike lån ikke vil være bundet av ” consen- 
sus"-reg lene. Industridepartem entet finner dette noe tvilsom t dersom  lå
nene er knyttet til kapitalvareleveranse. For ikke å bidra til å utvide 
subsidieringsordningene ved eksport bør prosjektinvesteringslån ikke gis 
til bedre vilkår enn "c o n sen su s”  dersom  det ikke kan påvises at andre land 
har slike ordninger (m atchem uligheten).

N ordiske prosjektinvesteringslån skal i følge rapporten bare kunne gis til 
p rosjek ter med "nord isk  in teresse” . Dette begrepet skal innebære enten 
betydelige leveransem uligheter fra N orden eller nordiske eierin teresser i 
prosjektet. Vi m ener at det her legges opp til en noe for vid tolkning av 
begrepet ” nordisk in tere sse" . Slik forslaget er form ulert synes 
låneordningen også å kunne brukes ved investeringer hvor det kun forelig
ger nordiske eierin teresser. Vi m ener at hovedvekten bør legges på mulig
heten for nordiske kapitalvareleveranser til prosjektet. Eventuelle nordis-
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ke eierin teresser i prosjektet hør kun komme inn som et bim om ent.
I rapporten  er det pekt på muligheten for at også forretningsbanker og 

andre finansinstitusjoner i de nordiske land skal kunne få yte prosjektin- 
vesteringslån med garanti fra de nordiske stater. G arantien skal i disse 
tilfelle adm inistreres av N IB . Vi tro r det er positivt at også private finans
institusjoner trekkes inn i denne sam m enheng, blant annet fordi mange 
private banker h a re t vel utbygd internasjonalt kontaktnett og vil derved ha 
gode m uligheter for å vurdere investeringsprosjekter i u tlandet. Det er 
selvsagt også i disse tilfelle en forutsetning at kravet til ” nordisk inte
resse”  i prosjektet er oppfylt.

N år det gjelder forslaget om et nordisk prosjekteksportfond. vil man 
påpeke at Norge har en tilsvarende nasjonal ordning. Den nordiske ord
ning må derfor, som nevnt i u tredningen, kun være en kom plettering til de 
nasjonale ordninger, og begrenses til p rosjekter hvor det foreligger sam ar
beid mellom liere nordiske land.

Prosjekteksportfondet skal i følge utredningen yte økonom isk støtte til 
forberedende prosjek tstud ier (prefeasibility og feasibility studies). Vi antar 
at det på et så tidlig stadium  av et prosjekt vil være vanskelig å bedømme 
hvor sto r deltagelse det vil komme til å bli i prosjektet fra de enkelte 
nordiske land. Det vil da også være vanskelig for fondets styre å avgjøre 
om en søknad om stø tte har ” N ordisk in teresse” . For å unngå den tvil som 
her kan oppstå bør stø tten  fra fondet begrenses til prosjekter hvor det 
allerede ved forstudien er etablert et sam arbeid mellom bedrifter i to eller 
flere nordiske land. D ersom  forstudien skal utføres av konsulenter, bør det 
delta konsulentfirm aer fra minst to nordiske land når ikke oppdragsgiveren 
må kunne sies å ivareta det nordiske aspekt.

Det sies i rapporten  at spørsm ålet om tilbakebetaling av stø tte fra fondet 
bør vurderes av fondets styre i hvert enkelt tilfelle. Vi vil foreslå at det 
innføres som en fast regel at midlene skal tilbakebetales dersom  prosjekt- 
kontrakten  oppnås. D erved vil fondet kunne gi støtte til flere p rosjektstu
dier med den foreslåtte budsjettram m e.

De øvrige forslagene i rapporten går dels ut på tiltak for å bedre infor
m asjonsinnsam lingen om relevante eksportprosjekter og om sam arbeids
m uligheter mellom bedrifter i nordiske land, dels foreslås det at de rele
vante institusjoner og m yndigheter søker å sam ordne vilkårene ved ek
sportkreditter og eksportkred ittgaran tier på nordisk basis.

Forslagene om nordisk sam arbeid når det gjelder inform asjonsinnsam 
ling synes å være velbegrunnede og vi håper at N orges E ksportråd  i 
sam arbeid med de andre lands eksportfrem m ende organisasjoner vil ar
beide videre med disse. Vi vil særlig frem heve forslaget om å m arkere 
N orden som leverandør til prosjek ter finansiert av de internasjonale o r
ganisasjonene. De nordiske leveransene til slike prosjekter står ikke i 
forhold til de bidrag som vi y ter til disse organisasjonene.

U tredningsgruppen har selv konstatert at det foreligger begrensede mu-
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ligheter for en harm onisering av kreditt- og garantiordningene. G arantier 
så vel som kredittvilkår er utform et e tte r de nasjonale kapitalm arkeder og 
u tgjør et viktig virkem iddel i det enkelte lands eksportfrem m ende aktivi
teter. De enkelte land ønsker her å beholde sin fleksibilitet m .h .t .  subsi
dieringens størrelse og utform ing. Vi er enige med utredningsgruppens 
vurdering på dette punkt, og tro r at det er betydelige begrensninger for en 
nordisk harm onisering av kreditt- og garantivilkår ved eksportkreditter.

Vi vil imidlertid påpeke betydningen av at de nordiske land sam arbeider 
i utviklingen av de eksportfrem m ende tiltak. D ette vil styrke oppfatningen 
av N orden som en enhet og lette sam arbeidet mellom nordiske bedrifter 
når det gjelder p rosjekteksport.

Oslo, 3. septem ber
E tte r fullmakt
O. C. M uller

O dd Gøthe

Utenriksdepartementet:

U tenriksdepartem entet har med interesse studert den fremlagte u tred
ning vedrørende nordisk sam arbeid om prosjekteksport.

F ra et u tenriksøkonom isk synspunkt e r det ønskelig å  styrke innsatsen 
med tanke på å oppnå øket prosjekteksport.

En slik virksom het er forbundet med store krav til kapital, arbeidskraft 
og øvrige ressurser. Forholdene burde derfor i sin alminnelighet ligge til 
rette  for nordisk sam arbeid innenfor dette  om rådet.

U tenriksdepartem entet vil i denne sam m enheng spesielt frem heve be
tydningen av u tredningens forslag om å yte lån, støtte og garantier til 
fellesnordiske prosjekteksporttiltak . U tenriksdepartem entet antar at de 
foreslåtte finansielle ordningene vil virke utfyllende og kom plem enterende 
til gjeldende nasjonale lån-, stø tte- og garantiordninger.

U tenriksdepartem entet anser det også av viktighet å u tbre kunnskap 
innen N orden om  de enkelte nordiske lands næringsliv for på denne måten 
å skape et bedre grunnlag for sam arbeid mellom de nordiske lands be
drifter.

U tenriksdepartem entet vil derfor støtte utredningens forslag om å arran
gere prosjek teksportsem inarer innenfor avgrensede em neom råder med 
deltakelse fra aktuelle bedrifter i de nordiske land.

U tenriksdepartem entet stiller seg positivt til et nærm ere sam arbeid mel
lom de nordiske lands u tenriksstasjoner med det form ål å fremm e nordisk 
prosjekteksport når dette  er ønskelig og naturlig.
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U tredningen ta r opp en del spørsm ål som også behandles av de nordiske 
fagm yndigheter på b istandssektoren .

I denne anledning uttalte N ordisk Råd på sin sesjon i 1980:
” N ordisk Råd anser det nødvendig med en kartlegging av m ulighetene for 
nordisk sam arbeid innen grenseom rådene til bistandspolitikken, f.ek s . lån 
til etablering av bedrifter, stø tte  til investeringer, kreditter etc. I denne 
sam m enheng bør vurderes hvilken rolle N ordisk Investeringsbank kan 
spille” .

Fra M inisterrådets side er det ennå ikke gitt noe pålegg til em betsm anns- 
kom itéen om oppfølging av denne saken. Men Em betsm annskom itéen for 
b istandsspørsm ål (EK B) vil på sitt møte i septem ber foreta en foreløpig 
drøftelse med sikte på å:

a) skissere i grove trekk hvilke aspekter av dette sam arbeidet som det vil 
være naturlig og fruk tbart å utrede.

b) gi anvisning om hvorvidt eller hvordan disse aspekter bør om tales i en 
frem driftsrapport om gjennom føringen av en nordisk utredning om det 
fremtidige nordiske sam arbeid på bistandsom rådet.

c) gi Sekretariatet veiledning for dets vurdering av hvilke formelle pålegg 
M inisterrådet bør utferdige til EKB og andre organer (herunder Em bets
m annskom itéen for H andelspolitikk) i sakens videre behandling.

U tenriksdepartem entet vil anbefale et nært sam arbeid mellom de nordis
ke fagm yndigheter på det bistands- og handelsm essige om råde i 
oppfølgingen av anbefalingene i den foreliggende utredning.

Oslo, 18. septem ber 1980
For U tenriksm inisteren:

Erik Selm er  
Fung. ek sp e d is jo n ss je f

Nils O. D ietz  
B yråsjef

NORAD, Direktoratet for utviklingshjelp:
Vi har ingen synspunkter på de konkrete forslag og anbefalinger som 

U tredningsgruppen har lagt frem . Im idlertid vil vi gjerne gi u ttrykk for at 
den del av u tsty rspakker og m er kom plette anlegg som gjelder opplæring, 
utdanning etc ., og som kan sette utviklingslandene bedre istand til å ta 
imot og nyttiggjøre seg u tsty ret, av NORAD tillegges meget stor betyd
ning.

Uten at det er konkret vurdert og heller ikke diskutert med nordiske
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kolleger, vil vi peke på m ulighetene for et visst samspill med de nordiske 
bistandsorganisasjoner om denne del av pakken/anlegget.

Oslo, 1. septem ber 1980
R. R oem -N ielsen  

R ådg iver for næ ringslivet

Garanti-instituttet for eksportkreditt:

Saken har vært forelagt Institu tte ts styre som vil avgi følgende uttalelse:

1. G enerelle kom m entarer
Styret vil peke på at form ålet med å utvikle et nordisk sam arbeid for å 

frem m e prosjek teksport, må være at dette bidrar til å realisere eksport som 
ikke ville blitt gjennom ført basert på nasjonale eksportfrem m ende tiltak. 
Det bør ved evt. innføring av slike tiltak vurderes om ikke arbeidsoppga
vene minst like rasjonelt kan ivaretas av etablerte institusjoner og/eller 
sam arbeidsm ønstre. Det bør videre unngås at nordiske tiltak har forvri
dende effekter på sam arbeidet mellom bedrifter innenfor et land og på det 
sam arbeidet bedrifter i N orden har med bedrifter utenfor N orden, fordi 
disse tiltak er m er gunstige enn nasjonale tiltak.

S tyrets u ttalelser om de enkelte forslag er gitt med bakgrunn i disse 
generelle kom m entarer.

2. E ndringer i eksportgaran tisystem en e
Styret er enig i u tredningsgruppens vurderinger om at det på kort sikt 

foreligger begrensede m uligheter for nordisk harm onisering av eksportga
ranti- og kredittvilkår.

Styret stiller seg positivt til forslaget om at de nordiske garantiinstitu- 
sjoner utv ider garantidekningen av underleveranser fra nordiske land slik 
at samme dekningsgrad anvendes innenfor N orden som innenfor EF. 
Videre anbefales det at avtalen om såkalte sam ordnede garantier utvides til 
også å om fatte långivergarantier og tilbudsgarantier (bonds). Disse tiltak 
må forventes å ville stim ulere det nordiske prosjektsam arbeid samtidig 
som de er gjensidig forpliktende på nordisk basis.

5. N ordiske eksportkred ittram m er
Spørsm ålet om nordiske kredittlinjer fra Den N ordiske Investeringsbank 

(NIB) i tillegg til de nasjonale berører ikke G IE K  direkte. Styret vil 
imidlertid peke på at basert på gjeldende Stortingsvedtak kan G IEK  ikke gi 
kjøperkredittgaranti direkte overfor utenlandske banker for lån disse yter 
til utenlandske kjøpere.
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For at G IE K  skal kunne gi garanti for slike fellesnordiske kredittlinjer, 
må derfor enten S tortingets vedtak  endres eller garantien må stilles overfor 
Eksportfinans som opp trer som långiver direkte overfor kjøper eller over
for NIB.

Styret er forøvrig kjent med at eksportkredittinstitusjonene i Sverige, 
Finland. D anm ark og Norge er kom m et til enighet om et sam arbeidsopp
legg for finansiering av fellesnordiske eksportkontrak ter. Styret vil derfor 
peke på at det ved vurderingen av spørsm ålet om hvordan nordiske ek
sportkreditter skal koordineres, bør legges vekt på å finne fram til den 
adm inistrative løsning som er best egnet til å fremm e nordisk prosjektek- 
sport.

4. N ordisk  prosjek teksp ortfon d
I utredningen foreslås opprette t et fond som er tenkt benyttet til å 

finansiere tilskudd til nordiske virksom heters deltakelse i forberedende 
prosjektstudier, herunder stø tte til sem inarer, m arkedsundersøkelser og 
lignende. Denne ordningen vil evt. komme som et tillegg til eksisterende 
nasjonale ordninger, som f.ek s . den norske anbudsgarantiordningen.

S tyret vil peke på at et alternativ til det skisserte opplegg kan være et 
system  hvor denne type ordninger adm inistreres nasjonalt og de nasjonale 
ordninger også kan om fatte nordiske prosjekter. Dette vil kunne gi ord
ningene større fleksibilitet. S tyret har imidlertid ingen bem erkninger til at 
det for en prøveperiode på fem år opprettes et slikt fond.

5. N ordiske prosjektinvesteringslån
Det foreslås i utredningen at prosjektinvesteringslånene gis til stater, 

m yndigheter og virksom heter i utviklings- og statshandelsland for å mu
liggjøre totalfinansiering av investeringsprosjekter med nordisk interesse. 
Lånene skal være et tilbud i tillegg til tradisjonelle finansieringskilder. I 
praksis vil derfor lånene bli en form  for toppfinansiering. Lånene foreslås 
gitt til m arkedsrente med avdragsprofil tilpasset det enkelte prosjekts 
inntektsstrøm .

U tredningsgruppen foreslår at ordningen adm inistreres av N IB . dels 
som långivende institu tt og dels som garantiinstitutt. NIB skal imidlertid 
ha 100 pst. risikoavdekning ved at de nordiske land gir statsgarantier til 
N IB som skal dekke kredittrisikoen.

S tyret vil peke på at basert på det foreslåtte system , vil NIB få følgende 
to funksjoner:
-  NIB gir prosjektinvesteringslånene, dvs. opptrer som långiver
-  NIB adm inistrerer risikoavdekningsordningen, dvs. opptrer som garan

tist med 100 pst. risikoavdekning.
E tter sty rets vurdering kan det d iskuteres om dette er hensiktsm essig/ 

naturlig. Erfaring tilsier vel at disse to arbeidsoppgaver bør ivaretas av
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flere institusjoner slik at flest mulig vurderer de ulike sider ved prosjek
tene.

1 utredningen foreslås det at hvis NIB gir garanti til annet finansierings
institutt bør garantitaker ha 5 pst. egenrisiko, da slik risikospredning vil 
sikre best mulig saksbehandling også i långiverorganisasjonene. S tyret vil 
si seg generelt enig i dette  prinsipp, men vil peke på at det foreslåtte 
opplegg derm ed vil innebære at NIB får en preferanse når den opptrer som 
långiver. En slik preferanse vil unngås hvis NIB bare skal opptre som 
långiver under sam m e garantivilkår som andre finansinstitusjoner. Avgjø
relse om garantistillelse vil da m åtte ligge i de nasjonale garantiinstitutter. 
Blir det, som utredningsgruppen foreslår, opprette t en komite med repre
sen tan ter fra de nasjonale eksportgarantiinstitusjoner som skal gi uttalelse 
til NIB om risikospørsm ål, vil G IE K  stille seg positiv til en slik oppgave.

S tyret er videre av den oppfatning at det bør nærm ere avklares om 
garantiene skal gis basert på en selvfinansierende ordning eller om det skal 
aksep teres visse tap som prisen for å få introdusert ” nordisk prosjekteks
p ort” . I utredningen synes dette  uklart. Det er også uklart i hvilken grad 
lånene skal knyttes til nordiske leveranser.

S tyret vil også gjøre oppm erksom  på at statlige prosjektinvesteringsga- 
rantier vil innebære en risikokonsentrasjon idet disse gis i tillegg til ek- 
sportkredittgarantien  o verfo rand re  långivere.

I utredningen argum enteres det på den ene side med at ” nordiska 
projektinvesteringslån kan också ses som en konkret åtgärd från de nordis
ka ländernas sida för att tillgodose önskem ål om ökade resursöverföringar 
till u -länder”  mens det andre steder snakkes om ” komm ersiella villkor” 
og ” lån läm nas till land med relativt god kreditvärdighet” . S tyret m ener 
det bør presiseres om det skal være begrensninger i hvilken type land 
(relativt rike, relativt fattige) som evt. lån skal kunne gis til. En slik 
presisering vil være nødvendig både av hensyn til fastsettelsen av garanti
ram m en og den senere saksbehandling.

S tyret vil til slutt u ttrykke tvil om  det er mulig for NIB å operere utenfor 
” consensus-system et”  så lenge den opptrer under statlige garantier.

Oslo, 12. septem ber 1980
H elge K rin gstad  

A dm . D irek tør
Erik Balchen  
S tyre  sek re tæ r
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Norges eksportråd:

N orges eksportråd  vil gi sin tilslutning til de forslag som er fremm et av 
utredningsgruppen. Vi vil understreke betydningen av at forholdene legges 
til rette for økt form idling av inform asjon til nordiske bedrifter om mulige 
sam arbeidspartnere i andre nordiske land, dersom  et sam arbeid om pro- 
sjekteksport skal kunne realiseres. Vi vil imidlertid peke på at felles 
nordisk innsats på inform asjonsom rådet ikke bør føre til en svekkelse av 
den innsats som finner sted på nasjonalt plan. Form idling av informasjon 
om aktuelle prosjek ter fra de internasjonale banker og utviklingsinstitu- 
sjoner til de relevante bedrifter k rever en kjennskap til næringslivet i det 
enkelte land som det neppe kan være økonom isk rasjonelt å bygge opp på 
nordisk nivå.

Oslo, 28. august 1980
N orges eksportråd

P eter M ellbye  
K on su len t

Den norske bankforening:

I. G enerelt
Som kjent har norske forretn ingsbanker i lengre tid vært opptatt av å 

frem m e norsk  industri’s internasjonalisering. Gjennom praktiske tiltak og 
konkrete prosjek ter har dette også vært søkt gjennom ført i sam arbeid med 
andre nordiske bedrifter og institusjoner.

Vi ser positivt på de nordiske m yndigheters arbeid med å forbedre 
ram m ebetingelsene for et utvidet eksportsam arbeid  mellom nordiske be
drifter. Riktig organisert og gjennom ført vil de tiltak som er skissert i 
rapporten, kunne represen tere et verdifullt bidrag til internasjonaliserings
prosessen i norsk industri.

Vi har således ingen m otforestillinger mot idéen om generelt å utvikle et 
nærm ere nordisk sam arbeide om prosjek teksport, og er enig i de argu
m enter som legges til grunn for dette.

Det må imidlertid legges sterk vekt på at de foreslåtte ordninger ikke 
virker konkurransevridende i den forstand at nordisk samarbeid om pro
sjekteksport p.g.a. disse spesielle tiltak fremstår som mer fordelaktig enn 
et samarbeide mellom norske bedrifter. Videre må det være en forutset
ning at initiativ til samarbeid og prosjektleting/studier som en hovedregel 
må komme fra industrien selv. Vi ser det også som viktig at de konkrete 
t5-29:sess B 33/e Suppl. 2
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tiltak som man i rapporten foreslår gjennom ført, i størst mulig grad søkes 
realisert gjennom eksisterende institusjoner.

2. Inform asjonsom rådet
Gjennom egen m arkedskontakt. Eksportrådets virksom het og forret

ningsbankenes kontaktform idling har eksportindustrien idag rikelig tilgang 
på inform asjon om aktuelle p rosjekter i de fleste deler av verden. Det har 
imidlertid vært et problem at prosjektinform asjonen kom m er for sent til at 
bedriftene kan starte m arkedsføringen av sine produkter og tjenester tids
nok til å påvirke kriteriene for f. eks. anbudsutform ing.

Vi stø tter derfor fullt opp om den m ålsetting at et apparat for prosjekt- 
overvåking skal kunne fange opp prosjekter mens de ennå befinner seg på 
idéstadiet.

Vi stiller oss således positive til de forslag som frem settes forsåvidt 
angår organiseringen av inform asjonen om de forskjellige prosjektmulig- 
heter rundt omkring i verden. Spesielt vil vi påpeke ønskeligheten av 
fellesnordiske foranstaltn inger til sikring av en rimelig nordisk represen ta
sjon ved besettelse av stillinger i de internasjonale organisasjoner. Vi tror 
dette  er et meget godt utgangspunkt for å komm e inn i de store FN - og 
utviklingsprosjekter. Eksem pelvis e r ansettelsen av Paul Thyness i FN en 
meget god begynnelse i så m åte. I sin stilling represen terer han utvilsomt 
en meget verdifull ressurs som norsk og nordisk næringsliv bør kunne 
u tnytte. En norsk forretningsbank har forøvrig sam men med Eksportrådet, 
N orconsult og noen få andre konsulentfirm aer i snart to år hatt en felles 
” prosjek tle ter" ved V erdensbanken i W ashington. Tanken er at vedkom 
mende skal få bragt norske konsulenttjenester inn i Verdensbankprosjek- 
tene og at disse igjen skal kunne trekke med seg norsk industri når pro
sjektarbeidene skal utføres. Ordningen har hittil vært positiv og vil fort
sette. Med en ny nordisk "sam arbeidsg iv" på det internasjonale prosjekt
om rådet kan det dessuten  tenkes at representanten  vil finne frem til pros
jek te r som han på rent norsk grunnlag ville ha betraktet som for store og 
uoverkom m elige.

Gjennom N O R A D 's og tilsvarende institusjoners arbeid i sine respekti
ve hovedbistandsland er inform asjonstilgangen idag tilfredsstillende for 
disse land. T ilsvarende gjelder for våre viktigste handelspartnere og de 
vestlige industriland generelt. En ny inform asjonstjeneste bør derfor etter 
vår vurdering prioritere tilgangen på informasjon om de land som ikke 
faller inn under gruppen nordiske hovedbistandsland eller de mest frem tre
dende industriland.

1 tillegg til inform asjon utenfra trengs det et meget godt kjennskap til de 
enkelte nordiske bedrifters forutsetninger for deltagelse i prosjekteksport. 
Vi vil ikke unnlate å nevne at sistnevnte punkt kanskje represen terer det 
største problem  i forbindelse med effektiv prosjektformidling.

Særlig sm å og m ellom store bedrifter kan ofte ha problem er med å dra
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praktisk nytte av tilgjengelig inform asjonsm engde om prosjektm uligheter i 
u tlandet. Det er derfor i noen grad nødvendig at informasjon blir kritisk 
gjennom gått før u tsendelse til norske bedrifter.

Forretn ingsbankene spiller idag en viktig rolle som form idler av pro
sjekter og prosjektinform asjon og står sentralt i den endelige prosjektva- 
luering ved vurdering av kredittrisiko, politisk risiko og tilretteleggelse av 
finansiering basert på nasjonale og internasjonale kilder. Forretn ingsban
kenes internasjonale apparat, datterbanker, affilierte banker, represen ta
sjonskontorer o. 1., bør kunne trekkes inn i den planlagte inform asjonstje
neste.

3. H arm onisering av eksisterende finansieringsordninger
Erfaring i forretn ingsbanker og også hos deres kunder er at konkurran

sen om eksportkontrak ter er meget avhengig av konkurransedyktige finan
sieringsløsninger. T rass i consensusreglene synes norsk industri å møte 
betydelig konkurranse fra andre industriland som kan yte rentesubsidierte 
lån med gunstig avdragstid.

En harm onisering av de nordiske eksportkredittordninger, som jo  alle 
bygger p å consensus-reglene, vil e tte r vårt syn bare i liten grad kunne bidra 
til en bedret konkurransesituasjon for nordisk eksportindustri. Vi vil dess
uten få peke på at nordiske eksportkred ittinstitusjoner allerede har etablert 
hensiktsm essige sam arbeidsform er. Av hensyn til behovet for å kunne ta 
særlige nasjonale virkem idler i bruk. kan det vel også stilles spørsm ål om 
hvor langt det vil være riktig å gå i retning av full harm onisering. Vi stiller 
oss imidlertid åpne for det syn at visse tiltak bør iverksettes for de tilfeller 
der forskjellige regelverk opplagt vanskeliggjør sam finansieringsløsninger.

Vi finner de tiltak som foreslås angående risikoavdekning via de respek
tive lands garantiinstitu tter som rimelige, selvom det utvilsom t ville være 
enda bedre for nordisk eksportarbeides form ål med mer utvidede garan
tiordninger enn det rapportutvalget er kom m et frem til som realistisk 
oppnåelig.

E tter vår vurdering bør man i tillegg til de foreslåtte tiltak også vurdere 
garantiordninger som kan gjøre det lettere for nordiske bedrifter å påta seg 
ansvar for hovedentrepriser. Som kjent viker nordiske bedrifter idag ofte 
tilbake for slike oppgaver fordi kravene som stilles til kontraktsgarantier 
biir for store.

4. N ordisk  prosjek t eksportfond
Vi deler fullt ut det syn at et nordisk prosjekteksportfond, kom plem en

tært til eksisterende nasjonale ordninger, vil kunne utgjøre et interessant 
instrum ent til frem m e av nordisk prosjekteksport og derm ed stimulere 
norsk industris internasjonalisering. Et slikt fond vil utvilsom t kunne virke 
ansporende på enkelte bedrifters og grupper av bedrifters iherdighet når 
det gjelder å bearbeide de store internasjonale organisasjonene.
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Fondets virksom het bør være innrettet mot utredninger og forstudier 
som i størst mulig utstrekning gir et konkret inform asjonsgrunnlag som de 
aktuelle bedrifter kan bygge videre på i sin m arkedsføring. Denne m ålset
ting fo ru tsetter et nært sam arbeid med bedriftenes egne folk. Videre vil det 
være riktig å engasjere bedriftenes bankforbindelser i en tidlig fase av 
prosjektevalueringen, slik at også de finansielle aspekter ved prosjektet 
kan klarlegges.

5. N ordiske prosjektinvesteringslån
Den foreslåtte kredittordning bør etter vår vurdering gi m uligheter for å 

kunne tilby langsiktige lån tilpasset prosjektenes tekniske/økonom iske le
vetid og til fast rente. Prosjektlån bør ytes til p rosjekter med tilstrekkelig 
” cash flow ” til å tilbakebetale lånet til kom m ersielle vilkår. Imidlertid vil 
vi bem erke at det kan være riktig, når konkurransehensyn tilsier dette , å 
yte en viss ren testø tte . Slik ren testø tte  bør kunne ansees som en del av 
nordisk ressursoverføring til utviklingsland. Det bør imidlertid presiseres 
at en ordning for finansiering av nordisk prosjekteksport ikke må forhindre 
at det i frem tiden etab leres tilsvarende tilbud på nasjonalt nivå.

D et frem går av M inisterrådets rapport at de nordiske forretningsbanker 
bør kunne delta i prosjekt-låneordningen på lik linje med N ordisk Investe
ringsbank (NIB). Vi deler dette syn og an tar at konkurransem essige hen
syn ligger til grunn for denne anbefaling. R apporten foreslår imidlertid 
videre at NIB bør adm inistrere den garantiordning som skal gi den risi- 
komessige avdekning for forretningsbankene og prosjektutlån. E tte r vårt 
syn ville det av konkurransem essige hensyn være uheldig om denne garan
tiordning tillegges N IB , som også vil være bruker av ordningen. Vi ville 
finne det riktigere om garantiordningen ble lagt til en frittstående institu
sjon eller underlagt en sam arbeidsordning mellom de nordiske garantiinsti
tu tte r for eksportkred itter.

Vi er av den oppfatning at forretningsbankene bør kunne spille en meget 
mer aktiv rolle i eksportfinansieringsarbeide, uavhengig av NIB. De store 
norske og nordiske forretningsbankene besitter idag en internasjonal finan
sieringsekspertise og har internasjonal kontakt- og inform asjonsflate som 
fullt ut se tter en i stand til å  finansiere p rosjekter av den art det her er tale 
om. Blir prosjektene for store kan bankene sam arbeide om dem. Forret
ningsbankene vil også muligens ha bedre forutsetninger for å innta en mer 
fleksibel holdning til nødvendigheten av garantier i hvert enkelt tilfelle, noe 
som kan redusere om kostningene ved prosjektet.

Problem et for forretningsbankene når det gjelder eksportfinansiering er 
av ” funding” -messig art. D ette burde imidlertid kunne la seg løse bare de 
enkelte lands m yndigheter og sentralbanker er villige til å la bankene få 
trekkrettigheter til fast rente og på lang sikt for eksportfinansieringsform ål. 
H vis m yndighetene i de enkelte land kan legge forholden e til rette  fo r  
N IB ’s finansiering, burde de sam m e m yndigheter også kunne gjøre de t fo r
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forre tn in gsban ken e. Ved å gi forretningsbankene de samme m uligheter for 
å  drive eksportfm ansiering som de nasjonale eksportkred ittinstitu tter og i 
dette tilfelle N IB , vil man dessuten  sikre eksportbedriftene et bredere 
finansieringstilbud og sannsynligvis større sjanse for å få gjennom ført 
prosjektene.

Som konklusjon på våre kom m entarer kan vi si at vi er enige i behovet 
for sam arbeide på dette  om råde, men at vi gjerne skulle sett at forretnings
bankene spilte den aktive rollen i det nordiske eksportfinansieringsarbei- 
det og at NIB var et supplem ent til forretningsbankene, og ikke om vendt.

Oslo, 17. septem ber 1980
Den norske bankforening

Sverre W. R ostoft 
A dm . d irek tø r

Norges industriförbund:

G enerelt
Industriforbundet er enig i U tvalgets vurdering av prosjekteksportens 

betydning i årene frem over for de nordiske lands industri. M arkedet for 
denne eksport ser ut til å være i vekst. E ksport av denne type kan bidra til 
å gi norsk industri nye utviklingsm uligheter og er en av forutsetningene for 
ytterligere satsning på teknologisk basert produksjon og u tnyttelse av ulike 
form er for know-how i norsk industri.

M en det synes som om både norske og nordiske industribedrifter idag 
har visse handicap i forhold til de større eksportland, særlig med hensyn til 
finansieringsm ulighetene. Vi finner det derfor riktig at m yndighetene i de 
nordiske land har u tredet mulighetene for å stim ulere prosjekteksporten 
fra de nordiske land og å bringe de konkurransevilkår som nordisk industri 
arbeider under på dette  om råde på høyde med hva industrien i andre land 
nyter godt av.

Prosjekteksportoppdragene blir alt større og m er kom pliserte og stiller 
helt spesielle krav til bedriftenes produksjonsm essige, personellm essige og 
finansielle ressurser. M ed den størrelse og sam m ensetning norsk industri 
har, vil det ofte være en forutsetning for å oppnå slike oppdrag at flere 
bedrifter sam arbeider -  enten  med innenlandske bedrifter, med nordiske 
bedrifter eller med annen utenlandsk industri.

Et økt sam arbeide på dette  om rådet med annen nordisk industri ville 
være verdifullt som ledd i arbeidet med å utvikle et nærm ere nordisk
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industrisam arbeide og hvor det særlig er ønskelig å styrke sam arbeidet om 
m arkedsføring i tredjeland. Vi ser det derfor som ønskelig at det iverk
settes hensiktsm essige stim ulansetiltak for prosjekteksport på finansie
rings- og garantisiden for å styrke sam arbeidet på bedriftsplanet i N orden.

Forbundet vil imidlertid gjerne peke på enkelte forhold som bør tillegges 
vekt ved utform ingen av tiltakene og fastsettelsen  av de finansielle ram 
mer.

Vi tro r det er riktig og viktig å unngå at eventuelle nordiske tiltak får 
diskrim inerende effekt på ulike m åter. H ensynet til enkeltbedrifters kon
kurranseposisjon, til sam arbeidet mellom bedrifter innenfor ett land og 
med bedrifter utenfor N orden må tas med i betraktningen slik at forvri
dende virkninger ikke oppstår. I dette ligger det bl. a. at nordiske tiltak bør 
ha sin parallell i og bygge på tilsvarende nasjonale tiltak. Eventuelle 
låneordninger, stø tteordninger o .l . som iverksettes på nordisk basis, bør 
derfor følges opp med nasjonale tiltak med sikte på å styrke norsk prosjekt
eksport som foretas av enkeltstående norske bedrifter, eller i sam arbeide 
mellom tiere norske bedrifter. N ordisk bedriftssam arbeide bør ikke 
begunstiges på bekostning av sam arbeide mellom innenlandske bedrifter. 
Dette spørsm ål har særlig aktualitet i forbindelse med forslaget om nordis
ke prosjektinvesteringslån (jfr. nedenfor).

Det er imidlertid ikke grunn til å overdrive risikoen for slik diskrim ine
ring. like lite som det er grunn til å overdrive forventningene til de fore
slåtte nordiske tiltak. Det foregår allerede et ikke ubetydelig sam arbeide på 
bedriftsplanet mellom de nordiske land på dette om rådet, og dette vil i 
frem tiden trolig utvikle seg videre i et hvert fall. Av denne grunn og ut fra 
ønsket om å unngå diskrim inering og å vinne erfaring, bør de finansielle 
ram m er som er foreslått ju s te res ned. Vi går i et hvert fall ut fra at de 
norske bevilgninger til de foreslåtte nordiske tiltak ikke vil skje på bekost
ning av de løpende bevilgninger til eksportfrem m ende tiltak i Norge.

Utvalgets m andat var å undersøke interessen for en felles nordisk pro
sjektorganisasjon og å utarbeide forslag til organisasjonsstruktur for en slik 
organisasjon. Vi e r enige med Utvalget i at opprettelsen av en slik nordisk 
prosjektorganisasjon ikke er ønskelig. Istedet har Utvalget frem m et forslag 
om stimulering av sam nordisk prosjekteksport ved sam arbeide mellom de 
eksportfrem m ende organer i de nordiske land og til forslag om harm onise
ring av de gjeldende ordninger på prosjekteksportom rådet. Vi har følgende 
kom m entarer til de viktigste av disse forslag.

Inform asjonsom rådet
De berørte m yndigheter og eksportfrem m ende organisasjoner i de nor

diske land har allerede idag et veletablert sam arbeide seg imellom og følger 
nasjonal praksis i forhold til de interesserte bedrifter. Det er naturlig at 
man går skrittvis videre i sam m e retning og gjennom fører sam arbeidet i 
den grad det er hensiktsm essig slik forholdene utvikler seg.
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Industriforbundet stiller seg positivt til nordiske prosjekteksportsem i- 
narer med tanke på gjensidig inform asjon og erfaringsutveksling. Enkelte 
av de nordiske lands bedrifter har ekspertise som det ville være en fordel 
ble gjort kjent for en større krets.

De nordiske land yter som ledd i sin m ultilaterale bistand relativt store 
finansielle bidrag til de internasjonale organisasjoner som arbeider med 
prosjekter i utviklingsland. De nordiske lands andel av leveranser finan
siert gjennom disse organisasjoner, står imidlertid i dårlig forhold til deres 
bidrag. Vi er enige i U tvalgets forslag med sikte på å bedre forutsetningene 
for nordisk deltagelse i p rosjekter finansiert av slike internasjonale organer 
gjennom økt presentasjon av nordisk kom petanse, økt m arkering av nor
disk interesse og med en bedre representasjon i de enkelte organisasjoner.

Den nordiske innsats på disse om råder må ses som et supplem ent til det 
som gjøres fra norsk side for å oppnå en økt norsk andel av prosjekter og 
leveranser under de internasjonale organisasjoner. Hvis arbeidet på dette 
om rådet ikke skulle gi de ønskede resu ltater, m elder spørsm ålet seg om en 
om vurdering a v  de rela tiv t høye norske bidrag, f .e k s .  til U N D P, og  
alternativ anvendelse av m idlene til p rosjek ter  under N orges bilaterale 
bistand til utviklingsland.

Garanti- og kredittvilkår
Vi deler U tvalgets skepsis med hensyn til m ulighetene av en nordisk 

harm onisering av garanti- og kredittvilkår. K redittspørsm ålene henger 
norm alt sam m en med de nasjonale forhold på kapitalm arkedene og er 
dessuten et selvstendig eksportvirkem iddel. En harm onisering som skulle 
bestå i en utligning av forskjeller på et eller annet gjennom snitt av de 
nåværende vilkår, vil neppe være hensiktsm essig eller mulig. En harm oni
sering til de gunstigste vilkår er et spørsm ål som det enkelte land må ta 
stilling til. Forbundet slu tter seg imidlertid til U tvalgets forslag om å 
forbedre garantisystem ene med sikte på å øke nordiske hovedleveran
dørers m uligheter for å anvende underleverandører fra andre land.

Vi kan i prinsippet stø tte forslaget om egne nordiske eksportkredittram - 
m er som en prøveordning. Forutsetningen må være at de nordiske eks- 
portkredittinstitusjoner og N ordisk Investeringsbank når frem til enighet 
om prinsippene for sam arbeide om dette og tilpassing av de nødvendige 
garantier. I ethvert fall ser vi på nordiske eksportkred ittram m er som et 
supplem ent til nasjonale kredittram m er. Det er ikke ønskelig at det her 
oppstår et konkurranseforhold. Vi er enige i anførslene fra Arbeidsgruppen 
for finansieringsspørsm ål om at de nordiske kredittram m er først og frem st 
bør kunne brukes til prosjekt eller overfor institusjoner som ikke bear
beides aktivt av enkeltstående nordiske bedrifter eller finansieringsinsti
tusjoner.
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N ordisk prosjek teksportfon d
Industriforbundet er enig i U tvalgets forslag til et nordisk prosjekteks

portfond som skal kunne finansiere bedriftenes forberedende prosjektstu
dier. Den antydede finansielle ram m e for dette  fond foreslås satt lavere og 
eventuelt ju s te rt opp senere i takt med behovet.

P rosjekteksportfondet biir eventuelt ett av virkemidlene i det nordiske 
industrisam arbeide, og Forbundet ønsker derfor å være represen tert i det 
foreslåtte styre for fondet.

N ordisk  prosjek t investeringslån
Opplegget til nordiske prosjektinvesteringslån gjennom N ordisk Inve

steringsbank vil kunne m edføre totalfinansiering av større investeringspro
sjek ter og dessuten represen tere en interessant form for ressursoverføring 
fra N orden til utviklingslandene. Det er foreslått avsatt betydelige midler 
for denne ordningen.

Industriforbundet m ener at dette  kan bli et hensiktsm essig virkemiddel 
med sikte på å øke nordisk prosjekteksport. Vi savner imidlertid tilsva
rende tiltak for totalfinansiering av prosjekter som på nasjonalt grunnlag 
kan stim ulere enkeltbedrifter og sam arbeidende norske bedrifter til økt 
satsing på prosjekteksportm arkedet. Vi viser i denne forbindelse til hva 
som innledningsvis e r anført om sam m enhengen mellom nordiske og na
sjonale tiltak. N år vi i prinsippet stø tter forslaget om nordiske prosjektin
vesteringslån, foru tsetter vi derfor at en lignende ordning i tilfelle blir 
tilgjengelig for norske bedrifter som sam arbeider på nasjonal basis.

De foreslåtte nordiske prosjektinvesteringslån er foru tsatt gitt på kom 
mersiell basis. Vi har m erket oss at U tvalget ikke har vurdert spørsm ålet 
om såkalte ” m yke”  investeringskreditter (blandede kreditter), d .v .s .  kre
ditter med ren testø tte  finansiert over b istandsbudsjettet. Vi forstår at 
saken er overlatt den nordiske em betsm annskom ité for bistandsspørsm ål. 
Internasjonalt e r bruken av blandede k reditter økt sterk t i de seneste år, 
hvilket svekker norsk industris konkurranseevne. Uavhengig av om det 
blir arbeidet videre med spørsm ålet om blandede kreditter på nordisk 
basis, bør saken vurderes nærm ere av norske m yndigheter med sikte på en 
eventuell nasjonal ordning.

Forbundet vil tilslutt ikke unnlate å minne om at det i de offisielle 
svensk-norske bilaterale industrielle drøftelser er frem kom m et visse fore
løbige svenske forslag om bilaterale sam arbeidstiltak av tilsvarende art 
som U tvalget har foreslått iverksatt på nordisk basis. Det ville derfor være 
h en siktsm essig  å se d isse forsk je llige initiativ i sam m enheng m ed sikte på  
avklaring m ellom  og en viss prioritering av sam arbeidsforslagen e , her
under avpassing av de finansielle ram m er for eventuelle nordiske tiltak i 
lys av de bilaterale løsninger som man m åtte forhandle seg frem til. Det bør
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derfor ikke tas endelig stilling til alle de foreslåtte nordiske tiltak før det er 
kom m et til avklaring om det fremtidige norsk-svenske industrisam arbeide.

Oslo, 21. august 1980
N orges industriforbund

Jan Didriksen  
A dm . d irek tø r

Eksportfinans:

G enerelt om  nordiske tiltak
E ksportfinans m ener det e r riktig å sette i verk tiltak som stim ulerer 

sam arbeidet mellom bedrifter i de nordiske land. T iltakene m å tilre tte
legges slik at bedriftene kom m er inn i naturlige og økonom isk riktige 
sam arbeidsm ønstre innenfor N orden i tillegg til i sitt eget land. Den inter
nasjonale konkurranseevnen for den enkelte bedrift vil derved kunne 
styrkes.

En m å imidlertid unngå at nordiske opplegg overkom penserer slik at det 
blir mer lønnsom t å sam arbeide med bedrifter i andre nordiske land enn i 
sitt eget. D ette vil m edføre uheldige konkurransevridninger og ødelegge 
nasjonale sam arbeidsm ønstre som er møysomm elig bygget opp gjennom 
lang tid.

Med hensyn til organiseringen av nye tiltak, må effektiviteten være den 
bestem m ende faktor. Som bedriftene i rapportens undersøkelse også 
frem hever, vil et nordisk sam arbeid mellom nasjonale enheter kunne være 
vel så effektivt som å etablere nye organer. D ette b l.a . fordi man da har 
bedre kontakt, og fordi man kan bygge på den allerede foreliggende eks
pertise. De forslag som rapporten  frem legger, kan generelt håndteres enten 
via de etab lerte  nasjonale institusjoner, eller av spesielle nordiske institu
sjoner. Vi tro r det har en verdi i seg selv å etablere ordninger hvorved 
nasjonale institusjoner i hvert av landene bringes i jevnlig kontakt og 
sam arbeid. Ved slik kontakt kan man sikre seg at det nordiske sam arbeidet 
videreutvikles på de felt der b rukerne har de sterkeste behov.

R apporten s konkrete fo rsla g  
E ksportkredittgarantiordninger

Med hensyn til rapportens konkrete forslag, stø tter E ksportfinans de 
foreslåtte endringer i de nasjonale garantiordninger. D ette vil lette nordi
ske sam leveranser og gi eksportørene en større bredde av leverandører å 
arbeide med.
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E ksportkredittordninger
Den sam ordning som er foreslått for en harm onisering av eksportkredit

tene er allerede kom m et langt. Eksportkredittinstitusjonene i de nordiske 
land har et sam arbeid som bl. a. har ført til at man har forhandlet seg frem 
til den frem gangsm åte som er mest hensiktsm essig ved sam finansiering av 
nordiske prosjek ter, herunder nesten likelydende låneavtaler. Disse låne
av taler vil også bli benyttet i sam finansiering med forretningsbanker og 
internasjonale utviklingsbanker. Det kan dog være et spørsm ål om det er 
praktisk mulig helt å sam ordne finansieringsvilkårene. Særegenheter ved 
nasjonale stø tteordninger og m er generelt landenes fleksibilitet i handels
politikken kom m er her inn.

Eksportfinans har gjennom årene etablert et betydelig nett av eksport- 
k redittram m er over hele verden. På bakgrunn av vår erfaring, tro r vi 
nordiske opplegg på bestem te forutsetn inger kan være et nyttig supple
m ent. Således bør slike ram m er kun etableres etter  in itiativ fra  eksportører 
i to  eller flere nordiske land, ellers vil man lett kunne forstyrre de enkelte 
eksportbedrifters m arkedsposisjon eller aktive m arkedsarbeid. Slike nor
diske k reditter e r allerede blitt etablert. Det har dog vist seg mest praktisk, 
og frem for alt billigst, at kredittram m en etableres gjennom tilbud om 
parallelle lån fra hvert av deltakerlandenes eksportkredittinstitusjoner.

N ordisk eksportkredittfond
Forslaget om et eksportfinansieringsfond bør kunne bli et nyttig instru

m ent for nordiske eksportører, fordi man i bestem te situasjoner vil kunne 
sikre nordiske bedrifter nye prosjekter.

N ordiske prosjektinvesteringslån
Forslaget om nordiske prosjektinvesteringslån er det m est om fattende 

og inneholder meget detaljerte forslag både til størrelse, utforming og 
adm inistrasjon. En slik ordning vil selvsagt bety en støtte for etablering av 
nordiske eksportprosjek ter, men bør som nevnt ovenfor avveies mot 
ulem per f.eks. ved konkurransevridning og økning i garantienes omfang og 
konsentrasjon i forhold til nasjonale prosjekter.

Den foreslåtte garantiordning må dog bli tilgjengelig for alle relevante 
nordiske bank- och finansinstitusjoner, herunder N IB , på  like vilkår. Dette 
vil frem m e en fornuftig konkurranse og sikre en praktisk utnyttelse av 
ordningen.

I tråd med de generelle betraktninger innledningsvis bør det vurderes 
nærm ere om behandlingen av garantisakene bør tas hånd om gjennom et 
sam arbeid mellom de nasjonale eksportgarantiinstitusjoner. Denne organi
sering vil ha den fordel at alle saker behandles i to uavhengige institu
sjoner, nemlig en finansinstitusjon og en garanti-institusjon. Dette er også 
en modeli som alle de nordiske land i dag benytter, og som erfaringen 
tilsier at man bør opprettholde.
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I forbindelse med forslaget er det i rapporten  en del om råder hvor en 
kunne ønske en stø rre grad av klarhet:
-  Form ålet med lånetypen sies å være at man tilgodeser ressursoverfø

ringer til u-land, men det uttales også at lånene skal gis på komm ersielle 
vilkår.

-  Fordelen med prosjektlånene skal være at de gir land som selv ikke kan 
låne internasjonalt til fast rente slike lån. På den annen side sies det at 
man av sikkerhetsgrunner skal låne ut til u-land med god kredittver
dighet. Det vil vel sto rt sett være land som kan låne selv.

-  Låneordningen ønskes etab lert med sikte på å hjelpe nordiske eksport- 
frem støt. På den annen side sies det, muligens for å omgå OECD- 
bestem m elser, at lånene ikke er bundet til nordiske eksportinteresser.
1 rapporten gis det uttrykk for at man fortrinnsvis bør yte lån med lang 

løpetid og fast rente. Det kan imidlertid tenkes at også andre lånetyper, 
f.eks. syndikerte lån gjennom  forretningsbankene i de nordiske land, kan 
ha en like sto r effekt på eksporten . Slike lån har kortere løpetid, hvilket vil 
bety at man kan yte flere lån innenfor en gitt ram m e. Vi tror derfor det vil 
være av sto r verdi at garantisystem et for prosjektinvesteringslånene lages 
slik at forretningsbankene kan konkurrere om garantitilsagn på like fot 
med de øvrige finansinstitusjoner inklusive NIB. På denne måte vil 
eksportørene selv gjennom  konkrete prosjek ter bestem m e på hvilken måte 
slike lån skal ytes.

A/S Eksportfinans
A. W alder 

A dm . d irek tø r

Norges kooperative landsforening:
--------m eddeler vi med dette at spørsm ålet ligger u tenfor vårt kom pe

tanseom råde og vi har følgelig ingen m erknader.

O slo, 25. august 1980 
S ekretariatet

H arald  K orsell

Det norske veritas;

Med utgangspunkt i den sm å-bedrift-pregede industristruktur vi har i de 
nordiske land på den ene side og den om talte prosjekttypes størrelse og
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kom pleksitet på den annen, kan økt grad av sam arbeide knyttet til utvik
ling, m arkedsføring og utførelse i denne forbindelse generelt sett styrke 
den enkelte bedrifts internasjonale konkurranseevne.

H vorvidt sam arbeidspartnere velges i eget eller i andre land må først og 
frem st være betinget av de kvaliteter alternative partnere har i forhold til 
ens egne. -  Dog har de nordiske land -  og bedrifter innenfor disse -  visse 
grunnleggende felles egenskaper det kan være hensiktsm essig å utnytte.

Vi tro r videre at et nordisk sam arbeide på dette felt spesielt bør tilpasse 
seg de m ellom store og m est utviklingsbare bedrifters behov mere enn 
storindustriens, da det må antas at den sistnevnte gruppe selv har de 
nødvendige forutsetninger for å initiere de nødvendige sam arbeidsrela
sjoner, være seg nasjonalt, nordisk eller internasjonalt.

Hva gjelder utviklingsoppgaver vi m ener kan ha noe for seg. vil vi 
nevne:
-  Utvikling av et nordisk database-system  for m arkedsinform asjon etter 

m ønster av International M arket Intelligence A/S (IMI) som er omtalt 
på s. 111 i utredningen.

-  E tablering av nordiske m arkedsføringsselskaper innenfor forskjellige 
produkt/m arkedssektorer. Et slikt selskap kan eies av bedrifter med 
såvel forskjellige, men kom binerbare som like produkter/tjenster, i 
begge tilfelle i den hensikt å styrke leveranseevnen. -  M arkedsførings- 
selskapet bør ivareta M F-funksjonen for sine eiere i avtalte landom 
råder, m ens prosjektutførelsen  ivaretas av eierbedriftene.

Det antas at N ordisk Råd kan spille en katalysatorrolle i en slik 
forbindelse.

Vi stiller oss dog skeptisk til opprettelse av fellesnordiske instrum enter 
på det kreditt-politiske om rådet. Det er et faktum  at dette feltet er av stor 
konkurransem essig betydning, men de største nordiske forretningsban
kene kom binert med andre eksisterende garanti- og kredittinstrum enter er 
i besittelse av en betydelig internasjonal ekspertise, og de intensjoner som 
u ttrykkes i utredningen, bør ivaretas innenfor dette system .

Det skal sam tidig understrekes at nordisk industri må gies kreditt- og 
garantim uligheter som er konkurransedyktige med hva som foreligger i de 
land vi norm alt konkurrerer med.

Vi vil dessuten  påpeke nødvendigheten av i enhver m arkedsføringssam 
m enheng å  kunne tilby dokum entert kvalitet for de produkter og prosesser 
som tilbys.

I denne anledning vil vi frem heve Det norske V eritas’ funksjon som en 
uavhengig og kvalifisert internasjonal kvalitetssikringsorganisasjon på 
skips-, energi- og industrisektoren.

VERITAS kan bidra til å styrke nordisk industris konkurranseevne hva 
gjelder prosjekteksport ved



53

— å utvikle og im plem entere kvalitetssikrings- och kontrolltjenster
— hos eksporterende bedrifter og
— i m ottagerlandene.

V ERITA S er den eneste organisasjon i sitt slag i N orden og har rundt 
250 kontorer fordelt på ca. 100 land. Vår virksom het kan bidra til å styrke 
den nordiske industris profil hva gjelder høy kvalitet.

Vi stiller oss med glede til d isposisjon for nærm ere informasjon om 
ovennevnte og eventuelle andre forhold.

Oslo, 28. juli 1980
Det norske veritas
Egil A braham sen  

A dm . d irek tø r

Norconsult A .S.:

Vi slu tter oss til innstillingen og no terer oss med tilfredshet at man går 
inn for at eventuelle nye oppgaver til frem m e av nordisk prosjekteksport 
henlegges til eksisterende nordiske eller nasjonale organer. Vi er enig i at 
det burde ligge til rette for et større sam arbeid på nordisk plan. D ette bør 
komm e i stand på forretningsm essig og naturlig basis, hvilket vi forstår 
utredningen legger opp til. Insitam entet til større sam arbeid ligger i at man 
kan tilby øket kom petanse og kapasitet, risikospredning og tilgang på 
ressurser av forskjellig art. M yndighetenes rolle bør begrense seg til å sikre 
gode og harm oniserte ram m ebetingelser som kan gi grunnlag for rask og 
effektiv dannelse av konsortier.

Tiltak som gjelder harm onisering av finansielle-, kreditt- og garantifor
hold er meget viktige og på disse punkter må politisk vilje m ønstres. Dette 
burde utredningen betone sterkere, likesom nødvendigheten av at betingel
sene for lån etc. gjøres attrak tive. De høyt utviklede lands rolle som 
Project M anagers må vi forvente vil bli stadig viktigere og være i-landenes 
viktigste innsats i prosjektene. For å øke eget topp-volum  i slike pro
sjekter, må det tillates at stø rre deler av leveransene skjer fra lavkostland. 
En betydelig høyere andel enn 3 0 -4 0 %  av eksportkontrak ten  som u tred 
ningen foreslår må derfor tillates.

N år det gjelder det foreslåtte p rosjekteksportfond, m ener vi at forslaget 
på tilsvarende 65 mill. N O K  over en 3-års periode raskt vil vise seg å være 
meget knapt. P rosjektenes stø rre lse, kom pleksitet og modningstid tilsier 
betydelige u tredningsarbeider, studier, koordineringsarbejde e tc .. og vi
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tro r at det bare vil være et meget begrenset antall prosjekter som vil kunne 
forfølges for så begrensede midler.

For oss som rådgivere vil det være naturlig å peke på den rolle konsulen
ten kan spille i forarbeidet for et prosjekt og at en betydelig del av fondets 
midler bør gå til konsulent-assistanse. K onsulentene vil kunne trekke på 
industriens ekspertise i de konkrete saker og utarbeide prosjekter som 
egner seg for nordiske leveranser.

Forholdet til de internasjonale organisasjoner, utviklingsbanker og ut
viklingshjelp er berørt. På dette felt må N orden gå lengere enn å presentere 
sin kom petanse, og må som store deler av verden forøvrig bruke sine 
finansielle ressurser slik at de også gavner næringslivet i de land som gir 
stø tte. Ø nsker om en sterkere binding av midlene og besettelse av nøkkel
stillinger i organisasjonene sam m en med klare pålegg om aktivitet som 
frem m er nordiske kom m ersielle interesser, m ener vi bør få en mer frem tre
dende plass i utredningen.

Oslo, 9. august 1980
N orconsult A.S.
K aare H arn ess  

A ssis te ren d e  d irek tø r

Rådgivende ingeniørers servicekontor:
-------- Vi viser også til telefonkontakt og takker for at De så Dem i stand

til å innrøm m e oss en viss forlengelse av svarfristen. Dette har gjort det 
mulig for oss å innhente synspunkter fra våre største eksportgrupperinger. 
1 denne sam m enheng er vi oppm erksom  på at De har henvendt Dem til 
N orconsult A .S. direkte.

Videre vil vi nevne at saken har vært drøftet med de rådgivende ingen
iørers organisasjoner i de øvrige nordiske land. Disse organisasjoner har et 
godt utviklet sam arbeid, og det har vært naturlig å sam rå seg i dette 
spesielt nordiske tem a. Det har vist seg at de nordiske foreninger stort sett 
har sam m enfallende syn i disse spørsm ål, og at det således foreligger 
grunnlag for å kunne avgi likeartete u ttalelser om saken.

G enerelt kan det sies at norske rådgivende ingeniører gjennom gående er 
meget tilfredse med utredningsgruppens rapport. Man er enig i at forhol
dene nå bør ligge til rette for et nærm ere nordisk sam arbeid om prosjektek- 
sport, og at dette  bør skje på en naturlig og forretningsm essig basis. 
N ordiske bedrifter har utvilsom t i sto r utstrekning kom pletterende kunn
skaper, det gjelder bare å gjøre dette kjent over landegrensene, slik rappor
ten anviser. De norske rådgivende ingeniører stiller seg positive til de tiltak 
utredningsgruppen foreslår, samtidig som man er tilfreds med forslaget om
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at kun eksisterende nordiske eller nasjonale organer skal benyttes til 
gjennom føringen.

Så langt det er mulig å få til en harm onisering av fm ans-, kreditt- og 
garantim uligheter, vil dette  være fordelaktig, og også de foreslåtte nye 
nordiske tiltak synes gunstige. H er vil De sikkert få fyldige kom m entarer 
fra annet hold. For de rådgivende ingeniører frem står forslaget om det 
nordiske prosjekteksportfond som det mest interessante tiltak, men våre 
frem ste eksportører reiser spørm ålet om det beløp som foreslås for den 
første treårsperiode (10 mill. SDR), vil være tilstrekkelig, når man tenker 
på arten og om fanget av den prosjekttype det her tas sikte på.

Det nordiske prosjekteksportfond er først og fremst ment å skulle gi 
stø tte i forbindelse med prosjektforberedende undersøkelser. 1 slike for
studier (” prefeasibility and feasibility studies” ) vil rådgivningsfirmaene 
m åtte spille en viktig rolle, fordi bl. a. deres erfaring og organisasjonsform  
er meget velegnet for dette  arbeid. Som mulige initiativtagere til slike 
forstudier, nevner rapporten  den potensielle prosjektkjøper, internasjonale 
utviklingsorganisasjoner eller prosjektleverandøren. Det er innlysende 
viktig for de to  førstnevnte, men burde også være det for den mulige 
leverandør, at alt gjøres for å sikre mot feilinvesteringer (som det i u tvik
lingsland dessverre finnes eksem pel på). For å oppnå dette er det viktig at 
forstudiene blir gjennom ført på en mest mulig objektiv m åte, et arbeidssett 
som fullt ut beherskes av de uavhengige rådgivningsfirm aer. D ette er 
selvsagt ikke til h inder for at forstudier som stø ttes av fondet, kun gjøres 
på om råder og for p rosjek ttyper hvor nordiske bedrifter har forutsetninger 
for å kunne gjennom føre leveranser.

Ellers er vi enige i at man bør søke å oppnå bedre nordisk representasjon 
i internasjonale organer. De nordiske land bør forøvrig søke å gjøre sin 
innflytelse gjeldende overfor disse institusjoner og følge en bistandspoli
tikk som også gavner næringslivet i de nordiske land.

Oslo, 11. septem ber 1980
Rådgivende ingeniørers servicekontor

O. Torbjørn Karlsen  
D irek tø r
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Norges fiskarlag:

Vi har ingen kom m entarer til den nevnte utredning. Spørsm ålene som 
drøftes vil i liten grad være av betydning for oss i egenskap av fagorgani
sasjonen for fiskere

Oslo, 16. sep tem ber 1980
Norges fiskarlag 

R oger G udm undselh
Bjørnar Kristiansen

S v e r i g e  
Sveriges riksbank:

Utredningen har -  på grund val av undersökningar av företagens inställ
ning till utvidgat nordiskt sam arbete om projektexport -  fram fört en rad 
förslag som syftar till att främ ja sam nordiska exportinsatser. Rapporten 
innefattar fyra huvudförslag: u tökat sam arbete för att få fram information 
om förestående projekt, vissa ändringar i de nationella exportfinansierings
system en för att gynna gem ensam  nordisk export, upprättande av en 
nordisk projektexportfond för förberedande projektstudier samt införande 
av en ny finansieringsform , s .k . nordiska projektinvesteringslån. Enligt 
utredningen skall de föreslagna åtgärderna ses som ett kom plem ent till 
nationella insatser på exportfräm jandeom rådet.

Fullm äktige kan för sin del ansluta sig till utredningens uppfattning att 
det finns skäl att främ ja det nordiska sam arbetet om projektexport. De 
enskilda projekten — t. ex. leveranser av kom pletta industrianläggningar — 
är så om fattande och finansieringsproblem en så stora att det i flertalet fall 
finns behov av sam arbete mellan olika exportörer. D etta behov synes ha 
accentuerats genom den hårdnande konkurrensen på projektm arknaden 
under senare år. 1 den mån det ej finns lämpliga sam arbetspartners inom 
landet, borde det för nordiska företag ligga nära till hands att söka få till 
stånd projektexport tillsam m ans med företag i övriga N orden. På sikt 
skulle en utökad nordisk projektexport av denna typ kunna m edverka till 
en önskvärd förstärkning av industrisam arbetet mellan de nordiska län
derna.

U tredningens förslag om  utvidgat nordiskt sam arbete på inform ations
om rådet och om anpassningar av de nationella reglerna för exportkredit
garantier tillstyrks av fullmäktige. Vad sedan gäller inrättandet av en 
nordisk projektexportfond har fullmäktige noterat att Sverige helt nyligen
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har infört ett liknande stödsystem , vilket ännu inte u tvärderats. Även om 
en nordisk fond får en något annan inriktning än ett nationellt system , 
torde förekom sten av två så likartade stödform er kunna innebära en viss 
risk för dubblering, vilket bör undvikas genom lämplig koordination av 
verksam heterna.

Den nya finansieringsform  som utredningen föreslagit -  nordiska pro
jektinvesteringslån  — är avsedd att tillsam m ans med existerande interna
tionella och nationella låneform er möjliggöra en tillfredsställande totalfi
nansiering av projekt av ” nordiskt in tresse” . L ånen skall ges på kom m er
siella villkor. N ordiska investeringsbanken (NIB) tilldelas en central roll i 
det nya lånesystem et. NIB skall kunna lämna projektinvesteringslån och 
dessutom  kunna ge garantier till de nordiska affärsbanker och andra nor
diska kreditinstitut som beviljar sådana lån. De nordiska länderna skall i 
sin tur läm na NIB garantier som täcker N IB s risker för utestående projekt
investeringslån. T otalram en för det nya lånesystem et har satts till 350 milj 
SDR (knappt 2 m iljarder kr).

Fullmäktige finner det rimligt att det -  för att främja sam nordisk pro
jek texport -  kan finnas behov av ett kom plem ent till förefintliga finansie
ringsform er. Men det m åste konstateras att det knappast är möjligt att 
närm are bedöm a detta  behov på grundval av det m aterial utredningen 
p resenterar. U ppgifterna rörande den totala projektexporten  från de nor
diska länderna är alltför ofullständiga för att kunna tjäna som underlag. 
Vad gäller den sam nordiska pro jektexportens omfattning är uppgifterna 
ännu osäkrare: utredningen har här fått inskränka sig till att redovisa föga 
preciserade enkätsvar och till att ange några exem pel på nordiskt sam arbe-

I fråga om utform ningen av det föreslagna nya lånesystem et vill fullmäk
tige em ellertid peka på några punkter som ger anledning till tveksam het.

För det fö rsta  innebär statsgarantierna för projektinvesteringslånen en 
höjning av de nationella nivåerna för garantistöd vid export. Fullmäktige 
har tidigare i flera y ttranden fram hållit de snedvridna effekterna på expor
tens inriktning av stödsystem  av detta  slag och önskvärdheten att väga 
dessa mot avsedda positiva verkningar. Någon avvägning av detta  slag kan 
inte sägas ha skett i u tredningen, vilket vore m otiverat eftersom  en höjning 
av garantinivån accen tuerar riskerna för sådana snedvridningar.

Vidare synes berättigade invändningar kunna riktas mot garantisyste
m ets konstruktion. S taterna ger en total garanti för N IB s engagemang som 
långivare eller garant vid projektinvesteringslån. Fullmäktige instäm m er i 
att det är angeläget att en ny låneverksam het i NIB ej leder till att bankens 
ställning som låntagare på de internationella kapitalm arknaderna försäm 
ras. Å andra sidan är det inte rimligt att NIB skall kunna besluta om 
projektinvesteringslån utan att behöva ta någon egentlig risk för denna 
långivning. Fullm äktige finner det önskvärt att varje organ som beviljar lån 
skall stå en egen risk. Härtill kom m er a tt N IB s beslut att engagera sig
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autom atiskt m edför att garantierna för dess engagemang ställs. NIB er
håller härigenom  en specialställning som inte har någon förebild i det 
h ittillsvarande nordiska sam arbetet. NIB skulle i det nya lånesystem et få 
en funktion som gem ensam  nordisk myndighet med rätt att självständigt 
utställa garantier, vilka blir direkt bindande för de nordiska länderna.

Slutligen talar enligt fullm äktiges mening även andra skäl på ett mera 
allm änt plan mot att NIB skall svara för projektinvesteringslånen. NIB är 
en gem ensam  nordisk institution, vars verksam het bör vara klart inriktad 
på finansiering av investeringar i N orden. Genom sin exportkreditgivning 
har N IB  redan i viss u tsträckning engagerat sig i långivning till länder 
utanför N orden. Skulle dessutom  projektinvesteringslån bli en viktig del 
av N IB s verksam het, m edför det oundvikligen att N IBs karaktär förändras 
både när det gäller p resentationen utåt som för den inre organisationen. 
Det torde vara obestridligt att projektlångivning till u-länder och statshan- 
delsländer k räver en specialkom petens som NIB knappast besitter i dag. 
D enna specialkom petens avser inte enbart länderriskbedöm ningar, vilka 
enligt förslaget skulle ske med bistånd från de nationella exportgarantiin- 
stituten.

Med hänsyn till de negativa effekterna av utvidgade garantier och ris
kerna för att N IB s ordinarie verksam het skadas vill fullmäktige avstyrka 
u tredningens förslag om projektinvesteringslån adm inistrerade av NIB. 
Skulle de nordiska länderna enas om ett nytt lånesystem  av denna typ 
finner fullmäktige det väsentligt att införandet föregås av en noggrann 
prövning av garantiernas utform ning och handhavande.

Stockholm  den 4 sep tem ber 1980
A Fullm äktiges vägnar:

Torsten Bengtson
T. a f  Jochnick

Riksgäldskontoret:
H ärm ed får vi m eddela, a tt fullmäktige i riksgäldskontoret vid sam m an

kom sten 1980-08-28 beslutat att inte avge något yttrande över rubricerade 
rem iss.

Stockholm  den 28 augusti 1980
Riksgäldskontoret 
Ingem ar Jansson

I Berger
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Styrelsen för internationell utveckling (SIDA):

I rapporten  behandlas frågor som kan sägas tillhöra biståndets gränsom 
råden och som , utan a tt tillhöra SIDAs ansvarsom råde, avser aktiviteter 
inom ram en för de sam lade u-landsrelationerna och därför förtjänar ver
kets uppm ärksam het.

Rapporten konstaterar att u-ländernas efterfrågan på totala system lös
ningar inom industri och infrastruktur ökat kraftigt under senare år och att 
projekt av denna typ genom  åren blivit allt större, både med hänsyn till 
fysiskt omfång och innehåll av olika funktioner. R apportens olika delför
slag går ut på att de nordiska länderna genom gem ensam m a åtaganden 
skall kunna delta i den hårda internationella konkurrensen om export av 
dylika projekt.

R apportens huvudförslag om nordiska projektinvesteringslån är ett kon
kret exem pel på åtgärder som skall kunna ingå i vad som brukar gå under 
sam lingsbeteckningen "m assiva resu rsöverfö ringar". D essa resurs- 
överföringsförslag u tgår från sam bandet mellan underutnyttjad kapacitet 
inom i-ländernas industri och de sto ra investeringsbehoven i u-länderna. I 
detta  konkreta fall skulle det röra sig om utlåning på kom m ersiella villkor 
från de nordiska länderna till u-länderna för att hos dessa stim ulera en 
ökad efterfrågan på nordiska produkter. Lånen skulle ges huvudsakligen 
till länder med relativt god kreditvärdighet. SIDAs sam arbetspartners -  
m ottagarländerna för svenskt bilateralt bistånd -  skulle knappast alls bli 
aktuella som låntagare.

Det öm sesidiga beroende mellan i- och u-länder, som är det grundläg
gande m otivet bakom  tanken  på m assiva resursöverföringar, gäller i mind
re grad de allra fattigaste u-länderna. D essa länder kom m er sannolikt att 
liksom hittills vara hänvisade huvudsakligen till resursöverföringar av ren 
b iståndskaraktär.

Projekt finansierade av internationella organisationer utgör en inte ovä
sentlig del av den totala projektm arknaden. Det har länge uppm ärksam 
mats att de nordiska länderna, som tillhör de stö rsta bidragsgivarna till 
F N s utvecklingsprogram  (U N D P), V ärldsbanken och andra internationella 
u tvecklingsinstitutioner, har en andel av ingångna projektkontrakt som är 
väsentligt m indre än andelen av kapitalbidrag. SIDA, som ägnat h ithöran
de frågor uppm ärksam het genom  utredningar i äm net, finner det rimligt att 
de nordiska länderna har en förhållandevis lika sto r tillgång till dessa 
projektm arknader som övriga bidragsagivande länder. De i rapporten före
slagna åtgärderna skulle kunna bidraga till att få till stånd en nordisk 
leveransandel, som står i e tt rimligt förhållande till de nordiska ländernas 
bidrag till de internationella u tvecklingsinstitutionerna, och SIDA tillstyr
ker därför att förslagen genom förs.

R apporten föreslår att en nordisk projektexportfond upprättas. Dess
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väsentligaste uppgift skulle vara a tt ge bidrag till nordiska företags delta
gande i förberedande projektstudier. D etta anses kunna vara av stor bety
delse vid fram tida deltagande i den internationella konkurrensen om ex
port av projekt. U pprättandet av en dylik konsultfond kan förväntas få 
vissa konsekvenser för SIDAs m öjligheter att rekrytera personal för u- 
landsuppdrag. Inom vissa sek torer är tillgången på konsulter på den svens
ka m arknaden m ycket begränsad. På kort sikt kan därför konkurrensen om 
knappa resu rser tänkas öka. På lång sikt är det dock troligt att den före
slagna fonden vidgar k retsen  av personer inom olika yrkeskategorier som 
är tillgängliga och kvalificerade för u-landsarbete.

Sedan rapporten  färdigställdes har N ordiska rådet vid sin session 1980 
behandlat en rad frågor rörande nordiskt sam arbete rörande såväl utveck
lingsbistånd som verksam heter inom biståndets gränsom råden. Rådet u tta
lade sålunda önskem ål om en kartläggning av möjligheterna till nordiskt 
sam arbete inom dessa gränsom råden -  avseende bl. a. lån till företags- 
etablering, investeringsstöd och krediter -  och om en bedömning av den 
roll N ordiska investeringsbanken kan spela inom ett sådant sam arbete. 
Genom  den föreliggande rapporten  har den sistnäm nda frågan getts en 
allsidig belysning.

Stockholm  den 28 augusti 1980
A nders F orsse

Jarl Tranaeus

Exportkreditnämnden:
Allm änt

Föreliggande rapport innehåller förslag avsedda att underlätta projekt
export, som är av intresse för två eller flera nordiska länder. Projekt har i 
detta  sam m anhang definierats som leverans av kom pletta anläggningar, i 
vilka förutom  ren hårdvara (kom ponenter och utrustning) ingår en större 
eller m indre del m jukvara (system utform ning, konstruktionsarbete, led
ningsansvar m. m.) inom en avgränsad tid.

De fram lagda förslagen innebär i huvusak följande:
a) åtgärder för att genom  ett ökat sam arbete mellan nordiska export

främ jande organisationer och med stöd av de nordiska m yndigheterna 
förbättra såväl inform ationer om företagens gem ensam m a resu rser som 
bevakningen av aktuella internationella projekt;

b) vidgade möjligheter för de nordiska länderna att under sina system  
för exportkred itgaran tier täcka export från varandras länder;

c) användning av nordiska kreditram ar;
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d) bildande av en nordisk exportfond för stöd dels till företag och 
organisationer som sam arbetar vid förstudier och undersökningar för ex
portprojekt, dels för sem inarier och konferenser sam t m arknadsundersök
ningar och m arknadsföring avseende exportprojekt;

e) läm nande av projektinvesteringslån för N ordiska investeringsbanken 
med garanti från m edlem sländerna i viss relation till det totala garantian
svaret.

För bedöm ningen av de fram lagda förslagen är det givetvis av intresse 
att studera i vad mån sam arbete rörande projekt för närvarande förekom 
m er mellan de nordiska länderna och hur exportföretagen uppfattar de 
nuvarande sam arbetsm öjligheterna. Den undersökning som redovisas i 
kapitel 5 av rapporten  ger härvidlag viss ledning. Enligt undersökningen 
skulle Sverige vara det av de nordiska länderna som flitigast begagnar sig 
av sam arbetsm öjligheterna inom N orden. N är det gäller inställningen till 
ett ökat sam arbete har 60 % av de tillfrågade företagen förklarat sig posi
tiva. Med hänsyn till att det rör sig om stödåtgärder för projektexport är 
det em ellertid anm ärkningsvärt att så sto r del av företagen antingen ställt 
sig negativa till ökat sam arbete (16% ) eller inte tagit ställning i frågan 
(23 %). D etta kan möjligen bero på att företagen, inte minst de svenska, 
har svårt a tt finna sam arbetspartner i de andra nordiska länderna. Anled
ningen härtill kan vara en starkt specialiserad tillverkning, där ett eller 
annat nordiskt företag har goda exportm öjligheter men där lämpliga med- 
eller underleverantörer inte finns tillgängliga inom N orden. Vid projektex
port kan också projektet i sin helhet vara alltför stort för att nordiska 
företag även i sam arbete skulle uppträda som huvudleverantörer. I sist
näm nda fall kan därem ot olika nordiska företag erhålla betydande uppdrag 
såsom  underleverantörer. Såsom  fram går av den i rapporten  (sid. 139) 
redovisade undersökningen om  företagens syn på behovet av ökad känne
dom  om de nordiska ländernas industri och resu rser har de svenska före ta
gen också v isat e tt b lygsam t intresse för olika alternativ till u tökat inform a
tionsflöde på detta  om råde. D et kan alltså råda viss tvekan om ett genom 
förande av de fram lagda förslagen kan väntas i någon högre grad m edverka 
till ökad projektexport från N orden , särskilt i vad avser Sverige.

Ä ndringar avseen de exportkreditgaran tier
Enligt förordningen 1974:60 om exportkreditgaranti (ändrad lydelse 

1979: 547) får EK N  om särskilda skäl föreligger bevilja garanti när export 
avser vara eller utrustning som ej är svensk eller när export eljest ej är att 
anse som svensk. Sådana särskilda skäl har ansetts föreligga då överens
kom m else träffats med garantiinstitut i andra länder att under vissa förut
sättn ingar öm sesidigt täcka upp till 30 % av varor med ursprung från 
varandras länder (s. k. 30 % -avtal). Täckningen avser underleveranser av 
m askinutrustning och liknande varor som huvudleverantören köper i fast 
räkning från leveran törer i de länder med vilka överenskom m elser av
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näm nda slag föreligger. EK N  har sådan överenskom m else med bl.a. insti
tuten  i D anm ark, Finland och Norge. Även i fråga om långivargarantier 
som ansluter til exportaffärer, där utländska varor från dessa länder ingår 
och där nyssnäm nda förutsättningar är uppfyllda, tilläm par EKN 30 %- 
avtalen. EK N  anser sig kunna utgå från att de andra instituten handlar på 
sam m a sätt. I rapporten  (sid. 65) är gällande praxis på detta om råde något 
oklart redovisad.

U tredningsgruppen föreslår att berörda överenskom m elser mellan de 
nordiska länderna skall gälla underleveranser till följande procentandelar 
och belopp: a) 40 %  vid kontraktsvärden på mindre än m otvärdet av 7,5 
milj. europeiska räkneenheter (EU A ); b) m otvärdet av 3 milj. EUA vid 
kontrakstvärden m otsvarande mellan 7,5 milj. och 10 milj. EUA; c) 30 % 
vid kontraktsvärden över m otvärdet av 10 milj. EUA.

Med den generösa bedöm ning EK N  tilläm par vid avgörandet om en vara 
skall anses som svensk torde det ovan redovisade förslaget om ändring av 
överenskom m elserna inte kom m a att för svensk del innebära någon större 
utvidgning av täckningen av utländska varor. Det kan diskuteras om inte 
förslaget som baseras på reglerna inom EG är onödigt kom plicerat. Ett 
generellt godtagande av varor från de andra nordiska länderna upp till 
40 %  av kontraktsvärdet kunde vara rimligt, om — liksom hittills — över
enskom m elserna inte tilläm pas undantagslöst vid mycket höga kontrakts- 
belopp. Skulle med hänsyn till riskläget beloppet för en enskild affär, 
inklusive de utländska kom ponenterna, förefalla alltför stort, bör täckning 
kunna ordnas genom s. k. sam ordnade garantier. Det förutsättes därvid att 
huvudleverantören betalar underleverantörerna i de andra länderna om 
och när han får betalt från köparen i tredje land (försäljning på " if  and 
w hen”  basis). G arantiinstitutet i respektive land täcker den del av kontrak
tet som fullgöres från det egna landet medan garantiinstitutet i huvudleve
ran törens land står som huvudförsäkrare och tillvaratar de andra institu
tens intressen i förhållande till köparlandet.

E K N  har träffat överenskom m elser om sam ordnade garantier med ga
rantiinstituten i b l.a . Danm ak. Finland och Norge. Dessa överenskom 
m elser är em ellertid begränsade till leverantörskrediter (exportörgaran
tier). U tredningsgruppen föreslår nu att sam ordnade garantier inom N or
den även skall få avse köparkrediter (långivargarantier). EKN ställer sig 
positiv till detta  förslag men vill erinra om att garantiinstituten i de stora 
industriländerna ej visat något större intresse för att sam ordnade garantier 
skulle användas vid köparkrediter. En viss försiktighet till denna använd
ning av sam ordnade garantier kan vara m otiverad på grund av bankernas 
m öjligheter att ordna betalningstransaktioner på sådant sätt att det vid lån 
på " if  and w hen" basis kan vara svårt att upprätthålla en direkt anknytning 
mellan lånet och den aktuella exportaffären. Vid det berörda nordiska 
sam arbetet torde dock anknytningen mellan lån och exportaffär lättare 
kunna överblickas.
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U tredningsgruppen rekom m enderar att garantiinstituten överväger avtal 
om sam ordnade garantier såsom  för närvarande vid leverantörskrediter 
även vid ställande av säkerheter ("b o n d s” ) av olika slag. En utvidgning av 
gällande överenskom m elser om sam ordnade garantier till a tt om fatta ock
så garantigivning avseende ” bonds”  synes vara naturlig. EK N  har redan i 
ett fall med det finska institu tet överenskom m it om en sådan tillämpning av 
avtalet om sam ordnade garantier.

Av rapporaten  (sid. 166/7) fram går att en av utredningsgruppen tillsatt 
underutredning för finansieringsfrågan diskuterat frågan om återförsäkring 
av en del av risken hos de övriga instituten på reciprocitetsbasis men inte 
funnit att fördelarna med att få till stånd ett återförsäkringssystem  är så 
stora att det finns anledning söka överkom m a svårigheterna att initiera 
system et. Enligt E K N :s uppfattning skulle em ellertid kunna övervägas om 
inte det tekniskt kom plicerde system et med sam ordnade garantier åtm ins
tone i viss utsträckning kunde ersättas genom återförsäkring hos garantin
stituten i de andra nordiska länderna av den del av risken som löper på i 
exportaffären ingående varor från dessa länder.

N ordiska kreditram ar
Det sam arbete i fråga om kreditram ar som föreslås av utredningsgrup

pen skulle främ st avse e tt för de berörda kreditinsituten gem ensam t kredit
åtagande för ett enskilt projekt. På grund av den storlek som projekten kan 
beräknas få är det naturligt att de föreslagna nordiska kreditram arna blir 
projektbundna. K reditram en kom m er då att fastställas med hänsyn till 
pro jektets om fattning eller det högsta kreditbelopp som de nordiska län
dernas finansieringsinstitut och N ordiska investeringsbanken är villiga att 
medge. B eslutet om kreditram en får på detta  sätt karaktär av förhands
besked till in tresserade företag i N orden om m öjligheterna till finansiering 
av export till pro jektet i fråga. Det bör därvid vara möjligt att för export 
under ram en fastställa en för projektet i dess helhet godtagbar längsta 
kredittid som skall kunna tilläm pas även för beloppsm ässigt relativt små 
men för projektets funktion väsentliga leveranser. Beträffande räntan 
torde det med hänsyn till olikartade ekonom iska förhållanden i de nordiska 
länderna därem ot inte vara möjligt att erbjuda enhetliga villkor under en 
kreditram .

F örslagens fören ligh e t m ed  internationella överenskom m elser om ex
portk red its tö d

De förslag som utredningsgruppen framlagt i fråga om inform ationsverk
sam heten och upprättandet av en nordisk projektexportfond synes avse 
åtgärder av sådan allmän natur att någon risk för konflikt med internatio
nellt överenskom na regler för exportkred itstöd  inte behöver uppstå. De 
föreslagna ändringarna i fråga om exportkreditgarantier för utländska 
varor bör med hänsyn till Sveriges åtaganden gentem ot andra länder inte
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heller m öta något hinder (i rapporten  har anm ärkts att ändringarna för 
D anm arks del fö ru tsätter godkännande av EG).

De föreslagna exportkred itram arna torde i regel innebära officiellt ex
portkreditstöd . Det ä r därför nödvändigt att betalnings- och räntevillkoren 
för export under sådan ram fastställes så att riktlinjerna i den s. k. consen- 
susöverenskom m elsen respek teras, eftersom  alla de nordiska länderna 
utom  Island biträtt denna överenskom m else. Eventuellt kan också OECD- 
överenskom m elserna om exportkredit för fartyg och för m arksatellitsta- 
tioner komm a att beröras vid kreditram ar för projektexport.

N orm alt torde exportkreditgaranti från de nordiska garantiinstituten 
komm a att erfordras vid export med utnyttjande av kreditram . Den särskil
da O EC D -överenskom m elsen om förhandskonsultation vid garanti av ex
portkrediter överstigande 5 år till industriländer och vissa rika oljeländer 
kan därvid bli tillämplig. Även denna överenskom m else har nämligen 
b iträtts av de nordiska länderna utom  Island. Bevakningen att föreskrivna 
regler om konsultation iakttages bör på vanligt sätt utövas av garantiinsti
tuten vid täckning av export under kreditram .

De berörda garantiinstitu ten  är m edlem m ar i sam m anslutningen Interna
tional Union of Credit and Investm ent Insurers (Bernunionen). De får 
därför vara beredda att till B ernunionen lämna inform ation om det nordis
ka sam arbetet avseende projektexport och att vid konkreta exportaffärer, 
där sam arbete sker. följa unionens regler om  viss rapporteringsskyldighet
— i huvudsak rapportering  av medgivna garantier för krediter överstigande 
5 år.

I detta  sam m anhang vill EK N  också hänvisa till vad som nedan anförs 
om projektinvesteringslån och sidofinansieringsproblem atiken.

Projektinvesteringslån
Beträffande de föreslagna nordiska projektinvesteringslånen förklaras i 

rapporten att lånen inte avses finansiera exportleveranser. Det antyds 
också att investeringslånen i princip inte skall vara bundna till nordiska 
exportin tressen. L ånen skall inte heller knytas till finansiering av den s. k. 
kontantandelen eller lokala kostnader vid exportkontrakt. Lånen avses 
kom plettera existerande finansieringsm öjligheter och m edverka till to tal
finansieringen av investeringsprojekt med nordiskt intresse. Lånen skall 
kunna ges till stater, m yndigheter och företag (i det senare fallet med 
statsgaranti från köparlandet) i främ st u-länder men även i statshandels- 
länder. De låntagande länderna bör inte vara högriskländer utan medelin
kom stländer med relativt god kreditvärdighet. De investeringsprojekt som 
finansieras med de nordiska projektinvesteringslånen bör vara företags
ekonom iskt eller sam hällsekonom iskt lönsam m a. Projekten bör vara inom 
om råden där N orden är internationellt konkurrenskraftig.

I första hand avses den N ordiska investeringsbanken (NIB) bli långi
vare, men även andra finansieringsinstitut skall kunna lämna sådana lån
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med stöd av kreditgarantier från NIB för 95 %  av risken. NIB i sin tur skall 
erhålla full risktäckning från de nordiska länderna. För att b istå NIB i dess 
riskbedöm ningar bör de nordiska nationella exportgarantiinstituten genom 
en särskild kom m itté lämna utlåtande om länderriskfrågorna. Den sam 
manlagda ram en för N IB :s projektinvesteringslån och -garantim öjligheter 
har föreslagits till 350 milj. SDR. H äru töver skall NIB kunna lämna kredit- 
och garantilöften till ett obestäm t belopp.

Det fram går indirekt av texten a tt syftet med projektinvesteringslånen 
till stor del är exportfräm jande. Därm ed synes avgränsingsproblem  kunna 
uppkom m a mellan krediter, som är avsedda att finansiera export med 
anknytning till visst p rojekt, och projektinvesteringslån för sam m a projekt. 
Det synes sålunda föreligga viss risk för a tt ett projektinvesteringslån 
delvis kan kom m a att u tnyttjas som sidofinansieringskälla för en export
transaktion. Med hänsyn till de d iskussioner som förts på det internationel
la planet rörande sidofinansieringsproblem atiken fram står det som angelä
get att man försöker finna form er för att så klart som möjligt avgränsa 
projektinvesteringslån från rena exportkrediter. NIB har dock hävdat att 
på sam m a sätt som i fråga om den Europeiska investeringsbanken kan dess 
lån aldrig betrak tas som sidofinansiering. Frågan kom pliceras ytterligare 
om projektinvesteringslånen — som föreslås i utredningen -  ges också från 
t. ex. affärsbanker, som kanske sam tidigt är exportörens kreditkälla för 
exportkrediter.

Projektinvesteringslån skall enligt utredningen vara ett kom plem ent till 
andra form er av lån -  b l.a . då sedvanliga exportkred iter -  till enskilda 
projekt. D essa föru tsättes ha staten i m ottagarlandet som låntagare eller 
eventuellt som garant. I vad gäller riskbedöm ningen synes projektinveste
ringslånen därför ej väsentligt skilja sig från exportkrediterna. Det synes 
därför naturligt att riskbedöm ningen, såsom  föreslagits i u tredningen, sker 
genom  de erfarenheter som sam lats inom garantiinstituten och då i enlighet 
med den praxis och de m etoder som där etablerats. Som en följd härav 
synes det naturligt a tt riskbedöm ningen innefattar hela det spektrum  av 
s. k. politiska risker som kan påverka ett projekt, dvs. inte enbart ekono
m iska problem  som kan föranleda skuldkonsolideringar utan även mer 
direkt politiskt betingade förluster såsom  ren förstörelse genom orolig
heter, avbrott i arbeten , leveranser etc. Påpekas bör även att varken ett 
direkt statligt deltagande eller statliga garantier erfarenhetsm ässigt ger 
något fullständigt skydd mot betalningsproblem  e. dyl. Särskilt gäller detta 
situationer där m ottagarlandet befinner sig nära en akut betalningskris 
innan de m er ordnade förhållanden som en formell om förhandling skapar 
har kommit till stånd. Ekonom iskt sunda projekt tenderar att erhålla bättre 
behandling i dylika krislägen. E tt projekts egen sty rka, sam t även dess 
inverkan på m ottagarlandets ekonom i i sto rt, m åste därför så långt det är 
möjligt ingå i riskbedöm ningen. Projektets lönsam het som sådant får sålun
da inte åsidosättas i bedöm ningen. Genom  att de nordiska garantiinstitu
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tens kapacitet i a tt göra sådana bedöm ningar är förhållandevis begränsad, 
synes det nödvändigt att här ställa höga krav på de personer eller institut 
som svarar för den egentliga projektbedöm ningen i dess tekniska, ekono
m iska och finansiella aspekter.

Det risktagande som projektinvesteringslånen skulle innebära för de 
nordiska staterna synes, som redan påpekats, inte skilja sig från vad som 
gäller för t. ex. de garanterade exportkrediterna. I vad gäller effekterna på 
respektive lands ekonom i t. ex. i form  av exportleveranser synes dessa lån 
ha en m er indirekt positiv effekt än exportkrediterna. Det förefaller därför 
önskvärt att projektinvesteringslångivningen liksom exportkreditförsäk
ringen så långt det är möjligt bör bedrivas under sam m a övergripande krav 
på affärsm ässighet. Det synes rimligt att det "riskpåslag" som ligger i 
rän tesatsen  så långt det är möjligt jäm ställes med de riskprem ier garantiin
stituten skulle kräva för m otsvarande försäkringar.

S tockhom  den 4 septem ber 1980
E K N -E xportkreditnäm nden

Bertil Sw ärd
A xel Wallén

Sveriges exportråd:

Vi kan i sto rt ansluta oss till utredningens allmänna beskrivning av 
projektexporten  från de nordiska länderna. Det är riktigt att denna export 
har en sto r och växande betydelse för nordiska, inte minst svenska företag. 
Vi finner det därför tillfredsställande att N ordiska m inisterrådet har låtit 
u treda på vilket sätt det nordiska sam arbetet i fråga om projektexport kan 
stim uleras och förbättras.

U tredningens ursprungliga direktiv förutsåg upprättandet av en särskild 
sam nordisk projektexportorganisation. Denna idé har dock inte funnit 
gehör hos utredningen och vi vill för vår del bestäm t avstyrka att en sådan 
organisation skapas. Det kan inte vara rimligt att för detta  specifika ända
mål upprätta  en parallellorganisation till E xportrådet och dess m otsvarig
heter i övriga nordiska länder.

Åtskilliga av förslagen i utredningen fö ru tsätter kapitalinsatser, riskta
gande och bidrag från svenska staten . I utredningen berörs dock inte alls 
frågan om  prioriteringen mellan olika statsfinansierade exportfräm jande 
ak tiv iteter. Vi vill därför understryka att ett genom förande av utredning
ens förslag inte får innebära att det nuvarande statliga stödet till det 
svenska exportfräm jandet på något sätt begränsas eller att en framtida 
utbyggnad av detta  stöd häm m as.
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Inform ationsom rådel
E xportrådet välkom nar m öjligheter att genom ett sam arbete med de 

exportfräm jande organisationerna i övriga nordiska länder effektivare kun
na u tnyttja befintliga resurser. Ett sådant sam arbete ter sig angelägnare än 
tidigare med hänsyn till de begränsade medel som står till vårt förfogande.

Det under senare år alltm er om fattande handelsutbytet mellan de nordis
ka länderna tyder på att näringslivet i dessa länder redan har etablerat 
om fattande kom m ersiella förbindelser. Det är därför sannolikt att en större 
p rojektorder som erhålls av ett företag i ett annat nordiskt land ofta 
resulterar i d irekta eller indirekta underleveranser för svenska företag. 1 så 
fall är det ett gem ensam t nordiskt intresse att totalt sett öka projektleve
ranserna från N orden , oavsett vilket nordiskt land som står för projektkon
trak te t med beställaren.

Betydelsen av den konkurrenssituation  som kan uppstå mellan enskilda 
nordiska företag genom  att sam arbete på inform ationsom rådet bör inte 
överdrivas, även om den i och för sig kan uppfattas som besvärande för det 
enskilda företaget.

Vi anslu ter oss sålunda till u tredningens uppfattning att ett närm are 
nordiskt sam arbete bör komm a till stånd i de fall där det leder till ökad 
effektivitet vid b l.a . projektbevakning både i enskilda länder och vid de 
internationella utvecklingsorganen samt vad gäller de centrala system en 
för inform ationsspridning.

Inom ram en för den verksam het som bedrivs inom E xportrådets avdel
ning Svensk projek texport-exportsam verkan  tillhandahålls information om 
utbudet från svenska exportföretag. Denna avdelning kan därför redan 
idag för svensk del tjäna som i utredningen föreslagen kontaktpunkt och 
förm edlingscentral.

Beslut om att etab lera ett nordiskt p ro jektexportcirkulär bör därem ot 
anstå till dess att y tterligare erfarenheter av nordiskt sam arbete vunnits 
och behovet av e tt sådant cirkulär bättre kan bedöm as.

En av de viktigaste förutsättningarna för ett u tökat nordiskt projektsam 
arbete torde vara nära personkontakter mellan företagen i de nordiska 
länderna. Vi anser det därför väsentligt att de av utredningen föreslagna 
pro jektexportsem inarierna eller liknande kontaktskapande ak tiv iteter ge
nom förs.

Åtskilliga svenska företag har idag mångåriga erfarenheter av försäljning 
till projekt finansierade av internationella utvecklingsorgan. Det har därvid 
visat sig väsentligt att få e tt större antal nordiska tjänstem än i dessa organ 
på befattningar med inflytande på projektens innehåll sam t på befattningar 
inom FN -organens upphandlingsavdelningar.

De nordiska länderna bör också starkare än hittills, särskilt inom FN- 
organen, m arkera sitt intresse av att upphandlingarna i N orden ökas så att 
de kom m er i en rimligare relation till de nordiska bidragen. D essas sam 
m anlagda volym utgör en stark bas för ett gem ensam t nordiskt agerande 
enligt utredningens förslag.
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Exportfinansiering
Exportrådet tillstyrker de förslag som utredningen framlagt rörande en 

sam ordning av de nationella kredit- och garantisystem en för att underlätta 
finansieringen av gem ensam m a nordiska exportprojekt. U tredningen före
slår bl. a. att garantiinstitu ten  i de nordiska länderna skall ingå överens
kom m elser om att täcka underleveranser från annat nordiskt land enligt de 
regler som tilläm pas inom EG: 40%  vid kontraktsvärden på m indre än 
m otvärdet av 7.5 milj. europeiska räkneenheter etc.

Enligt vår uppfattning är EGs regler för täckning av underleveranser väl 
kom plicerade. Vi vill därför föreslå att instituten kom m er överens om att 
generellt godtaga varor från de andra nordiska länderna upp till 40%  av 
kontraktsvärdet. Vi anser dock att betydligt mer långtgående åtgärder bör 
vidtagas så a tt man uppnår stö rsta  möjliga harm onisering mellan de nordis
ka exportkreditgaranti- resp . kreditsystem en.

På garantiom rådet vill vi föreslå följande:
1. Alla garantiinstitut bör kunna ge garantier som underlättar finansi

ering av exportleveranser redan under tillverkningstiden.
2. Institu tens garantip rocentsatser bör i princip vara lika höga. De 

svenska och danska instituten bör t. ex. få rätt att lämna långivargarantier 
med 100% täckning på sam m a sätt som de finska och norska instituten.

3. Betydande differenser föreligger i dag mellan de olika institutens 
prem ienivåer och m etoder för att beräkna prem iebeloppen vid olika af
färer. En viss harm onisering, särskilt av beräkningsm etoderna bör vara 
möjlig.

4. Institu ten  bör ha sam m a praxis för täckning av lokala kostnader och 
när det gäller att tillåta kapitalisering av räntan under tillverknings/bygg
nadstiden.

Vi tillstyrker att nordiska exportkred itram ar offereras på försök. Vi 
anser det dock än m er väsentligt a tt man i största möjliga utsträckning 
söker harm onisera de nordiska ländernas exportfinansieringssystem  var
vid man bör eftersträva a tt de nationella exportkreditinstituten  får möjlig
het a tt refinansiera exportkred iter till de m inim iräntesatser som föreskrivs 
i Consensus-överenskom m elsen.

N ordisk  projek texportfon d
Den föreslagna nordiska projektexportfonden avses tydligen ha samma 

inriktning som den del av Svensk projektexport (SPE), som avser stöd till 
förprojektstudier, utbildnings- och sem inarieverksam het. Som bekant 
avser dock större delen av anslaget till SPE medel för stöd till företagens 
anbudskostnader.

SPE har nu fungerat under något m er än ett år sedan starten  1979-07-01. 
E ftersom  det tog en viss tid innan organisationen byggts upp kan erfaren
heterna i dag sägas om fatta ca 9 m ånader. U nder denna tid har SPE 
behandlat ca 140 ansökningar avseende projekt som svenska företag öns-
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kat engagera sig i. Av dessa har två eller tre stycken inneburit sam verkan 
med andra nordiska företag och fem eller sex med partner utanför N orden 
(Frankrike, Italien, Storbritannien och V ästtyskland). Antalet sam arbets- 
projekt kan inte anges exakt eftersom  definitiva val av partner inte alltid 
har skett på det tidiga stadium  då ansökan om bidrag behandlas av SPE.

A nsökningarna till SPE har avsett projekt inom ett stort antal branscher 
huvudsakligen i O PEC-, NIC- och statshandelsländer.

Svenska företag offererar ganska ofta utrustning och tjänster till projekt i 
u tlandet som underleverantörer till utländska företag eller konsortier, men 
ansökningar rörande sådana projekt prövas normalt inte av SPE.

A ntalet internordiska projekt har sålunda hittills varit relativt litet. E rfa
renheter visar att företagens val av partner för ett visst projekt i första 
hand bestäm s av om partnern  har ” kom pletterande" produkt- eller tjänste- 
sortim ent, i andra hand med hänsyn till partnerns m öjligheter att arrangera 
konkurrenskraftiga exportkrediter.

D etta kan i många fall innebära a tt det ur affärsm ässig synpunkt är 
fördelaktigare för svenska företag att sam verka med t. ex. franska eller 
västtyska företag, då dessa ofta kan offerera fördelaktigare krediter för 
sina andelar av projektet än m otsvarande nordiska partner.

Det ä r tveksam t om de av utredningen föreslagna bidragen till förpro
jek ts tud ie r eller m arknadsundersökning kom m er att u tgöra tillräckliga in
citam ent för att förm å nordiska företag att sam arbeta i större utsträckning 
än hittills. Det ä r inte självklart att dessa studier är de för företagen mest 
betungande vid ansträngningar att få ett projektkontrakt. K ostnaderna för 
att u tarbeta ett detaljerat anbud kan i många fall bli betydligt högre. Det är 
därför viktigt att man inte bara tänker på kostnaderna för förprojektstudier 
och liknande utan också ta r hänsyn till kostnaderna för att u tarbeta anbu
det, till vilka företagen ju  kan erhålla bidrag enligt redan existerande 
system  härför i de nordiska länderna, bl. a. SPE, sam t till möjligheterna att 
erbjuda den presum tive beställaren en attraktiv  finansiering.

Reglerna för en nordisk projektexportfond får inte utform as så att de 
diskrim inerar sam arbete mellan företag i enbart e tt nordiskt land. Om man 
å andra sidan vill skapa ett kraftigt incitam ent för vidgat sam arbete mellan 
företag i de nordiska länderna räcker det troligen inte med att ge bidrag till 
kostnadskrävande förstudier avseende större projekt, även den viktiga 
finansieringsfrågan m åste beaktas. Det skulle kunna ske genom att N ordis
ka investeringsbanken fick möjlighet att läm na nordiska ” b landade” kredi
ter.

Det måste också konstateras att projektexport är en mycket kom plice
rad affärsverksam het, som vanligen innebär att betydande risktagande för 
de m edverkande företagen. D essa är därför i regel relativt stora och känner 
ofta redan väl till tänkbara partner, även bland nordiska företag.

E xportrådet anser att sökandet efter lämpliga sam arbetsprojekt bäst 
utförs av de nordiska företagen själva. N är de har funnit lämpliga projekt
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får företagen inläm na ansökningar om bidrag till förprojektstudier och 
liknande till N ordisk projektexportfonds kansli. E ftersom  detta  bör ha 
enbart adm inistrativa funktioner kan det göras m ycket litet med förslagsvis 
en eventuellt två handläggare.

Som häm förelse kan näm nas att m otsvarande svenska projektexport
stöd (SPE) med en årlig budget på ca 50 m kr handläggas av tre personer. 
Fondens styrelse bör också vara liten -  en representant för varje land bör 
räcka. Eftersom  bidrag från fonden och från t. ex. SPE (i form av anbuds- 
kostnadsstöd) ofta torde kom m a ifråga för sam m a projekt utgår vi ifrån att 
fondens kansli kom m er att etab lera ett löpande sam arbete redan på ansök- 
ningsstadiet med SPE och m otsvarande organ i övriga nordiska länder.

N ordiska projek tinvesteringslån
U tredningens avsikt med projektinvesteringslånen är uppenbarligen att 

de skall underlätta för nordiska företag att -  med utnyttjande av sedvan
liga statsunderstödda och garanterade exportkred iter -  få exportera sina 
p rodukter och tjänster till de projekt som erhåller sådana lån.

Sannolikt kan projektinvesteringslånen medföra sådana indirekta ex
portfräm jande effekter. D etta fö ru tsätter dock att nordiska företag har 
möjlighet att till de aktuella projekten offerera utrustning och tjänster på 
konkurrenskraftiga kreditvillkor. D etta kan endast ske om m yndigheterna i 
de nordiska länderna i erforderlig u tsträckning subventionerar och garan
terar exportkred iter avseende sådana leveranser. Denna väsentliga fråga 
behandlas inte närm are i utredningen. M an fram håller endast att det måste 
bli ett ingående sam arbete mellan den institution som skall lämna projekt
investeringslånen och de nordiska exportkreditgarantiinstituten.

Självfallet m åste de svenska statliga insatserna för projektinvesterings
lånen utgå u töver det exportstöd  som redan existerar. Följaktligen bör de 
landrisker som svenska staten kan kom m a att ta på sig — i egenskap av 
garant gentem ot N ordiska investeringsbanken för projektinvesterings
lånen — inte få leda till några inskränkningar när det gäller Exportkredit
näm ndens m öjligheter att garantera affärer på de länder som erhållit så
dana lån.

Stockholm  den 9 sep tem ber 1980
Sveriges exportråd

O ve H eym an
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Sveriges industriförbund:

Svensk industri torde ha hävdat sig förhållandevis väl i den internatio
nella konkurrensen om stora utvecklings- och industrialiseringsprojekt i u- 
länderna och statshandelsländerna. Den långtgående specialiseringen inom 
många industrisektorer har visserligen ofta inneburit ett handikapp i fråga 
om m öjligheterna att offerera kom pletta anläggningar och to talentrepre
nader. Svenska företag -  såväl större som m indre -  har likväl genom åren 
sam lat en betydande erfarenhet av sam verkan mellan flera företag ifråga 
om pro jektleveranser. Svenska företag sam arbetar i sto r utsträckning även 
med företag i andra länder, däribland de nordiska länderna. Sam arbetet 
över gränserna inom N orden har en mycket större omfattning än man 
vanligen föreställer sig.

Det är dock uppenbart att denna sam verkan kan vidgas ytterligare. 
Industriförbundet hälsar därför med tillfredsställelse N ordiska m inisterrå
dets initiativ att låta utreda på vilket sätt det nordiska sam arbetet ifråga om 
projektexport kan stim uleras.

Vill man öka det sålunda redan existerande nordiska sam arbetet på 
projekt ä r det av prim är betydelse att ett incitam ent i form av förbättrade 
finansieringsm öjligheter erbjudes för deltagande företag och att finansie
ringslösningar kan erbjudas på ett m ycket tidigt stadium  i ett projekt. 
Andra åtgärder för förbättrad  projektbevakning, ökat utbyte av inform a
tion etc. kan också vara ändam ålsenliga.

M an m åste em ellertid ha klart för sig att selektiva åtgärder i form av till 
exem pel finansieringslättnader och projekteringsstöd för sam nordiska pro
jek t kan ha en snedvridande verkan, som icke är önskvärd. Sålunda kan ett 
enskilt nordiskt företag, som i kraft av sitt eget kunnande och sin position 
på en viss m arknad arbetar på ett projekt, plötsligt komm a att befinna sig i 
konkurrens med en sam nordisk grupp, som konkurrerar på andra och 
bättre  villkor. E tt system  för främ jandet av nordisk projektsam verkan 
måste utform as så att sådana störningar undvikes.

Så som förslagen i betänkandet u tform ats, torde riskerna för konkur
rensstörningar av detta  slag dock vara minimala, åtm instone vad Sverige 
beträffar. Skulle finansieringsstödet i något nordiskt land väsentligt under
stiga de förm åner för sam nordiska projekt, som föreslås i betänkandet, bör 
man ju  kunna överväga att höja det nationella stödet till sam m a nivå som 
det sam nordiska.

De åtgärder för att främ ja ett nordiskt sam arbete, som regeringarna 
beslutar, m åste genom föras med m insta möjliga byråkrati. Det är regering
arnas uppgift att undanröja de adm inistrativa och legislativa hindren mot 
sam arbetet. Regeringarna kan också stim ulera företagen att pröva nya 
sam arbetsm öjligheter sam t att genom finansieringslättnader ge företagen 
sam m a konkurrensvillkor som företagen i andra industriländer. Regering
arna skall därm ot inte genom  olika ingrepp söka sty ra företagens sam arbe-
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te. De ursprungliga direktiven till utredningen förutsåg upprättandet av en 
särskild sam nordisk projektexportorganisation. Utredningen har em eller
tid inte accepterat denna tanke och Industriförbundet vill för sitt vidkom 
mande bestäm t avstyrka, att en sådan organisation skapas.

Mot bakgrund av dessa allm änna synpunkter granskar Förbundet i det 
följande de enskilda förslagen i betänkandet.

V issa av utredningsgruppens förslag föru tsätter kapitalinsatser och bi
drag från svenska staten . D etta aktualiserar frågan om prioriteringen mel
lan olika statsfm ansierade exportfräm jande aktiviteter. Industriförbundet 
utgår från att ett genom förande av utredningens förslag inte innebär, att 
det nuvarande statliga stödet till det svenska exportfräm jandet till någon 
del begränsas och att en utbyggnad av detta  stöd i fram tiden hämmas.

Sam arbete pä  inform ation som rådet
U tredningsgruppen d isku terar ett förstärkt sam arbete mellan de nordis

ka ländernas officiella u trikesrepresen tationer sam t exportfräm jandets 
fältorgan i syfte att uppnå en effektivare projektbevakning. D etta aktuali
seras i synnerhet när nya represen tationer upprättas i länder, där inte 
något eller i varje fall inte alla länder är representerade.

L ikaledes rekom m enderar utredningsgruppen, a tt äm betsm annakom - 
m ittén för handelsfrågor undersöker m öjligheterna för en ökad markering 
av en nordisk profil och en kontinuerlig bevakning av nordiska intressen i 
sådana internationella organ, som finansierar utvecklingsprojekt och fun
gerar som uppköpare.

Industriförbundet ansluter sig till utredningens synpunkter och tillstyr
ker särskilt de förslag som rör bevakningen av de internationella organisa
tionerna. U tredningen presen terar en skräm m ande statistik över hur liten 
andel av de nordiska ländernas bidrag till vissa internationella organ som 
återgår till d essa länder i form av inköp. Anledningen till detta  torde i stor 
utsträckning vara de bristande kunskaper inom ifrågavarande organisatio
ner om vad nordisk industri kan prestera. Till detta bidrar att den övervä
gande delen av personalen rekryteras från de större industriländerna och 
att de nordiska länderna är ganska dåligt företrädda bland de anställda. 
Vad som behövs är därför en " lo b b y ” -verksam het av personer som är väl 
förtrogna med nordiska företags m öjligheter som projektleverantörer. U t
redningen talar om att kontakterna med de internationella organen bör ske 
på "hög  politisk n ivå” . Vi tro r inte detta  är tillräckligt. Vi anser att det är 
minst lika viktigt, att N orden har represen tanter som kan hålla nära nog 
daglig kontakt med de tjänstem än och experter i respektive organisationer, 
som förbereder ärenden rörande projektfinansiering och upphandling. D et
ta kan inte göras av någon nordisk am bassadör på platsen, utan det fordras 
att speciella befattningar inrättas.

I anslutning till u tredningens rekom m endationer vill Industriförbundet 
föreslå, att de nordiska m yndigheterna snarast u treder möjligheterna att
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inrätta gem ensam m a nordiska ” lobby” -befattningar i New Y ork, G eneve/ 
Rom sam t hos de regionala investeringsbankerna och undersöker, huruvi
da den redan pågående bevakningen och lobby-verksam heten i W ashing
ton kan effektiviseras genom  en nordisk sam ordning. Skulle in tresset för 
detta  saknas i de övriga nordiska länderna, bör den svenska regeringen 
överväga a tt inrätta en ren t svensk ” lobby” -verksam het i New  York, 
Geneve/Rom  och Wien.

Vad beträffar en sam ordning av den egentliga projektbevakningen ge
nom beskickningar och handelsrepresen tationer bör ju  denna syfta till en 
effektivisering och rationalisering. Den bör således i sig inte leda till några 
personalökningar.

En gem ensam  nordisk bevakning m åste ta hänsyn till skiljaktiga konkur
rensintressen. Svenska företag kan ju  beställa viss projektbevakning hos 
svenska beskickningar och handelskontor, eller mot betalning abonnera på 
dessas fortlöpande projektinform ation. Sådan inform ation, för vilken före
tagen sålunda betalar, får givetvis inte läm nas vidare till andra företag eller 
länder utan dessa företags vetskap.

U tredningsgruppen har vidare konstaterat, att många företag anser sig 
ha svårt att hålla sig orienterade om vilka företag i andra nordiska länder, 
som kan tillhandahålla den teknologi eller den utrustning som behövs som 
kom plem ent i en leverans av kom pletta anläggningar. Därför föreslår ut
redningen bl. a. a tt de exportfräm jande organisationerna etab lerar kontakt
punkter för u tbyte av inform ation i dessa frågor, att de upprättar en 
databank för sådan inform ation och utger ett projektexportcirkulär samt 
a tt de exportfräm jande organisationerna och in tresserade branschorgani
sationer anordnar sem inarier och sym posier i syfte a tt etablera nya sam ar- 
betsgrupper.

Industriförbundet anslu ter sig till u tredningsgruppens uppfattning, att 
åtgärder bör vidtas för att öka inform ationsutbytet och kontakterna i 
ifrågavarande hänseenden. Vi vill dock inte nu y ttra  oss om vilka åtgärder 
som kan vara de m est effektiva och ändam ålsenliga. D etta bör diskuteras 
närm are av alla näringslivsorganisationer i de nordiska länderna. Man bör 
överväga i vilken utsträckning dessa uppgifter skall läggas på de export
främ jande organen och vilken roll b ranschorganisationerna bör spela. F rå
gan om projek texport berör ju  inom tillverkningsindustrin främ st verk
stadsindustrin , och vi vill här erin ra om det sam arbetsorgan Skanm ek som 
upprä tta ts av verkstadsindustrins b ranschorganisationer i de nordiska län
derna och som redan sysslar med näraliggande frågor.

D et ä r likväl inte tillräckligt a tt u tby ta  inform ation inom sam m a bransch 
eller inom tillverkningsindustrin  som helhet. En av de angelägnaste uppgif
terna borde vara a tt se till, att konsulterna och byggentreprenörerna i 
respektive nordiska länder kan få inform ation om vad tillverkningsindu
strierna i de andra länderna kan prestera.

Alla d essa frågor b ör således undersökas närm are av de berörda närings-
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livsorganen i N orden. K ostnaderna för deras undersökningar och för därav 
föranledda ak tiv iteter bör kunna täckas av den föreslagna projektexport- 
fonden.

Exportfinansieringen
I den företagsenkät, som utredningsgruppen genom fört, har inte mindre 

än 76%  av de tillfrågade företagen angivit, att deras konkurrens hämmas 
av att icke-nordiska länder kan erbjuda bättre finansieringsvillkor. Detta 
stäm m er väl med Industriförbundets egna erfarenheter. Det ä r därför en 
besvikelse för oss, att u tredningen inte velat förorda en förbättring eller en 
harm onisering av finansieringsvillkoren i de nordiska länderna -  vare sig 
ifråga om exportkred ite r eller kreditgarantier.

Det är fram förallt viktigt att alla de nordiska länderna kan erbjuda 
krediter till de internationellt accepterade consensus-villkoren och att de 
har möjlighet till "m atch ing”  av de eventuellt förm ånligare villkor (exem 
pelvis genom blandade krediter) som andra länder offererar. Skulle de 
nordiska länderna inte kunna konkurrera med de större industriländerna 
ifråga om finansieringsvillkoren är ju  alla andra åtgärder för att främ ja en 
nordisk projektexport bortkastade.

Industriförbundet tillstyrker sam tliga de förslag som utredningsgruppen 
framlagt beträffande en sam ordning av de nationella kredit- och garantisy
stem en vid finansiering av gem ensam m a nordiska exportprojekt.

Industriförbundet anser dock att ytterligare åtgärder bör kunna vidtagas 
för att få till stånd stö rsta möjliga harm onisering mellan de nordiska ex- 
portkreditgarantiinstituten. I det följande preciseras närm are vilka åtgär
der som i första  hand är aktuella.

Institu tens garantip rocentsatser bör var lika höga. Det är anm ärknings
värt att det norska institutet kan lämna upp till 95%  täckning för leveran
törkred iter, m edan de tre andra instituten inte går över 90 %. De finska och 
norska instituten täcker långivargarantier för köparkrediter upp till 100%, 
m edan de danska och svenska instituten inte går över 95% . För EK N s del 
gäller dessutom  95%  endast för bank-till-bank krediter. Vid bank-till- 
köpare krediter är täckningen högst 90% .

Det fram hålls i utredningen att sam nordiska exportprojekt till stor del 
kom m er a tt finansieras med köparkrediter och då är självfallet skillnaden i 
täckningsgrad -  som ju  kan uppgå till 10% -  en betydande komplikation. 
Det ä r svårt att förstå varför inte också de danska och svenska instituten 
skulle kunna läm na 100% täckning såsom  det engelska institutet gör sedan 
många år. 100% täckning är också angivet i förslaget till harm oniserade 
garanti villkor för EG -ländernas institut.

Industriförbundet finner det märkligt att alla nordiska institut utom 
EK N  kan ge garantier avseende risker på exportören för att underlätta 
finansieringen av en exportaffär redan under tillverkningstiden. (1 Dan
m ark kallas dessa garantier kautioner.)
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Sådana garantier ä r e tt gam m alt önskem ål från det svenska näringslivets 
sida som fram fördes senast i sam band med att EK N  från 1979-07-01 fick 
rätt att utställa s. k. m otgarantier för "b o n d s” .

I proposition 1978/79:201 sid. 27 anförde dåvarande handelsm inistern:
” Frågan om m öjligheterna att lämna m otgarantier redan under bygg- 

nads- och tillverkningstiden kan inte avgöras utan ytterligare utredning. 
Jag avser att senare föreslå regeringen att tillsätta en utredning för att 
skyndsam t pröva denna fråga med hänsyn tagen till bl. a. de effekter dessa 
m otgarantier kan få för svensk kreditpolitik .”

Trots att nästan ett och e tt halvt å r förflutit sedan den citerade proposi
tionen läm nades har regeringen ännu inte tillsatt den utlovade utredningen. 
Förbundet finner det långa dröjsm ålet anm ärkningsvärt och hem ställer att 
utredningen snarast tillsätts. I och för sig bör man tekniskt enkelt kunna 
lösa frågan genom  att låta E K N s TF-garanti träda i kraft redan från 
kontraktstillfället och inte som nu först vid fullbordad leverans.

B etydande d ifferenser föreligger idag mellan de nordiska institutens 
prem ienivåer och m etoder för att beräkna prem iernas storlek. Olika prin
ciper för beräkning av prem ier på räntebelopp m edför t .e x . att EK N s 
prem ier vid affärer med längre kredittider kom m er att ligga avsevärt över 
de finska och norska institutens. En viss harm onisering, på prem ieom rå- 
det, särskilt av beräkningsm etoderna, bör vara möjlig.

Det är också svårt a tt förstå  varför instituten inte kan ha sam m a praxis 
när det gäller täckning av lokala kostnader och kapitalisering av räntan 
under byggnadstiden.

Industriförbundet tillsty rker förslaget om att nordiska exportkred itra
m ar skall offereras på försök. Förbunder finner det dock än mer angeläget 
a tt man i stö rsta  möjliga utsträckning söker harm onisera de nordiska 
ländernas exportfinansieringssystem . Utredningen som i detalj gått igenom 
dessa konstaterar a tt de stö rsta skiljaktigheterna föreligger beträffande:

a) huruvida lokala kostnader och byggnadskreditiv finansieras på 
koncessionella räntevillkor,

b) huruvida en kapitalisering av rän tor under byggnadstiden accepteras,
c) rän tesatserna sam t övriga finansieringskostnader såsom  löftesprovi- 

sioner etc.
Som redan tidigare understruk its bör en harm onisering självfallet ske på 

basis av nu gällande förm ånligaste (för köparländerna) villkor i de nordiska 
länderna. D etta bör inte vara svårt att genom föra beträffande punkterna a 
och b ovan. Det ä r också m ycket angeläget att sam tliga nordiska export- 
kreditgarantiinstitu t får möjlighet att refinansiera exportkred iter till de 
m inim iräntesatser som föreskrivs i consensus-överenskom m elsen.

N ordisk  exportpro jektfond
U tredningen har föreslagit upprättandet av en nordisk projektexport- 

fond som adm inistrativt skall knytas till den N ordiska investeringsbanken
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och som  skall kunna d isponera över 10 milj. SDR under en första treårspe
riod. Av dessa medel skall 8 0 -9 0  %  reserveras för bidrag tili täckning av 
prefeasibility- och feasibility-studier i sam band med sam nordiska projekt i 
tredje land. En m indre del av medlen -  1 0 -20  % -  skall kunna användas 
för att finansiera sem inarier och konferenser, genom föra m arknadsunder
sökningar och identifiera särskilda kom petensom råden ifråga om nordisk 
projektexport.

Syftena med de sistnäm nda ak tiv iteterna synes vara m ycket oklara. 
Industriförbundet anser det angeläget a tt fonden skall kunna finansiera de 
åtgärder för förbättrad  inform ation och förbättrade kontakter mellan före
tagen i N orden som initieras av näringslivets organisationer och varom  vi 
talat i det föregående. Vi anser också a tt bidrag skall kunna läm nas för 
m arknadsundersökningar, utredningar om nordisk leveranskapacitet och 
dylikt, som begärs av näringslivets organisationer eller de exportfräm jande 
organen och som har aktuell anknytning till den exportfräm jande verksam 
heten. Vi tro r a tt fonden härvidlag kan göra stor nytta. Därem ot bör 
fonden inte stå till förfogande för att bekosta allm änna undersökningar om 
nordisk industris prestationsförm åga, som sätts igång av m yndigheterna 
utan m edverkan av näringslivets organisationer. Vill m yndigheterna i N or
den genom föra sådana undersökningar, bör de finansieras på norm alt sätt 
över respektive länders budget.

Det sägs i u tredningen att fondens verksam het i första hand skall vara av 
stödjande natur. D et tycks em ellertid föresväva förslagsställarna, a tt fon
den skulle kunna genom föra sem inarier, utredningar och andra aktiv iteter i 
egen regi eller på eget initiativ uppdra åt andra att u tföra dem. Detta 
m otsätter vi oss på det bestäm daste. Fondens uppgift skall uteslutande 
vara a tt p å  ansökan bevilja bidrag för a tt helt eller delvis täcka kostnaderna 
för ak tiv iteter som genom förs av andra instanser.

Skulle fonden få befogenhet att genom föra ak tiv iteter i egen regi och på 
eget initiativ skulle man snart kom m a i e tt läge, då fonden p läderar för 
ökade resurser, ökad personal och en vidgning av verksam hetsom rådet. 
Svensk industri ä r em ellertid icke beredd att acceptera upprättandet av ett 
internordiskt äm betsverk , som från egna utgångspunkter söker driva på 
utvecklingen i en bestäm d riktning.

I en bilaga till betänkandet, talas om upprättandet av en inform ations
bas, och det sägs vidare a tt ” fondens inform ationsbas”  i första hand skall 
utgöras av de enskilda exportfräm jande organisationernas inform ationsför
medlings- och hanteringssystem . Industriförbundet avvisar tanken att fon
den skulle u tgöra något slags knutpunkt eller central för inform ationsutby
te t eller ha någon som helst övergripande sam ordningsfunktion i detta  
sam m anhang. D ärem ot bör fonden kunna läm na bidrag till täckning av de 
m erutgifter, som de exportfräm jande organen åsam kas för sam arbetets 
skull och som inte kan bestridas på annat sätt.

Förslaget rörande feasibility-studier vill Industriförbundet tillstyrka.
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Flera svenska företag har u ttalat intresse för denna stödform . Det bör 
em ellertid fastslås k lart, vilket sker i bilagan, men inte i huvudbetänkan
det, att de avsedda undersökningarna skall göras av en existerande eller 
nybildad företagskonstellation.

U tredningen anser, att fonden bör upprättas på försök. Vi ansluter oss 
till detta  och föreslår att verksam heten om prövas redan efter tre år och 
inte, som utredningen säger, fem år.

N ordiska projek tinvesteringslån
Industriförbundet ställer sig i princip positivt till utredningens förslag om 

inrättande av e tt system  för nordiska projektinvesteringslån på kom m er
siella villkor som skall handhas av N ordiska investeringsbanken. Det är 
visserligen svårt att bedöm a hur ofta denna kreditmöjlighet kan kom m a att 
utnyttjas. Det ä r likväl en klar fördel att Investeringsbanken skall kunna 
ställa krediter för finansiering av investeringar i infrastruktur och dylikt till 
m ottagarländernas förfogande till fast ränta och långa löptider. Det är 
också tänkbart a tt den N ordiska investeringsbanken har speciella möjlig
heter att sam verka med internationella lånegivande organisationer och 
investeringsfonder och att banken i vissa fall kan ge nordiska företagsgrup
per särskild service ifråga om att foga ihop ett totalfinansieringspaket. Av 
dessa skäl kan det föreslagna system et vara av intresse.

Tanken är tydligen att projektinvesteringslånen skall göra det lättare för 
nordiska företag att -  med utnyttjande av sedvanliga statligt subventione
rade och garanterade exportkred ite r -  få sälja sina produkter och tjänster 
till de projekt som erhåller sådana lån.

Det är säkert en riktig bedöm ning att projektinvesteringslånen kan m ed
föra en viss sådan indirekt exportfräm jande effekt, men det fö ru tsätter att 
m yndigheterna i de nordiska länderna är beredda att i erforderlig u tsträck
ning subventionera och garantera exportkred iter avseende leveranser till 
projekt för vilka sådana lån beviljas. D enna viktiga fråga berörs inte på 
annat sätt i utredningen än att man påpekar att det måste bli ett intimt 
sam arbete mellan den institution, som läm nar projektinvesteringslånen, 
och de nordiska exportkreditgarantiinstituten .

U tredningen föreslår att projektinvesteringslån skall kunna lämnas till 
projekt i såväl u- som statshandelsländer. Förbundet finner det tveksam t 
att läm na sådana lån till statshandelsländer. Europeiska investeringsban
ken, vars verksam het ofta åberopas i u tredningen, gör det inte och det 
skulle säkert bli m ycket svårt att förhindra, att sådana lån i praktiken 
användes för s. k. sidofinansiering av förskott etc. I m otsats till många u- 
länder ä r statshandelsländerna inte så fattiga, att de inte själva kan klara 
erforderliga kostnader i lokal valuta för ett projekt, inklusive rörelsekapi
tal.

Slutligen vill Förbundet än en gång understryka att de statliga insatserna 
för projektinvesteringslånen måste vara "add itionella” , dvs. de måste utgå
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utöver det exportstöd  som redan existerar. Med tanke på att dessa lån 
kom m er att ha endast indirekt exportfräm jande effekter m åste man också 
fråga sig, om man inte för svensk del skulle kunna uppnå m era påtagliga 
exportfräm jande effekter genom  att u tnyttja dessa statliga insatser för 
andra ändam ål, t. ex. en sänkning av räntenivån till consensus hos AB 
Svensk exportkredit och/eller e tt ökat risktagande hos Exportkreditnäm n
den.

Det hade em ellertid varit betydligt intressan tare, om utredningsgruppen 
föreslagit införandet av nordiska projektinvesteringslån till u-länderna på 
mjuka villkor. Sådana lån hade gjort det möjligt för de nordiska länderna 
och deras industri att genom  "m atch ing”  möta de krediter på mjuka 
villkor, inklusive blandade krediter, som erbjuds av flera konkurrent
länder. Nu har utredningen nöjt sig med att under hand överläm na en 
prom em oria i äm net till den nordiska äm betsm annakom m ittén för bi- 
ståndsfrågor. Om avsikten är a tt ge nordisk industri sam m a konkurrens
m öjligheter som industrin i andra länder har, är det angeläget att ett system  
för projektinvesteringslån på mjuka villkor införs. Industriförbundet yrkar 
därför på att denna fråga tas upp till realbehandling av de nordiska län
derna så snart som möjligt.

De föreslagna projektinvesteringslånen innebär inrättandet av en facili
te t, som inte står till förfogande för enstaka svenska företag. Därm ed kan, 
teoretisk t sett, sådan konkurrenssnedvridning uppstå mellan enskilt 
svenskt företag och en nordisk företagsgrupp, som vi påtalade i inledning
en. Det är dock föga troligt, a tt sådana situationer uppkom m er i praktiken. 
Den N ordiska investeringsbanken m åste likväl instrueras att undvika så
dana störningar.

Om syftet är att främ ja projektexport från N orden finns i och för sig 
inget skäl, varför inte nordiska projektinvesteringslån skulle kunna bevil
jas  även i sam band med projekt, som genom förs av ett enstaka företag i ett 
nordiskt land. U nder alla om ständigheter får em ellertid inte definitionerna 
på nordiskt sam arbete och nordiskt intresse göras snävare än dem som 
anges i utredningens betänkande.

Stockholm  den 29 augusti 1980
Sveriges industriförbund

Lars N abseth
H ans Ekdahl
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Lantbrukarnas riksförbund (LRF):

Föreliggande utredning avser export av kom pletta anläggningar inklusi
ve system utform ning, projektering och driftledning under en begränsad 
period. Den redovisar kort m arknadsutvecklingen på detta  om råde med 
speciell inriktning på de nordiska ländernas export sam t resu ltatet av en 
enkät med nordiska företag angående deras sam verkan i projektexport 
med företag i annat nordiskt land. U tredningen konstaterar att det finns ett 
intresse för nordiskt sam arbete hos intervjuade organisationer och företag 
och både möjligheter och m otverkande fak torer för ett vidgat sådant arbe
te. Den utm ynnar i e tt antal förslag till å tgärder för att främ ja nordiskt 
sam arbete om projektexport främ st på om rådena inform ation kring och 
finansiering av sådan projektexport.

LR F anslu ter sig, mot bakgrund av sin policy att verka för ett ökat 
nordiskt sam arbete, till u tredningens allm änt positiva uppfattning av vär
det med ett ökat sam arbete kring projektexport.

L R F anser dock att det hade varit önskvärt med en mer inträngande 
analys av de kom m ersiella villkoren för projektexport än vad utredningen 
gjort som underlag för förslag om hur den sam lade nordiska projektexpor
ten till u tom nordiska länder kan främ jas. En ökad total sådan exportvolym  
på kom m ersiella villkor m åste vara en intressean tare strävan för det nor
diska sam arbetet än sam arbetet som sådant mellan enskilda företag i 
N orden på detta  verksam hetsom råde. Således hade det också varit värde
fullt om fördelarna ju s t med ett nordiskt sam arbete klarare kunnat urskiljas 
från allm änna fördelar av sam arbete mellan projektexporterande företag.

Den svenska lan tbrukskooperationen och dess förädlingsindustri arbetar 
för närvarande endast i begränsad omfattning med projektexport och 
åtager sig inte e tt huvudansvar för leveranser och uppbyggnad av anlägg
ningar utom lands. En ökad efterfrågan, både från en treprenörer och inves
terare, på  det specifika organisations- och processkunnande som LR F och 
anslutna branschorganisationer besitter är dock klart m ärkbar inte minst 
från u tvecklingsländer, där den svenska lantbrukskooperationen känner 
e tt speciellt ansvar a tt m edverka vid en uppbyggnad och utveckling på de 
agrikulturella och skogliga om rådena inklusive ansluten förädlingsindustri.

Det ä r en strävan från lantbrukskooperationens sida att i ökad u tsträck
ning försöka m öta denna efterfrågan. E tt u ttryck  för denna strävan är bl. a. 
etableringen av ett särskilt sekretariat, Sw edFarm , inom LR F med uppgift 
a tt på affärsm ässiga villkor främ ja exporten  av lantbrukskooperationens 
tjänster inklusive projektförberedande studier, förm edling av specialtjäns
ter, träning av personal och långsiktigt sam arbete beträffande drift och 
ledning av processindustri sam t process- och produktutveckling. Genom 
ett nyligen ingånget sam arbetsavtal med ingenjörsföretaget Agriconsult 
har möjligheter skapats att tillhandahålla tjänster för total planering och 
projektering av kom pletta agro-industriella anläggningar.
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M ed avseende på denna verksam het, som ställer sto ra krav på knappa 
personella resu rser, hälsar LR F med särskild tillfredsställelse förslaget om 
att det i de exportfräm jande organisationerna etableras kontaktpunkter där 
system atiserad  verksam hetsinform ation kan inhäm tas och utvecklas. D et
sam m a gäller också förslaget om a tt ekonom iskt stödja företag och organi
sationer i de nordiska länderna, som sam arbetar med företag i eller söker 
sam arbetspartners i andra nordiska länder vid u tarbetandet av feasibility- 
och prefeasibilitystudier. Sådana studier främ jar enligt L R F:s erfarenhet 
ett senare och utvidgat sam arbete i projektgenom förandet, men är också 
e tt om råde där olika slag av subventioner förvrider förutsättningarna för 
affärsm ässig verksam het.

Stockholm  den 26 augusti 1980
L antbrukarnas riksförbund 

Thorsten A ndersson
Bertil Svenson

Tjänstemännens centralorganisation:
TCO har beretts tillfälle y ttra  sig över utredningen ” N ordiskt sam ar

bejde om p ro jek teksport”  från N ordiska m inisterrådet. U tredningen före
slår en rad åtgärder till förm ån för e tt stärkande av den nordiska exporten 
av större projekt såväl industriella som på det infrastrukturella om rådet. 
TCO har inget a tt invända m ot de fram förda förslagen. Det bör dock 
erinras om att vad gäller m edverkan från nordiska sida i ID B-projekt har 
TCOs kongress 1979 deklarerat a tt ” TCO aktiv t verkar för svenskt utträde 
u r lD B ” .

Stockholm  den 25 augusti 1980
Tjänstem ännens centralorganisation (TCO)

Lennart B odström
H ans Engman

Svenska bankföreningen:

Bankföreningen instäm m er i utredningens allm änna bakgrundsteckning. 
P rojektexporten  har en sto r och växande betydelse för nordiska företag. 
Projekten har blivit allt större och ökat kraven på den enskilde exportörens 
fysiska, ekonom iska och finansiella kapacitet. M otiven för ett sam arbete 
inte bara med det egna landets företag utan också med företag i andra
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länder har därigenom  förstärkts. D etta ger dock i och för sig inga skäl att 
p rioritera p rojektsam arbete med nordiska företag fram för sam arbete med 
andra u tländska företag.

Flera hinder finns em ellertid för sådant sam arbete. D essa fram träder 
inte bara i form av bristande inform ationstillgång, resurser för förberedan
de utredningsarbete eller finansierings- och garantifaciliteter utan också 
p g a  nationella valuta-, bistånds-, skatteregler etc. Det är bankföreningens 
uppfattning att statens främ sta uppgift är att genom lämplig utformning av 
sådana regler och faciliteter underlätta företagens internationella sam arbe
te. Tvånget — och intresset -  att genom föra sådana anpassningar blir 
rimligen störst i de sm å länderna.

U tredningen konstaterar vidare, att vid många projekt den erforderliga 
finansieringens storlek och risknivå kan göra det svårt för en enskild 
levaran tör eller ett enskilt land att åstadkom m a en lösning. Bankförening
en delar denna iakttagelse och konstaterar att affärsbanksväsendets tradi
tionella uppgift är a tt i sådana fall bistå med att arrangera en finansiering i 
internationellt sam arbete. Ånyo måste slutsatsen dras a tt statens främ sta 
uppgift är att erb juda bankerna sådana verksam hetsbetingelser i fråga om 
valutareglering, kapitaltäckningsbestäm m elser, garantifaciliteter etc att 
denna uppgift kan tillfredsställande fullgöras.

Det är uppenbart att fördelar kan stå att vinna på ett vidgat nordiskt 
sam arbete om projektexport. 1 första hand bör enligt bankföreningens 
uppfattning sådant sam arbete främ jas genom  att nationella hinder undan- 
röjes sam t erforderliga nationella harm oniseringar och anpassningar göres. 
I andra hand bör särskilda nordiska lösningar sökas. Genom en sådan 
tågordning torde man m inim era de risker för snedvridningar och störningar 
i konkurrensförhållandena mellan företag i de nordiska länderna som kan 
uppstå genom särskilda nordiska stöd och insatser utanför de nationella 
ram arna.

Mot denna bakgrund vill bankföreningen fram föra vissa synpunkter på 
de enskilda förslagen i utredningen och väljer att koncentrera sina kom 
m entarer till förslagen om en sam arbetsfräm jande utveckling av ex isteran
de nationella garanti- och finansieringssystem  sam t om införande av nor
diska projektinvesteringslån.

I av utredningen gjorda enkäter till näringslivet fram kom m er att företa
gen anser att en harm onisering av kredit- och garantivillkoren och en 
anpassning av dessa till internationella betingelser väsentligt skulle öka 
sam arbetsförutsättningarna och stärka konkurrensförm ågan. Bankför
eningen instäm m er i denna bedöm ning. De nordiska institutionerna på 
garanti- och kreditom rådena bör aktiv t undersöka m öjligheterna att har
m onisera och anpassa regler, procedurer och villkor i syfte att underlätta 
det nordiska projek tsam arbetet. Skillnaderna mellan ländernas system  må 
på många punkter synas sm å, men de kan skapa stora svårigheter då ett 
p rojektsam arbete skall förhandlas och därigenom  m inska de nordiska före
tagens konkurrensförm åga gentem ot företag från större länder.
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Bankföreningen tilistyrker mot denna bakgrund utredningens förslag till 
å tgärder i fråga om garantigivningen  (avsnitt 9.1) i syfte att b l.a . öka 
garantitäckningen för nordiska underleveranser samt att ingå avtal om 
sam ordnade garantier för köparkrediter och ’'bo nd s" så som nu finns för 
leverantörskrediter. Den nordiska aspekten borde för svensk del kunna 
beaktas redan vid den pågående översynen av de allmänna villkoren för 
garantigivningen.

L ikaledes tilistyrkes förslaget att de nordiska exportkreditinstituten un
dersöker m öjligheterna till ökad harm onisering av villkoren för exportkre
ditfinansieringen  (avsnitt 9.2). De nuvarande skillnaderna rörande b l.a . 
rän tesatser och övriga refinansieringskostnader, kapitalisering av räntor 
under byggnadstiden samt finansieringsvillkoren för lokala kostnader och 
kostnader under byggnadstiden både försvårar sam arbetet och snedvrider 
konkurrensen inom N orden. Även andra skillnader mellan villkoren i de 
nordiska länderna bör uppm ärksam m as. Bankföreningen utgår från att de 
svenska m yndigheterna u tnyttjar det tillfälle som den pågående översynen 
av det nuvarande svenska exportkreditfinansieringssystem et ger till att 
genom föra en harm onisering och anpassning till förhållandena i övriga 
nordiska länder.

Förslaget om nordiska kreditram ar  inger därem ot viss tveksam het. De 
svenska erfarenheterna av dylika ram ar över huvud taget är mycket be
gränsade och någon policy på om rådet synes ännu ej föreligga. Bankföre
ningen föreslår därför ett noggrant studium  av de för- och nackdelar ett 
nordiskt sam arbete på detta  fält kan tänkas erbjuda i olika situationer.

Bankföreningen känner till sist en betydande osäkerhet inför innebörden 
och konsekvenserna av utredningens förslag om nordiska pro jek tin veste
ringslån. D essa lån med fast ränta till projekt av "nord isk t in tresse" skall 
ges till myndigheter och företag i länder "m ed  relativt god kreditvärdighet- 
” (såväl u-länder som statshandelsländer), avse rörelsekrediter, anlägg- 
ningskrediter och lokala kostnader men inte ersätta  traditionella export- 
kreditgivning sam t erbjudas på "kom m ersiella v illkor", varmed menas 
utan räntesubventioner men med 100 procent täckning av politiska och 
kom m ersiella risker från de nordiska regeringarnas sida, en låg räntem ar
ginal (0,25 procent) för N ordiska investeringsbanken (NIB) och väsentligt 
längre löptider än m arknanden kan offerera. Lånen skall normalt lämnas 
av NIB men även kunna ges av andra kreditinstitut som då skall kunna få 
upp till 95 procent täckning uv de politiska och komm ersiella riskerna via 
NIB.

Avsikten är att NIB skall refinansiera dessa krediter genom internatio
nell upplåning i sam m a valuta, viiket elim inerar kursrisken. Lånen skall 
såväl ha karaktären  av bistånd som vara exportfräm jande genom att tillåta 
en nordisk totalfinansiering av projekt med "nord iskt in tresse" . Den ex
akta knytningen mellan projektinvesteringslånet och exportieveranserna 
är oklar liksom hur initiativ till dessa projektinvesteringslån skall tas.
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N IB :s status som "official o bserv er"  sam t dess relation till V ärldsbanken 
och Europeiska investeringsbanken sam t andra regionala utvecklings
banker antas vidare bidra till att främ ja projektexporten  från N orden. 
Tanken tycks slutligen vara a tt lånen skall stå utanför consensus-reglerna 
och u tgöra en nordisk form av sådan finansiering av infrastruktur och 
andra projekt som regionala u tvecklingsbanker plägar ge. K ostnaderna för 
denna finansiering via N IB  skulle täckas av de nordiska länderna men ej -  
föru tsätter bankföreningen -  inkräkta på de nationella insatserna för ex- 
portfinansiering, garantigivning eller exportfräm jande.

Bankföreningen kan föreställa sig att lån av detta  slag kan vara export
främ jande. Även om det nu är svårt att avgöra i vilken grad dessa lån kan 
ge fördelar fram för den norm ala finansiering som affärsbankerna via den 
internationella kreditm arknaden och de nationella kredit- och garantisyste
men kan erbjuda, vill bankföreningen inte m otsätta sig a tt NIB ges tillfälle 
att erbjuda projektinvesteringslån respektive lämna garantier till andra 
kreditinstitut för sådana lån av den art som utredningen föreslår.

Bankföreningen utgår avslutningsvis ifrån a tt den ges tillfälle att följa 
och kom m entera det fo rtsa tta  utredningsarbetet på ovannäm nda om råden 
som här d iskuterade förslag kan väntas ge upphov till.

I behandlingen av detta  rem issärende har Post- och K reditbanken, 
PK banken deltagit. PK banken har förklarat att den delar synpunkterna i 
detta  y ttrande.

Stockholm  den 28 augusti 1980
Svenska bankföreningen 

Dess styrelse:
Curt G. Olsson

C.-J. Bouveng

Kooperativa förbundet (KF):

R apporten
Med "p ro jek t”  m enas i utredningen leverans av kom pletta utrustningar, 

innefattande även system utveckling, utbildning, projektledning m. m. av 
sedda a tt överläm nas till det beställande landet inom en avtalad tidsperiod.

Rapporten innehåller en översikt av organisation och utveckling av 
projektexporten  i de fem nordiska länderna sam t beskrivningar av det 
sam arbete mellan intresserade företag och institutioner som redan nu 
förekom m er.

De förslag som ställs i rapporten  är följande:
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-  inrättandet av en nordisk projek texportfond . Fondens viktigaste uppgift 
skall vara att delta i förberedande projektstudier. Den skall dessutom  
stödja sem inarier, m arknadsundersökningar och liknande.
F ör de tre första verksam hetsåren  beräknas fondens budget bli omkring 

55 Mkr. Fonden, som skall ha egen styrelse, skall arbetsm ässigt knytas till 
N ordiska investeringsbanken (N IB), Helsingfors.
-  U ndersökningar som utförts av utredningen visar a tt det uttalats behov 

av a tt kom plettera de finansieringsm öjligheter, som finns i de nordiska 
länderna, med möjligheter till nordiska projektinvesteringslån . N ordis
ka projektinvesteringslån skulle vara en m otsvarighet till Europeiska 
investeringsbankens verksam het.
D enna bank läm nar lån till projekt utanför EG -om rådet. Förslaget inne

bär att de nordiska länderna till NIB skulle lämna garantier som täcker 
kreditriskerna för beviljade projektinvesteringslån. Som ram för bankens 
utlåning och garantierna föreslås totalt närm are 2 miljarder kr. Genom 
förslaget kom pletteras existerande finansieringsm öjligheter genom ex
portkredit eller olika form er av lån. Projektinvesteringslånen skall främ st 
läm nas till projekt i u-länder, men även i b l.a . statshandelsländer, för att 
möjliggöra en totalfinansiering av investeringsprojekt med nordiskt intres-

Inform ationssam verkan inom nordisk projektexport har utretts av en 
särskild grupp och en rad förslag till utvidgning och förbättring av det 
inform ationssam arbete, som redan nu är väl utvecklat mellan företag och 
institutioner i de nordiska länderna framläggs.

K F .s synpunkter
K F har tidigare, t. ex. i y ttrande över betänkandet ” Sveriges u tveck

lingssam arbete på industriom rådet” , framhållit att den sam verkan, som i 
många fall börjat med biståndsinsatser i olika u-länder, kan utvecklas till 
ett industriellt sam arbete under förutsättning att lämpliga institutioner 
skapas. K F tillstyrkte därför tillkom sten av Swedfund, liksom tidigare av 
Impod och Sukab.

I de flesta u-länder och statshandelsländer finns kooperativa organisatio
ner som för sin utveckling är beroende av erfarenheter inom industrilän
dernas kooperativa rörelser, inte minst de nordiska. B iståndet till koopera
tionen i u-länder, som sedan början av 1960-talet bedrivits b l.a . av K F, 
inriktas till en början på utbildningsinsatser. A llteftersom  kooperationen 
utvecklas uppstår en rad problem  av teknisk och ekonom isk natur. Dessa 
sam m anhänger med bildandet av läns- och riksorganisationer, tillkom sten 
av lager- och produktionsanläggningar sam t även av partihandelsorganisa
tioner med internationella affärskontakter. F ör att inom det kooperativa 
om rådet möta denna utveckling är det angeläget, att det nordiska sam arbe
tet utvecklas.
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Det är K F :s erfarenhet a tt såväl i u-länder som i statshandelsländer är 
förberedelserna för ett projekt m ycket viktiga. Förstudier och noggrann 
planering ökar m öjligheterna till fram gångsrikt genom förande. Planeringen 
av ett industriellt eller kom m ersiellt projekt visar em ellertid ofta att detta 
m åste anpassas till lokala förhållanden i så många hänseenden att ett 
in tresserat företag kan tveka a tt ta ansvaret för ett sådant projekt. Enligt 
K F:s uppfattning borde bildandet av en nordisk projektexportfond öka 
m öjligheterna till a tt åstadkom m a såväl svenska som gem ensam m a nordis
ka projekt. Av sam m a anledning tillstyrker K F tillkom sten av nordiska 
projektinvesteringslån. Det är angeläget att finansieringsm öjligheterna för
bättras såväl för nationella som för gem ensam m a nordiska projekt.

Stockholm  den 11 augusti 1980
K ooperativa förbundet

K arl Erik P ersson  Lars M arcus
A rne H olm berg

AB Svensk exportkredit:

Vi delar utredningens uppfattning att efterfrågan på system lösningar, 
innefattande icke bara leverans av m askiner och utrustning utan även av 
know-how, utbildning och assistans, under senare år fått växande betydel
se. E tt sam arbete u töver de nationella gränserna är önskvärt och nödvän
digt för genom förande av projektexport. Av speciellt intresse är att sam ar
betsm öjligheterna inom N orden tillvaratas. Man kan som regel förutsätta 
a tt om ett nordiskt företag engagerar sig i e tt större projekt måste underle
veranser också kom m a från andra länder. A ndra nordiska företag bör då 
ha vissa m öjligheter att deltaga i sådana projekt även om t. ex. svensk och 
finsk verksam het på pro jektexportom rådet i stor utsträckning konkurrerar 
med varandra. Av stor vikt ä r också att på ett tidigt stadium söka nå 
sam arbete med de regionala u tvecklingsbankerna som kan förväntas få en 
allt större betydelse för u-ländernas upphandling.

SE K  önskar fram föra följande synpunkter på utredningen och uppe
håller sig då endast vid de delar av utredningen som närm ast berör SEK :s 
verksam het, nämligen kap. 9 och 11 i utredningen.

SE K  tillstyrker utredningens förslag till å tgärder i fråga om garantigiv
ningen i syfte a tt bl. a. öka garantitäckningen för nordiska underleveranser 
och att garantiinstitu ten  även ingår avtal beträffande långivargarantier. 
H ärigenom  torde väsentliga fördelar uppstå för både exportörer och finan
siärer.

Vi delar utredningens förslag att exportkreditinstituten  i de nordiska
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länderna undersöker m öjligheterna av en harm onisering av kreditvill
koren. Från vår sida kom m er vi att försöka utöka och intensifiera det 
redan nu påbörjade inform ationsutbytet och sam arbetet med de övriga 
nordiska finansieringsinstituten liksom också med N ordiska investerings
banken. K onkreta sam arbetsavtal mellan exportkreditinstituten  bör ord
nas snarast. De bör ge underlag för reciprok finansiering av sam leveranser 
från nordiska länder och göra det möjligt att ha en enhetlig politik när det 
gäller andelen u tländska varor, t. ex. vid entreprenader. Kan detta  uppnås 
får detta  till följd a tt u tländska varor från nordiska länder lättare kan 
finansieras och därigenom  får en i förhållande till andra utländska varor 
gynnad ställning. D etta bör vara till fördel för det nordiska sam arbetet.

Vad slutligen gäller förslaget beträffande nordiska exportkreditram ar 
anser vi att detta  fordrar ytterligare undersökningar. Förslaget innebär ju  
också att man till att börja med endast skall på försök inrätta sådana 
nordiska exportkred itram ar vid speciella projekt.

SEK  ställer sig i princip positiv till utredningens förslag om nordiska 
projektinvesteringslån.

Lånen skall vara kom plem ent till existerande internationella och nordis
ka finansieringsm öjligheter. D essa finansieringsm öjligheter kan visserligen 
sägas vara relativt väl utbyggda, men på några om råden kan dock en 
kom plettering vara befogad. E rfarenheter från andra länder visar att det i 
v issa fall kan vara lämpligt a tt ha tillgång till en finansieringsform  av 
angivet slag. Det är viktigt fö r nordiska företags konkurrensförm åga att i 
förekom m ande fall kunna erbjuda likvärdiga finansieringsvillkor som ex. 
Europeiska investeringsbanken (E1B).

Vid sam arbete med och sam finansiering med de regionala utvecklings
bankerna om större utvecklingsprojekt kan det vara lämpligt att ha en 
finansieringsinstitution med regional täckning och med långtgående möjlig
het att erbjuda kom pletterande finansiering för det som inte täcks av 
exportkrediter.

Det är svårt a tt avgöra hur sto r volym denna verksam het kan få. Avsik
ten är att förlägga denna verksam het till N ordiska investeringsbanken och 
u tnyttja bankens resurser och det bör därför vara relativt enkelt att anpas
sa om fattningen till de föreliggande behoven.

Vi önskar också få fram hålla a tt det ä r väsentligt att få den Nordiska 
inverstringsbanken i paritet med andra regionala investeringsbanker. Att 
få en nordisk investeringsbank som har sam m a arbetsom råde när det gäller 
projektexport som den Europeiska investeringsbanken kan vara av stort 
värde för nordiska företag. Det gäller i sådana sam m anhang ofta möjlighet 
a tt hänvisa till en kreditinstitution som är neutral i den meningen att den 
inte är knuten till export från ett visst land. Den N ordiska investeringsban
ken bör ha goda förutsättningar härför.

Stockholm  den 3 sep tem ber 1980
AB Svensk exportkredit

Karl-Erik S vedberg  
V erk stä llan d e  d irek tö r
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Svenska konsultföreningen:

SK IF  (Svenska konsulterande ingenjörers förening) och Svenska kon
sultföreningen, som är den egentliga branschorganisationen och med vil
ken S K IF  har en nära organisatorisk koppling och sam arbete får med 
anledning härav fram föra följande.

SK IF  och K onsultföreningen har sedan lång tid tillbaka deltagit i ett 
relativt väl u tvecklat nordiskt sam arbete mellan de konsulterande ingenjö
rerna. Sålunda har b ranschorganisationerna i de fem nordiska länderna 
regelbundna sam m ankom ster där frågor av gem ensam t intresse d iskute
rats. Det har därför varit naturligt att rem issen av denna specifika nordiska 
fråga varit förem ål för överläggningar inom de nordiska konsulterande 
ingenjörernas sam arbetsorgan RIN O RD , vilket i sin tur lett till att de olika 
nationsföreningarna i väsentliga stycken kunnat avge i stort sett likartade 
y ttranden till respektive m inisterier.

SK IF  vill inledningsvis u ttrycka sitt stora intresse för att ett u tvecklat 
nordiskt sam arbete då det gäller projektexport kom m er till stånd. F ör
eningen finner också de föreslagna åtgärderna väl ägnade att intensifiera 
ett sådant nordiskt sam arbete.

Man är kanske vid en första utblick benägen tro att kunskapsprofilen för 
de konsulterande ingenjörerna i respektive länder är relativt likartad och 
att e tt sam arbete efter de linjer som utredningen sk isserar därför relativt 
sällan skulle leda till att konsultföretagen genom  ett nordiskt sam arbete 
skulle kunna kom plettera varandra. Vid ett djupare studium  av möjlighe
terna härtill finner man em ellertid att det på en rad om råden då det gäller 
ju s t de konsulterande ingenjörsföretagens m arknadsprofil, finns speciell 
kunskap väl företrädd  i ett land och kanske mindre väl i ett annat. Som 
exem pel kan näm nas följande kopplingar mellan nordiskt land och teknik; 
D anm ark -  agrikultur, Finland -  cellulosateknik, Island -  geoterm iska 
anläggningar, Norge — offshoreteknik och Sverige -  kärnkraftteknologi. 
K unskapen om den varierande situationen i respektive länder är dock 
bristfällig, varför inform ationscirkulär av det slag som utredningsgruppen 
föreslår kan förväntas få en sto r betydelse.

De konsulterande ingenjörerna kom m er i kontakt med projektexporten 
på två olika sätt. Antingen engageras konsultföretagen av köparlandet för 
att u tform a s .k . förfrågningsunderlag eller också av leveransgruppen för 
att u tform a anbudet och deltaga med projekteringsinsatser och supervi
sion, då det gäller p ro jektets genom förande. Det senare blir speciellt 
påtagligt då projektet k räver investeringar i byggnader eller anläggningar.

T vå faser i ett större projekts tillblivelse, som kan initieras antingen från 
köparlandet eller från säljargruppen, är preinvestm ent studies och feasibi
lity studies. Sådana studier är naturliga uppgifter för konsultföretagen och 
företagen har efter hand fått en om fattande erfarenhet härav. Den föreslag
na nordiska projektexportfonden som till huvudsaklig del avses komm a att
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användas för genom förande av preinvestm ent- och feasibility studies blir 
därför av sto rt intresse för konsultföretagen. Fonden skulle, som u tred 
ningen fram håller, skapa många tillfällen för konsulterna att få referens
objekt och därm ed en stärk t m arknadsposition.

En grundläggande affärsidé för de konsultföretag som är representerade 
inom SK IF  och K onsultföreningen och de nordiska föreningar med vilka vi 
sam arbetar ä r oavhängigheten, vilket bl a innebär att u tredningar och pro
jektering  skall kunna genom föras helt opåverkat av leverans-, tillverk
nings- och entreprenadintressen.

Det ä r naturligt att oavhängigheten blir särskilt viktig då det gäller 
genom förande av en preinvestm ent study eller en feasibility study. Om 
leveransintresset skulle dom inera i en sådan studie finns det risk för att de 
fakta som stim ulerar till slu tsatser som gör det tilltänkta projektet ” feasi
b le”  kan kom m a att övervärderas. Om en leveransgrupp ta r initiativet till 
sådana studier, blir ett viktigt motiv för utredningsarbetet att få fram 
försäljningsargum ent i förhållande till m ottagaren av projektet. Exempel 
finns också på m isslyckade investeringar runtom  i världen som tillkommit 
på grund av att säljintresset har komm it att dom inera, då det gäller den 
grundläggande utvärderingen av projektets möjligheter.

Från  konsulthåll vill vi med hänsyn till det nu sagda starkt fram hålla vad 
utredningen u ttrycker på sid 68:

"F inansielle tilskud til nordiske virksom heders studier af prioriterede 
projekter i den fase hvor projekterna identificeres og tekniske løsninger 
prelim inært fastlægges vil kunne medvirke til at virksom hederne får 
referencem ateriale, som kan danne baggrund for senere kontrakter. De 
m edvirkende virksom heder kan gennem en sådan foranstaltning få bedre 
m uligheder for deltagelse i en eventuel international konkurrence om 
levering af de efterfølgende tjenesteydelser f. eks. i forbindelse med et 
detaljeret studie eller projekteringsarbejde, samt for at præ sentere tek
niske løsninger fra de nordiske lande i projekternes tidligste fase r."

U tredningsgruppen har uppenbarligen här sett genom förandet av de 
prelim inära utredningarna såsom  en från projektleveransen avskiljbar 
del. Vi tro r att detta  är väsentligt och skulle vilja föreslå att projekt- 
exportfonden huvudsakligen användes för att bekosta genom förande av 
sådana studier som föreslagits, men att dessa helst bör vara avgränsade 
från leveransdelen. Denna tankegång förhindrar icke att man huvudsak
ligen använder fondens medel för att göra studier inom om råden där de 
nordiska företagen har förutsättningar att kunna genom föra leveranser
na. I reglerna för fondens användning kan mycket väl föreskrivas att, 
trots att studierna bör vara helt oberoende av leveranser, sådana om rå
den där nordiska företag har särskilt goda förutsättningar att deltaga i en 
internationell konkurrens om leverans och genom förande bör priori
teras. D enna syn sam m anfaller med m otivet till att projektexportfonden
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skall kunna användas för att bekosta ” grundlæggende m arkedsundersø
gelser” .

Då det gäller u-länderna tro r vi a tt projekten många gånger komm er 
att beröra sådana om råden som kräver avtal med m ottagarlandets rege
ringar. D et kan här gälla hälsovård , m iljövård, utbildning, utbyggande 
av fysisk och social infrastruktur, utvecklingsprojekt av industriell ka
rak tär för regioner och liknande sto ra kom plexa projekt. 1 sådana sam 
manhang är det rimligt antaga a tt även offentliga tjänster m åste invol
veras i den projektgrupp som skapas. E tt sam arbete med de nordiska 
ländernas b iståndsorgan kan också vara erforderligt. De nordiska län
derna skulle gem ensam t kunna skapa sto ra utvecklingsresurser om man 
på kom m ersiell och biståndspolitisk grund kunde hjälpa vissa u-länder 
att bygga upp exem pelvis hälsovården, utbildningsväsendet eller liknan
de sam hällssektorer innefattande fysiska investeringar, adm inistrativ 
uppbyggnad, teknologiöverföring för drift och underhåll sam t erforderlig 
infrastruktur och nödvändiga utbildningsinsatser som behövs för att 
starta  och driva den verksam het som projektet syftar till.

På hälsovårdens om råde kan ett sådant kom plext projekt om fatta 
byggande av sjukhus, utbildning av läkare och sjuksköterskor, tillverk
ning och fram ställning av sjukhusutrustning och läkemedel. På den 
grundläggande utbildningens om råde kan sam m ansättningen av projek
tet vara byggande av skolor, utbildning av lärare och fram ställning av 
lärom edel. K om plexa projekt av denna karaktär kräver avtal på rege
ringsnivå mellan berörda nordiska länder och m ottagarlandet. I sam band 
härm ed kan kreditram ar i enlighet med utredningsgruppens förslag stäl
las till m ottagarlandets disposition. En internordisk form för handlägg
ning av dylika regeringsavtal behöver i så fall u tarbetas.

Den föreslagna storleken på projektexportfonden, ca 11 milj. svenska 
kronor under första året och därefter under de kom m ande två åren 
ungefär dubbla beloppet, förefaller vara en rimlig nivå, i varje fall under 
en uppbyggnadsperiod. D et bör dock uppm ärksam m as att genom föran
det av feasibility studies på sto ra kom plexa projekt många gånger kan 
dra betydande belopp. En enda studie kan m ycket väl kosta flera mil
jon er svenska kronor.

En särskild fråga som bör uppm ärksam m as är följande. Om en studie 
av aktuellt slag göres oberoende av en leveransgrupps m edverkan, dvs. i 
princip på köparlandets initiativ, kan återbetalningsplikt av bidrag från 
fonden knappast bli aktuell. Om fonden b idrar med 50%  m åste i en 
sådan situation särskilt prövas hur den resterande delen av kostnaden 
för studien skall finansieras. H är kan alternativt förekom m a att m otta
garlandet bekostar resterande 50% , kanske tack vare krediter som bevil
jas i enlighet med förslaget om nordiska projektinvesteringslån. En 
finansiering med biståndsm edel borde också kunna övervägas. H är m ö
ter man onekligen problem  som kan vålla svårigheter. Det skulle em el
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lertid vara till betydande nackdel om projektexportfondens medel u te
slutande skulle kom m a att användas för studier av projekt som initieras 
från säljarsidan.

D å det gäller finansieringsfrågorna och tillskapandet av nordiska p ro
jek tinvesteringslån, tro r vi a tt särskilda kreditram ar och då enligt u tred
ningsgruppens förslag speciellt ” projektbundne kreditram m er”  (sid 66) 
kan öka de nordiska företagens konkurrenskraft avsevärt. Vi ser det 
därför som viktigt att detta  förslag genom föres.

A vslutningsvis vill föreningen ta upp en speciell fråga som utrednings
gruppen berör, nämligen ” forholdet til internationale udviklingsorgani
sationer”  (sid 60). Vi tro r a tt det är angeläget att, som utredningen 
fram håller, de nordiska länderna uppnår en rimlig representation  i inter
nationella organisationer. K oordinerade insatser från de nordiska län
dernas sida bör därför göras för a tt uppnå d etta  mål. Självklart är det inte 
möjligt att nå resultat utan att det finns kom petenta personer tillgängliga 
och villiga att åtaga sig dylika uppgifter. E tt viktigt mom ent härvid är, 
som utredningsgruppen fram håller, att de personer som för kortare eller 
längre tid åtager sig sådana uppgifter säkras en anställning vid återkom s
ten  till hem landet. L ika viktigt är naturligtvis a tt lämpliga kandidater 
finns tillgängliga.

E tt sätt a tt få fram  personer med erfarenhet av internationellt arbete 
på adm inistrativ nivå, vore att man från nordisk sida engagerar sig mer i 
U N D Ps expertverksam het. En svårighet a tt få fram kandidater till ex
porttjänsterna har varit a tt uppdraget för med sig att en bra anställning 
m åste läm nas. E tt annat m otstånd har varit att experten ofta får uppträ
da helt isolerad utan någon kontakt med en basorganisation. K onsultor
ganisationerna har i olika sam m anhang fram hållit betydelsen av en för
ändring i det synsätt som hittills kanske ofta rått då det gällt att rekrytera 
exem pelvis F N -experter och fram hållit att om uppdragen kunde lämnas 
till konsultföretag så skulle expterten  i det främ m andet landet ha tillgång 
till konsultföretagets erfarenhetsbank och insatserna skulle därm ed kun
na bli effektivare tack  vare en sådan s .k . ” backstopping” . Kunde ex
pertrekrytering  ske på detta  sätt skulle betydligt fler m änniskor från de 
nordiska länderna kom m a att engagera sig i verksam heten. D etta skulle i 
sin tu r få till följd a tt vi finge fram  en kader av experter med erfarenhet 
av och träning på adm inistrativa internationella uppgifter. Dessa skulle 
sedan kunna stå till förfogande vid rekrytering av vissa nyckelbefatt
ningar i de internationella organisationerna. Vi skulle också härm ed 
kunna få fram  projektledare vana vid internationellt arbete och stora 
internationella projekt, som kunde ta hand om den exekutiva ledningen 
då det gäller att genom föra kom plexa projektexportaffärer.

S tockholm  den 5 septem ber 1980
SK IF  och Svenska konsultföreningen 

R agnar W idegren
Norstedts Tryckeri, Stockholm 1981
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